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S Y S T E M A T I S C H E  I N H O U D S O P G A V E

VAN DE

NOTULEN VAN DE

STATEN VAN DE NEDERLANDSE ANTILLEN

Zittingsjaar 1948 - 1949

(De cijfers duiden de bladzijden der notulen aan)
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Hoofdstuk: Titel:

I. Recht.

II. Eigendom.

III. Openbare Werken.

IV. Belastingen.

V. Openbare orde.

VI. Openbare zedelijkheid.

VII. Openbare gezondheid.

VIII. Openbare veiligheid.

IX. Verkeer en vervoer.

X. Productie, circulatie en distributie van goederen.

XI. Arbeid.

XII. Maatschappelijke steun en voorzorg.

XIII. Volksontwikkeling en -opvoeding, erediensten.

XIV. Landsverdediging.

XV. Justitie.

XVI. Buitenlandse aangelegenheden.

XVII. Plaatselijk bestuur.

XVIII. Organisme van het gebiedsdeel.

XIX. Personeel.

XX. Organisme van de staat.
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HOOFDSTUK I. RECHT.
(Zie voorstraf recht onder hoofdstuk XV).

Algemene bepalingen van wetgeving.
Landsverordening tot wijz. van de Alg. Bepalingen van Wetge
ving. Zie verordeningen sub XII.

Burgerlijk Wetboek.
Landsverordening tot wijz. en aanv. van het Burgerlijk Wet
boek. Zie verordeningen sub XII en 62.
Landsverordening tot wijziging van de landüsverordening van de
14de December 1944, houdende mogelijkheid in bepaalde geval
len een authentiek afschrift van een rechterlijk vonnis in de
in artikel 665, eerste lid van het Curagaos Burgerlijk Wetboek
bedoelde registers te laten overschrijven, alsmede tot wijz. van
de artt. 1095 en 1982 van het B.W. Zie verordeningen sub 62.
Voorstel van Statenlid C.W.J. Jonckheer om een brief te schrij
ven a/h  Bestuur inzake een algehele herziening van het B.W.
Gvts. depeche dd. 25 Mei 1948 no. 4112 in antwoord op idem.

Wetboek van Burgerlijke Eeehtsvordering.
Landsverordening tot wijziging van de artt. 701, 706 en 709 van
het Cur. Wetboek van Burg. Rechtsvordering. Zie verordenin
gen sub 25.
Advies 3e Vaste Commissie inzake het verzoekschrift dd. 12
Dec. 1947 van een achttal praktizijns i.v.m. door hen nodig ge
achte wijz. van het Wetb. van Burg. Rechtsvordering (zie ook
notulen 1947/1948 blz. 389).

Burgerrechtelijke regelingen bij botsingen enz.
Landsverordening tot wijz. van de verordening van de 20e April
1932, houdende enige regelingen van burgerrechtelijke aard bij
botsing, aan- of overriding met motorrijtuigen en houdende
regeling van de ontzegging van de bevoegdheid motorrijtuigen
te besturen. Zie verordeningen sub 67.

—  5 —

(Hoofdstukken I, II en III).

38
55

99

HOOFDSTUK II. EIGENDOM.
(Zie voor Gouvts. eigendommen onder hoofdstuk XVIII).

Wegenaanleg op particuliere gronden.
Statenlid Irausquin spreekt over de aanleg van wegen op par
ticuliere gronden i.v.m. de verlening van bouwvergunningen op
Aruba.
Advies Ie Vaste Commissie inzake de gvts. depeche dd. 6 Mei
1946 betreffende de aanleg van wegen op particuliere gronden
(West-Socotoro) op Aruba. (Zie notulen 1946/1947 pag. 60).

179

199

HOOFDSTUK III.
Grote werken.

OPENBARE WERKEN.

Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948-1949.
Gvts. depeche dd. 25 Juni 1948 no. 4111 inzake de uitvoering
van enige grote werken als het ,,werk Rifwater”, Rouville-
weg etc. Advies 3e Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 11 Nov. 1948 no. 8781 in antwoord op idem.
Bestuursgemachtigde Scholten spreekt over de financiering van
grote werken.
Statenlid Henriquez idem.

110
144

207
228, 238

235
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Verzoek van S tatenlid  Mr. Smeets to t overlegging van de con
trac ten  i.v.na. g ro te  w erken; Bestuursgem achtigde S tatius
Muller antw oordt.

(H oofdstukken III en IV ).

285

HOOFDSTUK IV. BELASTINGEN.

(Zie voor m otorrijtuigenbelasting onder hoofdstuk IX ) .

Personeel der belastingen.
Statenlid  Dr. Maal spreekt over de salariëring  van de douane
am btenaren. 102

Gvts. depeche dd. 17 Juli 1948 no. 4451 inzake de opleiding en
bevordering van het hogere douane-personeel en het laten  u it
komen van een kom m ies-verificateur u it Nederland.
S tatenlid  Dr. Maal spreekt n.a.v. idem.
Advies van de 2de V aste Commissie.

H erziening der belastingen.
Gvts. depeche dd. 22 Mei 1948 no. 2044 inzake uitzending van
een belastingdeskundige t.b.v. de herziening van de belasting
wetgeving in de Nederlandse Antillen.
Advies 2e V aste Commissie.

Rechtspleging en invordering van belastingen.
Landsverordening to t wijz. en aanv. van de landsverord. op de
invordering van directe belastingen. Zie verordeningen sub 4.

Voorkoming van dubbele belasting.
Gvts. dep. dd. 8 April 1949 no. 5016, houdende aanbieding van
een ontw erp van wet to t goedkeuring van het tussen N eder
land en de V.S. van N.-Am erika gesloten verdrag  te r  voorko
ming van dubbele belasting enz.

Inkom stenbelasting.
Landsverordening to t wijziging van de Landsverordening op de
Inkom stenbelasting 1943. Zie verordeningen sub XII.
Gvts. depeche dd. 21 April 1948 no. 2524 houdende verzoek to t
afvoering van he t ontw erp van idem van de agenda.

Landsverordening to t he t heffen van opcenten op de aanslagen
in de inkom stenbelasting 1949. Zie verordeningen sub 48.

Discussie inzake de aanslagen en invordering van deze belasting.

Dividend- en tantièm ebelasting.
S tatenlid  Dr. Maal spreekt over he t feit, da t de M ijnm aatschap
pij in N ederland dividendbelasting betaalt.

W instbelasting,
Landsverordening to t wijziging van de Landsverordening op
de W instbelasting. Zie verordeningen sub 68.
Voor opcenten op de w instbelasting 1948— 1949 zie verordenin
gen sub 50.

Discussie inzake de aanslagen en de invordering van deze be
lasting. '

In-,-uit- en doorvoer en accijnzen. ,
• Landsverordening to t wijz. en aanv. van de I.U. & D. verord.

1908. Zie verordeningen sub 3, 8 en 46.

Landsverordening to t tijdelijke afschaffing  van de heffing van
invoerrechten en accijnzen op de eilanden Saba, St. E ustatiu s
en St. M aarten (Ned. gedeelte). Zie verordeningen sub 56.

386

306

224

306



invoerrecht benzine.
Voor bijzonder invoerrecht op benzine zie verordeningen sub V.

Landsverordening to t he t heffen van opcenten op het bijzonder
invoerrecht op benzine. Zie verordeningen sub 49.

Zegelrecht.
Landsverordening to t aanv. van de Zegelverordening 1908. Zie
verordeningen sub 11 en 47.

Ketributien.
Landsverordening houdende regelen om trent he t heffen van
retribu tien  wegens h e t verlenen van bijzondere diensten en om
tre n t de invordering derzelve. Zie verordeningen sub 2.
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(Hoofdstukken IV en V).

HOOFDSTUK V. OPENBARE ORDE.

Reorganisatie van de politiemacht.
Zie openingsrede Gouverneur z ittingsjaar 1948— 1949.

Landsverordening houdende een nieuwe organisatie van de po
litie in he t staatsdeel Curagao. Zie verordeningen sub 16.

Advies Ie  V aste Commissie inzake he t „Ontwerp Reorganisatie
der Politie in he t S taatsdeel Curagao.” (Zie ook notulen
1947/1948 blz. 44).

S tatenlid  Em an spreekt over m aatregelen i.v.m. de reorgani
satie. Beantwoording door B estuursgem achtigde Mr. Ellis.

Pensionnering politiepersoneel.
Landsverordening to t wijz. en aanv. van de Pensioenverord. Po-
litiem ilitairen 1939. Zie verordeningen sub VII en 75.

Landsverordening to t regeling van de pensioenaanspraken van
het to t he t politiekorps overgaande personeel der m ilitaire po
litie en hun weduwen en wezen. Zie verordeningen sub 44.

Keur, regelende de straatpolitie op het eiland Curagao.
Landsverordening to t wijz. van de Algemene Politiekeur 1917.
Zie verordeningen sub VIII.

Ordeverstoring.
Statenlid  Dr. Maal spreekt over een ordeverstoring door m ari
n iers tijdens de viering van de K oninginneverjaardag op W est
punt. Advies Ie  V aste Commissie.

Burgerlijke stand.
Landsverordening inzake regeling van de emolumenten voor
verrichtingen van de am btenaren v /d  Burgerlijke S tand en be
paling van de som, welke voor het voltrekken v /e  huwelijk in
een bijzonder huis betaald m oet worden t.b.v. de arm enkas. Zie
verordeningen «ub IX.

S tatenlid  Dr. Maal spreekt over de onzekerheid t.a.v. de echt
scheiding in een bepaald geval.
Beantwoording door B estuursgem achtigde Mr. Ellis.

Internering en repatriëring.
Advies Ie  V aste Commissie inzake het verzoekschrift dd. 8
Januari 1947 van P. J . Butzelaar, ex-geinterneerde houdende sol
licitatie n a a r  een betrekking bij he t dept. van Openbare W er
ken op Curagao.

Advies Ie  V aste Commissie inzake verzoekschriften van ex-
geinterneerden.

286
290

206, 224
212

225, 237
230
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Verblijf en vestiging binnen het staatsdeel.
Advies van de Ie Vaste Commissie inzake een telegram dd. 4
Maart 1947 en een brief dd. 10 Maart 1947 van de Raad van
Politie van Aruba betreffende de behandeling van het ontwerp,
regelende de toelating en uitzetting van vreemdelingen (zie
notulen 1946/1947 pag. 451 en 460).
Statenlid Dr. Maal spreekt over de noodzaak van een nieuwe
Vestigingsregeling.
Statenlid Mr. van der Meer spreekt over de uitvoering van de
toelatings- en uitzettingsbepalingen.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde Mr. Ellis.

(Hoofdstukken V en VI).

199

, 288

289, 291
290/291

Vrijwilligerskorpsen en burgerwachten.
Landsverordening tot wijz. van de demobilisatieverord. Vrijwil
ligerskorpsen 1945. Zie verordeningen sub XV.

Politieke aangelegenheden.
Statenlid Dr. Maal spreekt over beweerde aanwezigheid van
communisten op Curagao.
Statenlid Dr. Maal spreekt over een door de C.P.I.M. ontvangen
waarschuwing van het Hoofdkantoor i.v.m. de politieke toe
stand in Palestina.

Gevonden voorwerpen.
Landsverordening houdende bepalingen betreffende gevonden
zaken. Zie verordeningen sub 5.

HOOFDSTUK VI. OPENBARE ZEDELIJKHEID.
Verdovende middelen.

Landsverordening houdende nieuwe bepalingen tot regeling van
de kleinhandel in alcoholhoudende dranken en van het verkrijgen
en het uitoefenen der bevoegdheid tot het houden van een tap
perij, koffiehuis enz. Zie verordeningen sub 24.
Voorstel van Statenlid C. Jonckheer tot wijziging van het con-
cept-eindverslag.
Gvts. depeche dd. 10 April 1948 no. 2498 n.a.v. een betoog van
Statenlid Irausquin t.a.v. het drankmisbruik op Aruba (zie no
tulen 1947/1948 blz. 453).
Landsverordening houdende bepalingen tot het houden van
distilleerderijen in Curagao. Zie verordeningen sub VIII.
Advies 3e Vaste Commissie n.a.v. een verzoekschrift dd. 30 Dec.
1947 van A. G. Brion te Aruba inzake een koffiehuisvergun
ning en gvts. depeche dd. 16 Jan. 1948 no. 425 inzake idem
(zie ook notulen 1947/1948 blz. 479).
Gvts. depeche dd. 29 Juli 1948 no. 5038 in antwoord op idem.
Advies 3de Vaste Commissie.
Voorstel 3 Vaste Commissies om het Bestuur te verzoeken een
tijdelijk tapverbod uit te vaardigen i.v.m. de verkiezingen voor
leden van de Staten op 17 Maart 1949.

Loterijen.
Landsverordening tot wijziging van de Loterijverordening 1909.
Zie verordeningen sub 51. '
Landsverordening betreffende de Landsloterij. Zie verordenin
gen sub 52.
Gvts. beschikking dd. 5 Juni 1948 no. 4627 houdende ontbonden
verklaring van de „Loterijcommissie” (zie ook notulen 1947/
1948 blz. 284).

183

13/14

351

' 85



Hazardspelen.
Landsverordening, houdende bepalingen betreffende het exploi
teren  van hazardspelen te r  bevordering van het toerism e en to t
wijziging van a rt. 266 van het W etboek van S tra frech t voor
Curagao.
Zie verordeningen sub 9.
Discussie inzake het concept-eindverslag op idem.
Statenlid  Irausquin  spreekt over he t lang uitblijven van het a n t
woord van het B estuur op dit eindverslag.

Landsverordening houdende bepalingen to t he t heffen van een
vergunningsrecht bij hazardspelen, als bedoeld in a rt. 1 der
Landsverordening H azardspelen 1948. Zie verordeningen sub 77.

Bestrijding onzedelijkheid.
Statenlid Dr. Maal spreekt over openbare prostitu tie .

(Hoofdstukken VI en VII).

126/127

178

192

Handel in vrouwen en meisjes.
Gvts. depeche dd. 4 Juni 1948 no. 4671, houdende aanbieding
van een w etsontw erp to t goedkeuring van de protocollen to t
wijz. van het verdrag  te r  bestrijding van de handel in vrouwen
en kinderen en van het verdrag  nopens de bestrijding van de
handel in m eerderjarige vrouwen.
Advies Ie  V aste Commissie.

70
97

Verspreiding van ontuchtige uitgaven.
Gvts. depeche dd. 4 Juni 1948 no. 4671 houdende aanbieding
van een w etsontw erp to t goedkeuring van de protocollen to t
wijz. van het verdrag  to t he t tegengaan van de verspreiding van
en de handel in ontuchtige uitgaven.

HOOFDSTUK VII. OPENBARE GEZONDHEID.

Uitoefening geneeskunst.
Voor huisvesting gvts. vroedvrouwen zie H uisvesting (hoofd
stuk  X IX ).
Initiatief-voorstellen van Statenlid Dr. Maal to t wijziging en /o f
aanvulling van de verordeningen regelende resp. de genees
kunst. de tandheelkunst en de artsenijm engkunst. Zie verorde
ningen sub 26, 27 en 28.
S tatenlid  Dr. Maal spreekt n.a.v. de in trekking  van deze initia-
tief-ontwerpen.

Statenlid  Dr. Maal spreekt over de opleiding van apotheker op
Curagao.

Statenlid Dr. Maal spreekt over een neuroloog voor Curagao.
Advies 3e V aste Commissie.
B estuursgem achtigde Dr. Pot spreekt over idem.
Statenlid  Mr. Smeets idem.

Statenlid  Em an spreekt over de betrekking van chef-geneeskun-
dige dienst op Aruba.

Preventieve geneeskunde.
Gvts. depeche dd. 19 Januari 1949 no. 10288 inzake financiële
steun voor de M aatschappij van Preventieve Geneeskunde te
Leiden.
Advies 2e en 3e V aste Commissie.

Toezicht enz. op en keuring van eet- en drinkwaren.
Landsverordening to t wijziging en aanvulling van de „Slacht
en K euringsverordening 1933” . Zie verordeningen sub. 38.

378

192

205, 225, 238
214

233, 240
235

447/448

337
344



Voorstel van Statenlid Dr. Maal om een brief aan het Bestuur te
schrijven i.v.m. het voor het publiek open zijn van een vleeshal
op de Ie Pinksterdag.
Gvts. depeche dd. 4 Juni 1948 no. 4222 in antwoord op idem.
Gvts. depeche dd. 25 Juni 1948 no. 4857 inzake de bouw van een
slachtplaats te Philipsburg (St. Maarten).

Statenlid Henriquez spreekt over controle op eet- en drinkwa
ren.
Beantwoording door Bestuurgemachtigde Dr. Pot.
Verzoekschrift dd. 17 Januari 1949 van de Landbouw Centrale
„Curasao” aan Z.E. de Gouverneur inzake instelling van melk-
contróle en t.b.c. onderzoek op de veestapel.
Brief dd. 14 Maart 1949 no. 169/KH van de Gvts. veearts, hou
dende aanbieding van het verslag van de officiële ingebruik
stelling van de gouvts. koel- en vrieskamers op Par era door
Z.E. de Gouverneur.

—  10 —

(Hoofdstuk VII).

48
70

111
142

220, 235
233, 240

338

372

Besmettelijke ziekten.
Landsverordening tot wijz. en aanv. van de verord. houdende
bepalingen ter bestrijding van besmettelijke ziekten. Zie veror
deningen sub XIII.
Statenlid Irausquin spreekt over de bestrijding van t.b.c. op
Aruba. Beantwoording door Bestuursgemachtigde Dr. Pot.
Statenlid Dr. Maal spreekt over keuring van personen op be
smettelijke ziekten.
Bestuursgemachtigde Dr. Pot idem.

222, 235, 289/290
233

225, 237
233, 240

Bodem- en luchthygiene.
Landsverordening tot wijz. van de verord. betreffende het te
gengaan van rookverspreiding. Zie verordeningen sub XI.
Advies 3 Vaste Commissies inzake de gvts. depeche dd. 28 Nov.
1946 no. 9642 betreffende o.a. een rioleringsplan voor Willem
stad (zie notulen 1946—1947 pag. 348).
Statenlid Dr. Maal spreekt over idem.
Bestuursgemachtigde ir. Groote idem.

Statenlid Dr._ Maal spreekt over het feit, dat het afvalwater
van een café in de Klipstraat over de openbare weg loopt.
Advies 3e Vaste Commissie.

203
224
231

206
214

Voedselvoorziening,
Advies 3e Vaste Commissie n.a.v. de gvts. depeche dd. 24 Mei
1946 no. 3843 inzake de vleesvoorziening van Curagao (zie no
tulen 1946—1947 blz. 143).

Gvts. depeche dd. 10 Januari 1949 no. 10876 inzake deelneming
in de Internationale Tarwe-overeenkomst.

73

337

Watervoorziening.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.

Statenlid Dr. Maal spreekt over de watervoorziening op Cura
sao- Idem op St. Eustatius.
Statenlid Braam spreekt over de watervoorziening op Curagao
en stelt voor een brief te schrijven i.v.m. een aangekondigde
verhoging van de tarieven.
Statenlid Eman spreekt n.a.v. dit voorstel.

3, 4

25
193

425/426
' 430



Advies 2e Vaste Commissie n.a.v. de gvts. depeche dd. 1 April
1948 no. 1718 inzake de aankoop van waterdistilleerinrichtingen
(zie notulen 1947—1948 pag. 506).
Statenlid Marchena spreekt over de watervoorziening op Bo
naire.

Volkshuisvesting.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948- -1949.
Landsverordening tot instelling van een Algemeen Bouv/fonds
voor het Staatsdeel Curagao. Zie verordeningen sub 34.
Voorstel van de Voorzitter om Statenlid C. W. J. Jonckheer
voor te dragen voor vervulling van de vacature in de Commissie
voor de Volkswoningbouw, ontstaan door de ontslagneming
van Statenlid Vromans.
Gvts. beschikking dd. 29 April 1947 no. 3382 houdende de be
noeming van idem.
Gvts. depeche dd. 29 April 1949 no. 3209 i.v.m. ontstane vaca
tures in deze Commissie.
Advies 3e Vaste Commissie n.a.v. de brief dd. 20 Sept. 1947 van
de Alg. Ambtenaren Bond afd. Curagao inzake de verbouw van
barakken tot woningen en de volkswoningbouw i/h algemeen
(zie notulen 1947—1948 blz. 317).
Statenlid Irausquin spreekt over de woningnood op Aruba.
Advies 3e Vaste Commiissie n.a.v. het verzoekschrift dd. 29 Dec.
1947 van de heer G. E. Rosario inzake steun voor de bouw van
eternieten volkswoningen (zie notulen 1947—1948 pag. 462).
Statenlid Dr. Maal spreekt over idem.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde ir. Groote.
Brief van de heer Rosario dd. 9 Dec. 1948 inzake idem.
Pamflet van idem inzake volkswoningen.
Gvts. depeche dd. 9 Mei 1949 no. S-101 inzake de bouw van deze
woningen.
Statenlid Henriquez spreekt over de nadelige saldi van de gou-
vernements-volkswoningbouw.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde Scholten.
Statenlid Srneets spreekt over het financieel beheer van deze
woningen; Beantwoording door Bestuursgemachtigde Statius
Muller.
Statenlid Dr. Maal spreekt over het doel van de volkswoning
bouw i.v.m. krottenopruiming.
Statenlid Dr. da Costa Gomez idem.
Statenlid Plantz idem.
Statenvoorzitter Romer idem.

(Hoofdstukken VII, VIII en IX).

72

447

8

29

410

73
178/179

203
225
231
263
408
433

220
229

307, 310

308, 311
309
310
311

HOOFDSTUK VIII. OPENBARE VEILIGHEID.
Brand.

Statenlid Irausquin spreekt over een plaats gehad hebbende
brand te Oranjestad op Aruba en over voorbehoedmiddelen en
veiligheidsmaatregelen i.v.m. idem.
Statenlid Dr. Maal idem n.a.v. een brand in de bioscoop ,,Cine-
landia”.

39/46

191

HOOFDSTUK IX. VERKEER EN VERVOER.
Motorrijtuigenbelasting.

Landsverordening tot vervallen verklaring van de landsverord.
houdende van de Motorrijtuig-, rijwiel- en motorbootbelasting-
vepord. afwijkende bepalingen. Zie verordeningen sub VII.



Aanleg, onderhoud en verbetering van wegen.
Statenlid Dr. Maal spreekt over de aanleg van de weg van The
Bottom naar Windwardside op Saba.
Statenlid Voges idem.
Statenlid Marchena spreekt over asphaltering van de wegen op
Bonaire.

V erkeersmaatregelen.
Voor ontzegging bevoegdheid motorrijtuigen te besturen enz.
zie Hoofdstuk I.
Gvts. depeche dd. 10 April 1948 no. 2498 n.a.v. een betoog van
Statenlid Irausquin t.a.v. het verkeer op Aruba (zie notulen
1947—1948 blz. 452/453).
Statenlid Arends spreekt n.a.v. idem.
Advies 2e Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 20 April 1948 no. 10608 inzake het plaatsen
en verplaatsen van verkeersborden.
Motie dd. 6 Mei 1948 van de Alg. Cur. Chauffeursbond inzake
indiening van een verkeerswet tot het regelen van het verkeer
te land.
Advies 3e Vaste Commissie.
Voorstellen van Statenleden Dr. Maal en E. Jonckheer om i.v.m.
dit onderwerp een brief aan het Bestuur te schrijven over de
toestand van het verkeer op Otrabanda.
Advies 3e Vaste Commissie.
Gvts. depeches dd. 25 Juni 1948 no. 4111 en 23 Sept. 1948 no.
4489 in antwoord op idem.
Statenlid Dr. Maal spreekt over het treffen van maatregelen
ter voorkoming van verkeersongevallen op Curagao.
Gvts. beschikking dd. 5 Oct. 1948 no. 5035, houdende uitbrei
ding van de Commissie voor Veilig Verkeer.
Gvts. beschikking dd. 26 Nov. 1948 no. 9544 houdende een nieu
we samenstelling van idem.
Statenlid Dr. Maal spreekt over het aanleggen van parkeerruim
te op Pietermaai.
Statenlid De Jongh spreekt over te nemen verkeersmaatregelen
in verband met het verkeer in de buurt van de St. Jozefschool
en het St. Willibrorduscollege aan de Niewindtstraat te Otra
banda.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde Mr. Ellis.

Openbare middelen van vervoer.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.
Voorstel van Statenlid Dr. Maal om een lijndienst van het Auto
bus Bedrijf Curagao naar het derde district te doen instellen.
Gvts. depeche dd. 19 Januari 1949 no. 101 n.a.v. idenl.
Statenlid Dr. Maal spreekt over de route-beperking van de klei
ne autobussen.
Statenleden Eman en Dr. Maal spreken over de scheepsverbin
ding met en tussen de Bovenwindse Eilanden.
Statenleden Cruger en Voges idem.
Statenlid Dr. Maal spreekt over het vergaan van het schip
,,Kralendijk”, dat de verbinding tussen Boven- en Beneden
windse Eilanden onderhield.
Gvts. depeche dd. 31 Dec. 1948 no. 8395 inzake idem.
Gvts. depeche dd. 28 Jan. 1949 no. 8395a houdende aanbieding
van een rapport aangaande dit ongeval. . , ^
Advies 3e Vaste Commissie. ,
Gvts. depeche dd. 7 Maart 1949 no. 1638 inzake idem.
Advies 3e Vaste Commissie; discussie n.a.v. idem.
Nader advies.
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(Hoofdstuk IX).

193
446

447

13/14
22
59

29
144

30/33, 63, 348
73

110, 139

40

140

212

192

226
230/231

137
337

381

190, 193, 286
445, 446

191, 287
334

334
343

l • 370
376/377

387



(Hoofdstuk IX).
Bruggen en veren.

Landsverordening tot wijz. van de Motorboot- en Havenpassa-
gierskeur 1930. Zie verordeningen sub 45.

Gvts. depeche dd. 16 Juli 1948 no. 5828 met bijlage inzake de
bouw van een vaste oeververbinding in de St. Annabaai op Cu-
ragao.
Advies 2e Vaste Commissie.

Gvts. depeche dd. 3 Aug. 1948 no. 6122 inzake de aanschaffing
van lichters, pompen en jacks voor gebruik bij reparaties aan
de schipbrug.
Advies 2de Vaste Commissie.
Gvts. dep. dd. 20 Nov. 1948 no. 8777 n.a.v. idem.
Nader advies 2e Vaste Commissie.

113
143

118
143
210
264

Verkeer te water.
Gvts. depeche dd. 15 Juni 1948 no. 3537 inzake het „associate
membership” van de Intergouvernementele Maritieme Consul
tatieve Organisatie, t.a.v. de Ned. Antillen.
Gvts. depeche dd. 16 Aug. 1948 no. 3537 inzake idem.
Gvts. dep. dd. 17 Nov. 1948 no. 9247 i.v.m. idem.
Advies Ie Vaste Commissie.
Advies Ie Vaste Commissie.

Voorstel van Statenlid Dr. Maal om het lichtbaken van Saba
niet te doen overbrengen naar St. Maarten.

86
120
124
209
295

194

Zorg voor waterwegen.
Advies 2e Vaste Commissie n.a.v. de gvts. depeche dd. 18 Maart
1947 inzake het aanleggen van toegangswegen per water tot het
droogdok en de scheepswerf van de N.V. Combinatie Pletterij-
Nederhorst (zie notulen 1947—1948 blz. 484).
Idem inzake het verzoekschrift dd. 11 Pebr. 1948 (zie notulen
1947—1948 pag. 484).
Brief dd. 4 Januari 1949 van deze Vennootschap n.a.v. idem.

296
334

Havens.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948— 1949.

Landsverordening tot wijz. en aanv. van het Havenreglement
Curagao. Zie verordeningen sub 20.

Landsverordening tot vaststelling van een nieuw reglement voor
de havens van Aruba. Zie verordeningen sub 63.

Landsverordening tot vaststelling van een reglement voor het
gebruik maken van de Gouvernements-werven te Oranjestad,
Aruba. Zie verordeningen sub 64.
Statenlid Dr. Maal spreekt over de havenuitbreiding op Cura
gao. Voorstel 2e Vaste Commissie inzake idem.

Brieven dd. 3 Juni 1948 en 8 Juli 1948 van de S. E. L. Maduro
& Sons Ine. en de Curagao Trading Co. met bijlagen inzake de
plannen voor de havenuitbreiding op Curagao.
Advies 2e Vaste Commissie.

Advies 2e Vaste Commissie n.a.v. de brief dd. 6 Aug. 1947 van
de Kamer van Koophandel & Nijverheid betreffende de haven
uitbreiding op Curagao (zie notulen 1947—1948 blz. 278).
Gvts. depeche dd. 1 Juni 1948 no. 4603 inzake het rapport van
de heer Prof. Thijssen n.a.v. een onderzoek naar stromingen in
en bij de haven van Curagao.

2/3

25, 192
202

67/69, 86
296



Gvts. depeche dd. 6030, houdende aanbieding van dit rapport.
Gvts. depeche dd. 28 Juli 1948 no. 6362a, houdende aanbieding
van de notulen van een vergadering van de commissie ter be
studering van dit rapport.
Discussie n.a.v. idem.
Advies 2e Vaste Commissie.
Statenlid Dr. Maal spreekt over idem.
Bestuursgemachtigde ir. Groote idem.
Voorstel van Statenlid Irausquin inzake de bouw van een kade
muur in het tweede bassin van de haven van Aruba.
Discussie n.a.v. idem.
Statenlid Eman spreekt over idem.
Bestuursgemachtigde Statius Muller idem.
Brief aan de Gouverneur inzake credieten voor de bouw van
een nieuwe pier te Bonaire.
Statenlid De Jongh spreekt over idem.
Statenlid Marchena idem.
Statenlid Dr. Maal spreekt over het gebruik van de oude Ame
rikaanse kade op Parera door de K.N.S.M.; voorstellen n.a.v.
idem.
Gvts. depeche dd. 16 April 1949 no. 2393, houdende aanbieding
van het rapport van de Commissie ter bestudering van het
vraagstuk inzake het meren van schepen aan de kaden en wer
ven in de St. Annabaai. .
Statenlid Cruger spreekt over de bouw van een steiger op St.
Eustatius.
Statenlid Voges idem op Saba.

Schepenwet.
Advies v/d commissie ad hoe inzake het wetsontwerp tot wijz.
van de Schepenwet (zie notulen 1947—1948 blz. 486 en 506).

(Hoofdstuk IX).
116

116
135
143
224
231

195
196/197

286
287

214
226
447

300/302

407/408

445
446

Luchtverkeer.
Voor auto-vergoeding A.T.L. zie Vergoeding vervoermiddelen
(hoofdstuk XIX).

Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.
Gvts. depeche dd. 13 April 1948 no. 2515 inzake de meteorolo
gische dienst i.v.m. de luchtvaart.
Advies 2e Vaste Commissie.
Advies 2e Vaste Commissie n.a.v. de gvts. depeche dd. 17 Juni
1947 no. 4599 inzake de uitzending van telegrafisten t.b.v. de
luchtvaart (zie notulen 1947—1948 blz. 218).
Gvts. depeche dd. 13 Juli 1948 no. 4380 inzake idem.
Advies 2e Vaste Commissie.
Brief dd. 3 November 1948 van de K.L.M., houdende mededeling
van de verwisseling van het directeurschap van het West-In-
disch bedrijf van de K.L.M. door de heren Bouman en Dr. IJs-
selstijn.

Gvts. dep. dd. 29 Dec. 1948 no. 10504, houdende aanbieding van
een Memorandum van de burgerluchtvaart-attache van H.M.’s
Ambassade te Washington, P. A. de Winter betreffende de gou-
vernements-luchtvaartdienst van de Nederlandse Antillen (be
veiliging luchtvaart).

Telegraaf en telefoon.
Voor telegrafisten t.b.v. de luchtvaart zie luchtverkeer (dit
zelfde hoofdstuk).
Statenlid Irausquin spreekt over de telefoon op Aruba.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde ir. Willemse.

14/15
72

72
112
142

199

304

23, 221, 235
233, 234, 238



Advies 2e Vaste Commissie inzake de gvts. depeche dd. 24 Nov.
1947 no. 10154 inzake de automatisering van de telefoon en
verbetering van de radio-telefonie op Aruba (zie notulen 1947—
1948 blz. 368/369).

Statenlid Dr. Maal spreekt over de noodzaak van een nieuwe
telefoongids.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde ir. Willemse.

Statenlid Marchena spreekt over een publieke telefoon t.b.v. de
woonwijk Noord Salinja op Bonaire.

Radio- en radiotelefonie.
Advies dd. 15 Mei 1948 van de 2e Vaste Commissie n.a.v. de
gvts. depeche dd. 17 Maart 1948 no. 11469 inzake de bouw van
een radioontvangstation op Zapateer (zie ook notulen 1947—
1948 blz. 295, 461 en 495).

Statenlid Eman spreekt over de salarissen van het personeel
van de CUROM.

Advies 2e Vaste Commissie inzake de gvts. depeche dd. 24 Nov.
1947 no. 10154 betreffende verbetering van de radiotelefonie
op Aruba (zie notulen 1947—1948 blz. 368/369).

Statenlid Eman spreekt over de eis tot het hebben van radio
aan boord van het verbindingsschip Beneden- en Bovenwindse
Eilanden.

—  15 —

(Hoofdstuk IX en X),

143

224, 237
234

447

46

64

143

286

HOOFDSTUK X. PRODUCTIE, CIRCUUATIE EN
DISTRIBUTIE VAN GOEDEREN.

(Voor vreemdelingenverkeer zie hoofdstuk XVIII).
Economie.

Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.

Gvts. depeche dd. 10 Mei 1048 no. 3411 met bijlage inzake de
vertegenwoordiging van Suriname en Curagao ter vergadering
van de Economische Commissie voor Latijns Amerika.
Gvts. depeche dd. 26 Mei 1948 no. 4241 inzake idem.

Brieven dd. 14 Mei en 7 Juni 1948 van de Stichting Welvaarts-
plan Nederlandse Antillen 1946 inzake een voordracht van Sta
tenleden voor het lidmaatschap van de Stichting.
Advies 3e Vaste Commissie.
Discussie i.v.m. de volgorde v/d voordracht.
Nader advies 3e Vaste Commissie.
Brief van de Stichting dd. 26 Oct. 1948, houdende mededeling
van de benoeming van Statenleden P. Visser en E. Jonckheer
tot leden van de Raad van Beheer der Stichting.

Brief dd. 27 Mei 1948 met bijlagen van de heer A. van Spijk te
Utrecht inzake zijn sollicitatie naar de functie van bezuinigings-
inspecteur op Curagao.
Advies 2de Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 28 Juni 1948 no. 4780, houdende aanbieding
van het rapport van de professoren Goudriaan en Dresden t.b.v.
de Stichting Welvaartsplan Ned. Antillen 1946.
Discussie n.a.v. dit rapport.
Gvts. dep. dd. 16 Nov. 1948 no. 9195 i.v.m. idem.

Statenlid Mr. Smeets spreekt over bezuiniging op de Overheids
uitgaven.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde Scholten.

34
55

46, 85
60

60/61
126

198

66/67
143

111
128/130

209

216/219
228



statenlid Henriquez spreekt over het verlenen van voorschotten
aan bedrijven en lichamen.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde Scholten.

Caraibische Commissie.
Advies Ie Vaste Commissie inzake de gvts. depeche dd. 19 Oct.
1946 no. 9372, houdende aanbieding van het rapport van de
conferentie van het Comité voor Caraibisch tourisme van de
Caribbean Commission, gehouden van 1 tot 7 Oct. 1946 (zie
notulen 1946—1947 pag. 308).
Idem inzake de gvts. depeche dd. 5 Dec. 1946 no. 10553, hou
dende mededeling van de uitbreiding van het aantal leden van
de Caribbean Commission (zie notulen 1946—1947 pag. 357).
Idem inzake de gvts. depeche dd. 6 Dec. 1946 no. 10553a, hou
dende mededeling van de benoeming van de heer Dr. W. Ch. de
la Try Ellis als zodanig (zie notulen 1946—1947 pag. 358).

Deviezen.
Advies 3e Vaste Commissie n.a.v. de gvts. depeche dd. 27 Mei
1947 no. 5221, houdende aanbieding van een overzicht der re
sultaten van de dollar-commissie (zie notulen 1947—1948 blz.
44).

Statenleden Plantz en E. Jonckheer spreken over de dollarvoor-
ziening van Curagao i.v.m. het aflopen van de monetaire over
eenkomst tussen Engeland en Nederland.
Gvts. depeche dd. 19 Aug. 1948 no. 6221 i.v.m. idem.
Tekst van de brief van de Staten inzake idem.
Gvts. depeche dd. 10 Sept. 1948 no. 7663 inzake idem.

Curacaos Muntwezen.
Advies van de 2de Vaste Commissie n.a.v. de gvts. depeche dd.
22 Maart 1948, betreffende de rekeningen ,,Muntfonds” en
,,Muntbiljettenfonds”. (Zie notulen 1947—1948 blz. 505).
Gvts. dep. dd. 20 April 1949 no. 2945, houdende aanbieding
van de rekening „Muntbiljettenfonds” over het tijdvak Febr./
December 1948.
Idem dd. 20 April 1949 no. 2946 van het ,,Muntfonds”.

Buiten omloon stellen van munten.
Gvts. depeche dd. 20 Mei 1948 no. 3603 inzake het gebrek aan
2 1 /2  cent stukken tengevolge van het buiten omloop stellen hier
van.
Advies 2e Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 3 Aug. 1948 no. 6462a inzake het buiten om
loop stellen van Nederlandse munten.
Advies 2de Vaste Commissie.

Handel en industrie.
Landsverordening regelende de verplichting tot publicatie der
boekhoudkundige gegevens van bedrijven van openbaar nut
(initiatief-voorstel Mr. van der Meer). Zie verordeningen sub 40.
Indexcijfers over:
Maart
April
Mei
Juni
Juli
Aug.
Sept.
Oct.
Nov.
Dec.
Jan.
Febr.
Maart

1948 (gvts. dep. dd.
1948 (gvts. dep. dd.
1948 (gvts. dep. dd.
1948 (gvts. dep. dd.
1948 (gvts. dep. dd.
1948 (gvts. dep. dd.
1948 (gvts. dep. dd.
1948 (gvts. dep. dd.
1948 (gvts. dep. dd.

(gvts. dep. dd.
(gvts. dep. dd.
(gvts. dep. dd.

1948
1949
1949

16
13
15
13
19
11
13
12
18
10
11

April
Mei
Juni
Juli
Aug.
Sept.
Oct.
Nov.
Dec.

Jan.
Febr.

1948).
1948).
1948).
1948).
1948).
1948).
1948).
1948).
1948) .
1949) .
1949).

1949 (gvts. dep. dd.
8 Maart 1949).
8 April 1949).

(Hoofdstuk X).

220, 235
229

199

199

199

99
121
122
123

143

407
407

54
71

118/120
143

15
43

109
112
120
123
180
207
294
336
340
371
384

Statenlid Irausquin spreekt over de handel op Aruba.



Gvts. depeche dd. 7 Mei 1948 no. 3552 houdende een vergelijken
de opgave van de prijzen van de eerste levensbehoeften in Cu-
ragao en in Trinidad (zie ook notulen 1947—1948 blz. 264 en
289).

Statenlid Dr. Maal spreekt over een brief van de directeur van
het dept. Sociale- en Econ. Zaken aan de bakkers en eigenaren
van bakkerijen inzake de prijs en het gewicht van broodjes.

—  17 —

(Hoofdstuk X).

49/50

Advies 2e Vaste Commissie n.a.v. de gvts. depeche dd. 18
Maart 1948 inzake het aanleggen van toegangswegen per water
tot de industrie van de N.V. Combinatie Pletterij-Nederhorst
(zie notulen 1947—1948 blz. 484).
Advies 3de Vaste Commissie.

72
145

Verzoekschrift dd. 14 Juli 1948 van de heer P. J. A. Schunck
te Bonaire inzake de stroomvoorziening aldaar i.v.m. een door
hem op te richten textiel-industrie.

Gvts. depeche dd. 19 Juli 1948 no. 752 inzake overneming door
het Gouvernement van het zuivelbedrijf „Melkhandel J. G. Ca-
priles”.
Gvts. depeche dd. 18 Nov. 1948 no. 8304 in vervolg op idem,
houdende aanbieding van een accountantsrapport terzake.
Verzoekschrift dd. 30 Dec. 1948 van enige veehouders aan
Z.E. de Gouverneur inzake een renteloos voorschot voor het
overnemen van dit bedrijf.
Advies 2e en 3e Vaste Commissie inzake eerstgenoemde depeche.

115

210

338
344

Statenlid Henriquez spreekt over de verlening van voorschotten
aan particuliere bedrijven.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde Scholten.

220
229

Statenlid De Jongh spreekt over het aantrekken van industrieën
voor Bonaire.

Statenlid Dr. Maal spreekt over de vestiging van bedrijven door
vreemdelingen.
Voorstel van idem inzake een nieuwe vestigingsregeling voor
bedrijven; discussie n.a.v. dit voorstel.
Gvts. depeche dd. 15 Januari 1949 no. 10979, houdende benoe
ming van een Commissie voor het ontwerpen van een derge
lijke regeling.

226

287

297/299

337

Land- en tuinbouw.
Advies 2e Vaste commissie n.a.v. het verzoekschrift dd. 26 Juli
1947 van de Landbouwver. Bonaire betreffende een lening tot
aankoop van een tractor (zie notulen 1947—1948 blz. 272).

Statenlid Dr. Maal spreekt over een ploeg voor St. Eustatius.

Statenlid Dr. Maal spreekt over een dienstwoning voor de voor
man bij de dammenaanleg op Rio Magdalena.
Advies 2e Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 4 Januari 1949 no. 10273 inzake idem.
Advies 2e Vaste Commissie.

Statenlid De Jongh spreekt over de landbouw op de Beneden
windse Eilanden in het algemeen en op Bonaire in het bijzonder.
Idem over de aloëcultuur.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde Bitter.

72

193

205
214
335
343

225/226
226
234



Waterconservering t.b.v. land- en tuinbouw.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.
Statenlid Dr. Maal spreekt over idem.
Bestuursgemachtigde Bitter idem.
Gvts. depeche dd. 14 Mei 1948 no. 2201 inzake het nemen van
proeven met het kunstmatig opwekken van regen.
Statenlid Dr. Maal spreekt n.a.v. deze depeche.
Advies 2e Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 25 Juni 1948 no. 5044/5045 inzake idem.
Advies 3de Vaste Commissie.
Statenlid Dr. Maal spreekt over de moeilijkheden, welke onder
vonden worden bij verzoeken om uitdieping van putten.
Gvts. depeche dd. 25 Juni 1948 no. 4783 in antwoord op idem.
Advies 3de Vaste Commissie.
Gvts. dep. dd. 7 Maart 1949 no. 1292, houdende verzoek onders
hands credieten toe te staan ten behoeve van de aanschaffing
van een z.g. „well-drilling outfit”.
Advies 2e Vaste Commissie.

(Hoofdstuk X).

25, 224
234

44/45
45/46

72
110
145

52
110
144

370
375

Veeteelt.
Statenlid De Jongh spreekt over de veeteelt op de Beneden
windse Eilanden.
Gvts. depeche dd. 10 Januari 1949 no. 75, houdende aanbieding
van de overeenkomst van het Gouvernement met de Vereniging
van Veehouders op Rio Canario.
Verzoekschrift dd. 17 Januari 1949 van de Landbouw Centrale
,,CuraQao” aan Z.E. de Gouverneur inzake o.a. instelling van
tuberculose-onderzoek op de veestapel.

226

335

338

Jacht en visserij.
Statenlid Dr. Maal spreekt over controle op de kreeftenvangst
op St. Maarten.

Minimum-gewicht van broodjes.
Statenlid Dr. Maal spreekt over een brief van de directeur van
het dept. Sociale- en Econ. Zaken aan de bakkers en eigenaren
van bakkerijen inzake de prijs en het gewicht van broodjes.

194

49/50

Fabrieks- en handelsmerken.
Landsverordening, houdende aanpassing van de merkenwetge-
ving aan de bepalingen van de Schikking dd. 8 Febr. 1947 van
Neuchatel. Zie verordeningen sub 18.

Octrooirecht.
Gvts. depeche dd. 12 Aug. 1948 no. 6713, houdende aanbieding
van een ontwerp Alg. Maatr. v. Bestuur tot wijz. van het
Octrooireglement.
Advies Ie Vaste Commissie.

120
141

Postspaarbank.
Landsverordening tot wijziging van de Verordening van de 9de
April 1904 (P.B. 1904 no. 43) tot het oprichten van een Post
spaarbank in Curasao. Zie verordeningen sub 53.

Electriciteitsvoorziening.
Gvts. beschikking dd. 9 April 1948 no. 8725, houdende toeken
ning van een subsidie aan de N.V. Electriciteit Mij. Bonaire t.b.v.
de levering van electrische stroom op Bonaire gedurende de
nachturen.
Advies 2e Vaste Commissie.

8
55



Verzoekschrift dd. 14 Juli 1948 van de heer P. J. A. Schunck
te Bonaire inzake idem i.v.m. met een aldaar te vestigen tex-
tiel-industrie.
Brief dd. 21 Juli 1948 van de N.V. Electr. Mij. Bonaire inzake
idem.
Advies 2e Vaste Commissie.
Statenlid Eman spreekt over de electriciteitsvoorziening op
Aruba.
Statenlid Dr. Maal idem op St. Eustatius.
Verzoekschrift van W. J. S. Cherino c.s. inzake electriciteits
voorziening voor Antriol op Bonaire.
Advies 3e Vaste Commissie.
Advies 2e Vaste Commissie inzake een verzoekschrift dd. 4 No
vember 1947 van Ch. J. A. Beukenboom en 103 anderen te Kra-
lendijk i.v.m. de electriciteitsvoorziening aldaar (zie notulen
1947—1948 pag. 340).
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(Hoofdstukken X, XI en XII).

87
295

25/26
193

140
297

202

HOOFDSTUK XI. ARBEID.

Bakkersarbeid.
Landsverordening tot regeling van den arbeid in bakkerijbe-
drijven. Zie verordeningen sub II.
Advies 3e Vaste Commissie inzake het verzoekschrift dd. 10 No
vember 1946 van de Alg. Cur. Bakkersbond en andere bakkers
i.v.m. het voorlopig verslag op dit ontwerp (zie notulen 1946—
1947 pag. 357).
Advies 3e Vaste Commissie inzake het verzoekschrift dd. 9 Juni
1946 van de Alg. Cur. Bakkersbond en andere bakkers om me
dewerking voor de totstandkoming van verschillende sociale
voorzieningen t.b.v. deze arbeidsgroep (zie notulen 1946—1947
pag. 196).
Verzoekschrift van de Alg. Cur. Bakkersbond inzake toezeg
gingen i.v.m. een nieuw ontwerp, regelende de bakkersarbeid.

Verloven, vacanties en vrije dagen.
Landsverordening, houdende bepalingen inzake verplichte va-
cantieregeling. Zie verordeningen sub 23.

Arbeidstijden.
Brief aan de Gouverneur inzake instelling van een commissie
tot het ontwerpen van een arbeidstijdenregeling.
Statenlid E. Jonckheer spreekt n.a.v. deze brief.
Gvts. beschikking dd. 31 Dec. 1948 no. 10275, houdende benoe
ming van een dergelijke commissie.
Gvts. beschikking dd. 1 Maart 1949 no. 1438, houdende ontslag
van het lid Mr. S. G. C. v/d Veen Zeppenfeldt en benoeming
van F. Smith als zodanig.

HOOFDSTUK XII. MAATSCHAPPELIJKE STEUN
EN VOORZORG.

Sociale wetgeving.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.

. Statenlid Mr. Van der Meer stelt voor het advies van de ver
tegenwoordigers van de drie samenwerkende vakcentrales uit
Nederland te vragen t.a.v. de sociale toestanden in de Ned. An-

' • tillen.

203

203

409

214
226/227

334

373

194



Gvts. depeche dd. 24 Febr. 1949 no. 298, houdende instelling
van een commissie te r  bestudering van nieuwe sociale voor
zieningen.

—  20 —

(Hoofdstuk XII).

350

Geneeskundige verzorging.
Voor preventieve geneeskunde zie H oofdstuk VII.

S tatenlid  Dr. Maal sp reek t over een nieuw hospitaal voor St.
E ustatius.
S tatenlid  C ruger idem.

Statenlid  M archena spreekt over een tweede geneeskundige
voor Bonaire.

193
445

446

Instructies voor gouvernements-geneeskundigen.
Landsverordening to t aanvulling van de verordening van de
11de M aart 1918 inzake de dienst der gouvernem ents-genees
kundigen.
Zie verordeningen sub VI.

Verpleging van melaatsen.
Statenlid  Dr. Maal spreekt over de religieuzen, die belast zijn
m et de m elaatsen-verpleging op Curagao.

V oorstel van S tatenlid  Dr. Maal to t he t verstrekken  van dienst
kleding (uniform en) aan  de mannelijke verplegers.

136

289

Verpleging van krankzinnigen.
Statenlid  Dr. Maal spreekt over een geval, w aarin iemand, die
niet krankzinnig was, toch in het G esticht is ingesloten. 225

Zorg voor verwaarloosde en verdorven kinderen.
Zie openingsrede Gouverneur z ittingsjaa r 1948- -1949. 4/5

Landsverordening, houdende bepaling van de p laa ts van vesti
ging van een op te  rich ten  Gouvernem ents-opvoedingsgesticht,
als bedoeld bij a rt. 1 van de V erordening van de 3e M aart 1923,
houdende beginselen enz. Zie verordeningen sub 66.

Correspondentie m et Z.E. de Gouverneur inzake een voorgeno
men studiereis n aa r N-Am erika van de Procureur-G eneraal en
de G eneesheer-directeur van het R ustoord G root-K w artier i.v.m.
de oprichting in Curagao van een opvoedingsgesticht.
Behandeling en aannem ing van een motie van Statenlid  Dr.
Maal n.a.v. de bekostiging van deze studiereis u it het artikel
,,onvoorziene u itgaven” .
S tatenlid  Dr. Maal spreekt n.a.v. idem en s te lt voor een nadere
brief aan he t B estuur te  richten.
Gvts. depeche dd. 21 Juli 1948 no. 3351/4179 inzake idem.
Gvts. depeche dd. 27 Juli 1948, houdende aanbieding van het
rap p o rt n.a.v. deze studiereis.
Advies van de 2de V aste Commissie inzake eerstgenoem de brief.

B rief dd. 13 Mei 1948 no. F  1174 van de heren Procureur-G ene
raa l en A dm inistrateur van Financiën inzake he t onderhands
goedkeuren van credieten t.b.v. de bouw en inrichting van het
gesticht.
S tatenlid  E m an spreekt n.a.v. idem.
Advies 2e V aste Commissie.
Discussie n.a.v. idem.
Brief dd. 19 Oct. 1948 no. F . 2323 van de heren Procureur-G ene
raa l en A dm inistra teur van Financiën inzake idem.
Advies 2e V aste Commissie.

S tatenlid  Dr. Maal sp reek t over he t doel van d it gesticht.

11/13

40/41
115

116
143

44
53
56

56/59

181
201

192



Verlenen van reehtsbijstand.
Initiatief-voorstel van Statenlid Mr. Van der Meer tot wijz. van
de Rechtsbijstandsverord. Zie verordeningen sub 29.
Gvts. depeche dd. 1 Febr. 1949 no. 9811 inzake idem.
Advies Ie Vaste Commissie.
Verzoekschrift dd. 9 Aug. 1948 van een vijftal praktizijns in
zake wijziging van de Rechtsbijstandsverordening.
Advies Ie Vaste Commissie.
Voorstel van Statenleden Dr. Maal en Mr. Van der Meer inzake
dit onderwerp.
Advies Ie Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 3 Febr. 1949 no. 10274a n.a.v. idem.
Advies Ie Vaste Commissie.
Gvts. besch. dd. 10 Maart 1949 no. 1871, houdende instelling
van een commissie tot samenstelling van een ontwerp inzake
idem.

Statenlid Marchena spreekt over de rechtsbijstand op Bonaire.
Steun aan vluchtelingen.

Gvts. dep. dd. 23 Nov. 1948 no. 8585 in antwoord op een brief
der Staten inzake het wetsontwerp tot goedkeuring voor Ned.
Indie, Suriname en de Ned. Antillen van het Statuut der Int.
Vluchtelingenorganisatie (zie notulen 1947—1948 pag. 461).
Advies Ie Vaste Commissie.

Sociale verzekering en voorzorg.
Gvts. depeche dd. 29 Mei 1948 no. 3818a, houdende aanbieding
van de resultatenrekening van de Ziekteverzekering over 1947.
Advies 2e Vaste Commissie.
Brief dd. 28 Oct. 1948 van de Verzekeringsbank ,,De Nieuwe
Eerste Nederlandsche”, houdende aanbieding van een afschrift
van een verzoekschrift aan Z.E. de Gouverneur inzake de ver
zekeringen ingevolge de Ziekteregeling 1936.
Advies 3e Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 7 Januari 1949 no. 6722c n.a.v. idem.
Advies 2e en 3e Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 25 Maart 1949 no. 1408 n.a.v. idem.
Statenlid Mr. Van der Meer spreekt over de sociale verzekerin
gen in de Nederlandsche Antillen.
Voorstel van Statenlid Dr. Maal tot uitbreiding van de Ziekte
regeling.

Gvts. depeche dd. 24 Febr. 1949 no. 298a, houdende instelling
van een commissie inzake het onder eigen beheer nemen van
de sociale verzekeringen door het Gouvernement.
(jvts. besch. dd. 12 Apr. 1949 no. 2177, houdende vervanging
lid Mr. L. C. Kwartsz door R. van Hoorn.

—  21  —

HOOFDSTUK XIII. VOLKSONTWIKKELING EN
-OPVOEDING, EREDIENST.

Onderwijs.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.
Statenlid Dr. Maal spreekt over het onderwijs op de Bovenwind
se Eilanden i.v.m. het rapport v/d professoren Goudriaan en
Dresden.
Statenlid Cruger spreekt over het onderwijs op St. Eustatius.
Statenlid Voges idem op Saba.
Statenlid Dr. Maal spreekt over de apothekers-opleiding.
Idem over een werkbank t.b.v. het onderwijs in handenarbeid
op Saba.

(Hoofdstukken XII en XIII)

338
342

88
125

204/205
212
339
350

370

447

210
295

67
142

182
203
335
344
373

193/194

289

350

406

128/130, 134
445
446
192

194



statenlid Dr. Maal spreekt over oprichting van lycea en de duur
van de studie op MULO en A.M.S.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde Dr. Goslinga.
Voorstel van Statenlid Dr. Maal tot oprichting van een lyceum.

Statenlid Dr. Maal spreekt over een voorbereidende cursus voor
de rechtsschool.

Statenlid Marchena spreekt over het onderwijs op Bonaire.

(Hoofdstuk XIII).

224, 237
232, 239

297

Studiebeurzen.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.

Landsverordening tot wijziging van het K.B. van 18 Juli 1919
(Stbl. no. 499), houdende regelen omtrent de beschikbaarstel
ling enz. van koloniale studiebeurzen enz. (initiatief-voorstel
Hr. Plantz). Zie verordeningen sub 57.

Statenlid Dr. Maal spreekt over uitbreiding van het beurzen
stelsel.

Advies 3e Vaste Commissie inzake de gvts. depeche dd. 25 Febr.
1947 betreffende het beschikbaar stellen van studiebeurzen door
de Ned. Regering (zie notulen 1946—1947 pag. 450).
Statenlid Irausquin spreekt over de credieten t.b.v. studiebeur
zen.
Bestuursgemachtigde Dr. Goslinga idem.
Statenlid Dr. Maal idem.

Verordening regelende het onderwijs.
Landsverordening tot wijz. van de Onderwijsverordening 1935.
Zie verordeningen sub 39.

192

203

221, 236
231/232, 238, 240

237, 288

Subsidieregeling bijzonder onderwijs.
Landsverordening tot wijziging en aanvulling van de Subsidie
verordening Bijzonder Onderwijs 1935. Zie verordeningen sub 43.

Advies 2e Vaste Commissie inzake het verzoekschrift dd. 19
Dec. 1947 van de Apostolisch Vicaris van Curasao inzake ver
hoging van het bedrag voor onderhoud der schoolgebouwen
van het R.K. onderwijs op Curagao (zie notulen 1947—1948
pag. 457).

Opleiding, benoeming, overplaatsing enz. van onderwijzend personeel.
Advies 3 Vaste Commissies n.a.v. de gvts. depeche dd. 28 Nov.
1946 no. 9642 inzake overplaatsingen van onderwijzers (zie no
tulen 1946—1947 pag. 348).

Brief dd. 29 Januari 1949 van de R.K. Ver. van Onderwijzend
Personeel ,,Don Bosco” inzake bezoldiging van GLOB- en ULO-
onderwijzers.

202

203

338

Pensionnering onderwijzend personeel.
Landsverordening tot wijziging van de Pensioenregeling perso
neel R.K. Ambachtsschool St. Jozef. Zie verordeningen sub 42.

Schoolgebouwen en terreinen.
Voorstel van Statenlid Dr. Maal om een brief aan het Bestuur
te schrijven i.v.m. het niet-gunnen van de bouw van een nieuwe
MULO-school te Oranjestad op Aruba aan de laagste inschrij
ver.
Herstemming over dit voorstel.

47/48



Gvts. depeche dd. 15 Oct. 1948 no. 7078 inzake credieten ter
uitvoering van een gewijzigd plan i.v.m. de uitbreiding van de
Julianaschool op Aruba.
Advies 2e Vaste Commissie.
Nader advies van idem.

Statenlid Dr. Maal spreekt over een telegram van de Landra
den van Saba aan de Gouverneur met betrekking tot de school
te The Bottom.

(Hoofdstuk XIII).

181
201
213

193

Historische en culturele waarden.
Verzoekschrift dd. 30 Maart 1949 van het „Comité ter bescher
ming van de Natuur- en Historische Monumenten” inzake het
dempen van de binnenwateren van het eiland Curasao. 373

Kunsten en wetenschappen.
Gvts. beschikking dd. 21 Juni 1948, houdende instelling van een
commissie, belast met de samenstelling van een meertalig woor
denboek, waarin ook het Papiaments is opgenomen, en benoe
ming van de leden van deze commissie.

Verzoekschrift dd. 20 Nov. 1948 van de Commissie voor de
Muziekschool inzake de oprichting van idem.
Statenlid Dr. Maal spreekt over idem.
Advies 2e en 3e Vaste Commissie.
Opmerking van Statenlid Mr. Smeets n.a.v. idem.

109

212
289
296
297

Feesten en plechtigheden.
Gvts. beschikking, houdende regeling van de officiële plechtig
heden i.v.m. de opening van het zittingsjaar der Staten.

Gvts. depeche dd. 5 Juni 1948 no. 2202 inzake credieten i.v.m.
de viering van het gouden Regeringsjubileum van H.M. Konin
gin Wilhelmina.
Advies 2e Vaste Commissie.
Gelukwensen van Statenlid Irausquin aan de Staten en de Grif
fier t.g.v. de jaarwisseling 1948—1949.
Idem van de C.P.I.M. en de C.S.M.
Gvts. beschikking dd. 2 Mei 1949 no. 3524 i.v.m. de viering van
de nationale feestdag op 5 Mei.

1, 433

70
343

292
294

410

Sport en spelen.
Verzoekschrift dd. 20 Oct. 1948 van het Bestuur van de Cur.
Bond voor Lich. Opvoeding, houdende verzoek in een Commis
sievergadering der Staten een toelichting te geven i.v.m. een
aangevraagde subsidie van ƒ 140.000,—.
Advies 2e Vaste Commissie; discussie n.a.v. idem.
Herstemming over een voorstel van de heer Henriquez hier
omtrent.

Pers en film.
Statenlid Irausquin spreekt over de wijze, waarop vergaderingen
van de Staten in de plaatselijke pers worden verslagen.
Gvts. depeche dd. 25 Sept. 1948 no. 8091 inzake verstrekking
van tussen Bestuur en Statengewisselde stukken aan de pers.

181/182
199/201

216

23

139

Erediensten.
Verzoekschrift dd. 8 Mei 1948 van „The Anglican Church of
the Holy Cross” te Aruba inzake een lening t.b.v. de bouw van
een kerkgebouw op Aruba.
Advies 2e Vaste Commissie.

42/43
72



Brief dd. 25 April 1949 van de Alg. Cur. Ambtenarenbond, afd.
Aruba, inzake het aan de Ds. v/d Wall verleend ontslag.
Vragen van Statenlid Dussenbroek i.v.m. idem.

(Hoofdstukken XIII, XIV en XV).

409
428

HOOFDSTUK XIV. LANDSVERDEDIGING.
(Voor Vrijwilligerskorpsen en burgerwachten zie hoofdstuk V ).

Schutterijen.
Landsverordening tot wijz. van de landsverord. demobilisatie
schutters 1945. Zie sub XIV van de bijlage.
Statenlid Dr. Maal spreekt n.a.v. de aanneming van idem.
Statenleden Dr. Maal, Henriquez en Jonckheer spreken over de
uitzending van schutters buiten het grondgebied van de Ned.
Antillen in verband met de invoering van de Interimregeling. 381/382

HOOFDSTUK XV. JUSTITIE.
(Voor z.g. Bestuurskinderen zie hoofdstuk XII).

Wetboek van Strafrecht.
Landsverordening betreffende het exploiteren van hazardspelen
ter bevordering van het toerisme en tot wijz. van art. 266 van
het Wetboek van Strafrecht voor Curagao. Zie verordeningen
sub 9.
Discussie over het concept-eindverslag op idem.
Statenlid Dr. Maal spreekt over het afschaffen van de dood
straf.

126/127

25

Tarief gerechtskosten en salarissen in burgerlijke zaken.
Landsverordening betreffende het honorarium der notarissen,
de vorm van taxatie daarvan, alsmede verschotten, welke aan
hen in rekening zullen worden geleden. Zie verordeningen sub 1.

Notarisambt.
Landsverordening tot wijziging van het Reglement op het No
tarisambt in Curagao. Zie verordeningen sub III.

Inrichting en samenstelling rechterlijke macht.
Zie openingsrede Gouverneirr zittingsjaar 1948- -1949.
Landsverordening tot wijz. en aanv. van het Reglement op de
inrichting en samenstelling van de rechterlijke macht in Cura
gao. Zie verordeningen sub 15.
Statenlid Dr. Maal spreekt over de benoeming van de nieuwe
Procureur-Generaal.
Statenlid Mr. Van der Meer spreekt n.a.v. dit betoog.
Bestuursgemachtigde Statius Muller idem.

4/5

223
227
230

Rechtsmacht.
Landsverordening tot wijz. van de verord. houdende overbren
ging van enkele bevoegdheden van het hof van justitie en de
raden van justitie bij de kantonrechters. Zie sub XII van de
bijlage.

Wetboek van militair strafrecht en wet op de krijgstucht.
Landsverordening tot wijz. van het Reglement van Krijgstucht
voor Curagao. Zie verordeningen sub XVI.
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Landsverordening tot bekrachtiging v /h  besluit van 24 Oct.
1947 houdende nadere wijz. van het Reglement van Krijgstucht
voor Curagao. Zie verordeningen sub 14.

Landsverordening tot wijz. en aanv. van het Wetboek van Mi
litair Strafrecht voor Curagao. Zie verordeningen sub 13.

(Hoofdstukken XV en XVI).

HOOFDSTUK XVI. BUITENLANDSE AANGELEGENHEDEN.

Internationaal contact.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948— 1949. 5

,  Statenlid Dr. Maal spreekt over de verhouding tussen de Ne-
derlandse Antillen en de Zuid-Amerikaanse Republieken. 102, 104
Statenlid De Jongh spreekt naar aanleiding hiervan.

Vertegenwoordiging van vreemde mogendheden.
Voorstel van Statenlid Irausquin tot de bouw van een Simon-

104

Bolivarhuis op Aruba t.b.v. het Venezolaanse Consulaat.

Generaal douane- en haridelsaccoord.
Gvts. depeche dd. 9 April 1948 no. 1399, houdende aanbieding
van het te Genève tot stand gekomen generaal douane- en han-
delsaccoord, alsmede de daarbij behorende lijsten van tarief-

24

concessies. 13
Advies 2e Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 12 Aug. 1948 no. 5068a, houdende verzoek

98

om spoedige afdoening van deze aangelegenheid.
Gvts. depeche dd. 2 Mei 1949 no. 1593, houdende verzoek om 120
nader advies inzake idem.

Economische Commissie voor Latijns Amerika.
Zie Economie (hoofdstuk X ).

432

Caraibische Commissie.
Zie hoofdstuk X.

Internationale Tarweovereenkomst.
Zie Voedselvoorziening (Hoofdstuk VII).

Verdrag nopens Europese Economische Samenwerking.
Gvts. depeche dd. 3 Juni 1948 no. 4651 inzake goedkeuring van
het multilateraal verdrag nopens Europese Economische Sa-
menwerking. 70
Advies Ie Vaste Commissie. 71
Gvts. depeche dd. 17 Juli 1948 no. 5881 inzake idem.
Discussie n.a.v. het feit, dat de Nederlandse Regering geen re-

114

kening heeft gehouden met bovenbedoeld advies. 130/131
Advies Ie Vaste Commissie. 141

Wereld Gezondheidsorganisatie van de Verenigde Naties.
Gvts. depeche dd. 5 Juli 1948 no. 4539a inzake toetreding van de
Ned. Antillen tot de „World Health Organisation” van de Ver-
enigde Naties. 86
Advies Ie Vaste Commissie.

Intergouvernementele Maritieme Consultatieve Organisatie.
Zie Verkeer te water (hoofdstuk IX).

Verdrag van de wereld-meteorologische organisatie.
Gvts. depeche dd. 2 November 1948 no. 7474 en brief van de

140

MINOG inzake het Verdrag van de wereld meteorologische or-
ganisatie. 198/199
Advies Ie Vaste Commissie. 213



■

(Hoofdstukken XVI, XVII en XVIII).
Verdrag van Vriendschap, Handel en Scheepvaart.

Gvts. depeche dd. 18 Nov. 1948 no. 5631a, houdende aanbieding
van het ontwerp-verdrag van vriendschap, handel en scheep
vaart tussen de Ver. Staten van N-Amerika en het Koninkrijk
der Nederlanden. 210
Advies Ie Vaste Commissie. 213

Internationaal Verdrag betreffende de Verreherichtgeving.
Gvts. dep. dd. 18 Nov. 1948 no. 8673, houdende aanbieding van
het verslag van de Ned. delegatie naar de conferentie tot her
ziening van dit Verdrag.
Advies Ie Vaste Commissie.

Statuut der Internationale Vluchtelingenorganisatie.
Zie Steun aan vluchtelingen (hoofdstuk XII).

Noord-Atlantisch Pact.
Gvts. dep. dd. 20 April 1949 no. 2929, houdende aanbieding van
de officiële tekst van het Noord-Atlantisch Pact.

210
213

407

HOOFDSTUK XVII. PLAATSELIJK BESTUUR.
Decentralisatie.

Gvts. depeche dd. 22 Oct. 1948 no. 8114, houdende intrekking
van de ontwerp-landsverordening regelende de decentralisatie
(eilanden verordening). 182

Raden van Politie.
Advies Ie Vaste Commissie inzake de brief dd. 31 Dec. 1946
no. 29 van de Raad van Politie op Aruba, houdende aanbieding
van een afschrift van de notulen van de Raadsvergadering van
30 Dec. 1946 (zie notulen 1946—1947 pag. 433).
Idem inzake een telegram dd. 4 Maart 1947 en een brief dd. 10
Maart 1947 no. 7 van bedoelde Raad inzake de behandeling van
het ontwerp betreffende de toelating en uitzetting van vreem
delingen (zie notulen 1946—1947 pag. 451 en 460).

199

199

HOOFDSTUK XVIII. ORGANISME VAN HET GEBIEDSDEEL.
(Voor Rondetafelconferentie zie hoofdstuk XX).

Regeringsreglement.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948-
Cur. Staatsregeling).

-1949 (wijz.

Voor „Interimregehng” zie „Autonomie en zelfbestuur” (dit
zelfde hoofdstuk).
Statenleden Eman, E. Jonckheer en Ar ends spreken over de
totstandkoming van een wetsontwerp tot wijz. van de Cur.
Staatsregeling.
Gvts. depeche dd. 26 Mei 1948 no. 4303, houdende mededeling
van de afkondiging en publicatie van idem.
Gvts. depeche dd. 3 Juni 1948 no. 4724 begeleidende enige exem
plaren van het publicatieblad, waarin deze wet is afgekondigd.
Gvts. depeche dd. 10 Juni 1948 inzake enige maatregelen i.v.m.
de uitvoering van de gewijzigde Staatsregeling.
Advies Ie Vaste Commissie.
Statenlid Dr. Maal spreekt n.a.v. deze depeche.

53

55

70

74
75/78

78

Autonomie en zelfbestuur.
Statenlid Irausquin spreekt over de in uitzicht gestelde veran
deringen in het bestuursstelsel van Curagao.



statenlid Eman idem.
Statenlid Dr. da Costa Gomez spreekt over het overgangstijd
perk van de oude naar de nieuwe bestuursvorm van de Ned.
Antillen en samenwerking in de Staten.
Brief aan de Gouverneur n.a.v. een radiorede van de heer Dr.
da Costa Gomez inzake een overgangswet.
Gvts. depeche dd. 8 Dec. 1948 no. 10267 in antwoord op idem.
Statenlid Dr. Maal spreekt over idem.
Gvts. dep. dd. 13 Dec. 1948 no. 10267a in vervolg op idem.
Gvts. depeche dd. 2 Februari 1949 no. 884 n.a.v. uitlatingen in
de pers inzake deze aangelegenheid.
Vraag van Statenlid E. Jonckheer inzake de indiening van idem.
Gvts. depeche dd. 7 Maart 1949 no. 1941, houdende aanbieding
van idem.
Advies 3 Vaste Commissies m.b.t. de gvts. depeche dd. 14 Oct.
1946 no. 9207, houdende antwoord van H.M. de Koningin op
een door de Autonomiecommissie ingediende petitie (zie notu
len 1946—1947 pag. 300).
Telegram dd. 25 April 1949 van de Partido Bonairiano Uni in
zake de autonomie t.a.v. het eiland Bonaire.

Gelijkstelling en afscheiding Aruba/Curagao.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.
Statenlid Irausquin spreekt over idem.
Statenlid Eman idem.
Brief dd. 19 Aug. 1948 van de Secretaris der Commissie Aruba/
Curagao (Comm. Prof. Van Poelje), houdende aanbieding van
het rapport dier Commissie n.a.v. haar onderzoek naar de mo
gelijkheden tot zelfstandigheid van Aruba.

Toestand van het gebiedsdeel.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949 (Volks
huishouding).
Advies 3de Vaste Commissie inzake de brief dd. 15 Dec. 1947
no. 10961 van de Gouvts. Secretaris, houdende aanbieding van
een beknopt overzicht van enige beschouwingen door de Admi
nistrateur van Pinancien over de toekomst van Curagao.
(Zie voor de brief notulen 1947—1948 blz. 389).
Brief aan de Gouverneur inzake de uitzending van een all-round
statisticus.

V reemdelingenverkeer.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948- -1949.
Landsverordening betreffende het exploiteren van hazardspelen
ter bevordering van het toerisme en tot wijz. van art. 266 van
het Wetboek van Strafrecht voor Curagao. Zie verordeningen
sub 9.
Discussie over het concept-eindverslag op idem.
Voorstel van Statenlid Dr. Maal om de heer Kiès aan te zoeken
als leider van het toeristencomité van de Ned. Antillen.

Eigendommen.
Gvts. depeche dd. 21 April 1948 no. 2282 inzake de aanschaffing
van een dienstauto t.b.v. de Administratie v. Financiën.
Advies 2e Vaste Commissie.
Statenlid Irausquin spreekt over het in erfpacht afstaan van
gouvernements-gronden voor woningbouw op Aruba.
Statenlid Dr. Maal spreekt over de bouw van een dienstwo
ning voor de voorman bij de dammenaanleg op Rio Magdalena.
Advies 2e Vaste Commissie.

(Hoofdstuk XVIII).
177/178

100

213
263
288
293

339
368

370

203

409

6

23
27

145

214

2/3

126/127

135

16
59

179

205
214



Gvts. depeche dd. 5 Januari 1949 no. 10273 inzake idem.
Advies 2e Vaste Commissie.

Brief aan het Bestuur inzake de bediening van bulldozers, kra
nen enz. van het gouvernement door onvoldoend geschoold per
soneel.
Gvts, depeche dd. 11 Nov. 1948 no. 8781 in antwoord op idem.
Advies 3e Vaste Commissie.

Statenlid Dr. Maal spreekt over de oprichting van een centraal
technisch departement voor het verrichten van reparaties aan
het rollend materieel van het gouvernement.

Statenlid Dr. Maal spreekt over het bouwen van dienstwonin
gen t.b.v. machinisten bij ’s Landswatervoorzieningsdienst te
Balashi op Aruba.

—  28 —

Statenlid Voges spreekt over de
mentsgebouwen op Saba.

toestand van de gouverne-

(Hoofdstuk XVIII).
■ 335

343

144
207
264

224

288

446

Financiën.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.

Voor bezuinigingsinspecteur en welvaartsplan zie Economie
(hoofdstuk X).

Landsverordening regelende de uitgifte van een lening groot
ƒ 2.500.000,— ten laste van de Nederlandse Antillen. Zie veror
deningen sub 55.

Statenlid Mr. Smeets spreekt over de financiën i.v.m. het op
lopen van de personeelskosten.
Bestuursgemachtigde Statius Muller idem.
Statenlid Henriquez spreekt over het financieel beleid en de re
serve.
Statenlid Irausquin idem.
Statenlid Dr. Maal idem.
Bestuursgemachtigde Scholten idem.
Statenlid Mr. Smeets idem.

1/2

216
227/228

219, 235, 290
221, 236

222/223, 237
228/229, 238

234/235

Begroting.
Ie Suppletoire begroting 1948: zie verordeningen sub 6.
2e Suppletoire begroting 1948: zie verordeningen sub 54.
Hoofdbegroting 1949: zie verordeningen sub 1.

Voorstel van Statenlid Plantz om een telegram te sturen aan
Z.E. de Minister President, Z.E. de Min. van Overz. Gebiedsde
len en de Voorzitter van de Ie Kamer inzake de behandeling
van de begroting 1949.
Telegram dd. 15 Mei 1948 van de Griffier van de Ie Kamer
n.a.v. idem.
Verklaring van de Voorzitter omtrent deze behandeling.

Kekening.
Vaststelling slot der rekening over het dienstjaar 1938. Zie ver
ordeningen sub 35.

42
369

Inwendige dienst.
Voorstel van Statenlid C. W. J. Jonckheer tot invoering van
de nieuwe spelling bij het Statencollege. 62

Organen.
Gvts. beschikking dd. 26 Febr. 1949 no. 1507, houdende machti
ging van de hoofdcommies A. Boomgaart om namens de Gvts.
Secretaris bescheiden van personele aard te tekenen. 350



(Hoofdstuk XVIII).
Advies Ie Vaste Commissie inzake de brief dd. 26 Sept. 1947
van de heer Dr. da Costa Gomez, ambtenaar toegevoegd aan
de MINOG, i.v.m. de oprichting van een Stichting Nederlandse
Antillen/Nederland (voorlichtingsdienst) (zie notulen 1947—
1948 pag. 318/320).
Machtigingen van hoofdambtenaren en hoofden van dienst tot
bijwoning van Statenvergaderingen en tot het daarin uitbren
gen van een raadgevende stem.
Discussie inzake machtiging van bestuursdeskundigen.

183, 212, 304
304/305

Vertegenwoordiger in Nederland.
Landsverordening, regelende de bezoldiging, de vergoeding voor
reis- en verblijfkosten, alsmede het pensioen van de Vertegen
woordiger in Nederland. Zie verordeningen sub 71.
Gvts. depeche dd. 27 Dec. 1948 no. 10927, houdende aanbieding
van o.a. een voorontwerp van deze verordening.
Advies Ie en 2e Vaste Commissie.
Telegram dd. 29 Mei 1948 van de heer Dr. da Costa Gomez,
ambtenaar toegevoegd aan de MINOG, houdende mededeling
van het ter beschikking stellen van zijn mandaat als zodanig.
Gvts. depeche dd. 31 Mei 1948 no. 4578 inzake idem.
Telegram dd. 4 Juni 1948 van vorenbedoelde functionaris n.a.v.
de hem aangeboden eerste candidatuur van Vertegenwoordiger
in Nederland.
Advies 3e Vaste Commissie inzake de gvts. depeches dd. 9 Mei
1947 nos. 3635 en 4525 i.v.m. de benoeming van de heer Dr. da
Costa Gomez tot ambtenaar, toegevoegd aan de MINOG (zie
notulen 1947—1948 pag. 36 en 37).
Brief aan de Gouverneur n.a.v. een radiorede van vorenbedoelde
functionaris.
Advies Ie Vaste Commissie inzake de voordracht van candida-
ten voor de functie van Vertegenwoordiger in Nederland en
discussie hieromtrent.
Discussie en stemming over een nieuwe voordracht.
Gvts. depeche dd. 5 Oct. 1948 no. 8090 inzake idem.
Advies Ie Vaste Commissie.
Statenlid Dr. Maal spreekt over het lang uitblijven van de be
noeming.
Gvts. depeche dd. 25 Nov. 1948 no. 8090e met bijlagen inzake
idem.
Gvts. depeche dd. 20 Jan. 1949 no. 394, houdende aanbieding
van een ontwerp-instructie voor de Vertegenwoordiger in Ne
derland.
Advies Ie Vaste Commissie.
Gvts. depeche dd. 8 April 1949 no. 1401 n.a.v. idem.
Maandverslag van de Vertegenwoordiger over de periode 15
Febr. t/m  15 Maart 1949.

Kiesrecht.
Landsverordening tot wijziging en aanvulling van het Kiesre
glement.
Zie verordeningen sub 32.
De heren E. Jonckheer, Mr. Smeets en Eman spreken n.a.v.
de aanneming van deze verordening.
Landsverordening houdende regeling van het kiesrecht en de
wijze van verkiezing van leden van de Staten en van de Eiland-
raden. Zie verordeningen sub 37.
Gvts. depeche dd. 22 Oct. 1948 no. 8114, houdende intrekking

. van idem.

304
334/335

67
67

203

213

124/125
131/134

139
141

191

211

338
342
384

373

161, 177

182



Landsverordening, houdende afwijking voor 1949 van de datum
van vaststelling der kiezerslijst en van enige daarmede verband
houdende data en termijnen van het Kiesreglement. Zie veror
deningen sub 76.
Voorstel van Statenlid Dr. Maal inzake bespoediging van de
verkiezingen.
Gvts. depeche dd. 15 Nov. 1948 no. 9371 n.a.v. idem.
Processen-verbaal en besluiten van de diverse stembureaux
n.a.v. de verkiezingen van leden van de Staten op 17 Maart 1949.

Staten.
Initiatief-voorstellen van landsverordening. Zie verordeningen
sub 25 t/m  31, 57 en 72.

Landsverordening tot regeling van het recht van onderzoek
(enquete) van de Staten (initiatief-voorstel Statenlid C. W. J.
Jonckheer). Zie verordeningen sub 30.
Gvts. beschikking dd. 3 April 1948 no. 2702, houdende benoe
ming van de Statenleden Romer en Plantz tot resp. Voorzitter en
Ondervoorzitter van de Staten.
Openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948—1949.
Benoeming van een commissie van in- en uitgeleide.
Samenstelling der 3 Vaste Commissies en de Afdelingen.
Statenlid Irausquin spreekt over de werkzaamheden van het
Statencollege gedurende het zittingsjaar 1947—1948.
Voorstel van Statenlid C. W. J. Jonckheer tot invoering van de
nieuwe spelling bij het Statencollege.
Proces-verbaal inzake het niet kunnen houden van een gecon
voceerde vergadering tengevolge van gebrek aan quorum.
Sluiting van de openbare vergadering tengevolge van het gedu
rende de vergadering ontstaan gebrek aan quorum.
Brief dd. 10 Aug. 1948 van Statenleden Romer, C. W. J. Jonck
heer en Mr. van der Meer, houdende aanbieding van een con-
cept-gewijzigd Reglement van Orde voor de Staten.
Advies Ie Vaste Commissie.
Terugaanbieding van enige stukken aan het Bestuur, welke zijn
tot stand gekomen zonder medewerking van het betreffend lid
van het College van Algemeen Bestuur.
Gvts. depeche dd. 7 Sept. 1948 no. 7392, houdende wederaan-
bieding van bovenbedoelde stukken.
Voorstellen van Statenleden (resp. E. Jonckheer, Henriquez en
Dr. Maal) tot wijziging van de volgorde van voorlezing der in-

: gekomen stukken.
Statenlid Dr. Maal en Mr. Smeets spreken over ,,bloc-vorming”
in de Staten^

Gvts. depeche dd. 23 Sept. 1948 no. 7745 inzake de openbare
behandeling van initiatief-voorstellen van de Staten.

Voorstel van Statenlid Dr. Maal tot ontbinding der Staten.

Brief aan de Gouverneur inzake een nieuwe behuizing voor de
Staten en hun griffie.

Statenleden Henriquez en E. Jonckheer spreken over het hou
den van commissievergaderingen.

Discussie inzake het houden van algemene beschouwingen door
Statenleden bij behandeling van ontwerpen.
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Brief dd. 17 Febr. 1949 van de Statenleden Dr. P. H. Maal, Mr.
S. W. van der Meer en E. Jonckheer, houdende verzoek to t  bij-
eenroeping van een openbare vergadering.

Terzijde stelling van verzoekschriften en brieven aan de Staten,
die niet op zegel zijn gesteld ingevolge a rt. 63 van het Reglement
van Orde der S taten.

Sluiten van de deuren i.v.m. he t houden van geheime vergade
ringen.

Discussie over he t gebruik van een andere dan de N ederlandse
taal in Statenvergaderingen.

Discussie inzake h e t oproepen van leden voor vergaderingen
en de rechtsgeldigheid van vergaderingen.

Statenleden C. W. Jonckheer, Em an en Smeets spreken n.a.v.
he t a ftreden  van het oud Statencollege.

Gvts. depeche dd. 12 April 1949, houdende verzoek het schei
dende Statencollege de dank van Z.E. de Gouverneur over te
brengen i.v.m. de vervanging van dit college door het nieuwe.
Gvts. depeche dd. 14 April 1949 no. 3081, houdende bepaling van
de datum  van deze vervanging (zie ten  vervolge hierop ook
pag. 432).
A fscheidsrede van de V oorzitter i.v.m. idem.
Insta lla tie  van en toespraak  to t he t nieuwe College door Z.E.
de Gouverneur.

V oordracht van candidaten voor het voorzitter- en ondervoor-
zitterschap  voor het z ittingsjaar 1949— 1950; discussie inzake
idem.
Ontruim ing van de publieke tribune op last van de Voorzitter.
S tatenlid Kroon spreekt n.a.v. idem.
Statenlid  Em an idem.
V oorstel van Statenlid  Kroon to t wijziging van het Reglement
van Orde i.v.m. dit voorval.
Voorstel van Statenlid  Kroon to t het p laatsen van geluidsver
ste rkers  bij openbare S tatenvergaderingen.
Discussie inzake idem.
Voorstel van Statenlid Kroon to t he t via de radio uitzenden
van belangrijke S tatenvergaderingen; discussie hierom trent.
De heer Kwiers spreekt over de gebruikm aking van hetgeen in
Statenvergaderingen is gezegd daarbuiten.

Statenlid Dr. Da Costa Gomez spreekt over de bedoeling en
het gebruik van de rondvraag  bij Statenvergaderingen.

Gvts. depeche dd. 7 Mei 1949 no. 3682a, houdende verzoek aan
de V oorzitter om nam ens Z.E. de G ouverneur h e t z ittingsjaar
1948— 1949 te  sluiten enz.
Sluiting van he t z ittingsjaar.

Leden van de Staten,
Landsverordening to t wijziging van de landsverordening van
de Ie  April 1939 fP.B. 1939 no. 17), houdende toekenning van
reis- en verblijfkosten aan de leden der S taten  van Curagao.
Zie verordeningen sub 60.

B rief dd. 27 Mei 1948 van Statenlid  Mr. Henriquez, houdende
aanbieding van een a fsch rift van zijn ontslagaanbieding als zo
danig aan Z.E. de Gouverneur.
Gvts. depeche dd. 12 Juni 1948 no. 4510 inzake idem.

Gvts. beschikking dd. 14 Aug. 1948 no. 6867 houdende benoe
m ing van de heer Ph. C. Henriquez to t lid van de S taten ;
Gvts. depeche dd. 18 Aug. 1948 no. 6867, houdende mededeling
van de eedsaflegging door idem.
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Brieven dd. 23 en 24 Aug. 1948 van de Voorzitter van het Cen
traal Stembureau Aruba/Curagao, inzake de gekozen-verkla-
ring van de heer L. A. C. Laclé. tot lid van de Staten als ge
volg van het vervallen van het lidmaatschap van Statenlid
J. R. Arends.
Brief dd. 24 Aug. 1948 van de heer L. A. C. Laclé, houdende
aanbieding van zijn geloofsbrief.
Verslag van de Commissie voor onderzoek v/d geloofsbrief.
Gvts. depeche dd. 26 Aug. 1948 no. 7246, houdende mededeling
van de eedsaflegging door Statenlid Laclé.
Berichten van verhindering van Statenleden i.v.m. het bijwo
nen van Statenvergaderingen.
Brieven dd. 10 Februari 1949 no. 2 en 5 Maart 1949 no. 3 van
de Voorzitter van het Hoofdstembureau St. Maarten inzake de
verkozenverkiaring van de heer W. R. Plantz tot lid der Staten.
Mededelingen e.d. van de Voorzitters van de diverse Hoofdstem-
bureaux i.v.m. de uitslag van de verkiezingen van leden van de
Staten op 17 Maart 1949.
Aanbieding van de geloofsbrieven door de verkozen verklaar
den.
Rapport van de Commissie van onderzoek.
Discussie n.a.v. het rapport op pag. 388.
Gvts. dep. dd. 19 April 1949 no. 3066, houdende aanbieding van
afschriften van de processen-verbaal van de eedsafleggingen.
Statenlid Kroon doet uiededeling van zijn actieprogramma.
Verzoek van Statenlid Braam aan de Voorzitter om het mede
lid Dr, Da Costa Gomez toe te spreken bij diens uittreden uit
de Staten.
Toespraak door de Voorzitter.

Griffie der Staten,
Initiatief-voorstel van Statenleden Romer, C. W. J. Jonckheer
en Mr. van der Meer tot regeling van de positie en bezoldiging
enz. van de Griffier der Staten. Zie verordeningen sub 31.
Initiatief-voorstel tot wijz. van idem. Zie verordeningen sub 72.

Verzoekschrift dd. 7 April 1948 van de heer E. J. Everwijn
Lange, houdende sollicitatie naar de betrekking van subsituut-
griffier der Staten.
Gvts. depeche dd. 22 April 1948 no. 2924 inzake idem.
Verzoekschrift dd. 13 April 1948 van de heer L. M. Maduro
inzake idem.
Advies van de Afdelingen n.a.v. de sollicitaties naar deze be
trekking (zie ook notulen 1947—1948 blz. 289, 321 en 326).
Gvts. depeche dd. 10 Mei 1948 no. 3350 in antwoord op idem.
Gvts. depeche dd. 9 Juli 1948 no. 3350 i.v.m. idem.
Advies Ie Vaste Commissie.

Brief dd. 10 Aug. 1948 van Statenleden Romer, C. W. J. Jonck
heer en Mr. van der Meer houdende aanbieding van een con-
cept-instructie voor de Griffier van de Staten.
Advies Ie Vaste Commissie.

Gvts. beschik, dd. 22 Oct. 1948 no. 3350a, houdende overplaat
sing van de adjunct-commies D. A. van Uiter van de Lands-
radiodienst naar de Griffie van de Staten. '

Bestuur van de Nederlandse Antillen.
Zie openingsrede Gouverneur zittingsjaar 1948-—1949.
Statenlid E. Jonckheer spreekt over het bestuursbeleid in het
algemeen.
Statenlid Dr. Maal idem.
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Gouverneur.
Gvts. depeche dd. 10 Juni 1948 inzake o.a. de ontslagaanvrage
van Z.E. de G ouverneur Dr. P. A. Kasteel.
Gvts. depeche dd. 5 Juli 1948 no. 5688 inzake Bestuursover-
d rach t aan de wnd. Gouverneur, Dr. C. Süthoff.
Eedsaflegging en aanvaarding van he t B estuur door Dr. C.
Süthoff.
A anvaarding van het B estuur door de nieuwe Gouverneur Z. E.
ir. L. A. H. Peters.

K aad van Advies (B estuur)
Landsverordening, houdende opdracht aan  de R aad van Be
s tu u r van een voorafgaand onderzoek van gevallen, w aarin de
G ouverneur krachtens landsverordening een beslissing m oet ne
men. Zie verordeningen sub 36.
Gvts. dep. dd. 22 Oct. 1948 no. 8114 houdende in trekking  van
idem.

Gvts. depeche dd. 20 Juli 1948 no. 6443 houdende mededeling
van de benoeming van de leden van de R aad van Advies.

Voor wijziging benaming „R aad van B estuu r” in „Raad van
Advies” zie verordeningen sub 59.

College van Algemeen B estuur (Gecom m itteerden).
Landsverordening houdende instelling van een College van Ge
com m itteerden. Zie verordeningen sub 7. Zie in d it verband ook
de openingsrede z ittingsjaa r 1948— 1949 pag. 6.

Landsverordening to t goedkeuring van h e t Reglem ent van Orde
voor het College van Algemeen Bestuur. Zie verordeningen
sub 69.
Gvts. besch. dd. 28 Febr. 1949 no. 399, houdende vaststelling
van dit Reglement.

Landsverordening regelende de schadeloosstelling, de vergoe
ding voor reis- en verblijfkosten, alsmede het pensioen van de
leden van het College van Algemeen B estuur. Zie verordenin
gen sub 70.
Gvts. depeche dd. 27 Dec. 1948 no. 10927 houdende aanbieding
van o.a. he t voorontw erp van deze landsverordening.
Advies Ie  en 2e V aste Commissie n.a.v. deze depeche.

Statenlid Em an spreekt over de functie van de Gecom m itteer
den.

Gvts. depeche dd. 10 Juni 1948 inzake o.a. de vorm ing van een
College van Algemeen Bestuur.
Advies Ie  V aste Commissie.
S tatenlid Dr. Maal spreekt n.a.v. deze depeche.
Gvts. depeche dd. 28 Juni 1948 no. 5492 en 2 Aug. 1948 no.
6507 inzake idem.
Brief dd. 13 Aug. 1948 van de R aad van Politie te  A ruba n.a.v.
een verzoekschrift van de Hoofdleider en Leiders van de A.V.P.
inzake idem.
Statenlid  Em an spreek t n aar aanleiding hiervan.

Brief dd. 18 Aug. 1948 van de heer A. D. Jonckheer, houdende
aanbieding van correspondentie-afschriften m et de Gouverneur
i.v.m. de voordracht van leden voor het C.A.B.

Gvts. beschikking dd. 21 Aug. 1948 no. 7107, houdende benoe
ming van de leden van het C.A.B.
S tatenlid  E. Jonckheer spreekt n.a. hiervan en ste lt een motie
van w antrouw en voor.
Statenleden Dr. Maal, E. Jonckheer en Irausquin  spreken n.a.v.
de sam enstelling en de to tstandkom ing van dit C.A.B.
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Gvts. depeche dd. 21 Sept. 1948 no. 7543a houdende taakverde
ling van de leden van dit C.A.B.
De heer Statius Muller, voorzitter van dit C.A.B., spreekt over
het standpunt en de taak van het College.
Statenleden Dr. Maal en Dr. da Costa Gomez idem.

Bestuursgemachtigde Statius Muller spreekt over de overdracht
van bevoegdheden door de Gouverneur aan het C.A.B.
Statenleden Plantz en Dr. Da Costa Gomez idem.

Gvts. depeche dd. 19 April 1949 inzake de benoeming van een
nieuw College.
Discussie n.a.v. een voordracht van de leden voor idem.
Gvts. beschikkingen dd. 9 Mei nos. 3699 en 3700, houdende be
noeming van idem.
Discussie inzake de procedure t.a.v. deze stukken.
Statenlid Eman spreekt n.a.v. van deze benoeming.

Gezaghebbers en Districtsmeesters.
Statenlid Dr. Maal spreekt over nadere regeling van de positie
van de Gezaghebbers, Ondergezaghebbers en Districtsmeesters.

V erordeiiingen.
Landsverordening tot wijziging in wettelijke regelingen van de
naam „Curagao” in ,,de Nederlandse Antillen”. Zie verordenin
gen sub 58.

Landsverordening tot wijziging van wettelijke regelingen, waar
in de uitdrukking „Raad van Bestuur” voorkomt, in verband
met de vervanging van die Raad door de Raad van Advies. Zie
verordeningen sub 59.
Zie verder de klapper op de ontwerpen-landsverordening.

(Hoofdstukken XVIII en XIX).
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HOOFDSTUK XIX. PERSONEEL.
Positieregeling.

Landsverordening tot wijziging van de Gouvernements-Werk
liedenverordening 1944. Zie verordeningen sub 73.
Advies 3e Vaste Commissie n.a.v. de gvts. depeche dd. 12 Juni
1947 no. 4318 inzake de toekomstige werkkring van de oppas
sers v/h Krankzinnigengesticht (zie notulen 1947—1948 blz.
216).
Gvts. depeche dd. 4 Maart 1949 no. 5033 in antwoord op idem.
Gvts. besch. dd. 15 Nov. 1948 no. 9400 houdende instelling van
een Commissie tot het ontwerpen van wettelijke regelingen no
pens de rechtstoestand van de landsdienaren der Ned. Antillen.

Aanneming, benoeming, bevordering, overplaatsing en ontslag.
Gvts. depeche dd. 21 April 1948 no. 2282 inzake de aanstelling
van een bode Ie klasse, tevens chauffeur, ter Admanistratie
van Financiën.
Advies 2e Vaste Commissie.

Statenlid Dr. Maai spreekt over overplaatsingen van ambtena
ren op de Bovenwindse Eilanden.

Advies Ie Vaste Commissie n.a.v. een telegram dd. 16 April
1946 van Dr. W. W. de Regt, gewezen psychiater in het Krank
zinnigengesticht Groot-Kwartier, om het hem verleend ontslag
ongedaan te maken (zie notulen 1946—1947 pag. 38).

Brief dd. 17 Febr. 1949 van Statenleden E. Jonckheer, Dr. Maal
en Mr. van der Meer inzake het ontslag van de veldwachter
J. B. Rosario.

73
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Gvts. depeche dd. 28 Febr. 1949 no. 1409 in antwoord op idem.
Interpellatie van het Bestuur over dit onderwerp.

Statenlid Dr. Maal spreekt over benoemingen en bevorderingen,
in het bijzonder bij de politie.

Brief dd. 25 April 1949 van de Alg. Cur. Ambtenarenbond, afd.
Aruba, inzake het aan de Ds. v/d Wall verleend ontslag.
Vragen van Statenlid Dussenbroek i.v.m. idem.

Geneeskundige keuring en -behandeling.
Landsverordening tot wijziging van de landsverordening van de
18e Maart 1946, houdende voorziening inzake de verlening van
een tegemoetkoming in de kosten van geneeskundige behande
ling en/of verpleging van Curagaose landsdienaren. Zie veror
deningen sub 65.

Detachering en uitzending, overtocht.
Landsverordening tot wijz. van het West-Indisch Uitzendings-
besluit 1925. Zie verordeningen sub 12.

Landsverordening tot vervallenverklaring van de uitzendings-
premie, bedoeld in art. 4 van het West-Indisch Uitzendingsbe-
sluit 1925. Zie verordeningen sub 17.

Gvts. depeche dd. 31 Mei 1948 no. 4529 inzake de uitzending
van 2 adjunct-commiezen i.v.m. de Statenverkiezingen.
Advies 2e Vaste Commissie.

Gvts, depeche dd. 17 Juli 1948 no. 4451 inzake de opleiding en
bevordering van het hogere douane-personeel en het laten uit
komen van een kommies-verificateur uit Nederland.
Statenlid Dr. Maal spreekt n.a.v. idem.
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Bezoldiging.
Statenlid Dr. Maal spreekt over een toegezegde salarisverho
ging voor het korps veldwacht.
Bestuursgemachtigde Statius Muller idem.

Statenlid Eman spreekt over de salarisregeling.
Statenleden Dr. Maal en Arends idem.
Statenleden E. Jonckheer en Irausquin idem.
Beantwoording door wnd. voorzitter van het C.A.B. Statius
Muller.
Brief aan de Gouverneur i.v.m. de nieuwe bezoldigingsregeling.
Statenlid Dr. Maal spreekt over de nieuwe bezoldigingen.
Beantwoording door Bestuursgemachtigden Scholten en Statius
Muller.
Voorstel van Statenlid Dr. Maal inzake de uitbetaling van de
verschillen tussen de oude en de nieuwe salarissen.

Vraag van Statenlid Dr. Maal inzake de salarisverhoging van
de A.T.L.
Beantwoording door Bestuursgemachtigde ir. Groote.

Verzoekschriften van de gevangenbewaarders, ambtenaren der
belastingen, brievenbestellers en klerken inzake herziening van
de bezoldigingsregeling t.a.v. hun respectievelijke betrekkin
gen.
Idem van de chauffeurs bij de douanedienst.

Verzoekschrift van L. Conner te St. Maarten, mede namens de
ambtenaren en onderwijzers aldaar, inzake een voorgestelde al
gehele of gedeeltelijke afschaffing van de ,,Duurtetoeslagrege-
ling 1942” t.a.v. de Bovenwindsè Eilanden.
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Verlof.
Statenlid  Dr. Maal sp reek t over de verloven van de Gouverne-
m ents-Secretaris.
Advies Ie  V aste Commissie.
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(Hoofdstukken XIX en XX).

205, 224
212

Huisvesting.
Advies 2e V aste Commissie n.a.v. de brief dd. 1 Oct. 1946 van
de Alg. Cur. A m btenaren Bond inzake de huisvesting van am b
tenaren  (zie notulen 1946— 1947 blz. 336).

Gvts. depeche dd. 31 Juli 1948 no. 6369 inzake credieten voor
de bouw van een dienstwoning voor de gvts. vroedvrouw te  Rin-
cón op Bonaire.
Advies 2e V aste Commissie.

118
143

Vergoeding vervoermiddelen.
Gvts. depeche dd. 16 Juli 1948 no. 5493 inzake toekenning van
een vergoeding voor h e t gebruik van eigen vervoermiddel aan
de am btenaar belast m et he t toezicht op de luch tvaart (A .T .L .).
Advies 2e V aste Commissie.

113
142

Ambtelijke bevoegdheden.
Gvts. besch. dd. 26 Febr. 1949 no. 1507, houdende m achtiging
van de hoofdcommies A. B oom gaart om nam ens de Gvts. Se
cre taris  bescheiden van personele aa rd  te tekenen. 350

Pensionnering.
Landsverordening to t aanv. van de verord. houdende regeling
van de valu ta  van de Curagaose pensioenen, alsmede die van de
uitkeringen ten  laste  van de Cur. begroting aan het Alg. Cur.
Pensioenfonds. Zie verordeningen sub. 10.

Landsverordeningen to t wijz. en /o f aanv. Pensioenverord. Bur-
gerl. Landsdienaren. Zie verordeningen sub 19, 21, 22, 33 en 61.

Pensioenfondsen.
Landsverordening to t aanv. van de landsverord. houdende re 
geling van de valu ta  van de Curagaose pensioenen, alsmede die
van de uitkeringen ten  laste  van de Cur. begroting aan het Alg.
Cur. Pensioenfonds. Zie verordeningen sub 10.

Landsverordening to t wijz. van het K.B. to t  oprichting van een
Pensioenfonds voor Curagaose burgerlijke landsdienaren enz.
Zie verordeningen sub 74.

Brief dd. 19 Juli 1948 no. 1585 van de Vertegenw oordiger der
Directie van de Ind. Pensioenfondsen, houdende aanbieding van
het jaa rverslag  1947 betreffende he t gvts. W erkliedenpensioen
fonds.
Gvts. beschikking dd. 10 Juni 1948 no. 4351, houdende goedkeu
ring van bedoeld verslag.

B rief dd. 4 Januari 1949 no. 19 van idem houdende aanbieding
van he t jaa rverslag  1947 betreffende het Alg. Curagaose Pen
sioenfonds.

87

109

335

Ambtenarenbond.
B rief dd. 1 M aart 1949 van de Alg. Cur. Am btenarenbond, hou
dende aanbieding van de verslagen van de Secretaris en de Pen
ningm eester over he t ja a r  1948. 350

HOOFDSTUK XX. ORGANISME VAN DE STAAT.
Koninklijk Huis.

Voor feesten  en plechtigheden i.v.m. idem zie hoofdstuk XIII.



Gvts. depeche dd. 26 Mei 1948 no. 4388, houdende aanbieding
van de tekst der radio-rede van H.M. de Koningin op 12 Mei
1948 inzake de troonoverdracht aan Prinses Juliana.

Grondwet.
Gvts. depeche dd. 19 April 1948 no. 2377, houdende aanbieding
van een wetsontwerp tot het in overweging nemen van een voor
stel tot Grondwetswijziging (nieuwe rechtsorde grondgebieden).
Advies van de Afdelingen dd. 8 Mei 1948.

Keconstructie van het Koninkrijk.
Telegram dd. 12 Mei 1948 en brieven dd. 28 April 1948 van de
verenigingen Groter Nederland Actie, Kolonisatie Nieuw-Guinea
en Nationale Ver. voor Nederlandse Volksplanting in Ned. Oost
Indië inzake de reconstructie van het Koninkrijk.
Tweede Open Brief dd. 24 Aug. 1948 van Jhr. van Suchtelen,
Oud-Gouverneur van Sumatra’s Oostkust, aan de Ministerraad
inzake idem.
Gvts. depeche dd. 1 Maart 1949 no. 1728, houdende aanbieding
van een afschrift van het Regeringscommunique dd. 26 Febr.
1949 betreffende Indonesië en afschrift van een telegram van
de Vertegenwoordiger in Nederland.
Gvts. depeche dd. 4 Maart 1949 no. 1728a, houdende aanbie
ding van een telegram van MINOG inzake idem.

Kondetafel-conferentie.
Gvts. beschikking dd. 21 Juli 1948 no. 5788, houdende machti
ging van de Adm. v. Fin. om een bedrag van ƒ 5.000,— boven
het reeds toegestane bedrag, ter beschikking te stellen van de
Cur. delegatie ter Rondetafel-conferentie.
Gvts. depeche dd. 15 Nov. 1948 no. 9419 houdende aanbieding
van K.B. van 19 Oct. 1948 no. 15 inzake nieuwe benoemingen
van voorzitter en vertegenwoordigers van Nederland ter R.'T.C.
Gvts. depeche dd. 4 Maart 1949 no. 1728a, houdende aanbieding
van een telegram van MINOG inzake de R.T.C.
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STATEN VAN C U R A C A O
Zittingsjaar 1948-1949

PROCES-VERBAAL

No. I.

PROCES-VERBAAL
Op de voor heden, de 8ste Juli 1900 acht en

veertig des avonds te 8 uur geconvoceerde openbare
vergadering van de Staten zijn verschenen de Heren:

E. A. Romer, voorzitter, W. R. Plantz, onder
voorzitter, C. W. J. Jonckheer en F. Visser, leden.

Nadat om 8.15 uur p.m. nog slechts de bovenge
noemde heren de presentielijst getekend hadden,
heeft de Voorzitter de bijeenkomst geopend en de
namen der afwezige leden als voorgeschreven bij ar
tike l 26 van het Reglement van orde doen voorlezen.

Afwezig waren de Heren: J. R. Ar ends, J. H. A.
Eman, Dr. M. F. da Costa Gomez, J. E. Irausquin,

J. A. de Jongh, E. 'Jonckheer, Dr. P. H. Maal, Mr. S.
W. van der Meer en Mr. A. A. G. Smeets, leden, de
laatstgenoemde wegens verblijf in het buitenland.

Aangezien er geen quorum is, slu it de Voorzitter
de vergadering.

Hiervan is opgemaakt d it proces-verbaal en
ondertekend door de Voorzitter en de G riffier, die
mede aanwezig was.

De Voorzitter,

RöMER

De G riffier,

VAN  W EEL





Staten van Curagao
ZITTINGSJAAR 1948-1949.

NOTULEN

No. 1

ONTWORPEN NOTULEN
VAN DE

S T A T E N  V A N  C U R A S A O .

Vergadering van Dinsdag, den 6den
1948, des voormiddags te 9 uur.

April

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heeren W. R. Plantz, ondervoor
zitter, J. R. Arends, F. Visser, J. A. de Jongh, C.
W. J. Jonckheer en Mr. E. C. Henriquez, leden, be
nevens de heer A. H. M. van Weel, g riffie r.

AFWEZIG: de heeren Dr. M. F. da Costa Go
mez, Mr. A. A. G. Smeets, E. JoncJcheet, Mr. S. W.
van der Meer, Dr. P. H. Maal, J. H. A. Eman en J. E.
Irausquin, leden, de eerste twee genoemden wegens
verb lijf in het buitenland, de derde, vierde en vijfde
genoemde met kennisgeving.

De aanwezige heeren nemen plaats in  afwach
ting van de komst van Zijne Excellentie den Gouver
neur.

De Voorzitter doet mededeeling van de volgende
ingekomen stukken:

lo. een gouvernements-beschikking dd. 2 A p ril
1948 no. 2686, houdende regeling van de officieele
plechtigheden in  verband met de opening van de z it
ting der Staten op den 6den A p ril 1948. i

Voor kennisgeving aangenomen.

2o. een gouvernements-beschikking dd. 3 A pril
1948 no. 2702, waarbij met ingang van den 6den A pril
1948 de heeren E. A. Romer en W. R. Plantz to t res
pectievelijk Voorzitter en Ondervoorzitter van de
Staten van Curasao worden benoemd voor het z it
tingsjaar 1948—1949.

Voor kennisgeving aangenomen.

So. een gouvernements-depêche dd. 6 A pril 1948,
waarbij den Staten ter goedkeuring wprdt aangebo
den een ontwerp-Curapaose Begroting voor het
dienstjaar 1949.

De Voorzitter stelt d it stuk in handen van de
2de commissie.

Vervolgens verzoekt de Voorzitter ingevolge ar
tike l 12 van het Reglement van Orde der Staten en
om uitvoering te geven aan het bepaalde sub 4o. van
de hierboven onder lo . genoemde beschikking van
den Gouverneur van Curagao, waarbij de plechtig
heden zijn vastgesteld in verband met de opening
van het zittingsjaar 1948— 1949, de Heeren J. A. de
Jongh, J. R. Arends en F. Visser om zich in com
missie te vereenigen teneinde den Gouverneur zoo
meteen in- en uitgeleide te doen.

Een oogenblik daarna treedt de Gouverneur, ver
gezeld van zijn m ilita iren Adjudant en begeleid dooi
de hierboven bedoelde commissie, de vergaderzaal
binnen, neemt den voor hem bestemden zetel in en
opent het nieuwe zittingsjaar met de volgende rede:

Mijnheer de Voorzitter,
Heren Leden der Staten van Curagao,

Oud en Nieuw.

Wederom bevind ik mij in Uw midden om krach
tens voorschrift der Staatsrégeling de zitting van
Uw College en daarmee tegelijk een nieuw wetgevend
jaar te openen.

Een in veel opzichten merkwaardig jaar lig t ach -
ter ons en een bijzonder jaar neemt een aanvang.

Volkshuishouding.

Onze volkshuishouding, met name die op Aruba
en Curagao, gaf noch geeft reden to t bezorgdheid.
D it b lijk t in financieel opzicht u it de Uw College aan
geboden begroting voor 1949. De inkomsten voor
1949 worden geraamd op 43V. millioen, de uitgaven
op de gewone dienst op 34 millioen, de kapitaal-
dienst op bijna 13 millioen, waarvan voor nieuwe
werken ongeveer 10 millioen zijn bestemd. Alle gro-



te kapitaalsuitgaven uit gewoon betalen, is, hoe ruim
de ihi’ddelen ook vloeien, voorshands onmogelijk: een
4 millioen is daarom aan het Reservefonds onttrok
ken, dat, als alles gewoon blijft lopen, bij de aanvang
van 1950 ten minste toch nog over een 5 millioen
beschikken zal. Terwijl daarnaast dit jaar nog een
extra bijdrage van fl. R200.000 voor het Pensioen
fonds werd uitgetrokken. Het leeuwendeel der uit
gaven vormen de personele lasten; zij bedragen bijna
45 ft van de gewone dienst. Maar wie bedenkt, dat
de bezoldigingen van 1945 tot 1949 van bijna 7 tot
ruim 10 millioen stegen en dat ,de duurtetoeslagen
1942 voor 1949 op een 7 millioen wordt geraamd en
dat de lonen der gouvernements-werklieden bijna
verdrievoudigden — het minimumloon steeg van
f. 14.50 in 1939 tot f. 35.— per week in 1948 — en
dat het loonvolume van de Gouvernements-werklie
den in totaal van ruim 5'/2 ton tot IV2 millioen steeg,
kan zich over de omvang der personeelskosten niet
verbazen. De groeiende Overheidsbemoeienis, deels
veroorzaakt door noodzakelijk geacht ingrijpen van
de wetgevende macht hier, deels ook gevolg van in
ternationaal nodige regelingen, zal die uitgaven blij
vend doen stijgen, terwijl de nieuwe politieke insti
tuten de vaste uitgaven van het Overheidsapparaat
noodwendig zullen doen omhoog gaan.

Gezien de groeiende bedrijvigheid, zullen deze
financiëele lasten, mits binnen verantwoorde gren
zen gehouden, voorlopig opgebracht kunnen blijven.
De gedachte, dat uit een bezuinigingsinspectie opeens
sterke verlaging van uitgaven zou kunnen resulteren,
vindt geen grond in de feiten, die met de nieuwe
yiolitieke vormen immers nieuwe uitbreiding van het
Overheidsapparaat en dus nieuwe, blijvende uitga-,
ven ten gevolge zullen hebben. Misschien is het vroe
ger geopperde denkbeeld van een bezuinigings-in-
s])ectie, te koppelen aan de instelling van het controle
apparaat, dat met een nieuwe comptabiliteitswet het
gehele toezicht op de financiën moet regelen, nu de
Staatsregeling — door practische schrapping van,
de Rekenkamer — ook op dit punt voorzieningen
vraagt. In elk geval zal die nieuwe regeling een vrij
hoge, vaste uitgave ten gevolge hebben.

Welk een vlucht de bedrijvigheid van Overheids
wege nam, kan, afgezien van de sterke stijging van
lonen en prijzen worden afgeleid uit het feit, dat de
kapitaalsuitgaven alleen reeds sinds 1945 stegen met
4009^. Ook, dit peil zal, gezien de grote werken,
die onder handen zijn of aangevat moeten worden,
de eerstvolgende jaren niet verminderen. De kosten
van de havenwerken van Aruba, Bonairg en Curagao
lopen in de millioenen; die van de éne startbaan, die
op Hato voor zwaardere vliegtuigen nodig is, worden
reeds o]) V/j  millioen gera.amd. Daarbij komen de kos

ten van scholen, bestuursgebouwen, woningen, water-
productie, ook al wordt voorloopig de bouw van het
bestuursgebouw en de oeververbinding te Willem
stad uitgesteld. ~

Werkgelegenheid bleef overvloedig, rentabiliteit
van bedrijven en lonen waren meer dan bevredigend.
Nieuwe bedrijven zgn komende, naar wij hopen, ook
op Bonaire.

Prijszetting, die voorshands nog niet gemist zou
kuhnen worden, heeft de ernstigste excessen uit onze
volkshuishouding kunnen weren, maar de import
— en wij leven pratisch uitsluitend op import —
hangt af van de prijzen buitenaf en deze blijven stij
gen door oorzaken, welke wij allen kennen. De zo pas
aangenomen billioenensteun van Amerika aan Eur<^
pa zal die prijzen vermoedelijk verder doen stijgen.
De handel zag zich in 1947 mede opgenomen in de
handels- en monetaire accoorden van Nederland; de
ze opneming had haar voordelen in de dagen van de
dollar schaarste. Sinds met de Britse Schatkist in
December verleden jaar de overeenkomst werd be
reikt, die ons dollarprobleem heeft opgelost, is dë
deviezenpositie geheel veranderd en kan over meer
vrijheid voor handel en belegging worden gedacht.
De Cufagaose Bank krég haar wel-verdiende, nieuwe
behuizing.

De Havens.

Elke tak van dienst. Mijnheer de Voorzitter, heeft
haar eigen problemen, niet het minst voortspruitend
uit de gelukkige omstandigheid, dat leven en bedrijf
hier groeiende zijn.

Het is duidelijk, dat er vraagstukken zijn in onze
havens, die per jaar 15000 schepen met meer dan
70 millioen ton vervoeren. Vraagstukken van mate
rieel — havenboten b.v. bleken niet te krijgen —
vraagstukken van personeel, waarbij ik met name
denk aan ons beslist onderbezette loodsencorps, dat
zowel op Aruba als Curagao voorbeeldig zijn zware
taak vervult. De aanvulling stuit af op het simpele
feit, dat er geen sollicitanten zijn, terwijl de opleiding
van deze specialisten hier practisch uitgesloten is.

Dat eindelijk beslag kon worden gelegd op een
d:elmatig schip om verbinding te houden tussen de.
Bovenwindsche Eilanden, was een vreugde, die
v/ordt getemperd door het feit, dat tot dusver nog
<alle pogingen mislukten om een geregelde scheep
vaartverbinding tussen Beneden- en Bovenwindsche.
Eilanden naast het luchttraject tot stand te brengen.
Als dit ideaal bereikt kon worden in dit jaar, nu-wij
het deyde eeuwfeest van het Nederlands-Prans ver
drag op St. Maarten herdenken, zou het een voor
recht zijn, het te helpen verwerkelijken.

De Kamer van Koophandel van Aruba en Cura-



Qao — Hun besturen nioge ik danken voor hun goede
medewerking bij zovele gelegenheden — hebben de
touristen-industrie met kracht aangevat; kantoren
zijn geopend te New-York en hier; de schepen zijn
komende, terwijl er meer zullen komen naarmate de
uitwerking der reeds begonnen reclame zich zal doen
gevoelen.

Curasao zal binnen afzienbare tijd zijn touristen-
hotel op het Rif hebben; Aruba heeft soortgelijke
plannen. Dezerzijds, Mijnheer de Voorzitter, zal eerst
daags aan Uw Staten de landsverordening worden
gezonden, die het openen van casino’s in die hotels
voor vreemde gasten zal mogelijk makèn.

Luchtvaart.

Behalve per schip komen meer en meer gasten
door de lucht. De luchtvaart blijft zich in verbazing
wekkend tempo, uitbreiden. Het nieuwe station, dat
wij verleden jaar op Hato openden en dat sommigen
te groot achtten,, blijkt al weer te klein. Niet alleen
breidden K.L.M. en P.A.A. hun netten voortdurend
uit, maar het aantal landingen op Aruba en Curagao
verdubbelde in één jaar tijds en nieuwe typen der
vliegtuigen eisen, gelijk ik reeds opmerkte, geheel
nieuwe, zeer dure grondvoorzieningen.

Daarbij stelt de ,,Internationale Burgerlijke
Luchtvaart Organisatie”, die ons een uitgestrekt
luchtgebied ter controle aanwees, hoge eisen. Eisen,
die de zich snel ontwikkelende aviatiek ook zelf stelt.
Eisen ten aanzien van de meteorologie, de hygiene,
de beveiliging tegen brand, eisen inzake de politie,
de verlichting, de radio en alle takken van dienst, die
met moderne vliegvelden samenhangen. De huidige
personeelsbezetting, en materieelsvoorziening onzer
grote vliegvelden is onvoldoende; aanvulling is ur
gent. Wij zijn allen gelukkig, dat het West-Indisch
bedrijf der K.L.M. dit jaar vijfmaal achtereen de
prijzen van veiligheid in dit halfrond behaalde. Maar
die veiligheid hangt mede af van onze vliegvelden
en het daar dienend personeel. Zo wij op peil willen
blijven, zullen de uitgaven voor aviatiek zeer snel
en zeer sterk moeten stijgen. Ook hier, evenals bij de
haven, gaat de cost uit voor de baet.

Terloops mag ik hier gewagen van de luchtfoto-
grammetische opnamen van al onze eilanden. De kos
ten zullen in totaal een half millioen bedragen; de
eerste termijn voteerden Uw Staten bereids en de
diensten, met name het kadaster, wachten verlan
gend op de veel tijd en geld besparende, komende
kaart.

Post, Telefoon en Radio.

Over de kolossale uitbreiding van het postver

keer met name ook door de luchtvaart, behoeft wei
nig meer gezegd. Het personeel heeft die uitbreiding
voorbeeldig opgevangen; een voorstel heeft Uw Col
lege bereikt, de onhoudbare kantoorsituatie op te los
sen. Tegelijk wordt de postdienst, voor zover moge
lijk, gedecentraliseerd door het oprichten van bijkan
toren in de districten.

Het is nauwelijks te geloven, dat de Radiodienst
dit jaar veertig jaar bestaat. Mede door scheep- en
luchtvaart en de ontwikkeling der techniek onder
ging radio- en telegrafisch verkeer ondanks sterke
materieel-beperking, een grote uitbreiding, zowel op
Aruba als Curagao. Alle eilanden werden telefonisch
verbonden; de verbinding met Nederland voldoet
goed; met New York wordt een radioteletype bedrijf
beproefd; de verbinding met Caracas wacht op het
gereed zijn van onze vrienden aan de overzijde; de
automatisering op Aruba, Bonaire, en Curasao vor
dert snel of is gereed; de radio-omroep moet van fre
quentie veranderen; in de lucht. Mijnheer de Voorzit
ter, is men niet alleen meester, noch over de daar
stromende onzichtbare golven, noch over de daar
wellicht voorradige regen.

Over de mogelijkheid van kunstmatig verwek
ken van regen zijn wij gegevens uit Nederland wach
tende.

Daarbij zal tegelijk op alle mogelijke juridische
gevolgen moeten worden gelet, gelijk processen t.a.v.
regenverwekking in Amerika reeds schijnen te be
wijzen.

Openbare Werken.

Openbare Werken, ook vrij lang door gebrek
aan personeel en materieel sterk gehinderd, gaat in
onvermoeid tempo door met het ontwerpen van gro
te plannen tot verbetering van riolering, wegen en
vliegvelden, het bouwen van scholen en volkswonin
gen op een, ik geloof te mogen zeggen voor ieder, die
rond zich ziet, ongekende schaal. Hele nieuwe wijken
rijzen zowel op Aruba als Curasao uit de grond op
en nog is het woningtekort, met name ook voor on
derwijzers, burgerlijke en militaire ambtenaren, een
ernstig probleem. Op Curagao zijn 254 nieuwe volks
woningen gebouwd — practisch alle sinds de oor
log — er zijn er nog 241 in aanbouw. Voor Aruba
zijn deze getallen 193 en 100. Uit de Amerikaanse
barakken alhier werden 50 woningen opgetrokken;
er zijn er nog 47 in aanbouw. De bouwkosten liepen
op van f. 80.— per M2 in 1942 tot f. 200.—.

Water.

De gestadige, sterke uitbreiding van de bevol
king, de groei van de bestaande- en vestiging van
nieuwe industrieën, de uitbreiding van hotel- en



lioolwezen, het veel intensievere watergebruik door
de bevolking zelf, maakt de waterhuishouding tot
een probleem, dat de grootste aandacht hebben moet;
de waterhuishouding en niet slechts een watervoor
ziening. Aruba bij voorbeeld heeft — een unicum in
de wereld, geloof ik — alleen gedistilleerd leiding
water. Zolang er geld is om distilleerfabrieken te ko
pen en te exploiteren, loopt redelijke watervoorzie
ning op dat eiland geen gevaar. Maar, wil men name
landbouw handhaven, dan staat men op Curagao
voor het feit, dat naast gedistilleerd ook grondwater
wordt gebruikt. Met behulp van Professor Krul en
zijn deskundige assistenten zal beproefd worden,
hier de juiste oplossing te vinden. Vóór 1950 zal
Schotland ons zeven zeewater-distilleerfabrieken le
veren : twee voor Aruba en vijf voor Curagao, terwijl
op Bonaire, dank zij mede de aanwijzingen van Pro
fessor Krul, de watervoorziening in volle gang is.
Ik moge hier Uw Staten danken voor de voortijdige
goedkeuring der credieten, die nodig waren om aan
de distilleerinrichtingen te komen. De Staten kunnen
ervan overtuigd zijn, dat dezerzijds de ernstige wens
bestaat om, zo slechts over geld, personeel en mate
rieel wordt beschikt, het waterprobleem definitief op
te lossen. In overweging is een damplan, dat op de
drie Benedenwindse Eilanden 60.000 H. A. — dat is
dus ongeveer de oppervlakte van ons Curagao —
bcstiijken zal, dat een 20 millioen gulden zal kosten
c:i in ongeveer 20 jaar kan worden voltooid.

Ik mag hier niet vergeten de Directie van de C.P.
I.M. te danken, die ons, wanneer haar dit slechts mo
gelijk was, steeds royaal hielp bij de watervoorzie
ning.

Geen onzer die op dit ogenblik niet de beste
wensen vormt voor de heengaande directeur, Ir. J.
Noorduyn. Zijn naam is verbonden aan een weg op
Curagao; zijn herinnering zal niet weggevaagd wor
den uit de gedachten van velen, die hem hier heb
ben gekend als groot industrieel leider en goed bur
ger van Curasao. Moge het hem en zijn echtgenote,
wier stille liefde voor hulpbehoevenden niemand on
zer ontging, wél gaan. Moge de nieuwe directeur der
C.P.I.M., Ir. van Krimpen, met vreugde en goede re
sultaten werken in de onderneming, welke van le
vensbelang is voor Curagao.

Hier moge ik tegelijk een saluut brengen aan de
Heer Beaujon, die na jaren van toegewijde arbeid de
actieve dienst met wel verdiend pensioen verliet. Hij
heeft onder moeilijke omstandigheden gewerkt én
voor de Waterleiding én voor de Landbouw, dienst
en departement, die in het algemeen belang zelfstan
dig naast elkaar zullen blijven werken.

Moge de vroegere leider eiwan zoal geen stille
dan toch een goede levensavond beschoren zijn.

Onderwijs en Volksontwikkeling.

Met het onderwijs beginnende, Mijnheer de
Voorzitter, mag ik wellicht van deze plaats een
woord van posthume hulde spreken aan wijlen Mon
seigneur Verriet, die als Apostolisch-Vicaris jaren
lang bestuurder van het Katholiek bijzonder onder
wijs was. De overledende heeft het onderwijs altijd
een warm hart toegedragen en de opvoeding van de
jeugd had zijn grote belangstelling. Moge zijn werk
door anderen met dezelfde toewijding worden voort
gezet.

Een reeks scholen werd op de verschillende
eilanden voor beide takken van onderwijs geopend.

Daarnaast bleken hier en daar nog hulplokalen
nodig. Ulo-scholen werden in Mulo-scholen omgezet
en a-scholen in b-scholen, o.a. op Saba, St. Eustatius
en Bonaire.

Aan film en zangonderwijs werd grote zorg be
steed; over de oprichting van een Muziekschool
wordt gedacht; leeszaal en boekerij hebben veel be
langstelling; het Cultuurcentrum trekt tentoonstel
ling na tentoonstelling van landzaat en vreemdeling;
het Curagaos Museum werd geopend, tegelijk met een
expositie van moderne Nederlandse schilderkunst,
dank zij de welwillende medewerking der Nederland
se Regering.

Bij Uw College is nog een aantal ontwerpen aan
hangig betreffende het onderwijs o.a. verbetering
van personeelsbezetting en leermiddelen. De onder
wijsvernieuwing houdt veler gedachten bezig; wij ho
pen die gedachten te kristalliseren in practisch uit te
voeren maatregelen, die vooral moeten gaan in de
richting van regionale aanpassing in de leervakken.

De Commissie tot voorbereiding van de opening
der Rechtsschool bracht haar rapport nog niet uit;
gelukkig stellen studiebeurzen, zowel van Curagao
als Nederland, leergierige gegadigden ruimschoots
in staat tot studie aan Nederlandse inrichtingen van
onderwijs. Een beurzenregeling is in voorbereiding;
het vraagstuk heeft echter kanten, die nauwkeurige
overweging verdienen, gelijk ook geldt voor het snel
groeiende vakonderwijs voor jongens en meisjes en
het voorbereidend lager onderwijs.

Rechtspraak en Wetgeving.

De zittende magistratuur. Mijnheer de Voorzit
ter, behoeft uitbreiding. Een daartoe strekkend ont
werp bereikte Uw College. De werkzaamheden van
Hof en Gerecht in Eerste Aanleg nemen voortdu
rend toe. Bovendien schijnt het een eis van billijkheid
voor de justiciabelen, dat het Hof ook op Aruba ge
regeld zittingen kan houden. Over jeugdcriminaliteit



werd in het afgelopen jaar reeds het een en ander
gezegd. Plannen tot oprichting van een tuchtschool
zijn in begin van uitvoering gekomen. Tenslotte zijn
wij er na veel moeite in geslaagd, enkele krachten
bereid te vinden; vóór zij hun taak aanvangen, zullen
zij met de psychiater en de advocaat-generaal de
nieuwste methoden in Amerika onderzoeken. Uit-
breiding van de Politie op Curagao en Aruba bleek
nodig. Een wijziging van de verordening tot bestrij
ding van besmettelijke ziekten is bij Uw College in
gediend. Dit is ook het geval met een ontwerp-ver-
gunningsverordening en een gedistilleerd-verorde-
ning.

Op Aruba werd het gebouw van de Openbare
Gezondheidsdienst in gebruik genomen; op Curagao
te Dominguito een gebouw voor geneeskundige en
verloskundige. De verordening, regelende de uitoefe
ning van de artsenijmengkunst, werd aangevuld; de
verordening, houdende bepalingen tot het tegengaan
van de verkoop van voor de volksgezondheid nade
lige eet- en drinkwaren, werd uitgevoerd en de
slacht- en keuringsverordening 1933 trad inwerking.

De verplichte registratie van arbeiders heeft
haar beslag gekregen en een ontwerp-verplichte va-
cantieregeling werd ingediend. Voor het komende
jaar kan tegemoetgezien: algehele ziekteverzekering
van het geheele personeel in Overheidsdienst. Een
verlofregeling staat op de helling; eveneens een be
gin van regelen nopens ambtenarenrecht, terwijl na
dere voorzieningen voor gouvernements-werklieden,
met name toeslag voor gehuwden, voor kinderen en
voor gediplomeerden in beschouwing worden geno
men. Herziening van de veiligheidsverordening en
een regeling voor maatschappelijk hulpbetoon zijn in
voorbereiding.

Een lepra-rapport werd door Dr. Simons onder
inspiratie van Prof. Heringa ingediend en in conside
ratie genomen. Ik zou een woord van lof willen rich
ten aan onze medici, die met zoveel toewijding en
succes in dikwijls moeilijke omstandigheden hun
zware taak verrichten en soms nog tijd vinden voor
wetenschappelijke publicaties. En niet vergeten mag
ik het werk van onze Zusters, Verpleegsters, vroed
vrouwen en de arbeid voor onze gebrekkige kinde
ren.

Het Loterijwezen is in studie genomen en het
doel is de opbrengst van de loterijen uiteindelijk op
de begroting te doen paraisseren. De administratie
der sociale verzekering wordt onder ogen gezien en
mede daarmee samenhangend de inrichting van een
wetenschappelijk verantwoorde statistiek. Het stemt
bijzonder dankbaar, dat een zo deskundig man als
Dr. Idenburg, die in Amerika was, uit Nederland
hier kwam, om daarbij behulpzaam te willen zijn.

De verzorging van de zeevarenden wordt actief
voortgezet.

De besturen van Zeemanshuizen verdienen
een woord van lof: zij houden onze naam hoog en
van harte hoopt Curasao, dat ook Aruba spoedig zijn
modern Zeemanshuis, zo edelmoedig door de Lago
gesteund, zal bezitten.

Een voor-ontwerp tot Reorganisatie der Politie
kwam tot stand en bereikte Uw Staten. Bedenkt men,
dat een oplossing in Nederland meer dan een eeuw op
zich wachten liet, dan mogen wij niet klagen. De drie
bestaande Politiekorpsen worden vervangen door één
burgerkorps in de geest van de gemeentepolitie in
Nederland.

De werving in Nederland van personeel met na
me voor organieke aanvulling van de korpsen ging
met grote moeite gepaard; de opleiding van het zich
overigens schaars aanbiedende inheems personeel
blijkt evenmin eenvoudig.

Met de opleiding der veldwacht wordt begonnen,
opdat geschikte krachten hun vleugels verder zullen
kunnen uitslaan.

Contact met Buitenland.

Wij ontvingen een reeks bezoekers. Ministers
van Buitenlandse Regeringen, Nederlandse diploma
tieke ambtenaren uit Noord- en Zuid Amerika en an
dere personalia in het internationale leven, onder wie
ik de bekende Lord Beveridge hier moge noemen. Ik
mag daarbij niet vergeten Nederlandse journalisten
en kunstenaars, alsmede de zo welkome Indonesische
bezoekers.

De buitenlandse aangelegenheden van onze ei
landen vereisen steeds meer aandacht door het con
tact met de Organisatie der Verenigde Volken, het
Internationale Arbeidsbureau, de Caraïbische Com
missie, de zich steeds sneller opvolgende internatio
nale conferenties en contacten met betrekking tot
Handel en Verkeer, monetaire aangelegenheden, toe
risme, lucht- en scheepvaart, post, telegraaf, telefoon,
telefonie, meteorologie, kunsten en wetenschappen,
publiciteit en gezondheidszorg.

Politieke Perspectieven.

Zo staan wij. Mijnheer de Voorzitter, in deze we
reld, klein maar niet vergeten. Zoals wij rnet sym-
pathie hoge Venezolaan.se ga.sten ontvingen bij de
onthulling van het monument van Simón Bolivar,
zo zijn wij gaarne naar Santo Domingo gegaan en
naar ons nabuurland Venezuela, bij gelegenheid van
de inhuldiging der Presidenten en wij bewaren een
aangename herinnering aan de gastvrijheid in beide



landen ondervonden. Het was ons een groot genoe
gen hier onderscheidingen te mogen uitreiken aan
die bijzondere jurist Dr. Carlos Morales en aan de
edelmoedige dichter Dr. Blanco, nu Minister van
Buitenlandse Zaken in Venezeula. Moge ons nabuur
land onder leiding van zijn bekende schrijver Presi
dent Romulo Gallégos een gelukkige toekomst tege
moet gaan.

Wij vergeten niet de hulp van het grote Amerika
in donkere dagen; de laatste besprekingen worden
momenteel te Washington gewijd aan het Huis, dat
de dankbare Nederlandse Antillen geven aan het
volk, dat ons hier in donkere dagen onze vrijheid
hielp verdedigen en nu met zware offers poogt de
wereld te helpen aan vrede en welvaart. Het huis zal
heten naar Franklin Delano Roosevelt, wiens echt
genote ons eens bezocht en nu Nederland zal bezoe
ken, het land harer voorvaderen, dat zijn herwonnen
vrijheid mede aan Amerika dankt.

Nederland, Mijnheer de Voorzitter, stond na de
oorlog voor een reeks schier onoplosbare vraagstuk
ken. Het moest zijn verwoeste gebieden herbouwen;
het moest zijn wetgeving herzien; het stond voor
geweldige internationale problemen; het had de
rechtsbreuk in Indonesië te helen en daar een geheel
nieuwe toestand te scheppen. Laat ons de hoop uit
spreken, dat door de woestijn van teleurstellingen
en tekortkomingen het beloofde land van orde en
rust voor de millioenen ginds uiteindelijk zal wor
den bereikt.

Daarnaast lag er de noodzaak tot schepping van
nieuwe verhoudingen in dit halfrond. Ook dat heeft
strijd gekost; ook daarbij heeft bitterheid soms niet
ontbroken. De fase van die strijd lijkt mij voorbij:
edelmoedig heeft Nederland het mogelijke gedaan,
om, voorzover dit grondwettelijk mogelijk was, het
,,baas in eigen huis” te verwezenlijken.

Mijnerzijds is gepoogd aan wensen, die ik ge
grond achtte, tegemoet te komen.

Op 20 Februari 1946 werd bij Uw Staten een ont-
werp-landsverordening ingediend, dat aan alle eilan
den eigen bestuur zou verzekeren. Daarna zijn in
Aruba stemmen opgegaan, die op practisch alge
hele zelfstandigheid van dit eiland in de Staat
aansturen. De reactie op Curagao schijnt te
zijn, daaraan toe te geven. De wil der Regering is,
het vraagstuk door een speciale commissie, èamen-
gesteld uit Arubanen, Curagaoenaars en Nederlan
ders te bezien. Tegen het laatste kan geen bezwaar
bestaan. Nog wil mij voorkomen, dat twee eilanden,
grotendeels gelijk in godsdienst, cultuur, economie,
taal en gewoonten bij elkaar behoren. ,,E pluribus
unum” is het devies van de machtigste Republiek
der wereld, die zelfs een bittere burgeroorlog vocht

om haar unie te handhaven. Met de pogingen tot
Caraïbische samenwerking voor ogen schijnt een sa
men optrekken van Aruba en Curagao in beider be
lang en in dat van onze andere eilanden. Een eerlijk
toegepaste decentralisatie kan zowel Aruba als Cu-
ragao ten voordeel strekken, zeker, nu Aruba in de
Staten een gelijk aantal zetels kreeg als Curagao.
Zelfs, als de scheiding zou plaats vinden, waarvoor
immers grondwetswijziging, voorzover ik zie, nodig
zal zijn, zou een overgangsperiode nodig zijn en hoe
zou die anders kunnen worden overbrugd dan onder
een gedecentraliseerd bestel? Daarom moge ik het
ontwerp van 20 Februari 1946 nog eens aanbevelen
in de belangstelling der Staten.

Maar verder reiken de perspectieven voor de
naaste toekomst. De Tweede Kamer keurde de nieu
we Staatsregeling goed; het wachten is nog slechts
op de bekrachtiging der Eerste Kamer en de beze
geling door de Kroon.

Dit betekent, dat komende maand de nieuwe
Staatsregeling van kracht zal zijn. Weliswaar kan
dan nog onmogelijk het nieuwe kiesrecht zijn uitge
werkt, laat staan, dat de nieuwe kiezerslijsten gereed
zouden kunnen zijn, maar een vertegenwoordiger
moet tegen die tijd in Nederland aangewezen zijn. De
nieuwe Raad van Advies — wij mogen daarbij hopen
op de leden van de Raad van Bestuur — moet ge
vormd en het nieuwe gewichtige instituut: het Col
lege van Algemeen Bestuur.

Sinds 24 Mei 1947, Mijnheer de Voorzitter, ligt
de ontwerp-landsverordening tot instelling van een
zodanig college bij Uw College. Mijn ambtgenoot van
Suriname volgde in Maart 1948 met zodanig voorstel,
dat inmiddels reeds door de Staten van Suriname
werd aangenomen en door de Gouverneur van Suri
name bekrachtigd.

De Staten zouden kunnen overwegen het voor
stel van 24 Mei 1947 eventueel geamendeerd aan te
nemen; in elk geval is dezerzijds wederom gepro
beerd een College te vormen, dat immers krachtens
de wet, tijdelijk gereed moet zijn.

Het is mij aangenaam te kunnen mededelen, dat
de heer A. D. Jonckheer, door zijn rustige adviezen
op ander terrein wel bekend, op mijn verzoek op
nieuw de opdracht in beraad wilde nemen, een Col
lege van Algemeen Bestuur te vormen. De heer
Jonckheer heeft mij medegedeeld, dat de keuze van
zijn persoon bij Uw Staten instemming bleef vinden,
dat zijn besprekingen nog gaande zijn maar dat hij
toch goede hoop heeft, op korte termijn een voor
dracht tot benoeming aan mij te kunnen doen.

De mannen, die verantwoordelijkheid willen mee
dragen, verdienen bij voorbaat ons vertrouwen en on
ze dank.



De uitwerking van een en ander is een zaak van
oprechte wil, wijs beleid en goed humeur.

Dat alle hoofden van dienst bereid zijn, te hel
pen, de wet royaal en loyaal uit te voeren is mijn
overtuiging, evenals de Staten aan de uitvoering hun
steun zullen willen verlenen.

In gemeen overleg en onderling vertrouwen
moet slagen mogelijk zijn. Slagen in tegemoetkoming
aan Aruba’s redelijke wensen; slagen in de vestiging
van een nieuwe vorm van bestuur van ons Staatsdeel,
dat immers als hoogst noodzakelijk werd bepleit in
de onlangs gehouden besprekingen te ’s Gravenhage.

Ik sprak in de aanvang van een bijzonder jaar,
dat komende is. In een wereld waarin millioenen
mensen stoffelijk verkommeren en geestelijk radeloos
rond zien, zijn onze eilanden ware oasen. Laat ieder
zorgen, dat dit zo blijft. De toekomst van deze eilan
den ligt mede in Uw aller handen.

Deze eilanden hebben sinds drie eeuwen in lots
verbondenheid geleefd met Nederland, welks zonen
hier hebben ontgonnen en gearbeid. Tot dusver lag
de leiding, althans theoretisch, uiteindelijk over de
Oceaan, maar de Nederlandse wetgevende macht
draagt die leiding voor een groot deel over in han
den van onze eilandbewoners zelf. Tientallen plaat
sen moeten bezet om de nieuwe politieke situatie in
het nieuwe Koninkrijk te verwerkelijken. Er tegen
op zien baat niet, terugschrikken helpt niet — wij
moeten de hand aan de ploeg slaan en vooruit.

Vooruit, ondanks de duisternis, die over een
groot deel van de wereld hangt en ook onze eilanden
in ernstiger mate bedreigt dan velen zich hier schij
nen te realiseren.

Vooruit, hoewel wij misschien aarzelen over ei
gen kunnen en kennen.

Vooruit, omdat de wet roept, nadat er van hier
om is gevraagd.

Ook als wij allen tekort schieten in vele dingen,
behoeft het ons niet te ontbreken aan moed, aan wil
tot samenwerking, aan de lust het hoge levenspeil
op deze eilanden te helpen handhaven en zijn bewo

ners te dienen, die mogen rekenen op diegenen, die
om zelf doen hebben gevraagd.

Om zeggenschap in eigen zaken werd verzocht.
Zij is gegeven.

De uitvoering van een moeilijke taak wacht U.
Zij toewijding aan dit kleine gemenebest in het

Koninkrijk aller voornemen in dit jaar, nu wij het
gouden regeringsjubileum vieren van Hare Majesteit
onze geëerbiedigde Koningin, die ons een levend
voorbeeld was en is van toewijding en trouw.

Mijn dank. Mijnheer de Voorzitter, gaat uit naar
de leden van de Raad van Bestuur, naar Uw Staten,
naar de burgerlijke ambtenaren, naar zee- en land
macht en vele, vele anderen, die mij in het afgelopen
jaar wel wilden steunen in mijn taak.

Moge die burgerzin ook in dit nieuwe wetgeven
de jaar blijken en onder Gods onmisbare zegen vrucht
dragen.

En hiermede. Mijnheer de Voorzitter, verklaar
ik de zitting 1949 van de Staten van Curagao te
zijn geopend.

Na het uitspreken dezer openingsrede verlaat de
Gouverneur met zijn militairen Adjudant de verga
derzaal, door evengenoemde commissie uitgeleide
gedaan.

De Voorzitter brengt dank uit aan de leden van
de commissie van in- en uitgeleide, die intusschen in
de vergaderzaal zijn teruggekeerd, voor hunne wel
willendheid en voor de wijze, waarop zij zich van
hun taak hebben gekweten.

De Voorzitter deelt hierop mee, dat de samen
stelling der 3 Vaste Commissies ongewijzigd blijC;
en dat zij, die zich nog bij een andere commissie dan
waarin zij zitting hebben, willen indeelen, alsnor;
den wensch hiertoe te kennen kunnen geven.

Hierna sluit de Voorzitter de vergadering.





8 —

Staten van Curagao
ZITTINGSJAAR 1948-1949.

NOTULEN

No. 2

ONTWORPEN NOTULEN
VAN DE

S T A T E N  V A N  C U R A C A O .

Vergadering van Donderdag, den 22sten April 1 948,
des namiddags te 8 uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heeren W. R. Plantz, ondervoorzit
ter', C. W. J. Jonckheer, J. E. Irausquin, Mr. 8. W.
van der Meer, E. Jonckheer, Dr. P. H. Maal, Mr. E.
C. Henriquez, J. R. Arends, F. Visser, J. A. de Jongh
en J. H. A. Eman, leden, benevens de heer A. H. 'M.
van Weel, g riffie r.

AFW EZIG : de heeren Dr. M. F. da Costa Gomez
en Mr. A. A. G. Smeets, leden, wegens verb lijf in het
buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering.

De Voorzitter: Mijne Heei’en. Alvorens over te
gaan to t het eerste punt van onze agenda, w il ik  U
het volgende meedeelen.

Volgens ons Reglement van Orde hebben wij
twee afdeelingen, welke samengesteld zijn als volgt:

1ste Afdeeling, onder voorzitterschap van den
Voorzitter: de heeren J. R. Arends, J. H. A. Eman,
Mr. E. C. Henriquez, F. Visser en Dr. P. H. Maal;

2de Afdeeling, onder voorzitterschap van den
Ondervoorzitter: de heeren J. A. de Jongh, C. W. J.
Jonckheer, E. Jonckheer, J. E. Irausquin en Mr. S.
W. van der Meer.

Vervolgens w il ik  U nog het volgende voorstel
doen.

In  de Commissie voor den Volkswoningbouw is
door het ontslag nemen van het lid  der Staten, den
Heer F. A. Vromians, een vacature ontstaan. Ik  stel
U hierbij voor ons medelid C. W. J. Jonckheer ter
vervulling van deze vacature bij het Bestuur voor te
dragen.

Geen der leden tegen het voorstel van den Voor
zitter bezwaar hebbende, wordt daartoe besloten..

Hierna gaat de Voorzitter over to t het eerste
. punt van de agenda en doet mededeeling van de vo l
gende ingekomen stukken:

lo. een gouvernements-depêche dd. 21 A p ril
1948, waarbij den Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening to t wijziging
en aanvulling van de Algemene Verordening I. U.
& D. 1908 (P. B. 1908, no. 33).

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
d it stuk te stellen in handen van de 2de commissie.

2o. een afschrift van de Gouvernements-Beschik-
king dd. 9 A p ril 1948 no. 8725, waarbij ten behoeve
van de levering van stroom door de N. V. Electrici-
te it Maatschappij Bonaire van twaalf uur midder
nacht to t zes uur des morgens en overigens ten ge
noegen van den Gezaghebber van Bonaire, met in 
gang van 21 Maart 1948 en to t wederopzeggens toe,
aan genoemde Maatschappij een subsidie wordt ver
leend ten bedrage van f. 450.— (vier honderd en v ijf
tig  gulden) per maand, verminderd met de aan de
Maatschappij toekomende opbrengst van zulke
straatverlichting als de Gezaghebber van Bonaire
gedurende genoemde uren mocht wenschen te doen
branden, met bepaling, dat deze subsidie voor 1948
zal worden verantwoord ten laste van artikel 101299
der Curaqaosche Begroeting.

De Voorzitter: Mijne Heeren. Ik  stel voor d it
stuk voor kennisgeving aan te nemen.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Aange
zien d it mij niet erg duidelijk is — er wordt gespro-



ken van de toekenning van een subsidie — zou ik
willen voorstellen dit stuk in handen van de 2de
Commissie te stellen.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt besloten het stuk te stellen in handen van de
2de Commissie.

3o. een verzoekschrift dd. 7 April 1948 van den
heer Evert Jan Everwijn Lange, luidende:

,,E delach tbare  Heren,
G eeft m et verschuldigde eerbied te  kennen, Everwijn

Lange, E v e rt Jan , geboren te  H aarlem  op drie Jan u ari
negentienhonderd twee en tw in tig  en wonende aldaar,
C rayenesterlaan  132,

d a t hij bij een vacanticbezoek aan  Curagao vernom en
heeft d a t de positie van S ubstituu t-G riffier der S taten
vacant is,

d a t hij in negentienhonderd twee en veertig  m et goed
gevolg eind-exam en heeft afgelegd aan  h e t Lyceum  te
Zeist,

d a t hij zich daarn a  bij de illegaliteit in A m sterdam
heeft gevoegd w aar hij to t  he t einde van de oorlog bij de
K nok-Ploegen w erkzaam  is geweest,

d a t hij onmiddellijk na de bevrijding ingedeeld is ge
worden bij de Speciale B rigade der M ilitaire Politie en m et
het bew akingscom m ando van het In terneringskam p aan
de Levantkade te  A m sterdam  is belast,

d a t hij in negentienhonderd vijf en veertig  gehuwd is
m et M arcelia Delia M aria Paoli, u it welk huwelijk twee
kinderen zijn gesproten,

d a t hij begin negentienhonderd zes en veertig  als
volontair te r  Secretarie  te  Bennebroek (N oord-H olland)
is aangenom en en hij d aa rn aas t sedertdien zijn theoretische
opleiding geniet van den H eer J. J . Roovers, oud-Gemeente-
S ecretaris der Gemeente A m sterdam ,

d a t hij als referen ties moge opgeven :
1. den H eer J. J. Roovers, oud-G em eente-Secretaris

van A m strdam , wonende a ldaar.
2. Mr. K. J. G. B aron van H ardenbroek, B urge

m eester te  Bennebroek.
3. den H eer C. O verhoff, voorzitter van de vereni

ging voor E ffectenhandel te  A m sterdam , oud-com m andant
der B innenlandsche S trijdkrach ten  te  A m sterdam .

d a t hij bij zijn bezoek aan  C urasao indrukken heeft op
gedaan die hem aanleiding geven h ier een toekom st te
am biëren,

d a t hij, bij een eventuele welwillende beslissing van
Uw College esra t nog n a a r N ederland te ru g  zal m oeten
keren teneinde a ldaar orde op zijn zaken te  stellen doch
binnen een m aand h ier te ru g  zal zijn om zijn functie  te
aanvaarden,

d a t hij n a a r  aanleiding van h e t vorenstaande m eent te
mogen solliciteren n a a r  het am bt van S ubstituu t G riffier
der S ta ten  en hij Uv/ College moge verzoeken aan  zijn solli
c ita tie  de nodige steun  te  willen verlenen bij Zijne Excel
lentie de G ouverneur.”

De Voorzitter: Dit stuk is reeds in handen ge
steld van de afdeelingen.

JfO. een brief dd. 22 April 1948 no. 2924 van den

Gouvernements-Secretaris met bijlage, luidende:
„Hierbij heb ik de eer U in opdracht van Zijne E xcel

lentie de G ouverneur to t  de einden vereist te  doen toe
komen een to t Zijne Excellentie gerich t verzoekschrift van
de H eer E. J . Everw ijn Lange, n a a r  de inhoud w aarvan  te r
bekorting  moge worden verwezen.

A an de H eer Everw ijn w erd gemeld, d a t zijn sollici
ta tie  aan U w erd doorgezonden.”

De Voorzitter: Mijne Heeren. De bijlage is een
sollicitatie naar de betrekking van substituut-grif-
fier van de Staten van CuraQao.

Dit stuk is reeds in handen gesteld van de af
deelingen.

5o. een request dd. 13 April 1948 van den heer
L. M. Maduro alhier,'luidende:

,,E delach tbare  Heeren,
Ondergeteekende, L. M. M aduro, geboren te  Curagao

den 25sten A ugustus 1918, gehuwd, adjunct-com m ies te r
griffie  van de S ta ten  van Curagao heeft hierbij de eer Uw
College aan  te  bieden een a fsch rift van zijn V erzoekschrift,
welke hij heden aan Zijne Excellentie den G ouverneur van
Curacao heeft gericht, inhoudende een sollicitatie n a a r de
betrekking  van su b stitu u t-g riffie r van de S ta ten  van
Curagao.

In  het vertrouw en, dat bij he t bepalen U w er keuze, dit
verzoekschrift de aandach t en steun  van Uw College zal
mogen hebben, verblijft hij m et de m eeste hoogachting.”

De Voorzitter: Dit stuk is reeds in handen ge
steld van de afdeelingen.

6o. een verzoekschrift van den heer L. M. Ma
duro, waarbij deze solliciteert naar de betrekking van
substituut-griffier van de Staten, door Zijne Excel
lentie den Gouverneur den Staten toegezoriden.

De Voorzitter: Mijne Heeren. Ik stek voor dit
stuk te verwijzen naar de afdeelingen.

De heer Visser: Mijnheer de Voorzitter. Naar
aanleiding van deze twee sollicitaties zou ik graag
even iets opmerken. Ik heb zooeven in de stukken bij
den Grifier gezien, dat de ■ gouvernements-secretarie
beide sollicitaties, waarbij het gaat over een substi
tuut-griffier, voor advies gestuurd heeft naar den
President van het Hof van Justitie. Men heeft in die
sollicitaties het woord ,,substituut-griffier” gelezen
en blijkbaar gedacht, dat er alleen maar bij het Hof
een griffier is. Ik wil er hier slechts even op wijzen,
dat het personeel bij de gouvernements-secretarie of
wie dat aangaat, die sollicitaties tweemaal naar het
verkeerde adres gezonden heeft.

De Voorzitter: Dit berustte op een vergissing,
maar een vergissing, die zich tweemaal achter elkaar

mÊm



heeft voorgedaan. Bij de sollicitatie van den heer
Maduro was het volgende schrijven van den President
van het Hof:

„Beleefd terugaangeboden aan  Zijne Excellentie de
G ouverneur onder opm erking, d a t req u estran t L. M.
M aduro, broeder van de H eer H. A. M aduro te r  griffie
van he t H of van Justitie , te r  griffie  der S ta ten  w erkzaam
is. De toezending aan  ondergetekende berust vermoedelijk
op een m isverstand .”

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
voorstel van den Voorzitter, wordt besloten dit stuk
te stellen in handen van de afdeelingen.

De Voorzitter: Mijne Heeren. Op 5 April 1.1. heb
ik den navolgenden brief geschreven aan Zijne Ex
cellentie den Gouverneur:

,.Hierbij heb ik de eer Uwe Excellentie te  berichten,
dat he t lid der S ta ten  Dr. P. H. M aal in de la a ts t gehouden
gecombineerde vergadering der 3 commissies voorgesteld
heeft de navolgende v ragen  aan  het B estuur te  stellen:

1. Is  h e t w aar, d a t de A dvocaat-G eneraal en de
G eneesheer-D irecteur van h e t R ustoord  G root-K w artier
medio A pril op een dienstreis n a a r  de Vereenigde S taten
van N oord-A m erika zullen gaan  teneinde a ld aa r een studie
te m aken van de opvoeding van de crimineele jeugd  ?

2. Is  he t w aar, d a t de fra te rs , die in C uragao belast
zullen worden m et de verzorging van de z.g. bestuurs-
kinderen m et de Nieuw A m sterdam  via A m erika de reis
zullen m aken en a ld aa r de onder 1 genoemde am btenaren
zullen ontm oeten cm gezamenlijk de studiereis te  m aken?

3. Ir. b e t w aar, d a t de teerkosten  van de onder 1 en
2 genoemden op $ 20,—  p er dag per persoon gesteld zijn?

4. Indien het vorenstaande bevestigend beantw oord
w ordt, u it welke begrootingspost worden dan de kosten
van deze stud ieopdracht gekw eten?

De aanwezige leden konden zich unaniem  m et het
voorgestclde vereenigen, v/eshalve ik de vrijheid neem de
vragen aan Uwe Excellentie voor te  leggen, waarbij ik aan-
teeken, d a t op een spoedige beantw oording prijs gesteld
zou w orden.”

Hierop is het volgend antwoord ingekomen:

7o. een gouvernements-depêche dd. 9 April 1948
no. 2747, luidende:

In  antw oord op bovenaangehaalde brief dd. 5 April,
houdende vier v ragen van he t geachte lid der S ta ten  van
Curagao, de H eer Dr. P. H. M aal heeft ondergetekende de
eer Uw College te  m elden :

De eerste  v raag  w ordt bevestigend beantw oord.
De tweede v raag  w ordt aldus bean tw oord : alleen de

twee Broeders, die het ee rs t n a a r  Curagao zullen komen,
belast m et de opzet van h e t opvoedingsgesticht, zullen be
doelde am btenaren  te  New York ontm oeten. De broeders
onderbreken daartoe  hun reis h erw aarts  te  New York.

Met medev.^erking van de ,,A m erican Prison Associa
tion” zal te  Nev/ York een studie gem aak t van het
re-educatiesystoem , op geheel nieuwe grondslag, d a t in het
(neu tra le) opvoedingsgesticht van drie der vijf boroughs
van de s tad  New York, genaam d ,,Y outh H ouse” , m et op

vallend goed re su lta a t schijnt te  worden toegepast. H ier
voor zijn tw ee weken u itgetrokken.

E r  w ord t derhalve in A m erika n iet gereisd; he t te
bestuderen object bevindt zich te  New York.

De tw ee B roeders reizen van R otterdam  n a a r New
York per ,,N ieuw A m sterdam ” m et zodanige accomodatie,
d a t hun reis per persoon $ 3,— , zegge drie dollar, duurder
kost dan de reis p er KLM. Van New York n a a r  Curagao
reizen de Broeders, tezam en m et bedoelde am btenaren,
per vliegtuig herw aarts .

V raag  drie : Voor meerbedoelde am btenaren  zijn de
teerkosten , conform  het voor de Verenigde S ta ten  gevolgde
gebruik, bepaald op ƒ 36,—  per dag.

Aan de B roeders w orden geen teerkosten  toegekend;
zij declareren  voor de gem aakte kosten.

V raag  v ier: De reiskosten  worden voorlopig gekweten
uit a rtike l 30799 der lopende begro ting .”

Deze depêche is als volgt beantwoord:
,,Ik heb de eer U w er Excellentie hierbij te  berichten,

da t de gouvernem ents-depêche dd. 9 A pril 1948 no. 2747,
in antw oord op mijn b rief van 5 A pril 1948 no. 166, bevat
tende een aan ta l in een gecom bineerde commis.sievergade-
ring  door he t lid Dr. P. H. Maal gestelde vragen, in de
gisteravond gehouden gecombineerde com m issievergade
ring  besproken is.

D aarbij gaven de ten  getale van 7 aanwezige leden als
hun meening te  kennen, d a t zij begrijpen, d a t h e t van be
lang kan zijn, d a t de studie, w aarvan  sprake is, gem aakt
wordt, doch niet de noodzakelijkheid ervan in te  kunnen
zien, d a t h ieraan  deelgenomen w ordt door den advocaat-
generaal. Ten aanzien van de deelneming door den psychia
te r  verk laarde een 3-tal leden, d a t zij h ierin v/el m et het
inzicht van het B estuu r konden m eegaan.

Unaniem  sprak  men er zijn verw ondering over uit, da t
he t B estuu r voornem ens is de kosten van deze studiereis
voorloopig u it de post onvoorzien te  kwijten. H et B estuur
zal moeilijk kunnen aanvoeren, d a t he t zich, w anneer het
zelf een opdracht als de onderhavige vers trek t, voor een
onvoorziene u itgave gesteld ziet. Hoe vaak w ordt n iet
ondershands het gevoelen der leden gevraagd, als he t Be
s tu u r voor bepaalde doeleinden tusschentijds de beschik
king over gelden wil hebben, w aarbij in he t onderhavige
geval nog kom t, d a t de 1ste suppletoire begrooting 1948
ook nog gelegenheid bood op regelm atige wijze de noodige
credieten te  krijgen. Door te  handelen als th an s geschied
is, zien de S ta ten  zich voor een fa it accompli gesteld.”

terwijl daarna en wel op 20 April den volgenden
brief gezonden is aan den wnd. Gouverneur:

In  de gisteravond gehouden gecom bineerde vergade
ring  der 3 commissies heeft de V oorzitter op verzoek van
Zijne Excellentie den G ouverneur de leden m ondeling in 
gelicht op grond w aarvan  de A dvocaat-G eneraal de studie
reis in A m erika m et den psych ia ter en 2 broeders van
Dongen zou meemaken, alsook d a t verantw oording qp den
post Onvoorzien n a a r de m eening van Zijne Excellentie
gerech tvaard igd  was.

De ten  getale van 8 aanwezige leden konden zich m et
deze opvatting  niet vereenigen en handhaafden  hun mee
ning, neergelegd aan he t slot van den brief van 13 A pill
1948 no. 1.

De aanwezigen hebben mij verzocht, d a t te r  Uwer
kennis te  b rengen.”
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De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. U
zult zich en, n aa r ik aanneem , ook de andere leden
van d it College, ongetwijfeld herinneren, de openbare
vergadering van den 13den Novem ber 1947, w aarin
o.m. behandeld is he t on tw erp-lste  suppletoire be
g roeting  1947. Bij die gelegenheid is uitvoerig  gede
ba tteerd  over he t voorstel van het B estuur om de
verzorging der zg. bestuursk inderen  op te  dragen
aan  een bepaalde religieuze orde. Met de k leinst mo
gelijke m eerderheid (6 tegen 5 stem m en), hebben de
S taten  tenslo tte  he t betrekkelijke crediet toegestaan,
n ada t bij monde van den Bestuursgem achtigde voor
dien avond uitdrukkelijk  toegezegd was, da t alles ge
daan  zou worden om te  voorkomen, da t he t neu traal
k a ra k te r  van de inrich ting  zou kunnen verloren gaan.
Ik  geloof n iet da t he t noodig is nog m eer details van
de debatten  op te halen.

Toevalligerwijs vernam  ik eenigen tijd geleden
bij geruchte, d a t aan  den Advocaat- Generaal en den
G eneesheer-directeur van R ustoord  G root-K w artier
opdracht gegeven was voor een dienstreis n aar
Noord-Am erika, teneinde a ldaar een studie te  m aken
van de opvoeding van de crimineele jeugd. Tot da t
doel zouden, n aar he t verhaal mij gedaan werd, de
fra te rs , die in Curagao belast zullen worden m et de
verzorging van de zg. bestuurskinderen, m et de

■ Nieuw A m sterdam  de reis via A m erika m aken en
aldaar de hoogergenoemde am btenaren ontmoeten.
Aangezien geen openbare vergadering der S taten  op
korten  term ijn mogelijk was en de d ienstreis in de
naaste  toekom st zou p laa ts vinden, b rach t ik deze
aangelegenheid in de gecombineerde vergadering der
3 Commissies. Als gevolg hiervan schreef U, Mijn
heer de V oorzitter, den zoojuist door U voorgelezen
brief-van 5 April 1948 no. 166, w aarop antw oord be
komen werd bij gouvernem ents-depêche dd. 9 April
1948 no. 2747, welke U eveneens zoojuist voorgele
zen heeft.

D it antw oord w erd besproken in de gecombi
neerde vergadering der 3 Commissies van 12 April
j.L, w aarin  besloten werd he t B estuur van antw oord
te  dienen, hetgeen geschiedde bij brief van den Voor-

V z itte r van 13 A pril 1948 no. 1, die eveneens zoojuist
door U voorgelezen is.

Ik  wil nog even op een zinsnede van deze laa tste
tarief in he t bijzonder de aandacht vestigen en wel,
d a t de commissieleden als hun meening te kennen
hebben gegeven, d a t zij begrijpen, da t he t van belang
kan  zijn (beklem tooning van mij), d a t de studie,
w aarvan  sprake is, gem aakt wordt, doch n iet de
noodzakelijkheid ervan in te kunnen zien, da t h ier
aan deelgenomen w ordt door den Advocaat-Generaal,
Als mijn persoonlijke meening wil ik h ier thans aan
toevoegen, da t he t mij bevreem dt, da t de rechter, die

s trak s  de jeugdige delinquenten te  berèchten krijgt,
geen deel van een dergelijke commissie u itm aakt.
Diens m eegaan zou ik heel w at logischer gevonden
hebben dan dat van den A dvocaat-G eneraal en zelfs
van den Gouvernem ents-pschiater.

M aar, w aar he t mij tenslo tte  om gaat. Mijnheer
de V oorzitter, is h e t feit, da t he t B estuur, aan den
vooravond van belangrijke wijzigingen in de verhou
ding tusschen wetgevend lichaam  en executieve, n ie t
tegenstaande het feit, da t he t to t tweem aal toe ge
w aarschuw d wordt, ru stig  zijn gang gaat.

In  den meergenoem den brief van 13 A pril 1948
no. 1 toch is e r unaniem  de verw ondering er over u it
gesproken, da t he t B estuur voornem ens is de kosten
van deze studiereis voorloopig u it de post ,,onvoor
zien” te  kwijten. Onvoorzien was deze post inder
daad, toen de begroeting, w aaru it deze dienstreis ge-
kv/eten zal m oeten worden — derhalve die van
1948 — opgem aakt werd, m aar da t was n iet m eer het
geval, toen het B estuur voor zichzelf de noodzake
lijkheid, w at mij b e tre ft de wenschelijkheid, van deze
studiereis had uitgem aakt. H et B estuur is in dezen
zelf de opdrachtgever en kan dus bezwaarlijk vol
houden, da t he t zich voor een onvoorziene uitgave
gesteld ziet, waarbij nog kom t, da t u ite raard  over
deze reis gecorrespondeerd is m et de instan ties in
N ederland en Am erika. H et B estuur had dus ru im 
schoots gelegenheid om, zooals zoo vaak gebeurt, on
dershands de benoodigde gelden aan  te  vragen, u it
voerig toe te  lichten en eventueel te  verdedigen,
w aarom  het he t noodig oordeelt, da t deze studiereis
gem aakt w ordt en dan nog door de personen, die het
daartoe aangewezen heeft. Bovendien v/erd op 10
M aart een suppletoire begrooting voor het huidige
d ienstjaar ingediend en ik kan n iet aan  nemen, da t
op dien datum  bij he t B estuur nog heelem aal geen
plan ten  aanzien van deze dienstreis bestond.

Hoe d it alles ook zij, he t B estuur w ist op 13
A pril hoe de opvatting van een groot gedeelte der
leden ten  aanzien van het voornem en om de gelden te
verantw oorden ten  laste  van „onvoorzien” was.

In  de op 19 A pril gehouden gecombineerde ver
gadering der 3 commissies heeft U, M ijnheeer de
V oorzitter, op vei’zoek van Zijne Excellentie den Gou
verneur aan de leden onder m eer mondeling medege
deeld, d a t verantw oording op de post ,,onvoorzien”
n aa r de m eening van Zijne Excellentie gerech tvaar
digd was. Met deze opvatting konden de ten  getale
van 8 aanwezige leden zich niet vereenigen en zij ver
zochten U, Mijnheer de V oorzitter, dan ook, he t B e
s tu u r ervan in kennis te stellen, da t zij hun meening,
neergelegd aan het slot van den b rief van 13 April
1948 no. 1, handhaafden.

Gelijk ik reeds opgem erkt heb. Mijnheer de



V oorzitter, kom t het herhaaldelijk voor, da t he t Be
s tu u r ondershands de m eening van d it College kom t
vragen ten  aanzien van bepaalde uitgaven, die het
B estuur wil doen en w aarvoor op de begroeting op
da t oogenblik geen d irect aanwijsbare post, w aarop
zij verantw oord kunnen worden, aanwezig is, of
w aarvoor de toegestane credieten ontoereikend blij
ken. H et lijkt mij volkomen overbodig om hiervan
voorbeelden op te  noemen; een ieder zal e r zoo u it
het hoofd een p aa r van kunnen bedenken. Is  he t dan
niet vreemd, da t he t B estuur ju is t in dit geval den
gebruikenlijken weg v erlaa t?  Is he t ju is t in d it ge
val n iet eigenaardig, d a t het B estuur in dezen zelf
beslist en meent, da t he t h ier voor een onvoorziene
uitgave gesteld is?  Ik  vestig speciaal de aandacht op
de mededeeling van het Bestuur, da t het e r voor w a
ken zou, da t he t neutrale k a ra k te r  bew aard zou blii-
ven.

M aar da t is niet he t eenige. Mijnheer de Voor
z itter. Als ik heel toevallig van deze geschiedenis
hoor en d it in d it College breng en er worden vragen
gesteld, dan had d it voor he t B estuur een aanwijzing
m oeten zijn, da t het, door a f  te  wijken van de nor
male procedure en dus zelf geen overleg te  willen ple
gen, verkeerd was en zeer zeker als zoo duidelijk u it
gesproken wordt, da t h ier niet van onvoorzien ge
sproken kan worden. H et overleg, da t het B estuur
zoo vaak vrijwillig v raag t, kon het h ier in d it geval
nog krijgen, zij he t ongevraagd. M aar neen, n ie tte 
genstaande de duidelijke u itsp raak  hield het B estuur
vol, da t verantw oording op den post „onvoorzien”
correct is en n iettegenstaande een tweede duidelijke
u itsp raak  g aa t het kalm  to t nu toe zijn gang en dat
op het oogenblik, da t wij aan den vooravond staan
van ingrijpende veranderingen in ons bestuursstelsel.
Een dergelijke houding teekent he t huidig bestuur
en belooft weinig goeds voor de toekom st.

De S taten  s taan  h ier m achteloos. H et eenige
w at zij doen kunnen, is hun ontstem m ing en afkeu
ring over he t gebeurde uiten. H et is daarom , Mijn
heer de V oorzitter, d a t ik de eer heb het College
hierbij de navolgende m otie voor te stellen en d aa r
van a fsch rift te  stu ren  aan Zijne Excellentie den Mi
n ister van Overzeesche Gebiedsdeelen te r  illustratie
van de h ier nog steeds heerschende koloniale toe
standen.

,,De Staten  van Curagao, in openbare vergade
ring  bijeen op den 22sten A pril 1948,
Vernomen hebbende, d a t aan  den Advocaat-Gene-
raai en den gouvernem ents-psychiater opdracht ge-
gev'^en is to t he t m aken van een studiereis in Am erika
tezam en m et twee u it N ederland komende broeders
van Dongen te r  bestudeering van het re-educatie-
systeem  in het „Youth-house” in New York-

Vernomen hebbende, da t de kosten van deze s tu 
diereis voorloopig op „onvoorzien” verantw oord zul
len worden;
Overwegende, da t hierover ondershands m et het Be
s tu u r van gedachten gewisseld is, waarbij te  kennen
gegeven is, da t n aa r he t inzicht van d it College deze
kosten n iet op „onvoorzien” verantw oord dienen te
worden;
Overwegende, d a t he t Bestuur, nadat he t van het in 
zicht van d it College gebleken is, zijn standpunt ge
handhaafd  heeft;
Overwegende, da t ten  tweeden male aan het B estuur
bekend gesteld is, d a t zulks onju ist geacht m oet w or
den;
Overwegende, da t van een veranderd  standpunt van
Bestuurszijde to t heden n iet gebleken is;
Geven als hun meening te  kennen, da t voormelde
dienstreis n iet u it den post ,,onvoorzien” gekweten
kan worden.
Besluiten deze motie te r  kennis van het B estuur te
brengen ;
E n  gaan over to t de orde van den dag.”. '

H et voorstel van den heer Dr. Maal w ordt on
dersteund door de heeren Plantz en E. Jonckheer.

De V oorzitter: Mijne Heeren. Ik meen, da t deze
motie van den heer Dr. Maal in he t betoog, da t hij
aan zijn motie vooraf heeft laten  gaan, voldoende
toegelicht is.

De heer Arends: Mijnheer de V oorzitter. Ik zou
gaarne even een technische opm erking over deze mo
tie maken. In de eerste alinea van de overweging van
de m otie zegt de voorsteller: „Overwegende, da t n aar
het inzicht van d it College deze kosten niet op ,,on
voorzien” verantw oord dienen te  w orden”. M aar aan
het slot zegt hij: ,,Geven als hun meening te kennen,
dat voormelde dienstreis niet u it den post „onvoor
zien gekweten kan w orden.” . Ik  heb bezw aar tegen
het woord ,,kan”, Mijnheer de V oorzitter. Ik zou dit
gaarne veranderd willen zien in „m oet” of „m ag” ;
wij zijn dan logisch. W ant als he t over „kunnen’’’
gaat, m oet ik opmerken, da t he t zeker kan. W aarom
zou het niet kunnen?

De V oorzitter: U heeft gelijk, m ijnheer Arends,
ik had dezelfde opmerking.

De heer Dr. Maal: Ik  zou den gulden middenweg
willen bewandelen, Mijnheer de Voorzitter, en het
woord ,,kan” in de m otie willen wijzigen in: ,,m oet”.
,,Kan is sterker, ,,moet ’ scheelt niet veel en ,,d ien t”
is zwak.
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De Voorzitter: W ilt U een wijziging van  de mo
tie  voorstellen, m ijnheer A rends?

De heer Arends: Ik  stel een wijziging in dien zin
voor om instede van ,,kan” te lezen ,,m oet”. Ik  denk,
da t de heer Dr. Maal d it wel goed zal vinden.

De Voorzitter: Neem t U de wijziging over, dok
te r  M aal?

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de V oorzitter,
ik zou liever lezen ,,mag w orden” dan ,,moet w orden”
en wijzig de m otie aldus.

Geen der leden verder over de m otie he t woord
verlangende, g a a t de Voorzitter  over to t stemming.

De m otie w ordt, als gewijzigd, m et algemeene
stem men aangenomen.

8o. een gouvernem ents-depêche dd. 9 A pril 1948
no. 1399 m et bijlagen, luidende:

,,Ondergetekende heeft hierbij de eer. Uwe Staten ter
inzage te doen toekornen een exemplaar van het te Genève
tot stand gekomen generaal douane- en handelsaccoord,
alsmede de daarbij behorende lijsten van tariefconcessies
(2 delen).

Hij moge hierbij opmerken, dat deze tarieven voor
diverse landen concessies inbonden, terwijl het voor Cura
cao (pag. 90— 91) geen reducties betreft, doch slechts
consolidaties van een vijftig-tal tarieven.

Overigens moge worden verwezen naar de bespreking
in de afdelingen van Uwe Staten met de Heer Mr. Lams-
veld, plv. voorzitter van de Nederlandse delegatie in
Havana.

Gaarne zal ondergetekende van Uwe Staten vernemen,
of zij zich met do gedane tariefsconsolidaties kunnen ver
enigen,”

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. Ik
wil even opmerken, da t de S taten  nog in de nachte
lijke duistern is verkeeren ten  aanzien van het stuk,
dat in H avana onderteekend is. De heer Lam sveld
heeft ons k o rt geleden onvoorbereid eenige mededee-
lingen gedaan, m aar wij kunnen geen enkel besluit
nemen, om dat wij niets weten.

De Voorzitter:  Uw bezw aar is ju ist, dokter Maal,
m aar U vergeet, d a t hetgeen men toen nagelaten
heeft ons aan  te  bieden, bij dezen begeleidenden brief
overgelegd wordt.

De heer Dr. Maal: D it is m osterd na de maaltijd,
Mijnheer de V oorzitter.

De Voorzitter:  Ik  stel voor deze stukken te  ste l
len in handen van de 2de commissie.

De heer Plantz: Mijnheer de V oorzitter. Mag ik
ook iets even over deze zaak zeggen? Als wij deze
zaak zuiver bekijken, dan blijkt u it den brief van den
G ouverneur van een ,,te Genève to t stand  gekomen
generaal douane- en handelsaccoord” . Deze zaak is
dus in Genève k laar gespeeld, zonder m edewerking
van Curagao. Ik  kan mij n iet herinneren, d a t ons ooit
gevraagd is onze meening daarom tren t kenbaar te
m aken en nu krijgen wij deze stukken h ier voorgelegd.
Hetgeen de heer Dr. Maal gezegd heeft, is dan ook
ju is t: d it is m osterd  na de maaltijd. N u kunnen wij
ons gaan uitspreken  over een zaak, welke reeds be
klonken is en reeds bestaat. Deze aangelegenheid is
voor Curagao van het grootste  belang, om dat onze ta 
rieven hierbij vastgelegd worden. Wij mogen in de
toekom st h ier niets, m aar dan ook niets aan doen. Ik
ben daar absoluut tegen en ik meen, da t de S taten
hiertegen dan ook ten  ste rk ste  moeten protesteeren.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. W as
het n iet in de 18de eeuw, da t de Franschen  of do
Spanjaarden tegen N ederland gezegd hebben: ,,Wij
besluiten bij U, over U, en zonder U ” ? D at is he t
typeerende van een kolonie. Mijnheer de V oorzitter!
H ier gebeurt d it nu nog in de 20ste eeuw, ondanks
mooie S taatsregelingen. Zoojuist hebben wij een m o
tie  aangenom en in verband m et koloniale beheer-
sching; de kwestie van ,,onvoorzien” is koloniaal, de
onderhavige kwestie is koloniaal!

De Voorzitter: Mijne Heeren: H ierover behoeft
nu nog niet gediscussieerd te  worden. De stukken
zullen in handen gesteld worden van de 2de commis
sie, zoodat U volop de gelegenheid krijg t U hierover
u it te  spreken.

Geen der leden tegen het voorstel van den V oor
z itte r bezw aar hebbende, w ordt aldus besloten.

9o. een gouvernem ents-depêche dd. 10 April
1948 no. 2498, luidende:

,,Naar aanleiding van het toegezonden extract notulen
van de Staten en derzelver brief no. 145 van 19 Februari j.1.,
heeft ondergetekende de eer Uw College als volgt te
berichten:

A. Verkeer: 1. De hoofdverkeersweg Oranjestad/
Sint Nicolaas, waarop inderdaad de meeste ernstige ver
keersongelukken gebeuren, heeft verschillende gevaarlijke
bochten en hellingen; verbetering daarvan is uiteraard
mogelijk, doch zal zeer aanzienlijke kosten met zich
brengen.

Deze bochten en hellingen zijn evenwel niet de enige
en zelfs niet de hocfdoorzaken van de ernstige verkeers
ongevallen, al dragen zij daartoe bij.

Door het plaatsen van verkcers- en waarschuwings-



14 —

borden is reeds he t nodige gedaan om de aandach t van de
w eggebruikers op die gevaarlijke punten te  vestigen.

2. R egelm atige en system atische verkeerscontrole
kan op de hoofdverkeersw egen van A ruba m om enteel niet
in voldoende m ate worden uitgeoefend wegens gebrek aan
personeel en m aterieel. In  deze lacune kan  slechts voorzien
worden door het beschikbaar stellen van m eer personeel
en m aterieel, tengevolge w aarvan  he t mogelijk zal zijn,
over te  gaan  to t he t oprichten van een aparte , gespeciali
seerde V erkeersafdeling, welke de beschikking zou krijgen
over eigen vervoerm iddelen en voorzien zou worden
van een zg. ,,L IN K -apparatuur” (radio-com m unicatie tu s 
sen politiew achten onderling, tussen  politiew achten en
patrouillerende m otorrijtu igen en tussen  m otorrijtuigen
onderling).

Als een voorlopig hiervoor geschikte organisatie , ach t
ondergetekende, boven de than s toegestane sterk te ,
benodigd:

a. 1 sergean t en 12 b rigad iers;
b. 2 personen-autc’s en 2 m otorcom binaties of solo-

m o to ren ;
c. een complete ,,L IN K -installatie”, bestaande u it;

1 hoofdzender (in dubbele u itv o e rin g ); '
15 zend-ontvangtoestellen;
5 ontvangtoestellen.

3. Openlijke controle door de verkeerspolitie verdient
verre  de voorkeur boven de th an s toegepaste m ethoden. De
daarvan  uitgaande ,,preventieve” w erking —  en die be
hoort inderdaad hoofdzaak te  zijn! — valt n iet te  on t
kennen.

Deze soort controle is ech ter alleen goed u itvoerbaar
als voldaan is aan  he t gestelde onder ,,2” . Met de huidige
s te rk te  aan personeel en m aterieel is een ,,openlijke” con
tro le onpractisch  en niet-efficient.

4. De reclam eborden langs de weg zullen moeten ver
dwijnen. D it zal de verkeersveiligheid ten  goede komen.

5. H et probleem van drankm isbruik  in verband m et
de verkeersveiligheid is m_oeilijker oplosbaar.

De ju stitie  zal m oeten helpen door he t opleggen van
zware straffen , speciaal van de s tra f  to t  ontzegging voor
lange term ijnen van de bevoegdheid om m otorrijtu igen op
do openbare weg te besturen.

De Procureur-G eneraal en de P laatselijke Hoofden
van Politie zullen de bevoegdheid m oeten krijgen, om, voor
zoveel bu-s- en huurau to  bestuurders betreft, onmiddellijk
de vergunning in te  trekken, indien blijkt van alcohol
gebruik gedurende w erktijd, en to t  rijbew ijsintrekking, in
dien bij een ongeval aan  het licht komt, d a t een der partijen
of beide, ook zonder dronken te zijn geweest, kenbaar alco
hol heeft (hebben) gebruikt. D aartoe zal een kleine w ets
wijziging nodig zijn.

B. D rankm isbru ik : H et m oet erkend, d a t h ier te
lande m isbruik van sterke  d rank  w ordt gem aakt en dat dit
de volksgezondheid ten  zeerste schaadt.

De ervaring  in E uropa en A m erika opgedaan bij de
bestrijding van drankm isbruik, is bekend. De vele te leu r
stellingen, welke daarbij zijn ondervonden, behoeven niet
gem em oreerd ten  bewijze, hoe moeilijk he t probleem  is.

Dezerzijds is reeds vrij lang geleden een begin gem aakt
m et de beperking van he t aan ta l verkoopplaatsen van alco
holische d ranken; clandestiene verkoop van inférieure
kw aliteit d rank  poogt deze m aatregel te  fru streren .

M ateriele w elstand, zoals th an s beleefd w ordt en die
m et nam e op A ruba nim m er is gekend, heeft bijna steeds

ten  gevolge, da t he t individu daarvan  wil genieten en dit
op een wijze, die m eestal zowel zijn lichamelijke a ls geeste
lijke gezondheid schaadt. Overal te r  wereld heeft men de
zelfde gevolgen van stoffelijke voorspoed kunnen consta
te ren : ,,H et zijn sterke  benen, die de weelde kunnen
dragen”.

H ier al de m aatregelen  uitstippelen, welke genomen
zullen m oeten worden, is ondoenlijk; zowel Overheid als
particulieren m oeten zulke m aatregelen nerrien en er zich
over beraden.

Ondergetekende zal zijn volle aandach t aan  he t euvel
wijden.”

De heer Dr. Maal: Is het niet gemakkelijker om
den weg te verbreeden. Mijnheer de Voorzitter? De
auto’s zullen dan minder tegen elkaar aanrijden. Ik
lees nl. uit dezen brief, dat er zooveel radio-installa-
tie’s moeten komen, zooveel sergeanten enz. enz. Op
het laatst zullen wij dan op Aruba alleen politie heb
ben en geen bewoners meer. Op het geheele eiland
zal er dan niets anders meer zijn dan politie met ra-
dio-installaties en dat is niet behoorlijk. Als wij den
weg verbreeden, zijn wij ook klaar.

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
deze depêche te stellen in handen van de 2de Com
missie.

lOo. een governements-depêche dd. 13 April
1948 no. 2515 met bijlagen, luidende:

,,O ndergetekende heeft hierm ede de eer, in antw oord
op Uw brief dd. 23 M aart 1948, no. 157, Uw College te  doen
toekom en a fsch rift van een brief van de H eer A m btenaar,
belast m et het toezicht op de L u ch tv aart van 3 April j.L,
alsm ede het rap p o rt M eteorologie van de Picao, b e tre f
fende Recom m endations fo r S tandards, P ractices and
Procedures, n a a r  hetw elk in voormelde brief w ordt ver
wezen.”

Het afschrift van den brief van den A.T.L. luidt:
,,Aan Zijne Excellentie
de G ouverneur van Curagao
d / t  van de D irecteur van Openbare W erken,
Alhier.
W illemstad, 3 April 1948.

V oorbereiding m eteorologische dienst
ten  behoeve van de L uch tvaart.

N aar aanleiding van de vraag. Uwe Excellentie door
de S taten  gesteld, welke verplichtingen Curagao heeft om
ten behoeve van de beveiliging van de lu ch tv aa rt een
m eteorologische dienst in te  rich ten  enz. enz. meen ik niet
beter te  kunnen doen, dan Uwe Excellentie aan  te  bevelen
bijgaand docum ent van de PICAO betreffende dit onder
werp aan  de S ta ten  te  doen toekom en. D aarin  heb ik m et
rood eenige zinsneden aangestreep t, die de basis vormen,
w aarop de instelling van zulk een d ienst m oet berusten. Ik
moge daarbij speciaal aandach t v ragen voor blz. MET 9
sub 3.3 en 3.4. U it deze laa ts te  parag raaf, in sam enhang
verder m et de overigens daarop volgende en door mij aan 
gestreep te  zinsneden onder 7.1 (Responsabilities of the
M ember S ta tes) zal kunnen worden afgeleid, d a t he t om-



vangrijke, geheel nieuwe wetenschappelijke werk in genen
dele verricht zal kunnen worden door de weerkundige
dienst op CuraQao in zijn bestaande vorm. Om die reden
wordt dan ook voorgesteld een competent luchtvaart
meteoroloog te doen uitkomen en te belasten met de orga
nisatie van deze dienst. Het resultaat daarvan moet dan
zijn, dat voldaan kan worden aan het op blz. MET 18 sub
8.2.3.2. e.v. gestelde (Duties).

Voor beveiliging van de luchtvaart (de zorgvuldige
voorbereiding van iedere vlucht) hebben wij er niets aan
dat wij zorgen, dat de bemanningen der vliegtuigen voor
hun taak berekend en de vliegtuigen luchtwaardig zijn, dat
wij koersen en hoogten voorschrijven, vliegvelden behoor
lijk inrichten enz. enz., wanneer wij niet in staat zijn de
meteorologische omstandigheden voor en tijdens de vlucht
tot in de details te doorgronden en te analyseren. Het
enige, waaraan wij zonder meer voldoen kunnen is vervat
sub 8.2.4.1., doch dit valt geheel in het niet in vergelijking
met al het andere, waartoe wij niet in staat zijn.

In de omliggende landen zijn Balbao, San Juan en
Trinidad van luchtvaart meteo stations voorzien. Zij zijn,
evenals Curacao-, officieel aangewezen als Air Traffic Con
trol Centra. Curasao is het enige A.T.C.-Centre, dat niet
in staat is, de vliegtuigen die zich in zijn controle-gebied
bevinden, van behoorlijke weerkundige voorlichting te
voorzien.

Zonder enige restrictie kan vastgesteld worden, dat
de omliggende A.T.C.-centra, nu zij wel gevolg gegeven
hebben aan de verplichting, ook de hand houden aan het
opgezette systeem. Deden zij dit niet, dan zou ook in die
controle-gebieden de beveiliging der luchtvaart te wensen
oVer gaan laten.”

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
deze stukken te stellen in handen van de 2de com
missie.

l lo .  een gouvernements-depêche dd. 16 April
1948 no. 2963, luidende:

,,Ondergetekende heeft de eer Uwe Staten hierbij te
doen toekomen de prijzen van de voornaamste levensmid
delen en manufacturen over Maart 1948, onder aantekening
van het navolgende:

Manufacturen Maart 1948.
Gestegen zijn t.o.V. de gemiddelde prijzen van de

vorige maand de onderstaande artikelen:
Onderbroeken, Katoenenhemden, Khakihemden,

Herenpakken (stoffen), Beddelakens, Tafellakens, Schoe
nen (Keds).

Gedaald zijn:
Onderhemden, Damesonderbroeken, Damesonderjur-

ken, Herensokken, Herenzakdoeken, Damesjaponnen
(rayon), Damesjaponnen (katoen). Herenbroeken (witte).
Herenpakken (witte). Handdoeken, Schoenen (heren;,
Schoenen (dames).

Deze dalingen moeten geheel geweten worden aan de
uitverkopen die thans plaats vinden en waarop reeds in de
vorige maand de aandacht werd gevestigd.

Levensmiddelen Maart 1948.
Gestegen zijn: Boter, Margarine. Suiker, Uien.
Gedaald zijn: Maismeel, Tarwemeel, Spijsolie.

De gemiddelde prijzen der overige artikelen bleven
constant.’!

,,Artikel
Manufacturen

Eenheid
Prijzen Prijzen

Sept. ’39 Maart ’48

Onderbroeken stuk ƒ 0,25 ƒ 1,83
Onderhemden >> 0,25 , , 1,37
Damesonderbroeken , , 0,50 ),* 1,80
Damesonderjurken > > , , 1,25 j y 4,86
Katoenen hemden » , , 2,— y  y 6,64
Khakihemden > > , , 0,75 , , 5,25
Herensokken paar » 0,25 0,91
Herenzakdoeken stu-k J J 0,25 , , 0,67
Herendassen 1,50 y y 1,96
Damesjaponnen (rayon) ) > >> 2,50 y y 24,53
Damesjaponnen (katoen) ,, 2 ,^ y y 9,04
Herenbroeken (witte) > > y 2,75 y y 6,42
Herenpakken (witte) , , y  y 10,— y 21,58
Herenpakken (stoffen) »> y  y 25 — y 65,64
Ketelpakken (khaki) , , , , 3,50 , , 15,—
Handdoeken , , 0,50 , , 1,91
Beddelakens y y 2,25 6,73
Tafellakens >> y y 2 ,~ y y 7,10
Schoenen (heren) paar y 5,— y y 14,34
Schoenen (dames) , , 2,— , , 10,08
Schoenen (keds) )» ” 0,75 y 4,06

Levensmiddelen
Maismeel % kg. ƒ 0,10 f 0,30
Aardappelen V C  > 7 y y 0,10 0,25
Tarwemeel V-2 ,7 0 ,071/2 y y 0,24
Bonen u  „ y y 0,20 y y 0,50
Erwten % „ y y 0 ,221/2 y y 0,40
Spijsolie 1 L. y y 0,50 y 2,10
Boter, blik 5 Ibs. y y 3,75 y y 9,75
Margarine M> kg. y  y 0,30 y 1,50
Reuzel %  7 7 y y 0,30 y 1,40
Koffie, ongebr. V 2  7 7 y  y 0,20 y 0,60
Thee V Z  7 7 y y 1,50 y 2,50
Rijst . Uc „ y  y 0,10 y y 0,36
Suiker 5 Ibs. y y 0 ,371/2 y 1,05
Melk, blik 141/2 oz. y y 0,25 y y 0,35
Kaas ¥2 kg. y  y 0,60 y y 2,10
Uien 1/2 „ y  y 0,15 y 0,50
Eieren stuk y y 0 ,071/2 y y 0,20
Brood lOO-110 gr. , , 0,04 y y 0,08
Vlees gemid. 1 kg. y  t 1,25 y y 2,40
Vis gemid. 2 „ y y 1,25 y y 2,50
Groente & vruchten div. gem. y 0,371/2 , , 0,95”

Op voorstel van den V oorzitter  wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

 ̂ 12o. een gouvernements-depêche dd. 19 April
1948 no. 2377 met bijlagen, luidende:

,,Ondergetekende heeft hiermede de eer Uwe Staten
aan te bieden een ontwerp van wet, strekkende tot het in
overweging nemen van een voorstel tot verandering in de
Grondwet, teneinde een nieuwe rechtsorde voor de in arti
kel 1 der Grondwet genoemde grondgebieden te kunnen
voorbereiden en vestigen, alsmede strekkende tot invoe
ring van het instituut van Staatssecretarissen, met daarbij
behorende Memorie van Toelichting. Als bijlagen worden
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hierbij gevoegd het rap p o rt der daarin  bedoelde S ta a ts 
commissie, alsm ede een m inderheidsnota.

Hij moge daarbij aantekenen, d a t deze aangelegenheid
door de M inister van Overzeese Gebiedsdelen reeds is be
sproken m et de leden der redactie-com m issie van de dele
gatie te r  R .T.-Conferentie.

O ndergetekende moge Uwe S ta ten  verzoeken, hun
advies zo spoedig mogelijk te  mogen ontvangen.”

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de afdeelingen.

13o. een gouvernements-depêche dd. 20 April
1948 no. 10608, luidende:

,,N aar aanleiding van de opm erking, die enkele leden
van Uw College, blijkens het Voorlopig V erslag  op de
ontw erp-landsverordening to t wijziging van de Algemene
Politiekeur 1917 (P.B. 1936, no. 48) (Z ittin g sjaa r 1947—
1948-33) stelden betreffende verkeersm aatregelen , heeft
ondergetekende de eer Uw College te  berichten, da t inm id
dels de in N ederland bestelde verkeersborden zijn ontvan
gen, zodat binnenkort kan worden overgegaan to t het
bijplaatsen van nieuwe en het verp laatsen  van de th an s
bestaande borden.”

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

1J/.0. een gouvernements-depêche dd. 21 April
1948 no. 2524, luidende:

„O ndergetekende heeft de eer U hierbij mede te  delen,
dat hij zich ten  aanzien van de opm erkingen van verschei
dene leden van Uw College, w eergegeven in he t E ind
verslag op de ontw erp-landsverordening to t wijziging van
de landsverordening op de inkom stenbelasting 1943 (P.B.
1942, no. 247) (Z ittin g sjaa r 1947— 1948-36), nog wil be
raden over de v raag  of a rtike l 14 der betreffende verorde
ning al dan niet kan worden ingetrokken, weshalve hij U
moge verzoeken, dit onderw erp voor de vergadering van
D onderdag 22 April a.s. a f te  voeren.”

De Voorzitter: Mijne Heeren. Ik denk niet dat
hiertegen eenig bezwaar bestaat, weshalve ik U voor
stel aan het verzoek vervat in de zooeven voorgele
zen depêche gevolg te willen geven.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt daartoe besloten.

15o. een gouvernements-depêche dd. 21 April
1948 no. 2282, luidende:

,,Door het toenem en der w erkzaam heden ten  kantore
van de H eer A dm in istra teu r van Financiën, verzoekt deze
om. u itbreiding m et een bode 1ste klasse, die tevens zal
worden belast m et chauffeursdiensten.

Hierbij moge ondergetekende er aan  herinneren, dat
Uw College op de hoofdbegroting 1948 een post voor
onderhouds- en bedrijfskosten van een dienstauto  voor de
A dm inistratie  van Financiën heeft gevoteerd (artikel
40105), daarm ede de noodzakelijkheid voor aanschaffing
vnn een vervoerm iddel erkennende.

Bovendien moge hij er de aandach t op vestigen, da t
door aanstelling  van een bode 1ste klasse de post perso
neelskosten van deze dienst n iet zal worden overschredèn.
Im m ers op de suppletoire begroting 1948 is crediet opge
bracht voor aanvulling van d it personeel voor een geheel
jaa r , terwijl Uwe S ta ten  zich voor aanstelling  (uitzending )
van d a t personeel bij derde aanvullende begroting 1947 in
gunstige zin hebben uitgesproken. Nu dit personeel nog
niet is aangekom en, zal van het aangevraagde bedrag een
aanzienlijk gedeelte ongebruikt blijven.

O ndergetekende moge Uwe S taten  in overweging
geven, aan  het verzoek van de H eer A dm in istra teu r van
Financiën hun goedkeuring te  willen verlenen.”

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de commissie.

16o. een brief dd. 8 April 1948 van de Commis
sie, ingesteld in de vergadering van den 22sten Maart
1948 ter bestudeering van het wetsontwerp tot wij
ziging van de Schepenwet, waarbij den Staten wordt
geadviseerd, naar aanleiding van bedoeld wetsont
werp den volgenden brief aan Zijne Excellentie den
Gouverneur te richten:

,,N aar aanleiding van het den S ta ten  bij gouverne-
m ents-depeche dd. 24 F ebruari 1948 no. 1271 om advies
aangeboden ontw erp van w et to t wijziging van de Schepen
wet, hebben zij de eer Uwer Excellentie onderstaand  de
volgende opm erkingen ten  aanzien van d a t ontw erp te
doen toekomen.

De noodzaak voor het invoeren van bepaiiiïgen als die,
welke in de Schepenwet en uitvoeringsbepalingen zijn v er
vat, w ordt inderdaad algemeen gevoeld. H et ontw erpen en
toepassen van soortgelijke eigen bepalingen zou stu iten  op
moeilijkheden en onevenredig hooge kosten. De toepasse-
lijkverklaring van de Schepenwet en uitvoeringsbepalingen
opent evenwel de mogelijkheid om, in nauwe sam enw erking
m et de N ederlandsche Scheepvaartinspectie, ten  volle te
profiteeren  van de kunde en ervaring, door deze opgedaan,
mede in he t bijzonder in verband m et de internationale
sam enw erking inzake de veiligheid te r  zee.

Ad artik e l IV.
Blijkens het bepaalde in artikel 6 zal alleen het Hoofd

van de Scheepvaartinspectie in N ederland bevoegd zijn de
in artikel 3 genoemde certificaten  van deugdelijkheid, u it
w atering  en veiligheid a f te  geven. In  he t algem een kom t
het ju is t voor deze a fg ifte  in één hand te  houden, doch in
de p rak tijk  zou dit ten aanzien van Curagao moeilijkheden
kunnen veroorzaken. Een schip, da t b.v. in dok is  geweest,
kan pas na gereedkom en definitief onderzocht worden voor
de afg ifte  van het certificaa t van deugdelijkheid. Ook al
zou he t rapport van het d istrictshoofd telegrafisch  worden
uitgebrach t en in N ederland worden ontvangen op den
dag van vertrek  van he t rech tstreeksche K.L.M .-vliegtuig
A m sterdam /C uragao, zoodat he t certificaa t m et da t vlieg
tu ig  kan worden verzonden (welke mogelijkheid op zich
zelf reeds tw ijfelachtig is), dan nog w ordt h e t certificaat
in Curacao op zijn vroegst twee dagen na  gereedkom en van
he t schip en dus te  la a t ontvangen. Indien de afg ifte  van
uitw ateringscertificaten  voor geklasseerde schepen over
he t k lassificatiebureau  loopt, beteekent dit nog m eer tijd
verlies.



H ét behoeft nauwelijks betoog, d a t de belangen van
de scheepvaart dergelijke vertrag ingen  niet gedoogen. De
S ta ten  zijn dan ook van oordeel, d a t he t dwingend nood
zakelijk is, d a t vastgelegd w ordt, d a t he t plaatselijk
districtshoofd  gem achtigd is certificaten  a f te  geven,
eventueel voorloopige.

In  d it verband dient opgem erkt, d a t he t Koninklijk
Besluit C-61 than s w elisw aar hierin  voorziet, doch d a t
Curacao na de inw erkingtreding der Schepenw et u ite raa rd
geen am btenaren  in buitengew onen d ienst van de Scheep
vaartinspectie  m eer zal kennen. D aarenboven is dit K.B.
als een oorlogsm aatregel te  beschouwen en derhalve ge
doemd te vervallen. Een regeling in den .hierboven aan 
gegeven zin is m itsdien onm isbaar.

Ad a rtik e l 7 Schepenwet.
Indien he t tweede lid ongewijzigd blijft, lijkt de moge

lijkheid niet uitgesloten, d a t in het h ier bedoelde geval het
veiligheidscertificaat van een schip, varend  m et een Cura-
causchen zeebrief, vervalt zonder da t he t d istrictshoofd  in
Curacao hiervan afw eet, tem eer d aar a rtike l 8 u itd ru k k e
lijk rech tstreeksche  toezending van he t vervallen certifi
caa t aan he t Hoofd van de Scheepvaartinspectie toelaat.
H et zou daarom  ju is te r  zijn v ast te  leggen, dat, indien het
een schip betreft, varend m et een Curagaoschen zeebrief,
de schriftelijke kennisgeving door tusschenkom st van het
d istrictshoofd  in Curagao zal geschieden.

Ad artike l 8 Schepenwet,
Met ,,am btenaren  in N ederlandsch-Indië, Surinam e of

C uracao” zijn kennelijk n iet bedoeld de am btenaren  van de
Scheepvaartinspectie. Gemeend w ordt, d a t de aanwijzing
van am btenaren in Curacao, als bedoeld in artikel 8, dient
te  vervallen. De inzending van ingetrokken of vervallen
certificaten  zal in Curagao im m ers kunnen geschieden door
tusschenkom st van de am btenaren  van de Scheepvaart
inspectie, die reeds in artikel 8 zijn genoemd. In dit ver
band w ordt verwezen n a a r  he t opgem erkte bij artikel 7 op
grond w aarvan  gemeend w ordt, d a t indiening altijd door
tusschenkom st van het d istrictshoofd  in Curacao dient te
geschieden.

.4d artike l 11 Schepenwet.
H et zal op prijs worden gesteld, indien zou kunnen

worden bepaald, d a t he t verslag van het Hoofd van de
Scheepvaartinspectie mede w ordt toegezonden aan den
Gouverneur en de S ta ten  van Curacao.

Ad artikel VIII.
Volgens artikel 17 lid 5 worden, w at N ederland be

tre ft, de directe kosten van het onderzoek door he t Rijk
gedragen eri worden de eventueel door het onderzoek aan
den eigenaar van het schip veroorzaakte indirecte kosten,
geheel of gedeeltelijk berekend n a a r een bij algemeene
m aatregel van bestuur vast te  stellen tarief, door het Rijk
aar. den eigenaar vergoed, voor zoover deze de bedoelde
kosten niet heeft kunnen voorkomen. Gezien de redactie
van de tweede zinsnede van lid 5, lijkt he t tw ijfelachtig  of
de ten aanzien van de indirecte kosten gem aakte re s tric 
ties ook voor he t Gebiedsdeel Curagao gelden. Aangenomen
w ordt, d a t het wel in de bedoeling zal liggen de financieele
consequenties voor d it Gebiedsdeel op één lijn te  stellen
m et die voor N ederland, zoodat een aanvulling van de
onderhavige bepaling noodig voorkom t. E r  b es taa t geen
bezw aar te^en toepasselijkverklaring voor Curagao van

het bij algemeene m aatregel van bestuu r vastgeste ld  tarief,
m its  de daarin  genoemde bedragen, voor w at Curagao be
tre ft, geacht worden te  zijn uitgedru-kt in Curagaosch
courant.

Ad artik e l IX.
Bij de W et van 1 M aart 1946 (Stsbl. G-43) werd aan

artikel 16 de bepaling toegevoegd, d a t een am btenaar van
de Scheepvaartinspectie op aanwijzing van den M inister
een schip kan aanhouden in geval van oorlogsgevaar.
Tegelijkertijd werd, door toevoeging van een nieuw lid 2
aan  a rtike l 18, beroep tegen een zoodanige aanhouding
uitgesloten. Door de th an s voorgestelde redactie van a r t i 
kel 18 vervalt he t in 1946 toegevoegde lid 2, w aardoor he t
mogelijk zou worden in beroep te  gaan  van een aanhouding
ingeval van oorlogsgevaar. H et lijkt tw ijfelachtig of oit
inderdaad de bedoeling is, vooral d a a r de Memorie van
Toelichting hierover zwijgt.

-Ad artik e l 34 Schepenwet.
In verband m et de ta a k  van de Commissie, bedoeld in

artik e l 26a, kom t het nocdzakelijk voor, d a t he t bij de a r t i
kelen 12 en 13 ten  aanzien van de am btenaren van de
Scheepvaartinspectie bepaalde mede van toepassing zal
zijn ten aanzien van de leden van de Commissie, bedoeld
in artikel 26a. H et is op zijn m inst tw ijfelachtig of de alge
meene bepaling van a rtike l 26a lid 3 (nl. d a t de in dit
artikel bedoelde Commissie ten  aanzien van schepen,
varend m et een Curacaoschen zeebrief, overeenkom stige
bevoegdheden heeft als bij de onderhavige w et aan  den
R aad voor de Scheepvaart zijn toegekend) hierin voorziet,
om dat in a rtike l 24 sprake is van bevoegdheden van de
leden van den R aad en in artik e l 26a van bevoegdheden
van den R aad als college. In ieder geval is  niet voorzien
voor w at b e tre ft de in a rtike l 13 genoemde verplichting
to t het geven van de verlangde inlichtingen.

Ad artike l XVI.
H et w ordt noodig en ju is t geacht de bij a rtike l 28 lid 1

op de com m issarissen der loodsen gelegde verplichting in
Curagao te  leggen op den H avenm eester.

W anneer de ram p een schip b etreft, varend m et een
Curagaoschen zeebrief, vindt volgens het voorgestelde
artikel 27 het voorloopig onderzoek p laa ts  door he t
d istrictshoofd  van de Scheepvaartinspectie in Curagao, ge
volgd door een onderzoek door de in a rtike l 26a bedoelde
Commissie van Onderzoek in Curagao. Ook w anneer de
ram p in Curagao p laa ts heeft en een schip b etreft, varend
m et een N ederlandschen zeebrief, zullen u ite raa rd  de am b
tenaren  van de Scheepvaartinspectie in Curagao verplicht
zijn het voorloopig onderzoek in te  stellen (vide nieuw
artike l 29, lid 1, eerste  zinsnede, juncto  nieuw artike l 10
lid 2). N aar he t voorkom t, is er dan geen reden to t hand
having van de aanwijzing van am btenaren  in Curagao, als
bedoeld in lid 3 van artik e l 28, zoodat een wijziging in dien
zin noodig is. V oorts kom t het logisch voor in artikel 28
lid 3 te  bepalen, dat, indien een schip, varend m et een
Curagaoschen zeebrief, bij de ram p is betrokken, he t des
betreffende proces-verbaal van den aangewezen am bte
n a a r in N ederlandsch-Indië en Surinam e mede aan  het
districtshoofd  in Curagao w ordt gezonden (vide nieuw a r t i 
kel 29, lid 1, laa ts te  zinsnede).

Ad artike l XVII.
De voorgestelde wijziging van artikel 29 lid 1 heeft.
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n aa r het voorkom t, to t gevolg, d a t artike l 17 (oud 14)
lid 4 van de M arinescheepsongevallenw et 1928 (Stsbl. 69),
— welke w et toepasselijk is in Curagao (vide Publicatie
bladen 1935 nos. 126, 127 en 128) —  eveneens gewijzigd
dient te  worden, nl. in dier voege, dat, indien een schip,
varend m et een Curacaoschen zeebrief, bij de ram p is be
trokken, de stukken  in handen worden gesteld van het
districtshoofd  in Curagao, optredende nam ens het Hoofd
van de Scheepvaartinspectie. A ls gevolg hiervan dient de
in het tw eede lid van a rtike l 29 neergelegde verplichting
cok op het d istric tshoofd  in Curagao te  rusten , zoodat een
wijziging in dezen zin noodig is, terw ijl he t aangehaalde
artikel 14 van de M arinescheepsongevallenw et 1928 ver
anderd m oet worden in 17.

Ad artike l X V IlI.
D aar de W et van 5 A ugustus 1850 (Stsbl. 45) niet

toepasselijk is in Curagao, kom t he t voor, da t in a rtike l 30
moet worden vastgelegd welke C uracaosche bepalingen
van toepassing zullen zijn op het onderzoek, in te  stellen
door het d istrictshoofd  in Curagao en door de in a rtike l 26a
bedoelde commissie. Hierbij w ordt gedacht aan  de regeling
van he t rech t van enquete der S taten , welke binnenkort
tegem oet gezien kan worden.

Ad artike l XX.
H et w ordt noodzakelijk geacht het in artik e l 32 lid 1

bedoelde vorderingsrecht mede toe te  kennen aan den
voorzitter van dé Commissie, bedoeld in a rtike l 26a, aan 
gezien deze voor w at b e tre ft het onderzoek ïn  Curagao
dezelfde bevoegdheden heeft als de voorzitter van den
Raad voor de Scheepvaart. De Commissie zelf heeft die
bevoegdheid reeds k rach tens het nieuwe artikel 26a, lid 3.

N aar aanleiding van h e t niet toepasselijk zijn in C ura
cao van de w et van 5 A ugustus 1850 (Stsbl. 45) kom t het
in verband m et de aanvulling van het eerste  lid van artikel
32 voor, d a t in lid 2 dient te  worden bepaald, hoe gehan
deld zal worden m et de in Curagao op te  m aken processen
verbaal.

1

Ad artike l 45 Schepenwet.
H et kom t logisch voor, d a t de in dit artikel bedoelde

kosten gedragen worden docr het Gebiedsdeel Curagao, in 
dien het onderzoek b e tre ft een schip, varend m et een C ura
caoschen zeebrief, dan wel de gedragingen van een officier
van een zoodanig schip.

Ad artik e l XXII.
De voorgestelde wijziging van artike l 49 lid 3 zou to t

gevolg hebben, dat, voor w at Curagao b e tre ft, lid 2 zonder
m eer van toepassing is, hetgeen niet ju is t kan worden ge
acht. H et komt dan ook noodzakelijk voor in a rtike l 49 te
bepalen, da t

a) indien de to t he t indienen van een aank lach t ge
rechtigde persoon zich in Curagao bevindt, of

b) indien de aank lach t b e tre ft den kapitein  van een
schip, varend m et een Curagaoschen zeebrief,

de aank lach t w ordt ingediend bij h e t districtshoofd in
Curagao of bij de in a rtike l 26a bedoelde Commissie.

)
Ad artikelen  53 en 55 Schepenwet.

B e tre ft he t een schip, varend m et een Curagaoschen
zeebrief, dan is he t te  verw achten, d a t de in de artikelen
53 en 55 s tra fb a a r  gestelde feiten  in Curagao worden ge

pleegd. H et is dan logisch voor deze gevallen te  verwijzen
n aa r de middelen, verm eld in a rtike l 49, no. 2, van het
Curagaosch W etboek van S tra frech t. H et w are ech ter een
voudiger de middelen zelf te  vermelden.

Ad H oofdstuk VI Schepenwet.
Aangezien h ier sprake is van  een N ederlandsche wet,

sp reek t het vanzelf, d a t de gestelde m axim um  geldboeten
u itged ruk t zijn in den N ederlandschen gulden. De toepas
sing van deze w et in Curagao b ren g t geen autom atische
wijziging in die m untsoort, zoodat in verband m et he t hui
dige koersverschil de gestelde m axim a, u itgedruk t in
Curagaosch courant, een verm indering ondergaan van on
geveer 30 %, d.w.z. een m axim um  boete van ƒ 100,— Ned.
crt. s ta a t gelijk aan een m axim um  boete van ongeveer
ƒ 70,—  Cur. crt. H et is daarom  noodig in de w et te  bepalen,
dat, voor w at b e tre ft de toepassing van de strafbepalingen
in Curagao, de gestelde geldboeten geacht zullen worden te
zijn u itged ruk t in Curagaosch courant.

Ad a rtike l 64 Schepenwet.
H et w ordt logisch en noodzakelijk geacht de verplich

ting  to t geheim houding ook op te  leggen aan alle leden van
de in a rtike l 26a bedoelde Commissie, evenals he t geval is
t.a.v. de leden van den R aad voor de Scheepvaart.

Ad a rtike l 73 Schepenwet.
D aar de Schepenwet van toepassing w ordt in Curagao,

zullen alle voor dit Gebiedsdeel noodige algemeene m aa t
regelen van bestuur, u itgevaard igd  worden k rach tens a r t i
kel 74 en eventueel andere artikelen, doch n iet k rach tens
artike l 75, om dat d it a rtike l kennelijk bedoeld is voor de
Overzeesche Gebiedsdeelen, w aar de Schepenwet n iet toe
passelijk is. H et lijkt dan ook ju is te r  en e legan ter de aan 
wijzing van Curagao in artikel 73 te  la ten  vervallen.” .

l lo .  een brief dd. 16 April 1948 van de 1ste Vas
te Commissie, waarbij den Staten wordt aangeboden
een concept-voorloopig tevens eindverslag op het
ontwerp-landsverordening houdende instelling van
een College van Gecommitteerden (1947—1948-23).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen den
concept-brief sub 16o. van de Commissie ad hoe en
het verslag sub 17o. van de 1ste Vaste Commissie,
wordt besloten die aldus over te nemen.

18o. een brief dd. 20 April 1948 van de Afdee-
lingen, in wier handen eenige sollicitaties naar de
betrekking van substituut-griffier om advies gesteld
zijn, waarbij den Staten wordt geadviseerd den na
volgenden brief aan Zijne Excellentie den Gouver
neur te schrijven;

,,De S ta ten  van Curagao hebben hierbij de eer de aan 
dach t van Uwe Excellentie voor h e t navolgende te  vragen.

Gelijk bekend, zijn bij 3de suppletoire begroeting 1947
gelden opgebracht voor een substituu t-g rifier. Sedert zijn
er een 4-tal sollicitaties voor deze betrekking  binnen
gekomen.

In  verband m et de binnen afzienbaren tijd te  verw ach
ten  uitbreiding van dit College m et de d aaraan  verbonden



vermeerdering van werkzaamheden is de tijd gekomen ter
zake een beslissing te nemen. ■

Na bespreking hierover, waarin uiteraard ook de
Griffier betrokken is geworden, zijn de Staten tot de con
clusie gekomen, dat zij geen der sollicitanten voor een be
noeming tot substituut-griffier zouden willen voordragen.
Niettemin is het noodzakelijk, dat voor de bezetting der
griffie thans reeds maatregelen genomen worden om
straks in staat te zijn aan de veranderde omstandigheden
het hoofd te kunnen bieden.

Om deze reden verzoeken zij Uwe Excellentie op
korten termijn te willen meedeelen of één adjunct-commies
(niet ouder in anciënniteit dan de reeds op de griffie werk
zame adjunct-commiezen Van Grieken en Maduro) als
mede één schrijver ter beschikking gesteld kunnen worden.

Var de sollicitaties is kennis genomen. Te zijner tijd
kan daarop eventueel nog teruggekomen worden.”

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Het lijkt
mij toe, dat de brief, dien U zooeven voorgelezen
heeft en welke de Staten aan den Gouverneur zullen
zenden, verband houdt met een brief, welken ik hier
voor mij heb liggen, geteekend door F. D. van Grie
ken en L. M. Maduro. In dezen brief van deze twee
functionarissen ligt zeker een verwijtende ontboe
zeming. Er bestaat zeker bij deze heeren aanleiding
om zoo’n brief te schrijven, waarin een bepaald ver
wijt opgesloten ligt. Deze twee functionarissen
dachten, dat zij gepasseerd zouden worden, althans
dat kan ik tusschen de regels lezen, en dat de voor
keur gegeven zou worden aan een kracht,'welke van
buiten geimporteerd zou worden. Op Aruba passen
wij het beginsel ,,landskind” zoo streng toe, dat ons
zelfs het verwijt naar het hoofd geslingerd wordt,
dat wij chauvinistisch zijn. Maar, Mijnheer de Voor
zitter, het mooie beginsel ,,landskind” vergeten, mo
gen wij niet, nog minder trachten dat niet in praktijk
te brengen. Ik wil hier waarschuwen voor het schep
pen van een precedent. Mijnheer de Voorzitter. He
denavond ben ik in de Staten van Curasao en morgen
ben ik misschien — wat ik van harte hoop — in de
Staten van Aruba, maar hier hebben wij te maken
met een precedent en ik wil hier mijn hoop uitspre
ken, dat er niet gemeend is een dergelijk precedent
te scheppen, nl. dat het landskind gepasseerd zou
worden.

De heer E. Jonckheer Mijnheer de Voorzitter. Ik
geloof, dat het goed is den heer Eman een kleine toe
lichting te geven, want hier zou de indruk gescha
pen kunnen worden, dat de Staten de landskinderen
passeeren. Maar als men dezen brief duidelijk bekijkt,
zal men zien, dat daar geen sprake van is.

Geen der leden tegen het voorstel van de afdee-
lingen bezwaar hebbende, wordt besloten den brief
aldus aan het Bestuur te richten.

19o. een brief dd. 20 April 1948 van de 2de Vas
te Commissie, waarbij den Staten wordt aangeboden
een concept-voorloopig verslag op het ontwerp-lste
Aanvullende begroeting 1948 (1947—1948-64).

De heer Ar ends: In de algemeene beschouwin
gen wordt, handelende over de electriciteits-voorzie-
ning van Aruba, gesproken van „de fatale datum
van 1 Juni”. Ik weet niet of ik het juist heb, maar
bedoeld zal er zeker zijn den dag, waarop de Arend
Petroleum Mij. geen stroom meer zal leveren. Ik
dacht echter, dat dat 1 Juli was; misschien dat de
heer Irausquin of de heer Eman ons hieromtrent kan
inlichten.

De heer Irausquin: Dat moet zijn 1 Juli, Mijn
heer de Voorzitter.

De Voorzitter: Dan wordt het concept aldus ge
wijzigd, Mijne heeren.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het con
cept-voorloopig verslag, als aldus gewijzigd, wordt
besloten dit alzoo vast te stellen.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Zijn wij
nu bezig met het voorloopig verslag op de 1ste sup-
pletoire begroeting 1948?

De Voorzitter: Dat is reeds goedgekeurd. Mijn
heer Eman.

De heer Eman: Komen wij dan nog hierop te
rug?

De Voorzitter: Neen, Mijnheer Eman.

De heer Eman: Hoe komt de heer Arends er dan
bij om die opmerking te maken. Mijnheer de Voor
zitter?

De Voorzitter: Dat heeft hij vóór de vaststel
ling van het verslag gedaan. Mijnheer Eman. Nadat
hij zijn opmerking gemaakt had, heb ik gevraagd of
een der heeren nog opmerkingen had. Aangezien nie
mand nog op of aanmerkingen had, werd het ver
slaag, als aldus gewijzigd, vastgesteld.

De heer Eman: Heeft U er bezwaar tegen, dat
ik nu nog even iets hierover zeg. Mijnheer de Voor
zitter ?

De Voorzitter: Jawel, Mijnheer Eman; dat kan
nu niet meer.



De heer Eman: Dan zal ik het straks bij de rond
vraag naar voren brengen, Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Nog zijn van het Bestuur inge
komen :

1. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
met Nota van Wijzigingen op het ontwerp-landsver-
ordening houdende regelen omtrent het heffen van
retributien wegens het verlenen van bijzondere
diensten en omtrent de invordering derzelve (1948—
1949-2) (1947-1948-42).

De Voorzitter: Mijne Heeren. Aangezien de be
handeling van dit ontwerp op de agenda van heden
avond paraisseert en dit stuk pas laat binnengeko
men is, zal ik het even voorlezen.

De heer Plantz: Ik stel voor het ontwerp van de
agenda van hedenavond af te voeren. Mijnheer de
Voorzitter.

De Voorzitter: Maar dit is een ontwerp, dat hee-
lemaal klaar was voor de openbare behandeling; in
dit stuk komt het Bestuur tegemoet aan de wen-
schen van de Staten. Het heeft geen zin de behande
ling verder uit te stellen, nadat ik dit even voorgele
zen zal hebben. Daarna kunnen de heeren natuurlijk
hun meening bepalen omtrent het al of niet behan
delen van dit ontwerp hedenavond.

De nota naar aanleiding van het eindverslag
luidt als volgt:

,,In de Memorie van A ntw oord No. 5 w erd inderdaad
het s tandpun t ingenomen, da t he t onraadzaam  m oest w or
den geacht ,aan de ondervverpelijke landsverordening
terugw erkende k rach t te  verlenen. D aarn aast werd wel
ju is t geoordeeld to t  een oplosr'.ng te  komen, w aardoor ook
do Cl'Ie cehuldcn bij dwangbevel zouden kunnen worden
ingevorderd.

Nu do overgrote m eerderheid der S ta ten  oordeelt, dat
de invordering van oude schulden met deze nieuwe bepa
lingen wel mogelijk is, s te lt ondergetekende, ten  einde aan
d a t gevoelen tegem oet te  komen, voor, artikel 3 van het
ontw erp aan  te  vullen m et een tweede' lid, luidende zoals
in hierbij aangeboden N ota van Wijzigingen opgenomen.

Met deze aanvulling zullen de dw anginvorderings-
bepalingen ook op die oude schulden van toepassing zijn.”

terwijl de nota van wijzigingen luidt:
,,In artikel 3 van het ontw erp w ordt voor de aan 

vangsw oorden he t cijfer ,,1” geplaatst, w aarna een tweede
lid w ordt toegeveegd, luidende:

,,2. H et voor dc inw erkingtreding dezer landsver
ordening wegens verleende bijzondere diensten aan het
Gouvernem ent verschuldigde ten  belope van de toen door
of nam ens de G ouverneur vastgestelde bedragen, w ordt
mede als re tribu tie  aangem erk t.”.”.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik trek

mijn voorstel, om het onderhavige ontwerp van de
agenda af te voeren, in.

De Voorzitter: Hetzelfde geval doet zich ook
voor. Mijne Heeren, ten aanzien van het onder 11 op
de agenda van hedenavond geplaatste ontwerp-lands-
verordening. De Memorie van Antwoord luidt als
volgt:

2. ontwerp-landsverordening tot wijziging en
aanvulling van de landsverordening van de 31ste De
cember 1942 op de invordering van directe belastin
gen (P. B. 1942, no. 248) (1948-1949-4) (1947—
1948-63).

Memorie van Antwoord No. 5.
,,A rtikel 2 van het B esluit van de 5de Jan u ari 1943

(P.B. 1943, no. 2) schrijft voor, d a t de aanslag  in de
inkom stenbelasting op de bezoldiging w ordt ingehouden in
negen gelijke term ijnen, w aarvan  de eerste sam envalt m et
de betaling op ultim o April. D it aan ta l inhoudingen is u it
drukkelijk zodanig bepaald, teneinde de landsdienaren in
de gelegenheid te  stellen hv.a grondbelasting, gebruiks-
belasting, schoolgelden en eventuele andere terugkerende
verplichtingen aan de Lande gedurende de m aanden
Januari, F eb ruari en M aart te  kunnen voldoen, w aardoor
w ordt bereikt, d a t de belastingdruk zo gelijkm atig moge
lijk over he t gehele ja a r  w ordt verdeeld.

H et aan ta l term ijnen van negen op tw aalf te  stellen
zou in verband m et he t bovenstaande niet in he t belang
van do betrokken landsdienaren zijn en bovendien om adml-
n ic 'ra tieve  redenen op moeilijkheden stu iten .

Inderdaad  w ordt het door de S taten  aangevoerde
argum ent, dat de aanslagen m eerm alen te  laa t worden
opgelegd, w aardoor geen gelijkm atige verdeling der b e ta 
ling over 9 m aanden, doch over een geringer aan ta l p laa ts
vindt, als een bezw aar aangevoeld.

Met alle middelen zal e r dan ook n aa r worden ge
streefd te  bewerken, da t de aanslagen tijdig worden u itge
bracht, zodat de voorgeschreven inhouding in 9 term ijnen
niet illusoir w ordt gem aak t.”

3. Intrekking van het ontwerp-landsverorde
ning, houdende bepalingen betreffende gevonden za
ken (1948-1949-5) (1947-1948-66; 1945-1946-
43).

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-lands
verordening tot wijziging en aanvulling van de Pen-
sioenverordening Politiemïlitairen 1939 (P. B. 1939,
no. 22), zooals gewijzigd en aangevuld hij landsver
ordening van den 2den Ocotber 19Jf6 (P. B. 19. 6̂,
no. 1j)5) (191̂ 1—191f8-lf) en opent de algemeene be
raadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.
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Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
zooals gewijzigd hij Nota van Wijzigingen, alsmede
het opschrift, de overweging en het ontwerp in zijn
geheel, als gewijzigd hij Nota van Wijzigingen, zon
der discussie en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 3 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van de Algemeene Politie-
keur 1911 (P. B. 1936, no. Jf8) (19Jtl-—19Jf8-33) en
opent de algemeene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens wordt artikel 1, als aangevuld,
artikel 2, alsmede het opschrift, de overweging, als
aangevuld en het ontwerp in zijn geheel, als aange
vuld, zonder discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 4 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging en aanvulling van de ver
ordening van den 21sten Januari 1927, houdende:
lo. regeling der emolumenten, welke voor sommige
verrichtingen van de ambtenaren van den Burgerlij
ken Stand in Curagao worden geheven;
2o. hepaling van de som, wélke voor het voltrekken
van een huwelijk in een bijzonder huis moet worden
betaald ten behoeve der armen (P. B. 1927, no. Jf)
(191f7—19Jf8-35) en opent de algemeene beraadsla
gingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

De Voorzitter: Mijne Heeren. Zooals wij hebben
besloten, wordt punt 5 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van de Landsverordening
op de inkomstenbelasting 1943 (P. B. 1942, no. 247)
(1947—1948-38) af gevoerd, op verzoek van Zijne Ex
cellentie den Gouverneur.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 6 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening houdende regelen omtrent het heffen
van retrïbutien wegens het verlenen van bijzondere
diensten en omtrent de invordering derzelve (19^8—
191f9-2) (19Jf7—191i-8-Jt2)  en opent de algemeene be
raadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
artikel 3, als aangevuld bij Nota van Wijzigingen en
artikel If, alsmede het opschrift, de overweging en
het ontwerp in zijn geheel, als aangevuld bij Nota
van Wijzigingen, zonder discussie en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 7 van de agenda; ontwerp-lands-
verordening tot wijziging en aanvulling van de Ver
ordening van de 9de Juni 1921, houdende bepalingen
ter bestrijding van besmettelijke ziekten (P- B. 1921,
no. 66) ( 191f7—19Jf8-52)  en opent de algemeene be
raadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 8 van de agenda; ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van de Landsverordening
Demobilisatie Schutters 191t5 (P. B. 191̂ 6, no. 57)
(191f7—191f8-58) en opent de algemeene beraadsla
gingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1, 2 en 3,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.
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De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. De
wijziging van de demobilisatieverordening schutterij,
die wij zoo juist aangenomen hebben, behelst, dat
een schutter, die het gebiedsdeel in oorlogstijd ge
diend heeft, maar wegens ziekte afgekeurd is, ge
lijkgesteld zal worden met den schutter, die gedu
rende al de oorlogsjaren gediend heeft. Ik ben blij,
dat deze landsverordening aangenomen is. Mijnheer
de Voorzitter, want hierdoor is er een eind gekomen
aan een zeer onheusche en onwelwillende behande
ling van die schutters, die in den militairen dienst
ongeschikt werden verklaard voor den militairen
dienst.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 9 van de agenda: ontwerf-lands-
verordening tot wijziging van de Demohïlisatieveror
dening Vrijwilligerskorpsen 19Jt5 (P. B. 19Jf6, no. 59)
(19^7—19If8-59) en opent de algemeene beraadsla
gingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tót de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1, 2 en 3,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Hier
bij zou ik hetzelfde willen opmerken als zooeven bij
de vorige verordening.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 10 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van het Reglement van
Krijgstucht voor Curasao (P. B. 1923, no. 2) (1947—
1948-62) en opent de algemeene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2, als
mede het opschrift, de overweging en het ontwerp in
zijn geheel, zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voozitter aan de orde van
behandeling punt 11 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging en aanvulling van de lands

verordening van de 31ste December 19Jf2 op de in
vordering van directe belastingen (P. B. 1942, no.
248) (1948—1949-4) (1947—1948-63) en opent de
algemeene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens onderwerpt de Voorzitter de notu
len van de vergaderingen van 26 Maart (zittingsjaar
1947—1948) en 6 April 1948 (zittingsjaar 1948—
1949) respectievelijk nos. 26 en 1 aan de goedkeu
ring der vergadering.

Geen der leden op- of aanmerking hebbende te
gen deze notulen, worden zij aldus goedgekeurd.

Niets meer op de agenda staande, gaat de Voor
zitter vervolgens over tot de rondvraag.

De heer Arends: Mijnheer de Voorzitter. Ik had
zooeven een paar opmerkingen willen maken, maar
U was mij te vlug af, nl. bij de kwestie van het ver
keer op Aruba. De heer Maal heeft bij die gelegen
heid gevraagd waarom de weg niet breeder gemaakt
wordt. Ik zou hier naar voren willen brengen, dat het
geen in dezen brief van het Bestuur staat, gedeelte
lijk juist is, d.w.z. dat wij op Aruba meer personeel
noodig hebben voor het verkeer. Ik wil niet spreken
over de radio-installaties en dergelijke dingen, die
vind ik voorloopig overbodig. Maar als men wat meer
personeel en wat meer materieel naar Aruba brengt,
geloof ik, dat daar een beter toezicht op het verkeer
op den weg en daardoor verbetering kan komen. Maar
deze kwestie is toch naar de commissies verwezen en
ik zal er daarin op terugkomen. Er zijn vele dingen
bij, waarover veel op te merken valt, o.a. die reclame
borden. Wat die met het verkeer te maken hebben.
Mijnheer de Voorzitter, weet ik niet. Zou men platen
van naakte vrouwen en dergelijke dingen aan den
kant van den weg plaatsen, ja, dan kunnen zulke pla
ten de aandacht van de bestuurders afleiden, maar
zulke platen zijn er niet. Het zijn gewone reclamebor
den van den handel en ik weet niet, wat die met het
verkeer te maken hebben. Men zoekt de dingen, waar
ze niet zijn. Wat wij op Aruba noodig hebben is: meer
politie op den weg.
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De heer Irausquin: Mijnheer de V oorzitter. Het
z ittin g s jaa r 1947— 1948 lig t ach ter den rug  en wij
s taan  op den drem pel van een nieuw z ittin g s jaa r der
Staten. Als wij een terugblik  werpen op de balans van
onze verrich tingen  in het afgeloopen jaar, dan moe
ten  wij n iet zonder teleurstelling  erkennen, da t er
wel hard  gew erkt werd door de leden van d it College,
m aar da t e r niet veel concreets to t stand  is gekom en;
anderm aal m oesten wij lu isteren n aar he t oude lied
der beloften van de zijde van het bestuur. E n als ik
h ier spreek, dan denk ik in de eerste p laa ts aan de
lang in u itz ich t gestelde bestuurshervorm ing voor
d it staatsdeel, w aar de bewoners zoo zeer n aar
sm achten.

Van de uitvoering van het hooge Koninklijke
W oord op 6 December 1942 door H. M. de Koningin
uitgesproken, is nog niets te rech t gekomen. W elis
w aar is d it ja a r  een Curagaosche delegatie, w aaron
der spreker, n aar N ederland vertrokken  te r  bijwo
ning van de Ronde-Tafelconferentie aldaar, m aar
van concrete resu lta ten  is nog niets gebleken en het
spijt mij te m oeten zeggen, d a t ik in deze schoone
verw achting pessim istisch gestem d blijf. Tusschen
woorden en daden van onze Regeering blijkt vaak
een groote afstand  te  liggen en dezelfde fout schijnt
ook aan ons B estuur te  kleven. Ik  kan niet aan den
indruk ontkomen, da t het h ier en daar aan goeden
wil o n tb reek t; m et een dosis goeden wil van Be
stuurszijde kan men het nogal ver brengen en men
hoeft heusch niet te w achten, to tdat, alles zw art op
w it gesteld is. Meer dan eens heb ik u it deze p laats
betoogd, da t A ruba m et zijn geweldige economische
expansie, als een onmondig kind w ordt behandeld.
De bureaucratische m ethoden van ons bestuurstelsel
blijken de grootste  hindernissen in den weg. te leggen
voor een vlotten gang van zaken. Tot nu toe voelt
men op A ruba de strakheid  van den CuraQaoschen
toom en d it alles heeft geleid to t de volkskreet van
,,a f scheiding” van Curagao. H et is heel jam m er, dat
d it onvoorzichtig beleid w elhaast to t beroering
dreig t te  leiden. Een verblijdend teeken is het even
wel, da t he t volk m eer en m eer belangstelling gaat
toonen voor het politieke leven; d it hoort ook zoo
en wij m oeten deze belangstelling aanm oedigen door
onze vergaderingen zooveel mogelijk openbaar te
houden en het publiek goed in te  lichten. Bij d it laat- ^
ste kan de Curagaosche pers de behulpzame hand
bieden, doch to t mijn teleurstelling  heb ik in mijn
korte politieke loopbaan m oeten ondervinden, d a t een
p aa r bladen op Curagao in den regel geen ju iste  voor
stelling van he t gesprokene aan het lezend publiek
weergeven. Als men het n iet eens is m et den sp re
ker, dan worden zijne woorden in een k rantenverslag
doorgaans zóó verdraaid  en verwrongen, da t van het

werkelijk gezegde h aast niets overblijft. Deze p rak 
tijk is op zijn zach tst u itged ruk t alleszins afkeuren.s-
w aardig.

De journalistiek  b reng t m et zich mee, da t men
het publiek onbevooroordeeld, correct m oet inlichten,
daargelaten  of de Redactie he t al dan n iet m et het
gesprokene eens is. Ik  heb persoonlijk ondervonden,
dat, w at ik in de S taten  n aar voren heb gebracht,
hetzij grootendeels verzwegen werd, hetzij zoodanig
werd weergegeven, da t men daardoor een heel ander
beeld kreeg. D it is n iet alleen in strijd  m et de rech t
vaardigheid, m aar ook in strijd  m et elk journalistiek
principe. E n  daarom  wil ik een beroep doen op de
Curagaosche pers om ook in d it opzicht rech t door
zee te  gaan en het publiek op objectieve wijze in te
lichten in publieke zaken.

Mijnheer de V oorzitter. In  he t afgeloopen ja a r
is er gew erkt aan belangrijke projecten, ook ten  aan 
zien van Aruba, m aar veel — ja, nog heel veel is
onverwezenlijkt gebleven. Ten spijt van gedane toe
zeggingen, heeft A ruba nog steeds te  kam pen m et
de ongemakken van een allerberoerdste telefoon. De
ze onhoudbare toestand  zal, zoo die langer duurt, bij
na een ieder, die een telefoontoestel bezit, een h a r t
kwaal bezorgen, w ant de ergernis daarvan  en d aa r
door is ontstellend groot! Ook onze handel m oest in
het afgeloopen ja a r  he t hoofd bieden aan  verschei
dene moeilijkheden; de verdragen van Nederland op
commercieel gebied, mede van toepassing op onze ei
landen, vormen een groot struikelblok voor onzen
handel m et E uropa en dagelijks ondervinden wij de
moeilijkheden ervan; da t men h ieru it leering trekke
voor eventueele latere  handelsovereenkom sten. Of
schoon het niet te  ontkennen valt, da t he t C risisbu
reau goed werk heeft verricht, heeft d it bureau toch
in sommige gevallen een averechtsche w erking ver
oorzaakt en hooge prijzen eerder in de hand gew erkt
dan verhinderd, zeer ten  nadeele van onze gemeen
schap. Aan beide ongewenschte en ongezonde toe
standen m oet een einde gem aakt worden en ik zal
t.z.t. hierop terugkom en.

Ons handelsverkeer m et de naburige republiek
Venezuela laa t veel te  wenschen over; de Venezo-
laansche 30% additioneele rechten drukken lood
zw aar op onze exporten derw aarts en vormen voor
alsnog een onoverkomelijke hinderpaal. Als wij een
blik werpen in de toekom st en de mogelijkheden van
vestiging van industrieën in d it gebiedsdeel overwe
gen, dan moeten wij wel degelijk rekening houden
m et het afzetgebied in Venezuela als een belangrijke
fac to r voor de levensvatbaarheid dezer ondernem in
gen. H et zou dan ideaal zijn, indien wij preferentieele
rechten m et Venezuela konden hebben, doch he t is
een conditio sine qua non, da t de 30% additioneele



rechten verdwijnen. Ook u it een ander oogpunt is
het wenschelijk, ik zou h aast zeggen „noodzakelijk”,
da t alle onaangenam e herinneringen u it he t verleden
voor goed w eggevaagd worden. Wij m oeten n iet u it
he t oog verliezen, da t onze w elvaart grootendeels te
danken is aan  een product afkom stig  u it den bodem
van Venezuela en daarom  m oeten onze vriendschaps
banden m et deze republiek s trak k e r aangehaald  w or
den.

Ik  zal n iet in bijzonderheden treden  om trent de
pogingen, welke reeds in deze rich ting  zijn gedaan,
o.a. de voorstellen, welke de K am er van Koophandel
op A ruba onlangs in d it verband aan  onzen L and
voogd heeft gedaan, doch ik meen, da t een politiek
van ,,Goodwill” e r veel toe zal bijdragen om ons na
der bij e lkaar te  brengen. Slechts door goodwill toe
te passen zal de weg geopend worden, die ongetwij
feld zal leiden to t de gewenschte toestanden. N iet
lang geleden heeft ons B estuur, ons S taatsdeel, zijn
,,Goodwill” getoond tegenover de regeering der Ver-
eenigde S taten  van N oord Am erika, door gelden te
voteeren voor den bouw van een P residen t F rank lin
Delano Roosevelthuis op Curagao. Een dergelijke
geste tegenover Venezuela zou ongetwijfeld in goede
aarde vallen.

Mag ik daarom  in d it verband het voorstel lan-
ceeren om op A ruba een Sim ón-Bolivarhuis te  laten
bouwen en dat aan de Venezolaansche regeering aan
te  bieden voor het Venezolaansche Consulaat en ons
B estuur u it te  noodigen een plan daarvoor te  ontw er
pen.

Ik doe d it voorstel, om dat ik ervan overtuigd
ben, d a t de verwezenlijking hiervan  de eerste stap
zal zijn to t opheldering van een du ister verleden en
ons S taatsdeel nader zal brengen bij en in betere en
ju istere  verhouding zal doen s taan  tegenover een be
vriende natie, w aaraan  onze eilanden in zeker m ate
erkentelijkheid zijn verschuldigd.

Mijnheer de V oorzitter. H et afgeloopen ja a r
was n iet geheel ontbloot van teleurstellingen, doch
zooals de m orgenstond ons insp ireert m et nieuwe
hoop, zoo doet de opening van een nieuw z ittin g sjaa r
bij ons nieuwe hoop herleven voor de toekom st. L a
ten  wij dan ook d it ja a r  beginnen m et een daad van
goodwill, de eenige weg, die de m enschen nader to t
elkander b reng t en de mogelijkheid biedt to t een suc
cesvol onderhandelen en daarom  doe ik een beroep
op al mijn geachte medeleden om het door mij gedane
voorstel voor een Sim ón-Bolivarhuis op A ruba u n a
niem te  steunen.

De V oorzitter: H et is toch niet Uw bedoeling,
Mijnheer Irausquin , da t Uw voorstel vanavond nog
in behandeling genomen zal worden? H et voorstel is

van vèrstrekkenden aard , w aarop n iet zoo m aar di
rec t ingegaan kan worden. Wij zijn nu bezig m et de
rondvraag. U had  kunnen vragen Uw voorstel als
pun t van de agenda op te  nemen; de heeren zouden
dan den tijd gehad hebben om zich daarover te  be
denken.

De heer Irausquin: Mijn bedoeling is. Mijnheer
de V oorzitter, d a t de leden zich in principe verklaren
of zij m et mijn voorstel al of n iet accoord gaan. H et
plan kan la te r  door ons bestuu r opgem aakt worden
en aan  de S taten  voorgelegd; de heeren kunnen zich
dan óf m et da t plan vereenigen óf he t verwerpen.
M aar ik wil nu w eten of de heeren h e t in principe
eens zijn m et mijn voorstel. D it is een voorstel. Mijn
heer de V oorzitter.

De V oorzitter: Ja , M ijnheer Irausquin , m aar de
rondvraag is e r  n ie t om dergelijke voorstellen te
doen. Zulke onderwerpen dienen op de agenda ge
p laa ts t te  worden. Men kan de leden n iet overrom pe
len m et dergelijke voorstellen.

De heer Irausquin: E r  is h ier geen kwestie van
overrompelen. Mijnheer de V oorzitter. De S taten  heb
ben het rech t van in itia tie f ingevolge de S taatsrege
ling.

De V oorzitter: Ja, m ijnheer Irausquin, m aar U
v a t d a t verkeerd op; he t rech t van in itia tie f van de
Staten  behelst heel w at anders.

De heer Irausquin: M aar de S taten  hebben het
rech t een dergelijk voorstel te  doen. Mijnheer de
V oorzitter.

De Voorzitter: Ja, da t hebben zij zeker. H et is vol
komen Uw rech t d it voorstel te  doen, m ijnheer Ira u s
quin, m aar ik wijs er alleen m aar op, da t d it niet in
aanm erking kan  komen om hedenavond d irect be
handeld te  worden. Indien U e r echter op w ilt blij-
vèn staan, kan  Uw voorstel in stem m ing gebracht
worden.

De heer Irausquin: Graag, Mijnheer de V oorzit
ter.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Aangezien d it voorstel plotseling opkomt, zou
ik willen voorstellen het n aa r de commissie te  ver
wijzen.

De V oorzitter: Inderdaad; wij zouden he t kun
nen verwijzen n aa r de 2de commissie.

Geen der leden hiertegen bezw aar hebbende,
w ordt aldus besloten.



25 —

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. H et
heeft mij verwonderd, da t geen van de vorige sp re
kers m et geen enkel woord gerept heeft over de
troonrede van Zijne Excellentie. Deze rede van den
6den A pril heb ik thu is door de radio beluisterd. Zij
is mij b itte r  tegengevallen. Terwijl wij h ier m et zulke
groote problemen en zulke groote w erken en zulke
groote toekom stdroom en zitten, krijgen wij een rede
te  hooren, waarbij m et de stroopkw ast gesmeerd
w ordt en m ijnheer A bedankt wordt, m ijnheer B be
dank t wordt, enz. D at valt tegen. Mijnheer de Voor
z itte r; da t va lt b itte r  tegen! M aar m eer nog va lt te 
gen de volgende m ededeeling in de rede: ,,Over de
m ogelijkheid van kunstm atig  verw ekken van regen
zijn wij gegevens u it N ederland wachtende. Daarbij
zal tegelijk op alle mogelijke jurid ische gevolgen
m oeten worden gelet, gelijk processen ten  aanzien
van regenverw ekking in A m erika d it schijnen te  be
wijzen.” . Mijnheer de V oorzitter, vlak daarop volgt,
da t e r 7 distilleerinrichtingen besteld zijn en dat e r
geen regen is! Wee degene, die in W illem stad op een
bovenverdieping woont, w ant hij m oet om 3 uu r ’s
nachts opstaan  om em m ers w ater te  vullen, om dat
hij overdag geen druppel kan krijgen. E n  da t m et een
w aterleiding van het gouvernem ent. De menschen,
die op de 1ste verdieping wonen — laa t s taan  dus de
bewoners van de 2de en 3de verdiepingen — moeten
voor lucht betalen. Is he t dan niet vreeselijk. Mijn
heer de V oorzitter, da t de eerste m ag is traa t h ier dan
kom t m et zulke — excusez Ie m ot —  onzin, zulke
nonsens? De beesten sterven van dorst, e r is prac-
tisch  geen groente op Curagao te krijgen en denkt
men dan, da t e r jurid ische processen zullen kom en?
I-Iet spijt mij, da t Zijne Excellentie zich niet m eer aan
de werkelijkheid houdt.

V erder werd in die rede gezegd: ,,Met de oplei
ding der veldw acht w ordt begonnen, opdat geschikte
krachten  hun vleugels verder zullen kunnen u it
slaan .”. M aar hoe kunnen die geschikte k rach ten  hun
vleugels u itslaan , als zij honger hebben, Mijnheer de
V oorzitter? Hoe kunnen zij dat, als zij nog steeds
niet die f. 50,—  verhooging per m aand ontvangen
hebben, die mij in December 1946 voor hen beloofd
is? Die verhooging zou aan alle veldw achters binnen
afzienbaren tijd gegeven worden. E e rs t zei men
,,b innenkort”, toen ,,over een paar weken”, daarna:
,,voor het einde van het ja a r” . Let wel. Mijnheer Öe
V oorzitter, de toezegging da tee rt al van December
1946. Is het niet treurig , da t een gouvernem ent d e r
gelijke toezeggingen niet naleeft en zoodoende die
m enschen om de tu in  leid t?  Mijnheer de V oorzitter,
wij m oeten niet andere landen becritiseeren ; wij moe
ten  eerst een blik in eigen land werpen.

G aarne had ik hedenavond een woord van hulde

willen rich ten  to t ons departem ent van Openbare
W erken, d a t begonnen is m et een pier of dam plan
voor onze havenuitbreiding, m aar to t mijn spijt zie ik
nog niets concreets. Ik  wil nogm aals opm erken: ste lt
n iet u it to t morgen, hetgeen gij heden doen kun t; do
it now, v an d aag ! Hierop zal mij wel ten  antw oord ge
geven worden, da t e r groote moeilijkheden zijn, m aar
die moeilijkheden zijn er om overwonnen te  worden;
wij m oeten niet bij de pakken neer gaan zitten. Men
betrach te  spoed m et onze havenuitbreiding. Gij weet,
da t de laa tste  weken het scheepvaartverkeer op Cu-
ragao zoo groot was, d a t e r zich zeer groote moeilijk
heden voorgedaan hebben. L aten wij dus. Mijnheer de
V oorzitter, alhoewel wij veertig  ja a r  ten  ach ter zijn,
trach ten  d it probleem zoo spoedig mogelijk op te  los
sen.

V erder wil ik een enkel woord wijden aan iets,
d a t mij altijd tegen de b o rst gestu it heeft. Mijnheer
de V oorzitter; ik weet echter, da t hierover vanavond
geen beslissing genomen kan worden. In de nieuwe,
te verw achten S taatsregeling  heb ik nergens gezien,
da t de doodstraf op Curagao a f geschaft wordt. Toe
vallig las ik onlangs in het tijdschrift ,,Time” , da t
in Engeland voor een proeftijd van vijf ja a r  de dood
s tra f  afgeschaft zal worden. Indien ik het bij het
ju is te  eind heb, da t bij de nieuwe S taatsregeling  de
doodstraf in d it gebiedsdeel n ie t afgeschaft is, wil
ik vragen, da t in de com m issievergaderingen deze
kwestie behandeld zal worden om te  trach ten  dit
m enschonteerend iets weg te nemen. Ik  weet, d a t e r
in de laa tste  30 m isschien 50 ja a r  geen doodstraffen
ten  uitvoer gelegd zijn, m aar da t doet er niet toe.
Alleen de angst, da t men mij m orgen op kan hangen,
m aak t mij bang en ik zou het daarom  liever afge
schaft zien.

De heer Em an: Mijnheer de V oorzitter. Zooeven
stond U er afwijzend tegenover, toen ik een opm er
king wilde m aken ten  aanzien van het voorloopig ver
slag op de 1ste aanvullende begroeting 1948, hetgeen
de heer A rends toch wel gedaan heeft. In  d it ver
band nu wil ik iets zeggen.

In  d it voorloopig verslag lees ik: ,,Een lid zou
gaarne vernem en of he t B estuur reeds in s ta a t is
mededeelingen te  doen, hoe het s ta a t m et de onder-
handelingen ten  aanzien van de electriciteitsvoorzic-
ning van Aruha, w aarvoor de fa ta le  datum  van 1
Ju li m et rassche schreden nadert en men zich a f
v raag t, w at de inwoners na dien datum  op d it gebied
te  w achten s ta a t.” . De vrees, die d it lid koestert, da t
er op een gegeven m om ent geen licht m eer op A ruha
zal zijn, b estaa t bij mij niet. Ik  zou, even als da t lid,
ook deze opm erking hebben gem aakt, w ant verbeeldt
U zich, da t e r op een gegeven oogenblik op A ruba
geen licht m eer zou zijn en dat wij heelemaal to t
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duisternis zouden vervallen. Dat doet mij denken aan
het Aruba van veertien jaar geleden, toen wij de af
geschafte lantaarnpalen van Curagao door afpinge
len voor Aruba konden krijgen. Maar dat is niet het
Aruba van heden, Mijnheer de Voorzitter. Als wij
heden op Aruba in duisternis zouden vervallen, zou

* dat het treurigste zijn, dat ons kan overkomen. Maar
dit is het geval niet. Ik kan U, nadat ik bij het be
trokken electriciteitsbedrijf inlichtingen heb inge-
wonnen, verzekeren, dat wij er zeker van kunnen
zijn, dat wij stroom zullen krijgen op Aruba om al
thans een goed deel van het eiland te verlichten. Mis
schien dat wij gedurende langeren tijd niet van de
Eagle Maatschappij stroom zullen kunnen krijgen,
maar daarentegen heeft het electriciteitsbedrijf op
Aruba van de Lago de verzekering, dat het van de
Lago voldoende stroom zal kunnen betrekken. De
Staten behoeven dus niet bevreesd te zijn ten aan
zien van de bewering, dat Aruba op een gegeven mo
ment zonder licht zal komen te staan.

Wat de bedrijvigheid bij het electriciteitsbedrijf
op Aruba betreft. Mijnheer de Voorzitter, kan ik U,
nadat ik ook daaromtrent inlichtingen heb ingewon
nen, verzekeren, dat die hoog staat; met volle activi
teit wordt er op het oogenblik aan gewerkt om Aru
ba beter licht te geven. Trouwens, in den laatsten
tijd is er veel geïmporteerd, w.o. niet .minder dan 6 V2
ton kabel. Die kabel ligt op het oogenblik op de stei
ger op Aruba. Binnenkort wordt er meer verwacht.
Wat de activiteit van dit bedrijf betreft, kan ik U
ook wijzen op het feit, dat er uit Holland vele tech
nische krachten zijn geïmporteerd en dat getracht
wordt door het oprichten van een eigen stroomver-
wekker het bedrijf niet meer aangewezen te doen
blijven op de Lago Maatschappij, noch op de Eagle
Maatschappij. Er is een plan van niemand minder dan
Ir. Fontijn, die, zooals U weet. Mijnheer de Voorzit
ter, op Aruba is geweest en daar de zaak goed beke
ken heeft. Ir. Fontijn heeft een plan gemaakt voor de
toekomstige verlichting van Aruba, waaraan gewerkt
wordt en ik kan U de verzekering geven, dat daar
binnenkort iets van zal komen.

Verder kan ik U in verband met de activiteit
van het electriciteitsbedrijf op Aruba mededeelen,
dat behalve de krachten, die uit Holland geïmpor
teerd zullen worden, men bezig is practische krach
ten te krijgen. Men is op het oogenblik bezig te on
derhandelen met den ex-directeur van het departe
ment van Watervoorziening, Landbouw, Veeteelt en
Visscherij, den heer Beaujon. Ik geloof, dat het tot
een overeenkomst tusschen het Electriciteitsbedrijf
en den heer Beaujon komen zal, die zich dan beschik
baar zal stellen om zijn krachten te verleenen aan
dat bedrijf. Dit zijn allemaal bewijzen, welke ik kan

leveren, dat door het Electriciteitsbedrijf hard ge
werkt wordt om Aruba van licht te voorzien.

Mijnheer de Voorzitter. Zooeven heb ik met ge
noegen geluisterd naar mijn geachte collega Dr. Maal,
die een lans brak voor uitbreiding van de haven van
Curagao. Ik ben het volkomen met hem eens, dat de
haven een zeer belangrijke factor uitmaakt; trou
wens, Curagao heeft voor een goed deel van zijn ha
ven geleefd. Het is dus zeker te begrijpen, dat de
heer Maal een poging doet om Curagao een behoor
lijke uitbreiding van zijn haven te geven, vooral nu
volgens de bewering van den heer Maal de scheep
vaart toeneemt en er meer ruimte moet zijn. Ik ga
dus accoord met den heer Maal ten aanzien van Cu
ragao. Het spijt mij echter, dat de heer Maal als al
gemeen vertegenwoordiger van het gebiedsdeel,
daar er sprake is van havens, ook niet direct gedacht
heeft aan het zustereiland Aruba. Op Aruba is er
geen sprake van een havenuitbreiding, maar van het
maken van een haven voor Aruba. Zooals U weet.
Mijnheer de Voorzitter, heeft Aruba tot nu toe wel
een haven, maar alleen voor kleine scheepjes. Een
behoorlijke haven, die past bij de scheepvaart van
Aruba, hebben wij niet. Wij zijn dus bezig een haven
voor Aruba te bouwen. Ik zie in de 1ste suppletoire
begroeting 1948, dat er gelden hiervoor gevoteerd
zijn en het komt mij voor, dat die gelden wel genoeg
zijn. Zekerheid heb ik echter niet, want ik heb de
zaak niet minutieus berekend en ik kan op het oogen
blik niet precies zeggen of die gelden toereikend zul
len zijn, maar ik geloof, dat er wel genoeg geld is
gevoteerd om de haven van Aruba tot een behoor
lijke grootte te brengen. Zooals U weet. Mijnheer de
Voorzitter, zijn wij bezig daar twee bassins te ma
ken; het plan is ons hier voorgelegd door den heer
Directeur van Openbare Werken en dat is in het al
gemeen door de Staten unaniem goedgekeurd. Maar
aan het tweede bassin is nog niets gedaan; wij zijn
nog bezig aan het eerste. Ik wil niet zeggen, dat het
in de bedoeling van de Staten zal liggen om verder
geen gelden te voteeren voor de verdere noodzake
lijke werken in verband met de haven van Aruba,
maar ik wil toch een voorstel doen. Ik ben het met
U eens. Mijnheer de Voorzitter, dat een voorstel in
de rondvraag niet regelmatig is, maar ik wil toch in
de rondvraag iets zeggen in verband daarmede en
wel, dat ik straks in de afdeelingen het voorstel zal
doen, dat de Staten aan het Bestuur zullen verzoe
ken om aan de Standard Dredging Co., die op Aruba
bezig is de haven uit te baggeren, opdracht te geven,
opdat die maatschappij direct zal kunnen beginnen
aan het tweede bassin.

Mijnheer de Voorzitter. Ik wil niet vooruitloo-
pen op de werkzaamheden van de gecommiteerden.



m aar eenm aal m et de rondvraag  bezig zijnde, wil ik
ook even zeggen, d a t ik tegelijkertijd in de afdeelin-
gen zal voorstellen enkele wijzigingen te  brengen in
deze verordening; ik heb ze aangeteekend en zal ze
eventueel voorstellen.

Van he t lid Irausqu in  hoor ik k lachten van A ru
ba, Mijnheer de V oorzitter. Ik  weet niet, of he t noo-
dig is in deze S taten  nog klachten van A ruba te
brengen, nu wij op den drempel s taan  van het ver
krijgen van ons zelfbestuur. Zooals U weet, verw ach
ten  wij een Commissie u it Holland ingevolge de U
bekende m otie te r  Ronde-Tafelconferentie, welke
commissie zal komen kijken of he t mogelijk is A ruba
een zelfstandig staatsdeel te  m aken in het nieuwe
koninkrijk. In  verband m et d it laa ts te  wil ik even
teruggrijpen n aa r de openingsrede van 6 A pril j.1.
van Zijne Excellentie den Gouverneur. Ik  wil niet
zeggen, da t de G ouverneur zich schrap heeft gezet
ten  opzichte van Aruba. Ik  wil eerlijk zijn en dan
m oet ik bekennen, da t A ruba onder he t bestuur van
G ouverneur K asteel wel verscheidene dingen heeft
gekregen, bv. de haven, he t lu ch tvaartsta tion  en en
kele andere voorzieningen. M aar, Mijnheer de Voor
zitter, als U mij de buik vol laa t eten, m aar U gooit
e r  vergif in, dan is he t zeker, da t he t m et mij mis
zal gaan. Zoo is he t gebeurd m et G ouverneur K as
teel ; n ada t wij —  ik zal n iet zeggen, da t wij ten  aan 
zien van A ruba een buik vol hebben gekregen van
dezen Gouverneur —  iets van hem gekregen hadden,
kwam hij m et vergif. H et beste, w at wij op het oogen-
blik voor A ruba kunnen verlangen, is de afscheiding.
M ijnheer de V oorzitter: A ruba een zelfstandig
staatsdeel. De Gouverneur weet, da t d it een reeds
lang gekoesterd verlangen van A ruba is en ook een
heel noodzakelijk iets is, ook in het belang voor Cu
racao zelf voor de verhouding tusschen de eilanden
A ruba en Curagao. Ik  wil n iet spreken over de be
volkingen, over de individueele toestanden. M eer
m alen heb ik, toen ik de kw estie van de afscheiding
van A ruba te  berde bracht, gezegd, d a t e r tusschen
de bevolkingen individueel, hoe deze zaak dan ook
geregeld zal worden, geen verschil zal komen. Wij
kunnen m isschien chauvinistisch zijn ten  aanzien van
vreem delingen, m aar wij kunnen n iet verw achten,
dat er eenig verschil zal bestaan  tusschen Curagao
en A ruba w at de bevolking betreft. D at wij, gegrond
op noodzakelijkheid en om standigheden, verlangen,'
d a t A ruba een zelfstandig staatsdeel zal worden in
he t nieuwe Koninkrijk, kan  wel een ideaal genoemd
worden, m aar bij ons zijn d aa r alleen m aterieele

grondslagen aan  verbonden; d it is, zooals ik reeds
m eerm alen heb gezegd, een gevoelskwestie. Een ver
plichte verbondenheid b estaa t n iet; d a t kan ik be
wijzen m et de woorden van H are M ajesteit, onze ge
ëerbiedigde Koningin: ,,Geen verbondenheid kan be
s taan  zonder vrijwillige aanvaard ing  daarvan .” . D at
weet U ook. Mijnheer de V oorzitter; niem and kan U
verplichten iets te  doen, w at U niet wilt. D at geldt
evengoed voor een volk. Als men de bevolking van
A ruba aan Curagao verbonden wil hebben, dan zegt
het volk, da t he t da t n iet wil; he t volk wil w at an 
ders, he t wil zelfstandig en a p a rt staan . Ik  geloof,
d a t da t een heel norm ale eisch is, een den m ensch
aangeboren vrijheid. Ik  geloof dus dat, als men de
zaak u it d it oogpunt g aa t bekijken, e r  geen bezwaar
zal zijn, da t A ruba een zelfstandig staatsdeel zal
worden in he t nieuwe Koninkrijk.

Dus, om te ru g  te  komen op hetgeen ik zooeven
zeide, terwijl wij alle pogingen in he t werk stellen
en m et de Regeering in verbinding staan  —  ik heb
zooeven m elding gem aakt van de m otie te r  Ronde-
Tafelconferentie —  om er toe te geraken, da t A ruba
een zelfstandig deel zal worden, wil de heer Gouver
neur, da t A ruba als een k rab  terug  zal kruipen door
terug  te  willen gaan  n aa r de decentralisatie. D at is
een desillusie voor ons ten  opzichte van den Gouver
neur en ik kan den heer Maal, die mij m eerm alen
verw eten heeft, d a t ik de haven voor A ruba gekre
gen had en daarom  bij den G ouverneur kind in huis
was geworden, zeggen, d a t ik geen kind des huizes
m eer ben! De desillusie, die de G ouverneur ons ge
geven heeft door A ruba terug  te  willen werken n aar
de decentralisatie, is voor ons zoo groot, da t wij
m oeten zeggen: wij hebben geen hoop m eer in Gou
verneur Kasteel. E n ik  ben geen kind des huizes
meer. Mijnheer de V oorzitter. M isschien krijg ik een
ander huis.

M ijnheer de V oorzitter. Hoevele malen hebben
wij h ier n iet geham erd op de nieuwe salarisregeling ?
M aar zij kom t toch m aar n iet u it den koker. H et
w ordt ech ter tijd. Ik  hoop, da t deze aangelegenheid
eindelijk eens afgem aakt zal worden. De am btenaren
op A ruba w achten er ook allem aal op. Ik  weet niet
w aarom  die regeling achtergehouden w ordt. Ik  wil
den S taten  nogm aals verzoeken iets in die rich ting
te  doen.

Geen der leden m eer he t woord verlangende,
slu it de Voorzitter vervolgens de vergadering.
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Vergadering van Donderdag, den 13den Mei
19 48, des namiddags te 8 uur.

TEGENWOORDIG: de heer E, A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heeren W. R. PLantz, ondervoor
zitter, C. W. J. Jonckheer, J. E. Iraiisquin, Mr. S. W.
van der Meer, E. Jonckheer, Dr. P. H. Maal en F.
Visser, leden, benevens de heer A. H. M. van Weel,
griffier.

AFWEZIG: de heeren Dr. M. F. da Costa Gomez,
Mr. A. A. G. Smeets, Mr. E. C. Henriquez, J. H. A.
Eman, J. R. Arends en J. A. de Jongh, leden, de
eerste tweegenoemden wegens verblijf in het buiten
land.

De Voorzitter opent de vergadering en doet
mededeeling van de volgende ingekomen stukken:

lo. een gouvernements-depêche dd. 28 April
1948 no. 3341, houdende de mededeeling van de vast
stelling van de landsverordening tot wijziging en aan
vulling van de Pensioenverordening Politiemilitairen
1939 (P. B. 1939, no. 22), zoals gewijzigd en aange
vuld bij landsverordening van de 2de October 1946
(P.B. 1946, no. 145) (1947-1948-4).

2o. een gouvernements-depêche dd. 28 April
1948 no. 3342, houdende de mededeeling van de vast
stelling van de landsverordenig tot wijziging van de
Algemene Politiekeur 1917 (P.B. 1936, no. 48) (1947
—1948-33).

So. een gouvernements-depêche dd. 28 April
1948 no. 3343, houdende de mededeeling van de vast
stelling van de landsverordening tot wijziging en aan

2o.

vulling van de verordening van de 21ste Januari
1927, houdende:

lo. regeling der emolumenten, welke voor som
mige verrichtingen van de ambtenaren van
de Burgerlijke Stand in Curasao worden
geheven;
bepaling van de som, welke voor het vol
trekken van een huwelijk in een bijzonder
huis moet worden betaald ten behoeve der
armen (P. B. 1927, no. 4) (1947-1948-35).

ko. een gouvernements-depêche dd. 28 April
1948 no. 3344, houdende de mededeeling van de vast
stelling van de landsverordening houdende regelen
omtrent het heffen van retributien wegens het ver
lenen van bijzondere diensten en omtrent de invorde
ring derzelve (1948-1949-2) (1947-1948-42).

5o. een gouvernements-depêche dd. 28 April
1948 no. 3345, houdende de mededeeling van de vast
stelling van de landsverordening tot wijziging en
aanvulling van de Verordening van de 9de Juni 1921,
houdende bepalingen ter bestrijding van besmette
lijke ziekten (P.B. 1921, no. 66) (1947-1948-52).

6o. een gouvernements-depêche dd. 28 April
1948 no. 3346, houdende de mededeeling van de vast
stelling van de landsverordening tot wijziging van de
Landsverordening Demobilisatie Schutters 1945
(P.B. 1946, no. 57) (1947-1948-58).

lo. een gouvernements-depêche dd. 28 April
1948 no. 3347, houdende de mededeeling van de vast
stelling van de landsverordening tot wijziging van de
Demobilisatieverordening Vrijwilligerskorpsen 1945
(P. B. 1946, no. 59) (1947-1948-59).

So. een gouvernements-depêche dd. 28 April
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1948 no. 3348, houdende de mededeeling van de vast
stelling van de landsverordening tot wijziging van
het Reglement van Krijgstucht voor Curasao (P.B.
1923, no. 2) ( 1947-1948-62).

9o. een gouvernements-depêche dd. 28 April
1948 no. 3349, houdende de mededeeling van de vast
stelling van de landsverordening tot wijziging en aan
vulling van de landsverordening van de 31ste Decem
ber 1942 op de invordering van directe belastingen
(P.B. 1942, no. 248) (1947-1948-63) (1948-1949-
4).

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

lOo. een gouvernements-depêche dd. 7 Mei
1948, waarbij den Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening, houdende be
palingen betreffende het exploiteren van hazard
spelen ter bevordering van het toerisme en tot wij
ziging van artikel 266 van het Wetboek van Straf
recht voor Curagao.

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 3de commissie.

llo .  een gouvernements-depêche dd. 3 Mei
1948, waarbij den Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot aanvulling
van de landsverordening van de 11de October 1946
(P.B. 1946, no. 152), houdende de regeling van de
valuta, waarin de Curagaose pensioenen, alsmede de
uitkeringen ten laste van de Curagaose begroting aan
het Algemeen Curagaos Pensioenfonds luiden.

12o. een gouvernements-depêche dd. 3 Mei
1948, waarbij den Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot aanvul
ling van de Zegelverordening 1908 (P.B. 1935, no.
111) .

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
deze stukken te stellen in handen van de 2de Commis
sie. <

voor Indische neclerlanders en het betrekken van nieiiw-
guinea in hun program hetwelk tegengesteld gericht aan
dat van kng en gna — hoofdbestuur gna rijkenrapp betuigt
.adhaesi namens de nieuvt'guinea nederiandsche vrou-wen-
bond matthe.o cornelis.”.

llfo. een brief dd. 28 April 1948 van de Ver-
eeniging Grooter Nederland Actie te Batavia.

15o. een brief dd. 28 April 1948 no. 1016 met
bi]̂ 3,ge van de Hoofdbesturen van de vereenigingen
Kolonisatie Nieuw-Guinea, Nationale Vereniging
voor Nederlandse Volksplanting, en Groter Neder
land Actie te Batavia.

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
deze stukken ter kennisneming van de leden ter grif
fie van de Staten te deponeeren.

16o. afschrift van de Gouvernements-beschik-
king dd. 29 April 1948 no. 3382, houdende de benoe
ming van den Heer C. W. J. Jonckheer tot lid van de
Commissie van Advies inzake de uitvoering van de
plannen tot Volkswoningbouw.

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

llo .  afschrift van een in de vergadering van
den 6den Mei 1948 van de Algemene Curagaose
Chauffeursbond aangenomen motie, luidende:

,,De Algemene Curagaose Chauffeursbond op 6 Mei
1948 in Algemene Vergadering van ALLE chauffeurs van
Curagao bijeen:

ÓVERWEGENDE:
dat er een chaotische toestand heerst inzake de rege

lingen van het VERKEER te land in Curagao;
dat alle weggebruikers, i.z. de chauffeurs van Curagao

thans onder de gevolgen van bedoelde chaotische toestand
benadeeld worden en lijden;

HEEFT BESLOTEN:
Aan het Bestuur van Curagao, i.c. het Gouvernement,

bekend te maken, dat het ontoelaatbaar is dat Curagao
heden ten dage nog geen Verkeerswet, regelende het ver
keer over de wegen in zijn geheel heeft en dringt het Be
stuur Voormeld er op aan te w'aarborgen, dat binnen een
termijn van drie maanden een ontwerp van die strekking
de Staten van Curagao bereikt zal hebben.”.

ISo. een telegram dd. 12 Mei 1948, luidende:
,.verzoekt dringend slechts rekening te houden met

wcnschen grootste en gevestigde nieuwguinea vereenigin
gen kng en gna met duizenden leden en geen gehoor te
geven aan de stem van het in dit jaar opgericht onafhan
kelijk nederland.sche Indische comité later gewijzigd in
indische nederlandsche party van snel werbata c.s. met ge
ringe ledental bracket volgens nieuwsgier 29 april jl. un-
bracket met doelstelling propageeren w'arganegaraschap

De Voorzitter: Ik stel voor dit stuk voor kennis
geving aan te nemen.

De heer Dr. Maal: Door wie is het stuk getee-
kend. Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Het is niet geteekend, dokter.
Het betreft hier een afschrift van een motie, welke
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d6 Bond den Staten  aanbiedt; d it is geen verzoek
schrift.

De heer Dr. Maal: M isschien is he t in aanslui
ting  hierop goed te  erkennen, d a t e r een chaotische
toestand  heerscht. Als wij de B reedestraa t O trabanda
nemen dan zien wij, d a t iemand, om enkele m eters
verder in oostelijke rich ting  te  gaan, een omweg over
het R if van bijna 2 mijl lang m oet maken. D at is een
chaotische toestand. Mijnheer de V oorzitter. H et spijt
mij, dat, hoewel ik een voorstander ben van regeling
van het verkeer, de politie geen andere middelen te
naat genomen heeft om de opstoppingen van het ver-

. Keer in de B reedestraa t O trabanda, welke zich soms
of zelfs herhaaldelijk voordoen, te  voorkomen, instede
van de m enschen dien grooten omweg te  doen maken.
Ik denk hierbij aan het huis in de B reedestraat, w aar
in de club J.P .P . gevestigd is. H eeft he t gouverne
m ent van Curagao ooit pogingen aangewend da t huis
in eigendom te  krijgen? U zal he t m et mij eens zijn,
da t d aar een groot te rre in  is, da t to t parkeerp laats
ingericht zou kunnen worden, w aardoor de verkeers
opstoppingen in de B reedestraa t voor een groot ge
deelte zouden worden opgeheven. In  de tweede p la a ts :
waarom  heeft he t B estuur n iet m eer h aast gem aakt
m et de voorzieningen om het verkeer te  kunnen leiden
over den Gouverneur-de-Rouvilleweg ? H et grootste
gedeelte van den omweg over den Roodeweg zou
daardoor gecoupeerd kunnen worden. M aar e r  is een
eenvoudiger middel. Als he t B estuur verboden had,
dat de groote bussen van het A.B.C.-bedrijf __ de
zg. convooien - en alle vrachtw agens in oostelijke
rich ting  zouden rijden in de B reedestraat, zouden in
ieder geval de opstoppingen voor een zeer groot ge
deelte ook voorkomen zijn. M aar w at doet he t Be
stuu r momenteel ? H et s ta a t toe, da t de convooien op
het Brionpiein stationneeren, m aar de gewone bussen
van den kleinen m an moeten in de B reedestraat
standplaats kiezen. D at is verkeerd. Mijnheer de
Voorzitter, w ant daardoor ontneem t het B estuur het
dagelijksch brood aan den kleinen m an en s te lt een
gouvernem ents-bedrijf boven het particu lier in itia 
tief. Ik wil terzijde laten, da t het particu lier in itia tie f
bij de oprichting van het A.B.C.-bedrijf d aar niet bij
betrokken wenschte te  v/orden, m aar da t kan nooit
een reden zijn om het particu lier in itia tie f nu moed
willig te  dooden. Dus ik zou nu willen vragen of het
B estuur bereid is om : lo . een proef te  nemen m et het
toestaan  van passagiers au to ’s en kleine bussen in
beide richtingen in de B reedestraa t en de v rach t
wagens en groote bussen te  verbieden in oostelijke
rich ting  te  rijden; 2o. aan de kleine bussen ook toe
stem m ing te geven op het Brionpiein passagiers
in te  mogen nemen. Ik  weet niet of de andere heèren

hierm ee accoord zullen gaan, m aar ik stel voor een
brief aan he t B estuur te  schrijven m et die twee sug
gesties.

De \  oorzitter: Ik  wil U er eerst even op a tte n t
maken, dokter Maal, da t de S taten  zelf aan he t Be
s tu u r gevraagd hebben m aatregelen te  tre ffen  te r
verbetering van he t verkeer. Ik  kan me voorstellen,
d a t de betrokkenen veel las t van deze regeling on
dervinden, om dat zij telkens m oeten omrijden, zooals
U daareven heeft aangehaald, m aar d it zal een tijde
lijke regeling zijn. U weet zelf, d a t he t B estuur p lan
nen heeft een nieuwen weg te  m aken langs het Rif-
w ater. Zooals ons h ier is medegedeeld, zal die weg be
ginnen bij de nieuwe telefooncentrale en leiden in
oostelijke richting. H et tra jec t, d a t omgereden m oet
worden, zal dan veel k o rte r  worden. De Gouverneur-
de-Rouvilleweg, w aarover U het zooeven had, is nog
m et gereed, zoodat er dus nog niet over gereden kan
worden, m aar d it werk zal volgens mij in betrekkelijk
korten  tijd voltooid zijn, zoodat he t verkeer dan over
dien weg geleid zal kunnen worden. Ik  vind daarom ,
da t he t beter zou zijn nog even te w achten en u it te
kijken hoe lang het zal duren, eer he t B estuur over
g aa t to t het definitief regelen van het verkeer.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik  ben
het m et U eens, da t de S taten  zelf gevraagd hebben
om het verkeer in de B reedestraat te regelen, m aar
het B estuur had het ook zoo kunnen regelen, da t het
heele verkeer, dus ook de voetgangers, in de Breede
s tra a t  verboden wordt. Wij zouden er dan mee ac
coord m oeten gaan, om dat wij he t zelf gevraagd heb
ben? Neen, Mijnheer de V oorzitter; wij hebben ge
vraagd  het verkeer in de B reedestraat te  regelen,
m aar niet om d it te doen tenkoste van de bussen van
den kleinen man. D at hebben wij niet gevraagd.
In  de tweede plaats, als blijkt, d a t m isschien op een
eenvoudiger wijze hetzelfde resu ltaa t bereik t kan
worden, is e r niets op tegen, da t wij wijzen op het
ongemak, da t he t publiek van deze oplossing onder
vindt en da t wij een ander middel aangeven om d it
zelfde doel te  bereiken. Daarom  verzoek ik U om aan
de vergadering voor te stellen een brief aan het Be
s tu u r te  rich ten  m et de suggesties om lo . instede
van alle verkeer in oostelijke rich ting  te  verbieden,
alleen d a t van de A.B.C.-bussen en de v rach tau to ’s
te  verbieden en 2o. de kleine bussen toestem m ing te
geven ook op het Brionpiein te  parkeeren.

De Voorzitter: U doet dus een voorstel en ver
zoekt mij de meening van de andere leden hierom 
tre n t te vragen, dokter Maal. Ik  ben geen deskundige
op het gebied van het leiden van het verkeer. Met
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welke moeilijkheden het B estuur te  kam pen zal heb
ben om he t verkeer te  leiden op de door U voorge
stelde m anier, weet ik n iet en zou ik gaarne aan  des
kundigen willen overlaten. D aarom  stel ik voor he
denavond een commissie te  benoemen, die zich zal be
lasten m et deze aangelegenheid en d aar een studie
van zal maken. A an de hand van het rappo rt van die
commissie kunnen wij dan een brief schrijven aan het
Bestuur.

De heer Dr. Maal: Ik  verzoek stem m ing over de
keuze tusschen Uw en mijn voorstel. Mijnheer de
V oorzitter.

De heer Plantz: Mijnheer de V oorzitter. Ik ben
ook geen deskundige op het gebied van he t verkeer;
wij zijn he t geen van allen. M aar het is een ieder dui
delijk, d a t door de wijze, w aarop het B estuur he t ver
keer in de B reedestraa t nu geregeld heeft, de kleine
bussen benadeeld worden. Ik  geloof niet, d a t de be
doeling bij he t B estuur voorgezeten heeft om een der-
gelijken toestand  te  creëeren. M aar hoe of he t ook
m ag zijn, die b estaa t op het moment. Iedereen weet,
dat, als men h ier over de brug kom t en een voertuig
m oet hebben, da t men dan het eerste, d a t men tegen
komt, neemt. Als het B estuur dan aan de groote bus
sen to es taa t aan den w aterkan t op O trabanda te  par-
keeren, terwijl de kleine verderop in de B reedestraa t
m oeten parkeeren, dan is he t een ieder duidelijk, dat
dat ten  nadeele is van de kleine bussen. Ik kan mij
best voorstellen, da t dokter Maal zegt, da t men het
particu lier in itia tie f van den kleinen m an hierm ede
eenvoudig doodt. M.i. is d it een zaak, die geen u itstel
gedoogt; e r  m oeten m.i. onmiddellijk m aatregelen ge
nomen worden om hierin  verbetering te brengen en
wel zoo, da t he t B estuur weer toestaat, d a t de kleine
bussen gelijk m et de groote bussen aan den w ater
kan t mogen parkeeren en een anderen m aatregel tre f t
om het verkeer in de B reedestraa t te  regelen.

De heer E. Jonckheer: Ik zou een tusschenvoor-
stel willen doen. Zoowel U, Mijnheer de V oorzitter,
als de heer P lan tz  heeft laten  uitkom en, da t wij geen
deskundigen zijn op het gebied van verkeersregelin
gen. De heer Maal heeft een definitief voorstel ge
daan, hoe het geregeld m oet worden. Ik  geloof, da t
wij he t e r  allem aal over eens zijn, da t de kleine bus
sen in groote m ate benadeeld worden door deze rege
ling. Ook geloof ik, da t wij he t e r allem aal over eens
zijn, d a t deze regeling niet heelemaal tegem oetkom t
aan  hetgeen de S taten  indertijd hebben gevraagd. Ik
zou daarom  willen voorstellen een brief aan het Be
s tu u r te richten, w aarin  de S taten  zeggen, d a t zij
meenen, da t de kleine bussen door deze regeling erg

benadeeld worden, (wij zien reeds, da t e r een motie
aangenom en is door den C hauffeursbond; ik heb ge
hoord, da t e r  requesten zijn ingediend enz.), en het
B estuur vragen of he t reeds m aatregelen heeft ge
tro ffen  om deze regeling te  veranderen in dien geest,
d a t een ieder een beetje in zijn moeilijkheden tege
m oet gekomen wordt. Ik  geloof, da t een brief in dien
geest een tusschenw eg is om d it defin itief te  regelen,
terwijl wij dan toch n aar voren laten  komen, da t wij
eenige bezwaren hebben tegen de bestaande regeling.

De heer Dr. Maal: Ik heb een veel be ter voorstel.
Mijnheer de V oorzitter. Ik  zou een brief willen rich 
ten  aan  het B estuur m et he t verzoek de groote bus
sen en de vrachtw agens, die een veel g roo ter wegop-
pervlak beslaan dan de kleine bussen, te  verbieden
in oostelijke rich ting  door de B reedestraa t te  rijden
en, aangezien die groote bussen op het Brionplein
zooveel p laa ts innemen, aan de kleine bussen toe te
s taan  op het Brionplein passagiers in te  nemen en de
groote bussen te  verwijzen n aar he t Molenplein. Wij
zullen dan zien of he t verschil in aan ta l passagiers
blijft.

De V oorzitter: Ik geloof, dokter Maal, da t U
niet consequent bent, w ant U was er tegen, da t de
kleine bussen in de B reedestraa t m oeten parkeeren
en de groote bussen op het Brionplein. De heer P lantz
heeft opgem erkt, da t he t vanzelf spreekt, da t ieder
een, die een bus m oet nemen op het Brionplein, ge
bruik  zal m aken van het vervoermiddel, d a t he t
d ich tst bij is. Als U het nu g aa t omkeeren, zal het
voor de groote bussen nadeelig worden. Daarom  be
grijp ik U niet goed; voor den een wilt U het niet
hebben, m aar voor den ander wel.

De heer Dr. Maal: Ik ben voor particu lier in itia 
tief, Mijnheer de V oorzitter. Ik  wensch het p a rticu 
lier in itia tie f n iet te  dooden ten  gunste van het gou
vernem ent: d aar g aa t he t bij mij om. H et Gouver
nem ent doodt h ier he t particu lier in itiatief, en d aar
kom ik tegen op. Ik  ben een vertegenw oordiger van
het volk en n iet van het B estuur! Daarom  wensch ik,
dat aan het volk toegestaan  w ordt zijn dagelijksch
brood te  verdienen. Ik kom niet op voor een bedrijf,
w aarvan het B estuur, m et uitzondering van eenige
prefenrente, alle aandeelen in handen heeft.

De Voorzitter: W at U d aar aanhaalt, dokter
Maal, is inderdaad ju ist. H et is een ondernem ing van
het Bestuur, m aar dan toch een, die bewezen heeft re 
den van bestaan  te  hebben ten  gerieve van het pu
bliek. H et valt in ieder geval niet te ontkennen, da t
die groote bussen groote verbeteringen hebben ge-
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bracht in den chaos, waarin het verkeer zich tevoren
bevond.

De heer Dr. Maal: Ik kom er tegen op, Mijnheer
de Voorzitter, dat U in Uw woorden insluit, dat de
kleine bussen het algemeen belang niet gediend heb
ben.

De Voorzitter: Zeer zeker, dokter, maar op hun
manier.

De heer Dr. Maal: Zij hebben het algemeen be
lang ook gediend. Mijnheer de Voorzitter; dat staat
vast. Toen de grote bussen niet rendabel waren, heb
ben de kleine bussen het opgeknapt. Nu rijden de
groote bussen alleen op die trajecten, waar geld te
verdienen is, maar de kleine bussen gaan naar Banda
Abao, Seroe Fortuna enz., waar zij maar 2 of 3 pas
sagiers meekrijgen. Als het om het algemeen belang
gaat, is het de plicht van het Bestuur ook te rijden
op die trajecten, waar geen financieele voordeelen
te behalen zijn. Maar het gaat niet zoozeer om het al
gemeen belang als om de centen. Mijnheer de Voor
zitter;

De Voorzitter: Maar U weet niet of die bussen
van het A.B.C.-bedrijf ook niet op die andere trajec
ten zullen gaan rijden, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Maar waarom zijn zij dan niet
begonnen die groote bussen naar Westpunt, Knip enz.
te sturen ? Waarom zijn zij alleen maar begonnen het
lucratieve ritje rond het Schottegat te maken? Ik
weet het wel: omdat dit laatste lucratief is en het
andere niet.

De heer Visser: Mijnheer de Voorzitter. Ik meen
te weten, dat die verkeersomlegging van tijdelijken
aard is, daarom geloof ik, dat het beter zou zijn aan
het Bestuur te vragen hoe lang die omlegging zal
duren.

De heer Dr. Maal: Het helpt zoo weinig vragen
te stellen aan het Bestuur, Mijnheer de Voorzitter;
het helpt zelfs niets. Wij hebben gevraagd om proe
ven voor kunstmatige regen en hebben tot antwoord
gekregen, dat eerst een meteoroloog moet komen en
inlichtingen ingewonnen moeten worden, maar on-
dertusschen crepeert het volk hier, omdat er geen
water is om te drinken, ook daar trekt het Bestuur
zich niets van aan, maar de beesten wel; die gaan
dood. De menschen, de zwarte menschen, daar be
kommert het Bestuur zich niet om. Het Bestuur is
tegen dierenmishandeling, maar geeft ze toch geen

water. Het helpt niet het Bestuur iets te vragen.
Mijnheer de Voorzitter; wij moeten het Bestuur voor
een fait accompli stellen.

De Voorzitter: Wij hebben dus een voorstel van
den heer Maal, een van den heer Jonckheer, een van
den heer Visser en een van mijzelf.

De heer Jonchheer: En dan is er nóg een voor
stel van den heer Maal, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Dr. Maal: Ik wil nog even mijn voorstel
herhalen. Mijnheer de Voorzitter. Aan de kleine bus
sen worden gelijke rechten gegeven als aan de groote
bussen. Aan de groote bussen wordt verboden om in
oostelijke richting in de Breedestraat te rijden.

De Voorzitter: U wilt dus de groote bussen in
een bepaalde richting laten rijden.

De heer Dr. Maal: Ik wil mijn voorstel herhalen.
Mijnheer de Voorzitter: een brief aan het Bestuur
met het verzoek om een proefneming gedurende 1 of
2 weken, waarbij het passagiersvervoer door kleine
bussen en auto’s in beide richtingen door de Breede
straat mag geschieden; terwijl de groote bussen en
de vrachtauto’s alleen in westelijke richting mogen
rijden. Een tweede punt is om aan de kleine bussen
dezelfde voorrechten te geven als aan de groote en
als dat niet mogelijk is, om dan gedurende 2 weken
aan de groote bussen minder voorrechten te geven
dan aan de kleine.

Het voorstel van den heer Maal wordt onder
steund door den heer E. Jonckheer.

De Voorzitter: U ziet, Dr. Maal, Uw voorstel
wordt niet voldoende ondersteund.

Wij zullen dus nu het voorstel van den heer E.
Jonckheer in behandeling nemen. Wilt U Uw voor
stel nog even herhalen. Mijnheer Jonckheer?

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Mijn voorstel is om een brief aan het Bestuur te
richten, waaruit moet blijken, dat de Staten hebben
waargenomen, dat de regeling, welke getroffen is
om de verkeersopstoppingen in de Breedestraat
Otrabanda te voorkomen, niet heelemaal goed is uit
gevallen en daarbij in het bijzonder laten uitkomen,
dat het parkeeren van de kleine bussen in de Breede
straat voor deze bussen een groot nadeel beteekent
en het Bestuur vragen welke maatregelen het denkt
te nemen om aan dezen ongezonden toestand een
einde te maken.



De Voorzitter: Wij zouden dan hieraan het voor
stel van den heer Visser kunnen koppelen, om te
vragen hoe lang deze verkeersomlegging duren zal.

De heer E. Jonckheer: Ik heb daar geen bezwaar
tegen, Mijnheer de Voorzitter.

Het voorstel van den heer Jonckheer wordt on
dersteund door de heeren Dr. Maal, Mr. van der
Meer en Plantz.

Geen der leden hoofdelijke stemming wenschen-
de, wordt het voorstel beschouwd met algemeene
stemmen te zijn aangenomen.

18o. een gouvernements-depêche dd. 7 Mei
1948 no. 3552 in antwoord op den brief dd. 21 Juli
1947 no. 63 van de Staten, luidende:

Dit was het geval'zowel voor de oorlog als nu.
2. Verschillende producten zijn van het land zelf af

komstig bv. rijst, cocosolie, reuzel, boter, suiker, mais,
eieren, zeep, melk. Door o.a. lage arbeidslonen, geen invoer
rechten, lagere transportkosten kunnen de prijzen hiervan
lager gehouden worden.

3. Verschillende producten worden door het Gouver
nement van Trinidad geïmporteerd, gedistribueerd en
soms gesubsidieerd, b.v. pickled beef, boter, bevroren
vlees, vee, tarwemeel (gesubsidieerd), gecondenseerde
melk (gesubsidieerd), varkensvlees, rijst (indien de binnen
landse productie niet voldoende is, wordt dit artikel door
het Gouvernement geïmporteerd, gedistribueerd en gesub
sidieerd), vetten, zeep (zie aantekening bij rijst), corned
beef, kaas.

4. Daarnaast spelen ook de preferentiële rechten
voor goederen, afkomstig uit het Britse imperium, een
belangrijke rol. De verschillen tussen de beide soorten van
invoerrechten zijn soms aanzienlijk; meestal bedragen de
preferentiële rechten de helft van de rechten, geheven op
goederen, afkomstig uit landen, niet behorende tot het
Britse Rijk.”.

„In antwoord op bovenaangehaalde brief en ten ver
volge op mijn daarop gegeven antwoord dd. 3 September
1947, no. 6953 heeft ondergetekende de eer Uwe Staten
hierbij te doen toekomen de eerst thans ontvangen ge
gevens, betreffende een vergelijking der prijzen van de
eerste levensbehoeften in Curacao' en in Trinidad.

In het hierna volgend overzicht van de gemiddelde
prijzen der eerste levensbehoeften op Curagao en Trinidad
in 1947 springen de verschillen in prijsniveau duidelijk in
het oog.

Prijzen in Cur. guldens
Artikel Eenheid Curagao Trinidad

Mai,smeel Ib. ƒ 0,17 ƒ 0,17
Aardappelen , , 0,225 0,13
Tarwemeel >> 0,18 0,13
Erwten , , 0,32 0,28
Bonen , , 0,45 0,39
Eetbare olie pint 1,36 0,36
Boter , , 1,12 0,80
Margarine J) 1,15 0,73
Rijst , , 0,33 0,081/2
Suiker , , 0,33 0,16
Kaas f f 1,95 0,86
Vlees (gemiddeld) 1,08 0,73
Melk, evaporated 141/2 oz. 0.35 0,315

Bij het onderzoek naar de oorzaak van de verschil
len in prijzen is komen vast te staian, dat deze oorzaken de
volgende zijn:

1. Op Trinidad heerst een lagere levensstamjaard
dan op Curagao. Hier zijn de lonen en salarissen hoger, de
rentabiliteit der ondernemingen is groter, de werkgelegen
heid is ruimer. Curacao is welvarender dan Trinidad. De
hiermede gepaard gaande grotere geldcirculatie brengt
grotere koopkracht met zich mede, wat in het algemeen
een prijsverhogende invjoed uitoefent.

Een verschijnsel, hieruit voortspruitende, is dat der
hogere winstmarges op Curagao. 'Vooral voor levens
middelen zijn de marges op Trinidad lager dan op Curagao.

De Voorzitter: Ik stel voor dit stuk voor kennis
geving aan te nemen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
had het genoegen dit balletje een jaar geleden op te
werpen. Het heeft een jaar geduurd, voordat wij hier
antwoord op gekregen hebben, maar „beter laat dan
nooit”. Ik geloof echter, dat in dit antwoord eenige
vergissingen — om niet te zeggen onjuistheden —
voorkomen. Er wordt bv. gezegd, dat de levensstan
daard hier hooger is dan in Trinidad; dat kan waar
zijn. Verder, dat er hier breedere winstmarges zijn
dan in Trinidad. Ik kan mij indenken, dat op luxe
artikelen hooge winstmarges toegestaan worden,
maar ik kan mij onmogelijk voorstellen, dat het
Gouvernement van Curasao op foenchimeel, op ge
zouten vleesch en op boter en margarine, dus de
dagelijksche levensbehoeften, breedere winstmarges
toestaat.

Als wij in Port of Spain op het eiland van de
Hummingbird (Trinidad) komen, dan zien wij daar
goede, breede mooie, geasphalteerde wegen.

De Voorzitter: Nou nou, dokter Maal, ik ben
daar geweest.

De heer Dr. Maal: Ik ook. Mijnheer de Voorzit
ter. Wij zien daar een postkantoor, een bankgebouw,
prachtige gebouwen, een hotel (de Savana), waar
iedere vreemdeling naar gaat kijken. Als ik hier
rondzie, zie ik, dat de personeelslasten hoog zijn,
maar voor de rest geen bliksem! Er wordt, zou ik
haast zeggen, hier niet genoeg aan het volk gedacht.
Er worden, wat prijzen betreft, misschien te groote
winstmarges toegestaan. Indien Trinidad op voe-
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dingsmiddelen lagere invoerrechten heeft dan 3,3%
of heelemaal geen invoerrechten, dan is dat, geloof
ik, niet mogelijk. Ik heb altijd gehoord, dat Curasao
een vrijhaven erg nabij is, maar dan is Trinidad
blijkbaar nog meer vrijhaven dan Curasao. En dat
betwijfel ik. Ik zou dus het Bestuur willen verzoeken
in die richting te werken, dat de prijzen van de dage-
lijksche levensbehoeften hier naar beneden gebracht
worden. Hoe het Bestuur dit doen wil, weet ik niet;
ik geloof niet door het verlagen van de invoerrech
ten, want die zijn hier practisch nihil.

Op voorstel van den heer Dr. Maal wordt ver
volgens besloten dit stuk te stellen in handen van de
3de Commissie.

19o. een gouvernements-depêche dd. 10 Mei
1948 no. 3411 met bijlage, luidende:

„Onder verwijzing n a a r de brief dd. 20 April 1948,
4e Afdeling no. 1/281 van de M inister zonder Portefeuille,
mede nam ens de M inister van Overzeese Gebiedsdelen,
w aarvan Uwe S ta ten  hierbij een a fsch rift w ordt aange
boden, heeft ondergetekende de eer Uw College te  v er
zoeken een voordracht te  willen doen van personen, die
voor de delegatie, als in die brief bedoeld, in aanm erking
komen. Hij moge hierbij in he t bijzonder de nadruk  leggen
op de vereiste economische deskundigheid dezer personen
en mede op de door de M inister geform uleerde principiële
verk laring  ten  aanzien van he t feit, w aarom  Curagao en
Surinam e zich m et N ederland to t één delegatie hebben
gevormd.

H et kom t hem gew enst voor, dat, zolang nog geen
gecom m itteerde voor het D epartem ent Sociale en Econo
mische Zaken is benoemd, de D irecteur van dit D eparte
m ent qualita te  qua als voorzitter der Curagaose delegatie
zal optreden.

In  verband rnet he t feit, da t de eerste  zitting  van de
Economische Commissie voor Latijns A m erika (E.C.L.A.)
reeds begin Ju a i p laatsv indt, moge ondergetekende Uv/e
S taten  om een zeer spoedige indiening dezer voordracht
verzoeken.” .

Het afschrift van den brief dd. 20 April 1948, 4e
Afdeling no. 1/281 van den Minister zonder Porte
feuille luidt als volgt:

,,Aan Zijne Excellentie de G ouverneur van Curacao.
In aanslu iting  op mijn schrijven van 9 F ebruari j.1.

No. 12/96 betreffende de Econom ische Commissie voor
Latijns A m erika, heb ik de eer Uw er Excellentie mede te
delen, da t in de gedurende de m aanden F ebruari en M aart
te  Lake Success gehouden zesde zitting  van de Econo
mische en Sociale R aad der Verenigde N aties besloten is to t
instelling van de bovenbedoelde economische Commissie.

Bij de behandeling in de Ecosoc heeft de N ederlandse
p d e leg ee rd e  verklaard , d a t N ederland te  zijner tijd gaarne
in overleg m et deze gebieden zal overwegen om Surinam e
en Curagao voor te  d ragen voor he t ,.associate m em ber
ship”.

H et gewone lidm aatschap is, zoals U bekend, niet
aan  deze gebiedsdelen toegekend, doch slechts aan  N eder
land.

' In tussen  wil he t mij voorkomen, d a t he t geassocieerde
lidm aatschap, waarbij wel he t rech t is verleend om aan  de
beraadslagingen mede te  w erken en in commissie-bijeen-
kom sten te  stem m en, doch niet dat, om aan  de stem m ingen
in de volledige zittingen deel te  nemen, n iet beantw oordt
aan de positie van Curagao in de opzet van het Koninkrijk-
nieuwe-stijl en aan  hun s ta tu s  van gelijkw aardige delen
van dit Koninkrijk.

H et lijkt mij daarom  ju is te r  om te r  gelegenheid van
de eerste bijeenkom st van de Econom ische Commissie voor
Latijns A m erika (E.C .L.A .) één delegatie a f te  vaardigen
voor het Koninkrijk, bestaande u it één of tw ee vertegen
w oordigers van Nederland, waarbij bekendheid m et de
organisatie  van reeds bestaande regionale commissies voor
E uropa en voor Azië en h e t V erre Oosten de keuze voor
namelijk m oet bepalen, en overigens u it vertegenw oordi
gers van Surinam e en Curagao, die op grond van des
kundigheid op economisch te rre in  voor deze gebiedsdelen
w aren aan  te  wijzen. T er conferentie zou dan een princi
piële verk laring  kunnen worden afgelegd, d a t Surinam e en
Curagao bezig zijn zich op de voet van gelijkw aardigheid te
verenigen m et N ederland to t een V erenigd K oninkrijk en
er om die reden de voorkeur aan  hebben gegeven om de
vraag , op welke wijze hun bijzondere belangen in de naaste
toekom st in de arbeid der E.C.L.A. to t  hun rech t zullen
m oeten komen, nader onder ogen te  zien, zodat zij e r voors
hands van hebben afgezien zich aan te  melden als „asso
ciate m em ber”, doch tezam en m et N ederland één delegatie
hebben gevormd.

De H eer da Costa Gomez, m et wie een en ander u it
voerig is besproken, kon zich m et deze zienswijze geheel
verenigen.

In  verband m et de om standigheid, d a t de eerste  z itting
van de E.C.L.A. reeds begin Jun i te  Santiago zal p laa ts
vinden, zou ik het op prijs stellen, indien U mij op korte
term ijn Uw oordeel te r  zake zou willen m ededelen.”.

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 3de commissie.

20o. een gouvernements-depêche dd. 10 Mei
1948 no. 3350 in antwoord op den brief dd. 23 April
1948 no. 5 van de Staten van Curagao, luidende:

„N aar aanleiding van bovenaangehaalde brief heeft
ondergetekende de eer Uw College te  berichten, dat, de u it
gezonden am btenaren  buiten beschouwing gelaten, e r in
het S taatsdeel slechts een elftal adjunct-com m iezen zijn,
die niet ouder in anciënniteit zijn dan de te r  Griffie der
S ta ten  w erkzam e adjunct-commiezen.

In verband m et d it kleine aan ta l geeft ondergetekende
Uw College in overweging er mede accoord te  willen gaan,
dat de behandeling van aangehaalde brief w ordt aange
houden to t na de u itslag  van de adjunct-com m iezen-
examens, welke in de loop van deze m aand kan  worden ver
wacht, opdat alsdan waarschijnlijk een g ro te r aan ta l am b
tenaren  op de circulaire, welke ondergetekende in verband
m et de in meergenoemde brief bedoelde vacatu re  denkt uit
te  sturen, zou kunnen reflecteren .”.
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Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de afdeelingen.

21o. een brief dd. 8 Mei 1948 van de Afdeelin
gen, waarbij den Staten wordt geadviseerd naar aan
leiding van de gouvernements-depêche dd. 19 April
1948 no. 2377 den navolgenden brief aan Zijne Excel
lentie den Gouverneur van Curasao te schrijven:

,,De S ta ten  van Curagao geven hierbij gevolg aan  het
verzoek van Uwe Excellentie, gedaan bij gouvernem ents-
depêche dd. 19 April 1948 no. 2377, om advies op he t d a a r
bij aangeboden ontw erp van wet, strekkende to t he t in
overweging nem en van een voorstel to t verandering in de
Grondwet, teneinde een nieuwe rechtsorde voor de in a r t i
kel 1 der G rondw et genoemde Grondgebieden te  kunnen
voorbereiden en vestigen, alsmede strekkende to t invoering
van het in s titu u t van S taa ts-secre tarissen .

Enkele opm erkingen meenen de S ta ten  evenv/el aan
hun advies op het ontw erp zelf te  m oeten la ten  voorafgaan.

A llereerst zij opgem erkt, d a t de geringe tijd, welke
voor he t u itb rengen  van het advies toegestaan  is, slechts
een algemeene beschouwing van het ontw erp toeliet.

In  de tweede p laa ts  willen de S ta ten  van C urasao van
deze gelegenheid gebruik m aken om nogm aals een ernstig
]rrotest te  laten  hooren, da t zij strijk  en zot niet in de ge
legenheid worden gestold, tevoren hun advies u it te  b ren
gen om tren t w ettelijke regelingen, w aarbij C urasao in
belangrijke m ate is betrokken. Voorbeelden van recenten
datum  vorm en o.m. he t te  B russel gesloten Vijf-Mogend-
hedenverdrag, het te  Genève to t s tan d  gekom en generaal
douane- en handelsaccoord en th an s w eer he t onderhavige
ontw erp. Ten aaaizien van d it laa ts te  moge erop worden
gev/ezen, d a t op 19 A pril 1948 he t advies der S ta ten  werd
gevraagd en dat reeds op 21 April d.a.v. in de plaatselijke
pers een u ittreksel u it he t Voorloopig V erslag van de
Tweede K am er verscheen, terw ijl sommigen op Curacao
over de radio via PC J gehoord meenen te  hebben, d a t dit
ontw erp reeds in de Tweede K am er behandeld is, w aarvan
in de pers ech ter geen bevestiging verschenen is.

D it herhaaldelijk handelen voor Curagao, over C ura
cao en zonder CuraQao, is een bron van telkens terug-
keerende ergernis. In he t bijzonder thans, nu men de oude
koloniale rechtsorde wil a fsehaffen  en eén nieuwe rech ts
orde scheppen, zou h e t van de ju is te  geestesgesteldheid
blijk geven, indien vooral die artikelen  van de Grondw et
zorgvuldig zouden worden nageleefd, welke beter strekken
m et de gew enschte relatie  tusschen de verschillende deelen
van he t Koninkrijk. H et kolonialism e toch is dikwijls m eer
een zaak van geestesgesteldheid dan van wetgeving.

W at b e tre ft het ontw erp zelf moge he t navolgende
n aar voren worden gebracht.

De hiervoren gesignaleerde gang  van zaken, hoe goed
bedoeld, w ekt de indruk, d a t de R egeering zich nog niet ge
heel los heeft kunnen m aken van de oude m entaliteit. Deze
indruk w ordt door den inhoud van het onderhavige on t
werp n iet weggenomen, m aar v indt daarin  veeleer bevesti
ging, aangezien daarin  im m ers vooruitgeloopen w ordt op
een later, mede door anderen to t  s tan d  te  brengen hoogere
regeling.

De S ta ten  van Curagao ju ichen he t toe, d a t de Regee
ring  m et d it ontwierp de mogelijkheid wil scheppen om to t
een nieuwe rechtsorde te  geraken, w aarin  de onderscheiden

Grondgebieden van he t Koninkrijk der N ederlanden ais
gelijkgerechtigden zullen optreden. Zij willen gaarne  a a n 
nemen, d a t de bedoeling van h e t onderhavige ontw erp
daarop gerich t ia en d a t he t beoogde doel erm ede bereik t
kan worden. Toch kom t het ju rid isch  en u it gevoelsoog-
p u a t be ter aan v aard b aar voor, indien het zoogenaam de
openhakken van de Grondwet zich ook inderdaad  zou be
palen to t  het openhakken daarvan, inp laats van than s
reeds op deze m aterie  in te  gaan.

Im m ers wil men op voet van gelijkheid een nieuwe
i-echtsorde opbouv/en, dan is liet de a lie ree iste  taak , een
procedure on vee: van gelijkheid vcoi hot to t standkom en
van die nieuwe rech tsorde te  creëeren.

Deze procedure — een conditio sine qua non om op
basis van gelijkgerechtighcid verder te  kunnen gaan  —
w ordt in he t onderhavige ontw erp gemist.

Willen bijvoorbeeld de N ederlandsche Antillen, en
zulks geldt evenzeer' voor Surinam e, op voet van gelijk-

. gerechti.gdheid kunnen deelnemen aan de vorm ing van een
nieuw Vereenigd Koninkrijk, dan m oet m et zooveel woor
den duidelijk to t  u itd rukk ing  worden gebrach t;

D at een nieuwe rechtsorde kan worden geschapen to t
regeling van de verhouding tusschen N ederland, Surinam e
en de N ederlandsche A ntillen en d a t zij to t s tan d  zal komen
door afkondiging, na aanvaard ing  daarvan  in ieder der
genoemde Rijksdeelen op een m et nam e genoemde wijze
(referendum , aanvaarding door de w etgevende lichameir,
al of n iet m et een geqiialificeerde m eerderheid, etc.), nader
bij de w et te  bepalen.

Tevens dient daarbij bepaald te  vuorden, da t van h(?t
m om ent van inw erkingtreden a f van de nieuv/e rechtsorde
de huidige Grondw et zal heeten Grondw et voor N ederland
en zal gelden uitslu itend en alleen voor' N ederland, onder
wijziging c.q. vervallen verk laring  van die artikelen, welke
than s op de Overzeerche Gebiedsdeelen betrekking hebben.

D it terugbrengen  van de Grondwet to t de Grondw et
v.an N ederland, beperk t u ite raa rd  niet de bevoegdheden
van he t N ederlandsche parlem ent bij de to tstandkom ing
der nieuwe rechtsorde, d aar he t zich im m ers toch zal
m oeten u itspreken bij de behandeling van de re.geling
daarvan.

Vermelde simpele wijze van het scheppen der proce
dure — d a t is de mogelijkheid van het to tstandkom en van
een nieuwe rechtsorde — zouden de S ta ten  van Curagao
gaarne  zien vastgelegd. N aar hun meening kan in de p laa ts
daarvan  niet volstaan worden m et een vage, weinig hou
v ast biedende omschrijving als „langs dem ocratische weg” .

D aar de N ederlandsche A ntillen in de nieuwe rech ts
orde slechts te  m aken zullen krijgen m et R ijksm inisters,
meenen de S ta ten  van Curagao zich ten  aanzien van de
invoering van het in s titu u t van S taa tssecre ta rissen  v;:n
advies te  m oeten onthouden. D it onderw erp b e tre ft n aar
hun meening een in terne N ederlandsche aangelegenheid,
ook al zal Curagao mogelijk to t aan  het oogenblik w aarop

sde nieuwe rechtsorde in w erking treed t, daarm ee nog in
aanrak ing  kom en.” .

22o. een brief dd. 8 Mei 1948 van de 1ste Vaste
Commissie, waarbij den Staten wordt aangeboden een
concept-voorloopig- tevens eindverslag op de ont-
werp-landsverordening tot bekrachtiging van het
besluit van de 24ste October 1947 (P.B. 1947, no.
148), houdende nadere wijzigingen van het Regie-



m ent van K rijgstucht voor Curagao (P.B. 1923 no. 2)
(1947-1948-51).

23o. een b rief dd. 12 Mei 1948 van de 1ste
V aste Commissie, waarbij den S taten  w ordt aange
boden een concept-voorloopig verslag op de ontwerp-
landsverordening to t wijziging en aanvulling van het
Reglem ent op de inrich ting  en sam enstelling van de
Rechterlijke M acht in Curagao (P.B. 1941 no. 60) en
to t wijziging van artikel 236 van het W etboek van
S trafvordering  voor Curagao (P.B. 1914, no. 21.)
(1947-1948-60).

2JfO. een brief dd. 12 Mei 1948 van de 1ste
V aste Commissie, waarbij den S taten  w ordt aange
boden een concept-voorloopig verslag op de ontwerp-
landsverordening houdende wijziging en aanvulling
van he t W etboek van M ilitair S tra frech t voor Cura-
Qao (P.B. 1923, no. 2) (1947-1948-49).

25o. een brief dd. 13 Mei 1948 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij den S taten  v/ordt aange
boden een concept-voorloopig verslag op de ontw erp-
landsverordening, houdende een nieuwe organisatie
van de Politie in he t S taatsdeel Cura(;ao (1947—
1948-65).

Juni behandeld m oeten zijn; d it zou in d it geval be-
teekenen vóór den Is te n  Juni a.s. De S taten  brengen
vanavond —  13 Mei — hun verslag uit, zoodat er nog
ongeveer 18 dagen over blijven. In  die periode zal
het B estuur d it voorloopig verslag moeten bean t
woorden, m oeten de S taten  nog in de gelegenheid
zijn een eindverslag u it te  brengen, als men althans
een behoorlijke behandeling van deze begroeting wil
hebben en hoogstw aarschijnlijk zal het B estuur dan
nog een nota n aar aanleiding van he t eindverslag
m oeten uitbrengen. De behandeling van deze begroe
ting  is eenigszins opgehouden, om dat de S taten  lo .
bezig werden gehouden m et de behandeling van de
1ste suppletoire begroeting 1948 en 2o. hadden ver
w acht, da t de wijzigingen van de S taatsregeling
reeds hun beslag zouden hebben gekregen. Tot mijn
spijt. Mijnheer de V oorzitter, is d it laa tste  niet het
geval. In  de ontw erp-w et to t wijziging van de S taa ts 
regeling is uitdrukkelijk bepaald, d a t de bepalingen
daarvan  van toepassing zullen zijn op de begroeting
1949, m.a.w., zou de begroeting 1949 n iet vóór 1 Juni
behandeld behoeven te  zijn. In  verband hierm ede wil
ik aan de S taten  voorstellen het volgende telegram
te stu ren  aan den M inister President, den M inister
van Overzeesche Gebiedsdeelen en den H eer V oorzit
te r  van de 1ste Kam er:

26o. een brief dd. 12 Mei' 1948 van de 2de
V aste Commissie, waarbij den S taten  w ordt aange
boden een concept-voorloopig verslag op de ontwerp-
landsverordening to t verhoging van het m aximum
bedrag der'tegem oetkom ing te r  zake van de kosten
van u itru stin g  en voor verandering van w erkkring,
genoemd in artikel 1, eerste alinea sub a. van het
W est-Indisch U itzendingsbesluit 1925 (1947—1948-
44). •

Geen der leden bezw aar hebbende tegen boven
bedoelde adviezen van de 1ste en 2de Commissie,
sub 21o. t /m  26o. vermeld, w ordt besloten die aldus
over te  nemen.

27o. een brief dd. 10 Mei 1948 van de 2de
V aste Commissie, waarbij den S taten  w ordt aange
boden een concept-voorloopig verslag op de ontwerp-
Curagaose begroting voor het d ienstjaar 1949 (1948
-1 9 4 9 -1 ) .

De heer Plantz: Mijnheer de V oorzitter. Zoo-
even heeft U den brief van de 2de V aste Commissie
voorgelezen, waarbij den S taten  w ordt aangeboden
een concept-voorloopig verslag op de begroeting
1949. Volgens de bestaande S taatsregeling  zou deze
begroeting .vóór den eersten D insdag in de m aand

„minister president
minister overzeesche gebiedsdeelen
(voorzitter 1ste kamer)
den haag

staten van curagao verzoeken te mogen vernemen of
•■aanneming wetsontwerp tot wijziging staatsregeling bin
nen enkele dagen verwachtbaar stop krachtens ontwerp
moet begrooting 1949 behandeld volgens nieuwe bepalin
gen stop uiterste termijn afhandeling deze begrooting vol
gens bestaande staatsregeling 1 juni zoodat als nieuw ont
werp niet spoedigst van kracht onmogelijk gevolg kan ge
geven aan voornoemde bepaling waardoor impasse dreigt
met gevolg begrooting definitief door wet vastgesteld zal
moeten hetgeen onder tegenwoordige omstandigheden on
aanvaardbaar stop staten vertrouwen regeering (uw
kamer) alles in het werk zal stellen dit voorkomen.”.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de V oorzitter.
Ik had eigenlijk zelf ook een dergelijk concept-tele-
gram  opgesteld en zal dus gaarne d it voorstel van
den heer P lantz steunen.

H et voorstel van den heer P lan tz w ordt voorts
nog ondersteund door den heer Mr. van der Meer.

Geen der leden hoofdelijke stem m ing verlangen
de over d it voorstel, w ordt besloten het aldus over
te  nemen.

Geen der leden bezw aar hebbende tegen het



verslag van de 2de Vaste Commissie, wordt besloten
het aldus over te nemen.

28o. een brief dd. 8 Mei 1948 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij den Staten wordt aangeboden
een concept-voorloopig- tevens eindverslag op de
ontwerpdandsverordening, houdende vervallenver
klaring van de uitzendingspremie, bedoeld in artikel
4 van het West-Indisch Detacheringsbesluit 1930
(Staatsblad no. 380, P.B. 1930, no. 84) (1947—1948-
67).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het ver
slag van de 3de Vaste Commissie, wordt besloten het
aldus over te nemen.

29o. een gouvernements-depêche dd. 13 Mei
1948 no. 2949, luidende:

,,Naar aanleiding van de heden door de Heer
Griffier der Staten ingezonden drie amendementen
van het lid C. W. J. Jonckheer op de ontwerp-lands-
verordening tot nadere wijziging en aanvulling van
het Burgerlijk Wetboek voor de kolonie Curagao, tot
wijziging van de ,,Algemene bepalingen der wetge
ving van de kolonie Curagao en tot wijziging van de
,,Verordening tot wijziging en aanvulling van de be
palingen in het Burgerlijk Wetboek omtrent de
vaderlijke macht en de voogdij en daarmede samen
hangende artikelen, alsmede van een daarmede ver
band houdend voorschrift in het Wetboek van Bur
gerlijke Rechtsvordering” (P.B. 1904, no. 4) en van
de ,.Verordening houdende overbrenging van enkele
bevoegdheden van het hof van justitie en de raden
van justitie bij de kantonregters” (P.B. 1905 no. 11)
(1947—1948-43) (1946-1947-41) heeft ondergete
kende de eer U te berichten, dat tegen deze amende
menten geen bezwaar bestaat.”.

De Voorzitter: Bij de behandeling van het ont
werp zal de heer C. Jonckheer zijn amendementen
indienen.

Nog zijn van het Bestuur ingekomen:
1. Nota op de Nota naar aanleiding van de

Memorie van Antwoord op de ontwerp-landsveror-
dening tot wijziging van de Algemene Verordening
I. U. & D. 1908 (P. B. 1908, no. 33) (1948-1949-8)
(1947-1948-31).

2. Memorie van Antwoord op de ontwerp-
landsverordening, houdende instelling van een Col
lege van Gecommitteerden (1948—1949-7).

Deze stukken zullen gedrukt en onder de leden
verdeeld worden.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot vervallenverklaring van de lands
verordening van de 31ste December houdende
van de Motorrijtuig-, rijwiel- en motorbootbelasting-
verordening 1928 afwijkende bepalingen (P.B. 19.̂ 5,
no. 179) ( 191f7—19Jf8-30) en opent de algemeene
beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1, 2 en 3,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 3 van de agenda: onntwerp-lands-
verordening tot wijziging van de verordening van de
7de October 1932, betreffende het tegengaan van
rookverspreiding in het eerste of stadsdistrict en de
haven op het eiland Curagao (P.B. 1932, no. 90)
( 191f7—1948-JfO)  en opent de algemeene beraadsla
gingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens wordt artikel 1, als gewijzigd
bij Nota van Wijzigingen, en artikel 2, alsmede
het opschrift, de overweging en het ontwerp in zijn
geheel zonder discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 4 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot nadere wijziging en aanvulling van
het Burgerlijk Wetboek voor de kolonie Curagao, tot
wijziging van de „Algemene bepalingen der wetge
ving van de kolonie Curagao” en tot wijziging van de
„Verordening tot wijziging en aanvulling van de be
palingen in het Burgerlijk Wetboek omtrent de
vaderlijke macht en de voogdij en daarmede samen
hangende artikelen, alsmede van een daarmede ver
band houdend voorschrift in het Wetboek van Bur
gerlijke Rechtsvordering (P. B. 1901f no. k), en van
de „Verordening houdende overbrenging van enkele
bevoegdheden van het Hof van Justitie en de raden
van justitie bij de kantonregters” (P.B. 1905, no. 11)
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(19Jf^—19-^8-JfS) (19Jf6—19Jf7^Jfl) en opent de alge-
meene beraadslagingen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Wat
zijn wij: staatsdeel, gebiedsdeel of kolonie? Ergens
worden wij staatsdeel gedoopt, daarna herdoopt in
gebiedsdeel en nu krijgen wij op het laatst de oude
benaming terug van kantongeregten enz. in de kolo
nie Curagao. Zijn wij nou kolonie, gebiedsdeel of
staatsdeel; wat zijn wij ? Hetgeen U daar voorge
lezen heeft, is een officieel stuk. Mijnheer de Voor
zitter.

De Voorzitter: Inderdaad, dokter Maal, in tal
loze wetten komt nog het woord ,,kolonie” voor,
maar dat kan niet anders.

De heer Dr. Maal: Dus wij blijven kolonie. Mijn
heer de Voorzitter.

De Voorzitter: Dat hoeft U daaruit niet te con-
cludeeren, dokter Maal.

De heer C. W. J. Jonckheer: Ik zou gaarne hier
bij een paar woorden willen zeggen. Mijnheer de
Voorzitter. In de eerste plaats wil ik opmerken, dat
ik den indruk heb, dat het geacht medelid Dr. Maal
dit geheele ontwerp niet gelezen heeft, want anders
zou hij wel gemerkt hebben, dat dit ontwerp o.m.
beoogt dit woord uit deze wet te halen. Als hij even
de stukken had ingekeken, zou hij zijn opmerking
achterwege hebben gelaten.

Verder wil ik nog het volgende opmerken. In de
stukken hebben verschillende leden gevraagd een
commissie te benoemen om herzieningen van het
Burgerlijk Wetboek voor Curagao te overwegen. Het
Bestuur heeft toen in de nota naar aanleiding van het
eindverslag toegezegd deze commissie te zullen be
noemen. Ik zou willen voorstellen een brief aan het
Bestuur te zenden om dit achterwege te laten,
in verband met het feit, dat inmiddels in Nederland
een opdracht gegeven is aan prof. Mr. E. M. Meyers
om het geheele Nederlandsche Burgerlijk Wetboek te
herzien. Ik geloof, dat het beter zou zijn in dezen een
afwachtende houding aan te nemen en de benoeming
van een dergelijke commissie vooralsnog op te schor
ten; vandaar mijn voorstel.

Het voorstel van den heer C. Jonckheer wordt
ondersteund door de heeren Mr. van der Meer en
Plantz.

Geen der leden hierover hoofdelijke stemming

verlangende, wordt besloten het voorstel aldus over
te nemen.

Geen der leden verder het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

De artikelen 1 en 2 worden achtereenvolgens
zonder discussie en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen.

Artikel 3, als gewijzigd hij 1ste en 2de nota van
wijzigingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik wil het volgende amendement voorstellen
op dit artikel:

De nummering van de in artikel 3 vervatte wij
zigingen, na wijziging bij eerste nota van wijzigin
gen luidende:
No. 1, la, Ib, Ic, 2, 3, 4,

7, 7a, 8, 9, 10, 11, 12,
13d, 14, 15, 16, 17, 18, 19,
21, 22, 23, 23a, 24, 25, 26,
28, 29, 29a, 29b, 30, 31, 32,
35, 36, 37”

wordt vervangen door een doorloopend genummerde

5, 5a, 6,
13, 13a, 13b,
19a, 20, 20a,
27, 27a, 27b,
33, 34, 34a,

reeks van 1 tot en met 54.

Het amendement wordt ondersteund door de
heeren Mr. van der Meer en E. Jonckheer.

De heer C. Jonckheer: De toelichting op mijn
amendement kan heel kort zijn. Mijnheer de Voorzit
ter: Het doel ervan is om een doorloopende numme
ring te krijgen van de wijzigingen, die teloor is ge
gaan door de vele veranderingen, die in den loop van
de behandeling er in aangebracht zijn.

De Voorzitter: Mijne Heeren. Zooals U zooeven
uit de ingekomen stukken heeft kunnen hooren,
heeft het Bestuur tegen het door den heer C. Jonck
heer voorgestelde en de nog voor te stellen amende
menten geen bezwaar.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
amendement van den heer C. Jonckheer, wordt het
geacht met algemeene stemming te zijn aangenomen.

Artikel 3, als gewijzigd bij 1ste en 2de nota van
wijzigingen en door de Staten hij amendement, wordt
vervolgens zonder discussie en zonder hoofdelijke
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stemming aangenomen, alsmede de artikelen 5 als
gewijzigd hij 1ste en 2de nota van wijzigingen en 6.

Het opschrift.
De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor

zitter. Ik stel het volgende amendement voor:
In het opschrift vervallen de woorden:
,,en van de „Verordening houdende overbren

ging van enkele bevoegdheden van het hof van justi
tie en de raden van justitie bij de kantonregters” (P.
B. 1905 no. 11)”.

Het amendement wordt ondersteund door de
heeren E. Jonckheer en Plantz.

De heer C. Jonckheer: Ook de toelichting op dit
amendement kan heel kort zijn, Mijnheer de Voor
zitter. Het Bestuur heeft oorspronkelijk in het ont
werp een wijziging van deze verordening voorge
steld. Naar aanleiding van een opmerking in het
voorloopig verslag is het daarop echter teruggeko
men, maar heeft vergeten de benaming uit het op
schrift te lichten. Dit te doen is het doel van dit
amendement.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen dit
amendement, wordt besloten het aldus over te ne
men.

Het opschrift, als gewijzigd door de Staten hij
amendefnent, wordt vervolgens zonder discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

De overweging.
De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor

zitter. Ik stel het volgende amendement voor:
In de overweging vervallen de woorden:
„en de ,,Verordening houdende overbrenging

van enkele bevoegdheden van het hof van justitie en
de raden van justitie bij de kantonregters” (P. B.
1905 no. 11)”.

Het amendement wordt ondersteund door de
heeren E. Jonckheer en Mr. van der Meer.

De heer C. W. Jonckheer: Voor de toelichting
op dit amendement kan ik kortheidshalve verwijzen
naar de toelichting op het vorige. Mijnheer de Voor
zitter.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
amendement, wordt het aldus overgenomen.

Het opschrift, als gewijzigd door de Staten hij
amendement, zoomede het ontwerp in zijn geheel, als

gewijzigd hij 1ste en 2de nota van wijzigingen en hij
amendement, worden achtereenvolgens zonder dis
cussie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 5 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot bekrachtiging van het hesluit van de
2JfSte October 19j-l (P. B. 19j7, no. IjS),  houdende
nadere wijzigingen van het Reglement van Krijgs
tucht voor Curagao (P. B. 1923, no. 2) (19Jf8—19Jf9-
I j )  19Jf7—19Jf8-51) en opent de algemeene beraad
slagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 6 van de agenda: ontwetp-lands-
verordening, houdende vervallenverklaring van de
uitzendingspremie, bedoeld in artikel If van het
West-Indisch Detacheringshesluit 1930 (Staatsblad
no. 380, (P. B. 1930, no. 8 j) (19^8-19^9-17)
(19j7—19Jf8-67) en opent de algemeene beraadsla
gingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1, 2 en 3,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontiverp
in zijn geheel zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens onderwerpt de Voorzitter de notulen
van de vergadering van 22 April 1948 no. 2 aan de
goedkeuring der vergadering.

' Geen der leden op- of aanmerking hebbende te
gen deze notulen, worden zij aldus goedgekeurd.

Niets meer op de agenda staande, gaat de Voor
zitter over tot de rondvraag.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter: In
de plaatselijke nieuwsbladen zal U ongetwijfeld ge-
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lezen hebben van de groote brand, die op 21 A pril jl.
op ons eiland A ruba heeft gewoed. Bij deze b rand
zijn verschillende handelshuizen in het centrum  van
O ranjestad  een prooi der vlammen geworden, terwijl
andere gebouwen m et aanm erkelijke beschadiging er
zijn afgekomen. De k ran ten  vermeldden, da t de ma-
terieele schade ruim  een millioen gulden heeft be
dragen. H et is de grootste  brand, die men to t nu toe
op A ruba heeft gekend, en het had weinig gescheeld
of deze brand zou zijn uitgeloopen op een der g roo t
ste ram pen onzer hedendaagsche geschiedenis. Toe
vallig heerschte er op dien dag geen sterke wind en
daarom  is men, zij he t dan ook m et behulp van de
brandw eerm achten van de Arend Petroleum  en de
Lago Oil, het vuur in betrekkelijk korten  tijd m ees
te r  kunnen worden. Met een sterke N oordoost-pas-
saat, w aaraan  wij gewend zijn, zou wellicht een groot
deel van O ranjestad  te  betreuren zijn geweest.

En nu rijst vanzelf de vraag, wie hiervan de
schuld d raag t. H et G loria-theater, de oorsprong van
den brand, is reeds vroeger eenm aal afgebrand en
men v raag t zich te  O ranjestad  af of de overheid de
hand heeft gehouden aan de voorgeschreven voor
zorgsm aatregelen en het h a r t  van de stad, w aar het
gebouw gelegen was, de aangewezen p laa ts was om
zulke groote hoeveelheden film s te  bewaren. V ast
staa t, d a t d it gebouw niet voorzien was van een be
hoorlijk b randbluschapparaat en was deze brand u it
gebroken tijdens een bioscoopvoorstelling, dan zouden
er waarschijnlijk ook menschenlevens te betreuren
zijn geweest. A ch teraf bezien mogen wij dankbaar
zijn, d a t deze brand geen grootere afm etingen heeft
genomen. H et is niet aan  mij een oplossing aan  de
hand te  doen, m aar het is zonneklaar, dat, had men
tijdig k rachtige m aatregelen genomen om onze stad
tegen b randgevaar te  beveiligen, d it zeker n ie t was
gebeurd. Nu het kalf verdronken is, g aa t men den
pu t dempen. De Overheid m oet indachtig  zijn aan de
spreuk, d a t ,,voorkomen beter is dan genezen”.

Nu wij he t eenmaal hebben over veiligheids
m aatregelen tegen brand, is het goed te memoreeren,
da t er nog verschillende bronnen van gevaar aanw e
zig zijn in het h a rt  van O ranjestad. E r  zijn twee ben
zinepompen gelegen naast belangrijke gebouwen, die
beter n aa r elders w aren over te  brengen. H et is ons
bekend, da t bij het tanken  van au to ’s door lekkage
in de aanvoerslang m eer gasoline op den grond te 
recht kwam dan in de autotank. D it hebben wij m et
eigen oogen kunnen aanschouwen. E n  ru stig  zit men
daarbij s igare tten  te  rooken; er was n iet eens een
bord aanwezig m et „Verboden te  rooken”. Loodsen
m et honderden okshoofden rum  en andere sp iritu a 
liën s taan  in het 'h a rt van de stad  n aast belangrijke
gebouwen en zou zoo’n loods in b rand  vliegen, de

daardoor te ontstane ram p zal zeker n iet te  overzien
zijn.

Mijnheer de V oorzitter! De toestand  van de vei
ligheid op A ruba laa t veel te  wenschen over. E r  moe
ten  m et den noodigen spoed veiligheidsm aatregelen
getroffen  worden om een herhaling van de gebeurde
ram pen te  voorkomen. De bewoners van O ranjestad
zijn ongerust en willen daden zien u itgaan  van de
Overheid. Mag ik daarom  van deze p laa ts af een be
roep doen op het B estuur om in deze m aterie dili
gent te zijn.

Onze brandw eer is n iet berekend op groote
branden. Wel m oet gezegd worden, da t onze b rand 
w eerm annen m oedig en goed hebben gew erkt, doch
zij kunnen n iet helpen, d a t he t m aterieel ten  eenen-
m ale onvoldoende is. Ook hierin  m oet ten  spoedigste
verandering ten  goede komen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. In
den nach t van verleden Z aterdag  op Zondag zijn a l
leen op den weg n aa r Banda Abao al twee of drie
auto  s over den kop geslagen. Gelukkig waren daar
geen m enschenlevens bij betrokken. Enkele weken
terug  heb ik over hetzelfde onderwerp gespro
ken n aa r aanleiding van verschillende au to ’s, die
langs den weg liggen en dan liefst m et de kap op
den grond. Zou het n iet mogelijk zijn, da t n aast
verbetering van de brandw eer op A ruba ook verbe
tering  van het gebruik van de wegen op Curagao to t
stand  kom t? Ik weet niet hoe, m aar ik denk om te
beginnen aan zware straffen , w anneer de bestuurder
blijkt onder den invloed van sterken drank te  verkee-
ren, hetgeen helaas bijna altijd het geval is.

Mijnheer de V oorzitter. In  de laatstgehouden
openbare vergadering der S taten  op 22 A pril 1948,
w aarvan zoojuist de notulen zijn goedgekeurd, heb
ik een m otie ingediend, waarbij de S taten  als hun
meening te kennen gaven, da t de dienstreis van den
Advocaat-Generaal en den gouvernem ents-psychia-
te r  n aa r de Vereenigde S taten  van Noord-A m erika
om een studie te  m aken van de opvoeding van cri-
mineele jeugd, n iet op den post ,,onvoorziene u itg a 
ven” kan worden geboekt. Deze motie is toen m et
algemeene stem men aangenom en en ik vertrouw , dat
zij den volgenden dag onmiddellijk te r  kennis van het
B estuur gebracht is. N iettegenstaande de p laatsge
had hebbende correspondentie over deze aangelegen
heid, n iettegenstaande deze motie, is de reis van de
ze beide heeren toch doorgegaan! Zelfs heeft het Be
s tu u r het n iet noodig gevonden op deze motie te  rea-
geeren. H et heeft de motie kalm  n aast zich neerge
legd en is zijn gang gegaan. W aarom  ook niet. Mijn
heer de V oorzitter? E r  s ta a t toch in de Comptabili-



teitswet, dat de in den loop van een dienstjaar opko
mende behoeften, welke niet in de begroeting om
schreven zijn, in de kolonie Curagao door den Gou
verneur op den post voor onvoorziene uitgaven aan
gewezen worden? Denk er aan: in de kolonie Cura-
gao. Dan ga je je gang maar; dan doe je maar waar
je zin in hebt; dan deel je douceurtjes uit aan diege
nen, die tot de vriendjes behooren. Maar dan vraag
ik mij toch af: waarvoor dan suppletoire begrootin-
gen indienen? Waartoe dan herhaaldelijk over onder
werpen, die wel of ook wel niet in de begroeting om
schreven zijn, maar waarvoor niet genoeg of in het
geheel geen geld uitgetrokken is, onderhands over
leg gepleegd? Zoo is kortgeleden nog aan de Staten
gevraagd of het goed was, dat bij de Administratie
van Financiën een bode 1ste klasse in dienst geno
men wordt! Zoo zou ik kunnen doorgaan, maar wat
heeft het voor zin? Toevallig denk ik er hier aan,
dat ergens in de Bijbel staat, dat Gods goedheid geen
grenzen kent; die van Curagao ook niet. Mijnheer de
Voorzitter. Wat hebben echter feitelijk zelfs begroe

tingen dan voor zin? ,,Onvoorzien” zou dan op de
begroetingen in dezen kolonialen status naar het
voorbeeld van wijlen Adolf Hitler en Benito Musso
lini beter passen. „Onvoorzien” deden zij ook. Doch
ik wil en kan het gebeurde niet zwijgend laten voor
bijgaan en daarom zou ik willen voorstellen, dat de
Staten van Curagao een brief aan het Bestuur rich
ten om te vragen op welken post de dienstreis van
deze twee heeren geboekt zal worden.

Het voorstel wordt ondersteund door de hee
ren Mr. van der Meer en E. Jonckheer.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
voorstel van den heer Dr. Maal, wordt aldus beslo
ten.

Geen der leden verder het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter vervolgens de vergadering
gesloten.
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Staten vén Curasao
ZITTINGSJAAR 1948-1949.

NOTULEN

No. 4
. j ' i

ONTWORPEN NOTULEN
VAN DE

S T A T E N  V A N  C U R A Q A O .

Vergadering van Donderdag, den 20sten Mei
1948, des namiddags te 8 uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heeren W. R. Plantz, ondervoorzit
ter, C. W. J. Jonckheer, J. E. Irausquin, Mr. S. W.
van der Meer, J. R. Arends, J. H. A. Eman, Mr. E. C.
Henriquez, F. Visser, J. A. de Jongh, E. Jonckheer en
Dr. P. H. Maal, leden, benevens de heer A. H. M. van
Weel, griffier.

AFWEZIG: Dr. M. F. da Costa Gomez en Mr.
A. A. G. Smeets, leden, wegens verblijf in het buiten
land.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me-
dedeeling van de volgende ingekomen stukken:

lo. een gouvernements-depêche dd. 19 Mei 1948
no. 3991 houdende de mededeeling van de vaststel
ling van de landsverordening tot vervallenverklaring
van de landsverordening van de 31ste December
1945, houdende van de Motorrijtuig-, rijwiel- en mo-
torbootbelastingverordening 1928 afwijkende bepa
lingen (P. B. 1945, no. 179) (1947-1948-30).

2o. een gouvernements-depêche dd. 19 Mei 1948
no.3992, houdende de mededeeling van de vaststel
ling van de landsverordening tot wijziging van de
verordening van de 7de October 1932, betreffende het
tegengaan van rookverspreiding in het eerste of
stadsdistrict en de haven op het eiland Curasao (P.
B. 1932, no. 90) (1947—1948-40).

So. een gouvernements-depêche dd. 19 Mei 1948
no. 3993, houdende de mededeeling van de vaststel
ling van de landsverordening tot nadere ’./ijz'g'ng en
aanvuir.ng van het Burgerlijk W'ctboclr \"oor de kolo

nie Curasao, tot wijziging van de „Algemene bepa
lingen der wetgeving van de kolonie Curasao en tot
wijziging van de „Verordening tot wijziging en aan
vulling van de bepalingen in het Burgerlijk Wetboek
omtrent de vaderlijke macht en de voogdij en daar
mede samenhangende artikelen, alsmede van een
daarmede verband houdend voorschrift in het Wet
boek van Burgerlijke Rechtsvordering” P. B. 1904,
no. 4) (1947-1948-43) (1946-1947-41).

Ito. een gouvernements-depêche dd. 19 Mei 1948
no. 3994, houdende de mededeeling van de vaststel
ling van de landsverordening tot bekrachtiging van
het besluit van de 24ste October 1947 P. B. 1947, no.
148, houdende nadere wijzigingen van het Reglement
van Krijgstucht voor Curasao (P. B. 1923, no. 2)
(1948-1949-14) (1947-1948-51).

5o. een gouvernements-depêche dd. 19 Mei 1948
no. 3995, houdende de mededeeling van de vaststel
ling van de landsverordening, houdende vervallen
verklaring van de uitzendingspremie, bedoeld in ar
tikel 4 van het West-Indisch Detacheeringsbesluit
1930 (Staatsblad no. 380, P. B. 1930, no. 84) (1948—
1949-17) 1947-1948-67).

6o. een telegram van den griffier van de 1ste
Kamer dd. 15 Mei 1948, luidende:

„voorzitter staten van Curacao Willemstad curacao —
afdoening wijziging staatsregeling zeer waarschijnlijk

eind volgende week —

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

‘lo. een verzoekschrift van de. Anglican Church
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of the Holy Cross te Aruba van Mei 1948, luidende:
„The m em bers of the  A nglican Church living in A ruba

beg to  re-subm it the  application made by them  fo r a
G overnm ent loan of th irty -th o u san d  guilders (ƒ 30.000),
fo r ten  years, fo r the purpose of building a perm anent
stone Church building; which was considered by the
S ta ten  a t its  m eeting in Decem ber 1947, and rejected.

The m em bers of the Church beg to  m ake a second
application in the  belief th a t  th e ir  case could not have
been fully understood and th e ir  p resen t position not appre
ciated. In support of th e ir  application they  wish to  point
out the  following fac ts ;

1. The num ber of A nglicans living in A ruba, accord
ing to  the  census is 2,500. To date about 3,000.

This m em bership includes m any D utch subjects who
regard  it  as th e ir  rig h t as D utch citieins to  have a church
of th e ir  own.

2. For tw o years the G overnm ent h a s  been pleased
to g ra n t the sa la ry  of a p riest to  fu r th e r  the w ork of the
Anglican Church am ong the  Anglican people living in
A ruba. This w ork is being severely curtailed, owing to  the
fac t th a t the  p resen t A rm y H ut, which is serving tem p
orarily  as a C hurch building will no t hold the  num ber of
A nglicans w ishing to  worship. (The seating  capacity  of the
h u t is only 120.)

3. The Anglican Church of the  W est Indies is a u t
onomous and self-supporting ; th is m eans th a t  is receives
no financial help from  England, b u t depends upon the  con
tribu tions of its m em bers in the  W est Indies. As is well-
known, the islands in the  W est Indies are  poor, and conse
quently, beyond a g ra n t of ƒ 15,000 to  be paid back as soon
as pos.sible, the  A nglicans in A ruba can receive no financial
support from  the Anglican Church of th e  W est Indies.

4. The only m eans by which the  m em bers can build
th e ir  Church is by th e ir  own e ffo rts ; th is  they will do, but
in so fa r  as the  G overnm ent h as  stipu lated  in the  agree
m ent which perm itted  the Church to  buy land in A ruba
th a t  the tem porary  hu t m ust be replaced by a stone build
ing w ithin the  sh o rt tim e lim it of two years, (D ating from
June 1946), it  is impossible fo r them  to raise the  eighty-
thousand  guilders (80.000 FIs.) needed fo r the  Church,
w ithout the  aid of a loan.

The m em bers of the  Anglican Church in A ruba believe
th a t  if these fac ts  are  known the honourable m em bers of
the S ta ten  will be willing to  re-consider th e ir  application
and g ran t them  the  help th ey  need to  fu r th e r  the  w ork of
the  Church, which the  G overnm ent obviously desires shall
be carried  forw ard, by the  assistance it  has afforded  the
Church in the  paym ent of th e  sa la ry  of an Anglican
P riest.”

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de commissie.

\

8o. een gouvernements-depêche dd. 13 Mei 1948
no. 3906, luidende;

„O ndergetekende heeft de eer Uwe S ta ten  hierbij te
doen toekom en de prijzen van de voornaam ste levens
middelen en m anufactu ren  over April 1948, onder aan
tekening van he t navolgende;
Manufacturen April 1948.

G estegen zijn de gemiddelde prijzen v a n :
O nderhem den (heren ), dam esonderjurken, khaki-

hemden, herensokken, herenzakdoeken, herendassen,
herenbroeken (w itte ), herenpakken, (w itte ), beddelakens,
tafellakens, schoenen (heren).

G edaald zijn:
O nderbroeken (heren ), onderbroeken (dam es), katoe

nenhem den, dames japonnen (rayon ), dam  esjaponnen
(k a to en ), herenpakken (s to ffen ), handdoeken, schoenen
(dam es), keds.

De prijzen der overige artikelen  bleven constant.

Levensmiddelen April 1948.
G estegen is de prijs v a n : Vis en wel doordat een prijs

verhoging werd toegestaan.
Gedaald is  de prijs van uien.
De gemiddelde prijzen der overige artikelen  bleven

constant.

Prijzen Prijzen

A rtikel Eenheid Sept. ’39 April ’48
Manufacturen
Onderbroeken stuk ƒ 0,25 ƒ 1,73
Onderhem den f f „  0,25 f  f 1,38
D am esonderbroeken ' , , „ 0,50 ,, 1,71
D am esonderjurken „  1.25 f f 5,43
Katoenen hem den } t „  2,— f f 6,22
K hakihem den f f „ 0,75 f f 5,75
H erensokken p aar „ 0,25 f f 0,94
H erenzakdoeken stuk „ 0,25 f f 0,80
H erendassen f f „  1,50 f , 2,05
Dam es japonnen (rayon) f f „  2,50 f f 23,10
D am esjaponnen (katoen) f f „  2,— „ 7,12
H erenbroeken (w itte) f f „  2,75 f f 9,32
H erenpakken (w itte) f f 10,— f f 31,88
H erenpakken (sto ffen) f f „ 25,— ,, 62,50
K etelpakken (khaki) f f „ 3,50 f f 1 5 , -
H anddoeken f f „ 0,50 f f 1,81
Beddelakens f t „ 2,25 „ 7,33
Tafellakens f f 2,— f t 10,62
Schoenen (heren) 11 ,, 5, f t 15,71
Schoenen (dam es) f f „  2,— f f 9,72
Schoenen (keds) f f „ 0,75 >) 3,64

Levensmiddelen
Maïsmeel % kg- ƒ 0,10 f 0,30
A ardappelen V2 „ .. 0,10 f t 0,25
Tarwemeel V2 >> „ 0 ,071/2 f f 0,24
Bonen 1/2 ■, „ 0,20 f f 0,50
E rw ten 1/2 „ „ 0 ,221/2 f t 0,40
Spijsolie 1 L. „ 0,50 f f 2,10
B oter blik 5 Ibs. „ 3,75 f t 9,75
M argarine V 2  kg. „ 0,30 f t 1,50
Reuzel V2 1. „ 0,30 f t 1,40
Koffie ongebrand V2 „ 0,20 f  t 0,60
Thee V2 » „ 1,50 f  f 2,50
Rijst V2 „ 0,10 „ 0,36
Suiker 5 Ibs. „ 0 ,371/2 f t 1,05
Melk blik 14V2 oz. „ 0,25 f f 0,35
K aas 1/2 kg. „ 0,60 f t 2,—
Uien 1/2 „ 0,15 f t 0,45
E ieren , s tuk „ 0 ,071/2 f t 0,20
Brood ^ 100-110 gr. „ 0,04 f t 0,08
Vlees gem. 1 kg. „ 1,25 f 2,40
Vis gem. 2 „ „ 1,25 t  > 2,70
Groente & vruchten div. gem. „  0 ,371/2 „ 0,9.5’
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Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

9o. een brief dd. 13 Mei 1948 No. F 1174, getee-
kend door de heeren Procureur-Generaal en Admi
nistrateur van Financiën, luidende:

,,Met m achtig ing van Zijne Excellentie de H eer Gou
verneur hebben wij de eer de aandach t van  U E delachtbare
te  vragen voor he t volgende.

Voor de verzorging van  de bestuursk inderen  is in  de
begroting 1947 door de S ta ten  een crediet gevoteerd ten
bedrage van ƒ 22.300,— .

Op de Ie  A anvullende begro ting  1948, w aarop het
voorlopig verslag  bereids verscheen, is aangevraagd  een
bedrag van ƒ 44.600,— ,

In  verband m et de onderbrenging van de kinderen
en de tw ee daarvoor uitgekom en broeders zullen nog de
volgende kosten gem aakt m oeten worden, welke bij N ota
van W ijzigingen op vorengenoem de begroting zullen w or
den aangevraagd:

a. ƒ 23.500,—  voor het bouwen van  een m uur te r
lengte van 310 M. Deze m uur slu it aan  op de m uur, w aar
voor bij 3de Aanvullende begroting  1947 op artikel
261001-2 een eerste  term ijn  is goedgekeurd;

b. ƒ 2.750,—  voor het inrichten  van een afwas-
gelegenheid en he t desinfecteren en opverven van het
broedersgebouw. De broeders zullen worden gehuisvest in
een cel van het R ustoord  G root K w artier, w aarin  th an s
een krankzinnige lep rapatiën t is o n d erg eb rach t;

c. ƒ 19.000,— voor m eubilair, linnengoed voor het
tehuis der kinderen en de broeders;

d. ƒ 2.000,— voor aanleg van terreinverlich ting  bin
nen de m uren van h e t g e s tic h t;

e. ƒ 5.000,—- voor aanschaffing  van leermiddelen,
gereedschappen, schoonm aakartikelen  etc.;

f. ƒ 6.000,—  voor de bouw op Zaquito van een cel
voor de onder b. bedoelde patien t.

Aangezien h e t de bedoeling is d a t de stich ting  van  het
tehuis voor de bestuursk inderen  ten  spoedigste p laa ts  heeft
is het gew enst d a t dadelijk m et de vereiste  w erkzaam heden
w ordt begonnen.

In  verband daarm ede mogen ondergetekenden, na
daartoe verkregen m achtig ing van Zijne Excellentie de
H eer Gouverneur, U E delachtbare  beleefd verzoeken in
afw achting van de officiële behandeling der Ie  A anvul
lende begroting  1948, onderhandse goedkeuring der S taten
te  bevorderen op de besteding van bovenomschreven
bedragen.”

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de Commissie.

lOo. een gouvernements-depêche dd. 14 Mei
1948 no. 2201 in antwoord op den brief van de Sta
ten dd. 5 April 1948 no. 165, luidende:

„In antw oord op bovenaangehaalde brief van 5 A pril
1048 om ten  spoedigste over te  gaan  to t h e t nem en van
proeven m et het kunstm atig  opwekken van regen, zulks
vooruitlopende op de resu lta ten  van een in te  stellen
w etenschappelijk onderzoek, heeft ondergetekende de eer
te  melden:

O ndergetekende heeft de S ta ten  bereids enige publi
caties doen toekom en w aaru it blijkt, d a t de behoefte aan
wetenschappelijke leiding bij he t kunstm atig  opwekken
van regen in toenem ende m ate w ord t ingezien. Geldt zulks
reeds voor zulke u itgestrek theden  als h e t vaste  land van
Am erika, des te  m eer k lem t he t op onze kleine eilanden,
w aar de s te rke  wind ten  aanzien van de p laa ts  w aar de
regen eventueel neervalt, een bijzondere rol vervult. Men
vergete niet, d a t he t ijs soms op bijzondere gro te  hoogte
m oet worden uitgew orpen, w aardoor de kans d a t de opge
w ekte regen ergens in zee valt, zonder opgem erkt te  w or
den, nog g ro te r w ordt.

E r  is op Curagao niem and, die ook m aar enige kennis
of ervaring  op dit gebied heeft. O ndergetekende vreest, dat
proeven als door de S ta ten  bedoeld, neer komen op een
w elhaast in he t wilde weg strooien van ijs, w aarna  zelfs
geen gelegenheid is. om de resu lta ten  practisch, om niet te
zeggen wetenschappelijk te  beoordelen.

Hoewel hij in proeven zonder w etenschappelijke leiding
of grondslag dus weinig of geen vêrtrouw en heeft, wil
ondergetekende toch gaarne tra c h te n  aan  h e t verzoek van
de S ta ten  te  voldoen. De A m btenaar be last m et h e t Toe
zicht op de L u ch tv aa rt is d aartoe  verzocht om tijdens zijn
verblijf op de luch tvaartconferen tie  te  M ontreal en tijdens
he t korte  bezoek, hetw elk hij daarn a  aan  enige lu ch tv aa rt
au to rite iten  in de Verenigde S ta ten  zal brengen, zich zo
goed mogelijk van deze zaak op de hoogte te  stellen en om
te  trach ten  de nodige lectuur m et gegevens om tren t zaken,
de hoeveelheden te  gebruiken ijs, de hoogte van he t vlie
gen, de ap p a ra tu u r etiz. te  verwerven.

N a zijn th an s spoedige terugkom st zal ondergetekende
zo spoedig mogelijk beslissen over de te  nemen proeven.

Tegelijk zou op de 1ste aanvullende begroting op een
nader aan  te  geven artikel een bedrag van f  25.000,—
kunnen worden gep laa ts t voor h e t voorbereiden en u it
voeren van bedoelde proefnem ingen, terw ijl daartoe  ee*i
werkcommissie zou kunnen worden ingesteld.

O ndergetekende m eent da t ook in dit geval w eer blijkt,
hoe noodzakelijk h e t is d a t h e t S taatsdeel, w at de m eteoro
logie betreft, een wetenschappelijk gevorm d bureau krijgt.
Indien de hierboven bedoelde proeven enigerm ate slagen,
dan zal he t re su ltaa t door een deskundige m oeten worden
uitgew erkt, om daarvan  p ractisch  nu t te  trekken. M isluk
ken zij daarentegen, dan m ag bij he t ontbreken van w eten
schappelijke grondslagen nog niet worden geconcludeerd,
d a t kunstm atige regenopw ekking op deze eilanden u itge
sloten is. In  beide gevallen is de m eteoroloog onm isbaar.

E r  zijn ech ter m eer redenen om th an s verschillende
m aatregelen ten  aanzien van de lu ch tv aa rt en de daarop
betrekking hebbende meteorologie té  nemen. Teneinde de
S ta ten  hierover verder in te  lichten diene he t volgende:

De ICAO is th an s in he t stadium  gekomen, w aarin  aan
de landen, die binnen h e t gebied dezer organisatie  een aan 
deel in het in ternationale  luch tverkeer hebben en wensen
te behouden, verplichtingen worden opgelegd. Zo heeft de
Counsel, da t is de C entrale R aad  van de ICAO, half April
de zgn. S tandards van de „Personnel Licensing Division”
aanvaard , hetgeen  m edebrengt, d a t C urasao uiterlijk  in de
loop van  April 1949:

1. Enige exam en- en practische eisen voor de sp o rt
vliegers wijzigt. D it is in  voorbereiding, doch er bestaa t
h ier een lacune bij he t onderwijs en de exam ens in het vak
meteorologie.

2. Drie verschillende brevetten  en ook drie examen-
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c*mmissie’s in ste lt voor verschillend bevoegde verheers-
vliegers. Hierbij is de m eteorologie een belangrijk  vak ge
worden, d a t volgens de S tandards om vat;

(c) the  general system  ®f vCeather collection
and dissem ination;

(d) w eather m ap, w eather forecast, and
w eather abbreviations, symbols, and nom enclature;

(e) elem entary m eteorolegy including:
—a knowledge of pressure  system s based on

m odern conceptions;
— the  association of pressu re  systam s w ith

fron ts, cloud form s and icing conditions;
— khe m ovem ent ef upper w inds and  its  effect

on a irc ra f t operations;
(f) w eather service circulars and instructions

fo r a ir  rou te  m eteorological service w hich a re  p e rti
nent to  a irc ra f t operation.
3. Nieuwe b revetten  en exam ens in s te lt voor ander

luchtvarend personeel. Ook hiertoe zijn de k rach ten  aan 
wezig, behalve in he t reeds genoemde vak.

4. Op de verkeersto rens personeel heeft, d a t volledig
bevoegd is. De tegenwoordige verkeersw aam em ers, die
dan beter verkeersleiders zullen heten, voldoen niet aan  de
nieuwe eisen. E r  is w aarschijnlijk een weg te  vinden om
ten  aanzien van deze bevoegdheid de overgangstoestand
die feitelijk één ja a r  duurt, nog enige ja ren  te  verlengen.
Dit zal nodig zijn, om dat he t vermoedelijk w elhaast buiten
gesloten is d a t binnen een ja a r  een volledige bezetting m et
volgens deze voorschriften  bevoegd personeel op beide
to rens te  hebben. Hierbij doet zich n.1. de moeilijkheid voor
d a t de opleiding in verband m et de w eersom standigheden
niet op Curacao kan p laa ts  vinden. H iertoe is een m eer
afw isselend k lim aat m et alle moeilijkheden die regen,
storm  en m ist medebrengen, nodig. Toch kom t he t onder
getekende voor, da t de th an s  werkzam e krachten , indien
enigszins mogelijk, in de gelegenheid m oeten worden ge
steld  om zich de nodige kennis eigen te  maken.

D aartoe w ordt de mogelijkheid bestudeerd om onze
w eernem ers in iSlederland of elders to t bevoegde verkeers
leiders op te  leidèn. De m edew erking in N ederland daartoe
w ordt zeker verkregen, doch het is nog de v raag  of alle
candidaten over voldoende grondslagen beschikken.
Tijdens die opleiding zal ten  behoeve van de vliegvelden
op Curasao en Arivba tijdelijk bevoegd personeel u it N eder
land of de Verenigde S ta ten  m oeten worden uitgezonden.
O ndergetekende is hierovér in correspondentie. Hij meende
de S ta ten  op dit punt uitvoerig te  m oeten inlichten en zal
gaarne  vernem en’ of de S taten, ongeacht de vrij hoge
kosten h ieraan  verbonden, m et hem  van m ening zijn, dat
het mogelijke moet worden gedaan om de beide genoemde
vliegvelden op in ternationaal peil te  houden.

5. In  s ta a t m oet zijn om op medisch gebied instede
van de beperkte herkeuringen die th an s p laa ts  vinden, vol
ledige keuringen te  verrichten. De herkeuringen zullen
voortaan  n.1. m et keuringen gelijk staan  en dienen ieder
half ja a r  voor het vliegend personeel p laa ts  te  vinden. H et
is dus nodig da t een aan ta l medici terzake w ordt ingelicht,
aldus in s ta a t zijnde om deze keuringen, eventueel in com
missie verenigd, te  verrichten. H et is voor ondergetekende
nog een open vraag of het nodig zal zijn to t d it doel een
speciaal opgeleide medicus blijvend te  doen uitkom en dan
v.'el m et opleiding van Gouvernem ents-geneeskundigen
door een tijdelijk h ier aanwezige deskundige kan worden

volstaan. V ast s ta a t echter, da t > handhaven van de be
staande toestand  niet langer verantw oord is.

Tot zover de eisen, die voortvloeien u it he t van k rach t
worden van de genoemde S tandards.

O ndergetekende voegt h ier nog aan  toe, d a t de
Secretaris-G eneraal van de ICAO bij brief van 2 Jan u ari
1948 heeft geschreven, d a t de M eteorological Division
eveneens m et ingang van 15 April 1948 geldig is verk laard .
H ieruit volgt, da t op Curagao dagelijks verschillende
w eerkaarten  m oeten worden gem aakt en m eteorologische
voorlichting gegeven moet worden, d a a r zulks uiterlijk  op
15 April 1949 is vereist.

O ndergetekende zal gaarne  van de S taten  vernem en
of zij m et het vorenstaande instem m en, w aarna  hij bij be
vestigend antw oord ten  spoedigste he t nodige zal verrich
ten. Tot d it nodige zal dan ook behoren he t doen uitkom en
van een m eteoroloog die na enige tijd o.m. zal kunnen advi
seren om trent de omvang, welke zijn bureau  n a a r zijn oor
deel dient te  krijgen om uiterlijk  15 April 1949 volledig te
kunnen w erken. Hem. zal ech ter aanstonds dienen te  w or
den medegedeeld, da t hij zich to t de s tr ik t noodzakelijke
bezetting en om vang zal m oeten beperken.”

De Voorzitter: Ik stel voor dit stuk in handen
van de 2de Commissie te stellen..

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
ben het roerend met U eens dit stuk in handen van
de 2de vaste commissie te stellen, maar aan de an
deren kant zult U het ook wel met mij eens zijn, dat,
daar de Staten reeds vijf brieven aan Zijne Excellen
tie den Gouverneur over het kunstmatig verwekken
van regen op Curagao gestuurd hebben, daar ik ruim
13 jaren geleden eerst met Gouverneur van Slobbe
de kwestie van het kunstmatig verwekken van regen
opgenomen heb en later met zijn opvolger. Excellen
tie 'Wouters, en tenslotte met Zijne Excellentie Kas
teel na diens aankomst hier daarover gesproken heb,
het toch lijkt, alsof men nu pas tot de ontdekking
komt, dat er daarvoor speciaal een meteoroloog moet
komen op Curagao. Ik juich zeer toe, dat wetenschap
pelijke menschen wetenschappelijke onderzoekingen
doen om wetenschappelijke gegevens van Curagao te
produceeren. Maar als ik zoo naga, wil ik weten, aan
het hoofd van welk departement in Curasao ’’the
right man in the right place” staat. Om persoonlijke
redenen zal ik de opleiding van den Gouverneur over
slaan; U zult dat wel willen excuseeren. Mijnheer de
Voorzitter. Maar als ik verder zie: bij de gouverne-
ments-secretarie: een gewoon ambtenaar; bij het de
partement van financiën: iemand, die in belastingza
ken uitstekend is, maar geen opleiding als financier
gehad heeft; het departement van landbouw, veeteelt
en visscherij heeft heelemaal geen hoofd, want nie
mand weet daar wie de stukken teekenen mag, nie
mand weet er iets; de wnd. directeur weet niet eens
— hetgeen ik vroeger reeds van den directeur gezegd
heb — wat het verschil is tusschen wortel en sten-
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gel; bij het departement van landswatervoorziening:

De Voorzitter: Is het noodig, dat U hierover zoo
uitweidt, dokter Maal? Dit stuk zal toch immers in
2de commissie behandeld worden.

De heer Dr. Maal: Ja, Mijnheer de Voorzitter,
het is noodig, want hier is periculum in mora. Hier is
haast bij. De menschen hebben op het oogenblik geen
water. Ik ben vanavond zelf te laat gekomen, omdat
ik water moest tappen ten behoeve van mijn spreek
uur van morgenochtend. Mijnheer de Voorzitter. Dat
is schande! Ik weet van menschen, die om 3 om uur
’s nachts opstaan om badwater voor ’s morgens te
kunnen verzamelen. En dat in Willemstad, Mijnheer
de Voorzitter! Daarom wil ik nu hierover spreken.
Het lijkt mij toe, dat, als die mijnheer gaat reizen
en een of andere inlichting gaat inwinnen, dat zoo
weinig zin heeft. Die man is dan net zoo onweten
schappelijk als iedere andere onwetenschappelijke.
Daar komt het bij mij op neer. Ik wil, dat, nu de
toestand op Curagao en de andere eilanden nijpend
is, er met den meesten spoed onwetenschappelijke
maar practische proeven genomen worden; daar gaat
het mij om. Ik hoop, dat U mee zal willen werken,
Mijnheer de Voorzitter.

l lo . een brief dd. 14 Mei 1948 van de Stichting
Welvaartsplan Nederlandsche Antillen 1946, luiden
de:

„In haar vergadering van 13 Mei j.1. heeft de Raad
van Beheer van de Stichting Welvaartsplan Nederlandsche
Antillen 1946 kennis genomen van het schrijven van den
Gouverneur van Curacao, dd. 5 April 1948, waarin Z.E.
mededeelt van de Staten van Curacao bericht te hebben
ontvangen dat, nu onze Stichting bereid is in de Raad van
Beheer nog een tweetal Statenleden op te nemen, voldaan
is aan de door Uw College naar voren gebrachte wensen
inzake de samenstelling van deze Raad.

Naar aanleiding hiervan heeft de Raad v4n Beheer de
eer Uw College te verzoeken een aanbeveling op te maken
van een viertal leden der Staten van Curagao, waarvan er
dan, ingevolge artikel 3 van de statuten van de Stichting,
door de Algemene Ledenvergadering twee zullen worden
benoemd tot lid van deze Raad.

Een spoedige toezending van bovenvermelde aanbeve
ling zal ten zeerste op prijs worden gesteld.”.

Op voorstel van den Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 3de Commissie.

12o. een brief dd. 15 Mei 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 17 Maart 1948 no. 11469 den Staten adviseert den
navolgenden brief aan Zijne Excellentie den Gouver
neur van Curagao te zenden:

,,Nu op de 1ste suppletoire begroeting 1948 gel
den aangevraagd zijn voor den bouw van een radio
station op Zapateer, kan de normale procedure ge
volgd worden, zoodat beantwoording van de gouver
nements-depêche dd. 17 Maart 1948 no. 11469 ach
terwege kan blijven.”.

13o. een brief dd. 15 Mei 1948 van de 2de Vaste
Commissie, waarbij den Staten wordt aangeboden
een concept-voorloopig verslag op de ontwerp-lands-
verordening tot wijziging en aanvulling van de Al
gemene Verordening I. U. & D. 1908 (P. B. 1908, no.
33) (1948-1949-3).

IJfO. een brief dd. 15 Mei 1948 van de 2de Vaste
Commissie, waarbij den Staten wordt aangeboden
een concept-voorloopig- tevens eindverslag op de
ontwerp-landsverordening tot aanvulling van de
landsverordening van de 11de October 1946 (P. B.
1946, no. 152), houdende de regeling van de valuta,
waarin de Curagaose pensioenen, alsmede de uitke
ringen ten laste van de Curagaose begroting aan het
Algemeen Curagaos Pensioenfonds luiden (1948—
1949-10).

15o. een brief dd. 15 Mei 1948 van de 2de Vaste
Commissie, waarbij den Staten wordt aangeboden
een concept-voorloopig- tevens eindverslag op de
ontwerp-landsverordening tot aanvulling van de Ze-
gelverordening 1908 (P. B. 1935, no. I l l )  (1948—
1949-11).

16o. een brief dd. 19 Mei 1948 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij den Staten wordt aangeboden
een concept-voorloopig verslag op de ontwerp-lands
verordening, houdende bepalingen betreffende het ex
ploiteren van hazardspelen ter bevordering van het
toerisme en tot wijziging van artikel 266 van het
Wetboek van Strafrecht voor Curagao (1948—1949-
9).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen boven
bedoelde verslagen van de 2de en 3de Commissie, sub
12o. t/m  15o. vermeld, wordt besloten die aldus over
te nemen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de oide van
behandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-lands
verordening tot wijziging van de Algemeene Veror
dening I. U. en D. 1908 (P. B. 1908, no. 33) (19)8—
19)8-8) (19)7—19)8-31) en opent de algemeene be
raadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin-



gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be-
Handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
alsmede het opschrift^ de overweging en het ontwerp
in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 3 van de agenda: ontwerp~lands-
verordening tot aanvulling van de landsverordening
van de 11de October 19tf6 (P. B. 191̂ 6, no. 152), hou
dende de regeling van de valuta, waarin de Guragao-
se pensioenen, alsmede de uitkeringen ten laste van
de Curagaose begroting aan het Algemeen Curagaos
Pensioenfonds luiden (19)8—19)9-10) en opent de
algemeene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemeene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Niets meer op de agenda staande, gaat de Voor
zitter over tot de rondvraag.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb een heele waschlijst.

Naar verkregen inlichtingen heeft het Dept. van
Openbare Werken in October 1947 verschillende aan
nemers op Aruba uitgenoodigd tot inschrijving voor
den bouw van een Mulo-school te Oranjestad ten be
hoeve van het Apostolisch Vicariaat. De Directie van
het werk zou door O. W. worden uitgeoefend.

Op 8 November 1947 zou aanbesteding zijn ge
houden, waarbij bleek, dat zekere Vis de laagste in
schrijver was met f. 210.608,—, ongeveer 13 duizend
gulden lager dan zijn opvolger.

Toch is het werk aan de opvolger gegund.
Ik stel daarom voor een brief te richten aan het

Bestuur van den volgenden inhoud:- '
,,Naar de Staten van Curagao hebben vernomen

zou er op 8 November 1947 een aanbesteding zijn ge
houden onder aannemers op Aruba, die daartoe wa
ren uitgenodigd, voor den bouw van een Mulo-school
te Oranjestad ten behoeve van het Apostolisch Vica
riaat. Daarbij zou het werk zijn gegund niet aan den
laagsten inschrijver, doch aan zijn opvolger, wiens op

gave ongeveer fis. 13.000.— meer zou hebben bedra
gen.

Gaarne zouden de Staten willen vernemen:
1. of de voormelde inlichtingen juist zijn;
2. zoo ja, waarom het werk niet is gegund aan den

laagsten inschrijver, die toch blijkens zijn uitno
diging in staat werd geacht het uit te voeren;

3. wie over de gunning beslist en naar welke regels;
4. op welke wijze worden verantwoord de uitgaven

van den bouw alsmede de kosten van het De
partement van Openbare Werken in verband met
het voeren der directie bij het werk.
Gaarne zien de Staten het antwoord op voren-

vermelde vragen tegemoet.”

Het voorstel wordt ondersteund door de heer en
Mr. Van der Meer en E. Jonckheer.

De heer Arends: Mijnheer de Voorzitter. Ik stel
voor om dezen brief eerst in de commissies te be
handelen. Dit is niet de gewone gang van zaken;
men komt hier plotseling met een brief voor den dag,
zonder dat de leden gelegenheid hebben gehad daar
over van gedachten te wisselen. Ik geloof, dat de
Staten, wanneer zij dezen brief zouden schrijven,
geen best figuur zouden maken en daarvoor wil ik
waarschuwen. Ik wil daarom voorstellen dit in een
commissievergadering te behandelen. De inlichtin
gen zijn juist, dat kan ik inderdaad beamen; den
laagsten inschrijver is het werk niet gegund, maar
het is heelemaal geen afspraak, dat de laagste in
schrijver het werk krijgt. De verantwoordelijkheid
wordt ook in acht genomen bij dergelijke gunningen.
Ik ben er dus niet voor om dezen brief aan den Gou
verneur te schrijven alvorens het onderwerp in de
commissies behandeld te hebben.

De VoQrzitter: Neemt U daar genoegen mee,
dokter Maal ?

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzitter;
ik zou hier gaarne stemming over willen hebben, ten
zij het medelid Arends zich duidelijker zou willen uit
drukken, nl. ten aanzien van zijn woorden, dat „de
Staten een slecht figuur zouden slaan” en dat ,,het
geen afspraak is het werk aan den laagsten inschrij
ver te gunnen”. Als dat zoo is, hoeft men niet in te
schrijven en kan ik het werk direct aan een vriendje
gunnen!

De heer Arends: Het is niet de eerste keer, dat
zooiets gebeurd is. Mijnheer de Voorzitter. Het spijt
mij, dat de heer Maal niet goed is ingelicht. Er zijn
vaak inschrijvingen geweest, waarbij het werk niet
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aan den laagsten inschrijver is gegund. Vandaar dat
ik zeg, dat wij geen al te best figuur slaan, wanneer
wij nu over dit geval gaan schrijven, terwijl er zoo
veel andere gevallen voor dien tijd geweest zijn. Ben
ik nu duidelijk of niet?

De heer Dr. Maal: Daar ga ik mee accoord voor
wat betreft openbare inschrijving, Mijnheer de Voor
zitter, maar niet bij inschrijvingen op uitnoodiging.
Ik zou zeggen, dat, ik als ik iemand uitnoodig om in
te schrijven, hem toch wel capabel acht.

De Voorzitter: Maar ziet U, dokter Maal..........

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzitter,
ik zie niets.

De Voorzitter: U wilt niets zien, dokter Maal,
Als U zegt, dat iets zoo moet zijn, dan moet het voor
iedereen zoo zijn; hetgeen U zegt, moet voor ieder
een evangelie zijn.

De heer Dr. Maal: Ik verzoek hierover hoofde
lijke stemming. Mijnheer de Voorzitter.

Bij stemming over het voorstel van den heer Dr.
Maal staken de stemmen, nl. 6 stemmen voor en 6
tegen. (Voor stemden de Heeren Irausquin, Mr. Van
der Meer, Eman, Mr. Henriquez, E. Jonckheer en
Dr. Maal; tegen de Heeren Arends, Visser, De Jongh,
Plantz, C. Jonckheer en de Voorzitter).

De Voorzitter: Dokter Maal, de stemmen hebben
gestaakt; indien U er op blijft staan, zal Uw voorstel
in de eerstvolgende vergadering weer in stemming
gebracht worden.

De heer Dr. Maal: Misschien heb ik meer suc
ces met den volgenden brief. Mijnheer de Voorzitter.
Ik stel voor, dat de Staten gebruik maken van het
recht, hun toegekend bij artikel 107 van de Curaqao-
sche Staatsregeling om de volgende vraag aan het
Bestuur voor te leggen: ,,Kan het Bestuur den Sta
ten inlichten, waarom op Zondag, 16 Mei j.1., eerste
Pinksterdag, in afwijking van het gebruikelijke,
slechts 1 slagerij in de hallen op Punda voor het pu
bliek geopend was?”.

Als toelichting dit. Mijnheer de Voorzitter: er
was één slagerij — die van Prince — open, terwijl die
van den kleinen man gesloten waren, terwijl die het
meer noodig hebben.

Het voorstel van den heer Dr. Maal wordt onder
steund door de heeren Mr. van der Meer en E. Jonck-
heer.

Geen der leden tegen het voorstel bezwaar heb
bende wordt besloten dit aldus over te nemen.

De Voorzitter: Heeft U nog meer, dokter Maal?

De heer Dr. Maal: Ja, Mijnheer de Voorzitter.
In de vergadering van 30 December 1947 heeft de
geachte Bestuursgemachtigde, de heer Scholten, ver
klaard, dat met ingang van 1 Januari 1948 de nieuwe
salarisregeling waarschijnlijk, of hoogst waarschijn
lijk of zeer waarschijnlijk, in werking zou treden. In
ieder geval. Mijnheer de Voorzitter, wij naderen eind
Mei en de nieuwe salarisregeling is nog steeds niet
in werking getreden. U zal zich kunnen herinneren,
dat een andere Bestuursgemachtigde, de heer Procu-
reur-Generaal bij het Hof van Justitie, mij in 1946
beloofd heeft, dat de veldwachters binnen een paar
dagen f. 50,— uitgekeerd zouden krijgen. Later is dit
afgedongen tot f. 30,—. maar ook de f. 30.— hebben
zij nog niet. Nu hoor ik, dat het met de douane- amb
tenaren — hier genoemd ,,seladors” — er nog mooier
aan toe gaat. Die menschen hebben een zekere toe
lage; als zij hun belastingpapier moeten invullen,
moeten zij die ook opgeven en moeten dus meer be
lasting betalen, maar moeten zij naar den dokter,
dan wordt die toelage zoodanig berekend, dat zij geen
vrije geneeskundige behandeling meer hebben. In ie
der geval, deze menschen, waaronder alleen men
schen van de Bovenwindsche eilanden en geboren
Curagaoenaars zijn, hebben de nieuwe salarisrege ■
ling ook hard noodig. Maar helaas is er nog niets van
terecht gekomen. Ik zou dus het Bestuur willen
herinneren aan de notulen van de vergadering van
den 30sten December 1947, waarbij zoo positief be
loofd is, dat die nieuwe salarisregeling zou komen.

De Voorzitter: Ik wil U er even opmerkzaam op
maken, dokter, dat die opmerkingen van U reeds op
genomen zijn in het voorloopig verslag op de begroe
ting 1949.

De heer Dr. Maal: Bij de begroeting 1949, Mijn
heer de Voorzitter; die arme drommels moeten dus
tot 1949 wachten?

De Voorzitter: Het Bestuur heeft bereids het
voorloopig verslag van de Staten hieromtrent ont
vangen; wat voor zin heeft het nu om dit nogmaals
te vragen?

De heer Dr. Maal: Het heeft dikwijls zin. Mijn
heer de Voorzitter, om iemand aan iets te herinne
ren. Het had ook geen zin, dat de Bestuursgemachtig
de mij beloofde, dat het met ingang van 1 Januari
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1948 in werking zou treden, als het niet waar was.
iv±aar misschien, dat mijn medeleden er net zoo over
ueiiKen als U, Mijnneer de Voorzitter.

De Voorzitter: Ik stel U voor om het niet te
doen, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Maar ik weet de meening van
de andere heeren nog niet, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Ar ends: Mijnheer de Voorzitter. Vol
gens mij heeft dokter Maal groot gelijk. Dat is mijn
meening. Omtrent de kwestie van de salarisregeling
heb ik eens gezegd, dat zij met den dag van het eind
oordeel zou komen en het gaat er op lijken, dat ik
gelijk krijg.

Wij wachten hier al zoo lang op, hebben dit
overal en telkens gevraagd, maar er gebeurt niets.
Ik moet mijn vollen steun aan den heer Maal geven,
want ik zeg: ,,frapper, frapper toujours”; dat is de
eenige methode, welke wij hier kunnen toepassen om
te bereiken, wat wij allemaal wenschen, nl. dat die
salarisregeling tenslotte komt. De heer Maal vraagt
de meening van de heeren, hij heeft mijn meening nu
vernomen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter.
Jeffreys heeft eens gezegd: ”You can fooi some of
the people all of the time, and all of the people some
of the time, but you cannot fool all of the people all
of the time.”.

De Voorzitter: De heer Arends sprak daarnet
van ,,frapper, frapper toujours”, maar wij hebben
dat reeds gedaan in het voorloopig verslag op de be
groeting; wij hebben daar cehter nog geen antwoord
op ontvangen. Denkt U nu, dat wij op dezen brief
eerder antwoord zullen krijgen dan op het voorloopig
verslag ?

De heer Arends: Ik ben er niet voor om een
brief te schrijven. Mijnheer de Voorzitter, maar ik
juich het toe, dat de heer Dr. Maal hierop terug
komt en draag daarin ruim deel bij; dat noem ik
,,frapper toujours”. Wij hebben het in de stukken
ook gedaan; wij zijn er telkens op teruggekomen en
nu komt de heer Maal er weer op terug en ik doe het
ook en ik hoop, dat de andere heeren het ook doen.

De heer Eman: Ik ben ook geen vreemdeling in
deze zaken. Mijnheer de Voorzitter. Gaarne voeg ik
mij bij de heeren.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter, wij

stappen van onze brieven af. Er is een ontdekking
gedaan op Curagao: er zijn communisten op Curagao!

De Voorzitter: U stelt zich dus tevreden met het
maken van de opmerking over de salarisregeling?

De heer Dr. Maal: Wat wil ik anders doen. Mijn
heer de Voorzitter? Er staat toch in de ,,Lions” van
April 1948: ”... any form of governement that would
deprive man of his individual rights, suppress his
individuality, deny him free enterprise and subject
him to a regimental way of life, is a form of govern
ment contrary to all human instincts”. Ik zou hier
instede van ,,a regimental way of life” willen lezen:
,,an empty stomach”. Ik moet er toch van afstappen?
U zegt toch tegen mij, dat ik het niet mag doen? En
U heeft de macht.

De Voorzitter: Neen, dokter Maal, dat heb ik
niet gezegd.

De heer Dr. Maal: Dan blijf ik er bij een brief
te schrijven. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Zijn de heeren het eens met den
heer Dr. Maal om hierover een brief aan het Bestuur
te schrijven?

De heer Arends: Ik verzoek stemming hierover.
Mijnheer de Voorzitter.

De heer Visser: Mijnheer de Voorzitter. U had
het er daarnet over, dat het in het voorloopig ver
slag op de begroeting 1949 gevraagd was, maar ik
meen, dat het ook reeds daarvoor in het voorloopig
verslag op de 1ste suppletoire begroeting 1948 ge
vraagd was.

De Voorzitter: Inderdaad, Mijnheer Visser,
maar als de heeren er op staan, dat er hierover ge
stemd wordt, zal ik het in stemming brengen.

De heer Dr. Maal: Mag ik even toelichten waar
om ik voorgesteld heb dezen brief te schrijven, Mijn
heer de Voorzitter? Er is waarschijnlijk een vertrou
welijke brief gegaan dd. 11 Januari 1948 van den Di-

' recteur J. van Boven.
In aansluiting op mijn onderhoud van verleden

week met een aantal bakkers, waarbij met algemene
stemmen overeengekomen is, eerder dan de brood
prijs te verhogen, over te gaan tot vermindering van
het gewicht der broden, heb ik de eer, ter uitvoering
van het overeengekornene, U het volgende te berich
ten.
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A .' 'In de kleinhandel.
Het gewicht van de kleine soorten broodjes (z.g.

,,pan-francés”, kleine „kipachi”, „Bolchi”, „Dompi”,
enz.) wordt van een gemiddelde van 120 gram (110-
130) gram) teruggebracht tot een gemiddelde van
105 gram (100—110 gram) per stuk.

Zoals blijkt wordt het gemiddelde gewicht van
brood dus verlaagd met 1 2 2̂ %.

De verkoopprijs blijft natuurlijk gehandhaafd op
f. 0.08.

Alle soorten wittebroden:
Het restant van den brief kan U niet zooveel

schelen, Mijnheer de Voorzitter, en mij ook niet, want
het gaat mij om de kwestie van de riem, die strakker
aangehaald wordt en het gaat mij om de veldwach
ters, de lagere douaneambtenaren. Die menschen
zijn blij gemaakt met een doode musch. Daarom stel
ik voor om er nogmaals bij het Bestuur op aan te
dringen, dat die belofte eindelijk vervuld wordt.

De Voorzitter: U had het daareven over een co-
pie van een vertrouwelijken brief van het departe
ment van Sociale- en Economische zaken, dokter
Maal?

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzit
ter, dit was waarschijnlijk een vertrouwelijke brief
van den heer Van Boven aan de bakkers en de eige
naren van de bakkerijen; niet aan het publiek, want
het publiek heeft niet zooveel weegschalen.

De heer Arends: Mijnheer de Voorzitter. Ik heb
stemming over dit voorstel gevraagd. Voordat U tot
stemming overgaat, zou ik graag hebben, dat U mij
de gelegenheid gaf een beroep te doen op den heer
Dr. Maal. De heer Maal heeft dit naar voren ge
bracht, ik heb het geaccentueerd, de Staten hebben
het in de stukken, zelfs in ieder stuk, naar voren ge
bracht. Zou de heer Maal niet met mij tot een ac-
coord kunnen komen en zeggen; deze brief is eigen
lijk overbodig. Wij hebben dit overal gevraagd en ie
dere keer gevraagd; U heeft het vanavond weer ge
vraagd, het Bestuur weet het en komt het weer uit
de notulen te weten. Wij hebben het geaccentueerd, de
heer Eman heeft het geaccentueerd, het heele Staten
college is er voor en daarom lijkt het mij, dat wij vol
doende gedaan hebben en dat het overbodig is nu nog
een brief te gaan schrijven.

De heer Dr. Maal: Mag ik dan in de notulen
aangeteekend zien. Mijnheer de Voorzitter, dat de
Staten unaniem zich tegen de handelwijze van het
Bestuur verklaren, dat zoo lang gewacht moet wor

den op de toegezegde salarisverhooging voor de la
gere ambtenaren ?

De Voorzitter: Er was geen sprake van salaris
verhooging van de lagere ambtenaren, dokter Maal,
maar van een algeheele salarisherziening.

De heer Dr. Maal: Die hooge heeren kunnen mij
niet schelen. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: U vraagt, dat in de notulen op
genomen wordt, dat de Staten zich unaniem verkla
ren tegen iets, dat het Bestuur niet gezegd noch be
loofd heeft, dokter Maal; dat kunnen wij niet doen.
Het Bestuur heeft geen enkele belofte gedaan ten
aanzien van de verhooging van salarissen, wel van
herziening van de salarissen.

De heer Dr. Maal: U was er bij. Mijnheer de
Voorzitter, toen op den laatsten avond, den Sylves-
ter-avond, de heer Scholten mij zeide; ,,0h, dat komt
waarschijnlijk met ingang van 1 Januari al”. U was
daar zelf bij, Mijnheer de Voorzitter. Ik spreek hier
over de lagere ambtenaren. Ik spreek over de veld
wachters, die al jaren lang op een verhooging van
f . 50,— per maand zitten te wachten; zij wachten nu
al bijna twee jaar daarop, terwijl die f. 50,— intus-
schen afgedongen zijn tot f. 30.—. Als zij het nog
krijgen, zal het misschien intusschen wel f. 15.—
zijn geworden. Dat is het treurige.

De Voorzitter: Dat heeft U reeds aangehaaJd,
dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Dit geldt ook voor de lagere
douane-ambtenaren. Mijnheer de Voorzitter, die ook
in nood verkeeren en ook geen verhooging kunnen
krijgen. Blijkbaar hebben de hooge heeren het niet
noodig, want anders was de nieuwe salarisregeling
al lang uitgekomen, want de hooge oomes maken de
nieuwe salarisregeling en niet de lagere. U kan er
van overtuigd zijn, dat zij genoeg verdienen, anders
zou die nieuwe regeling al lang uitgekomen zijn. Ik
vraag thans het volgende: zijn de Staten met mij van
oordeel, dat zij afkeuren de handelwijze van het gou
vernement om dit te beloven en deze belofte niet na
te komen?

De Voorzitter: Men kan toch niet spreken van
het niet nakomen van de belofte, dokter Maal? Wij
kunnen nog niet zeggen, dat de belofte niet nageko
men zal worden.

De heer E. Jonckheer: Maar het Bestuur had



51 —

beloofd, da t m et ingang van 1 Januari 1948 m et deze
nieuwe regeling begonnen zou worden, M ijnheer de
V oorzitter. D at is ech ter nog n iet gebeurd. Wij
zijn nu reeds in Mei; blijna de helft van het ja a r  is
reeds om.

De V oorzitter: Ik kan kan U wel zeggen. Mijn
heer Jonckheer, da t het in de bedoeling lag aan deze
regeling terugw erkende k rach t te  geven.

De heer Arends: Mijnheer de V oorzitter. Ik  ge
loof, da t de heer Maal he t nou toch wel m et mij eens
zal zijn, da t door deze publieke gedachtenwisseling
van vanavond, het B estuur op de hoogte zal komen
van de gevoelens van de S taten  en van de Statenle
den, w aardoor wij eigenlijk m eer hebben bereik t dan
door het schrijven van een brief. Ik  ben zeer blij en
voldaan, da t deze gedachtenw isseling heeft p laa ts ge
had. Ik ben ervan overtuigd, da t het B estuur wel de
gelijk zal begrijpen, w at de S taten  wenschen en wil
len.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. Nog
ontbreekt er aan het betoog van collega A rends het
woord ,,unaniem ” en d a t spijt mij.

De heer A rends: Ik  heb gezegd „de S ta ten” en
d a t beteekent de S taten, Mijnheer de V oorzitter

De heer Dr. Maal: Ik  wil absoluut he t w o o / q

unaniem  er in hebben, da t dus alle leden van oordeel
zijn, da t hetgeen ik vanavond h ier te  berde gebracht
heb in den grond w aar is en da t ik gelijk heb. H et
kan mij niet schelen w at voor woorden er gebru ik t
worden als de gedachte, w aar he t om gaat, w aar is.

De V oorzitter: Ik  kan  U zeggen, dokter Maal,
da t ik het eens ben m et die gedachte, m aar niet m et
de wijze, w aarop U die form uleert. D aar ontbreekt
nogal vaak w at aan, w aardoor ik mij e r n iet mee kan
vereenigen. Als he t ech ter g aa t om het principe, om
de gedachte, dan ben ik het roerend m et U eens en
ik geloof, da t de S taten  het ook unaniem  m et U eens
zullen zijn, m aar niet, zooals U he t geform uleerd
w enscht; ik althans kan dan n iet meedoen. H et zal
dan in de notulen zoodanig geform uleerd worden, da t
de Staten  het eens zijn m et de gedachte, m et he t be
ginsel, van dokter Maal.

De heer Dr. Maal: H et doel van mijn gedachte
kom t h ier op n e e r ; een eenm aal gegeven belofte m óet
nagekomen worden.

Mijnheer de V oorzitter. Ik  kom to t een ontdek
king. E r  zijn com m unisten op Curagao ontdekt! De

rea lite it is. Mijnheer de V oorzitter, da t e r op Cura-
Qa,o zeer veel m enschen zijn, die ontevreden zijn m et
het B estuur! Curagaoenaars, die de leer van Lenin
en S talin  aanhangen, zijn er zeer, zeer weinig in aan 
tal. W aarschijnlijk zijn ér m eer onder onze Holland-
sche broeders. H et spijt mij, d a t ju is t nu, da t die
ontdekking gedaan is. O verste van Dun n aar N eder
land gegaan is. Booze tongen mompelen, da t hij
d aar n aar toe gegaan is om m eer troepen h ier n aar
toe te  brengen teneinde die com m unisten onder den
duim te  houden. Ik hoop, da t de Regeering in N eder
land wijzer zal zijn, w ant de com m unist op Curagao
b estaa t niet. De enkelen, die e r  rondloopen, zijn heel
tam . Mijnheer de V oorzitter. Ik  hoop ook niet, dat
deze uitvinding van com m unisten op Curagao ge
b ru ik t zal worden bij de volgende verkiezingen om
een aan ta l stem m en op een of andere partijlijst te
krijgen.

Mijnheer de V oorzitter. Ik wil h ier he t voorbeeld
van de C.P.I.M. aanhalen inzake de ex tra  bewaking.
H ier is geen publiciteit aan gegeven, m aar ik geloof,
da t he t toch zijn nu t heeft, da t ik hier mededeel, da t
ik u it zeer goede bron vernom en heb, da t de C.P.I.M.
een bevel van het hoofdkantoor gekregen heeft om
m et het oog op den toestand  in Palestina voorzichtig
te  zijn. Dus niet u it angst voor de m enschen hier,
m aar u it angst voor revanche van iem and van bui
ten. U kent wel de bekende pakketjes, welke rond
gestuurd  worden. H ier hoeven wij dus n iet ongerust
over te  zijn.

V erder heb ik nog het volgende. Mijnheer de
V oorzitter. Zooals U bekend, b estaa t e r een lijvig
boek over decentralisatie. D at is een heel mooi p rin 
cipe. Wij zien, da t de decentralisatie  doorgevoerd is
en dat e r nu bij het kantoor van den d istric tm eester
van het 3de d istric t een postkantoor gekomen is. Ik
juich da t ten  zeerste toe. M aar het spijt mij, d a t ik
g isteren klachten m oest krijgen van een gewonen
landbouw er van het derde d istric t, welke mij vroeg;
,,Maar, dokter, w at m oet ik nou doen? Ik m oet mijn
putten  laten  uitdiepen; vroeger ging ik n aa r den dis
tric tm eester, hij deed het noodige en den volgenden
Zondag of op een anderen dag kwam er iemand om
mijn pu tten  u it te  diepen. M aar nu zegt de d is tr ic t
m eester, da t hij het niet m eer kan doen; hij heeft
er n iet m eer het rech t toe. Ik  m oet een busje nemen
n aar de stad, dan n aa r een m ijnheer op Scharloo
gaan — ik meen iem and van den landsw atervoorzie-
ningsdienst —  die er niets van weet; na een half uu r
zoeken kom ik op P a re ra  terecht, m et da t alles ben
ik 2 a 3 dagen kwijt, terw ijl ik vroeger m isschien in
een u u rtje  k laar w as.”. Mijnheer de V oorzitter, da t is
centralisatie ; d it is niet, w at e r  in d a t lijvig boek
over decentralisatie  staa t. H et lijkt mij toe, da t het
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zijn nut heeft om weer het briefpapier ter hand te ne
men en aan het Bestuur te vragen of het, indien het
waar is, dat het uitdiepen van de putten in Willem
stad aangevraagd moet worden, wederom den toe
stand van voorheen wil invoeren, nl. dat het uitdie
pen van de putten bij den districtsmeester aange
vraagd kan worden.

Het voorstel van den heer Dr. Maal wordt on
dersteund door de heeren E. Jonckheer en Eman.

Geen der leden tegen dit voorstel van den heer
Dr. Maal bezwaar hebbende, wordt besloten dat al
dus over te nemen.

De heer Ar ends: Mijnheer de Voorzitter. Hoe
wel ik met dezen brief accoord ga, zou ik dokter
Maal, van wien ik weet, dat hij ontzettend veel voor
den landbouw voelt, het volgende in overweging wil
len geven; zou het niet meer effect sorteeren, als hij
de zaak zelf even onderzoekt en dan persoonlijk naar
het departement gaat en zegt: kan dit niet veran
derd worden ? Misschien bereiken wij dan eerder iets,
dan wanneer wij op het antwoord op dezen brief moe
ten wachten, dat over eenigen tijd zal komen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Het is
niet mijn bedoeling, dat wij een antwoord op dezen
brief ontvangen; het is mijn bedoeling, dat er een
tweede beschikking uitgaat, welke luidt: ,,Hierbij
trek ik mijn beschikking dd. zooveel in”.

De heer Arends: Ik wist niet, dat er een be
schikking was. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
het volgende zeggen in verband met de kwestie van
de salarisregeling. Wij hebben wel critiek uitgeoe
fend en een voorstel aangenomen om die critiek van
de Staten in de notulen op te nemen, maar het voor
stel van den heer Maal om het Bestuur meer uitdruk
kelijk te vragen: „Wanneer komt die salarisregeling
nou eens uit de koker?” was een concreet voorstel.
Wij hebben er menige keer hier over gesproken en
er is ons daarop ook geantwoord door den gemach
tigde van het Bestuur, ihaar als wij een brief schrij
ven en vragen: wanneer komt hier nou eens eindelijk
een eind aan, dan is dat een uitdrukkelijk verzoek.
Dat kunnen wij m.i. best doen. Ik begrijp niet, dat
de heer Maal dat heeft laten loopen.

De Voorzitter: Er is hedenavond al voldoende
over dit onderwerp gesproken, mijnheer Eman. Wij

îjn daarbij tot een beslissing gekomen. Ik stei II

voor hiervan af te stappen en over te gaan tot de
andere punten, welke U naar voren wil brengen.

De heer Eman: Goed, Mijnheer de Voorzitter.
Na deze spanning heb ik een blijde tijding voor Cura
sao, maar ik wil het straks mededeelen. Eerst wil ik
de volgende punten afwerken.

Ten eerste de haven van Aruba. Dit punt hoort
eigenlijk eerder thuis in de commissievergaderingen,
doch ik zal het hier voor het publiek zeggen. Het is
jammer, dat het publiek van Aruba niet de gelegen
heid heeft ook de zittingen van de Staten mede te
maken. Ik hoop, dat Aruba binnenkort zijn eigen
Staten zal hebben. Ik ben blij te zien, dat in de be
groeting voor 1949 voorgesteld is een bedrag van 5
ton te voteeren voor loodsen op den steiger op Aru
ba. Die loodsen zijn van even groot belang als de
steiger zelf. Een steiger zonder loods is niets waard.
U weet, dat wij bij de douane een bepaling hebben,
dat goederen, die meer dan 30 dagen in die bewaar
plaatsen liggen, publiek verkocht kunnen worden.
Die wet wordt echter niet zoo maar toegepast; men
heeft consideratie en de goederen worden niet zoo
maar verkocht. De ratio van die bepaling is om
plaats in te ruimen voor andere goederen, welke ge
borgen moeten worden. Dit is een dwangmiddel voor
de eigenaren van die goederen om ze weg te halen,
opdat anderen de kans krijgen ook hun goederen te
bergen. Deze 5 ton, welke op de begroeting geplaatst
is — dit hoort eigenlijk thuis in de afdeelingen, maar
zooals ik zooeven zeide, wil ik er toch even in het pu
bliek over spreken......

De Voorzitter: Het spijt mij te moeten ingrij
pen, Mijnheer Eman; wij spreken hier niet voor het
publiek, men behandelt hier zaken in het belang van
het publiek.

De heer Eman: Dit is een verschil van meening,
Mijnheer de Voorzitter, waarover wij niet behoeven
te discussieeren. Ik wil U echter direct gelijk geven
en zal straks in de afdeelingen voorstellen om daar
over een brief aan het Bestuur te schrijven.

Ook zal ik in de afdeelingen voorstellen met het
tweede bassin op Aruba door te gaan. Wij hebben op
het oogenblik geen geld, maar misschien, dat er een
regeling getroffen kan worden met de baggermaat-
schappij, dat zij het alvast uitvoeren en later beta
ling krijgen. Ik zal hier in de afdeelingen op terug
komen, Mijnheer de Voorzitter.

Voor de haven van Aruba heb ik een groot plan,
Mijnheer de Voorzitter: 10 millioen gulden! Wij wen-
schen de haven van Aruba tot Bucuti uit te breiden.
Als men den Oostelijken ingang van onze haven
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neemt, ziet men daar dichtbij een zandbank, die Bu-
cuti genoemd wordt. Wij wenschen dat heelemaal uit
te baggeren, hetgeen 10 millioen gulden kost. Ook
dit zal ik in de afdeelingen naar voren brengen. Dit
voorstel is op het oogenblik in behandeling gebracht
door onzen gedelegeerde in Holland bij de Regeering.
De Ministers hebben het in behandeling en wij heb
ben steun gevraagd, opdat, wanneer wij hier een ini
tiatief voorstel doen, dat gesteund zal worden.

Zooeven heeft U een brief voorgelezen over de
broeders van Dongen, dien U naar de 2de Commissie
verwezen heeft. Ik had verwacht, dat een van.
de leden hier een voorstel zou doen om dat stuk di
rect te behandelen, want er is gevraagd om aan die
menschen geld te geven, opdat zij kunnen opschieten.
Als U denkt, dat de 2de Commissie het stuk direct
zal willen behandelen, is het goed, maar niet, dat de
gewone procedure gevolgd zal worden en dat zij er
1 of 2 maanden over doet. Het is de bedoeling, dat
de 2de Commissie dit direct behandelt.

Nu komen wij bij de blijde tijding. Mijnheer de
Voorzitter. Zooals U misschien wel zal weten, heeft
de Eerste,Kamer hedenavond het wetsontwerp tot
wijziging van onze Staatsregeling aangenomen,
waardoor Curagao zijn verlangde autonomie krijgt.
Die tijding is voor Curagao prettig, voor Aruba ech
ter niet. Als wij blij zijn, is dat voor Curagao. Ik kan
U de verzekering geven. Mijnheer de Voorzitter, dat
Aruba niet zal meedoen aan de vorming van het Col
lege van Gecommitteerden. Wij willen een afzonder
lijk staatsdeel worden en wij gaan geen duim terug
van ons plan, van ons vastberaden doel. Wij zenden
geen gecommitteerden naar Curasao; wij zullen poli
tieke obstructie voeren. Geen Arubaan mag als ge
deputeerde op Curasao komen, als hij zich werkelijk
Arubaan voelt.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Naar aanleiding van hetgeen de heer Eman het laatst
naar voren heeft gebracht, nl. dat de Eerste Kamer
van de Staten-Generaal vandaag het wetsontwerp
tot wijziging van onze Staatsregeling heeft aangeno
men, wil ik opmerken, dat ik daarvan niet op de hoog
te was. Een officieel bericht daaromtrent heb ik niet
gezien, maar als het zoo mocht zijn, is het moment
gekomen om te zeggen, dat ik ten zeerste verheugd
ben, dat dit eindelijk tot stand is gekomen. Het werd
tijd deze wijzigingen gerealiseerd te zien. De strijd
was hard en heeft verschillende groepen scherp te
genover elkaar doen staan, in het bijzonder, omdat de
ze wijzigingen zoo lang op zich hebben laten wachten.
Men heeft in Nederland de urgentie voor deze wij
zigingen niet kunnen inzien en niet begrepen, dat

mermede zooveel haast betracht moest worden. Dit
ueert tot zeer onaangename voorvallen geleid, welke
iNederland in bepaalde gevallen pijnlijk moeten heb
ben aangedaan, ik  noop, dat door het aannemen van
dezen wet door de 1ste Kamer en door zijn spoedige
afkondiging een eind zal komen aan de spanningen
russenen de bevolkingsgroepen ondeiling en dat men
nu samen zal kunnen wer ken tot den op bouw van Cu-
ragao en dat constructieve arbeid zal kunnen worden
verricht. Ik kan mij met geheel vereemgen met het
geen de heer Eman heeft gezegd, maar ik moet wel
zeggen, dat een groot gedeelte van de wenschen, die
wij in 1946 naar voren hebben gebracht bij de Kegee-
ring in Nederland, door de aanneming van deze wet
verwezenlijkt zijn. Ik hoop, dat de afkondiging van
deze wet zeer spoedig zal plaats vinden.

De heer Arends: Mijnheer de Voorzitter. Naar
aanleiding van hetgeen door de heeren Eman en E.
Jonckheer opgemerkt is, wil ik hier zeggen, dat de
eerste waarschijnlijk niet weet, dat in de door de
1ste Kamer aangenomen wijziging van de Staatsre
geling niet wordt gesproken van Gecommitteerden,
maar van het College van Algemeen Bestuur. Als de
heer Eman zegt, dat geen een Arubaan daaraan mee
zal doen, is dat voor zijn rekening. De heer Eman kan
spreken voor een groep, misschien voor een heel
groote groep van Arubanen, maar er zijn andere
Arubanen, mannen op zich zelf, die ieder voor zich
zullen uitmaken of zij zullen meedoen of niet. Zij zul
len zich niet laten leiden door den heer Eman als zij
een andere opvatting hebben dan hij. Dit wil ik hier
in het publiek verklaren. Iedereen op Aruba zal voor
zich zelf weten te beslissen wat hij in het belang van
de Nederlandsche Antillen, van Aruba, van Curagao
en van alle andere eilanden moet doen. Een ieder is
vrij om voor zich zelf te beslissen, wat hij doen wil.

De heer Eman: Ik wil even repliceeren. Mijnheer
de Voorzitter.

De Voorzitter: Neen, Mijnheer Eman, dat kan
niet.

De heer Eman: Maar U stelde den heer Jonck
heer zooeven daartoe wel in de gelegenheid. Waarom

\

mij ook niet?

De Voorzitter: De heer E. Jonckheer heeft ge
sproken naar aanleiding van hetgeen U gezegd heeft,
maar er is niet gerepliceerd.

De Voorzitter sluit vervolgens de vergadering.
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1 - 'TEGENWOORDIG' de heer.'E. .A\ Romer;'voor
zitter. : - r ■ : , :

VOORTS; de heren W. R. Plantz, ondervoorzit
ter,'G p W. J. Jonckheer, J.r E, Irav^quin, Mr. S. W.
vaurderi^Meerj^E, Jonckheer^ J-JE- Arends, F. Vis
ser, J. A . de Jongh, J. H.;dr/^rnan pri Dn P. H. Maal,
leden, benevens de heer A, H. M. van Weel, grifher.

AFWEZIG; de heren ö r. M. F. da Costa Gomez.,
Mr. A. A. G. Smeets en Mr. E. C. Henriquez, leden,
de eerste tweegenoemden, wegens vèrblijf in het bui
tenland.

' j .  -  ..........................  .

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de'vólgende ingekoihen stiikkeh; "

lo. een gouvernements-depêche dd. 21 Mei 1948
no. 4220, houdende de mededeling van de vaststelling
van de landsverordening tot wijziging van de Alge-
menë'VeroMéning r. U. & D. 1908 (P. B. 1908, no.
33) (1948-^1949-8) (1947-1948-31).

2o. een gouvernements-depêche dd. 21 Mei 1948
no. 4221, houdende de mededeling van de vaststel
ling van de landsverordening tot aanvulling van de
landsverordening van de 11de, October 1946 P. B.
1946, no. 152), houdende de regeling van de valuta,
waarin de Curagaose pensioenen, alsmede de uitke
ringen ten laste Van de Guragaose begroting aan het
Algemeen Curagaós Pensioenfonds luider. (1948—
1949-10). '  '

Op voorstel van dè Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

do.>en gouvernements-depêche dd. 21 Mei; 1948,

waarin de Staten ter goedkeuring wordt aangeboden
een Pntwérp-landsverordening, houdende aanpassing
van de merkenwetgeving aan de bepalingen van de
Schikking dd. 8 Februari 1947 van Neuchatel.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen vah de 3de Commissie.

IfO. eên gouvernements-depêche dd. 27 Mei 1948,
waarin de Staten ter goedkeuring wordt aangeboden
een,,ontwerp-landsverordening to t wijziging en aan
vulling van het Havenregiement Curagao 1936 (P.
B. 1936, no. 104).

Op voorstel , van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 1ste Commissie.

5o. een gouvernements-depêche dd. 20 Mei 1948
no. 3603, in antwoord op de brief dd. 30 April 1948
no. 23'van'de Staten van Curagao, luidende;

,,In antwoord op bovenaangehaalde brief van de Voor
zitter van Uw College, heeft ondergetekende de eer Uwe
Staten als!volgt te berichten;

In verband met het. heersende gebrek aan pasmunt
werd op 26 April jl. telegrafisch in Nederland voor een
bedrag van ƒ 25.000,— aan 2y2-centstukken besteld. Hier
op werd nog geen antwoord ontvangen.

De onlangs ingenomen Philadelphia-stuivers werden
reeds geteld en worden gereed gemaakt om te worden op
gezonden naar Nederland. Deze nu weer opnieuw in circu
latie te brengen, komt ondergetekende niet gewenst voor.

Hij meent 'oók voorlopig te moeten ontraden, tot in
voering. van Curagaose stuiverstukken over te gaan, aan
gezien de prijs van het daarvoor te gebruiken nikkelzilver
zeel' hoog is.

Hot lid van Uwe Staten„.dat deze aangelegenheid ter
sprake bracht, wijst erop, dat de toename van de behoefte
aan 2iA-centstukken een gevolg is van het uit omloop
nemen der Nederlandse stuivers. In verband hiermede
moge ondergetekende erop wijzen, dat aan de Heer Gezag
hebber van Aruba is aangeboden, centen en dubbeltjes der-



w aarts  op te  zenden ten  einde in de behoefte aan pasm unt
tegem oet te  komen.

U it de om standigheid, da t d it aanbod van de hand  ge-
\vezen werd m et het m otief, da t slechts 2V2-centstukken
nodig w aren, m eent cndergcLekende te kannen conclu
deren, d a t het gebrek aan pasm unt op A ruba niet zo schrij
nend is, d a t niet op aanm aak van pasm unt in N ederland
zou kunnen gew acht.” .

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik stel voor dit
stuk voor kennisgeving aan te nemen.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik zou willen voorstellen dit stuk naar de 2de com
missie te verwijzen, aangezien het een belangrijk stuk
is.

Geen der leden tegen het voorstel van de heer
E. Jonckheer bezwaar hebbende, wordt aldus beslo
ten.

6o. een gouvernements-depêche dd. 22 Mei 1948
no. 2044, luidende:

„B etreffende de uitzending van een ervaren  belasting-
vakm an voor de zelfstandige herziening der belastingw et
geving h.t.1. w aartoe bij 3e c,anvullende begroting 1947
een crediet werd gevoteerd van ƒ 9480,—  per ja a r  kan  w or
den medegedeeld, d a t to t di:’Sverre geen geschikte gega
digden voor die functie konden worden gevonden.

De M inister van Overzeese Gebiedsdelen vestigde er
de aandach t op, d a t voor de aanw erving van een kracht,
als w aarover men in Curagao de beschikking w enst te  v er
krijgen, slechts dan m edew erking kan worden verleend,
indien aan de u it te  zenden am btenaar de rang  van Inspec
te u r  der Belastingen in u itzicht zou kunnen worden ge
steld. De D irecteur-G eneraal der B elastingen tekenende
nam ens de M inister van Financiën, had n.1. tevoren bericht,
da t de Inspecteur van ’s-Rijks belastingen op grond van
zijn vakopleiding de aangewezen functionaris voor de te
verrich ten  w erkzaam heden is, doch d a t geen dezer am bte
naren  zich voor uitzending in de rang  van O ntvanger
beschikbaar zou stellen.

D it bevind van zaken laa t geen twijfel over, d a t het
bestaande crediet zal m oeten worden verhoogd, wil de zo
noodzakelijke uitzending van  een belastingvakm an kunnen
worden bew^erkstelligd.

Ten einde nu de onderhandelingen terzake m et de
M inister van Overzeese Gebiedsdelen zodra mogelijk to t
een goed einde te brengen, moge ik verzoeken deze aan 
gelegenheid te r  tafel te  willen brengen in een Afdelings-
vergadering en mij, kan het op korte  term ijn, te  willen
berichten of m et uitzending van een belastingvakm an m et
de rang  van toegevoegd Inspecteur der B elastingen pn m et
een bezoldiging van ƒ 10.800,—  (gehuw d) per ja a r  per sé
in tijdelijk verband kan worden ingestem d.” .

De Voorzitter: Mijne Heren. Dit stuk is reeds
in handen gesteld van de 2de commissie, die van
avond hierover advies zal uitbrengen.

no. 4112, in antwoord op de brief dd. 18 Mei 1948 no.
38 van de Staten van Curagao, luidende:

,,In antw oord op bovenaangehaalde brief heeft onder-
' getekende de eer Uwe S ta ten  te  berichten, d a t hij zich kan
verenigen m et hun advies, in afw achting van he t re su ltaa t
van de arbeid van Prof. Mr. E . M. Meyers, de instelling
van een commissie te r  bestudering van een eventuele v er
eenvoudiging van het Curacaos B urgerlijk W etboek op te
schorten .” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk ter griffie te deponeren.

8o. een gouvernements-depêche dd. 26 Mei 1948
no. 4303, luidende:

,,O ndergetekende heeft de eer. Uwe S ta ten  hierbij
mede te  delen, van de H eer M inister van Overzeese Gebieds
delen te leg rafisch  berich t te  hebben ontvangen, da t de
W ijzigingswet S taatsregeling  werd afgekondigd op 21 Mei
j.1. en gepubliceerd in S taa tsb lad  I. 195.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

9o. een gouvernements-depêche dd. 26 Mei 1948
no. 4241, in antwoord op de brief van de Staten dd.
21 Mei 1948 no. 44, luidende:

,,N aar aanleiding van bovenaangehaalde brief heeft
ondergetekende de eer. Uwe S ta ten  te  doen toekom en a f
sch rift van de brief van de H eer M inister zonder P o rte 
feuille, mede nam ens de M inister van Overzeese Gebieds
delen van 9 F ebruari 1948, alsm ede een gestencild exem 
p laa r van he t in die brief verm elde rap p o rt van het ad hoe
Comité te r  voorbereiding van een Econom ische Commissie
voor Latijns Am erika.

D aar van dit rap p o rt slechts een exem plaar voor
handen w as en deze aangelegenheid m et spoed behandeld
m oest worden in verband m et he t feit, d a t de eerste  zitting
van de E.C.L.A. begin Jun i zal p laa ts  vinden, kon niet on-
middellijk een a fsch rift van d it rap p o rt worden overgelegcl.

O ndergetekende ach t he t echter, mede in verband m et
latere bijeenkom sten der Commissie, gewenst, d a t de
S ta ten  de beschikking hebben over gegevens betreffende
het doel, de aard  en de strekk ing  van de E.C.L.A., w eshalve
hij hun bovenbedoeld rap p o rt alsnog doet toekom en.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken ter griffie neer te leggen ter kennis
neming van de leden.

lOo. een brief dd. 27 Mei 1948 van de 1ste Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-nota op de ontwerp-landsverordening hou
dende instelling van een College van Gecommitteer
den, waarop laatstelijk een Memorie van Antwoord
verschenen is (1948—1949-7).

Conform besloten.

7o. een gouvernements-depêche dd. 25 Mei 1948 llo . een brief dd. 24 Mei 1948, waarbij de 2de



Vaste Commissie, maar aanleiding vau de naar om
advies in handen gestelde Gouvernements-Beschik-
king dd. 9 April 1948 no. 8725, houdende toekenning
van een subsidie aan de N. V. Electriciteit Maat
schappij Bonaire, de Staten adviseert dit stuk te de
poneren.

De heer De Jongh: Mijnheer de-Voorzitter. Ik
geloof, dat wij deze kwestie van subsidie ten behoeve
van de electriciteitsvoorziening op Bonaire reeds in
de commissievergaderingen behandeld hebben en
hierover een brief aan den Gouverneur geschreven.

De Voorzitter: Inderdaad, Mijnheer De Jongh.
Dat wij dit stuk deponeren, wil niet zeggen, dat wij
tegen toekenning van deze subsidie zijn.

De heer De Jongh: De zaak blijft dus zijn voort
gang nemen ?

De Voorzitter: Ja, inderdaad. Mijnheer De
Jongh, deze zaak is in orde.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
voorstel van de commissie, wordt aldus besloten.

12o. een brief dd. 24 Mei 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde brief van de Adminstra-
teur van Financiën en de Procureur-Generaal dd. 13
Mei 1948 no. 1174 de Staten adviseert, het navolgen
de te antwoorden:

,,Alhoewel het bevreerndde, dat eerst thans de noodige
credietcn voor diverse voorzieningen voor de onderbren
ging van de bestuu-rskinderen gevraagd worden — de
meeste credietcn toch hadden gevraagd kunnen worden
onmiddellijk nadat bekend was, dat een dergelijke inrich
ting zou komen — hebben de Staten in beginsel geen be-
zvvaai, dat de bedragen, genoemd onder a, b, d, e en f,
reeds direct aangewend worden.

Algemeen vond men het principieel onjuist, dat offi
cieel vastgelegd wordt, dat in de inrichting enz. ten be
hoeve van de broeders van overheidswege voorzien wordt,
daar dit een precedent zou scheppen. De Staten zouden
dan ook gaarne een herziene raming van het bedrag onder
c tegemoet zien, waarin geen rekening is gehouden met
dc.zc kosten.”.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
weet niet of U en de andere heren zich de moeite
getroost hebben na te gaan, wat het Bestuur hierbij
vraagt. Er zijn onjuistheden in deze brief van het
Bestuur en daarom zou ik deze brief niet weg willen
staren, maar deze aangelegenheid nogmaals in een
commissievergadering vvillen bespreken, aangezien
ik zelf een onderzoek ingesteld heb. Ik stel dus voor

de door de co*nmissie oorgestelde brief niet te stu
ren, maar een andere, waarbij gevraagd wordt om
een gemachtigde teneinde hieromtrent in een com
missievergadering toelichtingen te geven.

De Voorzitter: Ik wil U er even op wijzen, dok
ter Maal, dat deze aangelegenheid in een vergadering
van de drie gezamenlijke commissies behandeld is en
dat het rapport, dat zoeven voorgelezen is, het re
sultaat is van de besprekingen in de drie gezamen
lijke commissies. Ik geloof, dat het geen nut heeft
dat voorstel van U weer te behandelen. Bij de be
spreking in de commissies heeft U al een voorstel
tot uitstel gedaan, maar, zoals U zich wel zal kun
nen herinneren, heeft men zich toen bij stemming
er over uitgesproken toch dit rapport uit te brengen.

De heer Dr. Maal: Er is beslist, dat dit rapport
zou worden uitgebracht. Mijnheer de Voorzitter; dit
rapport is echter nog niet uitgebracht. En ik, als een
van degenen, die hier de belastinggelden moeten con
troleren en moeten zorgen, dat die gelden niet ver
spild worden, vraag om dit uit te stellen en nogmaals
in een commissievergadering te behandelen, met ver
zoek, dat daar een Bestuursgemachtigde bij tegen
woordig zal zijn.

De Voorzitter: Dokter Maal, ik ben tegen Uw
voorstel omreden van hetgeen ik zoeven naar voren
heb gebracht. Ik heb echter geen bezwaar Uw voor
stel in stemming te brengen, mits het ondersteund
wordt. Wordt het voorstel van den heer Dr. Maal
ondersteund ?

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
even zeggen, dat ik verwacht had, dat de Gouverneur
hierover reeds een brief ontvangen had. Dat is de
gewoonte, wanneer wij zaken met urgentie behan
delen. Ter illustratie zou ik bv. willen noemen de
kwestie van de haven van Aruba. Ik begon in de
openbare vergadering daarover te spreken, het is
daarna in de gezamenlijke commissievergaderingen
behandeld en toen werd er besloten om dezelfde mor
gen een brief aan de Gouverneur te schrijven om de
Gouverneur te machtigen voort te gaan met het uit
baggeren van het tweede bassin. Dat is dan ook di
rect gebeurd. Ik meen, dat het met deze zaak het
zelfde is. De Staten hebben gezamenlijk besloten, dat
deze zaak met urgentie behandeld zou worden en zij
is ook met urgentie behandeld. Er is toen afgespro
ken, dat er een brief aan de Gouverneur geschreven
zou worden met mededeling, dat men met alle pos
ten op één na accoord ging, opdat direct begonnen
kon worden.



b e  Voorzitter: D at er niet d irect een brief n aar
de Gouverneur gegaan iö, Mijnheer Em an, is, om
dat hé t stuk  g este ld ' is geworden in  handen
van de 2de commissie. N u het stuk* eenm aat gesteld
w as in handen van die commissie, m oet ^het rap 
port daarom tren t eerst door de 2de commissie u it
gebracht wordpri, alvorens* de  S taten  officieel d aa r
over aan de Gouverneur schrijven. ^

Ik zou gaarne van de heren willen vernemen,
of zij he t voorstel van den heer Dr. Maal ondersteu

De heer Dr. Maal: MaaG Mijnheer de Voorzit-

nen.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de" Voor
z itter. Alvorens, wij verder praten , zou ik 'g a a rn e
willen weten w at voor nieuws er inmiddels is voor
gevallen of w at voor nieuws de heer D r.'M aal heeft
gevonden, om nu m et een voorstel op de,pr;oppen te
komen om ,dit te rug  te  stu ren  n aar de cornniissiever-
gadering. „ • ■ _  ^  , , ,

De heer Dr. MaaZ.’.Mijnheer-de V oorzitter..Ik  zou
d it liever in een com m issievergadering willen behan
delen, w aa r 'een  Bestuursgem achtigde bij tegenwoor-
dg is.’ Wij behandelen alles in com m issievergaderin
gen; er zal dus niets op tegen zijn oni ook d it in  .een
com m issievergadering te  behandelen. Ik  kan U zeg
gen, Mijnheer de V oorzitter, d a t ik een onderzoek in
deze zaak ingesteld heb en om die reden verzoek ik
U d it stuk n aar de commissies te ru g 'te  verw ijzen.,

D e'V oorM ffer : Aangezien d it  s tuk  reeds in de
commissies behandeld is geworden, dokter Maal, zul
len wij een verkeerd precedent scheppen, w ant te l
kens als een zaak reeds in  een vergadering  der drie
vaste commissies beklonken is en het rappo rt w ordt
uitgebfachf, kan één lid komen m et verzoek om
het stuk  n aa r de commissies te rug  te  verwijzen. Wij
kunnen zo eeuwenlang aan de gang blijven en schie
ten  nooit öp; er zal dan helem aal geen orde zijn in
de werkzaamheden."^ Daarom  ben ik' tegen Uw voor
stel. Ik  wil echter Uw voorstel in stem m ing brengen,
m its he t ondersteund wordt. ■ r ' '  : i •

b e  heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. Ik
heb U reeds medegedeeld, da t ik een onderzoek inge
steld heb en h aar aanleiding van dat onderzoek stel
ik voor d it stuk terug ' te  verwijzen n aa r de commis
sievergadering, terwijl aan het B estuur het verzoek
gedaan w ordt om n a a r  dié vergadering een gem ach
tigde af te  vaardigen.

De Voorzitter: D aarop kunnen wij n iet ingaan.
De heer Van der Meer, die U zou ondersteunen.......

De Voorzitter: Pardon, dokter Maal, ik ben aan
h e t ' woord, la a t  U mij uitsprekem  De heer Van der
M eer heeft zoeven heel ju is t  opgem erkt, dat, zijn
ondersteuning van Uw voorstel zal afhangen van het
fe it of U voor de dag zou komen'met..V..'. '. U

 ̂ ' ; : - j  ' • ' i '  •

De héér"Dr. Maal: M ijnheertdê :V öoriitter.c.'.n
' ■ ' / - j i ' : ' '  '  : c '  V : \ r c D  cb

De Voorzitter: Dolïter Maal,. lü istértfU  n aar mij,
w anneer ik spreek.

U hééft zoeven gehoord, datv Ciits U . naa r vo
ren  zóu b rengen  -welkerde result^fen'i'Knn Uwj onder
zoek w aren. Uw v ó o rste l: ondersteundrigonc FbEden
door de heer Mr. van der Meer. W aarom  doet U
-d a td a h im ê t^  I C 'T  rC

De heer Dr. Maal: W aarom  ik d a t n iet doe, Mijn-
héer de V oorzitter t  K un t U mij. dan .dwingen?^

/Li:./ r' r' ,r ..
De Voorzitter: Neen, heelem aal niet.
- - 1, V. ̂ ’ . . .  . ‘ . s.
De héer Dit- Maal: Goed. Dan herhaal ik mijn

voorstel om d it stuk  terug  te  verwijzen n aa r een
com m issievergadering en aan  he t B estuur te  verzoe
ken iemand te  stu ren  om hierin  eenige kfaarheid te
brengen. . .........  _ _ , ^

De. F o o m ftg r ; W ordt he t voorstel van de heer
Maal ondersteund? ,j

De heer C.W.J. Jonckheer: Ik  ondersteun in d e r 
daad het voorstel van  de heer Maal, Mijnheer de
Vooiczifter, en ik baseer mij hierop. In  de commissie-
vergadoring heeft dokter Maal voorgesteld deze zaak
u it te  stellen, teneinde hem in de gelegenheid te  ste l
len een onderzoek in te  stellen. D at voorstel is toen
verworpen. Inmiddels, voordat dé brief u itgegaan  is,
zegt de heer Maal,, da t hij een onderzoek ingesteld
heeft en d a t in  deze zaak onjuistheden voorkomen.
O nder die om standigheden ach t ik he t nodig
en nu ttig  he t alsnog in een com m issievergadering te
bespreken.

De Voorzitter: M aar w aarom  kan de heer Maal
h ier n ié t in  h e t openbaar die onjuistheden n a a r  vo
ren brengen ? ‘ •

De heer C.W.J. Jonckheer: Ik kan mij heel goed
voorstellen, da t de heer Dr. Maal die onjuisthedën
liever niet in  he t openbaar wil behandelen. Mijnheer
de V oorzitter, m ahr liever in  een commissevergadé-
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ring met een Bestuursgemachtigde. Daarom onder
steun ik het voorstel.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik ondersteun dit voorstel ook, omdat ik meen, dat
de woorden van de heer C.W.J. Jonckheer juist zijn.

De Voormtter: Ik zie dit niet in en kan het niet
inzien, maar ik zal het voorstel in stemming bren
gen.

Het voorstel van de heer Maal vervolgens in
stemming gebracht, wordt verworpen met 6 tegen 5
stemmen. (Voor stemden de heeren Dr. Maal, C.
Jonckheer, Irausquin, Mr. van der Meer en E. Jonck
heer) .

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Het
is nu het ogenblik om te voldoen aan hetgeen U mij
zoeven gevraagd heeft. Ik had gedacht, dat, terwijl
van de 11 aanwezige leden van de Staten van Cura-
Qao, geen enkele, behalve 1, zich de moeite getroost
heeft om in deze zaak een onderzoek in te stellen, er
zoveel vertrouwen zou zijn van de 6 tegenstemmers
van zoeven, dat zij het er mee eens zouden kunnen
zijn deze zaak naar de commissies terug te verwijzen.

Er wordt gesproken van een cel, waarin de broe
ders gehuisvest zouden worden.

De Voorzitter: Ja, maar dokter Maal..............

stuit dit toch tegen alle menselijke ideeën. De af-
werpselen en het water en alles, dat daar wegge
voerd moet worden, wordt daar zo aan de buiten
lucht prijs gegeven en dat betrekkelijk vlak bij een
gewoon huis en bij de kamer, waar de oppasser
woont.

Het spijt mij nogmaals. Mijnheer de Voorzitter,
dat U als voorzitter mij niet de gelegenheid gegeven
hebt het Bestuur hierover vragen te kunnen stellen.

De Voorzitter: Mijne Heren. Dan gaan wij ver

De heer Dr. Maal: Laat U mij nu eens even uit
spreken, Mijnheer de Voorzitter; U heeft mij zo
even gevraagd om U te laten uitspreken; ik wil U
nu vragen dit mij te laten doen.

Er wordt in de brief van het Bestuur gesproken
over een cel, waarin de broeders gehuisvest zullen
worden. Een cel. Mijnheer de Voorzitter, is een klei
ne kamer; maar hier is het een pracht van een pa
viljoen. Het is te betreuren, dat, daar er momenteel
twee broeders uitgekomen zijn, er voor die twee men
sen een heel gebouw met tenminste 6 kamers ter
beschikking gesteld wordt, terwijl er gebrek bestaat
aan ruimte voor de verpleging van de mannelijke
klassepatienten in het Rustoord Groot-Kwartier. Ik
zou gaarne van het Bestuur willen weten of deze ver
gissing moedwillig begaan is. Verder moet U zich
indenken, dat er momenteel 1 lepreus patient ver
pleegd wordt in het paviljoen in quaestie en dit ge
schiedt reeds vier jaar. Ik wil terzijde laten of men
ertoe gerechtigd is een lepreus patient te verplegen
in een krankzinnigengesticht. Maar, Mijnheer de
Voorzitter, de riolering van het gebouw is verstopt
en bij een leprtus, die van zijn vrijheid beroofd is.

der.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Het voorstel van de heer Dr. Maal is verworpen,
maar nu komt het voorstel van de commissie, om
deze brief te schrijven. Ik wil U verzoeken het voor
stel van de commissie in stemming te brengen. De
heer Maal heeft een kleine toelichting gegeven,
waaruit blijkt, dat in de brief van het Bestuur eni
ge of althans een onjuistheid zit. Daarom wil ik U
verzoeken dit voorstel in stemming te brengen, zo
dat de kans opengesteld wordt, dat men eventueel
nog zijn standpunt kan herzien.

De Voorzitter: Ik wil gaarne aan Uw verzoek
voldoen. Mijnheer Jonckheer, maar alleen wil ik dit
nog zeggen. Het Bestuur spreekt van ,,cel” en dok
ter Maal zegt ,,paviljoen”. Iedereen zal echter be
grijpen, dat cel hier betekent een lokaal, bewoon
baar door twee, drie of vier mensen en dat het
nooit een cel kan zijn in de zin, zoals dokter Maal
het opgevat heeft, want er zijn tot nu toe weliswaar
maar 2 broeders aangekomen, maar het werk, dat
gedaan moet worden, kan niet door 2 mensen ge
daan worden; er zullen in de toekomst meer broe
ders komen.

De heer Dr. Maal: Mag ik U er even op wijzen.
Mijnheer de Voorzitter, dat ik het woord „cel” opge
zocht heb in Van Dale’s Groot Woordenboek der Ne-
derlandsche taal?

De heer C.W.J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb zoeven voor het voorstel van de heer
Dr. Maal gestemd, omdat ik dokter Maal en ook mij
zelf in de gelegenheid wilde stellen de onjuistheden,
die in deze brief van het Bestuur zouden zitten, aan
te hooren. Nu dat voorstel verworpen is en dokter
Maal naar aanleiding daarvan het een en ander heeft
aangevoerd, meen ik, dat in de eerste plaats ik die on
juistheden niet kan zien en in de tweede plaats, dat,
al zouden het onjuistheden zijn, ik deze niet zo vre
selijk belangrijk vind, dat daarin voor mij reden ligt



om mijn stem aan het rapport van de tweede com
missie te onthouden.^

De heer De Jongh: Mijnheer de Voorzitter. Ge
sproken over onjuistheden. Bij punt c van de brief
van het Bestuur wordt crediet gevraagd voor linnen
goed enz. Daarbij heeft het Bestuur gezegd, dat het
voor de kinderen en de broeders was. Dat is niet
juist. Dit crediet is niet voor de broeders, maar al
leen voor de kinderen. Ik bedoel hiermee, dat er nog
andere onjuistheden in deze brief zijn.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Er wordt
gesproken over een cel of een paviljoen. Wij zouden
echter eerder blij moeten zijn, dat het geen cel is,
maar een paviljoen. Het gaat er toch niet om of wij
daar gouden stoelen in plaatsen of gewone meubels?
Of dat wij een paviljoen aan de heren geven, dat
ons een paar ton kost? Het is een paviljoen en het
wordt gewoon gemeubileerd.

De Voorzitter: Ik wil het voorstel van de heer
E. Jonckheer in stemming brengen, mits het onder
steund wordt. Wordt het voorstel ondersteund?

De heer E. Jonckheer: Ik heb om hoofdelijke
stemming gevraagd. Mijnheer de Voorzitter, en daar
is geen ondersteuning voor nodig.

De Voorzitter: Gaan de heren accoord met het
rapport van de commissie?

De heer E. Jonckheer: Ik heb toch om hoofde
lijke stemming daarover gevraagd. Mijnheer de
Voorzitter?

De Voorzitter: U verzoekt dus hoofdelijke stem
ming over het rapport van de commissie? Er wordt
dus voor of tegen het rapport gestemd.

Het voorstel van de commissie, vervolgens in
stemming gebracht, wordt aangenomen met 8 tegen
3 stemmen. (Tegen stemden de heren Dr. Maal,
Irausquin en E. Jonckheer).

13o. een brief dd. 24 Mei 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêche dd.
10 April 1948 no. 2498, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
te sturen:

,,De on tvangst erkennende van de gouvernem ents-
depeche dd. 10 A piil 1948 no. 2498, hebben de S ta ten  de
eer het volgende op te  m erken:
„Ad A. Verkeer.

1. In  het algem een zijn de wegen, vooral nu het a an 
ta l groote en breede bussen, tru ck s e.d. zoo belangrijk toe
genomen is, te  sm al. Men meende, da t reeds een belangrijke
verbetering  verkregen zou worden door verbreeding van
he t wegdek. Voor bepaalde gedeelten (bochten, hellingen)
zou een inhaalverbod ingesteld kunnen worden.

2. D at m eer toezicht gew enscht is, wilde men niet
tegenspreken, doch da t zulks m eteen insluit, d a t e r m eer
personeel en m aterieel m oet komen, wilde men niet be
amen. De S ta ten  hebben den indruk, d a t bij een m eer effi
ciënte w erkverdeeling h e t mogelijk is personeel beschik
b aa r te  krijgen, w aartoe ook de nieuwe organisatie  het
h are  kan  bijdragen. E en  verkeerscontro le kan  eenvoudig
uitgeoefend worden door een politiem an op een m o to rfie ts ;
d aa r zijn geen au to ’s, m otorcom binaties en L ink-installa-
ties voor nooüig.

3. Zie onder 2.
4. D at elk reclam ebord afleidend w erkt, w erd n iet in

gezien. De aard , he t voorgestelde alsmede de p laats, w aar
h e t bord opgesteld is, zijn factoren, die bij de beoordeeling
of een dergelijk bord gevaar voor de verkeersveiligheid
oplevert, in overweging genomen m oeten worden.

5. M et belangstelling worden voorstellen te r  zake
tegem oet gezien.” .

1^0. een brief dd. 25 Mei 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêche dd.
21 April 1948 no. 2282, de Staten adviseert, de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van Curagao te zenden:

„In antw oord op de gouvernem ents-depeche dd. 21
April 1948 no. 2282 hebben de S ta ten  van Curagao de eer
U w er Excellentie he t navolgende te  b erich ten ;

De aanschaffing  in 1945 van een 2de handsche auto
ten  behoeve van de A dm inistratie  van  Financiën, die zon
der vooraf gevraagde toestem m ing p laa ts  had gevonden,
werd gem otiveerd op grond van he t feit, d a t de Adm ini
s tra te u r  van Financiën toen tijdelijk twee departem enten
beheerde. Deze au to  stond te r  beschikking van het domein
beheer, de A dm inistratie  van Financiën zelf (o.m. om den
A dm in istra teu r van Financiën, die k o rt tevoren nog zw aar
ziek was geweest, des nam iddags van huis te  halen  en n a a r
huis te brengen), den belastingdienst en zoo noodig het
bureau voor Sociale en Econom ische Zaken, van  welk
departem ent een bode als chauffeur er van optrad .

Bij 1ste suppletoire begroting 1948 is een bedrag van
ƒ 3.000,— aangevraagd  te r  vervanging van voormelde
dienstauto, aangezien deze au to  voor he t dom einbeheer
niet te  ontberen is. In  he t Voorloopig V erslag  hebben de
S ta ten  h ierom tren t een opm erking gem aak t; van een goed
keuring is  in elk geval nog geen sprake. V ast s taa t, d a l
de motieven, die in 1945 aangevoerd konden worden voor
de aanschaffing, a lth an s voor een belangrijk deel, nu niet
m eer gelden.

Inderdaad  hebben de S ta ten  op de hoofdbegrooting
1948 een post voor onderhouds- en bedrijfskosten van een
dienstau to  voor de A dm inistratie, van Financiën gevo
teerd , doch d it is eveneens het geval op de hoofdbegrooting
1947 en de 1ste suppletoire begroeting 1946; d it laa ts te
w as een logisch gevolg van den aankoop van de h iervoor
genoemde, 2de handsche d ienstauto, w aarvan  de posten op
de hoofdbegrooting 1947 en hoofdbegrooting 1948 een u it
vloeisel w aren.
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De S ta ten  laten, de conclusies, da t zij door op de hoofd-
1 begrooting 1948 een post voor onderhouds- en bedrijfs

kosten te  voteeren daarm ee de noodzakelijkheid voor aan 
schaffing van een vervoerm iddel erkend hebben alsmede,
d a t van het voor de uitzending van personeel van dit
departem ent aangevraagd  bedrag een aanzienlijk gedeelte
ongebruikt blijft, nu dit personeel nog niet is aangekom en,

• zoodat de post perco-neelskosten door aanstelling  van een
bode 1ste klasse n iet overschreden zal worden, geheel voor
rekening van he t B estuur. Zij willen daarbij alleen nog hun

,  bevreem ding uitspreken, da t een B estuur, d a t zijn taak
ernstig  opvat, to t dergelijke zonderlinge gevolgtrekkingen
komt.

Aangezien op dit departem ent reeds 3 bodes w erk
zaam  zijn, w aarvan  zeker 2 bodes 1ste klasse zijn, kan  men
de noodzakelijkheid van de aanstelling  van een vierde bode,
en dan nog wel d irect to t  bode 1ste klasse, n iet inzien.”.

15o. een brief dd. 25 Mei 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêche dd.
22 Mei 1948 no. 2044, betreffende de uitzending van

, een ervaren belastingvakman, de Staten adviseert,
daarop het navolgende te antwoorden;

,,Met verbazing lazen de S ta ten  u it de gouvernem ents-
depeche dd. 22 Mei 1948 no. 2044, da t he t B estuu r zijn aan 
vraag  bij den M inister van Overzeesche Gebiedsdelen om
uitzending van een ervaren  belastingvakm an voor de zelf
standige herziening der belastingw etgeving h.t.1. zoodanig
ingekleed heeft, da t daardoor in N ederland de indruk ge
w ekt is, d a t uitzending in een bepaalden organieken rang
gew enscht v/ordt,

De S ta ten  hebben in het Voorloopig V erslag en het
E indverslag  op de 3de suppletoire begrooting 1947 nog u it
voerig hun s tandpun t te r  zake uiteengezet, zoodat zij mee
nen niet in herhaling te  m oeten treden  en te  kunnen vol
s taan  m et zeer in he t ko rt aan  te  geven hoe zij zich deze
kwestie gedacht hebben.

De deskundige wordt, indien hij rijksam btenaar is —
. en da t m ag wel worden aangenom en — m et behoud van

zijn titel voor bv. 2 ja a r  of zooveel k o rte r als noodig blijkt,
: gedetacheerd tegen een jaarlijksche vergoeding, gelijk

staande m et de bezoldiging van den Inspecteur der B elas
ting, verm eerderd m et de geldende duurtetoeslagen, te r 
wijl, indien dit noodzakelijk blijkt, tegen een hoogere ver
goeding van de zijde der S ta ten  geen bezw aar b estaa t. De
betrokkene krijg t geen rang  in he t CuraQaosche am bte
narenkorps en s taa t, los van de am btelijke organisatie,
rech tstreeks onder den G ouverneur.” .

Geen der leden bezwaar hebbende tegen boven
genoemde verslagen van de 2de Vaste Commissie
sub 13o, 14o en 15o, wordt besloten die aldus over

 ̂ te nemen.

IQo. een brief dd. 24 Mei 1948 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-voorlopig verslag op de ontwerp-landsver-
ordening tot wijziging van de Pensioenverordening
Burgerlijke Landsdienaren 1938 (P. B. 1938, no. 15)
(1947-1948-48).

De Voorzitter: Nadat het rapport reeds vastge
steld was en onder de leden rondgedeeld, is van het
Bestuur de Nota naar aanleiding van het Eindver
slag met 3de Nota van Wijzigingen op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging en aanvulling van de
Pensioenverordening Burgerlijke Landsdienaren
1938 (P. B. No. 15) (1947-1948-50) binnengekomen.
Ik stel daarom als voorzitter van de derde commis
sie voor de laatste alinea weg te laten.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt besloten het advies, als aldus gewijzigd staan
de de vergadering, over te nemem

18o. een brief dd. 25 Mei 1948, waarbij de 3de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde brief dd. 14 Mei 1948 van
de Raad van Beheer der Stichting Welvaartsplan
Nederlandse Antillen 1946 de Staten adviseert de
navolgende brief aan voormelde Stichting te zenden;

,,Ter voldoening aan  het verzoek, vervat in Uw brief
van 14 dezer, hebben de S taten  van C urasao de eer Uw
S tich ting  hierbij de navolgende aanbeveling te  doen toe
komen :

1. F . V isser
2. E . Jonckheer
3. Mr. E . C. H enriquez
4. Dr. P. H. M aal.”.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Is dit
een vergissing of is het onderhands veranderd? Het
geen ik nl. hieromtrent ontvangen heb, behelsde een
voordracht in de volgende volgorde: de heeren Vis
ser, Mr. Henriquez, E. Jonckheer en Dr. P. H. Maal.
Ik geloof toch niet, dat U iets, dat zo afgesproken
was, zelf veranderd heeft! Dat heeft U mij zoeven
nl. willen verwijten. Mijnheer de Voorzitter. Hoe
komt het, dat de volgorde veranderd is?

De Voorzitter: Dat is een vergissing geweest,
dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Hoe komt het dan, dat ik die
vergissing ontvangen heb? U heeft dit dus zo maar
eventjes veranderd?

De Voorzitter: Dit is besproken vóór de verga
dering; U was er niet bij, dokter.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik ben
uitgenodigd op de vergadering en niet vóór de ver
gadering.

De Voorzitter: De andere heren weten het wel,
dokter.



De heer Dr. Maal: Met die andere heeren heb ik
niets te maken, Mijnheer de Voorzitter. Recht is
rechtvU verwijt mij,, dat ik terug wil komen op iets,
waarvan ik ontdekt heb, dat het niet helemaal in
orde is en nu verwijt ik U, dat U in een onderonsje
een advies bent gaan veranderen.

De Voorzitter: Uw verwijt slaat niet op mij,
dokter Maal, want vóór de vergadering waren de
heren bij elkaar en is er niet van mij, maar van de
leden van Uw partij een voorstel gedaan het te ver
anderen.

tweede tweetal: de heeren E. Jonckheer en Dr. Maal.
Daarna is er op gewezen, dat geen tweetallen ge
vraagd werden, maar 4 namen. In die commissiever
gadering is toen besloten om ze in de volgende volg
orde op te geven: Visser, Henriquez, E. Jonckheer
en Maal.

De Voorzitter: Daar is juist de vergissing ge
maakt, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Het is dus een vergissing ge
weest van de commissievergadering?

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. U
weet, dat in Uw eed staat, dat U zonder ruggespraak
moet kunnen handelen. Ik handel hier als vertegen
woordiger van het volk.

De Voorzitter: Inderdaad, dokter, maar het is
geen onderonsje als er op gewezen wordt, dat hier
van een vergissing sprake is en alle anderen gaan
daarmee accoord en het wordt veranderd.

De heer Dr. Maal: Ben ik uitgenodigd op die
bespreking tegenwoordig te zijn. Mijnheer de Voor
zitter? Als ik niet uitgenodigd ben, is het een on
deronsje.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Mag ik even een paar woorden zeggen om te
trachten hierin opheldering te brengen? Als van
mijn partijgenoten gesproken wordt, voel ik mij
zoo’n beetje gedwongen om een toelichting te geven.

De gevallen zijn niet gelijk. Mijnheer de Voor
zitter. Ik had U er vóór de vergadering op attent
gemaakt, dat de volgorde der namen, zoals die in
het concept voorkwam, eigenlijk niet overeenkomstig
de opvatting was, zooals ik mij die herinnerde. U en
iedereen was het daarmede eens en dus is deze ver
gissing hersteld. Het verschil lag hierin, dat er een
vergissing was in de brief, welke niet overeenstemde
met hetgeen besproken was. Het geval van zoeven
was aanmerkelijk anders; daar was het advies over
eenkomstig hetgeen besproken was, maar de heer
Maal wilde er op terugkomen op grond van nieuwe
feiten. Dit zijn twee verschillende figuren. Misschien
dat voor allebei reden kan bestaan, maar zij moeten
toch niet over één kam geschoren worden.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Het
spijt mij. Als de heer Griffier even zijn aantekenin
gen zou willen nagaan van bedoelde commissiever
gadering, dan zal hij daarin zien, dat het eerste twee
tal was: de heeren Visser en Mr. Henriquez en het

De Voorzitter: Neen, dokter. De meerderheid
heeft er op gewezen, dat er een vergissing was ge
maakt. Nu heeft U gesuggereerd, dat dit stuk zo
uitgekomen is, maar het is juist andersom. Daarom
heeft de meerderheid de aandacht er op gevestigd,
dat er een vergissing gemaakt was.

U heeft zoeven toch van de heer Van der Meer
gehoord hoe de zaak in elkaar zat?

De heer Dr. Maal: Prachtig, Mijnheer de Voor
zitter.

De Voorzitter: Gaan de heren accoord met de
brief, zoals die door mij voorgelezen is, dus in an
dere volgorde dan waarin de namen in de brief
voorkomen ?

Geen der leden daartegen bezwaar hebbende,
wordt beslóten het advies, als aldus gewijzigd, over
te nemen.

De Voorzitter: Nog zijn van het Bestuur inge
komen :

1. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
met 3de Nota van Wijzigingen op de ontwerp-lands-
verordening tot wijziging en aanvulling van de Pen-
sioenverordening Burgerlijke Landsdienaren 1938
(P. B. no. 15) (1947--1948-50; 1946-1947-30;
1945-1946-31).

2. Memorie van Antwoord en Nota van Wijzi
gingen op de 1ste Aanvullende begroting 1948
(1948-1949-6).

3. Memorie van Antwoord en Nota van Wijzi
gingen op de ontwerp-landsverordening, houdende
een nieuwe organisastie van de Politie in het Staats
deel Curagao (1948—1949-16).

Deze stukken zullen gedrukt en onder de leden
verdeeld worden.

Niets meer op de agenda staande, gaat de Voor
zitter vervolgens over tot de rondvraag.



' De heer Dr. Maal: Mag ik U er als Voorzitter
nog even op attent maken, Mijnheer de Voorzitter,
dat ik verleden week gevraagd heb een brief aan het
Bestuur te schrijven over de gunning van de bouw
van een school op Aruba, waarbij uitnodigingen tot
inschrijving uitgestuurd zijn en de laagste inschrij
ver, de firma Vis, de gunning toch niet gekregen
heeft. U herinnert zich, dat de stemmen toen staak
ten — U was er tegen. Mijnheer de Voorzitter — en
het Reglement van Orde van de Staten schrijft voor,
dat in de eerstvolgende openbare vergadering we
derom over dat onderwerp gestemd moet worden.

De Voorzitter: Dat staat in de Staatsregeling,
dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Nog mooier. Mijnheer de
Voorzitter; straks wordt het nog de Grondwet.

De Voorzitter: Ik was van plan dit onderwerp
straks in stemming te brengen, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Als U met de rondvraag be
gint, Mijnheer de Voorzitter, kan dit niet meer in be
handeling worden gebracht.

krijgen, dus een opheldering waarom het werk niet
gegund is aan de laagste inschrijver, die uitgeno
digd was.

De Voorzitter: Uw voorstel zal in stemming ge
bracht worden, dokter Maal. Wordt het aangenomen,
dan gaat die brief naar het Bestuur, ondanks het
feit, dat hij niet in de notulen van deze vergadering
zal voorkomen.

De heer E. Jonckheer: Ik begrijp volkomen het
geen de heer Maal bedoelt. Mijnheer de Voorzitter.
Het is jammer, dat deze brief er niet is, hoewel ik
geloof, dat alle leden, die hedenavond aanwezig zijn,
ook op de vorige vergadering geweest zijn, zodat zij
zich wel zullen herinneren, dat het voorstel van de
heer Maal een zeer eenvoudig voorstel was en alleen
beoogde om inlichtingen te verkrijgen van het Be
stuur.

Het voorstel van de heer Maal vervolgens we
derom in stemming gebracht, wordt verworpen met
6 tegen 5 stemmen. (Voor stemden de heren Eman,
Dr. Maal, Irausquin, Mr. Van der Meer en E. Jonck
heer) .

De Voorzitter: Mijne Heren. In de vorige open
bare vergadering hebben de stemmen gestaakt over
een voorstel van het lid Dr. Maal om een brief aan
het Bestuur te schrijven over de gunning van de
bouw van een MULO-school te Oranjestad ten be
hoeve van het Apostolisch Vicariaat. Ingevolge ar
tikel 86 lid 3 van de Curagaose Staatsregeling
breng ik dat voorstel thans wederom in stemming.

De heer Dr. Maal: Mag ik misschien vragen,
Mijnheer de Voorzitter, dat U die brief nog even
voorleest?

De Voorzitter: De brief is hier niet, want hij
ligt op de drukkerij, dokter Maal. Wat nu voorge
bracht wordt, is het opnieuw stemmen over het voor
stel om de brief te versturen. De brief, die U wil ver
sturen komt, ongeacht of Uw voorstel verworpen of
aangenomen wordt, in de notulen van de vorige ver
gadering, vandaar, dat hij op het ogenblik op de
drukkerij ligt.

De heer Dr, Metal: Mijnheer de Voorzitter. In de
eerste plaats; „c’est Ie ton, qui fait Ie chanson”. In
een brief van mij verwacht men een heel heftige
toon, maar deze brief is zo mak als een schaap.
Mijnheer de Voorzitter. In de tweede plaats gaat het
Hüj om een antwoord vam het Bestuur in deze zaak te

Niets meer te behandelen zijnde, gaat de Voor
zitter vervolgens over tot de rondvraag.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. In een gecombineerde vergadering der drie
commissies is onlangs op mijn verzoek op de agenda
geplaatst: bespreking van de spelling, welke door de
Staten gebruikt wordt. Ik zou van deze gelegenheid
gebruik willen maken om — ik wil even vooraf zeg
gen, dat ik dit naar voren breng om er op te wijzen,
dat ik geen nieuw onderwerp aansnijd, althans geen
onbekend onderwerp — een voorstel te doen, dat met
ingang van vandaag of van morgen of van 1 Juni
a.s. — dit kan mij niet veel schelen — de Staten ge
bruik zullen maken van de officiële spelling, welke
gebruikt wordt in de van het Bestuur uitgaande
stukken. Ik weet niet of mijn voorstel ondersteund
wordt. Veel toelichting geloof ik niet, dat hiervoor
nodig is en misschien, dat ik het wel direct als volgt
kan zeggen. Ongeveer een jaar geleden is in Neder
land de nieuwe spelling wettelijk vastgelegd. Ik ge
loof, dat die spelling algemeen gebruikt wordt en het
lijkt een beetje vreemd, als de Staten in dezen zou
den achterblijven. Vandaar dat ik voorstel thans
hiertoe ook voor wat betreft de stukken, die van de
Staten uitgaan, over te gaan, Mijnheer de Voorzitter.

Het voorsttó van den heer C. W. J. Jonckhear
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wordt ondersteund door de heeren ilfr. van der Meer
en Arends.

Geen der leden tegen dit voorstel bezwaar heb
bende, wordt aldus besloten.

De heer E. Jonckheèr: Mijnheer de Voorzitter.
Ik meen, dat ik onder de ingekomen stukken geen
antwoord van het Bestuur gehoord heb op de vraag
van de Staten over het stationeren van de autobus
sen in de Breedestraat Otrabanda. Ik wil hier van
avond geen voorstel doen, Mijnheer de Voorzitter,
maar hier alleen zeggen, dat het mij voorkomt, dat
wij in de eerstvolgendé vergadering wederom met een
brief hieromtrent moeten komen, indien er dan nog
'geen antwoord zal zijn ontvangen van het Bestuur
over dif onderwerp, dat van groot belang is voor een
grote groep van menschen.

De Voorzitter: Goed, Mijnheer Jonckheer.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou willen voorstellen een brief aan het Bestuur te
richten met verzoek ingrijpende verkeersmaatrege
len, zoals bv. getroffen in de Breedestraat Otraban
da en de Penstraat en Oranjestraat, niet meer te la
ten treffen door één persoon, maar door een com
missie van drie personen, bestaande uit het Hoofd
of het plaatsvervangend Hoofd van de Verkeersaf-
dsling van de Politie en een vertegenwoordiger van
de chauffeurs, terwijl het derde lid door de twee vo
renbedoelde leden gekozen wordt of door de Gou
verneur benoemd wordt, als die twee leden niet tot
overeenstemming kunnen komen.

De Voorzitter: Dokter Maal, zou U dit voorstel
van U niet willen opschorten, totdat wij in commis
sievergadering deze zaak uitvoerig besproken zullen
hebben ?

De heer Dr. Maal: Geen bezwaar. Mijnheer de
Voorzitter.

De Voorzitfer; Dit zal dan in de vergadering der
drie commissies besproken worden.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
even naar Aruba stappen. Ik wil daar met de haven
beginnen. Ik zie in het voorlopig verslag op de 1ste
suppletöire begroting 1948, dat de Staten veel ge-

■ vraagd hebben ten aanzien van de havenwerken op
Aruba. ' .

‘ De Voorzitter: AJ spreekt'ovèV 'de begroting.

Mijnheer Eman, maar daar is het nu de gelegenheid
niet voor.

De heer Eman: Mag ik niet bij de rondvraag
spreken. Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter:
heer Eman.

Niet over de begroting, Mijn-

De heer Eman: Maar wanneer kan ik dan hier
over spreken. Mijnheer de Voorzitter? Zijn wij hier
niet om te spreken? Mijnheer de Voorzitter. Ik ben
hier aan het woord en U kan mij niet interrumpe
ren.

De Voorzitter: Mijnheer Eman, U wil spreken
over een onderwerp, dat bij de Staten aanhangig is.
Daar is de rondvraag niet voor.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Laten wij niet zover gaan; het kan zijn, dat de heer
Eman belangrijke voorstellen te doen heeft of be
langrijke punten naar voren heeft te brengen in ver
band met hetgeen hij zoeven zeide. Ik zie dus niet in
waarom wij niet even — 5 of 10 minuten — de heer
Eman kunnen aanhoren.

De Voorzitter: Mijnheer Jonckheer, de heer
Eman wil spreken over een begroting, welke aanhan
gig is bij de Staten. Hij heeft volop de gelegenheid
om met nog veel meer vrucht zijn belangen naar vo
ren te brengen bij de begrotingsbehandeling.

De heer E. Jonckheer. Misschien, dat hij in ver
band daarmede een of ander voorstel te doen heeft.
Mijnheer de Voorzitter. Ik z»u hem gaarne eerst wil
len laten uitspreken; wij weten niet waarmee hij
voor de dag zal komen. Niet dat ik erg veel belang
stel in hetgeen de Heer Eman hier zegt, maar ik ge
loof, dat een ieder de kans gegeven moet worden om
naar voren te brengen, hetgeen hij meent, dat ge
zegd moet worden.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik stel
er geen belang in, dat de heer E. Jonckheer geen be
lang stelt in hetgeen ik zeg. Ik spreek hier, omdat
er gesproken moet worden in het belang van Aruba.
Of de heer Jonckheer daar al dan niet belang in stelt,
doet niet tér zake. De Staten hebben gevraagd of de
havenwerken van Aruba gemotiveerd zouden zijn.
Het Bestuur heeft daarop eèn scherpe lans gebro
ken voor de haven van Aruba. Het Bestuur heeft
betoogd, dat de haven van Aruba en al die andere

• wérken daa,rbij nodig zijn. Ik wil het nu . hebben



over de loodsen, die op Aruba gemaakt zullen moeten
worden. Ik zal hier niet lang over spreken, maar v.dl
alleen zeggen, dat ik vanavond nog in de afdelingen
over dit onderwerp zal spreken. Had U dus een klein
beetje geduld gehad. Mijnheer de Voorzitter, dan zou
U gezien hebben, dat het onnodig was geweest mij in
de rede te vallen.

Verder wil ik het hebben over de gecommitteer
den, Mijnheer de Voorzitter. Ik wil nogmaals herha
len, dat ik erg blij ben, dat de wijziging van onze
Staatsregeling aangenomen is en met ingang van 1
Juni a.s. in werking zal treden. Toen ik hier in de
vorige vergadering zeide, dat Aruba geen belang
heeft in het instellen van een college van gecommit
teerden, onderbrak U mij en heeft U gezegd, dat de
rondvraag daar niet voor was. Ik ben het daarover
niet met U eens. Wij komen hier toch om te praten?
Wrijving brengt licht, en ik zou graag licht willen
hebben. Ik wil herhalen, dat Aruba geen belang heeft
in het instellen van een college van gecommitteerden
zoals aangegeven in de gewijzigde staatsregeling.
Het is best mogelijk, dat, als ik zeg, dat Aruba hier
geen belang bij heeft, andere leden van Aruba zeg
gen, dat Aruba er wèl belang bij heeft. Ik wil hier
toch een beetje over uitweiden, omdat de Gouverneur
morgen misschien wel bij de Staten zal komen om een
voordracht voor de gecommitteerden of althans de
Staten daarin zal horen, want dit moet in overleg
met de Staten geschieden. Mijnheer de Voorzitter. Ik
beschouw de kwestie van de gecommitteerden, al
is het alleen maar voor het overgangstijdperk, in ze
ker opzicht toch als iets van belang. Volgens mij
m_oet het een ,,full-time job” zijn. Een Arubaan zou
bv. drie keer per week naar Curagao moeten komen.
U heeft thans de agenda zodanig vastgesteld. Mijn
heer de Voorzitter, dat wij ook ’s Maandags moeten
vergaderen; dat was vroeger niet zo, maar dat heeft
U er aan toegevoegd. Straks worden het vier dagen ■
en dan vijf en tenslotte de hele week. En waar krijgt
U dan mensen van Aruba om hier drie keer per
week over te komen? Het werk van een gecommit
teerde is een ,,full-time job”. Mijnheer de Voorzitter.
Een gecommitteerde moet iemand zijn, die niets an
ders te doen heeft dan het zich belasten met zijn taak
als zodanig. En zo iemand vindt U op Aruba niet.
Het moet iemand zijn, die hier woont of men moet
gecommitteerden op het eiland Aruba hebben. An
ders is het camouflage. Een Arubaan wil het natuur

lijk graag nemen, wanneer hij op Aruba woont, maar
niet, indien hij daar zijn werkzaamheden moet laten
staan om op Curasao te komen of het moet hem al
leen maar te doen zijn om een tripje te maken naar
Curagao voor een weekeinde. Dat is echter natuur
lijk niet de bedoeling en daarom moet U practisch
wel de onmogelijkheid inzien, dat wij gecommitteer
den naar Curagao kunnen afvaardigen. Wanneer het
er op aan komt, laat Curagao dan maar alle 6 ge
committeerden voordragen; Aruba zal daar blij mee
zijn. Wij verwachten op Aruba binnenkort onze com
missie. Misschien de volgende week al. Wat wij wil
len, Mijnheer de Voorzitter, is een afzonderlijk
staatsdeel.

In het dagblad ,,Amigoe di Curagao”, Mijnheer
de Voorzitter, heb ik onlangs iets gelezen over de
CUROM, de Curagaosche Radio Omroep. De Curom
is op het ogenblik niet eens goed voor het eiland
Curagao zelf, laat staan voor Aruba. Araba heeft
absoluut geen belang bij de Curom, zelfs niet het ge
ringste deeltje. Nooit hoor je over de Curom iets
over Aruba. Misschien komt het, doordat de Curom
hier niet voldoende georganiseerd is. Dit blijkt reeds
uit het feit, dat daar twee functionarissen zijn, die
f. 700,— per maand verdienen, terwijl een daarvan
zelfs getrouwd is. Met dergelijke salarissen kan men
nooit enthousiasme en ambitie aankweken. Met het
oog op het feit, dat de Curom ook voor Aruba van
belang zal kunnen zijn, wil ik er op wijzen, dat die
mensen beter betaald moeten worden. Ik wil zelfs
zover gaan om de Curom te subsidiëren, zij het ge
durende het overgangstijdperk. Wij hebben dan al
thans de kans, dat Aruba iets van de Curom kan
verwachten.

Hierop verzoekt de Voorzitter het publiek de
vergaderzaal te verlaten en de bode om de deuren te
sluiten, teneinde over te gaan in vergadering met
gesloten deuren.

Nadat het aanwezige publiek de zaal verlaten
heeft, sluit de bode de deuren.

Na verloop van enige tijd worden de deuren her
opend.

Geen der leden meer het woord verlangende,
sluit de Voor zittel' vervolgens de vergadering.
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ONTWORPEN NOTULEN
VAN DE

S T A T E N  V A N  C U R A g A O .

Vergadering van Donderdag,  de 1 0 d e  Juni
1 9 4 8 ,  des avonds 8  uur.

TülGENWOORDIG: de heer E. A . Rom er, voor
zitter'.

VOORTS; de heren W. R. P lantz, ondervoor
zitter, C. W. J. Jonckheer, J. E. Irausquin, Mr. S. W.
van der Meer, E. Jonckheer, Dr. P. H. Maal, F. V is
ser, J. A . de Jongh  en J. H. A. Em an, leden, benevens
de heer A. H. M. van Weel, griffier.

A FW E ZIG : de heren Dr. M. F. da Costa Gomez,
Mr. A . A. G. Srneets en J. R. Arends, leden, de eerste
t'weegenoemden, wegens verblijf in he t buitenland.

De Voorzitter  opent de vergadering en doet m e
dedeling van de volgende ingekomen stukken:

lo . een gouvernem ents-depêche dd. 26 Mei 1948
no. 4388, waarbij de S taten  w ordt aangeboden a f
sch rift van de tek s t der radio-rede van H are M aje
s te it de Koningin van 12 Mei. jl.

Op voorstel van de Voorzitter  w ordt besloten
d it stuk  voor kennisgeving aan te  nemen.

2o. een brief dd. 3 Juni 1948 van het lid der S ta
ten Dr. P. H. Maal, waarbij deze, gebruik makende
van het recht van in itiatief, neergelegd in artikel
102 van de Cur^gaose S taatsregeling, de S taten  ter
goedkeuring aanbiedt een ontw erp-landsverordening
to t wijziging en aanvulling van de landsverordening
van de 9de Februari 1935, regelende de uitoefening
van de geneeskunst (P. B. 1935 no. 89).

3o. een brief dd. 3 Juni 1948 van het lid der S ta 
ten  Dr. P. H. Maal, v,^aarbij deze, gebruik makende
van het recht van in itiatief, neergelegd in artikel
102 van de Curagaose Staatsregeling, de S taten  te r

goedkeuring aanbiedt een ontw erp-landsverordening
to t wijziging en aanvulling van de landsverordening
van de 30ste Juni 1934 (P. B. 1934 no. 46), regelende
de uitoefening van de tandheelkunst.

tjO. een brief dd. 3 Juni 1948 van het lid der
Staten  Dr. P. H. Maal, waarbij deze, gebruik m aken
de van het rech t van in itiatief, neergelegd in artikel
102 van de Curagaose S taatsregeling, de S taten  te r
goedkeuring aanbiedt een ontw erp-landsverordening
to t aanvulling van de verordening van 30 October
1873 — 13 Februari 1874 (P. B. 1874 no. 6), rege
lende de uitoefening der artsenijm engkunst in Cura-
gao.

5o. een brief dd. 3 Juni 1948 van het lid der
Staten Mr. S. W. van der Meer, waarbij deze, ge
bruik  m akende van het recht van in itiatief, neerge
legd in artikel 102 van de Curagaose Staatsregeling,
de Staten te r  goedkeuring aanbiedt een ontwerp-
landsverordening, to t wijziging van de artikelen  701,
706 en 709 van het Curagaos W etboek van B urger
lijke Rechtsvordering.

Geen der leden bezw aar hebbende tegen het
voorstel van de V oorzitter om de bovenvermelde ont-
werpen-landsverordening sub 2o. t /m  5o. in behan
deling te  nemen, w ordt daartoe besloten.

Op voorstel van de V oorzitter  w ordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de 3de com
missie.

6o. een brief dd. 27 Mei 1948 van de heer Mr.
E. C. Henriquez m et a fsch rift van zijn brief dd. 27
Mei 1948 aan Zijne Excellentie de Gouverneur, lui
dende ;

,,Hierbij heb ik de eer U in verband met het monde-
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Unge onderhoud, dat ik op heden m et U m ocht hebben, een
afsch rift te  doen toekom en van mijn brief van heden aan
Zijne Excellentie den G ouverneur. H et is na langdurige
overwegingen, d a t ik heb besloten to t dezen s tap  over te
gaan, doch he t is mij om redenen, die U wel bekend zijn,
onmogelijk in de komende m aanden mijn taak  als lid der
S ta ten  te  blijven vervullen op een wijze, die voldoening
kan schenken.

In  de hoop, dat Uw w erk in sam enw erking m et mijn
opvolger to t zegen moge strekken  voor dit eiland, verblijf
ik m et de m eeste hoogachting, zoo voor U als voor alle
m ede-leden.” .

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik meen namens U
allen te spreken, wanneer ik de heer Mr. Henriquez,
die zijn ontslag als lid van dit College heeft inge
diend, dank zeg voor de prettige samenwerking,
welke wij altijd van hem hebben ondervonden.

Weliswaar is hij vaak door omstandigheden ver
hinderd geweest geregeld deel te nemen aan de werk
zaamheden der Staten, hetgeen hij trouwens als mo
tief voor zijn ontslag aangeeft, doch, dat neemt niet
weg, dat wij meermalen van zijn adviezen dankbaar
gebruik konden maken. Wij moeten ons bij zijn be
sluit neerleggen en spreken de hoop uit, dat het hem
goed moge gaan in zijn verder leven.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

7o. een brief dd. 27 Mei 1948 van de heer A. van
Spijk te Utrecht met afschrift van zijn verzoek
schrift dd. 31 Maart 1948 aan Zijne Excellentie de
Gouverneur van Curagao, het antwoord van de Gou
verneur dd. 30 April 1948, zijn brief hierop aan de
Gouverneur dd. 4 Mei 1948 met als bijlage een uit
treksel uit de notulen van een vergadering van het
Sociaal Werkgevers Verbond, luidende:

,,Het zij mij vergund bij deze aan  U voor te  leggen:
1. Een verzoekschrift van mij aan  Zijne Excellentie

de G ouverneur van Curagao, gedateerd  31 M aart 1948,
betreffende de begrotingspost voor een bezuinigings-
in sp sc te u r;

2. H et antw oord van de G ouvernem ents-secretaris
dd. 30 April 1948;

3. Mijn antw oord hierop aan de G ouverneur dd.
4 M d 1948;

4. Een bijlage bij die brief genoemd onder No. 3,
zijnde een u ittreksel u it de notulen van een vergadering
van het Sociaal W erkgevers Verbond.

Op de onder no. 3 en 4 genoemde bescheiden is to t op
, heden geen antw oord binnen gekomen, w aardoor de
mening van Zijne Excellentie mij nog niet bekend is.

G aarne zou ik deze aangelegenheid th an s eveneens
onder Uw aandach t brengen, d aar de gebleken mening
t.a.v. het onderscheid tussen particu liere en overheids
bedrijven en instellingen mogelijk aanleiding zal zijn to t
een tweede negatieve beslissing.

Ongetwijfeld ziet een groot deel van h e t personeel in
dienst van het G ouvernem ent en de G ouverném ents-
bedrijven geen n u t in de aanstelling  van een bezuinigings-
inspecteur.

Vooral hogere functionarissen  zien de gew enstheid in
de regel n iet in, en verzetten  zich zo mogelijk.

W anneer zij ech ter voor he t fe it gep laa ts t worden, en
de inspecteur zijn vak goed v e rs taa t, d.w.z. n aas t econoom
en technicus, tevens een goed en ervaren  psycholoog is, is
de w eerstand spoedig gebroken en de m edewerking v er
zekerd.

V erstaa t hij de kunst om zich als adviseur te  gedragen
en het te  doen voorkom en alsof de hoofden van dienst zelf
zijn hulp hebben gevraagd en dientengevolge zelf he t in itia 
tie f hebben genomen, en daardoor rech t hebben op de eer
der verbeteringen, dan kan zelfs een spontane en zeer p re t
tige verhouding on tstaan .

In  de regel geeft deze wijze van optreden, dus advise
rend en slech ts in noodgevallen d ruk  uitoefenen, ook he t
beste resu ltaa t.

D at een goed re su lta a t verw acht m ag worden, w an
neer n iet reeds deskundig is ingegrepen, s ta a t boven
twijfel.

Gemiddeld leidt norm ale, d.i. onvoldoende efficiency
to t verliezen van ca. 50 %, w aarvan  een goed deel onder
vangen kan worden.

H et verschil da t tussen  overheids- en particuliere
ondernem ingen w ordt gem aakt, is in werkelijkheid niet
aanwezig. Veelal w ordt aangenom en d a t verhoging van de
ren tab ilite it van particu liere ondernem ingen, d.w.z. ver
laging van kosten en vergro ting  van omzet, een over
wegend technisch probleem is, d a t opgelost m oet worden.
Dit is ech ter geenszins he t geval. Slechts in weinige ge
vallen kan door technisch ingrijpen alleen het gewenste
re su ltaa t bereik t worden. M eestal dient vooral psycholo
gisch ingegrepen te worden, en d aa rn aas t economisch,
technisch, adm inistratief, commercieel, ju rid isch  en so
ciaal. Wel dient terdege rekening gehouden te worden m et
verschillen in ontw ikkeling en m entalite it der betrokken
personen. Deze verschillen bestaan  ech ter niet slechts tu s 
sen personeel van particu liere overheidsorganen, doch
tevens tussen  personeel van particu liere instellingen onder
ling. H et m aak t veel uit, of een object door intellectuelen
w ordt geleid en veel intellectuelen in de s ta f  heeft, en
onder hel personeel een g root percentage geschoolde arbei
ders, of d a t het w ordt geleid door m atig  ontwikkelde
zakenlieden en weinig of geen intellectuelen in de s ta f  heeft
en ongeschoolde arbeiders.

W anneer men in beide gevallen goede resu lta ten
boekt, m ag men m.i. ook bij overheidsinstellingen en
ondernem ing, op goed re su ltaa t rekenen.

Als adviseur van particu liere instellingen m oet men
regelm atig goede resu lta ten  binnen korte  term ijn bereiken
om blijvend succes te  hebben, en d it kan uitshütend, w an
neer de adviseur n aast de vereiste veelzijdige ontw ikkeling
tevens beschikt over een gro te  algemene ervaring  en
vooral de vereiste m entaliteit.

Theoretici en vooral theoretici, die niet de nodige
ervaring  en gew enste m en talite it bezitten, en ook zij, die
niet gewend zijn, om binnen beperkte tijd goede resu lta ten
te  bereiken, bieden weinig kans op een bevredigend ver
loop en resu ltaa t. i

Ik  moge U dan ook welwillende overweging dezer aan 
gelegenheid aanbevelen en teken m et verschuldigde eer
bied en hoogachting.” .



Het afschrift van de brief aan Zijne Excellentie
de Gouverneur luidt:

„Geeft m et verschuldigde eerbied te  kennen, van  Spijk,
A drianus, van beroep econom isch-technisch adviseur, ge
boren te  V laardingen, de 18 Jan u a ri 1911, wonende te
U trecht, N ederland, P e tra rca laan  57,

da t hij belangstelling heeft voor de functie  van bezui-
nigingsinspecteur, w aarvoor op de begroting  een post
voorkom t;

dat hij m eent de voor deze functie nodige kennis en
ervaring  in voldoende m ate te  bezitten, aangezien hij ge
durende een reeks van ja ren  zijn beroep zelfstandig, vele
moeilijkheden ten  spijt, m et goed gevolg u itoefen t;

d a t de uitoefening van zijn beroep om vat; he t ver
beteren van de ren tab ilite it van grote, m iddelm atig grote
en kleine to taa l verschillende industrieele en handels
ondernem ingen door bezuiniging, organisatie , m echani
satie, psj'choteehnische selectie en deelnam e aan  het
b e s tu u r;

dat de re su lta ten  blijken u it stijging van de productie
per hoofd of machine, variërend tussen  50 en 300 %, ge
middeld circa 100 % e n /o f  daling der kosten m et 25 to t
m axim aal 70 %, gemiddeld 40 % ;

da t hij zich bew ust is van he t bijzondere k a ra k te r  der
opgemelde functie en de d aa ru it voortvloeiende problemen,
doch d a t onder andere daarin  een van de redenen is ge
legen, w aarom  deze functie hem aantrekkelijk  voorkom t;

redenen w aarom  hij eerbiedig verzoekt de mogelijk
heid zijner aanstelling  in genoemde functie  te  overwegen.” .

Het antwoord van de Gouverneur luidt:
,,N aar aanleiding van bovenaangehaald verzoek

schrift, heb ik de eer U mede te  delen, da t aangezien Uw
kw aliteiten hoofdzakelijk in de rich ting  wijzen van indus
trieele en handelsondernem ingen, en n aa r dezerzijdse
mening te  technisch gerich t zijn, n iet op Uw verzoek kan
worden ingegaan.”.

8o. een gouvernements-depêche dd. 29 Mei 1948
no. 3818a met als bijlage een afschrift van de resul
tatenrekening van de Ziekteverzekering over het
jaar 1947, luidende:

,,In de algem ene beschouwingen in de N ota  n a a r aan 
leiding van het E indverslag  van de 3de aanvullende be
gro ting  1947 deed ondergetekende de toezegging een ge
detailleerde resu lta ten reken ing  van de Z iekteverzekering
over het ja a r  1947 aan Uw College te  zullen overleggen.
Deze overlegging geschiedt hierbij onder aantekening van
het navolgende;

De schadeposten geven geen aanleiding to t het m aken
van opmerkingen, d aar deze betaald  m oesten worden, on
geacht wie de verzekering uitvoerde. H et zijn derhalve de
onkostencijfers, welke bij een beoordeling van de resu l
ta tenrekening  van belang zijn. Nu wil he t ondergetekende
voorkomen, da t deze niet te  hoog zijn in verband m et de
omvang der w erkzaam heden, verbonden aan  onderhavige
verzekering en betw ijfelt hij of uitvoering dezer verzeke
ring van G ouvernem entswege to t voordeliger resu lta ten
zou leiden. Hij wil ech ter zijn oordeel opschorten to td a t
het advies van een neu trale  deskundige instan tie  is inge
wonnen, welke hij m eent in de R ijksverzekeringsbank ge
vonden te  heb len . G aarne zal hij Uw College van de uitslag
daarvan  op de hoogte stellen .” .

9o. een gouvernements-depêche dd. 31 Mei 1948
4529, luidende:

„Hierbij heeft ondergetekende de eer U te  berichten,
da t de am btenaar van de B urgerlijke S tand  hem  28 dezer
heeft doen weten, d a t he t noodzakelijk is, da t he t personeel
van de B ureaux B urgerlijke Stand, B evolkingsregister en
V erkiezingen op Curagao. in verband m et de a.s. verkie
zingen zo spoedig mogelijk m et twee adjunct-com m iezen
w ordt uitgebreid.

Aangezien zodanige krachten , die m oeten beschikken
over bekendheid m et de zaken to t de verkiezingen beho
rende, hier niet beschikbaar zijn, dient gepoogd hen in
N ederland aan te  werven. H et zal ondergetekende aan 
genaam  zijn, bericht te  ontvangen of de S ta ten  zich kun
nen verenigen m et de uitzending van deze twee k rach ten ;
de nodige gelden kunnen bij suppletoire begroting 1948
Vv^orden opgebracht,”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
bovenvermelde stukken sub 7o. 8o en 9o in handen
te stellen van de 2de Commissie.

lOo. een telegram dd. 29 Mei 1948 van de heer
Dr. Da Costa Gomez te Den Haag, luidende:

,,heb te r  bevordering goede gang van zaken mijn
m andaat heden te r  beschikking gesteld ofschoon dubieus
oi nieuwe staa tsregeling  benoeming vertegenw oordiger
nieuwe stijl than s eist.”.

l lo .  een gouvernements-depêche dd. 31 Mei
1948 no. 4578, waarbij de Staten wordt aangeboden
afschrift van een telegram dd. 29 Mei 1948 van de
heer Dr. M. F. da Costa Gomez, waarvan de inhoud
overeenstemt met die van het hierboven onder lOo.
vermelde.

12o. een telegram dd.- 4 Juni 1948 van de heer
Dr. Da Costa Gomez te Den Haag, luidende:

,,diep getroffen  aanbieding eerste  candidatuur ver
tegenw oordiger stop zeg sta ten  dank stop weiger beleefd
candidatuur mede wegens gemis m edew erking in het be
lang constructieve op bouw curacao stop mijns inziens
wegens gebrek tijdige voorlichting vertraag d  door toedoen
au to rite it en c u ragac. ”.

ISo. een gouvernements-depêche dd. 1 Juni
1948 no. 4603, luidende;

,,In .aansluiting op het onder artikel 71015 in de
Memorie van A ntw oord gestelde, heeft ondergetekende de
eer U mede te  dcien, da t blijkens telegrafisch  berich t van
de H eer P ro fessor Thijsse d.d. 31 Mei dezer zonder garan tie
zijn rap p o rt hoopt gereed te  hebben tussen 25 Juni en
15 Ju li.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
bovenvermelde stukken sub lOo t/m  13o voor ken
nisgeving aan te nemen.

llfO. een brief dd. 3 Juni 1948 van de S. E. L.-
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Maduro & Sons, Inc. en de Curagao Trading Com
pany, S. A. met afschrift van het rapport van Ir. J.
Ringers aan Zijne Excellentie de Gouverneur van
Curagao, luidende:

,,In de Memorie van antw oord op de eerste  aanvu l
lende begroting 1948 is n aa r aanleiding van de plannen
voor m odernisering van de haven van Curagao, in a n t
woord op een betreffende v raag  door Uw College gedaan
gesteld, d a t de D irecteur van Publieke W erken te  A m ster
dam  zich ,,beslist tegen m odernisering van de w erven langs
de St. A nnabaai u itsp rak ” .

Wij m oeten tegen deze voorstelling van zaken op
komen, d a a r 'J h r . Ir. F. van H eem skerck van B eest nooit
ie ts anders gevraagd is dan een zuiver-technisch advies
over de havenplannen van Curagao. Hij heeft bij zijn advie
zen het Zeelandia plan n aa r voren gebrach t en daarbij het
volgende gezegd:

,.Evenwel vrees ik, d a t d irect zo’n gro te  sprong van de
St. A nnabaai n a a r h e t Scho ttegat voor de scheepvaart
maatschappijen bezwaariijk zal zijn en stelde daarom  een
tussenkade bij P a re ra  voor, zodat de verschuiving geleide
lijk kan geschieden. Men moet hierbij uitgaan van de grond
gedachte wat als eerste behoefte wordt gezien. A ls eerste
instantie dient men voorts de benodigde kadelengte te be
palen. Hiervoor dient men over volledige statistische ge
gevens te beschikken.”

Sprekende over de ingang van de St. A nnabaai zegt
hij: ,,dat deze a llerm inst fraa i is en daarvoor (u it een
nautisch  oogpunt) de A nnabaai geheel vrij m oet blijven
voor het scheepvaartverkeer. Wenselijk is het een haven te
m aken die in de toekom st u-it te  breiden is. V oorts zeg t hij,
d a t de outillage alles te  wensen overlaat en nieuwe kaden
m odern geoutilleerd nodig zijn.”

Een besliste u itsp raak  tegen m odernisering van de
werven langs de St. A nnabaai is daarin  niet te  vinden. Op
de vooropgezette m ening van de H eer Heem skerck van
Beest, dat door een bedrijfs-economische studie eerst de
behoeften m oesten worden vastgesteld, werd nim m er in 
gegaan, hij heeft daardoor nim m er gelegenheid gehad zich
over de noodzaak van pierbouw uit te  spreken en heeft
zulks h ier dan ook niet gedaan.

De doorvoerlading cijfers, die de Memorie van A n t
woord geeft, is geen doorvoerlading doch b e tre ft de totale
lading.

Onze cijfers voor 1947 zijn;
K.N.S.M. S tads en Isla lading .......  72000 ton

Doorvoerlading ..................... 60000 ,,
Cur. Haven Mij. S tads en Isla  lading ........  48000 ,,

Doorvoerlading ..................... 12000 ,,

Totale lading .........................  192000 ton
Voor de doorvoer- en Isla  lading die hoofdzakelijk in

lichters w ordt gelost, heeft men noch pieren, noch loodsen
nodig.

Ten slo tte  geeft de Memorie van Antw oord als oor
deel, d a t zolang de toestand in de Zuid-Amerikaanse
havens, blijft zoals tot op heden het geval is, ten  aanzien
van overlading te Curagao op kleine vaartu igen, optimisme
gew ettigd is en dus de beschikking over de best en g roo tst
mogelijke outillage om doorvoer van welke om vang ook,
het hoofd te  kunnen bieden, wenselijk is.

Een ieder weet, da t aan  diverse Zuid-Am erikaanse
havens volle k rach t gew erkt w ordt, —  dat de vaargeul
n aa r M aracaibo to t plus m inus 20 voet is uitgediept, —

dat uitdieping to t 26 voet in he t directe voornem en ligt,
— da t de hoeveelheid onzer doorvoerlading dalende en niet
stijgende is. H et optim ism e van he t G ouvernem ent berust
derhalve op een im aginaire conditie.

Voor w at b e tre ft de vragen 1 en 2, door U blijkens het
Voorlopig V erslag op de eerste aanvullende B egroting
1948 gesteld, bieden wij U bijgaand een copie van he t R ap
port van Ir. J. R ingers aan, door hem aan ons u itgebrach t,
a fsch rift w aarvan  door ons op 18 Mei j.1. aan  Zijne Excel
lentie de G ouverneur werd gezonden.

Wij m enen e r goed aan te  doen, deze punten  onder Uw
aandach t te  brengen, aangezien Uw College h ierom tren t
m et zoveel nadruk  nadere inlichtingen van he t B estuur
had gevraagd .”.

Het afschrift van het rapport luidt;
,,R apport over de bestaande los- en laadm richtingen

van Cu-ragao H arbour C orporation en de verw achte on t
wikkeling van het havenbedrijf in te  toekom st.

H et doel is om na te  gaan  in hoeverre de than s be
staande w erfru im te benut w ordt en te  bepalen welke in
vloed verbetering  van de bestaande outillage zal hebben.

U it de beschikbare gegevens blijkt d a t to t heden per
m aand m ax. 59 schepen m et general cargo, 235.856 ton
metende, gelost zijn en 42 schepen, 273.832 ton m etende
gebunkerd hebben aan de w erven bediend door de Curagao
H arbour C orporation. E r  zijn th an s  aanwezig 8 ligplaatsen
voor zeeschepen, die tezam en m axim um  193 ligdagen per
m aand gem aakt hebben, of wel 193/30 =  6 / 2, stel rond
7 ligplaatsen per dag in beslag genomen hebben.

Voor directe uitlossing van general cargo zijn than s
geschikt 6 ligplaatsen, voor oliebunkering 8. H et blijkt uit
deze gegevens d a t m axim um  82 % van de beschikbare lig
plaatsen  per m aand worden gebruikt. H et plan van de
nieuwe B eatrix  w erf geeft gelegenheid h e t aan ta l lig
p laatsen  m et 2 op te  voeren, dus to taa l 10 ligplaatsen te
maken. D at wil zeggen dat bij de to t heden toe bekende
m axim um  bezetting 65 % der beschikbare ligplaatsen
w ordt gebruikt. De kosten van de nieuwe p ier worden
geraam d op CFls. 4.200.000,— sam engesteld als v o lg t:
K aaim uur ........................................................  ƒ 2.450.000,—
B aggeren ............
Loods .....................
Terreinbekleding ...
B randblusinstallatie
Toegangsweg
V7ater, licht, onvoorzien

550.000, —
675.000, —
150.000, -

20 .000 ,—
150.000, —
205.000, —

N a beëindiging van deze nieuwbouw kunnen nog de
ligplaatsen  Nieuwe. W erf en M otet W erf beiden verbeterd
worden. Deze verbetering  b reng t dan het to taa l der lig
p laatsen  van 10 op 11 en dus het aan ta l ligplaatsen m et
general cargo facilities van 8 op 11. K osten van de ver
betering der genoemde werven worden op Cfls. 3.650.000,—
geraam d als volgt:
K aaim uur ........................................................ ƒ 2.500.000,—
'Loods .............................
R ots opruim en ............
Bekleding te rre in ...........
B randblusinstallatie  ...
W ater, licht, onvoorzien

600.000,-
200.000 , -

150.000, -
20 . 000 , -

180.000, -
Wil men de havenfaciliteiten nog verder opvoeren,

dan kan een installa tie  m et bunkerboeien worden aangé-
legd, zoodat de bunkerschepen geen gebruik m eer van de
11 ligplaatsen  behoeven te  maken, m aar op de boeien ge
laden kunnen worden.
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Indien inp laats van de B eatrix  pier he t Gonverne-
m entsplan w ordt uitgevoerd en de particuliere bedrijven
niets doen, zal na volvoering van plan I h e t to taa l der
ligplaatsen van 8 to t 14 zijn opgevoerd, voor een door het
Gouvernem ent geraam d bedrag van ƒ 13.500.000,— .

Dit zal bij de to t heden bekende m axim um  bezetting
een n u ttig  rendem ent van 47 % opleveren.

Om een goed inzicht in de voordeelen van dit plan te
krijgen is het gew enscht na te  gaan  op welke wijze de
goederenbeweging op Curagao zich zal ontwikkelen. D aar
toe w ordt de aanvoer g e sp lits t:

a. in tran s ito  lading
b. lading ten  behoeve van de bevolking van Curasao

(locale lading)
c. lading ten behoeve van de C.P.I.M.
a. De tran sito  lading van Curagao g aa t in hoofdzaak

n a a r  Venezuela. Venezuela doet h a a r u ite rs te  best om zelf
h a a r zeehavens te  verbeteren, w aardoor C urasao als
tran sito  haven zal uitgeschakeld worden. Zelfs indien men
aanneem t d a t men daarin  niet zou slagen, is het n iet te
verw achten dat de overslag van CuraQao voor Venezuela
zich in de komende ja ren  ste rk  zal uitbreiden. (Zie het
rap p o rt van de H eer Hooyberg aan de Havencommissie dd.
17 December 1947).

De indruk verkregen na bespreking m et de geïn teres
seerde partijen  in Curagao geven mij den indruk d a t de
tra n s it handel tegenover locaal verkeer eerder zal af- dan
toenemen, w aaru it men kan besluiten, d a t m et de bouw
van de B eatrix  pier en de eventueele verbetering  van het
complex Nieuwe W erf—M otet W erf in de komende 25 ja a r
de ontw ikkeling der scheepvaartbew eging op Curacao
ruim schoots kan worden opgenomen.

Op het oogenblik zijn er 4 stuw adoorszaken die
tran sito  goederen kunnen verw erken :

K.N.S.M.
Curacao H arbour C orporation
Muskus
M artijn.
Alleen de eerste twee zijn van belang, de derde en

vierde verw erken te  weinig goederen om op het geheel van
invloed te  zijn.

Do K.N.S.M. verw erkte in 1947 gem. 5000 ton  tran sito
per m aand, 6ÜU0 ton locale lading per m aand, de C.H.C.
1000 ten  tran sito  per m aand, 4000 ton locale lading per
m aand.

De tran sito  lading w ordt m eest op lichters geladen,
alleen een deel van de locale lading w ordt tijdelijk opge
slagen.

K.N.S.M. Volgens de sta tis tieken  van de K.N.S.M.
heeft men 3 M2 loodsruim te noodig per ton  verw erkte op-
slaglading. De lading blijft circa 14 dagen liggen. Zij lost
slechts 2500 ton  van de 6000 ton  locale lading in de loods,
de rest op lichters, zoodat zij aan  opslagruim te voor 1200
ton aan  3600 M2 genoeg heeft, voor een omzet als in 1947.
Zou alles in de loods geladen worden in de toekom st, w at
voor lading als pijpen en betonijzer zeker niet het geval is,
dan zou zij dus m axim um  9000 M2 (voor verm enigvuldi
g ingsfactor zie la te r) loodsoppervlakte noodig hebben,
w aarvan  zij zelf nu 4000 M2 op h aa r w erf bezit, plus ruim te
voor nog een loods van 4000 M2.

C.H.C. De Corporation heeft op dezelfde wijze be
rekend th an s aan 6000 M2 genoeg, ech ter blijven bij de
C.H.C. de goederen slechts 5 dagen in de loods, zoodat zij'
than s aan 3000 M2 genoeg heeft.

B eschikbaar zijn:
P rins H endrik W erf 1100 M2 plus 1000 M2 nieuwbouw
M athey W erf 500 M2
Groote W erf 1200 M2
Kleine W erf 1000 M2

3800 M2
De C.H.C. loodsen zijn ech ter te veel versnipperd, zoo

dat in w erkelijkheid slechts 3000 M2 goed b ru ikbaar is.
W ordt de B eatrix  W erf gebouwd dan kom t er

130 X 30 — 3900 M2 bij. W orden M otet- en Nieuwe W erf
verbeterd  dan  kom t er nog 4000 M2 bij.

De bevolking van Curagao te lt th an s circa 92000
zielen. Men verw acht da t deze m et de tegenw oordige snel
heid van aanw as zich to t circa 210.000 in de komende 25
ja a r  zal kunnen uitbreiden. D aaru it kan worden afgeleid
dat de locale aanvoer van lading in dezelfde m ate  zal kun
nen toenem en m.a.w. 130 % m eer zal kunnen worden.

Indien de verhouding lading tonnen to t he t aan ta l
schepen hetzellde zou blijven en dezelfde stuw adoors prac-
tijk zou blijven bestaan, dan zou dit dus beduiden da t de
bestaande faciliteiten daarvóór 2.3 x de tegenwoordige
zouden m oeten zijn over 25 jaa r . E ch te r zou volgens het
door Mr. T arasca in opdracht van de firm a M aduro opge-
steldc rap p o rt over de stuw adoors practijken de omzet der
w erven na aanschaffing  van tra n sp o rt m aterieel gem ak
kelijk m et 100 % kunnen worden opgevoerd. D it zou het
aan ta l ligdagen per schip dus to t de helft verm inderen,
ergo zou voor de locale lading m aar m et een toenam e der
faciliteiten van Vo x 2.3 =  1.15 behoeven te  worden ge
rekend. Aangezien 8 werven de scheepvaartbew eging nu
he t hoofd kunnen bieden, zou men dus aan 10 w erven ge
noeg hebben in de toekom st, ook al zou de tran sito  lading
in dezelfde m ate  als de locale lading toenemen.

c. De C.P.I.M. lading g aa t d irect overboord in lich
te rs  en w ordt n iet geregistreerd . U it een onderhoud m et
de ad junct d irecteur van de C.P.I.M. de H eer T roost is ge
bleken dat de invoer van de C.P.I.M. in de volgende 10 ja a r
niet toenemen, doch eerder zal afnem en. Ten behoeve van
deze lading zijn de bestaande faciliteiten dus voldoende.

H et is te hopen da t in de toekom st weer schepen op
,.cruise” Curagao zullen aandoen. Deze schepen blijven
m eestal slechts hoogstens een dag te  Curagao en zouden
aan do nieuwe B eatrix  W erf een goede aan legplaats kun
nen vinden.

U it het bovenstaande blijkt dat indien de faciliteiten
voor lossing in Curagao zouden worden verbeterd  volgens
het schem a van aanleg van een B eatrix  W erf en verbete
ring  van Nieuwe W erf en M otet W erf, e r voldoende loods
ruim te is om de voorheen berekende toenam e to t 2.3 x de
tegenwoordige aanvoer van locale lading op te  nemen, te r 
wijl e r nog voldoende oppervlakte overblijft om een koel
ru im te en douane en trepot af te  scheiden. E r  blijkt dan
geen behoefte te  bestaan  aan de aanleg  van de havens
volgens het Zeelandia plan.

N aar het voorkom t zou het G ouvernem ent het voor
voorgaand schem a u it te  geven bedrag voor zijn rekening
nemende, de overblijvende ±  6 millioen beter kunnen be
steden door de toegang van de A nnabaai zoo te  verbeteren
dat geen aanvaringen m et de schipbrug m eer kunnen
plaats  vinden c.q. door een nieuwe vaste brug over de
baai te  bouwen.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten



deze stukken te stellen in handen van de 2de Com
missie.

15o. een gouvernements-depêche dd. 3 Juni 1948
no. 4724, waarbij de Staten wordt aangeboden enige
exemplaren van het Publicatieblad 1948, no. 61,
waarbij de wet tot wijziging van de Curagaose
Staatsregeling is afgekondigd en waarvan de inwer
kingtreding is geschied op Maandag 31 Mei 1948.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

16o. een gouvernements-depêche dd. 4 Juni
1948 no. 4222 in antwoord op de brief dd. 21 Mei
1948 no. 43 van de Staten van Curagao, luidendg:

,,In antw oord op de vraag, vervat in bovenaange
haalde brief heeft ondergetekende de eer te  berichten, dat
hem am btshalve werd gemeld:

D at een slagerij in de hallen op de P undam ark t op
1ste P inksterdag  voor het publiek open was, is te  wijten
aan  een fout, gem aakt door dé dienstdoende hulpm arkt-
m eester.

De hallen zijn op die dag gesloten, doch bedoelde
slager verzocht zijn s tandp laa ts  in de hal te  mogen ge
bruiken voor het gereed m aken van aan  huis te  bezorgen
bestellingen.

Bedoelde hu lpm ark tm eester heeft toegestem d om dat
de vrager, in tegenstelling m et andere slagers, geen eigen
winkel heeft, doch alleen over een s tandp laa ts  in de hal
beschikt.

De am btenaar is in deze geheel eigenm achtig opge
treden e r  heeft deswege een berisping gekregen van het
hoofd van de betrokken dienst.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 3de Commissie.

llo . een gouvernements-depêche dd. 4 Juni
1948 no. 4671, luidende:

,,O ndergetekende heeft hierbij de eer, te r  voldoening
aan artikel 5Ü der Curagaose S taatsregeling , Uwe S taten
toe te zenden een ontw erp van w et m et bijlagen, alsmede
de daarbij behorende memorie van toelichting betreffende
de goedkeuring van de op 12 N ovem ber 1947 te  New York
ondertekende protocollen respectievelijk to t wijziging van
het V erdrag te r  bestrijding van de handel in vrouwen en
kinderen, gesloten te  Genève op 30 Septem ber 1921, en van
het V erdrag nopens de bestrijding van de handel in m eer
derjarige vrouwen, gesloten te Genève op 11 October 1933,
alsm ede to t wijziging van het V erdrag  to t het tegengaan
van de verspreiding van en de handel in ontuchtige u it
gaven, gesloten te  Genève op 12 O ctober 1923, m et ver
zoek, terzake van advies te  willen dienen.

D aar de H eer M inister van Overzeese Gebiedsdelen
heeft te  kennen gegeven, een spoedige behandeling op prijs
te  stellen, zal ondergetekende Uw advies gaarne  vóór
19 Juni a.s. ontvangen,”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 1ste Commissie.

18o. een  g o u v e rn e m e n ts -d e p êc h e  dd . 3 J u n i
1948 no. 4651 m e t  b ijlag en , lu id e n d e :

„O ndergetekende heeft hierbij de eer, te r  voldoening
aan artikel 50 der Curagaose S taatsregeling , UWe S taten
aan te  bieden een ontw erp van w et m et bijbehorende
memorie van toelichting (in zesvoud) to t goedkeuring
van het V erdrag nopens Europese Econom ische Sam en
w erking, ondertekend te Parijs op 16 April 1948, m et v er
zoek, terzake van advies te  willen dienen.

Tevens w ordt hierbij overgelegd een exem plaar van
vccrm eld verdrag.

Zoals Uwe S ta ten  nader moge blijken uit de betref- ’
fende Memorie van Toelichting w ordt van de zijde der
Verenigde S ta ten  van A m erika in de bilaterale overeen
kom sten, welke zullen m oeten worden afgesloten tussen
de Verenigde S ta ten  en de verschillende deelnemende
landen als voorw aarde gesteld, d a t de ve rd rag sp artn er de
verplichtingen jegens de overige deelnemende landen,
welke zijn vervat in het th an s goed te  keuren verdrag, op
zich heeft genomen.

Aangezien de ra tifica tie  van het m ultila terale  v er
drag, zowel als de afslu iting  van de bilaterale overeen
kom st vóór 3 Ju li a.s. zijn beslag zal m oeten hebben, v er
zoekt de H eer M inister van OverzeeSrS Gebiedsdelen zo
.spoedig mogelijk, doch uiterdjk 12 Juni a.s. telegrafisch
mei; het advies van dè S ta ten  van Curagao terzake in ken
nis gesteld te  worden.

Op grond van bovenstaande, zal ondergetekende het
advies van Uwe S ta ten  gaarne  vóór 11 Jun i a.s. ontvangen.

Indien zulks Uwe S ta ten  gew enst voorkom t, is onder
getekende gaarne bereid de H eer A dm in istra teu r van
Financiën te  m achtigen, het ontw erp in de Commissie
vergadering van Uw College nader te  doen toelichten .” .

De Voorzitter: M ijne h e re n . D eze s tu k k e n  zijn
b e re id s  in  h a n d e n  g e s te ld  v a n  de  1 s te  C om m issie ,
d ie  h e d e n a v o n d  ad v ie s  h ie ro v e r  za l u itb re n g e n .

19o. een  g o u v e rn e m e n ts -d e p êc h e  dd. 5 J u n i  1948
no. 2202, lu id en d e :

,.Hierbij heeft ondergetekende de eer Uw er S taten  het
navolgende mede te  de len :

In verband m et de viering der feestelijkheden, ver
bonden aan de herdenking van he t gouden R egerings
jubileum  van H are M ajesteit de Koningin, blijken de op
artikel 51613 (V olksfeesten en verstrekkingen  op de v er
jaa rd ag  van H.M. de Koningin) der Curagaose B egroting
voor het d ien stjaar 1948 toegestane bedragen niet toe
reikend te  zijn.

Aangezien het zich laa t aanzien, da t de viering der
feestelijkheden op de verschillende eilanden van het S ta a ts 
deel een zeer bijzonder k a ra k te r  zal dragen, kom t het
ondergetekende wenselijk voor de toegestane credieten te
verhogen. D erhalve s.telt hij Uwe S ta ten  de volgende ver
hoging v o o r:

T oegestaan Te verhogen
Eiland bedrag m e t:
Curagao .................................. ƒ 25.000,— ƒ 25.000,—
Aruba .................................. „ 20.000,—  ,, 25.000,—
Bonaire .................................. „ 3.000,— ,i, 2.000,—
St. M aarten .........................  ,, 2.000,— ,, l.OüO,—

'S t. E u sta tiu s  ..................... ,, 1.000,—  „ 500,—
Saba ......................................  „ 1.000,— ,, 500,—

1
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Gaarne zal ondergetekende omtrent het vorenstaande
het gevoelen Uwer Staten vernemen.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de Commissie.

20o. een brief dd. 5 Juni 1948 van de 1ste Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-eindverslag op de ontwerp-landsverorde-
ning, houdende een nieuwe organisatie van de Poli
tie in het Staatsdeel Curasao (1948—1949-16).

21o. een brief dd. 9 Juni 1948, waarbij de 1ste
Vaste Commissie de Staten adviseert om de gouver-
nements-depêche dd. 23 Mei 1947 no. 5195, waarbij
een „Ontwerp Reorganisatie der Politie in het
Staatsdeel Curagao” aangeboden werd, te deponeren,
aangezien inmiddels een ontwerp-landsverordening,
betreffende deze materie, bij de Staten ingediend is.

22o. een brief dd. 9 Juni 1948, waarbij de 1ste
Vaste Commissie naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 3 Juni 1948 no. 4651 de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
te zenden;

,,Ter voldoening aan het verzoek, vervat in de gouver-
nements-depêche dd. 3 Juni 1948 no. 4631, hebben de
Staten de eer Uwe Excellentie te berichten, dat het hun
vooralsnog beter voorkomt, dat deze conventie niet voor
de Nederland.se Antillen aanvaard wordt, daar zij als
zuiver Europese aangelegenheid, naar het voorkomt, eer
der na- dan voordelen voor dit gebiedsdeel inhoudt, in het
bijzonder de artikelen 4, 5, 6, 7, 8, 13, 14 en 23.

De Staten hebben derhalve- de eer te adviseren, dat
bij do ondertekening voor het Koninkrijk der Nederlanden
bepaald wordt, dat de Nederlandse Antillen hiervan uit
gesloten worden.”.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik ga
volkomen accoord met de door de commissie voor
gestelde brief. Aangezien het echter de laatste tijd
herhaaldelijk is voorgekomen, dat adviezen, welke de
Staten omtrent het toetreden tot overeenkomsten en
verdragen uitgebracht hebben, door de Nederlandse
Regering eenvoudig op zij gelegd worden of dat er
helemaal geen aandacht aan geschonken wordt en
Curagao niettegenstaande de naar voren gebrachte
bezwaren toch in die verdragen wordt opgenomen,
wil ik voorstellen, dat de Staten zich in deze wenden
tot de Tweede Kamer en haar verzoeken bij het aan
nemen van deze wet met de wensen van Curagao
rekening te houden.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
voorstel van den heer Plantz, wordt aldus besloten.

2So. een brief dd. 7 Juni 1948 van de 2de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-voorloopig verslag op de ontwerp-landsver
ordening, houdende nieuwe bepalingen tot regeling
van de kleinhandel in alcoholhoudende dranken en
van het verkrijgen en het uitoefenen der bevoegd
heid tot het houden van een tapperij, een koffiehuis,
een logement, een sociëteit, een bierhuis, een ijshuis
of een restaurant en tot het verkopen en uitslaan
van gedistilleerd (1947—1948-61).

\

Geen der leden bezwaar hebbende tegen boven
bedoelde adviezen van de 1ste en 2de Vaste Commis
sie sub 20o. t/m  23o. vermeld, wordt besloten die
aldus over te nemen.

21fO. een brief dd. 9 Juni 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 20 Mei 1948 no. 3603, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
te zenden;

,,De ontvangst erkennende van de gouvernements-
depêche dd. 20 Mei 1948 no. 3603 hebben de Staten de eer
het volgende op te merken.

Gaarne zouden zij zien, dat het Bestuur telegrafisch
navraag doet, wanneer de bestelde 2 Vz-centstukken uit
Nederland verwachtbaar zijn en hen met het bekomen ant
woord in kennis stelt.

Dat de aanmaak van Curagaose s.tuiverstukken ont
raden moet worden, aangezien de prijs van het daarvan te
gebruiken nikkelzilvcr zeer hoog is, achtte men geen af
doend argument, afgezien van het feit, dat het helemaal
niet nodig is de munt.stukken juist van dit materiaal te
vervaardigen.

Dat de Gezaghebber van Aruba het aanbod om
dubbeltjes te zenden van de hand gewezen heeft, is zeer
begrijpelijk, daar men met dubbeltjes de situatie niet
verlicht.

Enige leden wensten nog op te merken, dat het hun
bekend is, dat ook op Curagao gebrek aan pasmunt heerst,
zij het misschien niet in die mate als op Aruba. Deze leden
zouden gaarne zien, dat het Bestuur in de toekomst al
vorens over te gaan tot het nemen van maatregelen op
het onderhavig gebied meer voeling houdt met de banken
teneinde te voorkomen, dat situaties ontstaan als .gesig
naleerd.”.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik meen, dat in de door de commissie voor
gestelde brief een onjuistheid geslopen is. De derde
alinea eindigt nl. als volgt; „afgezien van het feit,
dat het helemaal niet nodig is de munten juist van
dit materiaal te vervaardigen.”. Ik zou Uw aandacht
willen vragen voor artikel 2 van de Curagaose Munt
regeling 1942 (P. B. 1943 no. 177), waarin voorge
schreven is, dat de stuiverstukken van nikkel moe
ten worden vervaardigd. Ik geloof dus, dat men



moeilijk kan zeggen, dat ,,het helemaal niet nodig
is om de munten juist van dit materiaal te vervaar
digen” en wil daarom voorstellen om de door mij
aangehaalde woorden uit de brief te schrappen.

De Voorzitter: U heeft inderdaad gelijk, Mijn
heer Jonckheer. Volgens de bestaande wet mag dat
niet. Maar als de stuiverstukken voor de circulatie
noodzakelijk zijn, hoort de wet gewijzigd te worden.
Gaan de heren met het voorstel van de heer Jonck
heer accoord?

Geen der leden daartegen bezwaar hebbende,
wordt het advies van de 2de commissie, als aldus ge
wijzigd op voorstel van de heer C.W.J. Jonckheer,
overgenomen.

25o. een brief dd. 9 Juni 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêches
dd. 27 Januari 1948 no. 10153 en 13 April 1948 no.
2515 de Staten adviseert de navolgende brief aan
Zijne Excellentie de Gouverneur te zenden:

,,In antwoord op de gouvernements-depêches dd.
27 Januari 1948 no. 10153 en 13 April 1948 no. 2515 heb
ben de Staten de eer Uwer Excellentie te berichten, dat zij
.zich, mede na de uiteenzetting in de commissievergadering
van de Ambtenaar belast met het Toezicht op de Lucht
vaart, in beginsel met de instelling van een meteorolo
gische dienst kunnen verenigen, weshalve zij er geen be
zwaar tegen hebben, dat een deskundige (meteoroloog)
uitgezonden woidt, die een rapport zal dienen uit te bren
gen omtrent de noodzakelijk geachte opzet van deze dienst,
waarna de verder benodigde gelden aangevraagd km nen
woi’dcn.

Aan de betrokkene ware uitdrukkelijk op te dragen
de opzet van deze nieuwe dienst zo eenvoudig en zo econo
misch mogelijk te houden.”.

26o. een brief dd. 9 Juni 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie de Staten adviseert de navolgende
stukken, welke om advies in haar handen gesteld
zijn te deponeren, t.w .:

,,1. de gouvernements-depêehe dd. 17 Juni 1947 no.
4599, betreffende de uitzending van telegrafisten:

2. het verzoekschrift dd. 26 Juli 1947 van de Land-
bouwvereniging Bonaire, betreffende een lening tot aan
koop van ccn tractor;

3. een brief dd. 6 Augustus 1947 van de Kamer van
Koophandel te Curacao, betreffende de havenuitbreiding
op Curacao;

4. de gouvernements-depêehe dd. 18 Maart 1948 no.
2199, betreffende het verlenen van steun aan de N.V.
Combinatie Pletterij Nederhorst voor het uitdiepen van de
ligplaats van het drijvende droogdok van deze maat
schappij ;

5. de gouvernements-depêehe dd. 1 April 1948 no.
1718, betreffende de bestelling en leveringstermijnen van
waterdistilleerinrichtingen;

6. de gouvernements.-depêche dd. 14 Mei 1948 no.
2201, betreffende het nemen van proeven met het kunst
matig opwekken van regen,

aangezien de daarin behandelde aangelegenheden in
middels bij verschillende begrotingen afgedaan zijn of
zullen worden.”.

21 o. een brief dd. 10 Juni 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie, naar aanleiding van het haar om
advies in handen gestelde verzoekschrift van Mei
1948 van de Anglican Church te Aruba, om het af
wijzend standpunt ten aanzien van een lening voor
het bouwen van een kerk te herzien, de Staten ad
viseert het navolgende te antwoorden:

■ ”In reply to your petition of May 1948 the Legislative
Council begs to inform you that in connection with the
consequences it is not possible to come back on a decision
which has been taken on a specific subject unless grounds
which were not known when said decision was taken, are
brought forward.”.

28o. een brief dd. 10 Juni 1948, waarbij de 2de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde brief dd. 1 October 1946
van de Algemene Curagaose Ambtenaren Bond, afd.
Curasao, de Staten adviseert daarop het navolgend
antwoord te geven:

,,De ontvangst erkennende van Uw brief van 1 Octo
ber 1946, hebben de Staten de eer U hierbij mede te delen,
dat zij de daarin behandelde aangelegenheden nogmaals
in overweging genomen hebben, doch daarbij niet tot
andere inzichten gekomen zijn als neergelegd in hun brief
van 13 September 1946 no. 70 aan Zijne Excellentie de
Gcuvcrneur van Cu.'aeao, waarvan U een afschrift inder
tijd toegezonden is.”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen boven
genoemde verslagen van de 2de Vaste Commissie
sub 25o. t/m  28o., wordt besloten die aldus over te
nemen.

29o. een brief dd. 4 Juni 1948 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-voorlopig verslag op de ontwerp-landsveror-
dening houdende bepalingen inzake verplichte va-
cantieregeling (1946—1947-61).

De heer C.W.J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Naar aanleiding van dit concept zou ik een
voorstel tot wijziging van het nieuwe door de Staten
voorgestelde ontwerp willen doen. In artikel 12 zijn
bepalingen opgenomen met de strekking, dat zowel
de werkgever als de arbeider verplicht is aan het
Hoofd van het departement Sociale- en Econo
mische Zaken en aan door deze aangewezen ambte
naren alle door deze gewenste inlichtingen te ver
schaffen. Deze bepalingen werden van het Bestuurs-



ontwerp overgenomen en passen daarin ook volko
men, omdat dit ontwerp aan de ambtenaren van het
departement Sociale- en Economische Zaken enkele
bevoegdheden en bemoeienissen toekent. Het ont
werp van de Staten echter kent geen bemoeienissen
van de Overheid, zodat artikel 12 in dit ontwerp
dient te vervallen. De Staten hebben evenwel verge
ten naast het verbod in artikel 11 aan de arbeider
om in zijn vacantie te werken, een verbod aan de
werkgever om zodanig werk te laten verrichten in
het leven te roepen. Een en ander combinerende, wil
ik voorstellen artikel 12 van het ontwerp van de Sta
ten te vervangen door het volgende: ,,Het is de
werkgever verboden de arbeider gedurende diens
vacantie werkzaamheden te laten verrichten.”.

Geen der leden tegen het voorstel van de heer
C. W. J. Jonckheer bezwaar hebbende, wordt beslo
ten het advies van de commissie, als aldus gewijzigd,
over te nemen.

30o. een brief dd. 9 Juni 1948, waarbij de 3de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 12 Juni 1947 no. 4318 de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
te zenden:

„Aan he t slot van de gouvernem ents-depêche dd.
12 Jun i 1947 no. 4318 deelde Uwe Excellentie mede, dat
de van de D irecteur van de Openbare Gezondheidsdienst
ontvangen voorstellen inzake de toekom st van de oppas
sers bij he t krankzinnigenw ezen in studie waren.

De S taten  veroorloven zich de vrijheid te  verzoeken
om m et liet re su ltaa t van deze studie in kennis gesteld te
mogen w orden.” .

Slo. een brief dd. 9 Juni 1948, waarbij de 3de
Vaste Commissie de Staten adviseert de navolgende
brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur van Cu-
ragao te zenden:

„Het zal ongetwijfeld te r  kennis van Uwe Excellentie
gekomen zijn, da t de kortgeleden ingevoerde verkeers
m aatregelen  op O trabanda en P en s traa t de gemoederen
nogal in beroering gebracht hebben.

H et verkeersprobleem  neem t dagelijks in e rnst toe en
de, oplossing ervan w ordt m et de dag moeilijker.

De S taten  hebben alle w aardering voor de goede be
doelingen, die bij de la a ts t genomen m aatregelen onge
twijfeld voorgezeten hebben, doch de practijk  heeft al ras
uitgewezen, da t de oplossing n iet zo eenvoudig is en dat
d aaraan  vele haken en ogen zitten, die h e t degene, die
verbetering tra c h t te  brengen, zowel tevoren bij het over
wegen der te  tre ffen  m aatregelen, als ach teraf, w anneer
deze in toepassing gebracht zijn, niet gemakkelijk maken.

De S taten  menen, da t de uitvoerende m acht en het
publiek erbij gebaat zouden zijn, indien een commissie in
het leven geroepen zou worden, die to t taak  krijgt het ver
keersprobleem  in de m eest uitgebreide vorm te bestuderen

en die bij te  nemen m aatregelen  op dit gebied gehoord
w ordt, doch d aa rn aas t zelf ook voorstellen doen kan. In
een dergelijke commissie, die onder leiding van een des
kundige van de politie dient te  w erken, zouden een beroeps
chauffeur en een niet-beroepschauffeur opgenomen kun
nen worden, w aardoor de politie bij h e t tre ffen  van m aa t
regelen gebruik kan m aken van de ervaring, opgedaan
door personen, die to t de geregelde w eggebruikers ge
rekend kunnen worden.

Om vorenverm elde redenen menen de S ta ten  de
sam enstelling van een dergelijke commissie aan Uwe
Excellentie in overweging te  m oeten geven.”.

32o. een brief dd. 10 Juni 1948, waarbij de 3de
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde brief dd. 20 September
1947 van de Algemene Ambtenaren Bond afdeling
Curasao, betreffende het verbouwen van Ameri
kaanse barakken, de Staten adviseert dit stuk te de
poneren, aangezien deze aangelegenheid inmiddels
haar beslag gekregen heeft.

33o. een brief dd. 10 Juni 1948, waarbij de 3de
Vaste Commissie de Staten adviseert de navolgende
stukken, welke om advies in haar handen gesteld
zijn, te deponeren:

1. de gouvernem.ents-depêche dd. 24 Mei 1946
no. 3843, betreffende de vleesvoorziening van C urasao;

2. de gouvernem ents-depêche dd. 27 Mei 1947
no. 5221, houdende een overzicht van de resu lta ten  der
besprekingen, welke de CuraQaose D elegatie ten  behoeve
van de Deviezencommissie en de Deviezenadviescommissie
in N ederland en Engeland gevoerd heeft.

31̂ o. een brief dd. 10 Juni 1948, waarbij de 3de
Vaste Commissie, naar aanleiding van het haar om
advies in handen gestelde verzoekschrift dd. 30 De
cember 1947 van de heer Andres Gregorio Brion te
Aruba, betreffende de weigering hem een koffiehuis
vergunning te geven en de gouvernements-depêche
dd. 16 Januari 1948 no. 425, betreffende hetzelfde
onderwerp, de Staten adviseert de navolgende brief
aan Zijne Excellentie de Gouverneur van Curagao te
zenden:

,,Bij verzoekschrift van 30 Decem ber 1947 rich tte  de
heer A ndres Gregorio Brion zich to t de S ta ten  om hem een
koffiehuis vergunning te willen verlenen. Een a fsch rift
van dit verzoekschrift deed Brion voornoemd aan Uwe
Excellentie toekomen, w aarin  U aanleiding vond aan de
S ta ten  afschrift te  doen toekom en van  de gouvernem ents-
depêche dd. 25 Septem ber 1944 no. 7883.

Hoewel erkentelijk voor de toezending van voor
noemde depêche, w aaru it blijkt op welke gronden in  1944
aan verzoeker een koffiehuisvergunning geweigerd is, zou
den de S taten  om tren t enkele punten  gaarne nog nader
ingelicht worden.

lo . Is he t ju ist, d a t in 1939 aan verzoeker een
koffiehuisvergunning geweigerd is op grond van het feit,
da t he t aan ta l van dergelijke vergunningen niet uitgebreid
m ocht w orden?
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2o. Is he t ju ist, d a t sedertdien toch koffiehuisver
gunningen verleend zijn ?

3o. Op welke gronden is h e t verzoek afgewezen, toen
de heer Brion (vermoedelijk in  1943) het perceel van wijlen
Julio W olter op verzoek van diens weduwe heeft m oeten
ontruim en ?

4o. Is he t het B estuu r bekend, w aarop verzoeker
doelt, als hij zegt ,,dat in he t ja a r  1946 een P.B. afgekon-
digd werd, d a t iedere persoon die in h e t bezit is van een
vergunning, door de vergunninghouder beheerd w orden” ?

5o. Is  he t ju ist, d a t verzoeker in 1946 een verzoek
heeft ingediend, d a t onbeantw oord gebleven is?

6o. D aar om handel te  kunnen drijven tw ee personen
nodig zijn, zouden de S ta ten  gaarne vernem en w aarom
slechts de ene i.c. verzoeker, zoals u it de gouvernem ents-
depêche dd. 25 Septem ber 1944 no. 7883 blijkt, g e s tra f t is.

De S ta ten  zouden h e t op prijs stellen als h e t B estuur
vorenstaande vragen zou willen beantw oorden en verder
al die gegevens zou willen verstrekken , welke he t voor
nadere toelichting van deze aangelegenheid wenselijk of
nodig ach t.” .

Geen der leden bezwaar hebbende tegen boven
genoemde verslagen van de 3de Vaste Commissie
sub 30o. t/m  34o., wordt besloten die aldus over te
nemen.

35o. een gouvernements-depêche dd. 10 Juni
1948 zonder nummer, luidende:

,,Ten vervolge op het onderhoud m et de Commissie uit
Uw Staten , de H eren E . A. Rom er, W. R. P ian tz  en
E . Jonckheer dd. 8 Jun i jl. heeft ondergetekende de eer
Uw College mee te  delen, d a t hij in de avond van 7 Jun i jl.
een geheim telegram  van de H eer M inister van Overzeese
Gebiedsdelen ontving, m eldende:

,,A angezien Uw opvolger m et college zal hebben sam en
te w erken en voor w erkzaam heden college en leden v e ran t
woordelijk zal zijn w are hem  ook form atie  over te  la ten” .

N a bovenbedoeld onderhoud heeft ondergetekende,
reagerend op gemeld m inisterieel telegram , m et de R ege
ring  alsnog te legrafisch  contact opgenomen m et het doel
Uw S ta ten  spoedigst nader te  kunnen inlichten.

De H eer M inister van Overzeese Gebiedsdelen heeft
ondergetekende daarop nog heden te legrafisch  gem ach
tigd, Uw S ta ten  te  berichten:

a. d a t de N ederlandse R egering aan ondergetekende
een w^erkkring in de buitenlandse d ienst heeft aangeboden
en dat ondergetekende in verband daarm ede het voor
nemen heeft tegen Juli a.s. ontheffing  u it zijn huidige am bt
bij H are M ajesteit aan te  v ragen ;

b. d a t de N ederlandse R egering ondergetekende
heeft verzocht, de instelling van een college van Algemeen
B estuur, zoals voorgeschreven in de nieuwe Curhgaose
Staatsregeling, aan  de opvolger van ondergetekende over
te  laten, die im m ers m et d it College zal hebben sam en te
w erken en daarvoor nog verantw oordelijkheid zal hebben
te dragen;

c. d a t de N ederlandse Regering aan ondergetekende
heeft verzocht, te  wallen bevorderen dat he t voorschrift,
vervat in de eerste  overgangsbepaling van  de Curagaose
Staatsregeling , inderdaad zo spoedig mogelijk worde
vervuld.

De Hoer M inister van Overzeese Gebiedsdelen voegt
h ieraan  toe, d a t de H eer M inister-President m et he t voor
gaande instem t.

O ndergetekende heeft n a a r aanleiding van het ge
stelde sub c van vorenaangehaald  bericht, de eer Uwe
S ta ten  mede te  delen, d a t een ontw erp-verordening to t
herziening van het K iesreglem ent sinds enige tijd gereed
lig t.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik stel voor dit
stuk te stellen in handen van de 1ste commissie.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
stel voor de vergadering even te schorsen om deze
brief te behandelen, aangezien hij zo belangrijk is,
dat hier niet gesproken kan worden van het stellen
in handen van een commissie. Laten wij direct over
deze brief beraadslagen.

De Voorzitter: Het lag in mijn bedoeling, dokter
Maal, de vergadering te schorsen om deze brief te
behandelen, maar nadat v/ij onze agenda van heden
avond afgehandeld hebben.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
U begrijpt, dat deze zaak uiterst belangrijk en urgent
is en onmiddellijk de aandacht van de Staten nodig
heeft. Ik sluit mij geheel aan bij de woorden van Di'.
Maal om deze aangelegenheid vanavond nog fca be
kijken, dus dat de vergadering nog vóór de rond
vraag geschorst wordt en wij vanavond nog een be
sluit hierover nemen.

De Voorzitter: Ik ben het met U eens. Mijnheer
Jonckheer, behalve dan dat ik eerst onze agenda van
hedenavond wil afhandelen.

Nog zijn van het Bestuur ingekomen:
1. 4de Nota van Wijzigingen met Toelichting

op de ontwerp-landsverordening tot wijziging en aan
vulling van de Pensioenverordening Burgerlijke
Landsdienaren 1938 (P. B. no. 15) (1948—1949-19).

2. Memorie van Antwoord met Nota van Wij
zigingen op de ontwerp-Curagaose Begroting 1949
(1948—1949-1).

3. Intrekking van de ontwerp-landsverorde
ning, houdende wijziging en aanvulling van het Wet
boek van Militair Strafrecht voor Curagao (P. B.
1923, no. 2) (1948-1949-13).

4. Memorie van Antwoord met Nota van Wij-
zignigen op de ontwerp-landsverordening tot wijzi
ging van de Pensioenverordening Burgerlijke Lands
dienaren 1938 (P. B. 1938, no. 15) (1948-1949-22).

Deze stukken zullen gedrukt en onder de leden
verdeeld wmrden.



Vervolgens ste lt de V oorzitter  aan  de orde van
behandeling pun t 2 van de agenda; ontwerp-lands-
verordening to t wijziging van de landsverordening
van de 2de Mei 19Jf5 (P. B. 191 5̂, no. 71) (191f8—
1949-21) (1947— 1948-57) en opent de algemene be
raadslagingen.

Geen der leden daarbij he t woord verlangende,
verk laart de V oorzitter  de algemene beraadslag in
gen gesloten en g a a t over to t de artikelsgew ijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
alsmede het opschrift, de overweging en het ont
werp in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoof
delijke stem m ing aangenomen.

Vervolgens onderw erpt de Voorzitter  aan  de
goedkeuring der vergadering de notulen van de
vergaderingen van 13, 20 en 27 Mei 1948, respectie
velijk num m ers 3, 4 en 5.

Geen der leden op- of aanm erkingen hebbende
op deze notulen, worden zij aldus goedgekeurd.

Hierop schorst de Voorzitter  de vergadering te r
bespreking van de als laa tste  ingekomen stuk  ver
melde gouvernements-depêche.

Na verloop van enige tijd w ordt de vergade
ring hervat.

De Voorzitter: Ik geef het woord aan  de Voor
z itte r van de 1ste Commissie voor het uibrengen van
advies.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Een concept-telegram  heb ik de g riffie r te r
hand gesteld.

De V oorzitter: Ik  verzoek de g riffie r he t tele
gram  voor te  lezen:

H et concept lu id t als volgt;
,,aan hare  m ajeste it de koningin denhaag
gebruik m akend van bevoegdheid toegekend in a rt
105 staatsregeling  brengen sta ten  van curagao eer
biedig navolgende onder uw er m ajesteits aandacht
stop bij gouvernem ents depeche 10 jun i 1948 b rach t
gouverneur te r  kennis der s ta ten  dat m inister over
zeese gebiedsdelen hem telegrafisch gem achtigd heeft
dit college te  berichten quote a da t de nederlandse r e 
gering aan ondergetekende een w erkkring in de bui
tenlandse dienst heeft aangeboden en dat ondergete

kende in verband daarm ede het voornemen heeft te 
gen ju li as ontheffing u it zijn huidige am bt bij hare
m ajeste it aan  te  vragen b da t de nederlandse regering
ondergetekende heeft verzocht de instelling van een
college van algem een bestuur zoals voorgeschreven
in de nieuwe curagaose staa tsregeling  aan  de opvol
ger van ondergetekende over te laten  die im m ers m et
d it college zal hebben samen te  w erken en daarvoor
nog verantw oordelijkheid zal hebben te  dragen c d a t
de nederlandse regering aan  ondergetekende heeft
verzocht te  willen bevorderen d a t he t voorschrift
vervat in de eerste overgangsbepaling van de cura-
gaose staatsregeling  inderdaad zo spoedig mogelijk
worde vervuld unquote stop sta ten  wijzen erop p ri
mo gewijzigde staatsregeling  in nederlandse antillen
29 mei afgekondigd en 8 juni jl in  w erking getreden
secundo bovenbedoelde m inisteriele opdracht dwingt
gouverneur handelen in strijd  m et am btseed en ste lt
hem bloot aan  gevolgen ex a rtikel 21 sub d s ta a ts 
regeling tertio  bestuursvorm  in nederlandse antillen
onconstitutioneel stop op grond vorenstaande ach
ten  sta ten  sam enw erking m et zodanig bestuur onver
antw oord en zien zich derhalve verplicht deze op te
schorten behoudens voor w at b e tre ft overlegpleging
bedoeld in artikel 67a staatsregeling  stop sta ten  ver
zoeken uwe m ajeste it m itsdien eerbiedig m aatrege
len te  doen tre ffen  teneinde onmiddellijk te  geraken
to t instelling van op gewijzigde staatsregeling  ge
grond bestuur in nederlandse antillen.”

De V oorzitter: Gaan de heren m et d it telegram
accoord ?

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
N aar aanleiding van het door de eerste commissie
voorgestelde telegram , wens ik eerst een p aa r woor
den te  wijden aan onze pas gewijzigde S taatsrege
ling en in aansluiting  hierop zal ik ook mijn stem
voor het verzenden van d it telegram  toelichten.

Nu deze S taatsregeling is afgekondigd en ook
in w erking is getreden, is he t ongetwijfeld h e t ju iste
ogenblik om uitvoeriger in te  gaan op de strekking
van deze wijzigingen en de daa ru it voortvloeiende
consequenties.

Toen ik in April 1946 verzocht een openbare
vergadering van de S taten  bijeen te  roepen m et als
enige agendapunt ,,autonomie voor CuraQao”,
had ik mij n iet voorgesteld, d a t een zó na
tuurlijke zaak als de dem ocratisering van ons be
s tu u rsap p araa t van zekere zijde, w aar men nog
steeds een to taa l verouderd systeem  wilde handha
ven, een actie zou ontketenen ten  einde alle vernieu
wingen tegen te  gaan. Met alle te r  beschikking



staande middelen heeft men ge trach t de klok terug
te  draaien.

H et spreekt vanzelf, da t men de evolutie van
een volk n iet heeft kunnen remmen, de gewijzigde
Curagaose S taatsregeling  is een voldongen feit.

Ik wil nu de hoop uitspreken, da t al diegenen,
die tijd en energie hebben opgeofferd aan  een n u t
teloze strijd, zich thans rustig  beraden, zich aan de
nieuwe rea lite it aanpassen en hun krach ten  wijden
aan  de uitleving van ons nieuw S taatsbestel en aan
de opbouw van de Nederlandse Antillen.

Wij, die m et de strijd  to t  vernieuwing zijn be
gonnen, hebben alle middelen, die ons een redelijke
kans op succes boden, moeten aanwenden. Ik  wens
hier te m em oreren onze oppositionele actie in deze
Staten  gedurende de laa ts te  twee jaren, onze 18-
urige vergadering bij de behandeling van de begro
ting  1948, he t verbreken van het quorum  bij verschil
lende gelegenheden, he t wegblijven van de Ronde
Tafel Conferentie enz. enz. Deze acties w aren altijd
nauw verbonden m et de wijzigingen van de S taa ts 
regeling en absoluut noodzakelijk om deze verande
ringen te  bewerkstelligen. Deze factoren  hebben
ongetwijfeld bijgedragen to t de to tstandkom ing van
deze wijzigingen.

De inw erkingtreding van deze wijzigingen geeft
ons reden to t g rote vreugde, w ant aan onnodige
spanningen is er een einde gekomen. De strijd  is g e 
streden, wij hoeven niet m eer zo scherp tegenover
e lkaar te  staan, integendeel ons s ta a t een belang
rijke taak  te  wachten. Samen m oeten wij al onze
krach ten  inspannen om m et de nodige spoed uitvoe
ring te geven aan de voorschriften  van onze nieuwe
Staatsregeling.

De wijzigingen in onze Staatsregeling brengen
m et zich, d a t iedere m an of vrouw zal kunnen mee
doen aan de verkiezingen voor een volksvertegen
woordiging. Hiermede w ordt een belangrijk tijdperk
in de staatkundige geschiedenis van Curagao inge
luid, de em ancipatie van de vrouw, het rech t van de
vrouw om ook h aa r stem  te doen gelden in s ta a ts 
zaken.

Zo zal Curagao ook zelf over h aar begroting te
beslissen hebben, de volksvertegenwoordiging hier
heeft nu het rech t van enquete, een doeltreffend en
zakelijk onderzoek n aar de handelingen van het be
s tu u r w ordt zodoende mogelijk. De gouverneur zal in
overleg m et de S taten  het College van Algemeen Be
s tu u r moeten benoemen, da t zich zal belasten m et
de uitvoerende m acht. De uitvoerende m acht zal dus
in handen zijn van personen, die het vertrouw en ge
nieten van de volksvertegenwoordiging en die voor
hun optreden ook verantw oording verschuldigd zijn
aan de volksvertegenwoordiging. Zo, Mijnheer de

V oorzitter, g aa t d it enigszins lijken op een dem ocra
tische bestuursvorm . Wij m oeten ons tro ts  gevoelen,
dat door onze inspanningen wij thans deze eerste  stap
zien to t h e t geraken to t een m eer autonoom  C ura
gao. M aar wij m oeten verder; d it m oet natuurlijk  als
een eerste  stap  in de rich ting  van he t zelfbeschik
k ingsrecht worden beschouwd.

De taak , die voor ons ligt, moge niet eenvoudig
zijn, m aar wij aanvaarden h a a r  echter gaarne en in
sam enw erking m et alle bevolkingsgroepen zal deze
nieuwe S taatsregeling  een tijdperk van rust, tev re
denheid en vertrouw en doen geboren worden.

H et valt daarom  destem eer te  betreuren, dat,
nu wij ons verheugen, da t deze wijzigingen eindelijk
to t w et zijn verheven en nu wij ons verheugen, da t
de eerste stap  is gedaan te r  vervulling van de in
nigste wensen van de Curagaose bevolking, wij to t
ons leedwezen moeten constateren, da t geen gevolg
w ordt gegeven aan de uitvoering van de voorschrif
ten  van deze wet.

Mijnheer de V oorzitter, ik vraag  mij af, w aar
blijft de rechtszekerheid van de Curagaose burger
als zelfs de S taatsregeling niet w ordt nageleefd?

Dient niet de grondwet, in d it geval de S ta a ts 
regeling, de basis te zijn van een geordende rech ts
s ta a t ?

Zeer te rech t kan de eerste commissie van d
Staten zich niet verenigen m et de niet-naleving van
de S taatsregeling en ste lt zij voor om een telegram
aan H are M ajesteit de Koningin te verzenden m et de
mededeling, da t de S taten  hun sam enwerking m et
het B estuur opschorten, to td a t aan de uitvoering
van de voorschriften  van de nieuwe staatsregeling
gevolg w ordt gegeven.

V erder w ordt door de S taten  verklaard, da t het
tegenw oordig bestuur van Curagao inconstitutioneel
is. W are het niet, da t he t Curagaose volk een ge
duldig, ru stig  en degelijk volk is, dan zou deze al
norm ale toestand, d it vertrappen  van de Curagao
se S taatsregeling een reden zijn voor de bevolking
om in opstand te komen tegen een inconstitutioneel
bestuur, een blaam  voor een beschaafd volk.

Dé overheid heeft to t taak  de handhaving van
het recht zoveel mogelijk te verzekeren en wanneer
de overheid zelf de voorschriften  daarvan  niet na
leeft, kan d it zonder twijfel to t alle mogelijke na
delige gevolgen leiden.

H et is m erkw aardig, da t na zoveel strijd, na
zoveel onaangenaam heden, die he t gevolg waren van
een weifelende en slappe houding van de N ederland
se regering, wij ons thans gep laatst moeten zien
voor een toestand, die wederom het vertrouw en in
de regering ondermijnt.

H ieru it blijkt nogm aals ten overvloede, da t men
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in deze zaak niet die diligentie en bereidwilligheid
heeft betracht, welke men altijd voordoet.

Gezien in  het lich t van de recente gebeurtenis
sen is he t agressief optreden van de D em ocraten in
het verleden anderm aal gerechtvaardigd.

Ik wens h ier niet in bijzonderheden te  treden  en
wil ook vermijden persoonlijk te worden, m aar het
m oet mij van het h a rt. Mijnheer de V oorzitter, dat
d it soort tegenw erking en d it voortdurend m archan-

,  deren m et de w et he t prestige van de N ederlandse
» regering h ier sterk  heeft geschaad.

Ik kan mij dan ook volkomen verenigen m et het
* voorgestelde telegram  en juich het voornemen van

de Staten  ten  zeerste toe. Ik  kan hier de verzekering
geven, d a t de D em ocratische leden van de Staten
geen enkel middel ongebruikt zullen laten om de u it
voering van de in de nieuwe S taatsregeling  vervatte
bepalingen te  bespoedigen en op eerlijke en correcte
wijze te  doen p laa ts vinden.

H et zou nutteloos en illegaal zijn als de S taten
van Curagao gedurende deze periode van onwettig
bestuu r m et he t B estuur blijven meewerken.

De sam enw erking moet gestaak t worden, wij
kunnen onmogelijk medewerken aan onwettige han
delingen, wij kunnen niet meedoen aan sabotage van
de Curas^aose Staatsregeling.

De heer Dr. Maal: Is e r besloten om d it tele
gram  te  sturen, Mijnheer de V oorzitter?

De Voorzitter: Ja , dokter Maal. Geen der leden
heeft daarnet bezw aar gem aakt.

De heer Dr. Maal: Derhalve m et algemene stem 
men, Mijnheer de V oorzitter?

De Voorzitter: Inderdaad, dokter.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. H et
burgerrech t is zeker een heilig instituu t. W anneer de
burgers geen rechten hebben, zijn zij slaven. De
rechten van de burgers worden door de wet bepaald.
W anneer er geen w et is, zijn er ook geen rechten.
Reeds op deze grond m oet ik dus mijn stem  geven
aan het verzenden van d it telegram .

M aar, Mijnheer de V oorzitter, ik vraag  mij toch
af, of m isschien in de bedoeling van de M inister toch
niet iets ligt, d a t p ractisch  Cura-Qao ten  goede komt.
Wij weten da t niet zo direct. M aar als de wet niet nu
direct uitgevoerd wordt, hebben wij toch niet de
m acht in handen te  zeggen, da t die w et m orgen u it
gevoerd m oet worden. Mijnheer de Voorzitter. H et
eigen belang heeft altijd een rol gespeeld in het le
ven van de mensen. H et eigenbelang m oet echter

n iet altijd op de eerste p laa ts komen. A an ieder so
ciaal burger w ordt voorgeschreven ook het algemeen
belang in ach t te  nemen. W anneer ik h ier alleen
stond voor he t eigenbelang en wel ten aanzien van
A ruba dan zou ik zeggen, d a t hetgeen de M inister
gedaan heeft een kolfje n aa r de hand van A ruba is.
Ik  heb in deze zaal m eerm alen uitdrukkelijk ver
klaard, d a t A ruba absoluut geen belang heeft in de
invoering van algemeen bestuur. Toen ‘k dat hier
n aar voren bracht, dacht U m isschien, da t ik voor
mijzelf sprak  en niet in mijn hoedanigheid van ver
tegenw oordiger van het volk van A ruba en als lei
der van h e t volk van Aruba. M aar hedenavond zijn
h ier verscheidene leiders van het volk vcn A ruba;
hedenavond staan  er h ier op de publieke tribune 16
leiders van het volk van Aruba, die alle kiezers van
A ruba onder zich verzam*eld hebben. Hedenavond
hebben wij h ier dus in deze zaal practisch  het volk
van Aruba. E n  nogm aals wil ik h ier hedeiiuvond u it
drukkelijk verklaren, da t het volk ü-an A ruba abso
luu t geen belang heeft in het algemeen bestuur noch
in een gemeenschappelijke s ta tu s  m et Curacao; hec
volk w acht angstig  de kom st van een commissie u it
Holland a f — gelukkig zal da t binnenkort zijn
die zal uitm aken of A ruba een afzonderlijke sta tus
m ag krijgen en het spreekt vanzelf, d a t wij, wanneer
A ruba een afzonderlijke s ta tu s  krijgt, m et ;leze z a 
ken niets m eer te m aken zullen hebben. E r  zal een
geheel nieuwe verhouding geschapen worden. H et
geen ik op het ogenblik doe, doe ik dus alleen, zoals
ik reeds in het begin zeide, op grond van het feit,
da t de wet m óet gehandhaafd worden. E ch ter maak
ik het voorbehoud, da t ik n iet weet of in de bedoe
ling van de brief van de M inister iets practisch  ten
goede van Curagao lig t; ik weet da t echter niat. Ik
herhaal, d a t ik h ier hedenavond uitdrukkelijk ver
k laar, da t A ruba geen belang heeft in het algemeen
bestuur en dat A ruba nooit zal meedoen. Ik heb h ier
16 leiders van Aruba, die het gehele volk van A ruba
onder zich verzamelen en ik verk laar hier, d a t .4ruba
niet zal meedoen aan een gemeenschappelijke sta tus
m et CuraQao noch aan  een algemeen bestuur. Bin
nenkort zullen wij een grote dem onstratie houden op
A ruba en ik geloof niet, da t U na onze officiële ver
klaring voor de M inister 2 A rubanen zal vinden, die
zullen durven mee te  doen m et Curagao. Onze geëer
biedigde Koningin heeft zelf gezegd: ,,Geen verbon
denheid zonder vrijwillige aanvaard ing .” . D it woord
van onze Koningin is ons u it het h a r t  gegrepen.
D aaraan  gehoorzamen wij; da t is onze steun. Mijn
heer de V oorzitter. Ik w aarschuw  deze Staten  in zee
te  gaan m et Arubanen, die een afwijkend standpunt
m.ochten innemen en die denken, da t zij h ier in de
S taten  het volk van A ruba vertegenwoordigen. Zo-
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als de heer E. Jonckheer zoeven zeide, Mijnheer de
V oorzitter, m óeten de vertrouw ensm annen het ver
trouw en van het volk genieten. U zal na deze wetswij
ziging n iet 2 A rubanen vinden, die h ier in deze S ta 
ten  zullen komen en het vertrouw en van A ruba zul
len genieten. Ik w aarschuw  de S taten  daarom . Wil
men te  m aken hebben m et he t volk van Aruba, dan
zou ik deze S taten  niet willen aanraden  te  onder
handelen m et burgers van Aruba, die eventueel zo’n
betrekking zouden willen aannem en om h ier he t volk
van A ruba te  vertegenwoordigen.

Vervolgens g a a t de Voorzitter  over to t de rond
vraag.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. Voor
hedenavond had ik verschillende onderwerpen voor
de rondvraag. M aar bij hetgeen U zoeven voorgele
zen heeft, nl. de brief of he t telegram  van de M inis
te r  van Overzeese Gebiedsdelen, M inister Jonkm an,
aan  Zijne Excellentie de Gouverneur, va lt da t alles
in de schaduw. Ik heb h ier gezegd, da t slavernij bij
de wet w ordt geregeld. Bij slavernij heeft men geen
w etten; bij slavernij is alles willekeur en da t is h e t
geen de heer M inister van Overzeese Gebiedsdelen
m omenteel m et he t volk van de N ederlandse A ntil
len doet. D it is niets anders dan willekeur!

Op 8 Juni 1929 was er revolutie op Curagao;
generaal Rafael U rbina heeft d a t eiland op die da
tum  genomen. Op 8 Juni 1948 treed t een nieuwe
Staatsregeling  in werking voor Curagao. Ik weet
niet of d it toeval of opzet is; ik weet n iet of 8 Juni
1948 gekozen is om de overval van een moedig
vreem deling in herinnering te  brengen. Hetgeen hier
hedenavond voorgelezen is, is laf! H et is laf van de
M inister!

De Voorzitter:  W ilt U zich m atigen, dokter?

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzitter,
w ant he t is de waarheid.

De Voorzitter:  D at m ag U n iet zeggen, dokter
Maal.

De heer Dr. Maal: H et is laf. Mijnheer de Voor
zitter, w ant e r  is een geheim, telegram  geweest om
het N ederlandse volk van de N ederlandse Antillen
in de w aan te brengen, da t men volgens de grondw et
regeert. M aar men regeert h ier volgens willekeur!
Ja, Mijnheer de V oorzitter, he t is w illekeur als een
M inister, die een eed afgelegd heeft, aan een Gou
verneur opdracht geeft om in strijd m et zijn eed te
handelen; da t is w illekeur en dat is laf! Ik  weet, dat,
als d it zo doorgaat, als de M inister in N ederland een
een wet opzij kan zetten, to td a t een andere gouver
neur zal zijn gekomen, als een dergelijke w illekeur
van een M inister in he t Nederlandse Rijk nog moge
lijk is, h e t n iet lang m eer zal duren, da t het gedicht
van Sentot „De laa ts te  dag der H ollanders op Ja v a ”
hier bew aarheid wordt. Sentot begint m et de woor
den: ,,Zult gij ons nog langer vertrappen. Uw h a rt
vereelten aan  ons bloed?”. Ik zal h ier niet verder
op ingaan, w ant he t eind is, d a t de M ohammedanen
de Christenhonden e r u itzetten  of verm oorden. E r
zijn daar dus andere toestanden.

Voor zover mij bekend is het de eerste  keer, da t
een dergelijke willekeur van een M inister p laats
vindt. Ik vertrouw , dat d it ook de laa ts te  keer zal
zijn, w ant dergelijke M inisters geven geen vertrou 
wen in het Rijk in Europa.

Geen der leden m eer het woord verlangende,
slu it de Voorzitter  vervolgens de vergadering.
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Buitengewone vergadering van Dinsdag, de 6de
Juli 1948, des voormiddags te 9 uur.

TEGENW OORDIG: de heer E. A. Rom er, voor
zitter.

VOORTS: de heren W. R. P lantz, ondervoorzit
ter, F. Visser, Mr. S. W. van der Meer, Dr. P. H.
Maal, J. A. de Jongh, C. W. J. Jonckheer, E. Jonck-
heer en Dr. M. F. da Costa Gomez, leden, benevens
de heer A. H. M. van W eel, g riffier.

ZO M EDE: veïscheidene hoofdam btenaren en
hoofden van dienst, m ilitaire  au to rite iten  en de
voorzitter en leden van het Hof van Justitie .

AFW EZIG: de heren M r. A . A . G. Sm eets, J. H.
A . Em an, J. R. A rends  en J. E. Irausquin, ledén, de
eerstgenoem de wegens verblijf in het buitenland.

De V oorzitter opent de vergadering en doet
m ededeling van het volgend ingekomen stuk:

een gouvernem ents-depêche dd. 5 Juli 1948 no.
5688, luidende:

,,Hierbij heeft ondergetekende de eer Uwe Staten
afschrift over te leggen van zijn proclamatie van de
1ste .luli 1948, waarbij hij ter kennis van de ingezetenen
van Curasao bracht, dat hij het bestuur over CuraQao heeft
aanvaard.

In aansluiting hierop zou ondergetekende het op prijs
stellen zo spoedig mogelijk, in een daartoe te houden en zo
nodig bijeen te roepen buitengewone vergadering 'der
Staten, de eed, voorgeschreven in artikel 27 der Curagaose
Staatsregeling, af te leggen.”.

De Voorzitter  deelt mede, da t n aar aanleiding
van vorenvermelde gouvernenients-depêche deze bui
tengewone vergadering is bijeengeroepen teneinde de

waarnem end Gouverneur Dr. C. Süthoff in de ge
legenheid te  stellen de bij artikel 27 van de Curagaose
S taatsregeling  bedoelde eed a f te  leggen.

H ierna w ordt door de Voorzitter  een commissie
van in- en uitgeleide benoemd, bestaande u it de heren
W. R. Plantz, J. A . de Jongh  en C. W. J. Jonckheer.

D aarop schorst de V oorzitter  de vergadering
to t he t ogenblik, w aarop de waarnem end Gouver
neur w ordt verw acht.

Na verloop van enige m inuten heropent de
Voorzitter  de vergadering.

K ort daarop treed t de waarnemend Gouver
neur, vergezeld van zijn ad judan t en begeleid door
de commissie van in- en uitgeleide, de vergaderzaal
binnen en neem t de voor hem bestem de zetel in.

Op de desbetreffende vraag  van de Voorzitter
verk laart de waarnemend Gouverneur zich bereid
de bij a rtikel 27 van de Curagaose S taatsregeling be
doelde eed af te  leggen, w aarop door de Voorzitter
het form ulier van de eed w ordt voorgelezen.

H ierna w ordt de eed, luidende: „Ik zweer, da t ik,
om iets hoegenaam d in de betrekking van w aarne
mend G ouverneur te  doen of te laten  van niemand
hoegenaam d enige beloften of geschenken aannem en
zal, middellijk of onmiddellijk.

Ik  zweer trouw  aan de Koning en aan  de G rond
wet; da t ik de w elvaart van Curagao n aar mijn ver
mogen bevorderen zal; da t ik de W et op de S taa ts 
inrich ting  van Curagao steeds zal onderhouden en
doen onderhouden, en da t ik mij in alles zal gedragen,
zoals een b raa f en eerlijk G ouverneur betaam t.”

door de waarnem end Gouverneur, onder het
opsteken van de voorste twee vingers der rechter-
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hand en het u itspreken  der woorden: „Zo w aarlijk
helpe mij God A lm achtig!”, in handen van de Voor
z itte r  afgelegd.

D aarna rich t de Voorzitter  he t woord to t de
w aarnem end G ouverneur en zegt he t volgende:

„Excellentie,

Zo ju is t  heeft U de eed, voorgeschreven bij a r t i
kel 27 der Curagaose S taatsregeling, afgelegd. H et
is mij een voorrecht de eerste te  mogen zijn U m et
de eer, U te  beu rt gevallen door Uw aanwijzing als
w aarnem end Gouverneur, geluk te wensen.

In Uw handen is daarm ee een gewichtige en ver
antwoordelijke taak  gelegd. W elisw aar zal Uw func
tie  van korte duur zijn, m aar he t tijdstip, w aarop U
het bestuur aanvaard t, zal, in verband m et de ge
wijzigde om standigheden tengevolge van de inw er
k ingtreding van de laa tste  wijzigingen in onze S taa ts 
regeling, to t gevolg kunnen hebben, da t van U
buitengewone krachtsinspanning  gevraagd moet
worden.

G aarne geef ik U nam ens d it College de verze
kering, da t U bij Uw taak  om tijdelijk he t roer te r
hand te nemen op aller m edewerking zult kunnen
rekenen, w anneer U daarop een beroep zult doen.

Ik spreek de hoop uit, d a t Gods zegen op Uw
werk en zo het kan op onze gezamenlijke arbeid moge
rusten  to t heil van de Nederlandse A ntillen.”

welke de S taten  mij geschonken hebben om in deze
buitengewone vergadering de am btseed ingevolge
artikel 27 van de Curagaose Staatsregeling af te leg
gen.

Ik ben mij van de grote verantwoordelijkheid
van mijn tijdelijke functie bewust.

W anneer de nieuwe Gouverneur zal a rriveren  is
niet bekend, doch in de loop dezer m aand kan hij
h ier verw acht worden.

Na lange voorbereiding is de gewijzigde S ta a ts 
regeling in het Publicatieblad verschenen. D it be
teken t gro te verandering en hervorm ing van het Be
s tu u r in dem ocratische geest.

E r  is veel to t stand  gekomen, doch zeer veel
blijft te  doen over. Men zal n iet mogen denken, da t
het einddoel bereik t is en dat alle moeilijkheden
overwonnen zijn. Men zal e r zich van m oeten door
dringen, da t verbetering in hoofdzaak afhankelijk
is van openbaar plichtsbesef en zelfbedwang. H ier
mee eerst doet de w are dem ocratie h a a r  intrede.

Ik dank U, Mijnheer de V oorzitter, voor de toe
zegging, da t ik van de S taten  aller m edewerking zal
mogen verw achten.

Ik  moge eindigen m et mij aan te  sluiten bij de
door U, Mijnheer de V oorzitter, gebezigde woorden,
dat Gods zegen moge rusten  op onze arbeid .”

Na het u itspreken  dezer rede verlaat de waar--
nemend Gouverneur m et zijn ad judan t de vergader
zaal, door evenbedoelde commissie uitgeleide gedaan.

H ierna neem t de waarnemend Gouverneur het
woord en spreekt de volgende rede u it:

,,Mijnheer de Voorzitter,

Ik moge U oprecht dank zeggen voor Uw zo wel
gemeende gelukwens m et mijn aanwijzing als w aar
nemend Gouverneur en tevens voor de gelegenheid

De Voorzitter  bedankt de commissie van in- en
uitgeleide, die intussen in de vergaderzaal is te ru g 
gekeerd.

Aangezien deze vergadering belegd is voor de
beëdiging van de waarnem end Gouverneur en er
derhalve geen zaken te  behandelen zijn, w ordt zij
door de V oorzitter  gesloten.
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Plechtige vergadering van Woensdag, de 4de
Augustus 1948, des voormiddags te 9 uur.

TEGENWOORDIG; de heer E. A. Romer, voor
z itte r.

VOORTS: de heren W. R. Plantz, ondervoorzit
ter, E. Jönckheer, Mr. S. W. van der Meer, Dr. M.
F. da Costa Gomez, C. W. J. Jönckheer, J. A. de
Jongh, J. R. Arends, F. Visser en Dr. P. H. Maal,
leden, benevens de heer A. H. M. van Weel, g riffie r.

AFW EZIG : de heren J. H. A. Eman, J. E. Iraus-
quin en Mr. A. A. G. Smeets, leden, de laatstgenoem
de wegens ve rb lijf in het buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering en deelt me
de van de heer Irausquin bericht te hebben ontvan
gen, dat h ij verhinderd is deze vergadering b ij te
wonen.

Vervolgens deelt de Voorzitter mede, dat deze
vergadering is belegd, om de nieuw benoemde Gou
verneur^ Ir . L. A. H. Peters, in de gelegenheid te
stellen, op de wijze bij a rtike l 15 van de Curaqaose
Staatsregeling bepaald, het bestuur te aanvaarden.

Hierna benoemt de Voorzitter de heren J. R.
Arends, E. Jönckheer en F. Visser in commissie om
Zijne Excellentie aan het Raadhuis te ontvangen en
weder uitgeleide te doen.

Daarna schorst de Voorzitter de vergadering in
afwachting van de Gouverneur.

B ij aankomst van de Gouverneur op het plein
van l;e t Raadhuis, wordt de vergadering door de
Voorzitter hervat.

Zijne Excellentie Ir . L. A. H. Peters treedt, ver
gezeld van de waarnemend Gouverneur, de heer Dr.
C. Süthoff, van de Ondervoorzitter, de Leden en de

Secretaris van de Raad van Advies, de Commandant
Landmacht Curagao, de Commandant Marine Cura-
gao, van de door de V oorzitter benoemde commissie
van in- en uitgeleide en van zijn Adjudant, de ver
gaderzaal binnen en neemt de voor hem bestemde
zetel in.

Nadat allen gezeten zijn, spreekt de Voorzitter
de Gouverneur toe en deelt hem mede, dat deze ver
gadering is bijeengeroepen teneinde Zijne Excellentie
in  de gelegenheid te stellen, ingevolge a rtike l 15 van
de Curagaose Staatsregeling, het bestuur over de Ne
derlandse A n tillen  te aanvaarden en verzoekt de
g riffie r de door de Gouverneur overgelegde akte van
benoeming en proces-verbaal van eedsaflegging te
w illen voorlezen.

Gevolg gevende aan d it verzoek, leest de g riffie r
deze stukken voor.

Hierop rich t de heer Voorzitter wederom het
woord to t de Gouverneur en zegt het volgende:
Excellentie,

Zo ju is t heeft U het bestuur over de Neder
landse A n tillen  aanvaard. Het is m ij een eer en voor
recht de eerste te zijn, die U met Uw benoeming mag
gelukwensen en welkom mag heten in  d it gebieds
deel.

Geheel onbekend zijn onze eilanden U niet, a l
thans ten dele, want reeds enige malen heeft U in
andere functie h ier voor kortere tijd  vertoeft en van
verscheidene vraagstukken, deze eilanden rakende,
heeft U toen reeds kennis kunnen nemen. De kennis,
die U bij die gelegenheden verworven heeft, zal U
ongetwijfeld in  Uw nieuwe functie ten stade komen,
waardoor U al d irect een voorsprong op vele van Uw
voorgangers hebt. D it kan de zware taak, die thans
op Uw schouders gelegd is, slechts verlichten. N ie t
temin b lijft het een zware taak, die veel energie,
tact en beleid van U zal vragen.
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Op een ogenblik als wij thans beleven, gaan  on
ze gedachten n iet altijd alleen n aa r de toekom st,
m aar slaan wij ook wel eens een blik in he t verleden
en dan is het m erkw aardig, d a t de woorden, w aar
mee de toenm alige voorzitter van d it college, dat
toen nog Koloniale R aad heette. Uw voorvoorganger
bij diens aanvaarding van het bestuu r van deze
plaats af toesprak  w elhaast zonder wijziging we
derom gebezigd kunnen worden. U it diens rede moge
ik het volgende aanhalen:

,,Met de aanvaard ing  van het bewind over Cu-
,,ragao door Uwe Excellentie va lt ook sam en de af-
,,kondiging van de wet, waarbij he t Regeeringsre-
,,glem ent zoodanig w ordt gewijzigd, da t m eer zeg-
,,genschap w ordt verleend aan een groot deel van de
,.bevolking van d it gebiedsdeel.

„M edezeggenschap voor den burger is zeker een
,.billijke eisch des tijds. Talrijk zijn echter de gevallen
,,w aarin  deze zeggenschap niet heeft geleid to t groo-
,,ter welzijn van den bu rger of m eerdere w elvaart
,,van het land.

,,De egoïstische neigingen, welke zich steeds
,,s te rk e r kenm erken bij vele groepen der volksver-
,,tegenwoordigingen, door he t stellen van partijbe-
,,langen boven het algemeen belang, is dikwijls hier-
,,van de oorzaak.

„Ik hoop, d a t Curagao bij de nieuwe regeling ge-
, spaard  zal blijven van d it euvel.”

en verder nog:
,,De levensduur van den Kolonialen R aad in zijn

,,tegenw oordige sam enstelling zal nog k o rt zijn,
,,inaar toch meen ik Uwe Excellentie, ook nam ens
,,mijn medeleden, de verzekering te  mogen geven van
„een aangenam e sam enw erking gedurende de korte,
,,laa tste  periode van zijn bestaan .”

D it werd 12 ja a r  geleden gezegd. E r  behoeft
m aar weinig aan veranderd te  worden om dezelfde
woorden vandaag weer te  kunnen gebruiken.

Onder wel zeer moeilijke om standigheden aan 
vaard t U het bestuur. In  een wereld, die m aar niet
to t ru s t kan komen, w aarin  men het vertrouw en op
een betere toekom st telkens d reig t te  verliezen, is
U voor de komende jaren  de leiding toevertrouw d
over zes kleine eilanden, deel uitm akend van he t Ko
ninkrijk der Nederlanden.

Twee van deze eilanden m aken reeds sinds ja 
ren een periode van grote bloei mee —  als men d aar
onder tenm inste verstaan  mag, da t zij geen finan 
ciële zorgen kennen — zozeer, da t de overige in deze
overvloed ruim  kunnen meedelen. Toch wil dit
geenszins zeggen, da t ook zij geen moeilijkheden
kennen, nog afgezien van het feit, d a t hun w elvaart
wel zeer afhankelijk is van een bepaalde industrie.

U aanvaard t he t bestuu r op een tijdstip  van in

ternationale, zowel als van nationale beroering. De
eerste  moge ik stilzwijgend voorbijgaan, om dat wij
in het in ternationale gebeuren geen zelfstandige rol
spelen, bij de tweede wil ik even stil staan . Van zelf
sprekend w erken invloeden van bu itenaf in op ons
nationale leven; de onrust, die over de gehele we
reld heerst, deelt zich ook h ier mee, m aar daarnaast
leeft h ier een onrust, die u it ons zelf voortgekom en
is en, laa t ik er d it onmiddellijk aan toevoegen, ge
deeltelijk verw ekt is. Is he t deel van de taak  dei'
overheid leiding in de goede zin des woords te  ge
ven, h e t m oet mij van het h a rt, da t de overheid in
Nederland, zowel als de plaatselijke daarin  niet
steeds geslaagd is. H eeft de eerste  ons rechtsgevoel
k o rt geleden ernstig  geschokt, de tweede is e r niet
op u it geweest olie op de golven der in terne moei
lijkheden en tegenstellingen te gieten.

M aar wie zich aan een ander spiegelt, spiegelt
zich zacht; een m inder ju iste  koers van een voor
man, is een baken in zee voor degene, die volgt. Moge
het U gegeven zijn spoedig de ju iste  koers te vinden
en m et vaste hand n aa r ru stig er w ateren te  sturen.

D e'G ouverneur houdt hierop de volgende rede:

M IJN H EER  DE VOORZITTER E N  H E R EN  L E 
DEN DER STATEN VAN CURACAO,

Nu ik op de voorgeschreven wijze als Gouver
neur van Curagao het bestuur over de Nederlandse
A ntillen aanvaard , is het mij een behoefte en be
schouw ik het als een voorrecht enige woorden to t
U te  richten.

H et ogenblik w aarop ik d it bestuur aanvaard  is
voor het Koninkrijk der Nederlanden en voor het
staatsdeel Curagao van bijzondere betekenis. Wij
leven in een periode van politieke ontwikkeling,
w aarin  het Koninkrijk en zijn delen nieuwe vormen
aannem.en -en w aarin  de verhoudingen tussen  de ver
schillende delen wijziging ondergaan. Enige weken
geleden werd een nieuwe staatsregeling  van k rach t
w aarin, zoveel als mogelijk was onder de vigerende
bepalingen der Grondwet, een zeer grote m ate van
zelfbestuur aan het volk der N ederlandse Antillen
w ordt verzekerd.

Bij he t ten  u itvoer brengen van deze nieuwe
staatsregeling  zal ik mij steeds voor ogen houden
een staa tkundig  dem ocratische ontw ikkeling die
leidt n aa r een gezond parlem entair stelsel w aarin
v/erkelijk zelfbestuur rijke vruchten kan dragen
voor de gemeenschap.

Om to t een gezond parlem entair stelsel te ko
men, Mijnheer de V oorzitter, is een nauwe sam en
w erking tussen B estuur en S taten  een eerste ver-
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eiste. Deze sam enw erking v raag t vertrouw en, w eder
zijds vertrouw en. Ik  schenk U mijn vertrouw en en
ik v raag  thans ook Uw vertrouw en. Bij verschil van
mening, da t ten  aanzien van bepaalde v raagstukken
onvermijdelijk is, en da t in een vrij land een geluk
kig verschyiisel is, zal steeds m oeten blijven be
s taan  w aardering voor ieders standpunt en de vaste
wil om te  doen w at goed is voor he t volk van de
A ntillen en het volk van Nederland.

Toen mijn am btsvoorganger he t bewind over d it
S taatsdeel aanvaardde, woedde de wereldoorlog. Ne
derland en N ederlands Indië w aren overrompeld. On
ze Koningin leefde in ballingschap. De Nederlandse
Regering oefende het opperbestuur u it vanu it Lon
den. In  Oost en W est werd de vijand in tussen ver
slagen en de moeilijke tijd van herste l en wederop
bouw, zowel in geestelijk als stoffelijk opzicht, is
begonnen. Onze geeerbiedigde Koningin, op wie de
zorgen voor het Nederlandse volk in de oorlogsjaren
bijzonder gedruk t hebben, heeft H are zware taak
tijdelijk overgedragen aan H are Koninklijke Doch-
te i’, de P rinses Regentes Juliana. Over enige dagen
zal H are M ajesteit nog voor een ko rt ogenblik H aar
Koninklijke taak  vervullen en het N ederlandse Volk,
w aar te r  wereld ook, zal dan he t gouden jubileum
vieren van het koningschap van zijn beminde en ge
eerbiedigde Vorstin. Ook wij h ier op de verschillende
eilanden van het S taatsdeel zullen jubelen en op
nieuw onze aanhankelijkheid betuigen aan het Huis
van Oranje. E n  wederom enige dagen la te r  zullen
wij de troonsbestijging vieren van P rinses Juliana,
een w aardige opvolgster van H are Koninklijke Moe
der. H are Koninklijke Hoogheid de P rinses Regen
tes, in w ier handen ik de eed aflegde, droeg mij op
U mede te  delen hoe levendig bij H aar de herinne
ring is aan het bezoek, da t zij gedurende de oorlogs
jaren  b rach t aan  de N ederlandse A ntillen en hoe zij
m et grote voldoening terugdenkt aan de enthousias
te wijze w aarop door het volk der A ntillen getuigd
werd van liefde voor en aanhankelijkheid aan het
V orstenhuis. H are Koninklijke Hoogheid vroeg mij
nog in het bijzonder U te  doen weten d a t Zij vurig
hoopt da t de nieuwe staatkundige regelingen voor
de Nederlandse A ntillen to t heil mogen strekken  van
het volk dezer eilanden.

Mijnheer de V oorzitter, Heren Leden der Staten,
het past mij n iet om thans voor U een program m a
van bestuu r te  ontwikkelen. Hoewel ik niet geheel
vreem d ben in dit S taatsdeel en in het Caraibische ge
bied in het algemeen, zal he t mij toch tijd kosten om
Uwe problemen te  peilen en de voorstellen to t op
lossing dezer problemen te  beoordelen. N iettem in

kan ik U reeds thans verklaren, da t ik de onverwijlde
tenuitvoerlegging der nieuwe staa tsregeling  als een
zaak van de groo tste  u rgentie  zal beschouwen. De
benoeming van een College van Algemeen B estuur
zal de eerste  aandach t m oeten hebben; h e t overleg
m et de S taten  conform  de bepalingen der S taa ts re 
geling zal door mij dadelijk worden geopend. V er
volgens m oet m et g ro te  spoed gew erkt worden aan
de vaststelling  van een nieuw kiesreglem ent in over
eenstem m ing m et de nieuwe staatsregeling , opdat in
de verkiezing van nieuwe, uitgebreide S taten, op de
basis van algem een kiesrecht van m annen en vrou
wen, h e t nieuwe s taa tsbeste l der N ederlandse A n
tillen zo spoedig mogelijk to t  volle ontplooiing kan
komen.

M ijnheer de V oorzitter, ik ben nu gekomen to t
het einde van mijn toespraak. Ik  wens op deze p laats
m et een enkel woord van mijn w aardering  te  doen
blijken jegens mijn am btsvoorganger. In  moeilijke
tijden van oorlog en overgang n aar vrede heeft Dr.
Kasteel zijn grote gaven van verstand  en h a r t  zonder
beperking geschonken aan  he t welzijn van he t volk
der N ederlandse Antillen. D aarvoor zal d it volk hem
dankbaar blijven.

Mijnheer de V oorzitter, ik vertrouw  d a t ik Uwe
toestem m ing heb w anneer ik nog een bijzonder
woord van dank rich t to t de W aarnem end Gouver
neur.

Hooggeachte H eer Süthoff.

Gedurende een m aand heb t gij na he t vertrek
van mijn am btsvoorganger het bestuur m oeten w aar
nemen. Van de wijze w aarop gij dit. gedaan heb t om
de overgang zo geriefelijk mogelijk te  m aken voor de
nieuwe Gouverneur, ben ik U zeer erkentelijk.

Ten slotte. Mijnheer de V oorzitter en Heren Le
den van de Staten, spreek ik de hoop uit, d a t God
mij moge bijstaan om m et Uw steun  d it land zo te
besturen da t he t volk der Nederlandse A ntillen ge
zegend moge worden m et g ro tere  geestelijke en sto f
felijke w elvaart en da t de band m et de andere delen
van het Koninkrijk v e rs te rk t en bevestigd moge
worden.

Hierop verlaat de Gouverneur de vergaderzaal,
vergezeld van de personen, welke hem bij zijn- bin
nenkom st vergezelden.

Na de commissie van in- en uitgeleide, die in
tussen  in de vergaderzaal is teruggekeerd, te  hebben
bedankt, slu it de Voorzitter de vergadering.
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Staten van Curagao
ZITTINGSJAAR 1948-1949.

r

NOTULEN

No. 9

ONTWORPEN NOTULEN
VAN DE

S T A T E N  V A N  C U R A S A O .

Vergadering van Dinsdag, de 24ste Augustus
1 948, des avonds te 8 uur.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik stel voor deze
ontwerpen in overweging te nemen.

TEGENWOORDIG: de heer E. A Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren W. R. Plantz, ondervoorzit
ter', C. W. J. Jonckheer, Dr. M. F. da Costa Gomez,
Dr. P. H. Maal, J. H. A. Eman, E. Jonckheer, J. E.
Irausquin, F. Visser, Mr. A. A. G. Smeets, J. A. de
Jongh en Ph. C. Henriquez, leden, benevens de heer
A. H. M. van Weel, griffier.

AFWEZIG: de heer Mr. S. W. van der Meer, lid.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de volgende ingekomen stukken:

lo. een brief dd. 10 Juli 1948 van het lid der
Staten, de heer Mi'. S. W. van der Meer, waarbij deze,
gebruik makende van het recht van initiatief, neer
gelegd in artikel 112 van de Curagaose Staatsrege
ling, de Staten ter goedkeuring aanbiedt een ont-
werp-landsverordening tot wijziging van de Rechts-
bijstandsverordening (P. B. 1937, no. 80);

2o. een brief dd. 29 Juli 1948 van het lid der
Staten, de heer C. W. J. Jonckheer, waarbij deze de
Staten ter goedkeuring aanbiedt een ontwerp-lands-
verordening tot regeling van het recht van onder
zoek (enquête);

3o. een brief dd. 6 Augustus 1948 van de heren
E. A. Romer, C. W. J. Jonckheer en Mr. S. W. van
der Meer, respectievelijk voorzitter en leden van de
Staten, v,raarbij deze de Staten ter goedkeuring aan
bieden een ontwerp-landsverordening tot regeling
van de positie en bezoldiging, alsmede de aanspra
ken op verlof en verlofsbezoldiging, wachtgeld en
pensioen van de Griffier van de Staten.

Geen der leden hiertegen
wordt daartoe besloten.

bezwaar hebbende.

JfO. een brief dd. 7 Juni 1948 van de Stichting
Welvaartsplan Nederlandse Antillen 1946, luidende:

„Onder dankzegging bevestigen wij U hierbij de ont
vangst van Uw schrijven van 28 Mei, no. 47, met een
aanbeveling van de Staten van Curasao voor de benoe
ming van twee leden in de Raad van Beheer van het
Welvaartsplan.

Aangezien inmiddels bekend is geworden, dat
Mr. E. C. Henriquez binnenkort als Statenlid zal aftreden,
moge ik U verzoeken ons een nieuwe aanbeveling te doen
toekomen.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 3de Commissie.

5o. afschrift van de Gouvernements Beschik
king dd. 5 Juni 1948 no. 4627, waarbij de bij Gou-
verneinents Beschikking dd. 6 Augustus 1947 no.
6488 ingestelde commissie ontbonden wordt ver
klaard, onder dankbetuiging aan de leden voor de
door hen in die commissie verrichte diensten.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

6o. een gouvernements-depêche dd. 12 Juni 1948
no. 4510, waarbij de Staten wordt aangeboden af
schrift van een brief van de heer Mr. E. C. Henri
quez dd. 27 Mei 1948, aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van Curagao.

Het afschrift luidt:
,,Hierbij heb ik de eer U in verband met het monde

linge onderhoud, dat ik op Woensdag 26 Mei j.1. met U
mocht hebben, te berichten, dat ik mijn ontslag neem als
lid van de Staten van Curagao.”.
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Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken ter Griffie te deponeren.

7o. een gouvernements-depêche dd. 15 Juni 1948
no. 3537 met bijlagen, luidende:

„O ndergetekende heeft hierbij de eer Uwe S taten
mede te  delen, d a t sed ert enige tijd opgericht is de In te r 
gouvernem entele M aritiem e C onsultatieve O rganisatie.

Ingevolge artikel 58 van de Conventie b es taa t de
mogelijkheid, d a t v erk laard  w ordt (door de N ederlandse
R egering) d a t de Conventie mede op Curagao van toe
passing zal zijn. D it geschied zijnde, kan  ingevolge a r t i 
kel 9 van de Conventie t.b.v. Curagao h e t „associate
m em bership” w orden aangevraagd , hetw elk he t rech t
geeft om aan  de discussies deel te  nemen, doch niet aan
de stem m ingen.

G aarne zal ondergetekende terzake  van  het boven
staande h e t gevoelen van Uwe S ta ten  vernem en.

Als bijlagen, welke na  gebruik gaarne  worden teru-g-
verw acht, worden hierbij ingesloten he t verslag  der
N ederlandse delegatie te r  In te rna tiona le  M aritiem e Con
feren tie  te  Genève en de d aaru it voortvloeiende conventie
m et be trekking  to t  de In tergouvernem entèle M artiem e
C onsultatieve O rganisatie .” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de 1ste Com
missie.

8o. een gouvernements-depêche dd. 28 Juni 1948
no. 5492, luidende:

„Hierbij heeft ondergetekende de eer. Uw College
mede te  delen, op 26 Jun i 1948 te legrafisch  berich t te  heb
ben ontvangen, d a t aan  hem op zijn daartoe  strekkend
verzoek bij Koninklijk Besluit van de 25ste Jun i 1948,
no. 2, ingaande 1 Juli 1948 eervol on tslag  w erd verleend
als Gouverneur van Curagao, onder dankbetuig ing voor
de gewichtige diensten in d a t am bt bewezen.

Bij hetzelfde Koninklijk B esluit werd m et ingang van
voormelde datum  to t G ouverneur van  Curagao benoemd
de heer Ir. L. A. H. P eters, Inspecteur van de L and
bouw, L andbouw raad bij H are r M ajesteits A m bassade te
W ashington en lid der N ederlandse Sectie van de Carai-
bische Commissie.

O ndergetekende moge van deze gelegenheid gébruik
m aken Uw College te  danken voor de gew aardeerde m ede
w erking in zijn am btsperiode ondervonden.

Hij w enst alle leden gaarne zijn beste wensen te  doen
geworden voor de toekom st in bloeiende, hecht m et het
K oninkrijk verbonden A ntillen.”.

De Voorzitter: Ik stel U voor deze brief te be
antwoorden. De tekst zal U worden voorgelegd.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt daartoe besloten.

9o. een gouvernements-depêche dd. 5 Juli 1948
no. 4539a met bijlage, luidende:

„Hierbij heeft ondergetekende de eer de aandach t van
Uwe S ta ten  te  vragen voor he t volgende;

Op 7 A pril j.1. is form eel to t  s tan d  gekom en de
W ereld G ezondheidsorganisatie (W orld H ealth  O rganiza
tion), a f gekort W.H.O., als gespecialiseerde organisatie
van de Verenigde N aties.

Gezien de in ternationale  p laa ts  welke he t gebiedsdeel
in verband m et zijn scheepvaart en lu ch tv aa rt inneem t,
heeft de toenm alige G ouverneur van Curagao aan  Zijne
Exscellentie de H eer M inister van Overzeese Gebiedsdelen
desgevraagd bericht, d a t he t S ta tu u t van de W .H .0. door
de N ederlandse R egering mede voor het gebiedsdeel kan
Worden aanvaard , terw ijl in verband m et bovenbedoeld
belang, h e t d ienstig  w erd geoordeeld de heer Dr. P. H.
H artz  (a ls adviseur voor de N ederlandse delegatie) te
doen deelnemen aan  de th an s  in Genève gehouden w or
dende conferentie der W .H .0.

Ingevolge a rtike l 8 van het S ta tu u t der W .H .0. be
s ta a t de mogelijkheid, d a t N ederland ten  behoeve van he t ‘
gebiedsdeel het ,,associate-m em bership” der W .H .0. aan 
v raag t. Geassocieerde leden kunnen eigen vertegenw oor
digers, te  kiezen u it te r  zake kundige personen afkom stig
u it he t gebiedsdeel, n a a r  de C onferentie stu ren . De rech
ten  en verplichtingen van deze leden zullen door de W orld
H ealth  Assem bly w orden vastgesteld .

Financiële consequenties zijn nog niet bekend.
G aarne zal ondergetekende terzake van h e t toetreden

van dit gebiedsdeel als geassocieerd lid der W .H .0. het
gevoelen van Uwe S ta ten  vernèm en.

Als bijlage, welke na gebruik gaarne  w ordt teru-
verw acht, w ord t hierbij ingesloten S taa tsb lad  No. H. 83,
bevattende de w et van 8 M aart 1947, houdende goed
keuring van he t S ta tu u t der W.H.O.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken te stellen in handen van de 1ste Com
missie.

lOo. een brief dd. 8 Juli 1948 van de Curagao-
sche Handel-Maatschappij, N. V. en de S. E. L. Ma-
duro & Sons, N. V., luidende:

,,N aar aanleiding van de vraag , blijkens het Voor
lopig V erslag  op de E e rs te  Aanvullende B egroting 1948
u it Uw midden aan  he t b estuu r gesteld ; ,,of te  dezer zake
ook onpartijdige deskundigen op bedrijfseconom isch ge
bied geraadpleegd zijn” , willen wij, w erfeigenaren, hierbij
he t belang van een dergelijk advies onderstrepen.

Wij zijn er zozeer van overtuigd, (vooral na  een voor
lopige analyse van onze eigen bedrijfsresu lta ten ), da t
s tra k s  de exploitatie van de nieuwe haven, —  niet in aan 
m erking nem end ren te  en depreciatie over he t geïnves
teerde kapitaal — , een aanzienlijk jaarlijk s tek o rt zal op
leveren, d a t wij u it algem een belang ons moreel verplicht
achten er op aan  te  dringen, d a t aan  de definitieve beslis
singen een diepgaand bedrijfseconom isch onderzoek voor-
«,f gaat.

G aarne hadden wij zelf een bedrijfseconomisch ra p 
po rt willen la ten  opstellen, d aa r onze belangen bij de
vraagstukken , w aar he t h ier om gaat, nauw  betrokken
zijn; doch wij beseffen, da t men dit als een partijd ig  ver
slag van  belanghebbende zijde zou kunnen aanm erken. Wij
zijn daarom  bereid, de keuze van de deskundige alsmede
de uitvoering van h e t onderzoek aan  U over te  laten, ter-
v/ijl wij de kosten hiervan aan  het G ouvernem ent willen
restitueeren , indien d it door U gew enst zou worden.



Voor ons is he t de hoofdzaak, d a t de enorm e finan-
tiële consequenties van de G ouvernem ent’s havenplannen
onpartijdig worden vastgesteld , consequenties, die hetzij
in de vorm  van oen jaarlijk s  exploitatie-deficit, hetzij in
de vorm  van iioodzakelijke tariefsverhogingen  gevoeld
zullen w orden; d a t duidelijk in he t licht zal worden ge
steld, of de nieuwe havenplannen al dan n iet w elvaart aan
Curagao zullen brengen; d a t men v as ts te lt of m inder u it
gebreide plannen niet even goed zouden voldoen, zonder
d a t dringende andere voorzieningen op de lange baan
dienen te  worden geschoven.

Wij zijn gaarne  bereid. Uw deskundige behulpzaam  te
zijn, op welke wijze dan ook, om bovenbedoeld onderzoek
to bespoedigen.

G aarne vernem ende, of U h ieraan  Uw m edewerking
wilt verlenen, verblijven wij

CuraQaosche H andel-M natschappij, N.V.
S. E . L. Madu-ro & Sons, N .V .”

llo . een verzoekschrift dd. 14 Juli 1948 van de
heer P. J. A. Schunck te Bonaire, luidende:

,,G eeft eerbiedig te  kennen:
P e te r Joseph A rnold Schunck beherend vennoot van

de vennootschap onder firm a genaam d Schunck’s K leding
industrie  Bonaire, gevestigd te  K ralendijk Bonaire,

d a t hem in F eb ruari 1948 vergunning verleend is to t
het vestigen van een industrie  to t he t m achinaal v er
vaardigen van kleding,

d a t hij in deze industrie  slechts vrouwelijke k rach ten
van het eiland Bonaire tew erk s te lt m et uitzondering van
de bedrijfsleider-coupeur,

d a t zowel de voorm alige G ouverneur Dr. P. Kasteel
als he t hoofd van het departem ent van Sociale en Econo
m ische Zaken hem  hebben aangernoedigd om deze in
dustrie  n iet op het eiland Curacao m aar op het eiland
B onaire te  vestigen, teneinde h ier een begin van industi'ie-
vestiging te  verkrijgen,

d a t hij th an s sedert eenige weken gereed is om een
begin te m aken m et de productie,

da t het bedrijf overdag ech ter nog niet over electri-
schen stroom  kan  beschikken,

d a t bij Uwe S ta ten  voorstellen zijn ingediend via de
suppletoire begroting  1948 om het aan het E lectrieiteits-
bedrijf te  Bonaire mogelijk te  m aken gedurende 24 uur
per etm aal electrische stroom  te  leveren,

d a t genoemd electriciteitsbedrijf bereid is om onm id
dellijk to t  levering van stroom  over te  gaan  zodra Uwe
S ta ten  een gunstige beslissing hebben genomen,

da t zolang deze stroom levering geen fe it is e r m et
een behoorlijke productie geen aanvang genomen kan
worden,

da t w aar he t inw erking stellen van genoemde in 
dustrie voor B onaire een groot economisch belang be
tekent,

w endt req u es tran t zich to t Uwe S ta ten  m et h e t be
leefde verzoek om he t daarheen te  willen leiden d a t to t
levering van dagstrocm  kan v/orden overgegaan.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de 2de Com
missie.

12o. een brief dd. 19 Juli 1948 no. 1585 met bij

lage van de Vertegenwoordiger der Directie van de
Indische Pensioenfondsen, waarbij ter voldoening
aan het bepaalde in de Gouvernements-beschikking
van 10 Juni 1948, No. 4351, de Staten wordt aange
boden een exemplaar van het jaarverslag 1947, be
treffende het Gouvernements-Werkliedenpensioen-
fonds.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk ter griffie te deponeren ter kennisneming
van de leden.

13o. een brief dd. 21 Juli 1948 van de N. V.
Electriciteit Mij. Bonaire, luidende:

,,H oogedelgestrenge Heeren,
Met verschuldigden eerbied wenden wij ons to t  Uw

College inzake een tw eetal posten die voorkom en op de
suppletoire begroting  die bij U in behandeling is.

De eerste  post is een subsidie van ƒ 900,—  per m aand
voor he t leveren van dagstroom  door onze Centrale. H et
voorstel is voorts dit bedrag van de subsidie als een m axi
mum bedrag te  beschouwen en wel in dier voege da t he t
verm inderd w'ordt m et de opbrengst van de stroom afnam e
door het H ospitaal, de K oelinstallatie, de bakkerij, de
laschinstallatie , G ouvernem entsgebouwen, Schunck’s
K ledingindustrie en eventueel verdere industrieën w aar
van sprake is. Deze stroom afnam e w ordt door m eters ge
m eten en de opbrengst daarvan  zal in m indering komen
van he t subsidiebedrag. Wij hopen da t langzam erhand de
stroom afnam e zoo g root zal worden d a t t.z.t. de subsidie
geheel kan verdwijnen.

De tweede post, die m et de eerste  niets te  m aken
heeft, is een voorschot van ƒ 100.000,— . D it bedi’ag  zal,
indien Uw College het zal toesfaan, word aangew end
voor de u itbreiding van de centrale en het distributienet,
teneinde de dorpjes rondom  K ralendijk zooals Antriol,
N oord Salinja en Nikiboko eveneens van electriciteit te
verzien. E r  zijn eenige honderden aanvragen  van de be
volking a ldaar ontvangen en de afnam e zal mogelijk uit-
eindelijk dusdanig zijn, da t het e lectriciteitsbedrijf renda
bel kan  worden en mogelijk de prijs van de te  leveren
s ti’oom zal kunnen worden verlaagd. Een uitbreid ing zal
dus n iet alleen de bevolking van deze dorpjes ten  goede
komen, doch ook de bevolking van Kralendijk, terwijl de
uitbreid ing een gunstige uitw erking zal hebben op de
exploitatiem ogelijkheden. Indien deze uitbreiding to t
stand  zou komen zouden wij wederom ie ts  hebben bereik t
da t B onaire’s bevolking ten  goede komt.

Aangezien Uw College th an s  niet in Openbare V er
gadering bijeen kom t en de suppl. begrooting n iet behan
deld w ordt kan  van Uw College nog geen beslissing ten
aanzien van genoemde twee punten  worden verkregen. In-
tU'Sschen is de Schunck s K ledingindustrie die een aan tal
m eisjes van B onaire in opleiding heeft en die aan het
einde van  he t ja a r  een 40 ta l m eisjes w erk zal verschaf
fen, dringend cm dagstroom  verlegen. Hoewel wij eerst op
he t s tandpun t stonden niet to t  stroom levering overdag te
m oeten overgaan alvorens Uw College een beslissing heeft
genomen, meenen wij in he t belang van genoemde pas aan 
gevangen industrie  to t  stroom levering overdag te  moeten
overgaan, in overweging nemende d a t Uw College zeer
zeker zal toestaan  d a t de subsidie, indien deze w ordt ver-
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leend, zal mogen ingaan op den dag dat de stroom levering
aanvangt. M ocht Uw College onverhoopt beslissen da t
geen subsidie zal worden verleend dan zullen wij verplicht
zijn de dagstroom levering te  staken.

Wij vreesden dat er eenige verw arring  om tren t de
hiervoren te r  sprake gebrachte  twee punten m ocht kunnen
o n ts taan  en meenden daarom  niet te  mogen nalaten  Uw
College van het bovenstaande in kennis te  stellen.

In tusschen verblijven wij m et verschuldigde hoog
achting,

N.V. E lec tric ite it Mij. B onaire.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de commissie.

llfO. een gouvernements-depêche dd. 30 Juli
1948 no. 6443, luidende:

,.Ik heb de eer U te berichten, d a t bij Koninklijk
B esluit van 28 Ju li j.1. no. 4 w erden benoemd:

to t ondervozrzitter van de R aad van Advies, de heer
Dr. W. Ch. de la T ry  E llis;

to t  leden van de R aad van Advies, de h e re n :
J. E . M. Arends,
J. A. Correa, en
C. N. V/inkel,
en to t buitengewoon lid de heer Mr. S. G. C. van der

Veen Zeppenfeldt.
De beëdiging der benoemden is inmiddels geschied.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

15o. een verzoekschrift dd. 9 Augustus 1948 van
een vijftal praktizijns, luidende:

,,Geven eerbiedig te  kennen:
O ndergeteekenden,
M. C. A. R ojer, L. O. Lam pe, Mr. I. de C. Yohai,

V. A. H ollander en R. J. Isa, allen in Curacao geboren
praktizijns, wonende op Curasao, ten  deze domicilie kie
zende ten kan to re  van de ondergetekende M. C. A. R ojer
aan  de Colii^mbusstraat No. 1, te  W illem stad op Curagao;

d a t requestran ten  he t dienstig  achten, da t de rechts-
bijstandsverordening (P.B. 1937 no. 80) worde herzien,
aangezien deze in verband m et de gewijzigde om standig
heden sedert de vastste lling  daarvan  als verouderd dient
te  worden beschouwd;

da t deze verordening in het leven werd geroepen op
een tijdstip  toen er op Curagao geen voldoende lands
kinderen aanwezig w aren, die .zich m et de rech tspractijk
konden bezig houden ;

d a t ech ter m om enteel op Curacao reeds zes lands
kinderen als praktizijns de rech tsp ractijk  uitoefenen, te r 
wijl e r binnenkort een aan ta l th an s in N ederland studee-
rende C uragaoenaars zich als praktizijns op Curagao
hopen te  vestigen;

d a t in d it verband er gevaar bestaat, d a t door de
groote toevloed van praktizijns niet-Cu-ragaoenaars, die
zich in de laa ts te  tijd op Curagao zijn komen vestigen, de
landskinderen s tra k s  geen w erkkring  m eer zullen vinden;

d a t ondergeteekenden he t derhalve n u ttig  oordeelen,
dat e r eenige beperking worde ingesteld teneinde de lands
kinderen veilig te  s te llen ;

d a t im m ers momenteel ieder N ederlander of Neder-
landsch onderdaan, ongeacht of zij m et de plaatselijke toe
standen  bekend zijn of niet, zich op Curasao- kunnen doen
inschrijven, m its zij m aar he t vereischte diploma bezitten;

d a t er vele van hen gaarne u it de andere gebieds-
deelen van het K oninkrijk weg v/illen en ten  aanzien van
Curacao de m inste moeilijkheden ondervinden om zich
hier te  vestigen; dat h ierdoor de toevloed van praktizijns
in de N ederlandsche Antillen te  groot w ordt en d a t reeds
than s een g roo ter aan ta l praktizijns in Curacao w erkzaam
is dan door het aan ta l rechtszaken w ordt g erech t
vaardigd.

Met verzoek, d a t he t de S taten  moge behagen m aa t
regelen te nemen teneinde aan  deze ongewenschte toevloed
een einde te  m aken.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 1ste Commissie.

16o. een brief dd. 10 Augustus 1948 van de he
ren Romer, C. W. J. Jonckheer en S. W. van der
Meer, onderscheidenlijk voorzitter en leden van de
Staten, waarbij deze de Staten een concept-Instructie
voor de Griffier van de Staten ter goedkeuring aan
bieden.

17o. een brief dd. 10 Augustus 1948 van de he
ren Romer, C. W. J. Jonckheer en S. W. van der
Meer, onderscheidenlijk voorzitter en leden van de
Staten, luidende;

,,In verband m et de jongste  wijzigingen in de Cura-
gaose S taa tsregeling  is het nodig he t Reglem ent van Orde
te  wijzigen en aan te  vullen. Van deze gelegenheid kan
tevens gebrink gem aak t werden het bestaande reglem ent
op enige punten  te  herzien.

De ondergetekenden hebben gemeend een geheel
nieuw reglem ent te  moeten sam enstellen, da t zij hierbij te r
vastste lling  aanbieden.” .

De Voorzitter: Mijne Heren. De 1ste commissie
heeft bereids advies uitgebracht op de concept-In-
structie voor de Griffier en het Reglement van Orde,
welke straks aan de orde gesteld zullen worden.

18o. een brief dd. 13 Augustus 1948 van de Raad
van Politie te Aruba, waarbij de Staten wordt aan
geboden :
lo. afschrift van een door de Raad ontvangen ver-

, zoekschrift ondertekend door de Heer J. H.
Eman, als Hoofdleider der Arubaanse Volkspar
tij en door 49 leidex’s van dezelfde partij;

2o. afschrift van de notulen van de 13 dezer gehou
den spoedvergadering van de Raad van Politie.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken ter griffie van de Staten te deponeren
ter kennismaking van de leden.
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19o. een afschrift van de gouvernements be
schikking dd. 14 Augustus 1948 no. 6867, waarbij de
Heer Philip Cohen Henriquez, koopman te Willem-
std, Curagao, tot lid der Staten van Curagao wordt
benoemd.

20o. een gouvernements-depêche dd. 18 Augus
tus 1948 no. 6867, waarbij de Staten wordt medege
deeld, dat de heer Ph. Cohen Henriquez op 18 Augus
tus 1948 de verklaring en belofte, voorgeschreven bij
artikel 86 van de Cura^aose Staatsregeling, heeft af
gelegd.

De Voorzitter: Mijne Heren. De heer Henriquez,
die zich hedenavond voor het eerst in ons midden
bevindt, wens ik geluk met zijn benoeming. Ik reken
het tot mijn plicht namens de Staten de heer Hen
riquez welkom te heten in ons college. Ik hoop, mijn
heer Henriquez, dat de taak, welke U op zich heeft
genomen om de belangen van onze gemeenschap te
behartigen, U veel genoegen zal schenken.

Op voorstel van de Voorzitter worden deze stuk
ken voor kennisgeving aangenomen.

21o. een brief dd. 18 Augustus 1948 met bijlagen
van de Heer A. D. Jonckheer, luidende:

„W eledelgestrenge Heren,
lu  verband mot liet door Z.E. de G ouverneur van

Curacao ingenornen s tandpun t tegenover de benoeming
van den heer Mr. S. W. van der M eer als lid van het Col
lege van Algemeen B estuur, heb ik de eer Uw College te
berichten  da t ik zonder de m edewerking van de Demo
cratische P artij de verantw oordelijkheid n iet heb willen
aanvaarden  een College van Algemeen B estuur te  vormen.

H et lijkt mij n u ttig  Uw College in kennis te  stellen
van het verloop der door mij getro ffen  voorbereidingen
en ik heb het genoegen te r  Uw er inform atie in te  slu iten:

a. A fsch rift brief van Z.E. de G ouverneur van Cura-
gao dd. 9 A ugustus 1948.

b. A fschrift van mijn brief van 11 A ugustus.
c. A fsch rift brief van Z.E. de G ouverneur van C ura

sao dd. 12 A ugustus.
d. A fsch rift van mijn brief dd. 16 A ugustus gericht

aan  het B estuur van de D em ocratische P artij m et goed
vinden van Z.E. de Gouverneur.

e. A fschrift brief van he t B estuur van de Dem ocra
tische P artij dd. 17 A ugustus.

f. A fsch rift van mijn brief dd. 17 A ugustus.
g. A fschrift brief van Z.E. de G ouverneur dd.

18 A ugustus.
h. A fschrift van mijn brief aan  den Gouverneur dd.

18 A ugustus.
Ik vertrouw  da t deze gegevens Uw College in de ge

legenheid zullen stellen een duidelijk beeld te  vorm.en van
het verloop der gebeurtenissen.

H et zij mij vergund nogm aals mijn. erkentelijkheid te
betuigen voor he t in mij gesteld vertrouw en.”.

De Voorzitter: Ik stel voor deze brief met bijla
gen ter Griffie te deponeren ter inzage van de leden.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou willen voorstellen, dat U deze brieven voorleest,
opdat wij een beeld krijgen van de voorgeschiedenis
van de benoeming van het college van algemeen be
stuur.

De Voorzitter: Ik heb daar geen bezwaar tegen.
Mijnheer Irausquin, alhoewel de meeste van deze
brieven reeds in de pers verschenen zijn; vandaar
dat ik voorgesteld had deze stukken ter Griffie te
deponeren. Ik verzoek de Griffier de onderhavige
brieven voor te lezen.

Vervolgens leest de Griffier deze brieven voor,
t.w.:

Ie. een brief dd. 9 Augustus 1948 van Zijne E3x-
cellentie de Gouverneur van Curagao, luidende:
,,H ooggeachte H eer Jonckheer,

Volgens artikel 68 der Curagaose S taatsregeling
worden de leden van h e t College van Algemeen B estuur
benoemd door de Gouverneur, na  overleg m et de S taten,
de R aad van Advies gehoord.

Ik  nodig U uit om de voorbereiding van deze benoe
m ing te i’ hand te  nemen, m et dien verstande, d a t n a a r
mijn aanvankelijke m ening het College een n iet u itge
sproken politiek k a ra k te r  moet dragen, doch een ver-
tegenw 'ocrdiging m oet zijn van de voornaam ste partij-
groeperingen, belangengroepen en geographische delen.

V oorts zal he t College een p rogram  dienen te  aan 
vaarden  d a t in de eerste  p laa ts  gerich t is op de voor
bereiding van nieuwe Statenverkiezingen, en d a t de be
handeling van aangelegenheden, die in belangrijke m ate
van politiek controversiële aa rd  zijn overlaat aan  de
nieuwe S ta ten  voorzover zodanig u itste l op form ele en op
practische gronden o irbaar is.

Bij deze voorbereiding verzoek ik U de volgende
procedure te  volgen;

A angezien de G ouverneur verantw oordelijk is voor
de benoeming van de leden van he t College van Algemeen
B estuur en evenzeer voor de uitoefening der uitvoerende
m acht, voor zover deze door hem aan  de leden van het
College w ordt opgedragen, gelieve U mij de nam en mede
te  delen van de personen, die U voornem ens is u it te
nodigen om zich beschikbaar te  stellen voor een benoe
m ing to t lid van het College; deze m ededeling diene aan
mij gedaan te  woorden voordat U de betrokken personen
zelf raadpleegt.

Vervolgens verzoek ik U om het overleg m et de
Staten , da t U eventueel nam ens mij zu lt voeren, niet te
beginnen voordat ik U d aartoe  nader opdrach t geef.

G aarne zal ik vernem en of U een opdracht in boven
bedoelde zin w ilt aanvaarden. Ik  moge hierbij aantekenen
d a t ik m orgen (D insdag) de gehele dag op A ruba zal zijn.

Hoogachtend,
w.g. L. P E T E R S.”

2e. een brief dd. 11 Augustus 1948 van de heer
A. D. Jonckheer, luidende:



„Aan Zijne Excellentie
Den Gouverneur van Curasao
L. A. H. Peters.

Excellentie,
Uwer Excellenties schrijven van 9 dezer, waarin mij

de uitnodiging wordt gedaan, de voorbereiding van de be
noeming van een College van Algemeen Bestuur ter hand
te nemen, mocht ik ontvangen en ik heb de eer Uwe Excel
lentie te berichten dat ik de vererende uitnodiging in be
ginsel gaarne aanvaard.

Ik kan mij geheel verenigen met Uwer Excellenties
opvatting, dat dit College door de omstandigheden in zijn
program beperkt dient te zijn op de wijze als aangegeven.

Eveneens is het mijn gevoelen, dat het College een
vertegenwoordiging moet zijn van de voornaamste partij-
groeperingen, belangengroepen en geographische delen.
De tegenstellingen, die de laatste tijd in dit Gebiedsdeel
bestonden en die gedeeltelijk ook kunstmatig zijn verwekt,
acht ik niet in het algemeen belang en gestreefd zal der
halve moeten worden naar samenbinding van alle be
kwame krachten tot het gemeenschappelijke doel.

Het zal Uwe Excellentie niet onbekend zijn, dat mij
van de zijde van Haar ambtsvoorganger tot tweemaal toe
het verzoek bereikte te trachten een soortgelijk College
— het College van Gecommitteerden —■ samen te stellen.
De laatste maal geschiedde dit in April 1948 en ik heb
toen enige personen geconsulteerd omtrent hun bereid
willigheid om in dat College zitting te nemen. Daarbij
werd hun uitdrukkelijk te kennen gegeven, dat het de be
doeling was om na het in werking treden van de gewij
zigde Staatsregeling in gelijke samenstelling het College
van Algemeen Bestuur te vormen.

Deze personen zijn dus reeds eerder geraadpleegd. De
nawerking van deze voorgeschiedenis kan niet worden
genegeerd.

Het is niet eenvoudig geschikte personen te vinden,
die bereid en in staat zijn in het College zitting te nemen
en die aan alle vereisten voldoen om tezamen met de
andere leden van het College een goed geheel te vormen.

Bovenbedoelde personen zijn niet alleen geschikt,
maar hebben zich tevens bereid verklaard deel uit te
maken van het College van Algemeen Bestuur. Zij vormen
een evenwichtig geheel waarin de door Uwe Excellentie
gewenste vertegenwoordiging in de grootst mogelijke
mate wordt benaderd. Bovendien hebben de Staten ook
kennis genomen van de door mij voorgestelde samen
stelling van het College en ik heb de overtuiging dat zij
het nodige vertrouwen van de Staten genieten om een
vruchtbare samenwerking te waarborgen.

Onder de bestaande omstandigheden zijn de namen
die hieronder volgen, dezelfden die ik indertijd heb uitge
nodigd en die ik mij voorstel uit te nodigen zich beschik
baar te stellen voor een benoeming tot lid van het College
van Algemeen Bestuur.

R. J. Arends
I. H. Capriles
A. D. Jonckheer
W. F. M. Lampe
S. W. van der Meer
W. F. G. Mensing

In het vertrouwen dat zij de goedkeuring van Uwe
Excellentie zullen wegdragen, en onder betuiging van mijn
oprechte dank voor de mij aangedane eer, verblijf ik.

Met de meeste hoogachting,
w.g. A. D. JONCKHEER.”.

3e. een brief dd. 12 Augustus 1948 van Zijne
Excellentie de Gouverneur van Curasao, luidende:
„Hooggeachte Heer Jonckheer,

Ik ontving Uw brief van 11 Augustus j.1., waarin U
mij meedeelt, dat U mijn uitnodiging om de voorbereiding
van een College van Algemeen Bestuur ter hand te nemen,
in beginsel aanvaardt.

U deelde mij voorts mede, dat U accoord gaat met
mijn opvatting inzake een beperkt program en met mijn
mening, dat het College een zo algemeen mogelijke ver
tegenwoordiging moet zijn van de verschillende groepen
en onderdelen van het gebiedsdeel.

U noemde mij zes namen van personen, die U zich
voorstelde uit te nodigen voor een benoeming als lid van
het College.

Ik heb gemeend bezwaar te moeten maken tegen twee
der door U genoemde personen. Naar aanleiding van Uw
desbetreffende vraag deel ik U mede, dat ik mij uiteraard
op generlei wijze gebonden acht door eerder gedane voor
drachten. Ik ben voorts van mening, dat U geenszins ge
bonden is door vroegere voorstellen.

Ik teken hierbij aan, dat U mij een dag bedenktijd
heeft gevraagd in verband met mijn hierboven gemelde
bezwaren.

Met de meeste hoogachting,
w.g. L. PETERS,
Gouverneur van Curacao.”

4e. een brief dd. 16 Augustus 1948 van de heer
A. D. Jonckheer, luidende:
,,Aan het Bestuur van de Democratische Partij
Alhier.

Mijne Heren,
Van de zes door mij voorgedragen personen heeft

Z.E. de Gouverneur van Curacao gemeend bezwaar te
moeten maken, tegen de benoeming van den heer Mr. S.
W. V. d. Meer tot lid van het College van Algemeen
Bestuur.

Daar het wenselijk is dat de samenstelling van het
College van Algemeen Bestuur een vertegenwoordiging
zal zijn van de voornaamste partijgroeperingen, belangen
groepen en geographische delen, verzoek ik U hierbij
beleefd mij een aantal namen te willen roemen van per
sonen die eventueel in aanmerking kunnen komen om als
lid van dit College te worden benoemd.

U bij voorbaat dankend voor Uwe welwillende mede
werking in deze, verblijf ik.

Hoogachtend,
w.g. A. D. JONCKHEER.”.

5e. een brief dd. 17 Augustus 1948 van het Be
stuur van de Democratische Partij, luidende:
.Aan den HoogEdelGestrengen Heer A. D. Jonckheer.

Formateur vau het College van Algemeen Bestuur.
Alhier.
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Zeer geachte Heer Jonckheer,
Uw brief ddo. 16 Augustus j.1., waarin U ons mede

deelt dat Zijne Excellentie Gouverneur Ir. L. A. H. Peters,
bezwaar heeft gemaakt tegen de benoeming van het lid
der Democratische Partij Mr. S. W. van der Meer, tot hd
van het College van Algemeen Bestuur mochten wij ont
vangen.

In antwoord hierop, alsmede op Uw mededeeling dat
dit bezwaar voornamelijk gegrond is op het feit dat Zijne
Excellentie niet het noodige vertrouwen kan schenken aan
voornoemde vertegenwoordiger der Democratische Partij,
en in verband met Uw verzoek om andere exponenten van
de Democratische Partij te willen voordragen, heeft het
Bestuur de eer U het volgende te berichten.

De Democratische Partij kan niet aan de indruk ont
komen dat er geen zakelijke gronden bestaan voor het
aangevoerde bezwaar, hetwelk enkel en alleen een gevolg
is van de druk die van bepaalde zijde tegen de persoon van
de Heer van der Meer wordt uitgeoefend en die geen
ander doel heeft dan voldoening te schenken aan de klein
geestige wensch tot represailles wegens zijn afwijkende
politieke opvattingen.

De Democratische Partij is zich er volkomen van be
wust, dat de Heei' Mr. S. W. van der Meer, tengevolge van
zijn consequente houding als lid van de Curagaosche dele
gatie ter Ronde Tafel Conferentie, in de naleving van de
opdracht der Staten van Curagao, het mikpunt is gewor
den van een georganiseerde en tendentieuze actie.

Het vooropgezet doel van deze actie was niet anders
dan het kleinneeren en ondermijnen van het prestige en
de pei’soonlijkheid van betrokkene, gelijk wij meer hebben
zien gebeuren ten aanzien van personen met progressieve
opvattingen, die de handhaving van het koloniale systeem
een gevaar zien voor de Nederlandsche zaak.

De Heer Mr. S. W. van der Meer heeft zich gedurende
.zijn langdurig verblijf op Curagao steeds correct gedragen,
geniet het vertrouwen van een groot deel der Curagaosche
be\'olking, hetgeen moge blijken uit het aantal voorkeur
stemmen op hem uitgebracht bij de laatste verkiezingen.
(9 1 /2  % van de totaal op Curagao uitgebrachte stemmen.)

Een groet deel van de Curagaosche bevolking onder
schrijft ten volle zijn consequente houding ter Ronde
Tafel, derhalve het standpunt van de Staten in hun op
dracht uitgedrukt.

De activiteit van Mr. S. W. van der Meer als lid der
Staten en zijn samenwerking in dat College met vertegen
woordigers der andere groeperingen, zijn een garantie dat
ook zijn aanwezigheid in het Bestuurscollege tot het be
lang van onze samenleving zal strekken.

Onder andere omstandigheden zou het Bestuur van
de Democratische Partij in het belang van een goede
samenwerking en ten einde te voorkomen dat de tegen
stellingen van de laatste tijd verscherpt zouden worden,
gaarne bereid zijn geweest aan Uv/ verzoek tot het sug-
gereeren van andere candidaten te voldoen. De Democra
tische Partij kan echter nimmer aannemen dat politieke
handelingen in het belang van de bevolking verricht aan
leiding geven tot discriminatie of represaille tegen de
betrokken persoon.

Evenmin kan de Democratische Partij als bedoeling
van de Nederlandsche Wetgever aannemen, dat bij de uit
voering van de nieuwe Staatsregeling de mogelijkheid zou
Destaan om zonder redelijke gronden een bepaald persoon
vertegenwoordigende een belangrijke politieke groepeering
a priori uit te schakelen.

Na de verbitterde politieke strijd van de laatste tijd
had de Democratische Partij gehoopt, dat thans een tijd
perk van rust en gezamenlijke opbouw der democratise
ring van het Bestuursstelsel zou intreden. In deze ver
wachting werd zij versterkt door de woorden, die Zijne
Excellentie de Gouverneur bij zijn installatie heeft uitge
sproken: ,,Ik schenk U mijn vertrouwen, geeft mij ook
het Uwe”.

In deze verwachting zijn wy ernstig teleurgesteld, nu
blijkt dat Zijne Excellentie de Gouverneur bij de uitvoe
ring van zijn allereerste taak op deze plechtige toezegging
wil terugkomen.

Indien de samenstelling van een College van Alge
meen Bestuur onder dergelijke voorwaarden plaats vindt
en indien een dergelijke interpretatie van de geest der
nieuwe Staatsregeling wordt aangenomen, vragen wij ons
af, of constructieve samenwerking met een College van
Algemeen Bestuur wel mogelijk zal zijn of niet van te
voren reeds wordt uitgesloten.

Om deze redenen moet het Bestuur van de Demo
cratische Partij hierbij als haar standpunt vaststellen, dat
zij slechts dan haar medewerking kan verlenen aan een
College van Algemeen Bestuur, indien Zijne Excellentie
de Gouverneur van Curagao, met terzijdestelling van alle
vooroordelen, overgaat tot benoeming van de Heer Mr. S.
W. van der Meer als lid van dat College.”.

6e. een brief dd. 17 Augustus 1948 van de heer
A. D. Jonckheer, luidende:
,,Aan Zijne Excellentie
Den Gouverneur van Curagao
L. A. H. Peters

Excellentie,
Na ernstige overweging van de bezwaren die Uwe

Excellentie gemeend heeft te moeten maken tegen 2 van
de zes door mij voorgestelde personen die naar mijn
mening in aanmerking komen om benoemd te worden als
leden van het College van Algemeen Bestuur, wil ik het
volgende beleefd onder de aandacht van Uwe Excellentie
brengen.

Ten aanzien van den heer W. F. M. Lampe, notaris
op Aruba, heb ik gemeend te handelen in den zin van ons
onderhoud, door hem, in een vertrouwelijk gesprek, dat
wij j.1. Zaterdag den 14den dezer met elkaar mochten heb
ben, op de hoogte te stellen van het tegen zijn candidatuur
geopperd bezwaar, hetwelk volgens Uwe Excellentie meer
van technischen aard is. Hoewel de heer Lampe, met mij
van oordeel is dat dit eenig bezwaar gemakkelijk is te
overbruggen, was hij blijkbaar zeer ingenomen met het
idee dat hij in het college kan worden gemist. Immers,
zoals hij mij zeide, accepteerde hij zijn candidatuur alleen
om de belangen van zijn geboorteland Aruba in het bij
zonder en die van het gebiedsdeel in het algemeen te
dienen en tevens om mij een persoonlijk genoegen te doen.
Nu hij kennis heeft genomen van Uwer Excellentie’s be
zwaar, heeft hij zich bereid verklaard zich voor nu en
eventueel ook voor de toekomst terug te trekken.

De mogelijkheid om de plaats van den Heer Lampe in
het College van Algemeen Bestuur te vervangen is reeds
door mij grondig bestudeerd en ik wil gaarne hierover
verder met Uwe Excellentie overleg plegen.

Het bezwaar tegen Mr. S. W. van der Meer schept
een ernstiger situatie. Ik heb me in verbinding gesteld
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m et het B estuur van de D em ocratische P artij en als resu l
ta a t  van deze bespreking bied ik Uwe Excellentie inge
sloten aan, a fsch rift van  mijn b rief aan het B estuu r van
de D em ocratische P artij alsm ede he t hierop ontvangen
antw oord welke h e t s tan d p u n t van deze partij u iteen zet
en n a a r de inhoud w aarvan  ik Uv/e Excellentie kortheids
halve beleefd moge verwijzen.

H et is mijn overtu iging da t zonder de m edewerking
van de D em ocratische P artij h e t College van Algemeen
B estuur ern stig  bemoeilijkt zal w orden in de uitvoering
van hare  w erkzaam heden. U itslu iting  van deze partij u it
he t College van Algemeen B estuu r zal verstrekkende ge
volgen hebben die voor een goede gang van  zaken in de
N ederlandse A ntillen m inder wenselijk zijn en een v er
scherping van  verhoudingen tussen  bevolkingsgroepen zal
mede brengen die niet in he t belang van de gem eenschap
kan  worden geacht.

Om deze redenen kan  ik niet na laten  nogm aals bij
Uwe Excellentie aan  te  dringen op de herziening van H aar
aanvankelijk bezw aar en de hoop u itspreken  d a t d it niet
onoverkomenlijk zal blijken.

In  afw achting  van Uwe E xcellentie’s berichten, v er
blijf ik m et de m eeste hoogachting,

w.g. A. D. JO N C K H EER .” .

7e. een brief dd. 18 Augustus 1948 van Zijne Ex
cellentie de Gouverneur van Curasao, luidende:
,,Zeer G eachte H eer .Jonckheer,

Ik ontving Uw brief van 17 dezer m et bijlage copie
van Uw brief dd. 16 A ugustus aan  het B estuu r van de
D em ocratische P artij en het originele antw oord van dit
B estuur aan  U, dd. 17 A ugustus jl.

U it gemelde aan  U gerich te brief van het B estuur
der D em ocratische P artij verneem  ik d a t dit B estuur
alleen m edew erking kan  verlenen aan  een College van Al
gemeen B estuur, indien ik daarin  een bepaald persoon
benoem, tegen wiens benoeming ik op dit ogenblik, zoals
U weet, overwegend bezw aar heb, welk bezw aar ik ook
th an s meen te m oeten handhaven.

Ik  betreu r ten  zeerste, da t he t B estuur der Demo
cratische Partij d it s tan d p u n t inneem t. U it het fe it d a t ik
U, die lid is der D em ocratische P artij, verzocht mij behulp
zaam  te zijn bij de vorm ing van h e t College van Algemeeh
B estuur en dat ik vanzelfsprekend geen bezw aar m aakte
legen Uw eventueel lidm aatschap van d it College, blijkt
duidelijk, da t ik prijs s te l op vertegenw oordiging der ge
noemde P artij in he t College.

Ik ach t het van groot belang d a t h e t College van
Algemeen B estuur zo spoedig mogelijk to t  s tan d  kom t
en ik moge U derhalve verzoeken mij th an s mede te  delen
of U onder de gegeven om standigheden in s ta a t  is gvolg
te geven aan  de door mij to t U gerichte uitnodiging.

Met de m eeste hoogachting,
w.g. L. PETER S,
G ouverneur vnn C uragao.”

8e. een brief dd. 18 Augustus 1948 van de heer
A. D. Jonckheer, luidende:
,,Aan Zijne Excellentie
Den G ouverneur van Curagao
L. A. H. P e te rs

Excellentie,
Uwer E xcellentie’s schrijven dd. heden, w aarin  ons

onderhoud van heden m orgen w erd t bevestigd, kwam in
mijn bezit.

O verw egende:
lo . d a t Uwe Excellentie heeft gemeend h e t bezw aar

tegen benoem ing van den heer Mr. S. W. van der Meer als
lid van het College van Algemeen B estuur te  m oeten
h an d h av en ;

2o. d a t h e t standpun t van het B estuur van de
D em ocratische P artij zoals uiteengezet in h a a r schrijven
dd. 17 A ugustus j.1. hierm ede in lijnrechte tegenstelling  is;

3o. d a t jiierdoor n a a r mijn overtuiging a priori
sam enw erking m et de D em ocratische P artij is u itg eslo ten ;

4o. da t zonder deelneming van de D em ocratische
P artij voornoemd College n iet zal zijn een vertegenw oordi
ging van voornaam ste partijgroeperingen, belangen
groepen en geographische delen;

m oet ik to t mijn leedv,"ezen bedanken voor Uwe
E xcellentie’s uitnodiging, d aa r ik onder de gemelde om
standigheden meen de verantw oordelijkheid voor de con
tinua tie  van de voorbereidingen to t he t form eren van een
College van Algemeen B estuur niet te  kunnen aan 
vaarden.

Met clc m eeste hoogachting,
Nv'.g. A. D. JO N C K H EER .” .

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Mag
ik hierover enkele woorden zeggen?

De Voorzitter: Nog niet, dokter Maal. Wij zijn
nu bezig met het voorlezen van de ingekomen stuk
ken; later krijgt U wel de gelegenheid hierover te
spreken.

De heer Dr. Maal: Mag ik dan niet naar aan
leiding van de ingekomen stukken iets zeggen?

De Voorzitter: Neen, dokter.

De heer Dr. Maal: Ik vrees, dat U weer breekt
met een gewoonte, Mijnheer de Voorzitter. Ik ga niet
over andere onderwerpen spreken.

De Voorzitter: Ik handel volgens onze agenda,
dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Maar als er een ingekomen
stuk is, waar een lid iets op wil zeggen, heeft de
Voorzitter de plicht dat lid het woord te geven.

, De Voorzitter: Waar staat dat geschreven, dok
ter Maal?

De heer Dr. Maal: Als het niet geschreven is, is
het usance, Mijnheer de Voorzitter. Het is altijd zo
geweest gedurende deze twee jaar, dat ik in de Sta
ten zit en ik geloof niet, dat wii nu nationaal-socia-
listische methoden van de Voorzitter moeten accep
teren. Ik zou naar aanleiding van dit ingekomen stuk



mijn leedwezen willen betuigen in verband met het
feit, dat afgeweken is van een „gentleman-agree
ment”. In de eerste brief van de heer Gouverneur
aan de heer A. D. Jonckheer is gevraagd om alle
partijen in het college te doen vertegenwoordigen,
alsmede rekening te houden met de geografische lig
ging van Curagao. Het spijt mij, dat Zijne Excellentie
niet de reden heeft opgegeven, waarom 2 van de 6
door de heer Jonckheer voorgedragen leden niet ac
ceptabel waren. Het spijt mij, dat de eerste
daad van Zijne Excellentie een vervolg is van
het beleid van zijn voorganger om de stem van
het volk hier niet te laten meetellen. Dat is het enige
wat ik zeggen wil. Mijnheer de Voorzitter.

22o. een brief dd. 19 Augustus 1948 van de Se
cretaris der Commissie Aruba — Curagao, waarbij
de Staten worden aangeboden 16 exemplaren van het
Rapport met Bijlagen van bovengenoemde Commis
sie.

Op voorstel van de Voorzitter wordt dit stuk
voor kennisgeving aangenomen.

2Bo. afschrift van de gouvernements-beschik-
king dd. 21 Augustus 1948 no. 7107, waarbij tot lid
van het College van Algemeen Bestuur worden be
noemd de Heren: J. R. Arends, R. J. Beaujon Jr, I.
H. Capriles, W. F. G. Mensing en A. G. Statius Mul
ler.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik stel voor dit
stuk voor kennisgeving aan te nemen.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Op 8 Juni werden de wijzigingen van de Curagaosche
Staatsregeling hier op Curagao van kracht.
Do Democratische Partij hoopte, dat nu een tijd van
ernstige en vruchtbare samenwerking zou zijn aan
gebroken.
In deze verwachting zijn wij diep teleurgesteld.
De gebeurtenissen van de laatste weken hebben be
wezen, dat het Bestuur van Curagao verkiest boven
de medewerking van grote bevolkingsgroepen het
doordrijven van haar eigen zin, het negeren van de
geest van de nieuwe staatsregeling en het krampach
tig vasthouden aan het oude koloniaal systeem van
handelen naar eigen inzichten.
De verbitterde strijd naar democratisering van het
bestuursstelsel op reële basis zal nu onverminderd
moeten worden voortgezet.
De rustige en prettige samenwerking in de Staten
na de afkondiging van de wijziging van de Curagaose

Staatsregeling is wederom door het Bestuur ver
stoord.
Reeds bij de inwerkingtreding van de nieuwe Cura
gaose Staatsregeling nam de Nederlandse Regering
een houding aan, die geen vertrouwen inboezemde.
Onder zeer aanvechtbare voorwendselen werd de uit
voering van de nieuwe Curagaose Staatsregeling
meer dan twee maanden uitgesteld.
Over deze houding van de Regering hebben de Sta
ten zich al duidelijk uitgesproken door gedurende de
ze tijd alle medewerking met het bestuur op te schor
ten.
De verwachting, dat de nieuwe Gouverneur bij de uit
voering van de Staatsregeling een democratisch tijd
perk zou inluiden, is niet verwezenlijkt.
Bij de benoeming van het College van Algemeen Be
stuur is vastgehouden aan dezelfde bekrompen on
verdraagzaamheid, die de pas afgelopen bestuurspe
riode kenmerkte.
Personen werden niet beoordeeld naar hun onberis
pelijke levenswandel en capaciteiten, maar naar het
al dan niet welgevallig zijn van hun politieke han
delingen in de ogen van de Nederlandse Regering.
Wij vragen ons af, of inderdaad de Nederlandse Re
gering zo ver beneden haar waardigheid is gegaan,
orn aan de tegenwoordige landvoogd op te dragen
een bepaald persoon niet in het college van Alge
meen Bestuur te benoemen.
Vast staat echter dat een onredelijk bezwaar tegen
een bepaald persoon, een lid van de Democratische
Partij, heeft doen af zien verder door te gaan met de
voorbereiding tot het formeren van het College van
Algemeen Bestuur.
Uit de voorgelezen correspondentie van de heer A.
D. Jonckheer en de Gouverneur hebben de Staten
kunnen v'ernemen, dat door de Gouverneur bezwaren
zijn gemaakt tegen Mr. van der Meer.
Onder andere omstandigheden zou de Democra
tische Partij in het belang van een goede samenwer
king en ten einde te voorkomen dat de tegenstellin
gen van de laatste tijd verscherpt zouden worden,
gaarne bereid zijn geweeet een andere candidaat te
suggereren.
De Democratische Partij kon echter nimmer aanne
men dat politieke handelingen in het belang van het
Curagaose volk verricht, aanleiding kunnen geven
tot discriminatie of represaille tegen een van haar
leden.
Het enige, Mijnheer de Voorzitter, dat de heer van
der Meer kan worden ten laste gelegd is, dat hij,
zijnde een oprecht Nederlander, eerlijk in het belang
van Nederland zelf heeft getracht het koloniaal sy
steem op Curagao te vervangen door een vrijwillige
samenwerking.



Het optreden van de Gouverneur van Curasao bij het
vormen van het College van Algemeen Bestuur kan
moeilijk democratisch genoemd worden en heeft veel
eerder alle kenmerken van de voortzetting van ko
loniaal beleid, immers de onder het volk levende
wensen en verlangens ten aanzien van een eigen be
stuur zijn niet voor ogen gehouden.
Het College, dat dan ook eindelijk benoemd is, heeft
veel van de oude Koloniale Raad.
Niet is getracht een College van Algemeen Bestuur
te formeren, dat elk Curasaoenaar met trots kan
vervullen en waarvan met voldoening gezegd kan
worden: „Wij hebben eindelijk ons eigen bestuur”.
Maar neen. Mijnheer de Voorzitter, autocratisch en
zonder rekening te houden met de verschillende
stromingen onder de bevolking, heeft de Gouverneur
van Curasao een College van Algemeen Bestuur be
noemd, dat eerder aangeduid kan worden met de
naam van: College van Koloniaal Bestuur.
Mijnheer de Voorzitter. Ik wil eindigen met de me
dedeling dat het College van Algemeen Bestuur in
zijn huidige samenstelling mijn vertrouwen niet
heeft en ik wil van deze gelegenheid gebruik maken
om een motie in te dienen van de volgende inhoud:
„De Staten van Curasao, in vergadering bijeen op
24 Augustus 1948
GELET:
op de beschikking van 21 Augustus 1948 No. 7107
Overwegende:
dat het College van Algemeen Bestuur, zoals samen
gesteld, niet een vertegenwoordiging is van de voor
naamste partijgroeperingen, belangengroepen en
geographische delen der Nederlandse Antillen;
dat deze onevenwichtige samenstelling van het Col
lege van Algemeen Bestuur een vruchtbare samen
werking met de Staten a priori onmogelijk maakt;
dat hierdoor constructieve ai’beid in het belang der
Nederlandse Antillen onnodig wordt belemmerd, ter
wijl bovendien tegenstellingen van bevolkingsgroe
pen onderling in ernstige mate worden verscherpt,
VERKLAREN:
geen vertrouwen te hebben in het College van Al
gemeen Bestuur in zijn huidige samenstelling en
gaan over tot de orde van de dag.”.

\

De motie van de heer E. Jonckheer wordt on
dersteund door de heren Dr. Maal en Irausquin.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Het is misschien van belang met een enkel
woord op deze motie te reageren. Aangezien de heer
E. Jonckheer namens zijn partij heeft gesproken, zal
het mij ook vrij staan om namens de Nationale

Volkspartij ons standpunt uiteen te zetten. Ons
standpunt is, dat van een waarlijk politiek college
eerst kan worden gesproken, nadat de bevolking zich
heeft uitgesproken. De bevolking heeft zich in genen
dele uitgesproken over de nieuwe rechtsorde; dit zal
pas geschieden na de verkiezingen. De Nationale
Volkspartij stelt dan ook geen politieke belangstel
ling in dit College van Algemeen Bestuur, maar
vindt aanleiding om te verklaren, dat zij, aangezien
dit college bij de wet wordt vereist en noodzakelijk
is ter bespoediging van de afwerking van het kies
reglement, niets wil verrichten, waardoor langer uit
stel van de indiening van het kiesreglement, waar
door de nieuwe rechtsorde kan worden ingeluid,
wordt veroorzaakt. Ofschoon wij geen enkel politiek
belang hebben bij dit College, zullen wij ter bespoe
diging van de stand van zaken en ter bevordering
van de totstandkoming van de nieuwe rechtsorde on
ze steun aan dit College niet ontzeggen.

De heer Eman: Geeft U straks nog gelegenheid
om hierover te spreken. Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Wenst U hierover te spreken?
Het gaat nu over de motie, Mijnheer Eman.

De heer Eman: Dan zal ik na de behandeling
van de motie spreken. Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
nl. behalve hetgeen de motie betreft, nog iets anders
zeggen, echter in verband ermee.

De Voorzitter: Als het verband houdt met de
motie, kunt U nu spreken. Mijnheer Eman.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Mijn uit
gangspunt zal zijn de brief van de Raad van Politie,
die U zoeven heeft voorgelezen. Die brief is niet he
lemaal voorgelezen, maar de inhoud is ons toch alle
maal bekend, want wij hebben allen een afschrift
ervan gekregen. In die brief zien wij, dat de Raad
van Politie, het vertegenwoordigend lichaam van de
gemeenschap van Aruba, op verzoek van de Aru
baanse Volkspartij de politieke toestand op Aruba
in verband met het college van algemeen bestuur
ter kennis van de Staten heeft gebracht. Dat de
Arubaanse Volkspartij zo goed als de gehele bevol
king van Aruba vertegenwoordigt en dat die partij
officieel bekend is, althans officieel politiek erkend,
daarvan is U misschien niet op de hoogte, maar ik
kan U zeggen, dat de Arubaanse Volkspartij in cor
respondentie staat met de Minister van Overzeese
Gebiedsdelen; dat is zeker. Wanneer ik U dat feit
opnoem, zal U zeker zeggen, dat dit een erkend li
chaam is. Dat de Arubaanse Volkspartij de gehele
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bevolking van Aruba vertegenwoordigt, kan U ook
aannemen. Zoals U weet, was er nog een andere po
litieke partij op Aruba, maar die is ontbonden. Er
is dus op Aruba op het ogenblik maar één politieke
partij en dat is de Arubaanse Volkspartij, die de ge
hele bevolking van Aruba vertegenwoordigt. Ik wil
dat even zo uitdrukken, opdat als een feit blijft vast
staan, dat de Arubaanse Volkspartij de gehele be
volking van Aruba vertegenwoordigt. De Arubaanse
Volkspartij heeft aan de Raad van Politie verzocht
om aan Z. E. de Gouverneur van Curagao en tevens
aan de Staten mede te delen, dat de bevolking van
Aruba geen genoegen neemt met de samenstelling
van een College van Algemeen Bestuur, vooral om
dat daarin twee Arubanen opgenomen worden, die
absoluut niet het vertrouwen van de bevolking van
Aruba genieten. Het spijt mij, dat ik in de eerste
plaats een verwijt moet richten aan de Staten van
Curagao, die op officiële wijze op de hoogte zijn ge
bracht van de wens van een bevolking en die zich
toch daaromtrent niets ter harte hebben genomen.
U zou mij direct hierop kunnen antwoorden, dat U de
brief zoeven voorgelezen heeft en dat hij naar een
commissie verwezen is, maar individueel wisten alle
leden van de Staten, dat de bevolking van Aruba
door middel van het vertegenwoordigend lichaam,
de Raad van Politie, zowel de Gouverneur als de Sta
ten op de hoogte heeft gesteld van het feit, dat die
twee Arubanen het vertrouwen der bevolking niet
genieten.

Mijnheer de Voorzitter. De bepalingen ten aan
zien van de Raad van Politie zeggen, dat de Raad
van Politie de Gouverneur van raad en bericht dient.
In dit geval komt dit meer uitdrukkelijk naar voren,
omdat de Raad, behalve dit op zich zelf te doen, in
vereniging met de hele bevolking van Aruba de Gou
verneur op de hoogte heeft gesteld van de politieke
wensen van Aruba. Nu rijst bij mij de vraag, wat
voor reden er kan zijn, dat de Gouverneur de bevol
king van Aruba passeert en de voorkeur geeft aan
een lid van de Staten, de heer Plantz, want die mag
als formateur voor Aruba zeggen, welke de Aruba
nen zijn, die geschikt zijn en in aanmerking mogen
komen voor een benoeming tot lid van het College
van Algemeen Bestuur. De heer Plantz gaat dus
vóór de gehele bevolking van Aruba voor wat be
treft het uitbrengen van advies aan de Gouverneur.
Dit, Mijnheer de Voorzitter, vind ik wel zeer eigen
aardig; dit is iets, dat ik niet kan begrijpen. Wat voor
reden kan de Gouverneur hebben om de bevolking
van Aruba juist in deze tijd, dat men een beroep
doet op de bevolking van Aruba — wij zijn bezig op
Aruba voorbereidingen te treffen voor de a.s. feest
viering — te desavoueren? Juist op dit ogenblik, nu

het volk van Aruba spontaan en vrolijk moet zyn
om het feest van onze Koningin in hartelijk meele
ven te vieren, komt een dergelijke desavouering van
de vertegenwoordiger van onze geliefde Koningin.
De hele bevolking wordt genegeerd en daar komt een
zekere mijnheer Plantz uit de hemel dalen en die
komt zeggen: U moet mijn advies volgen. Dit is
iets, dat ik mij niet kan begrijpen. Als de Gouver
neur van de bevolking van Aruba geen advies gehad
zou hebben, zou het wat anders zijn, maar de Gou
verneur heeft van de Raad van Politie namens de
gehele bevolking van Aruba een advies gekregen,
welk advies wordt gepasseerd om aan de heer Plantz
de suprematie in dit geval te geven!

Zoeven heb ik een onderhoud gehad met
mijn medelid, de heer Visser, die beweert, dat
wij een zakenkabinet hebben. Misschien denken
de andere heren dat ook, doch dat weet de
heer Visser niet. Wanneer het werkelijk de
bedoeling was een zakenkabinet te vormen, dan moet
men zich daaraan, zou ik zeggen, ook houden; in dat
geval zouden wij niets te zeggen hebben. Maar nu
noem ik dat een zeifbestrijding, een verijdeling van
eigen doel, want dit kabinet is geen zakenkabinet,
want er zitten mensen in, die uit politieke partijen
gekozen zijn; dat kunnen wij niet ontkennen. De heer
Muller bv. behoort tot de Onafhankelijke Partij; van
de heer Arends kunnen wij wel zeggen, dat zijn partij
ter ziele is, maar dat neemt niet weg, dat de heer
Arends toch hier in de Staten gekomen is door toe
doen van een politieke partij en nog in deze Staten als
zodanig zit. Wij, leden van de Staten, zijn toch immers
allemaal politici? Dat hoort er bij. Ook de benoemde
leden zijn dit. Hoe is het dan mogelijk, dat men zich
beroept op het feit, dat wij geen politiek kabinet
maar een zakenkabinet hebben, terwijl de feiten uit
wijzen, dat het wel een politiek kabinet is ? Dit brengt
mij weer terug naar het punt, dat Aruba in dit geval
is gepasseerd; alleen de heer Plantz is de eerste
Arubaan en hij vertegenwoordigt geheel Aruba en
hij wordt formateur. Mijn betoog komt er op neer,
dat Aruba geen vertrouwen heeft in de twee Aru
banen, die benoemd zijn in het College van Algemeen
Bestuur. Misschien dat wij bij de rondvraag hier ver
der over kunnen spreken.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
De heren hebben wat tegenover mijn motie gesteld,
zodat ik haar even wil verdedigen. Ik maak mij geen
illusies, dat deze motie door deze Staten zal worden
aangenomen, in het geheel niet. In besloten verga
deringen hebben de heren benoemde Statenleden en
de heren ambtenaren-Statenleden zich reeds hierover
uitgesproken. Deze motie heb ik met opzet vanavond
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in deze openbare vergadering ingediend, opdat defi
n itief in de notulen kan  worden vastgelegd welke de
personen zijn, die tegen deze m otie stem men, w ant zij
hebben dan op d a t m om ent gestem d voor h e t College
van Algemeen B estuur, d a t nu door de G ouverneur
benoemd is. Ik wil d a t dit, n iet voor nu, m aar voor
later, als een blijvend bewijs in de notulen w ordt
vastgelegd. Ik  wil, d a t ook de woorden van hen, die
zich vandaag werkelijke volksvertegenw oordigers
noemen en ook als zodanig handelen, in de notulen
komen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. G aar
ne zou ik ook w at vast willen leggen in de notulen.
Zoals U zich herinneren kan, is de heer Gouverneur
er mee accoord gegaan, da t de S taten  een kabinets
fo rm ateu r zouden aanwijzen. Gedurende ko rte  tijd
is er een strijd  — een pennestrijd — geweest over
het fe it of de S taten  al dan n iet zouden voldoen aan
het verlangen van Zijne Excellentie om m eer dan één
kab inetsfo rm ateur voor te  dragen. Met algemene
stem m en is besloten aan  de heer G ouverneur slechts
één fo rm ateu r voor te  dragen. De G ouverneur heeft
d it geaccepteerd; d it was een overeenkomst, welke
niet in de S taatsregeling  voorkomt. Ten derdem ale
is in de com m issievergadering op verzoek van de
ondeiw oorzitter van de N ationale Volkspartij, de
heer P lantz, gestem d over de kabinetsform ateur. De
stem m ing is als volgt verlopen: bijna het to taa l aan 
ta l stem m en voor de heer Jonckheer; als ik mij niet
vergis, slechts twee stem m en voor de heer Dr. da
Costa Gomez en 1 stem  voor de heer Plantz. H et
spijt mij, d a t ju is t  mijn collega-Statenlid, da t om
stem m ing over de kab inetsfo rm ateur in de commis-
sievergadex'ing gevraagd heeft, degene is geweest,
die op bevel van zijn chef als ondervoorzittei' van dn
S taten  en als ondervoorzitter van de N ationale
Volkspartij la te r aangenom en heeft om een kabm ct
te  form eren. H et is goed, da t ook d it voor het nage
slacht bew aard blijft. Ik  weet wel, da t d it n iet veel
zal helpen. Ik wens het College van Algemeen Be
stuur, d a t nu gevorm d is, succes in  zijn handelin
gen, ik wens het toe, d a t h e t veel zal bijdragen voor
Cui’agao, m aar. Mijnheer de V oorzitter, h e t spijt mij,
da t door de vorm ing van d it college, ik he t mijn ver
trouw en n iet kan geven. Misschien had ik d it kun
nen doen, als het op andere wijze gevorm d was, als
de fo rm ateu r bv. m et de namen van de leden in de
S taten  was gekomen en wij aan zo’n college ons ver
trouw en hadden kunnen geven. Op die m anier zou
tenm inste de schijn van koloniaal bestuur, w at to t
he t verleden zou gaan behoren, verm eden zijn. M aar
nu is he t als volgt gegaan: hoog bevel van Den H aag
aan  de Gouverneur: ,,N iet van der Meer nem en” ;

hoog bevel van de G ouverneur aan  de heer P lan tz:
„Vorm jij he t college tegen jouw opinie en die van
de S taten  in” . M aar ja . Mijnheer de V oorzitter, w an
neer m en am btenaar is, is he t moeilijk er zijn eigen
m ening op na te  houden.

De m otie van de heer E. Jonckheer, vervolgens
in stem m ing gebracht, w ordt verw orpen m et 8 te 
gen 4 stemmen. Voor stem den de heren Dr. Maal,
Eman, E. Jonckheer en Irausquin.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. Te
gen de m otie hebben dus gestem d 5 benoemde en 3
am btenaren-S taten leden; vóór 4 vrije mannen. D at
is typerend!

21̂ 0. een brief dd. 23 A ugustus 1948 van het
C entraal Stem bureau voor de kieskringen A ruba en
Curagao, houdende aanbieding van het beslu it dd.
23 A ugustus 1948, waarbij de heer Leoncito A driaan
Cesar Laclé, wonende op Aruba, gekozen is verk laard
to t lid van de S taten  van Curagao, te r  vervulling van
de plaats, on tstaan  door het vervallen van het lid
m aatschap van de heer J. R. Arends.

25o. een brief dd. 24 A ugustus 1948 van het
C entraal Stem bureau voor de kieskringen A ruba en
Curagao, waarbij te r  voldoening aan het bepaalde bij
artikel 109, vierde lid, van het K iesreglem ent, de
S taten  w ordt medegedeeld, da t van de H eer Leoncito
A driaan Cesar Laclé, wonende te  O ranjestad  op A ru
ba, door het C entraal Stem bureau voor de k ieskrin 
gen A ruba en Curagao, is ontvangen de mededeling,
dat hijn zijn verkiezing to t lid van de Staten  van
Curagao aanneem t.

De Voorzitter: Mijne Keren. Ik  stel voor deze
stukken voor kennisgeving aan te  nemen.

De heer Irausquin: Mijnheer de V oorzitter. Ik
wil zowel he t B estuur als he t C entraal Stem bureau
feliciteren m et hun activ ite it voor xvat b e tre ft de
zaak-Laclé, welke in twee dagen k laar gekomen is.
De heer Arends nam  op de 22ste A ugustus ontslag
en als ik mij n iet vergis, is deze zaak reeds op de

 ̂ 24ste k laa r gekomen, terwijl het in mijn geval drie
m aanden geduurd heeft, voordat ik to t de S taten
werd toegelaten.

Geen der leden bezv/aar hebbende tegen het
voorstel van de V oorzitter  w ordt daartoe besloten.

26o. een b rief dd. 24 A ugustus 1948 van de heer
L. A. C. Laclé te O ranjestad, Aruba, houdende aan 
bieding van zijn geloofsbrief.



De Voorzitter: Ik benoem tot leden van de Com
missie voor onderzoek van de geloofsbrieven van de
heer Laclé de heren Plantz, E. Jonckheer en Mr.
Smeets.

Vervolgens stelt de Voorzitter voor de ver
gadering voor enkele minuten te schorsen, teneinde
deze heren in de gelegenheid te stellen dit onder
zoek te verrichten.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Kunnen wij nu niet doen zoals laatst gebeurd is bij
de behandeling van de geloofsbrieven van de heren
van der Meer en Irausquin, nl. dat eerst alle inge
komen stukken worden afgehandeld, waarna ge
schorst wordt?

De Voorzitter: Ik heb daar geen bezwaar tegen,
Mijnheer Jonckheer. V\̂ ij zullen dus eerst de ingeko
men stukken afhandelen.

21o. een gouvernements-depêche dd. 23 Augustus
1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
en aanvulling van het Kiesreglement.

De Voorzitter: Ik stel U voor dit stuk te stellen
in handen van de 1ste Commissie.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Is dit
stuk getekend door de leden van het College van Al
gemeen Bestuur?

De Voorzitter: Inderdaad, dokter Maal; het is
ondertekend door de heren Statius Muller, Beaujon,
Capriles, Mensing en Arends.

Mijne Heren. Verder is een hele reeks stukken
ingekomen, welke een latere datum dragen dan de
inwerkingtreding van de wijziging van de Staatsre
geling doch een jongere dan die, waarop het College
van Algemeen Bestuur in het leven geroepen is. Ik
zou daarom willen voorstellen deze stukken aan het
Bestuur terug aan te bieden, aangezien zij tot stand
gekomen zijn zonder medewerking althans medewe
ten van dat College. Ik zal deze stukken niet hele
maal voorlezen, maar de beknopte inhoud ervan ge
ven, daar ze toch teruggestuurd zullen worden.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Is het
nodig, dat U al die stukken opnoemt?

De Voorzitter: Neen, dokter Maal, maar ik weet
niet of U vertrouwen in mij schenkt.

De heer Dr. Maal: Ik zou dan ook het vertrou
wen moeten missen, als U het voorleest, terwijl ik
het niet zie. Kunnen wij geen tijd besparen — zoals
U daareven wilde doen door mij het woord niet te
verlenen — door te zeggen, dat alle stukken, geda
teerd tussen 8 Juni en 21 Augustus 1948, terugge
stuurd worden?

Geen der leden hiertegen
wordt aldus besloten.

bezwaar hebbende,

28o. een brief dd. 7 Juli 1948, waarbij de 1ste
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 4 Juni 1948 no. 4671, betreffende het ontwerp
van wet tot goedkeuring van de op 12 November
1947 te New York ondertekende Protocollen respec
tievelijk tot wijziging van het Verdrag ter bestrijding
van de handel in vrouwen en kinderen, gesloten te
Genève op 30 September 1921, en van het Verdrag
nopens de bestrijding van de handel in meerderjari
ge vrouwen, gesloten te Genève op 11 October 1933,
alsmede tot wijziging van het Verdrag tot het tegen
gaan van de verspreiding van en de handel in on
tuchtige uitgaven, gesloten te Genève op 12 Septem
ber 1923, de Staten bericht, dat haar van geen be
zwaren is gebleken, weshalve zij adviseert ook dien
overeenkomstig te antwoorden.

29o. een brief dd. 9 Augustus 1948 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig tevens eindverslag op de
ontwerp-landsverordening tot wijziging en aanvul
ling van het Havenreglement Curasao 1936 (P. B.
1936, no. 104) (1948-1949-20).

SOo. een brief dd. 10 Augustus 1948 van de 1ste
Vaste Commissie, houdende aanbieding van het ad
vies op het ontwerp-Reglement van Orde voor de Sta
de Staten.

Slo. een brief dd. 10 Augustus 1948 van de 1ste
Vaste Commissie, houdende aanbieding van het ad
vies op het ontwerp-Reglement van Orde voor de Sta
ten der Nederlandse Antillen.

32o. een brief dd. 13 Augustus 1948, van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening tot regeling van de positie en be
zoldiging, alsmede van de aanspraken op verlof en
verlofsbezoldiging, wachtgeld en pensioen van de
Griffier van de Staten. (1948—1949-31).
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33o. een brief dd. 14 A ugustus 1948 van de 1ste
V aste Commissie, waarbij de S taten  w ordt aange
boden een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening to t wijziging van de Rechtsbij-
standsverordening (P. B. 1937, no. 80) (1948—
1949-29).

3. 0̂. een brief dd. 19 A ugustus 1948 van de 1ste
V aste Commissie, waarbij de S taten  w ordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontv/erp-
landsverordening to t  regeling van he t rech t van on
derzoek (enquête) (1948— 1949-30).

3Ö0. een brief dd. 17 A ugustus 1948 van de 2de
V aste Commissie, waarbij de S taten  w ordt geadvi
seerd n a a r  aanleiding van de gouvernem ents-depêche
dd. 9 A pril 1948 no. 1399 de navolgende brief aan
Zijne Excellentie de G ouverneur van Curagao te  zen
den;

,,Bij depêche dd. 9 April 1948 no. 1399 verzocht Uwe
Excellentie te mogen vernemen of de Staten zich kunnen
verenigen met de gedane tariefsconsolidaties krachtens
het te Genève tot stand gekomen generaal douane- en
handelsaccoord. Alvorens aan dit verzoek te voldoen
wensen de Staten voor de zoveelste maal van hun ge
griefdheid blijk te geven, dat eerst achteraf hun oordeel
gevraagd wordt over de aansluiting van de Neder
landse Antillen bij een internationale overeenkomst, om
trent de totstandkoming waarvan zij geheel onkundig zijn
gehouden.

Een dergelijke gang van zaken kan — gelijk reeds
zovele malen opgemerkt — niet geacht worden in over
eenstemming te zijn met de nieuwe geest, die de Neder
landse Antillen ziet als een gelijkwaardig Rijksdeel en alzo
als een gelijkgerechtigde in de nieuwe rechtsorde van het
Koninkrijk der Nederlanden.

Wat betreft de overeenkomst zelf menen de Staten
tot de conclusie te kunnen komen, dat daarvan — althans
voor wat betreft de tarieven betreffende invoerrechten —
geen nadelige gevolgen zijn te verwachten. Immers over
het algemeen zijn onze tarieven lager dan die, geldend in
de landen, welke aan de overeenkomst zullen deelnemen
en vooral in die deelnemende landen, waarmee onze han
delsrelatie het grootst zijn. Toepassing van reciprociteit,
zoals de overeenkomst beoogt, zal voor de Nederlandse
Antillen slechts voordeel brengen. Ook het feit, dat deze
overeenkomst onder meer de afschaffing — zoveel moge
lijk •—■ van beschermende tarieven beoogt, kan van onze
kant niet anders dan toegejuicht worden.

Het is evenwel zeer moeilijk de praktische uitwerking
van een overeenkomst als de onderhavige thans reeds te
voorzien. Voorshands moet de bedoeling van wederzijdse
hulp en goodwill worden aangenomen. Uit een oogpunt
van internationale samenwerking kan deze proef gewaagd
worden. Mocht de uitvoering leemten en gebreken aan het
licht brengen, die in strijd blijken te zijn met de in deze
overeenkomst neergelegde principes, dan staat het elk
deelnemend land vrij zich krachtens het bepaalde bij arti
kel XXXI er uit terug te trekken.

Enige leden hadden het bezwaar, dat het door deze
overeenkomst niet mogelijk zal zijn ons tarief van invoer

rechten, dat herziening behoeft, onder handen te nemen
behalve wanneer dit verlaging zou inhouden.”.

36o. een brief dd. 24 A ugustus 1948 van de 2de
V aste Commissie, waarbij de S taten  w ordt aangebo
den een concept-eindverslag op de on tw erp-lste  aan 
vullende begroting 1948 (1948— 1949-6).

37o. een brief dd. 24 A ugustus 1948 van de 2de
V aste Commissie, waarbij de S taten  w ordt aangebo
den een concept-eindverslag op de ontw erp-Cura-
gaose begroting voor het d ienstjaar 1949 (1948—
1949-1).

38o. een brief dd. 7 Ju li 1948 van de 3de V aste
Commissie, waarbij de S taten  w ordt aangeboden een
concept-voorlopig tevens eindverslag op de ontw erp-
landsverordening, houdende aanpassing van de m er-
kenwetgeving aan de bepalingen van de Schikking dd.
8 F ebruari 1947 van N euchatel (1948— 1949-18).

Geen der leden bezw aar hebbende tegen boven
bedoelde adviezen van de 1ste, 2de en 3de Commissie,
sub 28o. t /m  38o. vermeld, w ordt besloten die aldus
over te  nemen.

39o. een brief dd. 11 A ugustus 1948 va.n de 3de
V aste Commissie, v/aarbij de S taten  w ordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening to t wijziging en aanvulling van de
landsverordening van de 9de F ebruari 1935, regelen
de de uitoefening van de geneeskunst (P. B. 1935,
no. 89) (1948-19-49-26).

De heer Dr. Maal: H et ontwerp, w aarop gead
viseerd w ordt voorlopig verslag u it te  brengen, is
van mij. Mijnheer de V oorzitter. Mag ik U om voor
lezing van het concept-voorlopig verslag verzoeken?

E a d a t aan d it verzoek gevolg gegeven is, wor d t
het advies ongewijzigd aangenomen.

IfOo. een brief dd. 11 A ugustus 1948 van de 3de
V aste Commissie, waarbij de S taten  w ordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening to t wijziging en aanvulling van de
landsverordening van de 30ste Juni 1934 (P. B. 1934
no. 46), regelende de uitoefening van de tandheel-
kunst (1948-1949-27).

Iflo. een brief dd. 11 A ugustus 1948 van de 3de
V aste Commissie, waarbij de S taten  w ordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening to t wijziging en aanvulling van de



verordening van 30 October 1873 — 13 Februari
1874 (P. B. 1874 no. 6), regelende de uitoefening der
artsenijmengkunst in Curagao (1948—1949-28).

lf2o. een brief dd. 14 Augustus 1948 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening tot vAjziging van de artikelen 701,
706 en 709 van het Curagaos Wetboek van Burger
lijke Rechtsvordering (1948—1949-25).

IföO. een brief dd. 14 Augustus 1948 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging en aanvulling van de
Pensioenverordening Burgerlijke Landsdienaren
1938 (P. B. 1938, no. 15) (1947-1948-46).

Itko. een brief dd. 16 Augustus 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 4 Juni 1948 no. 4222, betreffende het feit, dat
een slagerij in de hallen op de Pundamarkt op 1ste
Pinksterdag voor het publiek open was, de Staten
adviseert meergenoemde depêche te deponeren.

lf5o. een brief dd. 17 Augustus 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van het haar
om advies in handen gestelde verzoekschrift dd. 12
December 1947 van een achttal praktizijns, de Staten
adviseert de navolgende brief aan requestranten te
zenden:

,,De ontvangst erkennende van Uw verzoekschrift dd.
12 December 1947 hebben de Staten de eer U kortheids
halve te verwijzen naar het op 3 Juni 1948 door het lid
Kr. S. W. van der Meer ingediende initiatief-ontwerp tot
wijziging van de artikelen 701, 706 en 709 van het Cura-
gaos Wetboek van Burgerlijke Rechtsvordering, waarom
trent inmiddels beslist is, dat het in overweging genomen
zal worden. Een exemplaar van bedoeld ontwerp gelieve
U hierbij ingesloten aan te treffen.”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen boven
bedoelde adviezen van de 3de Vaste Commissie, sub
40o. t/m  45o. vermeld, wordt besloten die aldus over
te nemen.

De Voorzitter schorst vervolgens de vergadering
voor enige minuten, teneinde de commissie, benoemd
voor het onderzoek van de geloofsbrieven van de
heer Laclé, in de gelegenheid te stellen dat onder
zoek te verrichten.

Na verloop van enige minuten wordt de verga
dering hervat.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. De com
missie, zoeven door U benoemd, heeft de geloofsbrie
ven van de heer Laclé onderzocht en deze in orde be
vonden. De commissie geeft derhalve de Staten in
overweging de heer Laclé als lid van de Staten toe te
laten, nadat hij de eed, bedoeld in artikel 86 der Cu-
ragaose Staatsregeling, zal hebben afgelegd.

Op voorstel van de Voorzitter wordt, aangezien
geen der leden tegen dit advies bezwaar heeft, be
sloten de heer Laclé te berichten, dat zijn geloofs
brieven in orde zijn bevonden.

Vervolgens ondenverpt de Voorzitter aan de
goedkeuring van de vergadering de notulen van de
vergaderingen van 10 Juni, 6 Juli en 4 Augustus
1948, respectievelijk nos. 6, 7 en 8.

Geen der loden op- of aanmerking hebbende op
deze notulen, worden zij aldus goedgekeurd.

Niets meer te behandelen zijnde, gaat de Voor
zitter hierna over tot de rondvraag.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Voordat
wij tot de rondvraag over gaan, zou ik gaarne even
het woord willen hebben om het volgende naar voren
te brengen. Zoals U weet, loopt op 7 September a.s.
de monetaire overeenkomst tussen Engeland en Ne
derland af, waaraan gekoppeld is de overeenkomst
met Curagao voor wat betreft de dollarvoorziening.
Ik zou de Staten in overweging willen geven om een
brief aan het Bestuur te richten en in die brief aan
het Bestuur de wensen van Curagao ten opzichte
hiervan kenbaar te maken. Het is mij bekend, dat de
Nederlandse Regering hoogstwaarschijnlijk binnen
kort in onderhandeling zal treden met de Engelse
Regering over deze aangelegenheid. Aangezien de
tijd dringt en dit een zaak is van groot belang voor
Curagao, zou ik de Staten in overweging willen ge
ven deze aangelegenheid met de Gouverneur op te
nemen.

De heer E. Jonckheer: Ik juich het initiatief
van de heer Plantz ten zeerste toe. Mijnheer de Voor
zitter. Ik geloof, dat wij hierover beslist moeten
schrijven en ik wil in overweging geven deze brief
direct na deze vergadering op te stellen. Als wij in
het kort zeggen, dat deze brief gaat over het feit,
dat Curagao niet meer gebonden wenst te blijven
aan deze overeenkomst of althans iets in die geest,
dan geloof ik, dat wij al een beeld hebben gegeven
van hetgeen in die brief zal staan en dat iedereen
daarmee accoord zal kunnen gaan.
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De Voorzitter: Dat ben ik niet geheel met U
eens, Mijnheer Jonckheer.

De heer E. Jonckheer: In ieder geval, Mijnheer
de Voorzitter, dat wij volop de beschikking over onze
deviezen willen hebben.

De Voorzitter: Het is beter om dat aan de com
missie over te laten. Mijnheer Jonckheer.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

Vervolgens gaat de Voorzitter over tot de rond
vraag.

De heer Ph. Henriquez: Mijnheer de Voorzitter.
Ik dank U vriendelijk voor de woorden tot mij ge
richt in verband met mijn benoeming tot lid van dit
College. Ik kan U de verzekering geven, dat ik in de
korte tijd, dat ik lid zal zijn van deze Staten, te allen
tijde mijn medewerking zal geven aan al datgene, dat
mijns inziens tot heil strekt van deze eilanden, die
ons allen zo na aan het hart liggen.

De heer Dr. da Gosta Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik zou graag een paar woorden v/illen zeggen,
ofschoon het U wel bekend is, dat ik bezwaren heb
tegen een debat in de rondvraag. Maar ik zou toch
enkele woorden willen spreken, woorden, die niet de
bedoeling hebben om debat uit te lokken, maar die
de strekking hebben om aan te sporen tot nadere sa
menwerking teneinde de nieuwe rechtsorde, die wij
gaan opbouv/en, zo spoedig en gelukkig mogelijk voor
Curagao te doen worden. Er zijn in de loop van de
avond harde woorden gevallen, ik wil niet .zeggen
grote woorden, maar er zijn bepaalde aantijgingen
gedaan. De korte tijd, die óns scheidt van een, laten
wij hopen, volwaardige democratische functionering
van de nieuwe staatsinrichting, zal gebruikt moeten
worden voor constructieve arbeid, liefst zo min mo
gelijk politiek bedrijf, maar zaakkundige afwerking
van de noodzakelijke verordeningen voor het tot-
standbrengen van een goed verband, ook met de an
dere delen van het Rijk. En het is om deze redenen,
dat ik, afgezien van feiten en omstandigheden, die
misschien aanleiding kunnen zijn om ons van elkan
der te brengen, doch in de hoop, dat er met spoed
een nieuwe rechtsorde voor ons gebied zal worden
geschapen, wil aandringen op samenwerking, op we
derzijds begrip en oog voor de moeilijkheden, waarin
de Antillen zijn geraakt, doordat wij moeten werken
met nog verouderde bepalingen, althans met een ge
handhaafde politieke constructie, die in de nieuwe

wetgeving ondervangen wordt door een modeinere
staatsvorm. Dat er verschil van mening mogelijk is
bij de eerste stappen, die wij zetten op de weg, die
ons voert naar de uiteindelijke democratie, is begrij
pelijk. Maar ik zou een ernstig beroep willen doen
op alle leden om deze toestand — de toestand, waarin
wij verkeren zonder alle voorwaarden, die de Staats
regeling stelt voor een rustige democratische ont
wikkeling — zo gauw mogelijk achter ons te plaat
sen door innige en harmonische samenwerking.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik heb
zoeven gezegd, dat ik in de rondvraag wel zal door
gaan in aansluiting op hetgeen ik reeds vroeger in
de avond hier gezegd heb. Ik heb toen gezegd, dat
de Arubaanse volkspartij een partij is op Aruba, die
officieel erkend is. En om dat te bewijzen, heb ik
aangevoerd, dat er correspondentie bestaat tussen
de Minister van Overzeese Gebiedsdelen en de Aru
baanse Volkspartij. Nu wil ik als een deel van de
bewijzen, die ik bedoeld heb, hier even voorlezen een
telegram van de Minister van Overzeese Gebiedsde
len, gedateerd 16 Februari 1948. Het telegram luidt:
„eman leider arubaanse volkspartij Uw telegram van
tien dezer in dank ontvangen openingsrede conferen
tie door ministerpresident zal u hebben bevestigd
dat verlangens aruba nederlandse regering evenzeei
ter harte gaan als die van curagao conferentie zal
naar ik verwacht weg vinden om aruba en curagao
beiden te bevredigen waarbij adviezen van dokter
ellis waardevol zullen kunnen zijn uw aanhankelijk
heid aan oranjehuis en nederland hoog gewaardeerd
ik verwacht dat uw invloed gemoederen bevolking
zal ontspannen vertrouwend op goede uitkomst con
ferentie stop jonkman minister overzese gebiedsde
len.”.

Mijnheer de Voorzitter. Er staat hierin, dat de
Minister wenst, dat de gemoederen van Aruba ont
spannen zuilen worden. De Minister heeft toen blijk
baar gehooid, dat de gemoederen van de bevolking
van Aruba op een gegeven moment in spanning wa
ren in verband met bepaalde dingen. De Minister
wenst niet, dat de bevolking ontevieden zal zijn en
als gevolg daaiwan spanning zal ontstaan; de Mi
nister wenst, dat de bevolking van Aruba kalm leeft,
politieke en sociale rust heeft en vrolijkheid en aan
hankelijkheid aan het Huis van Oranje zal betonen;
dat wenst de Minister. Maar, Mijnheer de Voorzitter,
onze tegenwoordige Gouverneur, de vertegenv.mordi-
ger van de Kroon, is daar niet bang voor; hij vreest
dat niet. Dat spijt mij. Ik betreur het, dat de Gouver
neur van Curagao niet evengoed als de Minister van
Overzese Gebiedsdelen zou willen vermijden, dat de
gemoederen van de bevolking van Aruba in spanning
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geraken. De Gouveineur weet, dat hetgeen hij gedaan
heeft, ni. een bevoiking passeren, ontevredenheid
moet scheppen, de gemoederen in spanning móet
brengen, de mensen ■— ik zal niet zeggen aggressief
moet maken; dat worden wij niet — zo’n teleurstel
ling móet brengen, dat er geen blijdschap meer kan
zijn. En dat ju ist nu, aan de vooravond van de vie
ring van het feest, waarbij een beroep wordt gedaan
op de aanhankelijkheid van het volk. Daar is het
volk goed vooi’, om haar aanhankelijkheid aan dc
Koningin te tonen. Maar hoe zouden wij nu als leiders
en vertegenwoordigers van het volk aan dat volk
Kunnen zeggen: jullie moeten niet blij zijn, m aar
boos en kwaad worden, omdat de Gouverneur jullie
neeft gedesavoueerd? Dat kunnen wij niet doen. Zo’n
grote liefde, zo’n grote morele verplichting als de
aanhankelijkheid aan onze Koningin kunnen wij niet
opofferen aan een — om het op zijn zachtst u it te
drukken — minder tactvol optreden van de Gouver-
neui'. 'Vvij zullen dat niet doen, m aar ik v/il hier in
deze zaal opwerpen en ik meen dat, zolang de Gou-
verneui' d it standpunt, deze houding, handhaaft, hij
toch moet inzien, dat hij daardoor de tevredenheid
en de vrolijkheid, die wij moeten hebben om dit feest
te vieren, misschien in gevaar zal brengen.

Wanneer ik hier niet in het publiek, in deze zaal
van de Staten van Curagao, zou zeggen, dat wij geen
genoegen kunnen nemen met de twee benoemde A ru
banen, terwijl ik weet, dat ik dat moet vertolken,
omdat dit de v/ens, de zienswijze en het gevoel van
de bevolking is, zou ik niet eerlijk zijn.

Ik moet hier het volk verdedigen. Wanneei' ik
dat niet deed, zou ik verkeerd doen. Niet alleen in
dat opzicht, m aar ook in ander opzicht. Verbeeldt
U zich, dat ik zou zeggen: ja, wij zullen revanche
nemen, wij zullen represailles nemen tegen de Gou-
verneui’ en tegen het Bestuur van Curasao en wij
zullen kwaadaardig achter een m uurtje afwachten,
net als een vijand met een geweer in de hand, en
zullen schieten, wanneer de volgende verkiezingen
komen. Dat willen wij niet; zo’n houding kunnen v/ij
niet aannemen. Wanneer de verkiezingen komen,
zullen die twee Arubanen net als twee lappen naar
beneden vallen. Dat kan ik U wel verzekeren. Maar
dat is niet onze bedoeling. Daarom spreek ik hier
thans reeds over om de puntjes op de i te zetten en
voor onze rechten op te komen, en te wijzen op een
heel slechte verhouding, op iets, dat veel gevolgen
zal hebben. Die gevolgen zullen zijn politieke on
rust; al duurt het twee maanden, drie maanden, het
kan zelfs 6 maanden of een jaa r duren, m aar er zal
isolitieke onrust zijn. E r is immers een conflict ge
creëerd. E r zijn hier vijf mensen, die zeggen, dat wij
niet kunnen meewerken, dat zij niet kunnen samen -

werken met een college van algemeen bestuur, dat
niet representatief is en niet bestaat mèt het volk.
Over de redenen behoef ik niet in details te treden;
die weten wij allemaal. Maar het feit is er, dat het
beleid van het Bestuur het vertrouwen van de b e 
voiking niet heeft. Wij hier zijn op spontane wijze
gekozen door het volk, geheel u it het h a rt van het
volk, althans mijn persoon. Mijnheer de Voorzitter;
ik voor mij kan dat bewijzen. Het college van alge
meen bestuur verdient ons vertrouwen niet. En toch
verwacht men van ons, dat wij zullen samenwerken
en onderworpenheid betonen. Als U mij een klap in
mijn gezicht geeft, moet U die van mij terugver
wachten. Onze Koningin heeft de democratie voor
haar volk gewenst, m aar Zij heeft dat gewenst niet
alleen voor haar volk, m aar ook om de wereld te
tonen, dat Zij een democratische landsvrouw is. Dat
is haar wens en wij moeten met al ons vermogen
trachten die to t uitvoering te brengen. Wij, als eer
lijke onderdanen van Hare Majesteit, móeten dat.
Van de Gouverneur af, de leden van de Staten en al
lemaal naar beneden toe moeten dat trachten. Het
volk heeft van onze Koningin de toezegging: „Ik zal
jullie zeggenschap geven”, m aar daar komt een mijn
heer Flautz, die zegt: ,,Houd je mond” ! Is dat niet
eigenaardig ?

Mijnheer de Voorzitter. Hetgeen ik nu ga zeggen
convenieert mij niet, maar, zoals ik zoeven zeide, ik
moet de wensen van het volk vertolken en daarom
vAl ik toch nog dit zeggen. Ik had gehoopt, dat ei-
geen Arubanen zouden meewerken, m aar zij zijn nu
benoemd en zullen dus moeten werken. Wij zullen
er voor zorgen, dat zij zo zeer gedesavoueerd wor
den, dat zij zich diep zullen schamen en zullen zeg
gen, dat ze het niet langer kunnen doen.

Het college van algemeen bestuur zal zijn werk
zaamheden moeten verrichten en daarom v/il ik nog
maals een wens vertolken, die ik zoeven van de amb
tenaren gehoord heb: laat het College trachten de
salarisregeling uit de koker te halen!

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. In de
eerste plaats moet ik zeggen, dat het mij verwondert,
dat mijn collega Dr. da Costa Gomez zoeven het
woord nam om zijn huid te verdedigen. Hij was het
toch, die een jaar geleden uitriep: de nieuwe S taats
regeling is in het bezit van de Gouverneur; wij hebben
haar al, hoera! Moet ik dan aannemen, dat hij, die
beweert de veranderingen van deze oude S taatsre
geling te hebben bewerkt, het zo slecht gedaan
heeft? Als ju ris t is dat toch niet aan te nemen. E r
blijken heel w at lacunes in de nieuwe Staatsregeling
te zijn. Zo is het miogelijk, dat in afwijking van ar-
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tikel 68 en in afwijking van de afspraak met de
Staten, dat zij een formateur zouden voordragen, het
koloniale bestuur een mijnheer als formateur aan
wijst. Ik zou zeggen, dat het bewijs geleverd is, dat
de veranderingen, die in deze Staatsregeling aange
bracht zijn, op zijn zachtst uitgediukt, minimaal zijn.
De toestand, voorzover betreft het college van alge
meen bestuur, is niet gekomen zoals de wnd. gou
verneur hier in opdracht van de Minister van Over
zeese Gebiedsdelen ons schrijft op 2 Augustus, n.1.
dat artikel 68 van de CuraQaose Staatsregeling voor
schrijft, dat de benoeming van leden van het college
van Algemeen Bestuur geschiedt door de Gouver
neur na overleg met de Staten. In overleg met de
Staten is in een commissievergadering het besluit
genomen, een formateur voor te dragen, die door
de Gouverneur geaccepteerd is. Nu wijst Zijne Ex
cellentie zelf een formateur aan in afwijking van het
gentlemen-agreement met de Staten. Als ik weer
denk aan arikel 6, lid 2, van de overeenkomst van
Einggadjatti, nl. dat wij onze status zelf kunnen be
palen, dan is het gebeurde een aanfluiting van het
begrip vrijheid, gelijkheid en vraag ik mij af; wordt
dit ook in Ned. Oost Indië zo gedaan? Daar is het
mogelijk, dat ze met veertig tot zeventig millioen in
woners wapengeweld gebruiken. Ik krijg het gevoel
Mijnheer de Voorzitter, dat ik weer het drama van
Heyermans zie: „Op Hoop van Zegen”, als Kniertje,
toen haar zonen verdronken v/aren door het onzee
waardig schip, van de reder de soepterrine krijgt en
en dan maar naar huis gaat.

Dat gevoel krijg ik, wanneei' wij hier spreken
van democratie in de Nederlandse Antillen. Democra
tie, waarin op Curagao 60% en op Aruba 80% van de
kiezers zijn wil niet tot uitdrukking kan brengen. Ik
geef U toe, dat het niet de ,,echte” kiezers zijn, v/ant
het Kiesreglement, volgens hetwelk gestemd werd,
is gemaakt door het Bestuur hier met goedkeuring
van de oude Staten. Maar er zullen andere gelegen
heden komen, waarbij wij weer hierover kunnen pra
ten; dit is een mooi onderwerp.

Dan zou ik nog iets willen zeggen omtrent een
vonnis, dat hier enkele weken geleden geveld is.
Mijnheer de Voorzitter. Vier douaneambtenaren zijn
wegens stelen of helen veroordeeld. U zult zich kun
nen herinneren, dat ik hier gesproken en gevraagd,
gesmeekt en gedreigd heb; om het lot te verbeteren
van die am.btenaren, die een „hongerloon” hebben;
ik heb gezegd: ,,Mene tekel” voor de lagere douane
ambtenaren, het loodsbootpersoneel, de veldwach
ters, in het kort al die bedrijven, waarin geen Euro
pese Nederlanders zitten. Aan wie de schuld. Mijn
heer de Voorzitter, dat nu een vader met 5 of mis
schien 6 kinderen, die een zekere stand moet op

houden en een salaris van twee a drie honderd gul
den krijgt, opgesloten wordt? Ik keur het af, dat die
mensen zich vergrepen hebben aan andermans goed,
maar aan de andere kant is het bekend, dat al dé
categorieën, die ik zoeven opnoemde, de minst be
deelde zijn. Zelfs is het zo, dat men een zeker salaris
— ik meen 400 gulden per maand — moet hebben,
om buitenlands verlof te kunnen krijgen. Nu wordt
aan de douaneambtenaren gezegd: ja, je verdient
wel f. 278,— ; je krijgt wel extra salaris voor over
werk en komt misschien zo wel op f. 400,—, maar
je salaris blijft f. 278,— zodat je geen recht hebt op
buitenlands verlof. Maar als deze mensen een belas
tingformulier moeten invullen of naar de dokter
moeten, wordt gezegd: U verdient vierhonderd gul
den per maand, maar uw bezoldiging is f. 278,__de
rest krijgt U voor overuren, U hebt dan geen recht
op vrije geneeskundige behandeling. E r wordt dus
zelfs daarin met twee maten gemeten. Mijnheer de
Vooizitter. Dat is absoluut af te keuren. Maar ik
weet niet of dit niet te verklaren is. Mijnheer de
Voorzitter. Ik hoop echter, dat binnenkort een ver
andering komt, waardoor de lagere ambtenaren mis
schien minder laag blijven, maar een dusdanig sala
ris krijgen, dat zij naar hun stand en naar hun werk
rond kunnen komen en niet m.eer zich vergrijpen
m.oeten aan andermans goed.

Nu iets anders. Mijnheer de Voorzitter. In het
Venezolaanse blad „Esfera” van 6 Augustus j.1.
staat een officiële bekendmaking van de Venezolaan
se Regering. Die bekendmaking luidt als volgt:

„AVISO OPICIAL
ESTADOS UNIDOS DE VENEZUELA.

— MINISTERIO DE HACIENDA. —
DIRECCION DE ADUANAS

Se recuerda a todas las personas que viajan al
exterior, que de acuerdo con lo que establece el ar-
ticulo 104 de la Ley de Aduanas, al pasajero que
haya estado ininterrumpidamente nias de 30 dias en
el exterior y que trajese consigo efectos personales
no usados, y considerados legalmente como de
equipaje, sólo se Ie cobraran los derechos de impor-
tación que excedan de la cantidad de (Bs. 200) dos-
cientos bolivares, y conforme determina el paragrafo
ünico del mismo articulo, no gozara de dicho bene
ficie el pasajero que ingrese al pais por via distinta
a la maritima o la aérea, O QUE VENGA DESDE
LAS ANTILLAS COLONIALES O DE LAS GUA-
YANAS.”.

Alijnheer de Voorzitter. Dit zegt dus, dat ie
mand, uit Venezuela afkomstig, die langer dan 1
maand m het buitenland geweest is, vrij is om voor
,200 bolivars het land in te voei’en aan lijfgoederen,
maar daar zijn van uitgesloten degenen, die naar de
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,,antillas coloniales” en naar de „guayanas” zijn ge
weest. De invoerrechten stijgen naar gelang van het
bedrag waarvoor ingevoerd wordt, van 45% tot
100%, maar voor de reizigers uit de „antillas co
loniales en ,,guayanas” komt er nog een extra 30%
hij. Het wordt tijd, dat wij ons isolement verlaten
en onze ogen richten op onze naburen en niet op het
verre Europa, waar zo weinig van te halen is en dat
decadent geworden is. Als Venezuela wil, breekt en
kraakt en vermoordt het ons allemaal in deze ,,an
tillas coloniales”. Eén ondertekening voor meer u it
voerrechten op ruwe olie en Curasao is tot de bedel
staf teruggebracht, want ook de andere bronnen van
inkomsten van CuraQao hebben v/ij laten droog wor
den. Daarom wil ik vragen, dat wij proberen — ik
weet niet of het in onze macht ligt — een zodanige
houding tegenover onze nabuur Venezuela aan te ne
men, alsmede tegenover Colombia, Brazilië en Costa
Rica als het moet, ons meer te richten naar die lan
den, waarmee wij karaktergemeenschappen, rasge-
meeïischappen en zoveel andere gemeenschappen heb
ben en waar wij zozeer van afhankelijk zijn. Ik weet
niet of dit hier op zijn plaats is, maar het lijkt mij
waard om hier vermeld te worden.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
E r is hier hedenavond gesproken over uiedewerking
met het College van Algemeen Bestuur en de heer
Email heeft daar tegenover gesteld de ontevreden
heid onder verschillende bevolkingsgroepen, zowel op
Aruba als op Curasao. Ik wil van deze gelegenheid
gebruik maken, om de verzekering te geven, dat wij
van onze kant alle mogelijke medewerking zullen
verlenen om zo snel mogelijk verkiezingen te houden.
Wij voelen aan den lijve hoe de toestand thans is en
daarom zullen wij medewerken aan het tot stand
komen van de nieuwe verkiezingen, maar aan de an
dere kant wil ik nog eens onderstrepen hetgeen ik
vanavond reeds gezegd heb, nl. dat dit college van
algemeen bestuur of van Koloniaal Bestuur van
onze kant zeer veel tegenwerking zal moeten onder
vinden.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Het
spijt mij, dat ik reeds in de eerste openbare zitting
van dit College na de bestuursaanvaarding van onze
nieuwe bewindsman, critiek moet uitoefenen op
diens bestuursbeleid. Betrof het een aangelegenheid
van ondergeschikte betekenis, ik zou daarover ge
zwegen hebben, daar het niet in mijn aard ligt om
onaangenaam te zijn, waar dit enigszins vermeden
kan worden. Maar de eerste belangrijke bestuurs
daad van onze nieuwe Gouverneur ter uitvoering
van onze gewijzigde staatsregeling ten aanzien van

het College van Algemeen Bestuur druist ten enen
male in tegen de belofte door de landvoogd bij de
aanvaarding van diens hoge ambt gedaan: namelijk,
dat hij zijn vertrouwen aan de Staten schenkt. De
eerste bestuursdaad wijst echter in een heel andere
richting. In welk stadium de vorming van een Col
lege van Algemeen Bestuur verkeerde, toen de vorige
Gouverneur dit eiland verliet, weet een ieder en
daarom is herhaling hier overbodig. Meer dan eens
gaven de Staten blijk van hun vertrouwen in de
Heer A. D. Jonckheer als formateur; ook toen hij
een lijst van candidaten opmaakte en bij de Staten
indiende, werden er geen bezwaren tegen aangevoerd.
Gezien het vertrouwen van de Gouverneur in de
Staten, was het dan ook te verwachten, dat onze
Landvoogd geen bezwaar zou maken tegen de lijst
van onze vertrouwensman, althans met de Staten
hierover in overleg zou treden. Doch kort na de
komst van de nieuwe Gouverneur, vóórdat er iets
naar buiten bleek, begon het een publiek geheim te
worden, dat hij met een speciale opdracht uit Ne
derland was gekomen en niet zou ingaan op de be
noeming van het College van Algemeen Bestuur, dat
door formateur Jonckheer aan zijn voorganger was
voorgedragen; deze geruchten zijn kort daarop door
feiten gestaafd geworden, want weldra bleek, dat
er tussen formateur en Gouverneur geen compromis
meer was te bereiken. Het voorgedragen lid Van
der Meer zóu en móest uit het college verdwijnen
en dit leidde onvermijdelijk tot het neerleggen van
het mandaat van de formateur Jonckheer; hierover
heeft de Gouverneur beslist zonder in overleg te tre
den met de Staten en deze handeling heeft zijn eerste
bestuursdaad ontsierd. Dit overleg met de Staten
^Ivorens de lijst-Jonckheer te verwerpen en een
nieuwe formateur te benoemen, zou niet alleen vol
gens de ratio legis van onze Staatsregeling zijn ge
weest, doch zou ook de goede wil van de Gouver
neur hebben getoond om te komen tot een bevredi
gende oplossing en zijn vertrouwen in de Staten heb
ben bekrachtigd. Doch in deze werden de Staten
geheel gepasseerd, geheel genegeerd! Door deze han
deling werd de bepaling van onze Staatsregeling om
trent overleg met de Staten illusoir gemaakt. Niet
dat ik iets persoonlijk heb tegen de door de 2de for
mateur voorgedragen leden, niet in het minst, maar
wel wens ik hedenavond met klem te protesteren te
gen de ondemocratische wijze waarop het College
tot stand is gekomen. Zeggenschap in eigen huis is
immers de bedoeling van onze nieuwe Staatsrege
ling. Dit is de uitdrukkelijke wens van H. M. de Ko
ningin en nu wordt er hier een paskwil van gemaakt!
De grondgedachte is, dat de Gouverneur slechts wei
geren kan leden te benoemen, die niet het vertrou-
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wen genieten van de Staten. E r  kan  geen sprake van
zijn, da t de H eer van der M eer het vertrouw en van
d it College n iet geniet; doch iedereen begrijpt, da t
aan  een m inisteriele opdracht tegen elke prijs moet
worden voldaan en daarom  deze comedie. In  onze
S taatsregeling  is uitdrukkelijk  voorgeschreven wie
uitgesloten zijn to t zo’n benoeming. De H eer Van
der Meer va lt e r zeker niet onder. M aar aan  de an 
dere k an t zien wij wel, da t een am btenaar in actieve
dienst, een ondergeschikte van de Gouverneur, to t
fo rm ateu r Vv^ordt gepromoveerd, terwijl op he t nieu
we lijstje twee am btenaren in werkelijke d ienst voor
komen. Nu kunnen deze heren wel op non-activiteit
gesteld worden, m aar h e t is en blijft een wassen
neus; zij blijven am btenaren en zullen onder de in 
vloed blijven staan  van de G ouverneur van Curasao.
H iertegen va lt niets in te  brengen; de S taatsregeling
w ordt ook in d it opzicht verkeerd geinterpreteerd .
M aar het grootste  schreeuwende onrecht, da t h ier
gedaan is, Mijnheer de V oorzitter, is he t u itslu iten
van een ingezetene van zijn s taatkundige rechten.
De algemene indruk is a llerslechtst en he t is wel
heel jam m er, da t hierdoor een groot deel van het
vertrouw en in  de huidige bewindsm an te  loor is ge
gaan. In  p laa ts van eerlijke sam enw erking te  zoeken
heeft de R egering de koloniale weg geprefereerd en
daardoor het vertrouw en in hare  goede bedoelingen
ten  opzichte van autonom ie voor deze A ntillen sterk
geschokt. Men w erk t nu bijkbaar m et schijn-ma-
noeuvres, m aar to t werkelijke daden kom t het niet.
H et is zeer te  betreuren, d a t de R egering zulke
m ethoden toepast en nog steeds bezield is m.et een
geest van kolonialisme, w ant de evolutie kan  n iet
tegengehouden worden en vroeg of laa t zullen deze
eilanden baas in eigen huis zijn. Wel kan m en d it
proces vertragen , m aar, Mijnheer de V oorzitter, v/ie
wind zaait, zal storm  oogsten. Ik  dank U.

De heer De Jongh: Ik  zou gaarne nog iets wil
len zeggen. Mijnheer de V oorzitter.

De Voorzitter: D aartoe heeft U zoeven de kans
gehad, Mijnheer de Jongh; ik heb U gevraagd of U
iets had voor de rondvraag.

M aar ik zal aan de leden vragen of zij bezw aar
hebben, da t ik U alsnog het woord verleen.

Geen der leden heeft hiertegen bezwaar.

De heer De Jongh: Toen U mij vroeg of ik w at
voor de rondvraag had. Mijnheer de V oorzitter, had
ik inderdaad niets, m aar hetgeen ik nu zeggen wil,
is bij mij opgekomen n aar aanleiding van w at ik zo

even bij de rondvraag  van een der andere hei en ge
hoord heb. N aar aanleiding van hetgeen de heer Dr.
Maal zoeven n aa r voren heeft gebrach t inzake het
decreet in Venezuela, w aarvan  wij h ier de grondslag
niet precies weten, wil ik even de aandacht van de
S taten  vragen, opdat de woorden van de heer Maal
geen aanleiding zullen geven to t he t nemen van een
of andere m aatregel tegen hetgeen men in Venezuela
gedaan heeft. Wij m oeten geen slapende honden w ak
ker maken.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. De
heer De Jongh heeft gesproken n aar aanleiding van
hetgeen ik bij de rondvraag n aa r voren gebracht
heb en dan heb ik het rech t om op da t antw oord van
repliek te  diénen. Als de heer De Jongh goed ge
lu isterd  had, zou hij u it mijn v/oorden zeker niets
ten  nadele van Venezuela hebben kunnen destilleren.
Integendeel, ik heb gezegd: laa t ons onze ogen rich
ten  n aa r Zuid-Am erika en ons n iet blind blijven s ta 
ren  op het decadente Europa. H et is ju is t een op
wekking to t he t volk, mijn volk, geweest, om te
trach ten  aansluiting  te  zoeken m et Zuid-A m erika;
aanslu iting  in economische zin, aanslu ting  in finan 
ciële zin misschien, oni één groot m untstelsel van
Zuid-Amerika te  krijgen. De grote republieken van
Simón Bolivar: Venezuela, Colombia, Ecuador, Bo
livia en Peru  hebben een grote vloot; onderling e r
kende universiteiten, zodat een m edicus van Peru
kan practizeren in Colombia enz. en omgekeerd.
Ik  zie niet in, w aarom  wij nog steeds moeten blijven
vasthouden aan de oude Europese ideëen. H et zal
zijn nu t hebben als wij, waanneer s trak s  de m onetaire
overeenkom st m et Engeland afloopt, bij de g ratie
van de presidenten van deze 5 republieken ons mun*:-
stelsel zullen kannen baseren cp hun ihuntstelsel. Ik
geloof, da t hun m unt m eer en zeker beter gedekt is
dan de Europese m unt, w aar wij de onze op ba.seren.
M aar d aar g aa t he t niet om; het g aa t ju is t om het
feit, d a t Curagao zich economisch niet m oet laten
doodwurgen, om dat h e t nu, heden en dus n iet m or
gen, eén groot-industrie  heeft. De groot-indilstrieën
komen h ier n iet om nationale redenen, Mijnheer de
V oorzitter; zij komen niet u it filantropie, m aar zij
komen, om dat zij handelszrJcen zijn. D aar, w aar he t
aardse slijk te  verdienen is, gaan zij n aa r toe; lands
grenzen kennen zij niet. H et is een noodkreet van mij
geweest om te  trach ten  op de een of andere m anier
er toe te  geraken, d a t deze eilamden zich economisch
rich ten  n aa r Zuid-Amerika.

Geen der leden m eer he t woord verlangende,
slu it de Voorzitter vervolgens de vergadering.
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Staten van Curasao
ZITTINGSJAAR 1948-1949.

NOTULEN

No. 10

ONTWORPEN NOTULEN
VAN DE

S T A T E N  V A N  C U R A g A O .

Vergadering van Donderdag, de 9de Septem
ber 1 9 4 8 , des avonds te 8  uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren C. W. J. Jonckheer, J. E.
Irausquiii, Mr. S. W. van der Meer, E. Jonckheer,
Dr. P. H. Maal, Ph. C. Henriquez, Mr. A. A. G.
Smeets en J. A. de Jongh, leden, benevens de heer
A. H. M. van Weel, griffier.

AFWEZIG: de heren W. R. Plantz, ondervoor
zitter, Dr. M. F. da Costa Gomez, E. Visser, J. H. A .
Eman en L. A. C. Laclé, leden, de eerste drie genoem
den wegens verblijf in het buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering en stelt aan
de orde het eerste punt van de agenda: ingekomen
stukken.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik vraag het woord, omdat ik een voorstel wil doen.

De Voorzitter: Wij zijn nu bezig met onze agen
da, Mijnheer Jonckheer; daar staat als eerste punt
op: ingekomen stukken. U krijgt straks de gelegen
heid Uw voorstel te doen.

De heer E. Jonckheer: Maar volgens ons Re
glement van Orde kan ik voorstellen, dat eerst een
ander punt aan de orde gesteld wordt, Mijnheer de
Voorzitter.

De Voorzitter: Maar waarover gaat het dan,
mijnheer Jonckheer?

De heer E. Jonckheer: Het gaat over de volg
orde van de ingekomen stukken, Mijnheer de Voor
zitter.

De Voorzitter: Neen, Mijnheer Jonckheer, die
volgorde kan alleen gebroken worden, wanneer het
gaat over een persoonlijk feit.

De heer E. Jonckheer: Ik wil een nieuw punt
aan de orde brengen en dat is dan een punt van orde.
Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Als U zich wil beperken tot een
punt van orde, dan heb ik daar geen bezwaar tegen,
Mijnheer Jonckheer.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter,
De zaak is deze. Ik zie — en dat spijt mij heel erg —
dat wij hedenavond niet voltallig zijn, doordat het
een paar Statenleden hedenavond onmogelijk was
hier aanv/ezig te zijn.

Wij willen, zoals wij in de vorige vergadering
beloofd hebben, onze volledige medewerking geven
aan de totstandkoming van het Kiesreglement. Niet
tegenstaande de grote moeilijkheden, die daaraan
voor ons verbonden waren, zijn wij toch gekomen
teneinde mede te werken aan een snelle totstand
koming van het Kiesreglement. Daarom wil ik voor
stellen, dat het advies van de 1ste commissie, hou
dende aanbieding van een voorlopig verslag op het
Kiesreglement, direct in behandeling genomen
wordt, zodat wij daaraan onze medewerking zullen
kunnen verlenen, want wij moeten ons binnen een
paar minuten verwijderen. Ik zou graag hebben, dat
over mijn voorstel gestemd wordt.

De Voorzitter: Het spijt mij, mijnheer Jonck
heer, maar het is ook een punt van orde, dat wij ons
houden aan onze agenda. Tot mijn leedwezen kan ik
mij niet met Uw voorstel verenigen, want het is
een voorstel, waardoor de orde verstoord zal wor
den.
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De heei' Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor-
zittel'. Een punt van orde is een punt betreffende
de orde in de vergaderingen. Dat moet uiteraard het
eerst opgelost worden, daar het de procedure be
treft. Wanneer een lid voorstelt de volgorde van de
agenda of van de te verwachten agenda enigszins
te wijzigen, dan is dat een voorstel, dat vóór alles
aan de leden ter beslissing moet worden overgelaten.

De Voorzitter: Indien het voorstel van de heer
Jonckheer ondersteund wordt, zal ik het in stem
ming brengen.

De Heren Mr. van der Meer en Dr. Maal steu
nen het voorstel.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik wil mijn voorstel nog even nader toelichten, daar
het om een zeer belangrijk punt gaat. U weet, dat
op dit moment iedereen wacht op de datum van de
verkiezingen. Niet alleen wij hier, maar op straat
vraagt iedereen zich af, wanneer de verkiezingen vol
gens de nieuwe staatsregeling zullen komen. U weet,
dat dit een zeer belangrijke kwestie is. Niet alleen
ik, maar ook andere personen zijn er sterk voor, dat
hier op Curagao zo spoedig mogelijk nieuwe verkie
zingen plaats hebben. Ik wil daarom de heren leden
van de Staten aanraden dit voorstel van mij aan te
nemen, zodat de gang van zaken niet belemmerd zal
worden.

De Voorzitter: Mijnheer Jonckheer, dit punt
staat op de agenda en zal vanavond behandeld wor
den.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zal voor het voorstel van de heer Jonckheer stem
men en wel om de volgende reden. Ik merk, dat deze
heren van plan zijn deze vergadering toch te sabo
teren. Als zij toch van plan zijn weg te lopen, laten
zij dan nu maar meteen weggaan. Laten wij het
Kiesreglement behandelen; dan kunnen zij tenminste
niet zeggen, dat wij het belemmerd hebben. Wij zul
len medewerken aan de totstandkoming van het
Kiesreglement, maar onder protest; laat de heren
dan, wat mij betreft, maar hun gang gaan en weg
gaan.

De heer E. Jonckheer: Ik stel deze steun zeer
op prijs. Mijnheer de Voorzitter, ofschoon ik natuur
lijk protesteer tegen woorden als „saboteren” enz.;
daar is natuurlijk niets van waai'.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik

kan mij niet verenigen met de heer Henriquez. Wij
hebben een volgorde en daar willen wij ons aan hou
den, want wij willen zoveel mogelijk afwerken wat
door deze oude Staten afgewerkt kan worden. Wan
neer er leden zijn, die er zo over denken, dat zij al
leen willen meewerken ten aanzien van het Kiesre
glement, vind ik dat geen reden voor de andere le
den om toe te geven door het Kiesreglement als no.
1 te behandelen, waarna zij kunnen weglopen en wij
niets meer kunnen doen.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik wil hier direct bij opmerken, dat ik niet gezegd
heb, dat ik ten aanzien van iets anders niet wil mee
werken. Het is een kwestie van toevallige omstan
digheid, dat de heren Eman, Laclé en Visser hier
niet aanwezig zijn; ik had gehoopt, dat zij hier zou
den zijn. Toevallig hoorde ik vanavond, toen ik hiei'
binnenkwam, dat de heer Visser naar het buiten
land is. Het spijt mij heel erg, dat het door omstan
digheden zo loopt.

De heer Henriquez: Ik wil de volgende vraag
stellen, Mijnheer de Voorzitter. Als wij beslissen ons
aan de volgorde te houden, blijft de heer Jonckheer
dan hier of zal hij weggaan?

De heer E. Jonckheer: Ik heb heel duidelijk uit
gelegd hoe het geval in elkaar zit. Mijnheer de Voor
zitter, nl. dat ik weg moet gaan; ik zal dat binnen
een paar minuten moeten doen.

De heer Henriquez: Dit is volkomen een kwestie
van propaganda. Mijnheer de Voorzitter. De Staten
moet nu in de schoenen worden geschoven, dat zij
de totstandkoming van het Kiesreglement wensen
te belemmeren. Daaraan zal ik zeker niet meewer
ken. Ik zal dan ook voor het voorstel van de heer
Jonckheer stemmen.

Het voorstel van de heer E. Jonckheer in stem
ming gebracht, wordt aangenomen met 5 tegen 4
stemmen. Tegen stemden de heren C. W. J. Jonck
heer, Mr. Smeets, de Jongh, en de Voorzitter.

De Voorzitter: Ingevolge het voorstel van de
heer Jonckheer zullen dus eerst de ingekomen stuk
ken van de 3 vaste commissies in behandeling wor
den genomen. Of heeft de heer Jonckheer ook be-
zaar tegen de overige ingekomen stukken van de
commissies ?



107

De heer E. Jonckheer: Ik heb verzocht het ver
slag van de 1ste commissie inzake het Kiesreglement
als eerste punt van de ingekomen stukken te behan
delen, opdat ik de kans krijg weg te gaan.

Hierop doet de Voorzitter mededeling van het
door de heei- E. Jonckheer bedoeld ingekomen stuk,
een brief dd. 8 September 1948 van de 1ste
vaste commissie, houdende aanbieding van een con-
cept-voorlopig verslag op het ontwerp-landsverorde-
ning tot wijziging en aanvulling van het Kiesregle
ment (1948-1949-32).

De heer E. Jonckheer: Ik heb nog een paar op

merkingen ten aanzien van het ontwerp, Mijnheer
de Voorzitter, maar ik zal die bij het eindverslag
naar voren brengen.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het ver
slag van de Commissie, wordt besloten dit aldus over
te nemen.

De heren E. Jonckheer en Mr. van der Meer
verlaten de vergadering.

De Voorzitter: Aangezien het aantal leden, ver
eist voor beraadslagen of nemen van besluiten, niet
meer aanwezig is, sluit ik de vergadering.
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STATEN van de Nederlandse Antillen
ZITTINGSJAAR 1 948 - 1949

NOTULEN

No. 11

ONTWORPEN NOTULEN
V A N  DE

S T A T E N  V A N  DE N E D E R L A N D S E  A N T I L L E N

Vergadering van Donderdag, de 23ste Sep
tember 1 948 , des avonds te 8  uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
z itte r.

VOORTS: de heren C. W. J. Jonckheer, J. E.
Irausquin, Mr. S. W. van der Meer, E. Jónckheer,
Dr. P. H. Maal, Ph. C. Henriquez, L. A. C. Laclé,
Mr. A. A. G. Smeets en J. A. de Jongh, leden, bene
vens de heer A. H. M. van Weel, g riffie r.

AFW EZIG : de heren W. R. Plantz, ondervoor-
zitte i', Dr. M. F. da Costa Gomez, F. Visser en J. H.
A. Eman, leden, de eerste drie genoemden wegens
ve rb lijf in het buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering'.

De heer Henriquez: M ijnheer de Voorzitter. Ik
stel een motie van orde voor, die ik  gaarne als volgt
w il toelichten. Ik  stel voor de volgorde van behan
deling hedenavond zodanig te wijzigen, dat als eer
ste punt behandeld zal worden het verslag van de
1ste Commissie over het ontwerp to t w ijziging en
aanvulling van het Kiesreglement. N iet, dat ik  enige
haast heb. M ijnheer de Voorzitter, verre van dat; ik
heb de hele avond beschikbaar voor deze vergade
ring. M ijn voorstel is uitslu itend ten behoeve van die
leden, die haast plegen te hebben om elders persoon
lijke, partij- of groepsaangelegenheden te gaan be
hartigen, welke voor deze leden schijnbaar zwaarder
wegen dan de belangen van d it gebiedsdeel, welke in
deze Statenzaal v/orden behartigd. A ls m ijn voorstel
ondersteund wordt. M ijnheer de Voorzitter, zal ik
gaarne hebben, dat het in  stemming wordt gebracht.

Het voorstel wordt ondersteund door de heren
Dl'. Maal en Mr. Smeets.

De heer Dr. Maal: M ijnheer de Voorzitter. Ik  w il
even het volgende zeggen om de angst van het mede
lid  Henriquez weg te nemen. W ij hebben vanavond
geen haast. M ijnheer de Voorzitter. W ij kunnen
haast hebben, m.aar vanavond hebben w ij die niet.
Nu de heer Henriquez een motie van orde indient,
zal ik  die ondersteunen, hoewel het geen zin heeft,
omdat w ij vanavond geen haast hebben.

De heer Henriquez: M ijnheer de Voorzitter. D it
geeft hoop, dat de vergadering van hedenavond dan
iets vruchtbaarder zal zijn dan die van twee weken
geleden. Toch wens ik, dat m ijn voorstel in  stem
ming wordt gebracht. M ijnheer de Voorzitter.

Het voorstel van de heer Henriquez in  stem
ming gebracht, w ordt aangenomen met algemene
stemmen.

De Voorzitter doet vervolgens mededeling van de
volgende ingekomen stukken:

lü . een b rie f dd. 21 September 1948 van de 1ste
Vaste Commissie, houdende aanbieding van een con-
cept-eindverslag op het ontwerp-landsverordening
to t w ijziging en aanvulling van het Kiesreglement
(1948-1949-32).

Geen der leden tegen het voorstel van de com
missie bezwaar hebbende, w ordt besloten het ver
slag aldus over te nemen en u it te brengen.

2o. een gouvernements-depêche dd. 7 September
1948 no. 7392, luidende:

„Ik  heb de eer hiernevens aan de Staten wederom aan
te bieden de stukken, die mij bij brief van 27 Augustus j.!.,
no. 80 werden toegezonden, aangezien zij volgens ge
noemde brief niet tot stand zijn gekomen met mede-
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w erking, a lth an s medeweten van het College van Alge
meen Bestuui'.

Ik  deel U mede, da t he t College van Algemeen Be
s tu u r van deze stukken  kennis heeft genomen.

D aargela ten  of ik k rach ten s de S taatsregeling , zij het
n a a r de le tte r  of n a a r de zin, gehouden ben mijne m ede
delingen en kennisgevingen te  voren te  bespreken m et of
te r  kennis te  brengen van  h e t College van Algem een Be
stuu r, lig t he t in mijn voornem en om he t ,,gemeen over
leg” m et de S ta ten  zodanig te  doen p laa ts  hebben, d a t het
College van Algemeen B estuu r of h e t betrokken lid van
dit College daarover steeds geraadpleegd zal w orden.” .

De in bovenaangehaalde depêche bedoelde stuk
ken zijn:

So. afschrift van de gouvernements beschikking
dd. 10 Juni 1948 no. 4351, waarbij o.m. wordt goed
gekeurd het verslag en de verantwoordingsstukken
over het jaar 1947 van het pensioenfonds voor Cura-
gaose Gouvernements-Werklieden en hunne wedu
wen en wezen.

4o. een gouvernements-depêche dd. 15 Juni 1948
no. 4978, luidende:

„O ndergetekende heeft de eer Uw'e S ta ten  hierbij aan
te  bieden de prijzen van de voornaam ste levensmiddelen
en m anufactu ren  over Mei 1948, onder aan tekening  van
het navolgende:

M anufacturen  Mei 1948.
G estegen zijn de gemiddelde prijzen van; H eren

onderbroeken, dam es onderbroeken, dam es onderjurken,
katoenenhem den, khakihem den, herensokken, herenzak
doeken, herendassen, dam es japonnen rayon, dam es japon
nen katoen, herenbroeken v/itte, herenpakken stoffen,
handdoeken, tafellakens, schoenen heren, .schoenen dames,
schoenen keds.

Gedaald zijn: H erenpakken w itte, beddelakens.
De prijzen der overige artikelen  bleven constan t. De

stijging der verschillende artike len  houdt verband m et het
afnem en der jaarlijkse uitverkopen.

Levensm iddelen Mei 1948.
G estegen zijn de prijzen van: melk, kaas.
G edaald is de prijs van : uien.
De prijzen der overige artikelen  bleven constant.

A rtikel Eenheid Prijzen Prijzen
Sept. ’39 Mei ’48

M anufacturen
O nderbroeken (heren) stuk ƒ 0,25 ƒ 1,78
O nderhem den (heren) »♦ 0.25 „ 1,38
D am esonderbroeken }f 0.50 „ 1,80
D am esonderjurken , , 1,25 „ 5,53
K atoenen hem den (heren) »> 2,— „ 6,25
K hakihem den „ 0.75 „ 5,85
H erensokken p aar >} 0,25 „ 0.96
H erenzakdoeken stuk 0,25 „ 0,82
H erendassen >> >y 1,50 „ 2,07
D am esjaponnen (rayon) , , 2,50 „ 23,83
D am esjaponnen (katoen) >1 IJ 2,— „ 12,88
H erenbroeken (w itte) , , 2,75 „ 9,34
H erenpakken (w itte) 10,— „ 31,80

A rtikel Eenheid Prijzen Prijzen

H erenpakken (s to ffen) „
Sept. ’39

„ 25,—

Mei ’48

„ 62,68
K etelpakken (khaki) 1 1 3,50 , , 15,—
Handdoeken 1 » 0,50 I I 1,95
Beddelakens 1 1 2,25 6,50
Tafellakens >1 2,— >1 10,81
Schoenen (heren) 1» 5,— I I 15,83
Schoenen (dam es) 2,— 10,29
Schoenen (keds) 0,75 3,84

Levensnaiddelen
Maismee! % kg. ƒ 0,10 ƒ 0,30
A ardappelen V2 kg. I» 0,10 1 0,25
Tarwem eel V2 kg. >> 0,071/2 0,24
Bonen Y2 kg. I I 0,20 0,50
E rw ten V2 kg. 0,22)4 1 0,40
Spijsolie 1 lite r I I 0,50 2,10
B oter blik 5 Ibs.. 3,75 9,75
M argarine V2 kg. I I 0,30 I I 1,50
Reuze! % kg. 1 0,30 1,40
Koffie ongebr. Vc kg. ,, 0,20 ,, 0,60
Thee V2 kg. I I 1,50 ,, 2,50
R ijst Vz kg. , , 0,10 0,36
Suiker zakje 5 Ibs. , , 0,37% 1,05
Melk blik 1 4 1 /2  oz. ,, 0,25 ,, 0,36
K aas V2 kg. >1 0,60 2,10
Uien Uz kg. I I 0,15 0.40
Eieren stuk I I 0 ,0 7 1 /2 ,, 0,20
Brood 110— 120 gr. I I 0,04 0,08
Vlees gemidd. 1 kg. ,, 1,25 2,40
Vis gemidd. 2 kg. I I 1,25 2,70
G roenten &  vruchten div. gem. I I 0,37% 0,95”

Op voorstel van de Yoorzilter wordt besloten
bovenaangehaalde stukken sub 2o., 3o. en 4o. voor
kennisgeving aan te nemen.

5o. afschrift van de gouvernements beschikking
dd. 21 Juni 1948, v/aarbij A. een commissie wordt
benoemd met de taak een meertalig woordenboek,
waarin ook het Papiaments opgenomen is, samen te
stellen, alsmede een Papiamentse spraakkunst, waar
in zowel etymologie als syntaxis tot haar recht ko
men, om zodoende te geraken tot een uniforme spel
ling en schrijfwijze; B. In die commissie te benoemen
tot:
Lid-Voorzitter: Frater M. Radulphus,
Lid-Secretaris: de Heer B. Ph. Romer.
Leden: Mevrouw Dr. W. P. Maal-PIamer,

de Heer J. R. Arends, Med. drs, te Aruba
de Heer C. E. B. Hellmund, te Bonaire,
de Heer Emilio Lopez Henriquez, te Aruba
Rev. Julio Henriquez,
de Heer Ir. P. Cohen Henriquez,

J. A. de Jongh,
Rev. M. D. Latour,
de Heer N. van Meeteren,

F. B. Tromp, te Aruba,
J. R. Quast.
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De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
ben zeer blij, dat er...........

De Voorzitter: Pardon, dokter Maal, mag ik U
vragen of U het zal hebben over de procedure? Vol
gens ons laatstelijk aangenomen Reglement van Or
de mogen wij niet beraadslagen over de inhoud van
de ingekomen stukken. Als U het over de procedure
ten aanzien van dit stuk wilt hebben, kan U het
woord krijgen; anders niet.

De heer Dr. Maal: Ik wilde niet over de inhoud
van dit stuk beraadslagen. Mijnheer de Voorzitter.
Ik wou alleen vragen of het niet niogelijk is een pro
cedure te vinden om een commissie te benoemen voor
de riolering van Curasao.

De Voorzitter: Gaan de heren er mee accoord
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen?

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt daartoe besloten.

6'o. een gouvernements-depêche dd. 25 Juni
1048 no. 5044/5045, waarbij de Staten wordt aange
boden een brief van de werkcommissie voor het uit
voeren van proefnemingen ten behoeve van het
kunstmatig verwekken van regen, alsmede een rap
port van de Heer Ambtenaar belast met het Toe
zicht op de Luchtvaart, dat deze samengesteld heeft
tijdens zijn dienstreis ter bijwoning van het ICAO-
congres te Montreal.

„In antwoord op bovenaangehaalde brief heeft onder
getekende de eer Uwe Staten het navolgende te berichten;

Bij Gouvernemeiits-beschikking dd. 14 Mei 1948,
uo. 148G werd bepaald:

1. de zorg voor het uitdiepen van putten wordt
opgedragen aan de Landswatervoorzieningsdienst; en

2. het Departement van Openbare Werken is belast
met de uitvoering der daaraan verbonden werkzaamheden,
overeenkomstig de door de Landswatervoorzieningsdienst
to geven richtlijnen.

Deze Gouvernements-beschikking — waartoe geleid
heeft een verzoekschrift van diverse bewoners van het
derde district —• is uitsluitend en alleen tot stand ge
komen teneinde vast te stellen, aan welk Departement de
zorg voor het uitdiepen der putten moest worden opge
dragen en welk Departement belast moest worden met de
uitvoering der daaraan verbonden werkzaamheden. Vóór
de totstandkoming bestond nl. verschil van mening over
de vraag, onder welk Departement het uitdiepen van
putten ressorteerde.

Meergemelde beschikking houdt derhalve niet in, dat
thans zou moeten worden afgeweken van de normale —
vroeger gebruikelijke — wijze van indiening der daartoe
strekkende verzoeken dooi- tussenkomst van de District
meesters, die voor verdere afhandeling zorgdragen.”.

De Voorzitter: Ik stel voor dit stuk voor kennis
geving aan te nemen.

De heer Dr. Maal: Ik stel voor het stuk naar
een commissie te verwijzen. Mijnheer de Voorzitter.
Ik had deze zaak hier willen ontzenuwen, maar U
weet het. Mijnheer de Voorzitter, de procedure!

De Voorzitter: Ik stel voor dit stuk naar de 3de
Vaste Commissie te verwijzen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
stel voor een brief aan Z. E. de Gouverneur...............  wordt aldus besloten.

De Voorzitter: Gaat het over de procedure, dok
ter Maal ? Over de inhoud van de ingekom^en stukken
kunnen wij volgens ons Reglement van Orde niet
meer beraadslagen.

De heer Dr. Maal: Dan stel ik voor dit stuk
naar een commissie te verwijzen, Mijnheer de Voor
zitter.

De Voorzitter: Daar heb ik geen bezwaar tegen.
Ik stel derhalve voor dit stuk naar de 3de Vaste
Commissie te verwijzen.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

7o. een gouvernements-depêche dd. 25 Juni 1948
no. 4783 in antwoord op de brief van de Staten dd.
4 Juni 1948 no. 51, luidende:

8o. een gouvernements-depêche dd. 25 Juni 1948
no. 4111 in antwoord op de brief van de Staten dd.
18 Mei 1948 no. 37, luidende:

„In antv/oord op bovenaangehaalde brief heeft onder
getekende de oer Uwe Staten als volgt te berichten:

Een groot grondwerk, als vereist voor het project
„Werk Rifwater” kan slechts worden uitgevoerd met be
hulp van machines als bulldozers, kranen en graaf
machines. Op Curasao i.s slechts een zeer beperkt aantal
van dergelijke werktuigen beschikbaar, zodat bij breuk,
die zich zeer vaak vooi' doet, soms maanden lang opont
houd ontstaat, vooral daar de onderdelenvooi’ziening nog
zeer slecht is.

In verband daarmede moest met het betreffende werk
reeds enige maanden later worden begonnen dan oor
spronkelijk in het voornemen heeft gelegen. Hier komt bij
dat op het ogenblik eveneens grote grondwerken onder
handen zijn voor de volkswoningbouw op Marie Pompoen
en voor de distillatie-inrichtingen van de waterleiding,
terwijl de havenwerken straks ook beslag op een gedeelte
van het materieel van het Departement zullen leggen.



H et mogelijke w ordt gedaan om he t daarheen  te
leiden, d a t dit w erk in de loop van 1949 zijn beslag krijgt.

Ook he t w erk aan  de De Rouvilleweg is door defect
aan de m achine, die bij de uitvoering onm isbaar is, ver
traag d . De onderdelen van d it w erktuig  zijn th a n s  ech ter
ontvangen, zodat de voltooiing van deze weg in he t n a 
ja a r  van 1948 kan worden tegem oet gezien.

A an de bezwaren der S taten , verm eld in de laa tste
alinea van bedoelde brief, is inm iddels tegem oet gekomen
door aan de kleine bussen he t Brionplein wederom als
s taan p laa ts  toe te  wijzen.” .

De Voorzitter: Ik stel voor dit stuk voor ken
nisgeving aan te nemen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou dit stuk naar de 3de commissie willen verwijzen.

De Voorzitter: Ik heb daar geen bezwaar tegen,
doktei' Maal.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

9o. een gouvernements-depêche dd. 25 Juni 1948
no. 4857, luidende:

,,Uwe S ta ten  hebben in he t Voorlopig V erslag op het
bntw erp-begro ting  voer 1949 bij artikel 261201 het vol
gende opgem erkt:

,,De noodzakelijkheid van de bouw van een s lach t
p laa ts te  Philipsburg  w^erd, gelet op het geringe aan ta l
inwoners, niet ingezien.”

O ndergetekende deelde in de Memorie van Antw^oord
het volgende mede;

,,Ten aanzien van de bouw van een slach tp laa ts  te
Philipsburg worden nadere inlichtingen ingewonnen bij de
G ezaghebber der Bovenwindse Eilanden. Ondergetekende
zal na on tvangst der inlichtingen op deze zaak te ru g 
kom en.”

De gevraagde inlichtingen hebben ondergetekende in 
middels bereikt. Terzake dient th an s h e t volgende. H et
aan ta l inw oners van een eiland is niet in de eerste  p laa ts
beslissend voor de noodzakelijkheid van een slach tp laats.
Deze w ordt slechts bepaald door hj'gienische noodzaak,
dus in h e t belang van de volksgezondheid. H et slachten
op St. M aarten  v indt op zeer prim itieve wijze p laats. Een
boom waarbij geslacht w ordt vorm t de enige beschutting
tegen de felle zonn estra len ; duizenden vliegen s to rten  zich
op het vlees en het afval. Gewoonlijk w ordt in de nam id
dag geslach t; het vlees blijft de gehele n ach t en een ge
deelte van de daarop volgende ochtend in de open lucht
hangen to t genoegen van ra tten , kakkerlakken  en ander
ongedierte.

Bovengeschetste toestanden noopten to t het aan 
vragen van een crediet to t h e t oprichten van een behoor
lijke slach tp laats. Deze kan zo hygiënisch mogelijk worden
ingerich t; de slachting kan p laa ts  vinden onder toezicht
van  een opzichter; de slach ters kunnen worden gedwongen
de slachtingen in de officiële slach tp laa ts  te  verrichten.

A angetekend w ordt d a t St. E u sta tiu s  reeds ja ren
over een gouvernem ents-slach tp laats beschikt.

O ndergetekende v ertrouw t d a t de S taten , na kennis

nem ing van h e t bovenstaande, alsnog bereid gevonden
zullen w orden h e t aangevraagde crediet te  voteren .” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de commissie.

lOo. een gouvernements-depêche dd. 28 Juni
1948 no. 4780 met bijlagen, luidende:

,,Met verwijzing n a a r hetgeen ondergetekende in de
Memorie van Antw'oord op de eerste suppletoire begroting
voor he t d ien stjaa r 1948 mededeelde om tren t het rapport,
u itgeb rach t door de P rofessoren G oudriaan en D resden
ten  behoeve van de ,,S tichting W eivaartsplan  N ederlandse
A ntillen 1946” , heb ik de eer Uw S ta ten  hierbij te  doen
toekom en een 15-tal exem plaren van bedoeld rapport.

Bovengenoemde S tich ting  bericht mij ten  aanzien van
h aa r w erkzaam heden nog het navolgende:

„De R aad van Beheer van de S tichting  heeft in zijn
vei’gadering van 3 Jun i jl. de heer M. H. Idsinga to t D irec
te u r van he t W elvaartsplan-bureau benoemd. Door middel
van dit bureau, d a t 15 Juli 1948 in w erking zal treden, za!
onder m eer worden nagegaan  op welke wijze de suggesties,
door genoemde professoren in bun rap p o rt n aa r voren
gebracht, to t p ractisch  re su ltaa t kunnen leiden, terwijl
het bovendien in de bedoeling ligt contact te  zoeken m et
het in N ederland op te  rich ten  P lanbureau . De S tichting
W eivaartsplan  heeft zich to t  dusverre m oeten beperken
to t voorbei'eidend w erk”.” .

De Voorzitter: Ik stel voor dit stuk voor kennis
geving aan te nemen.

De heer Dr. Maal: Ik stel voor dit stuk nog op
de agenda van hedenavond te plaatsen. Mijnheer de
Voorzitter.

De Voorzitter: U bedoelt op de agenda van de
commissievergadering ?

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzitter,
van deze openbare vergadering.

Dee Voorzitter: Ik heb daar geen bezwaar te
gen, dokter Maal. Wij zullen dit stuk dan na afhan
deling van onze agenda behandelen.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

\ l lo .  een gouvernements-depêche dd. 9 Juli 1948
no. 3350, luidende:

,,Ten vervolge op dezerzijdse brief van 10 Mei j.l.
No. 3350 heeft ondergetekende de eer Uw College te  be
richten , d a t de H eren D. A. van U iter, k lerk  B bij de
Landsradio- en Telefoondienst, die onlangs het vakexam en
voor benoem baarheid to t adjunct-cornm ies m et goed ge
volg heeft afgelegd, en H. A. M. Hehenkam p, adjunct-
commies in  tijdelijke d ienst bij he t K adasterkan too r op
A ruba, te  kennen hebben gegeven, d a t zij in aanm erking
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wensen te komen voor de betrekking van adjunct-commies
ter Griffie van Uw College, terwijl Mej. B. F. Boudewijn
schrijver B in tijdelijke dienst ten kantore van de Ont
vanger van Curasao heeft bericht, dat zij in aanmerking
wenst te worden gebracht voor de betrekking van
schrijver ter Griffie voornoemd.

Voorts zij bericht, dat Mej. Elvia Barbara Liseur ge
boren op Curasao op 4 December 1930, in het bezit van
de diploma’s Mulo A en Machineschrijven naar een
Gouvernements-betrekking heeft gesolliciteerd.

Tegen ter beschikking stelling van twee der boven
genoemde personen bestaat dezerzijds geen bezwaar.

Gaarne verneemt ondergetekende op welke candi-
daten de keuze van Uw College is gevallen, alsmede met
ingang van welke datum de ter beschikking stelling zal
kunnen ingaan.”.

Op voorstel van de V oorzitter  wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 1ste commissie.

12o. een gouvernements-depêche dd. 13 Juli 1948
no. 5825, luidende:

,,Ondergetekende heeft de eer Uwe Staten hierbij aan
te bieden de prijzen van de voornaamste levensmiddelen
en manufacturen over Juni 1948, onder aantekening van
het navolgende:

Manufacturen Juni 1948.
Gestegen zijn de gemiddelde prijzen van:
Heren onderbroeken
Heren onderhemden
Dames onderbroeken
Dames onderjurken i
Dames japonnen rayon
Dames japonnen katoen
Heren pakken stoffen
Handdoeken
Schoenen (heren)
Schoenen (dames).

Gedaald zijn:
Katoenen hemden
Khakihemden
Heren sokken
Heren zakdoeken
Heren dassen
Schoenen (keds).

De prijzen van de overige artikelen bleven constant.

Levensmiddelen Juni 1948.
Gestegen zijn de gemiddelde prijzen van: Vlees en

groenten.
Gedaald is de prijs van brood.
De stijging van de vleesprijs vond plaats na verkregen

toestemming van de Directeur Sociale en Economische
Zaken. De stijging der groentenprijs was het gevolg van
het schaarse aanbod in deze maand.

Door daling der meelprijzen in Amerika kon het ge-
v/icht van het brood dat voor 8 ct. per 100—110 gr. thans
verkocht wordt wederom worden opgevoerd tot het nor
maal gewicht van 120-—130 gr.

Artikel Eenheid Prijzen Prijzen
Sept. ’39 Juni ’48

Manufacturen
Onderbroeken (Heren) stuk ƒ 0,25 ƒ 1,80
Onderhemden (Heren) it 0,25 tt 1,43
Damesonderbroeken n 0,50 tf 1,86
Damesonderjurken t> ff 1,25 tf 5,62
Katoenen hemden (Heren) „ ft 2.— tt 6,22
Khakihemden (Heren) ft 0,75 ft 5,84
Herensokken paar tf 0,25 tt 0,95
Herenzakdoeken stuk , , 0,25 tt 0,81
Herendassen >) ft 1,59 tt 2,02
Dames japonnen (rayon) 11 2,50 tt 24,—
Damesjaponnen (katoen) »» tf 2,— tt 13,88
Herenbroeken (witte) tt ft 2,75 9,34
Herenpakken (witte) t7 ft 10,— tt 31,80
Herenpakken (stoffen) , , 25,— tt 62,89
Ketelpakken (khaki) >> M 3,50 15,—
Handdoeken »> , , 0,50 , , 1,96
Beddelakens »» tf 2,25 tt 6,50
Tafellakens 1» ft 2 , - t 10,81
Schoenen (Heren) JJ ft 5.— tt 15,86
Schoenen (Dames) , , 2,— tt 12,67
Schoenen (keds) »> ”

0,75 ft 3,73

Levensmiddelen
Maïsmeel % kg. ƒ 0,10 f 0,30
Aardappelen Vz kg. ft 0,10 0,25
Tarwemeel Vz kg. „ 0,071/2 tt 0,24
Bonen Vz kg. , , 0,20 0,50
Erwten Vz kg. 0,221/2 ff 0,40
Spijsolie 1 liter , , 0,50 ff 2,10
Boter blik 5 Ibs. , , 3,75 , , 9,75
Margarine Vz kg. ft 0,30 , , 1,50
Reuzel Vz kg. tf 0,30 1,40
Koffie ongebr. ¥z kg. , , 0,20 , , 0,60
Thee Vz kg. , , 1,50 ff 2,50
Rijst Vz kg. , , 0,10 ft 0,36
Suiker zakje 5 Ibs. ft 0,371/2 ft 1,05
Melk blik 141/2 oz. , , 0,25 0,36
Kaas Vz kg. , , 0,60 »» 2,10
Uien Vz kg. , , 0,15 0,40
Eieren stuk , , 0,071/2 • f 0,20
Brood 120—-130 gr. ft 0,04 11 0,08
Vlees gemid. 1 kg. ff 1,25 ff 2,60
Vis gemidd. 2 kg. , , 1,25 , , 2,70
Groenten & vtuchten gem. 0 ,371/2 tt 1 — ”

Op voorstel van de V oorzitter  wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

ISo. een gouvernements-depêche dd. 13 Juli 1948
no. 4380 met bijlagen, luidende:

„Hiermede heeft ondergetekende de eer, de aandacht
van Uw College te vragen voor het navolgende;

De Heer Directeur van de Landsradio- en Telefoon
dienst bericht in zijn brief dd. 25 Mei 1948, no. 1186,
waarvan een afschrift wordt bijgevoegd, dat het werk van
de telegrafisten op het lu-chtvaartstation Hato zodanig
overladen is, dat van een werkelijke beveiliging geen
sprake meer is.

Wil Curagao een vooraanstaande plaats innemen op
internationaal luchtvaartgebied, hetgeen ondergetekende



van groot belang acht, dan zal de in rich ting  van p laa tse 
lijke overheidsorganen, die daarm ede verband  houden, ge
lijke tred  m oeten houden m et de eisen, welke in te rn a tio 
naal bezien, aan  zodanige organen m oeten worden gesteld.
Als eerste  eis zal daarbij m oeten gesteld, d a t een veilig
verkeer zoveel mogelijk w ord t gew aarborgd.

Teneinde h e t te leg rafistencorps in voldoende m ate te
on tlasten  w ordt th a n s  voorgesteld, n a a s t aanvulling der
vacatu res in de ran g  van te lefon ist 1ste klasse, deze rang
m et 3 u it te  breiden. Laatstgenoem de k rach ten  zullen sup
pleto ir m oeten worden opgebrach t op de 2de aanvullende
begroting 1948.

O ndergetekende ach t h e t ech ter wenselijk, d a t deze
reeds th an s  w orden aangesteld. Hij moge derhalve Uwe
S ta ten  verzoeken, hem  wel te  w illen doen w eten, of zij
zich hierm ede kunnen verenigen.

V olledigheidshalve w ord t hierbij overgelegd een a f
sch rift van  h e t op deze aangelegenheid betrekking  heb
bend advies d. 7 Jun i j.1. no. 2734, van de H eer A m bte
n a a r belast m et h e t Toezicht op de L u ch tv aa rt.” .

llfO. een gouvernements-depêche dd. 16 Juli 1948
no. 5493 met bijlage, luidende:

„O ndergetekende heeft hierm ede de eer, Uwe S ta ten
te  doen toekom en a fsch rift van een brief van  de H eer
D irecteur van Openbare W erken dd. 25 Jun i 1948, no. 3172
O.W., betreffende vergoeding voor h e t gebruik van een
vervoerm iddel door de A m btenaar belast m et he t Toezicht
op de L uch tvaart.

G aarne zal ondergetekende van Uwe S ta ten  ver
nemen, of, na de onlangs door de heer Castendijk m et Uw
College gehouden uitvoerige besprekingen over de voor
zieningen voor en de behoeften van de L uch tv aart, welke
besprekingen wellicht geleid hebben to t  een duidelijker in
zicht in de o^mvang van de taak  en w erkzaam heden van
deze functionaris, zij hun  standpunt, ingenom en tijdens de
behandeling van de 3de suppletoire begro ting  1947, wen
sen te  handhaven, dan  wel van m ening zijn, d a t een v er
goeding — en zo ja  in  welke vorm  en to t welk bedrag —
aan  de heer A m btenaar be last m et he t Toezicht op de
L u ch tv aart dient te  w orden toegekend.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de 2de Com
missie.

15o. een gouvernements-depêche dd. 16 Juli 1948
no. 5828 met bijlage, luidende:

O ndergetekende heeft hierm ede de eer. Uwe S ta ten  te
doen toekom en a fsch rift van  een brief dd. 8 Ju li 1948,
no. 3375 O.W. van de H eer D irecteur van  O penbare W er
ken, betreffende de oeververbinding P unda— O trabanda
n a a r aanleiding van  de op 6 Ju li j.1. p laa ts  gehad, heb
bende aan v arin g  van de Koningin Em m a-brug, n a a r  de
inhoud van welke brief hij kortheidshalve moge ver
wijzen.” .

Het afschrift luidt:
„D insdagm orgen 6 Ju li m oest ik Uwe Excellentie

telefonisch berichten, d a t de Koningin E m m a-brug in de
vroege m orgen w ederom  w as aangevaren  en d a t h e t er
n a a r u it zag, d a t deze aanvaring  ernstige gevolgen zou

hebben. T ot dusverre zijn mijn som bere veronderstellingen
m aar a l te  zeer bew aarheid, w an t de brug  blijkt veel on
gunstiger te  liggen dan in 1946 na  de ernstige aanvaring
door de ,,Cabo de H om os” . B innenkort hoop ik terzake
uitvoerig te  rapporteren .

T hans ach t ik  mij verplicht om de aandach t van Uv/e
Excellentie te rzake  voor h e t volgende te  vragen. W illem
stad  zal he t gedurende geruim e tijd zonder oeververbin
ding m oeten doen en dagelijks m aken duizenden au to ’s
een bijna 16 km  lange omweg om van P unda n a a r O tra 
banda te  komen. E en  kap itaa l aan  geld en tijd g aa t ver
loren, personeel kom t te  la a t op w erk of k an too r en geen
w erkgever kan  aanm erking m aken, w an t de brug  is altijd
de schuld. De regelm aat is u it he t stadsleven. Doch sp re
kende van  regelm aat m oet ik  nu helaas vastleggen, da t
aanvaringen  van  de b rug  zich wel h aas t regelm atig  gaan
voordoen. W at de oorzaak is, is n iet bekend, ook Prof.
Thijsse heeft deze niet kunnen vinden, doch het is m erk
w aardig, d a t de oude brug  van vóór 1939 blijkbaar niet
wei'd aangevaren  en da t de nieuwe telkens w eer het
s lach to ffer is. Tenzij men aanneem t, d a t er na de oorlog
slech ter gevaren w ordt dan vroeger, hetgeen ik een
absurde veronderstelling  vind, moet men dus wel consta
teren , d a t e r een of ander funest verschil in ligging en
afm etingen tussen oude en nieuwe brug  is. Wij kunnen nu
wel hopen d a t h e t d itm aal de la a ts te  keer gew eest is, doch
als wij d a t doen, dan is het nagenoeg zeker, da t wij
bedrogen uitkom en.

Veel verstand iger is he t om er op te  rekenen, d a t de
brug  te  eniger tijd zodanig zal worden aangevaren, dat
hers te l vrijwel onmogelijk is. Ik  wil m et nadruk  v a s t
leggen, dat, w are de ram p van  6 Ju li enige weken la te r
gekomen, de gevolgen nog vee! erger gew eest zouden zijn.
W at toch is h e t geval ? Wij zijn bezig aan  het dóórtrekken
van de De Rouvilieweg en daartoe  w ordt langs de
St. A nnabaai, ach te r de ligplaats van  de opengedraaide
brug, een sta len  dam w and geheid. Thans zijn de pontons
door de k rach t van h e t schip gedeeltelijk op het ta lu d  ge
schoven, doch als deze dam w and e r reeds gew eest was,
zouden de voorstevens m et k rach t tegen  deze wand zijn
geworpen, hetgeen vrij zeker vernietiging voor verschei
dene pontons betekend zou hebben. H et w erk aan  de
De Rouvilieweg beteken t dus, d a t de toestand  voor de
brug  nog veel gevaarlijke!' w ordt.

Op de begro ting  vooi 1948 is een eerste  term ijn  u it
getrokken  voor de bouw van een vaste  oeververbinding.
Op aandrang  van de S ta ten  heeft Uwe Excellentie be
sloten deze term ijn bij de aanvullende begroting te ru g  te
nemen. H et is Uwe Excellentie bekend, da t ik d it betreu rd
heb. T hans ach t ik  mij verplicht onder Uv/ aandach t te
brengen, d a t he t uitstellen  van  de bouw van de vaste
oeververbinding n a a r mijn gevoelen in h e t belang van
C urasao niet to e laa tb aar is. Ik  heb in de N ota van Toe
lichting bij de uitbreid ingsplannen reeds een berekening
gegeven, w aaru it bleek, d a t de uitvoering van d a t werk
economisch volkomen verantw oord is, indien men nu een
verkeers-telling  hield en op grond daarvan  een nieuwe be
rekening opzette, zouden de cijfers nog m eer overtuigend
zijn, ook indien men in  aanm erking  neem t, d a t de kosten
van de b ru g  inmiddels wel zullen zijn gestegen.

Volledigheidshalve voeg ik  h ieraan  toe, dat, m ocht
alsnog to t  de bouw van  de b rug  besloten worden, ten  aan 
zien van  d it D epartem ent bijzondere m aatregelen  zullen
m oeten worden genomen. Wij zijn nu door de haven-
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werken, Rif-plan, versnelling van het tempo van de volks
woningbouw en de enorme hoeveelheid werk van de kapi-
taaldienst zo belast, dat er niets meer bij kan.

Wellicht wil Uwe Excellentie terzake ook het oordeel
van de C.M.P. inwinnen; ik heb nml. geconstateerd, dat
het verkeer op de Schottegatweg thans zodanig in omvang
en snelheid is, dat een rit van Punda naar Otrabanda op
sommige tijden een gevaarlijke onderneming begint te
worden.

Men houde wel in het oog, dat Curasao het, als het
noodlot het opnieuw treft, wel eens een ja a r  of langer
zonder brug moet doen en vergete ook niet, dat onze brug
er door al dat beschadigen en herstellen niet beter op
wordt.” .

De Voorzitter: Van deze brief is bereids een af
schrift gestuurd naar de leden; ik stel voor dit stuk
naar de 2de Commissie te verwijzen.

De heer Dr. Maal: De heer Directeur van Open
bare Werken is hiermee wel wat laat gekomen.
Mijnheer de Voorzitter, want voordien hebben de
Staten gewezen op de noodzakelijkheid en de moge
lijkheid een vaste oeververbinding te krijgen.

Het bovenstaande was aanleiding voor het post
vatten der mening, dat niet anders in een geschikte kracht
in de rang van kommies-verificateur tevens bestemd voor
opleiding van douaneambtenaren op Aruba zou kunnen
worden voorzien dan daarvoor een Nederlands am btenaar
in die rang te doen uitzenden voor de tijd van drie jaren.
Het laat zich aanzien, dat na bedoelde tijd ook het geven
van lessen aan een tweetal thans, alhier, in opleiding
zijnde ki'achten kan worden toevertrouwd.

Aangezien het hier echter een kracht betreft, w aar
voor in normale gevallen voor alles getracht zou zijn een
locale kracht te  zoeken, meent ondergetekende zich op het
standpunt te mogen stellen, dat het belang van het
douanekorps in het algemeen en de belastingdienst in het
bijzonder meebrengt, dat ten deze, in verband met de zeer
uitzonderlijke omstandigheden, to t de gezegde uitzending
dient te worden overgegaan, waarvoor door bestaande
vacatures, uiteraard  geen gelden behoeven te worden aan
gevraagd.

Gaanie zal in verband met het bovenstaande worden
vernomen of Uw College cndergetekende’s standpunt te r
zake kan delen.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de commissie.

Geen dei- leden bezwaar hebbende tegen het
voorstel van de Voorzitter, wordt aldus besloten.

16o. een gouvernements-depêche dd. 17 Juli 1948
no. 4451, luidende:

,,Hierbij heeft ondergetekende de eer de aandacht
van Uw College voor het ondervolgende te verzoeken:

Op de Begroting 1948 zijn gelden toegestaan voor
5 kommiezen-verificateur op Aruba en 7 kommiezen-veri-
ficateur op Curacao.

Op Aruba zijn er thans slechts 2 personen van die
rang in dienst en naar bekomen inlichtingen ligt het in
de bedoeling van een dezer krachten om binnenkort pen
sioen aan tc vragen.

Op Curagao zijn er thans slechts 3 personen, die in
bedoelde rang dienen.

Voor het onlangs gehouden vakexamen voor oplei
ding to t benoembaarheid to t kommies-verificateur zijn
7 candidaten geslaagd, t.w. 4 hoofdkommiezen en 3 kom-
miezen Ie klasse. Een der bedoelde kommiezen Ie klasse
is wegens het plegen van een s trafbaar feit sedert 6 Juni
j.1. in verzekerde bewaring bij de Politie, alhier, en zal
naai' alle waarschijnlijkheid uit ’s Lands dienst worden
ontslagen.

Zelfs bij bevordering to t kommies-verificateur van de
overige geslaagden zal er nog een vacature open blijven,
terwijl na bekomen ontslag en pensioen door de hiervoor
genoemde kommies-verificateur, werkzaam op Aruba, er
twee vacatures zouden ontstaan.

Voorts is er op Aruba grote behoefte aan een
douaneambtenaar, op zijn m inst in de rang van kommies-
verificateur, die hoofdzakelijk kan worden bestemd om de
douaneambtenaren op dat eiland op te leiden welke taak
thans onmogelijk kan worden opgedragen aan de plaatse
lijke krachten aldaar, noch ook kan van Curagao uit
daarin worden voorzien.

l lo .  een gouvernemens-depêche dd. 17 Juli 1948
no. 5881, luidende:

„Ondergetekende heeft hiermede de eer. Uwe Staten
mede te delen, van de Heer Minister zonder Portefeuille,
mede namens de Minister van Overzeese Gebiedsdelen, be-
i'icht te hebben ontvangen, dat na uitvoerige besprekingen
en rijpe ovei'wegingen de M inisterraad to t de slotsom is
gekomen, dat het gewenst was, het op 16 April j.I. te
Parijs gesloten m ultilateraal verdrag nopens Europese
Economische Samenwerking mede van toepassing te ver
klaren op Curagao, ofschoon dit niet in overeenstemming
was met het desbetreffende advies van Uwe Staten.

De Heer Minister voornoemd verzoekt ondergete
kende daarbij Uwe Staten, onder dankzegging voor de
door hen aan het ontwerp van wet gegeven aandacht, met
de beslissing van de Nederlandse Regering en met de
overwegingen, die daartoe hebben geleid, in kennis te wil
len stellen.

De redenen, die to t deze beslissing hebben geleid, zijn
de navolgende:

In de eerste plaats vormt dit m ultilaterale verdrag de
grondslag voor de uitvoering van het Europese hulpplan,
in verband waarmede thans het ontw'erp van een overeen
komst met Amerika in bespreking is. Deze laatste over
eenkomst zal dezer dagen geparafeerd moeten worden,
zodat de beslissing over het m ultilaterale verdrag niet
voor eventuële nadere beraadslaging ko-n worden uit
gesteld.

In de tweede plaats is, naar het oordeel der Regering,
niet te  verwachten, dat uit het verdrag van Parijs zelf
voor Curagao enig belangrijk gevolg zal voortvloeien. Zij
kan daarom niet inzien, dat er enig nadeel voor de Neder
landse Antillen aan de toepassing van het verdrag op dit
gebiedsdeel verbonden zou kunnen zijn. Daarentegen zou,
indien het buiten de werkingssfeer ervan zou komen te
liggen, de mogelijkheid om Curagao — zo dit te enigertijd
nodig mocht blijken — in het Economische hulpplan te
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betrekken, afgesneden zijn. D it risico m ag zeker n iet ge
lopen worden.

Bovendien is h e t uitgeslo ten  te  achten, d a t de V er
enigde S ta ten  van  A m erika e r mede zouden instem m en,
d a t de N ederlandse A ntillen buiten  de w erking van de
b ilaterale overeenkom st m et d it land zouden blijven. Ook
om deze reden w ord t h e t n iet mogelijk geacht he t S ta ten 
advies op te  volgen.” .

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Naar
aanleiding van dit ingekomen stuk zou ik willen op
merken, dat de Staten..........

De Voorzitter: Gaat het over de procedure. Mijn
heer Irausquin? Wij moeten ons hieraan blijkbaar
wennen.

De heer Irausquin: Wilt U het dan straks na
afhandeling van de agenda van hedenavond weer aan
de orde stellen, Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Daar heb ik geen bezwaar tegen.
Gaan de andere heren daarmee accoord?

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

ISo. een gouvernements-depêche dd. 19 Juli 1948
no. 752 met bijlage, luidende:

„Hierbij heeft ondergetekende de eer de aandacht
van Uwe S ta ten  te  vragen voor het volgende:

De H eer Jam es George Capriles, e igenaar van het
zuivelbedrijf onder de naam  „M elkhandel J . G. C apriles”
heeft zich to t ondergetekende gewend m et he t verzoek
een renteloze lening van  ƒ 70.000,—  u it ’s Lands k as  te
mogen ontvangen. A fsch rift van he t request gelieven Uwe
S ta ten  als bijlage I  ingesloten aan  te  treffen .

Terwijl d it rekest in behandeling was, wendde de heer
Capriles zich to t  de H eer D irecteur van  he t D epartem ent
Sociale en Econom ische Zaken m et de mededeling, d a t hij
u it een financieel oogpunt n iet langer in s ta a t v/as zijn
m elkcentrale te  drijven en h a a r  aan  het G ouvernem ent te
koop aanbood.

De H eer Capriles wil zo gauw  mogelijk een beslissing
en w enst elke zich voordoende gelegenheid om zijn bedrijf
van de hand  te  doen aan  te  grijpen en h e t schijnt, da t een
vreemdeling, i.c. een Venezolaan, he t bedrijf wil aankopen
om h e t over te  brengen n a a r Venezuela. H iertegen zullen
v/einig bezw aren kunnen worden gem aakt, d a a r tegenover
de vroeger gedane dollaruitgaven th an s  w eer dollar-
inkom sten zullen komen te  staan .

H et is ongetwijfeld in h e t belang der plaatselijke
gem eenschap —  zowel voor de m elkleveranciers a ls de
afnem ers van het bew erkte product —  d a t dit m oderne
m elkbedrijf blijft functionneren. Zo mogelijk m oet worden
voorkomen, d a t d it bedrijf in handen kom t van een vreem 
deling m et de bedoeling om he t n a a r zijn land over te
brengen.

De enige mogelijkheid om d it te  voorkom en is, d a t het
G ouvernem ent he t bedrijf van de heer Capriles overneem t.

De vorm, w aarin  het bedrijf dan zal m oeten werken, zou
nader kunnen w orden overwogen. O ndergetekende denkt
bijvoorbeeld aan  de vorm  w aarin  he t autobusbedrijf
functionneert.

G aarne zal ondergetekende van  Uwe S ta ten  vernem en
of U zich m et aankoop van d it bedrijf door h e t G ouverne
m ent k u n t verenigen en de daarvoor benodigde gelden
zult willen voteren.

Indien Uwe S ta ten  h e t wenselijk ach ten  d a t te r  zake
nog van  gedachten w ordt gewisseld, is  ondergetekende
gaarne  bereid een gem achtigde a f te  vaard igen .” .

De Voorzitter:. Ik stel voor dit stuk te stellen
in handen van de 2de en 3de commissie.

De heer E. Joncliheer: Kunnen wij niet direct
over dit stuk beslissen. Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Neen, Mijnheer Jonckheer.

De heer Dr. Maal: Kunnen wij dit stuk niet
plaatsen op de agenda van deze vergadering. Mijn
heer de Voorzitter?

De Voorzitter: Neen, dokter Maal. De heren die
nen zich natuurlijk een beetje voor te bereiden om
zulke zware stukken te behandelen.

Geen der leden bezwaar’ hebbende tegen het
voorstel van de Voorzitter, wordt aldus besloten.

19o. een gouvernements-depêche dd. 21 Juli 1948
no. 3351/4179 in antwoord op de brieven van de Sta
ten dd. 23 April 1948 no. 4 en dd. 20 Mei 1948 no. 39,
luidende:

,,In antv/oord op bovenaangehaalde brieven heeft
ondergetekende hierm ede de eer, Uwe S ta ten  het navol
gende te  berichten:

A rtikel 5 van de Curagaose Com ptabiliteitsw et luidt
alil volgt:

,,De in  de loop van he t d ien stjaar opkomende be
hoeften, welke n iet in de begroting zijn om schreven, w or
den in N ederland door Onze M inister van Koloniën en in
de Kolonie door de G ouverneur op de post voor onvoor
ziene u itgaven aangewezen. Die uitgaven worden in de
rekening gebrach t en om schreven in zovele bijzondere
posten, als zij gelijksoortige onderw erpen betreffen .” .

De behoeften om de gem aakte dienstreis te  doen
m aken is dit ja a r  opgekomen, v/eshalve verantw oording
van de kosten van die d ienstreis u it de post voor onvoor
ziene u itgaven konden en kunnen worden bestreden en de
boeking volkomen w ettig  is.

Hij moge Uwe S ta ten  voorts mededelen, dat, voor
zover voor de kosten reeds is  gedeclareerd, de uitgaven
verantw oord zijn ten  laste van artik e l 30799 — onvoor
ziene uitgaven —  der lopende begro ting .” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de commissie.



20o. een afschrift van de gouvernements-be-
schikking dd. 21 Juli 1948 no. 5788, waarbij de Ad
ministrateur van Financiën gemachtigd wordt, boven
de krachtens Gouvernements-beschikking dd. 16 Ja
nuari 1948 Nr. 187 ter beschikking van de Curagaose
delegatie ter Ronde Tafel Conferentie gesteld bedrag
van f. 10.000,— Ned. Crt., nog f. 5000,— Ned. Crt.
ter beschikking van bedoelde delegatie te stellen.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

21o. een gouvernements-depêche dd. 6030 A met
bijlage, luidende:

„O ndergetekende heeft hierbij de eer Uwe S ta ten  aan
te  bieden een 5-tal exem plaren van h e t verslag  Model
onderzoek ingang haven van W illem stad van P rofessor
J. Th. Thijsse.

Voor het u itbrengen van advies op pun t 2 van de
conclusies is bij G ouvernem ents-beschikking van  19 Juli
1948 no. 6050 een commissie van deskundigen ingesteld,
die eerstdaags haai- advies zal uitbrengen. A fsch rift van
deze beschikking- gelieve U hiernevens aan  to treffen .

Zodra de commissie h a a r  advies u itb ren g t zal ik  Uwe
S taten  daarvan  a fsch rift doen toekom en.” .

De Voorzitter: Ik stel voor dit stuk voor kennis
geving aan te nemen.

De heer Dr. Maal: Ik weet niet of dit over de
procedure gaat, maar in verband met de haast, welke
hierbij betracht moet worden, daar het hier het voor
naamste bestaansrecht van Curasao betreft, nl. de
haven, zou ik willen vragen, dat de Staten hun volle
medewerking verlenen om te proberen de suggestie
van prof. Thijsse tot stand te brengen. Zou ik de
opinie van de andere heren mogen vragen. Mijnheer
de Voorzitter?

De Voorzitter: Het is’daar nu de tijd niet voor,
dokter Maal.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
voorstel van de Voorzitter, wordt daartoe besloten.

22o. een gouvernements-depêche dd. 27 Juli 1948
no. 5108 met bijlagen, luidende;

„N evensgaand gew ordt U h e t ,,R apport n aa r aan 
leiding van een Studiereis door Mr. ,1. J. A. Ellis, Advo-
caat-G eneraal en Dr. H. M. W aszink, Gouvernem ents-
Psychiater, betreffende heropvoeding van delinquente
jeugd, in 16-voud, w aarvoor ik Uw welwillende aandacht
verzoek.

In  he t bijzonder moge ik de Conclusies van het R ap
port voor nauw keurige lezing aanbevelen.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

23o. een gouvernements-depêche dd. 28 Juli 1948
no. 6362a met bijlage, luidende:

„Ten vervolge op zijn b rief dd. 23 Ju li 1948 no. 6030A,
heeft ondergetekende de eer Uw S ta ten  hierbij te  doen
toekom en de notulen van de vergadering der commissie
ingesteld bij G ouvernem ents-beschikking dd. 19 Ju li 1948
no. 6030, gehouden op D insdag 20 Ju li 1948 des nam iddags
te  2.30 uur, m et de d aarin  vastgestelde conclusie.” .

De conclusie luidt;
,,De Commissie, ingesteld bij G ouvernem ents-beschik

king dd. 19 Ju'li 1948 no. 6030, na  bestudering van  het
rap p o rt van P rofessor J . Th. Thijsse, overwegende;

d a t de veiligheid van  de haven he t allereerste  levensi-
belang van  Curagao b e tre ft;

da t de p rak tijk  heeft uitgewezen, d a t op dagen, da t
er een sterke  stroom  loopt, de a fs tan d  van de havenm ond
to t de b rug  te  k o rt is gebleken om moeilijkheden en
scha,devaringen tijdens h e t binnenkomen van schepen te
voorkom en;

d a t schadevaring en stagna tie  de goede naam  van de
Curagaose haven schaadt, om dat dit he t verkeer te  land
belem m ert, schade aan rich t aan  telefoon- en lichtkabels,
stagna tie  geeft aan  de gehele scheepvaart en de bedrijven,
die daarvan  afhangen, en uiteindelijk kan  leiden to t ver
hoging van  de verzekeringsprem ies voor schepen, die onze
haven bezoeken;

dat een verschuiving n aa r buiten  van de gevaarzone
over een a fs tan d  van 90 m eter, w aarbij tevens een gunsti
ger stroomloop in deze zone w ordt verkregen, als een
goede verbetering  w ordt beschouwd;

d a t a is  beste oplossing door P rofessor Thijsse het
pkm  T2 w ordt aanbevolen ;

dat geheel w ordt ingestem d m et het rap p o rt van
Professor Thijsse en d a t geen betere p rak tisch  bru ikbare
oplossingen worden gezien dan de door hem aan-
gegevenen;

d a t de gedane stroom w aarnem ingen hebben bewezen,
d a t ei' s te rkere  strom en voorkomen dan w aren w aar
genomen ten  tijde van he t opm aken van he t rapport, h e t
geen cok u-it de moeilijkheden bij he t binnenloodsen van
schepen is gebleken, w aardoor de noodzaak van he t tr e f 
fen van m aatregelen h iertegen is komen v ast te  s taan ;

W eshalve de commissie ten  aanzien van de tweede
conclusie van P rofessor Thijsse, verk laart, da t zij de ver
g ro ting  van do a fs tan d  X van 190 to t  280 m eter en dus
van de stroom loze ru im te  to t  de brug  van 310 to t 400
m eter van zeer g root belang oordeelt voor he t veilig
binnenlopen van gro te  diepgaande schepen, en dat, aan 
gezien van  h e t aanbrengen dezer verbeteringen de gehele
scheepvaart zal p rofiteren , de uitvoering ervan m eest
u rgen t is.” .

De Voorzitter: Dit betreft het rapport van de
commissie, welke ingesteld is naar aanleiding van
het rapport prof. Thijsse. Ik was van plan voor te
stellen dit stuk voor kennisgeving aan te nemen,
aangezien de heren hier reeds kennis van hebben
genomen, maar als zij er geen bezwaar tegen hebben,
kunnen wij dit stuk verwijzen naar de 3de commis
sie, aangezien de heer Dr. Maal zoeven het een en



ander hierover heeft gezegd, o.a. dat hij er groot
heil in ziet, dat dit werk tot stand komt.

De heer Dr. Maal: Ik begrijp dit niet. Mijnheer
de Voorzitter. Ik vroeg U zoeven vanwege de urgen
tie de mening van de andere heren te vragen en daar
antwoordde U laconiek op met te zeggen, dat het
daar nu niet de tijd voor is. Als er urgentie is, is er
altijd tijd. Mijnheer de Voorzitter, en zeker als de
haven van Curasao in gevaar kan komen. Evengoed
als er een motie van orde voorgesteld is door het lid
Henriquez, heb ik vanwege de urgentie van het ver
beteren van de haven van Curagao voorgesteld voor
deze zaak de adhaesie van de Staten van Curagao te
krijgen. Ik geloof, dat het Uw plicht is daaraan mede
te werken.

De Voorzitter: Inderdaad, zolang ons Reglement
van Orde, dat ons in de vergadering tot wet strekt,
er niet door in het gedrang komt, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Het Reglement van Orde is
niet de hoofdzaak. Mijnheer de Voorzitter. Hoofdzaak
is het belang van Curasao. Wij kunnen ons niet aan
het Reglement van Orde houden, terwijl het belang
van Curagao..............

De Voorzitter: Wij hebben een Reglement van
Orde en daar hebben wij aan te gehoorzamen, dokter
Maal. Als U hieromtrent een andere mening heeft,
is dat iets anders, maar dat is niet de mijne en kan
het ook nooit worden; ik ben een voorstander van
orde.

De heer Dr. Maal: Het Reglement van Orde
stelt U dus vóór het belang van Curagao?

De Voorzitter: Neen, dat heb ik niet gezegd,
dokter Maal.

Mijne Heren. Ik stel voor dit stuk naar de 3de
commissie te verwijzen, waarin de Statenleden de
gelegenheid krijgen hun mening hieromtrent naar
voren te brengen.

De heer Dr. Maal: Ik stel voor het nog op de
agenda van deze vergadering te plaatsen. Mijnheer
de Voorzitter. '

De Voorzitter: Dit had U de vorige keer moeten
voorstellen, dokter Maal. Dit stuk is van 28 Juli j.1.;
dat vergeet U! Het behoort tot de stukken, die aan
het Bestuur teruggezonden zijn in de vergadering
van 24 Augustus en die bij brief van 7 September
terugontvangen zijn. Alle leden zijn in het bezit van

een afschrift. U ook, dokter Maal! Degene, die nu
van urgentie spreekt, wist dat dit stuk in de verga
dering van 10 September aan de orde zou worden ge
steld. Toen had hij met zijn voorstel moeten komen.
Dit is niet iets, dat nu opgekomen is. Dokter Maal
had allang met zijn voorstel kunnen komen, als de
vergaaering van 10 September in het algemeen be
lang voortgang had kunnen vinden.

De heer Dr. Maal: Ik stel voor dit stuk heden
avond op de agenda te plaatsen. Mijnheer de Voor
zitter.

De Voorzitter: Ik heb daar geen bezwaar tegen,
indien er na afhandeling van onze agenda nog tijd
voor is.

Geen der leden bezwaren
voorstel, wordt aldus besloten.

hebbende tegen dit

2Ij.o. een gouvernements-depêche dd. 29 Juli 1948
no. 5038, luidende:

,,In antwoord op bovenaangehaalde brief heeft onder
getekende de eer Uwe Staten, op de daarin gestelde
vragen de navolgende antwoorden te doen toekomen:

ad deze vraag kan bevestigend beantwoord
worden;

ad 2-ma; opzichzelfstaande koffiehuisvergunningen
zijn sinds 1939 niet verleend; wel zijn er aan de eigenaars
van enkele sindsdien opgerichte restaurants, koffiehuis
vergunningen verleend; m.a.w. de sinds 1939 verleende
koffiehuisvergunningen waren steeds gekoppeld aan een
restaurant, hetgeen door de Heer Biion niet verzocht is :

ad 3-um: dit verzoek werd afgewezen, omdat bij het
door de politie ingesteld onderzoek — hetgeen steeds ge
bruikelijk is bij soortgelijke verzoeken — is komen vast te
staan, dat de Heer Brion nimmer als beheerder of bedrijfs
leider V0.n het aan de Weduwe Wolter toebehorende koffie
huis vras opgetreden, doch steeds voor eigen rekening de
vergunning van de Weduwe Wolter heeft geëxploiteerd;
hierbij kwam tevens vast te staan, dat de Heer Brion op
zettelijk de politie onjuiste inlichtingen verstrekt heeft;

atl 4-um: kennelijk is hiermede bedoeld een rond
schrijven van de Gezaghebber van Aruba v/aarvan hierbij
afschrift wordt overgelegd en dat in overleg met de Raad
van Politie is opgesteld;

ad 3-um; het is inderdaad juist, dat de Heer Brion
in 1946 een vei’zoek had gericht tot de Gezaghebber ter
verkrijging van een koffiehuisvergunning; dit verzoek
werd niet beantwoord, daar dit in verband met een brief
van de Gouverneur dd. 20 Juni 1944, welke een verbod
van uitbreiding van het aantal drankvergunningen inhield,
anders afgewezen zou zijn; hij werd echter wel mondeling
van het een en ander op de hoogte gesteld; hieraan kan
worden toegevoegd, dat de Heer Brion op 11 Maart 1948
een verzoek heeft ingediend tot verkrijging van een
logementvergunning, v/elk verzoek op 14 Juli jl. toe
gestaan is;

ad 6-iim: niet alleen de Heer Brion, doch bok de
met hem samen gehandeld hebbende persoon, met name
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de Weduwe W olter, is g e s tra ft. H aa r koffiehuisvergunning
werd ingetrokken, welke zij —  ondanks herhaa ld  verzoek
om teruggave —  nog steeds n iet teruggekregen  heeft.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 3de Commissie.

25o. een gouvernements-depêche dd. 31 Juli 1948
no. 6369, luidende:

,,O ndergetekende heeft hierbij de eer U w er College
mede te  delen, da t bezwaarlijk onderdak gevonden kan
worden voor de gouvernem ents vroedvrouw, die onlangf;
te  Rincon, B onaire werd geplaatst.

De aandach t van Uv/ College moge gevestigd worden
op deze aangelegenheid, w aar op h e t ontw erp 1ste aan 
vullende begroting voor het d ien s tjaa r 1948 een nost van
./ 14.000, is opgebracht voor de bouw van een woning
voor de gouvernem ents vroedvrouw  te  Rincon.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de commissie.

26o. een gouvernements-depêche dd. 2 Augustus
1948 no. 6507, luidende:

,,K rachtens verkregen m achtig ing van H are K onink
lijke Hoogheid de R egentes heeft Zijne Excellentie de H eer
M inister van Overzeese Gebiedsdelen mij opgedragen Uwe
S ta ten  in antw oord op hun aan  H are M ajesteit de
Koningin gerich t request dd. 10 Jun i 1948 het navolgende
te kennen te  gev en :

,,dat kennis is genom.en van h e t verzoekschrift w aar
van de strekk ing  zo spoedig mogelijk te  geraken to t de
ber,of'ming van de leden van het nieuw ingestelde College
\ au^i'i.lgomeen B estuur, u ite raa rd  de volledige instem m ing
heeft van de N ederlandse R egering;

da.L ech ter u it de aan  de S ta ten  door de afgetreden
G ouverneur gedane mededeling reeds i.s gebleken, d a t deze
benoem.ing vertrag ing  heeft ondervonden in verband m et
iiet opt.i’eden van  een nieuwe G ouverneur;

d a t artike l 68 der Curacaose S taa tsregeling  voor
schrijft, d a t de benoeming van leden van he t College van
Algemeen B estuur geschiedt door de G ouverneur na over
leg m et de S taten , de R aad  van Advies gehoord, zodat
derhalve ook na he t inw erkingtreden van de herziening
dezer S taatsregeling  nog enige tijd m oet verlopen, voordat
een College van Algemeen B estuu r kan optreden en in die
tijd noodzakelijkerwijs een bestuursvorm  m oet bestaan
zonder zodanig College, welke bestuursvorm  daarom  nog
met inconstitutioneel m ag worden genoem d;

d a t de R egering daarom  verm eent he t aan  een m is
verstand  te  m oeten toeschrijven als de S ta ten  de bestuu rs
vorm in de A ntillen inconstitutioneel noem en;

d a t in easu ook n iet kan  worden gesproken van een
opdracht aan  de afgetreden G ouverneur om de instelling
van een College van  Algemeen B estuu r over te  la ten  aan
de optredende Gouverneur, doch van een verzoek gerich t
op de toepassing van een beginsel van redelijkheid en van
zuiverheid in h e t staa tkund ige  leven, volgens hetw elk een
aftredende G ouverneur zijn opvolger zo min mogelijk bindt
ten aanzien van een aangelegenheid, w aarvan  n iet hijzelf
doch zijn opvolger de gevolgen zal hebben te  dragen, h e t
geen in casu te  m eer klemt, nu het g aa t om benoemingen

welke betrekking  hebben op de m edew erkers van de
nieuwe G ouverneur bij de u itoefening van h e t Algemeen
B estuur, w aarvoor deze nieuwe G ouverneur de v e ran t
woordelijkheid heeft te  d ragen;

d a t ook daarom  elke grond on tb reek t aan  de ten
requeste geuite m ening der S taten , d a t een m inisteriële
opdraciit de afgetreden  G ouverneur zou hebben gedwon
gen te  handelen in strijd  m et zijn am btseed en hem  bloot
zou stellen aan  een strafvervolg ing  als bedoeld in a rti-
KCl 21 der Curagaose S taa tsregeling ;

da t de R egering h e t daarom  ten  hoogste be treu rt, da t
de S ta ten  hebben gemeend sam enw erking m et he t be
staande bestuur te  m oeten opschorten behoudens voor w at
b e tre ft he t plegen van overleg over de benoeming van een
College van Algem een B estuu r;

d a t dit laa ts te  voorbehoud inmiddels de mogelijkheid
opent voor h erv a ttin g  der sam enw erking, aangezien de
optredende G ouverneur u it de aard  der zaak de benoeming
van een College van Algemeen B estuu r zal rekenen to t die
aangelegenheden, welke hij in de eerste p laa ts  zal hebben
to behartigen ;

da t de R egering e r derhalve op vertrouw t, d a t spoedig
de sam enw erking van B estuur en S ta ten  herste ld  zal
zijn.””.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

21o. een gouvernements-depêche dd. 3 Augustus
1948 no. 6122, luidende:

,,H ierbij heeft ondergetekende de eer de aandach t van
Uwe S ta ten  te  vragen voor he t volgende;

Bij de w erkzaam heden to t he t bergen van de gedeel-
telijk gezonken schipbrug na de aanvaring  op 6 Juli is
gebleken, d a t het aan ta l daartoe beschikbare lichters on
voldoende is. Bij vorige gelegenheden kon de N.V. Cura-
gaose Petro leum  Industrie  M aatschappij helpen door het
beschikbaar stellen van dergelijk m aterieel, doch deze
mogelijkheid b estaa t th an s niet m eer doordat de C.P.I.M.-
lichters wegens ouderdom intussen buiten gel3ruik
m oesten worden ge.ste!d.

H et is noodzakelijk, d a t het Gouvernem ent een drie
ta l dergelijke lichters, die op Curagao kunnen worden ver
vaardigd, aanschaft, w aarm ede een bedrag van rond
ƒ 45.000,-- gemoeid zal zijn. Voor hetzelfde doel dienen
ook nog enige pompen en een p a a r jacks te  worden aan-
.gekocht, welke n aa r schatting  ongeveer ƒ 4.000,— zullen
korten.

A angezien op de begroting voor he t beoogd doel geen
gelden zijn u itgetrokken  en het zaak is, d a t een en ander
zo spoedig mogelijk w ord t aangekocht moge ondergete
kende het bovenstaande aan Uwe S ta ten  voorle<^gen en zal
hij gaarne vernemen of bij Uw S ta ten  bezw aren bestaan
d a t reeds thans, in afw achting van de behandeling van de
suppletoire begroting, het B estu u r e r toe over g aa t be
doeld m aterieel aan  te  schaffen .” .

28o. een gouvernements-depêche dd. 3 Augustus
1948 no. 6462a, luidende:

,,Mits dezen heb ik de eer Uw aandach t voor het
volgende te  verzoeken.

Op 4 Jun i en 12 Ju li vond de verscheping p laa ts
van de h ier te  lande nog aanwezige N ederlandse m unten
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voor een to taa l bedrag van ƒ 1.478.183,— . Deze m unten
w aren sam engesteld u it in  de Verenigde S ta ten  van N.A.
aangem aakte  N ederlandse m unt, de zogenaam de Phila-
delphiam unt en vroegere N ederlandse m unt, te r  onder
scheiding genoem d U trechtm unt.

Zoals der S ta ten  bekend w erd Curagao, d a t voor het
van k rach t w orden van  de Curagaose m untregeling  1942
deel u itm aak te  van de N ederlandse m untunie, voor de oor
log voor elke officiële zending N ederlandse m unt door
N ederland belast voor de nominale w aarde dezer m unt op
grond van he t feit, d a t door h e t in omloop brengen dier
m unt h ier te  lande een verplichting, belopend eenzelfde
bedrag, on tstond  tegenover N ederland. Zodra deze N eder
landse m unt w erd ingenom en vond opzending n a a r N eder
land p laa ts  en w erd Curagao voor de nom inale v/aarde
dier m unt w eer on tlast, zodat de lopende verplichting
daarover w erd opgeheven.

De oorlog heeft in deze gang  van zaken een to ta le
wijziging gebracht.

In  de eerste  p laa ts  kw am  het, in verband m et de
groeiende ongerustheid  m et betrekking  to t de ontw ikke
ling van de m onetaire toestand  van Curagao, aan  welke
ongerustheid  Uwe S ta ten  bij hare  petitie  van  25 O ctober
1941 u itd rukk ing  gaven, u iterm ate  gew enst voor to t een
herziening van de geheel verouderde Curagaose m untw et
1899 over te  gaan  te r  wegnem ing van de onzekerheid van
de positie van  h e t eigen ruilm iddel. Deze overwegingen
resu lteerden  in h e t to t  s tan d  komen van de Curagaose
m untregeling 1942, w aarm ede de „m unt van  C uragao”
officieel h a a r  in trede deed.

Geruime tijd voor h e t in w erking treden  van  de Cura-
gaose M untregeling 1942 ech ter deed zich acuu t de be
hoefte gevoelen aan  een aanzienlijke verm eerdering van
de beschikbare pas- en tekenm unt. Door de tijdelijke u it
schakeling van ’s R ijksm unt te  U trech t door de bezetting
van N ederland w erden bestellingen g ep laa ts t in de V er
enigde S ta ten  van Noord-A m erika. N adat de beschikking
over deze Philadelphiam unten w as verkregen w erden zij
onmiddellijk in omloop gebrach t. In  to taa l bedroegen deze
Philadelphiam unten ƒ 436.000,— . Aangezien deze m unt
N ederlandse m unt was, on tstond  door he t in omloop
brengen h ier te  lande tegenover N ederland een verplich
ting  to t een zelfde bedrag, w aarvan reali.sering, zoals voor
de oorlog gebruikelijk was, ech ter i.v.m. de oorlogs
om standigheden achterw ege m oest blijven. Ook de aan-
m untiiigskosten voor de m unten  w erden geheel door
Curagao betaald.

D aarn aas t w aren u ite raa rd  nog een g roo t aan ta l
N ederlandse m unten van  voor de oorlog in  omloop, w aar
voor Curagao destijds op de norm ale wijze v/as belast.

Op het tijdstip  van in  w erk ingtreden  van de C ura
gaose m untregeling 1942 w aren dus in  omloop P h ila 
delphia- en U trechtm unten . Om prak tische redenen was
het gew enst deze m unt w ettig  betaalm iddel te  la ten  to td a t
zij geheel door de nieuwe Curagaose m unt zouden kunnen
worden vervangen, in afw achting w aarvan  in  de C ura
gaose m untregeling 1942 w erd bepaald (a r t. 15), d a t geen
nieuwe invoer van N ederlandse m untstukken  zou mogen
p laa ts  vinden.

M et de bestelling van m untstukken , welke voldeden
aan  de voorschriften  van de Curagaose m untregeling  1942
werd veel voortvarendheid  betrach t. Reeds op 26 F eb ruari
1943, d.i. een h a lf ja a r  voor h e t van k rach t worden der
regeling w erd een gro te  bestelling Curagaose m unten, be

staande u it rijksdaalders, guldens, kw artjes, dubbeltjes,
21/2 cen tstukken  en centen, gep laatst. A an de aanm aak
w aren in  de beginne ech ter moeilijkheden verbonden.

Door h e t hoger gemelde acute gebrek aan  pasm unt
h ier te  lande, hetw elk zich medio 1943 deed gevoelen,
m oest daardoor voornoemde bestelling worden aan 
gehouden en gedeeltelijk worden vervangen door een be
stelling N ederlandse m unt, w aarvan  de m atrijzen bij de
A m erikaanse m unt in voorraad  w aren. N a Mei 1943 be
hoefden ech ter geen bestellingen voor N ederlandse m unt
m eer te  worden gep laa tst en w erden sindsdien alleen
Curagaose m unten besteld. H et duurde evenwel to t  medio
1944 voordat de nieuwe Curagaose m unt in enige redelijke
hoeveelheid te r  beschikking kwam. Norm aliter' zou men
wellicht hebben kunnen besluiten to t  in trekk ing  der in
omloop zijnde N ederlandse m unt. G edurende de oorlog
werd ech ter zeer veel pas- en tekenm unt opgepot w aar
door de N ederlandse m unt voorshands n iet kon -worden
ontbeerd. Bij a rtik e l 20 van de Curagaose m untregeling
1942 w as ten  slo tte  bepaald, d a t de in Curagao in omloop
zijnde N ederlandse m unten de hoedanigheid van w ettig
betaalm iddel zouden behouden to t een nader bij K.B. v ast
te  stellen tijdstip. G edragen door de ongerustheid, welke
heerste  t.a.v. de mogelijke devaluatie van de N ederlandse
gulden en in verband m et h e t feit, d a t begin 1945 vol
doende Curagaose teken- en pasm unt aanwezig w as werd
aan  de toenm alige M inister van Koloniën te  Londen v e r
zocht een Koninklijk B eslu it u it te  lokken waarbij het
tijdstip  zou w orden vastgesteld , w aarop de N ederlandse
-jiiunten alh ier hun hoedanigheid van w ettig  betaalm iddel
zouden verliezen. D it K.B. is opgenomeii in P.B. 1945
4o. 105. B epaald werd, da t de N ederlandse m unten de

aoedanigheid van w ettig  betaalm iddel zouden behouden
to t 18 Jan u ari 1946. De inwisseling der N ederlandse
m unten geschiedde u ite raard  a  pari tegen Curagaose
m unt, bank- of m untbiljetten . Op d a t tijdstip  ech ter was
de N ederlandse gulden reeds gedevalueerd.

Aan de uiteindelijke opzending der N ederlandse
m unten naai' N ederland ging veel correspondentie vooraf.
N a inleidende gedachtenw isseling m aak te  de M inister van
Overzeese Gebiedsdelen in zijn brief van 14 Novem ber
1946 h e t s tandpun t terzake van  M inister L ieftinck bekend.
Deze bewindsm an kwam  h e t aangewezen voor de gedu
rende de oorlogsjaren  aan  de M unt te  Philadelphia ge
slagen N ederlandse m unten te  beschouwen als voor N eder
landse rekening te  zijn aangem aakt. Deze m unten zijn n.1.
geslagen onder v igueur van de M untw et 1901 en de C ura
gaose m untw et 1899. V oorts w erd erop gewezen, d a t schei
ding van de Philadelphiam unten en U trechtm unten  niet
zou zijn u it te  voeren vanwege he t geringe verschil tussen
beide m untsoorten . D it s tandpun t van M inister L ieftinck
brach t mede, d a t de aanm untingskosten  van de Phila-
delphiam unt tegen overlegging van  de aanm untingsreke-
ningen door N ederland aan  Curagao m oeten worden ver
goed. H iertegenover zou Curagao voor de nom inale w aarde
der m un t in N ederlands couran t worden belast en, bij
aflevering van de m unten, voor dezelfde w aarde weer
worden ontlast, w aardoor op de Philadelphiam unten het
koersverschil geen invloed zou hebben. Wel ech ter zou dit
koersverschil zijn invloed doen gelden bij de afrekening
van  de U trechtm unten, welke h ier te  lande tegen Cura-
gaos couran t ingenom en zijn, terw ijl de nominale w aarde
in N ederlands couran t van N ederland terugontvangen  zal
worden.
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A angezien ’s M inisters s tandpun t Curagao voor een
gevoelig koersverlies zou p laatsen  w erd dzz. g e trach t een
oplossing te  bereiken, w aardoor dit koersverlies in feite
door N ederland zou worden gedragen. De M inister hield
ech ter voet bij s tu k  onder aanvoering van de slotargu-
m enten, d a t voor de U trech tm unten  nom inaal N ederlands
couran t de hoogste w aarde is, welke w ettelijk  voor die
m unt in N ederland kan  gelden en bovendien de w aarde is,
w aarvoor Curagao indertijd  voor die m unt door N ederland
is belast. N a am pele overweging m oest d it standpun t
worden aanvaard .

H et verlenen in Curagao van de hoedanigheid van
w ettig  betaalm iddel aan  N ederlandse m unten geschiedde
ten  slo tte  enkel en alleen ten  behoeve van Curagao. N eder
land had  d a a r geen enkel belang bij. Voor N ederland blijft
im m ers de verplichting bestaan  alle to t  he t N ederlandse
M untfonds behorende m unten  naderhand  in te  nemen,
w aar die m unten zich ook bevinden en die verplichting
luidt voor alle m unten, of die nu in handen zijn van p a r ti
culiere personen of in de kas van he t G ouvernem ent van
Curagao, in dezelfde nom inale w aarde in N ederlands cou
ran t, welke de N ederlandse w et aan  die m unten toekent.

W ordt in bovenstaande zin to t  afrekening terzake
m et N ederland overgegaan dan w'ordt he t ten  laste  van
Curagao komende koersverlies als volgt becijferd:

I. D ebitering van Cui'agao voor de Philadelphia-
m unt. A an Philadelphiam unt werd in omloop gebracht
ƒ 436.000,— voor welke verplichting Curagao nooit werd
belast. Door debitering van Curagao m et d it bedrag in
N ederlands couran t (is gelijk Curagaos couran t ƒ 311.740)
bed raag t de koersw inst hierop C.C. ƒ 124.260,— .

II. C reditering van Curagao voor de Philadelphia-
en U trech tm un t voor een bedrag van ƒ 1.478.183,— N eder
lands courant. Door innam e van de m unten h ier te  lande
a pari bedraag t he t koersverlies hierop Curagaos courant
ƒ 421.282,15. H et saldo koersverlies bedraag t derhalve per
saldo C.C. ƒ 297.022,15.

D it door Curagao te  d ragen  koersverlies kan op twee
wijzen worden opgevangen. Prim o door d a t bedrag in de
Curagaose begro ting  in u itg aa f te  stellen en secundo doo-r
dit bedrag m et toepassing van a rtike l 4 lid 2 van de C ura
gaose m untregeling 1942 m et Koninklijke goedkeuring ten
laste  van het Curagaos m untfonds te  brengen, hetw elk een
saldo aanw ijst van ruim  1,3 millioen gulden. W eliswaar
staan  tegenover d a t saldo verplichtingen wegens in om
loop gebrachte m unten, doch een zekere m unthoeveelheid
blijft steeds in omloop, terwdjl ook he t voordelig verschil
tussen  voom oem d saldo en de u itstaande  verplichtingen
steeds g ro te r w ordt door he t regelm atig u it de omloop
verdwijnen van  Curagaose m unt.

H et bovenstaande heb ik gemeend speciaal onder de
aandach t van Uw College te  moeten brengen, om dat het
h ier een belangrijke u itg aa f b e treft, w aarvoor Curagao
zich th an s door de afw ikkeling van de N ederlandse m unt-
aangelegenheden ziet gep laatst.

G aarne verzoek ik van Uw gevoelen terzake te  doen
blijken onder berich t of erm ede kan  worden ingestem d,
d a t h e t te  lijden koersverlies kan worden gebrach t ten
laste  van h e t M untfonds. In  he t bevestigend geval zal ik
mij to t  de M inister van Overzeese Gebiedsdelen wenden
ten  einde de vereiste Koninklijke goedkeuring te  be
kom en.” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten

deze stukken in handen te stellen van de 2de com
missie.

29o. een gouveniements-depêche dd. 12 Augus
tus 1948 no. 5068-a, luidende:

„Ten vervolge op dezêrzijdse brief dd. 9 A pril 1948,
no. 1399 heeft ondergetekende de èer Uw College mede te
delen, van de H eer M inister van Overzeese Gebiedsdelen
bericht te  hebben ontvangen, da t de ra tifica tie  van  de te
Geneve to t s tan d  gekomen Overeenkom st betreffende
Tarieven en H andel in voorbereiding is, in  verband w aar
mede hij Uwe S ta ten  moge verzoeken, de beantw oording
van bovenbedoelde b rief te  willen bespoedigen en hem  om
tre n t de voorgenomen ra tifica tie  te  willen berich ten .”;

De Voorzitter: De in de zoeven voorgelezen de
pêche bedoelde brief dd. 9 April 1948 no. 1399 is in
middels reeds beantwoord, zodat ik voorstel dit stuk
te deponeren.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
v/ordt daartoe besloten.

SOo. een gouvernements-depêche dd. 12 Augus
tus 1948 no. 6713 met bijlage, luidende:

„O ndergetekende heeft hierbij de eer, te r  voldoening
aan  a:.'tikel 49 der Curagaose S taa tsregeling  Uwe S taten
aan  te  bieden een ontw erp van een algem ene m aatregel
van bestu u r to t  nadere wijziging van he t Octrooi-regle-
m ent m et de daarbij behorende memorie van toelichting,
m et verzoek terzake van advies te  willen dienen.” .

O]) voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken te stellen in handen van de 1ste com
missie.

31o. een gouvernemens-depêche dd. 16 Augus
tus 1948 no. 3537, luidende:

,,O ndergetekende heeft hierbij de eer Uwe S ta ten  te
verwijzen n a a r zijn brief van 15 Jun i 1948 no. 3537 inzake
de Intergouvernem entele M aritiem e Consultatieve O rga
nisatie.

V erm its de regering op afdoening van onderwerpe-
lijke zaak aandring t moge ondergetekende Uwe S taten
verzoeken in deze wel h a a r gevoelen kenbaar te  willen
m aken.”.

De Voorzitter: De 1ste commissie heeft reeds
hierop advies uitgebracht, hetwelk straks zal worden
voorgelezen, zodat ik U voorstel dit stuk te depone
ren.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

32o. een gouvernements-depêche dd. 19 Augus
tus 1948 no. 6739 luidende:

,,Ondergetekende heeft do eer Uwe S ta ten  hierbij aan



te bieden de prijzen van de voornaamste levensmiddelen
en mamifacturen over Juli 1948, onder aantekening van
het navolgende:

M anufacturen Juli 1948.
Gestegen zijn de gemiddelde prijzen van:
Heren onderbroeken
Damesonderjurken
Khakihemden
Herensokken
Herenzakdoeken
Dames japonnen (rayon)
Herenbroeken (witte)
Herenpakken (witte)
Handdoeken
Tafellakens
Schoenen (keds).

Gedaald zijn:
Heren onderhemden
Dameaonderbroeken
Katoenen hemden (heren)
Herendassen
Dames japonnen (katoen)
Herenpakken (stoffen)
Beddelakens
Schoenen (heren)
Schoenen (dames)
De prijzen van de overige artikelen bleven constant.

Levensmiddelen Juli 1948.
In  de prijzen van levensmiddelen hebben zich geen

veranderingen voorgedaan.

Artikel Prijzen Prijzen
Sept. ’39 Juli ’48

Manufacturen
Onderbroeken Heren) stuk ƒ 0,25 ƒ 1,89
Onderhemden (Heren) * } 0,25 „ 1,34
Damesonderbroeken 1) 0,50 „ 1,83
Damesonderjurken > f »» 1,25 ,. 6,70
Katoenen hemden (Heren) „ 2,— „ 6,15
Khakihemden (Heren) } f f t 0,75 „ 5,92
Herensokken paar t f 0,25 „ 0,97
Herenzakdoeken stuk f t 0,25 „ 0,82
Herendassen f t f f 1,50 „ 1,93
Damesjaponnen (rayon) t f 2,50 „ 25,89
Damesjaponnen (katoen) f t 2,— „  12,51
Herenbroeken (w itte) f f 2,75 „  9,63
Herenpakken (witte) t f f t 10,— „ 35,—
Herenpakken (stoffen) f t f t 25,— „  62,37
Ketelpakken (khaki) f t 3,50 „  15,—
Handdoeken

t f f t 0,50 „  2,42
Beddelakens f t f t 2,25 „  6,35
Tafellakens f t 2,— „ 11,99
Schoenen (Heren) f t 5,— „  14,36
Schoenen (Dames) f t t f 2,— „  9,55
Schoenen (keds)

f t 0,75 „ 6,27

Levensmiddelen.
Maïsmeel %  kg. f 0,10 /  0,30
Aardappelen % kg. f t 0,10 „ 0,25
Tarwemeel % kg. t f 0,071/2 „ 0,24
Bonen V2 kg. t f 0,20 ,, 0,50

Artikel Prijzen
Sept. ’39

Prezen
Juli ’48

Erw ten V2 kg. ƒ 0 ,2 2 1 /2 ƒ 0,40
Spijsolie 1 liter 0,50 t f 2,10
Boter blik 1 Ibs. >> 3,75 f t 9,75
Margarine Vz kg. f f 0,30 f t 1,50
Reuzel 1/2 kg. f t 0,30 f  t 1,40
Koffie ongebr. Vz kg. f t 0,20 0,60
Thee Vz kg. f f 1,50 f t 2,50
RijiSit Vz kg. , , 0,10 t f 0,36
Suiker zakje 5 Ibs. f t 0 ,3 7 1 /2 1,05
Melk blik 1 4 1 /2  oz. f t 0,25 , , 0,36
Kaas Vz kg. f f 0,60 f t 2,10
Uien Vz kg. f f 0,15 f t 0,40
Eieren stuk 0 ,0 7 1 /2 f t 0,20
Brood 120— 130 gr. t f 0,04 0,08
Vlees gemidd. 1 kg. t f 1,25 2,60
Vis gemidd. 2 kg. f t 1,25 2,70
Groenten & vruchten gem. t f 0 ,3 7 1 /2 , , 1 , - ”.

Op voorstel van de Voorzitter v/ordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

33o. een gouvernements-depêche dd. 19 Augus
tus 1948 no. 6221, luidende:

„Zoals Uwe Staten bekend kwam op 13 November
1947 een overeenkomst to t stand tussen vertegenwoordi
gers van Curacao en van de Nederlandse Regering ener
zijds en de B litse Treasury anderzijds, waardoor Cura
cao vrije convertabiliteit van haar olieponden-inkomsten
verkreeg. Bepaald werd voorts, dat deze overeenkomst
zou samenlopen met het Brits-Nederlandse Monetaire
Accoord van 7 September 1945 met dien verstande echter,
dat elke partij het recht zou hebben de overeenkomst te
beëindigen met inachtneming van een opzeggingstermijn
van 3 maanden.

In verband met het op 7 September a.s. aflopen van
het Brits-Nedeiiandsc Monetaire Accoord berichtte de
Minister zonder Portefeuille mede namen.o de Minister van
Overzeese Gebiedsdelen op 16 Juli j.1., dat het Accoord
over het algemeen bevredigend had gewerkt waarom het
gewenst voorkwam, behoudens enkele minder belangrijke
wijzigingen, to t verlenging daarvan te komen. Ten aanzien
van Curagao, tekende de Minister daarbij aan, zou de eis
moeten worden gesteld, dat de met de Britse Treasury
gemaakte afspraken om trent de dollarvoorziening van
Curacao gehandhaafd moeten blijven, èn in het belang
van dit gebiedsdeel èn omdat een afwijzende houding te r
zake de B ritten omvelkom zou zijn.

Teneinde tot bepaling van het Curagaose standpunt
in deze te komen werd bereids advies ingewonnen van de
Deviezencommissie, welke terzake overleg pleegde met de
Deviozen-Adviescommissie en de Secretaris van de Cura-
cjaose Bank. Bij genoemde adviseurs bestond geen bezwaar
verdei' in het Accoord deel te nemen onder de uitdrukke
lijke voorwaarde echter, dat de met de Britse Treasury
gemaakte afspraken betreffende de dollarvoorziening van
Curagao niet alleen gehandhaafd zouden blijven, doch, bij
verlenging van het Brits-Nederlands Monetaire Accoord,
ook de Curaca.Gse overeenkomst met de Treasury opnieuw
’’concurrently” zou worden verlengd, hetgeen de bijzon
dere belangen van Curasao inzake de dollarvoorziening
zou veilig stellen.
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Een ander punt, hetwelk door de Minister in zijn brief
van 15 Juli j.1. werd aangesneden is de mogelijkheid van
koersgarantie voor Curacaos pondenbezit, hoewel, schreef
de Minister, het in strijd is met de Britse principes om
dienaangaande een clausule in monetaire overeenkomsten
op te nemen. Ten aanzien van de convertabele olieponden
drong de Deviezencommissie erop aan te trachten een
koersgarantieverklaring te verkrijgen voor de nog niet
geconverteerde ponden. Hoewel de olieponden steeds vrij
wel onmiddellijk in dollars worden omgezet, werd destijds
n.1. goedgevonden op de ,,D” rekening bij de Bank of Eng
land een bedrag van £ 25.000,— aan te houden, opdat deze
convertabele pondenrekening niet geheel pro forma zou
worden. Tevens werd de vraag opgeworpen of een der
gelijke koersgarantieverklaring niet zou kunnen worden
verkregen voor Curagao’s bezit aan transferabele ponden,
welk bezit, weliswaar belangrijk afgenomen, toch nog aan
zienlijk is te noemen. Tenslotte zou een devaluatieveriies
op ons sterlingsaldo ernstig worden gevoeld.

Aangezien de Heer Minister van Overzeese Gebieds
delen op 14 dezer seinde, dat de Nederlandss delegatie
voor besprekingen terzake in de laatste week van Augus
tus Londenwaarts vertrekt te zamen met een vertegen
woordiger van Curagao, moge ik Uwe Staten verzoeken,
kan het zijn zo spoedig mogelijk, mij te willen berichten
of met verlenging in bovengeschetste zin kan Moorden
ingestemd.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Zoals U zich zult
herinneren is op voorstel van de Heer Plantz in de
vergadering van de 24ste Augustus j.1. besloten over
deze aangelegenheid een brief tot het Bestuur te
richten. Deze brief, die nog dezelfde avond opgesteld
en de volgende dag verzonden is, luidde als volgt:

,,Gezien het feit, dat de monetaire overeenkomst
ti.'SS.en Nederland en Engeland, waarin ook Curacao op
genomen is, met ingang van 7 September a.s. afloopt,
menen de Staten van CuraQao het navolgende onder de
aandacht van Uwe Excellentie te moeten brengen.

In het algemeen kan gezegd worden, dat de op
13 November 1947 naast voornoemde overeenkomst ge
slotens tussen Engeland en Curasao, bevredigend gewerkt
heeft, zodat tegen verlenging van laatstgenoemde over
eenkomst in beginsel geen bezwaar bestaat. Evenwel zou
den ae Staten gaarne zien, dat een clausule opgenomen
wordt, waarbij Engeland de koers van de ponden garan
deert, die door de oliemaatschappij gestort worden (de
z.g. convertible pounds). Dit wordt nodig geacht, omdat
er altijd enige tijd verloopt tussen dag van storting en dag
van omzetting. Een eventuele devaluatie, die tussen deze
data zou vallen, zou voor Curasao een gevoelig verlies
kunnen opleveren.

Voorts achten de Staten het gewenst, dat vast komt
te staan, dat Curagao te alle tijde zijn „transferable
pounds” in de sterling area kan gebruiken, waaronder
begrepen de z.g. transferable landen.

Tenslotte zouden de Staten het op prijs stellen, dat
een commissie uit Curagao aan de Nederlandse wordt toe
gevoegd, wanneer die met de Engelse Regering de verlen
ging der overeenkomst gaat bespreken en dat in die com
missie, evenals zulks het vorig jaar het geval geweest is,
de ondervoorzitter der Staten, de heer W. R. Plantz, op
genomen wordt.”.

Beantwoording van de zo juist voorgelezen gou-
vernements-depêche dd. 19 Augustus 1948 No. 6221
is derhalve niet meer nodig, zodat ik voorstel die
depêche te deponeren.

Aangezien niemand hiertegen bezwaar heeft,
wordt aldus besloten.

De Voorzitter: Voorts zijn daarbij van het Be
stuur de navolgende stukken terugontvangen, welke
betrekking hebben op landsverordeningen;

I. Memorie van Antwoord op de ontwerp-lands-
verordening, houdende bepalingen betreffende het
exploiteren van hazardspelen ter bevordering van
het toerisme en tot wijziging van artikel 266 van het
Wetboek van Strafrecht voor Curagao (1948__1949-
9).

II. Memorie van Antwoord met Nota van Wij
zigingen op de ontwerp-landsverordening tot wijzi
ging en aanvulling van de Algemene Veroidening
I. U. & D. 1908 (P. B. 1908, no. 33) (1948—1949-3).

III. Memorie van Dupliek op de ontwerp-lands-
verorderiing houdende instelling van een College van
Gecomnr itteerden (1948—1949-7).

IV. Mem.orie van Antwoord met Nota van Wij
zigingen op de ontwerp-landsverordening tot wijzi
ging en aanvulling van het Reglement op de inrich
ting en samenstelling van de Rechterlijke Macht in
Curagae (P. B. 1941, no. 60) en tot wijziging van
ailikel 236 van het Wetboek van Strafvordering voor
Curasao (P. B. 1914, no. 21) (1948—1949-15).

V. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
met Tweede Nota van Wijzigingen op de ontwerp-
landsverordening, houdende een nieuwe organisatie
van de Politie in het Staatsdeel Curacao (1948—
1949-16).

VI. Memorie van Antwoord met Gewijzigd Ont
werp op de ontwerp-landsverordening tot instelling
van een Algemeen Bouwfonds voor het Staatsdeel
Curasao (1946—1947-5).

VII. Tweede Nota van Wijzigingen met Toe
lichting op de ontwerp-landsverordening tot wijzi
ging en aanvulling van de Algemene Verordening
I. U. & D. 1908 (P. B. 1908, no. 33) (1948—1949-3).

VIII. 2e Nota van Wijzigingen met toelichting
op de ontwerp-lste Aanvullende begroting 1948
(1948—1949-6).

IX. een gouvernements-depêche dd. 20 Augus
tus 1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt
aangeboden een ontwerp-beschikking tot vaststelling
van het slot der rekening over het dienstjaar 1938.

Deze stukken zullen worden gedrukt en verdeeld,
terwijl zij ter behandeling in handen gesteld zijn van
de betrokken commissies.
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Het eveneens terugontvangen ontwerp-beschik-
king tot vaststelling van het slot der rekening over
het dienstjaar 1938 stel ik voor te stellen in handen
van de 2de commissie.

Geen der leden hiertegen
wordt daartoe besloten.

bezwaar hebbende,

5.̂ 0. een gouvernements-depêche dd. 26 Augus
tus 1948 no. 7246, waarbij de Staten wordt medege
deeld, dat de heer L. A. C. Laclé op die dag de eed,
voorgeschreven bij artikel 86 van de CuraQaose
Staatsregeling, heeft afgelegd.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik meen het gevoe
len van dit College te vertolken, wanneer ik het nieu
we lid, de heer Laclé, hartelijk welkom heet in deze
vergadering en hem als onze wens te kennen geef,
dat hij voldoening mag hebben van het werk, dat hij
in het belang van onze gemeenschap zal verrichten.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

35o. een brief dd. 7 September 1948 van het lid
der Staten, de heer F. Visser, luidende:

,,Beleefd bevestig ik hiermede ons mondeling onder
houd, waarbij ik U mededeelde, dat ik van 8 September
af tot omstreeks het einde van 1948 op vacantie in Neder
land zal zijn.

Ik hoop, dat het College onder Uw leiding in onder
ling begrijpen en de ernstige wil tot samenwerking veel
constructieve arbeid zal verzetten in het belang van de
Nederlandse Antillen en het gehele Koninkrijk.”.

De Voorzitter: Mede namens de Staten dank ik
het geachte medelid Visser voor zijn mededeling en
spreek daarbij de hoop uit, dat hij een aangename
vacantie in het moederland zal hebben. Ik wens hem
tevens een behouden terugkomst toe.

Op voorstel van de V oorzitter  wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

36o. een gouvernements-depêche dd. 10 Septem
ber 1948 no. 7663, luidende:

,,Ondergetekende heeft de eer Uwe Staten mede te
delen, dat hij van de Heer Minister van Overzeese Gebieds
delen telegrafisch bericht ontving, dat te Londen volledige
overeenstemming werd bereikt over de verlenging van het
monetair accoord met Engeland en de verlenging met één
jaar van het daaraan verbonden speciaal agreement met
Curasao.

Na ontvangst van een in uitzicht gestelde brief hoopt
ondergetekende Uwe Staten meerdere inlichtingen te
kunnen verschaffen.”.

37o. een gouvernements-depêche dd. 11 Septem
ber 1948 no. 7580, luidende:

,,Ondergetekende heeft de eer Uwe Staten hierbij te
doen toekomen de prijzen van de voornaamste levens
middelen en manufacturen over Augustus 1948, onder
aantekening van het navolgende:

\
Manufacturen Augustus 1948.

Gestegen zijn de gemiddelde prijzen van:
Onderbroeken (Heren)
Onderhemden
Damesonderbroeken
Damesonderjurken
Katoenenhemden
Khakihemden
Herendassen
Herenbroeken (witte)
Herenpakken (stoffen)
Handdoeken
Beddelakens
Schoenen (Heren)
Schoenen (keds).

Gedaald zijn:
Herensokken
Herenzakdoeken
Damesjaponnen (Katoen)
Ketelpakken
Tafellakens
Schoenen (Dames).
De prijzen van de overige artikelen bleven constant.

Levensmiddelen Juli 1948.
In de prijzen van levensmiddelen hebben zich geen

veranderingen voorgedaan.
Artikel

Manufacturen

Prijzen
Sept. ’39

Prijzen
Aug. ’48

Onderbroeken (Heren) stuk ƒ 0,25 / 1,99
Onderhemden (Heren) ff 0,25 tl 1,46
Damesonderbroeken > 1t 0,50 ff 1,88
Damesonderjurken , , 1t 1,25 tt 7,34
Katoenen hemden (Heren) ft 2,— ff 6,32
Khakihemden (Heren) n ff 0,75 tt 6,16
Herensokken paar tf 0,25 ft 0,87
Herenzakdoeken stuk ft 0,25 f 0,75
Herendassen ft 1,50 tt 2,33
Damesjaponnen (rayon) M ,, 2,50 ft 25,89
Damesjaponnen (katoen) }} , , 2,— ff 12,50
Herenbroeken (witte) tt 2,75 t 9,79
Herenpakken (witte) )> ft 10,— ft 35,—
Herenpakken (stoffen) tf 25 ,~ tt 62,43
Ketelpakken (khaki) tt 3,50 tt 14,75
Handdoeken tf ft 0,50 f t 2,45
Beddelakens tl tt 2,25 tt 6,66
Tafellakens ft tt 2,— tt 11,07
Schoenen (Heren) >> 5,— tt 14,90
Schoenen (Dames) tf tt 2,— tt 9,31
Schoenen (keds) tf ff 0,75 tt 6,90

Levensmiddelen
Maïsmeel % kg. f 0,10 f 0,30
Aardappelen Vz kg- „ 0,10 tt 0,25
Tarwemeel Vz kg. 0 ,071/2 tt 0,24
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Artikel Prijzen
Sept. ’39

Prijzen
Aug. ’48

Bonen Vz kg. 0,20 0,50
Erwten Yz kg. >> 0,22 Yz „ 0,40
Spijsolie 1 liter t 0,50 „ 2,10
Boter blik 5 Ibs. f t 3,75 „ 9,75
Margarine Vz kg. t t 0,30 „ 1,50
Reuzel Yz kg. } t 030 „ 1,40
Koffie ongebr. Yz kg. t f 0,20 „ 0,60
Thee Yz kg. t t 1,50 „ 2,50
Rijst Yz kg. t t 0,10 ,, 0,36
Suiker zakje 5 Ibs. t f 0,37Yz 1,05
Melk blik 141/2 o z . t f 0,25 „ 0,36
Kaas Yz kg. t t 0,60 „ 2,10
Uien Yz kg. t t 0,15 „ 0,40
Eieren stuk , , 0,07Yz „ 0,20
Brood 120— 130 gr. , , 0,04 „ 0,08
Vlees gemidd. 1 kg. , , 1,25 „ 2,60
Vis gemidd. 2 kg. 1,25 „ 2,70
Groenten & vruchten gemid.- 0,37Yz „ 1,— ”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

38o. een brief dd. 4 September 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 15 Juni 1948 no. 3537 de Staten meedeelt, dat
haar van geen bezwaar is gebleken, weshalve zij de
Staten in overweging geeft aan Zijne Excellentie de
Gouverneur te adviseren het ,,associate membership”
t.b.v. Curasao aan te vragen van de Intergouver
nementele Maritieme Consultatieve Organisatie.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik verzoek aantekening, dat ik tegen de verzending
van al deze verslagen ben.

Geen der leden bezwaar" hebbende tegen dit ver
slag van de 1ste Vaste Commissie, wordt besloten het
aldus over te nemen.

39o. een brief dd. 4 September 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie de Staten adviseert de navol
gende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur van
Curagao te zenden:

,,Ter voldoening aan het bepaalde in artikel 76 sub 3
van de Curagaose Staatsregeling, hebben de Staten de eer
Uwe Excellentie hierbij de navolgende voordracht te doen
toekom en:

1. V. E. Henriquez, Aruba, oiid-li'd der Staten.
2. M. P. Gorsira. Curacao, inspecteur der Burger-

politie.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Aangezien mij ter
ore is gekomen, dat de heer Henriquez achteraf zich
teruggetrokken heeft, stel ik voor dit stuk weer in
handen van de 1ste vaste commissie te stellen.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Er is nu al drie keer in een vaste of niet-vaste
commissie vergaderd over de voordracht voor de ver
tegenwoordiger in Nederland. Het wordt tijd, dat
deze voordracht wordt gedaan. Er is volgens mij
geen enkele reden dit punt nog verder in commissies
te gaan behandelen; wij zullen wel altijd op moeilijk
heden stuiten bij het zoeken van candidaten. Ik moge
daarom voorstellen, gezien de urgentie van dit geval,
want dit hebben de Staten moeten doen krachtens
de wijzigingen in de Staatsregeling, dit stuk straks
op de agenda te plaatsen en af te handelen.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter.
Wanneer een voordi’acht gemaakt woidt van twee
personen, omdat voorgeschreven is, dat er twee per
sonen voorgesteld moeten worden, en er blijkt, dat
een van de voor te dragen personen niet bereid is
die voordracht aan te nemen, dan heeft men in wer
kelijkheid een voordracht van één persoon gemaakt.
Ik ben het daarom eens met Uw voorstel. Mijnheer
de Voorzitter, om dit stuk weer terug te sturen naar
de betreffende commissie, die dan een nieuwe voor
dracht zal maken.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voorzit
ter. Sta mij toe, dat ik hierop even terugkom. Ik zie
het verschil niet in tussen het voordragen van twee
personen in een openbare vergadering en in een be
sloten commissievergadei'ing. Bovendien is het nog
Helemaal niet officieel, dat de heer Henriquez het
niet zal aannemen. Dat is alleen maar een gerucht,
dat U, Mijnheer de Voorzitter, heeft gehoord en dat
ik misschien ook heb gehoord. Volgens mij is er geen
enkel bezwaar, dat hier in de openbare vergadering
enige namen worden gesuggereerd en dat er tot stem
ming wordt overgegaan. Daarom blijf ik bij mijn
voorstel.

De Voorzitter: Ik begrijp U niet. Mijnheer Van
der Meer. U bedoelt, dat er dus een voordracht zal
uitgaan voor twee leden?

De heer Mr. van der Meer: Ik bedoel, dat in deze
openbare vergadering over de voordracht gestemd
zal worden, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
stel voor het advies van de commissie over te ne
men. Het zijn losse geruchten, dat de heer Henri
quez de benoeming al of niet zal aannemen. De com
missie heeft een voordracht gemaakt. Daarom stel
ik voor, dat deze zaak niet op de agenda geplaatst
zal worden, maar dat nu besloten wordt het advies
van de commissie ongewijzigd over te nemen.
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De heer Mr. Smeets: Ik wil even terugkomen
op hetgeen de heer Van der Meer gezegd heeft, Mijn
heer de Voorzitter. Het is geen los gerucht, dat de
heer V. Henriquez bedankt heeft; de heer Henriquez
heeft dat medegedeeld aan ons medelid, de heer La-
clé, die dat zal kunnen bevestigen. Ik heb geen be
zwaar tegen de door de heer Van der Meer voorge
stelde procedure, maar ik wil alleen er op staan, dat
er een voordracht van twee leden uitgaat, waarvan
men redelijkerwijze verwachten kan, dat zij ook be
reid zijn de benoeming aan te nemen.

De heer Dr. Maal: Ik zou willen. Mijnheer de
Voorzitter, dat een lid, alvorens hij iemand voor
draagt, zorgt, dat hij redelijkerwijze kan aannemen,
dat die persoon de benoeming zal accepteren.

slagen van de commissies te zijn, maar, aange
zien het hier een stuk betreft, dat over de vertegen
woordiger van Curagao gaat, waaromtrent de Staats
regeling ons een verplichting oplegt, wil ik mij daar
aan niet onttrekken.

Het voorstel van de commissie, vervolgens in
stemming gebracht, wordt verworpen met 6 tegen 4
stemmen. Voor stemden de heren Irausquin, Mr. van
der Meer, E. Jonckheer en Dr. Maal.

Het voorstel van de heer Mr. Van der Meer om
deze voordracht nog vanavond af te handelen, on
dersteund door de heeren E. Jonckheer en Dr. Maal,
wordt vervolgens in stemming gebracht. Het voor
stel wordt met algemene stemmen aangenomen.

De Voorzitter: Maar de zekerheid omtrent de
heer Henriquez hebben wij nog niet, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: De zekerheid hebben wij
nooit. Mijnheer de Voorzitter.

De heer E. Jonckheer: Ik verzoek hoofdelijke
stemming over het verslag van de commissie, Mijn
heer de Voorzitter.

De Voorzitter: Wij hebben dus drie voorstellen,
nl. mijn voorstel om dit stuk wederom te verwijzen
naar de 1ste commissie, het voorstel van de heer
Van der Meer om dit stuk op de agenda van heden
avond te plaatsen en tenslotte het voorstel van de
heer Dr. Maal om het advies van de 1ste commissie
over te nemen.

De heer Mr. Smeets: Over welk voorstel gaan
wij nu stemmen, Mijnheer de Voorzitter?

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voorzit
ter. De 1ste Vaste commissie heeft een voorstel ge
daan, dat het eerst is voorgelezen en het verst strekt,
nl. om de door de commissie gedane voordracht aan
het Bestuur te zenden. Ik geloof dus, dat U de zaak
zo moet stellen; is men er voor om deze voordracht
te versturen of niet? Wordt dit voorstel verworpen,
dan pas komen de andere voorstellen ter sprake. ̂

De Voorzitter: Inderdaad, Mijnheer Van der
Meer.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Voordat ik mijn stem hieromtrent uitbreng, wil ik
dit even motiveren. Ik heb zoeven aantekening ver
zocht, dat ik geacht wens te worden tegen alle ver-

IfOo. een brief dd. 4 September 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie naar aanleiding van het haar
om advies in handen gestelde verzoekschrift dd. 9
Augustus 1948 van een vijftal praktizijns de Staten
adviseert de navolgende brief aan requestranten te
zenden:

„De ontvangst erkennende van Uw verzoekschrift dd.
9 Augustus 1948 hebben de Staten de eer U kortheids
halve te verwijzen naar het op 10 Juli 1948 door het lid
Mr. S. W. van der Meer ingediende initiatief-ontwerp tot
wijziging van de Rechtsbijstandsvcrordening (P.B. 1937,
no. 80), waaromtrent inmiddels beslist is, dat het in over
weging genomen zal worden.

Een exemplaar van bedoeld ontv.'erp en het voorlopig
verslag daarop, dat reeds uitgebracht is, gelieve U hierbij
ingesloten aan te treffen.”.

Conform besloten.

een brief dd. 14 September 1948 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-voorlopig verslag op de ont-
werp-landsverordening, houdende opdracht aan de
Raad van Bestuur van een voorafgaand onderzoek
van gevallen, waarin de Gouverneur krachtens lands
verordening een beslissing moet nemen (1945—
1946-58).

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik stel voor een
kleine wijziging te brengen in dit verslag, nl. om in
de eerste alinea in stede van; „de Gouverneur de
Raad van Bestuur (thans Raad van Advies) moet
horen” te lezen; ,,aan een beslissing van de Gouver
neur een onderzoek door de Raad van Bestuur (thans
Raad van Advies) hoort vooraf te gaan.”

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt besloten het verslag als gewijzigd over te ne
men.
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Ifio. een brief dd. 14 September 1948 van de
1ste Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-eindverslag op de ontwerp-
landsverordening tot regeling van het recht van on
derzoek (enquête) (1948—1949-30).

Ij-So. een brief dd. 14 September 1948 van de
1ste Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-eindverslag op de ontwerp-
landsverordening tot regeling van de positie en be
zoldiging, alsmede van de aanspraken op verlof en
verlofsbezoldiging, wachtgeld en pensioen van de
Griffier van de Staten (1948—1949-31).

Î̂ o. een brief dd. 14 September 1948 van de
1ste Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-eindverslag op de ontwerp-
iandsverordening, houdende regeling van het kies
recht en de wijze van verkiezing van leden van de
Staten en van de Eilandraden (1946—1947-55;
1945-1946-57).

Ifóo. een brief dd. 22 September 1948 van de
1ste Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-eindverslag op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging en aanvulling van het
Reglement op de inrichting en samenstelling van de
Rechterlijke Macht in Curagao (P. B. 1941, no. 60)
en tot wijziging van artikel 236 van het Wetboek
van Strafvordering voor Curagao (P. B. 1914, no.
21) (1948-1949-15).

46o. een brief dd. 4 September 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde brief dd. 7 Juni 1948
van de Stichting Welvaartsplan Nederlandse Antil
len 1946, de Staten adviseert de navolgende brief aan
voormelde Stichting te zenden:

,,Tei- voldoening aan het verzoek, vervat in Uw brief
dd. 7 Juni 1948, hebben de Staten van Curacao de eer Uw
Stichting hierbij de navoigende aanbeveling te doen toe
komen :

1. E'. Visser
2. E. Jonckheer
3. Ph. C. Henriquez
4. Dr. P. H. Maal.”.

klo. een brief dd. 14 September 1948 van de
3de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-eindverslag op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging en aanvulling van de
Algemene Verordening I. U. & D. 1908 (P. B. 1908
no. 33) (1948-1949-3).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de bo
venbedoelde verslagen van de 1ste en 3de Vaste Com

missie sub 42o. t/m  47o. vermeld, wordt besloten die
aldus over te nemen.

|8o. een brief dd. 21 September 1948 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-eindverslag op de ontwerp-
landsverordening, houdende bepalingen betreffende
het exploiteren van hazardspelen ter bevordering van
het toerisme en tot wijziging van artikel 266 van het
Wetboek van Strafrecht voor Curagao (1948—1949-
9).

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou graag nog het navolgende jn het eindverslag
willen iniassen:

,,Een lid zou gaarne zien, dat in dit ontwerp
een bepaling wordt opgenomen in die zin, dat de
bemanningen van schepen, die de havens van Cura
gao en Aruba aandoen niet als toeristen zullen wor-
aangemerkt en derhalve niet in aanmerking komen
voor een toeristenkaart.”

Ik geloof namelijk niet, dat het de bedoeling
van het onderhavige ontwerp is, dat ook die mensen
daaraan zullen meedoen, aangezien het zeer ten na
dele van hen zou zijn.

De Voorzitter: Zijn er heren, die het met de
opvatting van de heer Henriquez eens zijn?

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzitter,
ik ben het er niet mee eens.

De Voorzitter: Het voorstel zou dan opgenomen
kunnen worden onder vermelding, dat „een lid” die
opvatting toegedaan is.

De heer Mr. Smeets: Ik wil dit voorstel graag
steunen. Mijnheer de Voorzitter. Ik ben van mening,
dat gelegenheid tot hazardspelen niet moet worden
gegeven aan zeelieden, omdat, wanneer men een ca
sino wil maken en gelegenheid wil geven daarin te
spelen, dat moet zijn voor personen, wie het niet
deert, dat zij wat geld verliezen. Zeelieden daaren
tegen zijn mensen, die hard voor hun geld moeten
werken en die niet in de gelegenheid gesteld moeten
worden op die manier hun geld kwijt te kunnen ra
ken.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik ge
loof, dat het bijzonder moeilijk zal zijn aan ieder
toerist te vragen een bewijs van inkomstenbelasting
van het land van zijn hei'komst mede te brengen,
teneinde toegelaten te kunnen worden tot de gelegen
heden voor hazardspelen. Aan de andere kant moet
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ik zeggen, dat, wil Curagao toeristen trekken, zij het
in de voim van vacantiegangers, zij het in de vorm
.'an zeelui of wie het ook zij, er wat gedaan moet
woi'den en dat men niet als een kindermeid of baboe
achter die mensen aan moet gaan zitten om te zeg
gen: jij mag wel meedoen en jij niet. Ik geloof, dat
veel mensen, van wie wij ons voorstellen, dat zij rijk
zijn, niet rijk zijn, en dat velen, van wie wij denken,
dat zij niet rijk zijn, wèl rijk zijn, dit althans wat be
treft de vreemdelingen, die hier komen. Zij moeten
voor zich zelf beslissen of zij zullen spelen of niet, en
niet wij.

De heer Henriquez: Ik wil even met enkele
woorden verduidelijken, wat de bedoeling van deze
enkele zinsnede is. Mijnheer de Voorzitter. Ik had
gemeend, dat dit gewoon ingelast zou worden en dat,
aangezien er sommige leden tegen zijn, opgenomen
zou worden ,,enkele leden” of desnoods ,,een lid”.
Maar jiangezien hiertegen geageerd wordt, wens ik
even duidelijk te maken, wat ik er mee bedoel. Ik
ben geheel tegen het spelen om geld door ingezete
nen ; rijk of arm maakt bij mij geen verschil. Ik wens
echtery dat aan het hazardspel in dit casino alleen
wordt deelgenomen door mensen, die werkelijk toe
risten zijn. Mensen dus, die hun land — Venezuela,'
Amerika, Europa — verlaten en zich hier naar toe
begeven als toerist, derhalve op een plezierreis; men
sen dus, die vermoedelijk genoeg geld hebben om een
plezierreis te maken en die gerust een paar honderd
gulden kunnen verliezen. Het verschil tussen een toe
rist en een zeeman, die hier onze haven aandoet, ter
wijl hij zijn werk als zodanig verricht, is volgens mij
zeer in het oog springend, Zien de andere heren dit
niet, dan is dat hun goed recht. Ik kan echter niet
inzien, dat wij, die het hazardspel als een gevaai'
beschouwen, waaraan wij de bevolking van Curasao
niet willen blootstellen, de mensen, die zuiver in hun
beroep Curagao aandoen — dus niet, omdat zij hier
op vacantie komen — daar wel aan mogen blootstel
len en gevaar mogen laten lopen in één avond een
hele maand gage — die toch al heel vaak niet zo
heel groot is — te verliezen. Ik vrees, dat Curasao
daardoor bovendien een slechte naam zou kunnen
krijgen. Ik geloof trouwens ook niet, dat deze be
doeling ooit voorgezeten heeft. Ik verzoek daarom
alsnog opneming van het door mij voorgelezene, het
zij als van ,,enkele leden” hetzij als van ,,een lid”.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Het betoog van de heer Henriquez spreekt zichzelf
tegen, daar hij zegt, dat het voor eenieder heel dui
delijk is, dat een zeeman geen toerist is. Het opnemen
van dit stuk in het verslag is dus eigenlijk overbodig.

De Voorzitter: Ik begrijp niet waarom de heien
zo breedvoerig over dit voorstel van de heer Henii-
quez uitwijden. Het betreft hier het voorstel van één
lid om iets in een verslag op te nemen. Het gaat ei-
nu alleen maar om hoe het opgenomen zal worden:
als van een lid, van enkele leden, van verscheidene
leden, van vele leden enz. Ik kan mij volkomen aan
sluiten bij het voorstel van de heer Henriquez, daar
ik het heel redelijk en zedelijk vind. Ik sluit mij er
dan ook volkomen bij aan. Ik heb gevraagd of er
meer leden zijn, die het voorstel van de heer Henri
quez ondersteunen, maar over het voorstel zelf be
hoeven wij niet verder van gedachten te wisselen,
want hij kan bij zijn mening blijven. Als het voorstel
door niemand ondersteund wordt, kan toch opgeno
men worden, dat ,,een lid” er zo over denkt. Ik stel
daarom voor de opmerking van de heer Henriquez
in het verslag op te nemen als te komen van ,,enkele
leden”.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

Het verslag, als aldus aangevuld, wordt vervol
gens zonder verdere discussie en zonder hoofdelijke
stemming overgenomen.

De Voorzitter: Nog zijn ingekomen:
1. Memorie van Antwoord en Nota van Wijzi

gingen op de ontwerp-landsverordening tot regeling
van de positie en bezoldiging, alsmede van de aan
spraken op verlof en verlofsbezoldiging, wachtgeld
en pensioen van de Griffier van de Staten (1948—
1949-31).

2. Memorie van Antwoord met Nota van Wij
zigingen op de ontwerp-landsverordening tot regeling
van het recht van onderzoek (enquête) (1948—
1949-30).

3. Nota naar aanleiding van het Voorlopig
Verslag tevens Eindverslag met Nota van Wijzigin
gen op de ontwerp-landsverordening tot aanvulling
van de Zegelverordening 1908 (P. B. 1935, no. I l l )
(1948—1949-11).

4. Memorie van Antwoord met Nota van Wij-
zigingeir op de ontwerp-landsverordening tot wijzi
ging en aanvulling van het Kiesreglement (1948—
1949-32).

Deze stukken zullen gedrukt en onder de leden
verdeeld worden.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-lands
verordening tot aanvulling van de Zegelverordening
1908 (P. B. 1935, no. I l l )  (19Jf8— m 9 - l l )  en opent
de algemene beraadslagingen.
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Geen der leden daarbij het woord verlangende,
\eiklaai‘t de Voorzitter de algemene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1, als ge-
tvijzigd bij Nota van Wijzigingen, 2, alsmede het op
schrift, de overweging en het ontwerp in zijn geheel,
zonder discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen.

Daarna stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 3 van de agenda; ontxoerp-lands-
verordening, houdende aanpassing van de merken-
wetgeving aan de bepalingen van de Schikking dd.
8 Februari 191p van Neuchatel (19Ĵ 8—19Jf9-18) en
opent de algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
vei'kiaart de Voorzitter de algemene beraadslagingen
gesloten en gaat ovei- tot de artikelsgewijze behan
deling van het ontwerp.

Achtereenvolgens woi'den de artikelen 1 t/m  9,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 4 van de agenda; ontwerp-lands-
verordening tot wijziging en aanvulling van het Ha-
venregiexnent Curagao 1936 (P. B. 1936, no. 104)
(1948—1949-20) en opent de algemene beraadsla
gingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemene beraadslagingen
gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze behan
deling van het ontv/erp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijxi geheel, zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemm.ing aangenomen.

De Voorzitter schorst vervolgens de vergadering
voor enige minuten.

Na verloop van enige minuten wordt de verga
dering hervat.

De Voorzitter draagt aan de goedkeuring der
vergadering voor de notulen van de vergaderingen

van de 24ste Augustus en de 9de September 1948
(nos. 9 en 10).

Geen der leden op- of aanmerkingen hebbende
op deze notulen, worden zij aldus goedgekeurd.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling het in de loop der vergadering op vei-
zoek van de heer Dr. Maal op de agenda geplaatste
punt;

rapport van de professoren Goudriaan en Dres
den.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. In het
rapport van de professoren Goudriaan en Dresden
worden verschillende suggesties gedaan. In de slot
beschouwingen wordt er iets gezegd, dat zeer waar
is, nl. dat deze hooggeleerden hier verschillende rap
porten gevonden hebben in diverse laden. Rappor
ten, die tegen meer of minder hoge kosten uitge
bracht zijn, rapporten waar tijd en moeite aan ge
geven zijn, rapporten, die misschien nooit gelezen
en direct in een lade verdwenen zijn. De heren Gou
driaan en Dresden hopen, dat hun rapport niet de
zelfde wegen zal opgaan als die vorige rapporten. Ik
wil hier de suggestie doen, dat aan dit rapport een
„fair trial” gegeven zal worden; dat dit rapport on
derzocht, uitgewerkt en, voorzover er iets goeds in
staat, uitgevoerd wordt ten bate van de Nederlandse
Antillen. Daarom zou ik willen voorstellen, dat de
Staten een brief aan het Bestuur richten met ver
zoek om grondige overweging te geven aan het rap
port van dé professoren Goudriaan en Dresden.

Verder zou ik naar aanleiding van dit rapport
er op willen wijzen, dat de professoren Goudriaan en
Dresden daarin ook over het onderwijs spreken; zij
willen het onderwijs opvoeren. Het rapport zegt;
,,Een eerste eisch op dit gebied lijkt ons, dat zoo
spoedig mogelijk wordt overgegaan tot invoering van
leerplicht, tenminste tot den 14-jarigen leeftijd.”.

Schril steekt hierbij af. Mijnheer de Voorzitter,
dat kort na het uitbrengen van dit rapport — dat
nog verder uitweidt over het onderwijs — een re
quest van de oudercommissie op Saba aan Z. E. de
Gouverneur gezonden is. Dit request is gedateerd
17 Augustus 1948 en luidt;
„Your Excellency,

I beg to approach Your Excellency with the following
grievance, hoping that it may please You to give it due
consideration and, if necessary, investigation.

I am aware that Your Excellency has just takenovei-
the reins of Government in the territory of Curasao, but,
this matter being very urgent, I think it fit to bring it
forward hoping that a speedy solution may result there
from.
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In the year 1944 I was elected by a majority as
Junior Local Councillor for the island of Saba. At every
meeting of the Court of Policy here, when opportunity
allowed, I have forced the point for better educational
facilities for this island.

I also approached His Excellency Dr. Kasteel, on his
one and only visit to this island, with this matter and I
flatter myself that as a result of this, in the year 1947,
a first class teacher (the previous years we had only a
fourth class) was appointed to the Government school at
Saba.

For reasons, which I will not enter into here, these
being irrelevant to my case, he was removed to St. Maar
ten and his place taken by another first class teacher.

I now understand, through rumour, that a fourth
class teacher has again been appointed as Head of the
Government Public School, beginning with the school-year
in September, with another fourth class teacher as assis
tant, and that the present first class teacher is leaving
shortly for Curasao not to return.

Also, that a first class lay-teacher has been appoint
ed to the R.C. Denominational School at The Bottom,
Saba, which it is said, makes it unnecessary to have a
first class teacher in the Government Public School.

At the last meeting of the Court of Policy held here,
I brought the subject forward and was informed by the
Gezaghebber of St. Maarten (President of the Court of
Policy) that although the present Head was leaving
within a short time another of .similar rank would be
appointed.

May I take the liberty to ask Your Excellency if the
Denominational schools have precedence over the Govern
ment Public Schools? According to these rumours it
would appear so.

Further, Your Excellency, very good work was done
by the first mentioned teacher, Mr. Smit, and continued
by the second Head, Miss Blanken since the change in
1947 to wit: a 7th. class was inaugurated with the result
that several scholars are expected to go to St. Maarten
for the New School Year, beginning in September, to
further their studies in the 8th class and eventually the
normal classes. I now understand that there will be no
more 7th class here this school year. Do You consider this
just Your Excellency?

It has been said, I understand, that there are no
children at the Public School for a 7th class this coming
year. Am I therefore to understand that the Educational
Department thinks there is no need for higher education
in Saba? or that it has been proved a failure? Consider
ing the smallness of this island I do not think a considered
decision could be reached on the matter in less than five
or six years.

In writing this letter as a Local Councillor may I
point out to Your Excellency that I v/as elected to serve
on the Parents Body for the Bottom School. That
Mr. John Mathew Levingstone, another member of'that
body, fully approves of what is here written and signs the
same in confirmation of same, and further that the other
member of the Parents Body elected for the Bottom feels,
as he no longer has a child in the Public School, that he
ought not to officially express his opinion, due to the fact
that he is a foreigner.

I feel that I have explained, though very poorly, the
situation in this island, and feel confident that it will
please Your Excellency to have this matter thoroughly

investigated and a fair solution to same will finally be
arrived at.

I have the honour to be.
Your Excellency’s obedient servant,

(signed) R. A. SORTON.
(Signed) J. LEVINGSTONE.”.

Op 9 September j.1. kreeg ik toevallig te horen,
dat er op 7 September een telegram door de land
raad Sorton gezonden is van de volgende inhoud:

„Notwithstanding protest inhabitants Saba and assu
rance of inspector of school that public school Bottom
Saba would contain its B standard and a highgrade
teacher as head, we deeply regret to see school open today
with four third class teachers, one functioning as head
even without resolution.”

Misschien dat de professoren Goudriaan en
Dresden gelijk hebben. Ook hun rapport wordt —
wat het onderwijs betreft — in een lade gedaan.
Maar is het niet treurig, dat 2 leden van de Eiland-
raad op een eiland, dat zeer koningsgezind is, vragen
of bepaalde bijzondere scholen in het Koninkrijk der
Nederlanden voorgetrokken worden vóór neutrale?
Dit strekt niet tot eer van het Nederlands Bestuur
en zeker niet tot eer van het Bestuur van de Neder
landse Antillen. Ik heb getracht langs andere wegen
hier recht te krijgen, recht in zoverre, dat het bij
zonder onderwijs gelijkgesteld wordt mmt het neu
traal onderwijs; niet, dat het bijzonder onderwijs
voorgetrokken wordt boven het neutraal onderwijs.
Het spijt mij, dat mij dit niet voor dit gedeelte van
Saba gelukt is. Ik hoop echter, dat dit de stoot er
toe zal geven, dat dooi- de Staten gevraagd wordt
om een onderzoek in te stellen inzake het neutraal
onderwijs op Saba. Het is mij ter ore gekomen, dat
een van de redenen, waarom de onderwijzer Smit,
die van het G.L.O.A.-onderwijs in The Bottom op
Saba G.L.O.B.-onderwijs gemaakt heeft — waardoor
het onderwijs op een veel hoger peil komt te staan —
overgeplaatst is naar St. Maarten, is, dat hij de
zoon of de dochter van de ondergezaghebber van Sa
ba gestraft heeft. Dergelijke willekeur moet hier
niet voorkomen. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Maar wij zijn nog niet klaar,
dokter Maal, want U is afgeweken van het rapport.

De heer Dr. Maal: Ik heb een voorstel gedaan.
Mijnheer de Voorzitter, om een brief aan het Be
stuur te schrijven om dit rapport niet in de lade te
stoppen, maar in grondige overweging te nemen en
ermee verder te werken. Een van de onderwerpen,
die in dit rapport behandeld worden, is het onderwijs
en daarom heb ik naar aanleiding van dit request
aan de Gouverneur daarover uitgeweid en hier laten
doorschemeren, dat ook dit rapport, voorzover be
treft het onderwijs op Saba, in de bekende lade ge
stopt is.
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De Voorzitter: Maar het gaat hier over het rap
port, dokter Maal, en niet over het onderwijs. Wat is
üw voorstel omtrent het onderwijs?

De heer Dr. Maal: Ik stel voor een brief te
schrijven aan de Gouverneur om dit rapport grondig
in overweging te nemen naar aanleiding van de toe
stand van het openbaar onderwijs op Saba op dit
moment, zoals dat in dit rapport behandeld wordt.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik wil aan mijn medelid Dr. Maal in overweging ge
ven voor te stellen een brief aan het Bestuur te zen
den, waarin de Staten melden, dat zij kennis genomen
hebben van het rapport van de professoren Goudriaan
en Dresden en dat zij voorstellen dit rapport niet
de gewone weg — in de lade stoppen— te laten gaan,
maar daaraan werkelijk aandacht te schenken en het
ook tot uitvoering te brengen, terwijl zij in het bij
zonder de aandacht wensen te vestigen op de passage
in het rapport inzake het onderwijs en in dit verband
zeer speciaal wijzen op de toestand van het onder
wijs op Saba, welke zeker niet toe te juichen is.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Het
laatste gedeelte heeft niets te maken met het V\̂ ei-
vaartsplan. Het rapport is zuiver iets om te geraken
tot een grotere welvaart. Ik bedoel dit. Als een on
derwijzer op Saba een kind zou afgeranseld hebben,
heeft dat toch niets met een welvaartsplan te maken.
Ik ben daarom voor het eerste gedeelte van het voor
stel, maar tegen het tweede. Het lijkt mij, dat de
Staten daarmee een vrij raar figuur zullen slaan.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Had
de heer Henriquez het rapport gelezen, dan zou hij
op pagina 11 gezien hebben, dat er een heel hoofd
stuk over het onderwijs handelt. Ik heb de tijd en als
de heer Henriquez wil, zal ik het hele hoofdstuk even
voorlezen.

De Voorzitter: De heer Henriquez is niet tegen
Uw voorstel, dokter Maal, om een brief aan het Be
stuur te schrijven over het onderwijs op de Boven
windse eilanden, met name speciaal op Saba, maar
hij wijst er alleen op, dat deze twee aangelegenheden
niets met elkaar te maken hebben.

De heer Dr. Maal: Wil men geen brief schrijven,
dan is het mij ook goed. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Over Uw voorstel ten aanzien
van het rapport inzake het Welvaartsplan zijn wij
het met U eens, dokter, maar die andere kwestie is

nu niet aan de orde, daarop kunt U bij de rondvraag
tenigkomen.

De heer Dr. Maal: Dat zal ik doen, Mijnheer de
Voorzitter.

De Voorzitter: U laat de formulering van de
brief aan de Griffier en mij over?

De heer Dr. Maal: Zeker, Mijnheer de Voorzitter.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling;

de gouvernements-depêche dd. 17 Juli 1948 no.
5881, vermeld onder no, 17 van de ingekomen stuk
ken van deze vergadering en op verzoek van de heer
Irausquin op de agenda geplaatst.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter.
Naai' aanleiding van dit stuk wens ik op te merken,
dat het daarin behandelde onderwerp er een is, waar
over de Staten advies hebben uitgebracht en wel in
negatieve zin. Toch heeft de Minister van Overzeese
gebiedsdelen of de Ministerraad het raadzaam geacht
de Nederlandse Antillen te betrekken in het te Pa
rijs gesloten multilateraal verdrag nopens econo
mische samenwerking, zulks ten spijt van ons ad
vies. Dit moet geacht worden niet in overeenstem-
ming te zijn met de door de Nederlandse Regering
gedane toezegging van gelijkgerechtigdheid. Deze
handeling riekt zo sterk naar het zo gehate kolo
nialisme, dat wij die niet kunnen laten voorbijgaan
zonder een krachtig woord van protest. Als de Ne
derlandse Regering het advies van de Staten in zulke
gewichtige aangelegenheden voor kennisgeving aan
neemt, dan weten wij wel wat ons in de toekomst te
wachten staat. Voor de zoveelste maal heeft de Ne
derlandse Regering de Staten van Curasao een
krachtige kaakslag toegebracht en zolang wij nog
bloed in onze aderen hebben en ware volksvertegen
woordigers zijn, moeten wij terugslaan en daarom
stel ik voor een krachtig protest naar de Minister
raad te sturen.

De heer Henriquez: Ik kan veel van hetgeen de
heer Irausquin gezegd heeft, onderschrijven. Mijn
heer de Voorzitter. Inderdaad, politieke autonomie
zonder economische autonomie is — ik meen, dat dit
reeds een keer hier in de Staten gezegd is __ een
wassen neus.. Ik heb hier dan ook een concept-brief,
welke ik in dit verband had willen voorstellen, maar
ik geloof, dat het beter zal zijn deze zaak naar een
commissie te verwijzen en daarin een degelijke brief
op te stellen. Ik weet niet, wat mijn medeleden hier-
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van denken; als zij willen, wil ik de brief wel meteen
voorlezen, maar ik geloof niet, dat dit het juiste mo
ment is om over een brief te gaan delibereren.

De Voorzitter: Ik had voor gesteld dit stuk naar
de 1ste Commissie te verwijzen, maar de heer Iraus-
quin wilde het hedenavond nog behandelen. Vandaar
dat het op de agenda geplaatst is.

De heer Irausquin: Mijn bedoeling is om een
protestbrief te richten aan de Ministerraad, Mijnheer
de Voorzitter. De opstelling van de brief zou aan U
en de Griffier overgelaten kunnen worden.

De Voorzitter: Ik vind het toch beter dit naar
de 1ste commissie te verwijzen, zodat dan ook de
andere heren na veidere studie het hunne kunnen
bijdragen voor de opstelling van de brief.

De heer E. Jonckheer: Ik geloof, dat wij, als
hier nu uitgemaakt wordt, dat het een protestbrief
moet zijn, het wel aan een commissie kunnen toever
trouwen, Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Als de andere heren het daarmee
eens zijn, mijnheer Jonckheer; ik kan daartoe alleen
niet besluiten.

De heer Irausquin: Als de heer Henriquez zich
met mij kan verenigen, dat het een protestbrief moet
zijn, kunnen wij het naar een commissie verwijzen.
Mijnheer de Voorzitter.

De heer Henriquez: Daar ben ik het mee eens.
Mijnheer de Voorzitter, maar wel zou ik het aan de
commissie willen overlaten of de brief aan de Mi
nisterraad dan wel aan de Gouverneur gestuurd zal
worden.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt besloten deze zaak te stellen in handen van
de 1ste commissie.

Hierna stelt de Voorzitter aan de orde het op
voorstel van de heer Mr. van der Meer op de agenda
geplaatst punt:

voordracht voor een vertegenwoordiger van Cu-
ragao in Nederland.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik besef zeer wel, dat met de behandeling van
dit punt de Staten enigszins in een moeilijk parket
komen, want het is al meer dan eens gebleken, dat
het zeer moeilijk is geschikte personen te vinden.

die bereid zijn voor zo’n korte tijd zich beschikbaar
te stellen als vertegenwoordiger in Nederland. Maar
ik vind het belang, dat er een vertegenwoordiger
wordt benoemd, zo groot, dat ik heb menen te moe
ten voorstellen dit vanavond af te handelen. Trou
wens, in dat moeilijke parket waren wij ook geko
men, als wij deze kwestie weer in een commissiever
gadering waren gaan behandelen. Nu zal iedereen
tegen mij zeggen, dat ik, als wij vanavond een voor
dracht willen opmaken, ook tv/ee mensen in gedach
ten moet hebben. Omtrent één persoon kan ik kort
zijn, die is al voorgesteld door de commissie. Het spijt
mij zeer, dat de heer Henriquez van Aruba gemeend
heeft te moeten bedanken. Ik wil, gezien alles, wat
er gezegd is, aannemen, dat hij zich werkelijk niet
beschikbaar stelt. Ik sta dus voor dezelfde moeilijk
heid als U, Mijnheer de Voorzitter. Ik heb wel iemand
in mijn gedachte, maar ik zou eigenlijk liever deze
persoon nog niet willen noemen en wel om de heel
eenvoudige reden, dat ik hem in de gegeven omstan
digheden eigenlijk ook niet zo goed vind. De kwestie
is namelijk, dat ik wel graag gezien had — en ik
neem aan, dat dit College het roerend met mij eens
zal zijn — dat voor deze post wordt benoemd een be
schaafd, ontwikkeld persoon, die liefst niet al te veel
aan partijpolitiek doet. Het is nu eenmaal uit erva
ring, dat wij een beetje huiverig zijn voor partijpoli
tici. Persoonlijk zie ik voor de toekomst dat gevaar
niet zo groot. De persoon, die ik op het oog heb, is
helaas gelieerd aan een politieke partij en nu zou
het er op kunnen lijken, alsof het mijn bedoeling î ,
hem er door te drukken. Dat is echter verre van mij.
Ik heb alleen een naam in gedachte voor het geval
niemand anders een tweede persoon zou kunnen vin
den en ik zou er eigenlijk de voorkeur aan willen ge
ven aan de andere leden te vragen of zij niet een sug
gestie kunnen doen voor iemand als tweede persoon,
die voor deze post voorgedragen kan worden. Pas in
dien blijkt, dat er beslist niemand te vinden is, zal ik
zeer bescheiden en met grote huivering komen met
de candidaat, die ik in gedachten heb. Ik zou derhal
ve willen aanvangen met te vragen, of een van de
andere aanwezigen misschien een candidaat in ge
dachten heeft. Indien het maar enigszins een ge
schikte persoon betreft, zal ik mijn eigen candidaat
niqt noemen. Ik verklap, geloof ik, geen al te grote
geheimen, wanneer ik zeg, dat dezelfde situatie zich
in de afdelingen wel eens meer heeft voorgedaan, nl.
dat wij op een gegeven moment één persoon hadden
en de tweede persoon persé niet konden vinden. Ik
zou derhalve willen voorstellen, dat de andere heren
hun gedachten over candidaten lieten gaan en dan
met een naam op de proppen komen. Wanneer deze
candidaat maar enigszins geschikt is om Curasao
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vooi' de eerste keer in Nederland te vertegenwoordi
gen, zal ik verder zwijgen over mijn eigen candidaat,
die ik alleen maar zeer subsidiair heb, voor het ge
val beslist niemand anders gevonden kan worden.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil de heer Van der Meer dank zeggen voor het rui
me standpunt, dat hij inneemt. Ik zal zeer bescheiden
mijn candidaat noemen, tegen wie ik maar één be
zwaar heb en dat is, dat hij geen landskind is. Ik
had graag een landskind als vertegenwoordiger in
Den Haag gezien, doch zij, die als landskinderen hier
voor m aanmerking zouden kunnen komen, heb ik ge
polst, maar geen van hen was bereid een eventuele be
noeming te aanvaarden. De persoon, die ik op het
oog had als eerste voor de voordracht, is de heer
Dl'. C. Süthofi. Hij is iemand, die nooit aan partij
politiek gedaan heeft en Curagao op zijn duimpje
kent. Ik stel derhalve voor als nummer 1 op de voor
dracht te plaatsen de heer Süthoff en wil dan als
tweede persoon de heer Michael Gorsira laten staan;
daarover' was reeds irr de vorige commissievergade
ring overeenstemmirrg verkregen.

De heer' Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor'-
zitter'. Ik meen, dat de heer Smeets niet helemaal
consequent is. Hij heeft gezegd, dat hij beslist geen
landskind kon vinden en hij stelt voor de heer
Süthoff nummer 1 te plaatsen en de heer Gorsira
irummer' 2. Als dat zo is — en aannemende, dat er
verder geen bezwaren tegen de heer Gorsira be
staan — dan zou op zijn minst genomen het voorstel
van de heer Smeets moeten luiden de heer Gorsira
rrummer 1 en de heer Süthoff nummer 2.

De heer Mr. Smeets: De heer Van der Meer
heeft daarin natuurlijk gelijk. Mijnheer de Voorzitter,
maar ik heb eerst gekeken naar de bekwaamheden
en dan geloof ik, dat als vertegenwoordiger in Den
Haag de heer Süthoff toch verre de voorkeur ver
dient. De heer Süthoff kent als gewezen procmeur-
generaal CuraQao op zijn duimpje, zowel wat poli
tieke als interne aangelegenheden betreft, terwijl de
heer Gorsira toch een zeer beperkte werkkring heeft
gehad als inspecteur van politie.

De heer Dr. Maal: Het spijt mij, dat ik hier iets
in negatieve zin moet zeggen. Mijnheer de Voorzit-
tei'. Ik had graag gezien, dat de Staten aan de heer
A. D. Jonckheer, die tot twee of drie keer toe met
bijna algemene stemmen als een vertrouwensman en
formateur voor het college van algemeen bestuur
aangewezen is, aangeboden hadden als vertegenwoor
diger van Curagao naar Nederland te gaan. Tot mijn

zeer grote spijt heeft hij mij gezegd, toen ik vroeg of
hij het zou willen aannemen, dat hij dat niet kan
doen. Toch wil ik hier in de Staten zijn naam in
dit verband uit een oogpunt van waardering noemen.

De heer E. Jonckheer: Ik kan U direct mede
delen, Mijnheer de Voorzitter, dat de heer A. D.
Jonckheer mij gezegd heeft, dat hij zoiets zeer zeker
niet zal aannemen. Ik kan mij best voorstellen, dat
hij onder de huidige omstandigheden en zeker na
de houding, die de Staten aangenomen hebben, zo
iets niet zal aannemen.

De heer Mr. Smeets: Ik wil er nog even op wij
zen, Mijnheer de Voorzitter, dat het voordeel van de
heer Süthoff is, dat hij zich reeds in Nederland be
vindt, zodat hij direct na zijn benoeming als zodanig
kan optreden, terwijl andere candidaten zich eerst
zullen moeten voorbereiden, hun zaken hier regelen
en dan pas naar Néderland kunnen gaan en dan zal
dat maar voor een zeer korte termijn zijn, mogelijk
vooi' niet meer dan 3 a 4 maanden.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik ben blij, dat er tenminste iemand gekomen
is met een naam, al weet ik niet met zekerheid, of
die persoon het zal aannemen. Ik wil voorlopig ech
ter uitgaan van de veronderstelling, dat hij het aan
neemt. De heer Smeets heeft de heer Süthoff voor
gesteld. Persoonlijk geloof ik, dat de heer Süthoff
zeer zeker niet de aangewezen man hiervoor is. Niet
alleen is de heer Süthoff op een dusdanige leeftijd
gekomen, dat het tijd wordt voor hem en voor het
algemeen belang om een otium cum dignitate te gaan
genieten, maar er is een ander bezwaar, dat ik als
Nederlander hier toch wel te berde wil brengen. Als
Hollander —■ ik weet wel, dat mij door vele Hollan
ders verweten wordt, dat ik geen goed Hollander
ben — wil ik mij gaarne meten met de meeste van
deze mensen, die mij dit verwijten. Ik ben van me
ning, dat degene, die de zaken zuiver kan zien, ook
al is hij Hollander, toch nog wel een voordeel heeft
boven degenen, die dat niet kunnen. Ik vind het voor
de Nederlandse Antillen een testimonium pauperta-
tis, een bewijs van armoede, wanneer zij niet in staat
zijn voor de allereerste keer, dat een vertegenwoor
diger in Nederland moet worden benoemd, een lands
kind aan te wijzen. Dit, Mijnheer de Voorzitter, is
mijn voornaamste bezwaar tegen de heer Süthoff.
Ik meen, dat het toch wel een zeer povere indruk zal
maken van onze capaciteit om hier autonomie te
hebben en uit te voeren, indien wij zouden beginnen
met voor een dergelijke post een gewezen Hollands
ambtenaar van Curagao aan te wijzen. Ik zou er dan
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ook op aan willen dringen, dat de andere leden nog
eens op de proppen komen met een ander landskind.
Op zichzelf beschouw ik Hollander en landskind hier
in Curagao precies hetzelfde; ik beschouw mij pre
cies gelijk — niet minder, maar ook niet meer. Mijn
heer de Voorzitter — met een landskind, maar men
moet rekening houden met de indruk, die zoiets naar
buiten kan maken. Daarom ben ik persoonlijk van
mening, dat de heer Süthoff — zeker voor de aller
eerste keer — niet de juiste man kan zijn om deze
post te vervullen. Ik zou er daarom nogmaals bij de
andere leden op aan willen dringen om te voorschijn
te komen met de naam van een landskind, dat als
tweede op de voordracht zal kunnen worden ge
plaatst.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. In
zijn algemeenheid ben ik met het betoog van de heer
Van der Meer eens. Ik heb mijn gedachten af gepij
nigd over de vraag welk landskind in aanmerking
voor deze keus zou kunnen komen. Zoals U weet,
moet een vertegenwoordiger in Den Haag zekere
kwaliteiten hebben en daar moeten wij in de eerste
plaats naar kijken. De landskinderen, die daarvoor
in aanmerking komen, heb ik gevraagd, maar geen
van deze is bereid. Dat weet U ook. Mijnheer de
Voorzitter. Vele mensen zijn hierover gepolst, maar
allemaal hebben zij gezegd, dat zij het voor deze kor
te tijd niet kunnen doen; sommigen ambiëren de func
tie in het geheel niet. Dan moet men zeggen: wij moe
ten iemand nemen, die bekwaam is en die het kan ver
vullen. Daarom meen ik, dat wij, gezien het feit, dat
het voor de eerste keer zal zijn en de korte tijd —- 2
a 3 maanden — gedurende welke de functie uitge
oefend zal moeten worden, wij over het bezwaar, dat
voor deze functie geen landskind genomen wordt,
moeten heenstappen.

De Voorzitter: Mijnheer Van der Meer, ik ge
loof, dat het tijd wordt, dat U naar voren komt met
Uw candidaat.

De heer Mr. van der Meer: Ja, Mijnheer de Voor
zitter, het spijt mij zeer, maar ik heb, geloof ik, toch
duidelijk genoeg laten uitkomen, dat ik mijn eigen
candidaat onder de gegeven omstandigheden beslist
niet zo 100% vind. Begrijp mij goed. Mijnheer de
Voorzitter, het zou ten nadele van de persoon ge
sproken zijn, als ik hier zei, dat ik hem niet geschikt
vind. Maar ik heb speciaal gesproken over partij-af-
filiaties en om die reden zou ik liever hebben, dat zo
iemand het niet zou doen. Ik zou hem dan ook alleen
maar subsidiair willen voorstellen. Ik zal de naam
noemen en hoop dan, dat enige mensen er op zullen

reageren, want dat is de bedoeling. Wetende dus,
dat het het beste zou zijn om een landskind te be
noemen, die liefst niet in de politiek is, maar wetende
ook, dat de keuze zeer gering is, omdat het nu een
maal betreft een post voor zes maanden, wil ik voor
stellen de heer E. Jonckheer. De bezwaren, die U
heeft. Mijnheer de Voorzitter, zijn mijn bezwaren
ook, net zo goed; die bezwaren heeft iedereen. Want
juist nu willen wij trachten om deze post een onpoli
tiek karakter te geven en ik wil zeker niet zeggen,
dat deze candidaat bijvoorbeeld van deze post ge
bruik zal inaken om partij-politieke propaganda te
voeren, maar wij zijn nu eenmaal even huiverig ge
worden en als het dus ook maar enigszins kon, zou
ik het willen vermijden. Maar ik heb de naam ge
noemd en meen, dat de vergadering zich nu maar
hierover moet uitlaten. Ik hoop eigenlijk nog steeds,
dat een ander landskind gevonden zal worden; ik
geloof ten slotte niet, dat capaciteit in de zin van
technische kennis daarbij zo’n grote rol speelt; ik
geloof, dat wij beide handen reeds lang mogen dicht
knijpen, wanneer wij in Nederland een vertegenwoor
diger vinden, die ons op een behoorlijke manier kan
vertegenwoordigen. Spitsvondigheden komen daar
niet bij te pas; het gaat alleen maar om een rustige,
nuchtere indruk; veel common sense is hetgeen no
dig is voor deze post. Ik hoop en ik wil nogmaals de
wens uitspreken, dat de andere leden ook met namen
komen.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik dank de heer Van der Meer voor het in mij ge
steld vertrouwen om mij voor te stellen als verte
genwoordiger, maar ik zal ernstige bezwaren heb
ben een eventuele benoeming te aanvaarden. Ik heb
het Statenlidmaatschap aanvaard om CuraQao te die
nen en in het belang van Curagao te werken en wan
neer ik ooit in de een of andere post Curagao moet
dienen, zal ik dit ook gaarne doen. Ik kan mij echter
helemaal verenigen met de heer V’an der Meer voor
wat betreft zijn reeds gedane mededeling, dat hier
reeds een naam is genoemd, nl. van de heer Gorsira
en dat die in elk geval als no. 1 op de voordracht
van de Staten zal moeten verschijnen. Ik zou mij al
leen dan beschikbaar willen stellen, als de heer Mi
chael Gorsira om de een of andere reden dit niet
zou kunnen aannemen of. door een of andere omstan
digheid niet zou kunnen worden benoemd. Maar,
Mijnheer de Voorzitter, ik wil er met nadiuk bij zeg
gen, dat het voor mij zeer moeilijk zal zijn, in het
bijzonder in deze tijd, waarin, zoals U weet, de ver
kiezingen voor de deur staan. Voor het belang van
Curagao kan niemand en ook niemand echter zoiets
weigeren.
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De Voorzitter: Onze candidaten zijn dus de he
ren Dl'. C. Süthoff, E. Jonckheer en M. F. Gorsira.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Laten wij de volgorde duidelijk stellen; ik zou mij
nooit als no. 1 beschikbaar willen stellen.

De Voorzitter: Goed, mijnheer Jonckheer.
Wij gaan nu stemmen over de eerste candidaat. Ik
benoem tot stemopnemers de heren Irausquin, Mr.
Smeets en Henriquez.

De heer E. Jonckheer: Laten wij dit vooral dui
delijk stellen, Mijnheer de Voorzitter; wij gaan nu
stemmen over de 1ste candidaat en daar hebben wij
voor de heren Süthoff en Michael Gorsira. Ik wil
zeer zeker niet, onder geen enkele voorwaarde, can
didaat gesteld worden voor no. 1.

De Voorzitter: Mijne Heren, de stemming voor
no. 1 van de voordracht gaat dus tussen de heren
Gorsira en Süthoff.

De uitslag der stemming luidt; 6 stemmen op de
heei‘ M. P. Gorsira en 4 stemmen op de heer Dr. C.
Süthoff, zodat als no. 1 voor de voordracht gekozen
is de heer M. P. Gorsira.

De Voorzitter: De heer E. Jonckheer zal dus
als no. 2 op de voordracht geplaatst worden.

De heer Mr. Sraeets: De heer Süthoff niet. Mijn
heer de Voorzitter?

De Voorzitter: Ik geloof niet, dat de heer
Süthoff zich tweede candidaat zal willen laten stel
len. Ik weet het niet, maar geloven doe ik het niet.
Ik zou het zeker niet aannemen. Maar het is aan de
heer Smeets, die de heer Süthoff voorgesteld heeft,
of hij bij zijn voorstel blijft.

De heer Dr. Maal: Aangezien er over twee he
ren gestemd is als 1ste candidaat. Mijnheer de Voor
zitter, geloof ik, dat er niets tegen is, dat wij over
de twee overgebleven heren stemmen voor de 2de
candidaat. Het is zijn zaak of hij het wil aannemen
of niet.

De Voorzitter: Het ligt er aan, of degene, die
de heer Süthoff voorgesteld heeft, ook voor de stem
ming over de 2de candidaat bij zijn voorstel blijft.
Daarom wens ik de mening te horen van de heer
Smeets.

De heer Dr. Maal: De heer Smeets heeft de heer
Süthoff niet als eerste candidaat, maar als candidaat
voorgesteld. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Mr. Smeets: Ik ben het geheel eens met
de heer Dr. Maal, Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Dan zullen wij dus nu gaan
stemmen over de heren Süthoff en Jonckheer voor
de 2de candidaat van onze voordracht.

De uitslag van de stemming luidt 5 stemmen op
de heer E. Jonckheer, 4 stemmen op de heer Dr. C.
Süthoff en 1 stem van onwaarde, zodat de heer E.
Jonckheer gekozen is als 2de candidaat van de voor
dracht.

De heer E. Jonckheer: Ik dank de Staten voor
het in mij gesteld vertrouwen. Mijnheer de Voorzit
ter', maar wil nogmaals herhalen, dat ik dit uitslui
tend en alleen doe in het belang van Curagao.

De heer Dr. Maal: Ik zie nog één moeilijkheid
Mijnheer de Voorzitter, en wel of de Minister de heer
Jonckheer zal willen accepteren als vertegenwoordi
ger ?

De Voorzitter: Daar kan ik U geen antwoord op
geven, dokter Maal; dat ligt aan de Minister zelf.

Niets meer te behandelen zijnde, gaat de Voor
zitter vervolgens over tot de rondvraag.

De heer Laclé: Mijnheer de Voorzitter. Ik dank
U voor de zoeven tot mij gerichte woorden van wel
kom. Ik wil U hierbij gaarne verzekeren, dat ik mijn
volle medewerking zal verlenen aan dit college.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. In de
eerste plaats zou ik naar aanleiding van het request,
dat door de landraden van Saba aan de Gouverneur
gestuurd is alsmede van het daarop volgend telegram
willen vragen, dat de Staten een brief richten aan
het Bestuur van Curagao met het verzoek te onder
zoeken, waarom de school te The Bottom van een
B-school teruggebracht is tot een A-school en om die
school weer te verheffen tot een B-school. U weet.
Mijnheer de Voorzitter, dat ik altijd tegen A-scholen
pleit; de kinderen, die van die scholen komen, zijn
practisch analphabeten en nu doet zich hier het ge
val voor, dat een A-school, welke tot B-school ver
heven is, om de een of andere reden weer tot een
A-school is teruggebracht; daar kom ik tegen op.
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De Voorzittev: U stelt dus voor, dat de Staten
aan het Bestuur zullen vragen waarom de openbare
B-school van Saba teruggebracht is tot een A-school ?

De heer Dr. Maal: Ja, Mijnheer de Voorzitter,
en tevens dat het Bestuur direct stappen neemt om
daar weer openbaar B-onderwijs te geven.

De heer Henriquez: Als deze vragen op milde
toon gesteld worden, heb ik hier geen bezwaar tegen.
Mijnheer de Voorzitter.

Geen der leden tegen het voorstel van de heer
Dr. Maal bezwaar hebbende, wordt met algemene
stemmen daartoe besloten.

De heer Dr. Maal: Verder zou ik willen, dat er
u,n de Staten een brief naar het Bestuur gaat met

.'erzoek ten spoedigste de plannen en de suggesties
van prof. Thijsse inzake de beschutting van de ha
venmond te onderzoeken en indien enigszins moge
lijk uit te voeren.

De Voorzitter: Het rapport van de door het Be-
. tuur ingestelde commissie ter bestudering van de
plannen van prof. Thijsse is hedenavond juist voor
gelezen, dokter Maal. Hoe kmmen wij het Bestuur
? lu gaan vragen om die plannen te onderzoeken ?

De heer Dr. Maal: Het gaat mij er om, dat de
;>i,dten ook in die richting aandringen bij het Be

stuur, Mijnheer de Voorzitter. Wij hebben in de
maanden Maart en Mei stromingen in de haven en
nu zou ik graag willen hebben, dat de haven van
Curasao het volgend jaar veiliger is dan zij dit jaar
geweest is. Daar komt het bij mij op neer.

Geen der leden tegen dit voorstel bezwaar hebr
bende, wordt ook hiertoe met algemene stemmen be
sloten.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Het
is ons allen bekend, dat de heer Kiès bedankt heeft
als vertegenwoordiger van de toeristencommissie van
de Nederlandse Antillen in de Verenigde Staten van
Noord-Amerika. Ik heb in enkele zaken de heer Kiès
meegemaakt en mijn indruk van hem is, dat de zaak,
waar hij zijn schouders onder zet, tot een goed eind
komt, althans menselflkerwijs gesproken. Nu zie ik
hem hier rondwandelen in Willemstad en ik zou nu
willen vragen of het mogelijk is, dat van de Staten
de suggestie uitgaat de heer Kiès aan te zoeken als
leider van het toeristencomité van de Nederlandse
Antillen op Curagao.

De Voorzitter: Over de functie van leider voor
het toeristenverkeer in het algemeen kunnen wij ons,
indien noodzakelijk, uitspreken, maar het ligt niet
op het terrein van de Staten, dokter Maal, om dat te
doen over een bepaalde persoon voor die functie.
Dat moeten wij overlaten aan de bevoegde instan
tie, i.c. de executieve. Wij moeten op eigen terrein
blijven en ons niet bewegen op het terrein van an
deren.

De heer Dr. Maal: Ik ben het met U eens. Mijn
heer de Voorzitter, dat wij ons hier misschien be
geven op het terrein van de executieve, maar aan de
andere kant zou het mij, daar het hier een goede
kracht betreft, ten zeerste spijten, als de executieve
het ongevraagd advies van het wetgevend lichaam
niet aannam. Als wij hier een suggestie doen voor
een goede kracht, zal de executieve —aangezien de
goede krachten hier niet voor het grijpen liggen —
dat m.i. op prijs stellen.

De heer M. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Al
gemeen is het bekend, dat de heer Kiès de leidende
kracht is van de toeristencommissie. Hij heeft zich
nu in Curagao gevestigd en een ander zou benoemd
worden in New York, tenminste als ik goed inge
licht ben. Ik ben het geheel eens met de heer Maal,
dat de heer Kiès bij uitstek de man is, die op het
gebied van toerisme een deskundige is en dat iets ge
daan moet worden om deze kracht als zodanig te be
houden. Ik weet van de organisatie van de toeristen
commissie en zijn vertegenwoordigers niet veel af,
maar misschien, dat het mogelijk zou zijn het Be
stuur enige inlichtingen te vragen, waarna de 2de
commissie dan het geheel — ik bedoel de organisatie
van de toeristencommissie en zijn vertegenwoordi
gers — bekijkt en nagaat of het mogelijk zou zijn
de heer Kiès in een leidende functie voor deze soort
van industrie — zal ik maar zeggen — te behouden.

De heer E. Jonckheer: Als ik de heer Smeets
goed begrepen heb. Mijnheer de Voorzitter, wil hij
eerst inlichtingen hebben omtrent de organisatie
van de toeristencommissie, om dan later terug te
komen op de persoon. Ik ga daarmee accoord.

Geen der leden tegen het voorstel van de heer
Smeets bezwaar hebbende, wordt aldus besloten.

De heer Dr. Maal: Verder wil ik vragen. Mijn
heer de Voorzitter, of het mogelijk is, dat het Auto-
busbedrijf Curagao een autobusdienst voor passa
giers in het derde district instelt. De toestand is mo
menteel zo, dat er heel in de vroege ochtend — 4 a
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5 uui' ’s ochtends — een aantal bussen rijdt. Wie
naar de stad wil, moet voor dag en dauw met zo’n
bus mee en komt op zeer ongelegen uren in de stad.
Zou er nu bv. een bus van het A.B.C.-bedrijf komen,
die om 7 uur van Westpunt naar de stad vertrekt
en eveneens een van St. Kruis uit, welke bussen dan
om een uur of drie, vier ’s middags teruggaan, dan
kan dat voor de bevolking van het derde district
zeei' veel gemak met zich brengen. Ik weet, dat ook
dit op het terrein van de executieve ligt, maar aan
de andere kant verdient het A.B.C.-bedrijf zoveel
geld, dat het best mogelijk is een paar duizend gul
den bij te leggen op een lijn, die niet zo lucratief is,
zulks ten dienste van de bevolking.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter.
Het A.B.C. is een naamdoze vennootschap, waar
van op één na alle aandelen in handen van het gou
vernement zijn. Bij het uitzetten van buslijnen wordt
niet in de eerste plaats rekening gehouden met de
opbrengsten, dus hetgeen met zo’n lijn verdiend kan
worden, maar ook of het van algemeen belang is
zo’n lijn te exploiteren. E r zijn diverse lijnen begon
nen op deze basis. Het lijkt mij dan ook toe, dat het
geen de heer Maal vraagt het beste verwezenlijkt kan
worden door direct een brief te schrijven aan deze
Naamloze Vennootschap, die er niet in de eerste
plaats op uit is winsten te maken. De gemaakte
winsten zijn tot nu toe alleen gebruikt om het aantal
bussen uit te breiden en om het mogelijk te maken
lijnen te exploiteren, die niet lonend zijn.

De Voorzitter: Ik wil U er even op wijzen. Mijn
heer Smeets, dat het A.B.C. een naamloze vennoot
schap is. Ik geloof niet, dat het op het terrein van
de Staten ligt zich tot een naamloze vennootschap
te wenden.

De heer Mr. Smeets; Dan kunnen wij ons wen
den tot het Bestuur, dat dan als op een na algemene
aandeelhoudster zijn wens kenbaar kan maken op de
algemene vergadering.

Geen der leden tegen dit laatste voorstel be
zwaar hebbende, wordt daartoe besloten.

De heer Dr. Maal: Ook wilde ik het Bestuur
vragen, Mijnheer de Voorzitter, of wij vóór het jaar
1956 een nieuwe telefoongids kunnen krijgen; de be
staande gids zal dan 10 jaar oud zijn en twee lustra
meegemaakt hebben. Zal dat mogelijk zijn of ligt dat
ook op het terrein van de executieve. Mijnheer de
Voorzitter?

Vanavond heb ik in de Beurs- en Nieuwsberich
ten gelezen, dat, dank zij de staking van de Staten,
— dat is althans één der oorzaken — de salarisrege
ling nog niet voor de dag gekomen is. Daar moet ik
ten sterkste tegen protesteren. Mijnheer de Voorzit
ter. Het is U bekend, dat de Procureur-Genei-aal, de
waarnemend Administrateur van Financiën en ik
weet niet wie meer van het Bestuur, allerlei mooie
beloften aan mij gedaan hebben inzake de f. 50.— ver
hoging, die de veldwachters zouden krijgen met in
gang van 1 Januari 1947; later zou het een maand
later worden. Ik heb nadien ook gepleit voor de
douaneambtenaren. Zelfs ben ik zover gegaan met te
insinueren aan wie de schuld lag, dat die arme
douaneambtenaren nu in de gevangenis zitten. Ik heb
gepleit voor de loodsbootbedienden en voor ik-weet-

niet wie meer. Maar dat alles is gebeurd vóór de
staking van de Statenleden. Ik geloof, dat, indien de
Beurs- en Nieuwsberichten eerlijk is, er morgen
avond een rectificatie zal verschijnen in dat blad en
dat als het Bestuur eerlijk is, overmorgen de sala-
risiegeling eï- door zal zijn, want dit heeft het Be
stuur anderhalf jaar geleden al beloofd.

Tenslotte heb ik nog het volgende. Zoals van
avond uit een ingekomen stuk gebleken is, vraagt het
Bestuur gelden voor het laten uitkomen van twee
verificateurs uit Holland. Het spijt mij, dat er weer
geti'acht wordt om krachten, die hier opgeleid kun
nen worden, te laten uitkomen en tussen de andere
in te duwen, v/aardoor de promotiekansen weer min
der worden.

Vanavond heb ik iets bijzonder prettigs onder
vonden, Mijnheer de Voorzitter. Zoals U bekend, is
er een paar maanden geleden ten huize van de heer
Smeets een bloc gevormd, een anti-democratisch
blok. Dit is gebeurd op aanstichten van — naar ik
heb horen beweren — Dr. da Costa Goméz^ ik heb
ook horen beweren, dat het op aanstichten van an-
deie personen was geschied. In ieder geval, dat anti
democratische bloc bestond uit 8 leden van de Staten.
Het doet mij genoegen, dat hedenavond door de an-
ti-democraten gestemd werd voor voorstellen, die
de democraten hebben gedaan. Ik moet dus aanne
men, dat dat bloc gebroken is en dat wij in de eerste
plaats voor het belang van deze eilanden gaan wer
ken.
' Mijnheer de Voorzitter. Ik zou niet willen eindi
gen zonder hier een woord van lof uit te spreken
aan het adres van de „women in white”, die met hun
zevenen in het Leprozengesticht hun leven geven om
in de arme, ongeneeslijke of zeer moeilijk te genezen
patiënten met zeer veel moeite nog een helaas niet
prettige, maar toch zo goed mogelijke geest te hou
den. Ik wil dit zeggen, omdat ik door toevallige om-
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standigheden een paar dagen geleden daar op bezoek
was. Toen is mij een van die eerwaarde zusters in
de gedachten gekomen, die ruim 40 a 45 jaar terug
hier gekomen is, zich aan dit werk gegeven heeft en
enkele dagen geleden als patient het graf ingedragen
is. Het doet er niet toe welke haar naam is. Ik wil
hier alleen dank zeggen aan hen, die, evenals zuster
Ricarda, haar leven geven voor deze ongelukkige
mensen.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou gaarne iets willen zeggen naar aanleiding van
hetgeen Dr. Maal gezegd heeft over een z.g. „anti
democratisch bloc”.

De Voorzitter: Weliswaar heeft de heer Dr. ’
Maal hierover gesproken, Mr. Smeets, maar ik ge
loof niet, dat het op het terrein van de Staten ligt
om te gaan debatteren over onderwerpen, die hun
arbeid niet raken.

De heer Mr. Smeets: Goed, Mijnheer de Voor
zitter; dan spreek ik maar niet.

De Voorzitter: Ik vind het inderdaad niet no-

De heer Mr. Smeets: Ja, maar als hij mijn huis
noemt..............

De Voorzitter: Als U er op in wil gaan, gaat U
Uw gang. Mijnheer Smeets.

De heer Mr. Smeets: Ik wilde alleen dit opmer
ken, Mijnheer de Voorzitter. De heer Dr. Maal ge
bruikt grote woorden zoals „vorming van een anti
democratisch bloc”. Dat hij ongelijk heeft, is van
avond gebleken, want het voorstel van de democra
ten voor de benoeming van een vertegenwoordiger
in Den Haag is met 6 tegen 4 stemmen aangenomen,
terwijl van het anti-democratisch bloc hier 6 mensen
aanwezig zouden zijn, waarvan er 4 tegen en 2 met
de democraten mee stemden. Daaruit blijkt, dat de
heer Maal ongelijk heeft. Ik wil niet ontkennen, dat
bij mij thuis wel eens gesproken is over politiek,
maar dat doen de heren hier toch ook ? Zij zitten hier

zelfs in de gang over politiek te praten. Wanneer
de heer Van der Meer met de heer Jonckheer zit te
praten, komt de heer Irausquin er eens bij en nog
eens een ander, maar dat wil nog helemaal niet zeg
gen, dat de heren democraten altijd met elkaar over
eenstemmen. Als bij ons iets besproken wordt, is
iedereen toch volkomen vrij om te stemmen, zoals
hij wil, zodat nooit van een anti-democratisch bloc
gesproken kan worden. Het is vanavond toch wel
bewezen, dat de heer Dr. Maal te grote woorden ge
bruikt.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
ben blij..............

De Voorzitter: Dit zijn onderwerpen, dokter
Maal, die hier niet ter sprake moeten komen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Het
is goed, dat het publiek weet, dat er een bloc ge
vormd is.

De Voorzitter: Dat is propaganda, dokter Maal.
Het is hier met de plaats om propaganda te maken.
Het publiek kan op velerlei wijze voorgelicht wor
den, maar niet in de Statenzaal; het is hier geen
plaats om propaganda te maken noch om zich met
het publiek te bemoeien.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Als
ik in een commissievergadering drie mensen voor
draag, waaronder de heer Michael Gorsira — mijn
vooi’stel — die hier een zekere verantwoordelijke
positie bekleedt, die door de Gouverneur uitgezon
den is naar Bogota om de Pan-Amerikaanse confe
rentie bij te wonen, die hier algemeen bekend is, en
de heer Michael Gorsira wordt met 3 tegen 7 stem
men als no. 2 geplaatst op een lijst met de heer V. E.
Henriquez, die lid van de Staten was, als no. 1, dan
is dat een afspraakje.

De Voorzitter: U weidt veel te lang uit over
onderwerpen, die hier niet ter sprake horen te wor
den gebracht.

Geen der leden verder het woord verlangende,
sluit de Voorzitter vervolgens de vergadering.
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Vergadering van Donderdag, de 1 4de O cto 
ber 1 9 4 8 , des avonds te 8  uur.

TEGENWOORDIG; de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren C. W. J. Jonckheer, J. E.
Irausquin, Mr. S. W. van der Meer, J. H. A. Eman,
Ph. C. Henriquez, Mr. A. A. G. Smeets, J. A. de
Jongh en E. Jonckheer (later), leden, benevens de
heer A. H. M. van Weel, griffier.

ZOMEDE: de heer A. G. Statius Muller, wnd.
Voorzitter van het College van Algemeen Bestuur,
vergezeld van de heren F. J. J. Oorver, Gouverne-
ments-Secretaris, Mr. J. J. A. Ellis, wnd. Procureur-
Generaal en Luitenant-Kolonel E. L. Venema, Com
mandant van het Korps Militaire Politietroepen.

AFWEZIG: de heren W. R. Plantz, ondervoor
zitter, Dr. M. F. da Costa Gomez, F. Visser, Dr. P.
H. Maal en L. A . C. Eaclé, leden, de eerste drie ge
noemden wegens verblijf in het buitenland en de vier
de genoemde met kennisgeving.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de volgende ingekomen stukken.

lo. een gouvernements-depêche dd. 20 Septem
ber 1948 no. 5025, houdende vaststelling van de
landsverordening tot wijziging van de landsverorde
ning van de 2de Mei 1945 (P. B. 1945, no. 71)
(1948-1949-21) (1947-1948-57).

2o. een gouvernements-depêche dd. 1 October
1948 no. 8105, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging en aanvulling van het Ha-
venregleiuent Curasao 1936 (P. B. 1936, no. 104)
(1948-1949-20).

So. een gouvernements-depêche dd. 1 October

1948 no. 8107, houdende vaststelling van de Lands
verordening tot aanvulling van de Zegelverordening
1908 (P. B. 1935 no. I l l )  (1948-1949-11).

■’fo. een gouvernements-depêche dd. 8 October
1948 no. 8108, houdende vaststelling van de Lands
verordening, houdende aanpassing van de merken-
wetgeving aan de bepalingen van de Schikking dd.
8 Februari 1947 van Neuchatel (1948—1949-18).

So. een afschrift van de Tweede Open Brief dd.
24 Augustus 1948 van Jhr. B. C. C. M. M. van Such-
telen, Oud-Gouverneur van Sumatra’s Oostkust te
Oegstgeest, Nederland, aan de Ministerraad van het
Koninkrijk der Nederlanden te ’s-Gravenhage.

6o. een gouvernements-depêche dd. 21 Septem
ber 1948 no. 7543a, luidende:

,,Hierbij heb ik de eer Uwe Staten te berichten, dat
ik, overeenkomstig het bepaalde in artikel 72 der Staats
regeling, jiinctis artikelen 99 en 117, tweede lid, de Heren
leden van het College van Algemeen Bestuur machtiging
verleende om als regel, zo zij dit wenselijk of nodig achten,
in de vergaderingen van Uw College als gemachtigde op
te treden en daarin een raadgevende stem uit te brengen,
met bevoegdheid, zich daarbij door deskundigen te doen
vergezellen.

In voorkomende gevallen zullen ook andere personen
door mij als gemachtigde worden aangewezen.

In dit verband moge ik U voorts berichten, dat met
het oog op artikel 72, tweede lid, der Staatsregeling de
taakomschrijving der onderscheidene leden van het Col
lege van Algemeen Bestuur voorshands is bepaald als
volgt:

de Heer A. G. Statius Muller, wnd. voorzitter van het
College: in het bijzonder belast met de voorbereiding en
behartiging van zaken betreffende onderwijs, volksont
wikkeling en eredienst. (Voorlopig eveneens met die be
treffende justitie en de zaken van algemene aard; de z.g.
,,Algemene Zaken”) ;

de Heer J. R. Arends: in het bijzonder belast met de
voorbereiding en behartiging van sociale zaken en van die,
betreffende de openbare gezondheidsdienst:
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de Heer R. J . B eaujon J r . : in he t bijzonder belast
m et de voorbereiding en behartig ing  van  zaken b e tre f
fende openbare w erken, w atervoorziening, landbouw, vee
tee lt en visserij;

de H eer I. H. C apriles: in h e t bijzonder belast m et
de voorbereiding en behartig ing  van zaken, de financiën
betreffende, m et nam e die, behorende to t h e t arbeids
terre in  van de onder de A dm inistratie  van Financiën
ressorterende d ien sten ;

de Heer W. F. G. M ensing: in he t bijzonder belast
m et de voorbereiding en behartig ing  van economische
zaken en van die, betreffende haven- en loodsdienst, radio,
radio-telegrafie, telefonie en lu ch tv aa rt.” .

Op voorstel van de Voorzitter ■wordt besloten
bovenaangehaalde stukken voor kennisgeving aan te
nemen.

7o. een gouvernements-depêche dd. 23 Septem
ber 1948 no. 7745, luidende:

„O ndergetekende heeft hierm ede de eer Uwe S taten
te berichten, d a t de bij hun  brief van 11 Septem ber 1948,
no. 84, aangeboden in itiatief-ontw erp-landsverordeningen
aan  de betrokken H oofdam btenaren zijn toegezonden.

Hij moge Uw College verzoeken voor de openbare be
handeling dezer ontw erpen tijdig berich t te  mogen on t
vangen, opdat het lid van het College van Algemeen Be
stuu r, hetw elk d it ontw erp in het bijzonder b e tre ft, de
beraadslagingen zal kunnen bijwonen en een raadgevende
stem  u itbrengen .”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Hieraan is reeds
voldaan, weshalve ik voorstel dit stuk voor kennisge
ving aan te nemen.

Conform besloten.

8o. een gouvernements-depêche dd. 23 Septem
ber 1948 no. 4489, in antwoord op de brief dd. 28 Mei
1948 no. 49 van de Staten, luidende:

„In antw oord op bovenaangehaalde brief heeft onder
getekende de eer Uw College als volgt te  berichten:
Ad A. V erkeer.

1. Inderdaad  zijn verschillende oudere wegen voor
het tegenw oordige verkeer te  smal. V erbreding van het
asphaltdek  breng t gro te  moeilijkheden mede, n iet alleen
voor het verkeer, doch ook om dat dan kabels en leidingen
m oeten worden omgelegd en op vele punten  de berm sloten
behoren te  worden vervangen door riolen. W eldra zal nu-
op de Sta. Rosaweg een proef worden genomen m et het
leggen van betonnen p laten  langs het asphaltdek, zodat
een heldere begrenzing o n ts ta a t m et mogelijkheid to t u it
wijken. Voldoet deze proef, dan kunnen gelden worden
aangevraagd  om m et dit w erk op gro te  schaal voort te
gaan  op die wegen, die daarvoor in aanm erking komen.

N agegaan w ordt voor welke wegen of weggedeelten
een inhaalverbod verbetering  zou kunnen brengen.

2. De mening, d a t he t houden van m eer toezicht
zou kunnen geschieden zonder u itbreiding van personeel
en m aterieel kan  dezerzijds niet worden gedeeld. De groei
van een politiecorps en deszelfs m ateriele u itru stin g  be
hoort gelijke tred  te  houden m et de aanw as der bevolking.

de uitbreid ing der woonwijken en de daarm ee sam en
hangende toenem ing van he t verkeer. D at laatstgenoem de
toenem ing een zeer intensieve is lijdt geen twijfel. E ven
min is  h e t aan  twijfel onderhevig, d a t een m eer efficiënte
v/erkverdeling van he t personeel alleen verkregen kan
vvoraen door he t besch ikbaar stellen van m odern m ate
rieel. Ook de hierm ede bij de verkeerspolitie op Curagao
opgedane ervaringen wijzen d it uit.

leg en o v e r de m ening als zou verkeerscontrole een
voudig kunnen worden uitgeoefend door een politiem an
op een m otorfie ts m oet ondergetekende m et k rach t s te l
ling nemen. V erdient he t u it politioneel oogpunt bezien,
aanbeveling ook norm ale patrouilles tweehoofdig te  doeii
zijn, zulks is voor verkeerspatrou illes een dwingende eis.
rijdens he t zich voortbew egen van de patrou ille  dient
im m ers de bestuu rder van h e t politiem otorrijtuig zijn volle
aandach t bij de besturing  daarvan  te  bepalen; m et name
geldt dit, indien verkeersovertreders m oeten worden
achtervolgd en ingehaald. Bovendien heeft de ervaring
uitgewezen, d a t he t per solom otor uitoefenen van ver
keerscontrole ernstige gevaren voor de betrokken politie-
m an-bestuurder m et zich mede brengt. Zonder d a t zulks
te wijten w as aan roekeloosheid of ondeskundigheid zijn
reeds m eerdere politieam btenaren van dit systeem  het
slach to ffer geworden.

3. Zie onder 2.
4. Met Uv/ College is ondergetekende van oordeel,

da t niet elk reclam ebord afleidend w erk t.” .

De Voorzitter: Indien geen van de heren hierop
terug wenst te komen, stel ik voor dit stuk te de
poneren.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende
wordt daartoe besloten.

9o. een gouvernements-depêche dd. 25 Septem
ber 1948 no. 8091, luidende:

„Ik  heb de eer U mede te  delen, da t ik voornem ens
jen om de door mij aan  de S ta ten  gezonden stukken  en
jrieyen, -voorzover deze niet van vertrouw elijke aard  ziin
te r  beschikking te  stellen van he t publiek, teneinde door
m eer openbaarheid in bestuurszaken de belangstelling der
bevolking voor he t landsbestuur te  verhogen.

Ik houd er mij van overtuigd, d a t U he t m et mij eens
is, d a t hei algem een belang gediend w ordt door een m eer
algem ene kennisnem ing van de tussen  B estuu r en S taten
gewisselde s tukken .”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

lOo. een gouvernements-depêche dd. 5 October
1948 no. 8090, in antwoord op de brief dd. 24 Sep
tember 1948 no. 86 van de Staten, luidende:

„N aar aanleiding van bovenaangehaalde brief nopens
ne-zenvermcld onderw erp heeft ondergetekende de eer Uw
College te  berichten, d a t het in mijn voornemen lig t de
lieer M. P. G orsira, die als eerste candidaat op Uw voor
d rach t voorkom t, to t V ertegenw oordiger in N ederland te
benoemen.

Aangezien de in het vijfde lid van a itik e l 76 der
S taa tsregeling  van de Nederiands-e Antillen bedoelde
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]andsverord(?i!iiig nog niet is vastgesteld , moge onder
getekende Uw College, teneinde een benoeminp- en een
spoedig v ertrek  vau betrokkene mogelijk te  m aken, ver
zoeken te  willen berichten of de S ta ten  in princine er mede
accoord kunnen gaan, da t in bedoelde landsverordening
o.a. de volgende punten  zullen worden opgenomen:

lo . De bezoldiging zal worden vastgesteld  op
ƒ 12.000, (Curagaos C ourant) per ja a r .

2o. De represen tatiekosten  zullen worden gesteld o o
ƒ 2400,— (Curagaos C ourant) per jaa r.

3o. De vergoeding voor reis- en verblijfkosten zullen
als volgt worden vastgeste ld ;

a. voor reizen in E u ropa : overeenkom stig de eerste
Klasse van de in N ederland bestaande regeling;

b. voor reizen buiten E uropa ; overeenkom stig de
eerste klasse van de bestaande regeling in de Nederland.se
Antillen.

4o. De u itrustingskosten  zullen worden gesteld op
ƒ 3000,—  (Curagaos C ouran t).

5n. O vertocht of vergoeding van overtochtskosten
zal aan  de V ertegem voordiger en zijn w ettig  gezin worden
toegekend van Curagao n a a r  N ederland of om gekeerd in
de eerste  klasse van het vervoerm iddel, w aarm ede gereisd
w o rd t;

a. na zijn benoeming;
b. na zijn ontslag.
Bovendien zal hem, zonder da t zijn w ettig  gezin d aa r

op aansp raak  kan  m aken, overtocht of vergoeding van
overtochtskosten  als hiervoor bedoeld kunnen worden ver
leend, w anneer zijn tegenw oordigheid alhier, na overleg
m et de S taten , n a a r  dezerzijdse m ening nodiv w ordt
geacht.

6o. In verband m et he t feit, d a t indien een lands
dienaar deze functie aanvaard t, hij op nonactiv iteit moet
worden gesteld, w are te  bepalen:

a. da t hij gedurende een benoeming als hiervoor
bedoeld geen bezoldiging als landsdienaar zal genieten;

b. d a t de tijd m gemelde functie doorgebracht vol
ledig zal m eetellen als diensttijd  zowel voor de beoordeling
van de pensioenaanspraken en de regeling van he t pen
sioen, als voor de regeling van enig verlof, toekenning van
bezoldigingsverhogingen en eventuele norm ale prom oties
en eventuele andere aanspraken  voortvloeiende u it andere
Cnragaose regelingen de landsdienaren betreffende;

c. d a t de bevorderingen van betrokkene norm aal
doorgang zullen vinden gedurende het tijdvak d a t hij be-
doelde fim ctie vervult.

Zo spoedig mogelijk na on tvangst van bericht terzake
zal overgegaan worden to t benoeming van betrokkene,
w aarna een ontw erp-landsverordening regelende deze
m aterie en w aarin  u ite raa rd  tevens bepalingen nopens de
pensioenaanspraken van de V ertegenw oordiger in N eder
land zullen worden uitgew erkt, aanhangig  zal worden
gem aakt.”.

de Heren Ir. J. Groote, F. Kamer, Dr. P. H. Maal,
VV. R. Plantz en C. La Cruz, en B. machtiging aan de
Voorzitter van de Commissie voor Veilig Verkeer
om aan de in te stellen sub-commissies voor zover
nodig tijdelijk andere personen dan leden van de Com
missie voor Veilig Verkeer toe te voegen.

Op voorstel van de Voorzitter- wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

12o. een brief dd. 5 October 1948 van het lid
der Staten, de heer Mr. S. W. van der Meer, waarbij
deze de Staten ter goedkeuring aanbiedt een ont-
werp-landsverordening regelende de verplichting tot
publicatie der boekhoudkundige gegevens van bedrij
ven van openbaar nut.

Op bevestigend antwoord van de vergadering op
de vraag van de Voorzitter of de Staten bovenge
noemd ontwerp-landsvei-ordening in overweging zul
len nemen, stelt de Voorzitter voor het te stellen in
nanden van de 3de Commissie.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende
wordt daartoe besloten.

13o. een verzoekschrift, zonder datum, getekend
door een aantal bewoners van Antriol te Bonaire,
waarbij de tussenkomst van de Staten wordt ver
zocht teneinde Antriol van een electriciteitsbedrijf te
voorzien.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 3de Commissie.

De Voorzitter: Mijne Heren. Deze depêche is be
reids in handen gesteld van de 1ste Vaste Commis
sie, die inmiddels verslag heeft uitgebracht, hetwelk
straks aan de orde gesteld zal worden.

l lo .  afschrift van de Gouvernements-beschik-
king dd. 5 October 1948 no. 5035, houdende; A. uit
breiding van de Commissie voor Veilig Verkeer met

Uo. een brief dd. 2 October 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 9 Juli 1948 no. 3350, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
Vci,n de Nederlandse Antillen te schrijven:

,,De S ta ten  hebben hierbij de eer de on tvangst te
erkennen van de gouvernem ents-depêche dd. 9 Ju li 1941]
no, 3350, betreffende de te r  beschikking stelling van per
soneel voor de Griffie der S taten , de afhandeling w aarvan
ZIJ m handen van de g riffie r gesteld hebben.” .

Uo. een brief dd. 2 October 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 5 Juli 1948 no. 4539a, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te schrijven:

„T er voldoening aan  he t verzoek, vervat in de gouver
nem ents-depêche dd. 5 Ju li 1948 no. 4539a, hebben de
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Staten de eer Uwe Excellentie te berichten, dat bij hen in
beginsel geen bezwaar bestaat, dat ten behoeve van de
Nederlandse Antillen het associate-membership van de
Wereld Gezondheidsorganisatie aangevraagd wordt. Aan
gezien de geldelijke gevolgen hiervan evenwel nog onbe
kend zijn, zouden de Staten, alvorens een definitief stand
punt ter zake in te nemen, gaarne eerst hieromtrent
zekerheid verkrijgen.”.

16o. een brief dd. 2 October 1948 van de
1ste Vaste Commissie, houdende aanbieding van een
concept-voorlopig verslag op de ontwerp-landsveror-
dening tot wijziging van de Onderwijsverordening
1935 (P. B. 1935, no. 43) (1947-1948-25; 1946—
1947-54).

11 o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 12 Augustus 1948 no. 6713, waarbij de Staten
wordt aangeboden een ontwerp van een algemene
maatregel van bestuur tot nadere wijziging van het
Octrooireglement met de daarbij behorende memorie
van toelichting, met verzoek terzake van advies te
willen dienen, de Staten meedeelt, dat haar van geen
bezwaren gebleken is, weshalve zij de Staten in over
weging geeft het Bestuur dienovereenkomstig te ad
viseren.

18o. een biief dd. 4 October 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde brief dd. 26 September
1947 met bijlagen van de heer Dr. M. F. da Costa
Gomez, vertegenwoordiger van Curagao te ’s-Gra-
venhage, inzake de vorming van een stichting in het
belang van de voorlichting op de meest brede basis
in Curagao en in Nederland, de Staten adviseert be
doelde brief te deponeren.

19o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 10 Mei 1948 no. 3350, inzake het beschikbaar
stellen van personeel t.b.v. de Griffie van de Staten,
de Staten adviseert bedoelde depêche te deponeren.

20o. een brief dd. 9 October 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 17 Juli 1948 no. 5881, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te schrijven:

,,De Staten kv.'amen in het bezit van Uw depêche
dd. 17 Juli 1948 no. 5881, waaruit hun bleek om welke
redenen de Ministerraad heeft gemeend af te moeten
wijken van het advies der Staten om het op 16 April j.1.

te Parijs gesloten multilateraal verdrag nopens Europese
Economische Samenwerking niet op de Nederlandse An
tillen van toepassing te verklaren.

Alhoewel de Staten de uitvoerige wijze waarop de
Ministerraad zijn beslissing ter zake en de overwegingen,
die daartoe geleid hebben, heeft gemotiveerd, ten zeerste
op prijs stellen, menen zij toch te mogen opmerken het te
betreuren, dat bij het nemen van deze beslissing niet reeds
is gehandeld in de geest der toekomstige verhoudingen,
temeer daar ook de Ministerraad, naar het blijkt, het met
de Staten eens was, dat niet te verwachten is, dat uit
gemeld verdrag voor de Nederlandse Antillen enig belang
rijk gevolg zal voortvloeien.

De Staten zouden het op prijs stellen als Uwe Excel
lentie te bevoegden plaatse van het vorenstaande kennis
zou willen geven.”.

21o. een brief dd. 9 October 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van het haar
om advies in handen gestelde verzoekschrift dd. 8
Januari 1947 van de heer P. J. Butzelaar te Soestdijk,
de Staten adviseert bedoeld verzoek te deponeren,
aangezien het daarin behandelde behoort tot de taak
van de executieve.

22o. een brief dd. 9 October 1948, waarbij de 1ste
Vaste Commissie naar aanleiding van de uiteenzet
ting van de Heer Procureur-Generaal in de openbare
vergadering van de 20ste Juni 1946, de Staten advi
seert de navolgende verzoekschriften van ex-geinter-
neerden: H. M. J. Hoffmann van Hove dd. 15 April
1946, H. M. J. Hoffmann van Hove dd. 4 Mei 1946,
P. J. Butzelaar dd. 23 Mei 1946, E. van Est dd. 6 Mei
1946, F. Weber dd. 19 Mei 1946, J. Lotman dd. 20
Mei 1946, Joh. Buitink dd. 20 Mei 1946, P. A. Kurth
dd. 23 Mei 1946, E. van Est dd. 7 Juni 1946, H. M. J.
Hoffmann van Hove dd. 10 Juni 1946 en F. van der
Vries dd. 16 Juli 1946 te deponeren alsmede de gou
vernements-depêche dd. 17 Juni 1946 no. 4681.

23o. een brief dd. 12 October 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 5 October 1948 no. 8090, de Staten adviseert de
navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gouver
neur van de Nederlandse Antillen te schrijven:

,,De Staten hebben hierbij de eer de goede ontvangst
te erkennen van de gouvernements-depêche dd. 5 October
1948 no. 8090, met de inhoud waarvan zij zich kunnen
verenigen.

Zij zouden echter de volgende opmerkingen willen
maken. Het werd algemeen wenselijk geacht, dat de ver
tegenwoordiger voor zijn vervoer niet afhankelijk is van
een door particulieren beschikbaar gesteld vervoermiddel.
Men zou het daarom redelijk achten als aan de betrokkene,
zolang in Nederland moeilijkheden op het gebied van ver
voer bestaan en men geen zekerheid heeft, dat aldaar op
gemakkelijke wijze een vervoermiddel aangeschaft kan
worden, de overtochtskosten van zijn eigen vervoermiddel
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van hier naar Nederland v.v. vergoed zouden worden en
hem voor het gebruik daarvan een vergoeding wordt toe
gekend.”.

21̂ 0. een brief dd. 2 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 25 Juni 1948 no. 4857, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te schrijven:

,,De Staten kwamen in het bezit van de gouverne
ments-depêche dd. 25 Juni 1948 no. 4857, welke een toe
lichting bevat op het plan van het Bestuur op St. M aarten
een slachtplaats te bouwen. N aar aanleiding hiervan zou
den zij alsnog gaarne om trent het navolgende ingelicht
worden.

Op Curagao en Aruba moeten slachtingen binnen een
bepaalde kring in het abatto ir plaats vinden, daarbuiten
met vergunning van de betrokken districtmeester.

De Staten kunnen zich niet voorstellen, dat het Be
stuur alle slachtingen op St. M aarten wil laten plaats
hebben in de slachtplaats, die we! in Philipsburg opgericht
zal worden, daar zulks behalve veel ongerief ook een be
langrijke prijsstijging ten gevolge zal hebben. Ook voor
dat eiland zal een kring aangewezen moeten worden. De
vraag doet zich dan voor hoeveel slachtingen per ja a r  in
die kring verwacht kunnen worden met name of dat aantal
zo groot zal zijn, dat dit een uitgave van niet minder dan
ƒ 15.000,— rechtvaardigt.

De toestand op St. E ustatius is geheel anders; daar
woont de bevolking in O ranjestad geconcentreerd en niet,
zoals op St. M aarten gedeeltelijk in Philipsburg en verder
verspreid over het gehele eiland.”.

25o. een brief dd. 2 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 29 Mei 1948 no. 3818a, de Staten adviseert de
navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gouver
neur van de Nederlandse Antillen te schrijven;

,,Bij depêche van 29 Mei 1948 no. 3818a worden de
Staten er mede in kennis gesteld, dat het Bestuur, ten
einde zich een oordeel te vormen over de vraag of het
gouvernement de Ziekteverzekering zelf te r hand moet
nemen, de Rijksverzekeringsbank om advies gevraagd
heeft.

De Staten zouden het zeer op prijs stellen als het
Bestuur door overlegging van de te r zake gevoerde corres
pondentie hun de gelegenheid wil geven van het resultaat
kennis te nemen.”.

26o. een brief dd. 2 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 31 Mei 1948 no. 4529, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te schrijven:

„De ontvangst erkennende van de gouvernements-
depêche dd. 31 Mei 1948 no. 4529 hebben de Staten de eer
als hun mening te kennen te geven, dat zij, gezien de

cursus, welke de ambtenaren, die to t de groep-Secretarie
behoren, volgen om to t adjunct-commies benoembaar te
zijn, niet mogen aannemen, dat geen geschikte krachten
uit het korps voor het beoogde doel verkregen kunnen
worden. De Staten menen dan ook hun medewerking om
in verband met de a.s. verkiezingen het personeel met 2
uit te zenden adjunct-commiezen uit te breiden niet te
kunnen verlenen.”.

21o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 16 Juli 1948 no. 5493, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te schrijven:

,,Bij gouvernements-depêche dd. 16 Juli 1948 no. 5493
werd de Staten verzocht te laten weten of zij hun stand
punt, ingenomen tijdens de behandeling van de 3de supple-
toii’e begroting 1947, wensen te handhaven dan wel of zij
van mening zijn, dat een vergoeding — en zo ja  in wélke
vorm en to t welk bedrag — aan de heer Am btenaar belast
met het Toezicht op de Luchtvaart dient te worden toe
gekend.

Daar in deze depêche noch in het daarbij gevoegde
afschrift van het advies dd. 25 Juni 1948 no. 3172 O.W.
van de heer D irecteur van Openbare Werken argumenten
naar voren worden gebracht voor de toekenning van een
vergoeding in welke vorm ook — de opmerking van de
heer D irecteur van Openbare Werken, dat de heer A. T. L.,
voor zover hij weet, de enige am btenaar is, die zich veel
voor de dienst moet verplaatsen, doch die geen vergoeding
voor het gebruik van zijn auto mag rekenen, kan bezwaar
lijk als argument voor toekenning ener vergoeding aan
gemerkt worden — achten de Staten het niet mogelijk hun
standpunt te r zake te bepalen.

Inmiddels zijn in het Eindverslag op de 1ste Aanvul
lende begroting 1948 bij de kapitaaldienst (7de Afdeling,
§ 11 Luchtvaart) nadere inlichtingen om trent deze aan
gelegenheid gevraagd.

Op grond hiervan hebben de Staten de eer Uwe Excel
lentie te berichten, dat zij na de beantwoording van voor
meld Eindverslag hun standpunt zullen bepalen.”.

28o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 13 Juli 1948 no. 4380, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te schrijven:

,,De Staten kwamen in het bezit van de gouverne
ments-depêche dd. 13 Juli 1948 no. 4380 met de daarbij
gevoegde afschriften van adviezen dd. 25 Mei 1948 no.
1186 van de Directeur van de Landsradio- en Telefoon
dienst en dd. 7 Juni 1948 no. 2734 O.W. van de Ambtenaar
belast met het Toezicht op de Luchtvaart aan de Admini
stra teu r van Financiën.

Alhoewel men niet aan de indruk kon ontkomen, dat
de toestand op het luchtvaartstation Hato misschien
enigszins overdreven voorgesteld is, meende men, gezien
de aangevoerde argumenten, de verantwoordelijkheid niet
te kunnen nemen door het bij hoger genoemde depêche
gevraagde te weigeren.”.
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29o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 16 Juli 1948 no. 5828 met bijlage, de Staten ad
viseert de navolgende brief aan Zijne Excellentie de
Gouverneur van de Nederlandse Antillen te schrij
ven:

„Naar aanleiding van de gouvernements-depêche dd.
16 Juli 1948 no. 5828 met daarbij gevoegd afschrift van de
brief dd. 8 Juli 1948 no. 3375 O.W. van de heer Directeur
van Openbare Werken, betreffende de oeververbinding
Punda—Otrabanda, veroorloven de Staten zich de vrijheid
Uwe Excellentie kortheidshalve te verwijzen naar het in
de algemene beschouwingen van het Eindverslag op de
1ste Aanvullende Begroting 1948 ter zake opgemerkte.”.

30o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd, 31 Juli 1948 no. 6369, inzake de bouw van een
woning voor de gouvernements-vroedvrouw op Rin-
cón, de Staten adviseert bovengenoemde depêche
voor kennisgeving aan te nemen.

Slo. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 28 Juli 1948 no. 6362a met als bijlage de con
clusie van de commissie ad hoe inzake het rapport
van professor Thijsse, de Staten adviseert bovenge
noemde depêche voor kennisgeving aan te nemen.

S2o, een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 24 November 1947 no. 10154, betreffende de auto
matisering van de telefoon en verbetering in de ra
diotelefonie op Aruba, de Staten adviseert bovenge
noemde depêche te deponeren.

33o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commmissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 22 Maart 1948, betreffende de rekeningen ,,Munt-
fonds” en ,,Muntbiljettenfonds”, de Staten adviseert
bovengenoemde depêche te deponeren.

31to. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde brief dd. 27 Mei 1948
van de heer A. van Spijk te Utrecht, betreffende zijn
correspondentie met de Gouverneur van de Neder
landse Antillen inzake zijn sollicitatie naar de be
trekking van bezuinigingsinspecteur, de Staten advi
seert bovengenoemde brief te deponeren.

35o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 3 Augustus 1948 no. 6462a, de Staten adviseert
de navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van de Nederlandse Antillen te schrijven:

„Ter voldoening aan het verzoek, vervat in de slot
alinea van de gouvernements-depêche dd. 3 Augustus 1948
no. 6462a, hebben de Staten hierbij de eer ter kennis van
Uwe Excellentie te brengen van oordeel te zijn, dat het te
lijden koersverlies ten laste van het muntfonds dient ge
bracht te worden.”.

36o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 3 Augustus 1948 no. 6122, de Staten adviseert
de navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van de Nederlandse Antillen te schrijven:

„Bij gouvernements-depêche dd. 3 Augustus 1948 no.
6122 werd de Staten gevraagd credieten beschikbaar te
willen stellen voor de aankoop van een drietal lichters
(±  ƒ 45.000,—), alsmede van enige pompen en een paar
jacks (±  ƒ 4.000,—).

Alvorens hierover te beslissen zouden zij gaarne ver
nemen of deze aanschaf naar het oordeel van het Bestuur
nog nodig is, als overgegaan wordt tot de bouw van een
vaste oeververbinding.”.

3Ho. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 21 Juli 1948 no. 3351/4179, de Staten adviseert
de navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van de Nederlandse Antillen te schrijven;

,.Hierbij hebben de Staten de eer' de goede ontvangst
te erkennen van de gouvernementsr-depêche dd. 21 Juli
1948 no. 3351/4179.

Naar aanleiding van het daarbij medegedeelde ver
oorloven zij zich de vrijheid het navolgende op te merken.
Het door het Bestuur ter zake ingenomen standpunt moge
naar de letter der wet moeilijk bestreden kunnen worden,
naar de geest ervan, in het bijzonder wanneer gelet wordt
op wat in de loop der jaren gewoonte is geworden, kan
dit standpunt bezwaarlijk houdbaar geacht worden.
Inimers, hoe vaak is het niet gebeurd, dat het Bestuur bij
brief dan wel bij monde van een gemachtigde het gevoelen
der Staten over een bepaalde uitgaaf, die het wenste te
doen, gevraagd heeft. Het komt overbodig voor hiervan
voorbeelden aan te halen; zij zijn het Bestuur even goed
als de Staten bekend.

Dat het Bestuur zich in het onderhavige geval ineens
strak aan de wettelijke bepalingen heeft gehouden, heeft
de Staten niet aangenaam getroffen, te meer niet, omdat
het het Bestuur bekend was, dat er ernstige bezwaren
tegen deze diens creis bestonden en in het bijzonder tegen
de voorgenomen wijze van verantwoording der daaraan
verbonden kosten. Men kon dan ook niet aan de indruk
ontkomen, dat het Bestuur, alhoewel wetende, dat er van
de zijde der Staten ernstige bezwaren waren gerezen, zich
daaraan niets gelegen heeft laten liggen, omdat het wist,
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dat het naai’ de letter der wet, met volkomen verwaar
lozing van de geest, het gelijk aan zijn kant had.

Doorredenerend in de lijn van het Bestuur, als in de
in hoofde dezes aangehaalde depêche, doet de vraag rijzen
waarom op de telken jare ingediend wordende suppletoire
begrotingen dan steeds posten voorkomen voor in de loop
van een dienstjaar opgekomen behoeften, welke niet in de
begroting van dat jaar zijn omschreven.”.

38o. een brief dd. 4 October 1948 van de
2de Vaste Commissie, houdende aanbieding van een
concept-voorlopig- tevens eindverslag op de ontwerp
beschikking tot vaststelling van het slot der reke
ning over het dienstjaar 1938 (1948-1949-35).

39o. een brief dd. 9 October 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 17 Juli 1948 no. 4451, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te schrijven:

„Bij gouvernements-depêche dd. 17 Juli 1948 no. 4451
verzocht het Bestuur het standpunt van de Staten te
mogen vernemen ten aanzien van het laten uitkomen uit
Nederland voor de tijd van drie jaren van een kommies-
verificateur voor de dienst alhier.

Ter voldoening aan dit verzoek veroorloven de Staten
zich het volgende onder de aandacht van Uwe Excellentie
te brengen.

Geruime tijd terug is een kommies-verificateur uit
Nederland hierheen uitgezonden meer in het bijzonder om
de opleiding van het douanepersoneel o.m. tot die rang ter
hand te nemen. Jaarlijks heeft de betrokkene een cursus
geleid en, hebben de Staten het goed, dan is een 12-tal
succesvol afgeleverd.

Met verwondering nam men thans kennis van het
voorstel wederom een dergelijke kracht uit Nederland te
laten uitkomen.

Het kwam logischer en rationeler voor vorenbedoelde
kommies-verificateur, die oorspronkelijk na verloop van
een bepaald aantal jaren zou terugkeren, doch ten slotte
hier in vaste dienst is overgegaan, geheel voor de op
leiding van douanepersoneel vrij te maken.”.

JfOo. een brief dd. 28 September 1948 van de
3de Vaste Commissie, houdende aanbieding van een
concept-voorlopig verslag op het gewijzigd onUverp-
landsverordening tot v/ijziging en aanvulling van de
„Slacht- en keuringsverordening 1933” (P. B. 1933
no. 17) ( 1946-1947-4; 1942-1943-19).

zich de opmerking niet te kunnen inzien welke bemoeie
nissen het Departement van de Landswatervoorzienings-
dienst heeft met het uitdiepen van putten op particuliere
grond.

Het komt hun voor, dat door inschakeling van voor
meld departement ter wille van het geven van richtlijnen
—-  waarbij men zich afvraagt welke richtlijnen voor het
uitdiepen gegeven kunnen worden — geheel onnodig
een instantie ingelast is, met alle gevolgen daaraan
verbonden.”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de bo
venbedoelde verslagen van de 1ste, 2de en 3de Vaste
Commissie sub 14o. t/m  41o. vermeld, wordt beslo
ten die aldus over te nemen.

4^0. een brief dd. 2 October 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 25 Juni 1948 no. 4111, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te schrijven:

„In de gouvernements-depêche dd. 25 Juni 1948 no.
4111 wordt o.m. opgemerkt, dat zich zeer vaak het geval
van breuk voordoet bij bulldozers, kranen en graaf
machines, die bij het Departement van Openbare Werken
voor de uitvoering van werken in gebruik zijn. Naar aan
leiding van deze mededeling alsook op grond van eigen
waarneming door enige leden vroegen de Staten zich af
of wel voldoende geschoold en verantwoordelijk personeel
voor de bediening van deze machines gebruikt wordt als
mede of wel voldoende toezicht op dit personeel uit
geoefend wordt. In dit verband deelde een der leden mee
gezien te hebben, dat een dergelijke machine bediend werd
door een jongen van 20 jaar, een andere keer, dat de
bestuurder van een bulldozer kennelijk onder de invloed
zijn machine bediende.

Van de gelegenheid wilden enige leden gebruik maken
het Bestuur te verzoeken de mogelijkheid na te gaan om
vóór des morgens 7 uur en na des avonds 7 uur het twee-
richtingverkeer in de Breedestraat (O) toe te laten, zo
lang de Van-Slobbeboulevard de enige parallelweg van
deze straat is.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Aangezien het voor
gestelde in de laatste alinea van deze brief reeds is
geschied, stel ik U voor deze alinea te laten verval
len.

Geen der leden hiertegen
wordt daartoe besloten.

bezwaar hebbende

4I 0. een brief dd. 2 October 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 25 Juni 1948 no. 4783, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te schrijven:

,,De ontvangst erkennende van de gouvernements-
depêche dd. 25 Juni 1948 no. 4783 veroorloven de Staten

43o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van het haar
om advies in handen gestelde afschrift van een in de
vergadering van de 6de Mei 1948 van de Algemene
Curagaose Chauffeursbond aangenomen motie, inza
ke de regeling van het verkeer te land op Curagao,
de Staten adviseert bovengenoemd stuk voor kennis
geving aan te nemen.
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Uo. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar‘aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvemements-depêche
dd. 25 Juni 1948 no. 5044/5045, met als bijlage een
brief van de werkcommissie voor het uitvoeren van
proefnemingen ten behoeve van het kunstmatig ver-
wekken van regen, alsmede een rapport van de Heer
Ambtenaar belast met het Toezicht op de Lucht
vaart, dat deze samengesteld heeft tijdens zijn dienst
reis ter bijwoning van het ICAO-congres te Mont
real, de Staten adviseert deze stukken voor kennis
geving aan te nemen.

Jfoo. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 7 Mei 1948 no. 3552, houdende een vergelijking
tussen de prijzen van eerste levensbehoeften in Cu-
ragao en Trinidad, de Staten adviseert bovengenoem
de depêche voor kennisgeving aan te nemen.

.460 . een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde brief dd. 15 December
1947 no. 10961 van de Gouvernements-Secretaris,
waarbij de Staten wordt aangeboden een beknopt
overzicht, houdende enige beschouwingen door de
Administrateur van Financiën over de toekomst van
Curasao, de Staten adviseert bovengenoemde stuk
ken te deponeren.

Jf7o. een brief dd. 4 October 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 29 Juli 1948 no. 5038 in antwoord op de brief van
de Staten dd. 11 Juli 1948 no. 55, betreffende de kof-
fiehuisvergunning-Brion te Aruba, de Staten advi
seert :

Ie. bovengenoemde depêche voor kennisgeving
aan te nemen,

2e. naar aanleiding hiervan het verzoekschrift
van de heer Brion dd. 30 December 1947 te depone
ren en

3e. aan de heer Brion de navolgende brief te
schrijven:

,,Naar aanleiding van Uw verzoekschrift dd. 31 De
cember 1947 hebben de Staten de eer U te berichten, dat
zij zich in verband daarmede tot het Bestuur hebben ge
wend met verzoek om inlichtingen ter zake.

De gouvernements-depêche dd. 29 Juli 1948 no. 5038,
waarbij hun de gevraagde inlichtingen werden verstrekt,
gaf hun aanleiding Uw verzoekschrift niet verder in be
handeling te nemen.”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de bo

venaangehaalde verslagen van de 3de Vaste Com
missie sub 43o. t/m  47o. vermeld, wordt besloten die
aldus over te nemen.

De Voorzitter: Voorts zijn van het Bestuur nog
ingekomen:

1. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
op de ontwerp-landsverordening tot wijziging en aan
vulling van het Kiesreglement (1948—1949-32).

2. Memorie van Antwoord en Nota van Wij
zigingen op de ontwerp-landsverordening, houdende
nieuwe bepalingen tot regeling van de kleinhandel in
alcoholhoudende dranken en van het verkrijgen en
het uitoefenen der bevoegdheid tot het houden van
een tapperij, een koffiehuis, een logement, een socië
teit, een bierhuis, een ijshuis of een i’estaurant en tot
het verkopen en uitslaan van gedistilleerd (1948—
1949-24) (1947-1948-61) en

3. van het lid der Staten, Mr. S. W. van der
Meel', een Memorie van Antwoord op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging van de artikelen 701,
706 en 709 van het Cura^aos Wetboek van Burger
lijke Rechtsvordering (1948—1949-25).

Deze stukken zullen gedrukt en rondgedeeld
worden en zijn in handen gesteld van de betrokken
Vaste Commissie.

De heer G. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Destijds is de ontwerp-vergunningsverordening in
handen gesteld van een commissie van drie leden
t.w.: U zelf, de heer Plantz en mijn persoon. Daarom
stel ik voor dat stuk weer te verwijzen naar dezelfde
commissie.

De Voorzitter: Inderdaad, U heeft gelijk, Mijn
heer Jonckheer. Aangezien de heer Plantz afwezig
is, stel ik voor de heer Mr. Smeets in zijn plaats te
benoemen en het stuk in handen van deze commis
sie te stellen.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
woi’dt daartoe besloten.

De Voorzitter: Mijne Heren. Alvorens over te
gaan tot punt 2 van de agenda wil ik de geachte Be-
stuursgemachtigde hartelijk welkom heten in deze
vergadering en hem de verzekering geven, dat de
Staten met belangstelling zullen luisteren naar al de
inlichtingen en adviezen, welke hij zal menen te moe
ten geven.
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De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Ik wil hier even van het woord gebruik maken. In de
eerste plaats om U, mede namens mijn medewerkers
voor vanavond, te bedanken voor Uw hartelijke wel
komstwoorden. Wij stellen die op zeer grote prijs.
Verder wil ik van deze gelegenheid gebruik maken
om het standpunt van het College en de taak, die het
wacht, uiteen te zetten.

Het standpunt, dat het College ten opzichte van
zijn positie en zijn taak inneemt, is, dat het een uit
gesproken tijdelijk karakter bezit en zijn aanzijn te
danken heeft aan de noodzaak het politiek vacuum
tijdens de overgang van de oude tot de nieuwe orde
— ik hoop, dat de heren de woorden ,,nieuwe orde”
niet verkeerd zullen verstaan — op te vullen en stag
natie te voorkomen in het nogal ingewikkeld rader
werk van het Gouvernement van dit gebiedsdeel. Met
andere woorden om de lopende zaken af te doen en
waar het onderwerpen betreft van verre strekking
zo min mogelijk te prejudiciëren teneinde het College,
dat na ons zal komen, niet voor nodeloze faits ac-
complis te stellen.

Ons college is dus een van interimaire aard,
heeft te worden beschouwd en geaccepteerd als een
inteimezzo tussen het laatste bedrijf van het oude
regiem en het eerste van een nieuwe constructie van
het Koninkrijk.

Het is te vergelijken met een zakenkabinet met
beperkte bevoegdheden, gezien de bepaling van onze
thans geldende Staatsregeling, dat de verantwoorde
lijkheid voor zijn beslissingen of daden blijft berus
ten bij de Gouverneur.

In verband met dit laatste verzoek ik de Staten
daaruit niet af te leiden, dat wij onze benoeming tot
lid van dit college hebben aangenomen om de rol van
marionetten te vervullen. Ik haast me hieraan toe te
voegen, dat er geen de minste aanwijzing is, dat de
Gouverneur dit ook als zodanig beschouwt.

Hoewel geen politiek doch slechts een zaken
college en ondanks onze naam van College van Al
gemeen Bestuur, geven wij ons er rekenschap van,
dat wij volgens de geest der Staatsregeling gecom
mitteerden zijn van de Staten en als zodanig in het
College stelling hebben te nemen.

Ten overvloede, voor wie ons persoonlijk niet
kennen, wil ik hier de verzekering geven, dat geen
onzer ook maar een ogenblik getaald heeft naar het
hoge ambt, dat wij thans tijdelijk bekleden; dat wij
allen, maar in het bijzonder mijn collega Beaujon en
ik, een offer hebben gebracht met onze benoeming
aan te nemen. Een offer aan het aanzien van dit ge
biedsdeel, omdat daardoor een einde werd gemaakt
aan een gouvernement, dat niet overeenkwam met
onze Staatsregeling. Het langer voortduren van die

toestand zou voor dit gebiedsdeel gelijk hebben ge
staan met een blamage.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
beïhandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot regeling van den arbeid in bakkerij-
bedrijven ( lH 7 — 19Jt8-2; 19Jf6— 191f7-3k) en opent
de algemene beraadslagingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Gaarne wil ik van deze algemene beschouwin
gen gebruikmaken om een punt van principiële aard
naar voien te brengen. Ik wil nl. de vraag stellen, op
welk tijdstip de wetgever dient in te grijpen en een
wettelijke regeling van sociale aard te creëren. Deze
vraag kan natuurlijk nog algemener gesteld worden,
maar ik bepaal mij tot wettelijke regelingen van
sociale aard, om mij tot het onderwerp te beperken,
dat wij hedenavond nu op dit moment behandelen.
Het komt mij dan voor, dat een dergelijke regeling
niet moet worden gemaakt om maar weer een stuk
sociale wetgeving te bezitten, maar dat zij moet
voortvloeien uit de drang op sociaal gebied verbete
ring te brengen. Ik geloof, dat zelfs de meest enthou
siaste voorstander van sociale wetgeving mij in deze
redenering zal willen volgen. Niet alleen ik. Mijnheer
de Voorzitter, maar ook het Bestuur huldigt klaar
blijkelijk deze opvatting, zoals blijkt uit de nota naar
aanleiding van het voorlopig tevens eindverslag op
de ontwerp-landsverordening, houdende bepalingen
tot het houden van distilleerderijen. Hierin wordt
immers, naar aanleiding van de opmerking der Sta
ten, waarom geen regeling voor branderijen wordt
voorgesteld, door het Bestuur opgemerkt, dat aan de
gedachte regeling voor branderijen nog geen behoef
te bleek te bestaan. Ook het Bestuur is derhalve van
mening, dat wetten dienen te worden gemaakt, als
er behoefte daaraan bestaat en niet ter wille van
het wetten maken op zichzelf. Maar dan vraag ik
mij af, of er behoefte bestaat aan de onderwerpe-
lijke regeling.

Om deze vraag te beantwoorden wil ik even naar
de geschiedenis van het onderhavige ontwerp terug
grijpen. Deze komt in het kort hierop neer, dat, toen
de bakkerijen verplichte bedrijven waren in de zin
van het verplichte Bedrijvenbesluit, later vervangen
door de Bedrijvenlandsverordening 1943, en er zich
arbeidsmoeilijkheden voordeden, het Bestuur krach
tens deze regeling ingreep en zowel de werktijden, de
Zondagsrust, als het loon regelde .Het toen ingevoer
de verbod om bakkersarbeid op Zondagen en bepaal
de feestdagen te verrichten verviel echter bij de af
voering van de bakkerijen uit de categorie van ver
plichte bedrijven. Dit is geschied bij de beschikking,

1948 - 1949-12
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vei’vat in P. B.; 1945 No. 94, welke op 1 Juli 1945 in
werking is getreden. Dit betekent dus, dat wij sedert
ruim 3 jaar geleden geen wettelijke regeling van de
onderwerpelijke materie hebben, terwijl niettemin de
rust op Zon- en feestdagen in de bakkerijbedrijven in
acht wordt genomen; als dit tenminste niet zo was,
dan zouden wij dit wel op de een of andere manier
gemerkt hebben en ik betwijfel trouwens ten sterkste
of er één bedrijf is, dat thans aan deze, door de prak
tijk aanvaarde rustdagen zou willen of kunnen tor
nen. De werknemers in de bakkerijbedrijven verkeren
thans in precies dezelfde positie als duizenden andere
werknemers, die hun rust op Zon- en feestdagen uit
sluitend op grond van hun arbeidsovereenkomst of
het gewoonterecht genieten en zij genieten deze rust
er werkelijk niet minder om.

Het onderhavige ontwerp en het verzoek van de
werknemers in bakkerijbedrijven van gelijke strek
king, beide ingediend vrij kort — de ene korter dan
de andere, maar in ieder geval vrij kort — na de af
voering van deze bedrijven uit de categorie van ver
plichte bedrijven met het zoeven geschetste gevolg,
kunnen dan ook slechts naar mijn opvatting be
schouwd worden als uitingen van de vrees, dat de ex
ploitanten van de bakkerijen van de gelegenheid ge
bruik zouden maken om tot oude, ongewenste toe
standen terug te keren. Deze vrees kan gelukkig
achteraf gezegd ongegrond te zijn gebleken. De ex
ploitanten hebben de tekenen van de tijd klaarblijke
lijk begrepen en zij hebben vrijwillig de verbeterde
toestanden gehandhaafd, daarmede een recht althans
gewoonte scheppend, waarop zij thans practisch niet
meer kunnen terugkomen, zoals ik zoeven reeds heb
aangestipt.

Kan ik mij dus wel enigzins indenken in de aan
leiding tot de indiening van het onderhavige ont
werp, ik zie evenwel nu geen enkele reden meer tot
vaststelling daarvan, omdat hetgeen ermede beoogd
wordt, reeds krachtens recht dan wel gewoonte is
ingeburgerd. Er bestaat thans dus geen enkele be
hoefte meer om in dit opzicht verbetering af te dwin
gen en wettelijk regelend op te treden. Het argument,
dat de werkgever te dezen kan terugkomen op het
geen thans bestaat is, zoals ik reeds tweemaal heb
aangevoerd, volgens mij niet aannemelijk. En ware
het anders. Mijnheer de Voorzitter, dit College zal
ongetwijfeld de eerste zijn om het Bestuur medewer
king toe te zeggen ten einde een wettelijke regeling
binnen de kortst mogelijke tijd tot stand te brengen;
daar twijfel ik geen moment aan.

Zoals de positie nu evenwel is, zal ik straks zo
nodig hoofdelijke stemming vragen over het ontwerp
in zijn geheel en het behoeft nu wel geen betoog meer,
dat ik tegen zal stemmen. Ik geloof ook niet. Mijn

heer de Voorzitte, dat een van mijn medeleden in
deze niet zal meegaan, tenzij wellicht uit vrees of uit
politieke overwegingen, dat men hem met de vinger
zal nawijzen als iemand, die a-social of althans min
der social denkt en voelt en daarom de Zondagsrust
niet zou willen bevorderen. Ik zeg niet dat er vrees
is, maar deze mogelijkheid van vrees zou ik willen
wegnemen, door er op te wijzen, dat ik in het alge
meen voorstander ben van goede sociale wetgeving
— met de nadruk op het woord „goede” — en ook
van de Zondagsrust, Mijnheer de Voorzitter. Ik ben
ook niet tegen de werknemer noch de werkgever in
bakkerijbedrijven; ik ben alleen tegen dit ontwerp,
omdat in deze iets geregeld wordt, dat reeds bestaat
en ingeburgerd is, zodat m.i. geen wettelijke regeling
nodig is.

Niettemin ben ik realist genoeg om de mogelijk
heid van aanneming van dit ontwerp voor ogen te
houden. En voor dit geval moge ik opmerken ook
nog ernstige practische bezwaren tegen dit ontwerp
te hebben. Enerzijds n.1. dat het te ver gaat en ander
zijds, dat het niet ver genoeg gaat. Ik zal dit als volgt
trachten te verduidelijken.

Het ontwerp gaat hierin te ver, dat het de per
soonlijke vrijheid te zeer aantast. Ik zie geen enkele
reden de bakker-eigenaar, diens echtgenote en
naaste familieleden te verbieden op Zondag te wer
ken; dit is een aangelegenheid, die hen persoonlijk
aangaat, zodat ik te dezer zake straks zonodig een
amendement zal voorstellen. Of beter gezegd: ik heb
te dezer zake reeds een amendement ingediend, dat
ik straks, indien nodig, zal verdedigen.

Met de door mij beoogde wijziging wordt in onze
wetgeving niets nieuws geïntroduceerd. Dat de eige
naar van een zaak — en zelfs velen van zijn werk
nemers — buiten een werktijdenregeling vallen, is
immers reeds vastgelegd in de „Werktijdenregeling
Kantoorpersoneel 1941”. Dat controle in het onder
havige geval niet mogelijk of zelfs maar moeilijk zal
zijn, zoals in de gewisselde stukken is' aangevoerd, is
m.i. persé onjuist. Het hangt er n.1. helemaal van af
hoe de bepaling geredigeerd wordt. Maar hierop zal
ik straks bij de toelichting van mijn amendement
terugkomen.

Het andere bezwaar, dat het ontwerp niet vei-
genoeg gaat, is even ernstig, zo niet ernstiger. Wat
is immers het geval? Voorgesteld wordt een verbod
om op Zon- en feestdagen te arbeiden en het Bestuur
denkt ongetwijfeld hiermede een goede daad te heb
ben verricht, daarbij vergetende, dat dit thans in
feite gezien moet worden als het intrappen van een
open deur. Vergeten wordt echter ook — en dat is
veel erger — dat geen regeling is voorgesteld voor
de duur van de arbeid op werkdagen, waardoor wet-
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telijk' dè deür w ordt opengelaten voor ongelimiteei de
arbeid, of w at wij m et een groot woord slavenarbeid
zouden noemen. D at is n iet geregeld. Hierm ede is d it
ontwerp, indien het zou worden aangenom en, be
stem peld to t een voorbeeld van sociale wetgeving
van slecht gehalte. Ik  v raag  mij af, of he t B estuur
deze lacune zal m otiveren m et he t argum ent, da t
geen werktijdenregeling nodig was, om dat een rede
lijke duur reeds krachtens arbeidscontract of ge
w oonterecht bestaat. H et ironische van deze situatie
is, da t het B estuur geen enkel ander argum ent heeft
om deze lacune te  verklaren. En, Mijnheer de Voor
zitter-, d it is he t enige argum ent, da t he t B estuur kan
aanvoeren en daarm ede is tevens het ontwerp ook
veroordeeld, om dat ook de Z ondagsrust reeds k rach
tens arbeidsovereenkom st of gewoonterecht bestaat.

N iettem in heb ik overwogen of het niet mogelijk
zou zijn het ontw erp voor w at b e tre ft de arbeidsduur
door am endering aan  te vullerr, doch d it bleek een
te om vangrijk werk en daarom  practisch  niet u it
voerbaar in de mij te r  beschikking staande tijd. Eir
dit is dus de tweede reden, w aarom  ik tegen d it on t
werp zal stem m en en ik geloof, da t een ieder, die
m aar iets voelt voor goede sociale v/etgeving, m et
nadruk op het woord goede alweer, mij in deze zal
volgen.

Ik heb d it alles bij mijn algemene beschouwingen
aangevoerd. Mijnheer de V oorzitter, ten einde het
B estuur de gelegenheid te  bieden de eer aan zich te
houden door het onderhavige ontw erp terug  te
nemen. Wil het B estuur daartegenover la te r  wellicht
m et een goede regeling komen, dan is da t natuurlijk
helemaal een zaak van het B estuur en daarover zal
ik mij dan t.z.t. u itlaten, m aar op d it m oment kan ik
niet anders doen dan s trak s  hoofdelijke stem m ing
te  vragen over he t ontwerp, tenzij de geachte
Bestuursgem achtigde mijn suggestie zou willen over
nemen om d it ontwerp in te trekken.

De heer Mr. Snieets: Mijnheer de Voorzitter.
Aan het overtuigend betoog van de heer Jonck-
heer behoef ik geen woord toe te  voegen. H et is goed,
dat er een regeling is voor het beperken van de w erk
tijden. In  het onderhavige geval, nl. voor de arbeid
in bakkersbedrijven, is he t ech ter overbodig, gelijk
de heer Jonckheer zoeven duidelijk heeft aange
toond. M aar ik vraag  mij a f of he t toch n iet ju is t
zou zijn, da t een algemene verordening gem aakt
w ordt to t beperking van de werktijden, waarbij het
hoofd van het departem ent van sociale- en econo
m ische zaken voor elk bedrijf een beslissing zal kun
nen nemen. Men heeft diverse bedrijven en men kan
zelfs n iet alle bakkerijbedrijven over één kam
scheren. H et ene bedryf is klein, he t andere is groot.

he t ene bedrijf kan te  kam pen hebben m et ziekte
van zijn w erknem ers en zo kunnen e r nog veel m eer
om standigheden zijn. Voor elk bijzonder geval kan
dan he t hoofd van het departem ent van sociale- en
economische zaken beslissen hoe de werktijden van
zo’n bedrijf geregeld m oeten worden. Ik  zou deze
suggestie gaarne aan h e t B estuur in overweging
willen geven.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor-
zittei'. Ik  slu it mij geheel en al aan bij hetgeen de
heer Jonckheer heeft gezegd, w ant het lijkt mij
volm aakt overbodig om w etten te  m aken voor ge
varen, die blijkens de praktijk  van 3V2 ja a r  niet
bestaan.

De heer A. G. S ta tiu s Muller, gem achtigde van
het B estuur: Mijnheer de V oorzitter. Ik  ben voor dit
ondei-werp niet gem achtigd en de gecom m itteerde
voor Sociale Zaken is hedenavond h ier niet aanwezig.
Ik zal h e t ontw erp nam ens hem voorlopig te ru g 
nemen m et de belofte, da t he t B estuur m et een com
plete regeling zal komen.

De V oorzitter: W at betekent ,.voorlopig” te ru g 
nemen en kun t U niet toezeggen, da t het nieuwe ont
werp spoedig ingediend zal worden?

De heer S ta tiu s Muller: Ik  neem het ontwerp
teiug . Mijnheer de V oorzitter, onder toezegging, da t
in bekwame tijd een nieuw aangeboden zal worden.

Vervolgens s te lt de V oorzitter aan  de orde van
behandeling pun t 3 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening to t wijziging van het R eglem ent op het
N otarisam bt in Guragao — 19Jf8-3; 1946—
1941-39) en opent de algemene beraadslagingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
z itter. Ik zou gaarne van de Bestuursgem achtigde
willen vernem en of hij bereid is de toezegging te
doen, da t d it ontw erp alsnog in de nieuwe spelling
zal worden gep laa tst — d it is een oud ontw erp van
8 Novem ber 1946 —  en aangepast aan de gewijzigde
S taatsreg e lii^ . E r  s ta a t nl. in he t ontw erp: „Heeft,
de Raad van B estuur gehoord, na verkregen goed
keuring der S taten ,” hetgeen zal m oeten luiden:
’’Heeft, de Raad van Advies gehoord, m et gemeen
overleg der S ta ten” .

De heer S ta tius M uller: Ik wil gaarne die toe
zegging doen. Mijnheer de V oorzitter.

Geen der leden verder he t woord verlangende,
verk laart de Voorzitter  de algemene beraadslagin-
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gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het gewijzigd ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1, 2 en 3,
alsmede het opschrift, de overweging en het ont~
werp in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoof
delijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 4 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening betreffende het honorarium der nota
rissen, de vorm van taxatie daarvan, alsmede ver
schotten welke oMn hen in rekening zullen worden
geleden (19Jf7—19Jf8-15; 191t5—1916-71) en opent
de algemene beraadslagingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Ook hier heb ik
ten aanzien van de spelling en de aanpassing aan
de gewijzigde Staatsregeling een zelfde opmerking
als bij het vorige ontwerp, Mijnheer de Voorzitter,
en zou ik gaarne een zelfde toezegging van de Be-
stuursgemachtigde willen vernemen.

De heer Statius Muller: Met genoegen. Mijnheer
de Voorzitter.

Geen der leden verder het wooi'd verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze oe-
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1, 2, 3, Jf
en 5, 6 en 7, als gewijzigd hij nota van wijzigingen,
8, 9, 10, 11, 12, 13, 1) en 15, alsmede het opschrift,
de overweging en het ontwerp in zijn geheel, zonder
discussie en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 5 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening houdende bepalingen tot het houden
van distilleerderijen in Curagao ( 19Jf7—191^8-26) en
opent de algemene beraadslagingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Evenals bij de twee
vorige ontwerpen, heb ik ook hier weer een zelfde
opmerking en een zelfde verzoek aan de Bestuurs-
gemachtigde. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Statius Muller: Gaarne, Mijnheer de
Voorzitter.

Geen der leden verder het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 t/m
17, alsmede het opschrift, de overweging en het ont
werp in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoof
delijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 6 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging en aanvulling van de Alge
mene Verordening L, U. & D. 1908 (P.B. 1908,
no. S3) (1948—1949-3) en opent de algemene
beraadslagingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Op gevaar af ver
velend te worden, moet ik hier weer dezelfde opmer
king maken en heb ik hetzelfde verzoek. Mijnheer de
Voorzitter, maar ik geloof, dat dit de laatste maal is.

De heer Statius Muller: Ik wil gaarne die toe
zegging doen. Mijnheer de Voorzitter.

Geen der leden verder het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens w'ordt artikel 1, als gewijzigd
bij nota van wijzigingen, artikel 2, en artikel 3, als
ingevoegd bij tweede nota van wijzigingen, alsmede
het opschrift, de overweging en het ontwerp in zijn
geheel, zonder discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 7 van de agenda: onticerp-lands-
verordening tot regeling van het recht van onder
zoek (enquête) (1948—1949-30) en opent de alge
mene beraadslagingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. In de allereerste plaats zou ik, als voorsteller
van het onderhavige ontwerp, gaarne van deze ge
legenheid gebruik wallen maken om een woord van
dank en waardering te uiten aan het adres van drie
vooraanstaande juristen, behorende tot onze samen
leving, die het mij met hunne adviezen mogelijk heb
ben gemaakt een — naar ik vertrouw zowel voor
dit College als voor het Bestuur aanvaardbare —
enquêteregeling te ontwerpen.

Verder zou ik even willen stilstaan bij deze
regeling, die de uitvoering vormt van de bepaling
in artikel 118 van de Staatsregeling, dat de Staten
het recht van enquête hebben. Hiermede werd dit
College een recht toegekend, dat wij bij de invoering
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van dit ontwerp niet zonder meer stilzwijgend vooi -
bij mogen gaan, naar het mij voorkomt.

Ten einde op het verschil te kunnen wijzen wil
ik eerst een paar andere rechten noemen, nl. die van
initiatief en van amendement, die trouwens reeds
ten tijde van de Koloniale Raad bestonden. Deze
i'echten hebben betrekking op de uitoefening van de
wetgevende functie zelf. Het recht van enquête,
evenals het recht om inlichtingen aan de Gouverneui'
te vragen, heeft tot strekking om aan de Staten het
verkrijgen van betrouwbare gegevens voor de goede
uitoefening van de wetgevende functie te vergemak
kelijken. Het enquêterecht heeft dus betrekking op
de voorbereiding van de wetgeving. Het verschaft
daarbij eventueel ook gegevens voor critiek op de
uitvoering en is daardoor tevens een middel in de
uitoefening van controle van de Staten op de execu
tieve organen. Het verkregen nieuwe feitenmate
riaal kan immers zowel aanleiding zijn voor kiitiek
op de bestaande wettelijke regelingen of op iiet ont
breken van wettelijke regelingen eventueel, als op
de wijze van uitvoering van bestaande i-egelingen.
In het eerste geval kan er reden zijn tot het aan
dringen bij het Bestuur op nieuwe wetgeving, c.q.
tot het gebruikmaken van het recht van initiatief.
In het tweede geval tot het oefenen van aandrang op
het Bestuur om in de uitvoering verandering te
brengen, in zeer ernstige gevallen wellicht zelfs tot
het onthouden van het vertrouwen in de leden van
het College van Algemeen Bestuur, die met de uit
voering zijn belast.

In tegenstelling tot het recht om aan de Gou-
vei-neur inlichtingen te vragen, door de uitoefening
waarvan de door de Staten nodig geachte inlichtin
gen van het Bestuur zelf worden verkregen, leidt de
uitoefening van het recht van enquête ertoe, dat
deze inlichtingen zelfstandig, buiten het Bestuur om,
worden vergaard.

Het is wellicht vermeldenswaard, dat de Staten
der Nederlandse Antillen het recht van enquête
precies een eeuw gekregen hebben, nadat het voor
het eerst in Nederland in de grondwet werd opge
nomen, aanvankelijk echter slechts voor de Tweede
Kamer. Men meende klaarblijkelijk, dat hiervoor'
meer reden bestond in verband met het recht van
initiatief dan voor het toekennen van het enquête
recht aan een orgaan met een specifieke revisie-taak
als de Eerste Kamer. Deze laatste en de ver
enigde vergadering van de beide Kamers kregen het
enquêterecht pas in 1887.

Wellicht zal men zich nog afvragen, of het wel
strikt noodzakelijk was dit recht in Grondwet en
Staatsregeling uitdrukkelijk toe te kennen. Zou dit
College anders geen onderzoek hebben mogen instel

len? Ongetwijfeld, Mijnheer de Voorzitter, maar dit
betekent niet, dat men ook gehouden zou zijn de ver
langde inlichtingen te verstrekken! De uitdrukke
lijke toekenning van het enquêterecht is dus niet zo
zeer nodig geweest om aan de Staten de bevoegdheid
te geven een onderzoek in te stellen, als wel om
voor een ieder, die de verlangde inlichtingen zou
kunnen geven, de verplichting hiertoe te scheppen.

Een andere vraag, die zich hedenavond voor
doet, Mijnheer de Voorzitter, is of het recht van en
quête ook een belangrijk recht is. Het komt mij voor,
dat deze vraag bevestigend dient te worden beant
woord. Als ik mij niet vergis, is het Buys, die van het
enquêterecht spreekt als van „de geduchte bevoegd
heid van het parlement”. Niettemin heeft men er in
Nederland niet veel gebruik van gemaakt. Men heeft
er in toenemende mate een andere vorm gekozen,
namelijk een bij de wet opgedragen onderzoek door
een „staatscommissie”. Dit betekent dus feitelijk een
delegatie van zijn bevoegdheid door de wetgever aan
een ander, tijdelijk, orgaan. Hoe zal de toepassing
van het enquêterecht zich in de Nederlandse Antil
len ontwikkelen? Hierop kan ik geen antwoord
geven en aan voorspellingen zal ik mij liever niet
wagen. Ik wil slechts eindigen met uiting te geven
aan mijn vertrouwen, dat het hanteren van het
enquêterecht tot heil van deze Antillen moge
strekken.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter.
Ik meen, dat ik ook namens de andere heren spreek,
wanneer ik een woord van hulde uit voor dit ont
werp van de heer C. Jonckheer.

Geen der leden verder het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemene beraadsslagin-
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1, 2, 3,
en 5, 6, als gewijzigd hij nota van wijzigingen, 7, 8,
9, 10, 11, 12 en 13, 1 ,̂ als gewijzigd bij nota van
wijzigingen, 15, 16, 17, 18, 19, 20, 21, 22, 23, 2Jf en
25, alsmede het opschrift, de overweging en het ont
werp in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoof
delijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 8 van de agenda; ontwerp-lands-
verordening tot regeling van de positie en hezóldi-
ging, alsmede van de aanspraken op verlof en ver
lof sbezoldiging, wachtgeld en pensioen van de Grif
fier van de Staten (191̂ 8—191^9-31) en opent de
algemene beraadslagingen.
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Green der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
S, als gewijzigd bij nota van wijzigingen, k, inge
voegd bij nota van wijzigingen, 5 ( oud Jf en 5, als ge
wijzigd en aangevuld bij nota van wijzigingen) en 6,
alsmede het opschrift, de overweging en het ont
werp in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoof
delijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 9 van de agenda: ontwerp-beschik-
king tot vaststellen van het slot der rekening over
het dienstjaar 1938 (1948—1949-35) en opent de
algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter de algemene beraadslagin
gen gesloten.

Vervolgens wordt het ontwerp zonder discussie
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 10 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging en aanvulling van het
Kiesreglement (1948—1949-32) en opent de alge
mene beraadslaging.

(De heer E. Jonckheer komt ter vergadering).

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Voor de behandeling van dit ontwerp is hier speciaal
naast mij aanwezig de heer Corver, die in de materie
doorkneed is; hij zal de Staten alle inlichtingen
geven, die zij zullen verlangen.

De Voorzitter: De heer Corver is hier dus als
gemachtigde van het Bestuur?

De heer Corver: Neen, Mijnheer de Voorzitter,
niet als Bestuursgemachtigde, maar als deskundige
van het Bestuur.

De Voorzitter: Maar U blijft toch verantwoor
delijk aan de Staten voor hetgeen de heer Corver
zegt, Mijnheer Statius Muller? Hetgeen hij zegt,
maakt U tot het Uwe?

De heer Statius Muller: Ja, Mijnheer de Voor
zitter.

Geen der leden noch de gemachtigde van het
Bestuur het woord verlangende bij de algemene be
raadslaging, verklaart de Voorzitter die vervolgens
gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze behande
ling van het ontwerp en zegt daarbij artikel 1 eerst
onderdeelsgewijze in behandeling te zullen brengen.

Onderdeel 1 van artikel 1 wordt zonder dis
cussie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Onderdeel II. De heer C. W. J. Jonckheer:
Mijnheer de Voorzitter. Ik heb op dit onderdeel het
navolgende amendement ingediend: ,,Het bepaalde
sub c wordt gelezen: „ingezetenen, zij, die in Cura
sao zijn gevestigd in de zin van de verordening ver
vat in P. B. 1906/10.” ”

Indien mij amendement wordt ondersteund, zal
ik het gaai'ne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de
heren Mr. Smeets en Mr. van der Meer.

De heer C. W. J. Jonckheer: Hetgeen blijkens
de Memorie van Toelichting verstaan wordt onder
gevestigd zijn in dit gebiedsdeel, is klaarblijkelijk ge
grond op de bepalingen van de verordening, hou
dende bepalingen omtrent vestiging binnen Curasao,
in de zin van het Reglement op het Beleid der Rege
ring, afgekondigd in P.B. 1906 No. 10. Deze ver
ordening strekt evenwel niet tot uitvoering van arti
kel 6 van het Regeringsreglement of het latere arti
kel 6 der Curasaose Staatsregeling.

Klaarblijkelijk echter met de bepalingen van
P.B. 1906/10 voor ogen verwijst het Bestuur in het
ontwerp naar „de algemene verordening, bedoeld in
artikel 6 der Curasaose Staatsregeling”. Deze laat
ste evenwel betrof bepalingen omtrent toe
lating en uitzetting, doch niet omtrent vestiging, in
dit gebiedsdeel en was vervat in P.B. 1905 No. 14,
terwijl deze verordening later achtei'haald werd door
het Besluit ex artikel 32 der Staatsregeling, opge
nomen in P.B. 1945 No. 27, dat eveneens uitsluitend
over toelating en uitzetting handelt. Dit betekent
dus, dat noch de verordening van 1905, noch het
besluit van 1945, ter uitvoering van artikel 6
Regeringsreglement, later artikel 6 Staatsregeling,
enigerlei bepaling betreffende de vestiging in dit
gebiedsdeel bevat. Wil het Kiesreglement derhalve
beantwoorden aan de bedoeling blijkens de Memorie
van Toelichting, waarmede de meerderheid dei'
Staten verklaard heeft zich te verenigen, dan zullen
als ingezetene moeten worden aangemerkt zij, die in
Curasao zijn gevestigd in de zin van de zoeven door
mij genoemde verordening, vervat in P.B. 1906/10. De
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strekking van mijn amendement is dus slechts om
het Kiesreglement in overeenstemming te brengen
met hetgeen zowel door het Bestuur als door de
meerderheid der Staten wordt verlangd.

De heer Corver: Mijnheer de Voorzitter. Het
Bestuur heeft geen bezwaar tegen overneming van
het amendement van de heer Jonckheer.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik zou naar aanleiding van het amendement
van de heer C. Jonckheer een sub-amendement wil
len indienen en wel om aan het slot van diens amen
dement toe te voegen; „met uitzondering van hen,
die bevoegd zijn te stemmen voor verkiezing der
leden van de Tweede Kamer der Staten-Generaal”.

Indien mijn amendement ondersteund wordt, zal
ik het gaarne toelichten, Mijnheel' de Voorzitter.

Het amendement wordt ondersteund door de
heren E. Jonckheer en Mr. Smeets.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb dit sub-amendement voorgesteld om
een zekere twijfel weg te nemen. Er is hier een
groep personen, die slechts tijdelijk in de Nederlandse
Antillen vertoeft en die, als ik het wel heb, zelfs niet
uit de bevolkingsregisters in Nederland uitgeschre
ven, maar wel in de bevolkingsregisters hier is inge
schreven. Het is, als ik wel ben ingelicht, niet de
bedoeling om deze mensen op de kiezerslijsten te
plaatsen, maar dat wil nog helemaal niet zeggen, dat
zij geen kiezer zouden zijn. Ik vrees, dat, wanneei-
men hiermee met de bepalingen in de hand naar de
i'echter gaat, er een grote kans bestaat, dat deze
personen wèl op de kiezerslijsten zullen komen. Het
lijkt mij ongewenst, dat personen, die, ofschoon hier
vertoevende en misschien hier als gevestigd zijnde
aangemerkt, het kiesrecht van Nederland behouden,
ook het kiesrecht in de Nederlandse Antillen zouden
uitoefenen. Vandaar dat ik heb voorgesteld aan het
amendement van de heer Jonckheer toe te voegen:
,,met uitzondering van hen, die bevoegd zijn te stem
men voor verkiezing der leden van de Tweede Kamer
der Staten-Generaal”.

De heer Statius Muller: Het Bestuur heeft geen
bezwaar dit sub-amendement over te nemen. Mijn
heer de Voorzitter.

Onderdeel II, als gewijzigd door het Bestuur
staande de vergadering, wordt vervolgens zonder
hoofdelijke stemming aangenomen.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wens hier een amendement voor te stellen om na
onderdeel II een onderdeel IIA in te voegen, luiden
de: „„Het bepaalde sub a van artikel 3 wordt ge
lezen als volgt: ,,zij, wien in een der delen van het
Koninkrijk het kiesrecht is ontzegd bij onherroepe
lijke rechterlijke uitspraak; ” ”.

Indien mijn amendement wordt ondersteund, wil
ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren Mr. Smeets en Mr. Van der Meer.

De heer Henriqaez: Mijnheer de Voorzitter.
Zonder deze verdere beperking op artikel 80 lid a
van de Staatsregeling zou zich het geval kunnen
voordoen, dat Nederlanders of Nederlandse onder
danen, aan wie in andere delen van het Koninkrijk
bij onherroepelijke rechterlijke uitspraak het kies
recht ontzegd is, dit recht hier wel zouden bezitten.
Ik denk hierbij in het bijzonder aan politieke ex-de-
linquenten. Het hoeft volgens mij geen betoog, dat
dit geheel onjuist zou zijn.

De heer Corver: Het Bestuur heeft geen be
zwaar ook dit amendement over te nemen. Mijnheer
de Voorzitter.

Onderdeel IIA, als ingevoegd door het Bestuur
staande de vergadering, alsmede de onderdelen III
to t en met XXIV ( onderdelen XIV, XVI en XXII als
gewijzigd bij nota van wijzigingen) worden nu ach
tereenvolgens zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Onderdeel XXV, als gewijzigd hij nota van wij
zigingen.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzit
ter. Op dit onderdeel wens ik een amendement in te
dienen om punt b van dit onderdeel te doen luiden
als volgt: „ „sub e wordt gelezen: „die niet voldoen
aan het bepaalde in artikel 14, eerste lid, of inge
volge het tweede lid van dat artikel van de verkies
baarheid zijn uitgesloten, met uitzondering van de
leden van het College van Algemeen Bestuur;” ”.

Dit amendement is voorshands door mij in deze
vorm ingediend. Mijnheer de Voorzitter, doch ik zou
gaarne van de gemachtigde van het Bestuur enkele
inlichtingen in dit verband willen krijgen.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren Mr. Van der Meer en C. W. J. Jonckheer.

De heer Henriquez: In de nota van wijzigingen.
Mijnheer de Voorzitter, stelt het Bestuur voor in
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aitikel 30 sub e te laten vervallen de woorden: „niet
voldoen aan het bepaalde in artikel 14, eerste lid,
of”. Ik zou gaarne van de geachte gemachtigde van
het Bestuur vernemen, wat de reden van deze voor
gestelde wijziging is.

Het tweede gedeelte van mijn amendement, nl.
de woorden „met uitzondering van de leden van het
College van Algemeen Bestuur;”, houdt verband
met het volgende. In de nota naar aanleiding van
het eindverslag zegt het Bestuur, dat de voorstel
len, verband houdende met artikel 30 sub e, vervat
in de nota van wijzigingen, de mogelijkheid openen,
dat een lid van het College van Algemeen Bestuur
zich candidaat kan doen stellen voor het lidmaat
schap der Staten, zonder nochtans eerst zijn func
tie van lid van het College neer te leggen. Ik meen
evenwel, dat het Bestuur nagelaten heeft in de nota
van wijzigingen dit voorstel op te nemen. Gaarne
zou ik van de geachte gemachtigde van het Bestuur
vernemen, of het uitblijven van dit voorstel in de
nota van wijzigingen soms te wijten is aan het feit,
dat zulk een wijziging misschien in strijd zou zijn
met artikel 82 der Staatsregeling. Indien zulks het
geval is, zal ik nl. dit gedeelte van mijn amendement
gaarne weer intrekken.

De heer Oorver: Mijnheer de Voorzitter. De
vraag, die de heer Henriquez opwerpt, beslist, geloof
ik, tevens over de rest van zijn amendementen, wel
ke hij ingediend heeft. De kwestie, dat de wijziging
in artikel 30 hem niet voldeed, is begrijpelijk. Bij de
zucht om spoedig deze wijzigingen van het Kiesre
glement te behandelen, is namelijk bij de wijziging
van artikel 30 sub e een fout ingeslopen. Punt b van
onderdeel XXV moet worden gelezen: „ „sub e wordt
gelezen: „die niet voldoen aan het bepaalde in arti
kel 14, eerste lid, of ingevolge het tweede lid, onder
b, van dat artikel van de verkiesbaarheid zijn uitge
sloten;” ”. Ik geloof, dat deze redactie de heer Hen
riquez zal bevredigen en dat daardoor zijn amende
ment zal kunnen vervallen.

Alleen wil ik nog even wijzen op een punt van
het amendement, zoals' door de heer Henriquez voor
gesteld, namelijk waar hij zegt: „met uitzondering
van de leden van het College van Algemeen Be
stuur”. Daarmee licht hij uit de betrekkingen, die
genoemd zijn in artikel 82 van de Staatsregeling,
de leden van het College van Algemeen Bestuur. Het
Bestuur is van mening, dat men de in artikel 82
onder a uitgeslotenen allen dient toe te laten dan
wel geeneen, maar dat men niet de vrijheid mag
nemen bv. de leden van het college van algemeen
bestuur als een uitzondering aan te merken. Dat is
wat het Bestuur tegen het amendement heeft, zoals

het door de heer Henriquez is voorgesteld.
Het Bestuur heeft aanvankelijk bij de indiening

van het ontwerp gemeend, zich aan de letterlijke tekst
van artikel 82 van de Staatsregeling te moeten hou
den en de jarenlange praktijk, die het had ten aanzien
van de uitsluiting van verkiesbaarheid van de Gou
verneur, de leden van de Raad van Bestuur, de Gou-
vernements-Secretaris en de militairen van land- en
zeemacht, die nimmer op candidatenlijsten bij ver
kiezingen zijn toegelaten, te moeten volgen. Daarom
is het oorspronkelijk ontwerp van het Bestuur ook
daarvan uitgegaan en heeft het artikel 14 aanvan
kelijk in overeenstemming gebracht met artikel 82
sub a van de Staatsregeling. Het is evenwel naar
aanleiding van een opmerking van de Staten in het
voorlopig verslag, dat het Bestuur meende zo moge
lijk aan een verlangen van de Staten te moeten te
gemoet komen, voorzover dat ging. Het Bestuur was
nl. van mening, dat de zin van dit artikel 82 was, dat
de daarin genoemde betrekkingen niet verenigbaai
zouden zijn met die van lid van de Staten. Dat men
in de Staatsregeling de uitdrukking heeft gebezigd
,,uitgesloten van verkiesbaarheid zijn”, lijkt een
minder verkieslijke aanduiding voor „onverenigbaai
met de functie van Statenlid zijn”. Het Bestuur zou
dat laatste ook prefereren en daardoor een proce
dure kunnen scheppen, die aan de Nederlandse ge
lijk was, hetgeen ook spreekt uit het voorlopig ver
slag van de Staten, die inzien, dat het College van
Algemeen Bestuur wel eens ontredderd zou kunnen
worden door het indienen van de candidaten, door
dat dan reeds het lid van het College zal moeten be
slissen of hij het risico van verkiezing zal aanvaar
den of dat hij lid van het College van Algemeen Be
stuur zal blijven. De Staten achten dat ongewenst
en het Bestuur is het daar ook volkomen mee eens.
Daarom heeft het Bestuur in de nota van wijzigin
gen een voorstel opgenomen, om daar gedeeltelijk
aan tegemoet te kom.en. Hierdoor zouden al deze
functionarissen op de candidatenlijst kunnen komen
en eerst hun functie moeten neerleggen op het mo
ment, dat zij persoonlijk te kennen geven Statenlid
te willen zijn, derhalve eerst als zij van het stem
bureau de mededeling ontvangen hebben, dat zij ge
kozen zijn. Daarop is van de zijde der Staten weei-
betoogd, dat dat weliswaar het leven van het Col
lege en van de leden van het College enigszins rekt,
maar dat zij het toch eigenlijk nog niet voldoende
achtten en meenden, dat het beter zou zijn, indien
de keuze of men lid van het College wil blijven of
Statenlid worden, eerst zal geschieden bij de beëdi
ging. U ziet. Mijnheer de Voorzitter, dat het Bestuur
eigenlijk door het verlangen van de Staten min of
meer in deze richting is gebracht, maar dat het oor-
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spronkelijk van mening was, dat het eigenlijk niet
kon.

De heer Henriquez nu heeft een amendement in
gediend, teneinde het mogelijk te maken, dat het
bepalen van de keuze pas bij de beëdiging geschiedt.
Het Bestuur heeft daar niet zoveel bezwaar tegen,
maai' als de Staten de voorkeur geven aan het oor
spronkelijk ontwerp van het Bestuur, dan spreekt
het vanzelf. Mijnheer de Voorzitter, dat het Bestuui'
het daarmee volkomen eens zal zijn.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. De
Staatsregeling bepaalt, dat uitgesloten van verkies
baarheid zijn de Gouverneur, de Ondervoorzitter en
de leden van de Raad van Advies, de leden van het
College van Algemeen Bestuur en nog enkele perso
nen meer. In de stukken is „uitgesloten van ver
kiesbaarheid” verward met „onverenigbaarheid van
betrekkingen”. Ik geloof, dat de woorden „uitge
sloten van verkiesbaarheid” duidelijk zijn. Zij bete
kenen, dat men niet gekozen kan worden. Wat doet
men dan op een candidatenlijst ? Het Bestuur zegt,
dat het van mening is, dat dit niet kan, maar dat de
Staten het toch graag zo wilden en dat het het daar
om toch wel wilde doen. Ik apprecieer zeer, dat het
Bestuur zo tegen de wet in wil gaan om aan de wen
sen van de Staten tegemoet te komen, maar hier
krijgen wij, zou ik zeggen, weer te veel van het goe
de. Ik geloof, dat er niets anders op zit dan de
Staatsregeling te volgen. Wanneer men de wijziging
van het Bestuur leest, dan ziet men daarin, dat „De
gekozene, die een der functies, genoemd in artikel
14, tweede lid” — dat zijn de zoeven door mij ge
noemde personen — ,,onder a, bekleedt, kan de vo
renbedoelde mededeling” — die mededeling is, dat
hij zijn lidmaatschap van de Staten aanvaardt —
„niet doen dan onder overlegging van een bewijs, dat
hij die functie heeft neergelegd.”. Ook het amende
ment van de heer Henriquez zegt: „De gekozene,
die lid is van het College van Algemeen Bestuur',
moet, alvorens hij in handen van de Gouverneur de
eed (verklaring of belofte), bedoeld in artikel 86
der Staatsregeling, aflegt, die functie neerleggen.”
Terwijl hij dus niet gekozen kan worden, wordt hier
gesproken van ,,de gekozene”.

Ik geloof dan ook, dat het het beste is, dat de
amendementen van de heer Henriquez zodanig ge
wijzigd worden, dat de oorspronkelijke tekst weer
terugkomt; dan hoeven wij in punt b van onderdeel
XXV, zoals dat door de heer Henriquez is gefor
muleerd, alleen de woorden „met uitzondering van
de leden van het College van Algemeen Bestuur”
weg te laten. Wanneer straks de andere amende
menten aan de orde komen, zal ik daarbij wel zeg

gen, hoe die dan gewijzigd zullen moeten worden,
tenminste, als dit voorstel van mij aangenomen
wordt.

De Voorzitter: Blijft U bij Uw amendement of
trekt U het in. Mijnheer Henriquez?

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. De
kwestie, die door de heer Smeets naar voren is ge
bracht, is een zuiver juridische kwestie, waarop ik
als niet-jurist niet kan ingaan; dat is nogal logisch.
Ik moet alleen echter opmerken, dat deze kwestie
voor de gewisselde stukken op dit ontwerp een
nieuw geluid is. In de gewisselde stukken was ieder
een het er roerend over e'ens, dat de bepaling „uit
gesloten van verkiesbaarheid” het principe van in-
compatibiiiteit der ambten inhield. Van dat stand
punt uitgaande, meende ik, dat wij door zouden
moeten redeneren om een zo practisch mogelijke
regeling te krijgen. Indien dit echter juridisch niet
kan — en dat schijnt inderdaad het geval te zijn —
dan heb ik, zoals ik daareven reeds zeide, helemaal
geen bezwaar om het tweede gedeelte van mijn
amendement, met name de woorden „met uitzonde
ring van de leden van het College van Algemeen Be
stuur” terug te nemen. Het spijt mij alleen, dat wij
dan een kiesreglement zullen krijgen, dat in dat op
zicht mank zal gaan. Dat het niet aan het kiesre
glement ligt, weet ik, maar als er niets aan te doen
valt, leg ik er mij bij neer.

De heer Oorver: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
U hierbij overhandigen een verbetering van de nota
van wijzigingen, die naar ik geloof, hetzelfde be
oogt, als hetgeen de heer Henriquez wilde.

De Voorzitter: Mijne Heren. De verbetering op
de Nota van Wijzigingen, die mij zo juist ter hand
gesteld is, luidt ais volgt: „Letter D. Onderdeel b.
moet worden gelezen: „sub e wordt gelezen: „die
niet voldoen aan het bepaalde in artikel 14, eerste
lid, of ingevolge het tweede lid, onder b, van dat
artikel van de verkiesbaarheid zijn uitgesloten;”.”

Met andere woorden U neemt het amendement
van de heer Henriquez, zoals gewijzigd, over?

De heer Oorver-: Pardon, Mijnheer de Voorzit
ter. Ik heb U een verbetering gegeven van de nota
van wijzigingen. In de nota van wijzigingen staat bij
letter D onder b. van onderdeel XXV; „ „In sub e
vervallen de woorden: „niet voldoen aan het bepaal
de in artikel 14, eerste lid of” ”, en als U deze wijzi
ging in artikel 30 aanbrengt, zou er overblijven: „e.
die ingevolge het tweede lid van dat artikel van de
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verkiesbaarheid zijn uitgesloten”; „van dat artikel”
zou helemaal niet vast staan; het is klaarblijkelijk
een vergissing geweest.

De Voorzitter: Het voorstel van het Bestuur
komt dus te luiden als het voorstel van de heer Hen-
riquez ?

De heer Oorver: Dat heb ik al opgemerkt, Mijn
heer de Voorzitter, toen de heer Henriquez zijn
amendement indiende; ik heb toen gezegd, dat het
onjuist was.

De Voorzitter: Maar dit komt nu na het voor
stel van de heer Henriquez.

De heer Oorver: Neen, vóór het voorstel van de
heer Henriquez, Mijnheer de Voorzitter. De heer
Henriquez heeft zijn amendement gewijzigd, nadat
ik de verbetering had voorgelezen.

De Voorzitter: Ja, maar dat blijft hetzelfde. Het
voorstel van de heer Henriquez maakt dan met het
ontwei’p geen verschil. Het wordt dus een quaestie
van primeur in dit geval.

De heer Oorver: Maar ik heb dan ook tegen het
gewijzigd amendement geen bezwaar. Mijnheer de
Voorzitter.

De Voorzitter: Wilt U de primeur aan het Be
stuur laten, Mijnheer Henriquez?

De Heer Henriquez: Zeker, Mijnheer de Voor
zitter.

De heer Mr. van der Meer: Ik moet zeggen.
Mijnheer de Voorzitter, dat dit mij nog niet hele
maal duidelijk is en daarom wil ik alsnog een in
lichting vragen, want het gaat zo vlug en het is zo
ingewikkeld, dat ik het niet allemaal in één keer kan
volgen. Ik zal eerst even de zaak recapituleren. Er
staat in de Staatsregeling, dat o.a. de leden van het
College van Algemeen Bestuur niet verkiesbaar zijn.
Men kan dat nu interpreteren, zoals de heer Smeets
dit doet en zeggen: dus mag deze man ook niet op
een candidatenlijst komen, maar men kan 09k mèt
het Bestuur — of eigenlijk het Bestuur op aandrang
van de Staten — zeggen: hieronder moet men eigen
lijk verstaan, dat men niet tegelijk lid van het Col
lege en tevens Statenlid kan zijn. Nu is er nog een
tussenvraag en wel: wat gebeurt er bij de indiening
van de candidatenlijsten vóór de verkiezingen? Als
ik het goed begrepen heb, was het tot nu toe vol

gens de voor ons liggende bepalingen aldus, dat, of
schoon het Bestuur het lid van het College van Al
gemeen Bestuur, dat Statenlid wenste te worden,
alsnog enige tijd wilde laten aanblijven, het toch
— door een vergissing waarschijnlijk — had voor
gesteld, dat de naam van zo iemand bij de indiening
van de candidatenlijst moet worden geschrapt. Heb
ik het goed, dat de oorspronkelijke tekst zo luidde?

De heer Oorver: Ja, er is een fout begaan en
daardoor is waarschijnlijk de heer Henriquez tot zijn
amendement gekomen.

De heer Mr. van der Meer: En die fout is nu
gerectificeerd. Mijnheer de Voorzitter?

De heer Oorver: Ja, dat wil zeggen, dat nu alle
functionarissen, genoemd in artikel 82 van de
Staatsregeling, daaronder vallen en derhalve niet
geschrapt zullen worden van de candidatenlijsten.

De heer Henriquez: Maar dan is de tekst van
het Bestuur niet gelijk aan dat van mijn amende
ment, Mijnheer de Voorzitter, zoals de deskundige
zoeven beweerde. Hij stelde voor „zij, die ingevolge
het tweede lid onder b van dat artikel ” — artikel
14 -— ,,van verkiesbaarheid zijn uitgesloten” en het
tweede lid van artikel 14 spreekt van: de Gouver
neur, de Ondervoorzitter en de leden van de Raad
van Advies, de leden van het college van Algemeen
Bestuur, de vertegenwoordiger in Nederland, de
Gouvernements-Secretaris en de militairen van zee-
en landmacht in werkelijker! dienst, m.a.w. dan
wordt alles geschrapt. En dat is het enige waar ik
mee accoord kan gaan. Mijnheer de Voorzitter; óf
alles wordt geschrapt bij het begin, óf zij kunnen tot
de beëdiging meegaan. Als de heren van opinie zijn,
dat het geschrapt móet worden, omdat het tegen de
Staatsregeling is, mij goed, dan trek ik alles terug.
Maar ik kan niet de halve weg gaan; dat vind ik
belachelijk. Wat de heer deskundige heeft voorge
steld, is dat alles geschrapt wordt en daarom ben ik
meegegaan; omdat het tegen de Staatsregeling zou
zijn.

De heer Oorver: Mag ik even de teksten verge
lijken, Mijnheer de Voorzitter?

Inderdaad is er een verschil. Mijnheer de Voor
zitter, tussen mijn verbetering van de nota van wij
zigingen en het amendement van de heer Henriquez,
nl. waar hij de woorden weglaat ,,met uitzondering
van de leden van het College van Algemeen Be
stuur”. Ik dacht, dat de teksten gelijk waren, maar
zij zijn niet gelijk, want in mijn verbetering is — met
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het oog op het feil, dat de Staten deze gioep ver-
moedelijk in zijn geheel op de candidatenlijst zouden
willen hebben — voor de gehele groep genoemd in
artikel 14, tweede lid sub a een uitzondering ge
maakt. Uitdrukkelijk zijn in de verbetering van de
nota van wijzigingen dus overgeslagen zij, die ge
noemd zijn in artikel 14, 2e lid onder a — dat zijn dan
de Gouvernem- enz. — zodat ik kon zeggen, dat die
niet worden geschrapt, terwijl door het amendement
van de heer Henriquez, nu de slotwoorden daarvan
door hem tei-uggenomen zijn, allen geschrapt wor
den.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Willen de Staten alles schrappen of alles laten
staan ?

De Voorzitter: De Staten zijn er voor om alles
te schrappen.

De heer Mr. van der Meer: Neen, alles te laten
staan. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Een van beide dan.

De heei- Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het gaat hier om het moment, dat de candi-
datenlijsten voor de verkiezingen worden ingediend.
Moeten dan reeds als candidaten worden geschrapt
alle leden van het College van Algemeen Bestuur
— wat mij betreft kan men die categorie uitbreiden
met de leden van de Raad van Advies enz. enz. —
dan kunnen die mensen zelfs aan de verkiezingen
niet deel nemen. In dat geval is er dus helemaal geen
sprake meer van incompatibiliteit; dan is er zuivei'
sprake van het standpunt, dat de heer Smeets heeft
verdedigd, nl. dat uitgesloten zijn van verkiesbaar
heid betekent; men kan niet op een candidatenlijst
staan bij de verkiezingen. Nou heb ik geen bezwaar
om de categorie, die niet geschrapt wordt, uit te
breiden, maai' ik heb wel bezwaar, dat een gedeelte
daarvan geschrapt wordt, met name het College
van Algemeen Bestuur, omdat het nu eenmaal de
ervaring is, dat de verkiezingen meestal enige maan
den plaats hebben, vóórdat de nieuwe Staten samen
komen en dan zou het wel eens kunnen voorkomen,
dat het College van Algemeen Bestuur zonder vol
tallig te zijn — laten wij het nou heel zacht
uitdrukken — zou moeten doorwerken en dan
zitten wij weer met moeilijkheden. Ik ben er
dus voor om niet te schrappen. Wij moeten
de vraag dus zo stellen. Wat willen de Sta
ten; dat allen, genoemd in artikel 14 lid 2 sub a, zo
zij op de candidatenlijsten geplaatst worden, daar
van op grond van artikel 30 sub e geschrapt wor
den of niet. Dan zeg ik: allemaal er op laten staan.

De Voorzitter: Maar dat is toch het vooistel
van de heer Henriquez geweest?

De heer Mr. van der Meer: De heer Henriquez
heeft voorgesteld de leden van het College van Al
gemeen Bestuur niet te schrappen en de rest wèl.

De Voorzitter: Inderdaad, maar na het betoog
van de heer Mr. Smeets was hij bereid om dat ge
deelte van het amendement te laten varen.

De heer Mr. Van der Meer: De heer Henrique?
heeft gezegd; consequent zijn óf niet. Hij heeft niet
gezegd, dat hij er voor is om alles te schrappen.

Ik zie de reden niet in, waarom men niet zou
mogen onderscheiden, maar als men het zo wil stel
len, heb ik er geen bezwaar tegen. Ik ben er dan
echter voor om te zeggen: allemaal er op laten, en
niet allemaal er af.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Het
ging er bij mij niet zozeer om allemaal er op te laten
of allemaal te schrappen, maar om de vraag; waar
houdt men op? Is het tegen de Staatsregeling, dan
kunnen zij m.i. — zoals de heer Smeets heeft be
toogd — niet op de candidatenlijst. Maar, indien men
ze eenmaal op de candidatenlijst zet en men laat ze
verkozen worden en het kiesbureau verklaren, dat
zij verkozen zijn, m.a.w. in principe uitgemaakt is,
dat met „uitsluiting van de verkiesbaarheid” bedoeld
wordt de onverenigbaarheid der ambten, dan wil ik
ook verder gaan en practisch zijn en zeggen: dan
begint de onverenigbaarheid eerst bij de beëdiging.
Maar als de juristen opstaan en zeggen: dat kan
niet, want het is tegen de Staatsregeling, dan leg ik
mij daarbij neer, maar dan kunnen die mensen ook
niet op de candidatenlijst geplaatst worden, dan
mogen zij niet verkozen worden, de mensen mogen
niet op hen kiezen en mag het hoofdstembureau hen
ook niet verkozen verklaren. Maar ik zeg alleen dit:
als men hen eenmaal op de candidatenlijst laat staan,
en als zij verkozen kunnen worden en het hoofdstem
bureau kan verklaren, dat zij verkozen zijn, dan zie
ik niet in waarom het Bestuur plotseling wil ophou
den en zeggen: ja, maar als zij zeggen, dat zij het
aannemen, begint de onverenigbaarheid. Dat kan ik
niet inzien. Laat de onverenigbaarheid dan bij de
beëdiging beginnen. Dan krijgen wij voor twee a drie
weken een ersatz-college en niet voor drie a vier
maanden, zoals het anders zal moeten zijn.

De heer Mr. Van der Meer: Ik ben het volkomen
eens met de heer Henriquez. Het is een kwestie van
consequent zijn: óf men verstaat die onverkiesbaar-
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heid dusdanig, dat het lid van het College van Al
gemeen Bestuur — en als U wil het lid van de land-
of zeemacht en al de andere genoemden — helemaal
niet op een candidatenlijst mag paraisseren, óf men
beschouwt dit — zoals het Bestuur eigenlijk in de
stukken al min of meer heeft toegegeven — als een
incompatibiliteit en dan zal natuurlijk die onverenig
baarheid pas aanvangen op het moment, dat de
tweede functie zal beginnen. Dat is in beginsel niets
anders dan een kwestie van interpretatie — zou ik
haast zeggen — van de Staatsregeling. Hoe wil men
de woorden „uitgesloten van de verkiesbaarheid”
verstaan? Wil men daaronder verstaan „incompa
tibiliteit”, dan moet men consequent wezen en zeg
gen; tot op het moment, dat iemand, die een be
paalde functie heeft, de onverenigbare functie wil
aannemen, kan hij zijn eerste functie houden.

Wat betreft de betekenis van „uitgesloten van
de verkiesbaarheid” het volgende. In de Staatsrege
ling — zoals wij die thans hebben — komen zeer vele
hiaten voor. Als wij goed gaan zoeken, komen wij tot
zeer merkwaardige conclusies. Het zou mij allei'-
minst verwonderen, als hier ,,onverkiesbaarheid”
staat, terwijl men bedoelt ,,incompatibiliteit”. Als
men zich al te veel op de letter werpt, kan men in
derdaad niet zo ver gaan, dat een lid van het Colle
ge van Algemeen Bestuur op een candidatenlijst zou
mogen komen. Persoonlijk geloof ik niet, dat dat
ooit de bedoeling is geweest en als ik mij wel herin
ner, hebben wij over deze wijzigingen in de Staats
regeling indertijd in Nederland een gesprek gehad
met Minister Jonkman, enige ambtenaren van het
departement en de commissie van rapporteurs uit de
Tweede Kamer. Daarbij werd over verschillende pun
ten gesproken. Toen is ook de aandacht gevestigd
op het woord ,,onverkiesbaarheid” en ik weet niet
meer precies, wat er gezegd is, maar er is zoiets ge
zegd van: nou ja, dat spreekt vanzelf, dat is incom
patibiliteit. Ik geloof niet, dat het woord incompa
tibiliteit is gebruikt, maar er is toch wel iets van
dien aard gezegd. Ik zie er dan ook geen overwegend
bezwaar in, om ,,onverkiesbaarheid” aldus te ver
staan, dat daaronder begrepen wordt „incompatibi
liteit”. Om die reden zou ik consequent willen zijn
en zeggen; die incompatibiliteit levert ons eerst dan
moeilijkheden op, wanneer de tweede functie inder
daad begint te lopen en niet vóór de verkiezingen,
bij de verkiezingen of bij de aanneming, maar pas
bij de beëdiging. Ik geloof, dat het voor de helder
heid van het debat nuttig zou zijn, indien de Staten
zich eerst uitspreken over de vraag hoe men de
woorden „uitgesloten van de verkiesbaarheid” wenst
te verstaan: wil men daaronder verstaan, dat het lid
van het College van Algemeen Bestuur en de overige

zelfs niet op de candidatenlijsten kunnen komen, of
wil men daaronder verstaan een incompatibiliteit?
Verstaat men er een incompatibiliteit onder, dan
moet men consequent wezen; verstaat men er het
eerste onder, dan moet men ook consequent wezen.
Wanneer men dit beschouwt als het niet mogen ko
men op een verkiezingslijst, dan moet die naam in
derdaad geschrapt worden, zodra de candidatenlijst
wordt ingediend. Zo niet, dan moet op het moment
van de beëdiging naar mijne mening, om consequent
te zijn, de betrokkene kiezen tussen het een en het
ander.

De Voorzitter: Ik zou U nog heel even op het
volgende attent willen maken. Mijnheer Van der
Meer. Zou deze uitspraak van de Staten later geen
moeilijkheden kunnen opleveren bij de rechter ? Want
de belanghebbenden houden zich niet bij de gesciiie-
denis van de wet — want dit zal tot de geschiedenis
van deze wet gaan behoren — maar zij zullen bij de
rechter in beroep komen.

De heer Mr. Van der Meer: Maar wie zal dan ge
lijk hebben. Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Dat is juist wat ik vraag. Mijn
heer Van der Meer; de moeilijkheid blijft dus.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Vooi -
zitter. Ik zou gaarne mijn standpunt even kenbaar
willen maken. Het gaat er hier dus om; moeten wij
aan het uitgesloten zijn van verkiesbaarheid een ze
kere betekenis toekennen, ja dan neen? Ik ga daii
nog iets verder terug dan de heer Smeets in zijn be
toog en zou willen zeggen, dat, alhoewel de Staats
regeling inderdaad lacunes vertoont — ik ben het
daarover volkomen eens met de heer Van der Meer
— ik toch geloof, dat een van de elementaire begin
selen van wetsinterpretatie met zich meebrengt, dat
men van de duidelijke bewoordingen van de wet niet
afwijkt; alleen dus als zij onduidelijk zijn. Deze woor
den zijn niet onduidelijk. Mijnheer de Voorzitter. Vol
gens mij mag daar dus persé niet van af geweken
worden. Het is volkomen duidelijk en daai'om zeg ik :
wij mogen niet kijken naar de bedoeling van de wet
gever; het ligt in de woorden vastgelegd en dus heb
ben wij deze mensen van de lijst te schrappen. Dat
kan vastgelegd worden door terug te keren tot de
bewoordingen van het oorspronkelijk ontwerp en als
iiec Bestuur daartoe zou willen medewerken, zou het
Bestuur' de nadere wijzigingen, om aan de Staten te
gemoet te komen, wederom ongedaan moeten maken.

De heer Eraan: Mijnheer de Voorzitter. Ik hoor
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hier verscheidene wetsdefinities. Het gaat hier niet
om het spel, maar om de knikkers. Wij moeten wach
ten of een lid van het College van Algemeen Bestuur
door amendementen, die hier voorgesteld worden, of
op gefantaseerde wijze of door gevoelsneigingen vei-
kiesbaar is. Ik wil hier op het volgende wijzen. Een
lid van het College van Algemeen Bestuur heeft bij
de stemmenwerving een zekere invloed en ik wil niet
hebben, dat het voor zal komen, dat hij bij het wer
ven van stemmen die invloed gebruikt. Dit is het
feit, waar ik op wijzen wil; dit is gevaarlijk. Het is
niet democratisch als hij van zijn positie als lid van
dat college bij het werven van stemmen gebruik kan
maken. Evenals de Gouverneur helemaal uitgeslo
ten wordt dooi’ incompatibiliteit of onverkiesbaai -
heid, wil ik het ook hebben voor de leden van het
College van Algemeen Bestuur.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor-
zittei', ik kan de bezwaren van de heer Enum niet
delen; het is overal gebruikelijk, ook bij de Rege
ring in Nederland en de Tweede Kamer en alle mo
gelijke colleges, dat iemand, die in een uitvoerend
college zit, zich ook verkiesbaar kan stellen. Welis
waar zijn er daar bepalingen, die wij hier niet heb
ben, dat geef ik direct toe, want, als dat niet zo was,
zaten wij hier vanavond niet voor deze moeilijkheid.
Maai’ ik denk ook aan de practische kant. Als ik de
situatie goed zie dan zullen zich voorlopig wel geen
moeilijkheden voordoen, maar misschien later wel
bij een ander college van Algemeen Bestuur, nl. als
dit college enigszins politiek is samengesteld en
daar verschillende leden bij zijn, — één zal niet zo
eig zijn — die zich op de candidatenlijsten voor de
Statenverkiezingen willen laten plaatsen. Wanneer
de indiening van de lijsten reeds weken of mogelijk
wel maanden vóór het einde van bet zittingsjaar
moet plaats vinden, kunnen moeilijkheden ontstaan,
doordat dan een deel der leden uit het college moet
treden, terwijl het zelfs mogelijk is, dat allen aftre
den, waardoor wij zonder een college van algemeen
bestuur komen te zitten. Dat is dan het practische
bezwaar, dat hieraan verbonden is. Hier kan één
goed argument tegenover gesteld worden en dat is
het volgende: het duurt waarschijnlijk nog wel een
jaar of vier, voordat deze moeilijkheden komen. Dit
is het enige wat men hier tegenover kan stellen en
het zou kunnen zijn — ofschoon officiële dingen nu
eenmaal niet zo vlug gaan — dat de Staatsregeling
tegen die tijd weer eens is veranderd. Doch dat is
speculeren op de toekomst, waaromtrent wij bitter
weinig weten. Ik wil alleen wijzen op dit practische
gevaar. Ik zie de eerste jaren zeker geen moeilijk

heden, maar daarna lyken zy mij byna onoverko
melijk.

De heer C. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
De heer Van der Meer wijst op een practisch gevaar.
Ik zou op een ander gevaar willen wijzen, nl. dit. In
dien wij door interpretatie van de duidelijke be
woordingen van de Staatsregeling gaan afwijken, is
het hek van de dam! Dan kunnen wij later het Be
stuur, als het eens hetzelfde zou doen maar dan te
gen onze mening, nooit een verwijt kunnen en mogen
maken. Door duidelijke bewoordingen te gaan in
terpreteren scheppen wij een gevaarlijk precedent.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik ben er zelf niet bij geweest, toen deze aan
drang van de Staten op het Bestuur werd uitgeoe
fend om de interpretatie van „incompatibiliteit”
aan te nemen, maar ik vraag mij af, wie dan wèl
deze drang hebben uitgeoefend. Ik zit hier nu wel
over te praten, maar ik ben niet degene, die het toen
gezegd heeft. Nu zou ik graag willen weten, of er
hier plotselinge bekeringen zijn gevallen, dan wel of
de mensen, die die drang hebben uitgeoefend niet
aanwezig zijn of zich misschien niet durven uitspre
ken!

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
ben de geestelijke vader van deze gedachte, doch ik
herhaal: ik ben geen jurist. In het begin leek het,
alsof deze kwestie klare wijn was voor een jurist;
nu is het een debat onder de juristen geworden. Als
ziij uitmaken, dat het niet kan, trek ik mij terug.
Als zij het onderling oneens zijn, zou ik gaarne heb
ben, dat zij het onder elkaar regelden. Wat ik erg
vervelend vind, is, dat deze zaak eerst nu in de al
gemene vergadering voor de dag komt. Ik had het
heel wat aangenamer gevonden, wanneer zij in de
gewisselde stukken was geregeld. Ik heb dus het ge
noegen mij aan de heer Van der Meer voor te stel
len als de vader van deze gedachte. Mijnheer de
Voorzitter, die echter niet de nodige bekwaamheden
bezit om er over te kunnen oordelen, doch slechts
het principe gebruikt heeft om practisch die zaak
een beetje verder te trachten te regelen dan het Be
suur bereid was. Maar wat de juridische zijde hier
van betreft, dat is, zoals ik reeds gezegd heb, een
nieuw geluid van de heer Smeets en als dat geluid
juist is, heb ik mij er slechts bij neer te leggen; ik
kan er dan verder niets aan doen; mijn kind moet
ik dan zien sterven.

De Voorzitter: Trekt U Uw amendement dan in.
Mijnheer Henriquez?
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De heer Henriquez: Ik wilde het intrekken,
toen de heer Smeets mij zeide, dat het juridisch niet
kon, Mijnheer de Voorzitter. Maar nu wordt het een
andere kwestie en ik zou willen voorstellen de heren
Smeets, Van der Meer en C. Jonckheer dit te laten
uitvechten en eventueel de heer Corver, indien hij
mee wil doen.

De Voorzitter: Maar dat gaat niet. Mijnheer
Henriquez. Iedereen heeft het recht van spreken en
U kan dus niemand uitsluiten.

De heer Henriquez: De zaak is, dat ik mij er
zelf buiten wil houden, Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: U kunt U zelf uitsluiten, maai
de andere leden niet.

De heer Henriquez: Neen, Mijnheer de Voorzit
ter, helemaal niet, maar de heer Van der Meer wil
de weten wie degenen waren, die in de afdelingen
dit idee geopperd hebben. Dat was ik, maar men
heeft er mij toen niet op gewezen, dat het juridisch
onjuist was. Nu men dit doet, trek ik mij alsnog
terug, ofschoon ik dit liever in de commissieverga
deringen behandeld had gezien.

De Voorzitter: Maar dit is dan toch in stiijd
met Uw amendement.

De heer Henriquez: Laat ik het zo zeggen. Mijn
heer de Voorzitter. In het stadium, waarin het de
bat over mijn amendement gekomen is, nl. dat het
een zuivere juridische kwestie is, kan ik er niet over
oordelen. Ik trek het dus terug. Wil de heer Van
der Meer het overnemen, dan zal ik daar helemaal
geen bezwaar tegen hebben.

De heer Mr. Van der Meer: Ik zou graag hier
een oplossing voor vinden. Mijnheer de Voorzitter.
Het is natuurlijk wel waar, dat juristen de eerst-
aangewezenen zijn om juridische kwesties te behan
delen, maar dat is geen excuus voor een Statenlid,
want die moet ook juridische kwesties behandelen
en op een gegeven ogenblik zijn standpunt bepalen.
Nu kan het wel zijn, dat men zegt: het is mij lood
om oud ijzer, of; ik vind dit of ik vind dat,, mis
schien dat een jurist eerder op een bepaald punt een
mening kan vormen, maar ik zou toch wel graag
zien, Mijnheer de Voorzitter, dat dit amendement in
stemming wordt gebracht, waarbij dus eigenlijk het
criterium dit is: moet men onder ,,uitgesloten van
verkiesbaarheid” in de Staatsregeling verstaan, dat
een lid van het College van Algemeen Bestuur enz.

zelfs niet op de candidatenlijsten mag komen, of
moet men daaronder verstaan, dat de functie van
lid van het College van Algemeen Bestuur en het
Statenlidmaatschap onverenigbaar zijn.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil gaarne de heer Van der Meer toelichten hoe het
komt, dat deze kwestie pas vanavond voor het eerst
behandeld wordt. Ook mij spijt het voor het Be
stuur, dat deze kwestie vanavond op deze vergade
ring voor het eerst aan de orde is gekomen. Maar
het kiesreglement heeft de schuld. Mijnheer de
Voorzitter. Het kiesreglement zegt: „uitgesloten
van de verkiesbaarheid zijn” en dan noemt het de
zelfde mensen op, die ook in de Staatsregeling wor
den opgenoemd. Dat hoeft het echter helemaal niet
te doen, als zij reeds in de Staatsregeling opgesomd
worden. Het kan volstaan met te zeggen; van het
kiesrecht zijn uitgesloten de mensen, die in de
Staatsregeling genoemd zijn, punt. Ais men nu het
kiesreglement gaat behandelen, denk je; oh, nou
kunnen wij gaan interpreteren, want wij maken die
wet. En als wij die wet maken, kunnen wij ook zeg
gen: die mensen mogen op de candidatenlijst. Maar
daarbij hebben we over het hoofd gezien, dat er een
Staatsregeling is, die we niet kunnen veranderen.
En dat is de oorzaak geweest, dat wij allemaal heb
ben zitten praten over: laat ze maar op de candida
tenlijst komen en dat het Bestuur zei; als zij de be
noeming accepteren, is het tijd genoeg, dat zij over de
brug komen, terwijl wij zeiden: bij de beëdiging is het
tijd genoeg. Vanmorgen pas kwam het mij in de ge
dachten, dat wij ook nog een Staatsregeling hebben.
Nu zitten wij met de gebakken peren en moeten te
rugkrabbelen. Daarom wil ik het volgende voorstel
len. Aan de Staatsregeling kunnen wij niets veran
deren en wij kunnen die ook niet interpreteren, zo
als de heer C. Jonckheer zeide, want de woorden zijn
duidelijk. Bovendien heb ik nog een ander argument.
In de Grondwet staat, dat een Minister zich ver
kiesbaar kan laten stellen voor de Staten-Generaal
en dat hij dan nog drie maanden kan aanblijven.
Daar kan men dus niet op terugvallen. De woorden
van de Grondwet zijn duidelijk en die van de Staats
regeling ook.

Ik wil daarom voorstellen het amendement van
de heer Henriquez te handhaven, maar met wegla
ting van de woorden ,,met uitzondering van de le
den van het College van Algemeen Bestuur.

De Voorzitter: Dat wil dus zeggen, dat allen,
genoemd in artikel 14, tweede lid, zo zij op de can
didatenlijsten voorkomen, daarvan geschrapt zullen
worden, Mijnheer Smeets?
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De heer Mr. Smeets:
Voorzitter.

Inderdaad, Mijnheer de

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Tegenover hetgeen sommige leden blijkbaar
lezen in de Staatsregeling, moet ik stellen, dat ten
eerste de Staatsregeling uitermate slordig is geredi
geerd en ten tweede de mededeling van de Minister,
die zei: nu, dat is het zelfde, zoiets is een incompa-
tibiliteit.

Wij hebben hem juist met het oog op het Col
lege van Algemeen Bestuur daarover gesproken en
hij heeft gezegd: goed, maar dat staat er toch?

De heer Mr. Srneets: Maar de heren van de de
legatie hadden toen tegen de Minister moeten zeg
gen, dat het dan met zoveel woorden gezegd moest
worden en zij hadden niet de woorden moeten ac
cepteren „uitgesloten van de verkiesbaarheid”.

De heer Mr. Van der Meer: Dan zouden de leden
van de Rondetafel-conferentie nog brutaler zijn ge
weest, Mijnheer de Voorzitter!

De Voorzitter: Ik stel voor het amendement,
zoals gewijzigd, in stemming te brengen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Eerst zou dan het oorspronkelijke amende
ment in stemming gebracht moeten worden, omdat
dat het verst gaat, aangezien de leden van het Col
lege van Algemeen Bestuur daarmee niet geschrapt
zullen worden. Volgens mij tenminste gaat dat het
verst, maar ik weet niet of U het met mij eens is.

De Voorzitter: Ik zou zeggen, dat het amende
ment om allen te schrappen verder gaat. Mijnheer
Van der Meer.

De heer Mr. Van der Meer: Allen schrappen be
tekent dus: geen leden van het College van Alge
meen Bestuur en ook geen der andere genoemden.

De Voorzitter: Juist, Mijnheer Van der Meer,
m.a.w. de genoemden in artikel 14, tweede lid.

Het amendement van de heer Henriquez, zoals
gewijzigd overgenomen door de Heer Mr. Smeets,
in stemming gebracht, wordt aangenomen met 5 te
gen 3 stemmen. Tegen stemden de heren De Jongh,
Irausquin en Mr. Van der Meer.

De heer E. Jonckheer: De Griffier heeft mijn
naam niet af geroepen. Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb mijn stem niet uitgebracht.

De Voorzitter: U heeft de presentielqst niet ge
tekend, Mijnheer Jonckheer.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik hoop, dat de Bestuursgemachtigde nu de
tegemoetkoming aan de Staten ongedaan zal willen
maken bij de diverse artikelen, want anders zitten
wij met verkeerde wijzigingen. Wij zijn nu dus te
ruggekeerd tot het oorspronkelijk ontwerp.

De heer Corner: Ik begrijp, wat de heer Jonck
heer bedoelt. Mijnheer de Voorzitter. De zaak is, dat
in de nota van wijzigingen moet vervallen het ge
noemde onder b. van letter D. Verder moet ook ver
vallen het gestelde onder b. van letter I van de nota
van wijzigingen. Het Bestuur neemt deze twee ge
deelten van de nota van wijzigingen terug. Het oor
spronkelijke ontwerp van het Bestuur komt nu dus
in behandeling. Verder wil ik opmerken, dat de ver
betering van de nota van wijzigingen, welke ik U
zoeven overhandigd heb, nu natuurlijk ook is ver
vallen.

Onderdeel XXV, als gewijzigd bij nota van wij
zigingen, door de Staten bij amendement en door het
Bestuur staande de vergadering, wordt nu zonder
verdere discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen, alsmede de onderdelen XXVI to t en met
LXX, als gewijzigd hij nota van wijzigingen.

Onderdeel LXXIIl, als gewijzigd hij nota van
wijzigingen.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzit-
tei‘. Ik had aanvankelijk op dit onderdeel een
amendement ingediend, dat ik intrek in verband met
de mededeling van de Heer Corver, dat hij het ge
stelde onder b van letter I van de Nota van Wijzi
gingen terugneemt.

Onderdeel LXXIIl, als gewijzigd bij nota van
wijzigingen en staande de vergadering door het Be
stuur, wordt vervolgens zonder discussie en zonder
hoofdelijke stemming aangenomen.

Onderdeel LXXIV, als gewijzigd hij nota van
wijzigingen.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter.
Ook op dit onderdeel had ik een amendement
ingediend, dat ik echter, in verband met de wijzi
ging staande de vergadering van onderdeel XXV,
hierbij intrek.

Onderdeel LXXIV, als gewijzigd bij nota van
wijzigingen, wordt vervolgens zonder discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen, alsmede
de onderdelen LXXV tot en met LXXXVI (onder
deel LXXXIII-A, als ingevoegd hy nota van wijzi
ging en).
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Hierna worden de artikelen 1 (in zijn geheel),
als gewijzigd bij nota van wijzigingen, door de Sta
ten bij amendement en door het Bestuur staande de
vergadering, 2 en 3, zomede de titel, de overweging
en het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd bij nota
van wijzigingen, door de Staten bij amendement en
door het Bestuur staande de vergadering, zonder
verdere discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen.

De heer E. Jonckheer : Mijnheer de Voorzitter.
Even wil ik stil staan bij de behandeling van deze
landsverordening om te memoreren, dat deze wijzi
gingen van het kiesreglement him oorsprong vinden
in de wijzigingen van de Curagaose Staatsregeling.

De laatste hebben veel stof doen opwaaien en
vele groepen tegenover elkaar geplaatst en ofschoon
door ons gehoopt werd, dat door de totstandkoming
van de wijzigingen van de Staatsregeling een einde
zou komen aan de scherpe tegenstellingen en de me
ningsverschillen, die er bestonden, heeft dit niet zo
mogen zijn.

Persoonlijke antipathieën en wraakplannen ver
stoorden de door ons aangeboden samenwerking.

Het is te betreuren, dat wij hierdoor niet van
de onderhavige landsverordening een landsverorde
ning hebben kunnen maken, die voor 100% aan de
behoeften zal kunnen voldoen. Toch hebben wij ge
streefd om deze landsverordening zo vlug mogelijk
door de Staten te laten aannemen, zodat een verkie
zing met de nodige spoed zal kunnen plaats hebben.

De toestand, zoals zij is, kan niet langer geduld
worden.

Personen, die het vertrouwen van de bevolking
hebben, worden opzettelijk en zonder enige reden
door het Bestuur opzij geschoven en anderen, die
het vertrouwen hebben en die met wooid en daad
bewezen hebben zich niet aan de veranderde om
standigheden te kunnen aanpassen, worden ons op
gedrongen. En wat het ergste is, is, dat de Staten
van de Nederlandse Antillen deze wantoestanden —
zij het met een kleine meerderheid steunen.

Mijnheer de Voorzitter, ik kan niet anders dan
met genoegen .constateren, dat eindelijk toch deze
landsverordening tot stand is gekomen en dat hier
door het eind van een abnormale toestand in zicht is.

Ik vertrouw, dat het Bestuur nu met de meeste,
spoed de datum van de komende verkiezingen zal
vaststellen.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil het Bestuur dank zeggen voor de buitengewoon
vlugge behandeling van deze landsverordening. Wij
dienden onze stukken in en een week daarna, soms

zelfs binnen een week, hadden wij al antwoord. Dit
is zeer ongewoon en hieruit blijkt de medewerking
van het Bestuur om aan de toestand, door de heer
E. Jonckheer geschetst — met wie ik het niet eens
ben — op .te heffen.

De Voorzitter stelt hierna aan de orde van be
handeling punt 11 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening houdende een nieuwe organisatie van de
politie in de Nederlandse Antillen (191f8—19^9-16)
(1947—1948-65) en opent de algemene beraadsla
ging.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Naast mij zitten hier de heren Mr. Ellis, wnd. Pro-
cureur-Generaal, en Venema, Commandant van het
Korps Militaire Politie, die hier als deskundigen
aanwezig zijn voor het geven van inlichtingen en ad
viezen bij de behandeling van dit ontwerp.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Al
vorens U overgaat tot de algemene beraadslaging,
moge ik U gemakshalve ter distributie ter hand
stellen een graphische schets van de organisatie, die
door het Bestuur is voorgesteld.

De Voorzitter: Wij hadden reeds zo’n staatje,
is dit hetzelfde of is het gewijzigd?

De heer Mr. Ellis: Dit is het allerlaatst uitge
geven, Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Wenst de geachte gemachtigde
van het Bestuur geen algemene beschouwingen te
houden ?

De heer Mr. Ellis: Neen, Mijnheer de Voorzit
ter-. Het Bestuur heeft al geantwoord in zijn nota
naar aanleiding van het eindverslag en heeft op dit
ogenblik daaraan niets toe te voegen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het is tijd, dat de politie in de Nederlandse
Antillen gereorganiseerd wordt. En wel om twee re
denen: ten eerste is het niet te verantwoorden om
een 500 man politiepersoneel in drie aparte organi
saties onder te brengen, ieder met zijn eigen regels
en eigen bestuur en tezamen met him onderlinge ri
valiteit. En vervolgens wordt het tijd, om ons de
politie te geven, zoals iedereen die heeft en niet de
militaire politie, die oorspronkelijk niets anders is
dan politie over militairen. Waai'om dus over ons,
burgers, een militaire politie gesteld?

Historisch is het zo te verklaren, dat men
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tough guys” dacht nodig te  hebben voor die ge
vaarlijke toestanden in de N ederlandse Antillen. Ge
lukkig bleken de bewoners n iet zo moeilijk en bleek
de m ilitaire  politie n ie t zo „tough” te  zijn. We heb
ben he t sam en wel gerooid, al w aren e r wel eens
wrijvingen. M aar he t w ordt nu toch wel m eer dan
tijd, om een gewone politie te  krijgen in p laa ts van
de exceptionele m ilita ire  politie.

Daarom  zal wel iedereen de reorgan isa tie  van
de politie, de ombouw to t  één burgerkorps, toeju i
chen. Ook ik doe d a t van harte .

M aar als iem and mij op de m an a f v raag t, of ik
verw acht, d a t h e t onderhavige ontw erp de reorgan i
sa tie  zal to t s tand  brengen, dan lu id t mijn antw oord;
eerlijk gezegd, neen.

Ik ben enigzins pessim istisch gestem d ten  aan 
zien van de gevolgen van d it ontwerp. Zeker, de
naam  en het uniform  zullen prom pt gewijzigd w or
den. Maai- of daarm ee ook één geheel en wel één
burger-geheel bereik t zal worden is een tweede.
D aarvoor zijn zeer ingrijpende veranderingen nodig,
een wijziging van de geest, een wijziging van de t r a 
ditie en een wijziging in de opvoeding. D at zijn din
gen, die niet op papier s taan , dingen, die n iet in een
verordening kunnen worden gezet. M aar het zijn de
dingen, die bepalen of er een v/erkelijke reorgan isa
tie  zal zijn of alleen m aar een verandering van na
men.

Ik hoop in ieder geval he t beste ervan, al ben ik
ei' n iet helem aal gerust op. D aar kom t nog bij, dat
het ontw erp nogal van gedaante veranderd is en dat
bij de behandeling ervan de aandacht nogal ste rk  is
gevestigd op de details, die eigenlijk m et de reo r
ganisatie  als zodanig n iet veel te  m aken hebben. Ik
zou in d it verband zelfs heel bescheiden het woord
,,reclam e” willen noemen.

Mijnheel’ de V oorzitter, ik vind het helem aal
niet erg, da t landsdienaren een beetje propaganda
m aken voor het eigen departem ent. Als bijvoorbeeld
de brug weer eens een keer stuk  gevaren is en Open
bare W erken zegt ons, da t de repara tie  zes weken
zal duren m et de bedoeling, om na vier weken te
kunnen zeggen: he t is k laar; Mijnheer de Voorzitter,
dan vind ik da t een onschuldige tactische m anoeu
vre.

M aar wanneer tijdens de behandeling van dit
ontwerp op een persconferentie van de politie d in
gen worden gezegd, die eigenlijk bedoeld zijn voor
de S taten , dan m oet ik daartegen  bezw aar maken.
Pressie op de S taten  via een persconferentie is u it
den boze. E n  als ik mijn geachte medeleden goed
ken, m ag ik wel opmerken, da t e r alleen m aar ge
vaar bestaat, da t he t effect averechts kan zijn.

Bij herhaling is een vergelijking getrokken tu s

sen h e t nieuwe eenheidskorps en de organisatie  van
de politie in een gemeente van idem zoveel duizend
zielen in Nederland. Zulk een vergelijking kan wel
eens to t voorlichting dienen. M aar d aa ru it alléén
conclusies trekken  is gevaarlijk, w ant he t zijn twee
onvei'gelijkbare grootheden. E n  als wij h ier iets zou
den m oeten invoeren, om dat he t in Eindhoven zo is,
zouden we ook heel w at m oeten afschaffen, om dat
he t in Eindhoven n iet zo is. Zulke argum enten kun
nen we beter buiten beschouwing laten ; wij kunnen
hoogstens een voorlichting opnemen van elders.

E r  is n aa r mijn sm aak ook te  veel aandacht en
energie besteed aan he t invoeren van één bepaalde
nieuwe hogere rang. Ik  kan n iet beoordelen of deze
energie en aandach t n u ttig  is besteed. Dezelfde ener
gie is — om een voorbeeldje te noemen — niet be
steed aan  de rang  van technisch hoofd-am btenaar
of technisch am btenaar, een functie, die ik in E ind
hoven ook zie bestaan  en w aarvan ik me desnoods
het n u t zeer wel zou kunnen indenken.

Hoe het zij; ik ben niet overtuigd van de nood
zaak van een nieuwe hogere rang  nü. E n  het is, ge
loof ik, een tactisch  fou t nu bij de reorganisatie  m et
d it nieuwe te  komen. H et zou verstand iger zijn ge
weest —  als de d ienst he t vordert —  daarm ede over
een ja a r  te  komen. N u b reng t he t een vertroebeling
mede van deze reorganisatie , die toch in wezen
niets anders is, dan een éénm aking van drie be
staande  korpsen.

De bedoeling van d it ontw erp is niets anders
dan de vereniging van de drie bestaande korpsen
to t één burger organisatie.

De veldw acht zal nu verdwijnen en het spijt mij,
da t mijn geacht medelid Maal h ier niet aanwezig is,
w ant die heeft altijd nog op zijn verlanglijstje s taan
de toezegging van het B estuur in December 1946,
d a t de veldw achters f. 50,-— per m aand m eer zouden
krijgen. Ik  hoop niet, d a t he t B estuur, óm dat er een
nieuwe organisatie komt, op de toezegging zal te 
rugkom en. Ik geloof, dat, indien h e t B estuur iets be
looft, het d it ook zeer zeker m oet nakomen.

Behalve de veldw acht zal ook het m ilitaire  moe
ten  verdwijnen. De huidige m ilitaire  politie-am bte-
naren zullen gewone landsdienaren worden, volw aar
dige am btenaren. N iet langer zal voor hen alles
weer nog even a p a rt ach te ra f geregeld hoeven te
worden.

Van de andere k an t zullen er verschillende din
gen, die alleen m aar in een m ilitaire  organisatie  mo
gelijk zijn, moeten verdwijnen. De financiële adm i
n istra tie  zal een deel m oeten worden van de alge
mene financiële adm in istra tie  van het gouverne
ment.

Landsdienaren bij de politie kunnen moeilijk
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een betrekking als zeuntje, cantinebaas of chauf
feur verrichten. Het Gouvernement kan moeilijk geld
en ambtenaren beschikbaar stellen om de voeding
van burgerlandsdienaren te regelen, om slechts eni
ge pimten op te noemen. Mijnheer de Voorzitter.

Dit zijn slechts enige gevolgen van de reorga
nisatie der politie tot één burgerkorps.

Van de andere kant:
Wanneer wij ons bepalen tot de bedoeling van

het ontwerp en wanneer het ontwerp, eventueel ge
amendeerd, wordt aangenomen, dan wil dat nog
geenszins zeggen, dat de Staten zich hebben uitge
sproken omtrent al hetgene, wat het Bestuur in ver
band met de behandeling van deze zaak heeft be
toogd. Speciaal sluit aanneming van dit ontwerp
niet in een accoord-gaan met uitbreidingen, waar
over mag zijn gesproken; het gaat hier over de or
ganisatie en niet over het aantal mensen. Dat is een
punt, dat bij de begroting ter sprake moet komen.
In zoverre geschiedt dan ook een eventuele aanne
ming ,,sans préjudice”.

Tenslotte is het ook niet de bedoeling, dat dit
ontwerp een salarisregeling inhoudt of tot onmid
dellijk gevolg heeft. Bij het eindverslag hebben de
Staten gevraagd naar de plannen van het Bestuur
omtrent de salarisregeling, omdat de huidige korp
sen verschillen in salarissen.

Ik geloof wel namens vele leden — waarschijn
lijk wel allemaal — te spreken, wanneer ik zeg, dat
werk, hetwelk meer capaciteit vereist, ook beter be
taald moet worden. Ook ligt het voor de hand, dat
het niet de bedoeling is van deze reorganisatie, om
iemand, wie dan ook, te benadelen. Maar van de
andere kant moet deze landsverordening ook niet
gebruikt worden als een wipplank tot een algemene
herziening van salarissen. Zover gaat de strekking
van dit ontwerp niet en als het Bestuur dat toch
hierin zou lezen of eruit zou concluderen, dan zal
ik mijn stem aan dit ontwerp niet kunnen geven.

Het Bestuur spreekt in zijn antwoord op de ge
noemde vraag van het „aanpassen” der bezoldigin
gen bij die van het bestaande corps Burgerpolitie.

Als dit betekent, wat ik er in lees, zal dat be
tekenen een l '/2  ton per jaar meer en ik heb er nog
niet goed over nagedacht, of dit geld goed besteed
zou zijn. Maar als dit een uitvloeisel is van dit ont
werp, dan zal ik tegen het ontwerp als geheel moe
ten stemmen.

Ik zou dus gaarne zien, dat het Bestuur zich
hier'omtrent zeer duidelijk uitliet, opdat de Staten
weten, wat zij te verwachten hebben. Tot reorganisa
tie wil ik op dit moment gaarne medewerken. Om
trent ingrijpende wijzigingen in financieel opzicht
wil ik mij op dit moment niet uitspreken. En indien

de gevolgen van het aannemen van dit ontwerp zou
zijn een houding van het Bestuur, zoals ik die meen
te moeten lezen in de nota naar aanleiding van het
eindverslag, dan ben ik tegen het ontwerp. Salaris
herziening is één punt, reorganisatie iets anders.

Ik verwacht dus. Mijnheer de Voorzitter, een
verklaring van het Bestuur op dit punt, die geen
twijfel overlaat.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Als ik mijn algemene beschouwingen over de
zoveelste herinrichting van de politie aanvang, dan
wil ik niet nalaten heel even terug te grijpen naai
de toestanden van omstreeks 1922. Algemeen was
men in die tijd ook al van oordeel, dat het zó met de
politie niet langer ging. Ik noem het jaar 1922 in
het bijzonder, omdat in dat jaai' een bootwerkers-
staking plaats vond van zo’n ernstig karakter, dat de
politie op een gegeven ogenblik practisch volkomen
buiten gevecht werd gesteld. Deze zaak trok ook
zelfs in de Tweede Kamer zeer de aandacht en zal
waarschijnlijk aanleiding zijn geweest om — zoals
de heer Van der Meer het zoeven aanduidde —
,,tough guys” hiernaar toe te zenden.

Was men toen wel eensgezind van oordeel, dat
de politie gereorganiseerd moest worden, over de
wijze waarop dit moest geschieden bestond evenwel
een ingrijpend verschil van mening. Het heeft dan
ook enige jaren geduurd, voordat eindelijk in 1928
de beslissing viel.

Inmiddels zijn dus 20 jaren verstreken sedert
de strijd ovei- de al of niet invoering van militaire
politie ten gunste van het Bestuur, dat de invoering
hiervan voorstond, werd beslecht, door ingrijpen van
de Kroon. Fel had de Koloniale Raad zich verzet te
gen invoering van militaire politie, onder meer door
verwerping van een daartoe strekkend voorstel en
de publieke opinie schaarde zich aan de zijde van
dat College. Het verzet was niet zozeer gericht tegen
verbetering van de politie, als wel tegen het mili
taire karakter van het politiekorps.

Geen wonder dus, dat de militaire politietroe-
pen met zeer grote tegenzin hier werden ontvan
gen. Ik zou niet durven beweren, dat de eerste mi
litaire politieagenten altijd met de nodige tact op
traden, maar aan de andere kant dient ruiterlijk te
worden erkend, dat deze agenten naar de toenmalige
publieke opinie, of zij tactvol en correct waren of
niet, nooit en te nimmer iets goed kónden doen.
Streng optreden was vaak nodig en hun taak was
dus zwaar en moeilijk, doch van waardering voor
hetgeen zij deden v/as aanvankelijk vrijwel niets te
merken. Helaas was de leiding, voor zover ik mij
herinneren kan tot omstreeks 1937, niet van dien
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aard, dat de politiemilitairen ook veel kans kregen
zich populair te maken. Ik geloof niet te overdrij
ven echter, wanneer ik beweer, dat met de komst
van de huidige commandant een kentering intrad.
Het optreden van de militaire politieagenten werd
meer soepel en de aversie tegen dit korps verander
de aanvankelijk in meerdere of mindere onverschil
ligheid, en later bij velen in waardering voor de ver
diensten van ons miiitiare politieapparaat. Het lijkt
mij dus niet misplaatst hedenavond van deze plaats
hulde te brengen aan Luitenant-Kolonel Venema,
aan wiens tact en beleidvol optreden deze verande-
i'ing in grote mate te danken was.

Mijnheer de Voorzitter. Ik heb enigszins de na
druk gelegd op de waardering voor het werk van
de militaire politie, in het bijzonder bezien in het
licht van de geschiedenis van de invoering van dat
korps. Dit betekent echter geenszins, dat er minder
waardering zou bestaan voor de veldwacht en bur-
gerpolitie of meer populair gezegd de recheiche.
Vooral voor de veldwachter, ik zou haast zeggen
,,de vei’geten man”, wil ik zeer in het bijzonder van
mijn waardering blijk geven, temeer, omdat ik niet
aan de indruk kan ontkomen, dat dit korps tegen
over de andere vaak gehandicapt is geweest. Ik
kan het b.v. helemaal niet bewonderen, dat de zo
even door de heer Van der Meer aangehaalde toe
zegging van de Bestuursgemachtigde in de verga
ring van December 1946 tot vandaag toe niet werd
nagekomen. Ik geloof, dat het een eis van i'echt-
vaardigheid is, dat dit alsnog gebeurt.

Met dat al. Mijnheer de Voorzitter, staan wij
vanavond wederom aan de vooravond van een reor
ganisatie van de politie, gelukkig niet gemotiveerd
door een tekort schieten in de uitoefening van de
politietaak, maar ingegeven door nuchtere en meer
practische overwegingen, die ten voordele van een
eenheidskorps pleiten. Vele ouderen, die zich inder
tijd met hand en tand hadden verzet tegen het mi
litaire karakter van de straatpolitie, zullen onge
twijfeld met een zekere genoegdoening in de Memo
rie van Toelichting gelezen hebben, dat aan hun
vroegere mening nu eindelijk na 20 jaar recht wordt
gedaan. Het Bestuur geeft daarin immers ronduit
te kennen, dat het korps zonder overwegend be
zwaar een burgerkorps kan zijn.

Wat mij betreft. Mijnheer de Voorzitter, ik kan
deze mening in elk opzicht delen en het doet mij dan
ook genoegen, dat onze politie binnen afzienbare
tijd uit één burgerkorps zal bestaan. Dit neemt niet
weg, dat ik ook nog enkele vragen of opmerkingen
in het bijzonder heb. Ik zou mijn betoog even willen
inkorten, omdat een gedeelte daarvan reeds onder
vangen is door wat de heer Van der Meer heeft aan

gevoerd. Maar ik zou toch nog enkele dingen willen
aanvoeren, die ik hier heb aangestipt.

Eén van de moeilijkheden, die zich bij de onder
havige reorganisatie voordoet, is, dat het totaal aan
tal rangen van de huidige 3 korpsen wordt vermin
derd. Een wellicht onvermijdelijk gevolg hiervan
lijkt mij — voorshands tenminste — dat vroeger
vei'schillend gewaardeerde rangen — ik bedoel hier
mede voor wat betreft de bezoldiging — thans ver
moedelijk gelijkelijk gewaardeerd zullen worden. Dit
zal misschien niet geheel kunnen worden voorkomen,
maar gewaarschuwd dient te worden tegen nieuwe
waarderingen, die als minder rechtvaardig zouden
kunnen worden beschouwd. Het gevolg hiervan kan
alleen maar zijn, dat het kweken van een eenheids-
korpsgeest volkomen zal mislukken. Als men van
een politieambtenaar een betere opleiding en meer
eist dan van een ander, dan hoort de eerstgenoemde
ook hoger gewaardeerd te worden en ik heb de in
druk — ik weet niet of het juist is — dat dit niet
in volle consequentie wordt doorgevoerd. In dit ver
band b.v. heeft het mijn aandacht getrokken, dat
blijkens de memorie van toelichting de politiedes
kundige gelijk gewaardeerd zal worden met een ad
judant of liever gezegd — volgens de nieuwe titel —
met een onderinspecteur 1ste klasse, terwijl hij mo
menteel uiteindelijk ongeveer een periodiek hoger
staat. Ik noem hiei’ een concreet geval en ik zal
daaromtrent gaarne enige inlichtingen willen ver
nemen, nl. of deze functionaris bv. de titel van po
litiedeskundige zal behouden, al of niet met benoe
ming in de rang van onderinspecteur 1ste klasse, of
wordt hij zonder meer onderinspecteur 1ste klasse
of hoe zit dat? Hoe wordt zijn bezoldiging bv. in
vergelijking met hen, die nu uiteindelijk een perio
diek minder hebben, maar straks ook onderinspec
teur Ie klasse zullen worden? Nadere bijzonderhe
den zal ik ten zeerste op prijs stellen.

Tenslotte heb ik nog ingediend. Mijnheer de
Voorzitter, enige tekstwijzigingen op dit ontwerp;
dat zijn. enige taalkundige verbeteringen. Hiervan is

meen ik — afschrift gestuurd aan het Bestuur
en ik zou gaarne willen weten of het Bestuur deze
tekstwijzigingen overneemt.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Aan
het uitoefenen van juridische welsprekendheid kan
ik niet meedoen en ik heb er ook niet het geringste
belang bij. Ik ben een man van de practische toe
stand; bij mij gaat steeds de practische gedachte
voor. Aan een reorganisatie van de politie is door
alle partijen meegewerkt en ik ben blij te zien, dat
zij het zover hebben gebracht, dat het op het ogen
blik op de drempel van de overeenstemming ligt. Ik
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zal graag mijn stem aan dit wetsontwerp geven,
mits de Bestuursgemachtigde mij in het algemeen
het volgende zal kunnen verzekeren lo. dat het per
soneel der thans bestaande korpsen door de reor
ganisatie op geen enkele wijze schade of nadeel zal
ondervinden. 2o. dat de salarissen, in welke vorm
dan ook, niet lager zullen zijn; 3o. dat verkregen
posities zullen worden behouden; 4o. dat verkregen
bevorderingskansen niet te niet gedaan zullen wor
den of verminderd. Ik beschouw al deze dingen als
springplanken. Mijnheer de Voorzitter. Ik denk hier
bij aan het plan van de Commissie-Van Poelje; dat
zal wel alles regelen, want dan zal Curasao zijn
volksraad hebben en Aruba zal zijn volksraad heb
ben en dat is waar wij naar zoeken: het heil van Cu
rasao en Aruba.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. In de
eerste plaats zou ik willen antwoorden op de vragen
en op- en aanmerkingen van de heer Van der Meer.
Ik kan mij geheel verenigen met de zienswijze van
de heer Van der Meer, dat de twee motieven voor
deze reorganisatie zijn geweest: lo. geen drie korp
sen in deze kleine gemeenschap en 2o. het geven van
een burgercachet aan de gehele politie. Ik ben het
niet eens met de redenering van de heer Van der
Meer, dat de militaire politie indertijd zou zijn inge
steld om, zoals de heer Van der Meer het uitdrukte,
hier „tough guys” te plaatsen. De beweegredenen
zijn andere geweest; het heeft weinig zin en is ook
niet nodig om hierover een lang historisch betoog
te houden, maar dat is niet de overweging geweest.

De heer Van der Meer betwijfelt of de reorga
nisatie het gewenste resultaat zal opleveren, omdat,
zoals hij terecht zegt, men niet reorganiseert door de
letter te veranderen, maar door de geest te verande-
i’en. Het Bestuur is met deze reorganisatie gekomen
en het is de wens van het Bestuur om te reorganise
ren, om inderdaad één nieuw eenheidskorps te heb
ben op de leest van de burgerpolitie. Bij het Bestuur
is zeer zeker aanwezig de geest om ook een nieuwe
zaak hiervan te maken.

Er is zoeven gesproken over een persconferen
tie, die er gehouden is. Straks zal de overste Vene-
ma daar wellicht iets over willen zeggen; ik heb de
stellige overtuiging, dat zeer zeker niet bedoeld is
door de heer Venema enige pressie zijdelings uit te
oefenen, doch dat hij slechts overgegaan is tot deze
persconferentie om tegemoet te komen aan een ge
rechtvaardigde eis van de pers om voorlichting.

Er is inderdaad gewerkt met een vergelijking
met korpsen in Nederlandse steden. Het is zeker niet
de bedoeling om te zeggen: dan moeten wij alles ook
zo hebben. De bedoeling is alleen geweest om een

algemeen vergelijkingsmateriaal te geven, waaruit
zonder enige twijfel voor iedereen naar voren komt,
dat de voorgestelde reorganisatie zeker niet te
groots is opgezet.

Er is door de heer Van der Meer gesproken
over de — zoals hij dat noemt — nieuwe hogere
rang, d.i. de hoofdcommissaris. Dit is geen hogere
rang. Mijnheer de Voorzitter. Dit is een nieuwe or
ganisatie van de stafwerkzaamheden en een nieuwe
nomenclatuur. De hoofdcommissaris, zoals hij door
het Bestuur is voorgesteid, staat op dezelfde hoog
te, ook wat het salaris betreft, als thans de com
mandant. Er is geen hogere i'ang bij gekomen; al
leen is het de bedoeling van het ontwerp, dat tussen
de hoogste twee rangen een nieuw rang wordt in
geschoven, dus niet een hogere rang er bij, maar
tussen rang 1 en rang 2 een rang er tussen in. Het
is dus niet de kwestie van het creëren van een nieu
we hogere rang, dit is een kwestie van herorganisa-
tie van de stafwerkzaamheden. Ik vermoed, dat bij
de bespreking van de amendementen wellicht later
uitgebreider op deze zaak zal worden ingegaan. Ik
wil echter nu voorshands zeggen, dat het niet de be
doeling is een hogere rang te creëren, of de zaak
naar boven toe uit te breiden; de top blijft zoals de
top is. Het aantal hogere politieambtenaren blijft
ook precies gelijk. Uit het staatje, dat aan de Staten
is overgelegd blijkt, dat er nu 8 leden hogere politie
personeel zijn en dat blijft ook 8; de functies wor
den anders verdeeld en tussen de hoogste twee ran
gen wordt een rang tussengeschoven om organisa
torische redenen.

De heer Van der Meer heeft verder gesproken
over de veldwachterssalarissen. Die salarissen staan
in de nieuwe salarisregeling. Ik weet niet hoever de
ze zaak staat, ik ben niet van dat departement,
maar, zoals toegezegd, zijn de veldwachterssalaris
sen verwerkt in de salarisregeling, die op stapel
staat. Voorzover deze salarisregeling dus terug
werkt, werken ook die veldwachterssalarissen terug.

De heer Van der Meer heeft ook verschillende
militaire kenmerken besproken, m.a.w. de verschil
lende baantjesgasten, de kwestie van voeding enz.
Ik meen, dat straks de heer Venema daarover meei'
in finesses kan uitweiden.

Inderdaad is het de bedoeling. Mijnheer de
Vporzitter, dat dit ontwerp alleen betreft de reorga
nisatie. Uiteraard kan een personeelskwestie niet aan
de orde komen zonder een begroting. Dit ontwerp be
treft dus alleen de reorganisatie van de politie. Het
is juist het standpunt van de politie geweest, om een
reorganisatie te maken met de mensen, die men
heeft. Het Bestuur heeft rekening gehouden met de
mensen, die er zijn en heeft de reorganisatie gemaakt
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met de mensen, die er zijn. Eventuele personeelsuit
breidingen zijn normale kwesties van begrotings
technische aard.

Ook een salariskwestie staat los van deze reor
ganisatie. Bij de aanpassing, het in elkaar schuiven
van deze verschillende korpsen, zullen zich verschil
len voordoen, waarbij — het zijn meestal heel kleine
verschillen — de een iets meer heeft dan de andere.
De bedoeling hierbij is uiteraard om bestaande rech
ten te eerbiedigen, maar ook te voorkomen, dat de
ene groep zich aan de andere groep optrekt. Het is
niet de bedoeling de ene groep naar boven te duwen
door die te assimileren met een andere groep, maar
uiteraard moeten bestaande rechten worden geëer
biedigd.

Ik meen, dat ik hiermee de verschillende punten,
die de heer Van der Meer naar voren bracht, in het
kort heb beantwoord.

De heer C. Jonckheer begon eveneens met de
toegezegde salarisregeling van de veldwachters; dat
heb ik reeds beantwoord.

Dan het totaal aantal rangen en de aanpassing
daai'van. Voorzover het nog niet duidelijk uit de
stukken blijkt, zou ik in het kort willen opnoemen
hoe die assimilatie zal plaats vinden. De hoofdcom
missaris is, wat nu de commandant militaire poiitie-
troepen is. De voorgestelde commissaris is een rang,
die nu nog niet bestaat. De hoofdinspecteur is de te
genwoordige hoofdinspecceur en de tegenwoordige
kapitein. De inspecteur is de tegenwoordige inspec
teur en de tegenwoordige 1ste luitenant. Dan krijgen
wij de lagere rangen. De onderinspecteur Ie klasse
is de tegenwoordige onderinspecteur en zijn militaire
tegenvoeter, de sergeant-majoor; de hoofdagent is
de tegenwoordige hoofdagent en de sergeant; de
agent 1ste klasse is de tegenwoordige agent Ie klas
se en brigadier; de agent 2e klasse is de tegenwoor
dige infanterist Ie klasse en de opziener der veld-
wacht en de agent 3e klasse is de tijdelijk agent, de
fuselier en de veldwachter. Hierbij moet nog een toe
lichting worden gegeven. Zoals Uw College bekend
zal zijn, zijn er momenteel cursussen aan de gang
voor de veldwachters en voor de opzieners der veld-
wacht. De veldwachter, die deze cursus niet met suc
ces kan doorlopen, wordt agent 3e klasse; de opzie
ner, die deze cursus niet met succes kan doorlopen,
wordt agent 2e klasse. De veldwachter, die wel het
examen kan halen, komt ineens te staan als agent
2e klasse; mocht het zijn, dat deze veldwachter een
zodanige ontwikkeling toont en een zodanige bruik
baarheid, dat hij ineens het hogere examen kan af
maken, dan wordt hij ineens agent Ie klasse. De op
ziener, die het examen aflegt, wordt agent Ie klas
se. Dus mèt de nieuwe organisaties worden de belof

ten aan de veldwacht meer dan ingelost. Zij worden
geheel volwaardig opgenomen in het politiekorps.

De heer C. Jonckheer heeft in verband met deze
aanpassing nog genoemd de kwestie van de politie
deskundige, die na de reorganisatie zal optreden als
onderinspecteur Ie klasse. Inderdaad zal de politie
deskundige geen aparte rang hebben; de politiedes
kundige wordt onderinspecteur Ie klasse en hierbij
moet ik memoreren de voorgeschiedenis. Het Bestuui'
heeft indertijd tegenover de Staten verklaard, dat de
politiedeskundige een verhoging meer moest hebben
dan de onderinspecteur. De onderinspecteur had een
bepaald salaris en aan de Staten is gezegd: de poli
tiedeskundige moet ƒ 360,— meer per jaar hebben
dan de onderinspecteur. Dit heeft hij ook in de sala
risschaal gekregen als laatste periodieke verhoging,
dus 1 periodieke verhoging meer dan de onderin
specteur. In de nieuwe organisatie, in de reorganisa
tie, komt de onderinspecteur te staan op ƒ 6.600,—
en de politiedeskundige, die onderinspecteur Ie klas
se wordt, komt dus te staan op ƒ 6.960,—. Het Be
stuur is van mening, dat ook aan de oude belofte is
tegemoet gekomen. ïndien echter Uw College anders
meent en van oordeel is, dat op deze wijze de toe
zegging niet behoorlijkerwijs wordt ingelast, is het
Bestuur bereid om aan de huidige functionaris, ge
let op de oude toezegging, een persoonlijke toelage
toe te kennen van ƒ 360,—.

De heer Eman heeft enkele vragen gesteld, die
ik ook nog zou willen beantwoorden. Het personeel
der thans bestaande korpsen wordt op geen enkele
wijze schade toegebracht noch wordt het op een en
kele wijze benadeeld. Mochten de Staten — zoals ik
reeds zeide — van oordeel zijn, dat de huidige poli
tiedeskundige benadeeld wordt, dan is het Bestuur
bereid hieraan tegemoet te komen door toekenning
van een persoonlijke toelage. Geen van de bestaande
groepen gaat achteruit in salaris en geen van de be
staande groepen ziet positie of promotiekansen ver
minderd. Integendeel, deze worden vermeerderd, om
dat nu voor alle drie korpsen dezelfde promotiekan
sen gaan bestaan; dus ook daar, waar tot op heden
de promotiekansen minder waren, worden die ver
meerderd. Ik zou nu voor de meer technische aange
legenheden willen vragen of de Overste Venema over
de finesses wil spreken.

De heer Venema: Mijnheer de Voorzitter. Reeds
heeft de heer Procureur-Generaal gesproken over de
geest, d.w.z. de geest, die uitging van het Bestuur.
De heer Van der Meer was bang, dat men met de
reorganisatie geen andere geest krijgt. Ik zou daar
tegenover willen stellen, dat in de laatste jaren de
geest, die bij de militaire politie is gekweekt, een
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zuiver burgerlijke geest is. Er zijn in Nederland 150
mensen aangeworven. Deze mensen zijn aangewor
ven weliswaar als militair, maar alle overbodige mi
litaire vorming bij het korps politie is geweerd, reeds
sedert 4 jaar. Men kan nu eenmaal nimmer een poli
tiekorps als een zuivere gymnastiekclub organise
ren, of als een andere vereniging. Er hoort in een
burgerlijk politiekorps evengoed een zeer strenge dis
cipline te zijn, mogelijk strenger dan in een burger-
korps, omdat zij gebaseerd moet zijn niet op de uiter
lijke, doch op de innerlijke vorm. Niets anders is ge
daan in de laatste jaren dan de innerlijke discipline,
de innerlijke waarde van het politiekorps zo hoog mo
gelijk te brengen. Dat daarbij exercitie en goede vor
men te pas komen, is overal in de wereld zo. Komt
men in Amerika, komt men in Nederland, komt men
in landen in Zuid- of Midden-Amerika, waar men
over een behoorlijk politiekorps beschikt, dan zal het
opvallen, dat daar een zeer correcte, strenge houding
en strenge discipline noodzakelijk is. Dit kunnen wij
nimmer missen. Ik zou mij hiermee dus pertinent v/il-
len uitspreken tegen een burgerkorps, waarin geen
discipline heerst. En dat zal waarschijnlijk wei ook
niet de bedoeling zijn van de heer Van der Meer.

In de tweede plaats sprak de heer Van der Meer
over „reclame”. Mijnheer de Voorzitter. Zoals de
heer Procureur-Generaal zeide, heeft het nimmer in
de bedoeling gelegen om reclame te maken. Ik ver
meen, dat ik hier het recht heb om te zeggen, dat ik
in de 10 jaren, gedurende welke ik hier zit, nimmer
een reclamemaker geweest ben. Maar er is in de
laatste jaren ook van de zijde van de pers gevraagd:
licht U ons astjeblieft wat meer in. Ik ben van me
ning, aangezien wij in een moderne tijd leven, waarin
men democratisch wil denken en voelen, dat zeer
zeker de pers — de koningin van de berichtgeving
of hoe men het noemen wil — niet uitgeschakeld mag
worden om iedereen voor te lichten. Reclame zit hier
zeker niet in.

Verder zeide de heer Van der Meer, dat mèt het
verdwijnen van de militaire status ook alle militaire
kenmerken moeten verdwijnen. Ik heb hiervan reeds
iets gezegd. Niet alle militaire kenmerken verdwij
nen, want onder de militaire kenmerken zijn vele, die
elke maatschappij en die vooral elk burgerkorps
hard nodig heeft en die in de toekomst ook zo blij
ven. Natuurlijk verdwijnt de militaire administvatie,
want de militaire administratie is zuiver administra
tief. Wel zal nog gedurende enige tijd de administra
teur van de militaire administratie moeten blijven
om de zaak af te wikkelen; men kan niet ineens van
alle berichten en alle gegevens en alle verzamelingen,
die gemaakt moeten worden op militair gebied, af
stand doen; er zal dus een zekere periode -— van laat

ons zeggen een half jaar — zijn, totdat deze militaire
administrateur afgewerkt is met zijn gegevens.
Daarna zal er aan de militaire administratie een ein
de zijn gekomen.

Verder heeft de heer Van der Meer nog gespro
ken over: geen cantines, geen chauffeurs, geen me
nage enz. enz. Ik geloof, dat de heer Van der Meer
hierbij niet bedenkt, dat er iets gedaan moet worden
voor het ongehuwde personeel. Ik beschik op het
ogenblik over ongeveer 150 man ongehuwden. Deze
mensen moeten ondergebracht worden. Zoals ik
reeds eens in een vergadering hier gezegd heb — ik
geloof een jaar of drie terug — kan men deze men
sen toch maar niet de straat op jagen. Men moet deze
mensen onderbrengen in een behoorlijke gelegenheid
en als men ze onderbrengt in een behooilijke gelegen
heid, zal men ze toch ook moeten voeden; men zal ze
toch een cantine moeten geven, waarin zij ’s avonds
kunnen zitten. Men kan ze toch niet onderbrengen
in de slaapzalen, die geen gelegenheid bieden voor
recreatie en waar een derde gedeelte van de
mensen ligt te slapen en dan tegen die mensen zeg
gen: ga nou maar Uvir heil zoeken op die slaapka
mers? Bovendien, het korps politie heeft zekere bij
zondere eisen en deze eerste eisen zijn deze: dat men
m.oet verhinderen, dat deze jongelieden, die onge
huwd zijn, zich op verkeerde plaatsen begeven. Het
is voor een jongeman, die uit Nederland naar Cura
sao is gestuurd, heus nog niet zo eenvoudig om in
alle opzichten op het rechte pad te blijven. Ik acht
mij als korpscommandant volkomen verplicht en ook
volkomen gerechtigd om alles te doen, wat ik moet
doen om de geest en het moreel van mijn troep zo
hoog mogelijk te houden. Als ik het m.oreel van deze
mensen hoog wil houden, zal ik ze een behoorlijke ge
legenheid moeten geven om ’s avonds te zitten en dat
zijn dan de cantine’s. Ik zal verder ook in de stad
iets moeten doen, zodat zij, wanneer zij de stad in wil
len — want het gaat ook niet aan om deze mensen
altijd maar in een kamp opgesloten te houden — in
de stad een behoorlijke gelegenheid vinden voor re
creatie. Ook in de derde gelegenheid, waar zij recre
atie kunnen vinden — ,,Vaersenbaai” — zal ik ze re
creatie moeten geven in hun vrije tijd, opdat zij daar
kunnen zwemmen, sport beoefenen enz. Dit alles is
voor het hoog houden van het moreel en om deze
mensen dus ook buiten de dienst te laten voelen, dat
de gemeenschap het goed met hen bedoelt. Als dit
niet gebeurt. Mijnheer de Voorzitter, komt er een
wrange geest en dan zal op de duur de gemeenschap
de wrange vruchten van een verkeerde geest bij de
politie plukken. Daarom zal de gemeenschap daarvoor
altijd iets over moeten hebben. En dit is niet eens
veel. Mijnheer de Voorzitter. Wij hebben het reeds
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zover gebracht, dat practisch alles teruggebracl.it
wordt to t eigen kosten, m aar een enkele man en een
enkele lokaliteit zal te r  beschikking moeten worden
gesteld om de politie in dezen te helpen en met name
het ongehuwd personeel.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb zoeven vergeten nog één punt te beantwoorden
en wel de laatste vraag van de heer C. Jonckheer. Ik
wil daarop antwoorden, dat het Bestuur geheel ac-
coord gaat met de door hem voorgestelde tekstwij
zigingen.

De heer Venema: Mijnheer de Voorzitter. Ook
ik heb iets vergeten en wel om de heer C. Jonckheer
te danken voor diens woorden van waardering aan
mijn adres.

De heei’ Mr. Van der Meer: Ik sta min of meer
perplex van de reactie, die mijn woorden hebben op
gewekt, Mijnheer de Voorzitter. Ik krijg zelfs de in
druk, dat de geachte Bestuursdeskundige zich een
klein beetje kwaad gemaakt heeft tegen mij. E r is
over de geest gesproken en ik heb gezegd, dat tra 
ditie niet alleen door een reorganisatie weg te nemen
IS en dat opvoeding zeer belangrijk is om een nieuw
korps te maken. Ik krijg nu ten antwoord, dat er dis
cipline moet zijn en „dat er in mijn korps discipline
zal zijn”. Maar ik heb toch niet over gebrek aan dis
cipline gesproken. Mijnheer de Voorzitter? Ik heb
alleen m aar gezegd, dat de m ilitaire politie oorspron
kelijk is uitgekomen als een soort ,,tough guys” ; de
heer Bestuursdeskundige heeft dit ontkend. Ik heb
daar onmiddellijk bij gezegd, dat het helemaal niet zo
hard is geweest, zeker niet de laatste jaren, zolang
ik hier op Curagao ben. E r was misschien nog wel
een beetje wrijving, meer niet. Ik heb letterlijk ge
zegd: „v/ij hebben het samen wel gerooid”. Nu
schijnt het, dat ik de indruk heb gewekt, alsof ik
hier discipline wil afschaffen enz. enz. Natuurlijk
wil ik in een politiekorps discipline hebben, m aar
dat is dan toch een andere dan de m ilitaire discipline.
Het is mij volkomen bekend, dat het militaire karak
ter van de m ilitaire politie in de laatste jaren vrij
soepel was. D at wil ik ook helemaal niet ontkennen.
Maar daarmede hebben wij nog niet één korps. Dit
is het enige, dat ik hier heb willen aanvoeren.

W at betreft de kwestie van „reclame” ; ik heb
alleen gezegd, dat de persconferenties veel details
hebben geproduceerd, die eigenlijk niet rechtstreeks
met de zaak te maken hebben en ik heb speciaal ge
wraakt, niet, dat er een persconferentie is gehouden,
m aar dat er op een persconferentie dingen zijn ge

zegd, die bedoeld zijn aan het adr’es van de Staten;
dat heb ik onjuist gevonden. W at betreft de perscon
ferentie op zichzelf, ik geloof, dat het zeer ju ist is,
dat het publiek in de kranten wordt voorgelicht,
maai- dingen, die eigenlijk bedoeld zijn voor de Sta
ten, horen hier thuis en nergens anders!

Verder de kwestie betreffende de — ik zou haast
zeggen — instellingen, die inhaerent zijn aan het mi
litaire korps op het ogenblik. Ik ben het niet eens
met de geachte Bestuursdeskundige over dit punt.
Mijnheer de Voorzitter. Ik ben het wèl met hem eens,
dat er getracht moet worden het moreel zo hoog mo
gelijk te houden. Ik ben het wèl met hem eens, dat
ei' cantines zijn, m aar ik heb er bezv/aar tegen, dat
er op de begroting staa t; „politieagenten”, terwijl
de man, bij wijze van spreken, niets anders doet dan
flesjes bier verkopen. D at is mijn bezwaar. Voor der
gelijke betrekkingen moet men geen politieagenten
op de begroting zetten, m aar moet men misschien —
dat weet ik niet — ander personeel op de begroting
plaatsen. Ik wil er buiten laten of de Staten dit zul
len accepteren of dat het onder elkaar zal moeten
worden gedaan. Dat zijn allemaal vraagstukken, die
verder gaan, m aar mijn opmerking was, dat, wanneer
het politiekorps uit 500 man bestaat, ik graag zou
zien, dat er ook inderdaad 500 man politie is.

Tenslotte heb ik aan de geachte Bestuursdes
kundige een vraag gesteld om trent de consequenties
in salariëring. Mijnheer de Voorzitter, en ik moet
zeggen, dat het, hoewel ik om een duidelijk antwoord
gevraagd heb, mij niet erg duidelijk is. Op een vraag
van de heer C. Jonckheer werd wei zeer prompt met
cijfers enz. antwoord gegeven, m aar op mijn vraag
nog niet. Ik heb er de nadruk op gelegd, dat moeilij-
ker werk beter betaald moet worden. Dat is ook een
aansporing voor hen, die dat werk niet verrichten,
om het te gaan verrichten, om zich zelf te verbete
ren. Op deze vraag zou ik alsnog een pertinent an t
woord willen hebben. W at is de bedoeling; wordt de
zaak onder m.eer gelijkgeschakeld op het huidige
salaris van de burgerpolitie, ja  of neen? Ik kan niet
beoordelen, of deze salarissen hoog of laag zijn op
dit moment; ik heb alleen m aar gevraagd; w at zijn
de consequenties hiervan? En daarop zou ik graag
een antwoord willen hebben. U it de nota naar aanlei-
van het eindverslag lees ik een neiging van het Be
stuur om zonder meer te zeggen: goed, dat scheelt
anderhalve ton. Maar als het over anderhalve ton
gaat. Mijnheer de Voorzitter, dan zou ik dat graag
bij de begroting bespreken, wij zouden misschien dan
nog suggesties kunnen doen, variaties kunnen aan
brengen enz., waarschijnlijk in het belang van het
personeel zelf. Ik zie nog graag een antwoord hierop
tegemoet.
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De heer E. Jonckheer: Ik wil even terugkomen
op de kwestie van de veldwachters, Mijnheer de Voor
zitter. Gezien het feit, dat de heer Dr. Maal hier
hedenavond niet aanwezig is, wil ik graag deze zaak
voor hem opnemen. In 1946 deed de Bestuursge-
machtigde indertijd — hedenavond technisch advi
seur van de Bestuursgemachtigde — hier een toe
zegging aan de Staten. Er was bij de Staten een ont-
werp-landsverordening ingediend, waardoor de veld
wachters of althans een groot gedeelte daarvan reeds
toen binnen zeer korte tijd over een ruimer salaris
zouden kunnen beschikken. Dat ontwerp werd in een
openbare Statenvergadering door de Bestuursge
machtigde ingetrokken, die daarbij aan de Staten de
toezegging deed, dat de veldwachters binnen zeer
korte tijd een extra verhoging zouden krijgen, niet
een paar veldwachters, maar alle veldwachters. Die
verhoging zou ongeveer ƒ 50,— per maand bedragen.
Later is gebleken, dat hiermede door de Bestuursge
machtigde bedoeld werd, dat d e , veldwachters deze
verhoging zouden krijgen, nadat de nieuwe salaris
regeling in werking zou zijn getreden. U kent de ge
schiedenis, die verbonden is aan de nieuwe salaris
regeling van de ambtenaren. Mijnheer de Voorzitter;
U weet van de talrijke toezeggingen, die gedaan zijn
aan de Staten, dat deze salarisregeling binnenkort
in werking zou treden; U weet ook, dat deze salaris
regeling tot vandaag toe nog niet in werking is ge
treden. Het is misschien de bedoeling — tenminste,
dat veronderstel ik — dat, wanneer deze salarisre
geling in werking treedt, zij terug zal werken tot 1
Januari van dit jaar, want ik herinner mij nog, dat
in de vergadering van 30 December 1947 pertinent
door de Bestuursgemachtigde verklaard werd, dat
de nieuwe salarisregeling in werking zou treden met
ingang van 1 Januari 1948. Wij kunnen dus aanne
men, dat deze salarisregeling, wanneer zij nog eens
tot stand komt, terug zal werken tot 1 Januari 1948.
Maar als wij nagaan, dat de toezegging van de Be
stuursgemachtigde reeds van 1946 dateert, dan meen
ik, dat een salarisverhoging van de veldwachters met
terugwerkende kracht tot 1 Januari 1948 toch niet
juist is en ik wil het Bestuur in overweging geven
deze zaak nog eens te bekijken, omdat dit kleine
groepje ernstig benadeeld wordt door de tijd. De
Bestuursdeskundige meent, dat een grote tegemoet
koming zal worden gegeven aan de veldwachters en
dat de belofte, gedaan aan deze groep, zal worden
ingelost. Ik kan dit niet als zodanig inzien. De Be
stuursdeskundige zegt, dat er nu kans bestaat voor
de veldwachters, om examens af te leggen, zodat zij
direct agent 2e klasse of agent Ie klasse kunnen
worden. Maar, Mijnheer de Voorzitter, dit is geen in
lossing van beloften. Wanneer deze mensen het exa

men doen, waardoor zij als agent Ie of 2e klasse kun
nen worden toegelaten, dan is dat hun volste recht.
Zij hebben dan bewezen, dat zij het kunnen zijn en
dan hebben zij het recht tot benoeming. Dit is dus
geen inlossing van de indertijd gedane belofte. Die
moet nog steeds ingelost worden.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik meen, dat er nog één punt is uit mijn be
toog, waarop ik nog van repliek wil dienen en dat is
de kwestie van de benoeming van de politiedeskundi
ge tot onderinspecteur 1ste klasse. Ik geloof, dat
een principiële fout schuilt in de benoeming van de
betrokkenen tot politiedeskundige. Deze functiona
ris is een technisch ambtenaar. Ik vraag mij af of
het Bestuur van plan is ook het administratieve per
soneel onder de rangen van de politie onder te bren
gen. Neen, Mijnheer de Voorzitter; ik denk van niet.
Daarom begrijp ik niet, hoe men dan een technisch
ambtenaar wèl onder de rangen van de politie wil
thuis brengen. Dat is mij ten enenmale onbegrijpe
lijk.

In de tweede plaats. Mijnheer de Voorzitter, is
de tegemoetkoming, die de geachre Bestuursdeskun
dige aangeboden heeft, nl. een persoonlijke toelage,
volgens mij niet afdoende. Deze functionaris is in
dienst gekomen met het vooruitzicht uiteindelijk eeii
pensioengrondslag te hebben, die 1 periodiek hoger
ligt dan die van de anderen, die nu gelijkgesteld zul
len worden. Met een persoonlijke toelage komt men
er dus niet, want de persoonlijke toelage telt -— voor
zover mij bekend — niet mee voor berekening van
de- pensioengrondslag. Dit zou dus niet volkomen
billijk zijn. Gaarne zou ik hieromtrent een nadere
uiteenzetting willen hebben.

De heer Mr. Ellis: In de eerste plaats de vraag
van de heer Van der Meer, Mijnheer de Voorzitter,
over de kwestie van hogere waardering voor moeilij-
ker taak. Dit zal voor de praktijk het beste aange
toond kunnen worden met een voorbeeld van twee te
assimileren rangen. Ik heb hier het oog op de nieuwe
rang van agent Ie klasse, waarin zullen worden ge
assimileerd de agent Ie klasse van de burgerpolitie
— d.i. tegenwoordig recherche, vreemdelingendienst
en speciale diensten — en de brigadier. Deze agent
Ie klasse van de burgerpolitie heeft momenteel iets
meer dan de brigadier. Het verschil is niet groot,
maar er is een verschil in waardering in het salaris
tussen de agent Ie klasse en de brigadier; de agent
Ie klasse ligt iets hoger. Nu is de oplossing, die het
Bestuur zich uiteindelijk denkt, om bij de assimilatie
het nieuwe salaris te stellen op dat van de brigadier,
dus op het lagere salaris. Aan diegenen, die in dit
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nieuwe korps als agent Ie klasse bij de diensten woi--
den geplaatst, waarvoor speciale bekwaamheid nodig
en vereist is, zal een verhoging toegekend worden in
de vorm van een toelage of hoe men het u ite indelijk
ook financieel w il formuleren. Maar de bedoeling bij
assim ilatie is, dat, wanneer verscheidene rangen
geassimileerd worden, te assimeieren met de laagste
en aan diegenen, die in  speciale takken komen, een
verhoging toe te kennen. Daardoor k rijg t men, dat
bij de samensmelting degenen, die nu agent Ie  klasse
bij de burgerpolitie zijn, ook bij de reorganisatie
uiteraard aanvankelijk in  hun eigen takken van
dienst blijven, zij het recherche, vreemdelingendienst
of speciale diensten. Zij krijgen dus deze verhoging.
De brigadiers, die niet in  deze speciale takken ko
men, worden geassimileerd, maar krijgen deze ver
hogingen niet. Daardoor houdt U de stimulans van
het zich te w illen bekwamen voor deze bijzondere
takken en, doordat het niet inhaerent w ordt aan de
i'ang, maar, doordat het een verhoging wordt, vast
gekoppeld aan een bepaalde tak van dienst, k rijg t
U ook de mogelijkheid van het verplaatsen en terug-
plaatsen; dat dus iemand, die aanvankelijk geplaatst
werd bij de recherche, derhalve een gespecialiseerde
tak van dienst, wanneer h ij daar niet b lijk t te vol
doen, ook teiuggeplaatst kan worden. D it systeem
houdt dus in de eerste plaats in  een waardering naar
werk, op de tweede plaats een stimulans om zich te
bekwamen en op de deide plaats om zich te blijven
bekwamen, v/ant anders is er straks iemand, die be
te r is en dan vindt er een verschuiving plaats. Ik  ge
loof, dat ik  hiermee de vraag van de heer Van der
Meer heb beantwoord, Mijnheer de Voorzitter.

De heer E. Jonckheer is teruggekomen op de
salarisherziening van de veldwacht. Inderdaad is het
ontwerp in November of December 1946 door het
Bestuur teïuggenom.en. Dat was het ontweip, waar
bij nieuwe rangen voor de veldwacht zouden worden
ingesteld. Toen is u itd rukke lijk  van deze plaats ge
zegd, dat al deze mensen salarisverhoging zouden
krijgen. Deze toegezegde salarisverhogingen zijn on
m iddellijk opgenomen in  het ontwerp-salarisherzie-
ning, waarvan toen niet voorzienbaar was, dat het
zo’n lange tijd  zou duren. De nieuwe politieorganisa
tie  is niet de inlossing van deze belofte. De inlossing
van deze belofte vindt plaats in  de salarisherziening.
De heer Jonckheer zegt, dat h ij d it niet b illijk  vindt,
aangezien deze salarisherziening zo lang op zich
heeft laten wachten, zodat, al w erkt h ij terug to t 1
Januari 1948, de veldwachters dan nog een jaa r
achterop zijn. Het zal een punt van overtuiging zijn
van het Bestuur- om te zien o f in  dezen iets kan ge
schieden. De nieuwe reorganisatie is niet de inlos
sing van deze belofte, maar is de totstandbrenging

van de oude en reeds lang gekoesterde wens, een
wens, die ook door d it college naar voren is gebracht,
nl. om de veldwacht een kans te geven naar boven
te komen, om de veldwacht niet meer het stie fkind bij
de po litie  te laten zijn. De veldwacht wordt dan ook
geheel gelijkwaardig. Maar de reorganisatie is niet de
inlossing van de belofte van December 1946; dat is
de salarisherziening. Het zal een punt van overwe
ging voor het Bestuur uitmaken, gelijk ik  reeds zei,
of er termen zijn iets te doen in  verband met de ver
traagde inlossing van deze belofte.

De heer C. Jonckheer heeft gevraagd over de
politiedeskundige en zijn benoeming to t onderinspec-
teur 1ste klasse en gevraagd of ook het adm inistra
tie f personeel in  de gewone poiitierangen komt. D it
is het geval. M ijnheer de Voorzitter. Zowel het tech
nisch personeel, de politiedeskundige, de brandweer,
de opperbrandmeester als het adm in istratief perso
neel komen geheel in  deze rangen. In  het schema,
dat ik  zoeven heb overgelegd, ziet U onder de hoofd
commissaris de commissaris algemene dienst, oplei
ding, personeelszaken, technische dienst en admi
nistratie. D it z it allemaal in  de gewone poiitierangen
en voor geen van deze posten zijn aparte rangen ge
creëerd. Nu zegt de heer Jonckheer, dat de belofte
van het Bestuur aan de huidige politiedeskundige
met een persoonlijke toelage niet ingelost is. In  ver
band daarmede ben ik  misschien niet duidelijk ge
weest bij m ijn eerste toelichting. E r is door het Be
stuur in  een openbare vergadering van de Staten be
toogd, dat de politiedeskundige — het staat genotu
leerd — een salaris moet hebben van ƒ 360,— per
ja a r meer dan de onderinspecteur. In  de reorganisa
tie  k rijg t de politiedeskundige ƒ 360,— per ja a r meer
dan de onderinspecteur. Die belofte wordt dus ten
volle ingelost. .Eerst was de politie-deskundige de
enige, die ƒ 360,— per ja a r meer kreeg dan de onder
inspecteur, nu is h ij niet meer de enige, omdat hij
mèt de anderen zal komen te staan als onderinspec
teur 1ste klasse. H ij is dus in  zijn pensioengrondslag
ƒ 360,— hoger gebleven dan de onderinspecteur en
dat is le tte rlijk  de u itla ting  van het Bestuur geweest
in  1942 of 1943 in d it college. Ik  heb echter reeds
medegedeeld, dat, mochten de Staten van oordeel zijn,
dat hiermee nog niet voldoende tegemoet gekomen is

het Bestuur is van oordeel, dat de oude belofte
hiermee ingelost wordt — en mèèr dient plaats te
vinden, het Bestuur bereid is om alsnog aan de hui
dige functionaris — dus niet aan de rang, maar aan
deze functionaris — een persoonlijke toelage toe te
kennen van ƒ 360,— per jaar.

De heer Mr. Van der Meer. Mijnheer de Voorzit
ter. Ik  ben de geachte Bestuursdeskundige dankbaar
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voor de nadere uitleg, die inderdaad een duidelijk
antwoord is op mijn vraag. Dat neemt natuurlijk niet
weg, dat er verschillende — om in bestuurstermen
te praten — plooien zullen zijn glad te strijken; maar
ik heb er juist de nadruk op gelegd, dat het vanavond
niet de bedoeling was om salarisregelingen af te
spreken. Ik denk bv. aan de moeilijkheid van be
staande pensioengrondslagen en toekomstige pen
sioengrondslagen; dit zijn details, waarop ik van
avond zeer zeker niet een antwoord verwacht, maar
die ik wel in de aandacht van het Bestuur aanbeveel.
Gezien het verkregen antwoord zal ik voor het ont
werp in zijn geheel stemmen. Mijnheer de Voorzitter.

De heer E. Jonckheer: Ik wil nog even terug
komen op de door mij naar voren gebrachte zaak.
Mijnheer de Voorzitter. Het schijnt, dat ik de heer
Bestuursdeskundige in zijn eerste betoog niet goed
heb begrepen, nl. dat de examens een inlossing zou
den zijn van de gedane beloften. Maar als het Be
stuur deze zaak in overweging wil nemen, zodat deze
mensen toch een schadeloosstelling zouden kunnen
krijgen voor het extra jaar, gedurende hetwelk zij
gewacht hebben, dan ben ik tevreden.

Aangezien geen der leden noch de Bestuursge-
machtigde of de deskundigen van het Bestuur ver
der het woord verlangen bij de algemene beraadsla
ging, verklaart de Voorzitter die vervolgens geslo
ten.

Op voorstel van de Voorzitter wordt daarna de
vergadering voor enige minuten geschorst.

Na verloop van enige minuten wordt de verga
dering hervat.

De Voorzitter gaat over tot de artikelsgewijze
behandeling van het ontwerp.

Artikel 1, als gewijzigd hij 2e nota van wijzigin
gen, artikel 2, als gewijzigd hij Ie  en 2e nota van wij
zigingen, artikel 3, als gewijzigd hij 2e nota van wij
zigingen en artikel 4} «ïs gewijzigd hij Ie nota van
wijzigingen, worden achtereenvolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 5, als gewijzigd hij Ie en 2e nota van
wijzigingen. ^

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Op dit artikel heb ik een amendement, luiden
de: in artikel 5 lid 2 wordt tussen „overige uitrus
ting” en ,,van het personeel” ingevoegd de woorden:
„alsmede van de huisvesting”.

Indien mijn amendement ondersteund wordt,
zal ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de
heren Henriquez, Mr. Smeets en Mr. Van der Meei-,

De heer C. W. J. Jonckheer: Ik geloof, dat hier
van een kleine vergissing sprake is. Mijnheer de
Voorzitter. In het oorspronkelijke ontwerp stond, dat
regels gesteld zouden kunnen worden voor de huis
vesting van het personeel. Bij het voorlopig verslag
hebben de Staten daar bezwaar tegen gemaakt en
toen heeft het Bestuur bij de memorie van antwoord,
meen ik, uiteengezet, dat dit beslist noodzakelijk
was, omdat bv. het personeel van de brandweer bij
elkaar moest blijven enz., met als gevolg, dat de
Staten toen bij het eindverslag hun bezwaren daar
tegen opgeheven hebben. Alleen hebben zij daarbij
gezegd: als het maar niet betekent, dat het Bestuur
verplicht is huizen voor de politie te bouwen. M.a.w.
zijn de bezwaren tegen deze woorden vervallen. Niet
temin heeft het Bestuur in de 2de nota van wijzigin
gen — als ik mij niet vergis — een nieuwe tekst van
dit artikel opgenomen, met weglating van deze woor
den. Ik geloof dan ook, dat dit een vergissing is en
dat de Bestuursgemachtigde dit amendement wel
zal willen overnemen.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
amendement over. Mijnheer de Voorzitter.

Artikel 5, als gewijzigd bij Ie en 2e nota van wij
zigingen en door het Bestuur staande de vergade
ring, artikel 6, als gewijzigd hij Ie en 2e nota van
wijzigingen worden achtereenvolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 1, als gewijzigd hij Ie en 2e nota van
wijzigingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb op dit artikel eveneens een amende
ment, luidende: in artikel 7 vervalt het woord
„hoofdinspecteur”. Indien mijn amendement onder
steund wordt, wil ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de
heren Mr. Van der Meer en de Voorzitter.

De heer G. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Alvorens over dit amendement te spreken, zou
ik graag nog, aangezien dit artikel over personeel
gaat, even terug willen komen op de beschouwingen
van zoeven van de heer Procureur-Generaal, nl. over
de politiedeskundige. De Procureur-Generaal zeide,
dat, indien de Staten zich zouden willen uitlaten over
een eventuele persoonlijke toelage, dat dan in wel
willende overweging zou worden genomen. Ik wil



hiei' even laten uitkomen — en ik geloof, dat ik ook
namens de andere heren spreek — dat wij deze kwes
tie in gunstige zin geregeld zouden willen zien.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Deze functionaris zal aanspraak krijgen op een per
soonlijke toelage boven zijn bezoldiging. Dit is uit
sluitend voor de huidige functionaris. Dat wordt
hierbij toegezegd.

De heer C. W. J. Jonckheer: Ik wil dan gaarne
overgaan tot de toelichting van mijn amendement,
Mijnheer de Voorzitter. Dit amendement vloeit voort
uit een verschil van inzicht tussen Bestuur en Sta
ten over de toporganisatie van de politie. Het Be
stuur wenst een toporganisatie met een hoofdcom
missaris aan het hoofd; onder hem komt dan op
Ai'uba een commissaris en op Curagao eveneens een
commissaris en onder deze commissaris zullen dan
twee hoofdinspecteurs komen te staan. De Staten
hebben aangevoerd, dat zij van mening zijn, dat dit
evengoed niogelijk is met een commissaris aan het
hoofd en onder hem 1 hoofdinspecteur op Aruba, en
3 hoofdinspecteurs op Curagao. Nu voert het Be
stuur aan, dat er op Curagao tussen de hoofdcom
missaris en de hoofdinspecteur een commissaris
moet zijn, omdat deze functionaris hoger in rang
dient te zijn teneinde bevelen te kunnen geven aan
de hoofdinspecteurs. Zoeven bij de algemene be
schouwingen maakte de heer Procureur-Generaal er
melding van, dat dit om organisatorische redenen
was, zonder nadere aanduiding. Dit College was —
in de stukken tenminste — van mening, dat krach
tens interne taakverdeling aan een der drie hoofd
inspecteurs dezelfde bevoegdheden gegeven kunnen
worden als die, welke het Bestuur de door hem voor
gestane commissaris denkt te moeten toekennen. Ik
wil even aanhalen, dat dit geen novum is. Mijnheer
de Voorzitter. Zov/ei bij de militairen, geloof ik, als
bij de burgerlijke landsdienaren, komt het herhaal
delijk voor, dat van mensen met gelijke rang op een
gegeven moment één naar voren geschoven wordt,
omdat hij in anciënniteit oudei- is en opdracht krijgt
van zijn chef, dat hij voortaan zijn bevelen overbrengt
aan de ondergeschikten. Ik heb zelf hier op de Grif
fie van het Hof gezeten en daar was het zo, dat, toen
de Griffier in Nederland was en ik op een dienst
reis moest — ik was waarnemend Griffier — de
oudste adjunct-cornmies ter Griffie aangewezen
werd om daar leiding te geven. Als zodanig kon hij
bevelen geven aan andere adjunct-commiezen. Daar
is dus geen enkel bezwaar tegen en ik zou graag an
dere argumenten van het Bestuur willen horen dan

die, welke in de stukken zijn aangevoerd om dit dui
delijker te maken.

Het amendement luidt, om het woord „hoofdin
specteur” te laten vervallen; ook dit wil ik even na
der toelichten. Dit is zuiver een tegemoetkoming aan
het Bestuur, om de toprang van „hoofdcommissaris”
te laten en er geen commissaris van te maken. E r is
nl. in de stukken ook melding van gemaakt, dat dit
in verband met de autonomie — wat dat daarmede
te maken heeft, weet ik niet. Mijnheer de Voorzittei'
— en in verband met de grootte van Cm’aQao en de
grootte van het korps nodig is, ofschoon ik wel
even wil opmerken, dat, als ik mij niet vergis, in Nij
megen met een bevolking van 100.000 mensen, er
een commissaris aan het hoofd staat. Eindhoven
heeft toevallig een hoofdcommissaris als gevolg van
de oorlog. Dit zijn de inlichtingen, die ik heb gehad.
Mijnheer de Voorzitter. Maar ik wil daaraan tege
moet komen en heb daarom gezegd: goed, geen be
zwaar, laat een hoofd-commissaris aan het hoofd
staan en stel onder hem inplaats van 4 hoofdinspec
teurs, 4 commissarissen. Het is dus niet de kwestie,
dat de rang van commissaris tussengeschoven wordt,
zoals het Bestuur bedoelt, maar het is een rang, die
in de plaats komt van de hoofdinspecteurs. Ik ge
loof, dat ik voorshands wel volstaan kan met deze
toelichting.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Het
Bestuur kan dit amendement niet overnemen. E r is
door de heer C. Jonckheer naar voren gebracht, om
daar eens mee te beginnen, dat gegrepen is naar
Eindhoven, maar dat in Nijmegen, een stad met
100.000 inwoners geen hoofdcommissaris is, maar
een commissaris. Ik zou dit even nader willen toe
lichten. Het gaat hier niet om het aantal inwoners,
maar om de grootte van het politiekorps. In Nijme
gen is er een politiekorps van 150 man. Hier in de
Nederlandse Antillen is er een politiekorps van 500
man. Als wij ons willen gaan richten naar Neder
landse maatstaven, dan wil ik opmerken, dat in
Nederland in alle steden, waar het politiekorps uit
250 man of meer bestaat, dat korps onder een hoofd
commissaris staat. Het is dus niet het inwonertal
van de stad, maar de hoegrootheid van het politie
korps dat beslist. Zo kan men het hebben, dat Eind
hoven een hoofdcommissaris heeft en Nijmegen niet,
omdat Nijmegen, alhoewel een stad van 100.000 in
woners een naar verhouding klein politiekorps heeft,
nl. van 150 man.

Het amendement van de heer Jonckheer is geen
tegemoetkoming aan de bezwaren van het Bestuur.
E r waren eerst een hoofdcommissaris en twee com
missarissen. Toen is de suggestie van de Staten ge-



weest om daar allemaal commissarissen van te ma
ken. Van Bestuurszijde is daarop aangevoerd het
geen in het kort hierop neerkomt: dit stuurt de hiër
archie in de war. Nu komt de heer Jonckheer met
een voorstel van alle hoofdinspecteurs commissaris
sen te maken. Maar wij blijven dan met precies dezelf
de moeilijkheid, Mijnheer de Voorzitter. Inplaats dat
dan de hoofdcommissaris met de commissarissen ge
assimileerd wordt, zodat daar de hiërarchie zoek
is, worden nu de commissarissen en de hoofdinspec
teurs geassimileerd en raakt men daar ook op pre
cies dezelfde wijze de hiërarchie kwijt. Het amende
ment van de heer Jonckheer is dus niet een tegemoet
koming aan de bezwaren van het Bestuur, maar het
is een verplaatsen van de bezwaren. Commissaris en
hoofdinspecteur zijn verschillende functies, waartus
sen een hierarchisch verband behoort te bestaan.

Misschien dat de bezwaren eigenlijk neerkomen
op het niet wensen van het invoeren van meer ran
gen bij het hogere politiepersoneel, want als men van
de hoofdcommissaris en commissarissen allemaal
commissarissen maakt of men maakt de hoofdin
specteurs en de commissarissen allemaal commissa
rissen, het resultaat van beide zienswijzen zou zijn:
1 rang minder bij het hoger personeel. M.a.w. bij de
politiereorganisatie stelt het Bestuur voor 1 rang
meer en zowel wat de Staten naar voren brachten
als wat nu in het amendement van de heer Jonckheer
naar voren is gebracht, komt er op neer: niet 1 rang
meer. Deze rang meer wordt door het Bestuur nood
zakelijk geacht in verband met de — zoals in de me
morie van antwoord naar voren werd gebracht —
organisatie van de staf. Deze rang meer betekent
niet, dat er een hogere rang komt; die hoofdcom
missaris wordt niet hoger dan nu de commandant.
Dat betekent alleen, dat tussen de tcprang en wat
nu de 2e rang is een rang wordt tussengeschoven.

Wellicht dat de Staten bevreesd zijn voor de
financiële gevolgen. Die financiële gevolgen zullen
nog geen ƒ 2.000,—per jaar bedragen. Het invoegen
van deze nieuwe rang verhoogt niet de top, maar
schuift er twee mensen tussen. Het aantal hoger
politiepersoneel blijft hetzelfde; alleen wordt er een
rang bij gecreëerd, niet er boven op, maar er tussen
in. Deze rang wordt — zoals ik reeds zeide —nood
zakelijk geacht in verband met de organisatie, het
geen U duidelijk zal zijn, als U deze organisatie ziet.
De commissaris algemene dienst staat op één lijn
met de commissaris op Aruba. Daaronder staan de
hoofdinspecteurs. Die staan niet gelijk met deze
commissarissen. Het Bestuur blijft van oordeel, dat
een goede hiërarchie en een goede inrichting van het
stafwerk inderdaad en verschil in rang vereist en
dat de financiële gevolgen van het invoegen van deze

nieuwe rang niet van zodanige aard kunnen zijn, dat
daardoor inbreuk moet worden gemaakt op hetgeen
het Bestuur meent, dat een goede staforganisatie is.
Het kan zich dan ook niet verenigen met het amen
dement, evenmin als het zich heeft kunnen vereni
gen met de oorspronkelijke zienswijze van de Staten,
omdat het amendement aan de bezwaren van het
Bestuur niet tegemoet komt, doch die slechts ver
plaatst. Het Bestuur blijft er bij, dat onder de hoofd-
commisaris behoort te staan een commissaris op
Aruba en een commissaris op Curagao en daaronder
de hoofdinspecteurs.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb met belangstelling deze uiteenzetting
gevolgd. Ik zou wel even willen opmerken, dat mijn
opmerking over het tegemoetkomen aan het Bestuur
zuiver betrof de rang van hoofdcommissaris. Dat
heb ik alleen maar gezegd. Ik heb gezegd: mijn amen
dement komt tegemoet aan het feit, dat het Bestuui'
graag een hoofdcommissaris aan het hoofd van de
organisatie wenst. Ik heb niet gezegd, dat ik in alles
tegemoet kom; dat ben ik ook niet van plan.

Ik wil even vastleggen, dat de rang van com
missaris op dit moment niet bestaat en ook geen
overeenkomstige rang; het is de invoeging van een
nieuwe rang. Voor mij blijft het een creëren van een
extra rang. Nu zegt de geachte Bestuursdeskundige
wel, dat het Bestuur dit noodzakelijk acht in verband
met de organisatie van de staf en v îjst dan naar de
verdeling, waar deze man hierarchisch hoger staat,
maar het waaróm, dat wil ik horen, en dat heb ik
nog niet gehoord. Ik heb gezegd, dat drie mensen
naast elkaar deze functies kunnen vervullen en dat
één daarvan met opdracht van de chef aan de 2 an
deren opdrachten kan geven. Dat is niet ontkend,
Mijnheer de Voorzitter. Dit wil ik even vastleggen.
Ook heb ik geen argumenten gehoord, waarom het
niet kan. Bovendien, als wij het nu toch over de fi
nanciële consequenties hebben, zeide de Bestuurs
deskundige, dat het nog geen ƒ 2.000,— zal kosten.
Maar nu wil ik weten: blijft dat zo? Kan de Bestuur-
gemachtigde een garantie geven, dat ook niet bij de
nieuwe organisatie de rang van commissaris en van
hoofdcommissaris omhoog geschoven zullen worden?

De heer Mr. Ellis: De heer Jonckheer sprak over
het creëren van nieuwe rangen. Mijnheer de Voor
zitter; dit is het creëren van een nieuwe staf. Er zijn
op het ogenblik: 1 inspecteur, 1 1ste luitenant, 1
hoofdinspecteur, 1 kapitein en 1 commandant. Dit
wordt gereorganiseerd. Het is nu weliswaar zo, dat
die inspecteur en die Ie luitenant gelijk staan en de
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hoofdinspecteur met de kapitein. Het wordt nu an
ders georganiseerd. Er waren echter tot nu toe 5
rangen inplaats van nu 4, als men het wil aftellen
naar het aantal rangen.

De heer Jonckheer vraagt waarom niet van en
kele mensen, die dezelfde rang bekleden, één belast
kan worden met de leiding. Dit zou geen juiste orga
nisatie zijn. Als men dit consequent zou doorvoeren,
kan men iedereen agent van politie maken en tegen
één ervan zeggen: jij bent de baas. Men heeft in een
politiekorps een hiërarchie nodig; men heeft in een
politiekorps een dienstverhouding en een onderge-
schiktheidsverhouding nodig; men kan niet tegen
iedereen zeggen, dat iedereen agent van politie is,
maar die is de baas en die is de tweede en die is de
derde. Dan kan het niet lopen.

Wat betreft het derde punt; er is al ettelijke
keren naar voren gebracht, dat de hoofdcommissa
ris op dezelfde hoogte blijft als de commandant en
dat het dus niet de bedoeling is om een rang er bo
ven op te zetten, maar om alleen de stafrangen zo te
verdelen, dat zij onderling anders gerangschikt woi'-
den. De top blijft, zoals het is. Dit is al ettelijke ma
len verklaard. Ik moet er dus bij persisteren, dat het
om hierarchische redenen noodzakelijk is deze ran
gen te houden.

Wat betreft de vrees, dat hiermee de top naar
boven zou worden geschoven, is al ettelijke malen
gezegd: de top blijft staan, waar hij staat. Er komt
niets bovenop, maar de onderlinge verhouding wordt
iets anders. In grove trekken gezegd is het zo: als
de hoofdinspecteur ƒ 10.000,— verdient en de com
mandant ƒ 12.000,—, dan wordt dat voor de hoofd
inspecteur ƒ 10.000,—, de commissaris ƒ 11.000,—
en de hoofdcommissaris ƒ 12.000,—. Ik geloof zo met
getallen duidelijk gemaakt te hebben, hetgeen ik
naar voren wens te brengen. Mijnheer de Voorzitter.

De heer C. W. J. Jonckheer: Ik heb nog steeds
geen argument gehoord. Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil even aanhalen hetgeen de geachte Bestuursdes-
kundige zeide: het kan niet, dat men een gelijke in
rang orders geeft; de hiërarchie komt in het ge
drang. Maar, Mijnheer de Voorzitter', al de civiele
departementen van het Bestuur dan? Loopt de Ad
ministratie van financiën in het gedrang, wanneer
de heer Hoge veen even weggaat? Neen immers. Van
de hoofdeom.miezen neemt de oudste het over. Ook
wanneer hij er is en het werk moet verdeeld worden,
gaat dat via de oudste hoofdcommies. Dit is bij ieder
departement zo; ik kan ze bij bosjes opnoemen, maar
wat heeft het voor zin? Dit kan dus wel! Dat is der
halve geen argument.

Wat de kwestie van salariëring betreft, dat is

een kwestie van minder belang. Ik stel daar niet
zo’n prijs op. Ik heb gesproken over garantie, dat die
toprangen bij de nieuwe salarisregeling niet zullen
opschuiven. Ik heb niet gezegd nu; ik begrijp best,
dat de nieuwe rang van commissaris er nu tussen
geschoven wordt, maar ik vroeg naar de nieuwe or
ganisatie, de nieuwe salarisregeling. Maar dit punt
wil ik laten rusten. Mijnheer de Voorzitter; dit is
voor mij niet van zo’n belang. Waar het mij om gaat,
is, dat ik de organisatie-noodzakelijkheid niet kan
inzien. Misschien is het bij de militairen noodzake
lijk, maar dit wordt een burgerorganisatie, Mijnheer
de Voorzitter; laten wij dat even voorop stellen. En
waarom zou het dan niet kunnen? waarom zou het
bij de politieburgers niet kunnen, terwijl het bij de
andere civiele diensten van het gouvernement wèl
kan? Dat kan er bij mij niet in.

De heer Mr. Ellis: In de eerste plaats wat dat
laatste punt betreft. Mijnheer de Voorzitter. De.
nieuwe salarisregeling is in concept gereed en daar-
staat de hoofdcommissaris precies op dezelfde „level”
als de commandant militaire politietroepen. Het is
dus juist de nieuwe salarisregeling waar ik over
spreek, want dit ontwerp zal pas op 1 Januari van
het volgend jaar in werking treden. Ik spreek over
de nieuwe salarisregeling; daarin staat die gelijk
schakeling.

Wat het andere punt betreft. Inderdaad komt,
als iemand weg is, de oudst aanwezende in zijn
plaats, maar dat is een tijdelijke toestand. Het zal
ook aan de heer Jonckheer bekend zijn, dat — hij
haalde het voorbeeld aan van de administratie van
financiën — wanneer de Administrateur van Finan
ciën voor langere tijd weggaat, men de oudst aan
wezende niet zo maar iaat waarnemen, maar benoemt
tot waarnemend Administrateur van Financiën. Het

, is toch een heel normale en logische zaak, dat bevels
verhoudingen met rangen in een politiekorps corres
ponderen. De heer Jonckheer doet, alsof gemotiveerd
moet worden, waarom bevelsverhoudingen met ran
gen moeten corresponderen. Ik zou zeggen, dat het
veeleer motivering verdient, waarom een efficient
opgezette politieorganisatie niet rangen mag ver
binden aan bevelsverhoudingen. De normale zaak is,
dat een rang verbonden is aan een bevelsverhouding
en het is niet normaal, wanneer gelijke rangen be
velsverhoudingen en ondergeschiktheidsverhoudin-
gen kennen. Bovendien gaat een vergelijking met de
civiele dienst in zoverre niet op, omdat tenslotte bij
de civiele dienst inwendig niet de ondergeschikt-
heidsverhoudingen bestaan als in een politieorganisa
tie. Maar ik zou instede van te moeten motiveren
waarom een hogere bevoegdheid, een hogere bevels-
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verhouding, bok eèh hogére rang meebrengt, wel één
argument willen horen, waarom een hoger^ bevoegd
heid persé geen hogere rang met zich mag meebren
gen. Ik meen, dat het veel normaler en natuurlijker
is, dat men een hogere bevoegdheid verbindt aan een
hogere rang. Ik kan niet inzien, wat daar het enorme
bezwaar tegen is en ik kan niet zien, wat het grote
voordeel zou zijn, door zo maar deze hoofdinspec-
teurs commissarissen te maken. Waarom? Ik zie er
niet één voordeel in. E r wordt van het Bestuur ge
vraagd te motiveren, waarom mensen met hogere
bevoegdheden hogere rangen moeten hebben. Ik zou
willen vragen, wat is dan het motief — want ik heb
er nog geen gehoord — dat mensen met hogere be
voegdheden geen verschillende rangen mogen heb
ben?

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik za l, voor het amendement van de heer
Jonckheer. stemmen, omdat ik deze kwestie van de
nieuwe rang aanvoel als een „rider” op het ontwerp
en daar voel ik eigenlijk niet voor. Of het nodig is
of niet, kan op het ogenblik buiten beschouwing
gelaten worden, maar het hoort niet samen met de
ze nieuwe politieorganisatie te worden aangenomen
volgens mijn gevoelen.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil even heel kort het volgende hiei’ aan toevoegen.
Ik kan eigenlijk niet goed zien, wanneer men reor
ganiseert, wat er voor bezwaar is, dat er een nieuwe
rang bij komt. Wanneer men reorganiseert, gaat
men alles opnieuw in zijn geheel bekijken en dan
voel ik veel voor de nieuwe rang van commissaris,
want wat krijgt men? Als men het amendement van
de heer Jonckheer volgt, krijgen wij op Curagao 1
hoofdcommissaris en 3 commissarissen en op Aruba
1 commissaris. Dat is eigenlijk naast de verhoudin
gen, zoals ze zijn. Ik geloof, dat met het ontwerp,
dat voorgesteld is door het Bestuur, nl. 1 hoofdcom
missaris op Curagao met daaronder 1 commissaris
hier en 1 op Aruba, men veel meer de werkelijke
toestand benadert, wat de benaming van de func
tionarissen en de hiërarchie van de betreffende
functionarissen betreft. De twee commissarissen
Ijebben — zoals ik het uit het voorstel van het Be-
B uur begrepen heb direct de leiding over de ,dienst
h .er op CuraiQao en die op Aruba en beide komen
direct onder de hoofdcommissaris. Maar wanneer
n.en op Curasao drie commissarissen heeft en nog
een hoofdcommissaris en maar één commissaris op
ixruba, dan lijkt het wel of Curagao tien keer zo
groot is als Aruba. Ik geloof, dat de juistheid van
de verhoudingen dan ook veel beter uitkomt . in het

doer .het, iPestuui:: gedan^, .\?0 0 f,st^ f,en.. dat,^,^ehj^a, f
een yeorgapisiatie, met, een  ̂nieuwe r^g,,tg^vQorschijn^j
komt, i? paar mijn menijng ju ist wat meni.moet ver-^
wachten. i;, '

De heer Mr. Ellis: Ik wil nog even op één punt
antwoorden. Mijnheer de Voorzitter. De heer Van
der Meer zegt, dat deze nieuwe .rang, juist of niet
juist, niet bij de reorganisatie ter sprake moet ko
men maar dan zou ik willen vragen, wanneer hij dan
— volgens de heer Van der Meer — wèl ter sprake
moet komen-, ingeval hij juist is? ,

De heer Mr.. Van der Meer: Dat antwoord is
heel eenvoudig. Mijnheer de Voorzitter: Op het mo
ment, dat de drie politiekorpsen ineen gesmolten zijn
en gebleken is, dat er behoefte is aan een nieuwe
rang.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzittei.j
Ik zou hier even mijn stem willen laten horen om
de Staten te adviseren het amendement niet aan te,
nemen. De heer C. Jonckheer sprak zoeven van ga
ranties. Hij vroeg welke garanties wij kunnen geven..
Ik kan geen garanties geven.

In een korps, bv. bij de ambtenaren, zijn er pro
motiekansen; als men bv. van de rang van klerk di
rect naar de rang van commies zou moeten over-
gaan, zou het lang duren en daarom zijn er tus.sen-
rangen. Nu wordt er hier een nieuwe rang tussen-
geschoven. Daardoor krijgen de inspecteurs een be
tere kans op bevordering, dan wanneer de rang va.n,
hoofdinspecteur niet zou bestaan en zij direct com
missaris zouden moeten worden. Ik wil de Staten
ernstig aanraden het amendement niet aan te nemen.

De Voorzitter: Blijft de heer Jonckheer bij zijn
amendement?

De heer C. W. J. Jonckheer: Ja, Mijnheer de
Voorzitter.

Het amendement van de heer Jonckheer vervol
gens in stemming gebracht, wordt verworpen met 5
tegen 4 stemmen. (Voor stemden de heren E. Jonck
heer, C. W. J. Jonckheer, Mr. Van der Meer en de
Voorzitter).

De artikelen 7 en 8, beide als gewijzigd hij Ie en
2de nota van wijzigingen, worden vervolgens zonder
verdere discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen.

Artikel 9, als gewijzigd hij Ie en 2e nota van
wijzigingen.
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De heer C. W. J.. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter, Ik wens op dit artikel het volgende amende
ment in te dienen: in lid 1, aanhef, worden de woor
den „het overige personeel van het politiekorps”
vervangen door: „de overige politieambtenaren”; in
lid 2 van dit artikel worden de woorden „het onder
hem ressorterende personeel van het politiekorps”
vervangen door; „de onder hem ressorterende poli
tieambtenaren”.

Indien dit amendement ondersteund wordt, zal
ik het gaarne toelichten, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
amendement over, Mijnheer de Voorzitter.

De artikelen 9, als gewijzigd bij Ie en 2e nota
van wijzigingen en door hét Bestuur staande de ver
gadering, 10, als gewijzigd bij nota van wijzigingen.
en 11 als gewijzigd hij Ie en 2e nota van toijzigingen-
worden achtereenvolgens zonder discussie en zonder
hoofdelijke stemming aangenomen.

Artilcel 12, als gewijzigd bij nota van wijzigin
gen.

De heer 0. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Vooi-
zittei'. Ook bij dit artikel wens ik een amendement
in te dienen, nl. om het te laten vervallen.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
amendement over. Mijnheer de Voorzitter.

Artikel IS, als gewijzigd hij Ie en 2e nota van
wijzigingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Op dit artikel heb
ik ook een amendement ingediend, dat ik nu echter
enigszins zal wijzigen in verband met het verwerpen
van mijn amendement op artikel 7. Het amendement
wordt dan als volgt; „Artikel 13 wordt artikel 12 en
onder II b wordt „het politiekorps” vervangen door
„politie”.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
amendement over, Mijnheer de Voorzitter.

Artikel 12, als gewijzigd bij Ie en 2e nota van
wijzigingen cn door het Bestuur staande de verga
dering wordt zonder discussie en zonder hoofdelijke
ai emming aangenomen.

Artikel IJf, als gewijzigd hij nota van wijzigin-

De heer C. W. J. Jonckheer: Ik heb op dit ar-
•i^el het volgende amendement ingediend, Mijnheer
de Voorzitter.

„Artikel 14 wordt artikel 13, tevens aangevuld
met een derde lid, luidende: „3. Met ingang van het

in het eerste lid bedoelde tijdstip vervallen: (hier in
te voegen het gestelde sub a tot en met n van het
vervallen artikel 12).”.

Ik geloof niet, dat het nodig is, dat ik die hele
waslijst zal voorlezen, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
amendement over. Mijnheer de Voorzitter.

Artikel 13, als gewijzigd bij nota van wijzigin
gen en doof het Bestuur staande de vergadering, als
mede het opschrift als gewijzigd bij 2e nota van wij
zigingen worden achtereenvolgens zonder discussie
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

De o v e r w e g i n g heer G. W. J. Jonckheer:
Mijnheer de Voorzitter. Instede van ,,in Nederlandse
Antillen” stel ik voor te lezen „in de Nederlandse
Antillen”.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
amendement over. Mijnheer de Voorzitter.

De overweging, als gewijzigd door het Bestuur
staande de vergadering, alsmede het ontwerp in zijn
geheel, als gewijzigd bij Ie en 2e nota van wijzigin
gen en door het Bestuur staande de vergadering,
worden achtereenvolgens zonder discussie en zonder
hcofdelijke stemming aangenomen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Gaarne zou ik nog
van het Bestuur willen vernemen, of het ook de
tekstwijzigingen, die ik heb overgelegd^), ovemeemt.
Mijnheer de Voorzitter.

D De overgelegde tekstwijzigingen luiden als
volgt;

1. In artikel 2, lid 3 en artikel 5, leden 1 en 2,
wordt een koppelteken geplaatst tussen de woorden
„Procureur” en „Generaal”.

2. In artikel 7 wordt het woord „onder-inspecteur”
met een hoofdletter geschreven.

3. Aan het slot van lid 1 van artikel 9 wordt het
woord „dat” van „dat beloof ik” met een hoofdletter
geschreven.

4. In artikel 10 wordt in punt a een koppelteken
geplaatst tussen de woorden „Hoofd” en „Commissaris”,
in punt b het woord „districtmeesters” met een hóófdlet
ter geschreven en in punt c eveneens het woord „gezag
hebbers”.

5. In artikel 11 vervalt de letter „e” aan het eind
van het woord „tegenwoordige”.

6. Na „Het personeel der politie”, voorkomende
onder I in artikel 12 (nieuw) wordt een komma-punt
geplaatst.

7. De zinsnede ,,Heeft, de Raad van Bestuur ge
hoord, na verkregen goedkeuring der Staten, vastgesteld
onderstaande landsverordening:” dient in overeenstem
ming te worden gebracht met het formulier van afkondi
ging vastgesteld in artikel 52 der Staatsregeling. ^



De heer Statius Muller: Zeker, Mijnheer de
Voorzitter.

Verder wens ik de Staten namens het Bestuur
te bedanken voor de vlotte en aangename afhande
ling van deze twee ontwerpen, Mijnheer de Voorzit
ter.

Hierna draagt de Voorzitter ter goedkeuring
voor aan de vergadering de notulen van de vergade
ring van de 23ste September 1948 no. 11.

Geen der leden op- of aanmerkingen hebbende
op deze notulen, worden zij aldus goedgekeurd.

De Voorzitter gaat hierna over tot de rond
vraag.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Wij heb
ben zoeven een heel belangrijk ontwerp afgehandeld.
Ik zou het zelfs willen noemen: de climax van de
werkzaamheden van dit wetgevend lichaam. Dit
ontwerp was dan het ontwerp tot wijziging van het
kiesreglement, waarbij algemeen kiesrecht gegeven
wordt aan de bevolking van de Nederlandse Antil
len. Ik hoop, dat, nu het kiesreglement klaar is,
daaraan ook heel snel gevolg gegeven zal worden,
opdat wij zo spoedig mogelijk tot de verkiezingen
kunnen overgaan. Meermalen hebben wij horen zeg
gen: „deze Staten zijn niet representatief” en dat is
ook werkelijk zo. Wij verkeren op het ogenblik in
een absoluut onbehoorlijke toestand, die niet meer is
te handhaven. Hierin moet zo spoedig mogelijk ver
betering gebracht worden.

Toen de Autonomiecommissie naar Holland ging
om daar autonomie voor Curagao te vragen, hebben
zij toen autonomie meegebracht? Is hetgeen wij nu
hebben autonomie? Of hebben zij alleen de „nomie”
gebracht en de „auto” daar achtergelaten? Meerma
len hebben wij de leden van de Democratische Partij
beschuldigd en hbben wij ze zelfs ervan beticht, dat
zij weglopers zijn. Maar na al de omstandigheden in
acht te hebben genomen, blijkt toch, dat zij goed
hebben gedaan door weg te lopen, want zij hebben
daardoor niet deel genomen aan een camouflage.
Hetgeen wij op het ogenblik hebben, is nl. camou
flage. De hele zaak is camouflage. Wij hebben een
College van Algemeen Bestuur, waarvan de leden
adjudanten zijn en verder niets. Dit is alleen een
„de Gouverneur bijstaan” en dat is niet, zoals in de
door de commissie-Van Poelje voorgestelde struc
tuur staat, nl. dat wij een Gouverneur hebben en dat
de leden van het College van Algemeen Bestuur wer
kelijk samenwerken met de Gouverneur. Onze aan
staande Gouverneur op Aruba zal niets kunnen uit

voeren zonder die vijf heren. Maar hier is ons uit
drukkelijk door de Gouverneur gezegd: ik zal de he
ren horen, maar ik ben niet gedwongen hun advie
zen te volgen. Bovendien zegt de Gouverneur: ik kan
verder ook andere gemachtigden sturen. Maar wat
zijn dan de heren van het College van Algemeen
Bestuur? De heer Statius Muller heeft zoeven ge
zegd, dat zij geen marionnetten zijn en ik zal dan
ook niet zeggen dat zij het zijn, maar wel heeft hij
ons erbij gezegd, dat dit college als een intermezzo
gezien moet worden. Ik hoop dan ook, dat dit van
heel korte duur zal zijn en dat wij spoedig na de
verkiezingen een representatief college zullen krij
gen, ofschoon wij ook het representatief college van
21 mensen, dat wij zullen krijgen, geen rëele
gang van zaken kunnen noemen. Maar wij kunnen
het toch wel beschouwen als een springplank, via
welke wij tot het Van-Poeljeplan kunnen komen.
En de bevolkingen van Aruba en Curagao, die altijd
dachten, dat zij dan met elkaar zouden gaan vech
ten, zullen dan integendeel vrienden worden en wat
Aruba gedaan heeft, is. Mijnheer de Voorzitter, de
vrijheid voor Curagao bevechten! De heren van de
Demoeratische Partij zijn wel weggelopen, omdat zij
niet mee wilden doen, maar er is daar één Arubaan
gebleven en die heeft 6 maanden lang gevochten
voor de vrijheid van Curagao, nl. het plan van Pro
fessor Van Poelje. Daarin is gezegd, dat zij kunnen
kiezen tussen 50 en 60 leden voor de Volksraad en
het is heel terecht, dat zij zeggen: wij willen 55 le
den in de Volksraad hebben. Eerst dan heeft U een
vertegenwoordiging van het volk. Mijnheer de Voor
zitter. Dan zullen — ik wil hiei" even van mijn kwade
tong gebruik maken — de parvenu’s verdwijnen,
want dan komt het volk en zegt: ik stem op de
mensen, die ik hebben wil; ik stem op de mensen,
in wie ik vertrouwen heb en eerst dan zullen wij een
verantwoordelijk bestuur hebben. Mijnheer de Voor
zitter. Dat heeft Aruba voor de bevolking van Cu
rasao bevochten; de man, die daar 6 maanden in
Nederland is gebleven, stond iedere dag met volhar
ding en met geduld aan de deur van de Minister om
te wachten, totdat de Minister zou toegeven: ja, ik
zal een commissie zenden en die commissie moet uit
maken, of Aruba een volksraad zal hebben. En zo
hebben wij het plan van professor Van Poelje ge
kregen en dat plan zal de zaak wel in het reine bren
gen. Dan pas kunnen wij zeggen, dat wij verant
woordelijk bestuur zullen krijgen. Zoals ik daareven
al gezegd heb, ik beschouw al deze dingen als spring
planken. Onze illusie en onze hoop en ons recht zal
bestaan in de Volksraad, die wij zullen krijgen: een
Volksraad op Aruba, een op Curasao, een op Bo
naire en een op de Bovenwindse eilanden.
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Ik  weet, d^,t IJ, ong'eduldig W Q ïd t, Mijnheel' de

V oorzitte r; U beschouwt, de rondyraag als een ,,a f
te r the ba ll” . Maar U weet, dat in  een „after, the
ball”  ook aangename dingeni geschieden en zo, be
schouw ik  ook de rondvraag. Ik  zal daarom hier niet
verder over uitweiden. Ik  zou graag over d it punt
w illen uitweiden, maar ik, heb reeds gezegd; de be
volking van, Curasao, k rijg t zijn Volksraad en Aruba
k rijg t zijn Volksraad en dan pas zal men kunnen
zeggen: de bevolking van Aruba is vertegenwoor
digd in  een werkelijk vertegenwoordigend lichaam.

Ik  heb nu nog een kleiHigheid, M ijnheer de
Voorzitter. Ik  zeg d it n iet om de ambtenaren een
beetje te huldigen of een beetje pa rtij te trekken
voor de ambtenaren. De ambtenaren zullen niet op
m ijn pa rtij stemmen; zij zijn ambtenaren en dat zijn
a ltijd  conservatieve heren, die bang voor ons zijn.
W ij zijn revolutionairen en zij zullen nooit op ons
stemmen. Ik  zeg het volgende dus niet om de amb
tenaren te helpen, maar ik  w il het toch doen, zoals
ik  het trouwens ook a ltijd  gedaan heb en dat is nl.
het hameren op het punt, waar a ltijd  op gehamerd
is: de salarisregeling. W ij naderen het eind van het
jaa i' en ik  heb op A iuba horen zeggen door ambte
naren: krijgen w ij weer een dertiende maand? Eén
van beide moet op het ogenblik geschieden. Mijnheer
de V oorzitte r: óf de ambtenaren krijgen weer een
dertiende maand óf de salarisregeling. Ik  weet piet
wat het Bestuur zal doen, maar ik  voor m ij gelcof,
dat dooi' alle ambtenaren gewenst wordt, dat de sa-
lai'isregeling zo spoedig m.ogelijk u it de koker komt,
opdat zij zullen kunnen weten, in welke toestand zij
zullen komen te verkeren.

De heer E. Jonchheer: Ik  had eigenlijk niets
vüüi' de i'cndvraag. Mijnheer de Voorzitter, maar ei'
is iets gehemd, wat m ij aanleiding geeft iets te zeg
gen. Op een zeker moment werd hier door de Be-
stuursgemachtigde gezegd, dat de nieuwe salaris
regeling waarschijnlijk met ingang van I  Januari
van lie t volgend jaa r in werking zal treden; d it
heeft m ij werkelijk geschokt. Ik  weet nog, dat op
30 December 1947 ,de heer Scholten, toen v,̂ nd. Ad
m in istra teur van Financiën, hier toegezegd heeft,
dat de salarisregeling op 1 Januari 1948 in  werking
zou treden. M ijn hele argument van vanavond voor
de veldwacht was gebaseerd op een salarisregeling,
die met ingang van 1 Januari 1948 in  werking zou
ti'eden. Later heb ik  nog vernomen, dat het m is
schien met ingang van 1 Januari 1949 in  werking
zal treden. Ik  w il er werkelijk bij het Bestuur op
aandringen niet aan deze laatste datum vast te
houden en deze salarisregeling zo spoedig mogelijk
doorgang te laten vinden en dan lie fs t met terug

werpende kracht tot, 1 Januari 1948, Dan zou de
zaak vap, de veldwachters verder nog aj?art onder
db loppe genomen moeten worden.

Ik  w il eindigen, met de heer Eman. te danken
voor zijn to t ons, nl, de weglopers, gerichte woorden,
Mijnheer de. Voorzitter. Het is de eerste keer, dat'
ik  van de kant van deze Staten waardering heb on-
dervopden,

De heer Irau^qui-^x,: Mynheer- de Yoprzitter. Ik
zoji gaaane hetgeen de heren Ernau en E. Jonckheer'
gezegd hebben over de salarisregeling, nog met een
paar woorden wihen aanvullen. Zoals y  woet, is de
vraag op dó lippen van alle ambteparen: waar b lijft
de nieuwe sala,risregeling ? Met teleurstelling en
zorg ziet de kleine ambtenaar rnaand na maand voor
bijgaan, zonder dat er h ier iets van terecht komt.
Hy heeft grote moeite om de tering, naar de nering
te petten zonder zeJ,f de tering te krijgen en ik  meen,
dat het niet verantwoord is deze menserr langer te
doep v/achten. E>e ambtenaar, die meer dan f. 1.000,—
per' ma.aod verdient, heeft geeri hpast, hy kan het
wel bolwerken, doph de kleine ambtenaar, die m in
der dan f. 500,— verdient, moet a llerlp i kuirstjes
maken om rond te komen. Is de pieuwe salarisrege
ling  niet hiS'S-r of kan het piet pp ko.rte termyn jp
werking gesteld worden, dan moet er pen tijdelijke
salarisregelipg ypor deze kleipe aPiV>tenaren ge
maakt wprdep. Ik  w il deze kwestie ip  de speciale
aandacht van het Bestuur aanbevelen.

Enige weken geleden hebben de Staten een
eindverslag uitgebracht over de wetswijziging, waar
bij hazardspelen mogelijk worden gepi^akt. Ofsphoon
er voldoende tijd  verlopen is om het antwoord h ier
op te krijgen en de Arubaanse touristencpmmissie
herhaaldelijk bij het gouvernement op antwoord
lipoft aapgedrongen, zie ik  to t m ijn teleurstelling, dat
het gouvernement nog niet geantwoord heeft, zodat
d it belangrijke onderwerp hedenavond niet behan
deld kan worden. Ik  hpb de indrpk, dat het Bestmp
nog niet ten volle overtuigd is van de belangrijkheid
van d it onderwerp, dat zulke verstrekkende econo
mische gevolgen voor ons gebiedsdeel ,en spepiaal
voor Aruba zal hebben. Daarom w il ik  yan deze
plaats a f nogmaals een beroep doen op het Gouver
nement om deze zaak met de nodige urgentie fe  be
handelen. M ijnheer de Voorzitter.

Het zal U niet onbekend zijp, dat er op
Aruba sedert .enige tijd  al grpte woningnood
heerst. Het .probleem .van het verkrijgen van
een onderdak aldaar begint onrustbarende pro
porties aan te nemen. Terw ijl voortdurend een
stroom van nieuwe mensen zich kom t vestigen op
ons eiland, houdt de huizenbouw geen gelijke tred
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met de bestaande behoefte. Onderwijzers en andere
ambtenaren, waaraan grote behoefte bestaat, kun
nen niet uitgezonden worden, om de eenvoudige re
den, dat er geen onderdak te vinden is. Door de over
heid wordt er heel weinig of niets gedaan om een
einde te maken aan deze onhoudbare toestand of dit
zelfs enigszins te verlichten. Integendeel, indien wij
goed ingelicht zijn, ondervindt men van de zijde van
de ambtenaren, verbonden aan het Departement van
Openbare Werken, tegenwerking. Bouwvergunningen
worden veelal zonder opgave van redenen geweigerd
en in vele gevallen worden moeilijkheden in de weg
gelegd bij de uitvoering van bouwwerken. Er regenen
klachten van deze aard bij ons op Aruba. Particu
liere grondbezitters ondervinden tal van moeilijkhe
den met de wegenaanleg, die voor hun rekening komt.
De Overheid stelt eisen waaraan soms moeilijk is te
voldoen en men heeft geen alternatief. Een tegemoet
komende houding om tot een oplossing van de wo
ningnood te geraken wordt niet aangenomen. Men
eist in bepaalde wijken wegen van een hogere kwali
teit dan de Bouwverordening voorschrijft. Ik meen,
dat dit het geval is met de gronden in de nabijheid
van Socotoro en Nadiki. Daar worden geen bouw
vergunningen aan de kopers van gronden in die
buurt verleend, omdat de wegen er nog niet zijn. Zelfs
zijn er processen gevoerd om koopovereenkomsten
van gronden in die buurt te vernietigen. Ik ken een
geval van recente datum, dat het Hof van Justitie
een dergelijke koopovereenkomst heeft vernietigd.
Natuurlijk heeft nu iedereen de schrik te pakken en
den koopt geen gi’onden meer in die buurt. Nu vraag
ik mij af, of er geen regeling te treffen is met derge
lijke grondbezittei'S voor wat betreft de wegenaan
leg om de bouw van huizen te bevorderen en te be
spoedigen. De toestand op Aruba is veel kritieker
dan men zich wel voorstelt. De ambtenaren, verbon
den aan deze tak van dienst, zijn geneigd autocra
tisch op te treden en betrachten niet die soepelheid,
die onder de gegeven omstandigheden hoogst nood
zakelijk en dringend gewenst is. Aan de andere kant
worden in wijken, waarin domeingronden nog braak
liggen, erfpachtverzoeken afgewezen, omdat het Be
stuur nog niet besloten heeft tot verkaveling van die
gronden over te gaan. In vele gevallen wordt men dan
verwezen naar bepaalde particuliere eigenaren, die
hun gronden tegen abnormaal hoge prijs wensen
kwijt te raken. Het spreekt vanzelf, dat deze metho
de een zekere bevoordeling van bepaalde particulie
ren inhoudt. Speciaal wens ik hier de aandacht te

vestigen op het voor huizenbouw gunstig gelegen
domeinterrein beoosten het Strandhotel. Talrijke
verzoeken om gronden aldaar in erfpacht te krijgen
werden afgewezen en in vele gevallen werd men ver
wezen naar een bepaalde particuliere grondeigenaar.
Indirect wordt men gedwongen terreinen van parti
culieren op Mon Plaisir aan te kopen. Nu hoop ik van
harte, dat iedere particulier zijn gronden verkoopt,
doch ik meen, dat de Overheid deze bijzondere be
voorrechting niet in de hand moet werken. Ik meen
daarom te moeten aandringen bij het Bestuur om
hierin verandering te brengen door onmiddellijk over
te gaan tot verkaveling van de voor huizenbouw gun-

domeingronden in het eerste district op
Aruba en ik vertrouw, dat de Overheid overigens de
nodige stappen zal nemen, die ertoe kunnen leiden de
woningnood op Aruba te verlichten.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Ik heb met aandacht geluisterd naar de redevoerin
gen van deze heren, maar speciaal naar deze laatste
redevoering van de heer Irasquin. Ik kan toezeggen,
dat ik mijn best zal doen, te bespoedigen waarin wer
kelijk enige vertraging bestaat.

Voor de ambtenaren heb ik goed nieuws. Van
daag is het ontwerp-salarisregeling in mijn bezit ge
komen en dit ontwerp zal niet lang bij ons blijven
liggen; het zal zo gauw mogelijk doorgezonden wor
den.

Wat betreft het ontwerp inzake hazardspelen,
ik geloof, dat dit klaar is.

De Voorzitter: In zoverre, dat wij een eindver
slag hebben uitgebracht en wij nu op het daarin ge
vraagde antwoord van het Bestuur wachten.

De heer Statius Muller: Ja, dat is de nota naar
aanleiding van het eindverslag; maar die is, naar ik
meen, ook al klaar. Ik zal morgen eens informeren,
waar dat stuk zit.

De heer Eman wil ik dank zeggen. Mijnheer de
Voorzitter, voor de hulp, die Aruba aan Curasao
geeft voor het verkrijgen van een volksraad met zo
veel leden: 55!

Vervolgens dankt de Voorzitter de Bestuursge-
njachtigden en de Bestuursdeskundigen voor de door
hen verstrekte inlichtingen en adviezen en sluit, aan
gezien geen der leden meer het woord verlangt, de
vergadering.
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Vergadering van Donderdag, de 28ste Octo
ber 1948, des avonds te 8 uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren C. W. J. Jonckheer, J. E.
Irausquin, Mr. S, W. van der Meer, E. Jonckheer,
Dr. P. H. Maal, L. A. C. Laclé, J. A. de Jongh, J. H.
A. Eman en Ph. C. Henriquez, benevens de heer A.
H. M. van Weel, griffier.

ZOMEDE: de heer A. G. Statius Muller, wnd.
Voorzitter van het College van Algemeen Bestuur,
vergezeld van de heer Mr. J. J. A. Ellis, wnd. Pro-
cureur-Generaal en de heer A. W. J. Schotten, plv.
Administrateur van Financiën, gemachtigde van de
Gouverneur.

AFWEZIG: de heren W. R. Plantz, ondervoor-
Bitter, Dr. M. F. da Costa Gomez, F. Visser en Mr.
A. A. G. Smeets, leden, allen wegens verblijf in het
buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de volgende ingekomen stukken:

lo. een gouvernements-depêche dd. 18 October’
1948 no. 8733, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging en aanvulling van het
Kiesreglement (1948—^1949-32).

2o. een gouvernements-depêche dd. 21 October
1948 no. 8782, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging van het Reglement op het
Notarisambt in Curasao (1947—1948-3; 1946—
1947-39).

So. een gouvernements-depêche dd. 21 October
1948 no. 8783, houdende vaststelling van de lands
verordening betreffende het honorarium der notaris

sen, de vorm van taxatie daarvan, alsmede verschot
ten welke aan hen in rekening zullen worden gele
den (1947-1948-15; 1945-1946-71).

1̂ 0. een gouvernements-depêche dd. 21 October
1948 no. 8784, houdende vaststelling van de lands
verordening houdende bepalingen tot het houden van
distilleerderijen in Curacao (1947—1948-26).

5o. een gouvernements-depêche dd. 21 October
1948 no. 8785, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging en aanvulling van de Al
gemene Verordening I. U. & D. 1908 (P. B. 1908,
no. 33) (1948-1949-3).

6o. een gouvernements-depêche dd. 21 October
1948 no. 8788, houdende vaststelling van het slot der
rekening over het dienstjaar 1938 (1948-—-1949-35).

7o. een gouvernements-depêche dd. 21 October
1948 no. 8789, houdende vaststelling van de lands-
vei ordening houdende een nieuwe organisatie van de
politie in de Nederlandse Antillen (1948—1949-16;
(1947-1948-65).

8o. een gouveinements-depêche dd. 13 October
1948 no. 8480, luidende:

„Ondergetekende heeft de eer Uwe Staten hierbij te
doen toekomen de prijzen van de voornaamste levens
middelen en manufacturen over September 1948, onder
aantekening van het navolgende:

Manufacturen Septem,ber 19^8.
Gestegen zijn de gemiddelde prijzen van: Onder

hemden, Damesonder jurken. Katoenenhemden, Khaki-
hemden. Herensokken, Herenzakdoeken, Damesjaponnen
(rayon), Herenpakken (witte). Herenpakken (stoffen),
Ketelpakken (Khaki), Handdoeken, Tafellakens, Schoe
nen (heren). Schoenen (dames).

1948 - 1949-13
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Gedaald zijn:

Onderbroeken, Damesonderbroeken, Herendassen,
Damesjaponnen (katoen). Herenbroeken (w itte), Bedde-
lakens.

De prijzen van de overige artikelen bleven constant.

Levensmiddelen Septem ber 194.8.

Gedaald is: Boter. • ,  V
Gestegen is: Koffie ongebr. “.i ■*

Manufacturen

Artikel Eenheid Prijzen Prijzen

Sept. ’39 Sept. ’48

Onderbroeken (Heren) stuk ƒ 0,25 ƒ 1,97
Onderhemden (Heren) f f 0,25 y y 1,47
Damesonderbroeken f f , , 0,50 f f 1,87
Damesonder j urken »» , , 1,25 y y 7,39
Katoenen hemden (Heren) „ , , 2,— y y 6,35
Khakihemden (Heren) t f f f 0,75 y y 6,25
Herensokken paar 0,25 y y 0,92
Herenzakdoeken stuk 0,25 y y 0,83
Herendassen 1,50 y , 2,13
Damesjaponnen (rayon) >) f f 2,50 f f 25,94
Damesjaponnen (katoen) f 2 , - f f 12,38
Herenbroeken (w itte) >» 2,75 , y 9,60
Herenpakken (w itte) 10,— y y 36,50
Herenpakken (stoffen) »» f f 25,— y , 62,68
Ketelpakken (khaki) f f , , 3,50 y y 15,—
Handdoeken f f f f 0,50 f f 2,81
Beddelakens , , 2,25 y y 6,61
Tafellakens 2,— y y 11,60
Schoenen (Heren) paar , , 5,— f f 15.69
Schoenen (Dames) , , f t 2.— f f 12,41
Schoenen (keds) ” ” 0,75 f f 5,56

Lev e.7is middelen
. i-. 4

Maismeel , ,,'  ? % kg. f 0,10 f 0,.30
Aardappelen Vz kg. f f 0,10 y y 0,25
Tarwemeel ■ Vz kg. „ 0 ,071/2 y y 0,24
Bonen ' ■ ï r Vz kg. 0,20 t f 0,50
Erwten Vz kg. 0,22% y y 0,40
Spijsolie j , 1 liter f f 0,50 y y 2,10
Boter, blik . 5 Ibs. 3,75 f f 9,60
Margarine 7 Vz kg. y , 0,30 y , 1,50
Reuzel Vz kg. f f 0,30 t f 1,40
Koffie, ongebr. ”*■ Vz kg. , , 0,20 f f 0,62
Thee Vz kg. , 1,50 y y 2,50
Rijst Vz kg. y y 0,10 y y 0,36
Suiker, zakje 5 Ibs. f f 0,37% y 1,05
Melk, blik T 14% oz. f f 0,25 y y 0,36
Kaas Vz kg. y y 0,60 f f 2,10
Uien Vz kg. y , 0,lf, y y 0,40
Eieren stuk , , 0,07% t f 0,20
Brood 120— 130 gr. 0,04 0,08
Vlees gemid. 1 kg. y y 1,25 f f 2,60
Vis gemid. 2 kg. 1,25 f t 2,70
Groenten & vruchten gemid. 0,37% y y 1 — .”

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

9o. een gouvernements-depêche dd. 15 October
1948 no. 7078, luidende:

„Hiermede heb ik de eer Uwe Staten als volgt te
berichten;

Onder artikel 250301 is op de Cura§aose begroting
1948 ten behoeve van de uitbreiding der Julianaschool op
Aruba ƒ 80.000,— opgebracht, welk bedrag bij 1ste sup-
pletoire begroting 1948 met ƒ 20.000,— is verhoogd.

Als tweede termijn geeft de begroting 1949 onder
hetzelfde artikel ƒ 100.000,— , waarbij is vermeld, dat de
uitbreiding 10 lokalen zal omvatten.

Dit oorspronkelijke plan is inmiddels gewijzigd en
uitgebreid tot: 10 leslokalen, kamer personeel, kamer
dokter, lokaal handenarbeid, filmlokaal en overdekte
speelplaats, waardoor de totale grootte gelijk zal worden
aan 17 leslokalen. De bouwkosten hiervoor, inclusief
architectenhonorarium, worden geraamd op ongeveer
/  315.000,—-.

Gaarne zal ik van Uw College vernemen of het be
reid is te zijner tijd op de begroting 1949 de nodige aan
vullende fondsen toe te staan.

Daar het ontwerp weldra voor aanbesteding gereed
zal zijn en van de zijde van het Onderwijs zeer op be
spoediging wordt aangedi'ongen, zal ik een spoedig ant
woord zeer op prijs stellen.

Het aanzienlijke bedrag van /  315.000,—  (ongeveer
/  19.000,— per lokaal) houdt o.a. verband met de gewij
zigde bouwtrant der scholen op deze eilanden, die in de
loop der jai'en noodzakelijk is gebleken om aan de
moderne eisen te kunnen voldoen.

Bij de betrokken departementen zal echter op ver
sobering en zuinigheid worden aangedrongen.”

lOo. een brief dd. 19 October 1948 no. F. 2323
van de heren wnd. Prociueur-Generaal en de plv.
Administrateui' van Financiën, luidende:

„Onder beleefde verwijzing naar Uw brieven van
28 Mei No. 45 en 27 Augustus 1948, No. 82 hebben
ondergetekenden de eer UEdelAchtbare onder dankzeg
ging voor Uw mededeling, dat de Staten in beginsel geen
bezwaar hebben dat de in hun brief van 13 Mei 1948
No. F. 1174 onder a, b, d, e en f  genoemde bedragen reeds
direct worden aangewend, hierbij, niet goedvinden van
de leden van het College van Algemeen Bestuur voor
Justitie en Financiën, mede te delen, dat de raming voor
post c zonder kosten van inrichting enz. ten behoeve van
de broeders ƒ 16.750,— - bedraagt. De omschrijving van
post c komt t e . luiden ;

,,c. /  16.750,— voor meubilair, linnengoed etc. voor
het tehuis der kinderen” ;

Gaarne zullen ondergetekenden van UEdelAchtbare
vernemen of de Staten met de gewijzigde raming instem
men en dat ook deze gelden direct kunnen worden
besteed.

Tenslotte stellen zij er prijs op nog mede te delen,
dat het juister is in hogeraangehaalde brief onder b het
woord „cel” te laten vervallen en daarvoor in de plaats
te lezen „paviljoen” (reeds bestaand).”.

l lo.  oen verzoekschrift dd. 20 October 1948 van
het Bestuur van de Curagaose Bond voor Lichame
lijke Opvoeding, luidende:

,,Volgens het Eindverslag wordt door U voorgesteld
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het voor ons aangevraagd bedrag ad ƒ 140.000,— voor
het inrichten van sportvelden, enz. van de Eerste Supple-
toire Begroting 1948 af te voeren, omdat dit naar Uw
mening niet nodig is mede in verband met het door ons
genoten aandeel in de Loterijbond Fortuna.

Aangezien naar onze mening het niet toekennen van
dit bedrag ten grote nadele zal zijn van de lichamelijke
opvoeding van de jeugd op de Nederlandse Antillen en
het niet onv.'aarschijnlijk is dat de motivering bij de aan
vraag niet geheel vmlledig is geweest, verzoeken wij U
beleefd ons te willen toestaan in een Commissievergade
ring van Uw College een nadere uiteenzetting te geven
van de belangrijkheid van deze post.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken te stellen in handen van de 2de conr-
missie.

12o. een gouvernements-depêche dd. 22 October
1948 no. 8114, luidende:

,,Ondergetekende heeft hiermede de eer. Uwe Staten
te berichten, dat hij een drietal bij Uw College in be
handeling zijnde ontwerpen landsverordening intrekt, te
weten:

lo. de ontwerp-landsverordening tot indeling van
Curacao in bestuursressorten en tot instelling van zelf
standig bestuur in die ressorten (1945—1946-56; 1946—
1947-49; 1947--1948-17).

Deze intrekking geschiedt in overeenstemming met
het algemeen gevoelen der Staten, neergelegd in het
Eindverslag op de Curagaose begroting voor het dienst
jaar 1949 (pag. 3).

2o. de ontwerp-landsverordening, houdende op
dracht aan de Raad van Bestuur van een voorafgaand
onderzoek van gevallen, waarin de Gouverneur krachtens
landsverordening een beslissing moet nemen (1945—
1946- 58; 1948-1949-36).

Ondergetekende kan zich verenigen met het door de
Staten in de eerste alinea van het Voorlopig Verslag
medegedeelde. Deze intrekking is een gevolg van het ver
vallen van de sub lo. vermelde landsverordening, welke
voor dit ontwerp de basis vormde.

3o. de ontwerp-landsverordening, houdende rege
ling van het Kiesrecht en de wijze van verkiezing van
de Staten en van de Eilandraden (1945—1946-57; 1946—
1947- 55; 1947-1948-24; 1948-1949-37).

Dit ontwerp steunt op de bepalingen der oude
Staatsregeling en zou, bij eventuele latere behandeling,
tengevolge van de inmiddels ingevoerde nieuwe bepalin
gen, ingrijpend moeten worden gewijzigd.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

ISo. een afschrift van de gouvernements-be-
schikking dd. 22 October 1948 no. 3350a, waarbij met
ingang van 1 November 1948 de Heer D. A. van Ui-
ter, adjunct-commies, werkzaam bij de Landsradio-
en ïclefoondicnst, alhier, overgepiaatst wordt naar
de Griffie der Staten van de Nederlandse Antillen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil even de vraag stellen, of deze adjunct-commies
met toestemming van de Staten of van de Griffier-
overgepiaatst wordt?

De Voorzitter: Ja, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Hij wordt ons dus niet op het
dak geschoven?

De Voorzitter: Neen, dokter.

up voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisneming aan te nemen.

llfo. een brief dd. 28 October 1948 van de Ver
zekeringsbank ,,De Nieuwe Eerste Nederlandsche”
N.V., waarbij de Staten ter kennisneming wordt aan
geboden afschi-ift van een verzoekschrift aair Zijne
Excellentie de Gouverneur van de Nederlandse An
tillen.

Het afschrift luidt:
„Hierbij hebben wij de eer ons in de volgende aan

gelegenheid tot Uwe Excellentie te wenden.
Onze Maatschappij, Nederlands grootste Varia Ver

zekering Maatschappij, beschikt sedert enkele maanden
over een eigen organisatie, die de Nederlandse Antillen
bestrijkt en waarvan het Hoofdkantoor gevestigd is op
Curagao. Na vestiging hier te lande werd aan onze maat
schappij door Uw Ambtsvoorganger eveneens vergunning
verleend om risico’s te accepteren, voortvloeiende uit de
Curagaose Ongevallenregeling 1936.

Enkele maanden geleden werd door ons aan het De
partement van Sociale Zaken gevraagd of er ook een
mogelijkheid bestond toegelaten te worden als risico-
draagster voor de ziekteregeling 1936. Dit bleek toen niet
mogelijk, aangezien het Gouvernement van Curagao op
dat ogenblik een overeenkomst had met een andere
Nederlandse Verzekeringmaatschappij tot het eind van
dit jaar.

Uit de aard is het ons onbekend, op welke wijze het
Bestuur de ziekteregeling voor het jaar 1949 zou willen
doen uitvoeren. Mocht het in de bedoeling van het Be
stuur liggen om deze regeling over 1949 wederom aan
een particuliere Verzekeringmaatschappij op te dragen,
dan wenden wjj ons met het beleefde verzoek tot Uwe
Excellentie om in dat geval eveneens geraadpleegd te
mogen worden; wij zullen dan niet nalaten om onverwijld
aan het Bestuur onze gunstigste voorwaarden en premies
bekend te maken.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Aangezien in het
verzoekschrift is vermeld, dat de overeenkomst van
het Bestuur met de Verzekeringsmaatschappij FA
TUM tegen het eind van dit jaar afloopt en deze aan
gelegenheid altijd de aandacht van de Staten heeft
gehad — wij hebben zelfs aangedrongen op een gou-
vernements-verzekeringsbank -— zou ik naar aanlei
ding van dit verzoek om bij het afsluiten van een
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eventuele nieuwe overeenkomst op dit gebied ook
„De Nieuwe Eerste Nederlandse” N. V, te raad
plegen, willen voorstellen dit stuk te stellen in han
den van de 3de commissie.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

15o. een gouvernements-depêche dd. 27 October
1948 no. 9117, waarbij de Heer plv. Administrateur
van Financiën gemachtigd wordt de beraadslagingen
inzake de ontwerp-landsverordening tot wijziging en
aanvulling van de Verordening van de 1ste Novem
ber 1932 (P. B. 1932, no. 107), tot heffing van een
bijzonder invoerrecht op benzine, zoals sedert gewij
zigd en aangevuld, laatstelijk bij de landsverordening
van de 22ste Augustus 1939 (P. B. 1939, no. 66)
(1947-1948-18; 1946-1947-59) en de ontwerp-
landsverordening tot wijziging van de Landsveror
dening op de inkomstenbelasting 1943 (P. B. 1942,
no. 247) (1947—1948-38), bij te wonen en een raad
gevende stem uit te brengen.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

16o. een brief dd. 22 October 1948 van de 2de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-eindverslag op de ontwerp-lands
verordening, houdende niéuwe bepalingen tot rege
ling van de kleinhandel in alcoholhoudende dranken
en van het verkrijgen en het uitoefenen der bevoegd
heid tot het houden van een tapperij, een koffiehuis,
een logement, een sociëteit, een bierhuis, een ijshuis
of een restaurant en tot het verkopen en uitslaan
van gedistilleerd (1948—1949-24).

De Voorzitter: In de vorige openbare vergade
ring is op voorstel van het lid C. Jonckheer besloten
de Memorie van Antwoord op het ontwerp-vergun-
ningsverordening niet te stellen in handen van de
3de commissie, doch van een commissie van drie le
den, omdat de Heer Jonckheer meende, dat deze pro
cedure gevolgd was met het ontwerp zelf. Het is
mij gebleken, dat dit niet helemaal juist is. Het ont
werp is ter opstelling van een concept-voorlopig
verslag gesteld in handen van de 3de commissie, die
zich ter zake heeft laten voorlichten door een com
missie van 3 leden. Ik heb daarom gemeend ten aan
zien van de Memorie van Antwoord dezelfde proce
dure te moeten volgen en deze ter opmaking van een
concept-eindverslag toch in handen van de 3de com
missie gesteld, waarbij ik er de aandacht op geves
tigd heb, dat zij zich de eerste keer ter zake heeft
laten voorlichten door een commissie van 3 leden.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. In het concept-eindverslag op het ontweip-
vergunningsverordening wordt een nieuw artikel
20 voorgesteld met het oogmerk dit artikel in deze
zin uit te breiden, dat bij overlijden van een vergun
ninghouder voor zijn weduwe of het wettige gezin
de mogelijkheid geopend wordt de vergunning op
hun naam overgeschreven te krijgen. Daartoe is een
derde lid geconcipieerd, waarin het bedrijf voorlopig
zonder nadere vergunning kan worden voortgezet,
in het vierde lid op wie het kan worden overgeschre
ven, terwijl in het vijfde lid de formaliteiten worden
omschreven. Nu heeft het bij nadere lezing van het
3de lid mijn aandacht getrokken, dat dit niet hele
maal aansluit aan het vierde lid en daarom zou ik
willen voorstellen het derde lid een andere redactie
te geven en wel als volgt:

„Bij overlijden van de vergunninghouder kan het
bedrijf zonder nadere vergunning worden voortgezet
door:

lo. zijn weduwe; of
2o. een of meer der wettige of gewettigde kin

deren en/of hun wettelijke vertegenwoordiger(s),
indien de weduwe niet binnen drie weken na het
overlijden van haai' bevoegdheid gebruik maakt.

Zodanige voortzetting eindigt, zodra de termijn
voor de indiening van een verzoek tot overschrijving
als bedoeld in het vijfde lid van dit artikel, is ver
streken, of, ingeval een zodanig verzoek is inge
diend, zodra daarop is beschikt.”.

Ik geloof, dat deze redactie beter aansluit aan
het vierde lid en minder ruim is dan de oorspronke
lijke redactie.

Verder zou ik in het vijfde lid een kleine tik
fout verbeterd willen zien, nl. ,,omschrijving” te ver
anderen in ,,overschrijving”.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Is
een termijn van drie weken wel voldoende? Ik kan
mij indenken, dat een weduwe bv. in het buitenland
vertoeft en niet binnen drie weken het verzoek kan
doen. Het zal natuurlijk niet dikwijls voorkomen,
maar ik zou toch willen vragen of het niet mogelijk
is deze termijn iets ruimer te stellen.

De heer C. W. J. Jonckheer: In het door dokte:'
Maal bedoeld geval is er geen enkel bezwaar. Mijn
heer de Voorzitter, dat, indien de weduwe het niet
kan doen, een van de kinderen het doet of de wettige
vertegenwoordiger van de kinderen. Dit sluit niet
uit, dat de overschrijving later tóch ten name van
de weduwe kan geschieden, want zij heeft drie
maanden de tijd om het verzoek tot overschrijving te
doen, ingevolge het vierde lid. Alleen voor het ver-
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zoek om de zaak voort te zetten wordt een termijn
van drie weken gesteld.

Geen der leden tegen het voorstel van de heer
C. W. J. Jonckheer bezwaar hebbende, noch tegen
het verslag van de commissie, als gewijzigd staande
de vergadering, wordt besloten dit, als aldus gewij
zigd, over te nemen.

ïlo . een brief dd. 22 October 1948 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-eindverslag op de ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van de artikelen 701, 706
en 709 van het Curagaos Wetboek van Burgerlijke
Rechtsvordering (1948—1949-25).

18o. een brief dd. 22 October 1948 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening, regelende de verplichting tot pu
blicatie der boekhoudkundige gegevens van bedrij
ven van openbaar nut (1948—1949-40).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen deze
verslagen van de 3de Vaste Commissie, wordt be
sloten die aldus over te nemen.

De Voorzitter: Nog is van het Bestuur' ingeko
men:

Nota naar aanleiding van het Eindverslag op
de ontwerp-landsverordening, houdende bepalingen
betreffende het exploiteren van hazardspelen ter be
vordering van het toerisme en tot wijziging van ar
tikel 266 van het Wetboek van Strafvordering voor
Curagao (1948—1949-9).

Aangezien het betreffende ontwerp hedenavond
voor behandeling op onze agenda staat, zullen de he
ren straks bij die behandeling de gelegenheid krij
gen hrm zienswijze hieromtrent naar voren te bren
gen.

De geachte Bestuursgemachtigden v/ens ik har
telijk welkom in deze vergadering en ik geef hun
de verzekering, dat de Staten met belangstelling
zullen luisteren naar de inlichtingen en adviezen,
welke zij in de loop van de vergadering zullen me
nen te moeten geven.

De heer Statius Muller: Mede namens de andere
gemachtigde van de Gouverneur wens ik U harte
lijk dank te zeggen voor Uw vriendelijke woorden
van welkom, Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter stelt vervolgens aan de orde van
behandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-lands-

! verordening tot aanvulling van de verordening van
den llden  Maart 1918 (P. B. 1918 no. 13), inzako
den dienst der gouvernements-geneeskundigeyi
(19Jf7—19Jf8-13; 19Jf6—191^1-60) en opent de algeme
ne beraadslaging.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. De
strekking van dit ontwerp is, dat de minvermogen
den in de Nederlandse Antillen die geneeskundige
hulp kunnen krijgen van het gouvernement, welke
hier mogelijk is. Nu zou ik, gezien de vooruitgang,
die de medicijnen gedurende de laatste jaren ge
maakt hebben, de toezegging van het Bestuur willen
hebben, dat het alles in het werk zal stellen om die
takken van medicijnen hier te krijgen, die redelijker
wijs en menselijkerwijs geeist zijn in een beschaafd
land. Het is een schande, dat een gebiedsdeel als
de Nederlandse Antillen, dat in een boom-time ver
keert, nog geen radium heeft. Het bedrag, dat nodig
zou zijn om die radium te kopen en zodoende het
leven van verschillende mensen te kunnen verlengen
of hun lijden te verzachten, beloopt misschien 12 tot
15 duizend gulden. Er wordt gesmeten met geld in
de Nederlandse Antillen, maar ik zou zeggen alleen
daar, waar het duidelijk zichtbaar is, hoe goed men
het gebruikt. Maar, waar het gaat om het lijden van
de minvermogende, is de toestand misschien zelfs
nog middeleeuws! Naast radium is er ook nodig
röntgenbestraling, röntgenonderzoek, en
röntgentherapie; ook dat mist men in de Nederland
se Antillen. Daarnaast zijn er nodig een aantal or-
gaanspecialisten, als specialisten in hart, maag- en
darmziekten, een orthopedist enz. enz. Ik zal mijn
stem aan dit ontwerp geven onder de duidelijke toe
zegging van het Bestuur, dat het alles in het werk
zal stellen, opdat er een werkelijk moderne genees
wijze in de Nederlandse Antillen tot stand komt.

De heer Statius Muller: Het Bestuur was na
tuurlijk niet op deze rede van de heer Dr. Maal, voor
bereid, Mijnheer de Voorzitter. Uit de stukken is niet
gebleken, dat hierover gesproken zou worden. Daar
om is de heer Gecommitteerde voor de Openbare Ge
zondheidsdienst niet tegenwoordig. Ik kan dan ook
niets toezeggen en kan niets anders doen dan de
woorden van de heer Maal aan de Gouverneur over
brengen. Ik twijfel er niet aan, of de Gouverneur zal
in de geest, zoals door dokter Maal voorgesteld zo
veel mogelijk voor de minvermogenden doen.

De Voorzitter: Ik wil U er even op opmerkzaam
maken. Mijnheer de Bestuursgemachtigde, dat in het
voorlopig verslag wèl gesproken wordt over radium-
behandeling. Er staat daarin nl: ,,In dit verband
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werd o.m. op radiumbehandeling gewezen, welke nog
niet in dit staatsdeel mogelijk is.”. De Staten hebben
dus wel degelijk, althans voor wat betreft de radium
behandeling, hun wensen aan het Bestuur te kennen
gegeven.

De heer Statius Muller: Ik denk, dat de Gecom
mitteerde voor de Gezondheidsdienst dit niet heeft
kunnen voorzien. Mijnheer de Voorzitter, maar ik wil
het graag aan het Bestuur overbrengen.

Geen der leden meer het woord verlangende bij
de algemene beraadslaging, verklaart de Voorzitter
die gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Artikel 1. De heer Mr. van der Meer: Mijnheer
de Voorzitter. Ik heb op dit artikel een amendement
om daarin de woorden „het staatsdeel” te vervan
gen door „de Nederlandse Antillen”.

Indien dit amendement ondersteund wordt, twij
fel ik er niet aan, of ik zal van verdere toelichting
wel ontslagen zijn.

De Heren C. Jonckheer, E. Jonckheer en Dr.
Maal ondersteunen het amendement.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
over. Mijnheer de Voorzitter.

Artikel 1, als gewijzigd door het Bestuur, staan
de de vergadering, wordt vervolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen,
alsmede artikel 2, de titel, de overweging en het ont-
icerp in zijn geheel, als gewijzigd door het Bestuur,
staande de vergadering.

De Voorzitter stelt hierop aan de orde van be
handeling punt 3 van de agenda: ontwerp-landsver-
ordening tot wijziging en aanvulling van de Veror
dening van den Isten November 1932 (P. B. 1932,
no. 107), tot heffing van een bijzonder invoerrecht
op benzine, zooals sedert gewijzigd en aangevuld,
laatstelijk bij de landsverordening van den 22sten
Augustus 1939 (P. B. 1939, no. 66) (191f7—191tS-18;
191f6—19Jf7-59) en opent de algemene beraadslaging.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter die gesloten en gaat over tot
de artikelsgewijze behandeling van het ontwerp.

Artikel 1. De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer
de Voorzitter. Op artikel 1 — en daarmee samen
hangende op de overweging en het opschrift — heb

ik een amendement, dat als volgt luidt: „ „Punt d
voorkomende in artikel 1 wordt gelezen als volgt:
„die door oorlogsvaartuigen of daarmede door de
Gouverneur gelijk te stellen vaartuigen voor eigen
gebruik wordt ingeladen.” ”.

Indien mijn amendement ondersteund wordt, zal
ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de
heren E. Jonckheer en C. Jonckheer.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het practische effect van de formulering, die
ik in mijn amendement gebruik, is precies gelijk aan
hetgeen het Bestuur zich voorstelt te bereiken. Al
leen heb ik een andere formulering gekozen met het
oog op de bepaling in de Staatsregeling, die zegt,
dat geen privilegie op het punt van belasting wordt
toegestaan. Wanneer men nu zegt: ,,vaartuigen, be
horende aan x” — in dit geval de marine — dan
klinkt dat enigszins alsof men aan de marine een
privilegie toekent. Daarom zou ik liever de basis
voor de vrijstelling willen kiezen naar het karakter
van de vaartuigen. Om die reden heb ik gesproken
van ,,oorlogsvaartuigen en daarmee door de Gou
verneur gelijk te stellen vaartuigen”. Ik geloof, dat
deze toelichting duidelijk genoeg is.

De heer Dr. Maal: Daar het hier gaat om ma-
rinevaartuigen, derhalve krijgsvaartuigen, en wij
binnenkort hopen een gelijkgerechtigd deel van het
Nederlandse Imiierium te zullen vormen, geloof ik,
dat ik mijn stem hieraan niet kan geven.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik geloof, dat de heer dokter Maal zich ten
aanzien van de bedoeling van mijn amendement ver
gist. Wat de heer dokter Maal wil, is tegen het ont
werp als geheel stemmen. Maar dit gaat uitsluitend
over de formulering van artikel 1. Het kan zijn, dat
men deze formulering van het amendement prefe
reert boven de formulering van het Bestuur, maar
dat men als geheel toch tegen het ontwerp stemt.
Dat zijn tw'ee vel schillende dingen, die dokter Maal
op het ogenblik door elkaar haalt. Op het ogenblik
gaat het uitsluitend over de formulering van artikel
1, terwijl de stemming over het geheel straks aan de
beurt komt.

De heei' Scholten, gemachtigde van de Gouver
neur: Mijnheer de Voorzitter. Het Bestuur heeft
geen bezwaar om het amendement in deze vorm
over te nemen.
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Artikel 1, als gewijzigd door het Bestuur, staan
de de vergadering, en artikel 2, worden achtereen
volgens zonder verdere discussie en zondei' hoofde
lijke stemming aangenomen.

De titel. De heer Mr. van der Meer: Mijnheer
de Voorzitter. Op de titel van dit ontwerp wil ik het
volgende amendement indienen. Het opschrift wordt
gelezen als volgt: „Landsverordening tot aanvulling
van de Verordening van de 1ste November 1932 (P.
B. 1932 no. 107), tot heffing van een bijzonder in
voerrecht op benzine.”.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
amendement over, Mijnheer de Voorzitter.

De titel, als gewijzigd door het Bestuur staande
de vergadering, wordt vervolgens zonder discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

De overweging: De heer Mr. van der Meer: Ik
wens op de overweging het volgende amendement in
te dienen. Mijnheer de Voorzitter: In de overweging
wordt het gestelde na „bestemd voor” gelezen: „oor
logsvaartuigen of daarmede door de Gouverneur ge
lijk te stellen vaartuigen”.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt ook
dit amendement over. Mijnheer de Voorzitter.

De overweging, zoals gewijzigd door het Be
stuur staande de vergadering, wordt zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd door
het Bestuur staande de vergadering.

De heer Dr. MomI: Mijnheer de Voorzitter. Ik
verzoek hoofdelijke stemming over' het oiitv/eip in
zijn geheel.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Alvorens wij tot stemming overgaan, wens ik
even als volgt mijn stem toe te lichten. Als ik mag
afgaan op hetgeen de heer Dr. Maal zoeven heeft
aangevoerd als toelichting, begrijp ik daaruit, dat
hij er tegen is, dat de marine hier vrijdom van ben-
zinebelasting krijgt. Ik wil daartegenover opmerken,
dat het hier niet alleen gaat om de Nederlandse ma
rine, maar om alle oorlogsvaartuigen. Dit sluit dus
in het inachtnemen van de internationale beleefd
heid tegenover ieder oorlogsvaartuig en betreft dus
niet alleen de Nederlandse marine. Bovendien, de
Nederlandse marine heeft reeds vrijstelling van ben-
zinebelasting voor wat betreft eventuele vliegtuigen.

die zij hier zou brengen. Afgescheiden daarvan zijn
oorlogsvaartuigen in wezen toch ook zeeschepen.
Als wij commerciële zeeschepen kunnen vrijstel
len van benzinebelasting, zie ik niet in, waarom wij
oorlogsvaartuigen niet zouden kunnen vrijstellen. Ik
zal dus zeker mijn stem aan dit ontwerp geven.

Het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd dooi'
het Bestuur staande de vergadering, in stemming ge
bracht, wordt aangenomen met 9 tegen 1 stem. Te
gen stemde de heer Dr. Maal.

De Voorzitter stelt hierop aan de orde van be
handeling punt 4 van de agenda: ontwerp-landsver-
ordening tot wijziging van de Landsverordening op
de inkomstenbelasting 191̂ 3 (P. B. 19^2, no. 2Jf1)
(I 94I—19^8-38) en opent de algemene beraadsla
ging.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter die gesloten en gaat over tot
de artikelsgewijze behandeling van het ontwerp.

Artikel 1. De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer
de Voorzitter. Ik zou gaarne het amendement, dat
ons geacht medelid Smeets ingediend heeft en dat
hij vanavond aan de orde had willen stellen, willen
overnemen, aangezien hij afwezig is. Dit amende
ment luidt; Artikel 1 wordt gelezen:

„Artikel 14 van de Landsverordening op de in
komstenbelasting 1943 (P. B. 1942, no. 247), zoals
gewijzigd bij landsverordening van den 25sten April
1944 (P. B. 1944 no. 71), vervalt.”

Indien mijn amendement ondersteund wordt,
zal ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren Mr. Van der Meer en Henriquez.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik mag in het kort het volgende aanvoeren.
Volgens onze oude inkomstenbelastingverordening
werd men aangeslagen naar het inkomen uit de
bronnen, die men op 1 Mei had. Dit systeem bracht
met zich mee, dat ontduiking van de belasting mo
gelijk was door belegde gelden speciaal op die datum
vrij te maken. Men kon zijn geld practisch het gehele
jaar belegd laten en daarvan inkomsten genieten
zonder daarvoor inkomstenbelasting te betalen door
er voor te zorgen, dat de gelden op 1 Mei feitelijk
niet waren belegd. De bepaling, vervat in artikel 14,
had tot doel een dergelijke ontduiking tegen te gaan.
De landsverordening op de inkomstenbelasting 1943
heeft echter de bronnentheorie verlaten en huldigt
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het beginsel, dat de belasting betaald wordt over de
werkelijk in de loop van een jaar genoten inkomsten.
Wil men thans derhalve geen belasting betalen van
de opbrengst van belegde gelden, dan zal men moe
ten zorgen geen zodanige opbiengsten te verkrijgen,
men zal zijn gelden permanent onbelegd moeten la
ten. Het voordeel van de mindere belasting zal dan
echter normaliter niet opwegen tegen het nadeel van
de inkomstenderving. In het huidige systeem van
onze landsverordening op de inkomstenbelasting is
derhalve geen plaats voor een wettelijke fictie ter
vaststelling van de opbrengst van tijdelijk niet be
legde gelden, zodat artikel 14 van deze landsveror
dening gerust kan vervallen.

De heer Schólten: Mijnheer de Voorzitter. In
het algemeen ben ik het met het betoog, dat de heer
Jonckheer gehouden heeft, eens. Alleen is het vol
gens mij niet helemaal juist, dat het artikel hele
maal geen bestaansrecht meer zou hebben. Ook ik
geloof niet, dat iemand zijn kapitaal, om van belas
ting vrij te blijven, onbelegd zal laten, maar aan de
andere kant is het wel mogelijk, dat hij geen andere
bronnen van inkomsten heeft dan zijn kapitaal en
dat hij zijn kapitaal gaat opteren. In dat geval ont
komt hij toch aan het betalen van belasting. Dit
punt was indertijd de reden, waarom het Bestuui
gevraagd heeft dit ontwerp, dat wel eens eerder op
de agenda gestaan heeft, af te voeren, teneinde zich
er over te kunnen beraden, of het wenselijk zou zijn
hiervoor- toch nog voorzieningen in het ontwerp te
treffen. In verband met het feit echter, dat er bin
nenkort toch gewerkt zal worden aan de herziening
van de belastingwetten in het algemeen, heeft het
Bestuur geen bezwaar dit artikel voorlopig uit de
landsverordening op de inkomstenbelasting terug te
nemen,  ̂ derhalve te laten vervallen. Later kan dan
bekeken worden, pf er inderdaad reden is om tegen
die mogelijkheid nog een correctie op te nemen.

De Voorzitter: Neemt het Bestuur het amende
ment dan over?

De heer Schólten: Ja, Mijnheer de Voorzitter.

Artikel 1, ala gewijzigd door het Bestuur staan
de de vergadering, wordt zonder discussie en zonder
hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 2. De heer C. W. J. Jonckheer: Ook het
amendement op dit artikel van de heer Smeets neem
ik over, Mijnheer de Voorzitter. Dit amendement
luidt: Artikel 2 wordt gelezen:

,,Deze landsverordening treedt in werking met

ingang van de dag na die van haar afkondiging en
werkt terug to t en met 1 Januari 1948”.

Indien het amendement ondersteund wordt, wil
ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund dooi- de he
ren Henriquez en Mi-. van der Meer.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor-
j;itter. Dit amendement houdt in de eerste plaats ver
band met het feit, dat ook het Bestuur deze veror
dening met ingang van 1 Januari 1948 in werking
wilde laten treden. Afgescheiden daarvan lijkt het
mij logisch, dat het niet meer van kracht zijn van
artikel 14 geacht wordt op 1 Januari in werking te
zijn getreden, teneinde de inkomsten over 1948 te
dekken. Dat is eigenlijk de bedoeling van dit amende
ment.

De heer Schólten: Het Bestuur neemt het amen
dement over. Mijnheer de Voorzitter.

Artikel 2, als gewijzigd door het Bestuur staan
de de vergadering, zomede de titel, de overweging en
het ontwerf in zijn geheel, als gewijzigd door het
Bestuur staande de vergadering, worden achtereen
volgens zonder discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

De Voorzitter stelt hierop aan de oide van be
handeling punt 5 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening houdende bepalingen betreffende het
exploiteren van hazardspelen ter bevordering van
het tourisme en tot wijziging van artikel 266 van het
Wetboek van Strafrecht voor Curagao (191̂ 8—19^9-

en opent de algemene beraadslaging.

De heer Irausquin: Naar aanleiding van dit
ontwerp meen ik goed te doen enige feiten te me
moreren, die ertoe hebben geleid en tevens het een
en ander naar voren te brengen. In hun lapport over
het welvaartsplan Neder landse Antillen 1946 komen
de professoren Goudriaan en Dresden tot de volgen
de conclusie:

,,Alles bij elkaar zien wij in een goed geëxploi
teerd vreemdelingenbedrijf een veelbelovende bron
van welvaart voor de Nederlandsche Antillen”, maar
„intusschen liggen de vruchten van dit vreemdelin
genverkeer niet zoo maar voor het oprapen. Ook op
dit gebied zal voortdurende samenwerking, wij zou
den het zelfs samenspel willen noemen, noodig zijn
tusschen alle belanghebbenden.”

Om het touristenverkeer te bestuderen en te
bevorderen, werd bij G. B. No. 158 dd. 23 Januari
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1947 ingesteld de Cura§aose Toeristen Commissie
en de Arubaanse Toeristen Commissie. De A. T. C.
is na studie van de zaak tot de conclusie gekomen,
dat er' hoofdzakelijk gewerkt moet worden voor het
aantrekken van stay-over touristen, dus zij, die eni
ge tijd op het eiland blijven.

Aruba kan aanbieden: een zeer m.ooi strand;
een prachtige zee; een goed klimaat en een gunstige
ligging in het luchtvaartnet. Dit is onze basis,
maar het is niet voldoende. Er moet in de
eerste plaats gezorgd worden voor goede ho-
telaccomodatie en voldoende ontspanningsgelegen-
heden. Er moeten toegangswegen, strandboule-
vards etc. worden aangelegd, plannen moeten
uitgewerkt en betaald worden. Dit alles vor
dert een zeer aanzienlijk kapitaal; het kapitaal voor
dit grote plan benodigd, is op het eiland Aruba niet
te krijgen. Er zijn echter Nederlandse geïnteres
seerden, die het kapitaal willen fourneren; deze fi
nanciers stellen echter de voorwaarde, dat hun ook
een vergunning voor een casino wordt verleend,
waarin gelegenheid zal worden gegeven tot het hou
den van hazardspelen, zulks alleen voor touristen,
aangezien een touristenhotel alleen, zonder casino
niet renderend is. In dit verband adviseren de pro
fessoren Goudriaan en Dresden in hun rapport:

„Gezien den aard van het publiek, waarop men
zich richt, zouden wij willen aanbevelen, dat er in de
te stichten hotels tevens ontspannings- en veimake-
lijksheidsinrichtingen komen, bij de inrichting waar-
% an minder rekening wordt gehouden met Neder-
landsche opvattingen, dan met die van het te ver
wachten toeristenpubliek. Wij denken daarbij bij
voorbeeld aan een casino, waarvan men — desge-
wenscht —• den toegang tot de speelzaal zou kunnen
reserveeren voor vreemdelingen en clubleden”.

Dit ontwerp beoogt dan ook de mogelijkheid van
«en touristenhotel met casino open te stellen en
voimt dus een onderdeel van ons welvaartsplan. Het
uitgangspunt is en blijft het ontwikkelen van een
eigen bron van inkomsten voor ons gebiedsdeel.

Wij hebben wel eens horen beweren, dat zonder
economische autonomie geen politieke autonomie
kan bestaan en dat, aangezien onze economische wel
vaart thans hoofdzakelijk van één enkele bron af
hankelijk is, nl. de petroleumindustiie, wij eigenlijk
geen basis hebben om aanspraak te maken op zelf
bestuur. Doch wij hebben onze eigen middelen, wel
ke, indien behoorlijk, ontwikkeld en in goede banen
geleid, ons op economisch gebied betrekkelijk ona,f-
hankelijk krninen maken. Ik zeg betrekkelijk, omdat
economisch geen enkel land ter wereld absoluut on
afhankelijk is, zelfs het machtige Amerika niet. Wij
hebben onze eigen br-onnen en die moeten wij zo

spoedig mogelijk trachten te ontwikkelen. Daarom
vertrouw ik, dat de leden van ons College door het
aannemen van dit ontwerp blijk zullen geven van
een bredere kijk op zaken, die passen in het kader
van ons welvaartsplan voor de toekomst. Bij
voorafgaande besprekingen is gebleken, dat niet alle
leden zich kunnen verenigen met onze mening, zulks
gebaseerd op overwegingen van principiële aard.
Hoewel ik ook van mening ben, dat de morele kant
van elke zaak behoorlijk dient te worden bekeken,
ben ik nochtans van oordeel, dat de tegenstanders
van dit ontwerp, in dit specifieke geval, te ver zijn
gegaan. Immers, dit ontwerp biedt voldoende waar
borg tegen misbruik en demoralisatie. Bovendien ligt
het in onze eigen handen de verdere koers der zaken
te bepalen en, indien rrodig, maatregelen te treffen.
De professoren Goudriaan en Dresden zeggen dan
ook in hun rapport:

„Wij zouden willen aanbevelen, dat er in de te
stichten hotels tevens ontspannings- en vermakelijk-
heidsinrichtingen komen, bij de inrichting waarwan
minder rekening wordt gehouden met Nederlandse
opvattingen, dan met die van het te verwachten toe
ristenpubliek.”

Ook ik ben varr mening, dat, wanneer men voor
het algemeen belang opkomt, het otrze plicht is onze:
eigen errge ideeën op zij te zetten.

Met dit ontwerp wordt de eerste daadwerkelijke
stap gedaan, wordt de eerste steen gelegd om onze
eigen economische bronnen aan te boren. Nu kunnen
de plannen voor de touristenhotels met casino, zo
wel voor Curagao als voor Aruba, vastere vorm
aannemen. Als wij de touristenplaatsen gadeslaan en
zien hoeveel aandacht aan het touristenverkeer be
steed wordt en hoeveel daarmee verdiend wordt, dan
kan bij orrs geen twijfel bestaan, dat dit ontwerp tot
bloei van het gehele staatsdeel zal werken. Daarom
doe ik een beroep op mijn geachte medeleden, om dit.
ontwerp met algemene stemmen aan te nemen.

De heer De Jongh: Mijnheer de Voorzitter. Met
grote aandacht heb ik zoeven geluisterd naar alles,
wat de heer Irausquin naar voren heeft gebracht om
het hazardspel, dat vanavond onder de hamer zal
komen, er door te krijgen. Het spijt mij echter, dat
ik mijn stem niet aan dit ontwerp zal kunnen geven.
Wanneer het Bestuur eerst hazardspel of kansspel
wettig verbiedt en ik zie dan de motieven, die het
Bestuur bewogen hebben om kans te geven hier op
Curagao en op Aruba hazardspelen te houden, dan
moet ik zeggen, dat ik zulks beschouw als een euvel,
dat weer tot leven gebracht wordt, terwijl het Be
stuur daar zelf tegen was.
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De heer Irausquin heeft gezegd, dat wij niet
bang behoeven te zijn voor demoralisatie; ik betwij
fel dat, want men weet nooit waar de demoralisatie
begint en waar zij eindigen zal. Bovendien, hetgeen
ik voor mij als een euvel beschouw, wil ik niet in het
leven roepen voor mijn naaste. Daarom kan ik mijn
stem niet aan dit ontwerp geven.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou gaarne aan mijn medelid, de heer De Jongh, wil
len vragen, of de loterijbond Fortuna of een andere
loterij geen kansspel is. Daar het Bestuur hier wette
lijk een kansspel in het leven geroepen heeft, moet
het Bestuur zich niet schamen om terwille van het
gebiedsdeel of van de Nederlandse Antillen een gro
ter kansspel in het leven te roepen. Het Bestuur
geeft momenteel wettelijk kans om een loterij te
houden en houdt zelf ook een loterij; wij krijgen dus
het inconsequente, dat een loterij, toch ook een
kansspel, door het Bestuur gehouden wordt en dat
een hazardspel niet mag worden toegelaten. Daarom
ben ik juist vóór dit ontwerp.

De Voorzitter: Maar het Bestuur is hier niet
tegen, dokter Maal, het was de heer De Jongh, die
hiertegen bezwaren heeft gemaakt.

De heer Dr. Maal: Maar ik vraag daarom juist
aan de heer De Jongh, Mijnheer de Voorzitter, waar
dan de consequentie van het Bestuur zou liggen.

De Voorzitter: Maar U valt het Bestuur aan,
dokter Maal, en niet de heer De Jongh.

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzitter,
ik val het Bestuur niet aan; ik val de heer De Jongh
aan, die zegt, dat het Bestuur geen recht heeft om
over te gaan tot het toelaten van hazardspelen, te r
wijl een loterij — die wel gehouden mag worden —
toch ook een kansspel is.

rechte zoiets naar voren brengt. Moreel beschouwd,
zouden wij geen kansspelen moeten bevorderen;
daarenboven zou men kunnen zeggen, dat wij onze
eilanden topzwaar maken met verschillende voorzie
ningen, die er alleen op uit zijn om op geld te jagen.
Maar er zijn ook vele dingen, die wij een „noodzake
lijk kwaad” noemen. Wij hebben hier vele noodzake
lijke kwaden en dit kan er wel bij! Ik wil daarom de
heer De Jongh verzoeken de economische gevolgen
iu de garanties, welk zoiets voor ons meebrengt ten
is^nzien van het toeristenverkeer niet uit het oog te

vliezen. Dit ontwerp vormt een grote aanlokkelijk-
ilüid voor de toeristen, zoals de heer Irausquin daar
even gezegd heeft. Zelfs is voor de financiering van
het hotelplan op Aruba de voorwaarde gesteld, dat
er een casino moet komen; de kans op het toeristen
verkeer zou anders niet zo groot meer zijn. Ik zou
dan ook zeggen, dat de heer De Jongh, deze punten
in consideratie nemende, zeer zeker wat water in de
wijn zal kunnen doen.

Geen der leden meer het woord verlangende bij
de algemene beraadslaging, verklaart de Voorzitter
die gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

De artikelen 1, 2,, 3, Jf, 5 en 6, alsmede het op
schrift en de overweging worden achtereenvolgens
zondei- discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen.

De Voorzitter: Mijne Heren. Alvorens het ont
werp in zijn geheel in behandeling te nemen, wens
ik te verklaren, dat ik er bezwaar tegen heb. Ik zal
geen hoofdelijke stemming vragen over het ontwerp
in zijn geheel, maar slechts de Griffier verzoeken aan
te tekenen, dat ik beschouwd wil worden tegen dit
ontwerp te zijn geweest.

Wil de heer De Jongh misschien nog wat zeg
gen?

De heer De Jongh: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb gezegd, dat het mij spijt, dat het Bestuur, dat
het houden van hazardspelen met wetten tegenge
werkt heeft, thans zelf zulks in het leven wil roepen
door middel van een wet.

Wat betreft hetgeen de heer Dr. Maal gezegd
heeft over de loterij. Mijnheer de Voorzitter, ik be
schouw de loterij niet als een hazardspel. De op
brengst daarvan is voor de gemeenschap, nl. voor
liefdadigheidswerken.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik zou
zeggen, dat de heer De Jongh niet helemaal ten on

De heer De Jongh: Neen, Mijnheer de Vooizit-

Het ontwerp in zijn geheel wordt vervolgens zon
der discussie en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen.

Vervolgens gaat de Voorzitter over tot de rond
vraag.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Gaarne
maak ik altijd gebruik van de rondvraag; ik heb bij
de rondvraag altijd wat te zeggen. In dit geval wil
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ik iets naai' voien brengen van heel recente waarne
ming. Ik heb in deze zaal nooit gesproken over de
belangen van de Bovenwindse eilanden. Men zal ze
ker denken, dat dit in verband staat met de verkie
zingen; dat is ook zo. Het staat in verband met de
verkiezingen en met de stemmenwerving. Men kan
dat daar allemaal bij bedenken. Om de puntjes op de
i te zetten, wil ik U mededelen. Mijnheer de Voorzit
ter, dat ik laatst erelid ben geworden van de Ver
eniging van mensen van de Bovenwindse eilanden op
Aruba. In die vergadering heb ik verscheidene op
merkingen gehoord van iemand van de Bovenwindse
eilanden, die daar in de laatste tijd enkele weken ver
toefd heeft en de plaatselijke toestanden heeft waar
genomen. Ik heb daar verscheidene klachten ge
hoord, waarvan ik er enkele memoreren zal. Er werd
bv. gezegd, dat er op de Bovenwindse eilanden niet
voldoende schoolbehoeften zijn en dat het hospitaal
daar veel te wensen overlaat. Ook is het loon er- veel
te laag; er is veel werkeloosheid. Verkeer bestaat er
op het ogenblik helemaal niet tussen de eilanden;
dat weet U wel. Mijnheer de Voorzitter; het verkeer
is helemaal onderbroken door het vergaan van de
,,Kralendijk”. Toevallig is er op Aruba iemand, die
een mooi motorschoenertje heeft. Hij wil dat aan
bieden voor het onderhouden van die verbinding.
Ik weet niet wat de prijs was, die aan de „Kralen-
dijk’’ voor de verbinding tussen de Bovenwindse ei
landen en Curasao betaald werd, maar op het ogen
blik is er zeker een gelegenheid om een schoener te
krijgen voor die verbinding. Het schoenertje, dat ik
bedoel, is een mooi en nieuw ding van ongeveer 4
a 5 honderd ton, dat zeer zeker meer passagiers kan
vervoeren dan de gelegenheid, welke wij tot nog toe
gehad hebben. Ik wil er op wijzen, dat wij hier een
gelegenheid hebben om die verbinding weer tot stand
te brengen.

Ik heb bij mijn buurman, collega doktex- Maal,
afgekeken, dat hij reeds een paar punten opgeschre
ven heeft om straks naar voren te brengen. Ten aan
zien van de verkiezingen van de Staten, aan de voor
avond waarvan wij staan, had ik het een en ander
naar voren willen brengen, maar ik zie, dat de heer
Dr. Maal dat ook reeds op zijn lijst genoteerd heeft
en aangezien hij op dat punt misschien hongeriger
is dan ik, wil ik dat liever aan hem overlaten en
daarmee stel ik U ook tevreden. Mijnheer de Voor
zitter, want U bent altijd zo bang voor een lange
rede bij de rondvraag. Ik wil nogmaals met nadruk
wijzen op hetgeen ik daareven gezegd heb ten aan
zien van de Bovenwindse eilanden.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Wat
het zwaarste weegt, moet het eerst aan de beurt ko

men. Ik wil gaai-ne aan de heren Statenleden vooi--
stellen een brief aan het Bestuur te richten, met ver
zoek de huidige onwettelijke en onoirbare toestand
van dit college binnen de koi-tst mogelijke tijd te
doen ophouden door zo spoedig mogelijk de verkie
zingen te doen houden voor een veitegenwoordiging
van het volk van de Nederlandse Antillen en door
een of andere manoeuvre — waar het Bestuur niet
vies van is — te bewerkstelligen, dat deze Staten af
treden of naar huis gestuurd worden en de vertegen
woordigers van het volk tot een nieuw Statencollege
verenigd worden. Ik weet niet of U en de andere
heren er voor zijn een brief aan het Bestuur te stu
ren, Mijnheer de Voorzitter, teneinde met de meeste
spoed tot de verkiezingen over te kunnen gaan en
dan tevens een brief aan de Koningin om deze Staten
te ontbinden.

De Voorzitter: Wordt het voorstel van de heer
Maal ondersteund?

De heer E. Jonckheer: Voor dat ik het voox’stel
van de heer Maal ondersteun, Mijnheer de Voorzit
ter, wil ik dit toch even zuiver stellen. Als ik het
goed begrepen heb, wil de heer Maal een brief schrij
ven aan het Bestuur om er op aan te dringen binnen
de kortst mogelijke tijd verkiezingen te houden. Dat
is iets, dat ik zeer zeker kan ondersteunen. Maar
wat was het tweede voorstel van de heer Dr. Maal?

De heer Dr. Maal: De nieuwe volksvertegen
woordigers zo spoedig mogelijk te laten optreden.

De heer E. Jonckheer: Ik geloof, dat dit uit het
eerste voorstel voortvloeit en daarom acht ik dat
tweede voorstel een beetje voorbarig. Wanneer de
verkiezingen gehouden zullen zijn, kan nog altijd aan
de Koningin een telegram gestuurd worden om de
Staten te ontbinden. Het is moeilijk een dergelijk te
legram nu reeds te sturen, voordat de nieuwe Staten
verkozen zijn. Het eerste voorstel, nl. om zo spoedig
mogelijk de verkiezingen te houden, wil ik gaarne
ondersteunen.

De Voorzitter: Hetgeen de heer Dr. Maal voor
gesteld heeft, was echter één voorstel. Mijnheer
Jonckheer.

De heer E. Jonckheer: Daarom heb ik het even
acherp gesteld. Mijnheer de Voorzitter. Het voorstel
bestaat nl. uit twee gedeelten, nl. het eerste om de
verkiezingen zo spoedig mogelijk te houden en het
tweede om een telegram aan de Koningin te sturen
met verzoek om deze Staten te ontbinden. Met het
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eei’ste gedeelte ben ik het helemaal eens, maar het
tweede gedeelte vind ik op dit moment enigszins
voorbarig. Ik geloof, dat wij daarmee beter kunnen
wachten tot de verkiezingen. Het moment, waarop de
verkiezingen plaats hebben, vind ik de juiste tijd om
dit te vragen.

De heer Dr. Maal: Ik wil niet de kans lopen, dat
men kan zeggen, dat ik wil weten hoe de uitslag van
de verkiezingen is om eerst daarna mijn houding te
bepalen. Ik wil fair zijn en de vertegenwoordiging
van het volk laten spreken en er niet eerst mijn per
soonlijke voordelen uit halen.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zie niet in waarom de twee gedeelten van het voor
stel van dokter Maal niet samen kunnen gaan. Ik
vind het een zeer redelijk voorstel. De heer Maal
vraagt om zo spoedig mogelijk de verkiezingen te
laten houden. Vergis ik mij niet, dan stelt de Gou
verneur de datum vast, waarop het nieuwe College
met zijn werkzaamheden zal beginnen. Er is dan m.i.
helemaal geen bezwaar om ook, indien die brief toch
geschreven wordt, te vragen, dat zo spoedig moge
lijk na de verkiezingen het nieuw verkozen College
aanvangt met zijn werkzaamheden. Ik zou het niet
anders dan vreemd vinden, indien wij na de verkie
zingen nog 4 maanden moesten wachten. Ik ben dan
ook voor het voorstel van de heer Maal in zijn volle
omvang. Alleen zou ik niet van .,manoeuvre” willen
spreken.

De heer E. Jonckheer: Ik kan het voorstel, zo
als de heer Henriquez het gesteld heeft, ook volko
men ondersteunen, Mijnheer de Voorzitter.

Het voorstel van de heer Dr. Maal vervolgens
in stemming gebracht, wordt aangenomen met 8 te
gen 2 stemmen. Tegen stemden de heren De Jongh
en de Voorzitter:

De heer Dr. Maal: Het is een twee of drie weken
geleden geweest, als ik mij niet vergis, dat de Sta
ten bij monde van U, Mijnheer de Voorzitter, in een
commissievergadering aan het Bestuur het verzoek
gedaan hebben ons zo spoedig mogelijk inzage te ge
ven van het rapport inzake het ongeval van de'Kra-
lendijk. Het verwondert mij, dat de Staten dit rap
port nog niet ontvangen hebben en ik zou willen vra
gen of de geachte Bestuursgemachtigde daar mis
schien iets meer van weet en ons kan mededelen,
wanneer dit rapport verwacht kan worden.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.

Naar aanleiding van de vraag van de heer Maal kan
ik mededelen, dat het onderzoek over deze zaak ge
sloten is. De stukken zijn bijna klaar en de Staten
zullen deze zo spoedig mogelijk, ja, zelfs heel spoe
dig ontvangen. Het was een omvangrijk onderzoek,
want er moesten verschillende mensen worden ge
hoord.

De heer Dr. Maal: Mag ik de geachte Bestuurs
gemachtigde vragen of „heel spoedig” betekent
„voor de volgende week”. Mijnheer de Voorzitter?
Want U weet wel, dat wij bij de belofte omtrent de
verhoging van f. 50,— per maand voor de veldwach
ters ook de woorden „heel spoedig” te horen kregen
en eveneens bij vele andere zaken, maar die zijn geen
van alle „heel spoedig” gekomen. Ik zal in de eerst
volgende openbare vergadering vragen of „heel spoe
dig” reeds voorbij is of niet.

Mijnheer de Voorzitter. In het begin van deze
week is het gebouw van de bioscoop „Cinelandia”
voor de derde maal afgebrand. Dat die bioscoop
eerst een andere naam had, doet er niet toe; het is
nu de derde keer, dat in dat gebouw brand is ont
staan. Ik weet niet of de politie wel eens ooit de
brandslangen van Cinelandia gezien heeft, maar ik
heb hier een stuk brandslang, waarmee iemand, die
mee wilde helpen blussen, in de hand bleef staan;
hij had even aan de slang getrokken en bleef met dit
eindje in zijn hand. Het is een schande. Mijnheer de
Voorzitter! Het is een schande, dat, nadat in dat
gebouw twee keer brand is uitgebroken — en het
Cuiagaose spreekwoord zegt nog wel, dat eeir aap
zich niet twee keer laat nat maken — de politie zo
onachtzaam geweest is om de brandslangen in dat
gebouw niet na te kijken! De hele boel is verrot!
Maar het volgende is nog erger. Toen geprobeerd
werd water te tappen van het overblijvende stuk
brandslang, was er geen water! Aangezien het voor
de politie op Curagao niet mogelijk is om brandslan
gen te onderzoeken en voor de waterleiding om watei-
te leveren, zou ik willen voorstellen, dat er een lands
verordening tot stand komt, welke bepaalt, dat rond
om bioscoopgebouwen, waarin films bewaard wor
den, minstens twintig meter onbebouwd moet zijn.
Een van beide: of zij doen hun plicht om water te
leveren en de slangen te controleren, óf de eigena
ren moeten de dupe worden. Maar het mag niet zijn,
dat het Bestuur de hele stad gevaar laat lopen.

Ik zou verder het volgende willen vragen. Er
is heel veel getob geweest over de benoeming van
onze vertegenwoordiger in Nèderland. Eindelijk zijn
wij zover gekomen, dat de Staten twee personen
voorgedragen hebben en dat een daarvan benoemd
zou worden. Het verwondert mij echter, dat die be-
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noeming nog niet gekomen is. Ik wil daarom voor
stellen een brief aan het Bestuur te schrijven om
telegiafisch de goedkeuring van de Kroon te vragen.

Mijnheer de Voorzittei-. Het autoverkeer in deze
stad neemt met de dag toe. Op het ogenblik heb ik
reeds een nummerplaat van een particuliere auto
gezien van een getal ver boven de vijf duizend. Maar
aan parkeergelegenheden is ei- groot gebrek. Ik ap
precieer de geste van deze Gouverneur ten zeerste,
dat hij toestaat, dat vooi' zijn paleis auto’s gepar
keerd worden. Maar dat helpt niet afdoende. Daar
om wil ik nu voorstellen, dat het trottoir aan beide
zijden van het brede Pietermaaigedeelte, waar prac-
tisch niemand loopt — alleen ’s avonds zit er een
man op een stoel op — vernauwd wordt en dat het
midden-gedeelte van de weg ingericht wordt als
parkeergelegenheid. Ik weet niet of mijn medeleden
er voor zijn om in die zin een brief aan het Bestuur
te schrijven.

De Voorzitter: U zou later in een commissiever
gadering op Uw voorstel teiug kunnen komen, dok-
tei Maal.

De heer Dr. Maal: Uitstekend, Mijnheer de
Voorzitter. Verder zou ik een brief aan het Bestuur
willen richten om de nota naai aanleiding van het
eindverslag op de begroting, voor wat betreft het
gedeelte omtrent de havenplannen op Curasao, reeds
nu aan de Staten bekend te maken. Tevens kan daai‘-
in verzocht worden om, indien nodig of wenselijk, de
heer Grote ons mondeling nadere toelichtingen te
laten geven. Er is hier- nl. periculum in mora.

Mijnheer de Voorzitter. Op Curasao bestaat
reeds jarenlang een opleiding voor apotheker; onze
collega De Jongh heeft hier zelf zijn diploma ge
haald. Maar die opleiding gaat nu, reeds sinds ge-
ruimen tijd, met horten en stoten. Momenteel zijn er
drie jongens, die bijna klaar zijn, maar door onwil,
onkunde of v/at het ook zij van een van de gouverne-
ments-apothekers, niet klaar kunnen komen. Ik wil
daarom voorstellen, dat aan de gouvernements-
apothekers vanwege het Bestuur opdracht gegeven
wordt ook adspirant-apothekers op te leiden.

Dan wil ik het nog hebben over het beurzen
stelsel. Ook het beurzenstelsel zou ik willen uitbrei
den, niet alleen tot de kinderen, die naar school
gaan, maar tot andere personen, die hun studie in
Nederland op oudere leeftijd willen voltooien.

De Voorzitter: Maar dat kan toch?

De heer Dr. Maal: Ik heb gehoord van niet.
Mijnheer de Voorzitter.

Verder, Mijnheer- de Voorzitter, heeft U zoeverr
iets voorgelezen over een verandering in het be-
stuurshuis.

De Voorzitter: Ik meerr van rriet, dokter- Maal.

De heer Dr. Maal: Ik meerrde, dat er bij de in
gekomen stukken een dergelijk stuk voorgelezen was.

De Voorzitter: Neen, dokter.

De heer- Dr. Maal: Nou, dan heeft U het niet
voorgelezeu, maar in ieder- geval zal er- eerr tehuis
voor bestuurskindererr komen en weet-ik-al-wat
moois meer, maar- het is beter te voorkomen dan te
genezen en in dit verband wil ik het volgende op
merken. Als men voorbij Stenen Koraal loopt, daar,
waar dat mooie kanon dreigend staat, dan ziet merr
daar ’s avonds laat paartjes. Daar wordt in de open
lucht, orrder toezicht van de jeugd, aan de beeste
lijke behoeften voldaan. Zoiets wekt de jeugd tot de
generatie op. Mijnheer de Voorzitter.

Zoals U weet, was ik tegen de oprichting varr
het bestuurshuis in de vorm zoals het door het Be
stuur was voorgesteld. Ik wil dat tehuis niet vol
hebben met criminele jeugd; ik wil voorkomen, dat
de jeugd crimineel wordt. En om dat te voorkomen,
moet ik zorgen, dat dergelijke aangelegenheden niet
zo maar in de open lucht geschieden.

Het is algemeen bekend — ik weet niet of het
het Bestuur ook bekend is —-, dat vele inbraken nu
door jongens van 12 tot 14 jaar gedaan worden. In
dien ik mij niet vergis, heeft de heer Procureur-Gene-
raal ons hier- eens heel tragisch een opsomming voor
gelezen van jongens van 14 jaar, die onzedelijke han-
delirrgen pleegden enz. enz. en dat het Bestuur daar
machteloos tegenover stond. Maar het Bestuur staat
daar niet machteloos tegenovei-: het Bestuur heeft
dat zelf in de hand gewerkt! Daar kom ik tegen
op; men moet de jeugd dergelijke dingen niet laten
zien. Hoe men het veranderen wil, is zaak van het
Bestuur; het Bestuur moet het beter weten als ik.
Ik heb destijds een oplossing aan de hand gedaan; ik
bi'eek nooit alleen maar af, maar steeds, wanneer ik
iets afbreek, geef ik iets anders om het weer op te
bouwen; ik heb toen dan ook een voorstel gedaan.
Misschien dat het Bestuur echter- een betere oplos
sing heeft; mij goed, maar laat het die dan ook uit
voeren. Laat in ieder geval de toestand, welke nu
heerst, niet gecontinueerd worden; dat zou crimi
neel zijn. Niet de criminele jeugd is crimineel, maar
het Bestuur is crimineel! Ik zou gaarne hebben, dat
de Bestuursgemachtigde straks hierop antwoordt.

Mijnheer de Voorzitter. Wie naar de Bovenwind-
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se Eilanden gaat, kan veel vertellen. In de eerste
plaats is het hoogst noodzakelijk, dat er een inter-
insulaire verbinding komt tussen de drie Bovenwind
se Eilanden en Curagao. De toestand momenteel is
als volgt. De ’’Blue Peter” is voor reparatie naar Cu-
ragao gestuurd — naar men zegt voor een paar
maanden — de ’’Blue Peter” is na gerepareerd te
zijn teruggegaan naar de Bovenwindse Eilanden.
Maar ik weet niet, waar de fout ligt, dat, toen de
Blue Peter op Sint Maarten kwam, de ’’bearing”
doorgebrand was; of de fout ligt op Parera of bij de
kapitein of bij de machinist, dat weet ik niet, maar
in ieder geval vind ik het wel typerend, dat na een
reis van 500 mijl de ’’bearing” al doorbrandt. Ik zou
het liefst willen hebben, dat het Gouvernement een
scheepvaartmaatschappij opricht om die eilanden
onderling en ook met Curagao te doen verbinden.

De Voorzitter: Dat meent U toch niet, doktei'
Maal?

De heer Dr. Maal: Absoluut. Weet U bv.. Mijn
heer de Voorzitter, dat men tegenwoordig van het
ene eiland naar het andere gaat met een scheepje,
dat nog geen acht meter lang is? Ik ben daarmee
overgevaren; het ding deed 11 uur over de reis St.
Maarten — St. Eustatius; dat is te veel! Waarom
kan het in Suriname wel, dat het gouvernement
scheepvaartmaatschappijen opricht en op Curagao
niet? Ik blijf dus bij mijn voorstel.

Ik geloof, dat het onverantwoordelijk is
mensen over te plaatsen, die op de hoogte zijn
van de toestanden en op hun plaatsen men
sen te zetten, die daarvan niet op de hoogte
zijn. Dat is op het ogenblik op St. Eustatius het ge
val. De Ondergezaghebber van Saba ging met verlof
en wat gebeurde? De Ondergezaghebber van St.
Eustatius moet hem gaan vervangen en op diens
plaats komt dan iemand uit St. Maarten te zitten en
zo zitten er nu op 2 eilanden mensen, die de plaat
selijke toestanden niet, althans niet goed kennen en
dat in een tijd, dat zich op St. Eustatius 4 Neder
landse boeren vestigen en ik zelf. Toen ik er kort
geleden was, moest de notaris er aan te pas komen,
omdat een heel stuk grond, dat verkocht is, niet te
recht gebracht kon worden. De Ondergezaghebber,
die tevens notaris is, was er niet, want die zat op
Saba waar te nemen en zijn waarnemer, die steeds
verkouden is — tenminste de dagen, dat ik er' was —
wist van niks.

Verder moet ik hier nog vertellen, dat vijf maan
den geleden de enige bron, welke Oranjestad op
Sint Eustatius van drinkwater voorziet — de Taylor-
well.— kapot was. Er is een expert — ik weet niet of

hij hooggeleerde dan wel zeergeleerde heet —- van
Curagao gekomen, die daar twee tot drie weken ge
weest is en toen tot de ontdekking kwam, dat hij iets
vergeten had van Curagao mee te nemen, waarmee
de molen irr orde gemaakt moest worden. En nog
steeds is Oranjestad verstoken van drinkwater van
die put! Ik zou dus willen vragen. Mijnheer de Voor
zitter, dat er meer efficient gewerkt wordt.

Ik wil verder ook vragen, of het Bestuur, wan
neer op St. Eustatius een particuliere maatschappij
tot stand komt voor de voorziening van electrische
stroom, als het daar twee motoren naar toe stuurt,
de kabeldraad niet wil vergeten. Ongeveer vijf maan
den geleden zijn daar twee motoren naai' toe ge
stuurd, maar twee weken geleden had men de kabels
nog niet ontvangen. Wat doen zij daar dan met die
twee motoren; laten verrotten? Dat had men ze
evengoed op Curagao kunnen laten doen!

Er werd een oude ploeg gestuurd naar Sint
Eustatius. U weet wel, Mijnheer de Voorzitter, dat
de grond op Sint Eustatius heel zacht is; maar de
ploeg verkeerde in een zodanige toestand, dat de as
daar kapot gegaan is. Nu zal het tenminste zes
maanden duren, voordat er een nieuwe as komt. Der
gelijke dingen mogen niet meer voorkomen, Mijnheer
de Voorzitter.

Ik wil nu even terugkomen op de verbetering
van de haven van Sint Eustatius en op de toezeg
ging van de gemachtigde van het Bestuur ongeveei'
in Februari 1947, dat er met spoed, heel spoedig,
een nieuw hospitaal op Sint Eustatius zou komen. De
funderingen zijn aangelegd, maar men is tot nu toe,
na bijna twee jaar tijd, nog niet verder gekomen dan
dat. Vandaar dat ik twijfel aan het „heel spoedige”
van het Bestuur van Curagao.

Op Saba wordt een weg aangelegd van The
Bottom naar Windwardside. Men zou nu denken, dat
dat met een machine zou gebeuren, maar neen, dat
wordt niet met een machine, maar met de hand ge
daan. De mensen moeten steen voor steen wegdra
gen en weggooien. Men zou zeggen, dat, als er iets
opgeblazen moet worden, het met een air-compres-
sor zou geschieden. Maar neen, dat zou te vlug gaan;
het moet met de liand gebeuren; iemand moet tel
kens een harde stoot geven, opdat het zo lang mo
gelijk zal duren! Er is in IMj jaar tijd nog geen 100
meter van die weg klaargekomen. Indien — weer en
wind dienende — het zo doorgaat, zal het minstens
20 jaar duren, voordat die weg klaar zal zijn. Wat
helpt het dan, dat professoren rapporten uitbrengen,
als die toch in de bekende lade gestopt worden?

Door de landraden op Saba is een telegram ge
stuurd naar Zijne Excellentie de Gouverneui' van
Curagao over de school te The Bottom op Saba. Dat
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telegram is nooit op Curasao aangekomen, Mgnheer
de Voorzitter. Zijne Excellentie de Gouverneur heeft
dat telegram niet ontvangen. Ik zou gaarne willen
weten hoe dat in elkaar zit en waar dat telegram
achteigehouden is.

Verder zou ik gaarne vragen wat er geworden
is van de werkbank, waaraan de Sabaanse jeugd
handenarbeid zou leren van de onderwijzer Smit, die
als straf — ik denk hier aan de ,,ile du diable” —
verbannen is naar Sint Maarten, omdat hij het zoon
tje van de Ondergezaghebber een standje gegeven
had. De oorzaak ligt echter veel dieper. Hoe dit ook
zij: er zou daar een werkbank komen; die is daar
aangekomen; zij kon weliswaar niet in een lade ge
stopt worden, maar wel staat zij nu toch in een hooi
schuur te verrotten, terwijl de jeugd van Saba het
hard nodig heeft om iets meer te leren, dan hetgeen
zij leren.

Dan wil ik nog het verzoek doen om het licht
baken van Saba niet te verplaatsen naar Sint Maar
ten. Ik weet wel, dat het wat meer zal kosten, maar
aangezien de Sabaan er zo buitengewoon op gesteld
is om dat lichtbaken te behouden, zou ik aan het
Bestuur het verzoek willen doen om toch maar dat
beetje extra geld te willen besteden.

Ik zou verder nog willen verzoeken, dat op Sint
Maarten vanwege het Bestuur een strengere con
trole uitgeoefend wordt op het vangen van kreeften.
Momenteel is het zo, dat kreeften van alle grootten
verkocht worden. Ik geloof, dat, indien dat zo door
gaat, binnen enkele jaren de kreeftenindustrie op
Sint Maarten tot het verleden zal behoren. Daarom
zou ik willen hebben, dat ten aanzien daarvan wette
lijke regelingen in het leven geroepen worden, waar
ook werkelijk de hand aan gehouden zal worden.

Ik weet, dat ik U verveeld heb. Mijnheer de
Voorzitter, maar U begrijpt, dat het misschien toch
ook wel goed is voor de anderen, al zal ik die ook
wel verveeld hebben.

De heer Henriquez: Naar aanleiding van het
geen de heer Dr. Maal naar voren heeft gebracht,
zou ik het volgende willen opmerken. Mijnheer de
Voorzitter. De heer Maal heeft wel een hele hoop
suggesties aan het Bestuur gedaan, die ik ten zeer
ste apprecieer en ik vertrouw, dat het Bestuur die
ook apprecieert, maar de heer Maal heeft ook een
paar voorstellen gedaan om brieven te schrijven en
daar zijn wij rustig overheen gegaan. Gaan die brie
ven nu weg of wat gebeurt er met die voorstellen?

De Voorzitter: De heer dokter Maal heeft de
gelegenheid om er dieper op in te gaan in de com
missievergadering, mijnheer Henriquez.

De heer Dr. Maal: Commissievergaderingen zijn
onder-onsjes. Mijnheer de Voorzitter, en het is mis
schien beter, dat wij dergelyke dingen in het open
baar behandelen.

De Voorzitter: Maar U kan toch niet tydens de
openbare vergadering brieven gaan ontwerpen en
goedkeuren, dokter Maal?

De heer Henriquez: Maar' de Staten moeten zich
toch uitspreken over de vraag of die brieven wel of
niet verzonden zullen worden, Mijnheer de Voorzit
ter?

De heer Dr. Maal: Ik wil dan verzoeken. Mijn
heer de Voorzitter, deze notulen met deze sugges
ties aan het Bestuur te zenden, met verzoek ze te
willen lezen en er over na te denken.

De Voorzitter: Daar ben ik het mee eens. Maar
zon misschien een van de Bestuursgemachtigden
toch willen ingaan op de suggesties van de heer
Maal?

De heer Statius Muller: Het zou mogelijk zijn,
indien ik er een lijstje van krijg. Mijnheer de Voor
zitter; het zijn zoveel onderwerpen. Maar deze sug
gesties komen toch in de notulen? Ik zou ze dan
daaruit kunnen halen.

De Voorzitter: Inderdaad, Manheer de Bestuurs-
gem achtigde.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het Gouvernement van Suriname heeft enke
le personen uit Nederland uitgenodigd om aldaar te
komen tot bestudering van de sociale toestanden en
om daaromtrent advies te geven. Deze personen zijn
vertegenwoordigers van de drie samenwerkende
vakcentrales. Zij bevinden zich op het ogenblik in
Suriname en zij zullen straks, wanneer zq daar klaar
zijn, via Curasao weer teruggaan naar Nederland.
Het lijkt mij een goede gedachte, om in dit ver
band aan het Bestuur in overweging te geven deze
drie mensen uit te nodigen om ook hier in de Neder
landse Antillen een kort ogenblik te verwijlen, ken
nis te nemen van de toestanden alhier en misschien
raad te geven aan het Bestuur. Ik heb bv. een con
creet geval op het oog; ik zou deze heren heel graag
eens in het College van de Staten willen zien om hun
opvattingen en ervaringen met betrekking to t socia
le verzekeringen te vernemen. Zoeven is daarom
trent nog een brief voorgelezen onder de ingekomen
stukken. Ik zou het Bestuur in overweging willen
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geven een uitnodiging aan deze drie heren te sturen
— het kost niets, want zij zijn op doorreis — om
hier enige tijd te blijven en rond te kijken. Het is
m.i. van zeer groot belang, dat deze personen, die
toch ook zeer belangrijke lichamen vertegenwoordi
gen, juiste inlichtingen over de Nederlandse An
tillen in Nederland zullen kunnen verstrekken. Ik
stel daarom voor de volgende brief aan het Bestuur
te schrijven;

„Hierbij hebben de Staten van de Nederlandse
Antillen de eer de aandacht van Uwe Excellentie
voor het navolgende te vragen.

Naar vernomen wordt, bevindt zich momenteel
in Suriname een drietal vertegenwoordigers van de
samen werkende Nederlandse Vakcentralen, te weten
de Heren Fuykschot, Kuiper en Suurhoff.” — De
drie vakcentrales, dat wil ik er hier tegelijkertijd
aan toevoegen, zijn het N.V.V., de Katholieke Ar
beidersbeweging en het Christelijk Nationaal
Vakverbond — ,,Deze personen zijn door het Bestuur
van Suriname uitgenodigd teneinde de sociale orga
nisatie ter plaatse te bestuderen en van advies te
dienen. :

De mogelijkheid bestaat wellicht, dat ook de
Nederlandse Antillen van deze gelegenheid gebruik
maken om de genoemde personen uit te nodigen na
hun verblijf in Suriname een korte tijd in dit Ge
biedsdeel door te brengen, teneinde de sociale ver
houdingen alhier te bestuderen en desgewenst het
Bestuur van advies te dienen. Aangezien deze per
sonen grote sociale lichamen vertegenwoordigen,
zal het ook tot betere voorlichting van Nederland
strekken, indien zij hier uit eigen aanschouwing de
toestanden keimen.

Om deze redenen hebben de Staten de eer het
Bestuur in overweging te geven een uitnodiging te
zenden aan de voormelde, zich thans in Suriname
bevindende personen, om na hun verblijf in Suri
name ook enige tijd in de Nederlandse Antillen door
te brengen ter fine als voormeld.”

Persoonlijk denk ik hierbij eerst aan o.a. sociale
verzekeringen. Ik wil er bv. even de aandacht op
vestigen, dat wij hier dikwijls praten over sociale
verzekering en hoe dat moet worden ingericht, dat
wij ook wel eens de naam gehoord hebben van „Rijks
verzekeringsbank”, maar dat wij de naam van een
zeer groot instituut als „Centraal Beheer” nog maar
heel zelden hier hebben gehoord. Misschien zouden
deze mensen met zoveel ervaring ons daaromtrent
nuttige inlichtingen kunnen geven; zij zou
den hier het Bestuur misschien nuttige inlichtingen
kunnen geven, want, laten wij het maar eerlijk be
kennen, op sociaal gebied zijn wij nogal dilettanterig.
Daarom wil ik, nu deze mensen toch reeds in Suri

name zijn en het een kleine moeite zal zijn hier enige
tijd te verblijven, deze suggestie doen. Indien mijn
voorstel ondersteund wordt, zou ik het gaarne in
stemming gebracht willen zien. Mijnheer de Voor
zitter.

Het voorstel wordt ondersteund door de heren
Dr. Maal, E. Jonckheer en Henriquez.

De heer Dr. Maal: Alleen zou ik er nog op willen
aandringen, dat het verblijf hier op kosten van
de Nederlandse Antillen zal gebeuren.

De Voorzitter: Ja, dokter, dat verblijf zal na
tuurlijk voor onze rekening zijn. Wij nodigen hen
toch immers uit hier enige tijd over te blijven.

Het voorstel wordt zonder hoofdelijke stemming
aangenomen.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Met
aandacht heb ik geluisterd naar hetgeen mijn ge
acht medelid, de heer Eman, gezegd heeft over de
Bovenwindse Eilanden. Ik ben het roerend met hem
eens, maar ik denk, dat hij ons dierbaar eiland Aru
ba vergeten heeft. Wij staan daar ook voor een groot
probleem; een probleem, dat dringend om oplossing
vraagt. Zoals U weet, zijn er enige tijd geleden gel
den gevoteerd voor een tweede bassin op Aruba. Dit
tweede bassin wordt op het ogenblik gegraven en
komt binnen afzienbare tijd klaar; reeds zijn de aan
nemers begonnen hun rollend materiaal te verpak
ken en weg te zenden. Maar wij hebben niets aan
een tweede bassin, als wij de kademuur niet hebben,
want met de tijd kan de grond weer instorten en dan
zal het misschien dubbel zo duur zijn om dat weer
te laten uitgraven en dan pas een kademuur te ma
ken. Ik zou dan ook van de gelegenheid, dat de aan
nemers daar nog aanwezig zijn, gebruik willen ma
ken om ook de kademuur te laten maken. Ik wil
daarom voorstellen een brief aan het Bestuur te
schrijven om opdracht te geven, dat die kademuur
nu uitgevoerd wordt.

De Voorzitter: Ik wil hiertegenover opmerken.
Mijnheer Iiausquin, dat deze post op de begroting
staat, die, als ik mij niet vergis, nu in behandeling is.

De heer Irausquin: Neen, Mijnheer de Voorzit
ter, er zijn geen gelden aangevraagd voor de kade
muur, maar alleen voor het uitgraven van het tweede
bassin.

De Voorzitter: Maar wij kunnen dit toch niet zo
maar doen? Wij weten niet eens, wat het kost.
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De heel' Irausquin: Ja, maar dit is een uitgave,
die gedaan móet worden, Mijnheer de Voorzitter; wij
hebben anders niets aan het tweede bassin, waaraan
wij al zoveel hebben uitgegeven.

De Voorzitter: Ik begrijp dat volkomen, maar
U begrijpt toch ook wel, dat wij toch niet een aparte
brief kunnen gaan schrijven aan het Bestuur om dat
werk uit te laten voeren, zonder dat wij weten hoe
veel of het kost? Dat moet toch op de begroting aan
gevraagd worden.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Naar ik meen, doet dezelfde moeilijkheid zich
ook voor ten aanzien van de haven van Curagao. In
dien wij dus enige actie ondernemen, zou ik het op
prijs stellen, dat beide havens daarin worden begre
pen. Daarom zou ik willen voorstellen een brief te
schrijven, waarin het Bestuur verzocht wordt eea
gemachtigde te zenden om de Staten voor te lichten
ten aanzien van de stand van zaken. Bij die gelegen
heid kunnen wij vragen stellen en eventueel zo spoe
dig mogelijk toezeggingen doen, die van onze kant
nodig zijn, om het werk voort te kunnen zetten.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. In
afwijking van hetgeen ik zoeven gezegd heb over het
opsturen van de notulen aan het Bestuur, zou ik
gaarne willen hebben, dat voor wat de haven van
Curagao betreft, een brief aan het Bestuur gericht
wordt. Ik had het zoeven willen voorstellen, maar
toen de heer Henriquez zijn suggestie had gedaan,
heb ik dat bepaalde punt vergeten. Om de zaak te
bespoedigen had ik gaarne gehad, dat er een brief
over de haven van Curagao aan het Bestuur geschre
ven werd.

De Voorzitter: Uw voorstel is toch verwerkt in
het voorstel van de heer Van der Meer? De heer Van
der Meer heeft nl. voorgesteld het Bestuur te vragen
een gemachtigde te sturen, die ons op de hoogte kan
stellen van de gang van zaken. Wij kunnen dan, zo
wel ten aanzien van de haven van Curasao, als die
van Aruba een brief aan het Bestuur schrijven, waar
bij wij het Bestuui' machtigen het werk te doen uit
voeren.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Er
staat in de nota van wijzigingen op de begroting niets
over de kademuur van het tweede bassin op Aruba,
maar daarin staat wel iets over het laten samengaan
van het uitdiepen en het construeren van een kade
muur in de haven van Curasao. Daarom had ik gaar
ne die nota van wijzigingen, voor wat betreft de ha
ven van Curasao, ter inzage gekregen met een ge
machtigde van het Bestuur om die toe te lichten.

De Voorzitter: Wij kunnen eventueel, nadat de
Bestuui'sgemachtigde ons zal hebben ingelicht waar
over het gaat en de kostenraming weten, een brief
naar het Bestuur sturen met het verzoek om alsnog
op de begroting te brengen, wat nodig zal
zijn. Maar wij kunnen daaromtrent pas beslissen,
nadat wij meer op de hoogte van deze zaken gebracht
zullen zijn. Het gaat hier nl. niet over 10 of 20 dui
zend gulden, maar het gaat over tonnen. Vandaar
dat het voorstel van de heer Van der Meer mij juister
lijkt.

De heer Dr. Maal: Misschien, dat wij Bonaire
daar dan ook bij kunnen opnemen. Mijnheer de Voor
zitter, en zo ook de Bovenwindse eilanden.

De Voorzitter: Inderdaad, dat zal misschien wel
kunnen.

De heer Henriquez: Het lijkt mij niet juist.
Mijnheer de Voorzitter, dat wij op dit punt de haven
van Curasao en die van Aruba over één kam sche
ren en wel om de reden, door de heer Maal genoemd.
Van de haven van Curasao kennen wij de cijfers al,
terwijl wij die van de haven van Aruba nog niet ken
nen. Bovendien, als ik de heer Maal goed begrepen
heb, is zijn brief van een heel andere strekking dan
die van de heer Irausquin. De heer Maal vraagt al
leen aan het Bestuur, dat het de vragen, gesteld in
het eindverslag, beantwoordt vóór de indiening van
de nota naar aanleiding van het eindverslag, derhalve
zo spoedig mogelijk.

De heer Dr. Maal: Ik heb gevraagd. Mijnheer de
Voorzitter, of wij de nota naar aanleiding van het
eindverslag, waarin het Bestuur het een en ander
over de haven van Curasao zal mededelen, zo spoe
dig mogelijk — werkelijk zo spoedig mogelijk — mo
gen ontvangen en daarbij een gemachtigde te sturen,
om haar mondeling toe te lichten.

De heer Henriquez: Wat de heer Maal dus
vraagt, is, dat men niet wacht tot wanneer de hele
nota gestuurd kan worden, maar dat het stuk be
treffende de haven van Curasao vooruit gestuurd
wordt. Dat is toch een heel andere zaak dan de vraag
van de heer Irausquin om de kademuur te laten ma
ken, want daarvoor moeten cijfers gevraagd worden.
Daarom lijkt het mij onjuist die twee zaken als één
geheel te behandelen. Niet, dat ik enig bezwaar heb
tegen de haven van Aruba, maar wij moeten precies
zien hoe de zaken van elk eiland staan en die zijn op
het ogenblik verschillend.

De Voorzitter: Het voorstel van de heer Dr.
Maal beoogt dus, dat de Staten voor het antwoord
op de vragen inzake de haven van Curasao niet zul-
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len hoeven te  w achten, to td a t de nota  n aa r aanlei
ding van het eindverslag op de begroting zal zijn in
gediend, m aar da t nu d irec t de vragen  a p a rt bean t
woord worden. D at kan  ook lang duren; hoe lang,
weet ik niet. W illen wij de kw estie van de haven van
A ruba in één adem behandelen m et die van C ura
sao in het bijzijn van een B estuursgem achtigde, dan
kan er een brief van de S taten  aan  he t B estuur u it
gaan, waarbij m achtig ing w ord t verleend om die u it
gaven te  doen vóór de aannem ing van de begroting.

De heer Dr. Maal:: Mijnheer de V oorzitter. U it
,,inside inform ation” w eet ik, da t wij n iet hoeven
te w achten op die nota n aa r aanleiding van het eind
verslag. H et is verkeerd om twee dingen m et elkaar
te  verm engen; men krijg t dan een mengelmoes. L a
ten  wij nu over de haven van Curagao spreken en
een volgende keer over de haven van Aruba, m aar
laten  wij die twee dingen n iet aan e lkaar vastkop
pelen, daar zij niets m et e lkaar te  m aken hebben.
Ik blijf dus bij mijn voorstel om een brief aan  het
B estuur te  rich ten  m et verzoek om de inhoud van
de nota n aa r aanleiding van het eindverslag op de
begroting voor zover b e tre ft de haven van Curagao
zo spoedig mogelijk bekend te  m aken en een ge
m achtigde van het B estuur te  willen stu ren  om dat
mondeling toe te  lichten.

De heer Mr. van der Meer: H et g aa t hier om
twee dingen. Mijnheer de Voorzitter. De S taten  wil
len inform aties hebben en m isschien zullen de S ta 
ten hun houding m oeten bepalen. D at kan betreffen
de haven van Curagao en het kan betreffen  de haven
van Aruba, en men kan ze ook op één avond door
één gem achtigde laten  toelichten en men kan ook
ten aanzien van ieder een besluit nemen op één
avond. E r  zijn h ier twee dingen, die blijkbaar u r 
gent zijn en toevallig zijn he t allebei havens; de des
kundige van het B estuur zal waarschijnlijk dezelfde
persoon zijn. W aarom  zouden wij dan n iet één brief
zenden n aar he t B estuur m et verzoek om een ge
m achtigde te  stu ren  en de nodige inlichtingen te
veistrekken , opdat de S ta ten  hun houding kunnen
bepalen, respectievelijk ten  aanzien van de haven op
Curagao en de haven op Aruba. Ik  zie he t bezwaar
niet in, waarom  da t n iet op één avond behandeld zou
kunnen worden.

De heer Em an: Mijnheer de V oorzitter. W at be
tre f t  de haven van A ruba hebben wij in d it geval
te m aken m et een onderbreking van het werk. Het
werk w ordt op het ogenblik onderbroken en de m a
terialen, waarm ee men bezig is d it werk u it te  voe
ren, worden weer teruggezonden n aar Curagao, om
da t men m oet doorgaan m et he t m aken van de
blokken, die de kadem uur vormen. Als men op een
gegeven ogenblik niet van het B estuur opdracht
krijg t om het werk voort te  zetten, m oeten wij sp re

ken van een onderbreking van he t werk. E n  da t mag
niet gebeuren! W aarom  m oet he t w erk op A ruba
onderbroken worden? Is er geen geld? Is he t niet
m eer nodig ? E r  m oet toch een oorzaak zijn, waarom
het werk onderbroken w ordt? Zo lig t he t geval m et
Aruba, Mijnheer de V oorzitter. De heer Maal is een
dokter en ik wil voor hem even de volgende verge
lijking tre ffen : hij heeft een patient, die lijdt aan
acute appendicitus; w at zal hij dan zeggen: „ope
reer die m an” of „ laa t hem eerst even w achten, to t
dat een ander hem onderzocht heeft” ? D at zou een
onderbreking betekenen en zo is he t ook m et de ha
ven van A ruba; he t werk d aa r m óet voortgezet w or
den.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de V oorzitter. Ik
wil even opmerken, da t de kw estie van de haven van
A ruba begonnen is m et S'/e ó 4 millioen, hetgeen
geleidelijk hoger en hoger gaat, to td a t wij op een
gegeven ogenblik to t krankzinnige bedragen komen.
Voor de haven van Curagao hebben wij gezegd: zo
veel zal he t kosten en daar houden wij ons aan. Op
Aruba is m en begonnen m et een klein bedrag en te l
kens kom t men nu m eer vragen. D it betekent nu niet
een onderbreking, m aar er is van de beginne a f aan
een verkeerde voorstelling van zaken gegeven ten
aanzien van de haven van Aruba. Daarom  ben ik
van oorclesl, da t he t koppelen van de haven van A ru
ba aan die van Curagao u it de boze is.

De heer Mr. van der Meer: Ik verzoek U eerst
mijn voorstel in behandeling te  nemen, aangezien het
het verst gaat,, Mijnheer de V oorzitter; ik heb nl.
gevmaagd om een Bestuursgem achtigde te  vragen
om h ier over die beide zaken te  komen praten . De
andere voorstellen waren om m aar over één van de
twee zaken te  praten .

De lieer Dr. Maal: Ik  verzoek hoofdelijke stem 
ming over da t voorstel, Mijnheer de V oorzitter.

H et voorstel van de heer Mr. van der M eer in
stem m ing gebracht, ’wordt aangenom en m et 8 tegen
2 stemmen. Tegen stem den de heren Dr. Maal en
Henriquez.

Geen der leden m eer h e t woord verlangende bij
de rond’/raag , bedankt de Voorzitter  de B estuursge-
m achtigdcn voor de door hen verstrek te  inlichtingen
en adviezen.

De heer S ta tiu s M uller: Mijnheer de V oorzitter.
Ik wil nam ens het B estuur de S taten  dank zeggen
voor de welwillende bejegening van de ontwerpen
van het B estuur, die hedenavond zijn aangenomen,
in het bijzonder da t inzake de hazardspelen. Ik  hoop
m ét de heer Irausquin, da t d it ontwerp zal strekken
to t heil van Curagao en van Aruba.

De Voorzitter  slu it hieron de versadering.
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Vergadering van Vrijdag, de 12de Novem
ber 1 9 4 8 , des avonds te 8  uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren G. W. J. Jonckheer, Mr. S.
W. van der Meer, E. Jonckheer, Dr. P. H. Maal, Ph.
C. Henriquez, Mr. A. A. G. Smeets en J. A. de Jongh,
leden, benevens de heer A. H. M. van Weel, griffier.

AFWEZIG: de heren W. R. Plantz, ondervoor-
zittei', Dr. M. F. da Costa Gomez, F. Visser, L. A. C.
Laclé, J. H. A. Eman en J. E. Irausquin, leden, de
eerste drie genoemden wegens verblijf in het buiten
land.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de volgende ingekomen stukken.

Lo. een gouvernements-depêche dd. 8 Novembei-
1948 no. 9177, houdende vaststelling van de lands
verordening tot aanvulling van de verordening van
de 11de Maart 1918 (P. B. 1918, no. 13), inzake de
dienst der gouvernements-geneeskundigen 1947—
1948-13; 1946-1947-60).

2o. een gouvernements-depêche dd. 8 November
1948 no. 9178, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging en aanvulling van de Ver
ordening van de 1ste November 1932 (P. B. 1932,
no. 107), tot heffing van een bijzonder invoerrecht
op benzine, zoals sedert gewijzigd en aangevuld, laat
stelijk bij de landsverordening van de 22ste Augus
tus 1939 (P. B. 1939, no. 66) (1947-1948-18;
1946-1947-59).

So. een gouvernements-depêche dd. 8 November'
1948 rro. 9179, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging van de Landsverordening

op de inkomstenbelasting 1943 (P. B. 1942, no. 247)
(1947-1948-38).

JfO. een gouvernements-depêche dd. 8 November
1948 no. 9180, houdende vaststelling van de lands
verordening, houdende bepalingen betreffende het
exploiteren van hazardspelen ter bevordering van het
toerisme en tot wijziging van artikel 266 van het W'et-
boek van Strafrecht voor Curagao (1948—1949-9).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
bovenaangehaalde stukken voor kennisgeving aan te
nemen.

oo. een gouvernements-depêche dd. 8 November
1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Pensioenregeling personeel R. K. Ambachts
school „St. Jozef” (P. B. 1945, no. 148).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 3de commissie.

6'o. een brief dd. 26 October 1948 van de Stich
ting Welvaartsplan Nedei'landse Antillen 1946, lui
dende :

„In antwoord op Uw schrijven van 24 September
1948, waarin U de Stichting een aanbeveling deed toeko
men voor de keuze van twee leden voor de Raad van Be
heer van de Stichting Welvaartsplan Nederlandse Antil
len 1946, delen wij U mede, dat in de Algemene Vergade
ring van 25 dezer de Heren F. Visser en E. Jonckheer
tot leden van de Raad van Beheer der Stichting zijn be
noemd”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

7o. een gou\'ernements-depêche dd. 2 November

1948-1949-14.
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1948 no. 7474, waarbij de Staten wordt aangeboden
een afschrift van de brief van de Heer Minister van
Overzeese Gebiedsdelen dd. 27 Augustus 1948, 5e
Afdeling no. 14/651, aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van Curagao, begeleidende een afschrift van
rhet Verdrag van de wereld meteorologische organi
satie, met verzoek zo spoedig mogelijk van advies te
dienen.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 1ste commissie.

8o. een brief dd. 3 November 1948 van de Ko
ninklijke Luchtvaart Maatschappij N. V., waarbij
de Staten wordt medegedeeld, dat de heer L. F.
Bouman op 1 November j.1. zijn functie van
Directeur van het Westindisch Bedrijf der
Koninklijke Luchtvaart Maatschappij N.V. heeft
«fvergedragen aan Dr. D. A. IJsselstijn.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
kan mij herinneren, dat Kerstmis 1934 de Snip uit
Nederland kwam. Op het ogenblik neemt de heer
Bouman ontslag van de K.L.M., West-Indisch Be
drijf. Ik wil hier — en naar ik geloof ook namens de
Staten — een woord van dank uitspreken aan de
heer Bouman voor het feit, dat hij kans gezien
heeft het West-Indisch Bedrijf van de K.L.M. in 13
jaar tijd een dergelijke vlucht te doen nemen en het
te brengen op het peil, waarop het nu staat. De
K.L.M. heeft dank zij directeur Bouman in West
Indië een wereldnaam gekregen.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk verder voor kennisgeving aan te nemen.

9o. een brief dd. 11 November 1948 van de
1ste Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt ge
adviseerd de navolgende stukken, welke om advies in
haar handen gesteld zijn, te deponeren:

1. het telegram dd. 16 April 1946 van Dr. W. W.
de Regt, Grabethstraat 5, Gouda, Nederland, houdende
het verzoek om het hem gegeven ontslag ongedaan te ma
ken.

2. de gouvernements-depêche dd. 6 Mei 1946 no.
2636, inzake de aanleg en verbetering van de wegen op
West-Socotoro te Aruba.

3. de gouvernements-depêche dd. 19 October 1946
no. 9372, waarbij de Staten ter kennisneming wordt aan
geboden afschrift van de brief dd. 14 October 1946 van
de Heer Secretaris-Generaal van de Carribbean Commis
sion met afschrift van het rapport van de conferentie, ge
houden door het Comité voor Caraibisch Tourisme te
New York van 1 tot 7 October 1946.

4. de gouvernements-depêche dd. 5 December 1946

no. 10553, inzake de uitbreiding van de Caraibische Com
missie met twee leden.

5. de gouvernements-depêche dd. 6 December 1946
no. 10553a, houdende de mededeling van de benoeming
van de Heer Dr. W. C. de la Try Ellis tot lid van de Ca
raibische Commissie.

6. de brief dd. 31 December 1946 no. 29 van de
Raad van Politie op Aruba, houdende aanbieding van een
afschrift van de notulen van de Raadsvergadering van
30 December 1946.

7. het telegram dd. 4 Maart 1947 van de Raad van
Politie op Aruba, houdende het verzoek het ontwerp, re
gelende de uitzetting van vreemdelingen, met spoed te
willen behandelen.

8. de brief dd. 10 Maart 1947 no. 7 van de Raad
van Politie op Aruba, houdende aanbieding van de notu
len van de vergadering van 3 Maart 1947, handelende
over de uitzetting van vreemdelingen.

Conform besloten.

lOo. een brief dd. 5 November 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie naar aanleiding van het haar
om advies in handen gestelde verzoekschrift dd. 20
November 1948 van de C.B.L.0. de Staten adviseert
de navolgende brief aan voormelde Bond te schrij
ven:

„De ontvangst erkennende van Uw verzoek dd. 20
October 1948 om in de gelegenheid gesteld te worden in
een commissievergadering der Staten een nadere uiteen
zetting te mogen geven van de belangrijkheid van het ten
behoeve van Uw Bond op de 1ste Aanvullende begroting
voor het dienstjaar 1948 aangevraagd bedrag van
ƒ 140.000,—, hebben de Staten de eer U te berichten, dat
zij, nu het Bestuur blijkens de Nota naar aanleiding van
het Eindverslag op voormelde begroting deze post terug
genomen heeft, geen termen aanwezig achten Uw verzoek
in overweging te nemen.”.

De heer JE. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Dit advies is door mij als waarnemend voorzitter
van de 2de Commissie getekend, maar ik wens hier
toch aantekening te verzoeken, dat ik geacht wil
worden tegen het verzenden van deze brief te zijn.
Ik wil in de eerste plaats, om een duidelijk beeld van
deze zaak te geven, in het kort zeggen, hoe het ver
loop er van geweest is.

Op de Ie suppletoire begroting 1948 is door het
Bestuur een bedrag van f. 140.000,— opgebracht ten
behoeve van de Curagaose Bond voor Lichamelijke
Opvoeding (C.B.L.0.). Op aandringen van de meer
derheid der Staten is deze post bij nota van wijzi
gingen door het Bestuur afgevoerd. Inmiddels ont
vingen de Staten een verzoek van het bestuur van de
C.B.L.0. om in een commissievergadering de nood
zakelijkheid van deze gelden te komen toelichten. Nu
antwoorden de Staten op die brief, dat zij geen ter
men aanwezig achten om op dat verzoek in te gaan.
Ik ben tegen het verzenden van deze brief, Mijnheer
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de Voorzitter, want ik vind, dat, wanneer een instel
ling als de C.B.L.0. de Staten wil inlichten over
de noodzakelijkheid van deze gelden of misschien
over een gedeelte van dat bedrag, het — gezien de
doelstellingen van de C.B.L.O. — van belang is ken
nis te nemen van de toelichting van het Bestuur van
de C.B.L.O. Ik ben daarom tegen het verzenden van
deze brief; ik had liefst gezien, dat de Staten de
C.B.L.O. toch hadden gehoord.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. De
heer E. Jonckheer heeft een lans voor de C.B.L.O.
gebroken. Ik wil wel even zeggen, dat ik het volko
men met hem eens ben. Vooral gezien het feit, dat
de afvoering van deze gelden van de begroting op
aandrang van de Staten is geschied, vind ik deze
brief erg vreemd. Ik wil er voorts even de aandacht
op vestigen, dat wij hier niet te doen hebben met de
een of andere particuliere instelling, die een of an
der groepsbelang of particulier belang vertegen
woordigt, doch met een lichaam, waarvan gezegd kan
worden, dat het werkt in het algemeen belang. De
activiteit van de C.B.L.O. strekt zich uit over de ge
hele bevolking en ik ben van mening, dat een li
chaam, dat aldus arbeidt in het belang van de ge
meenschap als geheel en dat reeds gedurende vele
jaren zeer belangrijk werk heeft verricht, het recht
heeft over een voor haar zo belangrijk onderwerp
als het onderhavige te worden gehoord, wanneer zij
daartoe aan de Staten de wens te kennen geeft, die
ten slotte de vertegenwoordigers van deze gemeen
schap zijn.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Aan
gezien de C.B.L.O. de sport op Curasao wil verbete
ren en meer populair wil maken en er helaas op Cu
rasao nog heel weinig aan sport gedaan wordt, waar
door volgens mij o.a. meer criminaliteit voorkomt
onder de jeugd en men niet dè.t weerstandsvermogen
heeft, dat de jeugd in andere landen heeft, zou ik
willen adviseren deze brief weg te sturen, maar te
gelijkertijd aan het Bestuur het verzoek te doen de
post weer in overweging te nemen.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Wij
kunnen niet vragen om dit weer in overweging te
nemen, want het Bestuur heeft in de nota naar aan
leiding van het eindverslag gezegd, dat het bij de be
groting 1949 hierop terug zal komen. Het Bestuur
is dus alleen bezweken voor de aandrang van de Sta
ten, maar is bij haar opinie gebleven. Vandaar juist,
dat ik deze brief zo vreemd vind.

De Voorzitter: Het Bestuur zal dus wel vanzelf

op deze aangelegenheid by de begroting 1949 teiiig-
komen. Maar gaan de heren nu accoord met het
voorstel van de tweede commissie om deze brief aan
de C.B.L.0. te sturen?

De heer Henriquez: Ik verzoek hoofdelijke stem
ming over dat voorstel. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Dr. Maal: Mynheer de Voorzitter.
Maakt het enig verschil, of wij deze brief nu verstu
ren of een afvaardiging van de C.B.L.O. in een com
missievergadering ontvangen? Ik bedoel dit: Op de
begroting 1948 zijn er geen gelden voor de C.B.L.O.
uitgetrokken, maar het Bestuur zal die op de begro
ting 1949 opbrengen.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzittei'.
Indien wij de delegatie van de C.B.L.O. hier ontvan
gen en de toelichting, welke zij zullen geven, enige
indruk op de Statenleden maakt, is het mogelijk, dat
een van de Statenleden voorstelt om staande de be
handeling van de suppletoire begroting 1948 alsnog
een bedrag voor de C.B.L.O. op te brengen.

De Voorzitter: Ik breng in stemming het voor
stel van de 2de commissie om de onderhavige brief
aan de C.B.L.O. te sturen. Indien de meerderheid van
mening mocht zyn, dat deze brief niet verzonden
moet worden, dan spreekt het vanzelf, dat de Staten
de C.B.L.O. in de gelegenheid kunnen stellen het
door hem aangevraagde bedrag toe te lichten.

De heer Mr. Van der Meer: Maar dan zou er
een voorstel moeten zijn om die mensen hier uit te
nodigen, Mijnheer de Voorzitter, en dat is er niet.
Dat voorstel zou inderdaad wel kunnen komen, maar
het is er niet.

De heer Henriquez: Kunnen wy die twee voor
stellen niet samen laten gaan, Mynheer de Voorzit
ter?

De Voorzitter: Neen, Mijnheer Henriquez, elk
onderwerp moet apart behandeld worden.

Ik breng nu het voorstel van de 2de commissie
in stemming.

Het voorstel wordt verworpen met 6 tegen 2
stemmen. Voor stemden de heren Mr. Van der Meer
en de Voorzitter.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil nu het voorstel doen, dat de Staten alsnog een
afvaardiging van de C.B.L.O. zullen ontvangen.

1948-1949-14.
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De heer Mr. Van der Meer: Ik zou even de vol
gende vraag willen stellen aan het geachte medelid
Henriquez, Mijnheer de Voorzitter. Ontvangen waar
voor? Er is op het ogenblik geen post op dé begro
ting, dus wat zal men moeten toelichten? De wens
van het Bestuur om in 1949 een post op de begro
ting te plaatsen of de voorgeschiedenis van het af
voeren van deze post of wat? Het lijkt mij volmaakt
ovei-bodig om een gezellig onder-onsje te houden
over een post, die er had kunnen zijn, maar die er
niet is.

De heer Henriquez: Theoretisch heeft de heer
Van der Meer gelijk. Mijnheer de Voorzitter; dat
staat als een paal boven water. Maar als de heer
Van der Meer mij zegt, dat hij niet weet, waarover
de heren komen praten, dan verwondert mij dat zeer,
want het is nogal logisch, dat die heren komen pra
ten over die f. 140.000,—, welke het Bestuur op onze
aandrang van de begroting heeft af gevoerd. Of zij
nu met ons komen praten en het zover krijgen, dat
wg het weer op de begroting 1948 brengen of dat wij
tenminste behooilijk ingelicht zijn voor de begroting
1949, dat maakt voor mij niet zoveel uit. In ieder
geval ben ik van mening, dat wij deze mensen die
nen te ontvangen en ik zie niet in, waarom wij wel
moeten zeggen: niet nu, maar wel over een maand,
wanneer het Bestuur met die post op de begroting
komt, vooral, daar ik er persoonlijk van overtuigd
ben, dat, wanneer de Staten aan het Bestuur sugge-
feren deze post weer op de begroting te brengen
— bv. via een amendement — het Bestuur daar wel
geen bezwaar tegen zal hebben. Hét- bezwaar, kwam
van onze kant.

Bij de stemming over dit voorstel van de heer
Henriquez staakten de stemmen, nl. vier stemmen
voor en vier tegen. (Voor stemden de heren Smeets,
C. W. J. Jonckheer, E. Jonckheer en Ph. G. Henri
quez; tegen dè heren De Jongh, Mr. Van der Meer,
Dr. Maal en de Voorzitter).

F. 2323 hebben de Staten de eer U mede te delen, dat zij
met de gewijzigde raming instemmen en er geen' bezwaar
tegen hebben, dat ook dit bedrag, direct aangewend
wordt.”.

Conform besloten.

12o. een brief dd. 8 November 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 15 October 1948 no. 7078 de Staten adviseert de
navolgende brief aan Zijne Excellèntié de Gouver
neur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„Bij gouvernements-depêche dd. 15 October 1948 no.
7078 verzocht Uwe Exellentie te mogen vernemen of de
Staten bereid zijn te zijner tijd op de begroting 1949 de
nodige aanvullende fondsen toe te staan ten behoeve van
de uitbreiding der Julianaschool op Aruba en wel in ver
gelijking met wat reeds op de begroting 1948, 1ste aan
vullende begroting 1948 en begroting 1949 uitgetrokken
is tot een bedrag van ƒ 115.000,— meer.

De daarbij overgelegde toelichting heeft tot de- na
volgende opmerkingen aanleiding gegeven.

Het trok de aandacht, dat in het nieuwe plan lokalen
opgenomén zijn, die tot dusverre niet behoren tot de nor
male schoolbehuizing. Dit is o.m. het geval met het film-
lokaal en vermoedelijk ook met het lokaal voor handenar
beid. Men was algemeen van mening, dat, indien gelden
voor dit soort lokalen beschikbaar gesteld worden, een: be
denkelijk precedent geschapen wordt, waarvan, de gelde
lijke gevolgen niet. te overzien zijn.

Een andere kwestie, die sterk de aandacht getrokken
had, was het uittrekken van architectenhonorarium.

Men begreep, dat op Aruba behoefte bestaat de be
schikking te krijgen over een gelegenheid om, gelijk reeds
op Curagao mogelijk is, culturele filmvoorstellingen e.d.
te geven en zou daarom de volgende oplossing aan de hand
willen doen.

De uitbreiding van de Jiilianaschool beperké zich uit
sluitend tot wat nodig is voor de* school als zodanig.

Bij het voormalige gebouw van Openbare Werken,
dat bestemd is voor openbare leeszaal, wordt een voor
ziening getix)ffen, welke gelegenheid biedt tot het geven
van lezingen, filmvoorstellingen enz. De ligging hiervan
is zeer gunstig, terwijl het complex voldoende ruimte
biedt. Hierdoor wordt een geheel verkregen, dat min of
meer analoog is aan het cultuurcentrum op Curasao.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ingevolge ons Re
glement van Orde wordt deze aangelegenheid aan
gehouden tot de eerstvolgende vergadering.

llo . een brief dd. 5 November 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde brief dd. 19 October
1948 no. F. 2323 van de fungerend-Procureur-Gène-
raal en plv. Administrateur van Financiën de Staten
adviseert de navolgende brief aan voormelde hoofd
ambtenaren te zenden:

„In antwoord op Uw brief van 19 October 1948 no.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Als waarnemend voorzitter van de 2de vaste Com
missie wil ik dit verslag weer intrekken, aangezien
ik van een medelid bericht heb ontvangen, dat hij
een heel nieuw voorstel in dit verband heeft, zódat
ik dit dus graag zou willen aanhouden, totdat Wij
gehoord zullen hebben welk dat voorstel is. Daarna
komen wij weer op deze zaak terug.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt. aldus, besloten.
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loo. een brief dd. 11 November 1948 van de
2de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt ge
adviseerd de navolgende stukken, welke om advies
in haar handen gesteld zijn, te deponeren:

1. het verzoekschrift dd. 4 November 1947 van de
heer Ch. J. A. Beukenboom en 103 anderen te Kralendijk,
Bonaire, inzake de verbetering in de lichtvoorziening op
Bonaire.

2. het afschrift van het verzoekschrift dd. 19 De
cember 1947 van de Apostolisch Vicaris van Curagao aan
Zijne Excellentie de Gouverneur, inzake de verhoging van
het bedrag, dat jaarlijks beschikbaar gesteld wordt voor
het onderhoud van de schoolgebouwen van de R.K. Scho
len op Curagao.

Conform besloten.

VfO. een brief dd. 12 November 1948, waarbij de
2dc- Vaste Commissie de Staten adviseert de navol
gende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur van
de Nederlandse Antillen te schrijven:

,,De Staten van de Nederlandse Antillen veroorloven
zich hierbij de vrijheid het navolgende onder de aandacht
van Uwe Excellentie te brengen.

In de op 28 October 1948 gehouden openbare verga
dering is besloten het Bestuur te verzoeken door middel
vair eeir bestuursgemachtigde de Staten o.m. te willen in
lichten omtrent de stand van zaken van het havenplan-
Curagao, zulks in verband met het feit, dat vernomen
v.'as, dat ernstige stagnatie in de werkzaamheden zou ont
staan als het Bestuur niet spoedig een uitspraak van de
Staten zou krijgen.

In de op Donderdag 11 November j.1. gehouden ge
combineerde vergadering der 3 Vaste Commissies hebben
de heren R. J. Beau jon, lid van het College van Algemeen
Bestuur, en Ir. J. F. Groote, directeur vair Openbare
Werken, bevestigd, dat een spoedige uitspraak der Staten
noodzakelijk is, willen de werkzaamheden ongestoord
doorgang kunnen vinden.

Naar aanleiding van het vorenstaande hebben de
Staten besloten, daar de openbare behandeling van de
1ste suppletoire begroting 1948 en die van 1949, gezien
de urgentie, niet afgewacht kan worden, thans reeds te
kennen te geven, dat zij zich verenigen met de gunning
van de 900 m. kade, zoals voorkomende in het zg. Dam
plan I.”.

De heer C. W. J. Jonckhccr: Mijnheer de Voor
zitter. Ik vraag hoofdelijke stemming over deze brief
en zou gaarne mijn stem in dezen willen motiveren.

In de eerste plaats wil ik even vastleggen, dat
het al of niet medewerken aan de verzending van
deze brief inlioudt de al of niet goedkeuring van het
zgn. Zeelandia- of damplan, waarop het Bestuur
zijn keuze heeft laten vallen.

Het lijkt mij dan juist voorop te stellen, dat de
ontwikkeling van het economische leven in de Ne
derlandse Antillen, waarmede de scheepvaartbewe-
ging gelijke tred hield, en de algemene wens om
naast de olie-industrie ook nog andere blijvende

bronnen van inkomsten te scheppen of te handhaven,
tot de conclusie leiden, dat de haven van het eiland
Curasao moet worden verbeterd en uitgebreid. Op
dit punt bestaat, naar het mij wil voorkomen, geen
verschil van opvatting. De overeenstemming ont
breekt uitsluitend ten aanzien van de wijze, waarop
en de mate, waarin de verbetering en uitbreiding die
nen te worden uitgevoerd.

In deze kwestie een beslissing te nemen is geen
gemakkelijke taak, althans voor mij niet, omdat ik
te dezer zake geen deskundige ben. Enerzijds staat
een verplichting gelden voor het als nodig erkende
doel te voteren en anderzijds eveneens een verplich
ting er voor te waken, dat de gelden der belasting
betalers niet op onverantwoorde of ondoelmatige
wijze worden uitgegeven, casu quo er voor te waken
dat geen jarenlange extra belastingplicht op de rug
van onze belastingbetalers wordt gelegd, tenzij dit
niet te vermijden is. Uit deze twee verplichtingen
vloeit weer een andere plicht voort, namelijk om
tussen de eerste twee het juiste evenwicht te be
waren. Hiervoor een oplossing te vinden is een ver-
l e van gemakkelijke taak en het spijt mij te moeten
zeggen, dat het Bestuur deze taak eerder bemoei
lijkt dan vergemakkelijkt heeft.

Wat is immers het geval? Aan ons zijn twee
plannen voorgelegd, althans bekend, enerzijds het
Zeelandia- of damplan, anderzijds een plan van een
particuliere onderneming de Curagao Harbour Cor
poration, het eerste gesteund door onze Gouverne-
ments technici, het andere door Ir. Ringers. Het
eerste plan kost in totaal ongeveer f. 13.500.000,—,
waarvan, als wij de geachte Bestuursgemachtigde
van gisterenavond mogen geloven, ongeveer
f. 9.000.000,— meer in het bijzonder voor het Haven
complex is bestemd, terwijl het tweede plan de be
lastingbetalers slechts f. 3.500.000,— zal kosten, een
verschil derhalve van niet minder, maar wellicht
meer dan f. 5.500.000,—.

Onder deze omstandigheden achtte ik mij in elk
opzicht verplicht verschillende vragen te stellen, die
tenslotte neerkwamen en ook nu nog neerkomen op
één allesoverheersende vraag, nl. welke zijn de re
delijke verwachtingen ten aanzien van de Curaqaose
haven, die een extra uitgave van meer dan
f. 5.000.000,— kunnen verantwoorden.

De in het Voorlopig Verslag op de Ie supple
toire begroting 1948 gestelde vragen werden gedeel
telijk in het geheel niet en overigens onbevredigend
beantwoord. Blijkens het eindverslag was de meer
derheid het eens over de onvoldoende beantwoording.
Ook de nota naar aanleiding van het eindverslag
geeft geen voldoende antwoord op de zoeven door
'mij genoemde kardinale vraag. De hoop, dat de Be-
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stuui’sgemachtigden in de commissievergadering van
gisterenavond meer licht over deze aangelegenheid
zouden kunnen laten schijnen, werd de bodem inge
slagen. Reeds gisterenavond merkte ik op, dat alle
aangevoerde argumenten er op gericht waren te be
wijzen, dat havenverbetering en -uitbreiding nodig
zijn, feiten, waarover wij het reeds eens zijn. De
grote vraag, of een extra uitgave van ettelijke mil-
lioenen verantwoord is, heb ik evenwel nog niet ho
ren beantwoorden, althans niet aannemelijk horen
maken.

Hierbij wil ik nog even opmerken, dat ik zoveel
nadruk leg op het verantwoord moeten zijn van de
uitgave, niet alleen omdat dit in het algemeen een
vereiste is voor het uitgeven van de gelden der be
lastingbetalers, maar in het bijzonder omdat er nog
talrijke belangrijke werken op uitvoering wachten,
welke even urgent, zo niet urgenter zijn dan de ha
venverbetering. Onder meer denk ik hierbij aan de
volkswoningbouw, waarmede wij, niettegenstaande
de reeds geboekte resultaten, ontstellend langzaam
voortgang maken en waarvoor wij niet altijd zullen
kunnen blijven lenen. Verder de riolering, waarover
een stad, die prat wil gaan op een wereldhaven, zich
moet schamen. En in niet mindere mate denk ik ook
aan de verbetering van de haveningang, die onge
twijfeld ook een slordige duit zal kosten, en aan de
bouw van een vaste oververhinding, de laatste twee
bronnen van gevaar voor de scheepvaart respectie
velijk schade en ergenis voor de samenleving.

Resumerende moet ik dus concluderen, dat een
extra uitgave van ettelijke millioenen, gemoeid met
het Zeelandia- of damplan, mij niet aannemelijk is
gemaakt. Onder deze omstandigheden acht ik het
derhalve niet verantwoord dit plan te steunen, zodat
ik tegen de verzending van de onderwerpelijke brief
zal stemmen.

Het voorstel van de 2de Vaste Commissie ver
volgens in stemming gebracht, wordt aangenomen
met 7 tegen 1 stem. (Tegen stemde de heer C. W. J.
Jonckheer.)

15o. een brief dd. 8 November 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde brief dd. 28 October
1948 van „De Nieuwe Eerste Nederlandse” N.V., ))e-
geleidende een afschrift van een request van'gelijke
datum van deze naamloze vennootschap aan Zijne
Excellentie de Gouverneur van de Nederlandse An
tillen de Staten adviseert de navolgende brief aan
Zijne Excellentie te schrijven:

„Hierbij nemen de Staten van de Nederlandse .Antil
len de vrijheid zich met het navolgende tot Uwe Eïcellen-
tie te wenden.

De Verzekeringsbank „De Nieuwe Eerste Neder-
landsche” N.V. deed de Staten een afschrift toekomen
van haar verzoekschrift dd. 28 October 1948 aan Uwe
Excellentie. Dit verzoekschrift geeft de Staten jianleiding
zich tot Uwe Excellentie te wenden met de vraag of het
Bestuur in beginsel bereid is - om zolang geen definitieve
beslissing is genomen omtrent het instellen van een Gou-
vernements-Verzekeringsbank - het risico en de gehele
administratie aan particuliere verzekerings-maatschap-
pijen over te laten.

Mocht deze vraag ontkennend worden beantwoord,
dan wilden de Staten aandringen om, alvorens de met een
verzekerings-maatschappij bestaande overeenkomst te
verlengen, een open inschrijving te houden, zodoende ook
andere instellingen op dit gebied de gelegenheid gevende
hun aanbiedingen te doen voor welk bedrag zij bereid
zijn het risico en de administratie voor hun rekening te
nemen.”.

16o. een brief dd. 11 November 1948 van de
3de Vaste Commissie, waarbij de Staten geadviseerd
wordt de navolgende stukken, welke om advies in
haar handen gesteld zijn, te deponeren:

1. het verzoekschrift dd. 9 Juni 1946 van leden van
de „Algemeene Curagaosche Bakkersbond” en andere bak
kers, waarbij de medewerking voor de totstandkoming
van verschillende sociale voorzieningen ten behoeve van
de bakkers gevraagd wordt.

2. het verzoekschrift dd. 10 November 1946 van
Prins Kembel en 104 anderen, ovenisten en bakkersge
zellen te Curacao in zake de Zondagsrust.

3. de gouvernements-depêche dd. 25 Februari 1947
no. 2057 betreffende de beschikbaarstelling van studie
beurzen voor het studiejaar 1947/1948 voor Suriname en
Curasao.

4. het verzoekschrift dd. 29 December 1947 van de
heer Guillermo E. P.osario, houdende aanbieding van een
afschrift van een request van een driehonderdtal perso
nen aan Zijne Excellentie de Gouverneur, omtrent zijn
eternieten woningen tot hulpverlening van de woningnood
met verzoek de behandeling van zijn vorige verzoek
schriften, betreffende deze materie te willen bespoedi
gen.

170. een brief dd. 11 November 1948 van de
1ste, 2de en 3de Vaste Commissie, waarbij de Staten
geadviseerd wordt de navolgende stukken, welke om
advies in hun handen gesteld zijn, te deponeren:

1. de gouvernements-depêche dd. 14 October 1946
no. 9207, waarbij Zijne Excellentie de Gouverneur op ver
zoek van Zijne Excellentie de Heer Minister van Over
zeese Gebiedsdelen de Staten in antwoord op hun aan
Hare Majesteit de Koningin aangeboden petitie van 6
Juni 1946 enige mededelingen doet.

2. de gouvernements-depêche dd. 28 November 1946
no. 9642, houdende de beantwoording van een achttal bij
brief dd. 28 October 1946 aan het Bestuur gestelde vragen.

3. de gouvernements-depêche dd. 9 Mei 1947 no.
3635, betreffende de gouvernements-beschikking dd. 26
Maart 1947 no. 3471, houdende de benoeming van de heer
Dr. M. F. da Costa Gomez tot \ertegenwoordiger van Cu-
ragao in Nederland en de daarin door de Staten bij hun
brief dd. 2 April 1947 no. 1 voorgestelde wijzigingen.
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4. de gouvernements-depêche dd. 9 Mei 1947 no.
4525, in antwoord op de brief van de Staten dd. 2 Mei
1947 no. 13, inzake de benoeming van de heer Dr. M. F.
da Costa Gomez tot vertegenwoordiger van Curagao in
Nederland.”.

Conlorm besloten.

De Yoorzitter: Nog zijn van het Bestuur inge-
komen:

1. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
op de ontwerp-lste Aanvullende begroting 1948
(1948-1949-6).

2. Memorie van Antwoord en Nota van Wijzi
gingen op de ontwerp-landsvei’ordening, houdende
Ijepalingen inzake verplichte vacantieregeling (1948
-1949-23).

Deze stukken zullen gedrukt en londgedeeld
worden en zijn in handen gesteld van de betrokken
Vaste Commissies.

Mijne Heren. Ik deel U mee, dat de navolgende
brief met gebruikmaking van art. 24 van ons Re
glement van Orde aan Zijne Excellentie de Gouver
neur- van de Nederlandse Antillen verzonden is;

„Hierbij mogen de Staten de aandacht van Uwe
Excellentie voor het navolgende vragen.

De gewijzigde Staatsregeling brengt het vraagstuk
van de behuizing der Staten en hun griffie naar voren.
In de eerste plaats omdat het aantal leden van 15 op 21
gebracht wordt, in de tweede plaats doordat een nieuwe
instantie in het leven is geroepen i.c. het College van Al
gemeen Bestuur, waardoor een toeneming verwacht kan
worden van het aantal personen, dat achter de bestuurs
tafel zal plaats nemen, in het bijzonder bij de behandeling
van begrotingen.

De huidige Statenzaal is te klein om deze toeneming
te kunnen bevatten. Nu het vraagstuk van verandering
toch aan de orde kwam, is tegelijkertijd nagegaan of de
griffie, die thans in een ander gebouw ondergebracht is
— hetgeen als noodoplossing is aanvaard — wederom bij
de Statenzaal kan worden gevoegd teneinde een geheel te
krijgen.

Na diverse besprekingen met de andere „bewoner”
van de linkervleugel van het Stadhuis en nadat door het
Departement van Openbare Werken plannen ontworpen
en bekeken waren, is ten slotte een oplossing gevonden,
die én voor de Staten én voor de heer Procureur-Generaal
en diens dienst aanvaardbaar is. De heer Directeur van
Openbare Werken zal U ongetwijfeld plan met kostenra
ming en toelichting doen toekomén.

Dat van de zijde der Staten hierover thans reeds ge
schreven wordt, vindt zijn oorzaak in het feit, dat de tijd,
die nog rest tot het tijdstip, waarop de nieuwe voorzie
ning in gebruik genomen moet worden, vrij krap is en de
benodigde gelden bovendien nog aangevraagd moeten
worden. Hierop vooruitlopende mogen de Staten U be
richten, dat zij zich met het door de heer D.O.W. over te
leggen plan IV verenigen en dat zij gaarne zouden zien.
dat de gelden nog op de in behandeling zijnde 1ste sup-
pletoire begroting 1948 gebracht worden — zo nodig als

een 1ste termijn; de 2de termijn kan dan bij 2de Nota
van Wijzigingen op de begroting 1949 gebracht worden —
en dat direct met het werk een aanvang gemaakt wordt.”.

Vervolgens draagt de Voorzitter aan de goed
keuring der vergadering voor, de notulen van de
vergadering van de 14de October 1948 no. 12.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik stei voor de goedkeuring van deze notulen
aan te houden, want ik heb mijn exemplaar pas ont
vangen en zodoende geen gelegenheid gehad het
door te lezen.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

Hierop gaat de Voorzitter over- tot de rond
vraag.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Tot
voor kort bestond de gewoonte, dat de heren prak-
tizijns bij het gerechtshof alhier voor minvermogen
den kosteloos hun diensten verleenden bij de verde
diging van de een of andere zaak. Momenteel schijnt
de toestand echter zo te zijn, dat de meeste prak-
tizijns weigeren zulks te doen. Ik kan mij indenken,
dat hierdoor een moeilijkheid ontstaat voor de min
bedeelden onder ons. Ik zou daarom willen verzoe
ken een brief aan het Bestuur te richten om de oude
toestand te herstellen of een bedrag op de begroting
uit te trekken, waardoor het Bestuur de kosten van
dergelijke verdedigingen op zich kan nemen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de 1’oor-
zittei-. Om te begiiinen bestaat er geen wetsbepaling,
die de praktizijns kan dwingen een dient pro-Deo
te behandelen. Het gebeurt natuurlijk toch wel eens
zonder dwang en vroeger gebeurde het zelfs heel
veel. Voor het verlenen van rechtskundige bijstand
aan prodeanen staat een post op de begroting, maar
de moeilijkheid is, dat er eigenlijk geen behoor
lijke regeling, geen behoorlijk kanaal is, waarlangs
deze prodeanen eindelijk bij de praktizijns belanden.
Op een gegeven ogenblik is er een zodanige toevloed
gekomen — en ik moet er bij zeggen; een volkomen
nodeloze toevloed — van prodeanen, dat een aantal
praktizijns gezegd heeft: ik doe het niet meer; ik
behandel deze gevallen niet. Dit wil niet zeggen, dat
een praktizijn nooit een on- of minvermogende
helpt; dit betekent het zeer zeker niet. Maar men
gaat op het eiland Curagao niet verder in op die z.g.
pro-Deobriefjes; als men iemand helpt, helpt men
hem wel zonder bewijs van onvermogen. Indien men
nu een brief naar het Bestuur wil zenden, zou die,
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meen ik, uitsluitend kunnen inhouden een aandrang
om een behoorlijke regeling voor de prodeanen in
het leven te roepen. De oude toestand herstellen kan
men niet, want er is geen enkele dwang voor de
praktizijns om het te accepteren en bovendien was
die toestand volkomen ongezond. Men heeft hier
wel eens gesproken over de kwaal van echtscheiding,
maar als er ooit een instituut is geweest, dat de
echtscheiding heeft bevorderd, dan is dat wel de
instelling van de prodeanen. Men zou dus aan het
Bestuur uitsluitend een brief kunnen schrijven om
aandrang uit te oefenen hier een wettelijke regeling
te ontwerpen en voor te stellen aan de Staten, waar
door deze prodeanengeschiedenis kan worden gere
geld tot ieders bevrediging. Het is geen onwil van de
kant van de praktizijns, althans niet in het alge
meen, die hier deze moeilijkheid oplevert. Het heeft
echter geen enkele zin een brief aan het Bestuur te
zenden om een post op de begroting te brengen,
want die staat er al op; het geld wordt alleen maar
op het ogenblik niet uitgegeven.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
stel dan voor een brief aan het Bestuur te schrijven
om aan te dringen op het treffen van een regeling
voor deze zaak. Ik ben niet op de hoogte van de
details van deze zaak, maar ik heb het alleen maar
gehad over het gemis, dat er bestaat aan rechtskun
dige bijstand.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit voorstel van de heer Dr. Maal naar de 1ste com
missie te verwijzen.

De heer Dr. Maal: Verder zou ik graag hebben,
dat U ook naar een van de commissies verwijst een
voorstel van mij om een brief aan het Bestuur te
schrijven, teneinde het Bestuur te vragen op welk
artikel van de begroting gelden gevoteerd zijn voor
de bouw van een huis ten behoeve van de voor man
voor dammenaanleg op Rio-Magdalena. Mij is dit
niet bekend. Ik heb daar een pracht van een huisje
gezien en ik geloof, dat dat ergens vandaan is geto
verd, maar waarvandaan, weet ik niet.

De Voorzitter: Weet U zeker, dat dit huis van
gouvernementswege gebouwd is, dokter Maal? An
ders is het gevaarlijk een dergelijke vraag te stellen.

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzit
ter, ik ben er zeker van. Een lid van het College van
•41gemeen Bestuur heeft het laten bouwen.

De Voorzitter: Maar zoeven zei U, dat het van
wege het gouvernement gebouwd is, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Maar ik geloof niet, dat hij
zo royaal is om het op eigen kosten te doen. Mijn
heer de Voorzitter, Het is een gouvernementshuis,
want er wordt huur op betaald.

De Voorzitter: Ja, maar wil men geen slecht fi
guur slaan, dan moet men voor het stellen varr een
dergelijke vraag 100% zeker zijn van zijn zaak.

De heer E. Jonckheer: Ik stel voor deze zaak te
verwijzen naar de 2de Commissie, die dan een onder
zoek kan instellen en verslag uitbrengen, Mijnheer
de Voorzitter.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

De heer Dr. Maal: Dan nog het volgende. Mijn
heer de Voorzitter. Onze Gouvernements-Secretaris
is eind 1947 of begin 1948 met verlof geweest. Nu
is hij weer met verlof; ik hoop, dat dit niet chro
nisch wordt. Hoe kan het, dat iemand biimen zo
korten tijd nu weer met verlof gaat? Ik hoop, dat
dit ook niet leiden zal tot vervroegd pensioen. Ik
zou hem graag ondergezaghebber van Klein-Bonaire
willen maken. Ik stel voor een brief aan het Bestuur
te schrijven om hieromtrent te informeren.

Mijnheer de Voorzitter. Er ontbreekt nog een
.schakel aan hetgeen ik bij de laatste openbare ver
gadering gezegd heb. U herinnert zich, dat daarin
een bi-ief behandeld is, welke aan het Bestuur ge
zonden zou worden inzake het verlenen van me
dische hulp in de ruimste zin aan de minvermogen
den.

Verder zou ik een lans willen bi‘eken voor de
aanstelling van een neuroloog op Curasao, Mijnheer
de Voorzitter. In het bijzonder zou ik hier een neu
roloog willen hebben, omdat het gemis hieraan zeer
gevoeld wordt. In afwachting van het overige, waar
ik om gevraagd heb — o.a. röntgentoestel voor the
rapie, radium, enz. — zou ik dus willen verzoeken
om ook over de neuroloog een brief te schrijven.

Ik heb nog meer. Mijnheer de Voorzitter, maar
ik wil U vragen, of U eerst over deze punten wil be
slissen, alvorens ik verder ga.

Op voorstel van de Voorzitter w'ordt besloten
deze onderwerpen te stellen in handen van de Vaste
commissies, die dan daarover verslag zullen uitbren
gen en wel: de 1ste commissie over het verlof van
de gouvernements-secretaris en de derde commissie
over de kwestie van de neuroloog en het verlenen
van geneeskundige hulp aan minvermogenden.
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De heer Eenriqvtez: Maar dit houdt toch niet in,
dat deze brieven geschreven zullen worden, Mijnheer
de Voorzitter?

De Voorzitter: Neen, Mijnheer Henriquez.

De heer Dr. Maal: Veider wil ik van het Be
stuur inlichtingen vragen. Mijnheer de Voorzitter,
over hetgeen voorgevallen is op West Punt op Ko
ninginnedag. Het schijnt, dat, terwijl men daar met
de feestviering bezig was, een truck met mariniers
door de mensen heen gereden is hetgeen tot onaan
genaamheden geleid heeft. Ik ben nogal nieuwsgie
rig en zou gaarne weten, wat er feitelijk gebeurd is.

Op voorstel van de Voorzitter wordt dit onder
werp verwezen naar de 1ste commissie.

De heer ür. Maal: Dan wou ik, dat U ook naar
de commissie verwees het voorstel om een brief
aan het Bestuur te richten om er de aandacht
op te vestigen, dat het afvalwater van een klein
cafeetje in de Klipstraat, waar de mooie De-Rouville-
weg op uitkomt, zo maar over de openbare weg
loopt. Zo iets hoort niet in de 20ste eeuw in een
wereldstad of in een wereldhaven. Ik zou willen, dat
er óf een stop op de uitlaatpijp, óf dat een aanslui
ting op de riolering gemaakt wordt.

Op voorstel van de Voorzitter wordt dit voor
stel verwezen naar de 3de commissie.

Niets meer te behandelen zijnde en geen der le
den verder het woord verlangende, verklaart de
Voorzitter vei-volgens de vergadering gesloten.
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STATEN van (Je N ederlandse A ntillen
ZITTINGSJAAR 1 9 4 8 -  1 9 4 9

N O T U L E N

No, 15

ONTWORPEN NOTULEN
VAN DE

S T A T E N  V A N  D E  N E D E R L A N D S E  A N T I L L E N

Vergadering van Donderdag, de 2de
cember 1 9 48 , des avonds te 8  uur.

De- Op voorstel van de Voorzitter ■ ' N o r d t  besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

2o. een gouvernements-depêciie dd. 11 November
1948 no. 8781, luidende:

„In antwoord op Uw brief van 15 October 1948 no
121 inzake het gebruik van bulldozers, ki-anen, enz. bij
het Departement van Openbare Werken, heb ik de eer U
het volgende te berichten:

De leiding van genoemd Departement beaamt ten
volle dat waardevolle machines soms door onvoldoende
geschoold en onvoldoende deskundig personeel worden be
diend. Er wordt steeds naar gestreefd om op alle machi-
nes personeel te plaatsen, dat zich zyn verantwoordelijk-
heid bewust IS en dat in staat is onnodige schade te ver
mijden doch het succes van dit streven is verre van vol
ledig. Immers, dergelijk personeel is hier zeer moeilnk te
v m d ^  Eeu bedrijf, dat over geschoolde m achSêdX ™
beschikt, die getoond hebben verantwoordelijkheidsgevoel
te bezitten, laat deze slechts zelden zijn dienst verlaten.
Het gevolg hiervan is dat meestal zorgvuldig uitgezóchte
peonnen tot machinedrijvers worden opgeleid onder
leiding van volwaardige krachten. Doch hierbij doen zich
teleurstellingen voor, die tot schade aan de machines kun
nen leiden. Dit IS een punt van voortdurende zorg, moeite
en toewijding.

Indien het de bedoeling van de Staten is, dat hiertoe
uit andere landen krachten worden ingevoerd, dan zal
ondergetekende zulks gaarne nader overwegen. Hn merkt
echter aanstonds op, dat zulks grote moeilijkheden zal
medebrengen, omdat het gebruik van dergelijke machines
mom toeneemt en personeel met ervaring op dit'gebied
dus slechts zelden beschikbaar is ” ^ genied

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren J. E. Irausquin, Mr. S. W.
van der Meer, E. JonckJieer, Fh. C. Henriquez,' Mr.
A. A. G. Smeets, J. A. de Jongh en Dr. P. H. Maal,
leden, benevens de heer A. H. M. van Weel, griffier!

ZOMEDE: de heer A. G. Statius Muller, lid-
voorzitter van het College van Algemeen Bestuur,
vergezeld van de heren: Mr. J. J. A. Ellis, Procu!
leur-Generaal, Dr. W. J. Goslinga, Inspecteur van
het Onderwijs, A. W. J. Schclten, plv. Administra
teur van Financiën, Dr. A. W. Pot, wnd. Directeur
van de Openbare Gezondheidsdienst, Ir. J. F. Groote,
Directeur van Openbare Werken, Ir. C. A. Willemse,
Directeur van de Landsradio- en Telefoondienst, P.
A. van Stuivenberg, Hoofd van de Landswatervóor!
zieningsdienst, B. A. Bitter, landbouwkundige bij het
Departement van Landbouw, Drs. E. Neioton, wnd.
Directeur van het Departement Sociale- en Econo
mische Zaken, en M. C. Cadieres, Havenmeester.

AhV/EZIG. de heren W. R. Plantz, ondervoor-
'zitter, Dr. M. F. da Costa Gomez, F. Visser, L. A. C.
Lade, J. H. A. Eman en C. W. J. Jonckheer, leden,

'de eerste vier genoemden wegens verblijf in het bui
tenland; de laatstgenoemde wegens ongesteldheid.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me- dit s Ï k  ir h a n d e r je  Ï e i r e r v Ï r i
dedelmg van de volgende ingekomen stukken.  ̂ commissie.

lo. een telegram van het Statenlid L.A.C. Laclé
luidende: „Van Weel Griffier Staten Curagao wegens
vertrek buitenland onmogelijk vergadering Donder
dag bijwonen.”

So. een gouvernements-depêche dd. 12 Novem
ber 1948 no. 9322, luidende:

„Ondergetekende heeft de eer Uwe Staten hierbij te
oen oekomen de prijzen van de voornaamste levensmid

delen en manufacturen over October 1948, onder aante
kening van het navolgende:

1948—1949-15.
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Gestegen zijn de gemiddelde prijzen van:
Katoenenhemden (heren)
Dames japonnen (Rayon)
Herenpakken (w itte)
Herenpakken (stoffen)
Schoenen (Heren)
Schoenen (Dames)

Gedaald zijn:

Onderbroeken
Onderhemden
Damesonderbroeken
Damesonder j urken

Artikel
Manufacturen
Onderbroeken (heren)
Onderhemden (heren)...
Damesonderbroeken ...
Damesonder j urken
Katoenenhemden (heren)
Khakihemden ...........
Herensokken ...........
Herenzakdoeken
Herendassen ...........
Damesjaponnen (Rayon)
Damesjaponnen (Katoen)
Herenbroeken (w itte)
Herenpakken (w itte)
Herenpakken (stoffen)
Ketelpakken (khaki)
Handdoeken
Beddelakens
Tafellakens
Schoenen (Heren)
Schoenen (dames)
Schoenen (keds)

Artikel
Levensmiddelen
Maïsmeel
Aardappelen
Tarwemeel
Bonen ...
Erwten
Spijsolie
Boter blik
M argarine
Reuzel
Koffie ongeb
Thee
Rijst
Suiker
Melk ...
Kaas
Uien
Eieren ...
Brood ...
Vlees gemid
Vis gemid.
Groenten & vruchten

Manufacturen October 1948.

Khakihemden
Herensokken
Herendassen
Beddelakens.

De prijzen van de overige artikelen bleven constant.

Levensmiddelen October 1948.

Gedaald zijn:

Maïsmeel, Tarwemeel, Margarine, Reuzel en Rijst.

Gestegen zijn:
Bonen en Melk.

Prijzen
Eenheid Sept. ’39 Oct. '47 Sept. '48

Prijzen
Oct. ’48

Stuk ƒ 0,25 ƒ 1,67 ƒ 1,97 / 1,86
it „ 0,25 „ 1,33 „ 1,47 ii 1,33
ii „ 0,50 „ 1,75 „ 1,87 ii 1,85
»> „ 1,25 ,, 5,30 „ 7,39 ii 7,01

„ ■ 2,— „ 6,20 „ 6,35 ii 6,60
ti 0,75 „ 6,12 „ 6,25 ii 6,05

paar „ 0,25 „ 0,90 „ 0,92 ii 0,90
stuk „ 0,25 „ 0,66 „ 0,83 ii 0,83

ii 1,50 „ 1,77 „ 2,13 ii 2,10
„ „ 2,50 „ 31,84 „ 25,94 ii 26,—
ii „ 2,— „ 12,69 „ 12,38 ii 13,61
ii „ 2,75 „ 7,33 „ 9,60 ii 9,60
ii „ 10,— „ 36,44 „ 36,50 ii 39,50
ii „ 25,— „ 72,10 „ 62,68 ii 65,—
ii „ 3,50 „ 14,60 „ 15,— ii 15,—
ii „  0,50 „  2,32 „  2,81 ii 2,81
ii , ,  2,25 „  6,17 „  6,61 ii 6,60
ii „  2,— „  7,58 „  11,60 ii 11,60

paar ,, 5,— „ 15,65 „ 15,69 ii 16,44
ii „ 2,— „ 15,25 „ 12,41 ii 15,72
ii „  0,75 „  4,15 „  5,56 ii 5,56

Prijzen Prijzen
Eenheid Sept. ’39 Oct. ’47 Sept. ’48 Oct. ’48

% kg ƒ 0,10 /  0,32 ƒ 0,30 ƒ 0,29
Vz kg. „  0,10 „  0,25 „  0,25 ii 0,25
Vz kg. „  0 ,071/2 „  0,24 „  0,24 ii 0,23
Vz kg. „  0,20 „  0,45 „  0,50 ii 0 ,521/2
Vz kg. „  0 ,221 /2 „  0 ,371/2 „  0,40 ii 0,40
1 L „  0,50 „  1,95 „  2,10 ii 2,10
5 Ibs. „  3,75 „  10,30 „ 9,60 ii 9,60
Vz kg. „ 0,30 „ 1,25 „ 1,50 ii 1,35
1/2 kg. „ 0,30 „ 1,25 „ 1,40 ii 1,25
Vz kg. „ 0,20 „ 0,60 „ 0,62 ii 0,62
Vz kg. „ 1,50 „ 2,20 „ 2,50 ii 2,50
Vz kg. „ 1,10 „ 0,34 „ 0,36 ii 0,34

zakjte 5 Ibs. „ 0 ,371/2 „ 1,55 „ 1,05 ii 1,05
blik 141/2 oz „ 0,25 „ 0,34 „ 0,36 ii 0,40

Vz kg. „ 0,60 „ 2,15 „ 2,10 ii 2,10
Vz kg. „ 0,15 „ 0,34 „ 0,40 ii 0,40
stuk „ 0 ,071/2 „ 0 ,171/2 „ 0,20 ii 0,20

120—130 gr. „ 0,04 „ 0,08 „ 0,08 ii 0,08
1 kg. „ 1,25 „ 2,40 „ 2,60 ii 2,60
2 kg. „ 1,25 „ 2,50 „ 2,70 ii 2,70

gemid. „  0 ,371/2 „ 0,90 „ 1.— ii 1 —
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4o. een gouvei nements-depêche dd. 15 Novem
ber 1948 no. 9371 in antwoord op de brief dd. 5 No
vember 1948 no. 144 van de Staten met als bijlage
een exemplaar van het P. B. 1948 No. 127, luidende:

„Naar aanleiding van nevenaangehaalde brief heeft
ondergetekende de eer Uw College te berichten, dat de
termijnen en data, in acht te nemen voor de onderschei
dene verrichtingen in verband met het opmaken en vast
stellen der kiezerslijsten, alsmede de dag der candidaat-
stelling, op grond van artikel 2 van de landsverordening
van 16 October 1948 (P.B. no. 113) werden bepaald oij
besluit van 27 October jl. P.B. no. 127. Gemakshalve —
en voor zover nodig — gaat een exemplaar van dit Publi
catieblad hiernevens. Vaststelling dier termijnen en data
is geschied na ampele overweging van de practischc
mogelijkheden en moeilijkheden en, waar mogelijk, wer
den termijnen korter gesteld dan de normale. (Vergelijk
het bepaalde in artikel 1, onder de letters c, d, e, f, g
en h.).

I)e stemming zal, ter uitvoering van artikel 31 van
het Kiesreglement, mede op zodanig vroeg tijdstip worden
bepaald als in verband met de omstandigheid, dat voor de
eerste maal verkiezingen op basis van algemeen kiesrecht
worden gehouden, het betrachten van de in verband daar
mede nodige omzichtigheid, de aan de organisatie dezer
verkiezing verbonden zeer omvangrijke voorbereidende
werkzaamheden en de technische mogelijkheden, verant
woord mag worden geacht.”.

5o. een gouvernements-depêche dd. 15 Novem
ber 1948 no. 9419, houdende aanbieding van een af
schrift van het fvonmkiijK Besluit van 19 October
1948 no. 15, waarbij Ie. onder intrekking voor zover
betreft fiet voorzitterschap der Conferentie, van hec
bepaalde onder 3 van het Koninklijk Besluit van 23
December 1947 no. '74, tot voorzitter, met raadge
vende stem, van de Conferentie tussen vertegen
woordigers van Nederland, Suriname en de Neder
landse Antillen wordt benoemd Onze Minister zon
der Portefeuille, Mr. J. R. H. VAN SCHAIK; 2e.
eervol te ontheffen van hun functie als vertegen
woordigers voor Nederland ter onder Ie. genoemde
Conferentie, onder dankbetuiging voor de als zodanig
bewezen diensten: Mr. A. M. JOEKES en Mr. D. U.
STIKKER; 3e. te benoemen als vertegenwoordigers
Voor Nederland: Mr. J. A. JONKMAN en Prof. Mr.
A. N. MOLENAAR.

6o. een afschrift van de gouvernements-beschik-
king dd. 15 November 1948 no. 9400, houdende de
instelling en benoeming van de leden van een com
missie tot het ontwerpen van één of meer wettelijke
regelingen, met memoriën van toelichting, nopens
de rechtstoestand van de landsdienaren van de Ne
derlandse Antillen.

7o. een gouvernements-depêche dd. 16 Novem
ber 1948 noj. 9195, in antwoord op de brief dd. 27

September 1948 no. 94 van de Staten, waarbij hun
wordt aangeboden, een afschrift van de brief dd. 28
October 1948 van de Raad van Beheer van de Stich
ting Welvaartsplan Nederlandse Antillen 1946 aan
Zijne Excellentie de Gouverneur van de Nederlandse
Antillen.

Het afschrift luidt:
„In antwoord op Uw schrijven van 16 dezer, no. 8190,

kunnen wfj Uwe Excellentie de verzekering geven, dat
het rapport van de Professoren J. Goudriaan en D. Dres
den steeds de volle aandacht heeft van de Stichting Wel
vaartsplan Nederlandse Antillen 1946.

Door de organisatie van een permanent bureau, het
Welvaartsplanbureau, worden de nuttige aanwijzingen
uit dit rapport ter kennis gebracht aan belanghebbenden.

Zo werd in de laatste vergadering van de Raad van
Beheer der Stichting besloten, dat door middel van het
Welvaartsplanbureau Dr. P. de Bruin de gelegenheid zal
krijgen een onderzoek te doen naar de aanwezigheid van
klei, welke geschikt zou kunnen zijn voor het fabriceren
van dakpannen.

De middelen waarover de Stichting beschikt zijn
uiteraard niet voldoende om zelf op grotere schaal proef
nemingen te doen met betrekking tot bepaalde welvaarts
bronnen of nog minder zich financieel te interesseren bij
ondernemJngen, die een nieuwe tak van industrie willen
beoefenen. Verscheidene, ook in het rapport van genoem
de Professoren vermelde objecten komen in de eerste
plaats in aanmerking voor uitvoering door het Gouver
nement zelf. Deze objecten zullen t.z.t. onder de aandacht
van het Gouvernement worden gebracht. Ten aanzien van
de objecten, welke meer voor particuliere ondernemers in
aanmerking komen, zal verbinding worden gezocht met
belanghebbenden, hetzij ter plaatse hetzij in Nederland ”,

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

8o. een gouvernements-depêche dd. 17 Novem
ber 1948 no. 9247, in antwoord op de brief dd. 24
September 1948 no. 87 van de Staten, waarbij hun
wordt aangeboden, een afschrift van een brief van
de Heer Minister van Overzeese Gebiedsdelen dd. 23
October 1948, 4e Afdeling no. 4/807, luidende:

„Met verwijzing naar Uw schrijven van 11 dezer, no.
8092/483, inzake de toepassing op de Nederlandse An
tillen van de conventie met betrekking tot de Intergou-
vernementale Maritieme Consultatieve Organisatie, als
mede de aanvraag van een associated membership voor
Uw gebiedsdeel, heb ik de eer Uwer Excellentie mede te
delen, dat tot bovenbedoelde verklaring en aanvraag eerst
dan kan worden overgegaan, nadat die conventie door on
dertekening door de betrokken landen zal zijn tot stand
gekomen en i.c. Nederland als lid zal zijn toegetreden.

In de aanhef van artikel 58 wordt n.1. aan leden van
de conventie de mogelijkheid geboden verklaringen en
aanvragen als hogerbedoeld, te doen. Zodra de conventie
zal zijn tot stand gekomen zal een verklaring als bedoeld
in artikel 58a voor Uw gebiedsdeel worden afgelegd.

Voor wat beti'eft de aanvraag voor het associated
membership moge ik Uw aandacht vragen voor het pro
bleem, dat zich voordoet, wanneer te zijner tijd de positie
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van Uw gebiedsdeel als gevolg van de komende wijziging
van de structuur van het Koninkrijk gelijk is geworden
aan die van het rijksdeel Europa. Alsdan toch zal het dan
gevormde „Verenigd Koninkrijk der Nederlanden” lid zijn
van de I.M.C.0. Men zal zich hebben af te vragen of het
in dat geval nog wel nuttig en mogelijk zal zijn, dat de
Nederlandse Antillen het geassocieerd lidmaatschap uit
oefenen.

In dit verband moge ik U herinneren aan mijn schrij
ven van 20 April j.L, 4e Afdeling, No. 1/281, betreffende
het geassocieerd lidmaatschap van de Economische Com
missie voor Latijns Amerika.

Ik stel mij voor in ruimer verband nader op deze
aangelegenheid terug te komen.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 1ste commissie.

9o. een gouvernements-depêche dd. 18 Novem
ber 1948 no. 5631a, luidende:

„Ondergetekende heeft hiermede de eer Uwe Staten
ter inzage te doen toekomen een exemplaar van het ont-
werp-verdrag van Vriendschap, Handel en Scheepvaart,
hetwelk de Regering der Verenigde Staten van Amerika
zich voorstelt te sluiten met het Koninkrijk der Neder
landen.

Gaarne zal ik, kan het zijn spoedig, vernemen, tot
welke opmerkingen het verdrag Uw College aanleiding
geeft, zomede in welke mate het voor toepassing in dit
gebiedsdeel in aanmerking komt.

Het bijgevoegde exemplaar van het verdrag zal ik bij
Uw antwoord gaarne terugontvangen.’ .

De Voorzitter: Mijne Heren. Gebruik makende
van de bevoegdheid, mij verleend in ait. 21 van ons
Reglement van Orde heb ik dit stuk in handen van
de 1ste commissie gesteld, die hieromtrent heden
avond verslag zal uitbrengen.

lOo. een gouvernements-depêche dd. 18 Novem
ber 1948 no. 8673, luidende;

„Ondergetekende heeft hiermede de eer. Uwe Staten
ter inzage te doen toekoroen een exemplaar van het Ver
slag van de Nederlandse delegatie naar de conferentie tot
herziening van het Internationaal Verdrag betreffende
de Verreberichtgeving, Madrid 1932, gehouden te Atlan
tic City N.Y. van 1 Juli tot en met 2 October 1947.

Daar Zijne Excellentie de Heer Minister van Over
zeese Gebiedsdelen verzoekt, spoedig te mogen vernemen
of dit Verdrag o.m. voor de Nederlandse Antillen kan
worden bekrachtigd, zal ik Uw antwoord hierop gaarne
voor eind November 1948 vernemen.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ook dit stuk heb ik
met gebruikmaking van de bevoegdheid, mij toege
kend bij art. 21 van ons Reglement van Orde in han
den gesteld van de 1ste commissie, wier verslag
hieromtrent straks aan de orde komt.

l lo .  een gouvernements-depêche dd. 18 Novem
ber 1948 no. 8304, in antwoord op de brief van de
Staten dd. 1 October 1948 no. 97, waarbij de Staten
wordt aangeboden een accountantsrapport inzake de

Melkcentrale-J. G. Capriles, welk rapport van be
stuurszijde aan de betreffende instanties om advies
gezonden is.

Op voorstel van de Voorzitter woidt besloten
dit stuk in handen te stellen van ds 2de en 3de com
missie.

12o. een gouvernements-depêche dd. 20 Novem
ber 1948 no. 8777, in antwoord op de brief van de
Staten dd. 15 October 1948 no. 116, luidende:

„In antwoord op bovenaangehaalde brief heb ik ffe
eer Uwe Staten het navolgende mede te delen:

Ook als wordt overgegaan tot de bouw van een vaste
oeververbinding, zal aanschaffing van het hier bedoelde
materieel toch niet kunnen worden voorkomen, omdat mot
de bouw van een vaste brug minstens drie jaren gemoeid
zullen zijn en het onverantwoord is, gedurende die tijd
zonder behoorlijk bergingsmateriaal voor de schipbrug
te blijven. Daarenboven houdt de onderhavige kwestie ten
nauwste verband met de vraag of door het bouwen van
een vaste brug de schipbrug zou moeten verdwijnen.

Voor het behoud van de schipbrug kunnen m.i. de
navolgende argumenten worden aangehaald:

1. De hoofdverkeersader van Willemstad loopt van
de Bredestraat (P) over de schipbrug naar de Brede-
straat (0). Het verbreken van deze verbinding zou de be
langen van deze handelswijken sterk schaden daar hier
van ongetwijfeld verplaatsing van een deel van het be
staande handelscentrum het gevolg zal zijn, hetgeen noch
nodig, noch raadzaam geacht wordt. Hoewel het ontstaa.n
van nieuwe woonwijken moet worden toegejuicht, mag
dit niei, geschieden tegen de redelijke belangen van de
oude in.

Ook voor de voetgangers zou het voortbestaan van de
Koningin Emmabrug naast de nieuwe brug vereist zijn,
daar zij niet dag en nacht op de veerponten kunnen aan
gewezen zijn.

Evenals het behoud van de schipbrug van eminent
belang is, geldt dit voor het behoud der veerboten. Indien
de schipbrug geopend is, moet er een overzetgelegenheid
blijven bestaan, daar voor voetgangers de afstand Punda-
Otrabanda via de nieuwe hoge brug welke afstand op
31/2 K.M. wordt geschat — te groot is om te lopen, ook
indien deze enigszins bekort kan worden door een kortere
verbindingsweg voor voetgangers.

2. De schipbrug is een der grootste beziensv/aardig-
heden voor de vele, Curagao bezoekende toeristen. Zij da-
teeit van 1899 en is voor de meeste vreemdelingen een
uniek gezicht. In artikelen en op foto’s van buitenlandse
journalisten en fotografen komt zij altijd voor.

Op grond van het vorenstaande moge ik Uwe Staten
derhalve als mijn mening te kennen geven, dat de ge
vraagde credieten voor aankoop van lichters, pompen en
jacks niet kunnen gemist worden.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 2de commissie.

13o. een gouvernements-depêche dd. 23 Novem
ber 1948 no. 8585, in antwoord op de brief van de
Staten dd. 31 December 1947 no. 127 met afschrift
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vau een brief dd. 4 October 1948, Ie en 7e Afdeling,
no. 2S/760 van Zijne Excellentie de heer Minister
van Overzeese Gebiedsdelen aan Zijne Excellentie de
Gouverneur van de Nederlandse Antillen, luidende;

,„Verwijzende naar bovenaangehaalde brief van Uv/e
Staten heb ik de eer Uw College hierbij afschrift te doen
toekomen van de brief van de Heer Minister van Over
zeese Gebiedsdelen dd. 4 October 1948, Ie en 7e Afdeling
no. 26/760.

Uit deze brief blijkt, dat de motieven, waarop mijn
ambtsvoorganger afwijzend stond tegen toetreding van
de Nederlandse Antillen tot het Statuut der Internatio
nale Vluchtelingenorganisatie, thans zijn vervallen.
Thans blijft echter de vraag, welke bijdragen de Neder
landse Antillen bij eventuele toetreding tot het Statuut in
de kosten der organisatie zouden kunnen geven.

Gaarne zal ik van Uwe Staten antwoord op boven
aangehaalde vraag vernemen.”.

Het afschrift luidt;
„Ik heb de eer het volgende onder de aandacht van

Uwe Excellentie te brengen.
Bij missive van 6 November 1947, Ie en 7de Afdeling

No. 8/697 werd krachtens daartoe verleende Koninklijke
machtiging aan Uw ambtsvoorganger verzocht om over
eenkomstig het bepaalde in artikel oü van de Staatsrege
ling der Nederlandse Antillen aan de Staten om advies te
doen voorleggen het ontwerp van wet tot goedkeuring
voor Indonesië, Suriname en de Nederlandse Antillen van
het Statuut der Internationale Vluchtelingenorganisatie.

Nadat Uw ambtsvoorganger aan oit verzoek gevolg
had gegeven, verklaarden de Staten tegen het wetsont
werp geen bezwaar te hebben. In zjjn, dit advies begelei
dend schrijven van 26 Januari d.a.v. No. 550/25 verklaar
de Dr. Kasteel echter in de toetreding van de Nederlandse
Antillen tot het Statuut geen enkel voordeel te kunnen
zien en daartoe dan ook niet te kunnen adviseren, welk
oordeel in hoofdzaak was gegrond op de overweging, dat
deelneming in het Statuut de consequentie met zich zou
brengen, dat vluchtelingen of verplaatste personen zouden
moeten worden opgenomen en onderdak zou moeten wor
den verschaft, hetgeen vooral wanneer het betrekkelijke
grote groepen zou betreffen, voor het Staatsdeel niet te
ondersehatten moeilijkheden zou opleveren. Bovendien
meende Uw ambtsvoorganger dat, terwijl andere landen,
naast ideële overwegingen met het oog op hun industrie
belangen kunnen hebben bö deelneming aan het Statuut,
deze belangen in de Nederlandse Antillen vrijwel ont
breken.

Op deze aangelegenheid thans terugkomende, moge
ik bij het voorgenoemde aantekenen, dat voor de vi-ees,
dat een land door toetreding tot het Statuut -v erplicht zou
zijn vluchtelingen of verplaatste personen op te nemen,
geen aanleiding bestaat. Immers berust de organisatie op
vrijwillige medewerking der deelnemers, in verband
waarmede in de memorie van antwoord op het voorlopig
verslag betreffende het wetsontwerp tot goedkeuring van
het Statuut voor het Rijk in Europa (zitting der Tweede
Kamer 1946—-1947-467 no. 12 blz.3)x) uitdrukkelijk is
verklaard, dat ieder land vry bljjft te beoordelen of het

x) Spoedshalve is het wetsontwerp tot goedkeuring
van het Statuut voor Nederland afzonderlijk bij de Tweede
Kamei* ingediend en inmiddels door dit College aanvaard.

vluchtelingen wil opnemen. In dit opzicht staat dus aan
vaarding van het Statuut ook voor Uw gebiedsdeel niets
in de weg.

In de in hoofde dezes genoemde missive werd voorts
verzocht te mogen vernemen welk percentage van het
aandeel van Nederland in de uitgave der Internationale
Vluchtelingenorganisatie, bij aanvaarding van het Sta
tuut door de Nederlandse Antillen, voor rekening van dit
gebiedsdeel zou kunnen w'orden genomen. Deze uitgaven
zjjn blijkens de memorie van toelichting op het wetsont
werp tot goedkeuring van het Statuut voor het Rijk in
Europa, voor het eerste jaar wat het administratief werk
betreft op 4.800.000 en voor de operatieve uitgaven op
$ 151.060.500 begroot. Het aandeel van Nederland is hier
bij vastgesteld resp. op 1.40 en 0.90 procent. Deze vraag
is uiteraard in verband met zjjn afwijzend advies omtrent
de toetreding van de Nederlandse Antillen tot het Sta
tuut, door Uw ambtsvoorganger niet beantwoord.

Nu echter de vrees voor verplichte opneming van
vluchtelingen en verplaatste personen is weggenomen en
de humaniteire strekking van de organisatie meer op de
voorgrond kan treden, zou ik, indien Uwe Excellentie met
het gunstig advies van de Staten zou kunnen instemmen,
alsnog gaarne vernemen, welke bijdrage Uw gebiedsdeel
in het Nederlands aandeel in de kosten der organisatie
zou kunnen geven. Ik teken hierbij aan, dat Indonesië en
Suriname zich reeds met toetreding tot het Statuut heb
ben accoord verklaard.

Een zo mogelijk spoedig antwoord zou zeer op prijs
worden gesteld.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 1ste commissie.

ll/o. een gouvernements-depêche dd. 25 Novem
ber 1948 no. 8090e met bijlagen, in antwoord op de
brieven van de Staten dd. 24 September, 15 October
en 8 November 1948, respectievelijk nummers, 86,
119 en 146, luidende;

„Met beleefde verwijzing naar bovenaangehaalde
brieven, heeft ondei'getekende de eer Uw College hier
nevens aan te bieden afschrift van dezerzijdse beschik
king van heden No. 8090a., waarbij o.a. de Heer M. P.
Gorsira, met ingang van de 3de December 1948, benoemd
wordt tot Vertegenwoordiger van Curagao in Nederland.

Naar aanleiding van het gestelde in de tweede alinea
van bovenaangehaalde brief van 15 October d.j. zij be
richt, dat zowel aan de Heer Minister van Overzeese
Gebiedsdelen als aan de Heer Gorsira, voornoemd, werd
bericht, dat tegen vergoeding van de door betrokkene te
maken ver\ oei skosten v̂ an zijn eigen vervoermiddel van
Curasao naar Nederland v.v. en tegen het toekennen van
een vergoeding voor het gebruik van dat vervoermiddel
dezerzijds geen bezwaar bestaat. Aangezien het bedrag
der toe te kennen vergoeding hier niet kan worden be
groot, is aan voornoemde Bewindsman verzocht bedoeld
bedrag te willen vaststellen en aan betrokkene uit te be
talen. Zodra van voornoemde Minister wordt vernomen
op welk bedrag genoemde vergoeding is vastgesteld, zal
hiervan mededeling worden gedaan aan Uw College.

1948—1949-15.
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Tenslotte moge ondergetekende hiernevens nog aan

bieden afschrift van dezerzijdse beschikking van heden
No. 8090 f., waarbij met ingang van 'de 3de December
1948 de Gouvernements-Beschikking dd. 26 Maart 1947
No. 3471, waarbij de Heer Dr. M. F. da Costa Gomez
werd toegevoegd aan de Heer Minister van Overzeese Ge
biedsdelen, buiten werking wordt gesteld.”.

15o. een afschrift van de gouvernements-be-
schikking dd. 26 November 1948 no. 9544, houdende
een nieuwe samenstelling van de Commissie voor
Veilig Verkeer.

Op voorstel van de Voorzitter worden deze stuk
ken voor kennisgeving aangenomen.

16o. een verzoekschrift dd. 20 November 1948,
van de Commissie voor de Muziekschool, waarbij de
Staten wordt aangeboden een afschrift van het me
morandum, dat zij aan Zijne Excellentie de Gouver
neur heeft aangeboden ter voorbereiding van een
bespreking, betreffende de oprichting van een mu
ziekschool op Curasao, met verzoek om steun.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 2de en 3de Com
missie.

17o. een gouvernements-depêche dd. 2 Decem
ber 1948 no. 10190, waarbij de Staten wordt mede
gedeeld, dat in de vergadering van de Staten van
2 December 1948 als gemachtigde in de zin van ar
tikel 99 der Staatsregeling zal aanwezig zijn de Heer
A. G. Statius Muller, lid-voorzitter van het College
van Algemeen Bestuur mede namens de overige le
den van dit College, waarby hij zal vergezeld zijn van
de navolgende Heren als deskundigen; de Procureur-
Generaal, de Inspecteur van het Onderwijs, de plv.
Administrateur van Financiën, de Directeur van
Openbare Werken, de wnd. Directeur van de Openba-
i’e Gezondheidsdienst, de Directeur van de Landsra-
dio- en Telefoondienst, het Hoofd van de Landswater-
voorzieningsdienst, B. A. Bittei, landbouwkundige
van het Departement van Landbouw, Drs. E. New
ton, wnd. Directeur van het Departement Sociale- en
Economische Zaken en de Havenmeester.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

18o. een brief dd. 29 November 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van het in
haar handen om advies gestelde voorstel van het lid
Dr. P. H. Maal, gedaan in de openbare vergadering
van de 12de November 1948, om aan het Bestuur

een brief te schrijven om inlichtingen over het ge
beurde met een truck van de Mariniers gedurende
een volksfeest op 31 Augustus j.1. te Westpunt, de
Staten adviseert hieraan geen gevolg te geven, om
dat de voorsteller later verklaard heeft, dat veront
schuldigingen aangeboden zijn, zodat het incident,
zo dit plaats gehad mocht hebben, als gesloten be
schouwd dient te worden.

19o. een brief dd. 29 November 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie naar aanleiding van het in
haar handen om advies gestelde voorstel van het lid
Dr. P. H. Maal, gedaan in de openbare vergadering
van de 12de November 1948, om aan het Bestuur een
brief te schrijven om inlichtingen aangaande de kort
achter elkaar aan de Gouvernements-Secretaris ver
leende buitenlandse verloven, de Staten adviseert
hieraan geen gevolg te geven en de voorsteller in
overweging te geven deze aangelegenheid op te ne
men met het betrokken lid van het College van Al
gemeen Bestuur c.q, departementshoofd.

Conform besloten.

20o. een brief dd. 29 November 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van het haar
om advies in handen gestelde voorstel van het lid
Dr. P. H. Maal, gedaan in de openbare vergadering
van de 12de November 1948, om aan het Bestuur een
brief te schrijven betreffende de rechtsbijstand aan
prodeanen, de Staten adviseert de navolgende brief
aan Zijne Excellentie de Gouverneur van de Neder
landse Antillen te zenden:

„Hierbij mogen de Staten de aandacht van Uwe Ex
cellentie voor het navolgende vragen.

Het is van algemene bekendheid, dat on- of minver
mogenden sedert enige tijd practisch van rechtskundige
bijstand verstoken zijn.

Het behoeft wel geen betoog, dat dit ongewenst is en
dat het aanbeveling verdient hierin wijziging te brengen.

Het is om deze reden, dat de Staten zich tot Uwe
Excellentie wenden met het verzoek na te willen laten
gaan of een regeling getroffen kan worden, welke het
ook aan min- en onvermogenden mogelijk maakt zich in
voorkomende gevallen van rechtskundige bijstand te ver
zekeren.”.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ofschoon ik dit advies getekend heb als
plaatsvervangend voorzitter van de 1ste commissie,
kan ik mij er niet helemaal mee verenigen. Er komt
een zin in voor, die niet juist is. Er staat nl. in het
advies, dat de on- en minvermogenden „practisch”
uitgesloten zijn van rechtskundige hulp; ik veron
derstel, dat hier moet staan „rechtens”. Ik stel dus
voor om de brief in die zin te wijzigen.
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Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt het advies in zijn geheel, als aldus gewijzigd,
zonder discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen.

21o. een brief dd. 1 December 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie de Staten adviseert de navol
gende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur van
de Nederlandse Antillen te zenden:

„Naar de Staten vernomen hebben, heeft de ambte
naar, van wege de Nederlandse Antillen toegevoegd aan
de heer Minister van Overzeese Gebiedsdelen, in een ra
diotoespraak medegedeeld, dat de Eedactiecommissie uit
de Eonde Tafel Conferentie haar werkzaamheden op 14
November 1948 heeft voltooid. De Nederlandse Regering
zou evenwel de publicatie van het rapport dier commissie
op dit ogenblik niet wensen, doch een overgangswet voor
de Nederlandse Antillen overwegen. Een „schets” (voor
ontwerp?) van deze wet zou aan de bedoelde Redactie
Commissie worden voorgelegd.

De Staten zouden gaarne hierover worden ingelicht.
Zo nodig zouden zij gaarne willen zien, dat het Bestuur
in Nederland hiernaar informeert. Immers deze zaken
zijn van het allerhoogste belang voor dit Gebiedsdeel en
het verwondert de Staten, dat zij daarvan slechts op on
officiële wijze vernemen.

De Staten willen opmerken, dat er naar hun mening
geen noodtoestand heerst in de Nederlandse Antillen, zo
dat noodwetgeving voor dit gebiedsdeel niet gewenst is;
voorts dat de huidige Staatsregeling op zich zelf moet
worden beschouwd als overgangsrecht, zodat zij het wei
nig wenselijk zouden achten van het ene overgangsrecht
naar het andere over te stappen.

De Staten zijn van mening, dat eerst de algemene
verkiezingen in het voorjaar van 1949 gehouden moeten
worden, alvorens verdere staatkundige wijzigingen aan
de orde worden gesteld.

Zij zouden het op prijs stellen als Uwe Excellentie de
Regering in Nederland van hun zienswijze in kennis wil
stellen.”.

22o. een brief dd. 2 December 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 2 November 1948 no. 7474, de Staten adviseert
de navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van de Nederlandse Antillen te schrijven:

„Ter voldoening aan het verzoek, vervat in de gou
vernements-depêche dd. 2 November 1948 no. 7474 heb
ben de Staten de eer Uwer Excellentie te berichten, dat
hun van geen bezwaar gebleken is ten aanzien van de
ratificatie voor de Nederlandse Antillen van het op 11
October 1947 te Washington gesloten Verdrag van de
Wereld Meteorologische Organisatie met slotprotocol en
het Protocol betreffende Spanje en Bijlagen, onder voor
behoud ten opzichte van de financiële consequenties hier
van, daar hieromtrent by gebrek aan gegevens geen oor
deel gevormd kan worden.

De bij voornoemde depêche overgelegde stukken ge
lieve Uwe Excellentie hiernevens aan te treffen.”.

23o. een brief dd. 2 December 1948, waarby de

1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-de
pêche dd. 18 November 1948 no. 5631a, betreffende
het ontwerp-verdrag van Vriendschap, Handel en
Scheepvaart, hetwelk de Regering dei' Verenigde
Staten van Amerika zich voorstelt te sluiten met het
Koninkrijk der Nederlanden, de Staten adviseert de
navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gouver
neur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„Ter voldoening aan het verzoek, vervat in de gou
vernements-depêche dd. 18 November 1948 no. 5631a
hebben de Staten de eer Uwer Excellentie te berichten,
dat het ontwerp-verdrag van Vriendschap, Handel en
Scheepvaart, hetwelk de Regering der Verenigde Staten
van Amerika zich voorstelt te sluiten met het Koninkrijk
der Nederlanden, hun tot geen opmerkingen aanleiding
gegeven heeft, terwijl ten aanzien van de toepasselijkheid
ervan in de Nederlandse Antillen van geen bezwaar ge
bleken is.

Vorenbedoeld ontwerp gelieve Uwe Excellentie hier
bij aan te treffen.”.

2JfO. een brief dd. 2 December 1948, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haai'
om advies in handen gestelde gouvernements-de
pêche dd. 18 November 1948 no. 8673, begeleidende
een veislag van de Nederlandse delegatie naar de
conferentie to t herziening van het Internationaal
Verdrag betreffende de Verreberichtgeving, Madrid
1932, de Staten adviseert de navolgende brief aan
Zijne Excellentie de Gouverneur van de Nederlandse
Antillen te zenden;

„Hierbij hebben de Staten van de Nederlandse An
tillen de eer Uwer Excellentie, ter voldoening aan het ver
zoek, vervat in de gouvernements-depêche dd. 18 Novem
ber 1948 no. 8673, te doen weten, dat hun van geen be
zwaar gebleken is ten aanzien van de bekrachtiging voor
de Nederlandse Antillen van de herziening van het In
ternationaal Verdrag betreffende de Verreberichtgeving,
Madrid 1932.

Daar ten aanzien van de financiële gevolgen voor de
Nederlandse Antillen geen gegevens ter beschikking
staan, zouden de Staten zich alle rechten ten opzichte
daarvan willen voorbehouden.”.

25o. een brief dd. 19 November 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, ten vervolge op haar bij brief
van 8 November 1948 uitgebracht advies inzake de
uitbreiding van de Julianaschool op Aruba, de Sta
ten adviseert om aan het slot van de bij voormeld ad
vies voorgestelde brief het navolgende toe te  voe
gen:

,,Mocht vorenstaande oplossing tengevolge hebben,
dat nieuwe plannen voor de Julianaschool gemaakt moe
ten worden, dan zouden de Staten, aangezien een spoedige
afwikkeling van de uitbreiding van deze school dringend
gewenst is, er geen bezwaar tegen hebben, dat het be
staande plan uitgevoerd wordt, doch met dien verstande.
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dat alle lokalen als leslokalen gebouwd worden. Mocht
daardoor misschien een lokaal niet direct in gebruik ge
nomen kunnen worden, gezien de snelle toeneming van
het aantal leerlingen mag worden verwacht, dat er zeer
spoedig toch behoefte aan dat lokaal zal bestaan.

Uit het feit, dat het Bestuur van de gewone gang van
zaken afwijkt en op voorhand het oordeel der Staten
vraagt, menen zij te mogen aannemen, dat deze aange
legenheid met voortvarendheid zal afgehandeid worden.”.

26'o. een brief dd. 27 November 1948, waai’bij de
2de Vaste Commissie de Staten adviseert de navol-,
geilde brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur van
de Nederlandse Antillen te zenden:

„In de Nota naar aanleiding van bet Eindverslag op
de 1ste Aanvullende begroting 1948 heeft Uwe Excellen
tie verzocht van de Staten te mogen vernemen of zij:

lo. in principe met de uitzending van een all-round
statisticus, met wetenschappelijke opleiding, op een vijf
jarig contract op het salaris van een commies, eventueel
hoofdcommies, naar gelang de leeftijd, ervaring en diplo
ma’s, accoord gaan;

2o. bereid zijn in 1949 het aanvullend bedrag voor
de bouw van een T-steiger te Kralendijk toe te staan.

Daar een uitspraak over beide punten bij de openbare
behandeling van het in hoofde dezes aangehaalde ontwerp
niet bekomen kan worden, hebben de Staten gemeend bij
afzonderlijke brief Uwe Excellentie te moeten laten
weten, dat zij met het voorstel sub lo accoord gaan en
voor dat sub 2o hierbij de toezegging doen.”.

27o. een brief dd. 29 November 1948, waai’bij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van het in
haar handen om advies gestelde voorstel van het lid
Dr.. P. H. Maal, gedaan in de openbare vergadering
van de 12de November 1948, cm aan het Bestuur
een brief te schrijven betreffende een op Rio Magda
lena in aanbouw zijnde woning voor de voorman van
de tractordienst bij het Departement van Landbouw,
de Staten adviseert de navolgende brief aan Zijne
Excellentie de Gouverneur van de Nederlandse An
tillen te zenden;

„Naar verluidt, wordt op Rio Magdalena een woning
gebouwd voor de voorman van de tractordienst bij het
Departement van Landbouw.

De Staten zouden het op prijs stellen van Uwe Excel
lentie te mogen vernemen of deze bouw voor rekening
van het gouvernement plaats vindt en zo ja, op welke be
groting en op welk artikel de benodigde credieten daartoe
zijn beschikbaar gesteld.”.

28o. een brief dd. 29 November 1948, waarbij dq
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van het in
haar handen om advies gestelde voorstel van het lid
Dr. P. H. Maal, gedaan in de openbare vergadering
van de 12de November 1948, om aan het Bestuur een
brief te schrijven betreffende de afwatering van een
cafeetje in de Klipstraat, de Staten adviseert hier
aan geen gevolg te geven en de voorsteller in over

weging te geven deze aangelegenheid op te nemen
met het betrokken lid van het College van Algemeen
Bestuur c.q. departementshoofd.

29o. een brief dd. 29 November 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van het haai-
om advies in handen gestelde voorstel van het lid
Dr. P. H. Maal, gedaan in de openbare vergadering
van de 12de November 1948, om aan het Bestuur
een brief te schrijven waarin de aanstelling van een
neuroloog bepleit wordt, de Staten adviseert een der
gelijke bi'ief niet te zenden, aaiigezien op de begro
ting 1948 geiden voor dit doel aangevraagd zijn, en
de voorsteller, na kennisneming van hst vorenstaan
de, in overweging te geven, zo hij dit nog nodig acht,
op deze aangelegenheid terug te komen bij de open
bare behandeling van de 1ste aanvullende begroting
1948.

SOo. een brief dd. 30 November 1948 van de
3de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een coneept-eindverslag op de ontwerp-
landsverordening, houdende bepalingen inzake ver
plichte vacantieregeling (1948—1949-23).

31o. een brief dd. 2 December 1948, v/aarbij de
3de Vaste Commissie de Staten adviseert de navol
gende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur van
de Nederlandse Antillen te zenden:

,,Nu binnenkort de totstandkoming van de landsver
ordening, houdende bepalingen inzake verplichte vacan
tieregeling tegemoet gezien kan worden, zal daarmee
wederom een stuk sociale wetgeving zijn beslag gekregen
hebben. Tot op heden wordt echter een landsverordening,
regelende de arbeidstijden in het algemeen gemist, terwijl
gemeend wordt, dat daaraan toch wel behoefte bestaat.
De regeling van deze materie is echter van die aard, dat
het voor de enkeling welhaast ondoenlijk is dit tot stand
te brengen. Het is om die reden, dat de Staten Uwe Ex
cellentie in overweging willen geven een commissie in het
leven te roepen, die tot opdracht krijgt een regeling als
hiervoor bedoeld te ontwerpen. In een dergelijke commis
sie zouden vertegenwoordigers van de werkgevers en ,1e
werknemers opgenomen kunnen worden, aangevuld met
deskundigen van het Bestuur.”.

32o. een brief dd. 1 December 1948, waarbij de
1ste, 2de en 3de Vaste Commissie de Staten advi
seren de navolgende brief aan Zijne Excellentie de
'Gouverneur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„Nu de Staten kennis hebben kunnen nemen van het
werk, dat in eerste instantie door de salariscommissie en
vervolgens door allerlei min of meer officiële instanties
verricht is, willen zij allereerst blijk geven van hun grote
teleurstelling over het grote tijdsverloop tussen de in
diening van het rapport der commissie en de totstandko
ming der regeling.

Het was een ieder duidelijk, dat het meeste en tijd-
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rovendste werk door de salariscommissie zou verricht
moeten worden. Was dit eenmaal gereed dan zou de rege
ling wel spoedig in kannen en kruiken z '̂n. Jaren zijn se
dert verlopen en nu eindelijk het definitieve vooi-stel van
de kant van het Bestuur komt, is het resultaat, dat bijna
75% der te bereiken maximum bezoldigingen overeen
stemt met de door de commissie voorgestelde, rond 15%
onbelangrijke afwijkingen inhoudt van ƒ 5,— tot ƒ 10,—
’s maands — soms op salarissen van meer dan ƒ 9000.—
’s jaars — en de rest inderdaad een min of meer belang
rijke afwijking vertoont. De Staten vragen zich af of het
noodzakelijk en verantwoord geacht moet worden, dat
hiervoor de totstandkoming der regeling voor jaren opge
houden is en dat zoveel tijd door zoveel personen daaraan
besteed is.

Thans wordt van de Staten een crediet gevraagd van
ƒ 465.000.— om de kosten, voortvloeiende uit de nieuwe
regeling te kunnen betalen. Zij stellen het zeer op prijs,
dat het Bestuur hun nog de gelegenheid biedt opmerkin
gen te maken en wensen naar voren te brengen. Afgezien
van de vraag of het mogelijk zou zijn de gehele regeling
opnieuw onder de loupe te nemen, hebben zij gemeend
teneinde niet nog langer het tot stand komen der nieuwe
regeling op te houden, te moeten volstaan met een vluch
tige vergelijking van die gevallen, waarin een enigszins
belangrijk verschil bestaat tussen het thans voorgestelde
en hetgeen de salariscommissie indertijd voorgesteld
heeft.

Alvorens tot enige bepaalde gevallen over te gaan,
wensen de Staten eerst enige algemene opmerkingen te
maken.

Zij waren ten zeerste teleurgesteld, dat ook thans,
niettegenstaande de hoop opgewekt was, dat dit nu ge
regeld zou worden, de uitoefening van particuliere prak
tijk door de gouvernements-geneeskundigen bij het oude
gebleven is.

De Staten zouden het op prijs stellen als het Bestuur
nogeens het voorstel van de salariscommissie in zake de
bezoldiging der deurwaarders in nadere overweging zou
willen nemen, daar zij daarin ten opzichte van de betrok
kenen een billijker verwerking van de door hen genoten
wordende emolumenten zien ten opzichte van de pensioen
grondslagen en berekening van toeslagen.

Men miste in de nieuwe regeling de expert van de
scheepvaart (schaal 56 van de B.R. 1943) evenals de
schaal voor een substituut-griffier van de Staten, waar
om de Staten gevraagd hebben in de gewisselde stukken
op de begroting 1948.

In de op 14 October j.1. in ontwerp goedgekeurde
landsverordening tot regeling van de positie en bezoldi
ging, alsmede van de aanspraken op verlof en veflofbe-
zoldiging, wachtgeld en pensioen van de griffier van de
Staten (1948—1949-31) is de bezoldiging van de betrok
kene vastgesteld op ƒ 8352 (ongehuwd) of /  10440 (ge
huwd). Geljjk in de gewisselde stukken op voormeld ont
werp tot uitdrukking gebracht werd, kwam het, zolang
hierarchische verhoudingen in het ambtenarenkorps niet
zjjn vastgesteld, voor, dat volstaan moest worden met de
positie van de griffier geljjk te stellen met die van de
landsdienaren, die krachtens de bezoldigingsregeling een
gelijke of bij gebreke daarvan de naasthogere bezoldiging
genieten. Tussen positie en bezoldiging werd derhalve
verband gelegd, dat uiteraard gebaseerd was op de toen
bekende verhoudingen van de B.R. 1943. Bij de bepaling
van de bezoldiging werd o.m. rekening gehouden met de

aard, belangrijkheid, omvang en verantwoordelijkheid der
werkzaamheden, terwijl mede — en dat gold meer in het
bijzonder de positie — een vergelijking gemaakt werd met
de ter zake bestaande verhoudingen in Nederland. Dit
alles leidde tot bepaling van de positie als in de bezoldi
ging in meergenoemd ontwerp tot uitdrukking gebracht.
Uit de thans overgelegde B.R. 1948 blijkt, dat het Bestuur
de betrekkingen, waarmee oorspronkelijk vergelijking
heeft plaats gehad, hoger gewaardeerd heeft. De Staten
kunnen zich hiermee verenigen, doch dan is het ook
logisch, dat hetzelfde ten aanzien van de griffier plaats
vindt. Het ligt dan ook in het voornemen der Staten hier
toe over te gaan. Zij zouden het echter ten zeerste op prijs
stellen als het Bestuur, zich met hun standpunt bereids
verenigende, de bezoldiging van de betrokkene van 1
Januari 1948 af op /  10800 (gehuwd) of ƒ 8640 (onge
huwd) zou willen bepalen.

In de B.R. 1948 zou een aantekening gesteld kunnen
worden, dat de betrokkene per 8 Juni 1948 uit die rege-
gelicht wordt, daar zijn bezoldiging krachtens artikel 91,
lid 2 der Staatsregeling van dat tijdstip af bij landsver
ordening geregeld is.

Naar de mening der Staten is het verschil tussen
brievenbesteller en hoofdbrievenbesteller wel erg groot;
wat dat betreft kwam het voorstel der commissie logi
scher voor al wilden enige leden wel opmerken, dat zij de
bezoldiging van deze categorie in het algemeen nogal aan
de hoge kant vonden.

Terwijl de suggesties van de salariscommissie ten
aanzien van de bezoldiging der kommiezen der belastin
gen 2de klasse en der kommiezen-verificateur ten volle
overgenomen zijn en eveneens ten aanzien van de aan-
vangsbezoldiging der kommiezen 1ste klasse en hoofd-
kommiezen, wijken de eindbezoldigingen van de laatste
twee genoemden enigszins af, waarvoor tevergeefs naar
een reden gezocht werd. De Staten zouden het op prijs
stellen als ook deze aangelegenheid nog eens nader door
het Bestuur in overweging genomen wordt.

De belangrijkheid van de functie van officier van
justitie, vergeleken b.v. met die van advocaat-generaal,
komt naar de mening der Staten onvoldoende tot uiting.
Ook als een vergelijking gemaakt wordt met de onderlinge
verhoudingen bij de Nederlandse rechterlijke macht,
blijkt, dat de officier te laag gewaardeerd wordt, wes
halve bepleit werd het eindsalaris op f  10800.— te bren
gen.

De wijze waarop in het verleden met de benoemingen
in de rang van referendaris te werk is gegaan — hij is te
voorschijn gehaald en opgeborgen naar gelang het conve
nieerde — heeft bij de Staten sterk de indruk gevestigd,
dat deze rang niet noodzakelijk is.

Terwijl de salariscommissie voorstelt de functie van
teletypist en teletypist 1ste klasse in te stellen, wenst het
Bestuur de eerste categorie nogeens te splitsen in tele
typist A met een salaris van ƒ 1080,-------ƒ 2160,__  en
teletypist B met een salai'is van ƒ 1320,— eveneens tot
ƒ 2160,—. Weliswaar wordt een dergelijk onderscheid ook
bij de administratieve ambtenaren gemaakt, maar dat dit
ook bij teletypisten nodig is, kon men niet inzien.

Ten slotte werd er de aandacht op gevestigd, dat het
Bestuursvoorstel de oppassers bij het krankzinnigenwezen
en die by de melaatsenverpleging in schaal 3 plaatst met
een aanvangsbezoldiging van ƒ 1440,—, hetgeen wel
ƒ 1560,— zal moeten zjjn.

Uiteraard is het voor de Staten niet mogelyk te be-

aö4»-15.
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rekenen welk bedrag er mee gemoeid is, als aan de hier
voor vermelde opmerkingen voldaan wordt. Zy verklaren
zich echter bereid de benodigde credieten hiertoe beschik
baar te stellen.”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de bo
venbedoelde verslagen van de 1ste, 2de en 3de Vaste
Commissie sub 20o. t/m  32o. vermeld, wordt beslo
ten die aldus over te nemen.

De Voorzitter: Nog zijn van het Bestuur inge
komen:

1. Memorie van Antwoord met Nota van Wij
zigingen op de ontwerp-landsverordening tot wijzi
ging en aanvulling van de „Slacht- en keuringsver-
ordening 1933” (P. B. 1933, no. 17) (1948-1949-38).

2. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
met Tweede Nota’van V/ijzigingen op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging en aanvulling van de
Subsidieverordening Bijzonder Onderwijs 1935 (P. B.
1935, no. 44) (1948-1949-43).

Deze stukken zullen gedrukt en rondgedeeld
worden en zijn in handen gesteld van de betrokken
commissies.

De Voorzitter: Mijne Heren. In de laatste ver
gadering hebben de stemmen gestaakt bij het stem
men over het voorstel om de C.B.L.0. in een com
missievergadering te ontvangen. Ingevolge onze
Staatsregeling moet dan in de eerstvolgende
openbare vergadering herstemming gehouden wor
den. Wij zullen nu tot de herstemming overgaan.

De heer Henriquez: Over welk voor stel gaan wij
nU stemmen. Mijnheer de Voorzitter?

De heer Mr. Smeets: Voorzover ik mij kan
herinneren, Mijnheer de Voorzitter, was er de vorige
keer een voorstel van een Vaste Commissie om een
brief aan de C.B.L.0. te schrijven, waarbij medege
deeld werd, dat wij hen niet zouden ontvangen. Toen
hébben wij eerst gestemd over de vraag of wij die
brief al of niet zouden verzenden. Dat voorstel is
verworpen en daarna is voorgesteld een brief te
sturen, waarin medegedeeld zou worden, dat wij ze
wel zouden ontvangen. Bij de stemming over dit
laatste voorstel hebben de stemmen gestaakt.

De Voorzitter: Ik zal even het voorstel van de
heer Henriquez waarover de stemmen staakten in de
vorige vergadering, voorlezen. Het luidt als volgt:

„ I k  wil nu het voorstel doen, dat de Staten alsnog
een afvaardiging van de C.B.L.O. zullen ontvangen.”.

Het ging er dus om de heren te ontvangen en
niet om ze uit te nodigen, want zij hadden zelf reeds

de wens te kennen gegeven om ontvangen te wor
den. Ik breng derhalve het voorstel om de heren te
ontvangen in stemming.

Dit voorstel in stemming gebracht, wordt aan
genomen met 5 tegen 3 stemmen. Tegen stemden de
heren Dr. Maal, Mr. Van'der Meer en de Voorzitter.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de oide van
behandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-lstc
Aanvullende begroting 191̂ 8 ( 19i}8—19^9'6; 19^7—
19Jt8-61t).

De Voorzitter: Alvorens over te gaan tot de al
gemene beraadslaging vyil ik de Bestuursgemachtig-
de welkom heten en hem de verzekering geven,
dat de Staten met belangstelling zullen luisteren
naar de inlichtingen en adviezen, welke hij geduren
de de vergadering zal menen te moeten geven in het
belang van de zaak, welke hij moet verdedigen.

Ik geef thans het woord aan de heer Mr. Smeets,
die als mmimer 1 getekend heeft op de lijst van
sprekers bij de algemene beraadslaging.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer’ de Voorzitter.
Het is langzamerhand de gewoonte geworden, dat
bij de algemene beschouwingen over de begroting,
de Staten een waarschuwend woord doen horen ovei’
het stijgen van de uitgaven van de gewone dienst.
In de gewisselde stukken over de eerste aanvullende
begroting 1948, waarschuwen de Staten tegen heL
oplopen van de personeelskosten.

In verhouding zijn de personeelskosten belang
rijk meer gestegen dan de inkomsten en wel speciaal
die inkomsten, die nauw samenhangen met de wel
vaart van Curagao en daa,r bedoel ik speciaal mee de
invoerrechten, de inkomstenbelasting en de winst
belasting. De andere inkomsten hebben meer het ka
rakter van retribution v o o ï’ het verrichten van dien
sten. De door mij vermelde inkomsten zijn, in sterke
mate, afhankelijk van de conjunctuur.

De reden, dat bij het Bestuur aangedrongen
wordt om.het oplopen van de personeelsuitgaven zo
veel mogelijk te beperken, zijn tweeërlei. In de eerste
plaats: al wat op de uitgaven van de gewone dienst
kan worden bespaard, kan gebruikt worden voor de
kapitaaldienst. En hoeveel werken, die in de mil-
lioenen lopen, staan er niet nog op het programma!

Een tweede reden om de uitgaven van de ge
wone dienst en speciaal de personeelsuitgaven zo
veel mogelijk te beperken is brn bij het teruglopen
van de conjunctuur niet. met een personeelsapparaat
te. zitten, dat .Curagao .niet .kan betalen. Immers, het
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is heel moeilijk een apparaat met vast personeel te
rug te brengen tot kleinere omvang.

Mijnheer de Voorzitter. In dit verband zou ik
de vraag willen stellen: zijn wij zo rijk als wij den
ken? Verkeren wij niet voor een deel in een schijn
welvaart? Een schijnwelvaart, ontstaan als gevolg
van bevrediging van achterstallige, opgeschorte be
hoeften, van het loslaten van de remmen, die de
oorlog aanlegde.

Overwegen wij, wanneer het Bestuur' gewag
maakt van het rniim vloeien der middelen, dat er een
belarrgrijk tekort is irr het pensioenfonds, dat aan
zienlijk zal toenemen, indien de noodzakelijke ver-
Irogrngen van de peiisioengr'ondslagen een feit zai
zijn?

Hebben wij bedacht, dat de komende nieuwe ver-
liouding met Nederland wellicht met zich mede zal
brengen, dat kosten van defensie en buitenlandse
vertegenwoordiging terr laste van onze begroting zul
len komen ?

Moet er geen rekening mee gehouden worden,
dat het op eigen benen staan betekent, dat wij vele
additionele kosten zullen hebben te dragerr, die on
der' de tegerrwoordige vei'horidingen niet voorkomen?
De grotere zelfstandigheid, die de eilanden zullen
verkrijgen, het gehele nieuwe bestuursapparaat, zal
meer gaan kosten. Err wanneer nu de kosten van het
bestuursapparaat reeds in een verontrustende stij
gende lijn gaan, dan vraagt men zich af, hoe zal het
later moeten gaan.

Iedereen is het er over eens, dat er thans een
tijdperk is van grote welvaart. In zulk een tijdvak
moet gestreefd worden een deel van onze welvaart
over te hevelen naar het nageslacht, door voor het
nageslacht gunstige voorwaarden te scheppen, zodat
ook in minder gunstige omstandigheden dan thahs,
een redelijke welvaart kan bestaan. Eerst dan zal
ons beleid en ons vooruitzien worden geprezen.

Maar dan past het in zo’n tijdvak van welvaart
niet om te lenen, zoals het bestuur in de nota naar
aanleiding van het eindverslag betreffende de eerste
suppletoire begroting 1948 schrijft van plan te zijn
voor de volkswoningbouw. Lenen in een tijd, dat de
middelen ruimschoots binnenkomen, terwijl de terug
betaling moet geschieden jaren later in een onzekere
tijd, een tijd, waarin Curasao misschien moeite zal
hebben om zijn uitgaven van de gewone dienst te be
talen en er geen gelden zullen overblijven voor de
kapitaaldienst en aflossen van leningen. Men kan 've
le grote werken wensen, maar die dienen betaald te
worden met de thans binnenkomende gelden.

Het is duidelijk, dat thans een reserve gekweekt
dient te worden, om in tijden van minder voorspoed
de lasten te verlichten. E r is wel een reservefonds

gekweekt, maar men vraagt zich a f ; waar is het ?
De kosten van het bouwen van volkswoningen

zullen uit leningen gefinancieerd moeten worden.
Met het bouwen van de woningen is reeds, vooruit
lopende op deze lening, aangevangen. De werken
worden bekostigd via de rekening met derden uit de
kasmiddelen van het Gouvernement.

Zodra de lening is geplaatst, zullen de voor de
financiering van de volkswoningbouw aangewende
gelden weer in ’s Lands kas vloeien. Wanneer aldus
tot lening wordt overgegaan zal, voorzover de bouw
kosten niet uit de huien worden terugbetaald, het
nadelig saldo op latere jaren worden afgewenteld.
En door de lage huren — huren, welke op geen com-
mercieële basis zijn berekend — zal van terugbeta
ling van de bouwkosten weinig of geen sprake zyn.

Tegenover de geleende gelden staat dan wel een
activa-post, doch deze kan , moeilijk gewaardeerd
worden, omdat de woningen niet bestemd zijn om te
worden verkocht.

Bij de overige kapitaalsuitgaven sjrringt duide
lijk naar voren, dat men tegenover deze uitga'ven
geen realiseerbare activa verkrijgt.

Wat is de waarde van wegen, van bruggen? Zij
hebben geen waarde in de zin, dat zij de financiële
positie van een land kunnen sterk maken. Zy zijn
nodig. Maar is het geld uitgegeven, dan moet dat
geld worden afgeschreven, omdat de publieke wer
ken van de overheid niet realiseerbaar zijn.

Mijnheer de Voorzitter. In dit verband wil ik
erop wijzen, dat het noodzakelijk is te beschikken
over een opgave betreffende de reële financiële toe
stand van Curagao, bezien op langeren termijn en
in aanmerking nemende de werken, die in die ter
mijn moeten worden uitgevoerd en door Bestuur eo
Stq,ten noodzakelijk geacht.

, Ik nodig dan ook het Bestuur uit aan de Staten
over te leggen een staat, die de financiële toestand
van CuraQao weergeeft. Een staat bijv. per 1 Januari
1948, die aan de debetzijde weergeeft;
a. de beschikbare kassaldi
b. de vorderingen op derden (voor Nederland een

afzonderlijke rekening)
c. vermoedelijke ontvangsten stammende vóór 1948

(bijv. belastingen over 1947, die op 1 Januari
1948 nog niet geïnd waren)
Aan de creditzijde van deze staat:

a. eventuele schulden aan derden;
b. het tekort op het pensioenfonds per ultimo 1947;
c. de verhoging van het tekort van het pensioen

fonds als gevolg van de noodzakelijke verhoging
der pensioengrondslagen;

d. de vermoedelijke kosten van reeds goedgekeurde
plannen en van plannen, die naar het oordeel van
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het Bestuur in de eerstkomende vyf jaren zullen
moeten woiden uitgevoerd.

Van de onder d behorende plannen noem ik,
niet limitatief:
1. de havenwerken Curasao en Aruba;
2. de watervoorziening (bijv. aanschaffing van

distilleerderijen en werken om het grondwater op
peil te brengen)

3. achterstand inhalen scholenbouw;
4. riolering en andere maatregelen ter verhoging

van de volksgezondheid;
5. volkswoningbouw;
6. bouw van landskantoren op Curasao en Aruba;
7. voorzieningen voor de luchtvaart;
8. postkantoor voor Willemstad;
9. verbetering haveningang;
10. vaste oeververbinding.

Laten wij eens aannemen, dat de posten op de
debetzijde ongeveer vyftien millioen gulden zullen
bedragen, en de posten op de creditzijde van ge
noemde staat op ongeveer honderd millioen gulden
kunnen worden geschat, dan zou dus vijfentachtig
millioen gulden in de eerste vijf jaren van de begro
tingen dienen te worden overgehouden of wel zeven
tien millioen gulden per jaar. Ik hoop, dat ik met
deze cijfers en schattingen niet al te ver er naast
ben. Mynheer de Voorzitter.

Het eindcyfer der uitgaven van de gewone
dienst wordt by de eerste suppletoire begroting 1948
gebracht op ruim vijfendertig millioen en het eind
cijfer van de kapitaaldienst op ruim 18 millioen gul
den.

Voor de begroting 1948 zijn de uitgaven van de
gewone dienst geraamd op ruim 34 millioen en die
van de kapitaaldienst op bijna 13 millioen.

Wanneer wij aannemen, dat wij voor de uitvoe-
i'ing van de bestaande weiken elk jaar zeventien mil
lioen nodig hebben, dan zien wij dat de huidige toe
vloed van middelen gedurende vijf jaren moet voort
duren om elk jaar een 17 millioen ten laste van de
kapitaaldienst te kunnen besteden.

Het is de bedoeling van deze algemene beschou
wing de financiële positie van Curagao op langeren
termyn te bezien. Het zich veldiepen in de begroting
van jaar tot jaar leidt er ten onrechte toe, dat spe
ciaal met de omstandigheden van dat jaar steeds
rekening wordt gehouden.

Ik hoop dan ook, dat het Bestuur aan mijne uit
nodiging gevolg zal geven.

Mijnheer de Voorzitter: Heb ik zoeven gewezen
op de bezwaren verbonden aan het aangaan van le
ningen in de huidige tijd van voorspoed en heb ik
tot voorzichtigheid gemaand bij het doen van grote
kapitaalsuitgaven, er is nog een punt, dat ik in dit

verband bij deze algemene beschouwingen naar vo
ren wil brengen.

De opbrengsten van de Radio- en Telefoondienst
zijn voor 1948 geraamd op f. 1.201.000.—. De uitga
ven van de gewone dienst zyn bij de eerste aanvul
lende begroting geraamd op f. 1.373.215.—. Een ver
lies derhalve van ruim f. 170.000.—.

Bij de watervoorziening worden de opbrengsten
voor 1948 begroot op f. 1.250.000.—. Bij de eerste
aanvullende begroting 1948 bedragen de kosten van
de gewone dienst f. 1.757.394.—. Een verlies derhal
ve van ruim een half millioen.

De opbrengsten van de diensten voor de lucht
vaart worden voor 1948 geraamd op f. 127.000.—.
De uitgaven van de gewone dienst zijn bij de eerste
aanvullende begroting 1948 opgelopen tot f. 206.
810.—. Een verlies van bijna f. 80.000.—. Deze vei-
liezen zijn berekend zonder dat er met afschrijvin
gen rekening is gehouden, noch met rente op het in
deze bedrijven geïnvesteerde vermogen, noodzakelijke
vernieuwingen, enzovoorts.

De opbrengsten van genoemde bedrijven over
1948 zijn nog wel niet bekend en deze kunnen mis
schien wel iets hoger uitvallen dan de raming. Maar
men vraagt zich af, wanneer voor deze bedrijven nog
geen winst kan worden geschat in deze tijd, wanneer
zal dat dan wèl kunnen.

Genoemde drie bedrijven kosten ons volgens bo
venvermelde cijfers behalve de gelden voor nieuw
bouw, toestellen en materieel, nog ruim drie kwart
millioen per jaar.

Gaarne zag ik de volgende vragen schriftelijk
beantwoord:
1. Hoeveel bedraagt het in deze bedrijven geïnves

teerde vermogen?
2. Is er enige noodzaak dat deze bedrijven met ver

lies werken?
3. Heeft het gouvernement de redelijke zekerheid

dat deze bedryven doelmatig worden beheerd en
is er in het verlies geen aanleiding bedrijfsecono
men en andere deskundigen uit te nodigen een
onderzoek te doen instellen of er een doelmatig
beheer over deze bedryven wordt gevoerd.
In dit verband wil ik nog het volgende opmer

ken:
Wanneer straks het Gouvernement met de ex

ploitatie van de gouvernementswerven zal beginnen,
hoop ik dat van te voren de oprichting van dit be
drijf zal geschieden op een bedrijfs-economische ba
sis en van de aanvang af een exploitatie-verlies door
dit Gouvernementsbedrijf wordt vermeden.

En wanneer ik vraag. Mijnheer de Voorzitter,
of het niet nodig is een onderzoek in te doen stellen
naar een doelmatig beheer over genoemde bedryven.
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rijst bij mij de vraag of een dergelijk onderzoek ook
geen zin zou hebben bij het gehele gouvernements-
apparaat. Met een onderzoek naar een doelmatig be
heer', bedoel ik geheel iets anders dan een bezuini-
gings-inspecceui'. De laatste heeft de opdracht te
schrappen.

Wat ik bedoel is een bedrijfs-economisch rap
port, dat de weg aangeeft naar grotere opbrengsten,

. een besparing van uitgaven en rekening houdt met
de inkomsten, die in de komende jaren te ver wachten
zijn.

De heer Henriquez: Mijnheer- de Voorzitter. Ik
heb gemeend deze algemene beschouwingen rriet
voorbij te kunnen laten gaan zonder te wijzen op een
enigszins vreemde en mijns inziens ongezonde toe
stand op financieel gebied, die in deze begroting mijn
aandacht heeft getrokken.

Ik doel hier-. Mijnheer de Voorzitter-, op het naast
elkaar bestaan van een Reservefonds en een Obliga
tielening, die volgens de plannen van het Bestuur
beide aan het einde van dit jaar ongeveer 6.500.000
gulden zullen bedragen.

Niet, dat ik tegen een van deze twee posten op
onze financiële balans op zichzelf overwegende be-
zwarerr zou hebben; voornamelijk een Reservefonds
is voor- Curasao in deze tijden van voorspoed en
hoogconjunctuur zeer toe te juichen; ja zelfs lijkt het
mij, dat het in tijden als deze onverantwoord is na te
laten zulk een reservefonds te kweken. De obligatie
lening is natuurlijk uit de aard der zaak een minder
heuglijk verschijnsel. Principieel, Mijnheer de Voor
zitter, vind ik, dat Curasao met zijn eenzijdige eco
nomische constellatie het lenen dient te vermijden,
en vooral in jaren van grote welvaart en ruim
vloeiende middelen, zoals wij die momenteel doorma
ken, vind ik het aangaan van verplichtirrgen voor 10
en 15 jaar- in de toekomst in beginsel niet verant
woord. Het deed mij dan ook genoegen te kunnen
constateren, dat het Bestuur- ook de nadelen en ge
varen van lenerr in onze huidige positie schijnt irr te
zien, daar de Gouverneur in de Nota naar Aanlei
ding varr het Eindverslag schrijft ,,Het staat echter
naar zijn mening evenzeer vast, dat het niet verant
woord is in deze behoefte te voorzien door steeds
voor dit doel te blyven lenen”. In aarrmerking ge
nomen evenwel het feit, dat de door het Bestuur ge
leende gelden waren bestemd en aangewend zijn
voor de Volkswoningbouw, hetgeen behalve een ur
gent, tevens eerr rentegevend project is, — althans
tot op zekere hoogte — zijn deze leningen tot een
zeker limiet ongetwijfeld goed te praten.

De voor mij onverklaarbare toestand, waarop ik
in het begin dezer rede dan ook wees, is het naast

elkaar bestaan van deze twee factoren in onze fir
nanciën en hierover heeft het Bestuur tot mijn spijt
niet gerept; het feit dus. Mijnheer de Voorzitter, dat
wij aan de ene kant een fonds, dus een spaarpotje,
/Oxmen, dat niets opbrengt, terwijl wij aan de andere
kant geld lenen, waarover wij inteï-est moeten beta
len, een interest, die met de voorgestelde nieuwe
lening in de eerste paar jaren bijna f. 200.000.—
jaarlijks zal bedragen. Het is dezelfde toestand,
Mijnheer de Voorzitter, als iemand, die bij een bank
geld heeft staan, dat geen interest opbrengt, op een
andere rekening bij die bank geld zou gaan lenen
en daarover interest betalen. Ik geloof niet, dat er
vele particulieren zijn, die dat zouden doen. In feite.
Mijnheer de Voorzitter, als wij het scherp stellen’
komt het financieel beleid van dit gebiedsdeel in de
laatste jaren hierop neer, dat een paar millioen te
gen interest zijn geleend om langs een omweg hier
mede een nietsproducerend reservefonds van een
zelfde paai' millioen te creëren.

Mijn bezwaar tegen deze politiek is evenwel niet
alleen de juist genoemde financiële consequentie,
dus het onnodig betalen van interest; hier komt
mijns inziens nog bij het psychologische gevaar, dat
bij de huidige constellatie waarbij hoe dan ook — ik
zou bijna willen zeggen fictief — een reservefonds
van enkele millioenen is gevormd, men nogal gauw
de neiging krijgt de financiële positie van het ge
biedsdeel rooskleuriger te gaan beschouwen dan zij
in werkelijkheid is met de nadelige en gevaarlijke
gevolgen van dien. Wat ik hiermede in het bijzonder
op het oog heb. Mijnheer de Voorzitter, is, dat bij het
later eventueel opmaken van dit reservefonds, men
maar al te gauw in de veronderstelling zou kunnen
verkeren, dat men een werkelijk overschot, door de
jaren heen gevormd, aan het liquideren is, terwijl
men in werkelijkheid niets anders zal doen dan de
nu aangegane leningen opsnoepen.

Dit gevaar is niet denkbeeldig en dient zeer ze
ker niet te worden onderschat, zodat ik ook uit dit
gezichtspunt het Bestuur en de Staten ernstig in
overweging zou willen geven, om aan de bestaande
toestand een einde te maken door met het reserve
fonds alle uitstaande obligatieleningen van dit ge
biedsdeel af te lossen en zodoende onze financiën
weer op een hechtere basis terug te brengen.

Ik begrijp volkomen, dat deze vergadering, ter
wijl de besprekingen in Nederland gaande zijn’, een
minder gelukkig gekozen moment zou zijn om een
actie hiertoe te ondernemen. Na afloop dezer be
sprekingen zal ik evenwel ongeacht de resultaten
hiervan te zijner tijd hierop terugkomen.

Voorlopig zal ik bij de artikelsgewijze behande
ling een amendement indienen, waarbij de bij deze

1948-1949-15.
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suppletoire begroting voorgestelde storting in het
reservefonds van f. 1.000.000.— zal worden omge
zet in een storting in het Algemeen Bouwfonds. Op
deze wijze zullen de Staten te kennen kunnen geven,
dat zij op de tot nu toe gevolgde weg op financieel
gebied tenminste niet verder wensen voort te gaan.
In aanmerking genomen de door mij geciteerde zin
snede uit de Nota naar aanleiding van het Eindver
slag heb ik alle hoop, dat dit voorstel ook bij het Be
stuur in goede aarde zal vallen.

Mijnheer de Voorzitter. Nu ik het toch zoeven
over volkswoningbouw heb gehad, wil ik ook van de
gelegenheid gebruik maken om even de aandacht te
vestigen op een onjuistheid op dit gebied, wat de
financiële zijde betreft. Ik mis namelijk in de begro
ting het nadelige saldo van deze volkswoningbouw.
Wij weten allen, dat op de huur van de volkswonin
gen door het Bestuur wordt bijgelegd en dat zuiver
berekend aan het eind van elk jaar de rente, het
onderhoud en de afschrijving in aanmerking geno
men, er dus een nadelig saldo moet zijn. Als dit na
delig saldo niet jaarlijks uit de begroting in het op
te richten bouwfonds wordt gestort, zal dit fonds al
heel spoedig zeer rare verhoudingen gaan vertonen.
Ik zou aan het Bestuur daarom in overweging wil
len geven het gevolgde systeem in deze aangelegen
heid zo spoedig mogelijk te willen rectificeren.

Mijnheer de Voorzitter: Meerdere dingen hen-
ben bij de behandeling van deze suppletoire begro
ting mijn aandacht getrokken; één hiervan is het
verstrekken door het Gouvernement van subsidiën
en renteloze voorschotten. In het algemeen gespro
ken lijkt het mij, dat bij het geven van dergelijke fi
nanciële hulp het Bestuur zich te allen tijde door
aanvrage van financiële data en desnoods door ac
countants- of deskundige rapporten dient te over
tuigen van de noodzaak van het verstrekken van de
ze gelden. Ik kan niet aan de indruk ontkomen, dat
dit niet altijd het geval schijnt te zijn en ik zou een
meer diligent optreden van het Bestuur in dit op
zicht van harte toejuichen.

Overigens is het niet voor bestrijding vatbaar,
dat in principe het geven van financiële hulp op deze
basis aan die lichamen, verenigingen of stichtingen,
die, werkend in het algemeen belang, hiervoor in aan
merking komen en kunnen tonen deze hulp nodig te
hebben, zeer zeker op de weg ligt van de werkzaam
heden der gemeenschap.

Wat ik dan ook hierbij meer onder de loupe zou
willen nemen, is het verstrekken van deze financiële
^ulp aan particuliere bedrijven. Het spreekt vanzelf,
dat, voordat het Bestuur financiële hulp aan een par
ticulier bedrijf kan overwegen, het dient vast te
staan, dat dit bedrijf er één is van groot algemeen

nut. Wanneer dit is vastgelegd, kunnen jaarlijkse
subsidies gedurende een gelimiteerd aantal jaren en
naar verhouding van het belang der gemeenschap
bij het betreffende bedrijf, m.i. als verantwoord wor
den aangemerkt, mits het aannemelijk kan worden
gemaakt, dat deze bedrijven zich na die jaren zelf
standig zuilen kunnen bedruipen.

Een renteloos voorschot aan een particulier be
drijf om dus als kapitaal te worden aangewend, is
evenwel, ongeacht het algemeen belang bij dit be
drijf, volkomen uit de boze.

Dit wil niet zeggen, dat de gemeenschap afwij
zend moet staan tegenover een dergelijke aanvraag
tot financiële hulp aan een particulier bedrijf, dat
van algemeen nut is, doch bij zulke gevallen meen ik,
dat de aangewezen weg is de vorming van een ge
mengd bedrijf. Hierbij zal het Bestuur niet alleen
medezeggenschap vei'krijgen in het bedrijf en zo
doende kunnen waken over de geïnvesteerde gelden
der gemeenschap, doch tevens zal de gemeenschap
»jian delen in de voor- zowel als in de tegenspoed der
onderneming. Dit lijkt mij een veel juister en billij-
ker systeem dan een voorschot, waarbij door de ge
meenschap kapitaal voor een onderneming zal wor
den gestort met het risico dit geld nimmer weer te
zien zonder dat daartegenover de kans bestaat van
een financieel voordeel bij een succesvol verloop der
onderneming.

Mijnheer de Voorzitter. Ik zal nu even van de
financiën afstappen. Het vierde en laatste punt, dat
ik hedenavond zeer in het kort zou willen aanroeren,
raakt het toezicht op de volksgezondheid en meer
in het bijzonder het preventieve gedeelte van dit
werk, waaraan, voor zover ik als leek kan nagaan,
wel het een en ander mankeert. Ik heb hier
speciaal op het oog de warenkeuiing, die hier sinds
vele jaren niet meer bestaat, behalve dan, dat, als je
een bedorven stuk worst naar de gezondheidsdienst
toedraagt, ze het wel voor je zullen willen onderzoe
ken, op de controle op de bereiding van eet- en drink
waren, waarvan in het dagelijks leven evenmin al veel
valt te bespeuren, en op de verdere controles op dit
gebied.

Ik geloof niet. Mijnheer de Voorzitter, dat ik de
noodzaak van deze controles voor onze gemeenschap
hoef toe te lichten. Hier geldt weer in zijn volle om
vang het gezegde, dat „voorkomen beter is dan ge
nezen”, en ik geloof niet, dat ik overdrijf, dat deze
overheidsmaatregelen op hygiënisch gebied een van
de vele kleine symptonen zijn, die de sociale vooruit
gang van een volk kenmerken.

Waaraan het gebrek in deze ligt en aan wie te
wijten, weet ik niet en het ligt niet in mijn voorne
men om hierover hedenavond verwijten te maken.
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Wel zou ik het Bestuur dringend willen verzoeken
het daarheen te leiden, dat deze keuringen en andere
controles, voor de volksgezondheid vereist en bij de
wet voorgeschreven, binnen de kortst mogelijke tijd
worden ingesteld.

Ik vertrouw, dat ook de Staten het belang hier
van voor de bevolking in haar geheel zullen inzien
en het Bestuui’ hare medewerking in dezen ten volle
zuilen geven.

De Voorzitter: Ik geef thans het woord aan de
Bes tuur sgemachtigde.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou gaarne het woord willen hebben.

De Voorzitter: Maar U heeft zich niet inge
schreven op de lijst van spreker s bij de algemene be
raadslagingen, Mijnheer Irausquin.

De heer Irausquin: Ik geloof. Mijnheer de Voor
zitter, dat, al heb ik niet getekend, ik toch het recht
heb om iets te zeggen bij de algemene beraadslagin
gen. Dat is toch mijn goed recht, geloof ik.

De Voorzitter: Mijnheer Irausquin. Ons regle
ment van orde zegt hieromtrent het volgende:
,r^rt. 33. Geen lid voert het woord dan na het aan de
Voorzitter verzocht en van deze verkregen te hebben.

De Voorzitter verleent het woord in de orde,
waarin het is gevraagd. Die volgorde zal blijken uit
de inschrijving op een lijst, welke voor elk te behan
delen onderwerp tei' tekening bij de Griffier ligt.”

Of wenst U soms opmerkingen te maken over
het zoeven gesprokene. Mijnheer Irausquin?

De heer Irausquin: Neen, Mijnheer de Voorzit-
tei', ik wens zelf het woord te voeren.

De Voorzitter: Dan had U zich moeten laten in
schrijven op de lijst vap sprekers. Mijnheer Iraus
quin.

De heer Irausquin: Is het nu te laat om de lijst
alsnog te tekenen. Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Neen, dat kan U inderdaad nu
nog doen.

De heren Irausquin^ De Jongh en Dr. Maal
schrijven zich alsnog in.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou gaarne van deze gelegenheid gebruik willen ma

ken om enige vragen aan de geachte bestuursge-
machtigde te stellen en enkele opmerkingen te ma
ken.

In de eerste plaats wil ik U danken voor Uw
bereidwilligheid om mij alsnog de lijst te laten te
kenen.

Tegen het einde van het vorig jaar heeft het
Bestuur gezegd, dat de automatische telefoon in San
Nicolaas tegen begin van dit jaar klaar zou komen
en die van Oranjestad ongeveer drie maanden later.
Inmiddels is de automatische telefoon van San Ni
colaas in gebruik genomen, doch is reeds gebleken
veel te klein te zijn; aan nieuwe aanvragen om aan
sluiting wordt niet voldaan; de capaciteit van de te
genwoordige centrale van 200 aansluitingen is veel
te klein voor een plaats als San Nicolaas en het pu
bliek ziet reikhalzend naar uitbreiding uit. De zes
jaar geleden, dus in 1942, bestelde en betaalde auto
matische telefoon voor Oranjestad is nog niet ge
reed gekomen; commentaar overbodig. Ik zou gaar
ne de bestuursgemachtigde willen vragen wanneer
deze telefoon klaar zal komen, of deze aan alle aan
vragen zal kunnen voldoen en wanneer de uitbrei
ding van San Nicolaas verwacht mag worden.

Van tijd tot tijd worden wij verrast, ik zou zeg
gen: aangenaam verrast, door het Gouvernement
met de mededeling dat het Bestuur over een reserve
van zoveel millioen gulden beschikt. Als ik mij niet
vergis, is volgens de laatste mededeling deze reser
ve gegroeid tot het aanzienlijk bedrag van f. 6.500.
000.—. Toen ik echter onlangs de laatste balans van
de Curagaosche Bank zag, bemerkte ik tot mijn ver
bazing dat het Bestuur een paar millioen gulden
schuldig is aan deze Instelling. Nu vraag ik mij af,
indien deze reserve bestaat in liquide middelen, zijn
deze middelen dan in Gouvernernentskas aanwezig
of zijn zij bij een andere Instelling gestort of indien
deze reserve belegd is, in welke fondsen heeft deze
belegging plaats gehad. Gaarne zou ik het antwoord
van het Bestuur hierop willen hebben.

Het heeft mij pijnlijk getroffen, dat er geen ver
hoging van crediet gevraagd is voor studiebeurzen.
Op de begroting 1948 staat slechts een onbetekenend
bedrag van f. 10.000.— en op die voor 1949 is slechts
het luttel bedrag van f. 15.000.— uitgetrokken voor
dit doel. Hoeveel jongelui zouden voor dit bedrag
kunnen studeren? Een teleurstellend klein aantal;
misschien twee of drie. Juist nu, dat gevraagd wordt
naar geschikte en geschoolde inheemse krachten
om zelf hier de verantwoordelijkheid op eigen schou
ders te dragen, had ik en ik geloof ook U, Mijnheer
de Voorzitter, verwacht, dat aan deze materie ern
stige aandacht zou zijn geschonken. Onze krachten
dienen nu naar het buitenland gezonden te worden
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ter opleiding, teneinde ons later in staat te stellen
onze idealen van morgen te verwezenlijken. Op het
ogenblik studeren 26 Surinaamse jongelui in Neder
land met behulp van een studiebeurs en dit jaar zijn
er tien uitgezonden. De Inspecteur van het Onder
wijs aldaar heeft onlangs een causerie over de radio
gehouden en o.m. gezegd, dat het in de bedoeling
ligt om een behoorlijk aantal Surinaamse jongelui
ter opleiding naar Nederland te sturen met behulp
van een studiebeurs en dat het zelfs in het voorne
men ligt om een deskundige uit Nederland te laten
komen en zich blijvend in Suriname te vestigen om
selectie toe te passen; hieruit concludeer ik, dat de
opzet nogal op betrekkelijk grote schaal zal geschie
den. En nu rijst vanzelf de vraag: hoeveel jongelui
van dit staatsdeel studeren momenteel met een stu
diebeurs in het buitenland? Hoeveel zijn er dit jaar
uitgezonden? Welke zijn de plannen op dit gebied
voor dit staatsdeel? Voor dit Staatsdeel, dat een
begroting heeft, 5 maal zo groot is als die van Su
riname.

Reeds ongeveer dertig jaren geleden is door de
Amerikaanse Dr. Hopkins, destijds onze plaatselijke
geneesheer op Aruba, gewezen op het groeiende
aantal gevallen van tuberculose op Aruba, vooral in
het district Noord. Toen het T.B.C. paviljoen Santa
Teresita vijf jaren geleden gesloten werd, keerden
een tiental patiënten met open tuberculose naar Aru
ba terug en werden in de gemeenschap los gelaten.
De Heren doktoren, hierover zeer gealarmeerd,
kwamen in een spoedvergadering bijeen en deden een
dringend en ernstig beroep op het Gouvernement om
onmiddellijk stappen te nemen om verandering in de
toestand te brengen, doch het Bestuur bleef koud en
er gebeurde niets. Enige tijd geleden is er in de
buurt van het San Pedro Hospitaal een paviljoen
gebouwd om daarin mensen met besmettelijke ziek
ten af te zonderen; dit gebouw wordt nu gebruikt
als woongelegenheid. Vijf jaren geleden stelde
Mevr. de Weduwe John G. Eman, zeer getroffen
door de toestand, het aanzienlijk bedrag van f. 40.
000.— ter beschikking van het Bestuur voor tuber
culosebestrijding. Doch vandaag zijn wij even ver
met de tuberculosebestrijding als toen Dr. Hopkins
dertig jaren geleden zijn waarschuwend rapport bij
het Bestuur indiende. Twee weken geleden vroeg de
chef van de Geneeskundige Dienst op Aruba de hulp
van de Rotary Club voor een gehele familie, geïn
fecteerd met open tuberculose en die in twee dagen
niets gegeten had. Het tafereel, dat de Chef van de
Geneeskundige Dienst schetste van deze arme fami
lie, was zeer treurig en zeer ontroerend. Het is wel
erg bedroevend en tevens beschamend, om geen ern
stiger woord te gebruiken, dat het Bestuur zo met

de volksgezondheid speelt. De toestand van de T.B.C.
op het eiland Aruba is zeer alarmerend; er lopen
tientallen families rond in de gemeenschap met open
T.B.C. en niemand die dit beter weet dan het Be
stuur zelf! Indien niet onmiddellijk ingegrepen wordt
in deze toestand. Mijnheer de Voorzitter, kan het te
laat zijn en dan komt de gehele schuld voor rekening
van het Bestuur. Daarom wil ik nu een dringend
beroep doen op het Bestuur om onmiddellijk stap
pen te nemen om de T.B.C. bestrijding met kracht
ter hand te nemen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou deze algemene beschouwingen willen openen met
enkele passages voor te lezen uit de brochure van
prof. Mr. G. Russel, hoogleraar aan de R. K. Uni-
versiteit te Nijmegen: ,,De Londonse Koninklijke
Besluiten in het licht van Staatsnoodrecht”. Dit
boekje is gedrukt bij de N. V. Drukkerij De Spaarne-
stad, Haarlem, in 1948. Ik zal kort zijn; ik kan U
de lezing van dit boekje zeer aanbevelen. Mijnheer
de Voorzitter, maar ik wil vanavond niet teveel tijd
'van U in beslag nemen.

Op blz. 42 staat: „Hoe men de handelingen van
de Londonse Regering ook draait, aan alle kanten
blijken zij schendingen van onze grondwet en andere
'fretten te zijn, wederrechtelijke strafbaarstelling van
niet wettelijk strafbaar gestelde gedragingen en
zwaardere bestraffing van andere, reeds wettelijk
strafbaar verklaarde handelingen. Zo zijn die rege-
ringsvergrypen, door latere regeringen gesanction-
neerd, de gevaarlijke bodem geworden, waarop aller
wegen de misdaad in de meest veelsoortige vormen
is gegroeid, in het besef dat de burger zich niet be
hoeft te houden aan wetsvoorschriften, indien de
Kroon en hare Ministers deze als van onwaarde ver
werpen. De uitvoering der in Londen gecreëerde on
wettige aanrandingen en vernietigingen der persoon
lijke vrijheid en van het vermogen, beschermd door
grondwet en andere wetten, heeft voorts honderd
duizenden verbitterden gemaakt tot ongeneeslijke
vijanden van orde, moraal, Kerk en samenleving. Zo
lang de schuld aan die toestand niet gerechtelijk
wordt vastgesteld, kan geen regering gezag genieten
en kan zij van de onderdanen geen morele erkenning
verwachten.”.

Op blz. 52 vervolgt het boekje: „In andere lan
den, waarin het sadisme en het eigen belang ver
moedelijk minder diep geworteld waren, zijn de erg
ste verschijnselen verdwenen. In Nederland trachten
ambtenaren der P.R.A.C. en van andere instellingen
der nieuwe rechtsorde hun bestaan te rekken, zoeken
naar nieuwe slachtoffers, verrichten arrestaties en
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trachten aldus hun „onmisbaarheid” te demonstie
ren.”

Dit, Mijnheer de Voorzitter, naar aanleiding
van het feit, dat op de Curagaose begroting voor
1948, met inbegrip van de 1ste aanvullende begro
ting, de personeelslasten gestegen zijn tot ongeveer
(ï79o van de totale inkomsten. Het is niet de eerste
keer, dat ik hierop hamer en het zal ook niet — vrees
ik — de laatste zijn. Waar blijft de bezuinigingsin-
specteur, die los van de Curagaose Rekenkamer
staat? Men zal mij zeggen: hij staat op de begroting
en aan het eind van het jaar krijgen wij dan te ho
ren: niet-gebruikte gelden voor de bezuinigings-in-
specteur, verdwenen. Mijnheer de Voorzitter, het
wordt anders tijd, dat zo iemand koiht. Alle drie de
sprekers van vanavond hebben gewezen op de on
houdbare toestand in minder erge of ergere bewoor
dingen. Niet, dat ik driekwart van de ambtenaren
zo maar naar huis wil sturen; dat is ten enenmale
niet mijn bedoeling. Mijn bedoeling is dit: betaal de
mensen, die voor je werken, goed; dan kun je er
ook wat van eisen. Als ik zo langs de verschillende
departementen loop, dan zie ik, dat feitelijk maar
enkele werkelijk hun salaris waard zijn. Het grootste
gedeelte verricht absoluut niet het werk, dat van
hen vereist en verlangd wordt. Dat kan ook niet.
Mijnheer de Voorzitter; dat is niet mogelijk, want
het Bestuur van Curagao heeft zich geblameerd. Het
Bestuur van Curagao heeft in 1946 aan mij persoon
lijk beloofd: ,,Manana (morgen), binnenkort, zeer
binnenkort, misschien al vóór 1 Januari 1947 krij
gen de veldwachters hun f. 50,—.”. Weliswaar staat
het juridisch niet vast, maar dit is een toezegging
van het Bestuur en een Bestuur, dat zichzelf respec
teert, moet zich aan zijn toezeggingen houden. Het
gaat niet alleen om de veldwachters. Voor de veld
wachters zou ik het zeer op prijs stellen, indien van
avond bij amendement, of hoe U het in technische
bewoordingen uit wil drukken, een gratificatie van
1 Januari 1947 af wegens onderbetaling van
f. 50,— per maand toegekend zal worden. Dan
komt het niet in de plooien-gladstrijkerij van de
salarisregeling, maar het Bestuur heeft zich toch
gehouden aan zijn morele toezegging.

Ook zou ik willen wijzen op de klerken b. Een
schrijver b begint met — ik zal gemakshalve alles
maar ongehuwd nemen — aanvang f. 1.320,—, ma
ximum f. 2.076,— ; een klerk b met f. 1.800,—, ma
ximum f. 2.880,— ; de adjunct-commies loopt van
f. 3.264,— tot f. 4.608,—- en de commies van f. 4.—
608,— tot f. 6.240,—. Als ik dan zie naar de middel
baar technische mensen, dan zie ik, dat die direct
veel en veel hoger beginnen. Zo ook de politie; die
begint met f. 1.944,— en heeft na 1 jaar als agent

2e klasse f. 2.436.—. Ik wil voorstellen om stiaks by
het gladstrijken van de salarisplooien dit voor de
klerken, die drie jaar in dienst zijn, wat naar boven
te doen en in ieder geval te zorgen, dat zij niet ach
teruit gaan, als zij van schrijver b naar klerk b gaan.
Het lijkt mij, dat de verhouding tussen schrijver en
klerk niet is, zoals zij zijn moet.

Dan, Mijnheer de Voorzitter, zou ik als macam-
bahater willen vragen, dat de heer Guilliamse, die
de kolonie of het gebiedsdeel meer dan tien jaar als
amanuensis gediend heeft weliswaar, heeft hij
waarschijnlijk geen diploma’s, zoals ik ter bevoegder
plaatse hoorde, omdat er geen diploma’s voor ama
nuensis en prepartor zijn —- als persoonlijke gratifi
catie niet in salaris achteruitgesteld wordt. Daar
komt nog iets anders bij. Als de heer Guilliamse in
de schaal komt, waar hij nu in geplaatst is, gaat hij
in ieder geval met zijn pensioen achteruit. Daarom
zou ik willen verzoeken, dat deze ambtenaar, op wie,
voorzover mij bekend, niets aan te merken is over
zijn werk, in zijn salaris verdisconteerd krijgt, wat
hij later in zijn pensioen achteruit gaat.

Mijnheer de Voorzitter. Nu een politiek tintje.
Kort geleden hebben wij een nieuwe procureur-gene-
raal gekregen, doordat de heer Mr. J. Ellis als zo
danig is benoemd. Ik wens de heer Ellis zeer veel
succes toe en geluk met zijn benoeming, maar. Mijn
heer de Voorzitter, daarmee is een eind gemaakt
aan een traditie, die jarenlang bestaan heeft. Waar
schijnlijk bestaat er verband tussen het weigeren van
mijn collega Van der Meer als lid van het College
van Algemeen Bestuur' en de benoeming van de heer
Ellis als procureur-generaal. U weet, dat het tus
sen de oude procureur-generaal, Dr. Süthoff, en onze
candidaat als gedelegeerde voor het College van Al
gemeen Bestuur niet erg boterde. Met aan zekerheid
grenzende waarschijnlijkheid zou de mogelijkheid
hebben bestaan, dat bij een College van Algemeen Be
stuur, waarin de heer Van der Meer zitting had, bij
de vervulling van de functie van procureur-generaal
de keuze op iemand anders gevallen zou zijn. Ik weet
het niet, maar in ieder geval is de traditie van ka
tholiek gouverneur, protestant procureur-generaal
hiermede verbroken. Ik houd niet van tradities,
maar dit houdt in, dat onze toekomstige gouverneur
van Curagao, ik zou liever willen zeggen onze toe
komstige vertegenwoordiger van het Rijk der Ne
derlanden in Curagao, die straks, als wij geen in-
terim-regelingen meer hebben, benoemd zal worden
door de Kroon naast ons College van Algemeen Be
stuur, dat uit hun midden een voorzitter zal kiezen,
zal zijn de beste man op de beste plaats, die niet ge
bonden moet zijn aan een politieke partij in Neder
land om gouverneur van Curagao te worden. Daarom
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is het, d a t ik blij ben, d a t die trad itie  gebroken is,
Mijnheer de Voorzitter.

S traks zal wel gesproken worden over een ver
kap te  salarisverhoging voor de bewoners van de
huizen van de landsw atervoorzieningsdienst op Ba-
lashi.

Ik zou een w aarschuw end woord willen laten
horen om alvorens to t demping over te  gaan  ten  Zui
den van de K oningin-Em m abrug voor w inning van
land, ee rs t goed na te  gaan, of d a t de strom ing, die
voor het eiland gaat, n iet s te rk e r m aakt.

Mijnheer de V oorzitter. Wij hebben gelukkig een
A.M.S. gekregen, m aar d aar ben ik lang niet mee te 
vreden. In  de eerste  p laa ts  hierom . Een leerling, die
de A.M.S. doorloopt, heeft zeker één ja a r  verloren
in vergelijking m et Nederland, als hij zijn eindexa
m en haalt. Ik  zou d a t gaarne terug  willen brengen
en  zou het in deze rich ting  terug  willen brengen, da t
na het 6de ja a r  van de lagere school B —niet A;
lagere scholen-A zijn ondingen, die n iet m eer in deze
m aatschappij thu is horen —  de leerlingen óf naar
de MULO kunnen gaan  óf n aa r een lyceum. Reeds
zijn er nu k rach ten  hier, die aan een lyceum onder
wijs kunnen geven. Reeds zijn er plannen gem aakt,
zij bestaan  al enkele jare.u. Ik zou g raag  aan  de Be-
stuursgem achtigde willen vragen hoe he t m et die
plannen s taa t, waarom  zij nog niet uitgevoerd zijn
en hoeveel tijd he t nog zal duren, voordat zij u itge
voerd worden.

Mijnheer de V oorzitter. Dan zou ik in afwijking
van w at ik laa ts t h ier vroeg aan de B estuursgem ach-
tigde willen vragen, of he t zeesoldaten waren, m ari
n iers of landsoldaten, m ilitairen  in ruim ere zin, die
op W estpunt op de mensen ingereden zijn. D it n aar
aanleiding van een stuk  van de com m andant van de
M arine, w at ik zeer apprecieer, d a t zijn mensen daar
n iet geweest zijn. Zijn het dan landsoldaten geweest?

Voorts, Mijnheer de V oorzitter, wil ik vragen
hoe het s ta a t m et de gouvernem ents-secretaris. Ik
hoor, da t hij eerst m et verlof gegaan is, welk verlof
in een dienstreis omgezet is en toen weer terugge
komen om m et hetzelfde of een schip daarna  weer
m et verlof te gaan teneinde van zijn vermoeiende
reisjes d aar u it te  rusten. Ik  hoop, da t d it n ie t zal
u itdraaien  op vervroegd pensioen, w ant da t is niet
bevorderlijk voor ons pensioenfonds.

Mijnheer de V oorzitter. Ik wil h ier nogm aals
ham eren op een departem ent voor w aterconserva-
tie, w aar landbouw en w atervoorzieningsdienst on
der komen te  staan. D it n aar aanleiding van een
initiatief-voorstel, d a t ik helaas vergeten heb in
mijn ta s  te  doen, m aar da t ingegeven is door de
schrikbarende daling van het w aterpeil. D it heeft
voor de bewoners der landelijke d istric ten  van deze

eilanden een noodtoestand geschapen, die dringend
om oplossing v raag t. Deze daling van het w aterpeil
m oet in hoofdzaak v/orden toegeschreven aan  de
w ater'onttrekking op g ro te  schaal voor andere doel
einden dan d irect huishoudelijke pf agrarische be
drijven, terwijl de regenval niet voldoende is om het
daardoor ontstane teko rt aan  te  vullen. Wil men aan
deze noodtoestand m et betrekking to t he t v/aterpeil
een einde m aken, dan is he t dringend noodzakelijk
m aatregelen te  nemen om de w ateron ttrekk ing  to t
het noodzakelijkste te  beperken en deze uitslu itend
toe te  s taan  voor direct huishoudelijke of agrarische
doeleinden. D aarnaast zal in de toekom st dienen
overgegaan te  worden to t invoering van een ver
gunningsstelsel voor het graven of boren van p u t
ten. D aarvoor m oet nu reeds gezorgd worden, w ant
als s trak s  de olieraffinaderij van h ier w eggaat, zijn
wij weer aangewezen op de visserij en op de lan d 
bouw n aast onze haven. De visserij is p ractisch  u it
geschakeld; blijft alleen de landbouw ovei.

Mijnheer de Voorzitter. W eer wil ik een lans
breken voor een technisch departem ent, da t afge
scheiden is van openbare werken, van landbouw,
veeteelt en visserij, van telefoondienst, van w ater
leiding, kortom  van alle departem enten, die nu een
technisch onder-departem ent hebben, w aar idem zo
veel chefs en mensen voor nodig zijn. Ik  wil één cen
tra a l technisch departem ent hebben, da t los van en
gelijk m et alle departem enten staa t.

Mijnheer de Voorzitter-. D an zou ik willen sme
ken om een nieuwe telefoongids, w ant h e t ding, da t
wij hebben, is een onding. Voor elk nummer-, da t wij
m oeten hebben, m oeten wij eerst een ander nummer-
draaien  om het echte num m er te  vragen! A an deze
gids hebben wij niets.

Dan, Mijnheer- de Voorzitter-, kom ik op iets an
ders. Zoals U bekend is, is hier- de m ijm naatschap-
pij Curagao. Die m ijnm aatschappij be taa lt 15% be
lasting  van de dividenden in Nederland. Aangezien
h ier de br'on is, alleen het kan toor is in Nederland
gevestigd, zie ik n iet in, v/aarom  de kolonie bena-
nadeeld m oet worden ten  opzichte van het m oeder
land. Als er 15% dividendbelasting betaald  m oet
worden, laa t die m aatschappij h e t dan aan  Curagao
en n iet aan  Nederland betalen. Ik wil de B estuurs-
gem achtigde vragen om daar no ta  van te nemen en
mij zijn inzichten mede te  delen.

Mijnheer de V oorzitter. Ik  kom nu op de rio
lering, mijn ander stokpaard je. W elk percentage van
W illem stad heeft rio lering gekregen en w anneer zal
de re s t op het rio leringsnet aangesloten worden? Ik
heb gehoord, d a t de huiseigenaar dikwijls w eigert
om zich op het rio leringsnet aan  te  sluiten. M aar is
het dan n iet mogelijk de huiseigenaar te  dwingen of
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de huurder te  laten  betalen? W at ik wil, is, da t ie
der huis in W illemstad, en la te r  ook buiten W illem
stad, aangesloten is aan  een hygiënisch riolerings-
net.

Mijnheer de V oorzitter. H et is hoogst noodzake
lijk, da t h ier een neuroloog-specialist kom t; hij s ta a t
op de begroting, m aar ik geloof, da t de S taten  er
geen bezw aar tegen zullen hebben, om inplaats van
vooi 1919 voor 1948 gelden daarvoor toe te  staan.
Ik dring er nogm aals op aan, da t he t zover komt.

Dan wou ik vragen, hoe het volgende mogelijk
is. Iem and van Nederlandse nationalite it is getrouwd
m et een vreemdeling. Die vreem deling zegt, d a t hij
van h aa r gescheiden is; de vrouw, die N ederlandse
is, zegt, d a t zij n iet gescheiden is. Ik  ben bij alle in
stan ties geweest, m aar kan e r n iet ach te r komen.
Daarom  wil ik als S tatenlid  vragen of he t mogelijk
is, d a t he t rech t nog zo krom  is, da t e r  twee opvat
tingen tegelijk kunnen bestaan: wel gescheiden en
niet gescheiden.

H et spijt mij nog steeds, da t e r een vergissing
begaan is door iemand, die n iet gek is, op te  sluiten.
Gelukkig is de niet-gek weer norm aal geworden,
m aar. Mijnheer de V oorzitter, die geschiedenis heeft
een s taa rtje , nl. de rekening van de rechtskundig
adviseur ten  bedrage van f. 1.000,— . Wie m oet da t
betalen? De kolonie Curagao — he t gebiedsdeel Cu-
ragao — of degeen, die de m an w ederrechtelijk van
zijn vrijheid heeft beroofd?

Ik  zou gaarne willen weten of de stationschef
A.T.L. door bemiddeling van de K.L.M. sa larisver
hoging gekregen heeft.

Dan, Mijnheer de V oorzitter, hoe s ta a t het m et
de huizen van de heer R osario? K an he t B estuur
daarop al uitslu itsel op geven? '

Hoe nodig het is, Mijnheer de V oorzitter, dht er
h ier prophylactische behandeling to t stand  komt, in
afwijking van w at vroeger wel eens gezegd is, moge
het volgende bewijzen. Heden heeft zich onder mijn
behandeling gesteld de echtgenote van een barb ier
en die echtgenote bleek zeer ste rk  syphilitisch, de
barbier dus ook. Zo iem and scheert en knip t en aa it
iedere dag tientallen  mensen. Ik dring er nogm aals
op aan, da t die personen, die m et he t publiek in  aan 
raking komen, geneeskundig onderzocht worden en
geregeld een keuring m oeten ondergaan.

De V oorzitter: D okter Maal. D it zijn onderw er
pen, die n iet thu is  horen bij de algem ene beraadsla
ging van de begroting. U houdt zo de begrotingsbe
handeling op. Voor de goede gang van zaken wil ik
U hierop wijzen.

De heer Dr. Maal: Goed, Mijnheer de Voorzit-

te i’, ik ben bijna k laar. W at die barb ier betreft, wil
ik nog zeggen, da t e r geen verschil b estaa t tussen
t.b.c. en syphilis; he t zijn beide besm ettelijke ziek
ten.

De Voorzitter: Voor de goede orde wil ik U ver
zoeken, dokter Maal, die vragen u it te stellen to t bij
de rondvraag, opdat wij nu door kunnen gaan m et de
begrotingsbehandeling.

De heer Dr. Maal: Goed, Mijnheer de V oorzittei’.

De heer De Jongh: Mijnheer de V oorzitter. Toen
ik in 1947 to t lid van deze S taten  benoemd werd, heb
ik, na aan  de toenm alige V oorzitter in een openbare
vei'gadering voor de to t mij gerichte welkom stwoor
den mijn dank te hebben betuigd, d irect een beroep
gedaan op mijn geachte medeleden en hun gevraagd
mij te  willen steunen in mijn streven om ons zuster-
eiland Bonaire te  willen helpen.

Ik heb gedacht, d a t landbouw hiertoe een van
de mogelijkheden was, m aar thans betwijfel ik ten
zeerste of de Benedenwindse E ilanden er door de
landbouw bovenop kunnen komen en daardoor een
betere w elvaart aan de bevolking zullen brengen. In
deze persoonlijke m ening s ta  ik n iet alleen; verschil
lende schrijvers op landbouwgebied komen to t  de
zelfde conclusie. Als U  de annalen van de landbouw
op deze eilanden leest en bestudeert dan zult U to t
de overtuiging komen, dat, n iettegenstaande de goe
de wil van B estuur en Koloniale R aad in het verle
den en van B estuur en Staten  in het heden,’ helaas
geen zichtbare resu lta ten  verkregen zijn en zeker,
w anneer daarbij de grote sommen, die jaarlijks voor
de landbouw gevoteerd zijn, in aanm erking genomen
worden.

De toestand voor de landbouw op Curagao is
steeds erger geworden, doordat er geen w erkkrach
ten  m eer te  verkrijgen zijn om het land te  bewerken.
D it vindt zijn oorzaak in de grote industrieën, die
de mensen als he t w are absorberen en wij kunnen
hun geen ongelijk geven, aangezien zij m eer en m is
schien ook gem akkelijker bij de g ro te  m aatschappij
en verdienen. Ik wil h ier bovendien m em oreren, dat
de in 1788 u it N ederland n aar h ier gezonden com
m issie Grovestein en Boei om de mogelijkhe
den van landbouw op Curagao te  bestuderen, in h aar
rappo rt gezegd heeft, d a t landbouw op Curagao niet
mogelijk is wegens de te  geringe en ongeregelde re 
genval en da t Curagao behouden m oet worden voor
zijn haven en handel, m aar n iet als landbouwland.
D esniettem in werd om streeks 1901 door het Gou
vernem ent van Curasao een vereniging in het leven
geroepen onder de naam  van V ereniging to t Bevor-
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dering van Landbouw, Veeteelt, Zoutwinning en
Visserij onder leiding van een speciaal daartoe uit
Nederland gekomen landbouwkundige. Die man is,
na een paar jaar hier werkzaam te zijn geweest,
weer naar Nederland teruggekeerd. Anderen kwa
men om zijn werk voort te zetten, maar helaas zon
der enig resultaat.

Mijnheer de Voorzitter. Met deze korte uiteen
zetting heb ik getracht min of meer te bewijzen, dat
landbouw op de Benedenwindse Eilanden niet van
groot belang kan zijn en zeker niet wanneer daarbij
de grote uitgaven, die daaraan verbonden zijn, in
aanmerking genomen worden.

De aloë was tot voor kort een grote steun voor
Bonaire, maar de prijzen op de markten van Noord-
Amerika en Engeland zijn thans zo gedaald, dat de
bewerking van dit product niet meei’ lonend is, zo
dat er geen export plaats vindt, waardoor de bevol
king, die in deze industrie een zeker bestaan vond,
daaruit geen inkomen meer trekt.

De veeteelt is in de laatste drie droge jaren zo
achteruit gegaan, dat zij nu meer dan ooit de aan
dacht van het Bestuur verdient. Aan de veehouders
zal steun verleend moeten worden om het ergste te
voorkomen, want de veeteelt heeft altijd op deze ei
landen een zeker bestaan opgeleverd en vooral op
Bonaire.

Mijnheer de Voorzitter. Ten slotte wil ik het
Bestuur in ernstige overweging geven te trachten
Bonaire aantrekkelijk te maken voor de vestiging
van industrieën, die thans reeds op kleine schaal is
begonnen, door het mogelijk te maken voldoende en
goedkope electrische energie te verkrijgen van de ter
plaatse gevestigde electriciteitsmaatschappij, zono
dig door financiële steun van Overheidswege.

Mijnheer de Voorzitter. Het zout, dat in vol
doende mate van Bonaire te verkrijgen is, kan, zij
het op kleine schaal, geexporteerd worden, maar het
vervoer van de zoutpannen is onmogelijk geworden
door de slechte weg waarover gereden moet worden *
naar de steigei- in Kralendijk. Ik wil hier een beroep
doen op het Bestuur om vooit te blijven gaan met
het repareren der wegen op Bonaire, speciaal van de
weg, die van de zoutpannen naar Kralendijk loopt,
alsook de hoofdweg van Kralendijk naar Rincon.

Ik hoop, Mijnheer de Voorzitter, dat in de na
bije toekomst dank zij de samenwerking tussen Be
stuur en mijn medeleden in dit College Bonaire een
nieuwe en doelmatige steiger zal hebben, die het de
scheepvaart — vooral grotere schepen — mogelijk
zal maken dit eiland aan te doen, waarvan Bonaire
de vruchten zal plukken. Voor de medewerking om
deze pier te verkrijgen betuig ik thans reeds mijn
dank.

Mijnheel' de Voorzitter-. Ik wil nog een paar
woorden zeggen over het verkeer op Otrabanda. In
verband met de onlangs tot stand gekomen nieuwe
verkeersregeling in Otrabanda wil ik het Bestuur
verzoeken de nodige aandacht te besteden aan het
verkeer van de Witteweg naar de Niewindtstraat,
aangezien dit een groot gevaar oplevert voor de
kinderen van de St. Willibrordus- en St. Jozefschool.
Twee keer per dag komen er 1200 kinderen uit die
scholen, die zich ineens temidden van een zeer druk
en snel verkeer bevinden. Het verdient zeker aan
beveling hierop politietoezicht te houden om grote
ongelukken te voorkomen. In dit verband wil ik hier
tevens naar voren brengen, dat dagelijks tussen 9
en 12 uur v.m. een 1500-tal auto’s, bussen en trucks
door de Niewindtstraat dicht langs het St. Willi
brordus College rijdt, waardoor de aandacht van de
kinderen wordt afgeleid en zij de lessen niet goed
kunnen volgen. Ik verzoek de aandacht van het Be-
.stuur om hierin verbetering te brengen.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik heb geen algemene beschouwingen, doch wil
slechts een paar opmerkingen maken naar aanlei
ding van hetgeen de vorige sprekers gezegd hebben.

Whj hebben altijd het gevoel gehad. Mijnheer de
Voorzitter, dat wij alleen stonden in deze Staten,
— met ,,wij” bedoel ik hier de leden, die samen met
mij aan deze zijde van de zaal zitten — toen wij in
de laatste jaren zo hard hebben gevochten om ver
anderingen in de Staatsregeling van Curasao te krij
gen. Het doet mij vanavond genoegen ook van de
andere kant een ander geluid te mogen horen en te
vernemen, dat de heren Mr. Smeets en Henriquez,
de een op financieel gebied en de andere op het ge
bied van de volksgezondheid, hier een wantoestand
hebben gesignaleerd. Het zijn juist deze wantoestan
den op het gebied van financieel beleid, volksgezond
heid e.d., die ons genoodzaakt hebben in het verle
den — in de laatste jaren dus — te streven naar een
algemene verandering van de CuraQaose Staatsrege
ling. Wij hebben, zoals U weet, nu een kleine ver
andering gekregen en wij hopen na de verkiezingen,
die in Maart a.s. plaats zullen hebben, met een Sta
tencollege, dat het volk werkelijk vertegenwoor
digt, verder te zullen gaan, want alleen door het
Bestuur volkomen verantwoordelijk te kunnen stel
len voor zijn daden, kan aan deze toestand een einde
gemaakt worden, want zelfs met de nieuwe veran
deringen is dat nog niet het geval.

Ik wil nog van deze gelegenheid gebruik maken.
Mijnheer de Voorzitter, om een korte opmerking te
maken over een brief, welke vanavond aangenomen
is. Met genoegen heb ik gemerkt, dat de Staten van-
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avond een voorstel hebben aangenomen om een brief
aan het Bestuur te richten met het verzoek, een
commissie in het leven te roepen, teneinde een lands
verordening te ontwerpen, ter regeling van de ar
beidstijden. Weliswaar bestaan er verschillende los
staande regelingen, maar een evenwichtig en de ge
hele materie samenvattend geheel is een dringende
noodzaak. Deze noodzaak wordt al jaren gevoeld en
vormt een van de belangrijkste punten van het pro
gramma van de partij, waartoe ik behoor. Het is
dan ook daarom, dat, nu Mr. van der Meer in een
commissievergadering het voorstel heeft gedaan om
bij het Bestuur aan te dringen om deze zaak met de
meeste spoed te behandelen, dit bij ons reden is voor
grote vreugde. Het moment is ook zeer juist geko
zen, want de commissie, die zich met dit werk zal
belasten, kan, naar alle waarschijnlijkheid, gebruik
maken van de deskundige adviezen en hulp van een
drietal experts, die zich thans op Curasao bevinden.
Hier zal een regeling getroffen moeten worden,
waaraan daadwerkelijk de hand gehouden dient te
worden. Natuurlijk zal de omvang van deze lands
verordening omvangrijk zijn, maar bijzondere aan
dacht dient geschonken te worden aan regelingen
voor minimumlonen — die bestaan, maar niet toe
gepast worden —, aan maximumwerktijden, ver
plichte verlofsregelingen — gelukkig komt dit laat
ste al een beetje in orde —, kinder- en vrouwenar
beid, kindertoeslag, ouderdomspensioen, weduwen
en wezenpensioen, veiligheidsvoorschriften, behoor
lijke ongevallen- en ziekteregelingen. Zoals ik reeds
heb opgemerkt, bestaan er reeds enige los van el
kaar staande regelingen; enkele van de juist door
mij genoemde punten zijn incidenteel geregeld. Daar
naast hebben grote maatschappijen hier uit eigen
beweging getracht in die bestaande leemten in onze
sociale wetgeving te voorzien; ofschoon dit streven
van deze maatschappijen alle lof verdient, komt het
mij voor, dat deze zaken niet moeten afhangen van
de goede wil van particuliere maatschappijen, maar'
in de allereerste plaats een taak is van een wijs en
vooruitziend bestuur. Ik vertrouw dan ook, dat aan
deze zaak alle mogelijke aandacht zal worden ge
schonken en dat de totstandkoming van een doel
matig en zo volledig mogelijke landsverordening, re
gelende de arbeidsvoorwaarden van de werknemers,
met de nodige spoed tot stand zal komen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. ïk heb één opmerking. Naar’ aanleiding van
de woorden, die het geachte medelid Dr. Maal over
mijn persoon geuit heeft, wil ik alleen maar zeggen,
dat ik mij daarvan distancieer; ik herhaal volkomen
distancieer.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb in de opmerkingen van de heer E. Jonckheer
mijn naam horen noemen. Ik wil hem zeggen, dat
het mij buitengewoon genoegen deed, hem heden
avond weer in ons midden te zien. Wij, benoemde le
den, hebben zijn stem, de stem van de ware volks
vertegenwoordiger, in het belang van het Curagaose
volk in de commissievergaderingen zeer gemist! Dat
kan ik hem verzekeren. Als de woorden tot de heer
Smeets en mij gericht, bedoeld waren als een com
pliment, dan wil ik hem daarvoor van harte bedan
ken.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik houd ervan om bij alles klare wijn te schenken;
ik wil alles in het openbaar hebben. Ik heb gezien,
dat men in commissievergaderingen een heleboel be
looft en een heleboel zegt, waar men in de openba
re vergadering niet mee naar voren durft te komen.
Ik heb daarmee afgedaan; ik houd niet van onder
onsjes. Deze zaken horen in het publiek te worden
geregeld en daarom kom ik wel in openbare verga
deringen en niet in onder-onsjes.

De heer Statius Muller, gemachtigde van het Be
stuur: Mijnheer de Voorzitter. In de eerste plaats
wil ik U mede namens mijn medewerkers van van
avond dank zeggen voor Uw vriendelijke woorden
van welkom.

Wat ik nu ga zeggen, is eigenlijk geen directe
beantwoording van hetgeen hedenavond door de
verschillende sprekers is naar voren gebracht. Deze
beantwoording zal straks geschieden door de des
kundigen, die stuk voor stuk op de hoogte zijn van
hun tak van dienst.

Mijnheer de Voorzitter. De taak, die hedenavond
op mij rust, is, zoals U wel begrijpen kunt, verre van
aangenaam, waar ik immers, als enige van de vijf
leden van het College van Algemeen Bestuur, de
verantwoordelijkheid heb te dragen van de verdedi
ging van een begroting, aan welker samenstelling ik
niet heb medegewerkt en van het de laatste jaren
gevoerd financieel beleid, waarmede ik mij niet ge
heel kan verenigen.

Zo sta ik met betrekking tot de bedenkingen
der Staten, eenmaal en andermaal in de gewisselde
stukken naar voren gebracht tegen de abnormaal
hoge personeelsuitgaven, voor bijna de volle 100%
aan de zijde der Staten. Het hoge peil van die uit
gaven gedurende de laatste jaren herbergt in zich
het gevaar, dat bij de een of andere zelfs kortston
dige inzinking van de enige bron van inkomsten
van onze economie het Bestuur tot maatregelen zal
moeten overgaan, die voor de bevolkingen van spe-
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ciaal Aruba en Curagao weinig minder dan funeste
gevolgen zullen hebben.

Het spreekt vanzelf, dat het huidig Bestuur
— dus Gouverneur en College van Algemeen Be
stuur — geen blaam kan tre ffen  wegens het gevoer
de financieel beleid, dat door vorige besturen is ge
voerd. En ook voor die vorige besturen mag men
laten gelden de verzachtende — doch niet verscho
nende — omstandigheid, dat de snel toegenomen
welvaart en de niet m inder snelle aanwas der bevol
king door im m igratie to t economisch niet geheel te
vei’antwoorde maatregelen heeft u itge lokt en de le
vensstandaard zo hoog heeft opgevoerd, dat er in  het
jongste verleden slagwoorden „geld speelt geen ro l ’
en ,,het geld moet rollen” maar al te vaak u it vele,
ook officië le monden werd vernomen.

Ik  meen als m ijn overtuiging te kunnen uitspre
ken, dat de eerst ko rt geleden opgetreden Landvoogd
zulke luchthartige woorden niet lich t zal uitspre
ken en dat h ij op finaircieel gebied ook niet ver af
staat van de Statenleden, die in  de gewisselde stuk
ken telkens en telkens weer hebben aangedrongen
op een voorzichtig financieel beleid. D it geeft in  ie
der geval hoop voor de toekomst.

Ik  heb zo lang s til gestaan b ij de personeelsuit
gaven, omdat die noodwendig ook m aterieel-uitga-
ven veroorzaken, als kantoor-localen, m eubilair voor
die kantoren, schrijfmachines, schrijfbehoeften,
schoonhouden en verlich ting der lokalen enz. Ook
deze uitgaven lopen geweldig op naarmate men het
personeel u itbre idt. Men moet weten, dat met inbe
grip  van de politiemannen en de onderwijzers aan de
bijzondere scholen dat personeel u it ru im  2700 lands
dienaren bestaat. Dat geeft te denken, in  het bijzon
der aan m ij, omdat ik  dagelijks klachten moet aan
horen over het schreiend tekort aan onderwijzers.

Men moet nu niet denken, aat de landsdienaren
geen voldoend werk verrichten of te verrichten k r ij
gen. D it is, geloof ik, op de meeste Landskantoren
geenszins het geval. Maar er heerst alomme de in 
druk, dat er te veel nodeloos werk verrich t wordt,
dat er in de Gouvernements diensten te veel omslag
plaats heeft, te veel bureaucratie. De oorzaak hier
van is te zoeken en te vinden in  de uitbre id ing van
de Overheidsbemoeienis in  het doen en laten van
zijn burgers.

E r zijn nog vele andere punten, die het Over
heidsbeleid raken, waarover ik  het niet voor de volle
100% eens ben met hetgeen in  de stukken is aange
voerd te r verdediging daarvan. Maar ik  heb reden
om te verwachten, dat u it de volgende, door het hui
dig Bestuur op te maken begroting, andere, welko-
mer geluiden zullen vallen te beluisteren.

Mijnheer de Voorzitter. Ik  ving zoeven aan mmt
m ijn taak van hedenavond verre van aangenaam tc
noemen. D it is echter niet ju is t. Ik  word immers b ij
gestaan door de hoofdambtenaren en hoofden van
dienst, die elk voor zich doorkneed zijn in  hun tak
van dienst en die bereid zijn alle in lichtingen te
verschaffen en verklaringen te geven, die de Staten
leden maar kunnen verlangen. In  dat verband heb ik
slechts één bescheiden verzoek en wel d it, dat de
leden vanavond niet op elk slakje zout zullen leggen.
E r zouden dan misschien wel zoveel slakjes ontdekt
kunnen worden, dat er geen zout meer zou over
schieten voor de grote.

Na d it betoog zal het U misschien vreemd voor
komen, dat ik  straks misschien met een verzoek kom
om de uitgaven toch nog te verhogen. Het be tre ft nl.
het punt, dat de heer Maal heeft aangeroerd: de sa
larisverhoging van de veldwachters. Enige tijd  gele
den heeft de heer Procureur-Generaal hier gezegd,
dat er toch iets gedaan m.oet worden voor die veld
wachters. Het was m ij toen niet bekend, dat er te
dezer zake reeds de toezegging was gedaan, dat die
verhoging met ingang van 1 Januari 1947 in  zou
gaan. Die mensen hebben er op gerekend. Ik  zal
daarom straks bij het betreffende a rtike l een voor
stel doen in  de zin, als door de heer Maal bedoeld.

De heer SchoUen, deskundige van het Bestuur;
Mijnheer de Voorzitter. De heer Smeets heeft de
reeks van sprekers bij de algemene beschouwingen
geopend en in zijn rede een serie vragen gesteld, die
h ij graag sch rifte lijk  door het Bestuur beantwoord
w il zien. Ik  meen dus te mogen aannemen, dat ik  op
het ogenblik daarop niet verder in  hoef te gaan. Het
Bestuur ziet deze vragen als een wens van de heer
Smeets om de nodige gegevens te krijgen, die la ter
als basis kunnen dienen voor een overleg of bespre
king met de Staten betreffende het financiële beleid.

De heer Henriquez heeft gesproken over het
fe it, dat het Bestuur aan de ene kant gelden leent,
hoewel er aan de andere kant een reservefonds be
staat, dat renteloos is. Inderdaad va lt to t op zekere
hoogte iets te zeggen voor de argumenten, die de
heer Henriquez daarbij heeft aangevoerd. Ik  moge
er echter op wijzen, dat, toen de plannen rijp ten voor
de vele grote werken, waar op het ogenblik uitvoe
ring  aan gegeven wordt — de havens van Aruba en
Curagao, waarbij thans de plannen voor een vaste
oeververbinding b ij gekomen zijn, welke toen welis
waar ook bestonden, maar die tijd e lijk  weer waren
teruggenomen en verder ook niet te vergeten de
volkswoningbouw '— het helemaal niet zeker was,
dat al die werken ten laste van de gewone ontvang
sten van het Gouvernement betaald zouden kunnen
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worden. In verband daarmee is toen besloten om
voor een deel daarvan — en daar is toen speciaal
de volkswoningbouw voor uitgekozen — enige le
ningen aan te gaan. Daarnaast had het Bestuur toen
een klein reservefonds; ik weet niet precies hoeveel
het bedrag daarvan was, toen de eerste lening werd
aangegaan, maar ik denk, dat het toen een ander
half millioen bedroeg. Dat bedrag en ook het be
drag, waarmee het fonds gegroeid is, wil het Be
stuur graag voorlopig achter de hand houden. Dat
heeft het Bestuur niet alleen bij deze begroting naar
voren gebracht, maar reeds bij vroegere gelegen
heden al eens uiteengezet. Het Bestuur wilde er
namelijk rekening mee houden, dat het niet uitge
sloten is, dat op een gegeven ogenblik, vrij onver
wacht, een val in de middelen kan optreden, die een
zodanige daling tengevolge heeft, dat het niet mo
gelijk zal zijn de vermindering van uitgaven, die
daaruit zou moeten volgen, in een snel tempo te kun
nen bewerkstelligen, zodat het Bestuur, hoewel het
leent, toch prijs stelt op een zekere reserve om
gewapend te zijn tegen een eventuele onverwachte
achteruitgang in de middelen. Daarnaast is het Be
stuur — zoals het in de nota naar aanleiding van
het eindverslag al heeft medegedeeld — er zich zeer
wel van bewust, dat het niet aangaat om nog met
leningen door te gaan. Ik zou haast zeggen, dat het
in verband met de vragen en de bedoelingen, die bij
de heer Smeets hebben voorgezeten, juist zou zijn
niet op dit ogenblik wat betreft het bestaan van le
ningen èn een reserve al direct maatregelen te nemen
om vdjzigingen te brengen. Over de lening van SYb

millioen gulden bestaat, hoewel het nog niet op de
begroting is goedgekeurd, overeenstemming tussen
Bestuur en Staten; over dat punt is van gedachten
gewisseld en de Staten hebben zich daar reeds offi
cieus mee accoord verklaard. Ik zou dus eigenlijk het
liefste zien, dat daarin op het ogenblik geen veran
dering wordt aangebracht. Misschien kan de hou
ding later bepaald worden bij het eventuele voorstel
len van nieuwe leningen, want met de volkswoning
bouw móet worden doorgegaan, zodat uitgemaakt
dient te worden, hoe dat gebeuren moet. Dit zou
misschien tevens een punt van bespreking kunnen
uitmaken, wanneer de gegevens, die door de heer
Smeets gevraagd zijn, verstrekt zijn en besproken
worden.

De volkswoningbouw zou, zoals U weet. Mijn
heer de Voorzitter, gefinancierd worden via het al
gemeen bouwfonds, dat nog in oprichting is. Een
ontwerp-verordening is daartoe bij de Staten aan
hangig; ik meen, dat de nota naar aanleiding van
het eindverslag of de memorie van antwoord is in
gediend. Op het ogenblik wordt de administratie be

knopt gevoerd via de rekening m.et dei-den, hetgeen
Uw Staten ook bekend is. Op het ogenblik wordt
gewerkt aan de eigenlijke boekhouding voor het
fonds, zodat, wanneer het fonds eenmaal gesticht
is — dus wanneer de verordening zal zijn aangeno
men — ook de boekhouding klaar is. Het komt mij
vooi', dat dan de tijd gekomen is na te gaan hoe het
staat met eventuele nadelige saldi en dat daarna be
keken kan worden wat ten opzichte van die saldi zal
moeten gebeuren.

De heer Henriquez heeft verder gesproken ovei'
voorschotten en subsidies. Volgens mij bestaat er
een vrij groot verschil tussen die twee. Renteloze
voorschotten zijn gegeven; op het ogenblik geloof
ik niet, dat er nog verzoeken om aanvragen voor
renteloze voorschotten aanhangig zijn. Ondersteu
ningen aan particuliere bedrijven zijn ook wel eens
in overweging geweest; ik ben het met de heer Hen
riquez eens, dat het in het algemeen veel beter is om
die niet renteloos te verlenen.

De heer Irausquin heeft ook gesproken over de
bestaande reserve van 6V2 millioen gulden en daar
bij gezegd, dat hij niet precies weet, waar of die 61/2
millioen gulden zitten. Hij heeft daarbij geconsta
teerd, dat volgens een van de laatst uitgekomen ba
lansstaten van de Curagaose Bank het Gouverne
ment bij die Bank een schuld heeft van 2 millioen
gulden. Ik kan U mededelen, dat dat bedrag inder
daad een ogenblik heeft bestaan, maar die 2 mil-
Loen gulden zijn intussen weer terugbetaald aan de
Curagaose Bank. De kasmiddelen van het Gouver
nement liggen, zoals kort geleden door de Voorzitter
van de delegatie, die op het ogenblik in Nederland
is voor besprekingen over diverse punten met de
Regering, is meegedeeld, voor een deel in Nederland
doordat Curagao op verschillende manieren voor
schotten heeft gedaan voor de Nederlandse Rege
ring, die via de rekening met Nederland afgerekend

. ‘moeten worden, maar die tot nog toe alleen in de boe
ken zijn verantwoord, zonder dat overmaking heeft
plaats gehad. Vorenbedoelde delegatie is op het ogen
blik in Nederland om in overleg met de Regering
een oplossing te zoeken voor de overmakingen van
het bedrag, dat Nederland nog aan CuraQao schuldig
is. Wij hopen, dat daar gunstige resultaten bereikt
zullen worden.

De heer Dr. Maal heeft gesproken over de ver
houdingen, Mijnheer de Voorzitter, tussen enkele
administratieve rangen. Voornamelijk is hij van me
ning, dat aan de overgangen tussen de verschillende
rangen iets hapert. Ik kan die bezwaren evenwel
niet delen. Mijnheel' de Voorzitter. De overgang van
de schrijvers naar de klerken heeft op grond van
de daarvoor bestaande regelen als regel plaats na
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een diensttijd als schrijver van drie jaar; zij hebben
dan — ik zal de salarissen van de gehuwden ne
men — een salaris van f. 1.680,—. Worden zij klerk
dan krijgen zijn f. 1.800,—. De klerken, die aan de
vereiste vakexamens hebben voldaan, gaan volgens
de nieuwe regeling na een diensttijd van vier jaar
— dan hebben zij normaal een basissalaris van
f. 2.400,-------over naar f. 4.080,—. Daar zit dus een
sprong in van f. 1680,—. Ik kan niet inzien, dat daar
iets aan hapert, althans dat het te weinig zou zijn.
Dan krijgt U nog de overgang van de adjunct-com-
miezen naar de commiezen. In de regelingen, die voor
het personeel zijn ontworpen, is daar geen vaste ter
mijn voor aangegeven, maar als wij rekenen, dat het
na 6 jaar plaats vindt, dan hebben zij een basissa
laris van f. 4.680,— en krijgen dan het aanvangsa-
laris als commies van f. 5.760,— ; dat is dus een
kleine f. 1.200,— meer. Ik zie niet in, dat daar wat
aan hapert. Ik neem aan, dat de heer Maal bedoelt,
dat het niet genoeg is.

De heer Dr. Maal heeft nog gesproken over de
amanuensis van het laboratorium van de Openbare
Geondheidsdienst en heeft gevraagd om maatregelen
te nemen, dat die functionaris niet achteruit zal
gaan in pensioengrondslag. Ik kan U meedelen. Mijn
heer de Voorzitter, dat daar geen sprake van is.
Deze ambtenaar heeft in zijn rang nog niet het ma
ximum bereikt en hij kan in de nieuwe schaal, die
hij krijgt, het nieuwe maximum bereiken, dat inder
daad iets lager ligt dan het maximum in de oude
regeling. Een achteruitgaan in pensioengrondslag
staat hem dus niet te wachten. Overigens is het
— dit geldt niet alleen voor deze rang maar in het
algemeen — de gewoonte, om, wanneer door wijzi
ging in de salarisregelingen achteruitgang in de in
komsten zou plaats vinden, daartegenover over-
gangstoelagen — aflopende persoonlijke toelagen —
toe te kennen.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Ik wil iets zeggen naar aanleiding van hetgeen de
heer Dr. Maal gezegd heeft over de benoeming van
de Procureur-Generaal, nl. dat het geloof daarbij een
rol zou hebben gespeeld. Ik kan U verzekeren, dat
de Gouverneur verscheidene dagen lang over deze
zaak heeft nagedacht. Hij heeft zo mogelijk getracht
een landskind te benoemen. De Gouverneur verzocht
mij om raad en ik — de Protestant — heb toen Ellis
— de Katholiek — zelf voorgedragen. Ik geloof, dat
het funest zal zijn, indien wij met die kwestie van
geloof hier op Curagao doorgaan; dat moet hebben
afgedaan.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Ik

geloof, dat er voor mij twee pimten ter beantwoor
ding zijn. In de eerste plaats een vraag van de heer
Dr. Maal naar aanleiding van de huwelijks- en echt-
scheidingswetgeving. Het is inderdaad mogelijk, dat
een vreemd echtscheidingsvonnis hier rechtskracht
mist ten gevolge van de verschillende afwijkende
huwelijks- en echtscheidingsregelingen. Om die te
overbniggen heeft men getracht het internationaal
privaatrecht te codificeren en ik noem daarbij de
Haagse Familierechtelijke Verdragen, met name
het Verdrag van 1908 over Huwelijken en Echtschei
dingen. Tussen landen, die beide aangesloten zijn bij
de Haagse Familierechtelijke Verdragen, rijzen geen
moeilijkheden, omdat in dat geval het ene land echt
scheiding tussen burgers van het andere land niet
uitspreekt, tenzij op gronden, die dat andere land
kent. Zeer veel Staten zijn echter geen lid van de
Haagse Familierechtelijke Verdragen; ik wijs hier
b.v. op Amerika, dat niet kan toetreden, omdat de
Amerikaanse huwelijkswetgeving bestaat uit 48 ver
schillende huwelijkswetgevingen; elke staat nl.
heeft zijn eigen wetgeving op het gebied van huwe
lijken en echtscheidingen. Onze wet erkent een echt
scheidingsvonnis uit een land, dat niet bij de Haagse
Familierechterlijke Verdragen is aangesloten, alleen
dan, wanneer het echtscheidingsvonnis is uitgespro
ken op gronden, die onze wet kent, zodat, wanneer
echtscheidingsvonnissen worden uitgesproken in
landen, die niet aangesloten zijn, bv. op grond van
„mental cruelty”, ,,extreme cruelty” en dergelijke
— gronden, die onze wet niet kent — deze echt
scheidingsvonnissen door onze wet inderdaad niet
erkend worden. Het is dus mogelijk, dat tussen
vreemdelingen of tussen een ingezetene en een vreem
deling een buitenlands echtscheidingsvonnis bestaat
uit een land, dat niet is aangesloten bij de Haagse
Familierechtelijke Verdragen, en dat dit vonnis door
onze wetgeving niet wordt erkend.

Het tweede punt, dat, naar ik meen, te mijner
beantwoording is, is de opmerking van de heer De
Jongh betreffende het verkeer in Otrabanda. Het is
Uw College bekend, dat er een Commissie voor Veilig
Verkeer is ingesteld. Vanavond is bij de ingeko
men stukken deze mededeling door U, Mijnheer de
Voorzitter, in het openbaar voorgelezen. De Com
missie voor Veilig Verkeer adviseert inzake de ver
keersproblemen. Met name is het verkeer in Otra
banda een onderwerp van bespreking en van zorg op
dit moment van deze Commissie. Ook de punten, die
de heer De Jongh heeft aangeroerd, nl. op de eerste
plaats het gewenst zijn van politioneel toezicht bij
het oversteken van kinderen op de Witteweg en Nie-
windtstraat en op de tweede plaats het onder ogen
zien van de mogelijkheid te voorkomen, dat het on-
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derwijs op de scholen gestoord wordt, doordat deze
straten zo druk zijn geworden, zullen ter bestudering
doorgegeven worden aan de Commissie voor Veilig
Verkeer.

De heer Ir. Groote, deskundige van het Bestuur:
Mijnheer de Voorzitter. Ik heb alleen enkele vragen
van de heer Dr. Maal te beantwoorden. De heer Maal
heeft — als ik het wel begrepen heb — gevraagd
om de verbreding van het Brionplein niet te doen
plaatsvinden, voordat vast staat, dat dat geen in
vloed heeft op de stroombeweging voor de haven
mond. Inderdaad is het niet de bedoeling om daar
mee te beginnen, voordat vaststaat, dat dat geen na
delige invloed zal hebben. Alle nodige gegevens zijn
|tiaar Delft gestuurd en ik ben ervan overtuigd,
dat men daar in het laboratorium reeds bezig is te
bestuderen of dat invloed op de zaak zal hebben.

Verder heeft de heer Maal gevraagd, of mensen,
die zich niet op de riolering willen laten aansluiten,
daartoe niet verplicht kunnen worden. Ik mag er de
aandacht op vestigen, dat bij de Staten een voorstel
ligt tot wijziging van de Bouw- en Woningverorde
ning, waarin een dergelijke verplichting is opgeno
men. Indien dit mag helpen, dat deze verordening
spoedig behandeld wordt, zal dat het Bestuur wer
kelijk verheugen.

Dan heeft de heer Dr. Maal nog een vraag ge
steld, die ik niet helemaal begrepen heb, nl. over de
stationschef, die door bemiddeling van de K.L.M.
salarisverhoging zou gekregen hebben. Indien dat
zo is, is het volkomen logisch, want de stationschef
is een K.L.M.-ambtenaar. Dat hij eventueel van de
K.L.M. de verhogingen krijgt, is volkomen vanzelf
sprekend. Indien de heer Dr. Maal de havenmeester
bedoelt, dan kan ik zeggen, dat er mij van geen een
salarisverhoging in de luchtvaart anders dan de nor
male periodieke verhogingen iets bekend is. De K.L.
M. heeft op geen enkele wijze getracht enige invloed
daar op uit te oefenen.

De heer Dr. Maal heeft verder nog gevraagd
over de huizen van de heer Rosario. Deze zullen ze
ker in de Commissie uit de Staten voor de Volks
woningbouw een punt van bespreking uitmaken. Ik
moet alleen zeggen, dat tot op de huidige dag niet
gebleken is, dat deze huizen goedkoper zijn of snel
ler gebouwd kunnen worden dan de normale wonin
gen. Maar ik vertrouw, dat dit binnenkort in de com
missie, die Uw College wel bekend is, nader zal voor
den besproken.

De heer Dr. Goslinga: Mijnheer de Voorzitter.
De vragen en opmerkingen van de heren leden Iraus-
quin en Maal wil ik even kort beantwoorden.

Ik ben büj, dat de heer Irausquin gesproken
heeft over de studiebeurzen. Daardoor ben ik in de
gelegenheid hem nader in te lichten. De mening, als
zou hier op studiebeurzen bezuinigd worden, is ten
enenmale onjuist. Ik geloof niet, dat er veel plaat
sen op de wereld zijn, waar men zo gemakkelijk een
studiebeurs krijgt als hier in de Nederlandse An
tillen. De heer Irausquin maakt een vergelijking met
Suriname; hij moet echter niet vergeten, dat men
daar geen middelbaar onderwijs heeft, zodat men de
kinderen eerder uit Suriname naar Nederland stuurt
dan hier. Op ons budget komt op het ogenblik, met
de verhoging, die vermoedelijk vandaag wordt aan
genomen, een post voor studiebeurzen met reiskos
ten voor van f. 31.000,—. Dat is een aanzienlijk be
drag en dat niet alleen, maar er is aan alle aanvra
gen voldaan. Er zijn zelfs studiebeurzen, die wij niet
kwijt kunnen, want de Nederlandse Regering is zo
vriendelijk geweest om voor Curagao elk jaar zg.
Malino-beurzen beschikbaar te stellen. Dat zijn vijf
volledige beurzen van f. 2.000,— N. C. en vijf
beurzen van f. 325,— collegegeld. Die beurzen kon
den wij van het jaar niet eens plaatsen, zodat een
deel van die beurzen gegeven is aan Suriname, zo
dat, wanneer men in Suriname zegt, dat zij 26 men
sen op studie hebben, het zeer zeker zo zal zijn, maar
Curagao heeft er eigenlijk nog meer, maar kon de
beurzen niet plaatsen. Daar komt nog dit bij. De
welvaart is hier zo groot, dat een here noop mensen
geen studiebeurs willen hebben, want aan een Cu-
ragaose studiebeurs is de verplichting verbonden om
vijf jaar in dienst te treden van het Curagaose Gou
vernement en verschillende studenten en ouders van
studenten hebben die voorwaarde liever niet. Wan
neer de heer Irausquin gevallen bekend zijn, waarin
studiebeurzen geweigerd zouden zijn, zou ik die
gaarne van hem vernemen; dan zal ik zien wat er aan
te doen is. Maar mij is geen geval bekend. Alleen in
één geval heb ik bij informatie vernomen, dat op
het departement van de Openbare Gezondheidsdienst
een keer bij aanvrage van een studiebeurs voor
vroedvrouw gezegd is, dat Curagao vermoedelijk zelf
een opleiding begint en dat er geen beurzen gegeven
worden. Die opleiding is ondertussen niet gekomen;
het was onmogelijk of tenminste zeer moeilijk. En
kele meisjes zijn toen op eigen kosten naar Neder
land gegaan. Wanneer de ouders van die meisjes
echter studiebeurzen zouden vragen, twijfel ik er
niet aan, of die beurzen zullen zeer gaarne worden
verleend. Men moet niet vergeten, dat wij hier voor
de A.M.S. en de opleiding van onderwijzers per jaar
een anderhalve ton besteden voor die jongelui van
— laat ik zeggen — boven het MULO. Daardoor zijn
ook minder bem'zen nodig. Men moet niet vergeten,
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dat men hier intern ook nog een hele hoop doet
voor de lagere regionen. Nog een f. 70.000,— wordt
besteed voor jongelui, die jonger zijn, om ze in een
andere plaats onderwijs te doen genieten. Wanneer
men op Saba en St. Eustatius is, kan men daar niet
veel leren, maar kan dan f. 60,— per maand krijgen
om in St. Maarten het U.L.O.-onderwijs of de op
leiding voor onderwijzer vierde klasse te volgen.
Kan men daar niet verder, dan kan men op Cura-
gao terecht. Het Gouvernement staat met open ar
men gereed, om degenen, die willen leren, te steu
nen. De opmerking van de heer Irausquin, dat het
nodig is om buiten Curagao te gaan leren, wil ik
gaarne onderschrijven en tot de mijne maken; wat
er aan gedaan kan worden, zal geschieden. Maar
wanneer wij hier een goed geoutilleerde middelbare
school hebben, is het niet nodig nog studiebeurzen
te geven voor middelbaar onderwijs in Nederland;
die beurzen zijn er dus minder. Daarentegen geven wij
op het ogenblik twaalf beurzen voor jongens, die
naar een M.T.S. gaan, omdat wij die hier niet heb
ben. Aanvragen voor een beurs voor het volgen van
middelbaar onderwijs zijn er eigenlijk niet meer. Al
leen was dit het geval met een jongen, die een klas
se verder was dan de aanvangsklasse en die daar
door een iets snellere studie kon volbrengen.

Zo kom ik vanzelf op hetgeen de heer Maal
heeft gezegd over de duur van de studie. Zijn opmer
king is inderdaad juist, maar het is toch ook weer
niet zo erg, dat de studie hier zo lang duurt. Hier
kunnen de kinderen op 5Vè-jarige leeftijd naar
school; in Nederland pas op 6-jarige leeftijd. Hier
krijgen wij dan 10 jaar MULO en 3 jaar A.M.S., te
zamen vormende 13 jaar, zodat een leerling op 18*?̂
jarige leeftijd zijn eindexamen kan hebben. In Ne
derland gaat men op 6-jarige leeftijd naar school;
men heeft dan 6 en meestal 7 jaren lagere school
en 5 jaar H.B.S., terwijl de gelegenheid om te zakken
daar groter is als hier, omdat de A.M.S. hier maar
3 jaar is. De meeste leerlingen zijn in Nederland dus
al 18 jaar tegen hier 181/2- Dat scheelt dus een
half jaar. Maar wij willen het graag verkorten. Als
hulpmiddel is men er al mee begonnen met de vlugge
jongens een jaar eerder op de A.M.S. toe te laten.
E r zijn twee scholen, die begonnen zijn met in de
achtste — één school zelfs in de zevende — een
leerprogramma te volgen, overeenstemmend^ met
dat van de H.B.S. Dat laat de wet toe, want de vak
ken, die op de H.B.S. onderwezen worden, vinden v/ij
eigenlijk ook op de MULO-scholen; een MULO-
school is eigenlijk een verkorte H.B.S. Gestreefd zal
worden naar verkorting, maar het middel, dat de
heer Dr. Maal aangeeft, zal vermoedelijk niet tot
verkorting leiden, want een lyceum is in het alge

meen 6 jaar en derhalve langer. Wanneer hij meent,
dat men van een G.L.O.B.-school op het lyceum zou
kunnen komen, dan betwijfel ik dat. Op zijn hoogst
zou het kunnen uit de 6de klasse van een MULO-
school en dan is het toch weer 6 jaar en wordt het
waarschijnlijk niet zo heel veel korter dan wat wij
op het ogenblik doen met de knapste leerlingen van
de 9de klasse. Dat is erg lastig, want de onderwijzers
houden de jongens erg graag om ze een goed eind
diploma te laten halen. Daar komt nog bij, dat, wan
neer het zo’n jongen eens niet lukt, hij helemaal
geen diploma heeft. Daarom is het via de MULO-
school naar de A.M.S. een veilige weg, omdat die
jongen dan het het B-diploma kan halen en meestal
in 3 jaar de A.M.S. maken, terwijl er ook nog jon
gens zijn, die daar zelfs vier jaar over moeten doen.
Niettemin heeft dit punt alle aandacht. E r is al heel
veel over gesproken en er zijn confeientie’s gehou
den met de hoofden van de MULO-scholen en mee
MULO-onderwijzers; ook in de A.M.S.-commissie is
druk gesproken over een eventuele reorganisatie.
Met de vragen van de heer Dr. Maal zal gaarne reke
ning gehouden worden, maar ik geloof, dat het prae-
m^atuur is, indien wij bij deze begroting daarop die
per zouden ingaan. Ik wil alleen zeggen, dat men
vooral niet moet denken, dat het dan korter wordt.
Bovendien wordt het ook moeilijker en duurder,
want men heeft wel 1 onderbouw, maar voor een
lyceum zou men 5 bovenbouwen moeten hebben t.w .:
H.B.S.-A, H.B.S.-B, Gymnasium-A, Gymnasium-B en
dan nog voor onderwijzer, zoals men hier wenst.
Men moet niet vergeten, dat men dan klasjes krijgt,
die zo minimaal zijn, dat elke leerling dan misschien
per jaar wel een f. 3.000,—, ik noem nou maar iets,
zou kosten. De vraag is of dat nou wel verantwoord
is. Men moet toch een klein beetje rekening houden
met de financiële draagkracht en er aan denken, dat
wij niet zo kunnen differencieren als bv. in een stad
als Den Haag. Persoonlijk ben ik een voorstander
van een klassieke opleiding; wat dat betreft ben ik
het helemaal met Dr. Maal eens en als wij dat hier
tot stand kunnen brengen, zal ik gaarne zijn initia
tief steunen. Maar men moet niet vergeten, dat de
aantallen erg miniem zijn en dat men in het alge
meen hier voor die opleiding niet zo heel veel voelt.
Voor juristen is het een beetje noodzakelijk, voor
medici kan het, maar de meesten verkiezen toch de
H.B.S., omdat men daar geen latijn hoeft te leren.

Ik meen, dat ik met deze opmerkingen mag vol
staan, Mijnheer de Voorzitter, en ik wil nogmaals
verzekeren, dat ik vermoedelijk bij een van de volgen
de begrotingen aan de heer Dr. Maal een meer
positief antwoord zal kunnen geven.
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De heer Dr. Pot, deskundige van het Bestuur:
Mijnheer de Voorzitter. Ik wil even antwoorden op de
vragen en opmerkingen betreffende de Openbare Ge
zondheidsdienst. De heer Henriquez heeft de keu
ringsdienst van waren aangeroerd. Voorzover mij
bekend, heeft Curagao nooit een keuringsdienst van
waren gehad, gelijk die in Nederland bekend is,
want de keuringsdienst van waren in Nederland
omvat meer dan uitsluitend hygiënisch toezicht.
Daar wordt ook toezicht op de kwaliteit uitgeoefend.
Hier beperkt het toezicht op de waren — levensmid
delen — zich voornamelijk tot de schadelijkheid en
ik geloof, dat hier veel meer aan gedaan wordt, dan
de heer Henriquez meent. E r worden wekelijks par
tijen voedingsmiddelen afgekeurd. Op één punt be
staat hier een leemte wat de keuring van levens
middelen betreft en dat is de keuring van melk. Die
is de laatste jaren volkomen verwaarloosd en het
w’ordt inderdaad tijd, dat daar zo spoedig mogelijk
in voorzien zal worden. Ik vermoed, dat in de loop
van het volgend kalenderjaar dat ook geschieden zal.

Wanneer men de heer Irausquin beluisterd
heeft, Mijnheer de Voorzitter, zou men denken, dat
het met de t.b.c. op Aruba nog precies zo gesteld
zou zijn als dertig jaar geleden. Dat moet ik echter
tegenspreken. E r is een consultatiebureau voor t.b.c.,
waar een arts regelmatig zitting houdt; er is een
verpleegster, die bekostigd wordt door het Rode
Kruis en deze arts bijstaat en bovendien optreedt
als enquêtrice, de patiënten opzoekt en naar de dok
ter brengt om zich verder te laten onderzoeken. In
de oorlogstijd is het St. Theresiapaviljoen alhier en
kele jaren gesloten geweest; dat is gebeurd tegen de
zin en buiten de wil van het Gouvernement; dat is
een kwestie geweest van gebrek aan verpleegsters.
Nu is dat Theresia-paviljoen weer geopend en kun
nen de patiënten uit Aruba daarin opgenomen v/or-
den. Nu weet ik, dat de Arubanen niet zo gauw be
reid zijn naar een ander eiland te gaan; zij raken
dan buiten hun familie, buiten hun omgeving. Ik
geloof niet, dat ik een geheim verklap, wanneer ik
zeg, dat het lid van het College van Algemeen Be
stuur, de heer J. R. Arends, plannen smeedt om in
Aruba een verplegingsinrichting voor t.b.c.-lijders
op te richten.

Wat betreft het geval, dat door de heer dokter
Robles bij de Rotary-club is behandeld, Mijnheer de
Voorzitter, het volgende. Het is mij niet bekend uit
gesprekken, die ik met dokter Robles daarover heb
gehad, noch uit het blaadje, dat de Rotary-club op
Aruba uitgeeft, dat deze mensen aan t.b.c. zouden
lijden. Wat de heer Robles gezegd heeft, is, dat deze
mensen in enkele dagen niet te eten hadden gehad.
Dat is minder een zaak van de Openbare Gezond

heidsdienst, maar meer van de Armenzorg. Wanneer
hel. waar zou zijn, dat deze mensen aan t.b.c. lijden,
ciaji zou ik zeggen, dat het beter ware geweest als
de heer dokter Robles dat aan de Directeur van de
Openbare Gezondheidsdienst had gemeld en hem had
gevraagd welke maatregelen hij moest nemen, dan
daarover een lezing te houden voor een gezelschap
van leken in de Rotary-club. Ik geloof trouwens niet,
dat het zo is.

Tenslotte wil ik het hebben over de neuroloog,
om wie de heer Dr. Maal vroeg. Mijnheer de Voor
zitter. Enkele maanden geleden is de bemiddeling
van de Minister van Overzeese Gebiedsdelen ge
vraagd om een neuroloog uit te sturen; deze zaak
is dus gaande en wij moeten het resultaat daarvan
afwachten.

Tenslotte moet ik het nog even hebben over de
syphilitische barbier. Het toezicht, dat hier uitge
oefend wordt, richt zich meer op degenen, die met
voedingsmiddelen in aanraking komen en geeft een
heel aardig resultaat. Zo herinner ik mij, dat enkele
weken geleden een venter m*et roomijs ontdekt is,
die drager van typhus-bacillen was. Wij hebben
dat toezicht nog niet uitgestrekt tot barbiers. Waar
gaan wij dan naar toe? Dan zouden wij de hele Cu-
ragaose bevolking moeten nakijken! Wanneer de
heer Dr. Maal dat zou willen, dan moeten wij onze
wetgeving vrel radicaal wijzigen, want tot nu toe
geschiedt dit alles door overreding. Wij vragen de
mensen op het abattoir bv. of zij zo vriendelijk wil
len zijn om zich te laten onderzoeken. En dat doen
zij. Wij vragen het aan de venters van ice-cream, de
bakkers, bedienden en mensen, die in bakkerswin
kels staan, maar als dat uitgestrekt moet worden
tot vrijwel de hele bevolking, zullen de faciliteiten
van de Openbare Gezondheidsdienst enorm moeten
worden uitgebreid en zullen er naar mijn mening
ook wettelijke regelingen voor moeten komen.

De heer Ir. WÜlemse, deskundige van het Be
stuur: Mijnheer de Voorzitter. De heer Irausquin
heeft gesproken over de automatische telefooncen
trale op San Nicolaas. Hij verkeert in de mening,
dat deze centrale te klein is. Dat is echter niet het
geval. Het telefoonnet op San Nicolaas omvatte
vroeger 100 nummers en de automatische centrale
heeft een aansluitingsmogelijkheid van 200 num
mers. Dat is dus de dubbele capaciteit van het oude
net. Dit aantal is nog niet opgebruikt; wij hebben
nog nummers beschikbaar, maar de beperking ligt
elders en wel in het net. Dat net wordt uitgebreid,
waaraan regelmatig wordt gewerkt. Die uitbreiding
gaat voort en ook op deze begroting zijn daarvoor
gelden aangevraagd.
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De automatische centrale in Oranjestad heeft haar
voltooiing nog niet bereikt, maar is die zeer dicht
genaderd. De werkzaamheden zijn vertraagd, aange
zien wij te kampen hebben gehad met tegenslag. Op
Aruba hebben wij zeer veel kabelstoringen gehad,
hetgeen het werk heeft vertraagd. Dat heeft een zo
danige omvang gehad, dat zelfs enkele kilometers
kabel vernieuwd zijn moeten worden. Hier op Cura
sao hebben wij ook ernstige kabelstoringen gehad.
Dit jaar zijn twee kabels in de St. Annabaai verloren
gegaan en één in het Rifwater en dan spreek ik nog
niet van de kleinere storingen, die inmiddels ook
hebben plaats gehad en die toch ook verholpen
moesten worden. Dat alles heeft het uitbreidingswerk
natuurlijk ongunstig beinvloed.

Op de vraag, wanneer de centrale in Oranjestad
klaar zal zijn, kan ik antwoorden, dat wij hadden ge
hoopt in December klaar te zijn; mocht dat onver
hoopt niet het geval zijn, dan zal het toch zeker in
het begin van het volgend jaar gereed zijn. Of dan
aan alle aanvragen voldaan zal kunnen worden, kan
ik al direct met neen beantwoorden, want, wanneer
de centrale gereed is, heeft zij een capaciteit van
800 nummers — er kunnen dus 800 mensen worden
aangesloten — maar de uitbreiding van het kabel
net is nog niet zodanig, dat wij 800 mensen op de
centrale kunnen aansluiten. Ook hier is weer een
beperking. De uitbreiding van het kabelnet is iets,
dat veel tijd vergt. Er is berekend, dat die uitbrei
ding niet eerder dan in 1951 gereed zal kunnen zijn.
Het werk zal regelmatig verder gaan en wij zullen
regelmatig meer mensen kunnen aansluiten, maar
wat betreft de kwestie van alle aansluitingen, daar
kunnen wij pas in 1951 aan toe zijn.

Verder is er nog gesproken over de uitbreiding
van de centrale San Nicolaas. De uitbreiding van
deze centrale is met toestemming van Uw College
besteld, ofschoon de gelden pas op de begroting
1949 staan. Hier is, zoals U bekend, speciale cor
respondentie over geweest. Deze uitbreiding kan in
1950 worden verwacht; de levering neemt ruim een
jaar. Intussen gaat ook de uitbreiding van het net
verder, zodat ik geloof, dat men in San Nicolaas
over de uitbreiding wel tevreden zal kunnen zijn.

Op de vraag van de heer Dr. Maal over de tele
foongids kan ik het volgende zeggen. Mijnheel’ de
Voorzitter. In de laatste tijd zijn, zoals U bekend is,
zeer vele nummers veranderd, hetgeen een onver
mijdelijk gevolg is van de omzetting van diverse ka
bels op de centrale Otrabanda, hetgeen nummerwijzi-
ging met zich meebrengt. De nieuwe uitgave van de
telefoongids is vrijwel gereed en zal in de loop van
deze maand geheel gereed zijn en vervolgens ver
schijnen.

De heer Bitter, deskundige van het Bestuur;
Mijnheer de Voorzitter. De Heer Dr. Maal heeft over
de lage grondwaterstand gesproken en in verband
daarmede bepleit, dat wettelijke bepalingen tegen
wateronttrekking in het leven geroepen worden. De
ze kwestie heeft inderdaad de aandacht van het Be
stuur, maar is momenteel in studie bij de commis-
sie-prof. Krul. Het zal wel niet zo lang meer duren,
voordat dat rapport verschijnt en dan zal het ver
der behandeld worden.

De heer De Jongh noemde nog enkele interes
sante punten betreffende de landbouw, speciaal op
Bonaire. Inderdaad kampt de landbouw momenteel
nog met moeilijkheden en daarvan is wel een, dat de
mensen allemaal in de industrie gaan. Toch blijven
er wel voldoende mensen over, die zich met land-
oouw bemoeien en die geheel of gedeeltelijk een be
staan daarin vinden. Het Bestuur meent ook, dat
deze mensen geholpen moeten worden en verder dat
er maatregelen genomen moeten worden, om de om
standigheden te verbeteren, waaronder landbouw
bedreven zou kunnen worden. Dit is iets voor de
naaste toekomst en deze punten hebben de volle aan
dacht van het Bestuur.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
ben zeer dankbaar, dat de Bestuursdeskundige toe
gezegd heeft de staten en inlichtingen, waar ik om
gevraagd heb, te willen verstrekken. Echter heb ik
ook nog gehoord, dat de Bestuursdeskundige toch
van plan is, zij het alleen voor de volkswoningbouw,
met leningen door te gaan. Het bezwaar is niet zo
zeer tegen leningen voor de volkswoningbouw als
wel tegen leningen voor publieke werken. Ik heb zo
net betoogd, dat men bij publieke werken geleidelijk
het kapitaal, dat daarvoor besteed is, kan afschrij
ven. Bij de volkswoningbouw komt daar een activa
tegenover. Maar de volkswoningen worden verhuurd
tegen zeer lage huurprijzen en zijn niet bestem-d om
te worden verkocht, zodat men deze huizen,
die 3 1 /2  mhllioen gekost hebben, eigenlijk, wan
neer men gaat lenen, moet afschrijven voor
de waarde, die zij op dat ogenblik werkelijk
hebben. Gesteld, dat de volkswoningen aan bouwen
3M: millioen gekost hebben. Wil men dan lenen, dan
zal men moeten zeggen: zij hebben volgens de wijze,
waarop zij geëxploiteerd worden, een waarde van 2
millioen, zodat 1 V2 millioen direct moet afgeschre-
veii worden en wel ten laste van de begroting van
de gewone middelen Het komt mij voor, dat men in
deze tijd, nu de middelen ruim vloeien, ook voor de
volkswoningbouw niet moet lenen en moet trachten
dat uit de gewone middelen te betalen. Wat ik ei
genlijk zoeven in het algemeen heb willen betogen,
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is, dat men op het ogenblik, zoals ik het zie, naar
het punt toegaat, dat Curasao, wat uit te voeren
werken betreft, te veel hooi op zijn vork neemt.

Verder wil ik nog een opmerking maken naar
aanleiding van de vxaag van de heer Dr. Maal over
de neuroloog. Mijnheer de Voorzitter. Ik zou het Be
stuur willen vragen om eens na te gaan, hoeveel ge
vallen zich per jaar voordoen, waarbij een neuro
loog te pas komt. Eerst dan kan men zien, of het
werkelijk noodzakelijk is, dat een neuroloog komt, of
dat voor de gevallen, waarin de hulp van een neuro
loog werkelijk nöodzakelijk is, het niet beter is deze
mensen te helpen met hen naar het buitenland te
laten gaan.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil even het volgende opmerken naar aanleiding van
de antwoorden van de geachte deskundigen van het
Bestuur. Als ik het goed heb begrepen, zijn dus de
leningen voor de volkswoningbouw indertijd geslo
ten, omdat men vreesde, dat de gewone middelen
niet toereikend zouden zijn. Het lijkt mij normaler,
dat men in zo’n geval het resultaat van de opbrengst
der gewone middelen afwacht en eventueel dan pas
igaat lenen. Bovendien, men heeft dit niet eenmaal,
doch verscheidene malen gedaan. Men heeft dus am
pel tijd gehad om te weten, wat er over was en wat
men in het reservefonds had gestort. Men had dan
tenminste dat eerst terug moeten halen, voordat men
weer ging lenen. Dit is hetgeen ik zeggen wilde ten
aanzien van het eerste argument, Mijnheer de Voor
zitter.

Het tweede argument is, dat men het reserve
fonds heeft voor een geval van plotselinge achteruit
gang. Dat is juist het gevaar, waarop ik wees. Mijn
heer de Voorzitter, nl. dat men bij een ogenblik van
achteruitgang en dus bij een economische inzinking,
eerst het reservefonds wil aantasten. Bij een econo
mische inzinking moet men beginnen met kortingen
op de uitgaven van de kapitaaldienst. Als wij bij zo’n
inzinking het reservekapitaal zouden opmaken, ont
staat het grote gevaar, dat wij dan in een dergelijke
beroerde toestand zonder reservefonds èn met een
beroerde lening blijven zitten. Dat is, waar ik op ge
wezen heb; dat is de toestand, die gevaarlijk kan
worden, juist door de fictieve inkleding van het ge
heel. Ik zal dan ook mijn amendement van heden
avond om dat ene millioen direct naar het Algemeen
Bouwfonds over te brengen, handhaven, zodat die
gelden niet naar het reservefonds gaan.

Wat betreft de voorschotten aan particuliere
bedrijven het volgende. Op deze suppletoire begro
ting is een voorschot aangevraagd voor de N. V.
Electriciteitsmaatschappij Bonaire. Er staat niet bij,

dat het renteloos is, maar ik geloof, dat, indien het
niet renteloos was, het er wel bij had gestaan.

Wat de keuring van levensmiddelen betreft.
Mijnheer de Voorzitter, heeft de Bestuursdeskundige
zeker gelijk, wanneer hij zegt, dat de ambtenaren
van de Openbare Gezondheidsdienst enkele partijen
levensmiddelen hebben afgekeurd, maar dat zijn
partijen geweest, die, zoals ik zoeven reeds zeide,
aangebracht zijn. Gecontroleerd worden ze niet.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Ik
kan mij niet verenigen met de geachte Bestuursdes
kundige, die zegt, dat de telefooncentrale van San
Nicolaas van 200 aansluitingen niet te klein is. San
Nicolaas is een plaats, die met de dag groeit en bin
nen afzienbare tijd zal het misschien zelfs de be
langrijkste stad van Aruba worden. In Oranjestad
kunnen 800 aansluitingen gemaakt worden en in
San Nicolaas maar 200. Nu wij 6 jaar lang op onze
automatische telefoon hebben moeten wachten, ge
loof ik wel, dat wij nog 3 jaar kunnen wachten, want
de Bestuursdeskundige zegt, dat het niet aan de
centrale ligt, maar aan het net, dat uitgebreid moet
worden en voor San Nicolaas denkt hij daarmee te
gen 1951 klaar te zijn. Het ligt dus niet aan de centra
le, maar in ieder geval ligt het bij de telefoondienst.
Ik zie maar één uitweg en zou daarom aan het Be
stuur willen voorstellen een Amerikaanse ploeg te la
ten komen en het werk in 6 maanden klaar te maken.
Dit zal dan aan onze mensen als voorbeeld gesteld
kunnen worden, hoe hier gewerkt dient te worden.

De geachte deskundige van de Openbare Ge
zondheidsdienst heeft gezegd, dat de toestand niet is
zoals 30 jaar terug en dat wij nu een consultatie
bureau hebben en dat wij daarbij een verpleegster
hebben gekregen. Maar, Mijnheer de Voorzitter, dat
consultatiebureau bestond ook 30 jaar geleden; de
mensen konden bij Dr. Hopkins komen en hem con
sulteren; dat bestond dus reeds 30 jaren geleden.
Alleen bestond toen niet een speciaal consultatiebu-
leau, omdat de bevolking toen niet zo groot was als
nu. Maar de gelegenheid bestond.

De Bestuursdeskundige zeide, dat wij er een
verpleegster bij hebben gekregen, maar wat kan die
arme verpleegster doen, als de middelen er niet zijn?
De mensen hebben t.b.c., zij hebben niets te eten;
wat kan die arme verpleegster daaraan doen? Zij
moet toch over de middelen kunnen beschikken, om
die mensen te helpen. Er moet een gesticht zijn,
waarin die mensen opgenomen kunnen worden, waar
in zij afgezonderd en van behoorlijk voedsel voorzien
kunnen worden. Maar als de middelen er niet zijn,
kan zoiets toch niet gedaan worden? Dan hebben
wij niets aan een verpleegster. Al signaleert zij de
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gevallen aan de dokter, dan kan er toch niets gebeu
ren, als de middelen er niet zijn.

Tenslotte betwijfelt de geachte Bestuursgemach-
tigde hetgeen ik gezegd heb over de chef van de Ge
neeskundige Dienst op Aruba. Dat hij dat betwijfelt,
doet niets ter zake; de feiten blijven bestaan. Dokter
Robles heeft gezegd, dat die mensen aan t.b.c. lijden
en in twee dagen niets gegeten hadden. Ik kan dit
met het blaadje van de Rotary Club bewijzen; ik
zal dat blaadje bij gelegenheid meebrengen en U
ter hand stellen. Mijnheer de Voorzitter. Dat de toe
stand zeer alarmerend is, heb ik gehoord van de he
ren doktoren van Aruba zelf; zij weten niet wat te
doen en klaarblijkelijk weten zij niet, dat het Sta.
Theresiapaviljoen weer is geopend. Ik heb daar met
geen woord over horen reppen, want anders zouden
zij die mensen naar Curagao gestuurd hebben, zoals
dat vroeger gebeurde. Ik kan mij niet voorstellen,
dat het Gouvernement mensen met open t.b.c., die
bezig zijn de gemeenschap te infecteren, zo maar
laat rondlopen. Zulke mensen behoren toch in een
gesticht afgezonderd te worden? Dat is toch de taak
van het Gouvernement? De chef van de Geneeskun
dige Dienst zou dan opdracht moeten krijgen, om die
mensen naar Curagao te sturen. Ik geloof, dat dat
logisch zou zijn.

Uit de woorden van de Bestuursdeskundige voor
het Onderwijs meen ik te moeten opmaken. Mijnheer
de Voorzitter, dat er niet genoeg liefhebbers be
staan voor hogere studie in Nederland met behulp
van studiebeurzen. Ik heb nimmer beweerd, dat er
studiebeurzen geweigerd zijn; ik heb alleen op het
feit gewezen, dat zij volgens mij te laat ter beschik
king zijn gesteld in verband met het feit, dat wij
nu over geschikte en geschoolde krachten moeten be
schikken om zelf de verantwoordelijkheid op eigen
schouders te nemen. Ik heb zo de indruk, dat de
kwestie van studiebeurzen niet voldoende bij het
volk bekend is, tenminste, dat het volk niet voldoen
de voorlichting krijgt over de studiebeurzen en dat
het Gouvernement niet ten volle bijdraagt in de kos
ten. Hetgeen van particuliere zijde bijgedi'agen moet
worden, is te veel. Verleden jaar zijn er twee jon
gens bij mij geweest; twee jongens uit de buiten
districten, die de MULO-school hadden beëindigd.
Zij zijn bij mij geweest en hebben mij gevraagd, of
de bank bereid was de studie van die jongelui 1;e be
kostigen. Ik heb hen natuurlijk verwezen naar de In
spectie van het Onderwijs. Daarom krijg ik de^in-
'druk, dat de mensen niet voldoende op de hoogte
zijn van deze studiebeurzen of niet weten, hoe zij
de zaak moeten entameren om een studiebeurs te
krijgen. Daarom zou ik willen voorstellen een com
missie in het leven te roepen om de jongens, die de

MULO-school hebben beëindigd, te bezoeken en hen
aan te moedigen een hogere studie te beginnen. Ik
bedoel hier niet de A.M.S., maar speciale studie bv.
voor dokter, ingenieur, architect, machinist enz. Ik
heb het voorbeeld van Suriname hierbij gehaald, om
te laten zien, dat daar een plan bestaat, een vast
plan, teirwijl dat, als ik mij niet vergis, op Curagao
niet bestaat. Ik zou gaarne zo’n commissie en zo’n
vast, concreet plan willen zien. Mijnheer de Voorzit
ter.

Verder wil ik het nog hebben over onze reserve.
>Heb ik gezegd, dat wij aangenaam verrast werden,
toen het Gouvernement met de mededeling kwam,
dat er een reserve was, nu ben ik teleurgesteld door
de mededeling van de geachte Bestuursgemachtigde,
dat onze reserve bestaat uit voorschotten aan Ne
derland. Dat noem ik geen reserve. Mijnheer de
Voorzitter. Een reserve noem ik geld in kas of be
legging in goede obligaties; dat noem ik een reserve.
Dit is een dubieuze vordering op Nederland en geen
reserve! Ik zou gaarne willen weten, of deze voor
schotten aan Nederland door de Staten geautori
seerd zijn en zo niet, op welke andere wijze ze in de
zak van de Nederlandse Regering zijn terecht ge
komen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb niet de adjunct-commiezen of de commiezen be
doeld, maar voornamelijk de schrijvers en klerken
op het oog gehad en wel in de eerste plaats de schrij
vers. Als ik naga, dat een schrijver met MULO-di-
ploma en drie jaar praktijk klerk b kan worden en
een A.M.S.-er dat direct wordt en dan beiden met
t. 1800 (ongehuwd) beginnen tegen een M.T.S.-er,
dus een technisch-assistent, met f. 2880 en de eer
ste twee genoemden, als zij gehuwd zijn, ook met
I. 1800 beginnen — kleine kinderen hoeven niet te
leven — doch de M.T.S.-er met f. 3600, dan ligt
daarin de onbillijkheid, waartegen ik opkom. Ik
geef grif toe, dat voor een klerk misschien later
meer mogelijkheden openstaan, maar aan de andere
kant is mijn vriend Butot een M.T.S.-er en die heeft
nu toch een leidende positie. Zo zijn er meer M.T.S.-
ers, die een verantwoordelijke positie op het departe
ment van Openbare Werken hebben, maar. Mijnheer
de Voorzitter, dat zijn in Nederland geboren Neder
landers I De klerken zijn bijna allemaal hier op Cura
gao of op de andere eilanden geboren. Dat is het-'
geen, waar ik tegen op kom. De klerk b verdient,
ongehuwd of gehuwd evenveel, maar voor de M.T.S.-
er maakt het een verschil van f. 720; dat is te veel;
daar kom ik tegen op. Ik wil dus het aanvangssala
ris van de ongehuwde klerk iets verhogen en dat van
de gehuwde klerk veel verhogen.
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Mijnheer de Voorzitter. Ik zou er hier ten sterk
ste op aan v/illen dringen, dat de reserve van Cura
cao met de grootst mogelijke spoed uit Nederland
teruggehaald wordt. Ik geloof, dat, indien dit he
denavond in stemming gebracht zou worden, het
practisch met algemene stemmen aangenomen zal
worden.

De heer Procureur-Generaal heeft over de in
ternationale wetgeving gespi'oken in verband met de
echtscheidingen. Dat was buitengewoon leerzaam,
maar het raakte kant noch wal. De heer Procureur-
Generaal kent het geval, dat ik hier bedoel, van een
Curagaose vrouw, getrouwd met een vreemdeling,
die beweert niet gescheiden te zijn, terwijl de vreem
deling beweert wèl gescheiden te zijn. Dat is een
leemte in onze wetgeving. Men kan het noemen, wat
men wil, maar ik wil en ik vraag, dat er recht ge
daan wordt.

Het spijt mij, maar ik heb de geachte Voorzitter
van het College van Algemeen Bestuur niet kunnen
verstaan, zodat ik hem niet kan antwoorden.

Mijnheer de Voorzitter. Ik zou niet graag de
naam van de statioijchef-A.T.L. op Hato willen noe
men. Dat zal ik liever in een tête-a-tête doen.

Naar aanleiding van hetgeen onze geachte Di
recteur van Volksontwikkeling en Onderwijs gezegd
heeft, wil ik de pertinente vragen stellen; wat voor
C'isen worden gesteld om een studiebeurs te kunnen
krijgen? Wat moet het inkomen van de vader zijn?
Als een vader een groot inkomen heeft en tien kin
deren, is hij dan gedoemd om van die tien kinderen
Fr twee op eigen kosten te laten studeren en de acht
anderen een chapi (pikhouweel) te laten halen of
heeft hij het recht, omdat hij tien kinderen heeft,
dus meer uitgaven, en het niet kan bekostigen om
alle tien te laten studeren, om de acht andere of
zoveel andere met een beurs te laten studeren?
Relatief kan iemand, die meer verdient, armer zijn
dan een arme, die weinig verdient.

Ook het feit. Mijnheer de Voorzitter, dat aan
het beurzenstelsel in de Nederlandse Antillen de
verplichting verbonden is vijf jaar in gouverne-
ments-dienst te moeten werken, is ten enemale ver
keerd. Het beurzenstelsel moet als principe hebben
de bevolking in de gelegenheid te stellen verder te
studeren en niet om goedkope krachten te krijgen.
Het is geen slavenhandel. Mijnheer de’ Voorzitter.
Hetgeen ik wil voorstellen is, dat het Curagaose
gouvernement beurzen geeft, waarbij tv/ee mogelijk
heden open staan: ofwel dat men het studiegeld met
een zekere kleine rente kan terugbetalen, ofwel dat
men een zeker aantal jaren voor het gouvernement
werkt.

Verder, Mijnheer de Voorzitter: 6 plus 11 is

zeventien en geen achttien. De geachte Bestuursdes-
kundige zeide, dat een jongen van 5 jaar in Ne
derland naar school gaat; hij doorloopt de lagere
school in 6 jaar en daarna in 5 jaar de middelbare.
Die jongen is dan 6 plus 11 is zeventien jaar. Hier
op Curasao is het 6 plus 10 plus 3, dus 19. Dat is
een iets groter verschil dan hetgeen de Bestuurs-
deskundige heeft gezegd. Ik wil het MULO-onderwijs
niet helemaal afschaffen. Mijnheer de Voorzitter,
maar U zal het wel met mij eens zijn, dat het MU
LO-onderwijs als norm voor het onderwijs verouderd
is. Ik wil hiermee zeggen, dat de universitaire stu
die met MULO-onderwijs zonder A.M.S. absoluut uit
gesloten is. Wil iemand verder gaan studeren, dan
moet het na het middelbaar onderwijs en niet na het
MULO zijn, maar laat voor hen, die het middelbaar
onderwijs niet kunnen volgen, het MULO bestaan.

Mijnheer de Voorzitter, ik zou positief willen
vragen: wanneer kunnen wij hier een lyceum tege
moet zien? Ik ben het met de Bestuursdeskundige
eens, dat een lyceum 6 jaar neemt; ook ben ik het
met hem eens, dat in het lyceum gedurende de eer
ste twee jaren Latijn wordt onderwezen, maar aan de
andere kant wil ik juist in dit gebiedsdeel de moge
lijkheid van onderwijs zo ruim mogelijk zien en wil
ik niet zeggen: zo’n kind kost het gebiedsdeel
f. 3.000,— per jaar en daarom laat ik iemand uit
komen. Die f. 3.000,— is waarschijnlijk heel ruw ge
schat, want in mijn tijd kostte een student in Neder
land maar f. 1.200,—. Al zou het f. 3.000,— per leer
ling op een middelbare school of lyceum kosten, dan
IS dat geld nog veel beter besteed dan aan die on
dingen van gewoon lager onderwijs A. Het is prac-
tische analphabetisme, dat hier door het departe
ment van onderwijs en volksontwikkeling gekweekt
wordt. De legende van dat er nog oorlog is en dat
men geen krachten uit Nederland kan krijgen, is
oude koek; dat bestaat niet meer. Wij hebben hier
een opleiding voor onderwijzers; wij kunnen nu
krachten uit Nederland krijgen; de Stuyvesant is
pas binnen. Laat die onderwijzers dan komen, indien
wij ze hier niet hebben, maar schaf dat lager onder
wijs A af, v»rant dat is geld wegsmijten.

De Bestuursdeskundige Dr. Pot, wil ik zeggen,
dat het mijn doel is, dat een ieder, die een betrekking
aanneemt, of met het publiek in aanraking komt,
geneeskundig gekeurd en op geregelde tijden her
keurd wordt. Dat zou ik toejuichen, want dan zullen
in dit gebiedsdeel zeer veel besmettelijke ziekten wer
kelijk bestreden worden.

Mijnheer de Voorzitter. Ik hoop, dat de heer
Willemse zich met de uitgifte van een telefoongids
niet vergist heeft met de datum en dat het werke
lijk December 1948 en niet December 1958 zal zijn.
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De heer Smeets wil ik de verzekering geven,
Mijnheer de Voorzitter, dat een neuroloog op Cura-
Qao zeer en zeer wenselijk is. Het gaat niet alleen
om die enkele hersengezwellen, maar het gaat ook
om verlammingen, zenuwontstekingen en ongevallen
met zenuwcomplicaties. Ik geloof, dat een neuroloog
op Curasao zelfs meer noodzakelijk is dan een psy
chiater.

De Voorzitter: Ik schors de vergadering voor
enige minuten.

Na verloop van enkele minuten wordt de verga
dering hervat.

De heer Schotten: Mijnheer de Voorzitter. De
heer Smeets heeft opgemerkt, dat het Bestuur te
veel hooi op zijn vork neemt. Ik zou daar niet te diep
op willen ingaan doch willen volstaan met de opmer
king dat het een feit is, dat het Bestuur veel hooi
op zijn vork neemt.

W at betreft de opmerking van de heer Henri-
quez moge ik erop wijzen, dat het Bestuur toen des
tijds plannen bestonden voor het bouwen van twee
havens èn een brug èn volkswoningen, allemaal te
gelijk, van oordeel was, dat deze plannen niet zonder
lening zouden kunnen worden uitgevoerd. De Staten
Invaren het daarmee eens, vandaar dat er ook over
het aangaan van de leningen overeenstemming tus
sen Bestuur en Staten bestond.

Natuurlijk moet er nog overeenstemming komen
over het totaal bedrag, dat door de Nederlandse An
tillen redelijkerwijs geleend kan worden. De heei-
Henriquez is blijkbaar van mening, dat dit onmiddel
lijk gebeuren moet, nu nog, vanavond. Ik kan dat
niet direct overzien en ik neem haast aan, dat de
Staten ook niet vanavond direct zuilen willen uit
maken of de limiet voor lenen al bereikt is. Dus moet
ik nogmaals er op aan dringen, dat het voorstel
van de heer Henriquez in portefeuille wordt gehou
den.

De heer Irausquin en Dr. Maal hebben nog ge
sproken over de reserve. In de eerste plaats wil ik
U meedelen, dat de rekening met Nederland — de re
kening met derden, zoals deze genoemd wordt — be
rust op comptabiliteitsvoorschriften. Wij doen hier
uitgaven voor Nederland en Nederland doet uitga
ven voor Curagao. In de loop der tijden is, doordat
de hier te lande gedane uitgaven hoger waren, een
niet onaanzienlijke vordering op Nederland ontstaan.
De Staten zouden inderdaad hun adhaesie kunnen
betuigen om die vordering terug te krijgen. Ik kan
er echter op wijzen, dat het Bestuur het initiatief
genomen heeft om besprekingen over deze zaak met

Nederland te openen. E r is momenteel een delegatie
daarvoor naar Nederland. Het lijkt mij onder deze
omstandigheden dus juist eerst het resultaat van die
besprekingen af te wachten.

De heer Dr. Maal heeft opnieuw gesproken over
de klerken en hij heeft daarbij een vergelijking ge
maakt met de M.T.S.-ers. E r bestaat inderdaad een
verschil. De A.M.S.-ers hebben MULO plus drie jaar,
de M.T.S.-ers hebben M.U.L.O. plus vier jaar, om
deze reden is het maken van enig verschil dus reeds
verantwoord doch verder ben ik van mening, dat
degenen, die rechtstreeks van een ULO-school en
ook degenen, die van de A.M.S. in de administratieve
diensten komen, zeker nog één a twee jaar nodig
hebben, voordat zij bruikbaar zijn, terwijl de M.T.S.-
ers een vakopleiding achter de rug hebben en op
grond daarvan direct meer waarde hebben voor het
werk, dat van hen gevraagd wordt.

De heer Ir. Willemse: Op hetgeen de heer Iraus
quin opgemerkt heeft. Mijnheer de Voorzitter, zou
ik het volgende willen zeggen. De snelle uitbreiding
van de stad is een van de redei^n, waarom het uit
breiden van het kabelnet enige tijd meer zal vorde
ren. De jaren achterstand, waarmee wij momenteel
te kampen hebben, zijn grotendeels aan de oorlog te
wijten. De uitbreiding van het net kan bovendien
niet op alle plaatsen in de stad tegelijk plaats heb
ben. Men kan toch alle straten niet tegelijk open
breken? Bovendien is het tempo van de uitvoering
van de netuitbreiding op de eerste plaats afhanke
lijk van het aantal beschikbare werklieden; daarmee
bedoel ik dan voornamelijk de peonnen en graaflui.
Dat het onmogelijk is om hiervoor een Amerikaanse
ploeg te laten uitkomen, is toch wel zonder meer dui
delijk.

De heer Dr. Goslinga: Ik wil nog even de vragen
en opmerkingen van de heren Irausquin en Dr. Maal
beantwoorden, Mijnheer de Voorzitter. De Heer
Irausquin zegt, dat het niet bij het volk bekend is,
dat er studiebeurzen zijn. Ik kan hem verzekeren, dat
alle hoofden der scholen zeer zeker weten, dat er
oeurzfm zijn en dat zij maar hebben te schrijven om
de m€:est volledige inlichtingen te krijgen. De heer
Irausfiuin heeft het gehad over twee candidaten met
MULO-diplohaa, die bij hem waren geweest, maar
zulke candidaten horen toch, om voor dokter, inge
nieur enz. te kunnen studeren, eerst naar de A.M.S.
te gaan. Wij hebben een regeling, waarbij aan ie
mand, die op Aruba woont en de A.M.S. op Curagao
wil volgen, een toelage wordt toegekend, een zekere
'Huisvestingstoelage. E r kan over gepraat worden om
die toelage misschien te verhogen. Men doet alles
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om ook de candidaten met MULO-diploma van Aru
ba hier op de A.M.S. te krijgen. De A.M.S. is nodig
alvorens men wordt toegelaten tot de universiteit.
Zonder middelbaar onderwijs geen universitair on
derwijs. De deur staat wagenwijd open en met plezier
ViTil het departement nog meer voorlichting geven.
Wanneer de jongens slagen voor het MULO-diploma,
krijgen zij altijd een circulaire, waarbij er op wordt
aangedrongen om via onze middelbare school verder
te gaan studeren. Het is toch wel erg veel gevergd om
te zeggen: geef iedereen dan maar een studiebeurs.
Het Gouvernement van de Nederlandse Antillen ge
troost zich grote opofferingen voor het middelbaar
onderwijs en wil die nog uitbreiden, maar moet nu
aan deze jongelui, omdat zij niet naar het eiland Cu
rasao willen komen, dan maar een studiebeurs ge
geven worden om in Nederland te gaan studeren?
Dat is natuurlijk heel bezwaarlijk; dan hadden wij
niet de A.M.S. hoeven op te richten of wij hadden
haar na de oorlog kunnen liquideren, als dat de be
doeling is.

Wat de heer Dr. Maal be toeft, volgens de reken
methode van Hartjes is natuurlijk 6 plus 11, 17; dat
is waar. Maar 5% — hij vergeet, dat zij hier een half
jaar eerder beginnen — plus 10 is 15%. 15% plus
2 is 17%. Ik zeg 17%, maar de vlugge jongens kun
nen hier ook op 17-jarige leeftijd klaar zijn. U re
kent alleen maar de vlugste in Holland. De vlugste
kunnen na 6 jaar en 5 jaar H.B.S. zonder te stran
den er in 11 jaar zijn. Maar de meesten doen er een
jaar langer over en de H.B.S. biedt meer gelegen
heid tot zakken dan de A.M.S., want de H.B.S. heeft
vijf jaar. Wanneer vrij de jongens op de A.M.S. krij
gen, zijn zij al een keer geselecteerd, zodat zij in de
regel niet zoveel zakken als — relatief gesproken —
op een H.B.S. Maar als men naar bekorting wil
streven, zal ik er graag aan meewerken.

Als dokter Maal een klassieke opleiding wil heb
ben, zeg ik: dat kan men niet in een vloek en een
zucht doen; dat eist meer tijd. Iedereen, die Latijn
en Grieks geleerd heeft, weet, dat men dat er niet
zo maar bij kan zetten en dan in dezelfde tijd klaar
zijn. Dat zal een jaar langer moeten zijn, terwijl over
de H.B.S.-afdeling natuurlijk te praten is, om die
te bekorten. Ik wil echter opmerken, dat deze zaak
niet in de stukken op deze begroting is voorbereid,
zodat ik eigenlijk niet geprepareerd ben, om daar op
het ogenblik verder op in te gaan. Ik wil alleen de
heer Dr. Maal vriendelijk uitnodigen eens een A-
school te bezoeken; dan zal hij zeker tot de overtui
ging komen, dat dat geen scholen zijn tot opleiding
van analphabeten. De A-scholen verdienen grote
waardering voor wat het personeel daar doet. Maar
ja, dat personeel is niet zoveel opgeleid; dan moet

men het veranderen. Er ligt een voorstel bij de Sta
ten om de salariëring beter te maken. Voor de A-
scholen hebben de Staten zich hiertoe reeds bereid
verklaard; ik hoop, dat zij voor de B-scholen alsnog
bereid zullen zijn, zodat wij aan die scholen krachten
met bv. de hoofdakte kunnen verbinden. Dat kan nu
niet, want zij worden te slecht betaald. De verbete
ring van het schooltype houdt verband met de ver
betering van de ondenvijskrachten. Als de heer Dr.
Maal daaraan zou willen medewerken, zou mij niets
aangenamer zijn. Maar ik zou toch wel graag willen,
dat hij zich ook eens op de hoogte stelde van het
onderwijs in die scholen, voordat hij het oordeel,
dat het eigenlijk niets is, velt. Ik protesteer daar ten
ernstigste tegen. Juist op de eenvoudige scholen
leert men naar verhouding het meest, als men dat
nou werkelijk gaat afmeten, moet men zeggen, dat
het onbegrijpelijk is. Daar staan meisjes voor de
klas, die in het Nederlands les geven, dat zij zelf
eerst moeten leren, voordat zij daar onderwijs mo
gen geven. Ik heb er alle respect voor en ik sla die
resultaten niet zo laag aan. Tussen een A- en een B-
school is er geen principieel, maar een gradueel ver
schil. Natuurlijk duurt een B-school wat langer en
ik kan er bij verklaren, dat de laatste gouverne-
ments A-school nog deze maand zal verdwijnen. Het
gouvernement heeft geen A-scholen meer, behou
dens een op de Bovenwindse eilanden, maar die wordt
geïncorporeerd bij een ULO-school. Wij streven er
dus naar het onderwijs te verbeteren en van die A-
scholen af te komen. Men vergete echter niet, dat
dat A-onderwijs allemaal bijzonder onderwijs is en
dat het gouvernement daar niet die zeggenschap
over heeft, welke misschien de heer Dr. Maal zou
wensen. Men zou de verordening moeten wijzigen,
om die scholen op te heffen, maar wat moet men dan
doen met de krachten, die daar zijn, terwijl men die
niet door andere kan vervangen? Die kwekelingen
met routine zijn heus niet zo slecht, maar die kan
ik toch ook niet zo maar aan de dijk zetten. Men
moet eerst de opleiding van onderwijzers verbeteren,
wil men het onderwijs verbeteren. Overigens sta ik
geheel achter de heer Dr. Maal om in die richting
te streven.

Ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, dat ik het
hierbij kan laten en dat bij een volgende begroting
nader op de kwestie van het middelbaar onderwijs
kan worden ingegaan.

Ten aanzien van de studiebeurzen kan ik nog
mededelen, dat op het ogenblik de commissie haar
werkzaamheden heeft begonnen om de studiebeur
zen te regelen en dan zal ook aan de orde komen,
hetgeen de heer Maal gezegd heeft, nl. of de verplich
ting blijft gehandhaafd, dat het gouvernement be-
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slag op de afgestudeerden kan leggen; dat kan mis
schien gewijzigd worden. De gedachte van de heer
Maal om een terugbetalingssysteem in het leven te
roepen, zoals in Holland bestaat, zal natuurlijk in
overweging genomen worden, want men kan ten
slotte toch niet altijd Sinterklaas spelen. De beurzen
zijn dikwijls niet zo groot, maar één ding is altijd
belangrijk en dat is, dat de reiskosten vergoed wor
den; er zijn zelfs toelagen, die alleen uit reiskosten
bestaan en nog iets er bij. Dat hier misschien niet
zoveel studiebeurzen zijn, is misschien te wijten aan
de welvaart. Als dat zo is, kunnen wij alleen maar
blij zijn. Ik geloof echter, dat zelfs als men bij wijze
van spreken beurzen ging thuis bezorgen, wij niet
meer dokters, ingenieurs enz. zouden krijgen, want
men moet toch ook een zekere aanleg hebben voor
studie. Het minimum, dat wij vragen voor acade
mische studiebeurzen is einddiploma H.B.S. of A.M.
S. en het minimum, dat wij vragen voor een M.T.S.-
diploma is MULO-B met behoorlijke cijfers voor wis
en natuurkunde. Deed men dat niet dan zou het ge
woon geldverspillen zijn voor personen, die niet vol
doen aan de eisen om voor een studiebeurs in aan
merking te komen. Voor ondenvijzers vragen wij ten
minste MULO-A. Dat zijn de eisen, die gesteld wor
den. Ik geloof toch niet, dat men hier studiebeurzen
zal willen geven aan kinderen, die pas van de lagere
school afkomen.

De heer Dr. Pot: Mijnheer de Voorzitter. Wat de
kwestie van de neuroloog betreft, onderschrijf ik
geheel en al hetgeen de heer Dr. Maal daaromtrent
gezegd heeft; een neuroloog zal hier zeker een be
hoorlijke dagtaak hebben. Het is de bedoeling, dat
een neuroloog hier uitkomt om als tweede genees
kundige van het Rustoord Groot-Kwartier een afde
ling voor zijn rekening te nemen. Bovendien zal hij
de gouvernements-neurologische patiënten moeten
behandelen en in de derde plaats zal hij daarnaast
particuliere praktijk moeten en mogen doen, opdat
ook de rest van de bevolking van zijn kennis zal kun
nen profiteren.

De heer Henriquez zou ik willen toezeggen, dat
voortaan meer door het nemen van steekproeven een
onderzoek zal worden gedaan naar de deugdelijkheid
van de levensmiddelen.

Tenslotte wil ik het nog even hebben over de
t.b.c. op Aruba. Ik geloof, dat de heer Irausquin de
macht van de Openbare Gezondheidsdienst en van
het Gouvernement in het algemeen overschat. Men
sen, die zich niet willen laten isoleren en die niet be
reid zijn om naar Curagao te gaan en aldaar in het
Theresiapaviljoen opgenomen te worden, kunnen wij
daartoe niet dwingen; dat laat de verordening niet

toe. Tenslotte zal ik nadere inlichtingen inwinnen om
trent het geval, dat dokter Robles te berde heeft ge
bracht.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil nog even opmerken, dat de heer Dr. Goslinga mij
rtiet geantwoord heeft op mijn vraag, welke eisen
gesteld worden aan een kind om een studiebeurs te
kunnen krijgen, ik bedoel welke financiële eisen er
aan de ouders gesteld worden?

De heer Dr. Goslinga: Mijnheer de Voorzitter.
Dit is eigenlijk meer ter beantwoording door de heer
Administrateur van Financiën, m*aar ik wil U dit
zeggen. Ik weet van mensen, die een zeer behoorlijk
inkomen hebben en die toch voor hun kinderen een
studiebeurs gekregen hebben. Bij de toekenning
wordt ook rekening gehouden met de gezinsomstan
digheden. De heer Di-. Maal heeft hier dramatisch
een voorbeeld naar voren gebracht over ouders, die
10 kinderen hebben en die 2 van die kinderen konden
sturen en de rest niet; mij is van dat geval niets be
kend. De heer Administrateur van Financiën mag
misschien wel eens hard zijn, maar hij heeft toch
ook wel zoveel hart voor zijn zaak, dat hij een ver
zoek niet zal afwijzen, wanneer de adviezen ten aan
zien van de aanleg goed zijn. Het gebeurt wel eens
in een enkel geval, maar ik kan daar niet precies op
antwoorden, welke normen gesteld worden; dat
hangt ook af van de levensstandaard en de toege
nomen salarissen, die op het ogenblik veel hoger
zijn dan vroeger. Maar de ouders, die zo’n kind wil
len wegsturen, moeten toch zelf ook wel iets bijbeta
len, want zo’n kind kost hier toch ook een hele hoop.
Wat de kosten in het algemeen betreft, elke A.M.S.-
er kost het gouvernement hier f. 1000,— ; dat zijn
dus eigenlijk al studiebeurzen. Gaat men het uitbrei-
4en, om.dat, zoals U zegt, het nodig is, dan zeg ik,
öat er toch zekere grenzen moeten zijn. Als wij hier
een M.T.S. zouden oprichten, zou dat niet te betalen
zijn, omdat wij maar twaalf jongens hebben. Wij kun
nen nooit zo’n goed geoutilleerde school krijgen als
in Nederland. Dat zijn voorlopig toekomstdromen;
numeriek zijn wij te zwak voor die dingen, maar in
die richting wordt gewerkt en de heer Dr. Maal hoeft
nidtlfighg te zijn, dat mensen geen beurs krijgen, die
haar zouden moeten hebben. Wanneer de heer Dr.
Maal van zulke gevallen weet, kan hij ons die aan
geven en wij zullen alles doen om te helpen.

De heer Dr. Maal: Datzelfde heb ik bij de op
richting van de A.M.S. gehoord!

Aangezien niemand meer het woord verlangt bij
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de algemene beraadslaging, verklaart de Voorzitter
die vervolgens gesloten en gaat over tot de artikels-
gewijze behandeling van het ontwerp.

De artikelen 20304, 20401, als ingevoegd bij 2de
nota van wijzigingen, 20601, 20704 en 20705, worden
achtereenvolgens zonder discussie en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen.

Artikel 20706. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Voorzitter. In de Memorie van Toelichting lezen wij:
„Ten behoeve van het Persbureau Aneta wordt een
bedrag van f. 6.876,— aangevraagd, welk bedrag
overeenkomt met het equivalent van $ 3.600,—, het
bedrag, hetwelk ook Suriname bijdraagt in de kos
ten van de nieuwsvoorziening van dit persbu
reau.”.

De toestanden hier zijn anders dan in Suriname,
Mijnheer de Voorzitter. Ik kan mij nog herinneren,
dat in Suriname de kranten eens in de twee dagen
of eens in de drie dagen verschijnen. Gezien het
grote aantal dagbladen, dat op Curasao uitgegeven
wordt, moet het hier een zeer lucratief bedrijf zijn.
Ik zie niet in, waarom, om met de heer Henriquez
te spreken, aan particulieren een subsidie gegeven
moet worden, waarvan het gouvernement feitelijk
geen direct voordeel heeft. Ik wil dus voorstellen het
artikel 20706 te verminderen met f. 6.876,—, zijnde •
het bedrag, dat als subsidie voor Aneta is aange
vraagd.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. In
verband met het feit, dat ik zoeven mijn naam heb
horen gebruiken, wil ik opmerken, dat ik heb ge
sproken over renteloze voorschotten en niet over
subsidies.

Het amendement van de heer Maal wordt on
dersteund door de heren Mr. Van der Meer en E.
Jonckheer.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Ik heb zelf steeds voor zuinigheid gepleit. Daarom
kan ik volkomen begrijpen, dat te dezen ook zuinig
heid wordt beoogd. Tot dusverre betaalden de Ne
derlandse Antillen van de subsidie aan de
helft en Suriname de andere helft. Weliswaar trekt
Suriname mogelijk meer profijt van de Aneta-be-
richtgeving, doch niet vergeten moet worden, dat,
indien het uitgetrokken bedrag niet zou worden ge
voteerd, Aneta naar alle waarschijnlijkheid de
nieuwsvoorziening van Suriname zal moeten staken,
waardoor Suriname wordt gedupeerd.

Voor wat de Nederlandse Antillen betreft is

juist de laatste tijd de nieuwsvoorziening aanzienlijk
verbeterd door het sneller doorkomen der telegram
men, waardoor reeds de volgende dag de berichten
alhier kunnen worden gepubliceerd. Het Aneta-
nieuws houdt ook het voornaamste nieuws van het
Moederland in.

Het amendement wordt vervolgens door de
Voorzitter in stemming gebracht, waarbij de stem
men staken.

Voor stemden de Heren Irausquin, Mr. van
der Meer, Jonckheer en Dr. Maal.

De Voorzitter: Ingevolge artikel 96, lid 3, der
Staatsregeling zal dit amendement in de eerstvol
gende vergadering opnieuw in stemming gebracht
worden.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Op onderdeel 3 van dit artikel heb ik een
amendement ingediend om het bedrag van f. 7.100,—,
te geven aan de afdeling Handelsmuseum van de
Kon. Ver. Indisch Instituut, te schrappen. Indien
mijn amendement wordt ondersteund, wil ik het
gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de
heren Dr. Maal en E. Jonckheer.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het Bestuur heeft voorgesteld een subsidie
te geven aan het Indisch Instituut — zo noem ik het
maar; het Bestuur wil het geen subsidie noemen —
opdat dat Instituut een administratieve kracht en
een chemicus of pharmaceut ten behoeve van Cu-
ragao zal kunnen employeren. Wanneer wij ooit
spreken van uitbreiding van gouvernementsperso-
neel, dan hebben wij hier weer een staaltje van zij
delingse uitbreiding van gouvernementspersoneel.
El’ is gezegd, dat deze post is voorgesteld in verband
met de voorgenomen oprichting van een planbureau
op Curagao met betrekking tot de uitvoering van
het welvaartsplan. Ik kan helemaal niet inzien, wat
een apotheker bij het Indisch Instituut te maken
kan hebben met het planbureau op Curagao. In ieder
geval, op het moment, dat dit werd voorgesteld, wist
het planbureau van Curagao er niets van. Dit is
niets anders dan een verkapte subsidie en wanneer
men een bepaald instituut een subsidie wil geven,
heb ik graag, dat men zegt; wij willen deze mensen *
een subsidie geven en niet, dat men gaat praten
over administratieve krachten en pharmaceuten, die
immers toch niet voor Curagao werken. Trouwens,
ik kan het Bestuur heel gemakkelijk vastzetten met
de vraag: weet het Bestuur, wat deze pharmaceut
in 1948 allemaal voor aanvragen heeft gehad voor
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werk ten behoeve van de Nederlandse Antillen? Het
antwoord zal zijn: dat weet ik niet. Ik kan het ook
niet weten, maar veronderstel helemaal geen. Daar
om stel ik voor deze post bij amendement af te voe
ren.

De Voorzitter: Neemt het Bestuur het amende
ment over, Mijnheer de Bestuursgemachtigde ?

De heer Statius Muller: Ja, Mijnheer de Voor
zitter.

De Voorzitter: Artikel 20706 wordt derhalve
voor het onderdeel, waarvoor de heer Van der Meer
een amendement heeft ingediend, gewijzigd, zoals
staande de vergadering door de Bestuursgemachtig
de is overgenomen. Het onderdeel van dit artikel,
dat door Dr. Maal is geamendeerd, wordt aangehou
den tot de volgende vergadering.

Artikel 20118 wordt vervolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 20119, als gewijzigd bij 3e nota van wij
zigingen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou bij dit artikel willen vragen deze post te verho
gen met een zodanig bedrag, dat aan de veldwachters
van 1 Januari 1947 af wegens onderbetaling f. 50,—
per maand meer gegeven kan worden. Verder zou ik
willen vragen het aanvangssalaris van de klerken b
gehuwd of ongehuwd te laten beginnen op de helft
van het verschil tussen wat het nu is en dat van een
technisch ambtenaar met M.T.S.

De Voorzitter: Is dit een amendement, dokter
Maal?

De heer Dr. Maal: Dit zijn twee amendementen.
Mynheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Maar die heeft U niet van tevo
ren ingediend. Wil misschien de Bestuursgemachtig
de hier iets over zeggen?

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
De Procureur-Generaal en ik hebben reeds sinds
enige tijd gepiekerd over een middel om de leden
van het korps veldwachters een vergoeding te geven
voor de teleurstelling, die zij ondervonden hebben. Ge
dacht was, dat de salarisherziening met ingang van
1 Januari 1947 inwerking zou treden. Wij zochten
naar een elegant middel om aan de teleurstelling te
gemoet te komen maar dat hebben wij niet kunnen

vinden. Daarom stelt het Bestuur nu voor deze post
te verhogen met f. 50.000,—. Dit bedrag vormt de
kosten, verbonden aan het feit, dat de leden van het
korps veldwachters van 1 Januari 1947 af het sa
laris zullen krijgen, dat hen toegedacht is; dat be
gint dus 1 jaar vroeger te werken, dan voor de ove
rige ambtenaren.

De heer Dr, Maal: Ik heb nog geen antwoord
gehoord op mijn vraag over de klerken b. Mijnheer
de Voorzitter.

De Voorzitter: Dan moet U daarvoor maar een
amendement indienen, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Kan ik dat nu alsnog doen,
Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Neen, dat kan niet meer, dokter
Maal.

De heer Dr. Maal: Hoe komt het dan, dat U
zoeven de heer Irausquin op het laatste ogenblik nog
in de gelegenheid stelde om zijn handtekening op de
presentielijst te plaatsen?

De Voorzitter: Dat is heel wat anders, dokter
Maal; ten aanzien van het indienen van amendemen
ten schrijft het Reglement van Orde een termijn
voor.

De heer Dr. Maal: Hoeveel uur van tevoren
moet het amendement ingediend zijn?

De Voorzitter: Tijdig vóór de vergadering. Arti
kel 46 van ons Reglement van Orde zegt over de
inzending van amendementen het volgende:

. ,Z o d ra  de  o p e n b a re  b e ra a d s la g in g  o v e r e n ig  o n d e rw e rp  o f v o o r
s te l  b e p a a ld  is , s t a a t  h e t  a a n  ie d e r  lid  v rij o n d e rte k e n d e  w ijz ig in g en
a an  de  V o o rz it te r  in  te  zen d e n , d ie  m e t de  m e e ste  s p o ed  ro n d g e d e e ld
w o rd en  en  w a a rv a n  een  e x e m p la a r  d o o r de  z o rg  v a n  de  G rif f ie r  a a n
h e t B e s tu u r  g ezo n d en  w o rd t, in d ien  d eze  een  o n tw e rp - la n d s v e ro rd e -
n in g  b e tre f fe n .”

U had het dus tijdig en schriftelijk moeten indie
nen; het gaat niet aan om zo maar staande de ver
gadering een mondeling voorstel te doen.

De heer Dr. Maal: Maar zoeven werd er monde
ling een voorstel ingediend en dat werd wel behan
deld.

De Voorzitter: Dat was heel wat anders, dok
ter Maal; daaromtrent schrijft ons Reglement van
Orde geen procedure voor, maar voor amendemen
ten wel. Had hieromtrent geen voorgeschreven pro
cedure bestaan, dan hadden wij dit ook in behande
ling kunnen nemen.

De heer Dr. Maal: Het spijt mij. Mijnheer de
Voorzitter.
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De heer Henriquez: Ik zou gaarne nog even iets
zeggen, Mijnheer de Voorzitter. Ik wil alleen nog
maar zeer speciaal de aandacht van de geachte ge
machtigde van het Bestuur vragen voor de alinea
in de brief van de Staten, waarin geschreven is over
de kbnimiezen def belastingen. Ik wens, dat bij het
överwegeh van deze kwestie de salarissen van deze
mensen vergeleken worden met andere van soortge
lijke betrekkihgen.

Vervolgens worden de artikelen 20719, als inge
voegd bij 3e nota van wijzigingen, 20723, 20724 en
20725, als gewijzigd hij 3e nota van wijzigingen, zon
der verdere discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Artikel 30101. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Voorzitter. Ik wil aan de geachte Bestuursgemach-
tigde vragen, of het waar is, en zo ja, hoe het moge
lijk is, dat een sergeant-majoor van de politie hier
op Curagao rondloopt in de uniform van adjudant-
onderofficier. Het gaat dus om een soort van köpe-
nickiade, dat iemand een uniform draagt, welke hem
niet toekomt.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zal de heer Dr. Maal op de vraag over de sergeant-
majoor en de adjudant geen antwoord kunnen ge
ven. Het is echter inderdaad mogelijk, dat iemand
een rang bekleedt bij de militaire politietroepen en
toch de uniform van een hogere draagt. Dat is op
het ogenblik het geval met de kapitein Van Erp.
Kapitein Van Erp is kapitein van de militaire poli
tietroepen, maar als Nederlands militair — hij is
Nederlands ambtenaar en is nooit overgegaan in
Curagaose dienst — heeft hij zijn bevordering tot
majoor gekregen. Hij staat dus te boek als kapitein
bij het korps militaire politietroepen en wordt ook
als zodanig bezoldigd, maar heeft, omdat hij Neder
lands ambtenaar is, het recht de distinctieven van
majoor te dragen. Men kan dus op het ogenblik de
heer Van Erp, die te boek staat als kapitein bij het
korps militaire politietroepen en als zodanig bezol
digd wordt, zien met de distinctieven van majoor.
Het geval van de adjudant - en de sergeant-majoor
is mij niet bekend, maar het is mogelijk, dat een Hol
lands militair, die bij de politie gedetacheerd is, op
de begroting en öok in werkelijkheid hier een be
paalde rang heeft bij de politietroepen, maar krach
tens zijn Nederlandse status recht heeft op het dra
gen van militaire distinctieven van een hogere rang.

De heer Dr. Maal: Ik ben zeer blij met deze uit
leg, Mijnheer de Voorzitter, maar dan hoop ik, dat

de politie hem geen werk laat verrichten, waarvoor
hij niet betaald wordt. Ik bedoel dit: die uitleg neem
ik grif aan, maar het moet zo zijn, dat van de be
trokkene niet geeist wordt, dat hij het werk van ad
judant of van groot-majoor verricht, terwyl hy de
bezoldiging daarvan niet geniet.

De artikelen 30101, 30104, 30201, als gewijzigd,
hij 3e nota van wijzigingen, 30204, als ingevoegd bij Ie
nota van wijzigingen, 30301, als gewijzigd hij Ie nota
van wijzigingen, 30303, 30315, 30320 en 30606, als
gewijzigd hij Ie nota van wijzigingen worden achter
eenvolgens zonder verdere discussie en zonder hoof
délijke stemming aangenomen.

Artikel 30607 als gewijzigd hy 3de nota van wij
zigingen.

De heer Henriquez: Mijnheèr de Voorzit-
tei'. Ik heb een amendement, om dit artikel met
f. 1.000,— té verhogen. Indien het amehdement on
dersteund wordt, zal ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren Mr. Smeets, De Jongh en Mr. Van der Meer.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter.
Door het Bestuur is oorspronkelijk onder dit num
mer voor de Stichting voor Reclassering en Kinder
bescherming een subsidie aangevraagd van F. 12.
000.—. Ik meen, dat enkele algemene opmerkingen
door de Staten gemaakt en vragen om inlichtingen
het Bestuur hebben doen besluiten de aanvraag voor
deze subsidie terug te trekken. Wijl ik de overtui
ging heb, dat door de grote meerderheid van dit
college zeer wel het grote nut der Reclasseringsver-
eniging voor onze maatschappij wordt ingezien en
algemeen het goede werk van deze Stichting wordt
geapprecieerd, wil ik voorstellen, dat deze post voor
het resterende gedeelte van dit jaar wordt gesteld
op 1/12 van het door het Gouvernement indertijd
aangevraagde bedrag of tewel F. 1000.—.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Het
spijt mij, dat ik mijn stem niet aan dit amendement
zal kunnen geven. Niet, dat ik tegen <ie reclasse-
ringsarbeid ben; absoluut niet. Maar alleen demon
stratief zal ik tegenstemmen, nl. uit de overweging,
dat men niet eerst de mensen op moet sluiten en ze
daarna gaan verbeteren, maar dat men de mensen
moet voorbehoeden, opdat zy niet opgesloten behoe
ven te worden. Het ligt op de weg van het gouverne
ment gezonde afleiding te geven bv. door het inrich
ten van sportterreinen. Ik denk hier bv. aan het
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zwembassin op het Rif, dat nooit tot een einde komt;
ik denk aan voetballen, aan deugdelijke bioscoop
voorstellingen en alles, wat mogelijk is. Hoe dikwijls
heb ik hier niet gepleit voor speeltuinen, Mijnheer
de Voorzitter? Nogmaals: ik ben niet tegen reclas
sering, maar ik ben er eerder voor om het in veel
grotere mate te doen en nl. meer prophylactisch
werk te verrichten. Daarom zal ik demonstratief te
gen stemmen.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil in dit verband wijzen op hetgeen in de memorie
van toelichting is opgemerkt, nl. dat juist een van de
doeleinden van de reclasseringsvereniging is voor
komen. Er staat in de memorie van toelichting, dat
de reclasseringsvereniging zich volgens de statuten
ten doel stelt: a. het behartigen van het zedelijk
en geestelijk belang van door de rechter tot gevange
nisstraf al of niet voorwaardelijk veroordeelden
(hier vallen in de eerste plaats onder de voorwaar
delijk veroordeelden zowel voor, tijdens als na afloop
van hun straf of zij, die bedreigd worden met een
door de rechter op te leggen straf); b. het treffen
van maatregelen ten behoeve van minderjarigen, die
met zedelijke of lichamelijke ondergang worden be
dreigd. Het doel van de reclassering is dus niet al
leen degenen op te vangen, die gestraft zijn, maar is
juist ook in belangrijke mate, om diegenen tot zich
te trekken, die door straf worden bedreigd of door
zedelijke of morele ondergang. De prophylactica
maakt derhalve een zeer belangrijk deel uit van de
taak van de reclassering.

De heer Dr. Maal: Maar, Mijnheer de Voorzitter,
dan kan het Bestuur toch niet toestaan, dat hier in
de Columbusstraat iedere avond een voorstelling is
van de dierlijke behoeften? Het werk van het Be
stuur reikt veel verder dan de voorwaardelijk ver
oordeelden. Het reikt zover om de prostitutie te
regelen, speeltuinen op te richten, voetbalvelden te
maken, bioscoopvoorstellingen te geven en alles, wat
ik zoeven opnoemde.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Het Bestuur staat sympathiek tegenover het voor
stel van de heer Henriquez. Het Bestuur zou zelfs
verder willen gaan, maar dat is voor het lopende
jaar niet nodig. Ik zou het amendement willen over
nemen, Mijnheer de Voorzitter, maar om te weten,
welk standpunt het volgend jaar hieromtrent inge
nomen zal worden, zou ik gaarne hebben, dat dit
in stemming gebracht werd, opdat wij het gevoelen
van de Staten zullen weten voor de volgende begro
ting.

Het amendement vervolgens in stemming ge
bracht, wordt aangenomen met 7 tegen 1 stem. Te
gen stemde de heer Dr. Maal.

De artikelen 30607, als gewijzigd bij 3de nota
van wijzigingen en staande de vergadering bij amen
dement, 30613, als ingevoegd hij Ie nota van wijzi
gingen, 30614 en 30714 worden achtereenvolgens zon
der verdere discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Artikel 40101, als gewijzigd bij Ie nota van wij
zigingen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Bij
dit artikel gaat het over het benoemen van een on
gelimiteerd aantal hoofdcommiezen. Het gaat mij
niet om de personen, maar ik ben tegen tussentijdse
bevorderingen. Als ik zie, dat op dit departement,
op dat departement en op een derde enz. hoofdcom
miezen komen zonder vast plan, dan acht ik dat on
gewenst. Bovendien werkt de persoon, voor wie dit
bedrag aangevraagd is, niet meer op dit departe
ment.

Het amendement van de heer Dr. Maal wordt
ondersteund door de heren Mr. van der Meer en E.
Jonckheer.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Ofschoon ik in het algemeen van oordeel ben, dat de
formatie van het ambtenarencorps topzwaar is, moet
ik de heer Dr. Maal er op wijzen, dat het in dit geval
niet veel verschil maakt, want de persoon, om wie
het gaat, is, zoals de heer Dr. Maal zegt, voorbe
stemd over te gaan bij het college van Algemeen Be
stuur. Deze promotie zou de formatie ter Admini
stratie van Financiën dus niet topzwaar maken. Ik
wil daarom aanraden dit amendement te verwerpen.
Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Met andere woorden. Mijnheer de
Bestuursgemachtigde, is deze hoofdcommies op het
departement van Financiën niet nodig.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Ik heb gezegd, dat deze persoon voorbestemd is over
te gaan. Het is echter mogelijk, dat het volgend col
lege van Algemeen Bestuur een andere secretaris
zal willen benoemen. In dat geval moet de betrok
kene terug naar het departement van Financiën.

De Voorzitter: Maar dan moet er toch een ande
re in zijn plaats komen?

De heer Statius Muller: Als hij weggaat, komt
er geen ander in zijn plaats. Mijnheer de Voorzitter.
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De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
moet U eerlijk zeggen, dat ik na het lezen van de
stukken tegen het amendement van de heer Maal
was. Daarin spreekt men over de persoon, de leeftijd
enz. Is die persoon van dat departement weg, dan
veiwallen inderdaad alle redeneringen in de stukken.
Komt er een nieuwe persoon dan zal men ons weer
moeten vertellen, wat die heeft. Ik voel voor hetgeen
het Bestuur in de stukken gezegd heeft, maar als de
gemachtigde nu zegt, dat de betrokkene daar weg
gaat en naar het college zal overgaan, zie ik niet in,
waarom wij dit zouden moeten goedkeuren.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. De
heer Statius Muller heeft terecht gezegd, dat de be
trokken ambtenaar voorlopig wordt uitgeleend aan
het College van Algemeen Bestuur; hij is ter be
schikking gesteld en het is helemaal niet zeker, dat
hij, als de verkiezingen achter de rug zijn en het de
finitieve college benoemd is, secretaris zal blijven;
hij zal dan automatisch naar het departement van
Financiën terugkeren. Wanneer op het ogenblik de
redelijkheid van een bevordering vaststaat, zal het
ook dan zo zijn.

De Voorzitter: Dat is een kwestie voor later en
niet voor deze begroting.

De heer Schotten: De betrokkene blijft gewoon
op de begroting van Financiën, want voor de positie,
waarin hij op het ogenblik zit, is er geen crediet op
de begroting. Het gebeurt herhaaldelijk, dat ambte
naren van een bepaalde rang in verband met voor
zieningen, die getroffen moeten worden, tijdelijk
worden uitgeleend, maar dan blijft hun salaris altijd
op hun eigen departement drukken. Wanneer zo ie
mand terugkomt, moet hij vanzelfsprekend weer uit
de begroting van zijn eigen departement betaald
worden. Dit houdt toch niet in, dat, wanneer deze
ambtenaar niet op financiën terugkomt, er in zijn
vroegere plaats een hoofdcommies benoemd zou wor
den? Dit is m.i. volkomen duidelijk.

De Voorzitter: De betaling moet geschieden
naar de prestaties. U zegt zelf, dat het, als de be
trokkene niet terugkomt, niet inhoudt, dat een an
der tot hoofdcommies benoemd zal worden; dat be
tekent dus, dat een commies het werk doet.

De heer Scholten: Als hij niet terugkomt, zal
in zijn plaats een ander moeten komen.

De Voorzitter: Maar als hoofdcommies is hij
daar dan te veel.

De heer Sehölten: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb voorzover betreft de technische kant van de
zaak beweerd, dat deze ambtenaar wat betreft zijn
ervaring, zijn diensttijd en vooral ook de aard van
het werk, dat hij doet, dat tot het belangrijkste werk
van het kantoor behoort, hieraan toekomt en ten
tweede dat hij niet definitief weggaat. De werkzaam
heden, die hij nu tijdelijk gaat verrichten, liggen ze
ker niet op een lager peil. Die zijn op zich zelf van
dien aard, dat, als de positie van secretaris van het
college van Algemeen Bestuur geregeld was, zij ze
ker het salaris van een hoofdcommies zouden wetti
gen. Ik begrijp dan ook niet, wat er tegen is het geld
hiervoor te voteren.

De Voorzitter: Het gaat hierom, dat, als hij de
finitief in een andere werkkring aangesteld wordt,
er in zijn plaats niemand komt met gelijke bevoegd
heid.

De heer Scholten: Er moet iemand in zijn plaats
komen, maar dat hoeft geen hoofdcommies te zijn.
Ik ben natuur lijk gaarne bereid toe te zeggen, dat dit
bedrag van f. 936,— dan ook op de begroting onge
bruikt zal blijven.

De Voorzitter: Dan heeft U daar een overbodige
hoofdcommies.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Als het mocht gebeuren, dat deze persoon
ooit terugkomt, zal dat wel in 1949 gebeuren, terwijl
het nu over de begroting voor 1948 gaat. Laten wij
daarom hierbij niet langer stil staan. Het gaat er
nu alleen om,of er in 1948 een hoofdcommies op Fi
nanciën bij zal komen ja of neen.

De heer Scholten: Ik vind dit wel een eigenaar
dig standpunt van de heer Van der Meer, Mijnheer de
Voorzitter. Laten wij eens aannemen, dat deze amb
tenaar eens niet weg was gegaan; zouden de Staten
dan bezwaar gehad hebben om het crediet voor zijn
bevordering te voteren?

De heer Mr. Van der Meer: Mogelijk wel.

De heer Scholten: Mogelijk wel, maar dat staat
helemaal niet vast. Maar nu hij wel weggaat of tij
delijk weggaat, staat het ineens wel vast. Er is hiér
geen enkele behoorlijke reden voor aanwijsbaar.
Moet de betrokkene nu, omdat hij een positie gaat
bekleden, welke, laten wij aannemen, op een hoger
peil staat dan die hij op het moment heeft, er de
dupe van worden, dat hij tijdelijk aan het College
is uitgeleend. Dit is mij volkomen onduidelijk.



De heer Mr, Van dér Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik zie niet in, wat de betrokken, persoon féi-
telijk met de onderhavige post te niakèn heeft. Als
hij naar een andere functie overgaat, moet hij uit
een andere post betaald worden; dat is zo simpel als
wat. Wanneer in verband mét de aanwezigheid van
deze persoon op dit departemèht gevraagd wordt een
verhoging toe te staan voor promotie, kunnen wij
er ons over uitspreken of wij er voor of tegen zijn,
dan is er reden om te praten. Zodra hij echter uit
deze functie weggaat en een andere fünctie krijgt,
zelfs al is het tijdelijk, dan moet het Bestuur zelf
op de een of andere wijze, hetzij door een süpplètoire
begroting, hetzij desnoods uit onvoorzien — of
schoon ik het laatste zeker niet wil aanbevelen —
zorgen, dat ér salaris voor hem aanwezig is over
eenkomstig zijn capaciteit en het werk, dat hij vér-
richt, maar zeker behoévéh we niet té stèmmén over
een hoofdcommies op financiën, want die is er dan
niet.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil opmerken, dat de Gouverneur deze ambtenaar
slechts ter beschikking heeft gesteld „met be
houd van zijn rang en zijn tegenwoordige inkom
sten”, hetgeen dus inhoudt, dat alle normale veran
deringen, waaronder promotie, gewoon doorgang
vinden. Dit is een figuur, welke herhaaldelijk voor
komt en niets abnormaals.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
stel mij voor, dat deze ambtenaar als secretaris van
het College van Algemeen Bestuur een betere bezol
diging krijgt dan als commies op het departement
van Financiën.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil nog even het volgende zeggen, omdat hetgeen de
heer Dr. Maal veronderstelt juist niet het geval is.
Het kan zijn, dat dit later volgt, maar daar is niets
van bekend. De positie van de secretaris is namelijk
niet geregeld. Met dit amendement dupeert men de
betrokkene. Ik ben dan ook direct bereid om, indien
de heer Statius Muller er mee accoord gaat, voor te
stellen om bij de gelden, die voor het College van
Algemeen Bestuur uitgettr'okkén zijn een hoöfdcom-
ihies te ramen als voorlopige positiéregéling.

Het amendement van de héér Dr. Maal vervol
gens in stemming gebracht, wordt aangenomen niét
7 tégen 1 stem. Tegén stemde dé heer !Mr. Sméets.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb dok één amendement 'óp dit artikel, hl.

óih het te verminderen met f. 2.880,— nl. voor een
vierdé bode.

Het amendement van de heer Van der Meer
wordt ondersteund door de heren Dr. Maal en E.
Jöhckhéër.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Er zijn op hèt departement vair financiën 3
bode’s permanent'werkzaam. Een is belast met de
kantoorbehoeften en het machihemagazijn; ik zie
hier in de stukken staan, dat deze voor bodewèrk-
zaamheden verder uitgeschakeld is. Een van de twee
andere bode’s is naast bodewerk speciaal béldst met
het onderhoud van de vele stalen kasten en bureaük,
„hetgeen, gezien de ligging vhn het kantoor van dé
administratie van financiën direct aan zee, onver
mijdelijk is. De feitelijke toestand is dus zo, dat niet
volledig beschikt kan worden o-ver de diensten van
twee bode’s, hetgeen onvoldoende is.”. Dé derde bode
zal ir̂  hoofdzaak bodewerk moeten verrichten en
voor het overige chauffeurswerk. Mijnheer de Voor
zitter. Ik zou gaarne willen voorkomen, dat hier bo
de’s worden aangesteld als particuliere chauffeurs,
omdat dat automatisch ook meebrengt, dat de par
ticuliere auto’s —̂ d.w.z. dienstauto’s voor particu
lier gebruik — in de dienst gebruikt worden en op
de begroting worden gebracht. Het komt mij voor,
dat mén met het bestaande aantal bode’s het bode
werk kan verrichten, terwijl het helemaal niet verbo
den is —aan geen enkele ambtenaar— om een dienst
auto zelf te besturen. Ik zou zelfs zeggen, dat, wan
neer een ambtenaar een dusdanige rang heeft, dat
hij over een dienstauto kan beschikken, in het alge
meen verondersteld wordt, dat hij die auto ook zelf
kan besturen, zonder dat het nodig is om speciaal
voor dat baantje nog een ambtenaar apart aan te
stellen. Vandaar dat ik voorstel deze derde of eigen
lijk vierde bode af te voeren.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. Dit
is inderdaad de vierde bode. Zoals in de'stukken is
aangegeven, hebben wij een bode, belast met de kan
toorbehoeften eh het magazijn en de tweede is lang
liiét de hele dag beschikbaar. Het kantoor van fi
nanciën met een hoop Stalen meubilair, dat een zorg-
■vüldig en veelvuldig onderhoud vereist, ligt direct
aan zee. Bij elkaar zijn hét plus minus zestig bu
reaux en stalen kasten. Er is geen kwestie van, dat
men dat een voor een in een uurtje doet. Er blijven
in ieder geval — laten wij zeggen — geen twee bo
de’s over en dat is bepaald te weinig. Wat het chauf
feurswerk betreft; de heer Van der Meer gaat direct
van de veronderstelling uit, dat dit Zal ontaarden in
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het dienst doen als particulier chauffeur. Het is niet
alleen, dat de ambtenaren zelf wel kunnen rijden,
maar het kan herhaaldelijk voorkomen, dat er hele
maal geen ambtenaar nodig is, wanneer een bepaal
de opdracht vervuld moet worden. De chauffeur kan
er dan alleen op uit gaan; het is dan veel voordeliger,
dat die chauffeur het alleen doet, dan dat een hoofd
ambtenaar er op uit moet gaan. Ik stel er dus prijs
op, dat deze post wordt gehandhaafd.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ook dit gebouw ligt dicht aan zee, maar ik
heb er nog nooit een bode gezien, die meubelen loopt
te poetsen; dat is werk voor een werkster. Dat op
de administratie van financiën een bode moet zijn,
die uitsluitend belast is met het oppoetsen van
schrijfbureaux en stalen kasten. Mijnheer de Voor
zitter, gaat mijn verstand ten enenmale te bo
ven. Ik moet in dit verband een voorstel in herinne
ring roepen, dat ik eens gezien heb, om een auto mèt
chauffeur te voteren. Ik weet niet of het op de be
groting 1949 of 1948 heeft gestaan, maar ik herin
ner mij wel, dat er nogal enig bezwaar was bij de
Staten en daarom concludeer ik zeer terecht, dat dit
blijkbaar dezelfde post is, nl. het verkrijgen van een
bode, die als chauffeur kan optreden. Ik weet niet
meer precies, welke begroting dat geweest is, maar
er staat mij zoiets bij en ik denk, dat dat ook het
geval bij de andere leden zal zijn. Ik meen, dat, wan
neer men daar drie bode’s heeft, er voldoende in de
behoefte aan bode’s is voorzien en dat een vierde
bode dan ook niet nodig is.

Het amendement van de heer Mr. Van der Meer
in stemming gebracht, wordt met algemene stemmen
aangenomen.

De heer Mr. Henriquez: Mijnheer de Voorzitter.
Ik heb zoeven een suggestie gehoord om bij de post
voor het College van Algemeen Bestuur een hoofd-
commies-secretaris toe te voegen. Maar waar staat
die post?

De heer Schotten: Die zal komen op een zeer
kleine tweede aanvullende begroting. Mijnheer de
Voorzitter.

De artikelen 40101, als gewijzigd bij Ie nota van
wijzigingen en staande de vergadering hij amende
ment, IfOlOlf, 1̂ 01̂ 01, IfOlfOlt, JfOöOl als gewijzigd hij Ie
nota van wijzigingen, 4050Jf als gewijzigd hij Ie nota
van wijzigingen en 4O6OI, als gewijzigd hij Ie nota
van wijzigingen, worden achtereenvolgens zonder
verdere discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen.

Artikel 1̂ 060Jf, als gew^zigd hij Ie nota van wy-
zigingen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou de gemachtigde van het Bestuur willen vragen,
of de loods op Parera waterdicht is of niet. Ik heb
nl. horen beweren, dat het er lekt,

De Voorzitter: Ik kan U zeggen, Dr, Maal, dat
met de laatste regens ongeveer in het midden van de
loods een lek was, maar niet van veel betekenis.

Vervolgens worden de artikelen 40604, als ge
wijzigd bij Ie nota van wijzigingen, IfOlOl, IfOSOl, als
gewijzigd hij Se nota van wijzigingen en ^0813 zonder
discussie en zonder hoofdelijke stemming aangeno
men.

Artikel ^0907. De heer E. Jonckheer: Mijnheer
de Voorzitter. Ik vraag hoofdelijke stemming over
dit artikel.

Artikel 40907 in stemming gebracht, wordt ver
worpen met 7 tegen 1 stem. Voor stemde de heer
Mr. Smeets.

Artikel JflOlS. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Voorzitter. Ik zou aan de geachte Bestuursgemach-
tigde willen vragen, wat zo’n barak heeft gekost, in
hoeveel afdelingen elke barak verdeeld is en welke
de huurprijzen zijn. Ik hoor nl. dat de huurprijzen
zeer laag zijn, nl. Van f. 15,— tot f. 20,— per maand.
Als ik mij niet vergis, zijn dit die stalen barakken,
die zowat f. 7.000,— gekost hebben. In dat geval
lijkt mij, dat de huurprijzen in vergelijking met die
van andere huizen te laag zijn. Het Bestuur moet
hierbij in ogenschouw nemen, dat er geen huizen te
krijgen zijn en dat op de normale huizen geld ver
loren wordt.

De heer Schotten: Mijnheer de Voorzitter. De
prijs van die barakken kan ik U op het ogenblik niet
opgeven. Ik wil er echter nog even de aandacht op
vestigen, dat er bij het bepalen van de huurprijs re
kening mee gehouden is, dat het gouvernement niets
aan die barakken heeft gedaan en dat zij door de be
trokkenen op eigen kosten enigszins bewoonbaar zijn
gemaakt.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Waar
men momenteel ook in een huis trekt, is dat prac-
tisch onbewoonbaar en moet het bewoonbaar ge
maakt worden, maar dan betaalt de huurder toch
naar verhouding een hogere huur dan voor deze ba-
i'akken. Ik verzoek hoofdelijke stemming over deze
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post, Mijnheer de Voorzitter. Het is alleen mijn be
doeling, dat deze huren in verhouding gebracht wor
den met de huren van woningen hier op Curagao.

De heer Scholten: Ik geloof. Mijnheer de Voor
zitter, dat de heer Maal met een motie of met het
verzoek om zijn inzicht aan het Bestuur over te
brengen, had moeten komen en niet om hoofdelijke
stemming over deze post had moeten vragen.

De heer Dr. Maal: Dan zou ik een motie willen
voorstellen om voor deze barakken de normale huur
prijs van een klein huisje op Aruba te vragen t.w.
f. 50,— tot f. 60,—.

De heer Scholten: Ik vind f. 60,— ontzettend
veel voor een vierde deel van een houten barak. Mijn
heer de Voorzitter.

De heer Dr. Maal: Maar f. 15,— lijkt mij ontzet
tend weinig. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Scholten: Maar U moet niet vergeten,
dat die barakken, zoals zij daar stonden, onbewoon
baar waren en dat die mensen deze barakken op
eigen kosten min of meer bewoonbaar hebben ge
maakt. Zij hebben geen contract en kunnen er dus
elk ogenblik uit gezet worden. In dat geval zijn zij
hun geld kwijt. Dat moet dus min of meer afgeschre
ven worden en die afschrijving wordt gedaan in de
vorm van een lage huur.

De heer Dr. Maal: Ik wil er even op wijzen, dat
er op Aruba een Huurcommissie is, die niet toelaat,
dat iemand zomaar een huurder uit zijn huis kan
zetten.

De heer Ir. Groote: Mijnheer de Voorzitter. Vei’-
moedelijk is hier sprake van de barakken, die het
gouvernement uit de Amerikaanse surplus goederen
overgenomen heeft voor ongeveer f. 2.500,— per
stuk. Als men daar huur van gaat berekenen en die
in vieren gaat verdelen, komt men niet tot een groot
bedrag.

De artikelen 41013 en Ifllld  worden vervolgens
zonder verdere discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Artikel Ĵ 1292, als opgehracht bij 3de nota van
wijzigingen.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil bij dit artikel een amendement indienen om de
omschrijving te wijzigen in: „Fonds voor de bouw
van een vaste oeververbinding.”.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren Mr. Smeets, E. Jonckheer en Dr. Maal.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Bij
dit artikel wordt door het Bestuur voorgesteld
F. 750.000 te storten in het Bouwfonds, met — ik
zal het maar noemen, — de speciale bemerking, dat
dit geld moet worden aangewend voor de bouw van
een vaste oeververbinding over de Sint Annabaai.

Ofschoon ik zeer gaarne mijn medewerking wil
verlenen aan de totstandkoming van een vaste oe
ververbinding, meen ik het als onjuist aan te mogen
merken de bouw van een brug over het Bouwfonds
te laten lopen, daar men dan ook net zo goed, wan
neer het eens voordelig mocht blijken, de aanleg van
enkele wegen over het Bouwfonds zou kunnen laten
lopen. Deze manipulaties zouden dit fonds topzwaar
en geheel waardeloos maken voor het doel waarvoor,
naar ik meen, tot de instelling ervan zal worden
overgegaan. Om kort te zijn. Mijnheer de Voorzitter,
mijns inziens hoort een brug niet thuis in het Bouw
fonds en ik stel daarom voor om de omschrijving al
dus te wijzigen.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil in de eerste plaats naar voren brengen, dat het
Bestmu* inderdaad heeft gezegd, dat dit geld in het
Bouwfonds zal komen. Technisch kan dat niet zon
der de verordening te wijzigen. Zijn de Staten dus
van mening, dat het beter is dergelijke objecten bui
ten het bouwfonds te houden, dan zal het Bestuur
daar verder niet op aandringen, maar ik vraag mij
aan de andere kant toch wel af, of het zin heeft
hiervoor weer een apart fonds te gaan stichten,
waarvoor dan weer speciale beheersregelen gemaakt
moeten worden. Misschien is het dan beter dit geld
zolang in het reservefonds te storten. Uit het re
servefonds kan niet beschikt worden dan via de be
groting. De Staten hebben derhalve de volle zeggen
schap over de gelden, die daarin gestort worden. Dit
lijkt mij juister.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. In
dien men dit bedrag in het reservefonds stort, kan
men niet overgaan tot de bouw van een brug. Als
men wil overgaan tot de bouw van een brug — en
het gouvernement heeft gezegd, dat het dat wil —
dan moeten deze gelden in het bouwfonds gestort
met een etiquetje er op: „Dit is voor de brug”,
want dan kan er wel begonnen worden. Dat verschil
kan ik niet inzien. Als men het geld in het reserve
fonds wil stoppen, heeft men dus blijkbaar geen
haast met het bouwen van de brug en ik zou dan
zeggen: voer het helemaal af. Een van tweeën: óf
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men wil met de brug beginnen en vormt dan een
fonds, óf men wil niet met de brug beginnen, omdat
er geen haast bij is. Ik zou echter gaarne zien, dat
er wèl met de bouw van de brug begonnen wordt.

De Voorzitter: Indien het geld gestort wordt
in het reservefonds dan kan het toch, gelezen onze
comptabiliteitswet, aan anderen worden gegeven.
Mijnheer de Bestuursdeskundige ?

De heer Schotten: Mijnheer de Voorzitter. Over
het reservefonds kan alleen via de begroting be
schikt worden en het doel van de besteding moet
speciaal aangegeven worden; dat staat in de wet.
Bovendien kan men met die brug toch niet op staan
de voet beginnen. Het gaat er meer om, dat het geld
ervoor apart gezet wordt. Zodra de hoofdbegroting
1949 klaar is, wordt onmiddellijk aan de Ie supple-
toire begroting 1949 begonnen. Desgewenst kunnen
de Staten of kan het Bestuur dan direct het geld
uit het fonds halen. Het gaat er alleen om, dat het
geld, dat nu beschikbaar is, niet wordt geblokkeerd.
Dat is het voornaamste, waar wij op het ogenblik
naar moeten kijken.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
blijf er bij, als er toch geen haast bij is deze f. 750.
000,— in een brugfonds of hoe dan ook voor de brug
te reserveren, dat het bedrag dan maar afgevoerd
wordt en dat wij dan dit jaar maar wat minder gaan
lenen. Als er geen haast is bij het bouwen van de
brug, dan is er ook geen haast bij, dat die_f. 750.000
gevoteerd worden, om in het reservefonds gestort
te worden, waarover wij toch later zelf moeten gaan
stemmen. Wij kunnen het nu dan evengoed helemaal
niet doen en in 1949 weer over de brug gaan stem
men. Alleen zou het mij erg spijten, want ik had ge
hoopt, dat er nu eindelijk besloten zou zijn met de
biug te beginnen. Maar als het te veel moeite geeft
om een fonds te vormen, ja, dan moet de brug er
maar de dupe van worden; dat zal de enige oplossing
zijn.

De heer Schotten: Het gaat helemaal niet om
de moeite, maar ik wil wel nog de aandacht van
de Staten op het volgende vestigen. Mijnheer de
Voorzitter. Wanneer dit, zoals de heer Henriquez
daarnet zeide, op zijn beloop gelaten zou worden om
het volgend jaar er opnieuw over te beginnen, dan
zou dit betekenen, dat dit bedrag van f. 750.000,—
geblokkeerd wordt. Dat komt dan niet eerder weer
beschikbaar dan over ongeveer vier jaar, wanneer
het batig saldo van de dienst 1948 onder de midde
len gebracht wordt. Om dat te voorkomen. Mijnheer
de Voorzitter, wil het Bestuur maatregelen nemen.

De heer Henriquez: Het bedrag zal niet geblok
keerd worden. Mijnheer de Voorzitter, want als die
f. 750.000,— niet in een brugfonds komt, zal ik, zo
als ik zoeven reeds zeide, voorstellen om het af te
voeren en dan zal ik natuurlijk bij artikel 241206
moeten verzoeken — ik weet niet of dat kan — om
de vermindering instede van f. 1.000.000,— te bren
gen op f. 1.750.000,— en dan is er niets geblokkeerd.

De heer E. JoncTzheer: Mijnheer de Voorzitter.
Een fonds voor de bouw van een vaste brug acht ik
de mooiste oplossing, want daardoor krijgt het Be
stuur een uitspraak van de Staten, dat ze een oever
verbinding willen hebben. Daarom zou ik het voor
stel liever zo gezien hebben, dat alleen de omschrij
ving gewijzigd wordt in „fonds voor de bouw van
een vaste oeververbinding”.

De heer Schotten: Wat de heer Jonckheer zei,
is inderdaad juist. Wanneer deze post zonder meer
in het reservefonds gestort wordt, krijgt het Be
stuur geen uitspraak van de Staten. Maar een der
gelijke uitspraak kan ook met f. 1.000,— gedaan
worden, die hierop kan blijven staan, terwijl de rest
dan in het reservefonds gaat.

De Voorzitter: Heeft U onoverkomelijke bezwa
ren, om het amendement van de heer Henriquez over
te nemen? Ik wil er in dit verband nog op wijzen,
dat wij bezig zijn met volkswoningbouw, zonder dat
er een fonds is en toch wordt er gebouwd. Met de
brug kan het toch precies eender gaan. Wij geven
een bestemming aan een fonds, dat nog niet bestaat;
het geld is er en er wordt over beschikt, zolang als
dat fonds er nog niet is.

Het amendement van de heer Henriquez in
stemming gebracht, wordt aangenomen met algeme
ne stemmen.

Artikel 41292, als opgebracht bij 3de nota van
wijzigingen en gewijzigd staande de vergadering hij
amendement^ wordt zonder verdere discussie en zon
der hoofdelijke stemming aangenomen.

Artiket 41293. De heer Henriquez: Mijnheer de
Voorzitter. Ik stel een amendement voor, om de om
schrijving van dit artikel te doen luiden; „Storting
in het Algemeen Bouwfonds”.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren Mr. Smeets en Mr. Van der Meer.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Bij
dit artikel stelt het Bestuur voor een bedrag van
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f. 1.000.000,— in het „Algemeen Reservefonds” te
storten. Daar het Bestuur ter dekking van deze be
groting binnenkort een lening zal voorstellen, kan
ik mij met deze nieuwe storting in het Reservefonds
niet verenigen. De redenen hiertoe heb ik bij de al
gemene beschouwingen reeds uitvoerig uiteengezet,
zodat ik het enigszins overbodig vind, hierop weer
terug te komen. Naar aanleiding van de dupliek van
de heer bestuursdeskundige zou ik echter er nog
maals op willen wijzen, dat mijn voornaamste be
zwaar in deze kwestie niet de lening op zichzelf is,
doch de combinatie van een lening mèt een reserve
fonds. Mijn amendement heeft dan ook ten doel mo
menteel te vermijden, dat wij weer f. 1.000.000,— in
het reservefonds gaan schuiven, terwijl bij dezelfde
begroting weer geleend zal moeten worden. Mijn
voorstel is dan ook, zoals reeds bij de algemene be
schouwingen opgemerkt, om dit bedrag van f. 1.000.
000,— instede van in het Algemeen Reservefonds,
te storten in het te stichten Algemeen Bouwfonds.
Het hoeft geen betoog, dat deze storting in de boe
ken van het Bouwfonds zal moeten voorkomen als
„Kapitaal”, waarover mijns inziens voor de juiste
gang van zaken door het Bouwfonds aan de begro
ting jaarlijks rente zal moeten worden betaald, even
als dat nu door het volkswoningbouwfonds aan de
houders der obligaties geschiedt.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. Op
de laatste opmerking van de heer Henriquez kan ik
niet direct definitief ingaan. Verder zijn alle opmer
kingen door het Bestuur natuurlijk volkomen be
grepen. Het aannemen van dit amendement zou be
tekenen, dat de Staten op het ogenblik uitspreken,
dat, zolang er nog enige reserve bestaat, niet ge
leend mag worden. Daar komt het op neer. Gezien
de werken, die onderhanden zijn en de noodzakelijk
heid om met de volkswoningbouw voort te gaan be
twijfel ik of dat inderdaad gebeuren kan.

De Voorzitter: Dat is niet helemaal juist. Mijn
heer de Bestuursdeskundige; de Staten zijn van me
ning, dat zolang er geld is — het gaat niet om het
reservefonds — er niet geleend mag worden. Dat
wil dus niet zeggen, dat niet met de Volkswoning
bouw voortgegaan kan worden.

De heer Scholten: Mag er dan wel geleend wor
den voor de Volkswoningbouw, Mijnheer de Voorzit
ter.

De Voorzitter: Ja, maar pas, wanneer er geen
geld in reserve is.

De heer Scholten: De Staten willen dus, zolang
die reserve bestaat, niet verder lenen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De bedoeling van de heer Henriquez is om
2 ^  millioen te lenen en 1 millioen zelf te storten.
Dat wil dus helemaal niet zeggen, dat er niet ge
leend wordt.

De heer Scholten: Neen, natuurlijk niet. Mijn
heer de Voorzitter, want over deze lening bestaat
tussen Bestuur en Staten al lang overeenstemming.
Het gaat over de toekomst. Een misverstand is er
dus zeker niet.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Ik
vind het kweken van een reserve zeer nuttig, vooral
in deze tijd. Er is echter gebleken, dat wij geen re-
seiwe hebben, doch slechts een vordering op Neder
land. Een reserve is nuttig; wij moeten liquide mid
delen hebben. Er gebeurt iets, het gouvernement
moet dan gelden hebben om dit of dat urgent werk
uit te voeren en als wij geen reserve hebben, kan
het gouvernement dat niet uitvoeren. Als wij dit
geld in het Bouwfonds storten en het wordt aange
wend voor woningbouw, dan hebben wij geen liquide
middelen. Daarom zal ik tegen het amendement van
de heer Henriquez stemmen. Ik wil een reserve heb
ben om liquide middelen te hebben en op het ogen
blik hébben wij geen liquide middelen, wij hebben
slechts een vordering op Nederland en weten niet,
wanneer wij die zullen innen.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Of
ficieel weten deze Staten van een vordering op Ne
derland niets af. Curagao, het gebiedsdeel of hoe U
het noemen wil — de Nederlandse Antillen — heh-
hen liquide middelen; wij hebben 6% millioen in het
reservefonds.

Ik zou over deze hele zaak hedenavond niet be
gonnen zijn en wil er verder ook niet op doorgaan,
maar om te zeggen, dat wij nu weer nieuwe liquide
middelen moeten scheppen, omdat met het reserve
fonds op het ogenblik voorlopig iets niet helemaal
in de haak is, vinrd ik helemaal niet juist. De heer
Irausquin zeide verder, dat een reservefonds zeer
wenselijk is; ik ben het daar helemaal mee eens,
alleen zie ik het nut van een reservefonds niet in,
zolang men schuld heeft, want wanneer m.en dat re
servefonds gaat opmaken, moet men wel degelijk be
grijpen, dat men niet een reserve aan het opmaken
is, maar een schuld aan het opteren. Het lijkt mij
dan ook toe, dat men, indien de omstandigheden
slecht worden en er toch een zeer urgent werk uit-
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gevoerd moet worden, tegen die tijd kan gaan le
nen. Is de toestand dan zo slecht, dat men niet meer
te leen kan krijgen,, dan geloof ik, dat het beter is,
dat wij zonder dat urgente werk blijven en ook zon
der de lening, want dan zal Curagao in zodanige toe
stand zijn, dat wij heus niet aan degenen, die na ons
komen, een lening moeten en mogen achterlaten. Ik
blijf dan ook bij mijn amendement, Mijnheer de Voor
zitter.

De heer Imusquin: Ik ben het niet eens met de
heer Henriquez, Mijnheer de Voorzitter. Officieel
weten wij, dat onze reserve bestaat in voorschotten
aan Nederland; de geachte Bestuursdeskundige heeft
het vanavond officieel verklaard. Als de heer Hen
riquez goed geluisterd had, zou hij dat ook veino-
men hebben. Wij hebben derhalve geen reserve; al
leen theoretisch hebben wij een reserve. Wij heb
ben een vordering op Nederland, maar moeten een
reserve hebben, omdat wij liquide middelen moeten
hebben. Wij kunnen niet ons laatste appeltje opeten;
wij moeten een appeltje voor de dorst bewaren. Wij
moeten liquide middelen hebben voor onvoorziene
omstandigheden, die zich later kunnen voordoen en
daarom ben ik het eens met het Bestuur, dat er hier
een reserve gekweekt dient te worden. Dat is zelfs
zeer urgent.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzittei'. Ik
zou gaarne willen weten, of, indien wij dit bedrag
van 1 millioen niet in het Algemeen Bouwfonds
storten maar in het Reservefonds, het naar Neder
land gaat of dat het op Curagao blijft.

In de tweede plaats zou ik willen, dat het Gou
vernement een middel beraamde om die 6% millioen,
die momenteel in Nederland is, per eerste gelegen
heid telegrafisch terug te krijgen.

De heer Schollen: Wat de eerste opmerking van
de heer Dr. Maal betreft. Mijnheer de Voorzitter,
kan ik mededelen, dat er hard aan gewerkt wordt,
om die gelden hierheen te krijgen. Ik verwacht, dat
tegelijkertijd maatregelen worden beraamd om te
voorkomen, dat deze toestand, die nu ontstaan is en
die wij uit de weg willen ruimen, zich zal gaan her
halen. Het lijkt mij dus wel zeer onwaarschijnlijk,
dat dit millioen ook in Nederland zal terecht komen.

Op de tweede opmerking, hoe dat kan gebeu
ren, kan ik nu niet antwoorden, want dat maakt
juist een punt van bespreking in Nederland uit.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Wij
moeten er op staan, dat dat geld liquide is of ie
der moment liquide gemaakt kan w ord^. Daarom

is de commissie in Nederland. Ais wij hiér beginnen
met pessimistische geluiden, vrees ik, dat dat sleéhte
gevolgen kan hebben.

De heer SoftoZieu.' Mijnheer de Vooizittér. Ik
heb reeds gezegd, dat wij op het ogenblik bezig zijn
de gelden van Curagao, die in Nederland zijn, terug
te halen. Vanzelfsprekend zullen dan tegelijkertijd
maatregelen beraamd wórden om te voorkomen, dat
het gebeurde zich kan herhalen. Ik meen, dat ik
daarmee de heer Dr. Maal voldoende heb beant
woord.

De heer Henr'iquez: Mijnhèér de Voorzitter. Ik
wil de heren er nogmaals aan herinneren, dat, indien
wij dit geld in het reservefonds storten, dit betekent,
dat er weer een millioen meer is, die wij lenen, der
halve Weër een millioen meer, waarop wij interest
gaan betalen.

Het amendement van de heer Henriquez vervól
gens in stemming gébracht, wordt aangenomen met
6 tegen 2 stemmen. Tegen stemden de heren Iraus-
quin en Jonckheer.

Artikel 41293, als gewijzigd staande de vergade
ring hij aTnendemént, Wordt nu zónder verdere dis
cussie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

AHikel 60301. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Voorzitter. Zojuist was hét Reglement Van Orde de
schuld, dat ik niet door kon gaan met de heer Dr.
Göslinga te vragen over het GLO-A onderwijs. De
heer Göslinga heeft een lans gebroken voor de On
derwijskrachten van het A-onderwijs. Ik ben het ge
heel met hem eens, dat deze dames èn heren alles
doen, om de kinderen hét a-b-c bij te brengén, maar
U zal het toch wel met mij èèns zijn, Mynheer de
Voorzitter, dat, daar het GLO-B onderwijs zeven
jaar omvat met in totaal ruim 5.000 lesUrén, daar
entegen het GLO-A onderwijs 6 jaar met mindere
krachten en 2.600 tot 3.000 lesuren, het GLO-B on
derwijs toch beter moet zijn en de voorkeur ver
dient. Ik zou zelfs willen zéggen, dat het GLO-A
onderwijs niét deugt. Maar niet alleen dat. Mijnheer
&e Voorzitter. Als wij eens zien naar bv. Saba, dan
zien wij, dat daar GLO-A onderwijs was. Sinds mijn
intrede in de Staten heb ik steeds gepleit vóór hét
GLO-B onderwijs. Nu heeft Saba eindelijk éen hoofd
onderwijzer gekregen — de heer Smit - -  maar de
heer Smit past niet helemaal in hèt kader van het
geen een onderwijzer zijn moét en het resultaat is,
dat hij tengevolge van een herrie met hét zoentje
van-de ■ Ondergezaghebber voor straf naar St. Maar-

1948- 1949- 15.
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ten getransporteerd werd. Maar de Sabanen zijn daar
de dupe van, Mijnheer de Voorzitter, en dat is waar ik
tegen op kom. Blijkbaar gaat het hier in de eerste
plaats om: wat zint de inspecteur, daarna wat zint
de Ondergezaghebber en dan in de tiende plaats:
wat is het voordeel voor de leerling. Ik ben het daar
helemaal niet mee eens.

De heer Goslinga zegt, dat het Gouvernement
geen school voor A-onderwijs heeft, maar hij ver
geet er bij te zeggen, dat er gelijkstelling van on
derwijs bestaat in de Nederlandse Antillen en dat
er nog tientallen scholen zijn, die door het gouver
nement bekostigd worden, waar A-onderwijs gege
ven wordt. In de tweede plaats vergeet de geachte
Bestuursdeskundige te vertellen, dat een hoofdon
derwijzer op een school, waar het onderwijs op ho
ger peil is komen te staan, om een particuliere re
den of omdat zijn haar te lang is of wat ook, zo maar
overgeplaatst kan worden en dat het gehele eiland
daarvan de dupe wordt. Geld, aan zoiets be
steed, is weggegooid geld. Mijnheer de Voorzitter.

Op diezelfde school op Saba zou ook handen
arbeid onderwezen worden; daartoe is een werkbank
besteld, die ook aangekomen is, maar de onderwij
zer moest weg en het gevolg was, dat de werkbank
nu staat te verrotten.

Zijn opvolger was iemand, die zich uitgaf als
hoofdonderwijzer; later bleek, dat hij geen hoofd
onderwijzer, maar ondeiwijzer 3e klasse was. Het is
dan uitgesloten, dat hij aan het hoofd van een B-
school komt te staan, want, als ik mij niet vergis,
moet aan het hoofd van een B-school een hoofdon
derwijzer staan. Ik zou hier gaarne antwoord op wil
len hebben.

De heer Dr. Goslinga: Mijnheer de Voorzitter.
Het is vanavond niet aan de orde om lang te spre
ken over A- en B- scholen, maar op het geval-Saba
wil ik echter even ingaan. Op Saba zijn twee zeer
kleine openbare scholen, de een heeft 18, de andex’e
7 leerlingen. Verder zijn er twee bijzondere scholen,
waarvan de een 97 leerlingen heeft en de andere 86.
Die toestand was 1Y2 jaar geleden ook zo. Het gou
vernement heeft toen een onderwijzer uit Nederland
laten uitkomen, waarna aan de openbare school,
die toen B-school werd, een zevende klasse gevormd
is, die in hoofdzaak gevuld werd door leerlingen van
de bijzondere scholen; er waren maar een paar van
de openbare school bij.

Ik wil de heer Dr. Maal gaarne inlichten over
de betrokken onderwijzer, maar ik vind niet, dat wij
in de Staten verder over dit geval moeten gaan uit
weiden. Ik wil alleen zeggen, dat hij niet overge
plaatst is, omdat hij een conflict had met het zoon

tje van de Ondergezaghebber. Dat is een legende,
die absoluut niet juist isl Wat de heer Dr. Maal daar
over gezegd heeft, is niet waar. Dat wil ik hier
verklaren. De heer Dr. Maal kent de stukken niet
en moet niet afgaan op wat men zegt. Er was een
reden voor die overplaatsing, die gebeurd is cp voor
stel van de Gezaghebber van de Bovenwindse eilan
den, de heer Van Leeuwen, en de Ondergezaghebber
van Saba, de heer Huith. Hetgeen de heer Maal ge
zegd heeft, heeft daarbij niet als factor gegolden;
dat is pertinent onjuist. Als ik daaraan zou mee
werken, zou dat het grootste onrecht zijn. Daarom
zou ik tot de heer Dr. Maal willen zeggen: komt U
eens bij mij op kantoor en onderzoek dit geval eens
van een andere kant. Ik geloof wel, dat hij dan an
dere gegevens zal krijgen. Die onderwijzer is over
geplaatst naar St. Maarten, waar hij bruikbaar is,
en in zijn plaats is een dame benoemd, die zelfs een
middelbare akte heeft en die daar acht maanden ge
detacheerd geweest is. Het bijzonder onderwijs heeft
intussen een mannelijke kracht van Aruba overge-
plaatst. De wet eist voor een B-school, dat het
hoofd 3e klasse heeft, evenals voor een A-school,
zodat door de plaatsing van dat hoofd volkomen aan
de wet wordt voldaan. Bovendien heeft deze onder
wijzer een bevoegdheid voor onderwijs in handenar
beid, zodat ook daarmee begonnen kan worden. Van
een verrotte bank weet ik niets. Ik weet alleen, dat
aan dat vak nog niet direct begonnen is, maar dat
had andere oorzaken.

Tijdelijk is er geen openbaar B-onderwijs kun
nen gegeven worden, maar toen was er maar één leer
ling voor het zevende leerjaar, waarvan de ouders
zelf gevraagd hebben om hem op de katholieke
school te plaatsen. Zij hadden echter ook f. 60,—
kunnen krijgen om de jongen naar St. Maarten te
laten gaan. De meeste leerlingen, die het wensen,
zijn naar St. Maarten gegaan met een studiebeurs.
Twee leerlingen hebben de beurs gekregen, maar
durfden of wilden er geen gebruik van maken; daar
kan het gouvernement echter niets aan doen. Het
is volstrekt niet juist, dat iemand naar de bijzondere
katholieke school gedreven zou worden, omdat het
openbaar onderwijs te kort schiet. Die toestand
heeft een paar maanden bestaan, omdat wij geen
kracht hadden, aangezien er drie onderwijzers met
verlof waren. Op 9 December komt er echter een
onderwijzer van verlof terug op Aruba en het be
sluit is reeds genomen om nu een onderwijzer van
Aruba over te plaatsen naar de kleine school van
The Bottom, zodat ook die aan de wet voldoet, De
toestand is daar dus heus niet zo ongunstig. Die tij
delijke opbloei van de openbare school is alleen toe
te schrijven aan het feit, dat het katholiek onder-
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wijs zelf daar geen man voor had. In het vervolg
zullen er nu twee mannelijke krachten op het eiland
zijn. Wat de achteruitgang betreft, die de heer Maal
vreest, moet ik zeggen, dat ik dat gevoelen aanvan
kelijk zeer zeker niet deel. De toestand is niet zo
ongunstig. De heer Maal is daar juist geweest,
toen nog niet voorzien was in de vacature van de
openbare school, maar dat was alleen tijdelijk. Na
de kerstvacantie komt er weer normaal onderwijs op
de openbare school.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Zeer
pathetisch zegt de Bestuursdeskundige, de heer Dr.
Goslinga: het is beslist niet waar. Maar ik zeg
— zonder met mijn potlood op tafel te slaan — : het
is beslist waar. Ik zou nu gaarne van de heer Gos
linga het bewijs willen hebben van zijn bewering.
Om dat bewijs te leveren zou ik het volgende willen
vragen. Er waren eerst 18 leerlingen op de gouver-
nementsschool in The Bottom. Toen de heer Smit
daar ongeveer een klein jaar terug kwam, hoeveel
leerlingen waren er toen ? Dat is vraag één. De twee
de vraag is : hoe lang is Saba verstoken geweest van
B-onderwijs? En de derde: heeft de heer Smit nu
een betrekking als hoofd van een school op St. Maar
ten, zoals hij op Saba had?

veel onderwijzers 3de rang. Zij heeft echter geen ge
legenheid gehad om verder te studeren, maar zij
geeft goed les; dat kan ik U garanderen. Er is geen
daling geweest van het peil. Het zit hem niet altijd
in de akte — al is de akte een grote aanbeveling —
maar men moet ook letten op de gave voor het on
derwijzen. Het onderwijs op de openbare school is
niet verwaarloosd en dat van de bijzondere school
is verbeterd, doordat er een nieuwe mannelijke
kracht bij gekomen is. Ik zie dan ook helemaal geen
reden tot klachten omtrent voortrekking van het
bijzonder onderwijs.

De heer Smit is benoemd aan de ULO-school op
St. Maarten en daar staat hij in de vijfde of zesde
klasse, maar hij is geen hoofd der school meer.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
vind het heel erg, dat het hoofd van een school weg
genomen wordt en er een andere kracht geplaatst
wordt, die maar een paar maanden blijft, en dat dat
hoofd naar een andere school als ondergeschikte
gaat. Ik weet niet, waar dat op lijkt. Mijnheer de
Voorzitter. Wordt het bijzonder onderwijs door het
Gouvernement betaald. Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter. Ja.

De heer Dr. Goslinga: In de zevende klasse,
Mijnheer de Voorzitter, die bij de komst van deze
onderwijzer geopend is, zaten 22 leerlingen. Die leer
lingen heb ik zelf onderzocht; de helft daarvan was
totaal ongeschikt voor een zevende klasse. Daar wa
ren jongens bij, die zelfs van de 5e klasse van een
bijzondere school waren weggegaan; de heer Smit
had alles bij elkaar gegaard en daarmee een zevende
klasse gevormd. Wij hebben die klasse onmiddellijk
verdeeld in twee afdelingen; een, die minder was en
de ander, die goed was. Die goede afdeling is ook
voortgezet door de opvolger van de heer Smit. De
jongens daarvan zijn voor een groot deel naar St.
Maarten vertrokken. Het onderwijs van die kinderen
is dus zo goed mogelijk behartigd. Daarna hebben de
katholieken zelf een hoofd laten uitkomen, hetgeen
zeer redelijk was; zij hadden het al veel eerder moe
ten doen, want zij hadden veel meer kinderen. De
openbare school is B-school gebleven, alleen is er
tijdelijk geen mannelijke onderwijzer aan verbonden
geweest, maar dat gebeurt nu weer in Januari. Voor
die paar maanden heeft het onderwijs m.i. niet gele
den, want een onderwijzeres, die tevens hoofd
van dé school in Windwardside is, heeft in The Bot
tom in de hoogste leerjaren, waarin zes leerlingen
zaten, les gegeven. Deze dame heeft de vierde rang,
maar capaciteiten, welke ver uitgaan boven die van

De heer Dr. Maal: Hier wordt de openbare
school van het gouvernement achteruitgesteld, om
dat er een persoonlijk feit gebeurd is. Dat mag niet.
Mijnheer de Voorzitter. De geachte Bestuursdes
kundige kan er heel mooi omheen praten, maar de
quintessens van de zaak, waar het om gaat, is, dat
deze man niet paste in het bijzondere gareel van een
onderwijzer, zoals de Dii’ecteur van het Departement
wenst of zoals de Ondergezaghebber wenst, doch dat
is geen reden om de bevolking te duperen. Daar gaat
het mij om.

De heer Dr. Goslinga: Mijnheer de Voorzitter.
Ik heb zoeven met nadruk gezegd en ik wil het nog
maals zeggen, dat de heer Dr. Maal zich vergist, als
hij meent, dat deze mijnheer om een persoonlijke re
den is overgeplaatst.

Vervolgens worden de artikelen 50301, 50304,
50513, 50613, 50804, 50913, 51214, 51216, als gewij
zigd bij Ie nota va:n wijzigingen, 51211, 51220 en
514O6, als gewijzigd hij Ie en Se nota van wijzigingen,
zonder verdere discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Artikel 51408, als gewijzigd bij Ie nota van voij-
zigingen.



De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter.
Het Bestuur vraagt op deze post gelden voor de uit
gifte van een platenboekje. Ik geloof, dat wij betere
dingen met dit geld kunnen doen, dan het te beste
den aan de uitgifte van platenboekjes. Ik stel daar
om voor deze post te verminderen met een bedrag
van f. 1.100,-r -.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren E. Jonckheer en Mr. Van der Meer.

De heer Dr. Goslinga: Mijnheer de Voorzitter.
Deze post is op de begroting gekomen, omdat de Mi
nister van Overzeese Gebiedsdelen voorgesteld heeft
f. 4.500,— N.C. voor dit platenboek uit te geven.
De Minister heeft toen aan Curagao en Suriname
gevraagd elk een derde deel van dat bedrag voor
hun rekening te nemen. Een dergelijk boek is geen
platenboek in de zin, zoals men dat woord gebruikt,
maar is een propaganda voor de Nederlandse Antil
len.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. De
Minister is voor het rijk in Europa maar niet voor
Curagao. Ik blijf bij mijn amendement.

Het amendement van de heer Dr. Maal in stem
ming gebracht, wordt aangenomen met algemene
stemmen.

Artikel 51408, als gewijzigd bij Ie nota van wij
zigingen en staande de vergadering hij amendement,
alsmede de artikelen 51501, 51506 en 60201, worden
achtereenvolgens zonder discussie en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen.

Artikel 60201. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Voorzitter. Bij dit artikel wil ik het verzoek tot het
Bestuur richten, om de gouvernementsarts, die meer
dan vier jaar op Saba, dat ile du diable, zit, over te
plaatsen naar een ander eiland. Ik weet niet of het
waar is of niet, maar er is aan deze medicus toe
gezegd, dat hij voor slechts twee jaar daar naar toe
gezonden zou worden. Nu zijn zijn kinderen op zo
danige leeftijd gekomen, dat zij daar geen verder on
derwijs kunnen krijgen en moet de moeder met de
kinderen naar Curagao komen, waaraan zeer veel
bezwaren verbonden zijn.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik zou gaarne willen hebben, dat het Bestuur ernstig
de bouw van een gouvernementsziekenhuis op Cu-
ragao, zoals in de stukken bepleit, in overweging
nam. Ik zou gaarne zien, dat dit punt ernstig onder
de loupe genomen wordt en dat van Bestuurszijde
een plan naar voren wordt gebracht en de mogelijk
heden worden onderzocht of zoiets kan bestaan en
zo niet, waarom niet.

De heer Mr. Van der Meer: Ik heb ook een amen
dement op ditzelfde artikel. Mynheer de Voorzitter,
nl. om dit artikel te verminderen met een bedrag
van f. 1.000,—.

Het amendement van de heer Mr. van der Meer
wordt ondersteund door de heren E. Jonckheer en
Dr. Maal.

De heer Mr. van der Meer: Dit bedrag van
f. 1.000,—, Mijnheer de Voorzitter, betreft een sub
sidie aan de Vereniging „Indisch Jeugd-Centrum”,
welke ten doel heeft „de belangstelling voor de
Overzeese Gebiedsdelen op te wekken bij de Neder
landse jeugd en o.m. beoogt een georganiseerde
schoolcorrespondentie in te stellen tussen de scho
lieren en de onderscheiden onderwijsinstellingen”
enz. Ik vind het natuurlijk heel lief en nuttig, dat
scholierein met elkaar corresponderen, maar ik meen,
dat zij dat kwartje voor een postzegel maar zelf
moeten betalen. Het is weliswaar bijna Sinterklaas,
maar ik vind dit toch wel een beetje heel erg.

Het amendement van de heer Mr. van der Meer
in stemming gebracht, wordt aangenomen met al
gemene stemmen.

De heer Dr. Pot: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
even _ de heer Dr. Maal antwoorden over de gouver-
nements-arts, die op Saba zit. Ik heb aan de Gouver
neur in overweging gegeven deze geneeskundige be
gin volgend jaar over te plaatsen naar Curagao.

Over de kwestie van een gouvernementszieken
huis kan ik niet zo ineens een mening geven. Het zal
zeer uitvoerig onderzocht moeten worden, of het
werkelijk loont hier op Curagao een deigelijk zieken
huis, op te richten. Zoals U weet. Mijnheer de Voor
zitter, is van particuliere zijde, van de zijde van de
heer Dr. Maal, een studiecommissie gevormd om te
onderzoeken of het nodig is een dergelijk zieken
huis op te richten. Ik geloof, dat het zaak is om het
resultaat van. deze studie eerst af te wachten.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik begryp wel, dat de bestudering van dit onderwerp
lange tijd zal nemen en veel moeilijkheden met zich
meebrengt, maar ik heb deze zelfde vraag ook reeds
in 1946 gesteld. Toen werd toegezegd, dat binnen
kort de mogelijkheid zou worden onderzocht. Het
bevreemdt mij, dat ik nu weer, na al die jaren, het
zelfde antwoord moet horen. Ik heb de vergadering
meegemaakt, v/aarin de heer Dr. Maal het initiatief



255 —

genomen heeft om de mogelijkheden te bestuderen
van de oprichting van een ziekenhuis aan de Punda-
zijde, maar meen, dat dit niet een reden behoeft te
zijn, om van gouvernementszijde geen aandacht hier
aan te schenken. Er zijn talrijke mogelijkheden om
deze zaak te onderzoeken, daarom zou ik liefst of
ficiële gegevens willen ontvangen.

De heer Dr. Maal: Mag ik in dit verband aan
het Bestuur de suggestie doen. Mijnheer de Voorzit
ter, om, daar wij kort geleden over radium en rönt-
gentherapie gesproken hebben, te trachten het com
plex in de Frederikstraat te kopen. Dat complex ligt
halfweg tussen het St. Elisabeth’s gasthuis en het
sanatorium het Groene Kruis. Het pand is te koop
en zeer gunstig gelegen om een fraaie therapie-mo-
gelijkheid te verkrijgen. Ik vrees, dat de commissie,
waarop de heer Jonckheer doelde, ter ziele is, zodat
wij met twee ziekenhuizen zullen blijven.

De heer Dr. Pot: Mijnheer de Voorzitter. Wij
moeten niet alleen rekening houden met de röntgen-
therapie, maar ook met de röntgendiagnostiek. Er
zullen verschillende patiënten zijn, wier toestand het
niet toelaat, dat zij van de ziekenhuizen vervoerd
worden naar een instituut elders.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
ben het niet geheel eens met de heer Dr. Pot, want
er bestaat — indien ik mij niet vergis, is het in Gro
ningen — een aparte inrichting, waar stralendiag-
nostiek toegepast wordt. De meeste patiënten voor
stralentherapie — ik spreek hier juist van thera
pie — zijn lopende patiënten. Maar dan is er zeer
veel voor te zeggen, om dan een derde ziekenhuis
— door het gouvernement alleen of het gouverne
ment te zamen met de bevolking — op te richten en
niet het ene ziekenhuis te bevoordelen ten opzichte
van de andere.

De heer Dr. Pot: Ziet Dr. Maal er voordeel in
de diagnostiek te scheiden van de therapie?

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik heb nog geen antwoord op mijn vraag, of wij de
plannen voorgelegd kunnen krijgen ten aanzien van
de bouw van een derde hospitaal. De commissie zal
hiermee niets te maken hebben. Mijnheer de Voor
zitter.

De heer Dr. Pof Mijnheer de Voorzitter. Het
enige wat ik hierop kan zeggen, is, dat de oprichting
van een dergelijk ziekenhuis in de millioenen zal lo
pen.

De Voorzitter: Kan de geachte Bestuursdeskun-
dige een toezegging doen, dat een raming ter zake
aan de staten overgelegd zal worden?

De heer Dr. Pot: Zeker, Mijnheer de Voorzitter.

Vervolgens worden de artikelen 60601, 6O8O4,
als ofgehracht bij Ie nota van wijzigingen, 6O8I4,
61001, als opgebracht bij Ie nota van wijzigingen,
OlOllf, 61015, 61201 en 61304, als opgebracht bij Ie
nota van wijzigingen, zonder verdere discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 61305, als opgebracht bij Ie en Se nota
van wijzigingen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou bij dit artikel aan de geachte Bestuursdeskundi-
ge het volgende willen vragen. Het is mij bekend,
dat de Openbare Gezondheidsdienst een apparaat
heeft voor het verspreiden van DDT-gaswolken voor
ontsmettingsdoeleinden. Ik zou nu willen vragen, of
het, daar er hier typhus en paratyphus voorkomt,
niet mogelijk is aan de bevolking meer bekendheid
te geven van het bestaan van dit apparaat en de
diensten daarvan tegen mindere prijs aan te bieden,
opdat dit op alle mogelijke plaatsen, tot zelfs achter
het perceel Penstraat no. 126-A, op geregelde tijden
gebruikt zal kunnen worden, teneinde de vliegen
plaag te bestrijden. Vliegen zijn de meest fatale die
ren, die er in de wereld bestaan.

De heer Dr. Pot: Mijnheer de Voorzitter. Er zal,
zoals door de heer Dr. Maal gevraagd, meer bekend
heid aan het bestaan van dit apparaat gegeven wor
den. Maar de heer Maal moet zich geen overdreven
voorstellingen van de resultaten van dit apparaat
maken. De vliegen zelf gaan door het gebruik ervan
wel dood, maar het broedsel niet.

Dq heer Dr. Maal: Ik wil even de geachte Be-
stuursdeskundige mededelen. Mijnheer de Voorzitter,
dat ik twee keer met dat apparaat gespoten heb.
Tevoren was het onhoudbaar van de vliegen; overal
kwamen zij op. Het was zo erg, dat, als men al die
vliegen bij elkaar zou nemen, daarmee het dak en
het hele huis bedekt kon worden, maar, nadat ik met
dat apparaat gespoten heb, zijn er nu, na een maand,
practisch geen vliegen meer. Ik geef toe, dat dit niet
eeuwigdurend zal zijn, maar als men geregeld spuit,
b.v. de tweede keer een week na de eerste en daarna
om de drie maanden, men de vliegen practisch weg
houdt.

De artikelen 61305, als gewijzigd bij Ie en 3e nota
van wijzigingen, 10101, 70104, 10105, IOII4, IOSO4,

194S—1949-15.



256

7 0 m . y0412, lOltlS, 70501, 7050^ 70512, als gewij
zigd hij Ie nota van wijzigingen, 70601, 7060^, 70701,
als gewijzigd bij Ie nota van wijzigingen en 70912,
als gewijzigd hij de Ie nota van wijzigingen worden
vervolgens achtereenvolgens zonder verdere discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 71006, als gewijzigd hij Ie nota van wij
zigingen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Op
dit artikel heb ik een amendement, nl. om het te ver
lagen met f. 15.000,—.

Het amendement van de heer Dr. Maal wordt
ondersteund door de heren Mr. van der Meer en E.
Jonckheer.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter.
Als ik het wel heb, was de oorzaak, dat de heer Dr.
Maal dit amendement zou indienen, gelegen in het
feit, dat de gegevens, die wij hadden gekregen, niet
erg...........

De Voorzitter: Maar de heer Dr. Maal moet zijn
amendement nog toelichten. Mijnheer Smeets.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Daar
uit niets blijkt, dat het Zeemanshuis geen batig sal
do heeft en er zich gevallen voordoen, dat ook niet-
zeelui maandenlang in het Zeemanshuis kunnen ver
blijven, geloof ik, dat wij deze toelage van f. 15.000,—
wel kunnen afvoeren.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik ben er ook voor, om dit bedrag af te voe
ren, maar dan om een heel ander motief. Mijn mo
tief is nl. dit, dat de Staten bij herhaling hebben
gevraagd om de exploitatiecijfers van het Zeemans
huis op Aruba. Er zijn twee keer gegevens gestuurd.
Daar stonden wel inkomsten bij, maar niet de in
komsten, met name: bijdragen en subsidies, die het
Zeemanshuis krijgt; die ontbraken. Alvorens te kun
nen besluiten, of hier een subsidie van f. 15.000,—
gewettigd is, zou ik het Bestuur in overweging wil
len geven om, voordat de 2e suppletoire begroting
1948 wordt ingediend, deze cijfers volledig te maken.
Het is nu de derde keer, dat de Staten op cijfers
aandringen. Men heeft het de tweede keer iets uit
voeriger gedaan dan de eerste keer, maar het wordt
nu tijd, dat wij werkelijk een volledig overzicht krij
gen van de inkomsten en uitgaven; dat moet toch
zeer eenvoudig te doen zijn. Vervolgens zou het Be
stuur dus, indien de cijfers daartoe aanleiding ge
ven, bij de 2e suppletoire begroting van dit jaar de
nodige subsidie kunnen aanvragen.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
ben het met de heer Mr. van der Meer eens, maar
hij spreekt over het Zeemanshuis op Aruba, terwijl
de heer Maal het over dat op Curagao heeft.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
amendement over. Mijnheer de Voorzitter.

Artikel 71006, als gewijzigd bij Ie nota van wij
zigingen en door het Bestuur staande de vergade
ring, wordt nu zonder discussie en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen..

Artikel 71101, als gewijzigd hij Ie nota van wij
zigingen.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Op dit artikel heb ik een amendement, om
het te verminderen met f. 6.198,—, uitgetrokken
voor een vliegmedicus. Indien mijn amendement on
dersteund wordt, wil ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren Dr. Maal, E. Jonckheer en Henriquez.

De heer Mr. van der Meer: Het Bestuur is blijk
baar voornemens een speciale dokter te laten uit
komen voor vliegmedische keuringen. Mijnheer de
Voorzitter, en als wij nu zien, hoeveel werk deze
dokter zal hebben, kunnen wij toch wel zo ongeveer
op het oog uitmaken, dat ongeveer a Vi van zijn
tijd daarmee bezet zal zijn. Dat is wel erg weinig
om een vliegmedicus voor te laten uitkomen. Op het
ogenblik geschieden deze vliegmedische keuringen
eveneens, maar als bijwerk door een specialist hier
op Curagao, misschien ook door een ander op Aruba.
Er is een zekere toeneming te bespeuren in het jaar
1948, speciaal bij de keuring voor sportvliegers. Het
Bestuur trekt daaruit de conclusie, dat in de toe
komst dit een verdubbeling van het aantal keurin
gen medebrengt. Deze conclusie is onjuist. Mijnheer
de Voorzitter. Uit het feit, dat in een bepaald jaar
een groot aantal vliegmedische keuringen van sport
vliegers zijn verricht, mag men concluderen, dat het
dus het jaar daarop waarschijnlijk niet zo groot zal
zijn. Het is een bekend feit, dat er periodes zijn van
sterke toeneming der keuringen, speciaal bij de
sportvliegers, maar dat houdt in, dat daarna een
vermindering van het aantal zal plaats vinden. Het
schijnt, dat het Bestuur het noodzakelijk acht een
speciale vliegmedicus hier te laten komen; ik geloof,
dat wel meer Statenleden het met mij eens zijn, dat
zij dat idee op zich zelf niet zullen tegenwerken,
maar het zeer zeker verkeerd achten, dat hier een
vliegmedicus wordt aangesteld voor het gouverne-
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ment, die voor slechts % of van zijn tijd bezet
zal zijn. Dit is een voorbeeld van hoe men de per
soneelsformatie kan opvoeren, zonder dat het direct
dringend noodzakelijk is. Indien het nodig mocht
zijn, een medicus speciaal uit Holland te laten over
komen, dan meen ik, dat de beste oplossing zou zijn,
dat hij als basis de vliegmedische keuringen kan
krijgen op normaal tarief en dat hij verder voor
zich zelf praktijk kan uitoefenen. Daarom stel ik
voor deze post van de begroting af te voeren.

De heer /r. Groote: Mijnheer de Voorzitter. In
de eerste plaats wil ik, wat het aantal keuringen
betreft, opmerken, dat deze sterk toenemen, omdat
de internationale bepalingen eisen, dat de periode
tussen twee keuringen korter wordt dan tot op he
den het geval is. Bovendien zal deze vliegmedicus,
als ik mij niet vergis, ook nog verscheidene andere
dingen doen. Er is op de vliegvelden hier op het
ogenblik uitermate weinig toezicht. Wij kunnen bin
nenkomende passagiers niet nazien; ingeval van on
gelukken e.d. is er geen medicus aanwezig. En dan
zijn er nog vele andere omstandigheden, waarin deze
man nodig is. Men moet er wel aan denken, dat dit
niet iemand wordt, die uitsluitend met keuringen be
last zal zijn. Als men Amerika binnenkomt, kan men
zien, dat daar ettelijke medici op de verschillende
vliegvelden aanwezig zijn. Hier is op dat gebied nog
niets aanwezig. Ik meen, dat de Staten over de ge
hele zaak een uitvoerige uiteenzetting hebben gehad,
want, als ik mij niet vergis, is de medicus, die hier
geweest is om deze zaak te bekijken, ook in Uw Col
lege geweest en heeft daarbij verschillende medede
lingen over deze kwestie gedaan.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik twijfel er geen seconde aan, of er zullen
verschillende nuttige bezigheden te bedenken zijn,
die een vliegmedicus zal kunnen verrichten, maar ik
wil de geachte gemachtigde van het Bestuur er op
wijzen, dat de medicus, die op het vliegveld zit om
te kijken naar eventuele passagiers, geen vliegme
dicus is. Een vliegmedicus is iemand, een specialist,
kunnen wij min of meer zeggen, die op het kantoor
hier in de stad zit en daar de vliegei"s en de naviga
tors enz. enz. keurt.

Wat het toegenomen aantal keuringen betreft.
Mijnheer de Voorzitter, wil ik opmerken, dat de
toename in het jaar 1948 uitsluitend te zoeken is
bij sportvliegers. Ik weet niet of de cijfers juist zijn,
maar, indien zij juist zijn, blijkt, dat er speciaal op
Aruba een grote toeneming van het aantal keurin
gen van sportvliegers is. Deze categorie heeft
niet de neiging permanent toe te nemen, maar

juist met slagen toe en af te nemen. Juist omdat dit
jaar tot Augustus 124 sportvliegers in totaal zijn
gekeurd, mag men veilig aannemen, dat er volgend
jaar minder zullen zijn. Ik meen dan ook, Mijnheer
de Voorzitter, dat het niet gerechtvaardigd is een
vliegmedicus in dienst van het gouvernement aan
te stellen voor de te geringe hoeveelheid werk, die
hem hier kan worden aangeboden.

Het amendement van de heer Mr. van der Meer
in stemming gebracht, wordt aangenomen met al
gemene stemmen.

De artikelen 71101, als gewijzigd bij Ie nota
van wijzigingen en staande de vergadering hij amen
dement en 71106 worden zonder verdere discussie
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 71115. De heer Mr. van der Meer: Ik zal
voor deze keer geen hoofdelijke stemming vragen
over deze post, Mijnheer de Voorzitter, maar ik wil
toch wel wijzen op twee fouten, die het Bestuur met
betrekking tot deze post in de begroting heeft be
gaan. De eerste fout is geweest, dat men aanvan
kelijk heeft gezegd, dat voor deze dienst f. 5.000,—
genoeg was en vlak daarop, dat er eigenlijk nog
maar f. 10.000,— bij moest. Dit is een fout, die na
tuurlijk enig wantrouwen bij de Staten wekt. De
tweede fout is, dat hier gesproken is van een dienst,
tei-wijl het een subsidie aan de K.L.M. is. Ik weet
wel, dat het een reële subsidie is, dat de K.L.M. daar
werk voor doet, maar, indien het een subsidie is, zal
het voortaan zeker aanbeveling verdienen niet te
spreken van „gouvernements-dienst”, maar van
,,vergoeding aan de K.L.M. voor dit of dat”.

Artikel 71115 wordt vervolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 71201. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Voorzitter. Ik zou bij dit artikel aan het Bestuur
willen vragen, wanneer wij het rapport tegemoet
kunnen zien van het zinken van het motorschip
„Kralendijk”. Ik heb hier een rapport van 19 Fe
bruari 1947, dat door de scheepvaartinspectie alhier
is gemaakt. Dit rapport is zeer ongunstig, Mijnheèr
de Voorzitter. Nu komt daar nog bij, dat 2 dagen
of 2 weken ongeveer, voordat de Kralendijk voor het
laatst uitvoer, door een expert van de scheepvaart
inspectie aan de eigenaar is medegedeeld, dat dat
schip niet zeewaardig was. Bovendien heb ik hier een
afschrift van een rapport van de Consul der Neder
landen in Maracaibo over de Beatrix. Hoe het moge
lijk is, dat een dergelijk schip de open zee op kon
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gaan, kon de Consul niet begrijpen. Ik geloof, dat
er hier iets hapert aan de Havendienst en de scheep
vaartinspectie. Het komt mij voor, dat het in het
algemeen belang noodzakelijk is, dat de diensten on
derling samenwerken en niet, dat de hoofdinspectem-
van de scheepvaart in Nederland, die op dienstreis
hier was, de Havenmeester niet kon spreken, omdat
de Gouverneur hem opgedragen had hem te verte
genwoordigen op een Columbiaansch feest.

In de tweede plaats. Mijnheer de Voorzitter, is
er een brief aan de Gouverneur van de waarnemend
Procureur-Generaal, gedateerd 16 December 1946,
waarin hij het toezicht op de kleine schepen abso
luut afwijst en waarin hij er zich nog over uitlaat,
dat, indien het later noodzakelijk is nog altijd kan
worden nagegaan of het wenselijk is de kleine sche
pen onder de scheepvaartinspectie te brengen. Nood
zakelijk is identiek aan een paar schepen eerst zin
ken en een aantal mensenlevens verloren laten gaan.
Ik geloof, dat de „noodzakelijkheid” bewezen is door
het ongeval van de Kralendijk. Verder staat er in
een gouvernementsbeschikking, dat de havenmee
ster, een inspecteur van politie en een dokter een
schip moeten onderzoeken voordat dit de haven ver
laat; dit is echter ten enenmale onzin, want een
havendokter of een dokter in het algemeen heeft
van schepen evenveel verstand als een havenmeester
van genees- en heelkunst. Het lijkt mij toe, dat hier
niet voor een tweede keer iets dergelijks mag gebeu
ren en verder, dat het Bestuur niet moet wachten,
wanneer de Staten om een dergelijk rapport vragen,
om het in te sturen.

De Voorzitter: Uw vraag is dus, dokter Maal,
wanneer dat rapport aan de Staten zal worden aan
geboden.

De heer Dr. Maal: Inderdaad, Mijnheer de Voor
zitter, maar ook, dat hier een scheepvaartinspectie
tot stand komt; dat wens ik evenzeer als het rap
port. Het rapport betreft een feit, dat reeds gebeurd
is en voorbij is, maar ik wil ook een wettelijke rege
ling of een regeling, welke bepaalt, dat de schepen
onderzocht moeten worden, zodat wij hier geen toe
standen krijgen als door Heyermans geschetst in
zijn ,,0p Hoop van Zegen”.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Dat
rapport komt.

Wat betreft het toezicht op de schepen, het is
Uw College bekend, dat een wijziging van de Sche
penwet al hangende is in Nederland.

De heer Dr. Maal: Mag ik vragen, Mijnheer de
Voorzitter, of wij dit rapport zullen ontvangen vóór

het rapport betreffende de Chinezenmoord op Suffi-
sant? U herinnert zich, dat wij destijds ook een rap
port daaromtrent hebben gevraagd, in 1946 meen
ik; dat rapport hebben wij nooit gekregen.

Vervolgens worden de artikelen 71201, 71306 en
71307, als opgehracht bij Ie nota van wijzigingen,
zonder verdere discussie en zonder hcofdelijke stem
ming aangenomen.

Artikel 80115. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Voorzitter. Bij dit artikel zou ik weer gaarne een
lans willen breken voor een departement voor wa-
terconservatie en waterdistributie. Zoeven heb ik
gesproken over het schrikbarend dalen van het
grondwaterpeil — zulks zeker op Curasao — en heb
ik betoogd, dat er iets tegen gedaan moet worden.
Ik geloof echter, dat dat niet genoeg is. Er moet
coördinatie komen voor het opvangen van het water
en het distribueren van het water. In dit verband
wil ik wijzen op het departement landbouw, veeteelt
en visserij. Ik heb in de 2% jaar, gedurende welke
ik in dit College zit, altijd gesproken over de land
bouw, veeteelt en visserij en deze gesteund, maar
wat ik de laatste tijd meegemaakt heb, gaat tegen
alle normale verstand in. Ik stel het mij zo voor,
dat een kind speelgoed heeft — in dit geval trac
toren — maar dat dat kind niet met dat speelgoed
wil spelen en weigert om het te verhuren aan een
ander kind. Ik weet niet of het is, omdat eerstge
noemd kind — het departement van landbouw —
niet wil, dat een particulier iets doet, of dat er an
dere redenen zijn, maar als U eens wist, hoeveel be
loften gedaan moeten worden, voordat men iets
krijgt, dan zou U zeggen, dat het niet te doen is.
Bovendien was er bij dat departement een directeur;
die directeur werd gepensionneerd. Toen kwam er
een waarnemend directeur, die er zich niet mee be
moeide, maar met verlof ging. Als er een directeur
is, die met pensioen gaat, moet de onderdirecteur
niet met verlof gaan. Dat wijst er op, dat er één
kracht te veel is.

Artikel 80115 wordt vervolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 80201. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Voorzitter. Deze dienst is door een commies in de
meest moeilijke jaren opgebouwd. De technisch
ambtenaar heeft de commies vervangen op 1 Mei
1947 en daarna is hij met 4 maanden verlof gegaan.
Ik zou nu willen vragen, wat deze technisch ambte
naar gepresteerd heeft, dat hij in zo’n korte tijd
reeds hoofdtechnisch ambtenaar moet worden.



De heer y an  Stuivenberg: Op de begroting 1948
werden reeds gelden aangevraagd voor een hbofd-
technisch ainbtenaar. Ik heb de indruk.'dat de‘heér
Dr. Maal hier Aruba bedoelt, doch vóór dat èilahd
is op de. begroting, 1948 geen crediet vppr eèn hóoïd-
technisch ambtenaar aahgevraagd,

De heer Dr. MquI: Dan ben ik in de war geweest
met de begroting 1949, Mijnheer de Vooi’zittër; ik
bied mijn verontschuldiging aan.'

De artikelen 8Q201, 80212 en 80^15 worden ver
volgens zonder verdere discussie en zónder hbófde-
Igke stemming aangenomen.

Artikel 80908. De heer Mr. van der Meer: Ik
verzoek hoofdelijke stemming over dit artikèl. Mijn
heer de Voorzitter. Hierbij wordt een crediet van
f. 5.000,— aangevraagd voor geologische kaaftéring
van de Bovenwindse Eilanden. Dit schijnt bedoeld te
zijn als een subsidie aan de Studiekring voor Suri
name en Cimagao, die blijkbaar er pp uit is, om de
Bovenwindse Eilanden te gaan kaarteren, hetgeen
mij een zeer prettig werk lijkt, wanneer men student
is, maar waarvan ik nog altijd het nut niet kan in
zien voor het gouvernement oih dat te gaan betalen.

‘Daarom stel ik voor deze f. 5.000,— maar van de
begroting af te voeren.

Artikel 8090S in stemming gebracht, wordt met
algemene stemnaen verworpen.

De artikelen 80910 en 80912, heide als opge-
hracht bij Ie, nota van leijsipmpen/worden vërvoh
gens zonder discussip en zonder hpofdélijke stem
ming aangenomen.

Artikel 90105. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Veoi^itter. Ik heb hier een afschrift van een brief
p.n het departement vnn Sociale- en Economische

Deze brief gapt over het verlenen van een
irergiinning aan de firms Spritzer ^  Fuhrmann om
in het perceel Kerkstraat no. 45 horloges, benevens
ïoudsmidreparaties aan te nemen en te verkopen.
In publicatieblad 1946 no. 43 staat, dat, alvorens
ioestt mming te krijgen om een zaak te vestigen of
je drijven, de Kamer van Koophandel en Kijverheid
m de Procureur-Generaal gehpprd moetpn worden,
k wil daarom weten, welke reden de directeur van

Uet departement van Economische Zaken er toe ge
leid heeft om met passering van déze instanties in
dezen eigemnachtig te handelen.

De heer Drs. Newton, deskundige van het Be

stuur. Bij het nemen van een beslissing hebben wij
oils gébasëeM op art'ikë! 16 Vsn'P: B. ■1946 np; 43,
waarin staat, dat voor bestaande zaken automatisch
eëh vergurining geg^even moet Worden. Nu is er ver
schil van mening over de „lnterpretatie’\  Dé inter-'
pretatiè van de directeur Was nl. dat een bestaahdé
zaak automatisch die vergunning krijgt. • •'

De heer Dr. Maal: Dat kan ik niet aannemen,
Mijnheer de Voorzitter, want zo kan een besthand©'
zaak langs omwegen zich to t in het oneindige uit-
brèiden. Daar dé onderhavige verordening in het le
ven gëröepéh is óni dé landskindéren *tè! bevoordelen,
is het, gélöof ik.' een heèl" kunstig bedacht iets oiü
in artikel 16 te zeggen: J^Hét b'e^aaldé in artikel'-2
is niet 'vhn toepassing ten aanzieh Yah zaken, die-
bij h è t inwerkingtreden vah dézé landsverbrdèning-
wettelijk werden gedreven. Vobr ’deze zakèn 'Wördt,'
zonder dat zij een vergunning behoeven aan te vra-
'gën, dobr de autoritéit aangéweSèil lii artikel 2 een
vérgunhihg als daar bedoeld, ultgeréikt.”.' Op ' die
ihanier kkn dus een kaak', d ie ' rëeds bestakt, alle
liïpgelijke filialen op gaan richten, kondër daarvóór
dë nódige kanvragèn te dben. 'lh  artikel l  staat on-'
dér 3ó; „Filialen, bijkantoren eh andere nederzettin
gen van zaken worden ten aanzien van de bépaiih-
gen dezer landsverordening als afzonderlijke zaken
béSchPüWd.”. Indien dè geachté Bestuursdéskundige
dus het dèrde lid van' artikel 1 leeSt, zal hij kien, ‘ dat
artikel 16 vervalt. Ik zou zeer gaarné willen'Weten,
wat de reden is geweest, dat hier aan een firma al-
düs tegehibet gekoöieh is. ‘ ■ ' ' • -

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
geloof,'dat hier een misverstand in hét- spèl is; Dé
véstigingSverguhhing vérbiëdt'niet, dat Werkplaat
sen, waar mén niet met" hét publiek in aanraking
kbmt, zondb'i* toestemming vah het hoofd vah het
departehiént vah Economische Zaken verplaatst wor
den. Ik geloof, dat de zaak van de firma Spritzer &
Fuhrmanh in qhaestie een wèrkplaats is, 'zodat vol
gens de wet daarvoor géén Vergunning nodig is. "

De heer Dr. Maal: Het is geen werkplaats, maar
een winkel. Mijnhéér dé Vbórzitter. De beschikking
luidt dan ook: ,,Gelezen het schrijven dd. 28 Sep
tember 1948 Van dé N.V. Spritzer & Fuhrmann, hou
dende vérSoek oni "Vérgunhing té vèrkrijgen om'lh
het pand Kerkstraat'Ko; 45 horloge-, bèhévens goud-
smidreparaties aan te nemen, respectievelijk af te
leveren én te verrekehen,' alsmede optische artikelen
té verkopen”, enz. DuS het is‘‘géén werkplaats, maar
een winkel, want waar men verkoopt, heeft meh ëteh
winkel.

1948- 1940-15.
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De Voorzitter: Maar wat wenst U, dokter Maal?

De heer Dr. Maal: Ik wens, dat eerst het advies
van de Kamer van Koophandel en van de Procureur-
Generaal ingewonnen wordt, alvorens deze beschik
king van kracht zal zijn.

De Voorzitter: U bedoelt voor de toekomst, dok
ter Maal?

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzitter.
Stel bv. het geval, dat iemand 10 ja a r gevangenis
straf heeft gekregen en achteraf blijkt, dat er een
vergissing begaan is; moet hij dan toch maar 10
jaar zitten? Dat is toch niet goed? Ik wil van de ge
machtigde van het Bestuur de toezegging hebben,
dat deze fout hersteld wordt.

De heer Statim  Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Ik kan U meedelen, dat de betrekkelijke stukken op
myn kantoor berusten. Ik kan U nog niet zeggen,
welke mijn indiuk is in deze zaak, maar ik wil wel
de toezegging doen, dat ik de adviezen van de Kamer
van Koophandel en de Procureuf-Generaal alsnog
zal vragen.

Vervolgens worden de artikelen 90105 en 90217
zonder verdere discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Artikel 90303. De heer Mr. van der Meer: Mijn
heer de Voorzitter. Op deze post wordt een bedrag
van f. 3.900,— uitgetrokken voor reis- en verblijf
kosten. Ik geloof niet, dat ik hier veel over hoef te
zeggen. Naar ik meen betreft dit de Commissie voor
Prijscontrole, die nooit vergadert en dié uit de aard
der zaak dus daarvoor geen gelden nodig heeft. Ik
verzoek hoofdelijke stemming over dit artikel.

Artikel 90303 in stemming gebracht, wordt ver
worpen met algemene stemmen.

Artikel 90307 wordt zonder discussie en zonder
hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 90806. De heer Mr. van der Meer: Ik stel
een amendement voor, om dit artikel met een bedrag
van f. 100,— te verminderen. Mijnheer de Voorzitter.

Het amendement van de heer Mr. van der Meer
wordt ondersteund door de heren Dr. Maal en E.
Jonckheer.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor

zitter. Dit bedrag betreft een bijdrage of contributie
van de Nederlandse Antillen aan de Internationale
Voedsel- en Landbouworganisatie. Volgens de me
morie van toelichting is het bedrag, dat Curagao zal
moeten betalen in 1945 vastgesteld en deze vaststel
ling is destijds kennelijk geschied door de Minister
van Overzeese Gebiedsdelen in overleg met de Gou- *
verneur, doch zonder dat de Staten zich daaromtrent
ooit uitgesproken hebben. Het is nl. enige jaren lang
bekostigd uit de post 20716: „Kosten verbonden aan
vertegenwoordiging van Curagao in het buitenland
bij lichamen enz”. Om te demonstreren, dat de Staten *
zich niet gebonden achten aan hetgeen de Gouver
neur op eigen houtje zonder de Staten daaromtrent
te vragen, heeft afgesproken met de Minister, stel
ik voor dit bedrag tè verminderen met f. 100,—.

Het amendement van de heer Mr. van der Meer
in stemming gebracht, wordt aangenomen met alge
mene stemmen.

De artikelen 90806, als gewijzigd staande de
vergadering bij amendement, 100301, lOOtfOl, als in
gevoegd bij Ie nota van wijzigingen, en 100^13, als
ingevoegd bij Ie nota van wijzigingen worden achter
eenvolgens zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Artikel 100701. De heer Dr. Maal: Mijnheer de
Voorzitter. Bij deze post wil ik weer terugkomen
op de magazijnmeester. Destijds heeft het Bestuur
gezegd, dat naar gelang de waarde, die in het maga
zijn aanwezig is, een hogere salariëring aan de ma
gazijnmeester gegeven moet worden. De Staten heb
ben toen nog gevraagd voor welke waarde ministers
magazijnmeesters zullen worden. Magazijnmeester is
een van de eenvoudigste baantjes, welke er bestaan,
want niet hij maakt de bestellingen op, maar de be
stellingen worden bij hem gebracht en hij hoeft ze al
leen maar klakkeloos over te schrijven, te bestellen
en op een bepaalde plaats te zetten. Ik zou dus wil
len voorstellen deze af te voeren.

Het amendement van de heer Dr. Maal wordt
ondersteund door de heren Mr. van der Meer en E,
Jonckheer.

De heer Ir. Groote: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil in de eerste plaats opmerken, dat deze post is
opgebracht op verzoek van de accountantsdienst, die
de toestand, zoals die op het ogenblik is, onverant
woord acht, omdat men meent, dat het magazijn
zodanig is, dat daar iemand met meer materialen
kennis en met meer inzicht in dergelijke zaken aan
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het hoofd moet staan. De Accountantsdienst brengt
toch niet een dergelijk rapport uit zonder reden,
maar omdat de toestand op het ogenblik niet ver
antwoord geacht kan worden. Verder kan ik mede
delen, dat het helemaal niet de bedoeling is, dat deze
mijnheer alleen het magazijnwerk krijgt. Hij wordt
magazijnmeester; krijgt de magazijnen onder zich
en zal met de inkopen belast worden; aan het ma
gazijn, is tevens verbonden de expeditie, welke op het
ogenblik een zwak punt is. Toch is de expeditie
zeer belangrijk, want die moet er voor zorgen, dat
niet alleen de werken hier hun materialen op tijd
krijgen, maar ook de andere eilanden moeten krijgen
hetgeen uit het magazijn moet komen; vooral met de
tegenwoordige slechte verbindingen met vele eilan
den is dat een heel moeilijk punt. Deze man krijgt
dit alles te verzorgen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Als ik
de magazijnen van de N.V. CPIM en die van Open
bare Werken vergelijk, zie ik, dat het magazijn van
de CPIM ettelijke malen groter is dan dat van
Openbare Werken, maar daar staan mensen aan het
hoofd zonder warenkennis.

Wat betreft hetgeen de geachte Bestuursdes-
kundige zeide over de expeditie, wil ik opmerken, dat
ik weet van een geval op St. Eustatius, waarin de
Ondergezaghebber vroeg om een nippel van 6 duim
en 15 duim lang en een reducer van 6 bij 2. De On
dergezaghebber kreeg de vraag terug: „Wat bedoel
je feitelijk ?”. Ik weet niet van welk departement dit
uitgegaan is, maar als dergelijke knulligheden ge
beuren, geloof ik, dat wij nog verder van huis zijn,
als wij daar iemand met een dr of een ir-titel voor
zetten. Ik blijf bij mijn amendement.

De heer Ir. Groote: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil even opmerken, dat bij de CPIM een heel andere
staf bij het magazijn zit. Ik weet niet wie op het
ogenblik aan het hoofd staat, maar dat was to t voor
kort een ingenieur, bij wie een hele hoop mensen
zitten. Verder is de heer Dr. Maal het blijkbaar met
ons eens, dat het op het ogenblik bij het magazijn
van Openbare Werken niet in orde is. Daarom wil
len wij het dan ook juist verbeteren en het zodanig
maken, dat men weet, welke nippel het moet zijn.

De heer Dr. Maal: Dan kunnen wij beter de di
recteur van het departement sturen en niet een ma
gazijnmeester.

De heer Statius Muller: Het accountantsonder
zoek heeft uitgewezen, dat wij daar meer vakkundig
toezicht nodig hebben.

De heer Dr. Maal: Maar het is toch niet zo. Mijn
heer de Voorzitter, dat als de accountantsdienst eist,
dat wij voor het een of ander crediet voteren, dat wij
dat dan maar direct moeten doen?

Het amendement van de heer Dr. Maal in stem
ming gebracht, wordt aangenomen met 5 tegen 3
stemmen. Tegen stemden de heren Henriquez, Mr.
Smeets en De Jongh.

Artikel 100806, als ingevoegd bij Ie  nota van
wijzigingen.

De heer Henriquez: Mynheer de Voorzitter. Ik
wil over dit artikel geen hoofdelijke stemming vra
gen, maar alleen enkele opmerkingen maken. Bij dit
artikel wordt door het Bestuur een nieuwe subsidie
aangevraagd ten behoeve van de N.V. Electriciteits-
maatschappij Bonaire voor de levering van dag-
stroom. Het Bestuur stelt voor een maximum be
drag van f. 900,— per maand, welk bedrag bereikt
wordt door de volgende berekeningen: 30 dagen x 12
uur X f. 2,50 per uur. Dit bedrag van f. 2,50 wordt
echter in de gewisselde stukken niet verder toege
licht. Nu weet ik niet, of dit misschien reeds vroeger
is gebeurd, maar de andere heren wisten er schijn
baar ook niets van. Ik kan niet aan de indmk ont
komen, dat het Bestuur zelf zich van de juistheid
van dit bedrag niet heeft vergewist. Ik vraag mij
derhalve af, waarom f. 2,50 en niet f. 5,— of f. 1,50
per uur. Ik begrijp evenwel volkomen, dat het op
werpen van moeilijkheden bij deze post voor ons
zustereiland Bonaire nadelige gevolgen zou kunnen
hebben, hetgeen ik zeer zeker niet wens. Ik wil ech
ter wel het Bestuur in overweging geven, als het
voornemens is bij de begroting 1949 wederom een
zelfde subsidie aan te vragen, om lo. aan de Staten
een verklaring doen toekomen, dat het genoemde
bedrag van f. 2,50 per uur door deskundigen op dit
gebied conform is bevonden; 2o. een deskundig rap
port over te leggen over de financiële resultaten van
het bedrijf, wat betreft de dagstroomlevering, sinds
deze is ingegaan.

Zonder deze gegevens zal ik persoonlijk bij de
begroting 1949 tegen deze subsidie stemmen, waarbij
dan de eventuele gevolgen voor Bonaire voor reke
ning van het Bestuur zullen blijven. Ik meen tevens
hierbij te mogen constateren, dat ik in deze aange
legenheid ook de zienswijze van verschillende der an
dere leden vertolk.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Bij
dit artikel zegt het Bestuur in de nota naar aanlei
ding van het eindverslag: „Ondergetekende kan de
mening, als zou van Bestuurszijde geen enkele se-
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rièüzè poging zijn gedaan om de Bovenwindse Ei
landen economisch vooruit te helpen, niet onder
schrijven.”. Mijnheer de Voorzitter. Dat er pogin
gen gedaan zijn, wil ik wel aannemen, maar dat er
serieuze pogingen gedaan zijn, betwijfel ik ten zeer
ste. Ik wil enkele voorbeélden noemen. Er is op St.
Eustatius een put, de Taylor-well; die put was ka
pot, althans de molen, die er op staat. Wilt U nu
geloven, dat iemand van het departement van land
bouw, veeteelt en visserij naar St. Eustatius toe ge
gaan is, daar — als ik mij niet vergis — drie weken
gebleven is en toen tot de ontdekking kwam, dat hij
waarschijnlijk iets op Curasao vergeten had en toen
onverrichterzake naar Curasao terug moest. Om bij
St. Eustatius te blijven. De Ondergezaghebber had
een pickup; de Ondergezaghebber kreeg daarna nog
een pickup; de Ondergezaghebber heeft er nu een
auto bij gekregen. Als men nu nagaat, dat de groot
ste afstand, die op dat eiland met een auto gereden
kan worden, nog geen 3 Km is, dan ziet U hoe het
geld weggesmeten wordt.

Verder nog het gescharrel met de Ondergezag
hebber van Saba. Die man moest met verlof; daar
voor moest iemand van St. Maarten naar St. Eusta
tius en een ander van St. Eustatius naar Saba gaan.
Dergelijke dingen pleiten niet voor hetgeen het Be
stuur in de laatste alinea van het opgemerkte bij dit
artikel in de nota naar aanleiding van het eindver
slag zegt: „De aandacht moge er nog op worden ge
vestigd, dat het Bestuur de landbouwers uit Neder

land, die zich thans op S t Eustatius zullen gaan
vestigen, zo veel mogelijk tegemoet zal komen.” lm
tegendeel, dit wijst er juist op, dat men daar iemand
neerzet, die niet op de hoogte is van de plaatselijke
toestanden.

Vervolgens worden de artikelen 100806, als inge
voegd bij Ie nota van wijzigingen en 110101, als ge
wijzigd bij Se nota van wijzigingen, zonder discussie
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

De Voorzitter: Mijnheer de Bestuursgemachtig-
de. Bij de afdeling Crisiszaken van de Gewone Dienst
is bij artikel 110101 in de gewisselde stukken mede
gedeeld, dat er drie personen belast zijn met het op
maken van betalingsbalansen. Ik moet dus aanne
men, dat die balansen inderdaad opgemaakt worden.
De Staten zouden het zeer op prijs stellen, indien zij
afschriften van deze balansen zouden kunnen krij
gen. Kan de Bestuursgemachtigde de toezegging
doen, dat de Staten die afschriften zullen krijgen?

De heer Statius Muller: Ja, Mijnheer de Voor
zitter.

De Voorzitter: Mijne Heren. Gezien het feit, dat
het inmiddels half vier in de morgen is, verdaag ik
'de vergadering tot de volgende week Donderdag, 9
December 1948, des avonds 8 uur.
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V ergadering  van D onderdag , de 9 d e  D e
cem ber 1 9 4 8 , des avonds te  8  uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren J. E. Irausquin, Mr. S. W.
van der Meer, E. Jonckheer, C. W. J. Jonckheer, Mr.
A. A. G. Smeets, J. A. de Jongh, J. H. A. Eman en
Dr. P. H. Maal, leden, benevens de heer A. H. M.
van Weel, griffier.

ZOMEDE: de heer A. G. Statius Muller, lid-
voorzitter van het College van Algemeen Bestuur,
gemachtigde van de Gouverneur, vergezeld van de
navolgende heren als deskundigen: Mr. J. J. A. El
lis, Procureur-Generaal, Dr. W. J. Goslinga, Inspec
teur van het Onderwijs, A. W. J. Scholten, plv. Ad
ministrateur van Financiën, Ir. J. F. Groote, Direc
teur van Openbare Werken, Dr. A. W. Pot, wnd. Di
recteur van de Openbare Gezondheidsdienst, Ir. C.
A. Wlllemse, Directeur van de Landsradio- en Tele
foondienst, P. A. van Stuivenherg, Hoofd van de
Landswatervoorzieningsdiénst, B. A. Bitter, land
bouwkundige van het Departement van Landbouw
en Drs. J. H. van Boven, Directeur van het Depar
tement Sociale- en Economische Zaken.

AFWEZIG: de heren W. R. Plantz, ondervoor
zitter, Dr. M. F. da Costa Gomez, F. Visser, L. A. C.
Laclé en Pli. C. Henriquez, leden, allen wegens ver
blijf in het buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de volgende ingekomen stukken:

lo. een gouvernements-depêche dd. 6 December
1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot regeling
van de pensioenaanspraken van het tot het Politie

korps overgaande personeel der militaire politie en
hun weduwen en wezen.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 3de commissie.

2o. een gouvernements-depêche dd. 8 December
1948 no. 10267, in antwoord op de brief van de Staten
dd. 3 December 1948 no. 157, luidende:

„Naar aanleiding van bovenaangehaalde brief heeft
ondergetekende de eer Uw College voorshands te berich
ten, dat hij de inhoud daarvan telegrafisch overbracht
naar Zijne Excellentie de Heer Minister van Overzeese
Gebiedsdelen. Ter informatie van Uw College voegt hij
hierbij de tekst van het communiqué, dat heden van
Regeringswege aan de pers werd verstrekt.”

Het communiqué luidt:
„Aangezien het niet mogelijk blijkt op korte termijn

te geraken tpt definitieve wettelijke regeling van de
nieuwe door de Grondwet voorgeschreven staatsrechte
lijke vorm van het Koninkrijk Nederland, Suriname en de
Nederlandse Antillen, overweegt de Regering invoering
van een voorlopige voorziening, in welke enige belangrijke
onderdelen der voorgenomen regeling reeds zullen worden
verwezenlijkt. Alvorens hiertoe definitieve stappen te
doen zal een der leden van het Kabinet zich in de loop
dezer maand naar Suriname en de Nederlandse Antillen
begeven, teneinde met de daarvoor in aanmerking
komende personen en instanties voor-overleg te plegen.
De Regering stelt zich voor daarna zeer spoedige indie
ning van het desbetreffende wetsontwerp bij de Staten-
Generaal te bevorderen.”.

3o. een brief dd. 9 December 1948 van de heer
Guillermo E. Rosario namens de „Bouwonderneming
Construcciones Rosario”, waarbij de Staten wordt
aangeboden een afschrift van zijn verzoekschrift dd.
9 December 1948 aan Zijne Excellentie de Gouver
neur van de Nederlandse Antillen, inzake een offer
te voor het bouwen van een complex eternieten wo
ningen.

1948-1949-16,
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Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

4o. een brief dd. 7 December 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 20 November 1948 no. 8777, de Staten adviseert
de navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„In antwoord op de gouvernements-depêche dd.
3 Augustus 1948 no. 6122 en 20 November 1948 no. 8777
hebben de Staten de eer Uwe Excellentie te berichten, dat
zij tegen aanschaffing van het in eerstgenoemde depêche
bedoeld materieel geen bezwaar hebben.”.

5o. een brief dd. 7 December 1948 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-eindverslag op de ontwerp-lands-
verordening tot v/ijziging en aanvulling van de
„Slacht- en keuringsverordening 1933” (P. B. 1933,
no. 17) (1948-1949-38).

6o. een brief dd. 7 December 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 11 November 1948 no. 8781, de Staten adviseert
de navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van de Nederlandse Antillen te zenden;

„De ontvangst erkennende van de gouvernements-
depêche dd. 11 November 1948 no. 8781 hebben de Staten
de eer Uwer Excellentie te berichten, dat zij de moeilijk
heden, waarmee het Departement van Openbare Werken
te kampen heeft bij het vinden van geschikt personeel
voor de bediening van bulldozers, kranen enz., zeer wel
inzien. Toch geloven zij, dat het mogelijk zal blijken, zo
daar met ernst naar gestreefd wordt, mensen te vinden,
die geschikt zijn om opgeleid te worden tot machine-
drijver, al zullen zich daarbij ongetwijfeld teleurstellingen
voordoen.

Het komt de Staten niet nodig voor krachten uit het
buitenland hierheen te halen om machinedrijvers op te
leiden, aangezien daartoe voldoend technisch personeel
ter plaatse aanwezig is.”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de hier
boven aangehaalde adviezen van de 2de en 3de Vaste
Commissie sub 4o. t/m  6o., wordt besloten die aldus
over te nemen.

De Voorzitter: Nog zijn binnengekomen:
1. Nota naar aanleiding van het eindverslag

op de ontwerp-landsverordening tot wijziging van de
artikelen 701, 706 en 709 van het Curagaos Wetboek
van Burgerlijke Rechtsvordering (1948—1949-25);

2. Nota van Wijzigingen en Memorie van Ant
woord op de ontwerp-landsverordening regelende de
verplichting tot publicatie der boekhoudkundige ge

gevens van
1949-40),

bedrijven van openbaar- nut (1948—

Deze stukken zullen gedrukt en rondgedeeld
worden en zijn in handen gesteld van de betrokken
commissies.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde punt
2 van de agenda: voortzetting van de behandeling
van de ontwerp-lste aanvullende begroting 1948
(1948-1949-6; 1947—1948-64).

De artikelen 22020Jf, als ingevoegd bij Se nota
van wijzigingen, 220301, 220603, als ingevoegd hij
Ie nota van wijzigingen, 220101, 22010^, 230201, als
ingevoegd bij Ie nota van wijzigingen en gewijzigd
bij 3e nota van wijzigingen en 230301, als gewijzigd
hij Ie nota van wijzigingen, worden achtereenvolgens
zonder discussie en zonder hoofdeiijke stemming aan
genomen.

Artikel 230302, als gewijzigd hij Ie nota van
wijzigingen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik verzoek hoofdelijke stemming over dit ar
tikel. Dit betreft de beroemde, herhaaldelijk ter spra
ke gekomen Link-apparaten in politiewagens, waar
omtrent ik nog altijd niet overtuigd ben, dat zij
werkelijk zo nuttig zijn, als hier herhaaldelijk wordt
voorgesteld. Ik kom ze in mijn praktijk bijna nooit
tegen, behalve dan op straat en meen, dat het
verstandig zou zijn met dit speelgoed maai uit te
scheiden. Ik verzoek daai'orn hoofdelijke stemming
over dit artikel'.

De heer Mr. Ellis, deskundige van het Bestuui:
Ik zou willen onderstrepen. Mijnheer de Voorzitter,
dat het nut van deze radio’s in politieauto’s geens
zins moet worden onderschat. Het hebben van deze
radio’s betekent, dat de auto’s, die er mee uitgerust
zijn, bereikt kunnen worden, terwijl zij op de vieg
zijn. Dat betekent niet alleen, dat men daardoor een
grotere beschikking heeft over zijn materieel; spe
ciaal bij auto-ongevallen en misdrijven buiten de stad,
kunnen de wagens daar gemakkelijk heen gediri
geerd worden. Ik wil er evenwel tevens de aandacht
op vestigen, dat, indien deze radio’s weggaan, dit
tevens inhoudt, dat er veel meer auto’s moeten zijn.
Immers, op dit moment kan men een auto laten uit
rijden; is zij nodig voor een ongeval of voor een
misdrijf, dan kan men haar bereiken. Indien men de
rijdende auto’s niet meer kan bereiken, betekent dat,
dat er auto’s moeten gereed blijven staan, waarmee
men kan uitrukken. De practijk heeft uitgewezen,
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dut de radio-auto’s veel nut hebben en dat hiervan
speciaal bij ongelukken veel van kan afhangen, ook
mensenlevens, vooral als het gaat om tijdig vervoer
van gewonden op plaatsen, die ver afgelegen zijn.
Ik zou dan ook met kiem willen verzoeken de gelden
vooi- deze Link-installatie op Aruba niet van deze
begroting af te voeren.

De heer i¥r. Vayi der Meer: Het punt, dat ik hier
aangeraakt heb. Mijnheer de Voorzitter, heeft met
Aruba of Curagao op zich zelf niets te maken. Dit
is uiteraard een post, die Aruba betreft, maar het
gaat hier om het principe. De geachte Bestuursdes-
kundige heeft gezegd, dat ei,.inaien aeze post wordt
afgestemd, veel meer auto’s nodig zouden zijn. ik
weet niet, of dit een soort dreigement is; in dat ge
ta l moet ik van tevoren zeggen, dat dreigementen
gewoonlijk hier Let averechtse effect plegen ie heb
ben. Behalve dat meen ik, dat de bewering van de
Bèstuursdeskundige niet vol te houden is. In de loop
der laatste jaren zijn op allerlei politieposten aller
lei dienstauto’s gekomen. Het voornaamste, wat men
zal moeten hebben, is een telefoon, want die gaat
nog vlugger dan het uitzenden van een wagen, die
misschien net in de buurt kan zijn, maar misschien
ook niet, terwijl de telefoon in ieder geval in de
buurt is. Het nut van deze auto’s met radio’s be
twijfel ik ten sterkste. Immers, zodra er iets ern
stigs is gebeurd, moet er toch altijd de beroemde
rode brancard-wagen aan te pas komen. Het is al
leen nuttig om eventjes te waarschuwen, maar zodra
de politie met deze schone wagens ter plaats is ge-
irornen, moet men toch weer zorgen, dat er verde-
le assistentie komt. Aangezien zelfs voor het waar
schuwen van deze radiowagens een telefoon op een
of ander kantoor moet gebruikt worden, zie ik niet
in, waarom men niet even eenvoudig een andere
politiewacht kan opbellen, om te zeggen, dat men
daar en daar onmiddellijk heen moet, desnoods er
zelf heen gaat. Ik blijf er dus bij, dat ik hei nut in
verhouding tot de kosten daarvan niet kan inzien.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Zou
de geachte Bestuursdeskundige naar aanleiding van
hetgeen de heer Mr. van der Meer zoeven gezegd
heeft, enkele voorbeelden willen noemen van het zo
grote nut van deze Link-apparaten, behalve voor het
roepen van vroedvrouwen en dergelijke?

De heer Mr. Ellis: Ik kan U het volgende voor
beeld opnoemen. Mijnheer de Voorzitter, dat mij in
het hoofd zit: een aanrijding, die buiten plaats vond
en waarbij het tijdig waarschuwen van het Parket,
van de dokter, van de ambulance enz., alleen heeft

kunnen gebeuren door middel van een zich ter plaat
se bevindende auto met radio-telefonie. In elke
plaats met een enigszins moderne politie-organisatie
wordt ingezien, dat deze apparaten ten enenmale on
ontbeerlijk zijn voor een snelle berichtgeving. Het
is heel eenvoudig om te zeggen: ik zal de politie
wacht opbellen op Montagne of op Rust of op Rio-
Canario, maar de auto’s, die op de weg zijn, bereikt
men niet, ter wijl door middel van een Link-apparaat
een auto, die onderweg is, bereikt kan worden. De
auto, die onderweg is en die niet door een telefoon,
maar van het hoofdbureau van politie uit of van
de ene auto uit naar de andere door middel van die
iuink eigens heen gedirigeerd wordt, kan, ter plaat
se aangekomen, de stad waarschuwen. Als er een
ongeval is, kan de auto, die daar in de buurt is,
doorgeven wat er precies aan de hand is en wat er
voor assistentie nodig is en of een dokter erbij ge
haald moet worden. Dit is een middel van communi
catie, dat niet vervangen kan worden door telefoons,
d.w.z. dat men met een telefoon nooit en nimmer
kan bereiken, wat men bereikt door het in verbin
ding laten treden per Link van politie-auto’s en het
in verbinding laten treden van de hoofdwacht met
de rondrijdende politie-auto’s. Het hele verschil is
dit, dat men met de telefoon een auto kan berei
ken, die stilstaat bij een politiewacht, maar met een
Link elke rijdende politie-auto, die zo’n toestel
heeft. Men kan, wanneer er een ongeval is ge
beurd, direct uitvinden welke auto’s daar in de
buurt zitten, men kan die auto’s daarheen dirige
ren, men kan terstond vernemen, wat voor ongeval
er is gebeurd, wat voor assistentie nodig is, poli
tieel, justitieel of medisch. Dat zijn dingen, die men
niet kan bereiken, hoe men het ook wendt of keert,
door middel van een telefoon.

Mijn bewering, dat er dan meer auto’s nodig
zullen zijn, is geen moment bij wijze van dreigement
gebruikt. Het is eenvoudigweg zo, dat, als ik geen
gebruik kan maken van mijn rijdende auto’s, ik moet
zorgen, dat er stilstaande auto’s zijn, waarvan ik wèl
gebruik kan maken.

De heer Mr. Van der Meer: Volgens de geachte
Bestuursdeskundige, Mijnheer de Voorzitter, zou ie
der modern politie-apparaat eigenlijk over zo’n in
stelling als deze beschikken. Ik moet er tegen op
komen, dat dit juist zou zijn. Deze wagens, die men
op zijn Engels „prowl-cars” noemt, zijn in het alge
meen zeker niet bestemd voor verkeersongevallen,
integendeel, zij zijn er allereerst voor bestemd om
in een grote stad onmiddellijk gedirigeerd te kunnen
worden naar plaatsen, waar een misdrijf is gepleegd,
'voor overvallen enz. Ik kan natuurlijk in het alge-
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meen niet beoordelen bij welke politieapparaten der
gelijke wagens zoal gebruikt worden, maar ik
herinner mij in dit verband, dat wij niet zo heel
lang geleden hier het politie-apparaat van Eindho
ven ter vergelijking hadden. Als ik de samenstelling
van dat politie-apparaat zie, kan ik maar één con
clusie veilig trekken en dat is, dat er daar geen van
dergelijke wagens kunnen zijn, omdat zij nl. het
personeel voor dergelijke wagens nergens hebben
vermeld. Het is natuurlijk heel aardig om te spreken
van Montagne en de buitendistricten, maar het is
een feit, dat deze wagens alleen dienst doen rond
het Schottegat. Indien ik mij goed herinner, is het
op deze begroting of op die voor 1949, dat er een
enorme post voorkomt om alle mogelijke zendsta
tions of relay-stations aan te schaffen, wat er op
wijst, dat dit grapje een aardige duit gaat kosten.
Ik geloof bovendien, dat, gezien het lijstje van auto’s
bij de politiedienst, het gevaar voor veel meer auto’s
niet zo heel groot is. Er is al een respectabel aan
tal van die auto’s en ik meen dan ook, dat, hoe
wel het kan zijn, dat deze wagens wel eens wat nut
opleveren, het nut niet van die aard is, dat het zo’n
gr’ote uitgave rechtvaardigt.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb wel gehoord van de geachte Bestuursdeskundi-
ge, dat iets kan, maar ik had gevraagd om een con
creet geval van een ernstig ongeluk of een ernstig
misdrijf, waarbij een Link-apparaat diensten bewe
zen heeft.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb bedoeld een concreet geval te noemen, dat in de
praktijk heeft plaats gevonden, nl. van een gewonde,
die buiten op straat lag tengevolge van een verkeers
ongeval en waarbij het tijdig inroepen van justi
tiële en medische hulp slechts heeft kminen plaats
vinden door middel van de Link. De heer Dr. Maal
heeft een concreet voorbeeld gevraagd, ik heb een
concreet voorbeeld gegeven; dit was een geval, dat
in werkelijkheid heeft plaats gevonden. Uit het
hoofd kan ik dit geval niet met meer aanvullen,
maar ik zou het wel kunnen, wanneer men mij de
tijd zou geven om deze gegevens te verzamelen. Maar
mij werd voor de vuist weg een concreet geval ge
vraagd en ik heb een concreet geval gegeven. Nog
maals wil ik er de aandacht op vestigen, dat de prak
tijk heeft uitgewezen, dat deze radio-installaties hier
op Curagao van zeer groot nut zijn geweest en nog
zijn en daarom wil ik er nogmaals op aandringen,
dat voor Aruba, waar nu gepoogd wordt om de po
litie dezelfde moderne outillage te geven als op Cu-
ragao, deze post niet wordt afgestemd.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Het be
treft hier een post ten behoeve van Aruba. Ik kan
U de verzekering geven, dat men op Aruba erg ge
steld is op eenvoud van de dienst. Ik zou echter,
alvorens hierover mijn stem uit te brengen, gaarne
willen weten of dit voorstel gedaan is in overleg met
de Gezaghebber van Aruba.

De heer Mr. Ellis: Als mij gevraagd wordt. Mijn
heer de Voorzitter, om de brief op te noemen, waar
in de Gezaghebber van Aruba deze zaak heeft be
sproken, dan kan ik dat niet uit het hoofd doen.
Maar deze aanvraag — ik heb de voorstukken hier
van niet bij mij — kan naar mijn mening niet anders
gedaan zijn dan na gepleegd overleg met de Gezag
hebber.

Artikel 230302, als gewijzigd bij Ie nota van
wijzigingen, in stemming gebracht, wordt verworpen
met 7 tegen 2 stemmen. Voor stemden de heren Eman
en Irausquin.

Artikel 230303, als gewijzigd bij Ie nota van
wijzigingen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik stel een amendement voor, om deze post
te verminderen met f. 8.000,—. Indien het amen
dement ondersteund wordt, zal ik het gaarne toe
lichten.

Het amendement wordt ondersteund door de he-
i'en E. Jonckheer en Dr. Maal.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het betreft hier de aanschaffing van twee
auto’s, nl. een bestemd voor de havendienst — ik
zal maar zeggen: de politie-havendienst — en de
andere voor het vervoer van politie van Parera naar
de stad. Wij hebben een lijst gekregen van alle mo
gelijke vervoermiddelen, waarover de politie be
schikt en waarbij werd aangegeven, wat die vervoer
middelen allemaal doen .Nu lijkt het heel aardig,
als men zegt, dat met deze truck geiten, machine
onderdelen en kleren vervoerd worden, maar het is
zo, dat degene, die particulier een wagen heeft,
daarmede zichzelf vervoert, zijn kinderen naar school
1)rengt, nu en dan eens een zakje cement haalt of
iets anders en bovendien er ook nog wel eens mee
naar de kruidenier gaat. Het gebruik van een auto
kan nl. intensief, doch ook minder intensief geschie
den en wanneer wij nu zien, dat ten eerste de po
litie-havendienst reeds over een auto beschikt en
ten tweede er reeds verschillende auto’s zijn, die de
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politie-beambten van Parera halen en brengen, dan
moet ik concluderen, dat met een beetje organisatie
deze twee aangevraagde auto’s overbodig zijn.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. De
heer Van der Meer heeft opgemerkt, dat deze auto’s
intensief gebruikt moeten worden. Ik zal het eerst
hebben over de auto van de Havendienst. De auto,
die er op het ogenblik is, is jaar oud en heeft
al 77.000 Km gereden. Men zal dus bezwaarlijk kun
nen zeggen, dat deze automobiel niet intensief is
gebruikt. Deze tweede auto voor de Havenpolitie is
op deze suppletoire begroting gebracht, omdat de
Havenpolitie over 1 auto beschikt en met deze
auto de schepen in de St. Annabaai, Caracasbaai,
Puikbaai en soms Bullenbaai moet bedienen. Het re
sultaat is, dat de Havenpolitie niet daar kan zijn,
waar zij moet zijn, ten ongerieve van de passagiers
en touristen. Het is zelfs zover gekomen, dat de
scheepvaartmaatschappijen het aanbod hebben ge
daan, dat zij zouden zorgen voor het vervoer van
de Havendienst. Wij menen echter, dat wij niet kun
nen accepteren, dat de scheepvaartmaatschappijen
er voor zorgen, dat de Havenpolitie op tijd ter plaat
se is. Het resultaat is, dat de passagiers op de sche
pen somtijds lang moeten wachten, voordat zij het
schip kunnen verlaten, door het simpele feit, dat
de Havenpolitie er wegens gebrek aan vervoer niet
vroeger kan zijn. Ik meen niet, dat men aan de hand
van de cijfers, die ik zoeven noemde, nl. dat deze
auto in I 1 /2  jaar tijd 77.000 Km. heeft gereden, kan
zeggen, dat de auto van de Havendienst niet vol
doende intensief wordt gebruikt.

Er zijn meer auto’s, zegt de heer Van der Meer,
die bij een andere organisatie intensiever gebruikt
zouden kunnen worden. Ik heb laten nagaan, wat
een politie-auto gemiddeld per jaar rijdt; er zijn
Gr, v/aarvan het gemiddelde lager ligt en er zijn,
waarvan het hoger ligt. De laagste getallen liggen
in de buurt van de 15.000 Km per jaar en de hogere
getallen lopen in de 30.000 tot 40.000 Km per jaar.
Er is in het transportbedrijf bij de politie geen re
serve; m.a.w. er zijn geen auto’s, die niets doen,
elke auto is volledig ingeschakeld in de dienst. De
meeste auto’s rijden volgens de opgaven, die ik bij
de politie heb laten samenstellen: ongeveer 18 uur
per dag. Het is geen bedrijf van ’s morgens 8 tot
’s middags 5, maar een dag-en-nacht-bedrijf. Het is
zo, dat, als een auto in algehele revisie moet, hierdoor
de dienst wordt gestagneerd. Er is zeker geen over
vloed aan automobielen.

De heer Van der Meer zegt, dat het vervoer van
de politie efficiënter zou kunnen worden georgani
seerd, Mijnheer de Voorzitter. Ik weet niet, of dat

zo is; ik weet wel, dat het op het ogenblik behoor-
üjk georganiseerd is met auto’s, die gemiddeld 18
van de 24 uur per dag rijden. Ik wens er nogmaals
op te wijzen, dat het om een auto gaat, die voor de
havenpolitie aangevraagd wordt. De ene auto bij
deze tak van dienst heeft in IVs jaar tijd 77.000 Km
gereden. Ik geloof niet, dat men met dit materiaal
meer kan doen.

In het amendement komt verder ook het tweede
vervoermiddel ter sprake, het vervoermiddel voor
Parera. Op Parera is een politiekamp en hierin is
een aantal politiemannen gelegerd. In de huisves-
tingsregeling, zoals die nu met de politiereorgani
satie zal komen, woidt het wonen op Parera voor
de vrijgezellen verplicht gesteld. Dit betekent dus,
dat op Parera een aantal mensen gekazerneerd is.
Van Parera uit ’worden de politiewachten in de stad,
de politiewacht Rust, de politiewacht Dominguito
en de politiewacht Gas Chiquito bemand. Er moet
vervoer zijn om honderd man te kunnen verplaatsen,
ook doorlopend, want dit zijn wachten, die dag en
nacht doorgaan. Vandaar, dat deze truck voor Pare
ra niet kan worden gemist. Wat heeft men aan een
kazernering van de politie op Parera, als men er
geen vervoer voor heeft? Welk nut heeft de kazer
nering op Parera, wanneer er in de stad een brand
uitbreekt en er is geen vervoer om de mensen van
Parera naar de stad te brengen? Of wanneer er zich
een omstandigheid voordoet, die optreden van de
pohüe en masse noodzakelijk maakt, en ik kan de
mensen niet vervoeren? Men kan op Parera geen
kazernering hebben, men kan daar geen mensen
plaatsen, zonder ook voor transport te zorgen. Van
daar dat hier 1 truck gevraagd wordt, welke al deze
politiewachten moet bedienen en paraat moet zijn
om de politie-ambtenaren te kunnen vervoeren, wan
neer zulks nodig is. Ik meen dus, dat èn de auto
voor de havenpolitie èn deze truck niet kunnen wor
den gemist. Zoals ik reeds zeide, is bij de haven
politie de toestand reeds zodanig, dat hinder onder
vonden wordt door de schepen — vooral door de
touristenschepen — en dat de scheepvaartmaat
schappijen reeds hebben aangeboden op hun kosten
de havenpolitie te transporteren, als het gouverne
ment er niet voor kan zorgen. Ik meen dus, dat beide
deze motorrijtuigen niet kunnen worden gemist.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Er zijn op het ogenblik 28 auto’s, jeeps en
trucks op het eiland Curagao ter beschikking van
de politie. Nu heb ik mij misschien niet helemaal
nauwkeurig uitgedrukt, toen ik zeide, dat ik wenste,
dat deze auto’s intensiever zouden worden gebruikt.
Laat ik een ander woord gebruiken. Ik zou graag
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zien, dat deze auto’s productiever worden gebruikt,
want het zegt mij niets, dat een politie-auto een
groot aantal kilometers aflegt. Het is van belang
te weten, waarvoor die kilometers worden af gelegd;
om een blokje rond te rijden, om het Schottegat nog
eens rond te rijden — hetgeen natuurlijk ook moet
geschieden — dan wel voor de noodzakelijke dien
sten. Ik zou hier natuurlijk een beetje stout kunnen
worden en heel eenvoudig kunnen vragen: hoe is
tegenwoordig de opbrengst van de boeten, nu er
voor de inning daarvan een speciale auto is geko
men? Is die werkelijk zoveel meer? Ik geloof, dat
het inderdaad een kwestie is van betere organisatie.

Zoeven heeft de Bestuursdeskundige gesproken
van de mensen, die van Parera moeten vervoerd
worden naar Dominguito enz. Ik zal een voorbeeld
geven van betere organisatie. Ergens in de stukken
staat, dat er een auto moet zijn, om de mensen van
Parera naar de stad te vervoeren, maar dat er ook
een auto moet zijn, om de mensen van Parera naar
Rio-Canario te vervoeren. Nu is het een bekend feit,
dat op Rio-Canario meer mensen gelegerd zijn en
kunnen worden, dan de post aldaar alleen beman
nen. Dat betekent dus, dat men alle mensen van
Rio-Canario zo nodig op Rio-Canario kan laten ver
blijven. Maar neen, volgens deze stukken moeten
de mensen, die op Rio-Canario dienst moeten doen,
op Parera gelegerd worden en moeten de mensen
van Parera op Rio-Canario dienst komen doen.

Verder moet ik tegenspreken, dat er geen re
serve is. In de mem.orie van antwoord staat vermeld,
dat er wel degelijk reserve is. Er staat niet bij alle
auto’s vermeld, waarvoor zij worden gebruikt, maar
wel staat bij enkele „voor reserve”. Dat er dus re
serve is, heeft het Bestuur in de stukken toegege
ven.

Wat betreft het optreden en masse van Parera
uit. Mijnheer de Voorzitter, werkelijk, daar geloof
ik niet aan. Als ik nu zou vragen, hoe dikwijls zulks
voorgekomen is, krijg ik zeker tot antwoord: tot
nu toe nooit. Zoiets kan wel eens een keer denk
baar zijn, maar voor alle denkbare dingen kunnen
wij niet zo maar zoveel duizend gulden voor een
‘auto uitgeven. Temeer niet, omdat dit dadelijk ook
weer betekent, dat er een chauffeur voor moet zijn
enz. Ik meen nog steeds, dat een productiever ge
bruik — indien men het woord intensief niet wil
gebruiken — voldoende zal aantonen, dat men met
de beschikbare 28 auto’s alle noodzakelijke ritten
kan maken. Hetzelfde geldt ook voor de Haven
dienst, want al heeft de auto van deze dienst in 1%
jaar 77.000 Km afgelegd, dan vraag ik mij nog af of
dit uitsluitend is geweest voor de Havendienst.
Want als ik ga rekenen, moet ik vrijwel aannemen.

dat het personeel van de Havendienst onophoude
lijk met die auto rijdt en niet, als het in bv. Bullen
baai is aangekomen, daar een uurtje gaat zitten, om
het werk te doen. Als die auto zo lang zou stilstaan,
wordt het zeer moeilijk orn 77.000 Km in IV2 jaar
te halen. Ik meen dan ook, dat een betere organisa
tie hier veel zal doen. Wanneer m_en de truck voor
de geiten, de kleding en de machineonderdelen ook
iedere 8 uur een rit laat m.aken van Parera naar
Rio-Canario, dan wel naar de stad, dan geloof ik,
dat reeds op èèn punt in alle moeilijkheden is voor
zien, terwijl er gezamenlijk zoveel auto’s beschik
baar zijn, dat ook de Havendienst, naar ik niet twij
fel, zich te allen tijde kan begeven naar die plaats,
waar zij nodig is.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Ten
aanzien van het effectief organiseren, heeft de heei'
Van der Meer gesproken over de mensen uit Rio-
Canario, die op Parera wonen. Hierbij wil ik in de
eerste plaats zeggen, dat deze auto daarvooï' niet
is aangevraagd en dat ik het vervoer van deze men
sen in de motivering van deze post ook niet heb
genoemd. Ik wil er verder bij aantekenen, dat in
de gewisselde stukken bij artikel 230301 opgemerkt
is, dat op het ogenblik de cursussen voor de veld-
wacht op Rio-Canario aan de gang zijn. Doordat
deze cursussen daar aan de gang zijn, is het nodig,
om daar plaatsruimte voor legering van dat per
soneel te bouwen. Daarvoor is een stalen barak be
stemd, waarvoor de gelden zojuist door Uw College
zijn gevoteerd. Die stalen barak moet er nu komen,
maar zolang die gelegenheid er niet is, was er dus
1 barak te weinig op Rio-Canario. Daarom moesten
mensen van Rio-Canario tijdeiijk naar Parera toe,
orn plaats te maken voor degenen, die daar de cur
sussen volgden. Maar het vervoer van deze mensen
heb ik niet aangevoerd als argument voor het aan
vragen van die truck voor Parera. Ik heb die truck
gemotiveerd door er op te wijzen, dat de politie
wachten Cas Chiquito, Dominguito, Rust en in de
stad van Parera uit moeten worden bediend en dat
voor het bemannen van deze posten permanent
transport moet zijn voor 100 man. Dat de mensen
van Rio-Canario op het ogenblik op Parera zitten,
is gebeurd in afv/achting van het voteren van de
gelden voor die extra-barak. Nu die extra-barak ge
voteerd is, kan die op Rio-Canario geplaatst worden
en kunnen de mensen, die op Rio-Canario thuis ho
ren, ook daar wonen. Dat is dus de oorzaak, dat
tengevolge van plaatsruimte op Rio-Canario in ver
band met de cursussen, het niet mogeiijk is alle men
sen van Rio-Canario daar te plaatsen. Ik herhaal,
dat dit niet de motivering voor de aanschaffing i'an
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do ti'uck is; de motivering was, dat alle genoemde
politiewachten van Parera uit moeten worden be
diend.

Verder zeide de heer Van der Meer, dat hij niet
gelooft in een optreden en masse. Ik wil opmerken,
Mijnheer de Voorzitter', dat, als er een brand in de
stad Uitbreekt en er zitten honderd man op Parera,
die niet bij deze brand in de stad kunnen komen,
men niets aan deze hele honderd man heeft. Als
men honderd man plaatst op Parera, moeten deze
mensen vervoerd kunneir worden, wanneer het nodig
is. Nu is het heel eenvoudig om te zeggen; ja, maar
hoe dikwijls is er een brand in de stad? Dat weet
ik niet. Mijnheer de Voorziccer; dat weot niemand.
Maar, als er eens een brand is in de stad of een ern
stige omstandigheid, die massaal optreden van de
pohtie noodzakelijk maakt, is het ten enenmale on
verantwoord om daar honderd man te laten zitten
op Parera, die men niet naar de stad kan transpor
teren.

Wat tenslotte de auto van de havendienst be
treft, wil ik nog opmerken, dat het rijden van grote
aantallen kilometers niet verwonderlijk is, als men
bedenkt, dat deze havendienst met deze ene auto
moet bedienen de Sc. Annabaai, de Caracasbaai, de
Fuikbaai, soms Bullenbaai en soms Ilato. De bezet
ting van deze posten moet door één automobiel ge
haald, gebracht en afgelost worden bij het aankomen
van schepen. Voor deze diensten heeft deze automo
biel dit groot aantal kilometers gereden. Het is niet
voor niets, als scheepvaartmaatschappijen aanbieden
Ue havenpolitie te transporteren.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor-
^dtter. In de nota naar aanleiding van het eiirdver-
slag staat letterlijk: „De truck 74-D staat ter be
schikking van de Districtmeester van het 2e district,
in wiens ressort het kampement Rio-Canario is ge
legen, voor het vervoer van opgevangen geiten. Te
vens wordt deze truck gebruikt voor het vervoer
van personeel van het kampement Parera naar de
politiewacht Kio-Canario, alwaar dienst wordt ge
daan.” Als ik de Bestuursdeskundige dus goed be
grijp, is dat dus een heel tijdelijke maatregel, waar
door over enige tijd deze truck 74-D vrijkomt. Ik
kan niet zonder meer beoordelen, of de Havendienst
niet een tweede auto nodig heeft, maar ik kan, ge
loof ik, wel beoordelen of het totaal aantal auto’s
niet een beetje erg veel wordt, speciaal als men ziet
de doeleinden, waarvoor volgens de memorie van
antwoord al die auto’s dienen. Het aanbod van de
scheepvaartmaatschappijen is iets, dat eveneens bui
ten mijn gezichtsveld ligt; ik wil nogmaals zeggen,
dat het niet gaat over een auto hier of een auto spe

ciaal daar, maar over het totaal aantal auto’s, dat
zich maar steeds uitbreidt en waarvan het eind voor
alsnog niet in zicht is. Ik meen, dat dit het moment
is om het in een betere organisatie te zoeken.

De Voorzitter: Zou het niet beter zijn. Mijnheer
Van der Meer, indien U Uw amendement splitste,
want aan de hand van het betoog van de Bestuurs-
gemachtigde kan het zijn, dat er leden zijn, die
vóór de auto maar tegen de truck zijn en omgekeerd,
nu zij meer en beter voorgelicht zijn. Het valt te be
treuren, dat in de gewisselde stukken zo weinig ver
teld wordt van het nut van de gronden waarop cre-
dieten worden gevraagd. Dat zou veel gepraat bij
de openbare vergadering voorkomen.

De heer Mr. Van der Meer: Het zou heel aardig
zijn om het amendement te splitsen en het zou mis
schien ook juister zijn. Mijnheer de Voorzitter,
maar er is maar één post, één bedrag, voor twee
auto’s aangevraagd. Aanvankelijk ëtond er een be
drag van f. 12.500,—, dat later is teruggebracht tot
f. 8.000,—. Ik heb er geen bezwaar tegen om de be
dragen te splitsen, maar ik zou niet weten, hoe ik
het zou moeten doen. Ik kan wel lukraak zeggen:
f. 4.000,— en f. 4.000,—, maar dan gaat het er om:
welke f. 4.000,— voor welke auto?

De Voorzitter: Als U genegen bent het amen
dement te splitsen. Mijnheer Van der Meer, zou ik
de Bestuursgemachtigde kunnen vragen hoe of het
bedrag gesplitst moet worden.

De heer Mr. Van der Meer: Als de Bestuursdes
kundige kan zeggen hoe dat gedaan moet worden,
wil ik het amendement wel splitsen. Mijnheer de
Voorzitter.

De heer Ir. Groote, deskundige van het Bestuur:
Als de heren verschillende getallen willen hebben.
Mijnheer de Voorzitter, zou ik de auto voor de haven
dienst op f. 3.800,— willen stellen en de truck op
f. 4.200,—. Als ik een klein beetje mis ben, zal U het
wel, hoop ik, niet heel erg vinden.

De heer Mr. Van der Meer: Ik splits dan mijn
amendement in twee gedeelten, Mijnheer de Voor
zitter, en maak er twee amendementen van, nl. 1
om af te voeren een bedrag van f. 3.800,— voor een
auto voor de Havendienst en 1 om een bedrag van
f. 4.200,— voor een truck af te voeren.

Het 1ste amendement in stemming gebracht,
wordt aangenomen met 5 tegen 4 stemmen. Tegen
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stemden de heren C. Jonckheer, Mr. Smeets, De
Jongh en de Voorzitter.

Het tweede amendement in stemming gebracht,
wordt aangenomen met 6 tegen 3 stemmen. Tegen
stemden de heren C. Jonckheer, Mr. Smeets en De
Jongh.

Vervolgens worden de artikelen 230303, als ge
wijzigd bij Ie nota van wijzigingen en staande de
vergadering hij amendement, 230Jt01, als gewijzigd
bij Ie nota van wijzigingen, 230501, 230601, als in
gevoegd bij Ie nota van wijzigingen, en 230602, als
ingevoegd bij Ie nota van wijzigingen, zonder verde
re discussie en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen.

Artikel 2^0103. De heer Mr. Van der Meer:
Mijnheer de Voorzitter. Ik verzoek hoofdelijke stem-
min over dit artikel. Dit artikel betreft de aanschaf
fing van een dienstauto ten behoeve van de admi
nistratie van financiën.

De heer Scholten, deskundige van het Bestuur:
Ik stel er prijs op nog even te herhalen. Mijnheer
de Voorzitter, waarom deze auto is aangevraagd. In
de memorie van antwoord is reeds uiteengezet, dat
deze auto moet worden gebruikt voor uitgiften van
domeingronden voor verhuur, voor koop en verkoop
van roerende en onroerende goederen door het gou
vernement. Ik ben van mening, dat deze auto inder
daad nodig is en ik zou er dan ook op aan willen
dringen, dat het geld hiervoor door de Staten wordt
gevoteerd.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De Administratie van Financiën heeft een
dienstauto, die ook wel eens gebruikt wordt voor
de afgifte en inspectie van domeingronden, maar
blijkbaar is het nu de bedoeling om voor het do
meinbeheer speciaal een auto aan te schaffen. Het
komt mij voor, dat het aantal gevallen, waarin deze
auto nodig is, niet de aanwezigheid van een aparte
auto rechtvaardigt.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. De
heer Van der Meer zegt, dat de Administratie van
financiën al een auto heeft voor algemene doelein
den, maar dat er nu een tweede bij zou komen voor
het domeinbeheer. Dat is echter niet juist. De Ad
ministratie van financiën had een auto, maar die is
afgekeurd en bij Openbare Werken ingeleverd. Het
gaat hier dus om vervanging; een tweede is er niet
en het gaat ook niet om een tweede.

De heer Mr. Van der Meer: Inderdaad staat er
iets in de stukken van versleten zijn, zodat dit een
auto betreffen zou, die niet meer te repareren is. In
dat geval wil ik mijn verzoek om hoofdelijke stem
ming terugtrekken, Mijnheer de Voorzitter.

De artikelen 240103, 21f0Jf01, 21f050If, als gewij
zigd bij Ie nota van wijzigingen, 2^0601 en 2.^0804,
als ingevoegd bij Ie nota van wijzigingen worden
achtereenvolgens zonder verdere discussie en zonder
hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 241001, als gewijzigd bij Ie en 3e nota
van wijzigingen.

De heer Br. Maal: Bij dit artikel. Mijnheer de
Voorzitter, zou ik willen vragen, of het Rijk gere
geld aan zijn verplichtingen voldoet ten aanzien van
de huren voor de barakken, trucks enz.

De heer Scholten: Neen, Mijnheer de Voorzitter,
in het algemeen niet. Ik meen, dat de heer Dr. Maal
alle gebouwen bedoelt in het militaire kamp op Suf-
fisant e.d. Daarvoor wordt geen huur betaald.

De heer Dr. Maal: Maar hoe gaat dat dan. Mijn
heer de Voorzitter? Krijgen wij daarvoor dan een
tegenpraestatie van het Rijk? Zijn die barakken en
die woningen met onze tegenwoordige woningnood
niet te gebruiken voor doeleinden, die meer produc
tief zijn?

De heer Scholten: De tegenpraestatie is eigen
lijk de aanwezigheid van de Rijkstroepen hier. Mijn
heer de Voorzitter. Dit punt zal natuurlijk bij de
verdere regeling van de staatkundige verhoudingen
vanzelf aan de orde komen en de mening van het
Bestuur is geweest, dat dat de gelegenheid is om
liierover zonodig verdere maati’egelen te nemen.

De Voorzitter: Voor wiens rekening komt het
onderhoud. Mijnheer de Bestuursdeskundige ?

De heer Scholten: Als ik het goed heb. Mijn
heer de Voorzitter, worden de gebouwen, die van het
gouvernement zijn, ook door het gouvernement on
derhouden.

De heer Dr. Maal: Het wordt hoe langer hoe
gekker. Mijnheer de Voorzitter. Verleden week Don
derdag heb ik gehoord, dat de kasgelden van Cura-
Qao — het reservefonds — naar Nederland gegaan
zijn en dat momenteel een commissie bezig is te pro
beren het geld weer hier terug te krijgen. Dit is wel
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niet gebeurd tegen de bepalingen van de comptabili
teitswet in, maar die gelden zijn in elk geval zonder
voorkennis van de Staten naar Nederland gestuurd.
Nu horen wij, dat het Rijk geen huur of vergoeding
betaalt voor de voorwerpen van Curagao, welke het
in gebruik heeft. Dan komt daar nog bij, dat Cura-
Qao de verplichting heeft om die voorwerpen te on
derhouden. De beleefdheid eist in ieder geval. Mijn
heer de Voorzitter, dat ik, wanneer ik iets leen, het
in goede staat houd en niet, dat ik de eigenaar ook
daar nog voor laat opdraaien. Ik zou willen vragen
of .'̂ .r een wijze bestaat om te verdedigen, dat men
andermans eigendommen aan derden af staat? Onder
eigendommen versta ik hier het reservefonds, barak
ken, trucks, geweren en wat dies meer zij.

De Voorzitter: U heeft dit al van de Bestuurs-
deskundige gehoord, dokter Maal.

De heer E. Jonckheer: Wij hebben dat inder
daad gehoord. Mijnheer de Voorzitter, maar daar
moet tegenop gekomen worden. Hier worden zonder
voorkennis van de Staten goederen, eigendommen
van Curagao, in gebruik gegeven aan het Rijk, zon
der dat daarvoor enige vergoeding betaald wordt.
Dit is een toestand, die zeer zeker niet normaal is.
Ik wil er op wijzen, dat huur voor dit gebruik moet
worden berekend en dat dit zo gauw mogelijk moet
geschieden en dat die huur ook geind moet worden.
Dus niet alleen, dat het maar voortdurend op een
rekening wordt geschreven, welke nooit betaald
wordt. Ik vind het best, dat zoveel mogelijk aan het
Rijk tegemoet gekomen wordt, maar niet, dat eigen
dommen van Curagao gebruikt worden en dat Cura
gao daar dan niets voor terugziet. Er is gedurende
de oorlog heel wat geld uitgegeven aan materialen
en trucks enz.‘ Zulke dingen blijven niet altijd goed,
maar worden over enige tijd afgekeurd en dan heb
ben wij daar niets voor in de plaats teruggekregen.

De Voorzitter: Maar U heeft toch van de Be-
stuursdeskundige gehoord, dat de tegenpraestatie
hiervoor bestaat in de aanwezigheid van de Rijks
troepen alhier.

De heer E. JoncJcheer: Daar hebben wij niets
mee te maken. Mijnheer de Voorzitter. De Staatsre
geling van Curagao zegt, dat de defensie geheel voor
rekening van het Rijk is. Wij hebben bij een of an
dere begroting reeds een bedrag van f. 10.000,—
gegeven voor afrasteringen, verlichting e.d. en nu
blijkt, dat geen huur wordt betaald. Ik meen, dat dit
zeer zeker niet in orde is en wil er op aandringen,
dat hiervoor huur berekend wordt en dat die zo vlug
mogelijk geind wordt.

De heer Dr. Maal: Ik verzoek hoofdelijke stem-
ming over dit artikel. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Waarom, dokter Maal? Dit ar
tikel heeft helemaal niets te maken met hetgeen U
zoeven naar voren heeft gebracht.

De heer E. JoncJcheer: Dit heeft inderdaad niets
te maken met hetgeen de heer Dr. Maal naar voren
heeft gebracht. Mijnheer de Voorzitter. Ik geloof,
dat hetgeen de heer Maal bedoelt, is dit artikel te
amenderen.

De heer Dr. Maal: Dat kan nu niet meer. Mijn
bedoeling is feitelijk geweest om onderdeel 9 van dit
artikel te amenderen, maar aangezien dat niet mo
gelijk is, heb ik hoofdelijke stemming over het arti
kel in zijn geheel gevraagd. Na hetgeen ik echter
zoeven van U vernomen heb, neem ik mijn verzoek
terug.

De Voorzitter: Ik geloof, dat het inderdaad ver
standig van U is het in te trekken, dokter Maal.

De heer E. JoncJcheer: Mijnheer de Voorzitter,
ik sta er echter wel op een antwoord van het Bestuur
te krijgen op hetgeen ik zoeven heb opgemerkt, nl.
of men van plan is huur voor deze eigendommen van
Curagao te vragen en zulks ook voor alle eigendom
men van Curagao, die door de Rijkstroepen in ge
bruik zijn,

De heer Scholten: Ik heb zojuist de veronder
stelling geuit. Mijnheer de Voorzitter, dat bij verdere
regeling van de staatkundige verhoudingen dit punt
zeker ter tafel zal komen en dat volgens de mening
Van het Bestuur dat de gelegenheid is om deze zaak
verder te bekijken. Uiteraard kan ik geen toezeg
gingen doen, dat er plotseling huren geheven zullen
worden. Ik kan niets meer toezeggen, dan dat ik de
wensen van deze twee heren aan het Bestuur zal
overbrengen.

De heer Dr. Maal: Ik wil wat anders voorstellen.
Mijnheer de Voorzitter. Zoals de Bestuursgemach-
tigde zeide, zal bij de regeling, die later tot stand
zal komen, het Rijk waarschijnlijk deze kosten terug
betalen. Ik stel nu voor, dat voorlopig huur betaald
wordt en dat bij de regeling, die later tot stand zal
komen, Curagao zonodig een gedeelte van deze hu
ren teruggeeft of misschien de hele huur. Ik geloof,
dat dit logischer is.

De heer E. JoncJcheer: Ik wil het volgende naar
V'oren brengen, Mijnheer de Voorzitter. Als er later
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een regeling getroffen wordt, zal dat een regeling
zijn voor de toekomst. Maar voor nu en al de tijd
hiervoor, gedurende welke deze eigendommen ge
bruikt zijn, moet ook huur betaald worden en daar
mee hoeft niet gewacht te worden, totdat wij over
de toekomst gaan praten; dat kan nu reeds geregeld
worden.

De Voorzitter: Maar de Bestuursdeskundige
heeft beloofd de wensen van de beide heren aan het
Bestuur over te brengen.

Artikel 241001, als gewijzigd bij Ie en 3e nota
van wijzigingen, wordt vervolgens zonder verdere
discussie en zonder hoofdelijke stemming aangeno
men.

Artikel 2Jfl206. De heer Mr. Smeets: Mijnheer
de Voorzitter. De heer Henriquez had een amende
ment ingediend, om het op dit artikel aangevraagd
bedrag te verminderen met f. 1.000.000,—. Dit houdt
verband met het am-endement van de heer Henriquez
op artikel 41293, tengevolge waarvan een bedrag
van f. 1.000.000,—, dat bestemd was in het Reserve
fonds te worden gestort, naar het Bouwfonds is ge
gaan. Dit amendement is het logische gevolg van het
voorgaande.

De heer Schotten: Het Bestuur neemt dit amen
dement over. Mijnheer de Voorzitter.

De artikelen 241206, als gewijzigd door het Be
stuur staande de vergadering, 2*0301 en 260201, als
gewijzigd hij Se nota van wijzigingen, worden ach
tereenvolgens zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Artikel 260801, als gewijzigd hij Ie nota van
wijzigingen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Bij
dit artikel zou ik van de Bestuursgeraachtigde de
positieve toezegging willen krijgen, wanneer het zie
kenhuis — het nieuwe — op St. Eustatius klaar zal
komen.

De heer Dr. Pot, deskundige van het Bestuur:
Ik geloof, dat de heer Directeur van Openbare 'Wer
ken daar nadere inlichtingen over zal kunnen geven.
Mijnheer de Voorzitter.

De heer Ir. Groote, deskundige van het Bestuur:
Een datum zou ik niet kunnen opgeven. Mijnheer de
Voorzitter. Deze bouw is eerst, tegen onze wens in

wegens ziekte van de aannemer, stop gelegd. Men
zit op die eilanden met zeer beperkte krachten en
als de aannemer ziek is, heeft hij geen plaatsvervan
ger. Hij heeft daarna zeer getalmd met die bouw
weer ter hand te nemen. Onlangs is er een brief naar
toe gegaan, waarin er op werd aangedrongen, dat
die bouw met kracht moet worden voortgezet. Daar is
nog geen reactie op, waaruit kan worden opgemaakt,
wanneer het klaar zal zijn, maar ik geloof, dat al het
mogelijke zal gebeuren om dit te bespoedigen. Een
datum zou ik echtei- niet kunnen noemen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil de Bestuursdeskundige er even op attent ma
ken, dat 1 jaar en 10 maanden, nadat hier over deze
bouw begonnen was, de meetlatten klaar waren, maar
dat er verder niets meer aan gedaan is. Ik heb ge
pleit voor een houten ziekenhuis, in de hoop, dat de
zwijnenstal op St. Eustatius eindelijk eens opgeruimd
zou v/orden, en wel binnenkort. Blijkbaar komt noch
het houten noch het stenen ziekenhuis in de komende
vijf jaar klaar. Wij kunnen dan beter meteen een
stenen ziekenhuis bouwen. Ik had gedacht binnen en
kele maanden tijd op St. Eustatius een fatsoenlijk
ziekenhuis te hebben, maar dat schijnt niet het ge
val te zullen zijn.

Nog iets anders. Mijnheer de Voorzitter. Is het
U bekend, dat iedere min- of onvermogende, die op
St. Eustatius geboren wordt, het gouvernement zo
wat f. 200,— kost, zulks alleen aan salaris van de
vroedvrouw? Er zijn ongeveer 22 bevallingen per
jaar en de vroedvrouw kost f. 4.000,— per jaar.

De Voorzitter: Hetgeen U naar voren brengt,
dokter Maal, is reeds in de stukken naar voren ge
bracht en bereids door het Bestuur beantwoord; het
antwoord is in uw bezit.

De heer Dr. Maal: Ik heb het antwoord hier bij
mij. Mijnheer de Voorzitter, en juist daarom stel ik
hier deze vraag. Dit is geld verspillen, v/ant voor d t
eiland wordt gevraagd: een medicus, een vroedvrouw
en een hulpverpleegster! En dat, waar per jaar ge
middeld 10 tot 15 mensen in een zwijnenstal komen
en er 22 bevallingen gedaan worden door 1 persoon;
het lijkt op een Luilekkerland. Dit is absoluut geld
weggooien.

De Voorzitter: Er staat in het antwoord van hc*
Bestuur, dat deze vroedvrouw niet alleen de bevallin
gen voor haar rekening heeft, maar ook als verpleeg
ster optreedt.

De heer Dr. Maal: Papier is geduldig, Mijnheer
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de Voorzitter! Ik kan dit wel zeggen, want ik ben
daar een paar keer geweest en de medicus zelf kon
mij geen andere uitleg geven.

Vervolgens worden de artikelen 260801, als ge
wijzigd bij Ie nota van wijzigingen, 261001, 261201,
als gewijzigd hij Se nota van wijzigingen, 261301,
261302 en 261303, de laatste drie als ingevoegd hij
Ie nota van wijzigingen, zonder verdere discussie en
zoirder’ iioofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 270101, als gewijzigd hij Ie en 3e noia,
van wijzigingen.

De heer Dr. Maal: Ik verzoek hoofdelijke stea 
ming over deze post. Mijnheer de Voorzitter. Het
betreft hier de bouw van een postkantoor op het
\/aaigat. In de eerste plaats wordt, indien daar een
postkantoor komt, het Waaigat buitenge'voon lelijk;
het krijgt daardoor een heel lange hals en dan plot
seling een buik. Maar niet alleen dat, overal elders
ligt het postkantoor centraal. Waarom is het niet
mogelijk op de plaats waar de A.M.S. en het politie
bureau staan, voor mijn part zelfs waar liet Wilhel-
mmapark staat, een modern postkantoor te bouwen
nplaats van op een afgelegen plek achter de markt?

Het bouw van het Postkantoor op het V/aaigat
— daargelaten, dat het Waaigat dan de vorm van
een Benedictine-fles krijgt — zal tot gevolg hebben,
dat de hele markt verplaatst zal moeten worden en
alles daar ter plaatse zal veranderd moeten worden.
I!: veizoek iioofdelijke stemming over dit artikel.

De heer Ir. Groote: Mijnheer de Voorzitter. Er
bestaan twee plannen voor het postkantoor, nl. de
plaats, welke de heer Maal zoeven noemde en die
een onderdeel vormt van het plan-Dudok, Uw College
wel bekend, en het plan om het postkantoor aan het
Waaigat te bouwen. Het Bestuur heeft in de stukken
gezegd, dat het de voorkeur zou geven aan het plan
Dudok en dat het niets mooier zou vinden, dan dit
plan, indien het mogelijk ware, geheel uit te voeren.
Het bezwaar hiervan is, dat dit niet te doen is, zo
lang de A.M.S. daar staat. E r is geen ander onder
dak voor de A.M.S., zodat er eerst een nieuwe A.M.S.
gebouwd zal moeten worden, waar toch zeker ook
een anderhalf jaar mee heengaat. Dit betekent dus
uitstel van de bouw van het postkantoor met
tot 2 jaar. De toestand op het bestaande postkan
toor is het is niet mijn taak c-m die te omschrijven
en ik geloof ook niet, dat dat nodig is; iedereen
weet dat wanhopig. E r is waarschijnlijk geen en
kele dienst hier op Curasao of, laat ik beter zo zeg
gen, in de Nederlandse Antillen, die zo slecht gehuis
vest is als het postkantoor. E r is, geloof ik, van de

zijde van de Directeur van de Openbare Gezond
heidsdienst op aangedrongen dit postkantoor zo
gauw mogelijk te doen verdwijnen. Dit is een hope
loos geval. Vandaar, Mijnheer de Voorzitter, dat het
Bestuur de tweede oplossing voorgesteld heeft. Op
het Wilhelminaplein is nergens plaats meer; dokter
Maal heeft een zeer radicaal voorstel gedaan en wel
om het Wilhelminapark vol te zetten. Daar zullen
wel andere bezwaren tegen bestaan. Ik geloof niet,
dat de Staten hierin de heer Maal zullen willen vol
gen.

De bewering van de heer Maal, dat het post
kantoor aan het Waaigat zo excentrisch ligt, kan ik
niet toegeven. Mijnheer de Voorzitter. Wij moeten
het centrum van Willemstad vooral niet meer té
klein bekijken. Dit kleine stuk hier wordt zo vol
en er wordt zo naar grond gezocht voor alle moge-
lijke doeleinden; dat de grondprijzen tot exorbitante
bedragen oplopen. Als men niet geleidelijk deze
kern vergroot, wordt het eenvoudig onmogelijk die
prijzen te betalen en dan krijgt men moeilijkheden;
men loopt in dit centrum vast. Enkele zaken hebben
al ingezien, dat men wat verder moet gaan en zo
m.oet het gouvernement dat ook doen. Afgezien
daarvan men zit bij het Waaigat toch nog onmiddel
lijk aan de rand van het tegenwoordige centrum,
dat zich nog verder zal uitbreiden. De afstand daar
vandaan is toch werkelijk niet de moeite waard.
Daar komt nog bij, dat bij het postkantoor ook nog
een parkeerplaats zal komen, zodat een zeer groot
aantal bezoekers, dat met een auto komt, daar ge
bruik van kan maken. De bussen komen er langs,
zodat iedereen er gemakkelijk kan komen. Ik geloof,
dat de bezwaren, die de heer Maal heeft, niet ge
deeld kunnen worden.

De heer Dr. Maal: Ik heb nog niets gehoord
over het aestetische van de „Benedictine-fles”, Mijn
heer de Voorzitter.

De heer Ir. Groote: Het staat mij op dit moment
niet zo heel juist voor de geest of de vergelijking
van de Benedictine-fles met het Waaigat juist is.
Mijnheer de Voorzitter. E r zijn echter zeer mooie
flessen. Het Waaigat, dat inderdaad enigermate een
flessenvorm heeft, wordt door deze verandering dan
misschien een ander merk, maar dat is dan toch niet
zo verschrikkelijk erg.

Dit plan is opgesteld en aan de Staten getoond,
zodat de heren er over hebben kunnen oordelen. Nu
kan men hier wel zeggen, dat het lelijk is, terwijl
een ander zegt dat hij het mooi vindt, maar daar
over zouden wij tot morgen door kunnen praten.
Men moet niet vergeten, dat juist deze bouw een
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lelijke hoek — ja, de lelijkste hoek — van het Waai
gat gaat bedekken, want die hoek is toch wel verre
van fraai. Het Waaigat is op zich zelf wel mooi, be
halve juist die ene hoek.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Zo
even hebben wij van de geachte Bestuursdeskundige
— de Administrateur van Financiën — gehoord
dat Nederland voorwerpen in gebruik neemt, die la
ter verrekend zullen worden. Daarom zou ik nu wil
len voorstellen, dat Curagao iets van Nederland in
gebruik neemt en dat later verrekent. Ik had nl.
gedacht de politie in het Waterfort te huisvesten;
desnoods plaatst men er nog een barak bij. De Rijks
troepen legeren wij allemaal op Suffisant. Het hele
administratieve gedeelte van het postkantoor kan
dan in het leeggekomen politiebureau gehuisvest
worden. Dit lijkt mij een veel betere en aestethischer
oplossing. Wij krijgen zodoende van alles het mooiste
en de politie krijgt het rustig in het Waterfort.

Ik blijf bij mijn verzoek om hoofdelijke stem
ming, Mijnheer de Voorzitter.

Artikel 270101, als gewijzigd bij Ie en 3e nota
van wijzigingen, vervolgens in stemming gebracht,
wordt aangenomen met 8 tegen 1 stem. Tegen stem
de de heer Dr. Maal.

Artikel 270103. De heer Mr. Van der Meer: Mijn
heer de Voorzitter. Ik wens op dit artikel een amen
dement in te dienen, om het te verlagen met
f. 2.600,—

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren E. Jonckheer en Dr. Maal.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voorzit
ter. Het betreft hier een auto voor de postdienst op
St. Maarten. Deze post doet mij denken aan de ge
schiedenis van een ambtenaar, die naar een zeer af
gelegen eiland werd gezonden en daar verschillende
functies kreeg te vervullen, o.a. die van directeur
van Openbare Werken en van Postdirecteur. Aan
gezien deze man niet zo heel veel te doen had, is hij
er op een gegeven moment toe over gegaan, om in
zijn hoedanigheid van Postdirecteur een groot be
zwaarschrift te schrijven over de Directeur van
Openbare Werken in die plaats. Dat stuk werd ter
kennisneming toegezonden aan de Directeur van
Openbare Werken — dat was hij zelf — en na drie
maanden heeft hij daar een verweerschrift op ge
maakt. Zo is daar een interessante correspondentie
ontstaan en op een gegeven moment werd het gehele
dossier doorgestuurd naar de Chef om te beslissen.

De overeenkomst is het volgende. Op een klein ei
landje moeten de verschillende diensten elkaar een
beetje verstaan en elkaar ook een beetje helpen; dat
moet niet zo helemaal op zich zelf staan. Wanneer
er een geschikte auto is voor de politie bij wijze van
spreken — ik noem maar wat; ik heb niets speciaals
tegen de politie — dan zie ik niet in, waarom die
nou niet eens een keer gebruikt kan worden om de
post te vervoeren. Als het dan erg spaak loopt met
de verantwoording van het onderhoud enz., dan ge
loof ik wel, dat dit, als men daar een heel mooi dos
sier over maken zal, t.z.t. wel hier op het grote
eiland zal worden beslist. Ik meen, dat men niet op
al de kleine eilanden voor iedere aparte dienst zo
op zichzelf moet staan, met het gevolg, dat men
voor alle wissewasjes een aparte auto nod’g heeft.
Daarom stel ik voor deze post te verminderen met
f. 2.600,—, zijnde het aangevraagd bedrag voor aan
schaffing van een auto voor de postdienst op St.
Maarten.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. Ik ge
loof, dat het bezwaar van de heer Van der Meer ei
genlijk hoofdzakelijk er tegen gericht is, dat er niet
gecombineerd wordt. Het vervoer, zoals het op het
ogenblik plaats heeft, is echter erg primitief. Het
gebeurt nl., zoals in de nota naar aanleiding van het
eindverslag is uiteengezet, per handkar, waardoor
soms ettelijke malen met zo’n karretje, dat betrek
kelijk weinig vervoeren kan, gereden moet worden.
Een combinatie is echter niet zo eenvoudig, omdat
er betrekkelijk weinig diensten zijn. De politie bv.
heeft — geloof ik — één auto, maar wanneer de post
uit de vliegtuigen is en vervoerd kan worden, is de
taak van de politie dikwijls nog niet klaar, zodat het
wel eens voor zal kunnen komen, dat de post dan
uren zal moeten wachten, voordat zij vervoerd kan
worden. Dit en ook de ongerieflijke wijze, waarop dit
vervoer geschiedt, zijn wel de voornaamste redenen,
waarom deze auto is aangevraagd.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Het jaar is toch bijna ten einde, zodat ik deze post
terugneem. Wij zullen dit later bij de volgende be
groting nader bezien. Ik vind de redenering van de
heer Van der Meer juist; de afstanden zijn daar in
derdaad erg klein. Ik neem de post dus voorlopig
terug. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Het komt er dus op neer, dat U
het amendement van de heer Van der Meer over
neemt?

De heer Statius Muller: Ja, Mijnheer de Voor
zitter.
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De artikelen 270103, als gewijzigd staande de
vergadering door het Bestuur en 2701 0̂1, als gewij
zigd hij Se nota van wijzigingen, worden achtereen-
vogens zonder verdere discussie en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen.

Artikel 270^02. De heer Ir. Willemse, deskun
dige van het Bestuur: Mijnheer de Voorzitter. De
opmerking, die ik bij dit artikel wil maken, betreft
niet de post, die suppletoir is opgebracht, maar de
post, die reeds op de originele begroting 1948 gevo
teerd is. Daar staat een bedrag op van f. 35.000,—
voor aanschaffing van teletype-toestellen. De leve
ring van deze toestellen laat echter op zich wachten.
Ik zou daarom willen voorstellen de omschrijving
van dit artikel uit te breiden met de woorden „en
uitbreiding ontvangapparatuur radiotelefonie”, aan
gezien daarvoor ook apparatuur nodig is, die be
doeld was om het volgend jaar te worden betaald,
maar die nu al op korte termijn leverbaar is. Het
gaat dus niet om een nieuw bedrag, maar om wijzi
ging van de omschrijving van een reeds goedgekeur
de post.

Geen der leden heeft hiertegen bezwaar.

De artikelen 270402, als gewijzigd door het Be
stuur staande de vergadering, 270If0Jf, 270501 en
270502 worden achtereenvolgens zonder discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 270601, als gewijzigd hij Ie en Se nota
van wijzigingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Onder verwijzing naar de uiteenzetting, die ik
in de openbare vergadering van 12 November j.I.
gegeven heb, verzoek ik aantekening, dat ik geacht
wil worden tegen deze post te hebben gestemd, al-'
thans voor wat betreft de gelden, die uitgetrokken
zijn voor de haven van Curagao.

Artikel 270601, als gewijzigd bij Ie en 3e nota
van wijzigingen, wordt verder zonder discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 270902. De heer Mr. Van der Meer: Mijn
heer de Voorzitter. Ik heb een amendement om dit
artikel te verlagen met een bedrag van f. 4.000,—,
de radio-telefonie verbinding met Klein-Curagao.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren E. Jonckheer en Irausquin.

De heer Mr. Van der Meer: Bij dit artikel. Mijn
heer de Voorzitter, wordt een bedrag van f. 4.000,—

aangevraagd voor het totstandbrengen van een
radio-telefonische verbinding met Klein-Curagao.
Dat bedrag is niet zo groot en op zich zelf zou ik
daar niet zoveel bezwaar tegen hebben, was het niet,
dat er enige andere dingen bij komen, die mij wel
bezwaar tegen dit artikel geven en wel het volgende.
Men wil, nu men toch bij de politie zo’n mooi zend
apparaat heeft, een gemakkelijke verbinding tot
stand brengen met Klein-Curagao, een streven, dat
op zich zelf misschien wel lofwaardig is, ofschoon
het de vraag is of deze aanvankelijke uitgave en niet
te vergeten alle verdere uitgaven, die dientengevolge
zullen komen, wel gerechtvaardigd zijn in verhou
ding to t het nut, dat zo’n apparaat zal opleveren.
Maar er is hierbij nog iets anders en dat is nl. het
volgende. Ik heb zoeven reeds gesproken over het
feit, dat het in de bedoeling ligt nog een aantal zend
stations of relaystations te vestigen, hetgeen in de
tientallen-duizenden guldens loopt en ik veronder
stel, dat om Klein-Curagao te bereiken, daarvoor in
de eerste plaats deze stations nodig zijn. Het wordt
dus niet alleen een post van f. 4.000,—, maar een
post, die veel en veel hoger is en om die reden kan
ik deze uitgave niet gerechtvaardigd achten, omdat
de consequenties daarvan veel groter zijn dan hier zo
heel onschuldig bij deze post wordt gezegd.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Al
vorens de Bestuursdeskundige hierop antwoordt, zou
ik willen vragen, of het door het apparaat op Klein-
Curagao te plaatsen, noodzakelijk of wenselijk zal
zijn andere relay-stations hier op te richten.

De heer Ir. Willew.se: Ik heb uit de uiteenzet
ting van de heer Van der Meer vernomen. Mijnheer
de Voorzitter, dat de apparatuur van de politie zou
worden uitgebreid tot Klein-Curagao. Ik meen te
weten, dat het hier niet gaat om de apparatuur van
de politie, maar om een wens van de Havendienst,
die daar een vuur-toren heeft staan. Ik geloof dus
niet, dat dit te koppelen is noch enig verband houdt
met het net van de Link-radio-apparaten van de po
litie, behalve dan, dat men hetzelfde fabrikaat zou
Vî -ensen, omdat men dan bij reparaties dezelfde on
derdelen kan gebruiken. Verder kan ik wel zeggen,
dat er geen relayering nodig is. De verbinding Klein-
Curagao zal wel bedoeld zijn met het eiland Cura-
gao. Daarvoor is geen verdere relayering nodig;
daar is alleen voor nodig, dat er een zekere werk
periode komt met de apparaten, die hier op Curagao
zijn. Ik meen te weten, dat het in de bedoeling van
de Havendienst ligt, de verschillende diensten, die
de haven eist, eventueel te doen verrichten met ra-
dio-rapparaten. E r zijn verschillende plannen op het
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ogenblik, die overwogen worden en die t.z.t. mis
schien aanleiding zullen geven tot het aanvragen van
credieten.

De heer Mr. Van der Meer: Ik wil hier even
voorlezen, hetgeen in de memorie van toelichting
staat. Mijnheer de Voorzitter: „In verband met de
onlangs tot stand gekomen Politieradiodienst te
Willemstad bestaat thans de mogelijkheid om een
radiotelefonie-verbinding met Klein-Curagao te on
derhouden.”. Ik kan daar niet anders uit lezen, dan
dat men die twee samenschakelt. Kennelijk wordt
hier dus gezegd, dat er, als deze politieradiodienst
niet bestond, ook geen radio-telefonie-verbinding
met Klein-Curagao tot stand kon worden gebracht.

De heer Ir. Willemse: Mijnheer de Voorzitter.
Dit is een kwestie, die zuiver afhangt van de be
schikbare apparatuur. Het is inderdaad juist het
geen de heer Van der Meer zegt. Indien er hier geen
politieradio was, zou men niet zonder meer met
Klein-Curagao kunnen werken, want dan had men
ook apparaten nodig hier op Curagao. Dit is momen
teel niet nodig. Men kan door het plaatsen van een
klein apparaat op Klein-Curagao een verbinding met
dat afgelegen punt tot stand brengen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter, ik begrijp hieruit, dat Klein-Curagao voortaan
zal kunnen telefoneren met de politie en niet met de
Havendienst!

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Op Klein-Curagao zitten 3 mannen. Zij zouden ge
heel van de rest van de wereld afgezonderd zijn, wan
neer daar geen vissersbootjes komen. Het is eens
voorgevallen, dat iemand plotseling ziek werd. Toe
vallig was daar een vissersbootje, dat de zieke mee
kon nemen anders hadden ze zijn lijk in zee moeten
gooien. Het is ook eens voorgekomen, dat iemand
gevallen was en zijn been gebroken had. Kort daar
op kwam daar een vissersbootje en die man kon ver
voerd worden. Dat was zuiver toeval, dat zij aan
de visserij te danken hadden. Als het blijft zoals het
nu is, zijn die mensen geheel geïsoleerd.

Deze apparaten zijn daar gauw geplaatst, het
kost maar vier duizend gulden. De bediening wordt
opgedragen aan een van de drie vuurtorenwachters,
die op het eiland zitten en kost maar f. 600,— per
jaar. Toen in de laatste oorlog hier Amerikaanse
troepen waren, is eens ontdekt, dat daar een
zendapparaat was. Hadden die vuurtorenwach
ters daar niet gezeten, dan had men daar
naar hartelust kunnen doen en laten wat men

wilde. Ik raad dus ten sterkste af om dit
bedrag af te voeren. Deze drie mannen kunnen daar
niet zo afgezonderd blijven zitten. Gebeurt er iets,
dan hebben zij geen verbinding met Curagao, tenzij
daar toevallig een vissersbootje komt.

De heer Mr. Van der Meer: Ik kan mij best voor
stellen, dat zoiets wel nuttig kan zijn. Mijnheer de
Voorzitter; dat heb ik van het begin af aan dan ook
niet ontkend. Maar mijn bezwaar is alleen, dat het
wel begint met f. 4.000,—, maar dat men niet weet,
waar het eindigt. Als het alleen maar ging om
f. 4.000,— te voteren ten einde deze mensen een ver
binding te geven, dan zou ik geen enkel bezwaar
hebben. Maar ik heb er niet al te veel illusie in, dat
het daarbij blijven zal; het zal wel meer worden en
daarom blijf ik bij mijn̂  amendement.

De heer Ir. Willemse: Mijnheer de Voorzitter.
Ik kan U verzekeren, dat het met deze f. 4.000,—
ophoudt. Als het apparaat daar eenmaal staat, is er
alleen een klein bedrag nodig voor onderhoudskos
ten, dat verwaarloosd kan worden; het zal misschien
nog geen f. 100,— per jaar zijn of ten hoogste
f. 200,—. Verder zijn er geen andere apparaten no
dig. Deze f. 4.000,— hebben geen consequenties.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik moet tegen deze euphemistische voorstel
ling van zaken opkomen van f .' 100,— a f . 200,—
per jaar, want in de stukken zelf staat f. 600,— !

Het amendement van de heer Mr. Van der Meer
in stemming gebracht, wordt aangenomen met 5 te
gen 4 stemmen. Tegen stemden de heren C. Jonck-
heer, Mr. Smeets, Dr. Maal en de Voorzitter.

De artikelen 270902, als gewijzigd staande de
vergadering bij amendement en 271101 worden ver
volgens zonder verdere discussies en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen.

Artikel 271105, als ingevoegd hij Ie nota van
wijzigingen.

De heer Dr. Maal: Bij dit artikel zou ik gaarne
willen vragen. Mijnheer de Voorzitter, waarom het
vliegveld op Bonaire verzwaard moet worden. Wordt
er verwacht, dat daar zwaardere vliegtuigen zullen
komen?

De heer Ir. Groote: Neen, Mijnheer de Voorzit
ter. Er is alleen gebleken, dat het vliegveld op som
mige delen verzwaring behoeft. Mij is er niets van
bekend, dat daar zwaardere vliegtuigen verwacht
worden.
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De artikelen 271105, als ingevoegd bij Ie nota
van wijzigingen en 271S01 worden verder achtereen
volgens zonder discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Artikel 280201, als gewijzigd hij Ie nota van
wijzigingen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Op dit artikel heb ik een amendement, maar
alvorens daarover te spreken, wil ik graag eerst
even een beschouwing houden, die ik wil openen met
enige vragen aan het Bestuur. Het gaat hier over
19 huizen, die nabij de waterdestillatie-inrichting te
Balashi op Aruba zijn gebouwd. De Staten hebben
in de stukken gevraagd, of het geld voor de bouw
van deze huizen ooit is aangevraagd en toen heeft
het Bestuur geantwoord, dat deze gelden zijn aan
gevraagd op artikel 280201. Ik heb getracht of ik
het bedrag voor de bouw van deze huizen kon terug
vinden, maar ik ben er niet ingeslaagd. Mijn eerste
vraag is dus deze: waar staat het precies en op wel
ke begroting?

Voorts is gebleken, dat deze huizen gedeeltelijk
worden verhuurd, nl. twee daarvan en dat de overi
ge gratis ter bewoning zijn gegeven aan verschillen
de lieden. Ik zou graag willen weten, wie de huur of
de afwezigheid van huur voor deze huizen heeft be
paald en op grond waarvan.

Ik zou gaarne de Bestuursgemachtigde om be
antwoording van deze twee vragen willen verzoe
ken, alvorens verder te gaan.

De heer Van Stuivenberg, deskund'ge van het
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter. Te Balashi werd
bij de oprichting van het bedrijf in 1930 uitgegaan
van het standpunt, dat bij een destillatie-imichting
een zekere kerngroep van mensen aanwezig móest
zijn uit een oogpunt van bedrijfszekerheid en goede
organisatie. Bij de eerste destillatie-inrichting in
1931 werden dan ook vier woninkjes gebouwd voor
de kernploeg en 1 voor de machinist. Om kort te
zijn: bij de uitbreiding werden bij een destillatiein-
richting steeds vier arbeiderswoninkjes gebouwd en
wanneer nodig ook een machinistenwoning. Deze uit
gaven werden steeds aangevraagd als één grote post:
dus een destillatieinrichting met vier arbeiderswo
ningen, de nodige magazijnruimte, de nodige kleed-
en toiletruimte voor het zich steeds uitbreidende
personeel. De omschrijving luidde dan ook steeds:
„uitbreiding met een tweede destillatie-inrichting”,
dus alles compleet, enz. en regelmatig werd aan het
begrip „uitbreiding met een destillatie-eenheid”
vastgekoppeld de bouw van 4 huisjes voor het per
soneel.

De Voorzitter: Mag ik U even in de rede vallen,
Mijnheer de Bestuursdeskundige. Is ergens vastge
legd, dat, zoals U daareven zeide, „uitbreiding met
een destillatie-inrichting” de bouw van die woningen
insluit?

De heer Van Stuivenberg: Dat bleek uit de be
grotingen, die ik evenwel niet bij mij heb.

De Voorzitter: Dat bedoel ik niet. Op een be
groting werd gevraagd om „uitbreiding met een
destillatie-inrichting”.

De heer Van Stuivenberg: De benodigde gebou
wen werden regelmatig aangevraagd. Mijnheer de
Voorzitter.

De Voorzitter: Ik moet mij wel sterk vergissen,
maar ik meen van niet.

De heer Van Stuivenberg: Dat gebeurde reeds
in vorige jaren.

De Voorzitter: Indien dat er in die vorige jaren
bij had gestaan, zou ik het wel weten. Ik heb hier
bv. de begroting van het jaar 1948.

De heer Van Stuivenberg: Neen, Mijnheer de
Voorzitter. Ik spreek van de vorige jaren; ik spreek
niet over 1948. Er zijn in 1931 vier huisjes gebouwd,
in 1940 twee, in 1944 zijn er vier stenen huisjes ge
bouwd bij de vierde plant; bij de 5de plant zijn ei-
vier stenen huisjes en met de 6de plant eveneens
weer vier stenen huisjes gebouwd. Deze zijn steeds
uit dezelfde centrale post bekostigd.

De Voorzitter: Ik heb hier bv. de omschrijving
van een post voor een destillatie-inrichting voor
Curagao op de begroting 1948: „Het ligt in de bedoe
ling om, indien deze verkrijgbaar zijn, economischer
werkende destillatie-inrichtingen van grotere capa
citeit te bestellen. Voor bestelling van 1 zulk een
inrichting is een bedrag van f. 350.000,— opge
bracht. De inrichtingen zullen voorzien worden van
stadsvuilverbrandings-ovens”. Van gebouwen wordt
er hier niet gerept.

De heer Van Stuivenberg: Maar waar U het
over heeft, is Curagao, Mijnheer de Voorzitter, en ik
had het steeds over Aruba; daar heeft de heer Van
der Meer over gevraagd.

De Voorzitter: Maar het gaat mij om die om
schrijving. Werd indertijd dezelfde omschrijving ge
bezigd als men nu hier voor Curagao gebruikt ?
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De heer Van Stuivenherg: Bij de omschrijving
van Curasao zijn geen arbeiderswoningen aange
vraagd, Mijnheer de Voorzitter, omdat die apart zijn
aangevraagd, maar voor Aruba niet; daar waren zij
in de post inbegrepen.

De Voorzitter: Maar zonder dat het er bij ver
meld werd, dat daar gebouwen bij inbegrepen waren.

De heer Van Stuivenherg: Er stond altijd als
omschrijving vermeld: „een destillatie-inrichting
met bijbehorende gebouwen”. Van het begin af aan
is het zo geweest, dat voor elke destillatie-inrichting
een kerngroep van vier huisjes gebouwd werd. Dat
blijkt, omdat regelmatig ook bij iedere nieuwe des
tillatie-inrichting vier arbeiders een huisje kregen.
Zo is het regelmatig gedurende 15 jaar gegaan. Al
leen zijn voor Curasao op deze begroting voor de
destillatie-inrichting op Mundo Nobo de huisjes
apart vermeld en nu apart op de suppletoire begro
ting aangevraagd, voor een bedrag van f. 64.000,— ;
vóór die tijd waren zij altijd in de uitbreiding begre-
pen.

De overweging, waarom die mensen vrij wonen
hebben gekregen, is reeds in de stukken uiteengezet;
zij is van technisch en financieel-economische aard.
Wanneer die mensen niet bij het bedrijf zouden wo
nen, zou op elke wacht reservepersoneel moeten ko
men, omdat er wel eens mensen wegblijven, vooral
bij het verwisselen van de nachtploeg om 12 uur ’s
nachts. Om dat reservepersoneel daar niet te hoeven
hebben, heeft het Bestuur de mensen vrij wonen
aangeboden. Him werd gezegd: als je je beschikbaar
wil stellen om thuis te blijven of in te vallen, wan
neer het nodig is, kun je hier gratis wonen. Dat is
van 1931 af zo op Aruba gegaan met de mensen, die
in de omgeving van Balashi wilden komen wonen.

Voor Curasao zijn nu op deze begroting 8 huis
jes aangevraagd, d.w.z. voor de kerngroep voor 2
destillatie-inrichtingen. Het Bestuur is van mening,
dat de mensen hier dezelfde rechten — voordelen
zou ik het niet mogen noemen, want zij praesteren

, er iets voor — moeten hebben als op Aruba.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voorzit
ter. De uiteenzetting op mijn tweede vraag slaat niet
op de vraag zelf. Ik vroeg wie het zo had bepaald en
krachtens wat en niet waarom. Ik zou daar alsnog
gaarne antwoord op krijgen.

De heer Van Stuivenherg: Ik kan hier niet an
ders op antwoorden dan dat het bij een besluit van
de Gouverneur is geweest. Mijnheer de Voorzitter,
De Gouverneur heeft goedgevonden, dat deze men
sen de woningen betrokken.

De heer Mr. Van der Meer: Ik zou het zeer op
prijs stellen. Mijnheer de Voorzitter, indien de Sta
ten een afschrift konden krijgen van de beschikking,
waarbij indertijd deze woningen voor deze prijzen of
afwezigheid van prijzen ter beschikking zijn gesteld.
Misschien kan dat afschrift aan de Staten vóór de
behandeling van de begroting 1949 gestuurd wor
den, want er doen zich nl. verschillende zeer merk
waardige dingen voor. Het blijkt, dat op Aruba van
gouvernementsgelden 19 huizen zijn gebouwd, ter
wijl er nimmer in de begroting, voor zover ik kan
nagaan, over huizen is gesproken. Ik zie in de be
grotingen geregeld: uitbreiding met destillatie-in
richtingen, maar het woord bijgebouwen heb ik er
niet bij kunnen vinden. Misschien dat het hier of
daar staat, maar dan nog is een bijgebouw van een
^estillatie-inrichting geen woonhuis. Ik heb het ge
voel, Mijnheer de Voorzitter, dat ten aanzien van de
manier, v/aarop deze gelden zijn verkregen, een grove
misleiding van de Staten heeft plaatsgevonden; mis
schien zelfs wel van de Koloniale Raad. Het is wer
kelijk zeer erg, dat men kans ziet, zonder dat het
vertegenwoordigend college zich van iets bewust is,
19 huizen te bouwen. Ik vraag mij af: wat voor nut
heeft het dan om gelden te voteren of niet te vo
teren, als men het toch onder een andere bewoor
ding kan besteden? Ik vind dit, zoals ik reeds zei,
werkelijk grove misleiding!

Maar er is nog iets anders. Mijnheer de Voor
zitter. Er bestaat op Curagao een woningregeling,
opgenomen in P. B. No. 76 van 1938. Daar staat in,
dat de Gouverneur bepaalde mensen kan verplich
ten in een dienstwoning te gaan wonen. Onder deze
mensen vallen o.m. stokers en verdampingspersoneel
van het waterleidingbedrijf. Artikel 2 van die rege
ling zegt, dat in zo’n geval het gouvernement ver
plicht is huur te berekenen ad 12%% van het in
komen — niet van de bezoldiging, maar van het in
komen — althans de werkelijke huurwaarde volgens
de gebruiksbelasting. In artikel 3 van diezelfde
woningregeling houdt de Gouverneur zich het recht
voor om af te wijken van artikel 1, dat is dus af te
wijken van het aanwijzen van de personen, maar
houdt zich niet de bevoegdheid voor om af te wijken
van de huur, die betaald moet worden. Ik meen hier
direct de conclusie te mogen trekken, dat hoe deze
^aak ook in elkaar zit, er iets loos moet zijn. Indien
deze mensen ter plaatse moesten wonen in een dienst
woning, had het gouvernement zoveel huur móeten
incasseren en als het gouvernement de huur niet
heeft ontvangen, heeft het gouvernement door het
gebrek aan zorg, van wie dan ook, schade geleden
en een ernstige schade ook, van 17 huizen, misschien
zelfs wel van alle 19. In de Curagaose Comptabili-
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ceitswet^ Mijnheer de Voorzitter, opgenomen in P.
B. No. 63 van 1910, staat in artikel 37:

„Alle landsdienaren, die zonder ter zake rekenplichtig
te zijn door onrechtmatige handelingen of door het nalaten
van de zorg, waartoe zij gehouden zijn, middellijk of on
middellijk aan de kolonie schade toebrengen, zijn verplicht
die schade te vergoeden.

De vervolging van en het verhaal op de bedoelde
landsdienaren in Nederland, hunne erfgenamen of recht
verkrijgenden geschieden volgens de regelen, bij de Eijks-
wetten vastgesteld of vast te stellen.

Voor Curajao werd door Ons in dit onderwerp voor
zien.”.

E r bestaat dus enerzijds de verplichting. Mijn
heer de Voorzitter, huur te incasseren. Wie zich
niet aan die verplichting houdt, pleegt in ieder ge
val een onrechtmatige, immers een onwetmatige,
daad en berokkent daardoor aan dit gebiedsdeel
schade en degene, die dat doet, is verplicht deze
schade aan het gebiedsdeel te vergoeden.

Bij Koninklijk Besluit van 13 Januari 1911, op
genomen in publicatieblad munmer 14 van 1911,
staat de regeling van het verhaal op die landsdie
naren, die aan de kolonie Suriname of Curasao scha
de hebben toegebracht. Artikel 1 zegt dan, dat de
Gouverneur, op aanwijzing van de Algemene Reken
kamer, een onderzoek moet instellen en eventuele
maatregelen nemen en in artikel 4 staat, dat de Gou
verneur dat ook kan onderzoeken zonder aanwijzing
van de Rekenkamer. Ik vraag mij af. Mijnheer de
Voorzitter, of het de bedoeling is, dat de hand
wordt gehouden aan wettelijke bepalingen en met
name aan de wettelijke bepalingen, die ik zoeven heb
voorgelezen. Het is mij een raadsel doodleuk in een
van de stukken te lezen, dat er 19 gouvernements
huizen zijn, waarvoor alles bij elkaar f. 80,— per
maand huur wordt betaald, terwijl niemand zich
blijkbaar ook maar enigszins realiseert, dat dit een
schadepost voor het gouvernement betekent.

Ik zou gaarne vóór de behandeling van de be
groting voor 1949 van het Bestuur willen vernemen,
of men een onderzoek als hier bedoeld zal instellen,
of men dus de comptabiliteitswet zal naleven, en
zoja hoe. Ten tweede zou ik zeer graag een lijst wil
len ontvangen van alle woningen in eigendom van
het gouvernement, met uitzondering van die, welke
onder de administratie van het departement van so
ciale- en economische zaken vallen, met vermelding
van de huurbedragen en van de wijze, waarop men
to t deze huren is gekomen. Ik zou gaarne willen
vernemen. Mijnheer de Voorzitter, of het Bestuur
deze toezeggingen kan doen.

van Curasao in pacht te hebben, maar de wijsheid,
van Aruba heeft de heer Van der Meer zeer zeker
niet in pacht! Als het gereleveerde op Aruba is ge
beurd, zal de Gezaghebber er wel kennis van dragen
en ook de Raad van Politie. Ik geloof, dat derge
lijke kleinigheden tot de competentie van de Raad
van Politie behoren en ik geloof ook, dat de Raad
van Politie hier kennis van draagt. Het gaat de heer
Van der Meer niets aan. Mijnheer de Voorzitter!

De heer Van Stuivenberg: Ik heb met aandacht
het betoog van de heer Van der Meer gevolgd. Mijn
heer de Voorzitter. E r is alleen één ding, dat m.i.
onjuist is, nl. dat schade berokkend is door de hu
ren niet te innen. Ik heb zojuist naar voren ge
bracht, dat die mensen vrij wonen hebben, maar
dat dat een compensatie is voor een dienstverlening.
Derhalve één van beide: U vordert de huur, maar
betaalt dan de arbeiders extra-loon voor hun dienst
verlening en aangezien — het is misschien een beet
je minder mooi, dat ik dit moet zeggen — het
niet-betalen van de huur minder was dan het over
werk of de dienstverlening, die betaald moest wor
den, koos het gouvernement het voordeligste en dat
was het gratis laten wonen van de mensen. Niet
alleen uit een oogpunt van financiële overweging
liet men deze mensen vrij wonen, maar ook om daar
mede de geschikte mensen de gelegenheid te geven
bij het bedrijf te komen wonen. Dat was de overwe
ging en het Bestuur van de Nederlandse Antillen
heeft niemand benadeeld en er zijn daardoor ook
geen gelden verduisterd of zoek geraakt. Het voor
deligste is door het gouvernement gekozen en dat
was het vry wonen.

De Voorzitter: Maar waarom heeft het Bestuur
niet de gewone weg gekozen om het eerst in een
besluit te regelen, evenals dat geregeld is voor an
dere woningen, waarvoor vrijstelling bestaat? Daar
gaat het de heer Van der Meer om.

De heer Van Stuivenberg: Mijnheer de Voor
zitter, omdat de regeling voor vrijstelling van wo
ningen van veel latere datum is. Toen die uitkwam,
woonden deze mensen al op Balashi. Van de zijde
van de Watervoorzieningsdienst is daar wel dege
lijk op gewezen; er werd besloten de mensen daar
vrij te laten wonen, dus zonder huur te betalen. E r
is dus helemaal geen kwestie van, dat een ambte
naar de huur niet heeft geïnd.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. De heer
Van der Meer woont misschien al een lange tijd op
Curagao en kan dan misschien beweren de wijsheid

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik ken
de details van dit onderwerp. Objectief kan ik U
zeggen, dat de mensen geweigerd hebben om daar
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te wonen, als zij geen woningen konden krijgen. Ik
moet hieraan toevoegen, dat het verkeer op Aruba
niet zo goed is als op Curagao. Vandaar dat de men
sen gezegd hebben: als je me een woning geeft, wil
ik wel op Balashi wonen. U moet dit zien als een
compensatie. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Kan de Bestuursgemachtigde
misschien nog de toezegging doen, die de heer Van
der Meer gevraagd heeft?

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
De heer Van der Meer heeft ernstige beschuldigin
gen tegen het Bestuur geuit; hij heeft de woorden
gebruikt: „opzettelijke misleiding”. Hetgene, waar
het hier over gaat, is gebeurd vóór de periode, ge
durende welke dit Bestuur zitting heeft, maar ik
geloof geen ogenblik, dat er kwestie is geweest van
„opzettelijke misleiding”.

De Voorzitter: Mag ik U even in de rede vallen,
Mijnheer de Bestuursgemachtigde? De heer Van der
Meer heeft niet gesproken van „opzettelijke mislei
ding”, maar van „misleiding”.

De heer Statius Muller: Dan wil ik dat zo wij
zigen, Mijnheer de Voorzitter, maar ik geloof toch
niet, dat dat de bedoeling kan zijn geweest. Zoals
de heer Eman daareven zeide, geloof ook ik, dat een
en ander is geschied in overleg met de Gezaghebber
en de Raad van Politie op Aruba. Mij is van deze
zaak niets bekend, maar ik zal de zaak onderzoeken
en nagaan hoe het gegaan is en of er schade kan
zijn geleden, hetgeen waarschijnlijk niet het geval is.
Men moet wel bedenken, dat, als die mensen elders
woonden en zij telkens afgehaald moesten worden,
dat veel meer gekost zou hebben. Dit is dus een
compensatie geweest. Ik ken de zaak echter niet
grondig: ik zit pas kort in het College, maar ik zal
haar onderzoeken en de uitslag van dat onderzoek
aan de Staten mededelen.

Er wordt hier bij herhaling van het onderwerp
afgeweken, doordat men gaat spreken van dienst
verlening en van motieven. Ik heb de wettelijke re
gelingen aangehaald en wat voor goede motieven
men ook kan hebben om daarvan af te wijken, het
blijft een onwetmatig iets, als men daarvan afwijkt.
Men heeft gesproken van dienstverlening. Mijnheer
de Voorzitter, ik moet dat echter bestrijden. Ik wil
bv. weten wat voor dienstverlening een klerk, die
in Oranjestad op kantoor zit, voor de plant ver
richt, als hij daar voor niets mag wonen. Daar heeft
U een duidelijk voorbeeld. Er zijn nog meer mensen,
die daar wonen en die ten eerste niet verplicht
kunnen worden om daar te wonen, maar die er ook
verder niets te maken hebben, althans hun werk is
niet van die aard, dat zij er dagelijks bij móeten zijn.
Timmerlieden en metselaars zijn niet bepaald diege
nen, waar de woningregeling over spreekt. Ik heb
het speciaal gehad over de mensen, die in de wo
ningregeling genoemd staan, nl. stokers en verdam-
pingspersoneel. Ik kan niet inzien, hoe het mogelijk
is, dat het gouvernement geen schade heeft gele
den. Er zal geen particulier zijn, waar dan ook ter
wereld, die 19 huisjes heeft en die ze gaat wegge
ven. Hij mag nog zulke goede motieven hebben.
Mijnheer de Voorzitter, maar er moet toch ergens
een schoen wringen, want er bestaan nu eenmaal re
gelingen en daar moet men de hand aan houden.
Indien de gemachtigde van het Bestuur mij ook die
beide andere punten kan toezeggen, zou ik gaarne
willen overgaan tot het amendement. Die andere
punten zijn dus: een afschrift van de beschikking,
waarbij het is toegestaan, beter gezegd: zou zijn
toegestaan en ten tweede de lijst, waar ik over ge
sproken heb, een en ander vóór de behandeling van
de begroting 1949.

De heer Statius Muller: Ik zal trachten hieraan
te voldoen. Ik zal laten onderzoeken of die beschik
king bestaat en zoja, haar overleggen, alsmede de
lijst, welke de heer Van der Meer gevraagd heeft.

De heer Mr. Van der Meer: Ik wil er nog even
op wijzen. Mijnheer de Voorzitter, dat ik gevraagd
heb om lo. een afschrift van de beschikking — als
die bestaat — waarbij bepaald is, dat er f. 40,—
huur, respectievelijk niets geen huur zou wordgn ge
heven, 2o. het onderzoek, dat de Bestuursgemachtig
de zoeven heeft toegezegd en 3o. een volledige lijst
van de gouvemementswoningen, met uitzondering
van die, welke onder Sociale- en Economische Zaken
ressorteren, met vermelding van de huren en de wij
ze waarop de huren zijn tot stand gekomen. Dat zijn
de vragen die ik gesteld heb.

De heer Mr. Van der Meer: Ik heb dan een
amendement. Mijnheer de Voorzitter, om f. 64.000,—
van deze post af te voeren, zijnde de gelden, die be
steed zullen worden voor dienstwoningen — om even
de uitdrukking te gebruiken — op Curagao. Ten
eerste is het nu reeds December en de kans, dat deze
gelden nog uitgegeven kunnen worden, is vrij gering,
maar boven alles, zal het toch wel wenselijk zijn, dat
wij eerst eens wat klaarheid krijgen in deze huizen
geschiedenis op Aruba. De heer Eman meent, dat ik
het tegen de huizen heb, maar daar heb ik met geen
woord over gesproken; ik heb het alleen maar gehad
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over de gederfde huren en voordat wij nu weer hui
zen gaan voteren — die dit jaar waarschijnlijk toch
niet gebouwd zullen worden — en voordat wij nu
misschien in een andere impasse geraken, zou ik toch
wel graag het overzicht willen hebben, dat zoeven
door de Bestuursgemachtigde is toegezegd. Ik stel
daarom voor deze f. 64.000,— voorlopig maar van
deze begroting af te voeren. Ik kan mij wel voor
stellen, dat bij een waterdestillatie-inrichting enkele
dienstwoningen gewenst zijn, maar dat is helemaal
de zaak niet, waar het hier om gaat. Ik wil alleen
zien, dat dergelijke dienstwoningen overeenkomstig
de wettelijke bepalingen en ten interesse van het
gouvernement zullen worden geëxploiteerd, als ik
het zo even mag uitdrukken.

Indien mijn amendement ondersteund wordt, zou
ik daarom deze f. 64.000,— gaarne voorlopig van de
begroting willen afvoeren. Nogmaals, Mijnheer de
Voorzitter, zonder principieel tegen de aanwezigheid
van dergelijke woningen te zijn.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren E. Jonckheer en Dr. Maal.

Het amendement, vervolgens in stemming ge
bracht, wordt met algemene stemmen aangenomen.

De artikelen 280201, als gewijzigd bij Ie nota
van wijzigingen en staande de vergadering hij ameyi-
dement, 280203^ 280205, 2801^02, als gewijzigd hij
Ie nota van wijzigingen, 280505 en 280806, als inge
voegd hij Ie nota van wijzigingen, worden achter
eenvolgens zonder verdere discussie en zonder hoof
delijke stemming aangenomen.

Artikel 280701, als gewijzigd hij Ie en 3e nota
van wijzigingen.

De heer Bitter, deskimdige van het Bestuur:
Mijnheer de Voorzitter. De laatste tijd zijn er ern
stige moeilijkheden ondervonden met de koelinstal
laties van de markten aan het Waaigat en aan de
Naniesteeg. Deze koelinstallaties gaven al geruime
tijd geleden moeilijkheden, maar er bestond geen mo
gelijkheid om ze te vervangen. Zij werden steeds
maar door Openbare Werken gerepareerd. Zeer on
langs werd echter vanwege dit departement mede
gedeeld, dat de installaties niet meer herstelbaar
waren en in overweging gegeven, om tot vernieu
wing over te gaan. De raming van kosten werd op
f. 15.000,— gesteld. Dit is zeer nodig, omdat de sla
gers nu hun vleeswaren geregeld een paar keer per
dag heen en weer moeten brengen van het koel- en
vrieshuis op Parera naar de markten. Dit geeft al
lerlei moeilijkheden en betekent rinancieel verlies

voor die mensen. Bij de verschillende nota’s van wij
zigingen hebben wij verlaagd; by de laatste nota
van wijzigingen was de verlaging f. 50.000,—. Het
Bestuur stelt nu voor deze laatste verlaging te ver
minderen met f. 15.000,— en dus de verlaging te
brengen op een bedrag van f. 35.000,— instede van
f. 50.000,—, waardoor het mogelijk zal zijn om on
middellijk bestellingen te plaatsen voor nieuwe koel
installaties.

De Voorzitter: Maar wij zijn nu aan het eind
van het jaar en dit betreft de begroting 1948. Denkt
U, Mijnheer de Bestuursdeskundige, dat U de beno
digde installaties en machines nog dit jaar kan krij
gen?

De heer Bitter: Hieromtrent is geinfonneerd.
Mijnheer de Voorzitter. Die koelinstallaties kunnen
onmiddellijk geleverd worden; het gaat er om, dat
wij de bestelling nu omniddellijk kunnen plaatsen.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de door
het Bestuur voorgestelde wijziging, wordt artikel
280701, als gewijzigd bij Ie en 3e nota van wijzi
gingen en staande de vergadering door het Bestuur,
zonder discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen, alsmede de artikelen 280801, als gewij
zigd hij 3e nota van wijzigingen, 290103, 290101f, als
ingevoegd hij Ie nota van wijzigingen, 300101, als
gewijzigd hij 3e nota van wijzigingen, 300102, 300201
,en 300301, als ingevoegd hij Ie  nota van wijzigingen.

Artikel 300405, als gewijzigd hy Se nota van wij
zigingen.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou gaarne van het Bestuur willen vernemen, hoe
het staat met de verharding van de wegen op Aruba.
Als ik goed ingelicht ben, zijn de daarvoor toege-
stane gelden opgeraakt en 2ajn tientallen Arubaan
se arbeiders ontslagen. Ik zou gaarne willen verne
men, of dit gerucht op waarheid berust. Mijnheer de
Voorzitter.

De heer Ir. Groote: Het Bestuur zal gaarne aan
het bezwaar, dat de heer Irausquin geopperd heeft,
tegemoet komen door deze post voor dit jaar met nog
f. 10.000,— te verhogen. Dan kunnen de ploegen
doorgaan.

Geen der leden heeft bezwaar tegen deze door
het Bestuur voorgestelde wijziging.

Ailikel 300405, als gewijzigd bij 3e nota van wij
zigingen en staande de vergadering door het Be-
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siüur, alsmede de artikelen 3001̂ 06, als ingevoegd bij
3e nota van wijzigingen en 300603, worden achtereen
volgens zonder discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Artikel 300806, als ingevoegd bij Ie nota van
wijzigingen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Deze post betreft het voorschieten van een
bedrag van f. 100.000,— aan de Electriciteitsmaat-
schappij op Bonaire. Ik verzoek om verschillende re
denen hoofdelijke stemming over deze post. De eer
ste reden is, dat wij eigenlijk nog niet precies we
ten, wat nu met dit geld zal worden gedaan. Wij ge
ven op Bonaire reeds subsidie voor dagstroom, als
ook voor nachtstroom. Moeten wij nu ook nog be
drijfskapitaal geven? Ik geloof, dat wij daarmee wel
een beetje erg ver uit de buurt raken. Het wordt
tijd te overwegen om, indien dit bedrijf niet zelf
voor het nodige kapitaal kan zorgen, dit door het
gouvernement te laten overnemen. Om in dit sta
dium f. 100.000,— te gaan lenen — tegen welke zeker
heid en tegen welke rente? — daar voel ik niets
voor en ik veronderstel, dat er verschillende andere
leden zijn, die het met mij eens zijn, dat zoiets niet
zo maar tussen neus en lippen door moet worden
gedaan. Het is nu het tijdstip om te overwegen, ge
zien al de subsidies, die gegeven moeten worden en
gezien deze aanvraag, hoe of nu uiteindelijk de elee-
triciteitsvoorziening van Bonaire moet geschieden.
Als het gouvernement het geld mag fourneren en
anderen de winsten op mogen strijken, dan voelt
niemand daarvoor. Aangezien hier verder geen ge
gevens bekend zijn en het in ieder geval niet aan
gaat, dat het gouvernement bedrijfskapitaal voor
particuliere ondernemingen verschaft, verzoek ik
hoofdelijke stemming over dit artikel.

De heer De Jongh: Mijnheer de Voorzitter. Ik
ben het geheel eens met de heer Van der Meer, dat
wij niet op losse gronden f. 100.000 kunnen geven
zonder te weten wat er mee gebeurt. Wanneer wij
van het gouvernement een of ander bewijs zouden
hebben gekregen, dat het noodzakelijk is om de in
dustrieën op Bonaire van electrische stroom te kun
nen voorzien, zou ik mijn stem aan het voorstel kun
nen geven, maar nu ben ik het geheel eens met het
betoog van de heer Van der Meer.

De heer Statius Muller: Deze zaak is bij het
Bestuur in overweging. Mijnheer de Voorzitter. Het
is bezig een oplossing te zoeken. Ik voel veel voor
het argument van de heer Van der Meer en daarom
neem ik deze post, in afwachting van een andere op
lossing, terug.

De Voorzitter: Mijne Heren. In de vorige ver
gadering hebben de stemmen gestaakt bij de stem
ming over het voor het Persbureau Aneta aange
vraagd bedrag op artikel 20706. De heer Dr. Maal
had toen een amendement ingediend om dat bedrag
af te voeren. Ingevolge artikel 96, lid 3, van de
Staatsregeling is toen de stemming daarover uitge
steld tot de eerstvolgende vergadering. Ter voldoe
ning daaraan breng ik het amendement thans in
herstemming.

Het amendement wordt verworpen met 5 tegen
4 stemmen. Voor stemden de heren Mr. Van der
Meer, E. Jonckheer, Dr. Maal en Irausquin.

Vervolgens worden de artikelen I, als gewijzigd
bij Ie, 2e en 3e nota van wijzigingen en staande de
vergadering bij amendement en door het Bestuur,
alsmede de titel, de overweging en het ontwerp in
zijn geheel, als gewijzigd bij Ie, 2e en Se nota van
wijzigingen en staande de vergadering bij amende
ment en door het Bestuur, zonder verdere discussie
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

De Voorzitter stelt vervolgens aan de orde van
behandeling punt 3 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging en aanvulling van de
„Slacht- en keuringsverordening 1933” (P. B. 1933,
no. 17) (191̂ 6—19It7-lt; 19^2-19^3-19) en opent de
algemene beraadslaging.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
gaat de Voorzitter vervolgens over tot de artikels-
gewijze behandeling van het ontwerp.

De artikelen 1 en 2, alsmede het opschrift, de
overweging en het ontwerp in zijn geheel worden
achtereenvolgens zonder discussie en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen.

Hierop stelt de Voorzitter aan de orde van be
handeling punt 4 van de agenda: ontwerp-landsver-
ordening tot wijziging en aanvulling van de Subsi
dieverordening Bijzonder Onderwijs 1935 (P. B.

.1935 no. U )  (19Jf8-1949-If3; 19Jf7—19^8-53) en
opent de algemene beraadslaging.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter.
Deze verordening betreft het verhogen van de toe
lage aan de bijzondere scholen voor het onderhoud
van de lokalen. In de nota naar aanleiding van het
eindverslag zegt het Bestuur, dat het Vicariaat als
beheerder van de bijzondere scholen f. 225,— aan
gevraagd heeft voor de stadsscholen en f. 170,—
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voor de buitenscholen. Het Bestuur wil de bestaande
bedragen verhogen met 33^/s%, maar is het niet
eens met de door het Vicariaat genoemde. Wij hebben
in de stukken gevraagd, wat de onderhoudskosten
van de openbare scholen zijn. Nu komt het Bestuur
met een — ik zou zeggen: koddig — argument en
zegt dit niet te kunnen beoordelen, omdat er te wei
nig openbare scholen zijn. Ik zou juist zeggen, dat
het, wanneer men weinig scholen heeft, vrij gemak
kelijk, althans gemakkelijker is, dan wanneer men
veel scholen heeft om te oordelen, wat zo’n school
aan onderhoud kost.

Wat ik echter ook niet begrijp is het volgende.
Een jaar geleden, 4 December 1947, is dit ontwerp
aangeboden en nog is het Bestuur er niet achter,
wat het onderhoud van een klasselokaal kost. Ik
zou zeggen, dat het, als men een sommetje maakt,
ook al heeft men geen scholen, toch uitgerekend
kan worden. Men gaat na hoe dikwijls een school
geverfd moet worden, hoe dikwijls een timmerman
aan zo’n lokaal te pas komt en wat de onderhouds
kosten aan werksters is en dan komt men toch op
een bedrag. Ik vind dus, dat het Bestuur zijn stand
punt, om de bestaande bedragen te verhogen m.et
33V3%, in het geheel niet verdedigt. Ik zal evenwel
toch voor het ontwerp stemmen, maar zou het Be
stuur willen verzoeken om zo spoedig mogelijk nu
eens na te gaan, hoeveel het onderhoud van een
schoollokaal kost. De onderhoudskosten van een
schoollokaal van f. 225,— per jaar voor een school
in de stad en van f. 170,— voor de buitendistricten
lijken mij namelijk betrekkelijk weinig. Ik geloof, dat
het Vicariaat groot gelijk heeft met deze bedragen
te vragen.

Ik heb verder nog heel iets anders. Mijnheer de
Voorzitter. Plotseling komt bij de nota naar aan
leiding van het eindverslag een nota van wijzigingen
en, terwijl het ontv/erp gaat over het verhogen van
de bedragen voor het onderhoud van lokalen, wordt
er daarin ineens over gesproken, dat de Gouverneur
kan bepalen, dat, wanneer een school naar zijn oor
deel een dag- of een avondconcierge nodig heeft, zij
die betaald kan krijgen. Maar wat heeft dat nou te
maken met onderhoud van lokalen? Toch niets.
Mijnheer de Voorzitter! Bovendien wordt dat voor
gesteld zonder een woord van toelichting; men moet
het zelf maar uitvinden. Ik ben wel vóór het voor
stel, want wij begrijpen het wel, maar ik bedoel, dat
dit een weinig fraaie wijze van handelen is.

Bovendien komt er dan ineens een nieuw artikel
34 bij, dat bepaalt, dat iemand, die voor 5 jaar in
vaste dienst bij het Bijzonder Onderwijs uitgekomen
is, doch binnen die tijd die vaste dienst moet ver
laten, toch het Bijzonder Onderwijs de uitrustings-

en overtochtskosten niet behoeft terug te betalen,
wanneer hij later in tijdelijke dienst die 5 jaar vol
maakt. Gedacht wordt dus aan een onderwijzeres,
die in die 5 jaar trouwt en na het trouwen in tijde
lijke dienst overgaat. Dat heeft toch ook, zou ik zo
zeggen, in totaal niets te maken met het onderhoud
van lokalen. Hier wordt wel een toelichtinkje bij
gegeven, maar om dat in de nota naar aanleiding
van het eindverslag naar voren te brengen, is toch
weinig elegant. Ik ben'er wel voor, want het is niet
zo belangrijk en wij begrijpen het allemaal wel, maar
men springt hier toch maar raar met de wetgeving
om. De bedoeling is, dat er eerst een ontwerp komt
met een memorie van toelichting, gevolgd door een
voorlopig verslag,, een memorie van antwoord enz.,
maar om in het allerlaatste stadium met geheel nieu
we onderwerpen aan te komen komt m.i. niet te pas.

De heer Dr. Goslinga: Ik zal gaarne antwoor
den op de vragen en opmerkingen van de geachte
afgevaardigde, de heer Mr. Smeets, Mijnheer de
Voorzitter. Ik zal het dan in de eerste plaats heb
ben over de openbare scholen. De heer Smeets denkt
enigszins in de richting van de Nederlandse wet,
waar het gemiddelde van de uitgaven per leerling
voor de openbare scholen het maximum is tot het
welk de uitgaven voor de bijzondere scholen kunnen
stijgen. Die verhouding hebben wij hier niet, aange
zien die regeling bij een klein openbaar en groot
bijzonder onderwijs zeer ongunstig is voor ’s Lands
kas, want de kleine inrichtingen kosten altijd veel
meer gemiddeld per leerling dan grotere. Het gaat
verder in Nederland niet per lokaal, maar per leer
ling. De gedachte van de heer Smeets is daarom niet
zo gemakkelijk uitvoerbaar en zou alleen maar kos
ten meebrengen. Wat nodig is, wordt betaald, maar
wanneer wij een weg vinden, welke goedkoper is om
een school schoon te houden en te onderhouden
— want dat hoort bij elkaar — dan wordt daar be
taald, wat nodig is, maar wordt niet het gemiddelde
genomen van de openbare scholen, die in het alge
meen gevestigd zijn in de dicht bevolkte centra en
meestal niet op het platteland, waardoor het onder
houd van eerstbedoelde scholen duurder is. Wij kun
nen dat wel eens nagaan, maar de omslag is niet ge
makkelijk, omdat de openbare scholen ontzettend
veel gebruikt worden voor andere doeleinden, zodat
het niet juist zou zijn om dat alleen te laten drukken
op het onderwijs en dan een gelijksoortige uitkering
te doen. De verhoging is na veel overleg voorgesteld.
De vorige Gouverneur heeft nog een onderzoek ge
last naar de stijging van de onderhoudskosten. Dat
is toen gevraagd aan de dienst van Sociale- en Eco
nomische Zaken, maar die kon niet alle gegevens
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van het jaar 1935 af, het tijdstip, waarop de eerste
regeling gemaakt is bij elkaar krijgen. De nieuwe
regeling zal waarschijnlijk bevredigend werken en
wanneer die niet bevredigend werkt, zullen onmid
dellijk maatregelen genomen worden. Dit zal blijken
uit de ingezonden kwitanties van de schoolbesturen.
Aan de hand daarvan kan dan worden nagegaan,
of de bedragen, die nu worden voorgesteld, genoeg
zijn. Bovendien bestaat de mogelijkheid een apart
crediet te krijgen voor „verandering van inrichting”,
welke uitgave dan niet op de onderhoudskosten
drukken. De heer Smeets vergeet, dat de verorde
ning op dit punt gewijzigd is, terwijl dit vroeger
drukte op de post onderhoud.

In de tweede plaats zou ik het willen hebben
over de kwestie van de concierge. Mijnheer de Voor
zitter. Deze kwestie is later pas opgekomen, omdat
hier voor het bijzonder onderwijs nieuwe gebouwen
gesticht zijn, waarbij het nodig is, dat een concierge
wordt aangesteld. Ik denk hierbij bv. aan het St.
Thomascollege op het Leonard B. Smithplein; voor
een dergelijk groot gebouw, gelegen in een dichtbe
volkte wijk, is het nodig, dat daar meer toezicht is.
Die mogelijkheid liet de verordening niet toe, of zo
iemand zou uit het bedrag van f. 200.— per lokaal
betaald moeten worden en dat is onmogelijk. Daar
om wordt nu een extra tegemoetkoming hiervoor
aan het bijzondere ondenvijs voorgesteld en ik ben
blij, dat de geachte afgevaardigde het daarmee eens
is.

Tenslotte vroeg de heer Smeets hoe het komt,
dat wij het hier hebben over het terugbetalen van
uitrustingskosten. Mijnheer de Voorzitter. Ik kan
daarop antwoorden, dat de dames, die hier komen,
bijna allemaal trouwen en dan moeten grote bedra
gen terugbetaald worden. Nu wordt voorgesteld dat
uit te stellen om te zien, of zij toch de verplichte 5
jaar halen; dan hoeven die bedragen niet terugbe
taald te worden. In de verordening is uitdrukkelijk
gestipuleerd, dat het schoolbestuur verantwoordelijk
is en niet de bijzonder onderwijzer, maar, wanneer
het schoolbestuur dat bedrag terugbetaalt, probeert
het dat natuurlijk op de betrokkene te verhalen.
Dat dit in hetzelfde ontwerp voorgesteld wordt, is
de schuld van de subsidieverordening. Die verorde
ning bestaat uit heel veel hoofdstukken. Van de ge
legenheid, dat een wijziging van de verordening^ aan
hangig was, is gebruik gemaakt om nog een wijzi
ging voor te stellen. Dit heeft inderdaad met het
oorspronkelijke ontwerp niet zo heel veel te maken.
De hele subsidieverordening wemelt van allerlei on
derwerpen. Vanzelf krijgt men dan bij een herzie
ning ook een staalkaart, waarvan dit een voorbeeld
is.

Ik hoop, dat ik hiermee de geachte afgevaar
digde voldoende heb beantwoord. Mijnheer de Voor
zitter. Ik meen, dat het bijzonder onderwijs het zeer
op prijs zal stellen, indien deze verordening wordt
aangenomen. Er is voorgesteld het onderhavige ont
werp terugwerkende kracht te geven tot 1 Januari
1947; men heeft dit geld dringend nodig, zodat het
een weldaad voor het bijzonder onderwijs zou zijn,
indien de vergadering zou besluiten deze wijziging
aan te nemen.

De heer Mr. Smeets: Ik wil hierop even kort
antwoorden. Mijnheer de Voorzitter. Als ik de ge
achte Bestuursdeskundige goed begrepen heb, heeft
hij gezegd, dat het bij een klein aantal inrichtingen
véél moeilijker of veel duurder is — laat ik het zo
zeggen — om het gemiddelde voor het onderhoud
als basis te nemen voor de uitkeringen voor het on
derhoud van de bijzondere scholen. Het Gouverne
ment heeft echter veel meer gebouv/en dan alleen
scholen en ik kan mij niet voorstellen, dat een schil
der, die een schoollokaal schildert, ook niet de an
dere gebouwen kan schilderen. Het onderhoud van
de openbare scholen kan men dus gerust omslaan
over al die andere gebouwen van het gouvernement
en het verkregen gemiddelde als maatstaf nemen.
Dat dat niet zou gebruikt kunnen worden, begrijp
ik niet erg goed.

De geachte Bestuursdeskundige heeft er ook
de im ichting bij gehaald, maar wat de inrichting met
het onderhoud van klasselokalen te maken heeft,
begrijp ik ook niet erg. Het spijt mij, dat de heer
Goslinga mij niet meer juiste gegevens heeft kun
nen verschaffen.

Voorts zou ik de geachte Bestuursdeskundige
willen aanraden om, wanneer zich weer zo’n geval
voordoet, net zoals nu het geval is met die concierge
en de dames, die gaan trouwen, een nieuw ontwerp
in te dienen. Wanneer het van zo’n eenvoudige aard
is, sturen wij het, nadat het bij ons gekomen is, di
rect terug en zeggen wij, dat ons antwoord als eind
verslag geldt; hij heeft zijn landsverordening er dan
precies even vlug door als op het ogenblik.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. De
kwestie, die door de heer Smeets is aangesneden,
is een delicate, die een langere staart heeft dan men
wel denkt. De gelijkstelling tussen bijzonder en open
baar onderwijs bestaat. Waar men dat practisch
moet doorvoeren, ontstaan bepaalde verhoudingen
en prikkelingen. Ik ben er voor de gelijkstelling tus
sen bijzonder en openbaar onderwijs practisch door
te voeren. De heer Smeets beweert, dat aan open
bare gebouwen, behorende tot het openbaar onder-



285

wijs, meer besteed wordt dan aan de gebouwen, be
horende to t het bijzonder onderwijs. Ik zou zeggen,
dat daarin geen verschil moet zijn en dat men zich
moet baseren op de gelijkstelling.

De heer Dr. Goslinga: Ik wil nog even opmer-
k-ï?. Mijnheer de Voorzitter, dat wij hier handelen
ir geest van de bestaande verordening en dat wij
h>;r niet, zoals in Nederland, de automatische ge-
lij.:s1.elling hebben, maar wat ik zou willen noemen
„d s gelijkbekostiging”. Men heeft expres vaste be
dragen in de verordening vastgelegd, omdat dat ei
genlijk veel gemakkelijker is voor de afrekening dan
het schaalsysteem, waarbij het bijzonder onderwijs
afhankelijk is van het openbaar onderwijs. In Ne
derland is men er ook enigszins van teruggekomen.
Men heeft daar in gemeenten met weinig openbaar
onderwijs of met een bijzonder soort scholen, de
automatische gelijkstelling beperkt en is meer geval
voor geval gaan beoordelen. Dat doen wij nu ook;
neem maar het geval van die concierge. Men heeft
een concierge aan een bepaalde bijzondere school
nodig en dus kennen wij een extra uitkering hier
voor toe aan het schoolbestuur. Met nadruk wil ik
zeggen, dat de gelijkstelling zo goed mogelijk en zo
principieel mogelijk wordt doorgevoerd. Maar er zijn
zoveel verschillen, dat men het niet automatisch kan
doen zonder ergens geld te brengen, waar het mis
schien niet strik t nodig is.

Op voorstel van de Voorztiter wordt vervolgens
de algemene beraadslaging gesloten; waarna over
gegaan wordt tot de artikelsgewijze behandeling van
het ontwerp.

De artikelen 1 en 2̂  als gewijzigd hij nota van
wijzigingen, alsmede het opschrift, de overweging en
het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd hij nota van
wijzigingen, worden achtereenvolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

De Voorzitter schorst hierop de vergadering
voor enige minuten en zegt, dat, alvorens de ver
gadering te hervatten, de Staten even in geheime
vergadering zullen overgaan.

De bode sluit hierop, nadat het aanwezige pu
bliek zich uit de zaal verwijderd heeft, de deuren van
de vergaderzaal.

Na verloop van een half uur worden de deuren
heropend en wordt de vergadering hervat.

De Bestuursdeskundigen, met uitzondering van
de heer Mr. Ellis, zijn niet meer ter vergadering te
genwoordig.

De Voorzitter onderwerpt hierop aan de goed
keuring van de vergadering de notulen van de ver
gaderingen van 14 en 28 October en 12 November
1948 (nos. 12, 13 en 14).

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. E r
gens in notulen nummer 13 wordt gesproken over
röntgentherapie en röntgendiagnostiek. Röntgen-
diagnostiek bestaat hier al, dus dat zou geschrapt
kunnen worden.

De Voorzitter: Volgens de notulen zou U gezegd
hebben, dokter Maal: „Naast radium is er ook nodig
röntgenbestraling, röntgenonderzoek,-diagnostiek en
röntgentherapie; ook dat mist men in de Nederland
se Antillen.”.

De heer Dr. Maal: Dat is niet juist. Mijnheer de
Voorzitter. Röntgendiagnostiek bestaat hier. Dus
dit zou moeten luiden: „Naast radium is er ook no
dig röntgentherapie; ook dat mist men in de Ne
derlandse Antillen.”. Dus het woord „diagnostiek”
doorhalen. Mijnheer de Voorzitter.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de door
de heer Dr. Maal voorgestelde wijziging, wordt al
dus besloten en worden vorengenoemde notulen, aan
gezien verder geen der leden daarop op- of aanmer
kingen heeft, als aldus gewijzigd, goedgekeurd.

De Voorzitter gaat hierna over tot de rond
vraag.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou het Bestuur willen verzoeken om afschriften
van de bagger- en aannemerscontracten in verband
met de havenwerken en de bruggenbouw — dat zijn
contracten, waarbij enorme bedragen betrokken zijn
— aan de Staten te sturen.

De Voorzitter: Ik heb geen bezwaar dat verzoek
over te brengen.

De heer Statius Muller:
Mijnheer de Voorzitter.

Het Bestuur luistert,

De Voorzitter: Heeft het Bestuur bezwaar de
gevraagde stukken over te leggen. Mijnheer de Be-
stuursgemachtigde ?

De heer Statius Muller: Ik zal het verzoek aan
het Bestuur overbrengen. Mijnheer de Voorzitter. Ik
geloof niet, dat bij het Bestuur bezwaar zal bestaan
om die afschriften aan de Staten over te leggen.
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De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik zal
het kort maken en het even hebben over de haven
van Aruba. Ik wil hier iets opgooien nl., dat Aruba
dringend een haven nodig heeft, evenals Curagao.
Ik beschouw zowel de haven van Aruba als die van
Curagao als dringende behoeften. De Arubanen heb
ben gestemd voor credieten voor de haven van Cu-
ragao, maar de haven van Aruba is tot nog toe niet
definitief behandeld. De Staten hebben terecht ge
zegd, dat de kwestie van het stuk terrein, dat direct
verband houdt met het tweede bassin, eerst opgelost
moet worden. Ik wil hierbij direct zeggen, dat de
afhandeling van deze kwestie voor 50% afhangt
van mijn persoon als mede-eigenaar van dat stuk
terrein. Ik kan U de verzekering geven, dat die zaak
binnenkort opgelost zal worden, want ik heb aan
het Bestuur 4.500 m2 grond afgestaan; dat heb ik
helemaal cadeau gedaan aan het Bestuur.

De heer Dr. Maal: Helemaal cadeau?

De heer Eman: Ja, Mijnheer de Voorzitter, hele
maal cadeau en ik ben er zeker van, dat de heer
Maal zoiets niet zou doen. Ik wil U er direct bij zeg
gen, dat ik het gedaan heb met het oog op het al
gemeen belang van Aruba. Natuurlijk zuilen mijn
terreinen in de onmiddellijke omgeving dan ook een
beetje meer waarde krijgen. Dat zijn dus twee vlie
gen in één klap, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Dr. Maal: Dat zou ik niet doen, Mijn
heer de Voorzitter.

De heer Eman: Neen, de heer Maal zou tien
vliegen in één klap willen hebben. Mijnheer de Voor
zitter. Maar ik heb het toch gedaan en ik wil U er
van in kennis stellen, dat die oplossing spoedig
komt. Ik koester nu de hoop, dat de Staten, wanneer
het er op aan komt, geen bezwaar zullen hebben,
want het motief, waarom de Staten indertijd er te
gen waren, dat de maatschappij van Havenwerken
door het Bestuur gemachtigd zou worden om onmid
dellijk de kademuur van het tweede bassin te vol
tooien, is vervallen. Ik kan U mededelen, dat de op
lossing klaar is. Ik spreek de hoop uit, dat de Sta
ten, wanneer deze zaak bij de Staten terugkomt,
evenals het Bestuur, daar heel coulant mee zullen
zijn. De tijd eist een regeling, want, zoals U wel weet,
zou de maatschappij van Havenwerken vóór 1 Ja
nuari 1949 hier iets over moeten weten. Die tijd is
nu bijna om. Ik hoop dus, dat deze kwestie tot te
vredenheid van de Staten zal zijn opgelost en dat,
wanneer het er op aan komt, de Staten ten aanzien
van Aruba even royaal zullen zijn als Aruba ten op
zichte van Curagao is geweest.

Ik wil het even hebben over de reorganisatie
van de politie, Mijnheer de Voorzitter, ofschoon dit
iets is, dat de Procureur-Generaal aangaat. Ik heb
gezien, dat door de Procureur rangonderscheidings-
tekens voor het nieuwe politiekorps zijn voorgesteld.
Volgens dit voorstel krijgt de politie verschillende
gouden sterren; de politie wordt bedekt met gouden
sterren. Mijnheer de Voorzitter. Ik- geloof, dat dat
een beetje te veel is. De politie op Aruba houdt niet
van al die sterren; zij zou liever een eenvoudig uni
form hebben. De mensen worden allemaal burger-
politiemannen en ik weet niet waarom zoveel luxe
aangebracht moet worden. Ook wordt er beweerd,
dat de politie voortaan met een geweer zal moeten
lopen; maar de politie heeft al een pistool en wat
zal zij met een geweer moeten doen? Wij hebben op
Aruba bovendien naast de politie een landmacht en
ik verwacht geen relletjes op Aruba; op Aruba heb
ben wij nooit een relletje van dergelijk grote om
vang gehad, dat er een grote politiemacht bij te
pas moest komen om het te bedwingen. En mocht
het op relletjes aankomen, dan hebben wij toch de
landmacht op Aruba? De landmacht kan altijd een
handje helpen, wanneer de zaak erger wordt. Ik zie
dus niet in, waarom wij voor Aruba een post moeten
krijgen voor aanschaffing, onderhoud en adminis
tratie van 200 geweren, want wat doet de politie met
geweren? Als het is, omdat men een aanval uit het
buitenland vreest, wil ik opmerken, dat wij
op Aruba niet eens kanonnen hebben; wij moeten
dan iets anders als verdedigingsmiddel gebruiken.
Ik zie dus niet in — en ik zeg dit ook namens de
kleine politiemannen op Aruba — waarom de politie
met een geweer zal moeten rondlopen; zij hebben
toch reeds een pistool? Dat neemt tijd in beslag
en brengt onkosten met zich mee. Dit is hetgeen
ik v/ilde opmerken ten aanzien van het voorstel van
de Procureur-Generaal in verband met de reorgani
satie van de politie. Door dit voorstel wordt aan
de politie een tintje gegeven, dat zij soldaten blijven,
terwijl wij juist burgerpolitie zouden krijgen.

Laatst, Mijnheer de Voorzitter, hebben wij hier
gesproken over de verbinding tussen de Boven- en
de Benedenwindse Eilanden. Het Bestuur is daarin
coulant geweest en heeft de zaak zodanig bevorderd,
dat er een contract tot stand is gekomen, waarbij
het onderhoud van die verbinding werd opgedragen
aan het stoomschip ,,Willemstad”. Nu het er echter
op aan komt, dat dat schip met zijn dienst moet be
ginnen, blijkt, dat er geen radio aan boord is. Het
Bestuur heeft de eigenaar nu medegedeeld, dat het
schip niet voor die dienst gebruikt kan worden, aan
gezien er geen radio aan boord is. Dat het Bestuui
eist, dat aan boord van schepen radio aanwezig moet
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zijn, vind ik uitstekend en terecht. Maar op Aruba
zijn er o.a. 800 mensen van de Bovenwindse Eilan
den, die juist nu ter gelegenheid van het Kerstfeest
en de jaarwisseling een vacantiereisje willen maken
naar hun geboorteplaats. Deze mensen stuiten nu
op de moeilijkheid, dat die boot niet mag varen, om
dat er geen radio aan boord is en de radio voor deze
boot niet vóór 3 a 4 maanden verkregen kan worden.
Nu is mijn vraag aan het Bestuur om in dit geval
een beetje water in de wijn te doen en deze boot
voorlopig maar haar dienst te laten beginnen zonder
radio; inmiddels komt de radio hier aan. Er zijn op
Aruba enkele schepen — o.a. de „Lady Patricia” en
een bootje van Max Arends —, die tussen Aruba en
de Bovenwindse Eilanden varen zonder radio aan
boord. Ik wil wel aannemen, dat het heel voorzich
tig en verstandig is om deze eis te stellen, maar in
dit geval zou het Bestuur de mensen ook een beetje
tegemoet kunnen komen door die boot alvast te la
ten beginnen met haar dienst; binnen 3 a 4 maanden
komt dan de radio aan.

De salarisregeling. Mijnheer de Voorzitter, is
een kwestie, waar ik altijd op gehamerd heb. Ik zie
nu, dat de zaak wel geregeld is, maar het geld. Mijn
heer de Voorzitter? Krijgen de mensen van het jaar
nog hun duiten?

De Voorzitter: Wij hebben die gelden toch de
vorige week reeds gevoteerd. Mijnheer Eman?

De heer Eman: Zeker, maar ik bedoel of zij dit
jaar nog uitbetaald worden. Mijnheer de Voorzitter?

De heer Statius Muller: Dat zal zo spoedig mo
gelijk geschieden. Mijnheer de Voorzitter, ik denk
tegen het einde van het jaar. Ik heb daar geen in
lichtingen over, maar ik denk wel, dat, wanneer de
berekeningen klaar zijn en het geld er is — het geld
móet er natuurlijk zijn — het uitbetaald zal worden.

Verder wil ik nog even opmerken. Mijnheer de
Voorzitter, dat ik met genoegen van het royale ca
deau, dat de heer Eman aan het gouvernement ge
daan heeft, heb vernomen. Op de door de heer Eman
genoemde moeilijkheid strandden al de conferenties
en besprekingen van de laatste dagen. Nu kan het
Bestuur dus eindelijk voortwerken.

De heer Dr. MaaZ; Mijnheer de Voorzitter. Veel
zijn de vragen, die ik in dit college zoal gesteld heb,
veel heb ik nog te vragen en veel zal ik blijven vra
gen. Al zullen de antwoorden, die ik van Bestuurs
zijde kryg — wanneer ik ze krijg — meestal onbe
vredigend zijn, ik zal blijven vragen en weer vragen.

Zo heb ik betreffende het vergaan van de Kra-
lendijk vragen gesteld, waarop nog steeds geen ant
woord is gegeven. Ja, Mijnheer de Voorzitter, er zijn
er die waarschijnlijk zullen zeggen, dat, omdat ik
een aantal goede raskoeien met de Kralendijk ver
loren heb, ik mij met deze zaak ingelaten heb. Zeker,
ik heb hiermede een gevoelig verlies geleden en heb
koeienlevens te betreuren gehad, maar het heeft wei
nig gescheeld of U had met het vergaan van de Kra
lendijk mensenlevens te betreuren gehad. En dit al
les, omdat het Bestuur ook in dezen tekort is ge
schoten.

Van mijn geachte medelid Smeets hebben wij
verleden week nog — en van hem kunnen wij toch
niet zeggen, dat hij anti-macamba is — heftig en
raak critiek gehoord op het door het Bestuur ge
voerde financieel beleid van de laatste tijd. Ook het
lid Irausquin uit Aruba had over dit beleid het een
en ander te zeggen, terwijl deze daarbij nog voegde
critiek, alweer critiek. Mijnheer de Voorzitter, op de
Openbare Gezondheidsdienst, die in dertig jaren,
toch zo bitter weinig gedaan heeft voor de T.B.C.-
bestrijding op Aruba.

Om maar van de telefoondienst, die wij rijk zijn,
nog alleen maar dit te zeggen: dat het beschamend
moet zijn voor het Bestuur te moeten horen, dat een
lid van de Staten het voorstel doet om Amerikaanse
arbeiders te laten uitkomen en de telefoondienst te
leren, hoe men moet werken. Commentaar overbodig.

Onlangs nog heeft de Directeur van Sociale- en
Economische Zaken op eigen gezag, zoals wij dat
van deze ambtenaren trouwens gewend zijn, vergun
ning verleend voor een filiaal aan de firma Spritzer
en Fuhrmann. Het pleit ontegenzeglijk voor onze
democratische geest, dat vreemdelingen mee kun
nen profiteren van onze boom-time, maar zulks mag
nimmer geschieden ten koste van onze eigen men
sen. Denk maar, dat ik ook hiervoor ten eigen bate
pleit. Mijnheer de Voorzitter; het is mij om het even.
Bij mij gaat het om het recht, niet om de baten.

Ik begrijp niet. Mijnheer de Voorzitter, of is het
misschien toch alleszins begrijpelijk, hoe deze hoofd
ambtenaar een dergelijke vergunning zo maar heeft
kunnen afgeven, een vergunning regelrecht in strijd
met de bestaande wettelijke bepalingen, althans met
de geest van die bepalingen. Ik ben van mening, dat
wij'hier niet kunnen volstaan met critiek uit te oe
fenen, die men dan, zoals gewoonlijk, aan zijn laars
lapt. Ik eis dan ook, dat het Bestuur in dezen een
ernstig onderzoek instelt en het resultaat van dit
onderzoek binnen enkele dagen ter kennis van dit
college brengt.

De Voorzitter: De Bestuursgemachtigde heeft
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deze toezegging reeds gedaan in de vorige vergade
ring, dokter Maal; gaat U maar door.

De heer Dr. Maal: Op Balashi te Arnba, Mijn
heer de Voorzitter, heeft het Gouvernement woningen
gebouwd voor de machinisten van de Landswater-
voorzieningsdienst, die, per stuk, op ongeveer
f. 20.000,— tot f. 35.000,— Cur. Crt. te staan zijn
gekomen. Ik vraag mij af, waarom aan deze een
voudige mensen, afkomstig uit het een of ander
steegje in Holland of van drie-hoog uit een woon
kazerne, hier bij ons zulke woonpaleizen gegeven
moeten worden, terwijl aan onze mensen eenvoudige
huizen op Marie Pompoen of ergens op Aruba ge
geven worden.

Ook heb ik gevraagd hoé het mogelijk is, dat*
terwijl de Directeur van het Departement Landbouw,
Veeteelt enz. met pensioen de dienst verlaten heeft
en vrijwel tegelijk aan de wnd. Directeur verlof wordt
verleend, deze dienst nog goed kan functionneren.
Hierop heb ik nog steeds geen antwoord gekregen!
Op dat departement is er een man, die met tractoren
speelt, ik kan het niet anders noemen. Ik zou willen
vragen, laat andere mensen wat met die speelgoede
ren spelen, misschien dat er dan bij dat departement
iets terecht komt;

Ook over studiebeurzen hebben wij critiek ge
leverd en critiek moeten horen, het kan ook niet an
ders, Mijnheer de Voorzitter, als daarmede gehandeld
wordt, zoals tot dusverre het geval is geweest. ïk
wil voorstellen zo royaal mogelijk te zijn met studie
beurzen, maar dan, nadat men de A.M.S. doorlopen
heeft, of voor het volgen van een studie, die op Cu
rasao niet wordt gegeven. Ik begrijp niet waarom
wij op Curasao geen Middelbaar Technische School
kunnen oprichten. Ik geef het betrokken Hoofd van
dit departement dan ook ernstig in overweging, zijn
gedachten hierover te laten gaan en spoedigst met
plannen hiervoor te komen, misschien dat dan de
salariëring van een klerk en M.T.S.er, gelijkgesteld
zou kunnen worden.

Dat is een van dé gevallen, door mij gesigna
leerd, waarbij het landskind de dupe wordt van de
in-Holland-geborenen. Ik heb nog een ander geval.
De Heer Evertsz, destijds werkzaam bij de Douane
had met goed gevolg examen afgelegd voor Kom-
mies-Verificateur maar kon het toch niet worden en
nu moeten dergelijke krachten ingevoerd worden.
Of is het juist daarom, dat Evertsz in een hoek
moest worden getrapt? Alweer een landskind, dat
gedupeerd wordt om een in Holland geborene te
helpen, zo niet direct dan toch langs een omweg.

Och, Mijnheer de Voorzitter, er is nog zoveel bij
het Bestuur, waarop terecht critiek uitgeoefend kan

worden, maar ik zal het voorlopig hierbij laten, maar
wel wil ik aan de diverse ambtenaren, die voor deze
laksheid, nalatigheid, corruptie of hoe U het noemen
wilt, verantwoordelijk zijn, de waarschuwing toe
roepen: dat de maat vol is en dat verandering in de
zen verwacht wordt, anders moeten wij schoonschip
houden; want wie niet horen wil, moet voelen.

Mijnheer de Voorzitter. Het plan bestaat om
het zuidelijke gedeelte van het Brionplein te
dempen, om meer parkeerplaats daar te verkrijgen.
Dat zou kunnen, doch het lijkt mij verstandiger, om
eerst te beginnen met het andere gedeelte, lopende
van de brug tot aan de daar staande politiepost, een
lelijke driehoek, die daar staat; daardoor krijgen wij
dan ook direct een flinke parkeerplaats.

En dan heb ik nog op mijn hart de vestigings-
regeling, die van het jaar 1906 dateert en wel kan
beschouwd worden als verouderd en onbruikbaar te
zijn. Deze regeling moet ook zo gauw mogelijk onder
de loupe worden genomen, althans verwacht ik, dat
het Bestuur zo gauw mogelijk met een nieuwe en be
tere regeling voor de dag komt.

En dan. Mijnheer de Voorzitter, Wil ik nog een
woord wijden aan wat wij hier verstaan onder de
z.g. interim-regeling. Ik begrijp niet, waarom wij
opgeladen moeten worden met een dergelijke rege
ling, waarom wij niet gevraagd hebben, terwijl er
buitendien in het geheel geen noodzaak daartoe be
staat, Zijn ze zo aftands in Den Haag, dat zij nog
steeds van het standpunt uitgaan, dat wat voor In-
dië goed is, ook voor Curasao goed moet zijn? Er
moet geen quaestie zijn van interimregelingen voor
Curasao; wij hebben hier genoeg interim-regelingen
gehad; v/at wij nu moeten maken is een blijvende
interim-regeling d.w.z. onze eigen grondwet, anders
is het veel beloofde zelfbeschikkingsrecht een was
sen neus, alweer volgens de oude koloniale gev/oonte
om ons met lege beloften Zoet te houden.

Mijnheer de Voorzitter. De vorige week is de
toegezegde salarisherziening aangenomen. Ik heb
ten aanzien daarvan één verzoek. Het is de gewoon
te op Curasao en ook op de andere eilanden van de
Nederlandse Antillen, dat met Kerstmis uitgaven
worden gedaan o.a. kleren, schoenen enz. worden
aangeschaft. Ik zou daarom willen voorstellen, dat
het Bestuur tenminste aan de lagere ambtenaren
vóór Kerstmis dit bedrag uitbetaalt.

Ik heb verder nog een ander verzoek, Mijnheer
de Voorzitter. De districtmeesters en de gezagheb
bers zijn geen hoofdambtenaren. Deze mensen heb
ben echter een grote verantwoordelijkheid te dra
gen. De gezaghebbers — en binnenkort ook de on-
dergezaghebbers, die gelijk zullen komen te staan
met de gezaghebbers — staan op hun eigen en heb-
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ben zelfstandig te beslissen, evenals de district
meesters. Ik geloof, dat het billijk is, dat deze men
sen in de rang van hoofdambtenaar worden opgeno
men.

Over de ziektewet is veel gesproken en er is
veel over te doen geweest. Mijnheer de Voorzitter.
Het principe van de ziektewet is de arme man te
verzekeren van geneeskundige hulp bij voorkomende
gevallen van ziekte. Nu is mijn vraag niet zo zeer
om die arme man in de gelegenheid te stellen genees
kundige hulp te krijgen, maar om de nakomelingen
van die arme man te behoeden ook ziek te worden.
Daarom wil ik een voorstel doen, om de ziektewet
zodanig uit te breiden, dat daaronder ook vallen de
ziektegevallen, door eigen toedoen veroorzaakt. Ik
bedoel hier met name de venerische ziekten.

Ten aanzien van de muziekschool wil ik hier
voorstellen, dat wij proberen die zo gauw mogelijk
tot stand te brengen. Het gaat niet zozeer om die be
paalde muziekschool, maar het gaat mij hier om cul
tuur en beschaving.

Dan tot slot een kleine wens. Mijnheer de Voor
zitter. Br zijn drie oppassers in het Melaatsenge
sticht en het is een hartewens van deze mensen, dat
zij een soort uniform zullen krijgen, om ze te onder
scheiden van de patiënten. Dit betreft een heel klei
ne uitgave; er hoeven geen sterren bij te pas te ko
men !

De heer M.7\ Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het doet mij genoegen, dat de heer Procureur-
Generaal op dit late uur hier nog aanwezig is, om
dat hetgeen ik nu ga zeggen, zijn departement be
treft.

Mijnheer de Voorzitter. Het is een publiek ge
heim, dat de toelating en uitzetting de laatste jaren,
onder het procureur-generaalschap van de voorgan
ger van deze procureur-generaal, is geworden tot
een systeem van tamelijke willekeur.

Het schijnt, dat de enige vereiste om to t Cura-
Qao te worden toegelaten, de laatste tijd is: een
vriendje, broertje of neefje hier te hebben, die het
goed met de procureur-generaal kan vinden.

Groot en klein worden verschillend behandeld.
De toelatingspolitiek is een voorbeeld van de „ley di
trekter”. E r is geen regel, er zijn alleen vriendjes,
die worden geholpen en vijanden, die worden tegen
gewerkt.

Ik heb gehoord van een Surinamer, die op Aruba
toegelaten was en naar Curagao wou komen en die
eerst telegrafisch een bewijs van zijn politieke be
trouwbaarheid uit Suriname moest laten oj^vragen.

Verbeeld je, dat de man met Sanehez indertgd had
samengewerkt!

Maar tegelijkertijd worden big shots onder de
politieke delinquenten hier toegelaten, omdat ze bij
de vorige procureur-generaal een goede proctector
hadden.

E r zijn verschillende voorbeelden van mensen,
die precies dezelfde bezwaren tegen zich hebben; de
grote man gaat vrij u it en de kleine man durft men
aan.

Mijnheer de Voorzitter. Ook met de uitzetting
is er willekeur. E r is een bevel to t uitzetting van
Juni; betrokkene doet een beroep op de Gouverneur
(ik weet niet waar deze procedure staat omschre
ven, maar dat gebeurt geregeld) en in December is
er nog geen beslissing. Men moet wel erg lichtgelo
vig zijn om te veronderstellen, dat de zaak zo’n lang
onderzoek eist. Als ik me goed herinner, heeft een
andere roemruchte zaak op Aruba nog geen zes da
gen geeist om in hoger beroep beslist te worden,

Ik neem aan — en ieder normaal denkend mens
zal met mij moeten aannemen — dat bij deze zaken
heel andere motieven dikwijls een rol spelen dan za
kelijke. Een vriendendienst voor het vriendje, een
pesterijtje voor het vijandje.

En het ergste is, dat dit zo langzamerhand een
systeem is geworden. Het wordt tijd, dat er regels
komen, waaraan men zich houdt. Niet alleen wan
neer het een kleine man betreft, maar ook wanneer
het een grote man betreft.

Ik ben het met de heer Maal eens, dat in de
allereerste plaats natuurlijk de verordening zelf ge
wijzigd moet worden, beter gezegd, dat een behoor
lijke regeling moet worden ontworpen, maar, voorr
dat deze tot stand zal zijn gekomen, is het wel zeer
gewenst, dat er tenminste gedragregels bestaan,
waaraan men zich houdt ten opzichte van iedereen
en niet afwijkingen maakt naar gelang van de per
soon, wie het betreft. Ik meen dan ook. Mijnheer
de Voorzitter, hierbij te mogen aandringen, dat er
bepaalde beleidregels zullen worden aangenomen en
dat men zich daaraan zal houden en niet, zoals het
tot nu toe helaas maar al te dikwijls gebeurt, dat
men onderscheid maakt naar gelang van de invloed
of de relatie van de persoon, die het betreft.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter : In
de eerste plaats zou ik mijn woord gestand willen
doen door U de beloofde cople van het blaadje van de
Aruba Ptotary Club overhandigen, waaruit U kunt
zien, dat de door de chef van de Geneeskundige
Dienst genoemde familie op Aruba wel degelijk open
tubercidose heeft en nog een dertigtal families .met
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deze kwaal rondlopen. Dit, Mijnheer de Voorzitter,
naar aanleiding van het feit, dat de geachte Be-
stuursgemachtigde deze feiten in twijfel meende te
moeten trekken. Nu wij het eenmaal over tubercu
losebestrijding hebben, zou ik het Bestuur nogmaals
op het hart willen drukken, in deze hoogst gewich
tige aangelegenheid de nodige voortvarendheid te
betrachten, aangezien deze kwestie veel critieker is,
dan men wel denkt. Meer dan honderd gevallen van
teringlijders zijn op Aruba bekend en als deze men
sen niet geisoleerd, niet van de maatschappij afge
zonderd en behoorlijk gevoed en degelijk behandeld
worden, dan zullen de gevolgen niet te overzien zijn.
Het optreden van het Bestuur in dezen is tot nu toe
zeer laakbaar. Op de begroting 1943 kwam een post
van f. 140.000.— voor, o.a. voor de bouw van een
barak voor besmettelijke ziekten op Aruba. Deze
barak is een keurig gebouw geworden, zijn bestem
ming waardig, doch het heeft bijna 4 jaar lang leeg
gestaan en is pas’ onlangs gedeeltelijk als school in
gebruik genomen. Het excuus was toen: er waimn
geen verpleegsters, doch van particuliere zijde werd
zowel personeel als financiële hulp aangeboden. Het
Bestuur bleef echter indolent voor de volksgezond
heid; dit is niet goed te praten. Mijnheer de Voor
zitter.

Het St. Theresita-paviljoen neemt geen onge
neeslijke gevallen op en het is meestal vol. Boven
dien verzetten de Arubaanse lijders, om begrijpe
lijke redenen, zich er tegen naar Curagao overge
bracht te worden, waar zij hun familie niet meer
kunnen zien. De oplossing is en blijft: een eigen
T.B.C.-paviljoen op Aruba. Het gebouw staat er
reeds, de middelen zijn ook aanwezig; waarom treu
zelt het bestuur dan langer? Hier gaat het om de
volksgezondheid en de Arubaanse bevolking. Ik ver
wacht van het Bestuur, dat er onmiddellijk stappen
genomen zullen worden om aan deze meer dan
schandelijke toestand een einde te maken.

Mijnheer de Voorzitter. In de laatste vergade
ring interpelleerde ik de geachte gemachtigde van
het Bestuur omtrent ons reservefonds. Ik meen, dat
dit bedrag nu tegen de 8 a 9 millioen guldens moet
lopen. Als antwoord kreeg ik te horen, dat dit be
drag aan het Moederland zou zijn geleend. Dit is zo
maar gebeurd, op grond van onze Comptabiliteits
wet, zonder dat de Staten hierin zijn geraadpleegd
of gekend. Ik kan hiermede geen genoegen nemen.
Het is makkelijk gezegd, dat onze Comptabiliteits-
voorschriften een dergelijke modus procedendi toe
laten, maar wij, als vertegenwoordigers van het
volk, kunnen niet stilzwijgend toezien, dat met gel
den van de belastingbetalers op een dergelijke wijze
wordt omgesprongen. Het is eenieder bekend, dat de

financiële toestand van het Moederland er momen
teel niet gunstig voorstaat. En terwijl de Neder
landse Antillen zelf voor de vele v/erken, die in u it
voering zijn, geld nodig hebben en leningen uitschrij
ven, worden onze reserves naar Nederland overge
heveld. Het bestuursbeleid in dezen kan onmogelijk
onze goedkeuring wegdragen. Hieraan moet paal en
perk worden gesteld. De Staten dienen in dergelijke
vérstrekkende beslissingen behoorlijk gekend te
worden. Wij zijn immers aan het volk hiervoor ver
antwoording verschuldigd. Te oordelen naar wat wij
in de laatste tijd op financieel gebied hier meema
ken, meen ik reden te moeten hebben om aan te ne
men, dat er aan ons financieel beleid iets hapert.
Als er een kentering in onze economische welvaart
komt, staan we voor een financiële ramp.

Ik zou dan ook aan het Bestuur willen vragen:
hoe groot is de schuld van het Moederland aan de
Nederlandse Antillen? V/ordt hiervoor rente be
taald? Wanneer kan de aflossing verwacht worden?
Wij moeten ons volkomen op de hoogte stellen, op
dat wij ons behoorlijk van onze taak van volksver
tegenwoordiger kunnen kwijten.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou graag voor wat betreft de punten, die de poli
tie betreffen, de heer Eman in het kort antwoorden.
Op de eerste plaats wil ik het hebben over de ster
renregen, die de heer Eman vreest. Het kledings-
voorstel, dat in concept is geregeld, is gezonden naar
de commissie van georganiseerd overleg in ambte
narenzaken. E r zijn inderdaad vanwege deze com
missie een paar bezwaren tegen de kledingsvoor-
schri cten gemaakt, o.a. over de sterren. Daarmee zaï
rekening worden gehouden. E r komt geen sterren
regen, maar de normale distinctieven zullen toege
past worden.

De kwestie van het geweer berust, ge
loof ik, op een misverstand. Dit is gewoon overge
nomen uit de bestaande politievoorschriften, die ai
bestaan uit de „dertiger jaren”. In dit bewapenings-
voorschrift staat, waarmede de politie kan worden
bewapend, namelijk een geweer, een pistool en een
gummiestok. Indien nodig kan een politieman een
geweer in handen gegeven worden. Dit betekent dus
niet, dat de mensen met geweren gaan rondlopen,
maar het is gewoon de handhaving van een voor
schrift, dat al 18 jaar bestaat en ingevolge waarvan
in geval van noodzaak aan een politieman een geweer
in handen kan worden gegeven. Zij worden dus niet
miet geweren de straat opgestuurd.

E r is verder nog één punt, waar ik op terug zou
willen komen en dat is hetgeen door de heer Mr. Van
der Meer naar voren is gebracht. Zijn betoog hield
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een verwijt in tegen de vorige procureur-generaal.
Dat verwijt moet met klem van de hand worden ge
wezen, Mijnheer de Voorzitter. Ik moet hierbij aan
tekenen, dat ik mij er over verwonder, dat iemand
een dergelijke beschuldiging durft uit te spreken
zonder kennis te dragen van de volledige dossiers
van de gevallen, waarover het gaat. Men mag niet
zeggen en niemand mag zeggen, dat in geval a of in
geval b willekeurig is gehandeld, zonder dat de per
soon kennis draagt van alle gegevens uit het dossier.
Slechts met al die gegevens voor zich kan men oor
delen, of in een bepaald geval terecht of ten onrechte
een toelating is gegeven of geweigerd. Ik wens met
klem te verklaren, dat van de zijde van de heer
Süthoff van willekeur nimmer sprake is geweest!
Verder, dat ik dit verwijt, voorzover gericht tegen
de heer Dr. Süthoff, moet verwerpen, omdat hier
een verwijt wordt uitgesproken door iemand, die
geen kennis draagt van de dossiers en die dus niet
in staat is om te beoordelen, of een toelating al dan
niet terecht is verleend.

Er is door de heer Van der Meer nog een tweede
punt naar voren gebracht. Mijnheer de Voorzitter,
en dat is, dat een appèlschriftuur uit de maand Juni
thans nog in behandeling zou zijn. Er is geen een
appèlschriftuur uit Juni thans in behandeling bij de
Gouverneur, Mijnheer de Voorzitter! Er is ten aan
zien van uitzetting, voorzover mij bekend, momenteel
één appèlschriftuur in behandeling bij de Gouver
neur en dat is gedateerd eind November. Er is geen
enkel appèlschriftuur van Juni thans in behandeling,
deling.

De heer Van der Meer vroeg verder, waar de
procedure betreffende het appèl geregeld is. Dat is
geregeld in artikel 4 van publicatieblad nummer 27
van 1945.

Ik meende, dat ik deze dingen naar voren moest
brengen, omdat hier zonder enige grond en zonder
kennis van de finesses uit de dossiers, een ernstige
beschuldiging tegen de vorige procureur-generaal
naar voren is gebracht, die geen hout snijdt!

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voorzit
ter. Het verbaast mij, dat de heer Procureur-Gene-
raal zonder meer zegt, dat de beschuldigingen geen
hout snijden. Dat zijn dingen, die iedereen weet en
die iedereen goed weet. Laat ik dan ten aanzien van
één van de gevallen, waarop ik geduid heb, het vol
gende zeggen. Het is gebeurd, dat de Procureur-Ge-

neraal aan iemand heeft toegezegd, dat de heei' X
hier zou worden toegelaten, zonder dat de Procu-
reur-Generaal ook maar één letter in enig dossier
had. Eerst later is een proces-verbaal of een rapport
gekomen van de politie. Dat rapport was van a tot
z afwijzend, maar, omdat de toenmalige Procureur-
Generaal nu eenmaal „ja” gezegd had, heeft hij als
nog „ja” gezegd en alles naast zich neer gelegd. Ik
zie het nut niet in van mensen te vragen naar hun
bewijzen van politieke betrouwbaarheid, wanneer
men die toch in bepaalde gevallen, zonder de zaak
ook maar enigszins te onderzoeken, naast zich neer
legt. Men moet dat dan ten opzichte van iedereen
doen. Dit is slechts één geval. Het verwijt gaat
niet op, dat ik die gevallen niet zou kennen; ik weet
niet, of ik de volledige dossiers ter inzage zou kun
nen krijgen en dan weet ik nog niet, wat er allemaal
in zit. Maar ik weet, dat op het ogenblik, beter ge
zegd tot nu toe, onderscheid wordt gemaakt.

Het beroemde appèlschriftuur van eind Juni,
Mijnheer de Voorzitter, betreft een man, die per 1
Augustus zou worden uitgezet. Als hij dan eind No
vember zijn appèlschriftuur heeft ingediend, dan
vraag ik mij af, waarom hij dan niet op 1 Augustus
is uitgezet? Het is niet mijn bedoeling om hier in
dividuele gevallen ter sprake te brengen, ofschoon
ik er wel enige weet met volledige kennis van de
dossiers, maar het gaat er mij hier alleen om, dat ik
er op aan wil dringen, dat er één lijn is en dat men
zich aan die ene lijn houdt, ongeacht degene, wie het
betreft. Dat is wat ik tot nu toe gemist heb en ik
wil er dit bij zeggen: ik beslist niet alleen! Ik zou
U een merkwaardig aantal mensen kunnen opnoe
men, dat het roerend met mij eens is, ook mensen,
die de dossiers wèl gezien hebben. Soms is het nodig
het dossier te zien, maar er zijn ook mensen, die de
dossiers wèl kennen en die het dan toch met mij
eens zijn. Nogmaals, het gaat er niet om, om hier in
het openbaar individuele gevallen te bespreken, maar
zij zijn er en er zijn sterke gevallen by. Mynheer de
Voorzitter!

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
had gedacht iets hierover te zeggen, maar 'als Sta
tenlid moet ik er onder. Aangezien de heer Van der
Meer hier juist een geval aanhaalt, dat mij persoon
lijk betreft, zwijg ik.

Geen der leden meer het woord verlangende,
sluit de Voorzitter vervolgens de vergadering.

1948—1949-16.





STATEN VAN DE
NEDERLANDSE ANTILLEN

ZITTINGSJAAR 1948—1949.

Notulen no. 16.

VERBETERING.

-V

Tussen de laatste en voorlaatste alinea van de notu
len van de vergadering van 9 December 1948 no. 16 (blz.
291) wordt het volgende ingevoegd:

„De heer A. G. Statius Muller, vergezeld van de heer
Mr. J. J. A. Ellis, verlaat de vergadering.

De Voorzitter verzoekt het aanwezige publiek de ver
gaderzaal te verlaten en de bode om de deuren te sluiten,
opdat de Staten in geheime vergadering zullen overgaan.

Nadat het publiek de zaal verlaten heeft, sluit de bode
de deuren.

Na verloop van enige minuten worden de deuren her
opend.”.

Willemstad, 10 Februari 1949.

De Griffier,

VAN WEEL.
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STATEN van de N ederlandse Antillen
ZITTINGSJAAR 1948-1949

’ i ; - . ; !  ,  -i

NOTULEN

No. 17

ONTWORPEN NOTULEN
VAN DE

S T A T E N  V A N  D E  N E D E R L A N D S E  A N T I L L E N

Vergadering van Donderdag, de 23ste De
cember 1948, des avonds te 8 uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren W. R. Plantz, ondervoorzit
ter, C'. W. J. Jonchheer, Mr. S. W. van der Meer, E.
Jonckheer, Dr. P. H. Maal, Dr. M. F. da Costa Go
mez, Mr. A. A. G. Smeets, en J . A. de Jongh, leden,
benevens de heer A. H. M. van Weel, griffier.

AFWEZIG: de heren Ph. C. Henriquez, F. Vis
ser, L. A. G. Laclé, J. H. A. Eman en J. E. Irausquin,
leden, de eerste tweegenoemden wegens vei’blijf in het
buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de volgende ingekomen stukken.

lü. een telegram dd. 23 December 1948 van het
lid J. E. Irausquin, luidende:

,,door onvoorziene omstandigheden verhinderd ver
gadering hedenavond bij te wonen punt wensch U en
overige leden alsmede onze griffier een zalig kerstmis
en voorspoedig nieuwjaar toe.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik vlei mij naar de
wens van de Staten te handelen door de heer Iraus
quin insgelijks een zalig uiteinde en een voorspoedig
nieuwjaar toe te wensen.

2o. een gouvernements-depêche dd. 16 December
1948 no. 10431, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging en aanvulling van de
„Slacht- en keuringsverordening 1933” (P. B. 1933,
no. 17) (1948—1949-38) (1946—1947-4) (1942—
1943-19).

do. een gouvernements-depêché dd, 16 December

1948 no. 10432, houdende vaststelling van de lands
verordening to t wijziging eri aanvulling van de Sub
sidieverordening Bijzonder Onderwijs 1935 (P. B.
1935, no. 44) (1948-1949-43) (1947-1948-53)..

JfO. een gouvernements-depêche dd. 16 December
1948 no. 10433, houdende voorlopige vaststelling van
de ontwerp-lste Aanvullende begroting 1948 (1948
-1949-6) (1947-1948-64).

Op voorstel van de Voorzitter ivordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen. ^

5o. een gouvernéinents-depêche dd. 9 December
1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Motorboot- en Havenpassagierskeur 1930 (P.
B. 1930, no. 19).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 1ste Vaste Com
missie.

6o. een gouvernements-depêche dd. 9 December
1948, waarbg de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Algemene Verordening I. U. & D. 1908 (P.
B. 1908, no, 33) .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 3de Vaste Com
missie.

7ü. een gouvernements-depêche dd. 10 December
1948, waarbij de Statëii ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Zegelveróidening 1908 (P. B. 1935, no. 111).

1948— 1949—17
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Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 2de Vaste Com
missie.

8o. een gouvernements-depêche dd. 15 December
1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot het hef
fen van opcenten op de aanslagen in de inkomsten
belasting 1949.

9o. een gouvernements-depêche dd. 15 December
iÜ4S, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot het hef
fen van opcenten op het bijzonder invoerrecht op
benzine.

lOo. een gouvernements-depêche dd. 15 Decem
ber 1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt
aangeboden een ontwerp-landsverordening tot het
heffen van 150 opcenten op de aanslagen in de winst
belasting, betreffende tijdvakken, eindigende tussen
30 Juni 1948 en 1 Juli 1949 om de verhoging van
uitgaven op te vangen.

De Vooritter: Deze stukken zijn bereids in han
den gesteld van de 2de Vaste Commissie, die inmid
dels verslag heeft uitgebracht, hetwelk straks aan
de orde van behandeling komt.

llo . een gouvernements-depêche dd. 17 Decem
ber 1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt
aangeboden een ontwerp-landsverordening tot wijzi
ging van de Loterijverordening 1909 (P. B. 1909, no.
35; P. B. 1945, no. 57).

12o. een gouvernements-depêche dd. 17 Decem
ber 1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt
aangeboden een ontwerp-landsverordening betref
fende de Landsloterij.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de 3de Vaste
Commissie.

ISo. een gouvernements-depêche dd. 17 Decem
ber 1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt
aangeboden een ontwerp-landsverordening tot wijzi
ging van de Verordening van de 9de April 19Q4 (P.
B. 1904, no. 43) tot het oprichten van een Postspaar
bank in Curasao.

ll^o. een gouvemementsdepêche dd. 22 Decem
ber 1948, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt
aangeboden een ontwerp- 2de Aanvullende begro
ting 1948 en Nota van Wijzigingén met Toelichting.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de 2de Vaste
Commissie.

15o. een gouvernements-depêche dd. 13 Decem
ber 1948, no. 10267a, luidende:

„In vervolg op mijn brief van 8 December j.1.
no. 10267 heb ik de eer U mede te delen, dat de Minister
van Overzeese Gebiedsdelen naar aanleiding van Uw brief
van 3 December 1948 no. 157, nopens de invoering ener
„interimregeling” mij heeft bericht, dat Uw brief naar
de mening van voornoemde minister uitgaat van enige
minder juiste praemissen. De door U bedoelde radio
toespraken zijn uitsluitend voor verantwoordelijkheid van
de heer da Costa Gomez.

In het officiële communiqué van 13 November j.1.
werd reeds medegedeeld, dat de Kegering het voornemen
had een interimregeling te bevorderen. Ook blijkt uit dit
communiqué, dat omtrent het al of niet publiceren van
het voor-ontwerp-Rijksgrondwet nog generlei beslissing
genomen is.

Met betrekking tot de opmerking in Uw bovenaan
gehaalde brief, dat het de Staten verwondert, dat zij van
deze zaken slechts op onofficiële wijze vernemen, ant
woordt de minister, dat het ongebruikelijk is om aan de
Staten-Generaal en andere vertegenwoordigende lichamen
dergelijke mededelingen officieel te doen.

Voorts merkt de minister op, dat van noodwetgeving
geen sprake is. De huidige Staatsregeling geeft autonomie
zoveel als mogelijk was binnen het raam der toenmalige
Grondwet. De jongste wijziging der Grondwet werd opzet
telijk tot stand gebracht om op grond van artikel 210
verder te kunnen gaan ter vervulling van de Koninklijke
rede van 6 December 1942. Met nadruk deelt de minister
tenslotte mede, dat dit de strekking is van de interim
regeling.

Ik moge hieraan toevoegen, dat ik na ontvangst van
bovenaangehaald bericht nadere mededeling ontving
nopens het reeds in het communiqué van 8 December j.1.
aangekondigd bezoek van een lid van het Kabinet teneinde
hier te lande overleg te plegen nopens de interimregeling.

De Ministerraad heeft besloten, dat Zijne Excellentie
Mr. J. R. H. van Schaik, vice-president van de Minister
raad en voorzitter van de Ronde Tafel Conferentie, dit
bezoek zal brengen, vergezeld van de heren Mr. W. H. van
Helsdingen en Mr. Van der Grinten. Het ligt in de be
doeling dat Minister var Schaik en de heren, die hem
vergezellen, op Dinsdag, 21 dezer, uit Nederland ver
trekken.

Het spreekt vanzelf, dat de Minister overleg wenst
te plegen met Uw College en ik vertrouw dat U Uw mede
werking zult willen verlenen opdat dit overleg, niettegen
staande het min of meer ongunstige tjjdstip, vlot kan
verlopen.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ingevolge een sedert
ontvangen telegram is deze datum gewijzigd in 2
Januari 1949.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Is U
misschien er iets van bekend, dat het vertrek van
Minister Van Schaik uitgesteld is met het oog op een
politionele actie ook op Curaqao?

• r •• t  f
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De Voorzitter: Neen, dokter Maal, daar is mij
niets van bekend.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk verder voor kennisgeving aan te nemen

16o. een brief dd. 18 November 1948 van de Di
recties van de N. V. Curagaosche Petroleum Indus
trie Maatschappij en de N. V. Curagaosche Scheep
vaart Maatschappij waarbij zij aan de Staten van de
Nederlandse Antillen hun beste wensen voor aange
name Kerstdagen en een voorspoedig Nieuwjaar
aanbieden.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze brief te beantwoorden.

i7o. een gouvernements-depêche dd. 18 Decem
ber 1948 no. 10416, luidende;

„Ondergetekende heeft de eer Uwe Staten hierbij aan
te bieden de prijzen der voornaamste levensmiddelen en
manufacturen over November 1948, onder aantekening
van het volgende:

Manufacturen November 19US.
Gestegen zijn de gemiddelde prijzen van:
Onderbroeken (Heren)
Onderhemden (Heren)

Gedaald zijn; , . . .
Damesonder jurken
Khakihemden
Heren sokken
Damesjaponnen (Rayon)
Damesjaponnen (Katoen)
Herenbroeken (w itte) . .
Herenpakken (w itte)
Herenpakken (stoffen)
Handdoeken
Beddelakens
Tafellakens
Schoenen Dames)
Schoenen (Keds).
De prijzen van de overige artikelen bleven constant.

Levensmiddelen November 1948.
Gestegen zijn: *
Boter
Thee
Uien
Vlees. '

Gedaald zijn:
Maismeel
Aardappelen
Tarwemeel
Bonen

Damesonderbi’oeken Spijsolie *■' '
Katoenen hemden M argarine *
Heren zakdoeken Reuzel
Heren dassen Koffie (ongebr.)
Schoenen (Heren). Riist.

“ ....... . -

Manufacturen Prijzen Prijzen
Eenheid Sept. ’39 Nov. ’47 Oct. ’48 Nov. ’48

Onderbroeken (heren).......... ................................. stuk ƒ 0,25 f  1.84 ƒ 1,86 /  2,03
Onderhemden (heren)........... it 0,25 .. 1.44 „ 1,33 ,. 1,36
Damesonderbroeken ........... it 0,50 .. 1.64 „ 1,83 ., 2,30
Damesonder jurken ........... f» tt 1,25 .. 5.65 7,01 ,. 6,70
Katoenen hemden (heren) a 2 — ,. 6.48 „ 6,60 ., 6,69
Khakihemden .................... »» tt 0,75 ,. 5,78 ., 6,05 5,84
Herensokken............................. paar tt 0,25 .. 1,07 „ 0,90 ., 0,89
Herenzakdoeken .................... stuk it 0,25 0,93 „ 0,83 ., 1,58
H erendassen............................ it it 1,50 „ 1,85 „ 2,10 „ 2,32
Dame.sjaponne (Rayon) n it 2,50 „ 32,36 „ 26,— „ 23,67
Damesjaponnen (Katoen) ... it ti 2 ,-- „ 12,04 „ 13,61 „ 20,25
Herenbroeken (w itte ) ............. ti tt 2,75 „ 7,07 „ 9,60 .. 6,72
Herenpakken (w it te ) ........... it it 10,— „ 44,50 „ 39,50 „ 35,83
Herenpakken (stoffen) ... it ft 25,— „ 66,90 „  65,— „ 56,85
Ketelpakken (khaki) . . .  ... it tt 3,50 „ 12,58 „ 15,— „  15,—
Handdoeken ................................. it tt 0,50 „ 2,40 „ 2,81 „ 1,85
Beddelakens . . .  ....................

tt • it 2,25 6,41 .. 6,60 „ 5,60
T afe llak en s ..............  ............

it it 2,— .. 8,54 ., 11,60 „  6,01
Schoenen (H eren) ........... paar it 5.— „ 14,85 „16 ,44 „  17,03
Schoenen (Dames) ........... tt 2,— „  14,44 „ 15,72 „  9,44
Schoenen (k e d s ) .............  ... tt tt 0.75 „ 3,10 5,56 .. 4,04
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Levensmiddelen
Maïsmeel
Aardappelen...
Tarwemeel ...
Bonen .......... .
Erwten ............
Spijsolie............
Boter, blik ...
Margarine ...
Beuzel ...........
Koffie ongebr.
Thee ...........
Rijst ...........
Suiker, zakje
Melk, blik ...
Kaas ...........
Uien ... ...
Eieren ...........
Brood ... ...
Vlees gemid....
Vis gemid. ...
Groenten & vruchten

% kg ƒ 0 ,10 ƒ 0,32 / 0,29 ƒ 0,28
yz . »» 0,10 it 0 ,221/2 . tt 0,25 tt Q.23
Va it 0 ,071/2 ».» 0,24 tt 0,23 i.t 0,21
Va it 0,20 ti 0,45 it 0,52% it 0,50
Vz .. tl 0 ,221/2 it 0,37% tt 0,40 it 0,40

1 L »» 0,50 tt 2,25 2,10 tt 2,08
5 Ibs ii 3,75 tt 10,30 tt 9,60 it 10,52

1/2 kg ti 0,30 it 1,50 tt 1,35 tt 1,11
1/2 it 0,30 it 1,25 tt 1,25 tt 1,20
1/2 ti 0,20 it 0,60 tt 0,62 tt 0,61
Vz .. ti 1,50 220 tt 2,50 it 2,83
yz it 1,10 it 0,37 tt 0,34 it 0,33

5 Ibs it 0 ,371/3 tt 1,471/2 tt 1,05 it 1,05
14% oz. 0,23 it 0.34 tt 0,40 tt 0,40

1/2 kg it 0,60 ti 2,10 tt 2,10 tt 2,10
% » it 0,15 it 0,40 it 0.40 tt 0.42
stuk it 0 .071/3 tt 0,17% it 0,20 tt 0,20

120— 130 gr tt 0,04 tt 0,08 tt 0,08 tt 0,08
1 kg a 1,25 tt 2,40 ti 2,60 ti 2,65
2 „ it 1,25 tt 2,50 it 2,70 tt 2,70

gemid. „ 0 ,371/2 it 0,95 it 1,— 1,—”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt dit stuk
voor kennisgeving aangenomen.

18o. een brief dd. 22 December 1948, waarbij de
Lste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvemements-de-
pêche dd. 17 November 1948 no. 9247, de Staten
adviseert de navolgende brief aan Zijne Excellentie
de Gouverneur van de Nederlandse Antillen te zen
den:

„De ontvangst erkennende van de gouvernements-
depêche dd. 17 Novèmber 1948 no. 9247, begeleidende af
schrift van een brief van de Heer Minister van Overzeese
Gebiedsdelen dd. 23 October 1948, 4e Afdeling no. 4/807,
hebben de Staten de eer Uwer Excellentie te berichten,
dat zij op grond van het door de Minister in de derde
alinea van diens hoger bedoelde brief gestelde bij nader
inzien van oordeel zijn, dat het inderdaad thans weinig
zin heeft het associate membership aan te vragen en dat
op deze aangelegenheid beter teruggekoraen kan worden
als de wijziging van de structuur van het Koninkrijk haar
beslag zal gekregen hebben.”.

19o, een brief dd. 22 December 1948, waarbij
de lste Vaste Commissie, naar aanleiding van de
haar om advies in handen gestelde gouvernements-
depêche dd. 23 November 1948 no. 8585, begeleiden
de afschrift van de brief van de Heer Minister van
Overzeese Gebiedsdelen dd. 4 October 1948, Ie en
7e Afdeling no. 26/760, de Staten adviseert de na
volgende brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur
van de Nederlandse Antillen te zenden:

„Ter voldoening aan het verzoek, vervat in de gouver-
nements-depêche dd. 23 November 1948 no. 8585 hebben
de Staten de eer Uwer Excellentie het navolgende te
berichten.

Toen bij gouvernements-depêche dd. 8 December 1947
no. 10211 het oordeel van de Staten gevraagd werd over
het ontwerp van Wet tot goedkeuring voor Nederlands-
Indië, Suriname en Curagao van het Statuut der Inter
nationale Vluchtelingenorganisatie, hebben zij zich bij het
vormen daarvan voornamelijk laten leiden door over
wegingen van humanitaire aard. Over de mogelijke gelde-
Hjke gevolgen van een toetreding tot voormeld Statuut
hebben zij zich niet beradew en konden zulks ook niet doen,
omdat dat punt hun niet is voorgelegd.

De geldelijke gevolgen van een toetreding blijken
thans van dien aard te zijn, dat de Staten op hun aan
vankelijk oordeel menen te moeten terugkomen en thans
een afwijzend advies te moeten geven.”.

20o. een brief dd. 22 December 1948, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van het in
haar handen om advies gestelde verzoekschrift dd.
14 Juli 1948 van de Heer P. J. A. Schunck te Bonaire,
de Staten adviseert verzoeker het navolgende te
schrijven:

„Met verwijzing naar Uw verzoek van 14 Juli 1948
hebben de Staten de ,eer U te berichten, dat zij in de open
bare vergadering van de 2de December j.1. hun goed
keuring gehecht hebben aan een crediet, waarmee het
Bestuur in de gelegenheid gesteld wordt met terugwer
kende kracht tot 1 Juli 1948 aan het tc Uwent gevestigde
electriciteitsbedriif een subsidie toe te kennen voor de
levering van dagstroom.”.

21o. een brief dd. 22 December 1948, waarbij de



2f»Ü

2de Vaste Commissie, naar aanleiding van Ixet om
advies in haar handen gestelde verzoekschrift dd. 21
Juli 1948 van de N. V. Eiectriciteits Mij. Bonaire, de
Staten adviseert verzoekster het navolgende te
schrijven:

„Met verwijzing naar Uw verzoek van 21 Juli 1948
hebben de Staten de eer U mede te delen, dat zij in de
openbare vergadering van 2 December j.1. besloten hebben
hun goedkeuring te hechten aan een crediet, waarmee het
Bestuur in de gelegenheid gesteld wordt aan Uw J.Iaat-
schappü een maandelijkse subsidie toe te kennen ten be
drage van ƒ 900,— voor de levering van dagstroom, een
en ander gerekend te zijn ingegaan de 1ste Juli 1948.

Wat betreft het tweede gedeelte van Uw verzoek t.w.
toekenning van een voorschot van ƒ 100.000,—, kunnen zij
U meedelen, dat het Bestuur, staande voormelde vergade
ring, een daartoe strekkend voorstel teruggenomen
heeft.”.

de 2de Vaste Commissie, naai' aanleiding van de
haar om advies in handen gestelde brieven dd. 3 Ju
ni 1948 van de firma S. E. L. Maduro and Sons Ine.
en de Curasao Trading Company S. A. met afschrift
van het rapport van Ir. J. Ringers aan Zijne Excel
lentie de Gouverneur van Curasao en dd. 8 Juli 1949
van dezelfde ondernendngen, de Staten adviseert
voormelde stukken tc deponeren, daar in de kwestie
van de modernisering ven de haven kortelings een
beslissing genomen is.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de hier-
bo’/eu aangehaalde adviezen van de 1ste en 2de Vas
te Commissie, sub. 18o. t /m  26o., wordt besloten die
aldus over te nemen.

'M'O. een brief dd. 22 December 194S, waarbij de
2de Va.ste Commissie, naar aanleiding van het in
haar handen om advies gestelde verzoekschrift dd.
11 Februari 1948 van de N. V. Combinatie Pletterij
Nederhorst, de Staten adviseert de navolgende brief
aan voornoemde Naamloze Vennootschap te zenden:

„Onder verwijzing naar Uw verzoekschrift van
11 Februari 1948 hebben de Staten van de Nederlandse
Antillen de eer U te berichten, dat zij in de openbare ver
gadering van 2 December j.1. hun goedkeuring gehecht
hebben aan een crediet van ƒ 40.000,— als bijdrage aan
Uw Naamloze Vennootschap voor uitdieping van de lig
plaats van Uw drijvend droogdok.”.

23o. een brief dd. 21 December 1948, van de
2de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept voorlopig- tevens eindverslag
op de ontwerp-landsverordening tot het heffen van
opcenten op de aanslagen in de inkomstenbelasting
1949 (1948-1949-48).

21fO. een brief dd. 21 December 1948, t'an de
2de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept voorlopig- tevens eindverslag
op de ontwerp-landsverordening tot het heffen van
opcenten op het bijzonder invoerrecht op benzine
(1948— 1949-49).

25o. een brief dd. 21 December 1948, van de
2de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept voorlopig- tevens eindvei'slag
op de onwerp-landsverordening tot het heffen van
150 opcenten op de aanslagen in de winstbelasting,
betreffende de tijdvakken, eindigende tussen 30 Juni
1948 en 1 Juli 1949 om de verhoging van uitgave op
te vangen (1948— 1949-50).

26o. een b lief dd. 22 Decembei- 1948, waarbij

27o. een brief dd. 22 December 1948, waarbij de
2de en 3de Vaste Commissie, naar aanleiding van
het om advies in hun handen gestelde verzoekschrift
dd. 20 November 1948 van de commissie, die zich
gevormd heeft om de oprichting van een muziek
school op Curasao voor te bereiden en te doen ver
wezenlijken, de Staten advksei'en de navolgende bï'ie-
ven te schrijven:

1. Aan Zijne Excellentie de Gouverneur van de
Nederlandse Antillen.

„De Staten hebben hierbij de eer zich met het na
volgende tot Uwe Excellentie tc wenden.

De Commissie, die zich gevormd heeft om de oprich
ting van een muziekschool op Curagao voor te bereiden
en te doen verwezenlijken heeft de Staten afschrift doen
toekomen van haar memorandum, dat zij Uwe Excellentie
heeft aangeboden ter voorbereiding van een bespreking
betreffende dit onderwerp en verzocht om medewerking te
willen vei'lenen, dat een dergelyke school tot stand komt.

Gelijk de Staten reeds in hun brief van 16 Mei 1947
no. 20 te kennen gaven. Juichen zij dit initiatief zeer toe.

Naar aanleiding van voornoemd memorandum hebben
zij deze aangelegenheid nogmaals besproken met het na
volgend resultaat.

De Staten zijn van ooi-deel, dat het gewenst is een
stichting in net leven te roepen, in de geest als door de
initiatiefnemers bedoeld. Teneinde deze stichting door de
moeilijkheden van de eerste jaren heen te helpen, zou
haar gedurende 2 jaar een bijdrage uit ’s Lands kas toe
gezegd kunnen worden van ƒ 50.000,— ’sjaars. Na die
periode zal de stichting haar bestaansrecht bewezen
moeten hebben en verder op eigen benen moeten staan.

De Staten zouden het op prijs stellen als Uwe Excel
lentie het vorenstaande in overweging zou willen nemen
en aan de verwezenlijking ervan medewerking zou willen
verlenen.”

2. Aan de Heer R. Boskaljon, Secretaris van de
Commissie ter voorbereiding van de oprichting van een
muziekschool op Curagao.

„Onder verwijzing naar Uw verzoekschrift van
20 November j.1. hebben de Staten van de Nederlandse
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Antillen de eer U hierbij afschrift te doen toekomen van
hun brief van heden no........... aan Zijne Excellentie de
Gouverneur van de Nederlandse Antillen, naar de inhoud
waarvan zij U kortheidshalve beleefd mogen verwijzen.”.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wii naar aanleiding van dit verslag de volgende op
merking maken. Er staat- hierin, dat na de 2 jaar,
gedurende welke de stichting zal hebben bestaan en
een subsidie zal hebben gehad van f. 50.000,—, zij
zal moeten trachten op eigen benen te staan. Ik lees
hieruit, dat de Staten zich er dan nu reeds over uit
spreken, dat de stichting na die 2 jaar geen subsidie
meer zal krijgen. Ik ben echter van mening, dat,
wanneer de stichting haar bestaansrecht bewijst en
wanneer na 2 jaar blijkt, dat toch nog een kleine
subsidie nodig is of misschien een grote subsidie,
dit niet van tevoren uitgesloten moet worden. Ik ge
loof dan ook, dat het beter is die zin in de brief weg
te laten.

De Voorzitter: Ik weet niet hoe de andere he
ren hier over denken, Mijnheer Smeets, maar ik zou
zeggen, dat het in dit verband om het even is, want
de Staten kunnen zich toch niet gaan binden om
tot in het oneindige subsidie te geven? Mocht na
twee jaar blijken, dat de stichting nog niet op eigen
benen kan staan, dan kan de subsidie aan het nieuwe
Statencollege gevraagd worden en die zal dit dan be
oordelen.

De heer Mr. Smeets: Maar er staat hier, dat zij
na 2 jaar op eigen benen moet staan.

De Voorzitter: Inderdaad zeggen wij dat, maar
als de stichting winsten boekt of haar kosten zelf
kan dekken, kunnen wij toch onmogelijk doorgaan
met subsidie te geven.

Geen der leden verder bezwaar hebbende tegen
het voorstel van de commissie, wordt besloten dat
aldus over te nemen.

2Ho. een brief dd. 22 Decembei' 1948, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van het haar
om advies in handen gestelde verzoekschrift, zonder
datum, van W. J. S. Cherino c.s., allen inwoners van
Antriol op Bonaire, de Staten adviseert verzoekers
het navolgende te antwoorden;

„In antwoord op Uw verzoekschrift, zonder'datum,
waarbij U de tussenkomst van de Staten verzocht teneinde
Antriol van een electriciteitsbedrijf te voorzien, delen de
Staten U mee, dat het niet op hun weg ligt daartoe het
initiatief te nemen, zolang de electriciteitsvoorziening van
Bonaire nog onderwerp van overweging bij het Bestuur
uitmaakt.

Conform besloten.

De Voorzitter: Nog zijn van het Bestuur inge
komen :

1. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
en Tweede Nota van Wijzigingen op de ontwerp-
landsverordening, houdende nieuwe bepalingen tot
r-egeling van de kleinhandel in alcoholhoudende
dranken en van het verkrijgen en het uitoefenen der
bevoegdheid tot het houden van een tapperij, een kof
fiehuis, een logement, een sociëteit, een bierhuis, een
ijshuis of een restaurant en tot het verkopen en uit
slaan van gedistilleerd (1948—1949-24).

2. Memorie van Antwoord op het Gewijzigd
Ontwerp tot wijziging van de Ondei’wijsverordening
1935 (P. B. 1935, no. 43) (1948-1949-39).

3. Memorie van Antwoord en Nota van V7ijzi-
gingen op de ontwerp-landsverordening tot wijziging
en aanvulling van de Pensioenverordening Burger
lijke Landsdienaren 1938 (P. B. 1938 no. 15) (1948
-1949-33).

Deze stukken zullen gedrukt en rondgedeeld
worden en zijn bereids in handen gesteld van de be
trokken Vaste Commissies.

Niets meer te behandelen zijnde, gaat de Voor
zitter vervolgens over tot de rondvraag.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik heb
hier in mijn handen een voorstel tot reorganisatie van
het middelbaar onderwijs, waardoor de huidige A. M.
S. vervangen wordt door een 6-jarig lyceum met een
2-jarige onderbouw en een 4-jarige bovenbouw. Het
is van de hand van de huidige directeur van de A. M.
S., de heer Meyer, en is zeer lezenswaardig. Het is te
lang om voorgelezen te worden en ook te technisch,
maai' ik zou U willen voorstellen het Bestuur te vra
gen hiervan afschriften te doen toekomen aan de Sta
ten.

De Voorzitter: Maar, dokter, U heeft het stuk
in handen en kent de inhoud; waarom stelt U niet
voor, dat de Staten dit stuk in een commissieverga
dering behandelen?

De heer Dr. Maal: Mij ook goed, Mijnheer de
Voorzitter. Sta mij dan toe, dat ik U het stuk over
handig.

Verder heb ik nog iets uit het stenen tijdperk
van Curaqao, Mijnheer de Voorzitter. Ik bedoel hier
hetgeen genoemd wordt: de vestigingsverordening.
Van de vestigingsverordening, die nu van kracht is,
weet niemand waar de kop of de staart zit. Er wordt
mee gesold, maar niet alleen, dat er mee gesold wordt,
niemand kan er uit wijs; er heerst grote willekeur.
Ik stel voor een brief aan het Bestuur te richten om
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met klem en met spoed aan te d i ingen op een nieuwe
vestigingsverordening.

De Voorzitter: Ook d it onderwerp kunt U in  een
commissievergadering te r sprake brengen, dokter
Maal.

De heer Dr. Maal: Dan kunnen w ij daarover a l
tijd  blijven praten. Door de Staten is al herhaalde
malen aangedrongen op een nieuwe vestigingsrege-
ling. Ik  w il, dat de Staten aan het Bestuur de vraag
stellen, of het van plan is een nieuwe verordening
te maken of niet. Dat is hetgeen ik  weten w il.

De Voorzitter: W ij kunnen dat wel aan het Be
stuur vragen, maar niet, zoals U het daar voorstelt,
dokter Maal. Dat is onparlementair, De Staten kun
nen dat zo niet doen.

De heer Dr. Maal: Is het misschien wel parle
m entair om de Staten om de tu in  te leiden. M ijn
heer de Voorzitter?

De Voorzitter: Zolang he'c op parlementaire w ij
ze geschiedt, wel.

De heer Dr. Maal: Dan zou ik , wanneer de Sta
ten door het Bestuur voor de gek gehouden worden,
w illen voorstellen dat onparlementair te verklaren
en verder om te vragen, dat hét Bestuur nu einde
lijk  met een vestigingsregeling komt, waarin w ille 
keur uitgesloten is. Per slot van rekening zijn w ij
hier om w illekeur u it te sluiten.

De Voorzitter: M ij dunkt, dat het beter zou zijn,
indien d it rustig  in  een commissievergadering van
de gezamenlijke commissies te sprake wordt ge
bracht. W ij kunnen dan overwegen, wat w ij kunnen
doen, hetzij een b rie f schrijven o f wat dan ook, m its
het parlem entair gebeurt. W ij bereiken dan veel
meer.

De heer Dr. Maal: M ijnheer de Voorzitter. Ik
''erzoek stemming over de vraag, of d it weer via de
gewone weg van commissievergaderingen zal moeten
gaan, dan wel dat er een b rie f aan het Bestuur ge
schreven w ordt met het verzoek met spoed een
nieuwe vestigingsregeling to t stand te brengen, aan
gezien de oude niet meer voldoet.

i  .De heer Plantz: M ijnheer de Voorzitter. Ik  kan
de opvatting; van de heer Maal in  dezen volkomen
inzien. Jaren tèfüg is een nieuwe .vestigingsveror

dening to t stand gekomen, waaiwan de bepalingen
niet nageleefd worden. K o rt na het totstandkomen
van die verordening heeft het Bestuur zelf gezegd,
dat zij onhanteerdbaar is. Het Bestuur heeft al ja 
ren de gelegenheid gehad een nieuwe verordening
in  te dienen, doch dat gebeurde niet. De Staten heb
ben herhaaldelijk om de indiening van die verorde
ning gevraagd. Gouverneur Kasteel heeft ons mee
gedeeld, dat er verschil van mening tussen de Ka
mer van Koophandel en het departement van So
ciale- en Economische Zaken bestond, welk verschil
h ij n iet durfde' op te lossen om to t een beslissing te
komen. In  de stukken betreffende de Ie  suppletoire
Iregroting 1948 hebben de Staten hierom weer ge
vraagd en zij kregen weer te horen over het verschil
van mening tussen de Kamer van Koophandel en
het departement van Sociale- en Economische Za
ken. Het gevolg hiervan is, dat een bepaald ge
deelte van de verordening niet nageleefd, een ander
deel wei gehanteerd wordt, met alle nadelige gevol
gen van dien. E r worden vergunningen verleend
krachtens de verordening, te rw ijl het Bestuur zelf
zegt, dat haar bepalingen onhanteerbaar zijn. Deze
verordening sch rijft voor, dat men vergunningen
moet hebben en dat die vergunningen vastgelegd
moeten worden en alle soorten dingen meer. W ij
leven hier onder eigenaardige omstandigheden.
Mijnheer de Voorzitter. Het Bestuur weet, dat een
verordening niet kan worden uitgevoerd, voert er
een deel van u it, maar legt een ander deel gewoon
naast zich neer. E r w ordt hierover van alle zijden
geklaagd. De Staten hebben er over geklaagd; de
handel heeft geklaagd, maar het Bestuur doet niets.
Ik  kan heel goed begrijpen, dat de heer Maal van
avond zegt, dat er een b rie f van de Staten naar het
Bestuur moet gaan met verzoek om positie f te zeg
gen, wanneer een nieuwe vestigingsregeling tege
moet kan woi'den gezien. Ik  ondersteun het voor
stel van de heer Dr. Maal volkomen.

De heer Dr. Maal: Na hetgeen dé heer Plantz
gezegd heeft. Mijnheer de Voorzitter, is het goed
een bloemlezing te geven over de bestaande vesti
gingsverordening 1946.

1. Verzoekschriften van niet-Curagaoenaars
voor de vestiging van een handelszaak moeten aan
de Directeur van het Departement Sociale en Eco
nomische Zaken worden gericht, die verp licht is de
P. G. en de K. v. K. te horen, alvorens een beslissing
te nemen. In  deze landsverordening is in  het recht
van hoger beroep voorzien, door het recht van appèl
bij de Gouverneur.

Kortgeleden is door genoemde directeur een ar
tike l van de betreffende landsverordening zodanig
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geinterpreteeï-d, dat de K. v. K. geen hoger beroep
heeft bij de Gouverneur, indien een verzoek ingewil
ligd is, waar de Kamer tegen was. Deze interpreta
tie is door de P. G. onderschreven 'geworden.

Hierdoor heeft het D. S. E. een soort alleen-
rnacht gekregen: Adolf.

2. Een tweede interpretatie van het D. S. E.
betreft de verplaatsing van handelszaken. Volgens
de heer Van Boven is hiervoor geen vergunning no
dig.

In vele gevallen wordt een verzoek ingewilligd,
daar de te vestigen nieuwe zaak in een bepaalde
woonwijk in een behoefte voorziet of kan voorzien.
Heeft een persoon hiervoor toestemming verkregen
dan kan hij daarna zijn zaak zonder vergunning ver
plaatsen naar een wijk, waar de nieuwe zaak niet
in een behoefte zal voorzien.

3. Ook bij de overname van een zaak is volgens
het D. S. E. geen vergunning nodig. Het gevolg hier
van is, dat een vreemdeling een zaak door een lands
kind als stroman kan laten oprichten, om deze daar
na over te nemen.

Gezien bovenstaande lacunes in de tegenwoor
dige vestigingswet, is het dringend noodzakelijk een
nieuwe landsverordening in het leven te roepen. De
Staten hebben hierop ongeveer een jaar geleden
aangedrongen en een week geleden tveer.

Hoe de nieuwe vestigingsregeling zal zijn, laat
ik in het midden, maar in ieder geval moet het recht
van hoger beroep gesteld worden in handen van een
college, b.v. samengesteld uit een rechter, drie koop
lieden en een ambtenaar. Appèl is mogelijk door re-
questrant, P. G. en D. S. E., terwijl uitspraken van
dit College van Hoger Beroep bindend zijn.

Mijnheer de Voorzitter. Ik herhaal mijn ver
zoek om in stemming te brengen, of dit weer de
gewone weg van commissievergaderingen zal moe
ten bewandelen dan wel, dat er vanavond van de
Staten een brief naar het Bestuur gaat om met
spoed aan te dringen op de nisuWe vestigingsveror-
dening en te vragen, wanneer die tegemoet gezien
kan worden.

De Voorzitter: Dokter Maal, kan U zich ver
enigen met hetgeen door de heer Plantz is voorge
steld ?

De heer Dr. Maal: Ja, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Mr, Van der Meer: Ik ga er mee ac-
coord. Mijnheer de Voorzitter, maar ik wil één ding
dat ik zoeven gehoord heb, en dat fout is, rectifi
ceren, nl.: de huidige vestigingsregeling bestaat nog
geen 3 jaar.

De heer Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Zou
den wij met dit debat niet kunnen wachten tot de
behandeling van de 2e suppletoire begroting 1948?
Dat is een kwestie van nog een paar dagen en dan
zal hier de Bestuursgemachtigde aanwezig zijn. Het
lijkt mij toe, dat dat meer effect zal hebben, dan
wanneer wij een briefje schrijven.

De Voorzitter: Wij hebben eenmaal besloten
deze zaak met spoed te behandelen. Mijnheer Smeets.
Het is beter de brief te schrijven. Bij de behandeling
van de begroting bestaat de gelegenheid hierop ver
der in te gaan.

Geen der leden verder bezwaar hebbende tegen
het voorstel van de heer Dr. Maal,, als gewijzigd door
de heer Plantz, v/orclt aldus besloten.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. U
herinnert zich de salarisherziening, die laatst aan
genomen is. De mensen zouden toen direct hun
duitjes kunnen krijgen. Elr waren hoge ambtenaren
bij. Maar ik heb verleden week gevraagd, om deze
salarisherziening, waarbij de lagere ambtenaren, al
thans de meeste daarvan, betrokken zijn, vóóï'
Kerstmis uit te betalen. Ik hoor nu, dat zij mis
schien met Januari dat geld kunnen krijgen en dat
spijt mij ten zeer-ste, Mijnheer de Voorzitter. Ik
dring er dan ook nogmaals op aan, dat het extra-
salai is tenminste nog vóór Nieuwjaar uitbetaald zal
worden. Is het niet mogelijk, om nog een brief
aan het Bestuur te schrijven, om er op aan te drin
gen, dat dit uitbetaling vóór Januari plaats vindt.

De Voorzitter: Dr. Maal, dat is het werk van
de executieve.

De heer Dr. Maal: Het gaat er om, dat de men
sen hun extra duitje krijgen. Mijnheer de Voorzitter;
dèt is het werk. Op deze manier wordt door het Be
stuur in de hand gewerkt, dat die arme kerels schul
den maken, terwijl nog onder de vorige gouverneur
iedere ambtenaar nota bene moest opgeven hoeveel
schulden hij had. U weet, dat Kerstmis en Nieuw
jaar voor de Curaqaoenaars de tijd is om alle mo
gelijke uitgaven te doen, misschien luxe, misschien
dingen, die zij hard nodig hebben, maar er worden
uitgaven gedaan. Het is typerend, dat hiermee, daar
zij, die er het meest bij betrokken zijn, Curaqaoe-
naars zijn, gewacht wordt tot na Nieuwjaar. Ik stel
voor, dat wij ons in de macht van de executieve
mengen door een brief te schrijven om er op aan te
dringen, dat de salarisherziening voor de 31e De
cember uitbetaald worden.
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De Voorzitter: ik  herhaal, dokter, dat dit een
taak van het Bestuur is. VVij kunnen daar niets aan
doen.

De heer Dr. Maal: Kunnen wij hieromtrent niet
een verzoek aan de Gouverneur richten?

De Voorzitter: Ja, een verzoek kunnen wij na
tuurlijk altijd doen. Straks gaan wij over in com
missievergadering; daarin kan dan de brief opge
steld worden, indien de heren willen besluiten Uw
voorstel over te nemen. De brief hoeft dan, alvorens
verzonden te kunnen worden, niet in een openbare
vergadering behandeld te worden.

Geen der leden bezwaar hebbende
voorstel, wordt aldus besloten.

tegen dit

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter.
Laatst ben ik bij de havenwerken geweest om de
vorderingen van onze nieuwe haven te zien. Ik wil
in de eerste plaats zeggen, dat dat zeer interessant
is en ik kan U ten zeerste aanbevelen ook eens een
kijkje te gaan nemen. Maar, Mijnheer de Voorzitter,
er is daar een kade, die door de K.N.S.M. gebruikt
wordt en boze tongen zeggen, dat voor het gebruik
van die kade geen huur betaald wordt. Ik bedoel
hier een kade op Parera. Aangezien wij kade’s kun
nen gebruiken, zou ik willen vragen, of het waar is
en zo ja, waarom voor dat gebruik geen huur wordt
betaald. Het betreft hier de kade, die het Gouver
nement gekocht heeft van de Amerikanen. Misschien
kunnen wij hierover een brief aan het Bestuur schrij
ven.

De Voorzitter: Dat kunnen wij natuurlijk wel
doen, maar ik vraag mij af, waarom U, nadat U dit
vernomen had, niet te bevoegder plaats geweest bent
om hierover inlichtingen in te winnen, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Ik vraag het toch hier in
de Staten, Mijnheer de Voorzitter? Dit is mijn be
voegde plaats. Ik stel voor hierover direct een brief
te schrijven en deze zaak niet naar de commissies
te verwijzen.

De heer Dr. da Costa Gomez: Dit gaat niet,
Mijnheer de Voorzitter, dat zo maar op losse ge
zegden, zonder een objectief onderzoek, feiten ge
steld kunnen worden en die te laten dekken door een
college, dat het algemeen belang moet verdedigen.
Ik zou het zeer op prijs hebben gesteld, indien de
heer Dr. Maal de documentatie had geleverd en niet
zo maar op losse grond een uitspraak van dit col

lege had gevraagd. Met grote waardering voor zijn
speurzin moet ik zeggen, dat wij als officieel, orgaan
anders te werk moeten gaan. Ik zou hem willen
aanbevelen dergelijke feiten, gezegden, gegevens,
aan een nader onderzoek te willen onderwerpen,
voordat hij officiële stappen doet. Met waardering
voor de speurzin van mijn geacht medelid Dr. Maal
moet ik toch waarschuwen voor onberaden stappen
op losse geruchten. Zo’n stap doet dit college geen
goed, Mijnheer, de Voorzitter.

De heer Dr. Maal: Mag ik dan mijn geacht me
delid Dr. Moises Frumencio da Costa Gomez opdra
gen, Mijnheer de Voorzitter, na te gaan, of hetgeen
ik hier gezegd heb waar is of niet? Ik wil weten,
waar ik zijn moet. Waai’ kan ik inlichtingen krijgen,
als het niet bij het Bestuur is? Ik stel voor een brief
te schrijven aan het Bestuur met verzoek om in
lichtingen omtrent de kade op Parera, welke door
het Bestuur gekocht is van de Amerikanen en met
name of het waar is, dat die momenteel bij de K.N.
S.M. in gebruik is en zo ja, wat de K.N.S.M. daar
voor betaalt.

De Voorzitter: Dit is een zaak, die ressorteert
onder de afdeling Financiën, dokter Maal. Indien U
naar dat departement was gegaan en Uw vraag had
gesteld, zou U meteen meegedeeld zijn of het waar
is of niet. U heeft dan gegevens uit goede bron,
waarop U dan verder kan doorborduren. Maar deze
bewering van U is, zoals U daareven zelf gezegd
heeft, afkomstig van boze tongen. Verbeeldt U zich,
dat v/ij bij het Bestuur zouden komen met bewerin
gen van boze tongen! Wij zouden dit college bespot
telijk maken. Wij zouden gewoonweg belachelijk wor
den.

De heer E. Jonckheer: Het voorstel van de heer
Maal zal dit College helemaal niet belachelijk ma
ken, Mijnheer de Voorzitter. Het voorstel is heel
gewoon om een brief te schrijven aan het Bestuui’
met de vraag of de hierbedoelde pier bij een of an
dere maatschappij in huur is en zo ja, hoeveel huur
daarvoor betaald woi dt. Ik zie niets belachelijks in
dit voorstel.

De Voorzitter: Maar U vergeet, dat de heer
Maal gezegd heeft, dat deze bewering van boze ton
gen afkomstig is.

De heer E. Jonckheer: Neen, Mijnheer de Voor
zitter. De heer Maal heeft een voorstel gedaan en
heeft dat toegelicht met te zeggen, dat „boze ton
gen” iets. beweren. Het yooi'stel op zich zelf houdt
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niets belachelijks in; ik vind het een zeer zakelijk en
gewoon iets.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mag ik even in
herinnering brengen, Mijnheer de Voorzitter, dat dit
College ook een Reglement van Orde heeft en dat
het vragenrecht in dat Reglement van Orde is ge
regeld. De rondvraag mag niet gebruikt worden om
a bout portant dergelijke vragen te stellen met de
argumentatie, dat serpenten — want die hebben
toch boze tongen — de heer Maal dit of dat hebben
ingegeven. Ik zou zeggen: laten wij behalve het de
corum ook ons Reglement van Orde hanteren en za
kelijk, zoals dat moet gebeuren in een democratische
staatsinstelling, gebruik maken van de gevestigde
orde en de wettelijke grondslag, waarop dit college
berust. Morgen aan de dag, kan iedereen wel komen
met verhalen, die kwade geesten, boze tongen en
ik-weet-al-niet-wat hun hebben ingeblazen. Dat zou
geen goede grondslag zijn en ik zou niet graag wil
len zien, dat dit college een weg inslaat, welke in
strijd is met de gevestigde, traditionele wijze van
een parlementaire gedachtenwisseling. Met waarde
ring, zoals ik daareven zeide, voor de speurzin van
het geachte medelid Dr. Maal, moet ik U hier toch
in het belang van de goede orde in overweging ge
ven geen argumenten te gebruiken, die alleen geba
seerd zijn op „boze tongen”.

Het voorstel van de heer Dr. Maal wordt onder
steund door de heren Mr. Van der Meer en E. Jonck-
heer.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik wil mijn stem als volgt toelichten. Ik vind
de argumentatie deze Staten onwaardig,

De heer Dr. Maal: Ik wil mijn stem ook toelich
ten, Mijnheer de Voorzitter. Ik vind het de plicht
van de Staten te zorgen, dat er geen geld verspild
wordt.

Het voorstel in stemming gebracht, wordt ver-
wox’pen met 6 tegen 3 stemmen. Voor stemden de he
ren Mr. Van der Meer, B. Jonckheer en Dr. Maal.

De heer Dr. da Costa Gomez: In het belang van
de goede orde wil ik een tegenvoorstel doen, lilijn-
heer de Voorzitter. De gedachte, door de heer Dr.
Maal naar voren gebracht, heeft op dit moment een
zekere argwaan gewekt. Ik zou het zeer onjuist
vinden, dat de betichting zou blijven en ik wil daar
om voorstellen om de kwestie, die gerezen is, in de
commissievergadering te brengen ter ernstige ge

dachtenwisseling en desnoods de Bestuuxsgemach-
tigde daarbij te vragen, want een behoorlijke parle-.
mentaire gedachtenwisseling brengt met zich m ee,,
dat het Bestuur aanwezig is. Ik stel daarom voor
deze zelfde zaak in het goede spoor te brengen door
het Bestuur uit te nodigen ons hierover in te lich
ten.

De heer Dr. Maal: Het spijt mij. Mijnheer de
Voorzitter, dat mijn geacht medelid Dr. da Costa
Gomez van geheime vergaderingen houdt; ik houd
van openbare vergaderingen.

De heer Dr. da Costa Gomez: Ik wil hier even
op antwoorden, dat de openbaarheid het hoogste
goed is, dat wij in de democratie hebben, doch dat
wij deze openbaarheid in het belang van de gemeen
schap moeten hanteren. Wanneer openbaarheid zou
betekenen, dat wij elk gerucht prijs geven aan de
openbaarheid, dan is dit geen goed, maar een kwaad.
Wanneer wij een gerucht moeten onderzoeken, die
nen wij te zorgen voor de goede naam van degene,
die er bij betrokken is. Het is oh zo gemakkelijk om
de goede naam van iemand weg te nemen. Dat is de
reden, dat ik zeg, dat een argumentatie, dat boze
tongen iets hebben ingeblazen, op mij geen indruk
maakt. Ik zou het op prijs stellen, dat wij, voordat
wij iets in het openbaar behandelen, met gedegen
kennis van feiten en op grond van objectieve waar
neming en objectieve gegevens van gedachten wis
selen. U weet zeer goed. Mijnheer de Voorzitter, dat
ik principieel tegen de vergaderingen van de drie
commissies ben en dat in het Reglement van Orde
door mij zelf is voorgesteld om zaken in het open
baar te behandelen. Maar, dan bedoel ik: behande
len; argument tegenover argument. Ik leen mij er
niet voor alleen het argument van „boze tongen” en
„men zegt” te gebruiken. Ik wens hier een gedegen
discussie. Wanneer men inlichtingen vraagt, dient
men deze inlichtingen te vragen ter bevoegde plaat
se, voordat men de goede naam van anderen in het
geding brengt. Het is uit de boze de rondvraag te
gebruiken, om allerhande losse geruchten en onvol
dragen meningen naar voren te brengen. Indien hier
inderdaad een werkelijk belang achter zat, dan had
men van tevoren deze vragen bekend moeten maken
en de Bestuursgemachtigde hier moeten vragen. Dan
had men de gelegenheid om met gedegen kennis en
op objectieve wijze met het Bestuur van gedachten
te wisselen.

De heer Dr. Maal: Het doet mij genoegen, Mijn
heer de Voorzitter, dat de heer Dr. da Costa Gomez
zulke woorden spreekt. De heer Da Costa Gomez
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zegt, dat men met gedegen argumentaties moet ko
men, maar, Mijnheer de Voorzitter, de opdracht van
de Staten voor de delegatie ter Rondetafel-conferen-
tie was een gedegen opdracht, waar de heer Dr. da
Costa Gomez zich niet aan gehouden heeft! Ik ga
verder. Mijnheer de Voorzitter. Na de Rondetafel
conferentie kwam de redactiecommissie. Ik zou wil
len vragen of de heer Da Costa Gomez ook zo ge
degen was in die politiële actie op Java en Sumatra.
Dat zijn dingen, die gedegen zijn.

De Voorzitter: Wij kunnen zo niet in het eeuwi
ge blijven doorgaan, dokter Maal. Dit is de rond
vraag en die is beperkt. U heeft nu reeds voor de
vierde maal gesproken. Daar moet een eind aan ko
men.

De heer Dr. Maal: Dat doet er niet toe. Mijn
heer de Voorzitter. E r is hier het woord „gedegen”
gebruikt en dan zeg ik: de opdracht van de Staten
was gedegen! En daar blijf ik bij.

De heer Dr. da Costa Gomez: De heer Maal
heeft juist het bewijs geleverd. Mijnheer de Voor
zitter, dat men gedegen kennis...............

De Voorzitter: Heeft U een nieuw onderwerp,
mijnheer Da Costa Gomez?

De heer Dr. da Costa Gomez: Neen, volstrekt
niet. Mijnheer de Voorzitter. Ik wilde alleen maar
zeggen, dat de argumentatie van de heer Maal gelijk
staat met zijn vorige argumentatie van „boze ton
gen”. Van gedegen kennis is in zijn betoog niets
gebleken.

Verder heb ik voor de rondvraag niets, Mijn
heer de Voorzitter, want ik maak geen gebruik van
de rondvraag voor propaganda.

Geen der leden meer het woord verlangende,
sluit de Voorzitter hierop de vergadering.
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STATEN van de Nederlandse Antillen
ZITTINGSJAAR 1 9 4 8 - 1 9 4 9

N O T U L E N

No. 18

ONTWORPEN NOTULEN
V A N  DE

S T A T E N  V A N  DE N E D E R L A N D S E  A N T I L L E N

Vergadering van Donderdag, de 30ste De
cember 1948, des namiddags te 4 uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer,
voorzitter.

•VOORTS: de heren W. R. Plantz, ondervoor
zitter, C. F/. J. Jonckheer, Mr. 8. W. van der Meer,
iDr. P. H. Maal, Dr. M. F. da Costa Gomez, Mr. A.
A. G. Smeets, J. A. de Jongh en E. Jonckheer, leden,
benevens de heer A. H. M. van Weel, g riffie r.

ZOMEDE: de heer A. G. Statius Muller, lid-
voorzitter van het College van Algemeen Bestuur,
gemachtigde van de Gouverneur, vergezeld van de
navolgende heren als deskundigen: Mr. J. J. A.
Ellis, Procureur-Generaal, P. A. van Stuivenberg,
Hoofd van de Landswatervoorzieningsdienst, Ir. G.
Schoorl, Onderdirecteur van het Departement van
Openbare Werken en A. W. J. Schollen, hoofdcom
mies ter Administratie van Financiën.

AFWEZIG: de heren F. Visser, Ph. G. Hen-
riquez, J. H. A. Eman, J. E. Irausquin en L. A. C.
Laclé, leden, de eerste tweegenoemden wegens ver
b lijf in het buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering en doet
mededeling van de volgende ingekomen stukken:

lo. een gouvernements-depêche dd. 24 De
cember 1948 no. 8786, houdende vaststelling van de
landsverordening to t regeling van het recht van
onderzoek (enquête) (1948—1949--30).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten d it
stuk voor kennisgeving aan te nemen.

2o. een gouvernements-depêche dd. 24 De
cember 1948, waarbij de Staten ter goedkeuring
wordt aangeboden een ontwerp-landsverordening.

regelende de u itg ifte  van een lening groot
ƒ 2.500.000,— ten laste van de Nederlandse Antillen.

De Voorzitter: Mijne Heren. Met gebruikmaking
van het bepaalde in artikel 21 van het Reglement
van Orde heb ik  d it stuk in handen gesteld van de
2de Vaste Commissie.

So. een gouvernements-depêche dd. 27 De
cember 1948, waarbij de Staten ter goedkeuring
wordt aangeboden een ontwerp-landsverordening to t
tijdelijke afschaffing van de heffing van invoer
rechten en accijnzen op de eilanden Saba, St. Eusta-
tius en St. Maarten (Nederlands gedeelte).

De Voorzitter: Mijne Heren. Met gebruikmaking
van het bepaalde in artike l 21 van het Reglement
van Orde heb ik  d it stuk in handen gesteld van de
3de Vash Commissie.

Ĵ o. eeu brief dd. 30 December 1948 van de
Ondervoorzitter der Staten, de heer W. R. Plantz,
waarbij deze de Staten ter goedkeuring aanbiedt een
ontwerp-landsverordening to t wijziging van het
Koninklijk besluit van de 18de Juli 1919 (Staatsblad
No. 499), houdende regelen omtrent de beschikbaar
stelling, enz. van koloniale studiebeurzen ten be
hoeve van jongelieden, u it de koloniën Suriname en
Curasao afkomstig, voor hunne opleiding of voort
gezette opleiding in Nederland (P.B. 1919, no. 86).

Op bevestigend antwoord van de vergadering op
de vraag van de Voorzitter of de Staten, ingevolge
artikel 49 van het Reglement van Orde, bovenge
noemd ontwerp-landsverordening in overweging zul
len nemen, stelt de Voorzitter voor het te stellen in
handen van de 2de en 3de Commissie.

1948-1949-18



-  304

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt daartoe besloten.

5o. een gouvernements-depêche dd. 27 De
cember 1948 no. 10927 met bijlagen, luidende:

„Met verwijzing naar en ter toelichting van de bij
Nota van Wijzigingen op de Tweede Suppletoire Begroting
voor het dienstjaar 1948 — op 22 December 1948 bij Uw
College ingediend — uitgetrokken post wegens Perso
neelskosten College Algemeen Bestuur heb ik gemeend
goed te doen U hiernevens aan te bieden voor-ontwerpen
van landsverordening, ter uitvoering van de artikelen 71
en 76, vijfde lid, der Staatsregeling. Indiening van daartoe
strekkende ontwerp-landsverordeningen wacht op de be
ëindiging van het nodig bevonden overleg met de Directie
van de Indische Pensioenfondsen te ’s-Gravenhage, inzake
de pensioenaanspraken van de op non-activiteit gestelde
landsdienaren, die tot lid van het College van Algemeen
Bestuur, respectievelijk Vertegenwoordiger in Nederland
werden benoemd. Zodra mogelijk evenwel zullen deze ont
werpen Uw College bereiken.

Aangenomen mag intussen worden, dat de bepalingen
van bijgaande voor-ontwerpen, met uitzondering even
tueel van die betreffende de pensioenaanspraken van het
lid van het College van Algemeen Bestuur (Vertegen
woordiger in Nederland) — op non-activiteit gesteld
landsdienaar, ongewijzigd in de definitieve ontwerpen
zullen worden opgenomen.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 1ste en 2de
Commissie.

6o. een gouvernements-depêche dd. 29 De
cember 1948 no. 10504, waarbij de Staten worden
aangeboden 15 exemplaren van een Memorandum
van de heer P. A. de Winter, burgerluchtvaart-
attaché van H.M.’s Ambassade te Washington, be
treffende „De ontwikkeling van de Overheidsdienst
van de Nederlandse Antillen, belast met de beveili
ging van de Luchtvaart (Gouvernements Luchtvaart
Dienst)”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

7o. een brief dd. 28 December 1948 van de
2de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept voorlopig- tevens eindverslag
op de ontwerp-landsverordening tot wijziging van de
Verordening van de 9de April 1904 (P.B. 1904,
no. 43) tot het oprichten van een Postspaarbank in
Curasao (1948—1949-53). \

8o. een brief dd. 28 December 1948 van de
2de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-voorlopig- tevens eindverslag
op de ontwerp-landsverordening, regelende de uit
gifte van een lening groot ƒ 2.500.000,— ten laste
van de Nederlandse Antillen (1948—1949-55).

9o. een brief dd. 28 December 1948 van de
2de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-voorlopig- tevens eindverslag
op de ontwerp-2de Aanvullende begroting 1948
(1948-1949-54).

lOo. een brief dd. 28 December 1948 van de
3de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-voorlopig- tevens eindverslag
op de ontwerp-landsverordening tot wijziging van de
landsverordening van 22 Augustus 1939 (P.B. 1939,
no. 68) tot het tijdelijk afschaffen van invoerrechten
en accijnzen op de eilanden Saba, St. Eustatius en
St. Maarten (Nederlands gedeelte) (1948—1949-56).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de hier
boven aangehaalde verslagen van de 2de en 3de
Vaste Commissie sub 7o. t/m  lOo., wordt besloten
die aldus over te nemen.

llo . een gouvernements-depêche dd. 30 De
cember 1948 no. 11039, luidende;

„Ondergetekende heeft hierbij de eer U mede te
delen, dat in de vergadering der Staten van heden als
gemachtigde in de zin van artikel 99 der Staatsregeling
zal aanwezig zijn de heer A. G. Statius Muller, lid-voor-
zitter van het College van Algemeen Bestuur mede
namens de overige leden van dit College, waarbij hij zal
vergezeld zijn van de navolgende heren als deskundigen:

de Procureur-Generaal;
het Hoofd van de Landswatervoorzieningsdienst;
Ir. G. Schoorl, Onderdirecteur van het Departement

van Openbare Werken;
A. W. J. Scholten, hoofdcommies ter Administratie

van Financiën.”.

De Voorzitter: Ik heet de gemachtigde van het
Bestuur welkom in deze vergadering en geef hem de
verzekering, dat de Staten met belangstelling zullen
luisteren naar al hetgeen hij mocht menen naar voren
te moeten brengen.

De heer Statius Muller, gemachtigde van het
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter. Is er ook niet een
machtigingsbrief binnengekomen voor de heren des
kundigen, die hier naast mij zitten?

De Voorzitter: Er is inderdaad nog een brief
binnengekomen, getekend door de gouvernements-
secretaris, om deze heren te machtigen. Ik ben echter
van mening, dat de tweede missive, getekend door de
gouvernements-secretaris namens de Gouverneur, de
eerste niet kan teniet doen, aangezien daarin niet
uitdrukkelijk is vermeld, dat dat gepaard ging met
intrekking van de eerste brief.

> ,
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De heer Statius Muller:: De door de gouverne-
ments-secretaris namens de Gouverneur getekende
brief is van latere datum, Mijnheer de Voorzitter. Is
het nu de bedoeling, dat, wanneer deze deskundigen
optreden, zij niet het woord zullen mogen voeren om
inlichtingen te geven?

De Voorzitter: De tweede brief, die wij hebben
ontvangen, is niet alleen van dezelfde dagtekening
als de eerste, maar draagt zelfs hetzelfde nummer.
Dat is voor mij aanleiding geweest hem naast mij
neer te leggen.

De heer Statius Muller: Hebben beide brieven
dezelfde datmn en hetzelfde nummer. Mijnheer de
Voorzitter?

De Voorzitter: Ja, Mijnheer de Bestuursgemach-
tigde.

De heer Statius Muller: Ja, ik ben niet gemach
tigd om hierover te spreken; ik kan hier spreken
voor mijn departementen, n.1. justitie, onderwijs en
algemene zaken.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik zou
gaarne van de Bestuursgemachtigde willen ver
nemen, wat hij ons kan zeggen omtrent de gouverne-
mentsbeschikking of het gouvernementsbesluit,
waarbij de gouvernements-secretaris gemachtigd is
om tarieven namens de Gouverneur te tekenen. Als
hij mij dat kan zeggen, zou ik misschien een oplos
sing in dezen kunnen zien. Ik heb nooit een brief van
de Gouverneur gezien, welke door de gouvernements-
secretaris namens de Gouverneur getekend is. Wel
heb ik stukken gezien, waarvan het originele exem
plaar door de Gouverneur getekend was en de af
schriften door de gouvernements-secretaris.

De Voorzitter doet vervolgens mededeling van
de navolgende van het Bestuur verder ingekomen
stukken:

1. Memorie van Antwoord op de ontwerp-
landsverordening tot het heffen van opcenten op de
aanslagen in de inkomstenbelasting 1949 (1948—
1949-48).

2. Memorie van Antwoord en Nota van Wijzi
gingen op de ontwerp-landsverordening tot het hef
fen van opcenten op het bijzonder invoerrecht op
benzine (1948—1949-49).

3. Nota van Wijzigingen op de ontwerp-lands
verordening tot het heffen van 150 opcenten op de
aanslagen in de Winstbelasting betreffende tijdvak
ken, eindigende tussen 30 Juni 1948 en 1 Juli 1949
(1948-1949-50).

Deze stukken zullen gedrukt en rondgedeeld
worden en zijn in handen gesteld van de betrokken
Vaste Commissies.

De Voorzitter stelt nu aan de orde punt 2 van
de agenda: ontwerp-2de Aanvullende begroting 19^8
(1948—1949-54) en opent de algemene beraadsla
ging. Hierbij verleent de Voorzitter eerst het woord
aan de Bestuursgemachtigde, aangezien in het voor
lopig verslag op dit ontwerp door de Staten om
mondelinge beantwoording van de daarin gemaakte
opmerkingen is gevraagd.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Ik wil beginnen met in herinnering te brengen, dat
ik bij mijn eerste verschijning in deze Staten als lid
van het C.A.B. hier reeds uiteengezet heb, dat ik dit
college beschouw als een intermezzo-college, dat in ’t
leven is geroepen of moest worden geroepen, in de
eerste en voornaamste plaats om het kiesreglement
tot stand te brengen en dus de verkiezingen mogelijk
te maken. Daarnaast zag ik als de taak van ons col
lege om het bestuur van het Gebiedsdeel aan de gang
te houden door de lopende zaken af te doen. Van
zaken van ingrijpende aard, die op lange termijn
moesten werken, moest het college — zo meende ik
— liefst maar afblijven en die overlaten aan het col
lege, dat na het onze zou komen.

Ik wilde daarmee zeggen, dat aan dit voorlopig
college van verschietend karakter een andere maat
staf moet worden aangelegd als aan een definitief
college.

Ik geloof, dat de Staten zullen willen erkennen,
dat wij ons van onze taak, zoals wij die verstonden
en zoals die ook door een ieder moet worden ver
staan, naar beste weten gekweten hebben.

Wij hebben gewerkt en werken nog onder moei
lijke omstandigheden. Bij ons optreden hadden wij
zelfs geen lokaal tot onze beschikking, geen secre
taris, zelfs geen typiste. Uiteraard was dus ook geen
bibliotheek ter beschikking. Nog steeds bezitten wij
geen enkele bundel vna het Publicatieblad, maar
moeten telkens leentje-buur spelen bij Parket, Admi
nistratie van Financiën of Secretarie.

Toch hebben wij behalve het Kiesreglement ook
nog onderwerpen moeten behandelen van vergaande
strekking als de havenuitbreiding op Aruba en Cura
sao. Het kon niet anders; de tijd drong.

Het wordt het Bestuur (dus ook ons college)
verweten, dat het besluit tot machtsdelegatie zolang
op zich heeft laten wachten; dat ons college zelfs
nog geen reglement van orde heeft vastgesteld. Och,
Mijnheer de Voorzitter, ik erken, dat het Bestuur,
dus Gouverneur en College, wat dat betreft terecht
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in gebreke kan worden gesteld. Wij zijn ietwat sloom
geweest; wij hadden wat actiever kunnen en moeten
optreden. Maar, om te beginnen was er nog zoveel
achterstallig werk af te doen, dat afgedaan moest
worden, en ook stuitten wij (Gouverneur en College)
op sommige punten op verschil van mening, onder
ling en dan weer met de Gouvernements-Secretarie,
die wat conservatiever werkmethoden voorstond, dan
ik persoonlijk wens. En dan moet men niet vergeten,
dat niet alleen wij voor een veranderende constructie
van het Bestuur stonden, maar dat ook de tegen
woordige Gouverneur een boedel kreeg op te ruimen,
waarin hij zich geheel van meet aan moest inwerken.
Dat vorderde natuurlijk tijd.

Overigens moet ik bekennen, dat zelfs ik, die
het meeste te lijden, of laat me zeggen te ver
duren, had van het ontbreken van vaste lijnen en
scherp afgebakende bevoégdheden (ik ben n.1. belast
met niet minder dan drie departementen, t.w. Jus
titie, Onderwijs en Algemene Zaken) mij niet al te
druk heb gemaakt over de principieel niet goed te
verdedigen gang van zaken met betrekking tot de
bestuursvoering. Dat schrijf ik toe aan de takt van
de huidige Gouverneur, die steeds een open oor heeft
voor argumenten ook van de andere kant.

Heden of morgen bereikt Uwe Staten echter het
ontwerp-besluit, regelende de bevoegdheidsover
dracht aan het college. Ik mag zeggen, dat het min
of meer een compromis inhoudt en ook, dat ik per
soonlijk er niet voor 100 %, misschien zelfs niet voor
50 %, mee eens ben. Maar daar willen wij vandaag
maar niet verder over spreken. Ook over de aan de
leden toe te kennen vergoedingen wil ik maar niets
zeggen. Het zou de schijn hebben, dat ik zou preken
voor eigen parochie. Dus laat ik het gehele geval
maar over aan de Staten. Ik refereer me dus aan
hun oordeel.

Ik geloof, dat ik het hierbij kan laten. Over de
details zullen mijn medewerkers van hedenavond de
verlangde inlichtingen kunnen geven.

Alleen nog dit. Om voort te kunnen werken, tot
dat wij af gelost worden (een kwestie dus van een
paar maanden) moet het college het vertrouwen be
zitten van de Staten, Ik vooral, omdat ik drie depar
tementen te beheren heb. Ik klaag daar niet over; ik
doe het gaarne voor de goede zaak. Maar bij zulk een
uitgebreid beheer komt het vaker voor, dat men op
een of ander punt een misgreep doet, faalt. Ik zal
dankbaar zijn, als men mij op zulke feilen wijst,
maar men moet dan steeds goede trouw veronder
stellen en mij vertrouwen. Want zonder het ver
trouwen der Staten kan ik en, ik zou zeggen, ook
geen mijner collega’s, aan de arbeid blijven.

Hebben de heren leden nog vragen te stellen,

Mijniieer de Voorzitter?

De Voorzitter: De Bestuursgemachtigde heeft
gevraagd of er nog vragen of opmerkingen zijn, die
beantwoord moeten worden. Ik heb hier twee opmer
kingen waar wij nog geen antwoord op hebben ge
kregen en wel: „Gevraagd werd, of bij het opmaken
van deze aanvullende begroting met overschrijdingen
rekening is gehouden” en verder „Men zou gaarne
vernemen, waaraan toegeschreven moet v/orden, dat
de opbrengsten van de inkomsten- en winstbelasting
zoveel lager geraamd moeten worden. Geldt als oor
zaak hiervan, dat de aanslagen niet tijdig zijn opge
legd of dat zij wel tijdig opgelegd, doch niet geïnd
zijn, dan wel een terugloop. Voor dit laatste zag men
geen aanwijsbare reden”.

De heer Statius Muller: Mag ik voor de beant
woording hiervan het woord geven aan de deskun
dige voor Financiën, Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Mag ik er U op attent maken.
Mijnheer de Bestuursgemachtigde, dat U de Be
stuursgemachtigde is? De andere heren zijn deskun
digen, die U kunnen voorlichten, maar U moet ant
woorden op de vragen, die gesteld worden.

De heer Statius Muller: Maar ik ben toch niet
gemachtigd om over de afdeling financiën te spreken.
Mijnheer de Voorzitter? Ik vertegenwoordig hier wel
het hele college, maar ik ben geen deskundige voor
alle afdelingen.

De Voorzitter: Maar U is de enige gemachtigde;
de andere heren zijn niet gemachtigd; zij zijn alleen
maar deskundigen.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Bij de inkomstenbelasting, zegt de deskundige mij, is
inderdaad enige achterstand in de invordering.
Maar bij de winstbelasting zijn de aanslagen minder.

De Voorzitter: Moeten wij dus aannemen, dat
alle aanslagen in de winstbelasting reeds opgelegd
zijn? M.a.w. dat er dus in de winstbelasting een
terugloop is geweest? Dat kan ik niet aannemen.

De heer Statius Muller: De opbrengst van de
winstbelasting is iets meer dan die van verleden jaar,
Mijnheer de Voorzitter. De raming is echter te hoog
geweest.

De Voorzitter gaat hierop over tot de algemene
beraadslagingen over het ontwerp.
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De heer Mr. Snieets: Mijnheer de Voorzitter. Bij
de behandeling van de eerste aanvullende begroting
hebben de Staten zich uitgesproken er geen voor
stander van te zijn om verdere leningen aan te gaan.
De gedachtengang was, dat bij ruime inkomsten eer
der getracht moet worden een reserve te kweken
voor latere minder goede tijden, in plaats van meer
uit te geven dan wordt ontvangen. Is deze gedachten
gang in zijn algemeenheid juist voor de door het
gouvernement uit te voeren grote werken, voor het
lenen voor de volkswoningbouw kunnen andere maat
staven worden aangelegd. Immers, in tegenstelling
met de meeste door het gouvernement uit te voeren
werken behoeven de voor de volkswoningbouw be
stede gelden niet te worden af geschreven. Het is
zelfs mogelijk, dat die gelden met de rente zelfs ge
heel terugontvangen worden, wanneer de huren op
commerciële basis worden berekend. Het bezwaar,
dat in latere jaren de lening zal moeten worden
terugbetaald, vervalt, omdat uit de opbrengst van de
woningen de lening met rente kan worden afgelost.

Bij de tegenwoordige verhuring van de volks
woningen is echter geen sprake, dat uit de huren de
voor het bouwen bestede gelden ooit terugbetaaid
kunnen worden. Ik wil thans niet ingaan op de vraag
of de huren al of niet en in welke gevallen op com
merciële basis moeten worden berekend, maar wel
wil ik het bestuur bij deze verzoeken een financieel
plan te ontwerpen, waarbij wordt nagegaan in hoe
verre de volkswoningen zich zelf uit de huren kunnen
betalen.

Voorzover de huren zichzelf kunnen terug
betalen, vervalt het bezwaar tegen het lenen, dat
men gelden, die men nu uitgeeft, in latere jaren wil
zien opbrengen. Een verschijnsel, dat vooral in de
laatste decennia in de meeste landen voorkomt, maar
dat in Curagao door zijn speciale huidige welvaart
uit de boze is.

Voorzover de huizen zichzelf niet terugbetalen,
dient dan niet geleend te worden, doch dit bedrag
moet uit de binnenkomende gelden worden betaald.
In een dergelijk systeem blijft men met geen schuld,
die betaald moet worden in de toekomst.

Ik verzoek dan ook het Bestuur een financie
ringsplan op te stellen, waarbij de huidige volks
woningen worden geschat tegen hun werkelijke
waarde, b.v. tegen 12 maal de huidige huurprijs.
Voorts een plan op te stellen, hoeveel woningen er
nog in de komende jaren dienen te worden gebouwd
en op hoeveel de werkelijke waarde van die woningen
gesteld dient te worden, berekend naar de huren van
die woningen. Aldus zal berekend kunnen worden,
hoeveel er voor de volkswoningbouw geleend zal
moeten worden en hoeveel ten laste van de gewone

middelen van de begroting zal moeten worden be
taald. Een staat van geraamde inkomsten en uit
gaven van een dergelijk plan kan dit verduidelijken.
Nu is het voorgekomen, dat het departement van
openbare werken voor een millioen gulden huizen
aanbesteedt, terwijl de fondsen voor de volkswoning
bouw reeds alle verbruikt waren.

De heer Statius Muller: Wat mij persoonlijk be
treft, Mijnheer de Voorzitter, trapt de heer Smeets
een open deur open. Ik vind ook, dat de huizen zich
zelf met de huren moeten betalen. Ik vind die huren
te laag; zij liggen te laag in verhouding tot de stich-
tingskosten. Zij worden niet altijd bewoond door de
mensen, waarvoor zij bestemd zijn, maar door men
sen, die ruimschoots een betere huur kunnen betalen.

De heer Smeets wil hebben, dat de huren op
meer commerciële basis worden berekend, zodat de
huizen zichzelf kunnen betalen, zowel de rente als
de aflossing. Ik geloof, dat het Bestuur maatregelen
nemen zal. De heer Smeets wil dus hebben, dat de
huren op commerciële basis berekend worden?

De heer Mr. Smeets: Ik heb dit niet precies zo
gezegd. Mijnheer de Voorzitter. Ik ben ervan uit
gegaan, dat bij de lening een politiek gevoerd moet
worden, waarbij men als richtlijn neemt, dat slechts
dat gedeelte geleend wordt, dat de woningen zelf
kunnen opbrengen. In principe zou men moeten zeg
gen, dat de huizen verhuurd moeten worden op com
merciële basis, m aar dat er gevallen kunnen zijn,
waarvoor men een uitzondering wil maken. Waar het
mij op het ogenblik speciaal om te doen is, is, dat
men gaat zeggen: wanneer wij een bedrag lenen, dan
weten wij, dat die huizen b.v. in 15 of 20 jaar — er
is ook nog over te praten, hoe lang men die termijn
wil stellen — zich zelf kunnen terugbetalen. Wat die
huizen meer kosten, wordt betaald uit de lopende
middelen. Ook moet men van tevoren een plan op
stellen: zoveel huizen zullen wij nog nodig hebben,
zoveel zullen wij in dit jaar bouwen en zoveel in het
volgend en dat ook rekening wordt gehouden met
de inkomsten, die die huizen hebben, zodat er van
een plan sprake is, want op het ogenblik beschouwt
het Bestuur de volkswoningbouw te veel als inci
denteel.

De heer Statius Muller: Dat komt op hetzelfde
neer, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Mr. Smeets: Ongeveer wel. Mijnheer de
Voorzitter.

De heer Statius Muller: Ik wens op te merken.

1948-1949-18
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dat dit een kwestie is van het departement van
Sociale Zaken, daar dat departement de huren be
paalt. Die volkswoningen worden niet alleen door
het volk bewoond, dat slechts lage huren kan betalen,
maar ook door mensen, die gerust hogere huren kun
nen betalen. Dat is de zaak. De huren moeten onge
veer op commerciële basis berekend worden en men
zou dan uitzonderingen kunnen maken voor mensen,
die werkelijk niet betalen kunnen. Dat is de bedoe
ling. Bij het bouwen moet een berekening gemaakt
worden van wat het huis kost, wat voor afschrijving
in rekening gebracht moet worden en hoeveel voor
rente en aflossing.

De heer Dr. Maal: Zou ik mijn naam nu nog
kunnen inschrijven voor de algemene beraadslaging.
Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Neen, nu niet meer, dokter Maal,
wij zijn al bezig. U krijgt straks toch gelegenheid om
te spreken.

De heer Dr. Maal: Maar ik wil bij deze begro
ting spreken, Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Dat kan U zeker doen, dokter
Maal.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. De
heer Smeets heeft zoëven gesproken over de volks
woningen. Ik kan mij herinneren, dat, toen de eerste
lening gesloten werd, er gesproken werd van „volks
woningen” en „krotopruiming”. Helaas, Mijnheer de
Voorzitter, als ik de volkswoningen zie, die gebouwd
zijn, dan moet ik die bestempelen als woningen voor
de lagere en de middenstand. Niet alleen is er van
krotopruiming niets gekomen, maar ook is het
eigenlijke volk — waaronder ik de minstbedeelden
versta — niet in de gelegenheid gesteld een hygië
nische woning te krijgen. Als men buurten als Fleur
de Marie, Zaantje e.d. hier noemt, dan ziet men, dat
de echte volkswoningen nog even talrijk zijn. Ik zou
de geachte Bestuursgemachtigde willen verzoeken
niet alleen middenstandswoningen te bouwen, maar
ook echte volkswoningen voor de minder bedeelden.
Als die z.g. volkswoningen een huur opbrengen, die,
vergeleken bij huren van particuliere woningen, ab
soluut aan de lage kant is, dan zou ik willen'voor
stellen, dat de huur, die de gouvernements-midden-
standswoningen nu opbrengen, dusdanig verhoogd
wordt, dat uit de huuropbrengst niet alleen de lenin
gen afbetaald worden, maar tevens voor de lagere
bevolking, de minstbedeelden, hygiënische woningen
gebouwd kunnen worden.

Zoëven heeft de geachte Bestuursgemachtigde,
Zijne Excellentie Statius Muller, het een en ander
gezegd over het College van Algemeen Bestuiu-.
Mijnheer de Voorzitter, ik zou hem op de man af
willen vragen: wie is de baas in het College van
Algemeen Bestuur, de Ministers, de proto-Ministers,
de vertrouwensmannen, of hoe men ze noemen wil, of
enkele hoofdambtenaren? Het is mij n.1. ter ore ge
komen — ik durf niet de uitdrukking „boze tongen”
te gebruiken — dat adviezen van het College van
Algemeen Bestuur niet opgevolgd werden, omdat
een hoofdambtenaar een tegenadvies gaf. Nu wil ik
aan de geachte Bestuursgemachtigde, de heer
Statius Muller, vragen, of dat werkelijk gebeurd is
en hoe of hij daartegenover staat. Ik wil gaarne om
antwoord verzoeken. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Op de laatste tirade, dokter?

De heer Dr. Maal: Ja, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Het is geen gewoonte, dat er vragen gesteld
worden en dat de Bestuursgemachtigden die onmid
dellijk beantwoorden, zodat het een soort onderlinge
gedachtenwisseling wordt tussen leden en Bestuurs
gemachtigden. Ik vind de oorspronkelijke werkwijze,
waarbij de leden aan het woord komen en daarna de
Bestuursgemachtigden, waardoor zich een rustig
debat ontwikkelt, heel wat juister.

De Voorzitter: U heeft zich, mijnheer de Costa
Gomez, evenals de heer Dr. Maal, niet ingeschreven
voor het houden van algemene beschouwingen.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Evenals de heer Dr. Maal zich niet ingeschre
ven had en toch gesproken heeft, wil ik ook even bij
wijze van interrumpering voor de goede gang van
zaken vragen, hoe dit nou eigenlijk gaat. E r kan
naar aanleiding van een zeer belangrijk, door de heer
Smeets ter tafel gebracht onderwerp, aanleiding zijn
voor een principiële gedachtenwisseling tussen de
leden en misschien voor een besluit van het College.
De inschrijving is uiteraard alleen bedoeld om bij
zondere onderwerpen in de algemene beschouwingen
ter sprake te brengen, maar aan de hand van het ge
sprokene hebben de leden — naar ik mag aannemen
— volledige vrijheid hun opinie te berde te brengen.
Daarom zou ik zeggen, dat, ofschoon ik zeer toe
juich, dat de heer Maal zich direct richt tot de
Bestuursgemachtigden, de tot nu toe gevolgde proce
dure, waarbij eerst de leden aan het woord komen,
toch m.i. u it een traditioneel oogpunt aanbeveling
verdient. Anders krijgen wij ieder ogenblik een vraag
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of een aanval op de Bestimrsgemachtigde, waaruit
geen vruchtbare en constructieve gedachtenwisseling
mogelijk zal zijn. Ik zou daarom het woord willen
hebben, Mijnheer de Voorzitter.

De wijze, waarop de gedachtenwisseling van
middag plaats vindt en de leiding, die U daarbij
geeft, is in overeenstemming met de tot nu toe ge
volgde traditie en ik zou het betreuren, indien op
incidentele wijze daarop inbreuk wordt gemaakt. De

,  Bestuursgemachtigde heeft op zeer juiste wijze uit
drukking gegeven aan de gedachte, die bij hem en
zijn medeleden voorzit en die hierop neerkomt, dat

^ het College van Algemeen Bestuur een zakencollege
is; een zakencollege, dat voor de overgangstijd, voor
een zeer korte termijn, bepaalde beslissingen moet
nemen om de nieuwe rechtsorde voor te bereiden.
Hij heeft daarbij een beroep gedaan op dit college,
een beroep op goede trouw en ik kan zeggen. Mijn
heer de Voorzitter, dat ik mij in het algemeen met
de gedachtengang van de Bestuursgemachtigde kan
verenigen. Ik zal daarop niet verder ingaan, maar de
heer Dr. Maal, mijn geacht medelid, heeft een posi
tieve — en naar ik mag zeggen: een praemature —
vraag gesteld: wie is de baas ? Is de hoofdambtenaar
de baas of de leden van het College? En de heer
Dr. Maal heeft aan de Bestuursgemachtigde die
vraag gesteld teneinde te vernemen, of het waar is,
dat in bepaalde omstandigheden of in een of ander
geval een advies van een hoofdambtenaar de door
slag heeft gegeven. Met deze vragen wordt het
karakter van het college reeds van tevoren als het
ware in het geding gebracht. Ik zou liever zien, dat
deze vragen op dit moment van voorbereiding, waar
op de juiste weg gezocht moet worden in deze maan
den, waarin de verhouding van hoofdambtenaar en
lid van het college van Algemeen Bestuur en de
Gouverneur tot duidelijkheid moet worden gebracht,
niet worden gesteld en ik heb reeds gezegd, dat naar
mijn bescheiden mening het stellen van deze vraag
het karakter van het college in het geding brengt
op een tijdstip, dat nog te vroeg moet worden geacht
om met nauwgezetheid te zeggen dit college hoort
te functionneren en welke zijn bevoegdheden zijn. Ik
heb nog geen kennis van de stukken, die vandaag
zijn binnengekomen, maar ik stel mij voor, dat op
zeer korte termijn door de Gouverneur ter uitvoering
van de Staatsregeling beslissingen zullen worden
genomen, waardoor wij enig inzicht zullen krijgen in
de bevoegdheden enz. van het college.

Ik stap nu daarvan af, want ik vind het nu
praematuur om deze zaken ter sprake te brengen.
Ik wil alleen maar een principieel betoog houden
naar aanleiding van hetgeen de heer Smeets naar
voren heeft gebracht en de Bestuursgemachtigde.

Er is een diepgaand verschil in de gedachtengang
van de heer Smeets en van de Bestuursgemachtigde.
De Bestuursgemachtigde heeft zich bepaald tot
enkele opmerkingen over de bestaande toestand, ter
wijl de heer Smeets het gehad heeft over het finan
cieel beleid, daarbij opmerkende, dat het sociale
moment niet in het gedrang moet komen; dat de tot
nu gevoerde politiek uit een financieel oogpunt mis
schien aan critiek kan worden onderworpen, maar
dat bij de oplossing van het probleem van het
woningvraagstuk en opruiming van krotten nage
gaan moet worden, op welk moment het sociaal be
lang de doorslag moet geven, derhalve dat dit pro
bleem welisvv'aar een commerciële kant heeft, maar
dat ook het sociaal moment van betekenis is. En
daarmede kan ik mij verenigen. Mijnheer de Voor
zitter. Wij moeten het hele probleem van de volks
huisvesting niet uitsluitend uit een commercieel
oogpunt, noch alleen en zuiver uit een sociaal oog
punt bekijken. Ik wil dus voorstellen, dat de Staten
zich t.z.t. zullen uitspreken over een algemeen plan,
een breed opgezet plan. Ik weet. Mijnheer de Voor
zitter, dat deze gedachten bij U, als eerste in deze
Staten, die voor de volkshuisvesting jaren gewerkt
heeft, ingang zullen vinden. Ik wil dus t.z.t. een
voorstel ter beoordeling aan de Staten voorleggen
om een algemeen plan te maken mede in de geest,
zoals de heer Dr. Maal dat heeft naar voren ge
bracht, om het probleem van de krotopruiming ter
hand te nemen en in het algemeen te voorzien in het
vraagstuk van de woningnood. Wat ik nu naar voren
wil brengen is dit, dat bij de beschouwing over het
probleem van de volkshuisvesting niet het commer
ciële argument doorslag mag geven, maar dat het
sociale element daarin in volle omvang betrokken
moet worden.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Als ik
goed geluisterd heb, zou de geachte gemachtigde van
het Bestuur gezegd hebben, dat wij hedenmorgen het
stuk ontvangen zouden hebben, waarbij de bevoegd
heid van het College van Algemeen Bestuur is ge
regeld. Ik heb dat stuk nog niet ontvangen en ik heb
het zoëven aan de griffier gevraagd en die deelde
mij mede, dat hij het ook nog niet ontvangen heeft.
Maar hoe dat ook mocht zijn, ik meen, dat de ge
achte gemachtigde gezegd heeft, dat hij het daar
niet voor 100 % mee eens is, misschien zelfs niet
eens voor 50 %. Ik moet zeggen, Mijnheer de Voor
zitter, dat dat zeer teleurstellend is. Ik vraag mij af,
of het College van Algemeen Bestuur wel rekening
heeft gehouden met artikel 73 van de Staatsregeling,
dat zegt: „1. Ingeval terzake van een ontwerp-lands-
verordening of een uit te vaardigen besluit houdende



310

algemene maatregelen, als bedoeld in artikel 54, de
Gouverneur zich niet kan verenigen met het gevoe
len van het College van Algemeen Bestuur, doet hij
hiervan onder opgave van zijn beweegredenen mede
deling aan het College. 2. Indien het College de wens
daartoe te kennen geeft of de Gouverneur er zelf
prijs op stelt, zal op gelijke wijze mededeling worden
gedaan aan de Staten, enz.”. Naar ik meen. Mijnheer
de Voorzitter, moet deze aangelegenheid geregeld
worden bij algemene maatregel van bestuur, m.a.w.
door een besluit van de Gouverneur, tenzij men — er
gebeuren deze dagen eigenaardige dingen — mis
schien gedacht heeft, dat het bij beschikking gere
geld kan worden. Is het een besluit, dan heeft m.i.
het college het recht om te zeggen; wij gaan er niet
mede accoord. Zij kunnen dan ook verzoeken, dat de
Staten hiervan in kennis worden gesteld.

Als men rekening houdt met de evolutie, die op
dit moment plaats vindt, dan moet men zeggen, dat
bij het overdragen van de bevoegdheid van de Gou
verneur, deze zaak m.i. op de ruimst mogelijke wijze
zou moeten plaats hebben. Ik kan mijn oordeel hier
over nog niet vellen, omdat ik de stukken nog niet
gezien heb, maar het is voor mij zeer teleurstellend
van de geachte gemachtigde van het Bestuur te ver
nemen, dat hij het misschien niet eens voor 50 %
hiermee eens is. Ik vraag mij dan alleen maar af;
wat kan de inhoud hiervan zijn?

Mijnheer de Voorzitter. Ik zal niet ingaan op
hetgeen gezegd is ten aanzien van de volkshuis
vesting, de volkswoningbouw. Maar ik wil slechts op
één ding wijzen; De volkswoningen worden gebouwd
voor mensen, die niet in staat zijn hoge huren te
betalen. Deze bouw was in de eerste plaats bestemd
om te proberen tot krottenopruiming te komen, zoals .
de heer Dr. Maal daareven terecht gezegd heeft. Er
zijn hier millioenen aan besteed. Mijnheer de Voor
zitter, maar voorzover ik weet, is men nog nooit tot
opruiming van krotten gekomen. En als men nagaat,
wie er in die huizen wonen, dan moet men tot de
conclusie komen, dat daarin mensen wonen, waar
voor die huizen nooit bestemd zijn geweest. En als
men daarbij in het oog houdt, dat de huren niet vol
doende zijn om de kosten te dekken, dan vind ik het
onjuist, dat de belastingbetalers een deel van de
huur moeten bijpassen om mensen, die wel in staat
zijn om hogere huren te betalen, van een goedkope
woning te voorzien.

De heer Statitis Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Het ontwerp-besluit inzake de overdracht van de
macht aan het College van Algemeen Bestuur — het
is dus een besluit — zal U, zoals ik zeide, vandaag
of morgen bereiken, dus dit jaar nog. Ik wist niet,

dat het U nog niet bereikt had.
Verder heb ik daarbij gezegd, dat dit het karak

ter van een compromis draagt; iedereen heeft zijn
zin gekregen. Natuurlijk heeft tenslotte de mening
van de meerderheid beslist. Ik heb het minst mijn
zin gekregen; een ander heeft op een ander punt
weer zijn zin niet gekregen en zo om en om. Maar ik
ben het kind van de rekening geweest en heb het
minst mijn zin gekregen.

De heer Dr. Maal heeft het gehad over de ver
houding tussen de hoofdambtenaren en het college
van Regenten. Ik wil daarop antwoorden. Mijnheer
de Voorzitter, dat er geen kwestie van is, dat een
hoofdambtenaar boven het college gaat staan. Maar
door de ingewikkelde gang van zaken ter gouverne-
ments-secretarie gebeurt het dikwijls, dat een stuk
waarover reeds door het college — niet geadviseerd
is, want het college adviseert niet; het is geen
adviescollege — zijn stem te kennen is gegeven, weer
rondgaat en men een tegenstrijdig advies van een of
andere hoofdambtenaar krijgt; maar niet, dat de
hoofdambtenaar zijn zin krijgt. Dat geloof ik niet.
Een zaak kan wel eens opgehouden zijn; zij is mis
schien op een andere plaats blijven liggen en gaat
dan misschien weer van het college naar de hoofd
ambtenaar. Maar, zoals ik reeds gezegd heb, maak
ik mij niet druk over dit soort dingen, want wij zijn
toch tijdelijk; ons college wil geen stempel drukken
op iets, dat later, misschien over een paar maanden,
helemaal veranderd zal moeten worden. Wij zijn een
intermezzo-kabinet; wij houden vele zaken aan en
doen hetgeen gedaan moet worden, zo goed als
het kan.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter.
Als ik de Bestuursgemachtigde goed verstaan heb,
zou er een ontwerp bij de Staten zijn ingediend,
waarbij de Gouverneur het bestuur overdraagt aan
het College van Algemeen Bestuur?

De Voorzitter: Alleen bepaalde bevoegdheden,
mijnheer Smeets.

De heer Mr. Smeets: Die overdracht mag alleen
de uitvoerende macht betreffen.

Verder wil ik nog een opmerking maken naar
aanleiding van het door de heer Dr. da Costa Gomez
naar voren gebrachte betreffende de volkswoning
bouw, Mijnheer de Voorzitter. Hij heeft het zwaarte
punt voor wat betreft het sociale standpunt, in te
nemen bij de volkswoningbouw, op het sociale
moment gelegd; ik zou dat willen verplaatsen naar
de omstandigheden. Wanneer men sociaal tewerk wil
gaan en een woning verhuren voor minder dan zij
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beoordelen. Ik geloof, dat het minder juist is het
moment als uitgangspunt te nemen.

De heer Dr. Maal: Het spijt mij. Mijnheer de
Voorzitter, dat U zoëveii de procedure omgedraaid
hebt voor wat betreft de volgorde voor het spreken.
Maar enfin, daar is niets meer aan te doen, het is

* gebeurd.
De heer Dr. da Costa Gomez heeft gezegd, dat

^ het College van Algemeen Bestuur een zakencollege
is. Dat is voor verantwoordelijkheid van de heer
Dr. da Costa Gomez. Het College van Algemeen Be
stuur is er om de nieuwe Staatsregeling ten uitvoer
te brengen en, zakencollege of geen zakencollege, het
College van Algemeen Bestuur moet met de Gouver
neur de verantwoordelijkheid delen.

Gok zie ik niet in. Mijnheer de Voorzitter,
waarom er een juiste weg gezocht moet worden. Ik
zou zeggen, dat in de Staatsregeling uitgedrukt
staat, welke de bevoegdheden zijn van het College
van Algemeen Bestuur en dat het zich daaraan te
houden heeft. Ook moet er een Reglement van Orde
zijn en een landsverordening tot regeling van de
schadeloosstelling enz. aan het College van Algemeen
Bestuur.

Het is mooi. Mijnheer de Voorzitter, dat de heer
Dr. da Costa Gomez ten aanzien van U met de
stroopkwast rondloopt in verband met de volks
woningen, maar U zal het wel met mij eens zijn, dat
er op het ogenblik middenstandswoningen gebouwd
worden en geen volkswoningen. Volkswoningen zijn
woningen voor de minstbsdeelden. Als het nu niet
mogelijk is aan allen direct een kant-en-klaar hui.s
te geven, laat het Bestuur dan tot andere maat
regelen overgaan door b.v. de mensen zelf in hun
vx'ijs tijd met financiële steun van hét Bestuur een
huis te laten bouwen. Zoals ik daareven gezegd heb
en waarmee de heer Plantz zich accoord verklaarde,
de echte woningen voor de minstbedeeldeh hebben
wij in ieder geval nog niet gezien.

Mijnheer de Voorzitter. De Bestuursgemaehtigde
heeft wel andere woorden gebruikt, maar het komt
er toch op neer, dat besluiten, adviezen, beslissingen
enz. van het College van Algemeen Bestuur ergens
in een departement opgehouden worden, alwaar
tegenadviezen gegeven worden. Het College van Al
gemeen Bestuur heeft de verantv/oordelijkheid te
delen met Zijne Excellentie de Gouverneur, en niet
de hoofdambtenaren. Ik kom dus weer op mijn vraag
terug: v/at is dan ten uitvoer gebracht: de beslissing
van het College van Algemeen Bestuur of het advies
van de hoofdambtenaar?

De Voorzitter: Ik wens mij niet in het debat te
mengen. Mijne Heren, maar, aangezien de heer Maai
zoëven gezegd heeft, dat ik het met hem eens zou
zijn, dat er geen volkswoningen worden gebouwd,
maar middenstandswoningen, wil ik even opmerken,
dat ik dat helemaal niet met de heer Maal eens ben,
want wat er gebouwd wordt, zijn volkswoningen. Ik
kan mij niet voorstellen, dat, wanneer men wenst,
dat iemand een menswaardig bestaan zal hebben, hij
het met minder kan doen wat woonruimte betreft.
Iets anders is, dat die huizen bewoond worden door
andere mensen, dan die, waarvoor zij gebouwd zijn.
Dat wilde ik alleen maar even ophelderen.

De heer Dr. da Costa Gomez: Ik heb slechts
twee opmerkingen. Mijnheer de Voorzitter. U houdt
mij ten goede, dat ik niet inga op hetgeen het zeer
geachte lid Dr. Maal naar voren gebracht heeft, om
dat zijn argumentatie er op gebaseerd is, dat hij niet
begiijpt, dat er een juiste weg gezocht moet worden.
Ik kan natuurlijk niet in debat treden over een punt,
dat de heer Dr. Maal niet begrijpt.

Mijn geacht medelid Dr. Maal heeft verder ge
zegd, dat in de Staatsregeling de bevoegdheden van
het College van Algemeen Bestuur zyn uitgedrukl.
Mijnheer de Voorzitter, in de Staatsregeling zyn
enkele bevoegdheden opgenomen, maar niet de h&r
voegdheden. Ik mag de heer Dr. Maai aanbevelen de
Staatsregeling op.dit punt nader te lezen, want deze
bevoegdheden moeten nader omschreven worden.

De heer iitatms Muller: Ik zou graag- even ant
woorden op een rechtstreekse vraag van de heer
Dl’. Maal, Mijnheer de Voorzitter. Ik kan geeh-geval
opnoemen, waarin de mening van de hoofdambtehaar
da .doorslag heeft gegeven. Dat heb ik ook niet ge
zegd. ik.iieb gezegd, dat door de conservatieve Merk
wijze van de gouvernemenfcs-secretarie de stöKkéh
lang bij de hoofdambtenaren blijven liggen en dat
het wel eens is gebeurd, dat stukken, die reeds bij
ons .geweest waren, voor de tweede maal om''advies
londgingen en daarna weer bij ons terugkwamen.
Maar er is geen kwestie van, dat de hoofdambte
naren boven het college zouden staan of dat hun ad i
vlezen gevolgd worden, terwijl die tegenstrijdig zijn
met die van de Collegeleden. Dat is, voorzover ik
weet, niet gebeurd. Wel gaat het traag; de goüverne-
ments-secretarie heext, zoals ik daareven zeide, con
servatieve werkmethoden ten opzichte van het rond
gaan van stukken; zij blijven vaak liggen en ver-
dv/alen nu eens hier en- dan weer daar. Ik zou de
heer Maal de raad willen geven de discussie over dit
onderwerp uit te stellen tot de volgende keer, als de
begroting .1949 behandeld zal worden, IJ krijgt van-
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daag nog het door mij bedoeld ontwerp, waarover U
dan de volgende week kunt spreken.

Geen der leden verder het woord verlangende
bij de algemene beraadslagingen, verklaart de Voor
zitter die vervolgens gesloten en gaat over tot de
artikelsgewijze behandeling van het ontwerp.

Artikel 20801, als ingevoegd bij nota van wijzi
gingen.

Be heer Mr. Van der Meer: Op dit artikel zou
ik staande de vergadering een amendement wil
len indienen. Mijnheer de Voorzitter. Ik ben ertoe
gedwongen dit staande de vergadering te doen, om
dat de voorbereiding van-dien aard is geweest, dat
het niet anders kan.

Mijn amendement luidt als volgt: artikel 20801
wordt verminderd met ƒ 36.085,—, uitgetrokken
voor bezoldiging en duurtetoeslag van het College
van Algemeen Bestuur.

Dit is een post, welke bij nota van wijzigingen
is opgebracht en waarvan ik een bepaald gedeelte af
wil halen, n.1. ƒ 27.085 voor bezoldiging van de
leden en ƒ 9.010 voor duurtetoeslag van de leden.
Ik neem aan, dat de aangevraagde kindertoeslag niet
voor de leden van het college bedoeld is. Ik v îl hier
aan toevoegen, dat het bedrag misschien niet hele
maal juist is, omdat er geen verdere specificatie is
gegeven van de duurtetoeslag 1939 bij deze post. Ik
heb alleen maar de posten, die gespecificeerd zijn,
opgenoemd, omdat daarbij de bedragen voldoende tot
uitdrukking zyn gekomen.

De Voorzitter: Ik wil U even op het volgende
wijzen, mijnheer Van der Meer. Keeft U er aan ge
dacht, dat, indien U deze bedragen afvoert, deze
heren toch een schadeloosstelling zullen moeten
krygen?

De heer Mr. Van der Meer: Indien mijn amende
ment wordt ondersteund, zal ik het gaarne toelich
ten, Mijnheer de Voorzitter.

Het amendement van de heer Mr. van der Meer
wordt ondersteund door de heren Dr. Maal en
E: Jonckheer.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de 'Voor
zitter, Het is helemaal niet mijn bedoeling in strijd
met de Staatsregeling te handelen, integendeel, ik
wil handelen overeenkomstig de Staatsregeling. De
Staatsregeling zegt, dat de leden van het College
van Algemeen Bestuur een schadeloosstelling moe
ten genieten. Nu is een schadeloosstelling om te be
ginnen geen bezoldiging. Het is zeker niet mijn be

doeling hier Qen debat uit te lokken over de positie
van de leden van het College van Algemeen Bestuur,
maar volgens mijn opvatting zijn zij zeker geen
ambtenaren. Deze post is op het laatste nippertje
opgevoerd, zonder dat tevoren overeenkomstig arti
kel 71 van de Staatsregeling een verordening was
ingediend, waaruit blijkt, hoeveel de schadeloosstel
ling voor de leden van het college bedraagt. De
Staten hebben zich dus tot nu toe niet kunnen uit
laten over de positie van de leden van het College
van Algemeen Bestuur, hun positie ten opzichte van
ambtenaren, noch over de hoegrootheid van de toe ^ ^
te kennen schadeloosstelling. Nu wordt aan de
Staten voorgesteld een bepaald bedrag te voteren.
Deze votering acht ik op dit moment ten enenmale
praematuur. Juist in verband met het feit, dat het
een schadeloosstelling zou moeten zijn, zie ik er geen
bezwaar in om dat later alsnog te doen. Het is dus
iieleniaal niet mijn bedoeling hier tegen schadeloos
stelling te ageren en vooral niet om te gaan debat
teren over de vraag, hoe groot die schadeloosstelling
moet zijn, maar ik wil hier het paard niet achter de
wagen spannen. Ik wil eerst de verordening zien, op
dat de Staten de gelegenheid zullen hebben hun op
vattingen omtrent de positie van de leden duidelijk
uiteen te zetten en in de verordening vast te leggen,
alvorens een bedrag op de begroting v/ordt gevo
teerd. Mijn idee is dan ook, dat later een bedrag als
schadeloosstelling over de afgelopen maanden op de
begroting zal worden gebracht. Dat zal gelukkig niet
de begroting 1948 behoeven te zijn, want het betreft
hier een schadeloosstelling. Maar het is praematuur
nu reeds een stap te doen op een bepaalde wijze; ik
vind het zelfs hoogst gevaarlijk, -want daar zijn zeer
vele consequenties aan verbonden. Daarom zou ik
willen voorstellen deze post met een bedrag van
ƒ 36.085,— te verminderen om straks eerst rustig te
beraadslagen over de verordening omtrent dit punt
en daarna een post op de begroting te zetten, waarbij
de alsdan vastgestelde schadeloosstelling zal worden
gevoteerd.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik be
treur het — en ik geloof, dat ik het in veel ergere
mate betreur dan de heer Van der Meer — dat het
Bestuur vier maanden en langer gewacht heeft om
deze verordening, waarover de heer Van der Meer
zoëven gesproken heeft, in te dienen en dan nog als
voor-ontwerp. Als ik het goed heb, is dit college in
de maand Augustus door de Gouverneur benoemd.
De nieuv/e Staatsregeling was toen reeds van kracht.
E r was derhalve niets, maar dan ook niets, dat het
Bestuur tegenhield om een verordening, ais in de
Staatsregeling voorgeschreven, tijdig in te dienen.
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Het Bestuur heeft tot heden deze verordening niet
ingediend.

Het college is in Augustus benoemd en m.i.
heeft het alle recht op een schadeloosstelling, als be
doeld in de Staatsregeling. Ik zou mij met het amen
dement van de heer Van der Meer kunnen verenigen,
indien comptabele redenen het niet onmogelijk maak
ten, om, zoals hij het voorstelt, dit bedrag op de be
groting 1949 op te brengen. Dit móét op de begro
ting 1948 geplaatst worden, want anders zal het
onmogelijk zijn de leden van het College van Alge
meen Bestuur schadeloos te stellen over de periode
Augustus tot en met December 1948. Ofschoon ik de
gedachtengang van de heer Van der Meer volkomen
kan inzien en ik het, zoals ik daareven zeide, ten
zeerste betreur, dat het Bestuur de verordening niet
tijdig heeft ingediend, kan ik toch, om comptabele
redenen, mijn stem niet aan dit amendement geven.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het bezwaar van de heer Plantz gaat alleen
op, wanneer men veronderstellen zou, dat bij de vol
gende begroting precies een soortgelijke post zou
worden opgebracht. Dat is echter niet noodzakelijk.

■ Ik zie niet in, waarom in 1949 niet op de begroting
een bedrag ineens zou kunnen paraisseren als
schadeloosstelling voor het College van Algemeen
Bestuur, eventueel zelfs zo geformuleerd, dat men
zegt: voor dit College van Algemeen Bestuur, dat
over een zekere tijd zal moeten aftreden, bedraagt
de schadeloosstelling zoveel. Derhalve één bedrag,
zonder daarbij te vermelden welk deel er van betrek
king heeft op 1948 en welk deel op 1949. Ik zie dat
bezwaar niet in en geloof wel, dat aan dat bezwaar
een mouw te passen is.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. E r
zou een compromis gevonden kunnen worden tussen
het voorstel van de heer Van der Meer en dat van
de heer Plantz door het bedrag, dat de heer Van der
Meer van deze begroting wil schrappen over te bren
gen naar het reservefonds, met de speciale bedoeling,
dat het er in 1949 weer uitgehaald wordt om er de
scnadeloossteiling mee te betalen.

De heer Plantz: Ik wil er even op wijzen, Mijn
heer de Voorzitter, dat, indien dit bedrag door de
Staten zou v/orden gevoteerd, het Bestuur dit bedrag
nooit zal kunnen uitkeren, voordat de verordening er
is, omdat het bedrag eerst bij verordening moet zijn
vastgelegd. Dat is het verschil in opvatting, geloof
ïk, tussen de heer Van der Meer en mij. Wanneer de
verordening er is, zal het bedrag uitgekeerd kunnen
worden ten laste van de begroting 1948, omdat dan

op die begroting een bedrag gevoteerd is, waarvan
de juiste grootte later vastgesteld wordt. Het Be
stuur zal nooit meer kunnen uitgeven dan het be
drag, dat de verordening vaststelt. Ik wil in zoverre
met de heer Van der Meer meegaan, dat ik tegen
de benaming „schadeloosstelling” geen bezwaar heb.
Deze schadeloosstelling wordt later bij verordening
vastgesteld en eerst dan kan het worden uitbetaald.

De heer Mr. Smeets: Mynheer de Voorzitter. Ik
geloof, dat het betoog van de heer Plantz niet op
gaat, want de begroting is ook een landsverordening.
In de Staatsregeling staat, dat de schadeloosstelling
bij landsverordening wordt geregeld. Laten wij dus
deze schadeloosstelling bij deze begroting regelen
voor deze maanden, gedurende welke de heren in
functie zijn geweest.

De heer Plantz: Deze begroting is geen lands
verordening, Mijnheer de Voorzitter. De Staatsrege
ling zegt, dat de begroting voor. 1949 voor het eerst
een landsverordening zal zijn.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. De argumentatie van de heer Van der Meer
komt, als ik haar wel begrepen heb, hierop neer, dat
de Staten niet kunnen beoordelen of de werkzaam
heden van leden van het College van Algemeen Be
stuur van dien aard zijn, dat deze schadeloosstelling
gerechtvaardigd is. Anders begryp ik het niet, welke
argumentatie achter het amendement zit. De heer
Van der Meer spreekt over een verordening en zegt,
dat het niet in zijn bedoeling ligt tegen de Staats
regeling te handelen. Ik heb natuurlijk nooit getwij
feld aan de opvattingen van de heer Van der Meer
oni de legale weg te bewandelen. De heer Van der
Meer heeft verder betoogd, dat de schadeloosstelling
op zichzelf, het bedrag eiwan, bij hem niet van over
wegende betekenis is. Hij sprak over een verordening
en toen heb ik begrepen, dat hij zeide, althans be
doelde, dat het voor de Staten van belang is, een
inzicht te hebben in het werk, teneinde te kunnen
beoordelen, of het bedrag gerechtvaardigd is. Deze
gedaehtengang begrijp ik en daarmee kan ik instem
men; ik vind dat logisch. Maar men vergeet, dat,
wanneer bij deze begroting over een bepaald bedrag
een beslissing wordt gegevne, er later ampel gelegen-
neid is om de zaak te bespreken en dat de heer Van
der Meer dan kan zeggen, dat deze post onder de
dan bekende omstandigheden al dan niet verant
woord is. Daarom vraag ik naar een nadere uiteen
zetting van de bedoelingen, die achter het amende
ment zitten. Ik kan het rechtvaardigen, het juist
vinden, als een Statenlid zegt. dat hij, omdat hij de
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oravaag van de werkzaamheden niet kan zien, zegt
niet te kunnen beoordelen of de schadeloosstelling al
idan niet. terecht op dit bedrag is gesteld. Ik val de
heer Van der Meer niet aan, Mijnheer de Voorzitter,
maar vraag een duidelijke uiteenzetting of ik het
juist begrepen heb of dat er een andere argumen
tatie is. Het is dus een vriendelijk en beleefd verzoek
om nadere argumentatie. Dit verzoek richt ik ook
aan de heer Plantz, die zegt, dat er compcabele be-
sTwaren z\in. Maar de heer Plantz heeft zijn compta
bele bezwaren niet nader uiteengezet. Voordat de
Bestuursgemachtigde aan het woord is, zou ik graag
van de heer Plantz willen vernemen, welke zijn
comptabele bezwaren zijn, omdat de heer Van der
Meer deze post niet zonder meer afvoert. De heer
Van der Meer heeft gezegd — en ook nu mag ik zijn
gedachten misschien interpreteren, zoals ik . die heb
opgevat — dat hij voorlopig het bedrag afvoert,
althans vermindert, maar later, wanneer de verorde
ning tot stand zal zijn gekomen, geen enkel bezwaai'
zal hebben deze schadeloosstelling op de wijze, waar
op het mogelijk is, ten volle toe te kennen. Beide
standpunten zijn redelijk. Wanneer de heer Plantz
duidelijk kan maken, dat het voorstel van de heer
Van der Meer, dat op zich zelfmedelijk is, comptabel
onmogelijk is, dan kunnen wij niets anders doen dan
met de heer Plantz in zee gaan. Wanneer de heer
Van der Meer kan duidelijk maken, dat zijn bezwaren
voortspruiten uit onvoldoende gegevens om op dit
ogenblik een verantwoorde beslissing te nemen, dan
kan ik met de heer Van der Meer ook in zee gaan.
Op het ogenblik is de gedachtengang nog niet vol
doende in alle finesses uitgestippeld om een beslis
sing te nemen. Daarom zou ik aan beide heren willen
verzoeken nogmaals de m.oeite te willen nemen —
met Uw toestemming uiteraard. Mijnheer de Voor
zitter — om duidelijk uiteeA te zetten welke de
motieven zyn.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De heer Plantz heeft gezegd, dat, ook al zou
dit bedrag gevoteerd worden, het toch niet zonder
verordening zou kunnen worden uitgegeven. Dan is
mijn eerste conclusie: waarom zouden wij het dan
voteren. Al vier maanden lang heeft men de gelegen
heid laten voorbij gaan een verordening in te dienen.
D at is niet onze schuld, maar de schuld van het
Bestuur, het college. Wanneer wij dus op het laatste
nippertje enigszins in een dwangpositie komen, is
dat niet onze schuld. En als straks een beetje moei-
lyke manier gevonden zal moeten worden om als
nog aan de Staatsregeling te voldoen, is dat evenmin
onze schuld, maar van het college zelf. Het motief,
waarom ik deze post wil afvoeren, is tot op zekere

hoogte inderdaad, dat de Staten zich nog niet heb
ban beraden noch hebben künnen beraden over de
omvang van de werkzaamheden. Het gaat echter
niet alleen over de omvang van de werkzaamheden.
Een zeer belangrijk punt, dat ik zoëven heb ge
noemd, is ook de positie van de leden, want nu kan
men wei zeggen, dat het voorstel wel aangenomen
kan Vk̂ orden, want het geld wordt toch niet uit
gegeven, maar, Mijnheer de Voorzitter, als wij dit
voteren, hebben wij daarbij tevens gevoteerd voor
duurtetoeslag — om maar een klein voorbeeld te
noemen — van de leden van het College van Alge
meen Bestuur, want als quaiificacie staat er bezoldi
ging voor de gecommitteerden. Dat zijn allemaal
punten, die ik zeer zeker nu niet zou kunnen beslis
sen. De reden dus, waarom ik dit amendement wil
indieaen, is, omdat ik voorlopig niet in staat ben
de post en de qualificatie op dit moment voldoende
te beoordelen. Inderdaad zou ik voorlopig deze post
Willen terugnemen om in 1949 alsnog een schade
loosstelling, die ook rekening houdt met de tijd, dat
deze leden in 1948 lid van het college zijn geweest,
te voteren.

De heer Mr. Bmeets: Mijnheer de Voorzitter. ïk
ben van mening, dat de heer Van der Meer niet de
verordening, die hij bedoelt, op het oog heeft, maar
de verordening, die de schadeloosstelling voor de
leden van hst College van Algemeen Bestuur regelt.
Maar dan zou ik in dit verband willen wijzen op
artikel 75 van de Staatsregeling, waarin staat, dat
het Reglement van Orde voor het College van Alge
meen Bestuur door het College wordt ontv/orpen,
vastgesteld wordt door de Gouveimeur en goedkeu
ring behoeft bij landsverordening. Tot nu toe hebben
v/ij daar niets van gemerkt. Als het College nu dë
.moeite v/il nemen een verordening samen te stellen,
waarbij zijn schadeloosstelling wordt geregeld, laat
het dan tegelijkertijd de moeite nemen ook dat Regle
ment van Orde vast te stellen en ter goedkeuring
aan de Sta,ten aan te bieden.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. De heer
Dr. da Costa Gomez heeft om een uitleg gevraagd
van de comptabele bezwaren, die ik zoëven genoemd
heb. Het is geenszins mijn bedoeling, Mijnheer de
Voorzitter, hier een lezing te gaan houden over
comptabiliteit, want ik geloof niet, dat dit de plaats
daarvoor is. Ik moet aannemen, dat de andere leden
van dit college ook enigszins op de hoogte zijn van
de comptabiliteitswet. Ik wil er echter het geachte
lid Dr. da Costa Gomez even op wijzen, dat het hier
over een personeelsuitgave gaat en dat personeels
uitgaven gebracht moeten worden ten laste van de
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bagroting van het jaar, waarin ze moeten worden volle verantwoordelijkheid neemt voor deze inter-
uitgegeven. Mijnheer de Voorzitter, U kan geen per- pretatie, en ga dan volkomen met de heer Van der
soneelsuitgaven over 1948 ten iaste van 1949 bren- Meer in zee. Maar dan moet het Bestuur ook de volle
gen en dat zijn de comptabele bezwaren. verantwoordelijkheid hiervoor nemen.

De heer B. Jonckheer: Zou er niet een weg ge
vonden kunnen worden, Mijnheer de Voorzitter, dat
b.v. in de landsverordening, die in verband hiermede
gemaakt zal worden, opgenomen wordt, dat bij de
eerste uitkering rekening zal gehouden worden met
de maanden in 1948, v/aarin het college gewerkt
heeft?

De Voorzitter: Dan blijven de comptabele be-
zv/aren bestaan, mijnheer Jonckheer.

De heer Mr. Van der Meer: Mag ik vragen. Mijn
heer de Voorzitter, welke bezwaren er zouden be
staan, wanneer in 1949 een ,,lump-sum” wordt
gevoteerd ?

De heer Dr. da Costa Gomez: Ik ben ook geen
man van comptabel inzicht. Mijnheer de Voorzitter;
niet in het minst. Daarom heb ik aan de heer Plantz
gevraagd mij in te lichten. Ik ben bescheiden genoeg
om te zeggen, dat ik niets, maar dan ook niets van
comptabel bezwaar af weet. Misschien kan de Be-
stuursgemachtigde hierover een inlichting geven.
Mij komt de argumentatie van de heer Van der Meer
zakelijk en juist voor, maar ik buig voor de wet.
Mijnheer de Voorzitter. Ik zou de gedachtenwisseling
nog even willen voortzetten, als de Bestuursgemach-
tigde misschien kan zeggen of dit comptabel bezwaar
onoverkomelijk is.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Ik heb zoëven reeds gezegd, dat ik niet wil spreken
voor eigen parochie. Ik ben zelf van dichtbij hierbij
betrokken en laat het derhalve met vertrouwen aan
de Staten over.

De Voorzitter: Maar het gaat hier over de
comptabele bezwaren. Mijnheer de Bestuursgemach-
tigde.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
De heer hoofdcommies ter Administratie van Finan
ciën, die op de hoogte is van comptabele voorschrif
ten, zegt mij, dat dit een schadeloosstelling is en
geen bezoldiging, zodat het geplaatst kan worden op
de begroting voor het volgend jaar.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik neem aan, dat de Bestuursgemachtigde de

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik meen, dat deze
zaak nu voldoende is toegelicht. Ik stel voor om de
beraadslaging hierover te sluiten en over te gaan tot
stemming over het amendement van de heer Mr. van
der Meer.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
mijn stem even als volgt toelichten. Ik zal tegen dit
amendement stemmen, niet, omdat ik tegen de in
zichten van de heer Van der Meer ben, maar, omdat
ik mij niet kan verenigen met de mening van de ge
achte gemachtigde van het Bestuur, want het gaat
hier over personeelskosten. Indien het Bestuur de
omschrijving wijzigt in: „schadeloosstelling”, dan
ben ik het volkomen met het Bestuur eans. Zolang
het echter handhaaft, dat dit een personeelsuitgave
is, is dit absoluut in strijd met de comptabiliteits-
v/et. De Bestuursgemachtigde zegt wel, dat het een
schadeloosstelling is, maar hier staat niets in van
een schadeloosstelling. Mijnheer de Voorzitter. In
dien het Bestuur dit doet, dan kan ik dit best inzien.
Het Bestuur brengt dit op als een personeelsuitgave
en dan kan ik moeilijk begrijpen, dat het Bestuur nu.
zegt, dat het een schadeloosstelling is, terwijl het
Bestuur hier zelf neerschrijft:: „personeelskosten”,
óf het moet zijn. Mijnheer de Voorzitter, dat er voor;
het Bestuur geen verschil bestaat tussen ,,personeels-.-
kosten” en ,,schadeloosstelling”. : : -

De Voorzitter: Neemt het Bestuur het amende
ment van de heer Mr. Van der Meer over om deze
personeelskosten van deze begroting af te voeren en
die op de begroting 1949 als schadeloosstelling op te -
brengen?

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het;
amendement over, Mijnheer de Voorzitter.

De artikelen 20801, als ingevoegd bij nota van
wijzigingen en geunjzigd door het Bestuur staande
de vergadering, 20803, als ingevoegd hij nota van
wijzigingen en 20801̂ , als ingevoegd hij nota van
wijzigingen, worden achtereenvolgens zonder verdere,
discussie en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen.

Artikel 41292. De heer Statius Muller: Het
Bestuur neemt deze post terug. Mijnheer de Voor-,
zitter.
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De heer Dr. Maal: Het spijt mij, dat het Bestuur
deze post terugneemt, Mijnheer de Voorzitter, want
lange tijd hebben wij om een vaste oeververbinding
tussen de twee stadsgedeelten gevraagd. Wij zijn zo-
ve>; gekomen, dat wij in een brief aan het Bestuur
er op aangedrongen hebben om met spoed een vaste
oeververbinding tot stand te brengen. Het spijt mij,
dat het Bestuur zich nu op het laatste moment, door
dat het niet tevoren het financieel beleid goed ge
voerd heeft, doordat het voor het jaar 1948 niet na
gegaan heeft, dat er meer middenstandswoningen en
andere uitgaven zouden komen, gedwongen ziet deze
post, waar de gehele bevolking om springt, terug te
nemen, zodat het eerst pas op de 1ste suppletoire
begroting 1949 weer geplaatst zal kunnen w'orden.
Des te meer valt dit te betreuren, nu de begroting
1949 nog niet aangenomen is, anders had men voor
lopig met het voor 1948 toegestane crediet kunnen
doorgaan, doch dat kan ook niet meer.

Artikel ■!̂ 129Î . De heer Statius Muller: Mijn
heer de Voorzitter. Het Bestuur stelt zich voor deze
post te verhogen met ƒ 750.000,—, t.w. het bedrag,
dat zoeven bij artikel 41292 teruggenomen is.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik zou even van de geachte Bestuursgemach-
tigde willen vernemen, of hier ook de doelstelling
van het crediet wordt veranderd. Wij hebben ge
vraagd dit zonder meer in het reservefonds te stor
ten met de gedachte het in beginsel te reserveren
voor het doel, waarvoor die gelden oorspronkelijk
waren gevoteerd. Gaat het Bestuur daarmee
accoord?

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. De
ƒ 750.000,—, die eerst bestemd waren voor de bouw
van de vaste oeververbinding, verhuizen nu naar het
algemeen reservefonds, omdat er een millioen extra
uitgegeven is voor de volkswoningbouw. In totaal
kon het departement van Openbare Werken daar
voor QV2 millioen besteden. Maar op 29 November j.1.
heeft men 159 woningen en 2 winkels op Steenrijk
aanbesteed en toen men ging kijken, hoe dat betaald
moest worden, bleek de gehele pot, die bestemd was
voor de volkswoningbouw, al opgesoupeerd! Ik zou
gaarne van de Bestuursgemachtigde willen» ver
nemen, hoe het in hemelsnaam mogelijk is, dat men
voor een bedrag van 1 millioen gulden kan aanbe
steden, zonder dat de gelden beschikbaar zijn.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Mijn adviseur van Openbare Werken zegt, dat een
aanbesteding nog geen gunning is; het werk wordt

nu aanbesteed, maar de gunning kan later komen.

De heer Mr. Smeets: Ja, maar waarom is het
Bestuur dan niet in een commissievergadering bij
ons gekomen om te zeggen, dat het zo’n goede in
schrijving gekregen heeft en met de vraag om toe
zegging van de nodige geiden, opdat het werk ge
gund zou kunnen worden ? Men kan toch geen wonin
gen gaan aanbesteden, voordat men er de gelden
voor heeft? Nu laat men de mensen inschrijven en
moet dan bij de gunning zeggen, dat er geen geld is.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. De heer
C. Jonckheer heeft zoeven opgemerkt, dat in het
voorlopig verslag naar voren is gebracht, dat een
deel van deze geiden, die nu naar het algemeen
reservefonds gaan, afkomstig is van posten op de
begroting, die alsnog zullen moeten worden uitge
voerd. Wij hebben in het voorlopig verslag naar
voren gebracht, dat het onjuist zou zijn aan deze gel
den een speciale bestemming te geven, aangezien men
dan later de begroting 1949 onnodig zou gaan be
zwaren. Ik wil de Bestuursgemachtigde vragen, of
men met hetgeen door de Staten in het voorlopig
verslag naar voren is gebracht, rekening gehouden
heeft of rekening zal houden, n.1. dat voor de be
ëindiging of de verdere uitvoering van deze werken
de gelden uit het reservefonds zullen moeten komen.
De Staten hebben in het voorlopig verslag gezegd:
breng deze gelden over naar het reservefonds, want
dan zal het het volgend jaar met nodig zijn de be
groting 1949, waarover wij ons nu — exr ook het
Bestuur niet — geen zuiver beeld kunnen vormen,
onnodig te belasten. Ik zou daarom gaarne van de
geachte gemachtigde van het Bestuur horen, of hij
het met deze zienswijze van de Staten eens is.

De heer Statius Muller: De bedoeling was daar
mee een lening af te lossen. Mijnheer de Voorzitter.
De heer Plantz wil het in het bouwfonds storten?

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Die gel
den zijn afgevoerd van bepaalde werken, die dit jaar
niet konden worden uitgevoerd. Ik vraag dus, of het
Bestuur de mening van de Staten deelt, dat deze
gelden, die nu naar het reservefonds gaan, het vol
gend jaar gebruikt zullen worden voor voltooiing
van deze zelfde werken.

De heer Statius Muller: Wij kunnen, wanneer
deze gelden eenmaal in het reservefonds zijn, altijd
nog besluiten, waarvoor zij zullen worden gebruikt.

De Voorzitter: Als ik het wel heb. Mijnheer de
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Bestuursgemachtigde, is de mening van de Staten
ten aanzien van de gelden, die naar het reservefonds
gebracht zullen worden, dat het volgend jaar die
werken, waarvoor zij oorspronkelijk bestemd waren,
prioriteit zullen genieten boven nieuwe werken, die
in de loop van 1949 zullen worden uitgevoerd.

De heer C. W. J. Jonckheer: Het hindert niet,
of het Bestuur zich daarmee verenigt. Mijnheer de
Voorzitter, want de Staten zullen zich daarover toch
moeten uitspi-eken. Ik zou dus zeggen, dat wij dit
niet hoeven te vragen.

Maar ik zou nog een voorstel willen doen. Mijn
heer de Voorzitter. De heer Van der Meer heeft zo
even bij amendement een bedrag afgevoerd. Zou het
Bestuur bereid zijn die ƒ 36.085,— in het algemeen
reservefonds over te hevelen en dus deze post alsnog
met dat bedrag te verhogen ? Anders blijft dit bedrag
in de begroting 1948 zitten.

De heer Statius Muller: Het Bestuur heeft daar
tegen geen bezwaar. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Mr. Smeets: Ik zou de vraag willen
stellen. Mijnheer de Voorzitter, of het niet mogelijk
is, dat bij het reservefonds speciale hoofden worden
gemaakt b.v.: rekening uitgestelde werken, rekening
uitgestelde uitgaven enz. zodat men kan zien, dat
die posten daarop afkomstig zijn van de begroting
1948 van werken, die toen niet uitgevoerd konden
worden of uitgaven, die toen niet gedaan konden
worden. Zodoende blijven deze gelden daarvoor be
stemd, waardoor men dan een beter overzicht krijgt
van wat de werkelijke reserve is. Anders gaat ten
slotte het algemeen reservefonds een volkomen ver
keerd beeld geven van wat de reserve is.

De Voorzitter: Dat is een interne aangelegen
heid van het Bestuur, mijnheer Smeets.

De heer Mr. Smeets: Ja, Mijnheer de Voorzitter,
maar deze methode biedt het voordeel, dat men on
middellijk kan zeggen hoe groot de werkelijke
reserve is.

De Voorzitter: Maar, mijnheer Smeets, telkens
wanneer het Bestuur uit het reservefonds gelden wil
gaan putten, moet het eerst bij de Staten komen.

De heer Mr. Smeets: Als het Bestuur dat niet
zou doen, zouden wij een groot deel van ons budget
recht over een volgend jaar prijsgeven. Daarom wil
ik die gelden onder een apart hoofd boeken, of een
aparte rekening daarnaast houden, waarin aanteke

ning wordt gehouden van de gelden, die eigenlijk al
een bestemming hebben.

De Voorzitter: Dat kan, maar dat is een inwen
dige aangelegenheid van het Bestuur, mijnheer
Smeets.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Het reservefonds is bestemd voor uitgaven, die niet
op de begroting voorkomen. De werken, die op de
begroting voorkomen, worden uit de gewone mid
delen gekweten. Ik vind over het algemeen, dat het
reservefonds zoveel mogelijk versterkt moet worden.

De heer Mr. Smeets: Maar er kan toch een ver
melding daarnaast gemaakt worden van de gelden,
die uit de vorige begroting overblijven en waarvoor
men al een bepaalde bestemming heeft, b.v. voor de
gelden, die nu afgevoerd zijn voor de werken aan de
haven; dat is alleen al ƒ 900.000,—. Mijn bedoeling
is, dat daarnaast een aantekening gemaakt wordt,
zodat, wanneer men zegt, dat het reservefonds zoveel
bedraagt, men daarnaast een apart lijstje heeft,
waarop staat, dat die ƒ 900.000,— niet beschouwd
moeten worden als van het reservefonds te zijn, om
dat die zijn bestemd voor de havenwerken.

De Voorzitter: U kan aan het Bestuur de sug
gestie doen Uw voorstel over te nemen, mijnheer
Smeets, maar het blijft een inwendige aangelegen
heid van het Bestuur.

De heer Statius Muller: Wij kunnen deze be
dragen thans van de begroting afvoeren en in het
reservefonds storten, om ze later weer daaruit te
putten. Maar niet, dat men nu al tevoren uitgaven
aanwijst, die het volgend jaar uit het reservefonds
bekostigd zullen moeten worden; men zou daarvoor
een speciaal fonds moeten stichten.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb nog geen antwoord gehoord op mijn vraag, hoe
men dat millioen heeft kunnen aanbesteden, terwijl
daar geen geld voor was gevoteerd. Er is op
29 November 1948 een millioen aanbesteed, terwijl
de 3Y2 millioen, die dit jaar bestemd waren voor de
volkswoningbouw, reeds uitgegeven waren.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Als ik de zaak goed begrijp, is hierover met de Staten
overleg gepleegd, waarbij zij zich met het voorstel
van het Bestuur verenigd zouden hebben.

De heer Mr. Smeets: Dit is geen antwoord op
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mijn vraag, Mijnheer de Voorzitter. De Staten heb
ben zich ermee verenigd, omdat het Bestuur zei, dat
het een bij uitstek gunstige inschrijving had gekre
gen, zodat het zonde zou zijn deze aanbesteding niet
te gunnen. Maar op 29 November, toen het departe
ment van Openbare Werken geen cent meer voor
volkswoningen kón besteden, hebben zij die inschrij
ving uitgestuurd. Het komt mij voor, dat men, voor
dat men tot aanbesteding overgaat, eerst aan de
Staten moet vragen of men dat geld mag besteden.

De heer Statius Muller: Ik ben hierbij niet be
trokken geweest. Mijnheer de Voorzitter, maar er is
overleg gepleegd, waarbij die zaak van alle kanten
bekeken moet zijn. Dit overleg is met de commissie
gepleegd.

De Voorzitter: Dat overleg is gepleegd voor het
goedkeuren van de plannen, Mijnheer de Bestuurs-
gemachtigde.

De heer Statius Muller: Zoals ik gezegd heb.
Mijnheer de Voorzitter, weet ik hier niets van af. De
Gecommiteerde voor financiën is hier niet aanwezig.

De heer Mr. Snieets: Mijnheer de Voorzitter. De
commissie ad hoe uit de Staten heeft de plannen
goedgekeurd, maar haar taak is niet te kijken of er
geld voor is. Het departement van Openbare Werken
weetiihpeveel het kan besteden voor de volkswoning
bouw en als dat op is, moet het geen verdere plannen
aan de commissie ad hoe voorleggen en zeker geen
aanbesteding doen. Ik geloof. Mijnheer de Voorzitter,
dat dit weer een bewijs is, dat het financieringsplan
waar ik vanavon om gevraagd heb voor de volkswo
ningbouw, hard nodig is, opdat dergelijke dingen
niet meer kunnen voorkomen.

Artikel 4:1294:,̂ -als. gewijzigd door het Bestuur
staande de vergadering, wordt vervolgens zonder
verdere discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Het Bestuur stelt voor om staande de vergadering
de volgende post op te brengen: artikel 51613, volks
feesten en verstrekkingen op de verjaardag van H.M.
de Koningin, te verhogen met ƒ 44.000,—.

Bij onderhaiids overleg zijn de Staten met deze
verhoging accoord gegaan met dien verstande, dat
voor Aruba een bedrag van ƒ 15.000,— redelijk werd
geacht. Afgesproken werd toen, dat deze verhoging
alsnog op de suppletoirs begroting zou worden ge
bracht.

Artikel 51613, als ingevoegd door het Bestuur
staande de vergadering, wordt zonder discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 80115. De heer Dr. Maal: Hoeveel ik
ook voor de landbouw gepleit heb. Mijnheer de Voor
zitter, het spijt mij, dat ik mijn stem tegen dit artikel
zal moeten uitbrengen. Niet, dat ik tegen een land
bouw- en bodemkundlg onderzoek ben, maar er zijn
nog zoveel dingen, waarin de landbouw achter is. Ik
wil alleen maar noemen de boerenknecht, die twee
jaar geleden boerenknecht af werd. Ik bedoel de
Heer De Vries, Mijnheer de Voorzitter, die daar nog
steeds rustig tiert op Klein Sta. Martha. Ik begrijp
het Bestuur niet; die man is geen ambtenaar meer,
maar geniet toch maar de voordelen van een ambte
naar; hij heeft nog steeds het terrein, dat hij als
boerenknecht van het gouvernement gekregen had.
Ik wil dat geregeld zien. Mijnheer de Voorzitter. Ook
wil ik de achterstand, welke ons vorig koloniaal be
stuur had, door dit college van Algemeen Bestuur
laten inhalen. Daarom zal ik mijn stem tegen dit a r
tikel moeten geven.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik moet
ook zeggen, dat ik mijn stem niet aan deze post kan
geven, omdat het voor mij werkelijk een raadsel is,
hoe het Bestuur meent in twee dagen voor een land
bouw- en bodemkundlg onderzoek ƒ 10.000,— te kun
nen uitgeven. Als hiervoor in 1947 gelden gevoteerd
waren, die in dat jaar niet uitgegeven konden v/or-
den, dan ŵ as het de plicht van het Bestuur deze gel
den in 1948 tijdig aan te vragen. Maar nu komt het
Bestuur op één dag voor Oudjaar m.et een post van
ƒ 10.000,— vooï‘ een landbouw- en bcdemkundig
rapport. Het spijt mij, maar ik zal hieraan mijn stem
niet kunnen geven en verzoek hoofdelijke stemming
over deze post.

De heer Statius Muller: Deze post stond in 1947
al op de begroting. Mijnheer de Voorzitter. De Staten
hebben er toen in principe hun goedkeuring aan ge
hecht. Maar het geld is in 1947 niet uitgegeven. Toen
heeft het Bestuur gedacht, dat het dan wel in 1948
uitgegeven kon worden, omdat de Staten er in begin
sel geen bezwaar tegen hadden.

De Voorzitter: Maar dan zal het dus ook in
1948 ongebruikt blijven, want het is vandaag al de
30ste December.

De heer Statius Muller: Neen, Mijnheer de
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Voorzitter. Het in 1947 uitgetrokken bedrag is reeds
uitgegeven in 1948.

De Voorzitter: U zegt, dat dit geld reeds uit
gegeven is?

De heer Statius Muller: Ja, Mijnheer de Voor
zitter.

De heer Plantz: Dan ben ik zeker er tegen, Mijn
heer de Voorzitter, en verzoek hoofdelijke stemming.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Neemt U mij niet kwalijk, als ik even een
voorstel aan Uw goedkeuring onderwerp. Het is bij
deze gedachtenwisseling zo, dat van de Bestuurs
tafel moeilijk een antwoord is te krijgen. Bij de be
handeling van de ingekomen stukken is door U te
recht gewezen op de moeilijkheid, dat er maar één
Bestuursgemachtigde aanwezig is. Wij willen geen
scherpslijpers zijn. Op dit moment zit de Bestuurs
gemachtigde voor moeilijkheden, omdat hij talrijke
vragen heeft te beantwoorden. Wij kunnen zeggen,
dat wij daar niet over tevreden zijn en dat technisch
gesproken een machtiging gegeven had moeten wor
den voor meer dan één Bestuursgemachtigde, maar.
Mijnheer de Voorzitter, landsbelangen eisen onze
volle aandacht. Ik kan de verontwaardiging zeer
goed begrijpen, wanneer op deze begroting een be
paald bedrag staat en de heer Plantz vraagt, hoe dit
bedrag nu in een paar dagen uitgegeven moet wor
den. Zeer terecht. Mijnheer de Voorzitter. Wij hebben
van de Bestuurstafel gehoord, dat het bedrag is uit
gegeven. Het is toch wel van belang en ik zou een
verzoek willen doen aan alle hier aanwezige Staten
leden, dat voor dit geval, wanneer de Bestuursge
machtigde niet instantelijk kan antwoorden, de be
palingen van de Staatsregeling, die ons niet beletten
tot dit besluit, als volgt toe te passen. Wij vinden in
artikel 99 de bevoegdheid van de Gouverneur om een
gemachtigde te sturen geregeld; wij vinden in het
tweede lid de rechtspositie van de gemachtigde en in
de bepalingen van het College van Algemeen Bestm’.r
eveneens desbetreffende bepalingen, maar niets
weerhoudt de Staten om op verantwoordelijkheid
van degene, die hier spreekt, de noodzakelijke in
lichtingen te laten geven. Die bepalingen dekken de
verantwoordelijkheid. Mijnheer de Voorzitter, maar
weerhouden de Staten niet een duidelijke uitleg aan
te horen. Wij zijn volkomen bevoegd de Bestuursge
machtigde op diens verantwoordelijkheid te horen
bij monde van een deskundige, van een adviseur.
Staatsrechtelijk is daar niets op tegen en aangezien
het landsbelang met zich meebrengt, dat wy ter zake

worden ingelicht, zou ik dit voorstel onmiddellijk aan
Uw goedkeuring willen onderwerpen teneinde in de
gevallen, waarin de Bestuursgemachtigde niet on
middellijk kan antwoorden, toe te staan — natuur
lijk met verzoek om voor de rest deze zaak op de
juiste wijze te regelen — de verantwoordelijkheid
van degene, die spreekt, te dekken teneinde de advi
seurs aan het woord te laten.

Terugkomende op de zaak zelf, vraag ik Uw
welwillendheid. Mijnheer de Voorzitter, omdat ik
uiteraard niet in de gelegenheid was deze stukken
van te voren te behandelen. Een feit is, dat een dege
lijk onderzoek moet plaats hebben. De heer De Jongh
heeft al jaren gepleit voor een zakelijke cultivering
van de bodem en voor de landbouw. Wanneer wij
moeten komen — en ik heb U zoeven gezegd, dat wij
dat moeten— tot een algemeen welvaartsplan, dan
dient in de eerste plaats begonnen te worden met een
bodemonderzoek en dan is een rapport een eerste
basis, om daarop verder te werken. Wanneer het
Bestuur terzake diligent is geweest, ben ik de eerste,
die zegt er staatsrechterlijk absoluut tegen te zijn,
dat één cent zonder machtiging uitgegeven wordt,
maar dan moeten wij toch het Bestuur zoveel moge
lijk in de gelegenheid stellen om uit te leggen, hoe
deze post nu eigenlijk in elkaar zit. Het is een geste
mijnerzijds en voor een goede parlementaire gedach
tewisseling lijkt het mij gewenst, dat wy niet a bout
portant tot afstemming overgaan, maar het Bestuur,
desnoods bij monde van zijn deskundigen, in de ge
legenheid stellen ons hier volledig in te lichten.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou mij op glad ijs begeven, als ik beweer het beter
te weten dan de heer Dr. da Costa Gomez, want hy
moet toch wel beschouwd worden als de specialist in
de Curagaose Staatsregeling. Maar in artikel 99 van
de Staatsregeling staat: „De Gouverneur kan in per
soon of door een gemachtigde de beraadslagingen
— d.i. van de Staten — bijwonen en een raadgevende
stem uitbrengen.”. Degenen, die hier als bestuursge-
machtigden optreden, moeten derhalve gemachtig
den van de Gouverneur zijn. Wanneer dus de heren,
die aan de Bestuurstafel zitten, geen gemachtigden
van de Gouverneur zijn, kan de heer Statius Muller
hen die volmacht ook niet geven. Ik geloof, dat de
fout hierin zit, dat artikel 72, lid 3, niet opgevolgd
v/ordt. Dit lid luidt: „De leden van het College van
Algemeen Bestuur treden als regel op als gemach
tigden bedoeld in de artikelen 99 en 117, tweede, lid.”.

Mijnheer de Voorzitter, de heren komen nü wel
met zo’n verordening voor de vaststelling van de
schadeloosstelling, maar de Staatsregeling komen ze
toch maar — laten wij zeggen bedroevend slecht
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na.: Nu kunnen, zy wel erg hun best doen en mis
schien erg hard werken, maar waar is het nu aan te
danken, dat wij vanavond zulke onbevredigende be
raadslagingen hebben? Aan het feit, dat de leden
van het College van Algemeen Bestuur niet tegen
woordig zijn. Mijnheer de Voorzitter, hetgeen echter
hun plicht is. Het kan natuurlijk zijn, dat een onder
werp behandeld wordt, dat alleen door een deskun
dige beheerst wordt en dan kan ik mij voorstellen,
dat de Gouverneur een ander machtigt, maar in de
regel moeten zij hier verschijnen en in de, regel ver
schijnen zij niet!

De heer Dr, da Costa Gomez: Mag ik even een
staatsrechtelijke opmerkingen maken, Mijnheer de
Voorzitter?

De Voorzitter: Ik geloof niet, dat wij over dit
punt verder behoeven uit te weiden, mijnheer Da
Costa Gomez, want ik meen, dat de leden reeds op
de een of andere wijze hebben goedgekeurd, dat
slechts de gemachtigde van het Bestuur het woord
zal voeren. Ik vind niet, dat wij, ook niet in dit bij
zondere geval,, mogen afwijken van ons eenmaal in
genomen standpunt; wy zouden dat anders telkens
en telkens weer moeten doen voor andere onderwer
pen, die aan de .orde komen en die in meer of mindere
mate even belangrijk zijn,

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik dank U voor deze inlichting, die inhoudt,
dat de Staten zichzelf enige beperking hebben opge
legd, want de artikelen, die zijn neergeschreven hou
den de bevoegdheden in van het Bestuur, maar be
perken de Staten niet in hun bevoegdheid een ander
standpuiat in te nemen en wie dan ook te horen.
Wanneer de Staten zich die beperking hebben opge
legd, eerbiedig ik dat besluit uiteraard als lid van dit
College ofschoon ik . moet zeggen, dat ik betwijfel of
de Staten door zich zelf enige beperking op te leggen
het landsbelang dienen.

Artikel 80115 vervolgens in stemming gebracht,
wordt verworpen met algemene stemmen. (De Heer
C. W. J. Jonckheer was bij de stemming niet aan
wezig).

\

Artikel 80212. De heer Mr. Ümeets: Mijnheer
de Voorzitter. Ik heb er geen bezwaar tegen de des
kundigen te horen, indien zij beschouwd worden als
personen, die wy als deskundigen willen horen, dus
niet als bestuursgemachtigden. Ik geloof, dat dat de
opzet was van het betoog van de heer Da Costa
Gomez. .

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik ben dankbaar, dat de heer Smeèts mijn ge
dachte heeft begrepen. Dit geeft mij moed voor te
stellen dit nieuwe gezichtspunt in welwillende over
weging te nemen en alsnog als deskundige de aan
wezigen aan de bestuurstafel te willen horen.

De Voorzitter: Mijnheer de Bestuursgemach-
tigde, het Bestuur zou staande de vergadering een
wijziging van dit artikel voorstellen.

De heer Statius Muller: Inderdaad, Mijnheer de
Voorzitter. Het Bestuur stelt voor deze post te ver
hogen met ƒ 16.000,—. Ik zou gaarne hebben, dat de
deskundige deze verhoging mag toelichten.

De Voorzitter: Ja, maar dan als deskundige,
niet ais bestuursgemachtigde.

De heer Statius Muller: Ja, Mijnheer de Voor
zitter. De bevoegdheid om amendementen over te
nemen blijft bij de gemachtigde, maar de deskundi
gen zijn beter dan ik op de hoogte van de details.

De heer Van Stuivenberg, deskundige van het
Bestuur: Mijnheer de Voorzitter. Deze ƒ 16.000,—
worden aangevraagd, omdat gedurende de laatste
drie maanden meer water van de C.P.I.M. is betrok
ken dan geraamd was. Vandaar dat deze verhoging
nodig is om de CPIM te kunnen betalen. Deze maat
schappij is zo welwillend ons gedurende de periode,
dat de destillatieinrichtingen op Mundo Nobo nog
niet gereed zijn bij te springen. Als wij die hulp niet
hadden, was de stad gedeeltelijk zonder water ge
weest.

De heer Dr.^Maal: Mijnheer de Voorzitter. Het
spijt mij, maar aangezien uit credieten op vorige be
grotingen voor distilleerderijen met bijgebouwen,
ook op die voor 1948, 19 huizen gebouwd zijn, waar
van er 1 aan een klerk, die in Oranjestad geen wo
ning kon krijgen ter bewoning gegeven is en andere
ambtenaren of beambten een verkapte salarisverho
ging hebben gekregen door hen in de overige huizen
vrij te laten wonen, ben ik er niet van overtuigd, dat
dit bedrag voor wateraankoop van de CPIM besteed
is. Zodoende moet ik mijn stem tegen dit artikel uit
brengen. Ik verzoek hoofdelijke stemming over deze
post.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. In het
voorlopig verslag werd o.a. gevraagd: „Men verzocht
te mogen vernemen hoeveel ton is gekocht en tegen
welke prijs dit water is verkocht.”. Het Bestuur heeft
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in de memorie van antwoord hierop geen antwoord
gegeven.

De Voorzitter: Er is op deze begroting geen
memorie van antwoord verschenen, Mijnheer Plantz.

De heer Plantz: Maar dan verwacht ik toch
tenminste een mondelinge beantwoording door het
Bestuur, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Van Stuivenberg: Deze gelden. Mijn
heer de Voorzitter, zijn bestemd voor water, dat is
aangekocht gedurende de maanden April tot en met
December 1948 voor een totale hoeveelheid van
68.000 m®. Het is aangekocht tegen een prijs van
ƒ 1,25 per m-'* en verkocht tegen dezelfde prijs.

De heer Plantz: Ik zou nog willen vragen.
Mijnheer de Voorzitter, hoe dit water geleverd is, via
de leiding?

De heer Van Stuivenberg: Neen, Mijnheer de
Voorzitter, via het zuiveringsstation. Het werd van
de CPIM uit door een buisleiding in ons zuiverings
station geleverd. Daar ondergaat het weer een zuive
ring, om het geschikt te maken voor drinkwater.

De heer Plantz: Maar, Mijnheer de Voorzitter,
is ƒ 1,25 de prijs voor de levering van drinkwater?
Naar ik meen, is de drinkwaterprijs afhankelijk van
de huurwaarde van het huis.

De heer Van Stuivenberg: Het vastrecht is ge
baseerd op ƒ 1,25 per m®. Kleine huizen hebben 2, 3
of 4 m̂ , grotere huizen 6, 8 tot 10 m® naar reden van
ƒ 1,25, terwijl het meerverbruik ƒ 1.50 per kubieke
meter bedraagt plus 10 opcenten. Met het meerver
bruik kunnen wij ons distributieverlies dekken!' Wij
ontvangen het voor ƒ 1,25, verkopen een gedeelte
voor ƒ 1,25 en een ander deel voor ƒ 1,50 plus 10%.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik ben
de geachte deskimdige van het Bestuur dankbaar
voor zijn toelichting, maar het komt mij eigénaardig
voor, dat bij de indiening van deze suppletoire be
groting, naar ik meen op 22 December, het Bestuur
niet wist, dat ook gedurende de laatste drie maanden
water was geleverd. Het Bestuur heeft op 24 of op
29 December, althans enkele dagen terug, ƒ 70.000,—
gevraagd en vandaag, op 30 December, is het Be
stuur tot de wetenschap gekomen, dat er nog
ƒ 16.000 bij moet, omdat er ook gedurende de laatste
drie maanden water was geleverd. Het geeft geen
blijk van een behoorlijke administratie of van een

behoorlijk beheer, want ik kan my moeilijk voorstel
len, dat men op 22 December niet wist, dat over de
laatste drie maanden water was geleverd. De Staten
zien zich nu voor het feit gestéld om ƒ 70.000,— te
voteren. Daar komt nu vanavond ƒ 16.000,— by.
Mijnheer de Voorzitter, dergelyke verrassingen zyn
mij zeer onaangenaam. Wij staan nu voor het feit,
dat het water is geleverd en dat het moet worden
betaald, dat spreekt vanzelf. Al zouden de Staten nu
deze post van de begroting afvoeren, het water zal
toch betaald moeten worden; af voeren heeft dus
geen zin. Maar het geeft wel blijk, dat er iets aan het
Bestuursapparaat hapert.

De Voorzitter: Blijft U bij Uw voorstel om
hoofdelijke stemming, dokter Maal?

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzitter.

De artikelen 80212, als gewijzigd door het
Bestuur staande de vergadering, 220201, 220601,
220801, als ingevoegd bij nota van wijzigingen,
2280j., als ingevoegd bij nota van wijzigingen,
230301, 230Jf01, 2If0401, 241001, 250301, 261001,
261301, 270101, 270601 en 271001 worden achtereen
volgens zonder verdere discussie en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen.

De heer Statius Muller: Mijnheer de Voorzitter.
Het Bestuur stelt de volgende aanvulling voor: arti
kel 300402 te verhogen met ƒ 4.000,—. By brief van
10 December 1948 deelden de Staten het' Bestuur
mee, dat zij geen bezwaar hebben tegen een crediet
van ƒ 49.000,— voor aanschaffing van materieel voor
het eventueel lichten van de schipbrug. Voor het
jaar 1948 kan worden volstaan met ƒ 4.000,—* welk
crediet nog ter begroting wordt gebracht. Het verder
benodigde bedrag kan op de begroting 1949 worden
aangevraagd.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de door
het Bestuur voorgestelde aanvulling wordt artikel
300402, als door het Bestuur staande de vergadering
opgebracht, zonder discussie en zonder hoofdelijke
ming aangenomen.

Vervolgens worden de artikelen I, als gewijzigd
bij nota van wijzigingen en staande de vergadering bij
amendement en door het Bestuur en II, alsmede de
titel, de overweging en het ontwerp in zijn geheel,
als gewijzigd bij nota van wijzigingen en staande ch
vergadering bij amendement en door het Bestuur,
zonder verdere discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. ,
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De Voorzitter stelt vervolgens aan de orde van
behandeling punt 3 van de agenda: ontwerf-lands
verordening tot het heffen van opcenten op de aan
slagen in de inkomstenbelasting 19^9 (19^8—19^9-
48) en opent de algemene beraadslaging.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter die gesloten en gaat over tot
de artikelsgewijze behandeling van het ontwerp.

Artikel 1. De heer Mr. Van der Meer: Op dit
artikel heb ik het volgende amendement, Mijnheer
de Voorzitter: Artikel 1 wordt gelezen: „Op de aan
slagen in de inkomstenbelasting over het belasting
jaar 1949 worden opcenten geheven ten bedrage van:
35 op aanslagen over inkomens van ƒ 5000,— of
meer doch minder dan ƒ 20.000,— ; 65 op aanslagen
over inkomens van ƒ 20.000,— of meer”.

Indien het amendement wordt ondersteund, zal
ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de
heren E. Jonckheer en Dr. Maal.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het is al geruime tijd, dat wij deze — aanvan
kelijk als tijdelijk bedoelde — opcenten ieder jaar
opnieuw tegenkomen. Nu weet ik wel, dat het tarief
van de belastingen hier misschien niet juist is en
vooral in de huidige omstandigheden, maar aan de
andere kant is het systeem van opcenten heffen voor
een bepaald doel en dan ieder jaar continueren,
eigenlijk ook uit de boze. En daarom zou ik, bij wijze
van demonstratie, 1/10 van deze opcenten willen af
halen om het Bestuur er op attent te maken, dat
(^ e  kwestie toch eigenlijk eens in den brede moet
worden beschouwd. Onder „in den brede beschou
wen” versta ik niet alleen de inkomstenbelasting en
verdere directe belastingen weer eens onder de
loupe te nemen, maar ook alle verdere toelagen en
procenten, die er als tijdelijke maatregelen op geko
men zijn. Ik veronderstel, dat de financiële gevolgen
van mijn voorstel niet van dien aard zijn, dat direct
een somber beeld van de financiële positie van dit
gebiedsdeel moet worden opgehangen. Weliswaar
zegt het Bestuur ergens, dat de raming van de winst
belasting nog al aan de hoge kant was, maar de alge
mene inlichtingen, die wij zo hier en daar kiijgen,
wijzen erop, dat de inkomsten uit de aanslagen zich
nog altijd vergroten en niet aan het teruglopen zijn.
Om die reden meen ik dus te moeten voorstellen ai’ti-
kel 1 te lezen, zoals ik zoeven heb vermeld, waardoor-
dus ten eerste: de grens, waaronder- geen opcenten
wordt geheven omhoog wordt gebracht van ƒ 3000,-—

naar ƒ 5.000,— en daarboven de opcenten zelf met
10% worden teruggebracht, naar beneden afgerond
tot een veelvoud van 5.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Tot
mijn spijt kan ik mij met het amendement van de
heer Van der Meer niet verenigen. De heer Van
der Meer stelt een vermindering van 10% voor. Als
ik 10% van 40 opcenten neem, zou ik een verminde
ring van 4 krijgen en zou het 36 worden en als ik
10% van 75 neem, gaat er ?V2 af en dan wordt het
67 Vè- Nu wil de heer Van der Meer het gemakshalve
op een 5-voud brengen. Het gaat dus nog meer naar
beneden en ik kom voor wat de kleinere aanslagen
betreft op 35 en wat de grotere betreft op 65. U
kiijgt dan de volgende becijfering. Mijnheer de Voor
zitter: de kleinere aanslagen zullen, wanneer men
ii8l zuiver gaat stellen, met 5 opcenten verminderd
worden of met 121/2 %, terwijl de grotere aanslagen
met 10 verminderd worden of met 1 3 1 / 3%. Daarmee
kan ik mij niet verenigen. Ik kan er moeilijk de rede
lijkheid van inzien, dat van de mensen met kleinere
inkomens een kleiner percentage afgaat dan van de
mensen met grotere inkomens. Dat is in strijd met
het hele systeem van belastingheffing naar draag
kracht. Daarom kan ik mij met het voorstel van de
heer Van der Meer niet verenigen. Ik wil wel mee
gaan, indien de heer Van der Meer bereid is te zeg
gen: inplaats van 40, 30 en inplaats van 75, 65 op
centen. Dan ga ik graag met hem mee, want dan
gaat hij van het zuivere standpunt uit, dat ik hebben
wil, n.1. de mensen met kleinere inkomens minder te
laten betalen dan die met grotere inkomens, want
dat is de hele opzet van de inkomstenbelasting. Is de
heer Van der Meer daartoe niet bereid dan zal ik een
tegenamendement moeten indienen.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de
Voorzitter. Ik ga volkomen accoord met het voorstel
van de heer Plantz, want dat houdt een billijke ver
deling in van de lasten. Dit voorstel bedoelt in het
bijzonder de verlaging van de lasten van de kleine
man en daar kan ik voor voelen. Ik juich het toe, dat
de heer Van der Meer nu een voorstel wil doen om
geleidelijk tot de afschaffing of de vermindering van
de opcenten te geraken, maar ik vind het voorstel
van de heer Plantz van wijdere strekking en billijker.
Wij moeten ons ervan overtuigd houden, dat de las
ten op de kleine man veel zwaarder drukken en daar
om schaar ik mij volkomen aan de zijde van de heer
Plantz, van wie het een sympathieke geste is niet
met een subamendement of met een eigen voorstel
voor de dag te komen, maar de heer Van der Meer in
de gelegenheid te stellen diens amendement zodanig
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te wijzigen, dat ook de kleine man daarvan voor
deel kan trekken.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voorzit
ter. Billijkheid was in wezen niet het motief van mijn
voorstel. Ik heb van tevoren gezegd, dat het motief
was, dat het systeem nu eens een keer onder de aan
dacht moest komen. Het is zo, dat de inkomstenbelas
ting progressief werkt. Het spreekt vanzelf, dat
iemand, die ƒ 10.000,— verdient minstens 10 maal
zoveel inkomstenbelasting betaalt als iemand, die
ƒ 1.000,— verdient, althans relatief. Er is dus reeds
een progressie in het onderliggende tarief. Daar
boven heeft men in oorlogstijd opcenten gelegd, maar
men heeft die opcenten voor de een anders gemaakt
dan voor de ander. Men heeft voor inkomens van
ƒ 3.000,— tot ƒ 20.000,— 40 opcenten genomen en
daarboven 75. Mijn voorstel komt door de afronding
inderdaad tot een heel klein verschil. Mijnheer de
Voorzitter; een heel klein verschil ten nadele van
degenen, die tussen de ƒ 5.000,— en ƒ 20.000,— in
komen hebben. Dat verschil is maar 1%, dus niet zo
heel veel. Maar ik heb geen enkel bezwaar om de op
centen van degenen, die tussen de ƒ 5.000,— en de
ƒ 20.000,— inkomen hebben, op 30 te stellen. Het is
helemaal niet mijn bedoeling, om nu billijkheidsover
wegingen in het geding te brengen. Ik wil dan ook
met genoegen mijn amendement in die geest wijzigen,
dat op inkomens tussen de ƒ 5.000,— en ƒ 20.000,—
30 opcenten worden geheven in plaats van 35. Dat
betekent dus, dat de progressie, die reeds in het tarief
bestaat en die reeds door de opcentenregeling ver
scherpt was, thans wederom een beetje verscherpt
wordt. Nogmaals, ik wil niet beoordelen of dit billijk
is. Mijn voorstel is er alleen op gericht, dat het Be
stuur nu eindelijk niet automatisch ieder jaar deze
opcentenregeling handhaaft, maar dat er op een
gegeven moment de aandacht op wordt gevestigd,
hoe deze zaak in de toekomst zal moeten wor
den geregeld. Persoonlijk ben ik er ook van over
tuigd, dat het onderliggende tarief fout is,
maar van opcenten ben ik eigenlijk in begin
sel altijd een tegenstander en zeker wanneer
het nog dubbel veischerpte opcenten zijn. Dat neemt
niet weg, aangezien ik uitsluitend ten doel heb, om
de aandacht te vestigen op deze automatische jaar
lijkse continuatie van de opcenten, dat ik geen be
zwaar heb de suggestie van de heer Plantz op te
nemen, in de hoop, dat deze zaak ook inderdaad gron
dig wordt bekeken en dat wij vandaag of morgen
eens een keertje kunnen gaan afstappen van opcen
ten en daarbij noodzakelijkerwijze het tarief zullen
herzien.

De heer Scholten, deskundige van het Bestuur:

Mijnheer de Voorzitter. Ik zou graag in de eerste
plaats even ingaan op het argument, dat de heer Van
der Meer aanvankelijk heeft gebruikt voor zijn toe
lichting. Hij heeft gezegd, dat hij zijn amendement
„bij wijze van demonstratie” indient. Dat is volgens
mij eigenlijk geen argument.

Het Bestuur is er zich terdege van bewust, dat
opcenten een regulateur zijn voor de inkomsten. In
de beantwoording van het voorlopig verslag heeft
het Bestuur als motief voor de handhaving er van
aangegeven — en verschillende leden van de Staten
hebben zich daarmee accoord verklaard — dat er
nog zoveel grote uitgaven te verrichten zijn, dat er
geen aanleiding bestaat nu al tot belastingverlaging
over te gaan. Vorenbedoelde leden hebben daarbij de
wens geuit, dat het Bestuur het volgend jaar tijdig
zal onderzoeken of er inderdaad aanleiding bestaat
deze opcenten nog langer te handhaven. Ik moet dus
nadiukkelijk naar voren brengen, dat aanneming van
het amendement van de heer Van der Meer bij wijze
van demonstratie niet nodig is, terwijl ik er voorts op
v/il. aandringen, dat de Staten hun oordeel over de
amendementen, temeei’ omdat inderdaad de tegen
stellingen in de progressie er door verscherpt wor
den, voorlopig aanhouden en dat dus gevolg wordt
gegeven aan de wens van de andere leden, dat het
volgend jaar tijdig bekeken wordt of er inderdaad
aanleiding bestaat tot wijziging van het tarief over
te gaan.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil graag de heer Van der Meer steunen. De opcen
ten, die geheven worden, worden zeer slordig ge
heven. Men heeft gezegd, dat tot dekking van de oor-
logsuitgaven — en dat is geweest in 1943, in ieder
geval jaren geleden — 40 opcenten op de aanslagen
voor de inkomstenbelasting worden geheven voor in
komens tussen ƒ 3.000 en ƒ 20.000 en 75 voor inko
mens boven ƒ 20.000. Wat is het gevolg? Dat je beter
kimt zorgen met je inkomsten beneden de ƒ 20.000.—
te blijven. Door een dergelijke slordige wijze van be
paling van opcenten heeft men de progressie in de
schaal van de inkomstenbelastingen volkomen uit
elkaar gerukt. En wanneer het Bestuur maar steeds
niet overgaat tot afschaffing van die opcenten en in
het leven roepen van een redelijke schaal, kan ik mij
voorstellen, dat de Staten eindelijk eens zeggen: dan
halen wij het er af.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Het
heeft mij ten zeerste bevreemd van het Bestuur te
vernemen, dat de opcenten als een regulateur op het
tarief dienen. Hoe kan het Bestuur nu zeggen, dat de
opcenten, die destijds geheven zijn om de kosten, ver-



324

bonden aan de oorlogsvoering op te vangen, nu als
i'egulateur moeten werken op het tarief; dat is nooit
de bedoeling geweest.

De Voorzitter: Op het inkomen, mijnheer Plantz.

De heer Plantz: Op het inkomen? Wat heeft dat
met inkomen te maken. Mijnheer de Voorzitter. Dat
begrijp ik niet. Als het tarief niet goed is, moet dat
gewijzigd worden.

Toen de oorlog afgelopen was, hebben de Staten
zelf gezegd, dat een langer handhaven van de opcen
ten in verband met de oorlogvoering niet mogelijk
was. Toen is de overweging gewijzigd door te zeggen,
dat zij bestemd waren om de verhoging van uitgaven
op te vangen. Dat motief is nu ook vervallen. Het
Bestuur beschouwt de handhaving van de opcenten
als een normale zaak, als iets, dat blijft.

De heer Schotten: Mijnheer de Voorzitter. In de
eerste plaats wil ik er even de aandacht op vestigen,
dat uit het opschrift van de winstbelasting de woor
den ,,om de verhoging van uitgaven op te vangen”,
terwille van de uniformiteit thans ook weggenomen
zyn, maar dat zij in de overwegingen van al deze ont
werpen zijn blijven staan. Dat argument blijft wel de
gelijk gelden. Het Bestuur heeft in de Memorie van
Antwoord verder gezegd, dat de opbrenst nu inder
daad niet meer voor oorlogsuitgaven is, maar dat het
van oordeel is, dat op het ogenblik aan de begroting
zeer zeker geen mindere eisen gesteld worden dan in
de afgelopen oorlogsjaien. In dit verband wil ik er
nog eens de nadruk op leggen, dat het niet gaat om
een regulateur op het tarief, maar om een regula
teur op de inkomsten van het land. In de Memorie
van Antwoord staat dan ook, dat de Gouverneur
het in verband met de eisen, welke aan de mid
delen worden gesteld, niet juist acht bij verminderde
opbrengsten tot tariefsverlaging over- te gaan. Het
gaat hier dus, zoals ik reeds gezegd heb, om een re
gulateur op de inkomsten van het land; met het ta
rief heeft het niets te maken. Ik geloof niet, dat er
Statenleden zijn, die zullen zeggen, dat de uitgaven
op het ogenblik lager- liggen dan die in de oorlogs
jaren en dat er geen gr-ote wer ken zijn, waarvoor gel
den beschikbaar moeten komen. De Staten hebben
bovendien tot op zekere hoogte bezwaren gemaakt
tegen het aangaan van leningen, maar er lopen nog
leningen en de gelden voor havens en voor de vaste
oeververbinding moeten nog beschikbaar komen.
Daarom zou ik willen adviseren deze opcenten vooi--
lopig te handhaven, waarbij ik de toezegging her
haal, die het Bestuur in de zelfde Memorie van Ant-
\/oord gedaan heeft, dat het graag gevolg wil geven

aan de wens, door verschillende Statenleden geuit,
het volgend jaar tijdig na te gaan of handhaving der
opcenten nog langer nodig is.

De Voorzitter: Mijne Heren. Alvorens over te
gaan tot stemming over het amendement van de
heer Van der Meer wil ik mijn stem toelichten. Ik
kan aan het voorstel van mijn geacht medelid mijn
stem niet geven, alhoewel ik het in beginsel met hem
eens ben, dat in de eerste plaats de belastingdruk ge
regeld moet worden naar de behoefte van de staats
huishouding. Flet systeem, dat de heer Van der
Meer volgt t.w. de inkomsten- en winstbelasting, in
wezen de billijkste belastingen, te verlagen, acht ik
niet juist, omdat het resultaat ervan is, dat de be
lastingdruk verlaagd wordt van degenen, die in hun
eigen behoeften en meer kunnen voorzien, maar een
last blijft voor de maatschappelijk zwakkeren. Er be
staat nog altijd een extra-heffing van 10% op in
voerrechten, water — dat behoort hier ook tot de
eerste levensbehoeften — schoolgeld, telefoon enz.
Die druk moet in de allereeiste plaats weggenomen
worden. Het voorstel-Van der Meer is asociaal.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik ben het volkomen met U eens, dat de lasten,
die op de bevolking drukken, verlicht moeten worden
in het bijzonder die op de eerste levensbehoeften. Ik
ga volkomen met U accoord, als het hele stelsel van
de opcenten en de belastingdruk wat betreft de indi
recte rechten wordt verlaagd. Ik vind het eveneens
asociaal, dat niet de indirecte lasten, die op de bevol-
• r j  d ''kison, verminderd worden, maar dit is voor
mij geen argum.ent om niet m.et de verlaging, die wij
hedenmiddag hier hebben besproken, te beginnen.
Ofschoon ik het volledig met U eens ben, zal ik toch
mijn stem moeten geven aan het amendement van de
heer Van der Meer, zoals dat — tenminste dat heb
ik er uit begrepen — door de beer Plantz in het be
lang van de kleine man is geamenioerd , want de
waarde van dit amendement ligt vooral in de verla
ging in het belang van de kleine man.

De neer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Zo
even heb ik het amendement-Van der Meer ge
steund en ik blijf het steunen. U zei zoeven, dat die
10% extra-heffing niet verdwenen is. Mag ik U er
aan herinneren, dat bij de behandeling van de begro
ting 1948 in de commissievergadering het voorstel
van rai] is uitgegaan om het Bestuur te verzoeken
die 10% extra-heffing geheel af te schaffen en dat
wij van het Bestuur de mededeling gekregen hebben,
dat in een aantal gevallen deze 10% extra-heffing
dii-ect afgeschaft zal worden en dat bezien zal worden
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of zij in de overige gevallen ook afgeschaft kan wor
den. Aangezien toen van Bestuurszijde reeds een be
gin gemaakt is om die 10% af te schaffen, geloof ik,
dat het onze plicht is om ook de extra-opcenten tot
het verleden te laten behoren.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ook ik zou mijn stem willen toelichten. Ik zal ook
voor het amendement stemmen. In de eerste plaats
als een demonstratie, zoals de heer Van der Meer het
uitdrukte, en in de tweede plaats, omdat hij in het
bijzonder heeft gedacht aan de kleine man door het
minimum niet op ƒ 3.000,— maar op ƒ 5.000,— te
stellen, v/ant ik zoek de kleine man eerder onder de
f 5.000,— dan boven de ƒ 5.000,—.

De heer Mr. Snieets: Mijnheer de Voorzitter.
Het voorstel van de heer Van der Meer is ten gunste
\ an de lagere inkomens, speciaal zoals het gewijzigd
is door de heer Plantz. De inkomstenbelasting is pro
gressief; als men dus dezelfde opcenten heft, wordt
een hoger inkomen sterker getroffen dan een lager
en dat wordt dan nog versterkt, doordat de opcenten
op de inkomens beneden ƒ 20.000,—, 40 bedragen en
op inkomens boven de ƒ 20.000,— 75. Wanneer men
nu van alle opcenten 10 aftrekt, wordt de verscher
ping nog groter. Naar verhouding betaalt men over
een groter inkomen in procenten meer dan volgens
de tegenwoordige regelingen.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou, in het bijzonder voor de heren, die gemeend heb
ben hun stem te moeten motiveren, in herinnering
willen brengen, wat het Bestuur in de Nota naar
aanleiding van het Eindverslag op de 1ste supple-
toire begroting 1948 gezegd heeft over deze 10%
extra-heffing. Het heeft daarbij aangegeven bij wel
ke regelingen de heffing in het tarief kan worden
verwerkt, maar daarnevens een stuk of vijftien on-
ci.3rwei.-pen aangegeven, waarbij zij kan vervallen.
Terzelfder tijd heeft het Bestuur toegezegd, dat bin-
r',3nkort het nodige zal worden verricht om daai’toe
. oorstellen m te dienen en daaiaan nog toegevoegd,
dat, mochten de Staten terzake nog suggesties heb
ben, die gaarne zullen worden vernomen. Het College
'3 bij de behandeling van de 1ste suppletoire begro
ting 1948 daarop niet verder ingegaan. Ik heb nu van
U en van Dr. da Costa Gomez e.a. voor het eerst sug
gesties gehoord; opmerkingen, die niet helemaal in
overeenstemming zijn met de gedachten van het Be
stuur. Zo heeft U o.a. gesproken over het schoolgeld,
of het Bestuur dat zou willen laten vervallen. Het
Bestuur neemt op het ogenblik gaarne kennis van
deze suggesties en is bereid deze voorstellen aan

hangig te maken. Dit kan voor de heer Da Costa
Gomez en, naar ik hoop, ook voor de andere heren
aanleiding zijn om hun stem nog te herzien. Ik geef
er nog steeds de voorkeur aan, dat, in overeenstem
ming met wat de andere leden in het voorlopig ver
slag hebben gezegd, voor het jaar 1949 de opcenten
v/orden goedgekeurd, maar dat tijdig nieuwe voor
stellen aanhangig zullen v/orden gemaakt.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Mag
ik aan het Bestuur de suggestie doen, die ik 2% jaar
geleden ook gedaan heb, nl. om een bezuinigings-in-
specteur aan te stellen. U zou misschien zeggen, dat
dit niet nodig is, maar wist U, dat de betaalsrol van
Aruba van de maand Maart foetsie is. '

Het amendement van de heer Mr. Van der Meer,
zoals gewijzigd door de heer Plantz, in stemming ge
bracht, wordt aangenomen met 8 tegen 1 stem.
Tegen stemde de Voorzitter.

Vervolgens worden de artikelen 1, als gewijzigd
staande de vergadering bij amendement, 2, alsmede
de titel, de overweging en het ontwerp in zijn geheel
als gewijzigd staande de vergadering. bij amende
ment, zonder discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 4 van de agenda: óntwerpdands-
verordening tot het heffen van opcenten op het bij
zonder invoerrecht op benzine (19^8-—19Jf9-49) en
opent de algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

Artikel 1, als gewijzigd bij Nota van Wijziging
gen: De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou gaarne de aandacht er op willen vestigen, dat in
de Nota van Wijzigingen een kleine, redactionele on
gerechtigheid is geslopen. Daarom zou ik U willen
verzoeken die zo te lezen, dat in stede van ,,In arti
kel 1 instede van „landsverordening . van de
22ste Augustus 1939 (P.B. 1939 no. 66)” gelezen
wordt „landsverordening van 3 November 1948 (P.B.
1948 no. 143)”.

Artikel 1, als gevdjzigd bij Nota van Wijzigingen
en door het Bestuur staande de vergadering, artikel
2, alsmede het opschrift, de overweging en het ont
werp in zijn geheel, als gewijzigd bij Nota van Wijzi'
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(jingen en staanue de vergadering door het Bestuur,
worden vervolgens zonder verdere discussie en zon
der hoofdelijke stemming aangenomen.

De Voorzitter stelt vervolgens aan de orde van
behandeling punt 5 van de agenda; ontwerf-lands-
verordening tot het heffen van 150 opcenten op de
aanslagen in de winstbelasting, betreffende de tijd
vakken, eindigende tussen 30 Juni 19Jf8 en 1 Juli
1949 ( I 948—1949-50) en opent de algemene beschou
wingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontweip.

Artikel 1: De heer Van der Meer: Mijnheer de
Voorzitter. Bij dit artikel heb ik een amendement,
n.1. om deze opcenten te brengen van 150 op 135.

Als het amendement Vv̂ 'ordt ondersteund, zal ik
het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de
heren C. Jonckheer en E. Jonckheer.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Dit is eigenlijk een consequentie van het zo
even aangenomen amendement op de inkoro.stenbe-
lasting. In wezen is winstbelasting en inkomstenbe
lasting precies hetzelfde. Wanneer wij beginnen met
1/10 gedeelte van de opcenten op de inkomstenbelas
ting af te nemen, lijkt het mij niet meer dan logisch,
dat men ook van de winstbelasting 10 procent af •
haalt. In dit geval kunnen wij die 10 procenten pre
cies bepalen op 15, zodat de opcenten dan 135 zullen
worden.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Het
spijt mij, dat ik mij met het amendement van de heer
Van der Meer niet kan verenigen. De winstbelasting
is niet precies hetzelfde als de in’iomstenbelasting.
De inkomstenbelasting is een belasting op de per
soon, de winstbelasting is een belasting op een
lichaam. Ik kan mij derhalve met het voorstel niet
verenigen.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
geloof, dat de heer Plantz van een onjuiste stelling
uitgaat. De inkomstenbelasting bevat zowel de op
brengst van vermogen als van arbeid, de vennoot
schapsbelasting moet men beschouwen als een op
brengst van vermogen. Vermindert men de inkom-
Itenbelasting dan moet men ook de winstbelasting

verminderen, want anders moet een splitsing ge
maakt worden tussen inkomen uit arbeid en inkomen
uit vermogen.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. De Staten hebben naar voren gebracht, dat
vermindering van de levensonkosten primair moet
zijn Een vermindering van de winstbelasting staat
daarmee in schril contrast. Daarom kan ik mijn stem
op dit moment aan een vermindering van de winst
belasting, terwijl er niets gedaan wordt aan een ver
mindering van de indirecte lasten, niet geven.

De heer Smeets: De Bestuursdeskundige kan
toch verklaren hoe de winstbelasting zich tot de in
komstenbelasting verhoudt.

De heer Scholten: Mijnheer de Voorzitter. De
Winstbelasting is in ieder geval geen belasting op
het vermogen. Dergelijke belastingen kennen wij hier
niet. De belasting op de winst van naamloze vennoot
schappen hebben met belasting op het particuliere
vermogen niets te maken.

De heer Mr. Smeets: Als ik inkomstenbelasting
betaal, betaal ik belasting over wat ik met arbeid
verdien en/of uit vermogen krijg. Bij de vennoot
schapsbelasting is het alleen uit vermogen betaald.
E r zit wel degelijk verband tussen.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Als U
kijkt naar het belastingstelsel in Nederla,nd, zult U
zien, dat de belasting op de naamloze vennootschap
pen een heel andere is dan die op personen, de eerste
is altijd veel en veel zwaarder. U kunt die twee be
lastingen nooit aan elkaar koppelen; zij houden ab
soluut geen verband met elkaar. Zo geven de ontvan-
sten uit dividend een grote vermindering bij de be
rekening van de inkomstenbelasting.

De Voorzitter: Neemt het Bestuur het amende
ment over?

De heer Statius Muller: Neen, Mijnheer de Voor
zitter.

De Voorzitter: U kent mijn standpunt ten aan
zien van de vermindering van de opcenten op de in
komstenbelasting. Daar was ik tegen. Des te meer
ben ik het tegen dit voorstel, omdat het de vermo
gens betreft.

Het amendement van de heer Van der Meer, ver
volgens in stemming gebracht, wordt aangenomen



met 5 tegen 4 stemmen. Tegen stemden de heren
Dr. da Costa Gomez, De Jongh, Plantz en de Voor-
zitter.

Artikel 1, als gewijzigd staande de vergadering
bij amendement, artikel 2, het opschrift, als gewij
zigd bij Nota van Wijzigingen, de overweging en het
ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd bij Nota van
Wijzigingen en staande de vergadering bij amende
ment, worden vervolgens zonder discussie en zonder
noofdelijke stemming aangenomen.

Vei volgens stelt de Voor'zitter aan de orde van
behandeling punt 6 van de agenda: óntwerp-lands-
verordening tot wijziging van de verordening van de
9de April 1901̂  (P.B. 190Jf, no. JfS) tot het oprichten
van een Postspaarbank in Curagao (19Jf8—19Jf9-53)
en opent de algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het wooi'd verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

Artikel 1 wordt zonder discussie en zonder hoof-
delyke stemming aangenomen.

Artikel 2. De heer Scholten: In verband met de
opmerking, die de Staten in het voorlopig verslag
hebben gemaakt, stelt het Bestuur voor uit artikel
2 de woorden ,,na die” te laten veiwallen, zodat de
verordening morgen in werking kan treden.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
voorstel van het Bestiiur, wordt artikel 2, als gewij
zigd dóór het Bestuur staande dé vergadering, als
mede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel, als door het Bestuur gew-ijzigd staan
de de vergadering, zonder verdere discussie en zonder
liooofdelijke stemming aangenomen.

De Voorzitter stelt hierna aan de orde van
behandeling punt 7 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening, regelende de uitgifte van een lening
groot ƒ 2.500.000,— ten laste van dé Nederlandse.
Antillen (191^8-191^9-55) en opent de algemene be
raadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 t/m  Hf

zonder verdere discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

De heer Schotten: Mijnheer de Voorzitter. In
verband met de inwerkingtreding van deze verorde
ning geeft het Bestuur er de voorkeur aan, dat een
bepaling wordt opgenomen, die het tydstip daarvan
aangeeft. Daarom verzoek ik U te mogen invoegen:
,,Artikel 15. Deze landsverordening treedt in wer
king met ingang van de dag harer afkondiging”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de door
het Bestuur voorgestelde wijziging, wordt artikel 15
als ingevoegd door het Bestuur staande de vergade
ring, alsmede het opschrift, de overweging en het
ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd staande de ver
gadering door het Bestuur, zonder discussie en zon
der hoofdelijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 8 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van de Landsverordening
van 22 Augustus 1939 (P.B. 1939, no. 66) tot het
tijdélijk afschaffen van invoerrechten en accijnzen op
de eilanden Saba, St. Eustatius en St. Maarten (Ne
derlands gedeelte) (1948—1949-56) on opent de al
gemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van bet
ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
alsmede het opschrift, de overweging en het ontwerp
in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoofdelyke
stemming aangenomen.

(De heer E..Jonckheer verlaat de vergadering.)
. . . . . .  . ^

Hierna stelt de Voorzitter aan de orde van be
handeling punt 9 van de 'agenda: oniwerp-landsver-
ordening tot wijziging' en' aanviilling van het Regle
ment op de inrichting en samenstelling van de Rech-
térlijke Macht in Curagao (P.B. 1941 no. 60) en tot
wijziging van artikel 236 van het Wetboek van Straf
vordering voor Curagao (P.B. 1914, no. 21) (  1948—
1949-15; 1947—1948-60) en opent de algemene be
raadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.
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De artikelen 1, als gewijzigd bij Nota van wijzi
gingen, 2, 3, als gewijzigd hij Nota van Wijzigin
gen, alsmede het omschrift, de overweging en het
ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd hij Nota van
Wijzigingen, worden achtereenvolgens zonder ver
dere discussie en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 10 van de.agenda: ontwerp-lands-
verordening, houdende nieuwe bepalingen tot rege
ling van de handel in dranken en spijzen, alsmede
van het verschaffen van huisvesting met bediening
tegen vergoeding (19If8—19Jf9-2Jf; 191fi—19Jt8-61)
en opent de algemene beraadslagingen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Toen
ik destijds vroeg om een logement te mogen houden,
is mij door de wnd. Procureur-Generaal medegedeeld,
dat de Staten zouden gezegd hebben, dat alleen die
persoon, die direct de borrels verkoopt, daarin zou
mogen staan en de vergunning op diens naam zou
mogen staan. Mijnheer de Voorzitter. Ik weet niet of
dat een proberen was, maar in ieder geval sluit dat in,
dat hiermede ieder groot initiatief gedood woïdt, als
het tenminste in de bedoeling van de Staten lag een
dergelyke bepaling in te voeren. Ik zou daarom de
verklaring willen hebben, althans willen afleggen,
dat het volgens my nooit de bedoeling van de Staten
is geweest alleen kleine kroegjes in de Nederlandse
Antillen te krijgen, maar dat er geen handel gedre
ven zou worden met tapperijvergunningen. Dat heeft
in de bedoeling van de Staten gelegen en niet het
doden van het groot initiatief.

Geen der leden meer het woord verlangende bij
de algemene beraadslaging, verklaart de Voorzitter
die vervolgens gesloten en gaat over tot de artikels-
gewyze behandeling van het ontwerp.

De artikelen 1, dia gewijzigd bij Ie nota van wy-
zigingen, 2, als gexvyzigd bij Ie en 2e nota van wijzi
gingen en S worden achtereenvolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel Jf, als vernummerd bij Nota van Wijzi
gingen en als gewijzigd bij 2e nota van wijzigingen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb een amendement op dit artikel, nl. om
het woord ’’tijdens” te vervangen door ’’tijdelijk”.

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
rjnendement over, Mijnheer de Voorzitter.

De artikelen 4, als gewijzigd bij 2de nota van wij
zigingen en door het Bestuur staande de vergadering,
5, 6, als gewijzigd hij nota van wijzigingen, 7, als ge
wijzigd bij 2e nota van wijzigingen, 8, 9, als gewijzigd
bij nota van wijzigingen, 10, als gewijzigd bij nota
van wijzigingen, 11, als gewijzigd bij nota van wijzi
gingen, 12, 13, llf, 15,16, 17, 18, 19, als gewijzigd bij
nota van wijzigingen (oud artikelen 5 tot en met 20)
worden zonder discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Artikel 20, als gewijzigd bij 2de nota van wijzi
gingen (oud 21).

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter.Ik heb op dit artikel het volgende amendement:

Artikel 20 wordt gelezen:
„1. Een vergunning geldt, behoudens het bepaalde

in het derde lid van dit artikel, uitsluitend voor:
a. de persoon, aan wie zij is verleend en vervalt

mitsdien bij diens overlijden, alsmede
b. de in de vergunning vermelde localiteit of locali-

teiten,
2. Het verhuren of op enigerlei wijze afstaan van

vergunningen is van rechtswege nietig.
3. Bij overlijden van de vergunninghouder kan het

bedrijf zonder nadere vergunning worden voortgezet
door:

a. zijn weduwe of, indien er geen weduwe is dan
wel indien deze niet binnen twee weken na het overlijden
van haar bevoegdheid gebruik maakt,

b. een of meer van zijn wettige of gewettigde kin
deren en/of hun wettelijke vertegenwoordiger(s) of, in
dien er ook geen wettige of gewettigde kinderen zijn
dan wel indien ook deze niet binnen twee weken na het
overlijden, c.q. na verloop van de sub a. genoemde termijn
van hun bevoegdheid gebruik maken,

c. een of meer van zijn natuurlijke erkende kinde
ren en/of hun wettelyke vertegenwoordiger(s), mits deze
binnen twee weken na het overlijden, .c.q. na verloop van
de sub a. genoemde termijn c.q. na verloop van de sub b.
genoemde termijn van hun bevoegdheid gebruik maken.

Zodanige voortzetting eindigt, zodra de termijn voor
de indiening van een verzoek tot overschrijving als be
doeld in het vijfde lid van dit artikel, is verstreken, of,
ingeval een zodanig verzoek is ingediend, zodra daarop
is beschikt.

4. De vergunning van een overleden vergunning
houder wordt desverzocht overgeschreven ten name van
zijn weduwe, indien de echtelieden tot het overlijden
voortdurend samenwoonden.

Indien aan deze voorwaarde niet is voldaan, of in
dien de weduwe geen desbetreffend verzoek doet, dan wel
indien de vergunninghouder geen weduwe nalaat, ge
schiedt de overschrijving ten name van het enige wettige
of gewettigde kind, of indien er meer wettige of gewet
tigde kinderen zijn, van het wettige of gewettigde kind,
dat daarvoor naar het oordeel van de in artikel 2 bedoelde
autoriteit in aanmerking komt.
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Indien noch een weduwe noch enig wettig of gewet
tigd kind krachtens voorgaande bepalingen daarvoor in
aanmerking komt, geschiedt de overschrijving ten name
van het enige natuurlijke erkende kind, of indien er meer
natuurlijke erkende kinderen zijn, van het natuurlijke
erkende kind, dat daarvoor naar het oordeel van de in
artikel 2 bedoelde autoriteit in aanmerking komt.

5. Op het verzoek om overschrijving, dat schrifte
lijk binnen drie maanden na het overlijden moet zijn inge
diend, wordt binnen drie maanden beschikt. Een zodanig
verzoek wordt met inachtneming van het bepaalde in het
voorgaande lid ingev/illigd, indien aannemelijk is ge
maakt, dat de voortzetting van het bedrijf noodzakelijk
is ter voorziening in het onderhoud van de weduwe en /o f
de kinderen van de overleden vergunninghouder c.q. de
opvoeding van laatstgenoemden en overigens aan de be
palingen van deze landsverordening wordt voldaan.”

De heer Statius Muller: Het Bestuur neemt het
amendement over. Mijnheer de Voorzitter.

Artikel 20 (oud 21), als gewijzigd bij 2de nota
van wijzigingen en door het Bestuur staande de ver
gadering, alsmede de artikelen 21 to t en met 35 ( oud
22 to t en met 36), de artikelen 33, 34 en 35 als ge
wijzigd bij nota van wijzigingen, de tite l en de over
weging, zoals gewijzigd hij nota van wijzigingen, zo
mede het ontwerf in zijn geheel, als gewijzigd bij
nota van wijzigingen, 2de nota van wijzigingen en
door het Betsuur staande de vergadering, worden
achtereenvolgens zonder discussie en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 11 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening to t wijziging van de artikelen 701,706
en 709 van het Curagaos Wetboek van Burgerlijke
Rechtsvordering (1948—1949-25) en opent de alge
mene beraadslaging.

De heer De Jongh: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wens hierbij aangetekend te zien, dat ik geacht wil
worden tegen dit initiatief-voorstel van het geacht
medelid Van der Meer te zijn. In 1944 heb ik de toen
■\-oorgestelde wijzigingen van deze artikelen van het
Wetboek van Burgerlijke Rechtsvordering toege
juicht, daarom wil ik nu principieel zijn en tegen het
onderhavig voorstel stemmen.

Ik wil nog verder gaan. Mijnheer de Voorzitter.
Ik heb hier een lijst, van de aantallen echtscheidin
gen, die hebben plaats gehad gedurende 1940, 1941,
1942 enz. Dit aantal was in 1940 43, in 1941 49, in
1942 62, i:i 1943 86 en in 1944 94 op het tijdstip,
waarop de wijziging van deze artikelen werd aange
nomen; dat was in Augustus van dat jaar. Geduren
de de resterende maanden van 1944, dus na de aan
neming van deze wijzigingen, zijn er in totaal alleen
maar 15 echtscheidingen uitgesproken.

De heer Van der Meer heeft in zijn betoog ge
zegd, dat de middelen, die nu aangewend worden om
echtscheiding te krijgen, door meineed verkregen
worden. Als ik zulke dingen hoor, word ik natuurlijk
nog huiveriger; ik wil hier dus niet aan medewerken.
Ik heb indertijd in Augustus 1944 bij het aannemen
van die wijzigingen gezegd, dat ik verwacht had, dat
het Bestuur met betere maatregelen zou zijn ge
komen om het euvel der echtscheidingen meer te
remmen. Nu zouden wij, door aanneming van dit ini-
tiatief-voorstel, teruggaan. Daaraan kan ik mijn
stem niet geven.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik ge
loof, dat aan het betoog van de heer De Jongh nog
iets ontbreekt. Hij heeft ons medegedeeld, hoeveel
echtscheidingen hebben plaats gehad gedurende de
jaren 1940, 1941, 1942, 1943 en 1944, maar ik zou
gaarne van de heer De Jongh willen vernemen, hoe
veel echtscheidingen daarna plaats gehad hebben;
dus nadat de wijzigingen van de artikelen 706 en 709
in 1944 waren tot stand gekomen. Kan de heer De
Jongh mij bewijzen, dat er nadien minder echtschei
dingen hebben plaats gehad? Als hy ook die cijfers
kan verstrekken, zal dat van belang zijn.

De heer De Jongh: Mijnheer de Voorzitter. In
1944 hebben van Januari tot en met Augustus 94
echtscheidingen plaats gehad en van Augustus tot
en met December 15. In 1945 zijn er 63 echtscheidin
gen tot stand gekomen, in 1946 80 en in 1947 92. Na
dat wij dus in 1944 die artikelen gewijzigd hadden,
is de hoeveelheid echtscheidingen minder gewórden-

De Voorzitter: Mag ik U er even op wijzen. Mijn
heer De Jongh, dat dit voorstel van de Heer Van der
Meer strekt tot verzwaring van de echtscheidings
procedure; want die zal hierdoor moeilijker worden,
al is het niet veel. Persoonlijk had ik gaarne gezien,
dat een tweede comparitie ingevoerd zou zijn. Maar
bij dit voorstel krijgt U tenminste, dat de uitspraak
in echtscheidingszaken 4 weken wordt uitgesteld, ter
wijl men, indien het verworpen wordt, direct uit
spraak kan krijgen,

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik ben
de heer De Jongh zeer dankbaar voor de mij ver
strekte cijfers. Als de heer De Jongh echter aan de
hand van deze cijfers deze zaak wil gaan beoordelen,
zal hij zien, dat gedurende het eerste jaar na de to t
standkoming van de wijzigingen in 1944, zeer zeker
een achteruitgang in het aantal echtscheidingen is
waar te nemen. Het springt nl. van 109 (94 plus 15)
terug op 63. Maar, daarna zgn de mensen tot de ont-



330

dekking gekonieix, hoe die wet ontdoken kan worden
en ib iiet aantal echtscheidingen weer een stijgende
lijn gaan vertonen.

Ik kan U dit zeggen, Mijnheer de Voorzitter. In
Engeland is er een streven, te komen to t een zuivere
behandeling van de echtscheiding, want in Engeland
worden dezelfde praktyken, welke hier toegepast
worden, op ^ e i ' grote schaal toegepast. E r zijn men
sen, die daarvan gewoon een soort beroep maken.
Ik ben blij, dat eenzelfde streven langzamerhand
ook op Curasao post vat, want het is een bekend feit,
dat er niets gemakkelijker is dan hier echtscheiding
te verkrijgen, zelfs onder de bepalingen, die wij nu
hebben. Men gaat naar de rechter en legt een ver
klaring af. Zowel de rechter, als de advocaat, als
de tegenpartij weet, dat de betrokkene meineed
pleegt, maar zij hebben geen bewijs en moeten het
aannemen. En dat is iets, Mijnheer de Voorzitter, dat
m.i. volkomen inmoreel is. Flet verkrijgen van echt
scheiding moet zo moeilijk mogelijk gemaakt wor
den, m aar dan moet men niet een maatregel gaan in
voeren, die de mensen automatisch tot meineed
brengt. Dat is immoreel en daarom zal ik mijn stem
voor het voorstel van de heer Van der Meer u it
brengen.

De heer Dri .da-Gosta Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik betreur het, dat een dergelijke gewichtige
materie door het vorige bestuur incidenteel is be
handeld, waardoor wg nu voor de noodzaak staan
incidenteel ih het procesrecht in te grijpen. Naar mijn
mening moet het gehele familierecht, zowel het
huwelijks- als h e t huweiykavermogenarecht, van kop
tot teen worden bekeken. Ik zal U niet behoeven te
vertellen, dat zelfs het gehele burgerlek recht op dit
ogenblik in Nederland aan een wijziging onderhevig
ia en dat prof. Meyers daarmee is belast. Het gehele
eerste boek van het Burgerlgk Wetboek is totaal
verouderd. Toen het vorige Bestuur enkele proces
suele wijzigingen terzake van de echtscheiding had
voorgesteld, werd de verwachting gev/ekt, dat de pro
cedure bemoeilijkt zou worden. De ervaring evenwel
van de indiener van het onderhavige voorstel als
praktizijn, de ervaring van de mensen, die dagelijks
met deze zaken te maken hebben, bewijst, dat de
genen, die zoeken de huwelijksband te doen springen,
de mazen in de wet weten te ontdekken. Met volle
dige waardering voor hetgeen het geacht lid de heer
De Jongh heeft gezegd, moet ik toch op dit moment
naar voren brengen, dat de voorstellen van het vorige
Bestuur niet to t het effect geleid hebben, dat daarby
heeft voorgezeten.

Mijnheer de Voorzitter, ik zou een voorstander
:4jn van een bescherming van het huwelijksrecht.

Daarom wil ik voorstellen een commissie in het leven
te roepen om deze gewichtige materie te bestuderen
mede aan de hand van de voorstellen, die in Neder
land gedaan zijn, voorstellen, die zeer diep ingrijpen
in de individuele bevoegdheden. Mijn voorstel is dus,
dat wij aan het Bestuur verzoeken te overwegen een
commisie in het leven te roepen, om ons gehele hu
welijksrecht te bestuderen aan de hand van de ge
gevens, die daaromtrent beschikbaar zijn; aan de
hand dus van de principiële wijzigingen, die in Ne
derland zijn voorgesteld.

Mijnheer de Voorzitter. Incidenteel ga ik accoord
met deze wijzigingen, omdat zij beogen praktijken,
die niet door de beugel kunnen, tegen te gaan. Dit
voorstel heeft op zich zelf niets te maken met het
recht om echtscheiding aan te vragen; het is een
zuiver processueel voorstel om de bestaande mis
bruiken zoveel mogelijk te voorkomen. Daarom wil
ik hier als mijn mening geven, dat het initiatief-voor
stel deugdelijk is en ofschoon ik volkomen accoord
ga met de opvattingen van de heer De Jongh en hem
in zoverre tegemoet wil komen, dat ik aan de Be-
stuursgemachtigde het verzoek wil doen deze mate
rie eens ernstig te bestuderen en ter hand te nemen,
verklaar ik mij ermee accoord dit voorstel tot een
landsverordening te maken.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. De
heer De Jongh heeft gezegd bezwaren te hebben
tegen dit ontwerp. Ik geloof, dat de heer De Jongh
eigenlijk over he t hoofd heeft gezien, dat dit ontwerp
alleen betreft het formele recht, de wijze, waarop men
eclitseheiding vordert, en tot stand brengt, en niet
de redenen. Wanneer men het zo beschouwt en daar
bij in het oog houdt, dat die fonnele wijze aanleiding
geeft tot allerlei misbruiken, dan geloof ik, dat de
voorsteller van dit ontwerp gelijk heeft gehad. Toch
wil ik niet nalaten er op te wijzen, dat het materiele
recht ten enenmale onvoldoende is en altijd ten enen
male onvoldoende zal blijken. De materiele reden,
waarom echtscheidingen worden gevorderd, is altijd
overspel. Het gaat er om: is het bewezen of is het
niet bewezen. En moet men het bewijzen? Bij de
huwelijken, waarin overspel gepleegd wordt, dat
door de andere echtgenoot niet beschouwd wordt als
een zodanige factor, dat van een grondige huwelijks-
ontwrichting sprake is, gaat de hele reden van „over
spel” niet op. Bij andere huwelijken, waarin werkelijk
geen overspel gepleegd is, kan er wèl sprake zijn van
algemene huwelgksontwrichting. Zo ziet men, dat
de grond, waarop men echtscheiding vordert, ten
enenmale alle reden van bestaan mist en dat te allen
tijde overspel gebruikt wordt. In een geval, waarin
overspel wel is gepleegd, is het geen reden to t echt-



331 —

ticheiding, terwijl overspel dikwijls wordt gesteld,
zonder dat het gepleegd is, om echtscheiding te
krijgen.

Mynheer de Voorzitter. Ik geloof, dat, wanneer
men het zo ziet, de hele procedure, waarom het gaat,
en het hele recht — de gronden — waarop echtschei
ding gevorderd wordt, eigenlijk geen recht is. En dan
kan ik mij volkomen aansluiten bij de heer Da Costa
Gomez, die dit helemaal wil herzien, alhoewel ik bij-
voorbaat pessimistisch ben. Wie kan beoordelen, of
de ene partij recht heeft om zijn huwelijk ontbonden
te laten verklaren. Niemand! Niemand kan zich in
denken in de positie van ene partij bij een subtiele
zaak, als het huwelijk is. Ik geloof, dat we beter doen
dit punt te laten rusten — het is moeilijk om het
vanavond nog te behandelen — en dit ontwerp, dat
het essentiele van de zaak totaal niet raakt, maar
alleen dient om een misbruik te voorkomen, aan
nemen.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ofschoon ik met waardering het betoog van
de heer Smeets heb gehoord, moet ik toch in het
midden brengen, dat mijn voorstel volledig daarin is
begrepen. Ik heb alleen betoogd, dat deze materie zo
belangrijk is uit een sociologisch oogpunt, dat, nu
op dit moment in Nederland het gehele personen
recht wordt bestudeerd en bekeken, hervormd en
herzien, het voor Curagao van primair belang is om
ook de studie ter hand te nemen. Vergeet U niet,
Mynheer de Voorzitter, dat het gehele kinderrecht
ook hierbij is betrokken, en dat ik het voor een op
komende gemeenschap als de Curagaose van belang
acht, dat maatregelen, welke nodig zijn voor een ge
ordende gemeenschap, tijdig worden beraamd, be
sproken en bestudeerd. Het belang van de Curagaose
gemeenschap brengt met zich mee, dat het Bestuur

zich tijdig aan deze sociologische studie zet. Het is
niet eenvoudig een rechtskwestie: het is meer een
sociologisch probleem en daarvoor vraag ik de ernst
van deze Staten en ook de ernst van het Bestuur om
dit tijdig te bekijken. Los van dit onderwerp, dat een
technisch voorstel is, waarmee ik mij accoord heb
verklaard, verzoek ik de aandacht voor het grote,
’iet maatschappelijke probleem, dat daarin is opge
sloten.

Geen der leden verder het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

De artikelen 1, 2, S en If, alsmede het opschrift
en de overweging, worden vervolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Het ontwerp in zijn geheel. De heer De Jöngh:
Mijnheer de Voorzitter. Ik verzoek aantekening, dat
ik geacht wil worden tegen het ontwerp in zijn ge
heel te zyn.

Het ontwerp in zijn geheel wordt vervolgens
zonder discussie en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen.

De Voorzitter: Ik zeg de Bestuursgemachtigde
en de deskundigen dank voor de door hen verstrekte
inlichtingen en adviezen.

Mijne Heren. Aangezien dit de laatste vergade
ring van het kalenderjaar 1948 is, wens ik U allen
een zalig uiteinde en een gelukkig nieuwjaar toe.

Geen der leden meer het woord verlangende,
sluit de Voorzitter hierop de vergadering.
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Vergadering van Donderdag, de 1 7de Februari
1949, des avonds te 8 uur

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren W. R. Plantz, ondervoorzit
ter, Mr. S. W. van der Meer, E. Jonckheer, Dr. P.
H. Maal, F. Visser, Mr. A. A. G. Smeets en C. W. J.
Jonckheer, leden, benevens de heer A. H. M. van
Weel, griffier.

AFWEZIG: de heren J. H. A. Emdn, L. A. C.
Laclé, Dr. M. F. da Costa Gomez, J. A. de Jongh,
Ph. C. Henriquez en J. E. Irausquin, leden, de laatste
tweegenoemden met kennisgeving.

De Voorzitter opent de vergadering.

De Voorzitter: Mijne Heren. Alvorens over te
gaan tot de behandeling van de ingekornen stukken
en de punten van de agenda, wil ik U mededelen, dat
ik telegrafisch bericht heb ontvangen van de heer
Irausquin, dat hij wegens ongesteldheid verhinderd
is de vergadering van hedenavond bij te wonen en
van de heer Henriquez de mondelinge mededeling,
dat hij voornemens was voor korte tijd het eiland te
verlaten en in verband met zijn aanstaand vertrek
niet aanwezig kan zijn.

Ik wens de heer Irausquin een spoedig herstel
van gezondheid en de heer Henriquez een aangenaam
verblijf in het buitenland toe.

Vervolgens doet de Voorzitter mededeling van
de volgende ingekomen stukken.

lo. een gouvernements-depêche dd. 4 Januari
1949 no. 11078, houdende vaststelling van de lands
verordening tot het heffen van opcenten op de aan
slagen in de inkomstenbelasting 1949 (1948—1949-
48).

2o. een gouvernements-depêche dd. 4 Januari
1949 no. 11079, houdende vaststelling van de lands
verordening tot het heffen van opcenten op het bij
zonder invoerrecht op benzine (1948—^1949-49).

3o. een gouvernements-depêche dd. 4 Januari
1949 no. 11080, houdende vaststelling van de lands
verordening tot het heffen van 135 opcenten op do
aanslagen in de winstbelasting, betreffende tijdvak
ken, eindigende tussen 30 Juni 1948 en 1 Juli 1949
(1948-1949-50).

Jfo. een gouvernements-depêche dd. 4 Januari
1949 no. 11081, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging van de Verordening van
de 9de April 1904 (P. B. 1904, no. 43) tot het op
richten van een Postspaarbank in Curagao (1948—
1949-53).

5o. een gouvernements-depêche dd. 4 Januari
1949 no. 11082, houdende vaststelling van de lands
verordening regelende de uitgifte van een lening
groot f. 2.500.000.— ten laste van de Nederlandse
Antillen (1948-1949-55).

6o. een gouvernements-depêche dd. 4 Januari
1949 no. 11083, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging van de Landsverordening
van 22 Augustus 1939 (P. B. 1939, no. 66) tot het
tijdelijk afschaffen van invoerrecht en accijnzen op
de eilanden Saba, St. Eustatius en St. Maarten (Ne
derlands gedeelte) (1948—1949-56).

7o. een gouvernements-depêche dd. 5 Januari
1949 no. 11084, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging en aanvulling van het Re
glement op de inrichting en samenstelling van de
Rechterlijke Macht in Curagao (P. B. 1941 no. 60)
en tot wijziging van artikel 236 van het Wetboek van
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S eraf vordering voor CuraQao (P. B. 1941, no. 21)
a948-1949-15) (1947-1948-60).

8o. een gouvernements-depêche dd. 12 Januari
1949 no. 11085, houdende vaststelling van de lands
verordening houdende nieuwe bepalingen tot rege
ling van de handel in dranken en spijzen, alsmede
van het verschaffen van huisvesting met bediening
tegen vergoeding (1948—1949-24) (1947—1948-61).

9o. een gouvernements-depêche dd. 20 Januari
1949 no. 11077, houdende voorlopige vaststelling van
de 2de Aanvullende begroting 1948 (1948—1949-54).

lOo. een gouvernements-depêche dd. 7 Februari
1949 no. 8787, houdende vaststelling van de lands
verordening tot regeling van de positie en bezoldi
ging, alsmede van de aanspraken op verlof en ver-
lofsbezoldiging, wachtgeld en pensioen van de Grif
fier van de Staten (1948—1949-31).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

llo . een gouvernements-depêche dd. 6 Januari
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot v/ijziging
in wettelijke regelingen van de naam „Curagao” in
„de Nederlandse Antillen”.

12o. een gouvernements-depêche dd. 12 Januari
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
van wettelijke regelingen, waarin de uitdrukking
,,Raad van Bestuur” voorkomt, in verband rpet de
vervanging van die Raad door de Raad van Advies.

De Voorzitter: Mijne Heren. Deze stukken zijn
reeds in handen gesteld van de 1ste Vaste Commis
sie, die bereids verslag heeft uitgebracht, dat straks
aan de orde komt.

ISo. een gouvernements-depêche dd. 14 Januari
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de landsverordening van de 1ste April 1939 (P.
B. 1939 no. 17), houdende toekenning van reis- en
verblijfkosten aan de leden der Staten van Curasao.

De Voorzitter: Mijne Heren. Dit stuk is reeds
in handen gesteld van de 2de Vaste Commissie, die
bereids verslag heeft uitgebracht, dat straks aan de
orde komt.

Ï J fO.  een gouvernements-depêche dd. 18 Januaii
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Pensroenverordening Burgerlijke Landsdie
naren 1938 (P. B. 1938 no. 15).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 3de Vaste Com
missie.

15o. een gouvernements-depêche dd. 26 Januari
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-lands vei ordening tct wijziging
van de Landsvei'ordening van de 14de December
1944 (P. B. 1944, no. 219), houdende mogelijkheid
in bepaalde gevallen een authentiek afschrift van
een rechterlijk vonnis in de in artikel 665, eerste lid
van het Guragaos Burgerlijk Wetboek bedoelde re
gisters te laten overschrijven, alsmede tot wijziging
van de artikelen 1095 en 1982 van het Burgerlijk
Wetboek voor Curagao.

16o. een gouvernements-depêche dd. 4 Februari
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot vaststel
ling van een nieuw reglement voor de havens van
Aruba.

llo . een gouvernements-depêche dd. 4 Februari
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot vaststel
ling van een reglement voor het gebruik maken van
de Gouvernements-werven te Oranjestad, Aruba.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de 1ste Vaste
Commissie.

18o. een gouvernements-depêche dd. 9 Februari
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Landsverordening van de 18de Maart 1946
(P. B. 1946 no. 36), houdende voorziening inzake de
verlening van een tegemoetkoming in de kosten van
geneeskundige behandeling en/of verpleging van Cu-
racaose landsdienaren.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 2de en 3de Vaste
Commissie.

19o. een gouvernements-depêche dd. 9 Februari
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening, houdende



bepaling van de plaats van vestiging van een op
te richten Gouvemements-opvoedingsgesticht, als
bedoeld bij artikel 1 van de Verordening van de 3de
Maart 1923, houdende beginselen en voorschriften
omtrent maatregelen ten opzichte van jeugdige per
sonen (P. B. 1923, no. 37).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 3de Vaste Com
missie.

20o. een gouvernements-depêche dd. 12 Februari
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Verordening van de 20ste April 1932 (P. B.
1932, no. 46), houdende enige regelingen van bur
gerrechtelijke aard bij botsing, aan- of overrijding
met motorrijtuigen en houdende regeling van de ont
zegging van de bevoegdheid motorrijtuigen te be
sturen.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 1ste Vaste Com
missie.

21o, een gouvernements-depêche dd. 31 Decem
ber 1948 no. 8395 in antwoord op de brief van de
Staten dd. 5 October 1948 no. 99, luidende:

„Ter voldoening aan Uw bovenvermelde brief heb ik
de eer U onderstaand de gestelde vragen te beantwoorden:

ad. 1. In verband met het bepaalde in de artikelen
32 en 34 van genoemde verordening bevonden zich bij ver
trek van Curagao 7 passagiers aan boord.

Art. 1 van de verordening schrijft voor, dat de Com
missie van Toezicht eerst wordt ingeschakeld als de schip
per met het door hem gevoerde schip meer dan 10 passa
giers tegelijk wil vervoeren. Noch te Curagao noch te
Bonaire, waar bij vertrek het aantal passagiers 6 bedroeg,
behoefde dus de Commissie van Toezicht te worden inge
schakeld.

De bepalingen van P.B. 1920 no. 51 waren derhalve
in casu niet van toepassing.

ad. 2. Het door de Staten op 23 April 1948 uitge
brachte advies op het ontwerp van de Schepenwet werd,
ter v'erkrijging van grotere volledigheid in deze materie,
op 29 April d.a.v. aan alhier terzake deskundigen ter be
oordeling toegezonden, te weten aan de Heren Inspecteur
voor de Scheepvaart, Havenmeester en Procureur-Gene-
raal.

Na het vernemen van de op- en aanmerkingen, waar
toe dit advies genoemde Heren aanleiding gaf, werden op
10 Juli 1948 afschriften van de diverse bescheiden aan
Zijne Excellentie de Heer Minister van Overzeese Gebieds
delen opgezonden.

ad. 3. Het Bestuur is bereid het resultaat van het
onderzoek naar aanleiding van het gebeurde ter inzage
voor de leden neer te leggen ter griffie van de Staten.

ad. 4. Teneinde tot verbetering ten aanzien van de
veiligheidsmaatregelen te kunnen komen dient het P. B.
no. 51 te worden gewijzigd. Het concept daartoe is bijna
gereed en zal binnenkort aan de Staten ter goedkeuring
worden aangeboden.”.

De Voorzitter: Dit stuk is reeds in handen ge
steld van de 3de Vaste Commissie, die bereids ver
slag heeft uitgebracht, dat straks aan de orde komt.

22o. een gouvernements-depêche dd. 28 Januari
1949 no. 8395a, waarbij de Staten ter inzage wordt
aangeboden een dossier bevattende de rapporten
(genummerd 1 t/m  10), opgemaakt naar aanleiding
van het vergaan van het m.s. „Kralendijk”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken te stellen in handen van de 3de Vaste
Commissie.

2So. een gouvernements-depêche dd. 31 Decem
ber 1948 no. 10275a, waarbij de Staten wordt aan
geboden een afschrift van de gouvernements-beschik-
king dd. 31 December 1948 no. 10275, waarbij wordt
ingesteld: I. Een commissie met de taak een lands
verordening, houdende bepalingen tot regeling van
arbeidstijden met de daarbij behorende toelichting
te ontwerpen; II. In de sub I. bedoelde commissie
te benoemen, de heren:

Drs. J. H. van Boven, Directeur Sociale- en Eco
nomische Zaken, lid, tevens voorzitter;

Mr. I. C. Debrot, Hoofd Afd. Sociale Zaken v/h
Departement Sociale- en Economische Zaken, tot se
cretaris ;

C. D. Kroon, ambtenaar v/h Departement So
ciale- en Economische Zaken tot plaatsvervangende
secretaris;
Mr. S.G. C. van der Veen )

Zeppenfeldt )
C.W.J. Jonckheer )
L. Groeneveld ) leden, werkgevers;
H. Muskus )

R.J. Isa
A. Eparaguero
A. J. Burger
A. Pardo

)
) leden, werknemers.
)

)

2^0. een brief dd. 4 Januari 1949 van de N. V.
Combinatie Pletterij Nederhorst, luidende:

„Hiermede bevestigen wij de goede ontvangst van
Uw brief dd. 24 December 1948, waarmede U ons bericht,
dat door U in openbare vergadering van 2 December 1948
goedkeuring gehecht werd aan een bijdrage aan onze
Naamloze Vennootschap van ƒ 40.000,—, voor het uitdie
pen van de ligplaats van ons drijvend droogdok.
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Wij zeggen U hiervoor bij deze ten zeerste dank en
tekenen inmiddels, met de meeste hoogachting.”.

25o. een brief dd. 4 Januari 1949 no. 19 van de
1 Vertegenwoordiger der Directie van de Indische
Pensioenfondsen, waarbij de Staten ter kennisne
ming wordt aangeboden het verslag omtrent het Al
gemeen Curagaos Pensioenfonds over het jaar 1947.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

2Go. een gouvernem.ents-depêche dd. 5 Januari
1949, no. 10273 in antwoord op de brief van de Sta
ten dd. 3 December 1948 no. 156, luidende:

„Ter voldoening aan het verzoek, vervat in uw boven
vermelde brief, heb ik de eer U te berichten, dat het huis
op de proeftuin Rio Magdalena voor rekening van het
Gouvernement is gebouwd ten laste van artikel 280999 be-
gi’oting 1947, hetgeen noodzakelijk voorkwam, omdat on
middellijk een oplossing moest worden gevonden.

Ter toelichting moge het volgende dienen: In vroe
gere jaren werd aan de persoon, belast met het toezicht
en de dagelijkse leiding der werkzaamheden op deze proef
tuin, het landhuisje op de domeingrond van Rio Magda
lena, gelegen vlak bij de proeftuin, als woonplaats aan
gewezen.

De onevenredige uitgaven welke gedaan moesten wor-
om deze aangelegde proeftuin in stand te houden, hadden
geleid tot het treffen van een regeling, waarbij dit terrein
verhuurd werd aan de persoon van R. E. Dielingen, met
bepaling dat hij de groententeelt kon uitoefenen op de be
schikbare terreinen, terwyl hjj toezicht moest houden op
de verzorging van de bestaande aanplant en nog aan te
brengen kleine uitbreidingen. De prijs hiervoor werd be
paald op ƒ 75.— p.m. waarvoor hij kosteloos bedoeld land
huisje mocht bewonen. Dit huisje verkeerde toen ai in
slechte toestand. In 1947 bleek, dat algehele reparatie
noodzakelijk was. Bij onderzoek door deskundigen was de
uitspraak, dat deze woning practisch onbewoonbaar was
en reparatie financieel niet verantwoord kon worden ge
acht. Bij afkeuring van dit huis als woning werd beslo
ten een barak uit de van de Amerikanen overgenomen
surplusgoederen aan te kopen en te verplaatsen naar Rio
Magdalena. De kosten werden geraamd op ƒ 3.500,— en
bij G.B. dd. 1 Mei 1947 no. 4256 werd daarop machtiging
verleend om ten laste van het artikel 280999 C. B. 1947
dit werk uit te voeren.

Bil nader inzien werd i.v.m. later gebleken hoge kos
ten van vervoer etc. het beter geoordeeld een eenvoudig
stenen huisje te bouwen in plaats van een houten huis uit
bedoelde barak, waarvan de kosten /  5.432,29 bedroegen.
De hogere uitgaven werden veroorzaakt door verhoogde
werklonen, waarmede moeilijk rekening kon worden ge
houden bij de raming.

Voor dit huis plus gebruik van de toegewezen grond,
waarop groenten mag worden verbouwd, betaalt de huur
der Dielingen ƒ75,— per maand. Naar de mening van het
Bestuur is deze regeling niet ongunstig te noemen.”.

De Voorzitter; Mijne Heren. Dit stuk is reeds in
handen gesteld van de 2de Vaste Commissie, die be

reids verslag uitgebracht heeft, dat straks aan de
orde komt.

27o. een gouvemements-depêche dd. 7 Januari
1949 no. 6722c, luidende:

„Met verwijzing naar Uwe brieven van 15 October
1948 en 13 November 1948 respectievelijk nos. 112 en 150
heeft ondergetekende de eer Uwe Staten mede te delen,
dat aanvankelijk aan de „N.V. Fatum Ongevallen Verze-
kerings Maatschappij van de Nederlanden van 1845” en
aan „De Nieuwe Eerste Nederlandse” N.V. werd bericht,
dat mocht om de een of andere reden er toe worden over
gegaan de risico's voortvloeiende uit de Ziekteregeling
voor het jaar 1949 te herverzekeren er geen bezwaar be
staat daarvoor een openbare inschrijving te houden ten
einde ook andere Maatschappijen in de gelegenheid te
stellen hun aanbiedingen te doen.

Thans is het door ondergetekende in Nederland ge
vraagd advies ontvangen en mede tengevolge van be
sprekingen, welke door de Directeur van het Departement
bociale- cn Economische Zaken in Nederland zijn gevoerd,
heeft het Bestuur het voornemen een andere vorm te
kiezen waarop zij de verzekering, voortvloeiende uit de
Sociale Verzekeringswetgeving mogelijk zal maken. De
\ corbereiding hiertoe zal ongeveer zes maanden nemen.
Voor de overbrugging van deze periode heeft onderge
tekende de Directeur van het Departement voor Sociale-
en Economische Zaken gemachtigd besprekingen te openen
met Fatum over het aangaan van een nieuw contract be
ginnende 1 Januari 1949 en lopende over zes maanden, bij
voorkeur in zodanige vorm, dat aan de Maatschappij ge
durende die tijd een vaste administratievergoeding zal
worden betaald.

Ondergetekende moge Uwe Staten hierbij in afschrift
aanbieden:

lo. afschrift van de brief van de Minister van Over
zeese Gebiedsdelen dd. 2 Augustus 1948 no. 15/577 met
bjjlage,

2. uittreksel uit het advies van de Directeur van het
Departement voor Sociale- en Economische Zaken met
bijlagen.

Van verdere resultaten zal Uwe Staten in kennis
worden gesteld.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Dit stuk is bereids
in handen gesteld van de 2de en 3de Vaste Commis
sie, die verslag hebben uitgebracht, hetwelk straks
aan de orde komt.

28o. een gouvernements-depêche dd. 10 Januari
1949 no.75, waarbij de Staten ter voldoening aan het
verzoek in het eindverslag op de Curagacse Begro
ting 1949 wordt aangeboden een afschrift van de
overeenkomst van het Gouvernement met de Ver
eniging van Veehouders op Rio Canario.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 2de Vaste Com
missie.
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29o. een gouvernem ents-depêche dd. 10 Januari
1949 no. 73, luidende:

„Ondergetekende heeft de eer Uwe Staten hierbij aan
te bieden de prijzen der voornaamste levensmiddelen en
manufacturen over December 1948.

De dalende tendenz der laatste maanden bleef aan
houden. Het verloop der ongewogen indexcijfers was ge
durende het afgelopen jaar als volgt:

1947
Januari
Februari

Levensmiddelen
286.7
283.9

Artikel
Levensmiddelen:
Maismeel
Aardappelen
Tarwemeel ...
Bonen ...........
E rw ten ...........
Spijsolie
Boter blik
Margarine
Reuzel ...........
Koffie (ongebran*
Thee ...........
Rijst ...........
Suiker (zakje)
Melk (blik)
Kaas ...........
Uien ...........
Eieren ...........
Brood ...........
Vlees (gem.)
Vis (gem.) ...
Groenten en Fruit div.

Manufacturen
389.7
428.9

%
Vz
yz
Vz
Vz

kg.
kg.
kg.
kg.
kg.

1 L
5 Ibs.
Vz
Vz
Vz
Vz
Vz

120-

kg.
kg.
kg.
kg.
kg,

5 Ibs.
14 oz.
Vz kg.
Vz kg.
stuk

-130 gr.
1 kg.
2 kg.

1947 Levensmiddelen Manufacturen
Maart 284.9 417.3
April 283.4 442.1
Mei 282.8 452.7
Juni 284.2 462.03
Juli 284.2 482.9
Augustus 284.2 492.4
September 284.5 499.8
October 279. 506.7
November 273.3 456
December 260 434.3

’’September 1939 =  100.”.

GE I

Prijzen Prijzen
Sept. ’39 Dec. ’47 Nov. ’48 Dec. '48
ƒ 0,10 ƒ 0 ,321/2 f 0,28 ƒ 0,25
„ 0,10 >> 0,25 0,23 „ 0,19
„ 0,07Vz f t 0,24 t t 0,21 0,21
„ 0,20 1> 0,50 t t 0,50 ,. 0,50
„  0,22V2 t t 0,35 t t 0,40 .. 0,34
„ 0,50 t t 2,25 t t 2,08 ., 2,30
„ 3,75 f f 10,30 f t 10,52 „ 9,64
,. 0,30 f t 1,50 t t 1,11 0,90
„ 0,30 t > 1,25 t t 1,20 „ 1,10
„ 0,20 f t 0,60 t t 0,61 .. 0,60

1,50 11 2,50 „ 2,83 2,72
„ 0,10 t t 0,36Vz t t 0,33 ,, 0,33
. .  0 ,37^2 i > 1,47% t t 1,05 1,05

0,25 t t 0,35 t t 0,40 0,40
0,60 11 2,15 t t - 2,10 .. 2,03

„  0,15 f t 0,37% t t 0,42 „ 0,30
0,071/2 f t 0,17% t t 0,20 „  0,20
0,04 t t 0,08 t t 0,08 0,08

„  1,25 t t 2,40 t t 2,65 „ 2,65
1,25 11 2,50 t t 2,70 „ 2,70

„  0,37% „ 0,95 t t 1,— l  —

BIJLAGE II.

Prijzen Prijzen
Manufac turen: Sept. ’39 Dec. ’47 Nov. ’48 Dec. ‘48
Onderbroeken .................... ........................................................ ƒ 0,25 ƒ 1,77 f  2,08 ƒ 1,97
Onderhemden .................... ..........................................................  0,25» ,. 1,39 „ 1,36 ,. 1,42
Damesonderbroeken ........... .........................................................   0,50 „ 1,95 ., 2,30 ., 1,87
Onderjurken .................... ........................................................   1,25 „ 5,56 „ 6,70 „ 6,16
Overhemden (K atoen)........... ......................................................... 2,- „ 6,54 „ 6,69 „ 6,92
Onderhemden Khaki) ........... ............................   „ 0,75 „ 5,75 „ 5,84 „ 5,59
Herensokken .................... ..........................................................  0,25 „ 1,02 „ 0,89 „ 0,89
Herenzakdoeken .................... ..........................................................  0,25 „ 0,94 „ 1,58 ,. 0,82
Herendassen .................... ........................................................   1,50 „ 1,93 „ 2,32 1,93
Damesjaponnen (Rayon) ... ........................................................ „ 2,50 „ 31,48 „ 23,67 ,. 21,48
Damesj aponnen (Katoen) ... ..........................................................  2,— „ 13,35 ,. 10,25 13,10
Herenbroeken (Witte) .........................................................   2,75 „ 7,37 „ 6,72 „ 6,52
Herenpakken (W it te ) ........... ......................................................... 10,— „ 32,37 „ 35,83 ,. 38,75
Herenpakken (Stoffen) .........................................................   25,— „ 68,84 „ 56,65 „ 59,89
Ketelpakken .................... ..........................................................  3,50 ,. 11.78 .. 15,— „ 15,—
Handdoeken .................... ........................................................ „ 0,50 ., 1,92 „ 1,85 1,76
Beddelakens .................... ........................................................   2,25 „ 6,48 „ 5,60 „ 5,83
Tafellakens ............................ ..........................................................  2,— „ 9,03 „ 6,01 „ 6,99
Schoenen (Heren) ........... ......................................................... 6,—- „ 15,51 ,. 17,03 „ 16,96
Schoenen (Dames) ........... ..........................................................  2,— „ 14,78 ., 9,44 „ 6,20
Schoenen (Tennis) ........... ...   „  0,75 „ 4,02 „ 4,04 „ 4,83.”
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Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

30o. een gouvernements-depêche dd. 10 Januari
1949 no. 10876, luidende:

„Op 6 Maart 1948 werd te Washington de Interna
tionale Tarweovereenkomst geparafeerd. Zij sproot voort
uit de overweging, dat het gewenst is de wereldtarwe-
markt te ordenen. De voornaamste doelstelling, welke aan
de overeenkomst ten grondslag ligt, is de importerende
landen de levering van tarwe (tarwe-bloem) te garanderen
en de exporterende landen afzetmarkten te verzekeren
tegen billijke en aan grenzen gebonden stabiele prijzen.

Nederland heeft zich bij de bovenvermelde overeen
komst verbonden tot een jaarlijkse afname van 835.000
ton en de Nederlandse Antillen hebben op zich genomen
hiervan het aequivalent van 4400 ton tarwe bloem (onge
veer 6300 ton tarwe) af te nemen.

Bij brief van 27 Juli 1948, no. 7/559 van de Minister
zonder portefeuille werd evenwel bericht, dat aangezien
de Verenigde Staten van Noord Amerika genoemde over
eenkomst niet hadden geratificeerd, de meeste andere
deelnemende landen waaronder ook Nederland zich van
de overeenkomst hadden teruggetrokken, zodat voor het
oogstjaar 1948 deze internationale overeenkomst niet
heeft gegolden.

Thans verzoekt de Minister van Overzeese Gebieds
delen. of de Nederlandse Antillen wensen deel te nemen
aan een nieuwe tarweovereenkomst en zo ja of de verleden
jaar gegarandeerde hoeveelheid dient te worden gewijzigd.

Ter verzekering van de broodvoorziening in de eerst
volgende jaren en ter besparing op de jaarlijkse uitgaven
voor de meelaankopen, kan het voor de Nederlandse An
tillen nuttig zijn de door de Heer Minister voorgestelde
aankoopgarantie van 4400 ton te accepteren.

' Alvorens tot deze overeenkomst toe te treden zou on
dergetekende gaarne het oordeel van Uwe Staten verne
men : aangetekend moge hierbij worden, dat de Heer
Minister om een spoedig antwoord verzoekt in verband
met de aanvang van de conferentie voor deze nieuwe
tarweovereenkomst op 25 Januari a.s.

Teneinde Uwe Staten volledig te kunnen voorlichten
omtrent de voordelen en verplichtingen voortvloeiende uit
de eventuele Tarweovereenkomst, ben ik gaarne bereid
desgewenst een gemachtigde van het Bestuur daartoe aan
te wijzen.”.

mijn het nieuwe ontwerp „Vestigingsregeling voor be
drijven” gereed te maken voor aanbieding aan Uw College.

De samenstelling van bovenbedoelde commissie is als
volgt:

Dr. W. Ch. de la Try Ellis, Onder-Voorzitter van de
Raad van Advies, Voorzitter,

de Procureur-Generaal,
De Directeur van het Departement van Sociale- en

Economische Zaken,
de Gezaghebber van Aruba,
terwijl als Secretaris is toegevoegd Drs. E. Newton,

Hoofd van de Economische Afdeling van het Departement
van Sociale- en Economische Zaken.”.

32o. een gouvernements-depêche dd. 19 Januari
1949 in antwoord op de brief van de Staten dd. 9
October 1948 no. 101, luidende:

,,Met verwijzing naar bovenaangehaalde brief, heeft
ondergetekende de eer Uw College te berichten, dat de
directie van het ABC-bedrijf hem naar aanleiding daar
van als volgt bericht:

Nadat de commissarissen van het ABC-Bedrijf een
onderzoek hadden ingesteld naar de behoefte van de on
derhavige busverbinding, werd overwogen, dat het
Bakhuis Busbedrijf enige tijd geleden de door Uw College
bedoelde verbinding tot stand heeft gebracht. Het resul
taat hiervan is teleurstellend geweest. De Heer Bakhuis
verklaart dat hij in twee weken in totaal 12 passagiers
naar en van Westpunt heeft gehad, dat is dus nog niet één
passagier per dag. De Heer Bakhuis heeft zijn lijn dan
ook verkort en rijdt thans nog tot Barber. Het is zeer
twijfelachtig of hij de exploitatie van deze lijn zal voort
zetten, daar ook hier de resultaten onbevredigend zijn.

Op zichzelf moge dit vreemd schijnen, doch men dient
bij de beoordeling van dit verschijnsel niet te vergeten,
dat enige grote werkgevers hun personeel over het gehele
eiland halen en brengen en dat de bewoners vaak gelegen
heid hebben om met andere auto’s mee te rijden. Zij geven
over het algemeen aan zulk gratis vervoer, al is het dan
minder comfortabel, de voorkeur boven een bus waarvoor
zij moeten betalen.

Op grond van het bovenstaande is ondergetekende
van oordeel dat er geen behoefte aan deze busverbinding
bestaat en kan hij vooralsnog geen reden vinden om de
mislukte proef van de heer Bakhuis met ABC bussen te
herhalen.”.

De Voorzitter : Mijne Heren. Met gebruikmaking
van het mij bij artikel 24 van het Reglement van
Orde toegekend recht is over deze aangelegenheid
het oordeel van een gecombineerde vergadering der
3 commissies gevraagd, waarin men zich unaniem
voor aansluiting heeft uitgesproken. Hiervan heb ik
de Gouverneur mededeling gedaan. '

31o. een gouvernements-depêche dd. 15 Januari
1949 no. 10979 in antwoord op de brief van de Sta
ten dd. 28 December 1948 no. 186, luidende:

„In antwoord op bovenaangehaalde brief heeft onder
getekende de eer Uw College mede te, delen, dat door hem
is ingesteld een commissie met als opdracht op korte ter-

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

33o. een gouvernements-depêche dd. 19 Januari
1949 no. 10288, luidende:

„Op artikel 20706 van de Begroting 1947 is bij Sup-
pletoire begroting een bedrag van /  127.217,— gevoteerd,
zijnde 80% van de totale inkomsten der posterijen van de
verkoop der C.N.S.-zegels. Van dit bedrag komt ƒ 8264,52
toe aan het „Aruba Hulpfonds voor Nederland”.

Nu dit Hulpfonds inmiddels is opgeheven moge ik
Uw College verzoeken mij te willen mededelen, of het zich
kan verenigen met het voorstel, laatstgemeld bedrag ter
beschikking te stellen van de Maatschappij van Preven
tieve Geneeskunde te Leiden.”.
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De Voorzitter: Mijne Heren. Dit stuk is reeds
in handen gesteld van de 2de en 3de Vaste Commis
sie, die bereids verslag hebben uitgebracht, dat
straks aan de orde komt.

SlfO. een gouvernements-depêche dd. 20 Januari
1949 no. 394, luidende:

„Met verwijzing naar het bepaalde in het vierde lid
van artikel 76 der Staatsregeling, heb ik de eer U hier
nevens te doen toekomen de ontwerp-instructie voor de
Vertegenwoordiger in Nederland, met verzoek mü wel de
opmerkingen te willen doen kennen, waartoe dit ontwerp
Uw College eventueel mocht aanleiding geven.”.

Het ontwerp luidt:

„Artikel 1.

De Vertegenwoordiger in Nederland zal de belangen
van de Nederlandse Antillen naar zijn beste vermogen
voorstaan. Hij verricht de werkzaamheden, welke de
Gouverneur hem opdraagt.

Artikel 2.

De Vertegenwoordiger heeft zijn standplaats te
’s-Gravenhage. Hij mag zonder toestemming van de Gou
verneur Nederland niet verlaten.

Artikel 3.

De Vertegenwoordiger brengt van zijn werkzaam
heden drie-maandelijks rapport uit aan de Gouverneur,
onder overlegging van een dubbel daarvan, ter doorzen
ding aan de Staten. Hij voert briefwisseling met de Gou
verneur en verstrekt deze de inlichtingen, welke hem wor
den gevraagd of de verstrekking waarvan hem nodig of
wenselijk voorkomt.

Artikel 4.

De Vertegenwoordiger begeeft zich een maal per jaar
naar de Nederlandse Antillen voor het plegen van monde
ling overleg en voorts zo dikwijls als de Gouverneur hem
daartoe oproept.

Artikel 5.

Jaarlijks in de maand Januari doet de Vertegen
woordiger de Gouverneur een begroting toekoinen van de
aan de uitoefening zijner betrekking verbonden uitgaven
voor het komende begrotingsjaar, vergezeld van de nodige
toelichting.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Dit stuk is reeds
in handen gesteld van de 1ste Vaste Commissie, die
bereids verslag heeft uitgebracht, dat straks aan de
orde komt.

35o. afschrift van een verzoekschrift dd. 3Ó De
cember 1948 van enige veehouders te CuraQao aan

Zijne Excellentie de Gouverneim, waarbij zij een ren
teloos voorschot van f. 100.000.— verzoeken voor
aankoop van de melkhandel „J. G. Capriles”.

36o. afschrift van een verzoekschrift dd. 17 Ja
nuari 1949 van de Landbouw Centrale „Curagao”
aan Zijne Excellentie de Heer Gouverneur van de
Nederlandse Antillen, v/aarbij zij dringend verzoekt,
dat melkcontróle en tuberculoseonderzoek op de vee
stapel zo spoedig mogelijk van gouvemementswege
worden ingesteld.

31o. een brief dd. 29 Januari 1949 van de R.K.
Vereniging van Onderwijzend Personeel „Don Bos
co” met bijlage, luidende:

„Ondergetekenden, Pedro Tirso Sprocket Paul van
Sprang en Beatrice Maria Karg, vormende het dagelijks
bestuur van de R.K. Vereniging van Onderwijzend Per
soneel „Don Bosco” (goedgekeurd bij G.B. dd. 10 Oct. 1938
no. 2161) brengen met verschuldigde eerbied te Uwer
kennis:

dat zij kennis genomen hebben van het request van
het Apostolisch Vicariaat dd. 29 April 1948, de Beheerder
der R.K. Scholen,

dat in dit request gevraagd wordt, om ook de onder
wijzers der G.L.0. B en U.L.0. scholen te bezoldigen vol
gens hun bevoegdheden tot een maximum van één klasse
hoger, dan de voor het betrokken leerjaar vereiste be
voegdheid,

dat bovengenoemde onderwijzersvereniging „Don
Bosco” in de door haar in 1947 uitgegeven brochure. „Het
Rapport Ellis en het Onderwijs” — dat hierbij gaat —-
erop wees, dat de bestaande regeling van de personeels
bezetting in ernstige mate onderwijsverbetering in de weg
staat.

(blz. 13-14-15 Rap. Ellis e. h. Ond.)
Gaarne wensen ondergetekenden daarom hun instem

ming te betuigen met voornoemd request en de hoop uit
te spreken, dat door de welwillende medewerking van Uw
College, de gevraagde regeling spoedig haar beslag mag
krijgen.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

38o. een gouvernements-depêche dd. 1 Februari
1949 no. 9811, luidende:

■'Hiermede heb ik de eer Uwe Staten mede te delen,
uat ik na kennisneming van het mij toegezonden ontwerp
tot wijziging van de Rechtsbijstandsverordening (Zit
tingsjaar 1948—-1949-29) tot de overtuiging ben geko
men, dat artikel 1 van het ontwerp niet zonder bezwaren
is, zodat ik mij, indien de Staten tot goedkeuring van hét
ontwerp, zoals dit thans luidt, mochten overgaan, ten aan
zien van de eventuele vaststelling ernstig zou moeten be
raden.

Ik moge er bovendien op wijzen, met het voorgaande
niet geacht te kunnen worden een oordeel te hebben uit
gesproken over de verdere inhoud van het initiatief-voor-
stel.”.



- 339 -

De V oorzitter: Mijne Heren. Dit stuk is reeds
in handen gesteld van de 1ste Vaste Commissie, die
bereids verslag heeft uitgebracht, dat straks aan de
orde komt.

39o. een gouvemements-depêche dd. 2 Februari
1949 no. 884, houdende aanbieding van het navol
gende, op verzoek van de Nederlandse Regering aan
de pers verstrekt communiqué van 31 Januari 1949:

„In het blad „De Democraat”, orgaan van de Demo
cratische Partij op Curagao, van 26 Januari j.L, worden
enige zogenaamde bijzonderheden medegedeeld over de
inhoud van de door de Regering voorgenomen Interim-
regeling voor Suriname en de Nederlandse Antillen. Deze
mededelingen zijn onjuist en dragen overigens een ten
dentieus karakter. Bedoelde regeling verkeert bovendien
nog in een stadium van voorbereiding. Zodra het door
Minister van Schaik in genoemde gebiedsdelen reeds ge
pleegd en hier te lande nog voort te zetten overleg zal zijn
beëindigd, zal een definitief voorontwerp van wet worden
samengesteld, waarvan de Regering de publicatie zo
mogelijk voor 1 Maart van dit jaar overweegt.”.

Op voorstel van de Voorzitter  wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

4O0. een gouvernements-depêche dd. 3 Februari
1949 no. 10274a in antwoord op de brief van de Sta
ten dd. 3 December 1948 no. 153, luidende:

„In antwoord op bovenaangehaalde brief heb ik de
eer Uwe Staten mede te delen, dat ik voornemens ben een
Commissie te belasten met de samenstelling van een ont
werp als in Uw brief bedoeld.

Ik stel mij voor de Commissie te doen bestaan uit:
de president van het Hof van Justitie, voorzitter;
een door de Procureur-Generaal aan te wijzen verte
genwoordiger- van het Openbaar Ministerie;
een vertegenwoordiger van de Curagaose Vereniging
van Praktizöns; en
twee vertegenwoordigers van Uw College.
Aan de Commissie zal tevens een Secretaris worden
toegevoegd.
Gaarire zal ik vernemen wie U namens Uw College als

vertegenwoordiger in bedoelde Commissie wilt aan
wijzen.”.

Op voorstel van de V oorzitter  wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 1ste Vaste Com
missie.

4I0. een verzoekschrift zonder datum van de
gevangenbewaarders op Citrasao, begeleidende af
schrift van een door hen aan Zijne Excellentie de
Gouverneur van de Nederlandse Antillen verzonden
verzoekschrift dd. 10 Januari 1949, waarbij zij om
herziening vragen van de Bezoldigingsregeling 1948
t.a.v. hun betrekking.

42o. een verzoekschrift dd. 27 Januari 1949 van

Dario Davelaar en vier anderen, allen ambtenaren
der belastingen, begeleidende een afschrift van een
door hen aan Zijne Excellentie de Gouverneur van
de Nederlandse Antillen verzonden verzoekschrift
dd. 27 Januari 1949, waarbij zij om herziening vra
gen van de Bezoldigingsregeling t.a.v. hun betrek
king.

43o. een verzoekschrift dd. 3 Februari 1949 van
Carlos Delville en drie anderen, brievenbestellers en
hulpbrievenbestellers, begeleidende afschrift van
een door hen aan Zijne Excellentie de Gouvernem'
van de Nederlandse Antillen verzonden verzoek
schrift dd. 3 Februari 1949, waarbij zij om herziening
'ragen van de Bezoldigingsregeling 1948 t.a.v. hun
betrekking.

44o- een verzoekschrift dd. 17 Februari 1949
Van E. Pieters e.a., allen klerken, begeleidende af-
sehi-ift van een door hen aan Zijne Excellentie de
Couveineur van de Nederlandse Antillen verzonden
verzoekschiift dd. 29 December 1948, waarbij zij om
herziening w agen van de Bezoldigingsregeling 1948
l.a.v. hun betrekking.

Op voorstel van de V oorzitter  wordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de 2de en 3de
Vaste Commissie.

45o. een brief dd. 10 Februari 1949 no. 2 van
de Voorzitter van het Hoofdstembureau van St.
Maarten (N.G.) waarbij de Staten ingevolge het be
paalde in artikel 98 van het Kiesi-eglement wordt
medegedeeld, dat de heer W. R. Plantz tot lid van
de Staten is gekozen.

De V oorzitter: U it deze verklaring blijkt, dat
ons geacht medelid de heer Plantz gekozen is tot
vertegenwoordiger van St. Maarten voor de komende
zittingsperiode van de Staten. Ik heb het genoegen
mede namens de Staten de heer Plantz geluk te wen
sen met de keuze, welke op zijn persoon is gevallen.

Op voorstel van de V oorzitter  wordt besloten
deze stukken verder voor kennisgeving aan te ne
men.

460. een gouvernements-depêche dd. 11 Februari
1949 no. 1028, luidende;

„Ondergetekende heeft de eer Uwe Staten hierbij aan
te bieden de prijzen der voornaamste levensmiddelen en
manufacturen over Januari 1949 onedr aantekening van
het navolgende: .



Manufacturen Januari 19^9. Levensmiddelen:

Gestegen zijn de gemiddelde prijzen van:
Khakihemden
Herensokken
Dames japonnen (Katoen)
Handdoeken
Beddelakens
Schoenen (Dames)

Gedaald zijn:
Onderbroeken
Onderhemden
Damesonderbroeken
Herendassen
Damesonder j  urken
Katoenen hemden
Herenzakdoeken
Damesjaponnen (Rayon)
Herenbroeken (w itte)
Herenpakken (stoffen)
Tafellakens
Schoenen (Heren)
Schoenen (Keds)

gestegen zijn:
Aardappelen
Erwten
Kaas
Uien

gedaald zijn:
Bonen
Spijsolie
Boter
Thee

Met ingang van Januari 1949 is een nieuw systeem
gevolgd voor de prijs-opname van levensmiddelen, terwijl
voor alle verdere berekeningen voor de kosten van levens
onderhoud deze maand als een nieuwe basis —  100 is aan
genomen, daar de betrouwbaarheid van de tot nu toe aan
genomen basis van September 1939 problematisch is ge
bleken, door het ontbreken van behoorlijk geschikt mate
riaal over die periode.”.

B IJLA G E I.

Levensmiddelen
Maismeel
Aardappelen
Tarwemeel
Bonen ...
Erwten ...
Spijsolie
B o ter... .
Margarine
Reuzel ...
Koffie ongebr.
Koffie gebr.
Thee ...........
Bakbananen
Suiker
Melk
Kaas
Uien
Eieren
Brood
Vlees gemid.
Vis gemid. .
Groenten en vruchten
Corned beef ...
Vienna Sausage
Zalm ...........
Doperwten No.
Snijbonen
Rodebieten No.
Zuurkool
Komkommers
Giambo
Warmoes
Cos de soppi ...
Sinaasappel ...
Bacoven

Prijzen Prijzen
Sept. ’39 Jan. ’48 Dec. ’48 Jan. ’49

% kg. ƒ 0,10 ƒ 0 ,3 2 1 /2 ƒ 0,25 ƒ 0,25
V2 kg. 0,10 »> 0,25 f f 0,19 f f 0,21
Vz kg. 0 ,07 1 / 2: >» 0,24 t t 0,21 f f 0,20
Va kg. 0,20 *> 0,50 t t 0,50 f t 0,40
1/2 kg. „ 0 ,2 2 1 /2 f f 0,35 t t 0,34 f f 0,38
1 L 0,50 f t 2,53 t t 2,30 t f 2,10
5 Ibs. „ 3,75 f f 10,30 t t 9,64 f t 9,—
Vi kg. 0,30 „ 1,50 f t 0,90 t t 0,90
Vs kg. 0,30 f t 1,25 t t 1,10. t t 1,10
V2 kg. 0,20 f f 0,60 t f 0,60 f t 0,60
V4 P. f t o;28
V2 Ib. „ 1,50 f f 2,50 t t 2,72 f t 1,25
p. stuk f t 0,08
5 Ibs. „ 0,37V2 f f 1,47/2 f t 1,05 f t 1,05
gr. bl. „ 0,25: f t 0,35. t t 0,40 t t 0,40.
1 /2  kg. ., 0,60 f f 2,15 t t 2,03. f f 2,10
Va kg. 0,15 f t 0,40 t t 0,30 t t 0,33
p. st. „ 0,07V2 f t 0,17% t t 0,20 f t 0,20
110 gr. 0,04 t t 0,08= t t 0,08 t t 0,08
1 kg. r,25' f t 2,40 t t 2,65 t t 2,65
2 kg. 1,25 t t 2^50 t f 2,70 t t 2,70

>> 0,37/2 f t 0,95 f t 1,—
1 gr. bl. f f 0,90
1 kl. bl. f f 0,49
1 gr. bl. ‘1 ■ t t 1,20
1 bl. !■- .

f f 0,52/2,
1 bl. f t 0,52
1 bl. ‘

f t 0,45
1 bl. t f 0,53
1 st. , f f 0,40

1 hoopje f t 0,25
1 hoopje t t 0,20
1 hoopje —

t t 0,15
1 st. t t 0,07
3 at. t t 0,15
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B IJLA G E  I I .
Prijzen Prijzen

M  a n u f a c t u r e n Sept. ’39 Jan. ’48 Dec. ’48 Jan. ’49
Onderbroeken ............................ ................................................ƒ 0,25 ƒ 1,58 ƒ 1,97 ƒ 1,72
Onderhemden ............................ ............................  ...   0,25 „ 1,22 „ 1.42 f t 1,33
Damesonderbroeken .................... ............................   „ 0,50 „ 1,66 „ 1,87 f f 1,55
Onderjurken ............................ ..................................V............ . 1,25 „ 4,81 „ 6,16 f f 5,80
Overhemden (K a to e n ).................... ............................................. ....  2,— „ 6,09 „ 6,92 f t 6,52
Onderhemden (K h a k i) .................... ..................      0,75 „ 5,94 „ 5,59 5,84
Herensokken ............................ ................................................   0,25 „ 0,79 „ 0,89 f f 0,94
Herenzakdoeken ............................ .................................................   0,25 „ 0,62 „ 0,82 f f 0,79
Herendassen ............................ ............................     1,50 „ 1,48 „ 1,93 f f 1,91
Damesjaponnen (Rayon) ........... ..................................... 2,50 „ 23,85 „ 21,48 , ,, 18,—
Dames japonnen (Katoen) ........... .................................................. 2,— „ 4,40 „ 13,10 f t 13,16
Herenbroeken (W itte) ........... ............................   „ 2,75 „ 7,75 ,, 6,52 f f ■ 6,50
Herenpakken (W itte) ... ... ... ... ... ...........  ................10,— „ 25,83 „ 38,75 ,, 33,75
Herenpakken (Stoffen) ........... ................................................   25,— „ 61,58 „ 59,89 f f 56,29
Ketelpakken   ... ..................................................  3,50 „ 15,— „ 15,— f f 16,—
Handdoeken ............................ .................................................   0,50 „ 1,83 ,. 1,76 f f 1,89
Beddelakens ............................ ............................   „ 2,25 „ 6,16 „ 5,83 „ 7,49
Tafellakens ..................................... .................................................. 2,— „ 5,85 „ 6,99 „ 6,20
Schoenen (Heren) .................... ............................................. ....  5,— „ 12,70 „ 16,96 f f 15,99
Schoenen (Dames) .................... ............................................. .... 2,— „ 10,63 „ 6,20 „ 6,70
Schoenen (Tennis) .................... .................................................. 0,75 „ 3,61 „ 4,33 3,42.”

Op voorstel van de V o o rz it te r  w ordt besloten
d it stuk voor kennisgeving aan te nemen.

^̂ ô. een b rie f dd. 17 Februari 1949 van de he
ren E. Jonckheer, Dr. P. H. Maal en Mr. S. W. van
der Meer, leden der Staten, v/aarbij zij de V oorzitter
verzoeken op korte term ijn een openbare vergade
ring  der Staten te w illen bijeenroepen te r behande
ling  van het onderwerp: „In te rpe lla tie  van het Be
stuur betreffende het ontslag van de veldwachter
in  tjjde lijke dienst J. B. Rosario”  en aan de agenda
van de hedenavond te houden vergadering hun voor
stel toe te voegen om ingevolge a rtike l 107 der
Staa-tsregeling de Gouverneur u it te nodigen een ge
machtigde te zenden naar de eerstvolgende open
bare vergadering, teneinde mondeling inlichtingen
te geven op de volgende vragen:

. „1) Is het aan het Bestuur bekend, dat aan de veld
wachter in tijdelijke dienst J. B. Hosariö ontslag is ver
leend in verband met diens politieke werkzaamheden,
althans om redenen van politieke aard?

2) Is het Bestuur bereid aan de Staten mede te
delen, op welke gronden en krachtens welke bevoegdheid
dit ontslag is verleend?

3) Bestaat er bij het Bestuur een algemene gedrags
lijn ten aanzien van politieke werkzaamheid en streven
van landsdienaren ? ^

Alsmede op alle vragen, die naar aanleiding van de
te geven antwoorden zullen worden gesteld.” .

Geen der leden verklaart hiertegen bezwaar te
hebben.

' T>e Voorzitter: Ter vervulling van de wens van
deze heren zullen de Staten een b rie f aan de Gou

verneur richten, waarin zal worden gevraagd om een
gemachtigde te sturen naar de eerstvolgende open
bare vergadering, om die in lichtingen te verschaf
fen, welke daarin gevraagd zullen worden.

lf8o. een b rie f dd. 14 Januari 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening to t w ijziging van de Motorboot-
en Havenpassagierskeur 1930 (P. B. 1930, no. 19)
(1948— 1949-45).

49o. een b rie f dd. 14 Januari 1949 van de 1ste
Vasite Commissie, waarbij de Staten w ordt aangebo
den een concept-eindverslag op de ontwerp-lands-
verordening to t w ijziging van de Onderwijsverorde
ning 1935 (P. B. 1935, no. 43) (1948-1949-39).

ööo. een b rie f dd. 24 Januari 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening to t w ijziging in  wettelijke regelin
gen van de naam „Curagao”  in  ,,de Nederlandse An
tille n ” (1948-1949-58).

51o. een b rie f dd. 29 Januari 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening to t w ijziging van wettelijke rege
lingen, waarin.de u itd rukking  „Raad van Bestuur”
voorkomt, in  verband met de vervanging van die
Raad door de Raad van Advies (1948— 1949-59).



52o. een brief dd. 31 Januari 1949, waarbij de
1ste Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 20 Januari 1949 no. 394, de Staten adviseert de
navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gouver
neur van de Nederlandse Antillen te schrijven:

„Ter voldoening aan het verzoek, vervat in de gouver
nements-depêche dd. 20 Januari 1949 no. 394 hebben de
Staten de eer Uwer Excellentie het navolgende te berich
ten.

Hoewel het geheel nogal sober werd gevonden, hadden
de Staten er geen bezwaar tegen, daar zij begrepen, dat
het, zolang nog niet bekend is, hoe de figuur van de Ver
tegenwoordiger in Nederland zich zal ontwikkelen, niet
eenvoudig is een uitvoeriger instructie op te stellen. Aan
vulling kan plaats vinden, naar gelang de behoefte zich
daaraan doet voelen.

Toch meende men, dat reeds direct nog wel enige be
palingen in de instructie opgenomen kunnen worden. In
dit verband werd o.m. gedacht aan een bepaling in de
geest van het gestelde in artikel 18 der Staatsregeling,
alsmede een bepaling, dat de Vertegenwoordiger enerzijds
zich niet mag bemoeien met interne politieke aangelegen
heden in Nederland en anderzijds zich in zjjn positie dient
te onthouden van het voorstaan van bepaalde politieke be
langen in de Nederlandse Antillen.

Eveneens kwam het gewenst voor te bepalen, dat het
hem zonder toestemming van de Gouverneur niet toege
laten is giften in geld of natura, waarvan de waarde die
van een normaal geschenk te boven gaat, te aanvaarden
voor zich of ten behoeve van een organisatie, waarin hij
betrokken is.

Ten slotte zou men gaarne ingelicht worden hoe de
aflegging van rekening en verantwoording van het gelde
lijk beheer is geregeld, alsmede, welke de positie is van
het personeel, dat op het kantoor van de Vertegenwoordi
ger werkzaam is. In geval dat op arbeidsovereenkomst
werkt, zou men gaarne ingelicht worden wie een dergelijke
overeenkomst sluit.

Ad art. 1. Daar de eerste zinsnede reeds in de
Staatsregeling staat, zou men in overweging willen geven
het artikel als volgt te redigeren:

„De Vertegenwoordiger in Nederland verricht naar
zijn beste vermogen de werkzaamheden, v;elke de Gouver
neur hem ter behartiging van de belangen der Neder
landse Antillen opdraagt.”

Ad art. 2. Het bepaalde in de tweede zinsnede kwam
voor wat al te straf te zijn, reden waarom men de navol
gende redactie in overweging zou willen geven: „Hij mag
zonder toestemming van de Gouverneur Nederland voor
niet langer dan 3 achtereenvolgende dagen verlaten.”

Ad. art. 3. In stede van „drie-maandelijks” kwam
het practischer voor „kwartaalsgewjjze” te lezen, terwijl
men de redactie van de laatste zinsnede als volgt zou wil
len suggereren: „Hfj voert briefwisseling met dé Gouver
neur en verstrekt deze die inlichtingen, welke van hem ge
vraagd worden of die hem nodig dan wei wenselijk voor
komen.”

Ad art. 4- Dwingend voorschrijven, dat de Verte
genwoordiger zich eenmaal per jaar naar de Nederlandse
An+illen begeeft bovendien zonder vermelding van tijds
duur, vond men niet juist, zodat men in overweging zou
willen géven deze woorden te laten vervallen en in ver

band daarmee de woorden „en voorts” te vervangen door
een komma.”.

i)3o. een brief dd. 11 Februari 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-eindverslag op de ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van de Rechtsbijstandsver-
ordening (P. B. 1944, no. 61) (1948—1949-29).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de
hierboven aangehaalde adviezen van de 1ste Vaste
Commissie, sub 48o. t/m 53o., wordt besloten die al
dus over te nemen.

5jfO. een brief dd. 10 Februari 1949, waarbij de
1ste Vaste Commissie naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-de
pêche dd. 1 Februari 1949 no. 9811, de Staten ad
viseert de navolgende brief aan Zijne Excellentie de
Gouverneur van de Nederlandse Antillen te zenden;

„De ontvangst erkennende van de gouvernements-
depêche dd. 1 Februari 1949 no. 9811, veroorloven de Sta
ten zich de vrijheid onder de aandacht van Uwe Excellen
tie te brengen, dat ook uit hun midden bezwaren tegen
hel initiatief-ontwcrp tot wijziging van de Rechtsbp-
standsverordening zjjn gerezen, welke geformuleerd wer
den in het Voorlopige Verslag, waai-van een exemplaar U
op 11 September 1948 is toegezonden.

Inmiddels is de Memorie van Antwoord met Nota van
Wijzigingen ingediend, waarvan U op A Februari j.1. een
exemplaar werd aangeboden, waaruit blijkt, dat dé initia
tiefnemer aan de van de zijde der Staten geopperde be
zwaren tegemoet is gekomen.

Daar Uwe Excellentie in de meergenoemde gouver-
nemeois-depêche van 1 Februari j.1. niet aangeeft, welke
bezwaren er van Uw kant waren, kunnen de Staten niet
beoordelen of deze met de gewijzigde redactie eveneens
ondervangen zijn. Zy spreken evenwel de hoop uit, dat
zulks inderdaad het geval is.”.

De heer Mr. Van der Meer; Mijnheer .de Voor
zitter. Ik zou daarin een heel kleine aanvulliiig wü-
len aanbrengen. Ik zou nl. graag zien, dat daarin de,
datum van de memorie van antwoord en de nota van
wijzigingen wordt vermeld.

Geen der léden tegen dezé aanvulling bezwaar
hebbende, wordt aldus besloten.

55o. een brief dd. 14 Januari 1949, van dé 2de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig- tevens eindverslag op de
ontwerp-landsverordening tot wijziging van de Zegel-’
verordening 1908 (P. B. 1935, no. I l l )  (1948^1949-
4 7 ) . .................................. ........................ -

56o. een brief dd. 24 Januari 1949, waarbij de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
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om advies in handen gestelde gouvernements-de-
pêche dd. 5 Januari 1949 no. 10273, de Staten advi
seert de navolgende brief aan Zijne Excellentie de
Gouverneur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„Naar aanleiding van de gouvernements-depêche dd.
5 Januari 1949 no. 10273 veroorloven de Staten zich de
vrijheid het navolgende op te merken.

Met verbazing nam men kennis van het feit, dat het
Bestuur meent de bouw van huizen uit de post onvoorzien
te kunnen bekostigen. Hoe vaak zijn de Staten niet ge
polst, wanneer het Bestuur zich onverwacht voor een uit
gaaf zag gesteld, waarvan de credietaanvraag niet kon
wachten tot een (suppletoire) begroting aanhangig werd
gemaakt. Zoals uit de toelichting blijkt, is er in dit geval
meer dan voldoende tijd voor overleg geweest.

Naar vernomen werd, zouden er liefhebbers geweest
zijn om het oude huis te kopen. Gaarne zou men vernemen
of zulks inderdaad het geval is geweest en zo niet, welke
bestemming er dan aan is gegeven.

Het trok de aandacht, dat volgens de oude regeling
voor de huur van de voormalige proeftuin ƒ 75.-— werd
betaald, waarbjj de huurder het oude landhuisje kosteloos
mocht bewonen, terwijl hij nu voor het geheel nieuwe
huis met gebruik van de voormalige proeftuin ook
f  75,— betaalt. De mening, dat deze regeling „niet
ongunstig” genoemd kan worden, kon men bezwaarlijk
onderschrijven, nog afgezien van de vraag of dit wel
in overeenstemming met de bepalingen der Woningrege-
ling geacht kan worden geregeld te zijn, waaromtrent men
nog gaarne de zienswijze van het Bestuur zou vernemen.”.

57o. een brief dd. 24 Januari 1949 van de 2de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening tot instelling van een Algemeen
Bouwfonds voor de Nederlandse Antillen (1948—
1949-34).

ë8o. een brief dd. 29 Januari 1949 van de 2de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening tot wgziging van de landsverorde
ning van de 1ste April 1939 (P. B. 1939, no. IT),
houdende toekenning van reis- en verblijfkosten aan
de leden der Staten van Curagao (1948—1949-60).

59o. een brief dd. 9 Februari 1949, waarby de
2de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-de
pêche dd. 5 Juni 1948 no. 2202 betreffende de ver
hoging van de credieten voor de viering der feeste
lijkheden, verbonden aan de herdenking van het
gouden Regeringsjubileum van Hare Majesteit de
Koningin, de Staten adviseert dit stuk te deponeren
aangezien de benodigde gelden bereids gevoteerd zijn.

fiOo. een brief dd. 14 Januari 1949 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo

den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging van de Algemene Ver
ordening I. U. & D. (P. B. 1908, no. 33) (1948—
1949-46).

61o. een brief dd. 14 Januari 1949 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-eindverslag op de ontwerp-lands-
verordening regelende de verplichting tot publicatie
der boekhoudkundige gegevens van bedrijven van
openbaar nut (1948—1949-40).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de hier
boven aangehaalde adviezen van de 2de en 3de Vaste
Commissie, sub 55o. t/m 61o., wordt besloten die
aldus over te nemen.

62o. een brief dd. 24 Januari 1949, waarbij de
3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar
om advies in handen gestelde gouvernements-de
pêche dd. 31 December 1948 no. 8395, de Staten ad
viseert de navolgende brief aan Zijne Excellentie de
Gouverneur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„De ontvangst erkennende van de gouvernements-
depêche dd. 31 December 1948 no. 8395, hebben de Staten
de eer Uwer Excellentie het navolgende te berichten.

ad. 1. Daar zich op de noodlottige reis minder dan
11 dekpassagiers aan boord bevonden, waren de bepalingen
van de verordening van 16 Maart 1920 (P.B. 1920 no. 51)
inderdaad niet van toepassing. Het zou echter verwonder
lijk zijn, als op een der voorafgaande reizen nimmer meer
dan 10 passagiers vervoerd zijn geweest en aangezien een
schip niet van de ene op de andere dag onzeewaardig
wordt, moet het vrijwel uitgesloten geacht worden, dat de
gelegenheid zich in de loop der tijden nooit voorgedaan
heeft om een uitvaren te voorkomen. Doch ook al zou dit
nimmer het geval zijn geweest dan nog had het de plicht
van de Overheid geweest de volkomen verouderde bepa
lingen te herzien, want het is niet aan te nemen, dat zij
niet op de hoogte geweest is van de op dit gebied heersen
de toestanden. Weliswaar zijn bij het gebeurde geen men
senlevens verloren gegaan, doch dat is meer aan het toe
val toe te schrijven en zuivert het Gouvernement geens
zins van de blaam, die het in dezen treft.

ad 2. Het trok de aandacht, dat tussen de datum,
waarop de Staten hun advies uitbrachten (23 April) en
de opzending van de diverse bescheiden aan zijne Excel
lentie de Minister van Overzeese Gebiedsdelen (10 Juli)
zo’n groot tijdverloop ligt en dat, terwijl uit de brief aan
dë Staten, waarbij om hun advies werd verzocht, bleek,
dat de Minister grote spoed betracht wenste te zien. Te
meer wekte dit verwondering, omdat aanvankelijk advies,
vóór 1 April was gevraagd, welke datum op verzoek van
dit College later in Mei is gewijzigd, zodat er nog meer
reden voor was spoed te, betrachten.

ad 3. D-C: &taten mogen ei de aandacht op vestigen,
dat de hierbij gedane toezegging, die reeds in de openbare
vergadering van de 28ste October 1948 bfj monde. van. de
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Bestuursgemachtigde, de lieer Statius Muller, gedaan
werd (notulen no. 13 blz. 191, zittingsjaar 1948—1949),
tot op heden oningelost is gebleven. Zij mogen op toezen
ding ervan alsnog aandringen.

ad 4. Met genoegen namen de Staten van het hierbij
vermelde kennis, waarbij zij de hoop uitspraken, dat met
de indiening dier voorstellen grote spoed betracht zal
worden.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik wens op te
merken, dat het stuk, waar wij sub 3o. naar vragen,
nadat dit verslag was opgemaakt, binnengekomen
is. Ik stel daarom voor het gestelde sub 3o. te
schrappen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou gaarne hebben, dat met het verzenden van deze
brief gewacht wordt, totdat het rapport behandeld
zal zijn; want naar aanleiding daarvan zal die brief
misschien overgemaakt moeten worden. Ik wil direct
zeggen, dat wij om dat rapport gevraagd hebben,
maar dat er een aantal tegenstrijdigheden in staan.
Ket lijkt, alsof de mensen van te voren hun lessen
uit het hoofd geleerd hadden, alvorens het bij de
politie aan te brengen. Ik zou daarom graag hebben,
dat deze brief even aangehouden wordt.

66o. een brief dd. 24 Januari 1949, waarbij de
2de en 3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de
haar om advies in handen gestelde gouvernements-
depêche dd. 19 Juli 1948 no. 752, de Staten adviseren
de navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„In antwoord op de gouvernements-depêche dd. 19
Juli 1948 no. 752 hebben de Staten hierbij de eer Uwe Ex
cellentie te berichten, dat zij, gelijk reeds aan Uw gemach^
tigde in de gecombineerde commissievergadering op 16
December 1948 is gebleken — hetgeen deze ongetwijfeld
gerapporteerd zal hebben — bezwaar hebben tegen de
aankoop door het gouvernement van het zuivelbedrijf
onder de naam „Melkhandel J. G. Capriles”.”.

67o. een brief dd. 29 Januaii 1949, waarbij de
2de en 3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de
haar om advies in handen gestelde gouvernements^
depêche dd. 19 Januari 1949 no. 10288, de Staten
adviseren de navolgende brief aan Zijne Excellentie
de Gouverneur van de Nederlandse Antillen te zen
den:

„In antwoord op de gouvernements-depêche dd. 19
Januari 1949 no. 10288 hebben de Staten de eer Uwer
Excellentie te berichten, dat zij instemmen met het voor
stel om het bedrag van ƒ 8.264,52 thans ter beschikking ie
stellen van de Maatschappij van Preventieve Geneeskunde
te Leiden.”.

Geen der leden tegen het voorstel van de heer
Dr. Maal bezwaar hebbende, wordt aldus besloten.

63o. een brief dd. 29 Januari 1949, van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-voorlopig- tevens eindverslag op
de ontwerp-landsverordening tot wijziging van de
Loterijverordening 1909 (P. B.1909, no. 35; P. B.
1945, no. 57) (1948-1949-51).

6JfO. een brief dd. 11 Februari 1949 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening betreffende de Landsloterij (1948
-1949-52).

65o. een brief dd. 14 Januari 1949 van de 2de
en 3de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt
aangeboden een concept-voorlopig verslag op de
ontwerp-landsverordening tot wijziging van het Ko
ninklijk besluit van den 18den Juli 1919 (Staatsblad
No. 499), houdende regelen omtrent de beschikbaar
stelling, enz. van koloniale studiebeurzen ten behoe
ve van jongelieden, uit de koloniën Suriname en Cu
rasao afkomstig, voor hunne opleiding of voortge
zette opleiding in Nederland (P. B. 1919, no. 86)
(1948-1949-57).

68o. een brief dd. 29 Januari 1949, waarbij de
2de en 3de Vaste Commissie, naar aanleiding van de
haai’ om advies in handen gestelde gouvernements-
depêche dd. 7 Januari 1949 no. 6722c, de Staten ad
viseren de navolgende brief aan Zijne Excellentie de
Gouverneur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„Uit de gouvernements-depêche dd. 7 Januari 1949
no. 6722c, die de Staten in antwoord op hun brieven van
15 October 1948 no. 112 en 13 November 1948 no. 160
mochten ontvangen, blijkt, dat het Bestuur van mening is,
dat in de tijd van ongeveer 6 maanden de voorbereiding
van een andere vorm der verzekering, voortvloeiende uit
de Sociale Verzekeringswetgeving, dan tot nog toe ge
bruikt, haar beslag zal krijgen en dat de Directeur van
het Departement van Sociale- en Economische Zaken ter
overbrugging van die periode is gemachtigd besprekingen
te openen met Fatum.

De Staten betreuren het, dat deze aangelegenheid niet
behandeld is op de wijze, zoals zij aangegeven hebben in
hun bovenaangehaalde brief van 13 November 1948. Zij
betwijfelen het ten zeerste of de voorbereidende werk
zaamheden ter bepaling van de nieuwe vorm vóór 1 Juli
a.s. voltooid zullen zijn, waarvan het gevolg een verlen
ging van de bestaande overeenkomst betekent.

De Staten zouden het op prijs stellen een afschrift
van de met Fatum gesloten nieuwe overeenkomst te mogen
ontvangen.”.

69o. een brief dd. 11 Februari 1949, waarbij de
1ste en 2de Vaste Commissie, naar aanleiding van
de haar om advies in handen gestelde gouveme-
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mexits-depêche dd. 27 December 1948 no. 10927 be
treffende een tweetal voor-ontwerpen landsverorde
ning ter uitvoering van de artikelen 71 en 76, vijfde
lid, van de Curagaose Staatsregeling, de Staten ad
viseren bovenaangehaalde depêche voor kennisgeving
aan te nemen.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de hier
boven aangehaalde adviezen van de Vaste Commis
sies sub 63o. t/m  69o., woi'dt besloten die aldus over
te nemen.

De Voorzitter: Nog zijn van het Bestuur inge
komen :

1. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
en Tweede Nota van Wijzigingen op de ontwerp-
landsverordening, houdende bepalingen inzake ver
plichte vacantieregeling (1949—1949-23).

2. Tweede Nota van Wijzigingen op de ont-
werp-landsverordening tot wijziging en aanvulling
van de Pensioenverordening Burgerlijke Landsdiena
ren 1938 (P. B. 1938, no. 15) (1948-1949-33).

3. Nota van Wijzigingen en Memorie van Ant
woord op de ontwerp-landsverordening tot vidjziging
van de Rechtsbijstandsverordening (P. B. 1944, no.
61) .

Deze stukken zullen gedrukt en rondgedeeld
worden en zijn bereids in handen gesteld van de be
trokken Vaste Commissies.

De Voorzitter stelt hierop aan de orde van be
handeling punt 2 van de agenda; óntwerp-landsver-
ordening houdende bepalingen inzake verplichte va
cantieregeling (1948—1949-35; 1946—1941-61) en
opent de algemene beraadslaging.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart, de Voorzitter die gesloten en gaat over
tot de artikelsgewijze behandeling van het ontwerp.

Artikel 1, als gewijzigd bij nota van wijzigingen
op het gewijzigd ontwerp.

De heer C. W. J. Jonckheen: Mijnheer de Voor
zitter. Ik stel op dit artikel een amendement voor
om de woorden: „onder werkdag: elke dag met uit
zondering van Zondagen, de Nieuwjaarsdag, dé Goe
de Vrijdag, de Christelijke 2e Paasdag, de Hemel
vaartsdag, de Christelijke 2e Pinksterdag, de Ver
jaardag van H. M. de Koningin, de Ie en 2de Kerst
dag.” te schrappen.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren Mr. Smeets, Visser en Mr. Van der Meer.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor-
zittei'. Mijn amendement komt eigenlijk neer op een
kic.ne verbetering. Oorspronkelijk heeft het Bestuur
voorgesteld de vacantie uit te drukken in werkda
gen. De Staten hebben zich op het standpunt gesteld
die liever in weken uit te drukken, maar daaraan
toegevoegd, dat, indien de vacantie in werkdagen
vv’Oïdt mtgedrukt, het noodzakelijk is een definitie
van ,,werkdag” vast te stellen. Het Bestuur is even
wel op zijn oorspronkelijk standpunt teruggekomen
en heeft ons voorstel overgenomen om het in weken
uit te drukken, maar niettemin toch een definitie
van werkdag opgenomen, hetgeen dus tenslotte ge
heel overbodig is. Mijn voorstel is dus niets anders
dan deze overbodige definitie uit het ontwerp te
lichten.

Geen der leden tegen dit amendement bezwaar
hebbende, noch daarover hoofdelijke stemming ver
langende, wordt het amendement geacht met alge
mene stemmen te zijn aangenomen.

De heer C. W. J. Jonckheer: Ik heb op ditzelfde
artikel nog het volgende amendement: de slotwoor
den van de definitie van het loon, luidende: „welke
van invloed zijn op voorwaarden der arbeidsovereen
komst” te vervangen door: „welke van invloed zijn
op de voorwaarden der arbeidsovereenkomst”. Dit is
een zuiver taalkundige verbetering. Mijnheer de
Voorzitter.

Geen der leden ook tegen dit amendement be
zwaar hebbende, noch daarover hoofdelijke stem
ming verlangende, wordt het amendement geacht
met algemene stemmen te zijn aangenomen.

De artikelen 1, als gewijzigd bij nota van wij
zigingen op het gewijzigd ontwerp en staande de
vergadering bij amendement, 2, als gewijzigd bij nota
van wijzigingen op het gewijzigd ontwerp, 3, als ge
wijzigd bij nota van wijzigingen op het gewijzigd ont
werp, 4, 5, 6, 7, 8, 9, als gewijzigd bij nota van wij
zigingen op het gewijzigd ontwerp, 10, 11, 12, 13, 14,
15, 16, 17, als gewijzigd bij nota van wijzigingen op
het gewijzigd ontwerp, 18, 19 en 20, alsmede de titel,
de overweging en het gewijzigd ontwerp in zijn ge
heel, als gewijzigd bij nota van wijzigingen op het
gewijzigd ontwerp en staande de vergadering bij
amendement, worden achtereenvolgens zonder dis
cussie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 3 van de agenda: ontwerp-lands
verordening regelende de verplichting tot publicatie
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der boekhoudkundige gegevens van bedrijven van
o-penbaar nut (19-lf8—19If9-JfO) en opent de algeme-
le bei’aadslaging.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor-
ZiLier. De bedoeling van dit voorstel is alle bedrij

en van openbaar nut te verplichten eenmaal in het
jaar nun boekhoudkundige gegevens over het afge
lopen jaar bekend te maken. Onder bedryven van
openbaar nut worden verstaan electriciteitsbedrij-
ven, telefoon- en radiotelefoonbedrijven, telegraafbe-
drijven, sociale verzekeringsbedrijven en waterlei
dingbedrijven. Dit zal gelden, onverschillig of zulk
een bedrijf door het gouvernement dan wel door par
ticulieren wordt uitgeoefend. Dikwijls is er een con
troverse geweest over de vr aag, of het niet beter is,
dat het gouvernement een bepaald bedrijf overneerni;
dan wel een bepaald bedrijf aan particulieren over
laat. Om tenminste enig inzicht te hebben in de gang
van zaken, is dit voox'stel gedaan. Daar komt nog
bij, dat van de zijde van de Staten ook zeer dikwijls
is aangedrongen op een goede boekhouding van die
gouvernementsbedrijven. ï o t  op zekere hoogte
wordt hierdoor de verplichting geschapen de boek
houdkundige gegevens over te leggen en men is dan
ook verplicht, om die gegevens te verzamelen. Ik
hoop, dat deze regeling t.z.t. een zeer nuttig effect
zal hebben voor dit gebiedsdeel. Ik wil nog even op
merken, dat ik van bevriende zijde enige technische
mededelingen heb gekregen omtrent uitdrukkin
gen zoals telefoon, radiotelefoon en telegraaf. Dit
heeft my toch ten slotte geen aanleiding gegeven de
technische benamingen te veranderen. Men zou mis
schien desnoods, technisch gesproken, het woord
,,radio-telefoon” kunnen laten vervallen, omdat het
begrepen zou moeten zijn onder „telefoon” maar vei
ligheidshalve leek het mij toch maar beter om het
te laten staan.

Mijnheer de Voorzitter. Dit is een ontwerp,
waarvan de gevolgen niet op slag te overzien zijn,
maar waarvan wij toch wel de hoop mogen hebben,
dat het de bemoeienissen van de Staten voor wat
betreft controle op openbare nutsbedrijven aanzien
lijk zal vergemakkelijken.

Geen der leden meer het woord verlangende bij
de algemene beraadslaging, verklaart de Voorzitter
die vervolgens gesloten en gaat over tot de artikels-
gewijze behandeling van het ontwerp.

Artikel 1, als gewijzigd bij nota van wijzigin
gen en 2, als gewijzigd hij nota van wijzigingen, wor
den achtereenvolgens zorrder discussie en zonder
hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 3, als gewijzigd bij nota van wijzigingen.
De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor

zitter. Ik zou, gezien het eindverslag van de Staten
op dit initiatief-ontwerp van mij, weer terug willen
komen tot de oorspronkelijke formulering en zodoen
de lid 2 van dit artikel willen lezen: „2. een naam
loze venrrootschap, eerr stichting of een zedelijk li
chaam: op alle bestuurders.”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
amendement van de heer Mr. Van der Meer, noch
daarover stemming verlangende, wordt het amende
ment geacht met algemene stemmen te zijn aangeno
men.

De artikelen 3, als gewijzigd bij nota van wijzi
gingen en staande de vergadering bij amendement,
If, 5, 6, ais ingevoegd bij nota van wijzigingen, wor
den achtereenvolgens zonder discussie en zonder
hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 7 (oud 6), als vernummerd hij nota van
wijzigingen.

De heer Mr. van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik stel voor het jaartal „1949” is het eerste
lid van dit artikel te wijzigen in „1950”, omdat deze
verordening niet meer kan beginnen te werken op 1
Januari 1949. Het maakt weinig verschil, omdat het
boekjaar toch op zijn vroegst op 1 Januari 1949 aan
vangt.

Geen der leden ook tegen dit amendement van
de heer Mr. Van der Meer bezwaar hebbende, noch
daar over hoofdelijke stemming verlangende, wordt
het geacht met algemene stemmen te zijn aangeno
men.

Artikel 7 (oud 6), als vernummerd bij nota van
wijzigingen en als gewijzigd staande de vergadering
bij amendement, alsmede de titel, de overweging en
het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd en aangevuM
bij nota van wijzigingen en staande de vergadering
bij amendement, worden achtereenvolgens zonder
discussie en zonder hoofdelijke stemming aangeno
men.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik vertrouw, dat het Bestuur bij de afkondi
ging van dit, ontwerp de thans geldende bewoordin
gen zal gebruiken.

Dê Voorzitter stelt hierop aan de orde van be
handeling punt, 4 van de agenda: ontwerp-landsver-
ordening tot wijziging van de_ R^htsbijstandsveror-
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deniny (.P. B. 1937, no. 80) (1948—1949-29) en opent
de algemene beraadslaging.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
verklaart de Voorzitter die gesloten en gaat over
tot de artikelsgewijze behandeling van het ontwerp.

De artikelen Ij als gewijzigd hij nota van wij
zigingen, 2 en 3 worden achtereenvolgens zonder dis
cussie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel J/.. De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer'
de Voorzitter. Het eindverslag geeft mij aanleiding
de volgende veranderingen in dit artikel voor te stel
len. Het eerste lid van artikel 4 wordt gelezen: „Deze
landsverordening treedt in werking met ingang van
de dag na dien harer afkondiging.”. In het tweede
lid worden, tei’wille van de duidelijkheid, tussen ,,ar
tikel 2” en „bedoeld” gevoegd de woorden: ,,van de
Reciitsbijstandsverordening”.

Geen der leden tegen deze amendementen van
de heer Mr. Van der Meer bezwaar hebbende, noch
daarover hoofdelijke stemming verlangende, worden
die beschouwd als met algemene stemmen te zijn
aangenomen.

Artikel 4, als gewijzigd staande de vergadering
hij amendement, alsmede de titel, worden zonder dis
cussie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

De overweging. De heer Mr. Van der Meer: Mijn
heer de Voorzitter. Ik zou willen voorstellen in de
overweging het leesteken en de woorden ”, zoals
sindsdien gewijzigd en aangevuld” te laten verval
len, aangezien door de wijziging bij nota van wijzi
gingen deze woorden overbodig zijn geworden.

Tevens wil ik hierbij, evenals bij de vorige ver
ordening, het vertrouwen uitspreken, dat het Be
stuur bij de afkondiging de thans gebruikelijke be
woordingen in dit ontwerp zal willen gebruiken.

(3een der leden tegen het amendement van de
heer Van der Meer bezwaar hebbende, noch daar
over hoofdelijke stemming verlangende, wordt het
geacht met algemene stemmen te zijn aangenomen.

De overweging, als gewijzigd staande de ver
gadering hij amendement, zomede het ontwerp in zijn
geheel, als gewijzigd hij nota van wijzigingen en
staande de vergadermg bij amendement, worden ach-
tei^nvolgens zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens onderwerpt de Voorzitter aan de
goedkeuring der vergadering de notulen van de ver
gaderingen van 2, 9 en 23 December 1948, lespec-
„.eveiijk nos. 15, 16 en 17.

Geen der leden tegen deze notulen op- of aan
merkingen hebbende, worden zij aldus goedgekeurd.

Niets meer te behandelen zijnde, gaat de Voor
zatter over tót de rondvraag.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Bij
de ingekomen stukken las U zoeven eerst een brief
van de Gouverneur voor en een poosje daarna het
verslag van de commissie daarop. Misschien dat het
mogeiijK is, om in iiet veivolg dergelijke stukken
met elkaar te combineren. Het is maar een kleinig
heid, maar het geheel wint daardoor aan duidelijk
heid.

De Voorzitter: Ik heb bezwaar tegen dit voor
stel, dokter Maal, want het is de gewoonte, dat wij de
ingekomen stukken van het Bestuur, van de com
missies en van particulieren groeperen. De door U
bedoelde combinatie zou inderdaad overzichtelijker
zijn, maar U moet niet vergeten, dat de leden van
tevoren afschriften van alles ontvangen. Zij kunnen
dus tijdig vóór de vergadering van alles kennis ne
men. Waarom zouden wij dan de volgorde op de ver
gadering moeten gaan verstoren?

De heer Dr. Maal: Het zou voor de duidelijkheid
beter zijn, indien U het verslag van de commissie
direct na de betrokken brief voorlas.

-,4 ' - ? • --c
De Voorzitter: Aangezien U de stukken dagen

tevoren krijgt, heeft U volop de tijd óm die geza-
ïiienlijk te bestuderen. Dan is het zelfs duidelijker
dan op de vergadering,

De heer Dr. Maal: U is voorzitter en heeft ge
zegd, dat het zo moet. Ik leg mij er dus bij neer,
maar aan de andere kant moet ik zeggen, dat het
aan duidelijkheid wint voor het publiek, dat de in
teresse toont om hier te komen. U begrijpt, dat het
de bedoeling van de Staten is om aan de bevolking te
laten zien, wat er gedaan wordt. De bevolking krijgt
die stukken niet. Ik krijg ze, U krijgt ze, Mijnheer
de Voorzitter, voor ons is het dus duidelijk, maar
voor de bevolking is het abracadabra.

Mijnheer de Voorzitter. Ik ben door Z. E.' de
Gouverneur benoemd tot lid van de Commissie voor
Veilig Verkeer op het eiland Curagao. Die commis
sie telt aeg«t leden, alle door Z. E, de Gouverneur
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benoemd. Nu is in die commissie met 7 stemmen
voor en 2 stemmen tegen een voorstel aangenomen
om in de Breedestraat Otrabanda tweerichtingver-
keer in te voeren; zelfs had ik voorgesteld om voor de
Breedestraat een parkeerverbod uit te vaardigen.
Toen dat niet mogelijk bleek, heb ikpian de betreffen
de particulieren voor^stelé^om  stukken van stoe
pen, gedeelten van trappen en mooie kolommen aan
het Bestuur af te staan, opdat de Breedestraat ver
breed zou kunnen worden. De standplaats voor auto
bussen zou veranderd en verbreed kunnen worden.
Ondanks dit alles heeft de heer Procureur-Generaal
zijn morele verantwoordelijkheid hoger geacht dan
de morele verantwoordelijkheid van de Commissie
voor Veilig Verkeer en heeft hij, naar het schijnt,
geweigerd in de Breedestraat Otrabanda tweerich-
tingverkeer in te voeren. Aangezien die straat een
hoofdader van het verkeer in Willemstad is en de
zijwegen van de Breedestraat verouderd en niet voor
dit verkeer berekend zijn, geloof ik, dat het noodzake
lijk is, dat er iets gedaan wordt, om het tweerich
tingsverkeer in de Breedestraat tot stand te brengen.
Ik wil daarom voorstellen, dat de Staten een brief
aan het Bestuur richten met het verzoek alles in het
werk te stellen om de Breedestraat Otrabanda voor
tweerichtingsverkeer open te stellen.

De Voorzitter: Ik weet niet, of de Staten de
verantwoordelijkheid op zich willen nemen een der
gelijke brief te  schrijven.

De heer Dr. Maal: Mynheer de Voorzitter. Wij

hebben gezien, dat pilaren in de parallelwegen van
de Breedestraat, waarover het verkeer nu geleid
wordt, vandaag omver gereden worden, morgen weer
opgericht zijn en overmorgen weer tegen de grond
liggen; de muren in de Arubastraat dienen als doel
wit voor de autobussen. Ik geloof, dat dat ten enen
male verkeerd is. Nu kan men zeggen, dat door het
verkeer van oostelijke in westelijke richting in de
Breedestraat om te leggen, deze wegen in de binnen
stad vermeden worden, aangezien men dan over het
Rif rijdt. Ik ben dat met U eens, maar aan de an
dere kant moet ik zeggen, dat daardoor aan het pu
bliek zeer veel ongerief wordt veroorzaakt. Ik wil
daarom mijn voorstel herhalen: dat van de Staten
een brief naar het Bestuur gaat met verzoek alles
in het werk te stellen om de Breedestraat Otraban
da voor tweerichtingsverkeer open te stellen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het is erg moeilijk voor de Staten zich hier
over zo ineens uit te spreken. Ik zou willen voor
stellen dit verzoek van de heer Dr. Maal naar de
commissies te verwyzen.

Geen der leden tegen het voorstel van de heer
Mr. Van der Meer bezwaar hebbende, wordt besloten
dit voorstel van de heer Dr. Maal te verwyzen naar
de 3de commissie.

Geen der leden meer het woord verlangende,
sluit de Voorzitter hierop de vergadering.

^  Ctün dc- Covmm') %̂ ie. ,'n o/e.^ioe
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zijwegen van de Breedestraat verouderd en niet voor
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lijk is, dat er iets gedaan wordt, om het tweerich
tingsverkeer in de Breedestraat tot stand te brengen.
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aan het Bestuur richten met het verzoek alles in het
werk te stellen om de Breedestraat Otrabanda voor
tweerichtingsverkeer open te stellen.

De Voorzitter: Ik weet niet, of de Staten de
verantwoordelijkheid op zich willen nemen een der
gelijke brief te  schrijven.

De heer Dr. Maal: Mynheer de Voorzitter. Wij

hebben gezien, dat pilaren in de parallelwegen van
de Breedestraat, waarover het verkeer nu geleid
wordt, vandaag omver gereden worden, morgen weer
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verkeer van oostelijke in westelijke richting in de
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dere kant moet ik zeggen, dat daardoor aan het pu
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een brief naar het Bestuur gaat met verzoek alles
in het werk te stellen om de Breedestraat Otraban
da voor tweerichtingsverkeer open te stellen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Het is erg moeilijk voor de Staten zich hier
over zo ineens uit te spreken. Ik zou willen voor
stellen dit verzoek van de heer Dr. Maal naar de
commissies te verwijzen.

Geen der leden tegen het voorstel van de heer
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dit voorstel van de heer Dr. Maal te verwijzen naar
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Vergadering van Donderdag, de 3de Maart
1949, des avonds te 8 uur,

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
z itte r.

VOORTS: de heren W. R. Plantz, ondervoor
z itte r, J. E. Irausquin, Mr, S. W. van der Meer, F.
Visser, Mr. A. A. G. Smeets, Ph. C. Henriquez, J. A.
de Jóngh, G. W. J, Jonckheer, E. Jonckheer, Dr. P.
H. Maal en Dr. M. F. da Costa Gomez, leden, bene
vens de heer A. H. M. van Weel, g riffie r.

ZOMEDE: de heren A. G. Statius Muller, lid -
voorzitter van het College van Algemeen Bestuur en
Mr. J. J. A. Ellis, Procureur-Generaal, gemachtigden
van de Gouverneur.

AFW EZIG : de heren L. A. C. Laclé en / .  H. A.
Eman, leden.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de volgende ingekomen stukken:

lo. een gouvernements-depêche dd. 23 Februari
1949 no. 1413, houdende vaststelling van de lands
verordening houdende bepalingen inzake verplichte
vacantieregeling (1948— 1949-23; 1946— 1947-61).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
d it stuk voor kennisgeving aan te nemen.

2o. een gouvernements-depêche dd. 21 Februari
1949, waarbij de Staten te r goedkeuring w ordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening to t w ijziging
van de Landsverordening op de winstbelasting 1940
(P. B. 1940, no. 34).

De Voorzitter: M ijne Heren. Met gebruikma
king van a rtike l 21 van het Reglement van Orde
heb ik  d it stuk in  handen gesteld van de 2de Vaste

Commissie, die inmiddels rapport heeft uitgebracht,
dat straks aan de orde komt.

3o. een gouvernements-depêche dd. 26 Februari
1949, waarbij de Staten te r goedkeuring w ordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening to t goedkeu
ring  van het reglement van orde voor het College
van Algemeen Bestuur.

Î o. een gouvernements-depêche dd. 26 Februari
1949, waarbij de Staten te r goedkeuring w ordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening, regelende de
schadeloosstelling, de vergoeding voor reis- en ver
blijfkosten, alsmede het pensioen van de leden van
het College van Algemeen Béstuur.

5o. een gouvernements-depêche dd. 26 Februari
1949, waarbg de Staten te r goedkeuring w ordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening, regelende de
bezoldiging, de vergoeding voor reis- en verblijfkos
ten, alsmede het pensioen van de Vertegenwoordi
ger in Nederland.

Op voorstel van de Voorzitter w ordt besloten
deze stukken in  handen te stellen van de 1ste Vaste
Commissie. .

6o. een b rie f dd. 3 M aart 1949 van de heren
E. A. Romer, C. W. J. Jonckheer en M r. S. W. van
der Meer, waarbij de Staten te r goedkeuring w ordt
aangeboden een ontwerp-landsverordening to t w ijz i
ging van de landsverordening van de 4de Februari
1949 (P. B. No. 15), to t regeling van de positie en
bezoldiging, alsmede van de aanspraken op verlo f en
verlofsbezoldiging, wachtgeld en pensioen van de
G riffie r der Staten.

Op het bevestigend antwoord van de vergadering
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op de vraag van de Voorzitter of de Staten boven
genoemd ontwerp-landsverordening in overweging
zullen nemen, stelt de Voorzitter voor het te stellen
in handen van de 1ste Vaste Commissie.

7o. een afschrift van de gouvernements-beschik-
king dd. 28 Februari 1949 no. 399, waarbij het regle
ment van orde van het College van Algemeen Be
stuur wordt vastgesteld.

8o. een gouvemements-depêche dd. 24 Februari
1949 no. 298a, houdende instelling, van een commis
sie, die tot taak heeft:
a. te bestuderen of en in hoeverre het gewenst is,

dat het Gouver-nement de sociale verzekeringen
onder eigen beheer neemt;

b. te bestuderen welke nieuwe sociale voorzienin
gen in het algemeen gewenst zijn voor de Ne
derlandse Antillen en op welke wijze deze die
nen te worden ingevoerd;

c. een afgerond ontwerp te maken met raming van
de kosten.

9o. een afschrift van de gouvernements-beschik-
king dd. 26 Februari 1949 no. 1507, waarbij de Heer
A. Boomgaart, Hoofdcommies ter Gouvernements-
Secretarie, wordt gemachtigd om bij ontstentenis,
afwezigheid of verhindering van de Gouvemements-
Secretaris, de officiële bescheiden van personele
aard namens deze te tekenen.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

lOo. een brief dd. 1 Maart 1949 van de Algeme
ne Curagaosche Ambtenarenbond, waarbij de Staten
worden aangeboden de verslagen van de Secretaris
en de Penningmeester over het jaar 1948.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk ter griffie te deponeren te r kennisneming
van de leden.

12o. een brief dd. 1 Maart 1949 van de heer Ja
cob Nicolaas wonende te Bonaire, dat niet op zegel
is gesteld en volgens artikel 63 van het Reglement
van Orde ter zijde wordt gelegd.

13o. een brief dd. 1 Maart 1948 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig- tevens eindverslag op de
ontwerp-landsverordening tot wijziging van de Ver
ordening van de 20ste April 1932 (P. B. 1932, no.
46), houdende enige regelingen van burgerrechte
lijke aard bij botsing aan- of overrijding met motor
rijtuigen en houdende regeling van de ontzegging
van de bevoegdheid motorrijtuigen te besturen
(1948-1949-67).

l^o. een brief dd. 1 Maart 1949 waarbij de 1ste
Vaste Commissie, naar aanleiding van de haar om
advies in handen gestelde gouvernements-depêche
dd. 3 Februari 1949 no. 10274a, de Staten adviseert
de navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gou
verneur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„Ter voldoening aan het verzoek, gesteld aan het slot
van de gouvernements-depêche dd. 3 Februari 1949
no. 10274a, hebben de Staten de eer de heren Dr. M. F.
da Costa Gomez en Mr. S. W. van der Meer aan te wijzen
voor een benoeming in een commissie, die tot taak zal
hebben een ontwerp samen te stellen, waarbij het ook aan
min- en onvermogenden mogelijk gemaakt zal worden zich
in voorkomende gevallen van rechtskundige bijstand te
verzekeren.”.

15o. een brief dd. 3 Maart 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag pp de ontwerp-
landsverordening tot vaststelling van een nieuw re
glement voor de haven van Aruba (1948—1949-63).

16o. een brief dd. 3 Maart 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening tot vaststelling van een reglement
voor het gebruik maken van de Gouvemements-wer-
ven te Oranjestad, Aruba (1948—1949-64).

llo . een gouvemements-depêche dd. 1 Maart
1949 no. 1728, waarbij de Staten wordt aangeboden
een exemplaar van het Regeringscommuniqué van
26 Februari jl. betreffende Indonesië en afschrift
van het telegram van de Vertegenwoordiger in Ne
derland van dezelfde datum, alsmede het antwoord
daarop.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te  nemen.

17o. een brief dd. 3 Maart 1949 van de 2de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging van de Landsverorde
ning op de winstbelasting 1940 (P. B. 1940, no. 34)
(1948-1949-68).

18o. een brief dd. 1 Maart 1949 van de 3de
Vaste Conunissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
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landsverordening, houdende bepaling van de plaats
van vestiging van een op te richten Gouvernements-
opvoedingsgesticht, als bedoeld bij artikel 1 van de
Verordening van de 3de Maart 1923, houdende be
ginselen en voorschriften omtrent maatregelen ten
opzichte van jeugdige personen (P. B. 1923, no. 37)
(1948-1949-66).

19o. een brief dd. 1 Maart 1949, waarbij de 1ste,
2de en 3de Vaste Commissie, de Staten adviseren de
navolgende brief aan Zijne Excellentie de Gouver
neur van de Nederlandse Antillen te zenden:

„De Staten veroorloven zich de vrijheid onder de
aandacht van Uwe Excellentie te brengen, dat het naar
hun mening aanbeveling zou verdienen van Woensdag
16 Maart a.s. des namiddags 6 uur tot en met Dondei’dag
d.a.v. 12 uur 's nachts een tapverbod uit te vaardigen.”.

20o. een brief dd. 3 Maart 1949 van de 2de en
3de Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aan
geboden een concept-voorlopig verslag op de ont-
werp-landsverordening tot wijziging van de Lands
verordening van de 18de Maart 1946 (P. B. 1946,
no. 36), houdende voorziening inzake verlening van
een tegemoetkoming in de kosten van geneeskundige
behandeling en/of verpleging van Curagaose lands
dienaren (1948—1949-65).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de hier
boven aangehaalde adviezen van de 1ste, 2de en 3de
Vaste Commissie, sub. 13o. t/m  20o., wordt besloten
die aldus over te nemen.

21o. een gouvernements-depêche dd. 28 Februari
1949 no. 1409, waarbij de Staten in antwoord op hun
brief dd. 18 Februari 1949 no. 220 wordt medege
deeld, dat de Heer Procureur-Generaal in de verga
dering van de Staten van 3 Maart a.s. zal optreden
als gemachtigde van het Bestuur bij de behandeling
van de interpellatie betreffende het ontslag van de
Heer J. B. Rosario.

De Voorzitter heet de Bestuursgemachtigden
welkom ter vergadering en geeft hun de verzekering,
dat de Staten met belangstelling zullen luisteren
naar de inlichtingen en adviezen, welke zij zullen me
nen te moeten geven.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-ldnds-
verordening tot wijziging van de Zegelverordening
1908 (P. B. 1935, no. I l l )  (1948-1949-47) en opent
de algemene beraadslagingen.

verklaart de Voorzitter de algemene beraadslagingen
gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze behan
deling van het ontwerp.

Artikel 1 wordt vervolgens zonder discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Artikel 2. De heer Statius Mutter: Mijnheer de
Voorzitter. Er is in het voorlopig verslag een op
merking gemaakt betreffende terugwerkende kracht.
Het Bestuur kan zich daarmede verenigen en stelt
voor artikel 2 van het ontwerp als volgt te lezen:
„Deze landsverordening treedt in werking met in
gang van de dag na die harer afkondiging en werkt
voor wat betreft het gestelde in artikel 1 sub I, II
en III terug tot en met 24 November 1942.”.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

Artikel 2, als gewijzigd staande de vergadering
door het Bestuur, alsmede het opschrift, de overwe
ging en het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd
staande de vergadering, worden achtereenvolgens
zonder discussie en zonder hoofdelijke stemming
aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 3 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van de Loterijverordening
1909 (P. B. 1909, no. 35; P. B. 1945, no. 57) (1948—
1949-51) en opent de algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1, 2, 3 en
4, alsmede het opschrift, de overweging en het ont
werp in zijn geheel, zonder discussie en zonder hoof
delijke stemming aangenomen.

Hierna stelt de Voorzitter aan de orde van be
handeling punt 4 van de agenda: ontwerp-landsver-
ordening tot wijziging van de Verordening van de
20ste April 1932 (P. B. 1932, no. 4 )̂> houdende eni
ge regelingen van burgerrechtelijke aard bij botsing,
aan- of overriding met motorrijtuigen en houdende
regeling van de ontzegging van de bevoegdheid mo
torrijtuigen te besturen (1948—1949-67) en opent de
algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende. Geen der leden daarby het woord verlangende.
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verklaart de Voorzitter de algemene beraadslagin
gen gesloten en gaat over tot de artikelsgewijze be
handeling van het ontwerp.

Artikel 1. De heer Statius Muller: Mijnheer de
Voorzitter. In artikel 1 is een fout ingeslopen, nl. in
het nieuw voorgestelde Ie lid van artikel 3 van de
basisverordening. Er staat: „Bij de veroordeling van
de bestuurder.......”, terwijl dit moet zijn: „Bij ver
oordeling van de bestuurder...........”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen deze
wijziging, wordt aldus besloten.

Artikel 1, als gewijzigd staande de vergadering
door het Bestuur, artikel 2, alsmede het opschrift,
de overweging 'en het ontwerp in zijn geheel, als ge
wijzigd staande de vergadering, worden vervolgens
zonder discussie en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde punt
5 van de agenda: verstrekking van inlichtingen door
het Bestuur op vragen, gesteld door de Staten inzake
het aan de veldwaehter in tijdelijke dienst J. B. Ro
sario verleend ontslag en verleent het woord aan de
Heer Statius Miüler.

De heer Statius Muller: Het is heden voor het
eerst in de geschiedenis van Curasao, dat het Be
stuur zicdi te verweren heeft tegen een interpella
tie. De geachte leden van de democratische partij
E. Jonckheer, Dr. Maal en Mr. Van der Meer heb
ben een drietal positieve vragen aan het Bestuur
gesteld, waarop door het Bestuur dient te worden
geantwoord, terwijl zij zich voorbehouden hebben
meer vragen te stellen, die uit de door het Bestuur
gegeven antwoorden kunnen voortvloeien.

Als lid van het College van Algemeen Bestuur
zal ik summier antwoorden op het drietal gestelde
vragen, terwijl ik het aan de gemachtigde van de
Gouverneur overlaat uitvoerig op die vragen en de
nader te stellen vragen in te gaan.

Ik heb dan ook de eer op vraag 1, luidende: „Is
het aan het Bestuur bekend, dat aan de veldwachter
in tijdelijke dienst J. B. Rosario ontslag is verleend
in verband met diens politieke werkzaamheden, al
thans om redenen van politieke aard?” te antwoor
den:

„Het is aan het Bestuur bekend, dat aan de
veldwachter in tijdelijke dienst J. B. Rosario ontslag
is verleend”. De gemachtigde, de Procureur-Gene-
raal zal U uitvoerig de redenen van dat ontslag me
dedelen.

Op vraag 2, luidende: „Is het Bestuur bereid aan
de Staten mede te delen, op welke gronden én krach
tens wélke bevoegdheid dit ontslag is verleend?”

„Op grond en krachtens de bevoegdheid aan de
Gouverneur verleend bij artikel 34 lid 1, der Staats
regeling, welke bevoegdheid krachtens lid 3 van het
artikel aan het College van Algemeen Bestuur is
overgedragen.”

Op vraag 3, luidende: „Bestaat er bij het Bestuur
een algemene gedragslijn ten aanzien van politieke
werkzaamheid en streven van landsdienaren?”

„Neen, een zodanige gedragslijn bestaat niet.”

De heer Mr. Ellis, gemachtigde van het Bestuur :
Mijnheer de Voorzitter. De Staten hebben aan het
Bestuur verzocht antwoord te geven op 3 vragen, n.1.
1. Is het aan het Bestuur bekend, dat aan de veld

wachter in tijdelijke dienst J. B. Rosario ontslag
is verleend in verband met diens politieke werk
zaamheden, althans om redenen van politieke
aard?

2. Is het Bestuur bereid aan de Staten mede te
delen, op welke gronden en krachtens welke be
voegdheid dit ontslag is verleend?

3. Bestaat er bij het Bestuur een algemene ge
dragslijn ten aanzien van politieke werkzaam
heid en streven van landsdienaren?
De vragen 1 en 2 hebben verband met, zoals

dit in de wandeling genoemd wordt, de zaak-Rosario.
Ik zal dan ook een antwoord geven op de vra

gen 1 en 2.
De vraag 3, n.1. of het Gouvernement algemene

richtlijnen heeft ten aanzien van politieke activiteit
van ambtenaren, houdt met deze quaestie geen di
rect verband en kan beter afzonderlijk beantwoord
worden.

Om de thans te behandelen quaestie objectief
en overzichtelijk te kunnen toelichten is het noodza
kelijk om deze zaak, die algemene belangstelling en
algemene bespreking heeft gevonden, terug te bren
gen tot de objectieve proporties.

Door het opblazen van deze zaak boven zijn wer
kelijke proporties, wordt de objectieve waarheid niet
gediend.

Ik zal dan willen beginnen met het woord „ont
slag” in de eerste vraag van de Staten.

Wil men deze'zaak objectief bezien, dan moet
men niet spreken van een ontslag.

Indien het de bedoeling van het Bestuur ware
geweest, de Heer Rosario te ontslaan, dan had men
dit kunnen doen met inachtneming van een termijn
van, ik meen, drie maanden.

De Heer Rosario is ambtenaar in tijdelijke dienst
en niets zou het Bestuur verhinderd hebben, om zon-
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der opgave van enige redenen, betrokkene met de
voorgeschreven opzeggingstermijn te ontslaan.

Het gaat hier echter niet om een ontslag, het
gaat om een disciplinaire bestraffing.

Een disciplinaire bestraffing op grond van het
Besluit van 18 Maart 1932, (Publicatieblad 1932 No.
26).

Het is voor de objectiviteit van belang, dat dit
punt terdege wordt vastgelegd.

Immers, indien de conclusie na kennisneming
van alle feiten zou zijn, dat een disciplinaire bestraf
fing onrechtmatig is geweest, na hetgeen de betrok
ken politieambtenaar gedaan heeft, dan is ook iede
re disciplinaire bestraffing onrechtmatig, zowel een
berisping als een strafdienst als een intrekking van
een vrije dag, als ook een boete als inhouding van
een periodieke verhoging, een schorsing of een te
rugstelling in rang dan wel een ontslag. Dit zijn alle
disciplinaire bestraffingen, die in artikel 1 van het
door mij genoemde Besluit, in een adem worden ge
noemd.

Indien dus een disciplinaire bestraffing van de
ze politieambtenaar onrechtmatig ware geweest, dan
is het in principe even onrechtmatig om hem te be
rispen als om hem te ontslaan.

Indien echter op grond van de door de betrok
ken politieambtenaar gestelde handelingen een disci
plinaire bestraffing rechtmatig is geweest, dan is
het aan de straf oplegger, in casu het College van
Algemeen Bestuur, om te beoordelen, hoe zwaar men
de betrokkene zal straffen.

Dit is dan echter geen principieel punt.
Een ander zou hoogstens kunnen zeggen, dat

hij een bepaalde toegepaste straf te licht of te zwaar
vindt.

Maar dat is aan de straf oplegger; die moet be
oordelen welke straf hij zal toepassen, waarbij hij
zich moet laten leiden door twee bepaalde factoren;
n.1. de. ernst van het gepleegde vergrijp en het nadeel,
dat de dienst door dit vergrijp heeft ondervonden.

Dit laatste, mede in verband met de afschrik
kende werking, die een straf tegenover anderen zou
kunnen hebben.

Ik resumeer dus het voorgaande met andere
woorden als volgt:

Bij Beschikking No. 972, d.d. 7 Februari 1949,
heeft het College van Algemeen Bestuur op grond
van het Besluit van 18 Maart 1932 (Publicatieblad
1932 No. 26) een tuchtstraf toegepast op een politier
ambtenaar.

Deze tuchtstraf heeft bestaan in het ontslag.
De principiële vraag is: was in casu het toe

passen van een tuchtstraf tegen deze politieambte
naar rechtmatig.

Om deze vraag te beantwoorden moeten de fei
ten, die aanleiding zijn geweest tot het toepassen
van een tuchtstraf gereleveerd worden.

Deze feiten zijn in extenso ómschreven in de Be
schikking van het College van Algemeen Bestuur,
waarvan ik straks een exemplaar aan U, Mijnheer de
Voorzitter, ter hand zal stellen. )̂

De feiten zijn nu als volgt; Er bestaat een or
der van de toenmalige Procureur-Generaal voor de
Politiekorpsen in het Staatsdeel Curasao, d.d. 31
Maart 1945.

Dit is een order, die tot heden ongewijzigd geldt.
In deze order is onder meer vastgesteld:
„I. Het is aan het personeel van de Korpsen

Militaire Politietroepen, Burgerpolitie en Veldwacht,
alsmede aan dat der hulppolitie verboden, aan enige
politieke actie rechtstreeks deel te nemen, of daar
aan rechtstreeks steun te verlenen, indien:
a. de dienst daaronder kan lijden;
b. enz.
c. de betrokken politieman als zodanig niet geheel

vrij blijft staan tegenover het publiek”.
De veldwachter in tijdelijke dienst Rosario was

ten tijde van het verschijnen van deze order reeds als
zodanig in dienst.

Bedoelde veldwachter in tijdelijke dienst heeft
toen op generlei wijze te kennen gegeven, dat hij zich
door deze order bezwaard voelde, doch hij is in te
gendeel normaal zijn dienst blijven verrichten.

In de Beschikking van het College van Alge
meen Bestuur staat dan ook overwogen, dat bedoel
de veldwachter in tijdelijke dienst, vrijwillig is toe
getreden tot een politiekorps en ook vrijwillig daar
bij is gebleven, nadat genoemde order was uitgevaar
digd, terwijl niets hem belette uit de dienst te treden,
indien hij zich niet aan deze order had wensen te
onderwerpen.

Genoemde veldwachter was in tijdelijke dienst
en had zich niet voor een bepaalde tijd verbonden.

De Beschikking van het College van Algemeen
Bestuur gaat voort met de ratio, de bedoeling van
deze korpsorder te omschrijven en doet dit onder de
volgende bewoordingen:

,,Overwegende, dat bovenbedoelde regelen, wel
ke tot op heden ongewijzigd gelden, zijn in het leven
geroepen ter verzekering van de integriteit en de re
putatie van de Politiekorpsen en tot behoud van het
vertrouwen der burgerij in de onpartijdigheid van
het personeel dezer korpsen”.

In de Beschikking staat vervolgens opgenomen
de overweging, dat de veiligstelling van deze waar
den, n.1. de integriteit en de reputatie van de poli-

D Zie Bijlage.
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tiekorpsen en het vertrouwen der burgerij in de on
partijdigheid daarvan in een democratisch bestel
van de eerste orde zijn, en het daarom noodzakelijk
maken, dat streng de hand zal worden gehouden aan
deze order.

Veel commentaar is hierop niet nodig.
Indien het vertrouwen in de onpartijdigheid van

de politiekorpsen verloren gaat, dan heeft men beter
geen politie.

Ik wil thans even nader stil staan bij deze order.
Deze order verbiedt aan de leden van de politie

korpsen bepaalde uitingen van een grondrecht, te
weten, bepaalde uitingen van het recht van vereni
ging en vergadering.

Alvorens verder te gaan, is het nuttig hierop
even nader in te gaan.

Mag de overheid een ambtenaar bepaalde uitin
gen van een grondrecht in het belang van de dienst
verbieden ?

Over het rechtskarakter van de grondrechten
kan men twee stromingen onderscheiden.

Al de auteurs zijn het er over eens, dat een
grondrecht niet beschouwd kan worden als een
eeuwig prae-constitutioneel onveranderlijk recht, en
dat op twee wijzen een grondrecht kan worden be
perkt, te weten: vrijwillig en gedwongen.

Een zeer eenvoudig voorbeeld van het vrijwil
lig beperken van een grondrecht is het concurrentie
beding in civiele contracten.

In het algemeen gesproken, mag ik als staats
burger vrijelijk schoenen verkopen. Indien ik echter
als assistent bij een schoenenkoopman in dienst ben
geweest, is het een volkomen alledaags contract,
waarin de bepaling voorkomt, dat ik, na het beëin
digen van de dienstbetrekking niet binnen de vijf ja-
ren in dezelfde stad een schoenwinkel mag openen.

Deze contracten treft men in vrijwel alle scha
keringen van het economische leven.

Men treft zij bij associaties op advocatenkan
toren, bij assistenten in medische praktijken, men
treft ze in elke branche van de koophandel, in het
hotelwezen, kortom, het is een volkomen alledaags
en gangbaar civiel contract.

Bij dit contract geeft een van de partijen iets
van een grondrecht prijs, n.L een deel van zijn vrij
heid van persoon.

Zo wordt er een grondrecht ten dele prijs'gege
ven bij een huurovereenkomst. In praktisch elk
huurcontract staat de clausule, dat de huurder aan
de verhuurder of diens gemachtigde, machtiging
verleent om het gehuurde te betreden.

Ook hier geeft de huurder ten behoeve van de
verhuurder een gedeelte van een grondrecht prijs,
te weten, de onschendbaarheid van woning.

In werkelijkheid is de toestand in onze maat
schappij vandaag zo, dat er vrijwel niemand is, die
niet op een of ander punt een deel van een grond
recht heeft prijsgegeven.

De employé in een handelszaak verplicht zich
om van 8—12 en van 2—5 in het kantoor of in de
winkel te zijn. Hij geeft hiermede in zeer grote mate
prijs de vrijheid van persoon.

Resumerend, betekent de door mij geciteerde
korpsorder een verbod van bepaalde uitingen van
een grondrecht, waarbij ik onmiddellijk al aanteken
en met voorbeelden heb gestaaft, dat een grond
recht voor beperking vatbaar is en dat er in werke
lijkheid vrijwel niemand is, die niet op een of an
dere wijze een deel van een grondrecht heeft prijs
gegeven.

Om nader te preciseren, wil ik thans overgaan
tot de beschouwing van de beperking van grond
rechten in de ambtelijke verhoudingen.

Hierbij is weer een onderscheid te maken tus
sen de gedwongen ambtelijke verhouding en de
vrijwillige ambtelijke verhouding.

De gedwongen ambtelijke verhouding is b.v. de
militaire dienstplicht.

Ook bij een gedwongen ambtelijke verhouding
zoals de militaire dienstplicht kan de overheid be
paalde uitingen van grondrechten beperken: b.v. het
verbod aan militairen om bepaalde wijken te bezoe
ken, lid te zijn van bepaalde verenigingen en zelfs
bepaalde lectuur te lezen.

In het onderwerpelijke geval betreft het echter
een vrijwillige ambtelijke verhouding.

De betrokken politieambtenaar is vrijwillig tot
een der korpsen toegetreden en vrijwillig daarbij ge
bleven, ook nadat voor dit korps bovenbedoelde or
der was uitgevaardigd.

In concrete moet dus thans de vraag worden ge
steld: hoever gaat het recht van de overheid om
ten aanzien van een persoon, die vrijwillig in een
ambtelijke verhouding is getreden, grondrechten of
uitingen daarvan te beperken.

En hier grijp ik weer terug naar v/at ik zojuist
zeide, n.1. dat er twee x’ichtingen te ontwaren zijn.

De staatsrechtsgeleerden Buys en Struycken
zijn van oordeel, dat ten aanzien van deze personen
algemene beperking der grondrechten mogelijk is.
Kranenburg — Staatsrecht, deel II, 6de editie 1947,
pagina 429 — meldt:
„Struycken neemt met Buys de mogelijkheid aan van
algemene beperking der grondrechten ten aanzien
van degenen, die in deze speciale rechtsverhouding
tot den staat of een ander openbaar lichaam zijn ge
treden”.

Zo heeft de Gemeenteraad in Roermond in 1874
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in de instructie voor’openbare onderwijzers doen op
nemen een verbod in het algemeen om in couranten
te schrijven of boeken uit te geven.

Soortgelijke maatregel werd op zijn gebied in
1862 geoorloofd geacht door de Minister van Oor
log — Blanken.

Dit is dus de ene opvatting, dat men ten aan
zien van personen, die tot de Staat of openbare li
chamen in ambtelijke rechtsverhouding staan, in het
algemeen de grondrechten kan beperken.

Niet ieder is het hiermee eens.
Kranenburg is van oordeel, dat deze beperking

te ver gaat.
De twede leer, die door Prof. Kranenburg onder

anderen wordt voorgestaan (zie zijn handboek edi
tie 1947) luidt, dat het grondrecht zelf niet mag wor
den aangetast, maar dat wel kunnen en zelfs moe
ten worden verboden uitingen van het grondrecht,
die in strijd zijn met dienst en dienstbelang.

Dit is ook het standpunt, dat de regering
meestal heeft ingenomen. Derhalve nl., dat niet de
uitoefening van het grondrecht in zijn geheel kan
worden verboden, gelijk de Gemeenteraad van Roer
mond in 1874 deed, maar wel zodanige uitingen van
het grondrecht als in strijd zijn met dienst of
dienstbelang.

Minister De Meester verklaarde by de debatten
over het adres van antwoord op de Troonrede van
1905:

„Bij de Regering staat in het algemeen op de
voorgrond, dat zij niemand, wie het ook zij, ook maar
het minst zou willen verkorten in zijn grondwettige
rechten en dit geldt uit den aard der zaak evenzeer
ten aanzien van personen, die hetzij in burgerlijken,
hetzij in militairen dienst zijn van den Staat, als ten
aanzien van niet ambtelijke personen”.

Hij voegde er aan toe: „Maar het spreekt van
zelf, dat, wanneer die deelneming door ambtenaren
of militairen deze personen er toe brengt om han
delingen te verrichten, die onverenigbaar zijn met de
eerbied aan het gezag, waaraan zij ondergeschikt
zijn, dat dan de Regering dergelijke uitingen niet zou
dulden en verplicht zou zijn dhar tegen in te gaan”.

Kranenburg, die zich hiermede geheel verenigt,
levert op dit standpunt van de Regering commen
taar als volgt:

„Zijn systeem was dus, dat erkend moet wor
den en geëerbiedigd moet worden het grondwettig
recht van vereniging en vergadering, ook van amb
tenaren en militairen, maar dat tegen uitingen in
stryd met het geordende gezag mag worden gerea
geerd, al zegt hij niet, dat dit moet geschieden door
het verbod van lidmaatschap van een vereniging.

En voorzover ik weet, heeft men het vereni

gingsleven als zodanig van ambtenaren en militai
ren ook nooit verboden”.

Men vindt een uitlating van gelijke strekking in
de handeling der 2de Kamer 1913—1914 — blz. 1381,
waar de Minister van Marine Rambonnet zich als
volgt uitlaat:

„Nu kom ik op de grondwettelijke bepalingen en
wel die van artikel 9 en artikel 60 (thans 61) der
Grondwet, waarbij het eerste het recht van vereni
ging en vergadering aan de ingezetenen toekent, het
twede aan de Koningin het oppergezag over zee- en
landmacht opdraagt. Staat dus aan den enen kant de
Grondwet het verenigingsleven van militairen toe,
aan den anderen kant eist artikel 60 der Grondwet,
dat men de dienst voldoende tot zijn recht doe ko
men. Wanneer nu een vereniging als de Bond van
minder marinè-pefsoneel maatregelen treft, lijnrecht
ingaande tegen de voorschriften van het marine-
bestuur, wordt krachtens artikel 60 Grondwet het
een eis van dienst en dienstbelang aan boord alle
uitingen van dat verenigingsleven te verbieden”.

Hierbij is het commentaar van Kranenburg:
,,Dus weer: het recht van vereniging is zelve een
onaantastbaar grondrecht; de uitingen echter mo
gen niet in strijd zijn met dienst en dienstbelang”.

Ik heb zo juist medegedeeld, dat het regerings
standpunt overeenkomt met de richting-Kranen-
burg.

De meeste uitlatingen van de Ministers in de
Kamer wijzen ook in die richting.

Men moet hier echter bij aantekenen, dat blij
kens de handelingen der 2de Kamer (1932—1933
— blz. 1958) de Minister van Defensie, Mr. Dec
kers, zich met zoveel woorden heeft beroepen op
Struycken’s opvatting. Het betrof hier een verbod
voor militaire ambtenaren van aansluiting bij ver
enigingen pp sociaal-democratische grondslag.

Op 8 Maart 1933 is er dus een uitlating van de
Regering, waarin met zoveel woorden een beroep
wordt gedaan op Struycken, derhalve op de leer, dat
ten aanzien van militairen en ambtenaren ook in het
algemeen de grondrechten zelf kunnen worden be
perkt.

Zover zou ik persoonlijk niet willen, gaan.
Zowel, omdsit de meeste uitlatingen van de Re

gering toch wel wijzen in de richting Kranenburg en
omdat ten slotte in de richting Kranenburg het
dienstbelang wordt beschermd, terwijl van de andere
kant de persoonlijke vrijheid niet verder wordt aan
getast, dan het dienstbelang zelf eist.

Opnieuw resumerende, komen wij dus tot de
volgende conclusie:

In ambtelijke verhoudingen kunnen uitingen van
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grondrechten in strijd met de dienst of dienstbelang
worden verboden.

Op dit standpunt stelt Prof. Kranenburg zich en
ook de Regering heeft bij herhaling blijk gegeven dit
standpunt aan te hangen^

Er is een richting, die nog veel verder gaat, n.1.
die van de auteurs Buys en Struycken, n.1., dat in
ambtelijke verhoudingen in het algemeen het gehele
grondrecht kan worden beperkt. Ook voor deze rich
ting zijn uitlatingen van de Regering te vinden.

Ik wil hier de nadruk leggen op de omstandig
heid, dat ik hier niet verouderde vooroorlogse ideeën
naar voren breng,

Zoals ik reeds heb gezegd, citeer ik de laatste
editie van Kranenburg — 1947 — dit is een na-oor-
logse. editie;

Men zou anders zo licht kunnen zeggen, dat ten
aanzien van de persoonlyke vrijheid, de ideeën, die
voor de oorlog golden, thans na de oorlog anders
gezien moeten worden, aangezien op velerlei punten,
juist voor wat betreft de persoonlijke vrijheden, in
de laatste jaren zoveel nieuwe ideeën en waarderin
gen zijn tot stand gekomen; daarom wijs ik er met
name op, dat ik hier citeer niet alleen Regeringsver
klaringen, maar tevens de modernste opvattingen,
neergelegd in het handboek van Prof. Kranenburg,
uitgegeven in 1947.

Het is ook dunkt mij juist, dat men niet de ver
strekkende leer van Struycken en Buys hanteert, en
wel, omdat ook in de leer van Kranenburg de dienst
en het belang van de dienst voldoende beschermd
zijn, en omdat het, naar mijn opinie, niet juist zou
zijn, dat bij het beperken van persoonlijke vrijheden
verder wordt gegaan, dan strikt noodzakelijk is in
het belang van de dienst.

Wat doet nu de bekende order van 1945?
Ik wil deze order hier volledig citeren:
„Order van blijvende aard voor de politiekorp

sen in het Staatsdeel Curagao.
1. Het is aan het personeel van de Korpsen Mili

taire Politietroepen, Burgerpolitie en Veld-
wacht, alsmede aan dat der hulppolitie verbo
den aan enige politieké actie rechtstreeks deel
te nemen of daaraan rechtstreeks steun te ver
lenen, indlien:
a. de dienst daaronder kan lijden;
b. de indruk kan worden gewekt, dat gebruik

wordt gemaakt van macht, gelegenheid, mid
delen of inlichtingen, voortvloeiende uit het
politieambt;

c. de betrokken politieman als zodanig niet ge
heel vrij blgft staan tegenover het publiek.

n . Het is aan bovengenoemd personeel ten allen
tijde verboden:

a. in liet openbaar in uniform gekleed, aan enige
politieke actie, op rechtstreekse wijze deel te
nemen, of daaraan hulp of steun te verlenen;

b. hulp of steun te verlenen aan enige politieke
actie, waardoor organen van openbaar gezag
of de krijgstucht kunnen worden ondermijnd.
Willemstad, Curagao 31 Maart 1945.

Hoofd der Politie in het Staatsdeel Curagao,
De Procureur-Generaal,

(w.g.) L. C. Kwartsz.
Deze order verbiedt niet het recht van vereni

ging en vergadering, maar verbiedt alleen zodanige
uitingen van dit grondrecht als nadelig kunnen zijn
voor het dienstbelang.

Ik wil hierbij ter illustratie nog releveren, dat
ik bij een verhoor van de betrokken politieambtenaar
op 14 Juli 1948, waarvan een schriftelijk rapport is
opgemaakt, aan deze veldwachter heb medegedeeld,
dat hij het volste recht had om lid te zijn van een
politieke partij, maar dat hetgeen hij toen gedaan
had, n.1. spreken op een vergadering, te ver ging.

Deze order en ook de hantering van deze order
is dus geheel en al gebaseerd geweest op het sy.steem,
dat de politieman het recht van vereniging en ver
gadering heeft, maar dat uitingen van dit recht,
waardoor het belang van de dienst kan worden ge
schaad, verboden zijn.

Deze order, en de wijze waarop zij 4 jaren lang
is gehanteerd, passen dus geheel en al in het systeem
der grondrechten, zoals in de beperkte leer van Kra
nenburg is uiteengezet.

Op grond van deze order is het aan de leden der
politiekorpsen verboden op vergaderingen van poli
tieke partijen het woord te voeren, omdat dit in strijd
met het belang van de dienst is.

De betrokken politieambtenaar blijft hierdoor
niet vrij staan tegenover het publiek en bovendien is
het uit een dienstbelang onacceptabel, zo, met name
gedurende een verkiezingsstrijd, waarbij de verhou
dingen tussen de politieke partijen zich met de dag
toespitsen, leden van de politiekorpsen zouden mo
gen spreken op rostra van politieke partijen.

Als men het aan de een toestaat, dan moet men
het aan ieder toestaan en dan komt men tot de ab
surde situatie, dat, om alleen nog maar bij het ei
land Curagao te blijven, op een avond vier politie
agenten op vier verschillende rostra tegen elkaar po
litieke speeches staan te houden.

In het tgdvak December 1947 tot Juli 1948 is
de tijdelijk veldwachter Rosario tot drie maal toe
onderhouden over het houden van redevoeringen op
vergaderingen van een politieke partij.

Zoals ik reeds gezegd heb, werd hem bij de laat
ste maal op 14 Juli 1948uitdrukkelijk medegedeeld:
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„U heeft het volle recht om lid te zijn van een par
tij, maar dit is te actief deelnemen”.

Naar aanleiding van deze waarschuwing heeft
de veldwachter Rosario op 15 Juli een brief gericht
aan mij, als toenmalig fungerend Procureur-Gene-
raal.

Deze brief luidt als volgt :
,,Edelachtbare Heer,
In verband met Uwer opdracht heb ik het be

stuur van de Democratische Partij de volgende brief
doen toekomen.

Hopende dat ik hiermede de eventuele overtre
ding heb verbeterd, verblijf ik”.

De bijlage luidt als volgt:
„Aan het Bestuur van de Democratise Partij,
p/a Ephraim Jonckheer (Voorzitter) -Brionplein.
Mijne Heren,

Bij deze heb ik de eer U mede te delen, dat ik,
in verband met bestaande Korps-order, mij, met in
gang van heden van alle activiteiten Uwer partij te
rug trek.”

Op 31 Januari 1949 heeft de veldwachter Ro
sario voor de vierde maal gesproken op een verga
dering van een politieke partij, te weten, op een open
bare vergadering van de Democratische Partij.

Van deze rede is een ambtsedig proces-verbaal
opgemaakt, houdende verslag. De rede werd in de
landstaal uitgesproken en is opgenomen door een
politieambtenaar, die zelf CuraQaoenaar is.

De strekking van deze rede was als volgt:
„Dit is iets, wat niemand natuurlijk verwacht

heeft, n.1. dat ik, Julio Bernardo Rosario, beter be
kend als Rafael Rosario, het podium van de Demo
cratische Partij zou betreden om enige woorden tot
U te richten. Voor degenen, die het nog niet weten,
wil ik even zeggen, dat ik van de Politie ben. Velen
hebben gezegd, dat ik bang ben. Doch ik ben er nu
vol van en kan niet langer wachten om mijn gal uit
te spuwen. Mijn ziel is vol, ik wil mij rustiger gaan
gevoelen, teneinde ’s  nachts goed te kunnen slapen.
Ik ben uitermate blij, dat ik op de candidatenlijst
voorkom, al betekent dit, dat ik mijn baantje zal ver
liezen. Allereerst ben ik Curagaoenaar, daarna poli
tieman. Als zij mij mijn baantje willen ontnemen, hier
sta ik. Als zij mij willen boeien, hier zijn mijn han
den. Ik ben hier gekomen om het volk van Curagao
te verdedigen. Hedenavond heb ik de eer gehad om
een onderhoud met mijn commandant te hebben,
waarbij hij mij verbood , op deze vergadering te spre
ken. Ik ben democratisch geboren en heb democra
tisch geleefd. Heden wil ik laten aien, dat ik een de
gelijke Curagaoenaar ben. Wij moeten stemmen op
de Democratische Partij. Het is een eer voor mij op
de candidatenlijst te staan. Het is Uw plicht op de

candidaten van de Democratische Partij te stemmen,
aangezien zij de enige , partij is, die sedert 1945 voor
U gewerkt heeft.”

Naar aanleiding van deze speech, heb ik de
veldwachter Rosario op 2 Februari j.1. gehoord.

Dit verhoor is bijgewoond door een commies
ten Parkette, buitengewoon agent van politie, die
een verslag heeft opgesteld.

Bij dit verhoor heeft de veldwachter Rosario be
vestigd, dat hij gesproken had ongeveer in de geest
als het door de verbalisant gerelateerde, daarbij aan
tekenend, dat hij het met de vertaling niet eens was.

Dit zijn dus de feiten:
Er was een korpsorder.
Die korpsorder bestond al vier jaar.
De tijdelijk veldwachter Rosario werd in ver

band met deze korpsorder reeds drie maal te voren
gewaarschuwd.

Voor de vierde maal sprak hij op een politieke
vergadering en sprak daarbij een rede uit van hoogst
ondisciplinaire! strekking.

Het College van Algemeen Bestuur heeft aan
leiding gevonden om genoemde tijdelijk véldwachter
disciplinair te bestraffen.

In de Beschikking van het College van Alge
meen Bestuur werd het volgende overwogen:

„Overwegende, dat bovenomschreven feit is van
hoogst ernstige aard;

Overwegende, dat bovengenoemde veldwachter
in tijdelijke dienst zich ten volle heeft gerealiseerd,
dat hij in strijd handelde met de gegeven orders;

Overwegende, dat genoemde veldwachter in tij
delijke dienst de gevolgen zijner met voorbedachte
rade gepleegde handeling daarbij ten vólle heeft
overzien;

Overwegende, dat juist een optreden in het
openbaar als dat van genoemde veldwachter in tij
delijke dienst aanleiding kan zijn, dat het vertrou
wen van het publiek niet alleen in hem, maar ook
in de integriteit van het personeel der politiekorp
sen kan worden ondermijnd;

Ovei*wegende, dat — indien aan genoemde veld
wachter in tijdelijke dienst zou zijn toegestaan ge
worden, op een openbare vergadering ener politieke
partij het woord te voeren, aan alle leden der poli
tiekorpsen zou moeten vergund worden te spreken
op openbare vergaderingen van alle politieke par
tijen, waardoor tweespalt in de korpsen zou ont
staan, welke tot desintegratie van het korpsverband
zoM kunnen leiden, ten detrimente van de politie
dienst;

Overwegende, dat na te noemen tuchtstraf in
overeenstemming is met de ernst van het door ge
noemde veldwachter in tijdelijke dienst gepleegde
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feit, en mede geboden wordt door het gevaar, dat dit
feit voor de politiedienst heeft geschapen;”

Na dit alles kan de vraag beantwoord worden
of, gelet op de handelingen van de tijdelijk veldwach
te r Rosario, het College van Algemeen Bestuur het
recht had om deze veldwachter disciplinair te straf
fen en dan is er maar een antwoord en dat is, dat het
College van Algemeen Bestuur ten volle gerechtigd
was om aan een veldwachter, die to t vier maal toe
opzettelijk een korpsorder overschrydt, zulks niette
genstaande een schriftelijke verklaring, dat hij zich
van alle activiteit zal onthouden, een disciplinaire
straf toe te dienen.

Hiermede zijn de sub. 1 en sub. 2 gestelde vra
gen, naar ik meen, beantwoord.

Eenmaal tot de conclusie gekomen zijnde, dat
het College van Algemeen Bestuur op rechtmatige
wijze heeft gestraft, is het niet meer van principieel
belang, hoe zwaar het College van Algemeen Bestuur
heeft gestraft, ómdat het ten slotte aan het College
van Algemeen Bestuur is om te beoordelen de ernst
van het feit en het belang van de dienst.

Ik wil tenslotte nog een omstandigheid releve
ren, die buiten het ontslag staat, maar die toch door
derden ten onrechte ermede verweven wordt en dat
is, dat op grond van die korpsorder aan de tijdelijk
veldwachter Rosario verboden was zich candidaat te
laten stellen door een politieke partij, casu quo zulks
een candidatuur te accepteren.

Bij het bepalen van de toe te passen straf heeft
het College van Algemeen Bestuur zich alleen geba
seerd op het spreken op een politieke vergadering
en niet op het, tegen het verbod in, aanvaarden ener
candidatuur.

Het College van Algemeen Bestuur overweegt
hieromtrent:

„Overwegende, dat, afgezien nog van de om
standigheid, dat genoemde veldwachter in tijdelijke
dienst, niettegenstaande zijn uitdrukkelijke verkla
ring tegenover het Plaatselijk Hoofd van Politie te
Willemstad, in strijd met het hem gegeven verbod,
de hierboven vermelde candidatuur heeft aanvaardt,
het feit, dat hij niettegenstaande de drie vorige waar
schuwingen, op een openbare vergadering ener po
litieke partij het woord heeft gevoerd, daarbij een
redevoering houdende, welke in haar strekking als
in hoge mate ondisciplinair dient te worden aange
merkt, ten enenmale onverenigbaar moet worden ge
acht met de discipline in de . politiekorpsen, terwijl
hierdoor de dienst van de politiekorpsen kan lijden,
en — gezien de zich met de dag toespitsende ver
houdingen tussen de verschillende politieke partijen,
welke haar weerklank vinden in het publiek — de

betrokken politieman niet meer vrij blijft staan te
genover het publiek;”

Om echter ook deze zijde van de zaak te be
lichten, wil ik voUedigheidshalve opmerken, dat niet
alleen aan deze veldwachter een politieke candida
tuur verboden is geworden, maar aan alle actief die
nende leden van de drie politiekorpsen.

Niet alleen de tijdelijk veldwachter Rosario
werd door dit verbod getroffen, maar ook alle ande
re actief dienende politieambtenaren.

E r was dan ook een tweede politieambtenaar, die
zich eveneens candidaat had willen stellen, n.1. een
adjudant-onderofficier van de Militaire Politietroe-
pen, en die eveneens door dit verbod getroffen werd,
als zijnde lid van een korps. Laatstgenoemde adju
dant-onderofficier heeft zich aan het verbod gehou
den. De tijdelijk veldwachter Rosario echter niet,
hoewel hij zulks uitdrukkelijk verklaard had tegen
over het Plaatselijk Hoofd der Politie te Willemstad.
Deze quaestie staat echter buiten de bestraffing en
is ook als motief voor deze bestraffing niet opge
noemd in de Beschikking.

Ter voorkoming van misverstand wil ik uitein
delijk er op wijzen, dat de door mij geciteerde order
alleen geldt voor de korpsen militaire politie, bur-
gerpolitie en veldwachters, zodat geen enkele ande
re ambtenaar door deze order wordt getroffen, en
dat het besluit op grond waarvan het College van
Algemeen Bestuur in casu de disciplinaire bestraf
fing heeft toegepast, alleen geldt voor de Korpsen
Militaire, Burgerpolitie en Veldwachters.

Als slotsom kan het navolgende naar voren
worden gjebracht:

E r bestaat sinds vier jaren een korpsorder.
De tijdelijk veldwachter Rosario, die vrijwillig

in politiedienst trad, heeft deze korpsorder overtre
den door het spreken op een politieke vergadering.

Hij was hiervoor reeds drie maal te voren ge
waarschuwd.

De vierde maal is hÜ disciplinair gestraft voor
het uitspreken op een politieke vergadering van een
rede van ondisciplinaire strekking., Deze disciplinai
re bestraffing is rechtmatig geweest, immers geba
seerd op het Besluit van 18 Maart 1932 (Publicatie
blad 1932 No. 26).

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Om te verhinderen, dat wij bij een eventueel
debat langs elkaar heen zullen praten, zou ik de vol
gende vraag willen stellen:

Is het juist, dat in de beschikking van 7 Febru
ari 1949 no. 972 — waaruit de heer Procureur-Ge-
neraal zoeven geciteerd heeft — het volgende voor
komt:
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„Overwegende, dat eind Januari 1949 ter ken
nis van de Procureur-Generaal was gekomen, dat
genoemde veldwachter in tijdelijke dienst voor de
Statenverkiezingen candidaat zou worden gesteld
door de Democratische Partij;

Overwegende, dat meergenoemde veldwachter
in tijdelijke dienst op 31 Januari 1949 vanwege de
Procureur-Generaal door het Plaatselijk Hoofd van
Politie te Willemstad op grond van bovenaangehaal
de order voor de politiekorpsen werd verboden zich
door enige politieke partij candidaat te laten stellen
voor de Statenverkiezingen, c.q. zodanige candida-
tuur te accepteren;”.

Ik meen, dat ik hier citeer een gedeelte van de
beschikking, waarbij het disciplinaire ontslag is ge
geven. Ik zou dit gaarne even bevestigd willen zien,
voordat ik verder , ga.

De heer Mr. Ellis: Inderdaad, Mijnheer de Voor
zitter, maar men doet dan goed met ook te citeren,
hetgeen daarna komt, n.1.:

„Overwegende, dat, af gezien nog van de om
standigheid, dat genoemde veldwachter in tijdelijke
dienst, niettegenstaande zijn uitdrukkelijke verkla
ring tegenover het Plaatselijk Hoofd van Politie te
Willemstad, in strijd met het hem gegeven verbod,
de hierboven vermelde candidatuur heeft aanvaard,”
— dus af gezien daarvan bij de strafbepaling — „het
feit, dat hij niettegenstaande dé drie vorige waar-
schuv/ingen op een openbare vergadering ener po
litieke partij het woord heeft gevoerd, daarbij een
redevoering houdende, welke in haar strekking als
in hoge mate ondisciplinair dient te worden aange
merkt, ten enenmale onverenigbaar moet worden ge
acht met de discipline in de politiekorpsen, terwijl
hierdoor de dienst van de politiekorpsen kan lijden,
en — gezien de zich met de dag toespitsende verhou
dingen tussen de verschillende politieke partijen,
welke haar weerklank vinden in het publiek — de
betrokken politieman niet meer vrij blijft staan te
genover het publiek;”.

Inderdaad staat de hele chronoligische volgorde
in de beschikking, maar, zoals ik het zojuist en thans
voor de tweede maal heb voorgelezen, het College
van Algemeen Bestuur heeft bij het bepalen van de
straf slechts rekening gehouden met de omstandig
heid, dat hier gesproken is op een openbare verga
dering van een politieke partij, en niet met de can
didatuur; dat wordt uitdrukkelijk in de beschikking
uitgesloten. Ik kan niet anders doen dan dit letter
lijk citeren.

De heer Mn Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De geachte Bestuursgemachtigde is begonnen

met. te releveren, dat het de, eerste keer in de ge
schiedenis zou zijn, dat het Bestuur zich moet ver
weren tegen een interpellatie. Ik voel het woord
„verweren” als een beetje ongelukkig aan, want
een interpellatie heeft ten doel inlichtingen te krij
gen en niet direct een verweer te vernemen. Maar nu
ik verder heb kennis genomen van de inlichtingen,
zoals die zijn gegeven, ben ik inderdaad geneigd dit
enigszins te beschouwen als een verweer, want de
strekking daarvan is~ inderdaad defensief.

Het woord „ontslag” — daar is een kleine op
merking op gemaakt — staat in de beschikking; er
staat daarin zonder meer .................  wordt ontslag
verleend.......... ”. Dat is dus op zich zelf al niets bij
zonders. De Procureur-Generaal is uitvoerig bezig
geweest met de vraag over de rechtmatigheid van
dat ontslag en hij heeft daar literatuur voor aange
haald uit onze jurisprudentie ten aanzien van de
vraag: „Kon dat ontslag rechtmatig worden gege
ven?”. Maar, Mijnheer de Voorzitter, wij zijn geen
rechtscollege. Hier is, voor zover ik weet, nog hele
maal niet aan de orde of dit ontslag rechtmatig of
onrechtmatig was. Trouwens moet ik hier tevoren
onmiddellijk en met nadruk vaststellen, dat het de
bevoegdheid en de plicht van de Staten is, toezicht
te houden op de handelingen van het Bestuur, niet
alleen met betrekking tot de rechtmatigheid maar
ook — en zeer zeker ook—  met betrekking tot hun
doelmatigheid. Indien dus even zou moeten worden
aangenomen, dat dit ontslag volkomen rechtmatig
zou zijn, zou het toch heel goed kunnen gebeuren,
dat de Staten zouden zeggen: maar in de gegeven
omstandigheden vinden wij dat toch niet verstandig
en hebben wij daar kritiek op. Dit is nu eenmaal de
dagelijkse taak van de Staten. Bij duizend-en-een din
gen, die het Bestuur rechtmatig doet, hebben de
Staten aanmerking en het is hun dure plicht kritiek
te leveren, ook ten aanzien van beleidskwesties en
niet alleen ten aanzien van rechtmatigheidskwesties.
Het is volkomen juist, dat, aannemende, dat er hier
reden was om te straffen, het verder ten aanzieh van
de rechtmatigheid voor ons niet van belang is of de
straf moet zijn een berisping, een ontslag of een van
de negen andere straffen, die zijn opgenoemd in het
betreffende besluit. Dat is inderdaad juist. Maar,
voor wij ons gaan verdiepen in de rechtmatigheid
van het ontslag, moeten wij even vaststellen, dat de
Staten het recht en de plicht hebben ook buiten de
rechtmatigheid te oordelen. Wanneer het Bestuur
iets doet —, al is het daartoe bevoegd — dat naar
het oordeel van de Staten niet in het algemeen be
lang is, dan hebben de Staten het recht en de plicht
daarop kritiek te laten horen.

■Het is niet mijn bedoeling, om juist over de



.360 —

rechtmatigheid van het ontslag te spreken. Daarom
heb ik eerst die vraag gesteld, om te verhinderen,
dat wij — tenminste voorzover ik daarbij betrokken
ben — langs elkaar zouden heen praten. Het is niet
mijn bedoeling de rechtmatigheid van het ontslag
hier in het geding te brengen. E r bestaat een zekere
bevoegdheid en hoe men daar verder over wil den
ken, laat ik buiten beschouwing. Het is mijn bedoe
ling niet aan de Staten de vraag voor te leggen: Was
dit ontslag onrechtmatig? Mijn bezwaar gaat zelfs
niet tegen het ontslag. Myn bezwaar gaat tegen iets
heel anders en dat heeft de heer Procureur-Generaal
ook wel gevoeld bij het verweer, nl. niet tegen de
vraag of de heer Rosario op een openbare vergade
ring een speech hoxidt, terwijl hem dit kort tevoren
verboden was of iets van dien aard; mijn bezwaar
gaat uitsluitend tegen het feit, dat de Procureur-
.Generaal bij monde van het Plaatselijk Hoofd van
Politie in het algemeen verboden heeft, dat de be
trokken persoon Rosario — en blijkbaar ook ande
ren — zich candidaat zou laten stellen voor de Sta
ten. De Procureur-Generaal heeft dat zeer wel ge
voeld, want hij is begonnen met een uitvoerig be
toog over beperkingen van grondrechten, concxxrren-
tiebeding enz.

Mynheer de Voorzitter. Indien het mogelijk zou
zijn aan een politie-ambtenaar te verbieden, dat hij
zich candidaat stelt voor de Staten, dan zijn wij daar
mee nog lang niet uitgepraat; dan is het nog de
Vlaag, ,of men in de gegeven omstandigheden een
dergelijke houding kan appreciëren en in het alge
meen belang acht ja of neen. De Procureur-Generaal
heeft uitvoerig gesproken over concurrentiebeding,
waarbij twee particulieren zich zelf heel dikwijls be
perken ten behoeve van elkaar. Dat kan natuurlijk
ook voorkomen bij een arbeidsovereenkomst, maar
in dit geval is er geen arbeidsovereenkomst, want
het betreft hier publiekrechtelijke verhoudingen; wij
hebben hier wel degelijk de Overheid als Overheid
t^enover de veldwachter en niet twee vrijstaande
partijen tegenover elkaar. Toch geloof ik, dat de
Procureur-Generaal zelfs in dat betoog, ofschoon
het dus aan de verdere argumenten van mij van zo
dadelijk niet veel af zal doen, de plank heeft mis
geslagen. H et is inderdaad juist, dat men zich in een
concurrentiebeding kan beperken ten aanzien van
zijn rechten, ook zyn grondrechten. Maar —  en
nu wil ik de jimisten onder ons de volgende vraag
stellen — als er in een civiel contract — een arbeids
overeenkomst — zou staan, dat partij A zich ver
bindt >.om niet te gaan stemmen, .dan geloof ik wel,
.dat ieder jurist het er over eens zal zijn, dat een
dergelijke clausule wegens strijd met de openbare
orde m etjg  zou zyn. Ik kan .dat niet bewyzen, .omdat

dergelijke dingen nu eenmaal niet alledaags voorko
men, maar ik geloof wel, dat ieder juridisch voelend
mens het met mij eens zal zijn, dat men niet kan
treden in dergelijke publiekrechtelijke zaken, die zo
ver gaan als het kiesrecht. Men moet niet vergeten,
dat het kiesrecht in wezen toch ook een plicht is
van de burger, een plicht om tezamen een vertegen
woordigend college samen te stellen. Wanneer men
dus zou zeggen: één van de voorwaarden van in
diensttreding van het politiepersoneel is, dat men
het passief kiesrecht prijs geeft, dan geloof ik wel,
dat iedereen het met mij eens zal zijn, dat deze clau
sule, als wij dit door een civielrechtelijke bril bekij
ken, nietig zou zijn. Het is, geloof ik, wel de alge
meen aanvaarde mening, dat men grondrechten —
fundamentele rechten schijnt men tegenwoordig als
benaming te gebruiken — van Overheidswege kan
beperken, maar niet kan ontnemen zonder in strijd
te komen met de constitutie, die die grondrechten
toekent. Wanneer men a priori tegen iemand zegt:
U moogt niet gebruik maken van Uw passief kies
recht, Mijnheer de Voorzitter, dan voel ik, dat hier
iets onrechtmatigs gebeurt. Maar ik wil hier de
kwestie van onrechtmatigheid niet stellen; ik voel
in ieder geval, dat hier iets verkeerds gebeurt, want
als de wetgever zich de moeite geeft aan te wijzen,
welke functies van personen a priori niet verenigbaar
zijn met de functie van Statenlid, dan lijkt het mij
toch wel vérgaand, indien het Hoofd van Politie
daar een categorie aan toevoegt. Ik vraag mij dan
af: waarom zal straks de inspecteur der belastingen
daaraan niet toevoegen, dat de douanerbeambten
geen passief, geen actief kiesrecht hebben. Ik geloof,
dat, ofschoon ik ervan overtuigd ben, dat het on
rechtmatig is, hier in ieder geval de beleidskwestie
wel zo zwak staat, dat er heel weinig mensen zullen
zijn, die de juistheid zullen kunnen verdedigen om
in het algemeen — let wel: in het algemeen — te
verbieden, dat de veldwachters zich candidaat zul
len laten stellen voor de Staten.

Ik kan ook niet voelen, dat het zich candidaat la
ten stellen, beslist móet medebrengen, dat de man
zijn plicht als veldwachter of als politieambtenaar
niet goed zal doen, omdat hij zijn integriteit zal ver
liezen, of dat hij de reputatie van het politiekorps
in gevaar zal brengen. Ik kan mij voorstellen, dat
het gebeurt; maar dan moet het ook eerst gebeuren,
.Mijnheer .de Voorzitter. Dan moet er inderdaad ook
eerst iets voorvallen, waaruit blijkt, dat deze man be
wezen heeft zijn .onpartijdigheid te hebben verloren of
iets van dien aard. Maar men kan niet van tevoren
zeggen: U mag onder geen enkele omstandigheid
zich candidaat laten stellen voor de Staten. Ik geloof,
dat dat wel evident is en ook de Procureur-Generaal
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voelde het wel enigszins zo. Vandaar dat hij zo voor
zichtig gepoogd heeft het verbod, om zich candidaat
te laten stellen, eigenlijk uit de kwestie te écarteren.
Het is evenwel een overweging van het ontslag;
daar kan men niet aan ontkomen. Er staat uitdruk
kelijk in de beschikking: „Overwegende, dat hij dat
en dat heeft gedaan.”. Nu kan men, wat mij betreft,
daaraan toevoegen, dat de betrokken persoon aan
vankelijk had beloofd, dat hij zich daaraan zou hou
den, maar dat doet ten aanzien van de kwestie op
zich zelf weinig af. Het blijft bestaan, dat n.m.m.
een algemeen verbod — zonder dat er rapporten of
klachten zijn, dat de betrokken persoon zijn onaf
hankelijkheid verliest of de dienst schaadt of iels
van die aard — om zich candidaat te laten stellen
voor de Staten, onrechtmatig is. Hoe dit ook zij ik
geloof wel, dat iedereen het met mij eens zal zijn,
dat het in ieder geval een heel moeilijk te verdedigen
verbod zal zijn. Zelfs op die grond hebben de Staten
als vertegenwoordigend college het volste recht
daarop kritiek uit te oefenen. Nogmaals: dit is geen
rechtscollege. Wanneer de betrokken persoon de
rechtmatigheid of onrechtmatigheid van zijn ontslag
zal willen vastgesteld zien, zou hij het op een andere
manier moeten doen. Hier zijn wij in een vertegen
woordigend lichaam, dat nogal met politiek te ma
ken heeft en dat dus ook moet toezien, dat de poli
tieke zeden zo zuiver en zo volledig mogelijk recht
wedervaren.

De consequentie van de houding van het Be
stuur zou zijn. Mijnheer de Voorzitter, dat men ook
andere ambtenaren, die bijzondere verplichtingen
hebben, zou moeten beperken. Persoonlijk voel ik bv.
helemaal niet, waarom het verstandig zou zijn — ik
noem het woord verstandig even om de beleidskwes
tie aan te halen — om aan een veldwachter — een
veldwachter in tijdelijke dienst — te verbieden po
litiek bezig te zijn in deze zin, dat hij zich candidaat
laat stellen, terwijl het hoofd van politie in het twee
de district of op het eiland Saba zich wel candidaat
mag laten stellen. Ik heb er geen bezwaar tegen, dat
zij zich candidaat laten stellen, Mijnheer de Voorzit
ter, begrijp mij goed; integendeel, ik vind het vol
komen logisch en nuchter, dat deze veldwachter rus
tig zich candidaat kan laten stellen, zonder dat het
hem verboden was dat te doen. Indien hij op de een
of andere wijze orders overtreedt, of zijn dienst niet
goed verricht of wat-dan-ook, kan men gaan straf
fen. Maar ik wil eerst zien, dat er feiten zijn — en
niet eerst een algemeen verbod — en dan pas een
disciplinaire bestraffing komt. Mijn bezwaar gaat
dus niet tegen het ontslag op zich zelf en ik zal dus
ook niet treden in de overwegingen tot dat ontslag.
Mijn bezwaar gaat zeer specifiek tegen het feit, dat

er op 31 Januari 1949 een verbod is geweest namens
de Procureur-Generaal te Willemstad aan bepaalde
politieambtenaren, dat zij zich niet candidaat mogen
laten stellen voor de Staten. Tegen een dergelijk
verbod moet ik overwegende bezwaren hebben; per
soonlijk heb ik ook bezwaren op grond van de recht
matigheid, maar in ieder geval, als men dat niet te
berde wil brengen, blijft toch nog altijd de doelma
tigheid bestaan. Waar gaan wij heen, wanneer een
gouvernements-orgaan voor zijn ondergeschikten
kan bepalen, hetgeen de wetgever eigenlijk moet be
palen en heeft bepaald? Dat is mijn vraag. Waar
gaan wij heen, wanneer de heer Procureur-Generaal
dat ten aanzien van de politie-agenten doet, maar
waar gaan wij heen, wanneer een andere functiona
ris datzelfde doet ten opzichte van zijn ondergeschik
ten, want er zijn meer disciplinaire verhoudingen,
dus is het zeer wel denkbaar, dat ook anderen op
dezelfde wijze een gedragslijn zouden vaststellen —
en daar komt het op neer — die kennelijk in strijd
is met het constitutionele recht — want het bevat
geen beperking, maar een wegneming — om zich te
laten verkiezen in de Staten. Ik ben hiervan zozeer
overtuigd, Mijnheer de Voorzitter, dat ik meen de
Staten te mogen vragen op dit punt zich uit te spre
ken en wel zich afkeurend uit te spreken. Niet dus
over de vraag of dit ontslag er is, maar over de
vraag of het — ik zal niet zeggen rechtmatig —
doelmatig is, dat de Procmeur-Generaal op 31 Ja
nuari 1949 een algemeen verbod aan de politieagen
ten geeft, dat zij zich niet candidaat mogen stellen.
Voor mij is dit evident. Wanneer men zich een ogen
blik in zou denken, wat er zou gebeuren, wanneer
een particuliere baas hetzelfde zou zeggen, zal men
een ten hemel schreiend lawaai horen. Ik wil niet
zeggen, dat iedereen, die in het particuliere bedrijf
zit, helemaal vrij is om te doen en te laten wat hij
wil, maar, wanneer er zo’n evident verbod zou ko
men, geloof ik wel, dat iedereen het er roerend over
eens zal zijn, dat dat toch eigenlijk alle spuigaten
uitloopt. Daarom, Mijnheer de Voorzitter, zal ik da
delijk een ntotie voorstellen, waarin de Staten het
feit afkeureh, dat hier een algemeen verbod is uit
gevaardigd voor de politie-ambtenaren om zich can
didaat te laten stellen. Het lijdt volgens mij geen
twijfel, dat deze handeling uitsluitend, maar dan ook
uitsluitend op de weg ligt van de wetgever, die dan
ook reeds de functie van verschillende categorieën
onverenigbaar heeft verklaard met het Statenlid
maatschap.

Ik meen echter, dat het nuttig kan zijn te zien,
wat de andere heren hieromtrent hebben op te mer
ken en ik zal dus deze motie, die ik in petto heb,
nog even vasthouden.
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De heer Mr. Smeets: Ik wil 'even een korte opr
merking maken, Mijnheer de Voorzitter. Ik heb met
genoegen geluisterd naar hetgeen de heer Procu-
reur-Generaal en met evenveel genoegen naar het
geen de heer Van der Meer naar voren heeft ge
bracht. Van beide kanten —- moet ik zeggen — heb
ben de heren de zaak zeer duidelijk en zeer helder
gesteld. Ik geloof echter, dat geen van beide hele
maal gelijk heeft. Ik ben van mening, dat men de
zaak zo moet zien; een algemeen verbod om zich
verkiesbaar te laten stellen voor de Staten, is vol
gens mij in strijd met de wet, omdat de wet zeer
nauwkeurig regelt wie niet het passief kiesrecht
hebben. Aan de andere kant kan het algemeen be
lang zeer wel meebrengen, dat bepaalde politieke
handelingen door een ambtenaar — ik zeg ambte
naar, dat is nog ruimer dan politieagent — worden
verboden. Men moet het dan ook zo zien, dat eerst,
wanneer die ambtenaar handelingen verricht, welke
geacht moeten worden zodanig in te druisen tegen
de functie, die hij heeft en tegen het werk, dat hij
moet verrichten, het ogenblik gekomen is, dat de
Overheid moet ingrijpen en hem ontslag verlenen
of andere straffen toepassen. Maar ik meen ook, dat
een algemeen verbod, waardoor aan een bepaalde
categorie het passief kiesrecht ontnomen wordt, niet
mogelijk is.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. In aansluiting op hetgeen de heer Smeets
heeft gezegd, zou ik willen vragen of het juist is,
dat ik gehoord heb, dat de heer Procureur-Generaal
zoeven heeft aangevoerd, dat hij persoonlijk geen
voorstander is van de vérgaande opvattingen van de
heren Buys en Struycken, nl. datfde grondrechten
zelf niet mogen worden aangetast. Ik zou gaarne ver
nemen of ik dat goed gehoord heb.

De heer Mr. Smeets: Ik wil nog even iets toe
voegen aan hetgeen ik zoeven gezegd heb, Mijnheer
(ie Voorzitter. Volgens mij heeft de Overheid wel het
recht, om, wanneer een politieke partij zodanige
doelstellingen heeft en zodanige politiek bedrijft,
dat het onmogelijk geacht kan worden, dat een amb
tenaar tegelijkertijd zijn functie uitoefent en lid van
die partij is, een verbod kan geven om lid van die
partij te zijn. Dat is dan niet een algemeen verbod,
maar een verbod om van een bepaalde partij lid te
zijn.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De korpsorder, waar meer dan eens over is
gesproken, is, voorzover ik dat oppervlakkig kan
zien, vrij goed geformuleerd; ik kan dat niet in alle
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details bevestigen, want zoveel tijd heb ik er niet
aan besteed. Ik zou mij daar persoonlijk ook zeer
wel mee kunnen verenigen. Met hetgeen hier gezegd
wordt, nl. dat men als politieagent niet zodanig po
litiek actief kan zijn, dat de dienst er onder kan lij
den, dat de indruk kan worden gewekt, dat gebruik
gemaakt wordt van zijn macht, dat de betrokken
politieman niet geheel vrij blijft staan enz., ben ik
het allemaal roerend eens. Wanneer zoiets dus voor
komt, zal ik de laatste zijn om te zeggen, dat het
niet verstandig is van het Bestuur om te straffen
of in te grijpen. Ik wil hier nog aan toevoegen, dat
deze order echter niet zover gaat; deze order zegt
niet, dat iemand geen candidaat mag zijn voor de
verkiezingen; deze order zegt ook niet, dat een po
litieagent niet op een openbare vergadering mag
spreken. E r staat alleen in, dat hij in het openbaar,
in uniform gekleed, niet rechtstreeks aan enige po
litieke actie mag deelnemen. Ik herhaal, dat ik mij
met het feit, dat er orders bestaan, zeer wel kan ver
enigen en zo op het eerste gezicht moet ik zeggen,
dat deze order van blijvende aard, die meer dan eens
is aangehaald, ook gezond is. Maar mijn bezwaar is,
dat het nu niet meer gaat over deze order, maar over
heel iets anders.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou in de eerste plaats naar aanleiding van de na
dere vragen willen opmerken, dat die geheel buiten
de drie vragen, waarvoor het Bestuur is uitgenodigd
vanavond antwoord te geven, omgaan. De eerste
vraag is of het bekend is, dat er ontslag is verleend,
de tweede, op welke gronden en krachtens
welke bevoegdheid en de derde, of er een al
gemene gedragslijn bestaat. Bovendien nog de vra
gen, die daaruit mochten voortvloeien, maar geen
vragen, die daarbuiten staan.

Hier is een ontslag verleend op grond
van het houden van een speech op een open
bare vergadering van een politieke partij. Uit
drukkelijk en met zovele woorden staat er in,
dat dit ontslag niet wordt verleend vanwege de can-
didatuur. Wanneer men dan toch gaat zeggen: ik
heb het alleen over de candidatuur, dan weet ik niet,
■wat men wenst. Of wenst men, dat ik het hele be
toog nogmaals houd? Ik kan het niet duidelijker zeg
gen dan door te quoteren uit de beschikking. E r is
uitdrukkelijk overwogen, dat het ontslag alleen ver
leend is op grond van het houden van een speech.
E r staat in, dat, afgezien van de candidatuur, het
feit, dat hij een speech heeft gehouden, onverenig
baar is met zijn politieambt. Ik zal, alhoewel ik wel
licht Uw geduld op de proef stel. Mijnheer de Voor
zitter, andermaal deze passage voorlezen, omdat het



363

schijnt, dat deze passage wel in zeer grote mate
moeilijk te begrijpen is. Deze passage luidt: „Over
wegende, dat, afgezien'nog van de omstandigheid,
dat genoemde veldwachter in tijdelijke dienst, niet
tegenstaande zijn uitdrukkelijke verklaring tegen
over het Plaatselijk Hoofd van Politie te Willem
stad, in strijd met het hem gegeven verbod, de hier
boven vermelde candidatuur heeft aanvaard,” — dus
af gezien van dit feit; duidelijker Nederlands bestaat
er niet. Mijnheer de Voorzitter — „het feit, dat hij
niettegenstaande de drie vorige waarschuwingen, op
een openbare vergadering ener politieke partij enz.
enz.”. Indien men nog blijft zeggen, dat de candida
tuur de grondslag is geweest voor het ontslag, dan
geloof ik, dat dit niet meer serieus debatteren is.
Ik wil dus beginnen met aan te tekenen, dat het hier
gevraagde in de richting, waarin thans de vragen
worden gesteld, buiten de gestelde vragen staat en
nogmaals met klem aantekenen, dat het ontslag is
verleend enkel en alleen op grond van de politieke
speech. Maar over de candidatuur.......

De Voorzitter: Mag ik U even in de rede val
len, Mijnheer de Bestuursgemachtigde. Ik wil even
Uw aandacht vestigen op het slot van de brief van
de Staten aan het Bestuur: „....... alsmede op alle
vragen, die naar aanleiding van de te geven ant
woorden zullen worden gesteld.”. U had zich dus
ook moeten voorbereiden op vragen, die niet speci
fiek in de brief gesteld zijn.

De heer Mr. Ellis: Ik zal daar dan ook op ant
woorden, Mijnheer de Voorzitter, maar ik teken al
leen aan, dat deze kwestie buiten het ontslag staat.
Ik zal daarop antwoorden en ik was ook voorne
mens om daarop te antwoorden.

De heer Jonckheer heeft mij gevraagd om te be
vestigen, dat ik persoonlijk geen voorstander beu
van de vérgaande leer van de heren Struycken en
Buys. Ik heb dat gezegd en dat is ook juist: ik ben
daar persoonlijk geen voorstander van. Hier is ook
niet een heel kiesrecht ontnomen; hier is ontnomen
een bepaalde uiting van een kiesrecht, nl. om zich in
deze politieke strijd candidaat te laten stellen voor
een politieke partij. Nogmaals: in deze politieke
strijd, waarin — zoals ik reeds zeide — de verhou
dingen zich met de dag toespitsen. Ik zou daaraan
willen toevoegen: in deze politieke strijd, waarbij ten
aanzien van de candidaten over en weer persoonlijke
beledigingen, persoonlijke scheldpartijen en felhe
den niet van de lucht zijn. In deze politieke strijd
verliest het publiek het vertrouwen in de politie,
als politie-ambtenaren candidaat kunnen zijn van de
politieke partijen. En daarom is deze uiting van het

grondrecht, van het kiesrecht, nl. het p^issief kies- ■
recht, in deze politieke strijd verboden. Dit is ge
beurd op grond van dezelfde korpsorder.

Nu ben ik het niet eens met de opmerking van
de heer Van der Meer, dat men moet wachten tot de
politie zijn integriteit verliest of zelfs ook maar in
het gedrang laat komen. Men moet niet wachten tot
men corruptie heeft; deze order had dan geen zin.
Deze order is er om het verlies van integriteit, het
verlies van vertrouwen van de burgerij in deze inte-
giiteit te voorkomen.

Dan is tenslotte nog opgemerkt, dat de korps
order niet beoogt het spreken op politieke vergade
ringen, doch slechts het spreken in uniform. Ook
dit is onjuist. Mijnheer de Voorzitter. Krachtens het
sub 1 gestelde is verboden iedere handeling, waar
de dienst onder kan lijden of waardoor de betrokken
politieman als zodanig niet geheel vrij blijft staan
tegenover' het publiek.

Er is gewezen op de omstandigheid, dat het
plaatselijk hoofd van politie ,4n het tweede district
en op een van de Bovenwindse eilanden wèl een can
didatuur hebben mogen accepteren. Ik heb dit ook
reeds bij mijn eerste betoog gezegd. Mijnheer de
Voorzitter, deze korpsorder geldt alleen voor de le
den van de korpsen; onder deze korpsorder valt dus
niemand, die geen lid is van de korpsen. Noch het
plaatselijk hoofd van politie in het tweede district,
noch het plaatselijk hoofd van politie op St. Eusta-
tius is lid van een van deze korpsen. Zij vallen dus
in het geheel niet onder deze bepalingen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De Procureur-Generaal heeft mij er niet van
kunnen overtuigen, dat de kwestie van het verbod
om zich candidaat te stellen niet tot het onderwerp
zou behoren. Niet alleen toch is dit tweemaal in de
beschikking tot ontslag overwogen, niet alleen is het
mede een motief voor het ontslag, want er staat,
dat „afgezien nog” daarvan, dit en dat nog gebeurd
is; ik geloof, dat men als er staat „afgezien nog”,
alleen maar even en passant een bijmotivering wil
releveren en anders niet en zeker niet, als men het
buiten spel wil zetten, want als men het buiten spel
wil zetten, begrijp ik niet, waarom het tweemaal in
dezelfde beschikking voorkomt. Bovendien is hier
van tevoren gevraagd naar de gedragslijn en dit is
een gedragslijn ten opzichte van alle politieambtena
ren.

De Procureur-Generaal heeft bezwaar om te
zeggen: ik wil eerst een feit afwachten en daarna
ingrijpen. Mijnheer de Voorzitter, wij zijn hier aan
het spreken niet ik, ik spreek alleen maar over
het verbod, maar de Procureur-Generaal is aan het
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spreken — over een disciplinaire straf en het is nu
eenmaal een feit, het is nu eenmaal een goede rechts
gewoonte — laat ik het zo zeggen — dat men niet
kan straffen, voordat er feiten zijn om te straffen
en dat men met name een disciplinaire straf niet
uitsluitend mag opleggen omwille van preventie, om
de toekomst te herinneren. Het is nu eenmaal een
straf en straf is nu eenmaal vergelding van schuld;
er moet eerst enige schuld zijn en dan pas — geloof
ik — kan men gaan spreken over disciplinaire straf
fen. Wanneer men dus de stelling huldigt, dat men
met het oog op de toekomst en uitsluitend met het
oog op de toekomst reeds wil gaan straffen, dan ge
loof ik, dat in disciplinair opzicht het hek van de
dam zou zijn en dat niemand meer weet, wat hem
boven het hoofd hangt.

De heer Statim Muller: Mijnheer de Voor
zitter. Ik wil mij niet mengen in het debat
over de rechtmatigheid van de dienstorder van
de Procureur-Generaal. Ik wil U slechts het
een en ander mededelen in verband met het ont
slag. Ik heb Rosario bij mij laten komen en hem uit
voerig uitgelegd, dat het wat mij betreft in zijn geval
niet ging over zijn grondrecht, maar over zijn acti
viteit als spreker op propagandavergaderingen van
zijn partij en over het trotseren van een dienstorder
van de Procureur-Generaal. Over het algemeen iet
wat clementer aangelegd dan de Procureur-Gene
raal, wenste ik hem niet bij de eerste overtreding
de zwaarste straf opgelegd te zien. Maar hij bleef
halsstarrig zyn interpretatie van hetgeen hem al of
niet onvrij zou maken tegenover het publiek stel
len tegenover* die van zijn hoogste chef. Hij verklaar
de, dat hij, als hij in uniform is, geen partijen kent.
Ik wees hem erop, dat zulks wat hem betreft wel
waar kon zijn, maar dat de order niet voor hem al
leen uitgevaardigd is maar voor allen. Hij bleef bij
zijn interpretatie. Ontslag moest wel volgen, want,
zou het aan elke agent vrij staan zijn interpretatie
te stellen tegenover die van zijn chef, dan zou het
gezag op bedenkelijke wijze ondermijnd worden.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik wil thans mijn motie indienen, welke luidt
als volgt:
„DE STATEN VAN DE NEDERLANDSE ANTILLEN,

Géhoord de inlichtingen verstrekt door het Be
stuur in verband met het ontslag van de veldwach
ter in tijdelijke dienst J. B. Rosario;
Overwegende:

dat blijkens die inlichtingen, de toenmalige Pro
cureur Generaal, Mr. L. C. Kwartsz, bij order van
blijvende aard voor de politiekorpsen, onder meer
heeft vastgesteld:

„I. Het is aan het personeel van de Korpsen
Militaire Politie Troepen, Burgerpolitie en Veld-
wacht, alsmede aan dat der hdlppolitie verboden, aan
enige politieke actie rechtstreeks deel te nemen, of
daaraan rechtstreeks steun te verlenen, indien:
a. de dienst daaronder kan lijden;
b. enz.
c. de betrokken politieman als zodanig niet geheel

vrij blijft staan tegenover het publiek.”
voorts dat op 31 Januari 1949 vanwege de Pro

cureur-Generaal door het Plaatselijk Hoofd van Po
litie te Willemstad op grond van bovenaangehaalde
order voor de politiekorpsen aan genoemde veld
wachter in tijdelijke dienst werd verboden zich door
enige politieke partij candidaat te laten stellen voor
de Statenverkiezingen c.q. zodanige candidatuur te
accepteren;

dat meerbedoelde order van blijvende aard ge
nerlei beperking bevat van het recht zich candidaat
te laten stellen voor de Statenverkiezingen c.q. zo
danige candidatuur te accepteren;

dat toch onder het zich candidaat stellen voor
de Staten danwel het aanvaarden van zodanige can
didatuur de dienst, verricht door een lid van het po-
litie-personeel, geenszins behoeft te lijden;

dat daardoor ook geenszins blijkt, dat de betrok
ken politieman als zodanig niet geheel vrij blijft
staan tegenover het publiek;

dat de wetgever heeft geregeld, welke functies
incompatibel zijn met het Statenlidmaatschap en dat
het niet op de weg van het Bestuur ligt daaraan ei
genmachtig uitbreiding of beperking te geven;

da.t de v/etgever de functie van politieambte
naar niet a priori onverenigbaar heeft geacht met
het Statenlidmaatschap en dat het passief kiesrecht
een constitutioneel recht vormt;

dat ongetwijfeld ter verzekering van de integri
teit en de reputatie der politie ervoor gewaakt dient
te worden, dat de dienst niet onder enige politieke
activiteit van het politiepersoneel zal lijden en dat
het politiepersoneel als zodanig geheel vrij blijft
staan tegenover het publiek;

dat het een discretionaire bevoegdheid van het
Bestuur is te oordelen óf de dienst nadeel lijdt, dan
wel de onpartijdigheid verloren is;

dat echter deze discretionaire bevoegdheid niet
aldus gebruikt mag worden, dat a priori verboden
wordt om van het passief kiesrecht gebruik te ma
ken;

dat dit laatste ook geenszins de strekking is
van de voormelde order van blijvende aard, vermits
deze omtrent Statencandidatuur in het geheel niets
zegt en zelfs verbiedt „in het openbaar in uniform
gekleed” aan enige politieke actie op rechtstreekse
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wijze deel te nemen, of daaraan hulp of steun te
verlenen”, aldus kennelijk niet ieder politiek optre
den (met name in burgerkledij) verbiedt;

VERKLAREN AF TE KEUREN  als in strijd
met het bij de Staatsregeling toegekende passief
kiesrecht, het op 31 Januari 1949 vanwege de Pro-
ciu-eur-Generaal door het Plaatselijk Hoofd van Po
litie te Willemstad aan de veldwachter in tijdelijke
dienst J. B. Rosario gegeven verbod, om zich door
enige politieke partij candidaat te laten stellen voor
de Statenverkiezingen c.q. zodanige candidatuur te
accepteren;

BESLUITEN  deze motie ter kennis te brengen
van het Bestuur;
en gaan over tot de orde van de dag.”.

De heer Dr. Da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb met grote belangstelling gezien, hoe
het onderwerp van vanavond langzamerhand in een
richting is gedraaid, waardoor het enigszins onover
zichtelijk is geworden. Deze onoverzichtelijkheid
komt zeer sterk tot uitdrukking in de voorgelezen mo
tie, waarvan ik geen kennis heb genomen, waarover
ik mij uiteraard onmogelijk a bout portant kan 'u it
laten en mij zeker niet wens uit te laten na de stel
lige uitlatingen van de heer Procureur-Generaal, dat
het ontslag, waarover in de overwegingen bij herha
ling wordt gesproken, uitdrukkelijk niet gebaseerd
was op de candidaatstelling van de heer Rosario.

Mijnheer de Voorzitter. Ik heb niet het minste
bezwaar een algemeen debat te houden en in zekere
zin is het verdienstelijk van de heer Van der Meer
zich thans, vier jaren na de totstandkoming ervan,
over die order uit te laten. Het is niet een theore
tisch betoog, dat de heer Van der Meer gehouden
heeft om te komen tot een verzoek aan de Staten
zich uit te spreken over het verbod ener candidaat
stelling; het is inderdaad een betoog, dat verweven
is met het ontslag van de heer Rosario, gezien en
gehoord de overwegingen, die de heer Van der Meer
zelf heeft voorgelezen.

E r is nog een ander pxmt. Mijnheer de Voorzit
ter, dat zeer mijn aandacht heeft getrokken en wel,
dat de heer Van der Meer gezegd heeft, dat hij de
rechtmatigheid van het ontslag niet in het geding
wil brengen en spreekt over de doelmatigheid. Doel
matigheid moeten wij ook in acht nemen, want, wan
neer wij ons a bout portant over deze motie zouden
uitspreken, zouden wij de indruk kunnen wekken,
dat het ontslag onrechtmatig is gegeven, al zeg ik
niet, dat dat uit de woorden van de heer Van der
Meer is af te leiden. Als jurist kan ik het zeer zeker
in algemene zin met de heer Van der Meer eens zijn,
maar hij vergeet, dat de heer Procureur-Generaal

met zoveel woorden heeft gezegd, dat in deze tijd
— en daarmee komen wij volkomen uit de algemene
spheer en de theoretische stelling van de heer Van
der Meer —, gezien de toegespitste verhoudingen,
aan een bepaald deel van de korps of aan korpsen
de candidaatstelling is verboden.

Mijnheer de Voorzitter, dit zijn finesses, die —
en dat zal de heer Van der Meer mij onmiddellijk wil
len toegeven — niet a bout portant kunnen worden
behandeld zonder dat de normale parlementaire ge
dragslijn wordt in acht genomen, t.w. dat men ken
nis krijgt van stukken van dergelijk important be
lang. Ik zou het zeer gewaardeerd hebben, indien
ik op dit moment het stuk voor mij had. Ik heb ge
tracht vlug enkele overwegingen op te schrijven,
maar, helaas, de snelheid, waarmee deze zaak is
voorgelezen, is groter dan de vaardigheid, waarmee
ik mijn potlood hanteer. De heer Van der Meer is
op het ogenblik zo vriendelijk mij dit stuk te geven.
Mijnheer de Voorzitter, maar, aangezien wij hier
spreken over grondrecht en de fijne verschillen moe
ten beoordelen en ik aan het woord ben — wederom
zou ik geapprecieerd hebben, indien ik dit stuk had
gekregen, voordat ik het woord had genomen — kan
ik onmogelijk tegelijkertijd lezen en het woord voe
ren.

De heer Van der Meer heeft uitdrukkelijk ge
zegd, dat hij de rechtmatigheid van het ontslag in
het geheel niet in het geding wil brengen en ook,
dat het niet in zijn bedoeling ligt zelfs omtrent de
rechtmatigheid te spreken, want, dat zijn bezwaar
tegen heel iets anders gaat; niet tegen het feit, dat
de heer Rosario een speech heeft gehouden, maar
tegen het feit, dat het in het algemeen verboden is,
dat de betrokken persoon zich candidaat heeft laten
stellen. Dat is een kleine finesse. Mijnheer de Voor
zitter, die uit het betoog van de heer Procureur-Ge
neraal volstrekt niet voortvloeit. In ieder geval
heeft de heer Van der Meer gezegd, dat hij zich hele
maal niets aantrekt van de kwestie van rechtmatig
heid, maar dat hij zich baseert op de doelmatigheid.
De heer Procureur-Generaal heeft gezegd, dat de
doelmatigheid, die bij die maatregel heeft voorgeze
ten, was, dat de candidaatstelling op dit moment in
strijd werd geacht met de plichten, die een politie
man op dit moment moet volbrengen. Dit is een
punt, waarop de heer Van der Meer niet verder is
ingegaan; hij heeft zich slechts in het algemeen uit
gesproken.

Ik zou U dus willen verzoeken. Mijnheer de Voor
zitter, de leden althans in de gelegenheid te stellen
zich over deze interpellatie te beraden te r bevorde
ring van de goede gang van zaken. Deze kwestie is
niet zo eenvoudig. Ik spreek mij niet uit tegen deze
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motie, ik zeg alleen: op dit moment heb ik enige tijd
nodig — het kan een dag zijn, het kan een uur of
vijf, zes zijn — om mij over elke stap, over elke stel
ling, die hier geponeerd wordt, te  beraden.

Mijn tweede verzoek is de algemeen gestelde
kwestie dan ook te behandelen los van het geval-
Rosario. Daar niet gesproken wordt over het ont-
slag-Rosario, noch de rechtmatigheid daarvan in het
geding is, moeten wij de zuivere houding aannemen
door het besluit of die order te bespreken, alleen
voor wat betreft het algemeen verbod voor een be
paalde groep om zich candidaat te laten stellen.

Terwijl de drie punten, waarover de interpella
tie zou lopen — de bekendheid van het Bestuur met
het ontslag, de gronden waarop het ontslag is ge
baseerd, de bevoegdheid van het Bestuur en de al
gemene gedragslijn —, stellig wijzen in de richting
van de mérites van het ontslag, die wij moeten be
oordelen, biedt het vierde punt aanleiding to t verde
re bespreking. Maar voor deze besprekingen hebben
de andere leden het recht om zich te beraden over
de nieuwe punten, die naar voren zijn gebracht. Ik
geloof. Mijnheer de Voorzitter, dat ik hiermee kan
volstaan.

De Voorzitter: Heeft de heer Van der Meer be
zwaar tegen het voorstel van de heer Da Costa Go
mez om de andere leden enige tijd te geven om zich
te beraden?

De heer Mr. Van der Meer: Daar heb ik inder
daad overwegende bezwaren tegen. Mijnheer de
Voorzitter, want ik heb gevraagd — en ik wil het
nog wel eens een keer voorlezen — onder aanhaling
van enige feitelijke punten, die, naar ik wel mag
aannemen, onbetwist zijn, dat de Staten het feit af
keuren, dat er een algemeen verbod is gegeven; ver
der niets. Het woord „ontslag” komt precies één keer
in de motie voor, nl. in de kop, waar gezegd wordt,
dat er inlichtingen over het ontslag zijn gegeven.
Voor de rest wordt het hele ontslag er niet meer bij
gehaald. Ik geloof niet, dat men kan spreken van
„a bout portant”, als wij hier de hele avond een spe
ciale vergadering hebben en inlichtingen horen van
de Gecommitteerde voor Justitie, van de Procureur-
Generaal en van de verschillende leden. Als men dan
zegt: „Ik kan hier a bout portant niet over oorde
len”, dan geloof ik. Mijnheer de Voorzitter, dat wij
moeten ophouden met „to beat around the bush”,
en dat wij onze houding moeten bepalen. Ik zou het
meer appreciëren, wanneer men zonder meer zegt er
tegen te zijn, dan ja, ik zou het eigenlijk liever later
willen doen. E r zijn een hoop dingen, die ik eigenlijk
ook liever later zou willen doen, maar er zijn nu een
maal ook altijd dingen, die gedaan moeten worden

op het moment, dat er rijp voor is. Ik heb dan ook
overwegend bezwaar dit langer uit te stellen. Wan
neer er inlichtingen worden gevraagd omtrent de for
mulering, wil ik voor de heren leden, die het willen,
het nog eens voorlezen; zij kunnen er ook een copie
van krijgen. Die copie heb ik niet eerder kunnen ver
strekken om de heel eenvoudige reden, dat ik van
tevoren niet wist, in welke richting de besprekingen
zouden gaan. Om een klein voorbeeld te noemen;
ik had meer op schrift gesteld, maar, gezien de be
sprekingen, heb ik er enige alinea’s uitgeschrapt.
Dat bewijst al, dat men niet van tevoren kan zeggen,
hoe de motie zal luiden, omdat dat natuurlijk af
hangt van de inlichtingen, die men ter vergadering
krijgt. Ik zie er dan ook niets vreemds en niets on
gewoons in, wanneer ik hierover vanavond een be
slissing vraag.

De heer C. W. J. JoncJcheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik zou mij graag willen aansluiten bij het
voorstel van de heer Dr. da Costa Gomez, om mij
over dit voorstel te kunnen beraden. Deze zaak is
van te groot belang — het gaat hier om afkeuring
van het beleid van het Bestuur — om mij uit te laten
over een motie, die ik niet gezien heb en die — geloof
ik — anderhalve bladzijde lang is. Daar kan ik mij
niet zonder meer over uitlaten.

Ik wil nog even op het volgende terugkomen.
Mijnheer de Voorzitter. Ik weet niet, wat de heer
Van der Meer bedoelt met „een algemeen verbod om
zich candidaat te stellen”, want uit de beschikking
en uit hetgeen ik van de heer Procureur-Generaal
heb vernomen, gaat het om een verbod aan een be
paald persoon. In dat opzicht is het derhalve geen
algemeen verbod. E r staat: „... dat meergenoemde
veldwachter in tijdelijke dienst vanwege de Procu
reur-Generaal door het Plaatselijk Hoofd van Politie
op grond van bovenaangehaalde order werd verbo
den...”. E r werd dus aan deze veldwachter verboden
en niet aan de veldwachters in het algemeen. Dat is
mijn standpunt. Bovendien, als ik de heer Procureur-
Generaal in zijn nader betoog goed begrepen heb,
zegt hij, dat hij inderdaad geen voorstander is van
het beperken van de grondrechten zelf, maar dat hij
de wijze, waarop deze veldwachter in een openbare
vergadering van een politieke partij deze candida-
tuur geaccepteerd heeft, als een uiting in strijd met
de discipline beschouwt. Als ik dus voorshands over
deze motie van de heer Van der Meer zou moeten
stemmen, zal ik pertinent tegenstemmen, maar als
de heer Van der Meer mij de gelegenheid biedt deze
motie nader te bekijken, is het mogelijk — ik zeg
niet, dat het zo zal zijn, maar is er in ieder geval
een mogelijkheid — dat ik mijn standpunt wijzig.
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Ik kan dat niet van tevoren zeggen, want de motie
is veel te lang, om mij daarover zonder meer uit te
spreken, maar als het móet, zal ik tegen stemmen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou willen vragen, of in de blijvende order voor de
politie, het woord „hulppolitie” genoemd wordt.

De heer Mr. Ellis: Ja, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Dr. Maal: Ik wil dan de volgende vraag
stellen. Mijnheer de Voorzitter. Heeft de district
meester van het 2de district op een politieke verga
dering gesproken of niet?

De heer Mr. Ellis: De districtmeester is geen
hulppolitie. Mijnheer de Voorzitter; hij is plaatselijk
hoofd van Politie. Hij is geen lid van het korps po
litie.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Dan
wordt hier een order gegeven aan een mindere en
niet aan de meerdere. Het Plaatselijk Hoofd van Po
litie mag het politiekorps wel in discrediet brengen,
want hij mag zeggen; jullie mogen niet op een on
afhankelijke partij schieten of: jullie mogen dat niet
doen of wat-het-ook-zij. Het Plaatselijk Hoofd van
Politie van St. Eustatius kan zeggen: jullie moeten
de partij van Cruger of de partij van Maal of van-
weet-ik-wie uit elkaar jagen. Dat, terwijl er nie
mand is, die ter plaatse zijn meerdere is. Een minde
re, die nooit alleen optreedt, maar altijd tezamen met
andere politiemannen, mag echter geen candidatuur
voor het Statenlidmaatschap aannemen. Moet ik het
zo begrijpen, dat een meerdere wel een politie
korps direct, willens en wetens in discrediet mag
brengen, wel op politieke vergaderingen mag spreken
en alles mag doen en laten, wat hij wil, terwijl een
mindere, die die kans niet heeft, dat niet mag? Ik
zou hier gaarne een antwoord op willen hebben. Mijn
heer de Voorzitter.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Of
schoon het lezen van de woorden van de landsveror
deningen en van deze korpsorder op zich zelf al dui
delijk genoeg is, wil ik nogmaals herhalen, dat het
hier niet gaat om de verhouding mindere tot meer
dere, maar dat de leden van de korpsen, derhalve
ook de meerderen — de commandant der militaire
politietroepen is ook lid van het korps — onder de
korpsorders vallen. De districtmeester heeft echter
als zodanig bevoegdheden op het gebied van burgerlij
ke stand, op dat van de politie en ook op ander gebied.
Districtmeesters en Ondergezaghebbers zijn geen le
den van de korpsen en behoren niet tot de hulppo

litie. Zij vallen niet onder deze P.B.’s en niet onder
deze order. Dit heeft met een verhouding meerdere-
mindere niets te maken; zij staan buiten de korpsen.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Heeft
het Plaatselijk Hoofd van Politie op St. Eustatius en
die in het tweede district verantwoording , tegenover
de politiemannen of niet? Is hij daar chef van de po
litie of niet? Ik wil hier een concreet antwoord op
hebben. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Mr. Ellis: Het Plaatselijk Hoofd van
Politie is Plaatselijk Hoofd van Politie, Mijnheer de
Voorzitter,

De heer Dr. Maal: Hij is dus chef?

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Het
Plaatselijk Hoofd van Politie is Plaatselijk Hoofd
van Politie.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. De
aanduiding: „Plaatselijk Hoofd van Politie” is Ne
derlands; „chef” is Frans, maar het zijn twee woor
den, die hetzelfde betekenen. Dus de Procureur-Ge-
neraal, het Hoofd der Politie, mag een of andere
partij bevoordelen of tegenwerken, omdat hij niet tot
het politiekorps behoort, zoals de Bestuursgemach-
tigde zegt. Maar een veldwachter mag dat niet!

Mijnheer de Voorzitter, ik geloof, dat, aange
zien het gouvernement hier met twee maten meet, de
motie van de heer Van der Meer op zijn plaats is.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. De
motie van de heer Van der Meer betreft een alge
meen verbod om zich candidaat te laten stellen, dat
op 31 Januari is uitgegeven.

De heer Mr. Van der Meer: Neen, het betreft
een verbod aan deze persoon om zich in het alge
meen voor welke partij ook, candidaat te stellen.

De heer Mr. Smeets: Maar de Procureur-Gene-
raal heeft toegelicht, dat dat algemeen verbod nood
zakelijk was, omdat de politieke strijd zich zo toe
spitste, dat het ondoenlijk was, dat een politieamb
tenaar daaraan deelnam. Daarmee is de algemeen
heid van het verbod weggenomen; de feitelijke om
standigheid, die het wettigt, is daarbij genoemd en
om deze reden is de motie onaanvaardbaar. Mijnheer
de Voorzitter.

De heer Dr. da Costa Gomez: Ik heb niet het
minste bezwaar om nu hierover te stemmen. Mijnheer
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de VoorzJitter, maai’ ik wilde juist de heer Van der
Meer nog een kans geven iets te redden van zijn mo
tie, waarvan de inhoud van die aard is, dat die stel
lingen inhoudt, welke niet aanvaard kunnen worden,
omdat er zelfs enige vaagheid in deze stellingen zit.
Er wordt gezegd, „dat meerbedoelde order van blij
vende aard generlei beperking bevat van het recht
zich candidaat te laten stellen.” en verder; „dat het
een discretionaire bevoegdheid van het Bestuur is
te beoordelen óf de dienst nadeel lijdt, danwel de on
partijdigheid verloren is.”.

Op een gegeven ogenblik moet het Bestuur beoor
delen, welke maatregelen genomen dienen te worden
voor de integriteit van het korps. Ik geloof, dat de
heer Van der Meer dit zelf zegt. De Procureur-Ge-
neraal heeft gezegd, dat in dit geval, voor déze ver
kiezingen en daarbij heeft hij uitdrukkelijk ook
nog gezegd, dat hij zelf niet de rigoureuze opvattin
gen van de beperking van de grondrechten deelt, zo
dat hij zelf niet zo ver wil gaan — deze zaak prac-
tisch bekeken is. Wij kunnen beoordelen, of dit al
lemaal juist is geweest. Doch om zo maar rauwelijks
over deze motie — die, de heer Van der Meer ver-
oorlove mij dit te zeggen, enigszins uit het verband
gei-ukt is, doordat hij er nog een paar dingen uit heeft
moeten schrappen —te oordelen, is mij niet mogelijk
en daarom wilde ik hem de gelegenheid geven deze
zaak nog eens rustig te bekijken. Wil hij echter
stemmen, dan zal ik dat met genoegen doen. Ik wil
er echter nog even op wijzen, dat de aanhef van de
motie als volgt luidt: „Gehoord de inlichtingen, ver
strekt door het Bestuur in verband met het ontslag
van de veldwachter in tijdelijke dienst...”, waardoor
zij niet op het hoge plan gebracht is, waarop de heer
Van der Meer waarschijnlijk bedoeld heeft de hele
aangelegenheid te brengen. Ik meende hem tegemoet
te moeten komen. Mijnheer de Voorzitter, Wil hij
echter stemming hebben, ik ben bereid mijn stem
tegen deze motie te geven.

De heer Mr. Ellis: Mijnheer de Voorzitter. Mag
ik nogmaals in verband met deze motie accentueren,
dat géén algemeen verbod is gegeven, doch dat het
verbod is gegeven voor deze verkiezingstijd in ver
band met de zich toespitsende politieke verhoudin
gen.

De motie van de heer Mr. Van der Meer vervol
gens in stemming gebracht, wordt verworpen met 8
tegen 4 stemmen. Voor stemden de heren Mr. Van
der Meer, Dr. Maal, E. JoncJcheer en Irausquin.

Hierop gaat de Voorzitter
vraag.

over tot de rond-

De heer E. Jonckheer: Ik heb een kleine vraag,
Mijnheer de Voorzitter. Is misschien bij ons een voor
ontwerp van de Interimregeling binnen gekomen?

De Voorzitter: Neen, Mijnheer Jonckheer.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
stel voor, dat op de eerstvolgende vergadering de Sta
ten zich alvast uitspreken over de goedkeuring van
het crediet, dat door het Bestuur op de begroting
1949 is aangevraagd ten behoeve van een voorberei
dende cursus voor de rechtsschool. Die rechtsschool
is ongeveer ter ziele gegaan. Men is bezig het Be
stuur een klap in het gezicht te geven, doordat par
ticulieren van plan zijn zelf die voorbereidende cim-
sus in het leven te roepen.

Niets meer te behandelen zijnde en geen der le
den verder het woord verlangende, dankt de Voor
zitter vervolgens de Bestuursgemachtigden voor de
door hen verstrekte inlichtingen en adviezen en ver
klaart vervolgens de vergadering gesloten.



Bijlage behorende bij
notulen no. 20, dd. 3 Maart 19U9.

GOUVERNEMENT VAN DE
NEDERLANDSE ANTILLEN

Gouvernements Beschikking No. 972.

HET COLLEGE VAN ALGEMEEN BESTUUR

GELEZEN de brief dd. 2 Februari 1949 No. 28 Ge
heim van de Procureur-Generaal houdende voordracht tot
ontslag uit de dienst van de veldwachter in tijdelijke
dienst, Julio Bernardo ROSARIO, zich noemende en teke
nende Rafael Rosario;

OVERWEGENDE, dat bij order van blijvende aard
voor de politiekorpsen in het Staatsdeel Curagao van de
toenmalige Procureur-Generaal, Mr. L. C. Kwartsz, de
dato 31 Maart 1945 onder meer is vastgesteld:

„I. Het is aan het personeel van de Korpsen Mili
taire Politie Troepen, Burgerpolitie en Veldwacht, als
mede aan dat der hulppolitie verboden, aan eenige poli
tieke actie rechtstreeks deel te nemen, of daaraan recht
streeks steun te verleenen, indien:

a. de dienst daaronder kan lijden;
b. enz.
c. de betrokken politieman als zodanig niet geheel

vrij blijft staan tegenover het publiek”.
OVERWEGENDE, dat genoemde veldwachter in

tijdelijke dienst, die toen reeds als zodanig in dienst was,
ten tijde van het uitvaardigen dezer order op generlei
wijze heeft te kennen gegeven, zich hierdoor bezwaard te
voelen, doch in tegendeel zijn dienst normaal is blijven
verrichten;

OVERWEGENDE, dat genoemde veldwachter in
tijdelijke dienst vrijwillig tot een politiekorps is toegetre
den, en vrijwillig daarbij is gebleven, ook nadat genoemde
order was uitgevaardigd, terwijl niets hem belette uit de
dienst te treden, indien hij zich aan deze order niet had
wensen te onderwerpen, aangezien hij immers in tijdelijke
dienst was, en niet zich voor een bepaalde tijd had ver
bonden ;

OVERWEGENDE, dat bovenbedoelde regelen, welke
tot op heden ongewijzigd gelden, zijn in het leven proe-
pen ter verzekering van de integriteit en de reputatie van
de Politiekorpsen en tot behoud van het vertrouwen der
burgerij in de onpartijdigheid van het personeel dezer
korpsen;

OVERWEGENDE, dat de veiligstelling van deze
waarden, welke in een democratisch bestel van de eerste
orde zijn, het noodzakelijk maken, dat aan de hiervoren
geciteerde regelen streng de hand worde gehouden;

OVERWEGENDE, dat de veldwachter in tijdelijke
dienst op Curagao, Julio Bernardo ROSARIO, in het tijd
vak December 1947 — Juli 1948 tot drie malen toe door
de Procureur-Generaal werd onderhouden ter zake van het
houden van redevoeringen op vergaderingen van een poli
tieke partij;

OVERWEGENDE, dat naar aanleiding van de laatste
hem toegevoegde waarschuwing, genoemde veldwachter in
lijdelijke dienst schriftelijk de Procureur-Generaal heeft
medegedeeld, dat hij op 12 Juli 1948 aan het Bestuur van
de Democratische Partij een brief heeft geschreven van
de volgende inhoud: „Bij deze heb ik de eer U mede te
delen, dat ik in verband met bestaande „Korpsorder”, mij,
met ingang van heden van alle activiteiten Uwer partij
terug trek.” ;

OVERWEGENDE, dat eind Januari 1949 ter kennis
van de Procureur-Generaal was gekomen, dat genoemde'
veldwachter in tijdelijke dienst voor de Statenverkiezingen
candidaat zou worden gesteld door de Democratische
Partij;

, OVERWEGENDE, dat meergenoemde veldwachter
in tijdelijke dienst op 31 Januari 1949 vanwege de Procu
reur-Generaal door het Plaatselijk Hoofd van Politie te
Willemstad op grond van bovenaangehaalde order voor de
politiekorpsen werd verboden zich door enige politieke
partij candidaat te stellen voor de Statenverkiezing c.q.
zodanige candidatuur te accepteren;

OVERWEGENDE, dat genoemde veldwachter in
tijdelijke dienst daarop aan het Plaatselijk Hoofd van Po
litie voornoemd heeft medegedeeld, zich van de candida
tuur te zullen terug trekken;

OVERWEGENDE, dat op de avond van dezelfde dag.
Maandag 31 Januari 1949, genoemde veldwachter in tijde
lijke dienst op een openbare vergadering van de Democra
tische Partij op Curagao het woord heeft gevoerd, hoewel
hij wist, dat hij hierdoor handelde in strijd met genoemde
order voor de politiekorpsen;

OVERWEGENDE, dat genoemde veldwachter in
tijdelijke dienst op bovenbedoelde openbare vergadering
van de Democratische Partij in de landstaal een rede heeft
gehouden van de volgende strekking: „Dit is iets, wat
niemand natuurlijk verwacht heeft, n.1. dat ik, Julio Ber
nardo Rosario, beter bekend als Rafael Rosario, het po
dium van de Democratische Partij zou betreden om enige
woorden tot U te richten. Voor degenen, die het nog niet
weten, wil ik even zeggen, dat ik van de Politie ben. Velen
hebben gezegd, dat ik bang ben. Doch ik ben er nu vol van
en kan niet langer wachten om mijn gal uit te spuwen.
Mijn ziel is vol, ik wil mij rustiger gaan gevoelen, teneinde
’s nachts goed te kunnen slapen. Ik ben uitermate blij, dat
ik op de candidatenlijst voorkom, al betekent dit, dat ik
mijn baantje zal verliezen. Allereerst ben ik Curagaoenaar,
daarna politieman. Als zij mij mijn baantje willen ontne
men, hier sta ik. Als zij mij willen boeien, hier zijn mijn
handen. Ik ben hier gekomen om het volk van Curagao te
verdedigen. Hedenavond heb ik de eer gehad om een on
derhoud met mijn commandant te hebben, waarbij hij mij
verbood op deze vergadering te spreken. Ik ben democra
tisch geboren en ik heb democratisch geleefd. Heden wil
ik laten zien, dat ik een degelijke Curagaoenaar ben. Wij
moeten stemmen op de Democratische Partij. Het is een
eer voor mij op de candidatenlijst te staan. Het is 'Uw
plicht op de candidaten van de Democratische Partij te
stemmen, aangezien zij de enige partij is, die sedert 1945
voor U gewerkt heeft.” ;

OVERWEGENDE, dat genoemde veldwachter in tij
delijke dienst voorkomt als candidaat op de candidatenlijst
van de Democratische Partij, ingediend op 1 Februari
1949 bij de Voorzitter van het Hoofdstembureau op Cura
gao en dat hij in zijn candidatuur op deze lijst heeft be
willigd ;

OVERWEGENDE, dat, afgezien nog van de omstan
digheid, dat genoemde veldwachter in tijdelijke dienst,
niettegenstaande zijn uitdrukkelijke verklaring tegenover
het Plaatselijk Hoofd van Politie te Willemstad, in strijd
met het hem gegeven verbod, de hierboven vermelde can
didatuur heeft aanvaard, het feit, dat hij niettegenstaan
de de drie vorige waarschuwingen, op een openbare ver
gadering ener politieke partij het woord heeft gevoerd,
daarbij een redevoering houdende, welke in haar strekking
als in hoge mate ondisciplinair dient te worden aange
merkt, ten enenmale onverenigbaar moet worden geacht



met de discipline in de politiekorpsen, terwyl hierdoor de
dienst van de politiekorpsen kan lijden, en — gezien de
zich met de dag toespitsende verhoudingen tussen de ver
schillende politieke partijen, welke haar weerklank vinden
in het publiek — de betrokken politieman niet meer vrij
blijft staan tegenover het publiek;

OVERWEGENDE, dat bovenomschreven feit is van
hoogst ernstige aard ;

OVERWEGENDE, dat bovengenoemde veldwachter
in tijdelijke dienst zich fen volle heeft gerealiseerd, dat
hü in strijd handelde met de gegeven orders;

OVERWEGENDE, dat genoemde veldwachter in tij
delijke dienst de gevolgen zijner met voorbedachte rade
gepleegde handeling daarbij ten volle heeft overzien;

OVERWEGENDE, dat juist een optreden in het
openbaar als dat van genoemde veldwachter in tijdelijke
dienst aanleiding kan zijn, dat het vertrouwen van het
publiek niet alleen in hem, maar ook in de integriteit van
het personeel der politiekorpsen kan worden ondermijnd;

o v e r w e g e n d e , dat — indien aan genoemde veld
wachter in tijdelijke dienst zou zijn toegestaan geworden,
op een openbare vergadering ener politieke partij het
woord te voeren, aan alle leden der politiekorpsen zou
moeten worden vergund, te spreken op openbare vergade
ringen van alle politieke partijen, waardoor tweespalt in
de korpsen zou ontstaan, welke tot desintegratie van het
korpsverband zóu kunnen leiden, ten detrimente van de
politiedienst;

OVERWEGENDE, dat na te noemen tuchtstraf in
overeenstemming is met de ernst van het door genoemde
veldwachter in tfjdelijke dienst gepleegd feit, en mede ge
boden wordt door het gevaar, dat dit feit voor de politie
dienst heeft geschapen;

OVERWEGENDE, dat genoemde veldwachtei- in
tijdelijke dienst op 2 Februari 1949 is gehoord;

GELET OP, de artikelen 1 en 4 van het Besluit van
den 18den Maart 1932, ter uitvoering van artikel 9, onder
c, van het Koninklijk Besluit van den 5dën Januari 1932
No. 49, houdende reorganisatie van de politie in Curagao
(P.B. 1932 No. 18) ter vaststelling van voorschriften be
treffende de disciplinaire bestraffing der korpsen bur-
gerpolitie en veldwachters (P.B. 1932 No. 26), zoals ge
wijzigd en aangevuld;

HEEFT GOEDGÉVONDEN:
Met ingang van 8 Fébruari 1949 de veldwachter ih

tijdelijke dienst, Julio Bernardo Rosario, zich noemende
en tekenende Rafael Rosario, bij wijze van tuchtstraf ont
slag uit dè dienst te verlenen.

Afschrift dézer té zenden aan.

de Algemene Rekenkamer,
de Administrateur van Financiën,
de Procureur-Generaal,
de Commandant van het Korps Militaire Politie-

troepen, en
de betrokkene.

Willemstad, 7 Februari 1949.
w.g. A. MULLER.

Voorzitter.
Voor afschrift:

De Wn5. Gouvernements-Secretaris,
L. KERSTENS.



369,
STATEN van de Nederlandse Antillen

ZITTINGSJAAR 1948-1949

NOTULEN

No. 21

ONTWORPEN NOTULEN
VAN DE

S T A T E N  V A N  DE N E D E R L A N D S E  A N T I L L E N

Vergadering van Donderdag, de 31ste Maart
1949, des avonds te 8 uur,

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
z itte r.

VOORTS: de heren W. R. Plantz, ondervooi’z it-
ter, J. E. Irausquin, Mr. S. W. van der Meer, E.
Jonckheer, Dr. P. H. Maal, Dr. M. F. da Costa Go
mez, Mr. A. A. G. Smeets, Ph. C. Henriquez, J. A. de
Jongh en C. W. J. Jonckheer, leden, benevens de heer
A. H. M. van Weel, g riffie r.

AFW EZIG : de heren J. H. A. Eman, L. A. G.
Laclé en F. Visser, leden, de laatste tweegenoeraden
met kennisgeving.

De Voorzitter opent de vergadering.

De Voorzitter: Mijne Heren. Alvorens over te
gaan to t de afhandeling van de agenda voor heden
avond wens ik  de volgende verklaring a f te leggen.

Gezien de m isvattingen, die in  vele kringen
schijnen te bestaan om trent de afhandeling van de
begroting voor het dienstjaar 1949 stel ik  er prijs
op namens de Staten te verklaren, dat het laatste
stuk, dat daarop is verschenen het Eindverslag is
geweest, hetwelk de Staten op 21 Augustus 1948
hebben uitgebracht.

Het is derhalve reeds meer dan 7 maanden, dat
d it college op antwoord van het Bestuur z it te wach
ten.

Met deze blote mededeling, waaraan ik  verder
geen commentaar zal verbinden, vertrouw ik  voor
goed een einde te hebben gemaakt aan bestaande
misvattingen en aan allerle i praatjes, die op d it ge
bied de ronde doen.

Ik  ga thans over to t het eerste punt van de
agenda. Ingekomen zijn de volgende stukken:

lo. een gouvernements-depêche dd. 9 M aart
1949 No. 1869, houdende vaststelling van de lands
verordening to t w ijziging van de Loterijverordening
1909 (P. B. 1909, no. 35; P. B. 1945 no. 57) (1948—
1949-51):

2o. een gouvernements-depêche dd. 9 M aait
1949 No. 1870, houdende vaststelling van de lands
verordening to t w ijziging van de Verordening van
de 20ste A p ril 1932 (P. B. 1932, no. 46), houdende
enige regelingen van burgerrechtelijke aard b ij bot
sing, aan- of overrid ing  met m otorrijtuigen en hou
dende regeling van de ontzegging van de bevoegd
heid m otorrijtuigen te besturen (1948—1949-67);

■3o. een gouvernements-depêche dd. 15 Maart
1949 No. 1868, houdende vaststelling van de lands
verordening to t w ijziging van de Zegelverordening
1908 (P. B. 1935, no. I l l )  (1948-1949-47).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

IfO. een gouvernements-depêche dd. 22 Maart
1949, waarbij de Staten te r goedkeuring w ordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening to t w ijziging
van de Gouvemements-Werkliedenverordening 1944
(P. B. 1944, no. 197).

De Voorzitter: Mijne Heren. Met gebruikmaking
van het m ij b ij a rtike l 21 van ons Reglement van
Orde toegekende recht heb ik  d it stuk in  handen ge
steld van de 3de Vaste Commissie, die inmiddels rap
port heeft uitgebracht, dat straks aan de orde komt.

5o. een gouvernements-depêche dd. 1 M aart
1949 no. 1728, houdende aanbieding van een exem
plaar van het Regeringscommunique van 26 Febru-
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ari jl, betreffende Indonesië, en afschrift van het te
legram van de Vertegenwoordiger in Nederland van
dezelfde datum, alsmede van het antwoord van Z. E.
de Gouverneur daarop dd. 1 Maart 1949.

6o. een afschrift van de gouvernements-beschik-
king dd. 10 Maait 1949 no. 1871, waarbij een com
missie ingesteld is tot het samenstellen van een ont
werp, hetwelk ook aan on- en minvermogenden de
mogelijkheid biedt zich in voorkomende gevallen van
rechtskundige bijstand te verzekeren.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te némen.

7o. een gouvemements-depêche dd. 7 Maart
1949, no, 1941, luidende:

„Krachtens verkregen Koninklijke machtiging heeft
ondergetekende de eer Uwe Staten hierbij, ingevolge het
bepaalde bij artikel 50 der „Curagaose Staatsregeling” te
doen toekömen het ontwerp van wet, alsmede de Memorie
van Toelichting betreffende de Interim-regeling voor
Suriname en de Nederlandse Antillen (in 15 voud) ten
einde nopens genoemd ontwerp van raad te dienen.

In verband met het gestelde onder I Algemeen ad 7
blz. 2 en 3 van Memorie van Toelichting moge onderge
tekende Uwe Staten mededelen, dat het in de bedoeling
ligt de huidige Staten op een zo kort mogelijke termijn na
de verkiezingen door de nieuw gekozen Staten te ver
vangen.

Met verwijzing naar artikel 50 sub. 1. van de Cura-
gaose Staatsregeling verzoekt ondergetekende het advies
der Staten vóór de 1ste Mei 1949 te mogen ontvangen.”

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk in handen te stellen van de 1ste Vaste Com
missie.

8o. een gouvernements-depêche dd. 4 Maart
1949 no. 1728a, luidende:

„Ter vervolge op zijn brief dd. 1 Maart 1949 No. 1728
heeft ondergetekende de eer Uw College mede te delen, dat
hij op 3 dezer van Zijne Excellentie de Heer Minister van
Overzeese Gebiedsdelen een telegram ontving van de na
volgende inhoud:

„Na laatste Ministerraad kan volgende worden mede
gedeeld stop ter Rondetafelconferentie zal Nederlandse
delegatie bestaan uit Nederlandse Ministers als leden en
negen mannen en vertegenwoordigers Suriname en Neder
landse Antillen als leden met adviserende stem stop advi
serende leden behouden in elk opzicht vrijheid van hande
len aanziens resultaten Rondetafelconferentie daar negen
mannen als kamerleden zich niet kunnen binden en ver
tegenwoordigers Suriname en Nederlandse Antillen geheel
vrij moeten blijven hun Regering adviseren inzake al of
niet deelname ontworpen Unie stop een ogenblik gedacht
aan instituut waarnemers stop hiertegen bezwaar waar
nemers geen bevoegdheid deelname discussie stop Neder
landse Regering stelt op hoge prijs dat vertegenwoordi
gers gelegenheid hebben desgewenst eigen geluid te doen

horen zonder hierdoor hun Regering aanziens beslissing
deelname aan Unie te binden stop nam met instemming
kennis van Uw eennulzevenvijf waarvan Gorsira mij in
zage gaf stop” ”

9o. een brief dd. 5 Maart 1949 no. 3 van de
Voorzitter van het Hoofdstembureau van St. Maar
ten N.G., waarbij de Staten wordt medegedeeld, dat
de Heer W. R. Plantz, wonende te Curagao, als no. 1
voorkomende op de enige te St. Maarten ingediende
candidatenlijst, volgens een door hem ontvangen
brief dd. 3 dezer, mededeling heeft gedaan, dat hij de
verkiezing als lid van de Staten van de Nederlandse
Antillen aanneemt.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

lOo. een brief dd. 7 Maart 1949 no. 1638, in ant
woord op de brief van de Staten dd. 25 Februari
1949 no. 227, waarbij de Staten wordt aangeboden
afschriften van de brieven dd. 14 December 1945
no. 570 van de wnd. Havenmeester en dd. 17 Decem
ber 1945 no. 8002 van het wnd. Hoofd van het De
partement Sociale en Economische Zaken.

De Voorzitter: Mijne Heren. Met gebruikmaking
van het mij bij artikel 21 van ons Reglement van
Orde toegekende recht heb ik dit stuk in handen ge
steld van de 3de Vaste Commissie, die inmiddels ver
slag heeft uitgebracht, dat straks aan de orde komt.

llo . een gouvernements-depêce dd. 7 Maart
1949 no. 1292, luidende:

„Op de begroting 1949 (artikel 280502) is een bedrag
van ƒ 25.000,— aangevraagd voor aanschaffing van een
’’well drilling outfit”, bestemd voor Aruba. De fa. Pros-
pero Baiz en Co. heeft onlangs een zodanige machine ont
vangen. Wanneer deze thans niet door het Gouvernement
wordt aangekocht, zal genoemde firma deze zeker aan een
particulier of een maatschappij overdoen en zal het Gou
vernement, na aanneming der begroting 1949, een bestel
ling moeten plaatsen met als gevolg, dat Aruba dit jaar
niet in het bezit zal komen van deze machine, waaraan het
dringend behoefte heeft.

Om bovengemèlde reden moge ondergetekende Uwe
Staten verzoeken mede te delen, of bij hen bezwaren be
staan, deze machine reeds thans aan te schaffen.”

Voorzitter: Mijne Heren. Ook dit stuk heb
ik bereids in handen gesteld van de 2de Vaste Com
missie, die inmiddels verslag heeft uitgebracht, dat
straks zal worden voorgelezen.

12o. een gouvernements-depêche dd. 4 Maart
1949 no. 5033, in antwoord óp de brief van de Staten
dd. 11 Juni 1948 no. 56, luidende:
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„Naar aanleiding van bovenaangehaalde brief, heb ik
de eer U het volgende te berichten:

Nagegaan is welke de financiële consequenties voor
het Algemeen Curagaos Pensioenfonds zouden zqn van
benoeming van alle, thans in tfjdelijke dienst zijnde
oppassers bjj het Krankzinnigengesticht.

Uit de via de Directie van de Indische Pensioenfond
sen in Nederland verkregen gegevens blijkt dat, wanneer
het Gouvernement de aangenomen financieringswijze
blijft volhouden en derhalve regelmatig aanvullingsbij-
dragen in het fonds stort en tekorten door annuiteiten
aanvult, de opneming van de oppassers de jaarlijkse door
het Gouvernement te storten bijdrage doet vermeerderen
met ƒ 8226,—.

De contante waarde van het verschil tussen de in de
toekomst toe te kennen pensioenen, verminderd met de
stortingen daarvoor, zou it  ƒ 187.000,— bedragen, welk
bedrag uiteindelijk door het Gouvernement zou moeten
worden gedragen.

Aangezien ingevolge het bovenstaande, benoeming in
vaste dienst van alle thans in dienst zijnde oppassers het
Gouvernement derhalve op een aanzienlijk bedrag zal
komen te staan, wordt gemeend dat hiertoe niet overge
gaan moet worden.

Ondergetekende stelt zich voor deze kwestie als volgt
op te lossen:

De thans op Rustoord „Groot Kwartier” werkzame
oppassers worden in drie categorieën ingedeeld:
lo. degenen, die ouder zijn dan 50 jaar en meer dan 20

dienstjaren hebben;
deze zullen een onderstand moeten krijgen en door
jongere krachten moeten worden vervangen. Hun aan
tal bedraagt 1.

2o. degenen, die de leeftijd van 50 jaar hebben overschre
den, maar minder dan 20 dienstjaren hebben.
Dezulken komen niet in aanmerking voor het volgen
van een cursus en blijven op dezelfde voet doordienen
tot zij 20 dienstjaren hebben. Hun aantal bedraagt 8.

3o. jongere oppassers zullen in vaste dienst genomen
worden; aan hen wordt een opleidingscursus tot ge
diplomeerd oppasser gegeven. Na deze opleiding zal
aanstelling tot gediplomeerd oppasser met een pas
sende positieverbetering volgen.
Op 1 September j.1. is een voorlopig begin met een

opleidingscursus gemaakt.
De psychiater eh de hoofdverpleger geven ieder een

uur per week les. Wil echter deze cursus tot zijn recht
komen en de verpleging tot een beter peil worden opge
voerd, dan zal het noódzakelijk zijn, dat het gediplomeerd
verplegend personeel wordt uitgebreid.

Aan Uw College zal derhalve het voorstel worden

voorgelegd voorlopig een gediplomeerd verpleger te laten
uitkomen, met de bedoeling het volgend jaar nog een ver
pleger aan te vragen.

Tevens zal hét noodzakelijk zijn, dat op het terrein
van het Rustoord twee dienstwoningen voor deze ambte
naren zullen worden gebouwd.”

Op voorstel van de V oorzit ter  wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de Vaste Com
missie.

ISo. een gouvernements-depêche dd. 8 Maart
1949 no. 1862, waarbij de Staten wordt aangeboden
de maandelijkse opgave van de gemiddelde prijzen
van levensmiddelen en manufacturen naar de toe
stand per eind Februari 1949.

„PRIJZEN eind Februari 19i9.

Vergeleken met Januari zijn de volgende prijzen ge
daald respectievelijk gestegen.

LEVENSMIDDELEN.

Gedaald:

aardappelen, spijsolie, boter, reuzel, kaas, uien, eieren,
corned beef, Vienna sausages, zalm op water, doperw
ten in blik, zuurkool in blik, verse komkommers, war
moes, cos di soppi, bacoven;

Gestegen:

bonen, gebrande koffie, bieten in blik.

MANUFACTUREN.

Gedaald:

onderbroeken, onderhemden, damesonderbroeken,
overhemden, herensokken, herenzakdoeken, herendas
sen, katoenen damesjaponnen, witte herenbroeken,
stoffen herenpakken, handdoeken, beddelakens, tafel
lakens, herenschoenen;

Gestegen:

onderjurken, witte herenpakken, rayon damesjapon
nen, damesschoenen, tennisschoenen.

Levensmiddelen.
Maismeel ...
Aardappelen
Tarwemeel
Bonen ...
Erwten
Spijsolie
Boter
Margarine
Reuzel ...
Koffie ongebr

Prijzen Prijzen
Sept. ’39 Febr. ’48 Jan. ’49 Febr. ’49

p. % kg. ƒ 0,10 ƒ 0,33 ƒ 0,25 ƒ 0,25
P- Vz kg. „ 0,10 „ 0,25 „ 0,21 >> 0,19
p. 1/2 kg. „ 0 .071/2 0,25 „ 0,20 >> 0,20
P- V2 kg. „ 0,20 „ 0,50 „ 0,40 »» 0,41
P. Vz kg. „ 0 ,221/2 „ 0,40 „ 0,38 tt 0,38
p. 1. 0,50 „ 2,35 „ 2.10 1,93
5 Ibs „ 3,75 „ 9,60 ï, 9,' f* 8,33
P- V2 kg. „ 0,30 ., 1,40 „ 0,90 »> 0,90
P- V2 kg. „ 0,30 „ 1.40 „ 1,10 1,—
p. V2 kg. „ 0,20 „ 0,60 „ 0,60 >> 0,60
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Koffie gebr...................... -.................................... P- Va kg. „ 1,10 ,, 1,25
Thee ....................................................................... P- Va kg. „ 1,50 „ 2,50 „ 2,78, „ 2,78
Bakbananen ...................................................... p. st. „ 0,08 „ 0,08
Suiker ...................................................................... 5 Ibs „ 0,37y2 „ 1,— „ U05 „ 1,05
Melk ....................................................................... gr. bl. „ 0,25 „ 0,35 „ 0,40 ., 0,40
Kaas ....................................................................... p. Va kg. „ 0,60 „ 2,10 „ 2,10 „ 2,03
Uien ....................................................................... p. Va kg. „ 0,15 „ 0,40 ,, 0,33 „ 0,28
Eieren ...................................................................... p. st. „ 0,071/2 „ 0,20 „ 0,20 „ 0,17
Brood ....................................................................... 110 gr. 0,04 „ 0,08 ., 0,08* „ 0,08*
Vlees gem................................................................... 1 kg. „ 1,25 „ 2,40 „ 2,65 „ 2,65
Vis gem...................................................................... 2 kg. „ 1,25 „ 2,50 „ 2,70* „ 2,70*
Groenten en vruchten ..................................... „ 0,371/2 „ 0,95
Corned beef .............................................................. 1 gr. bl. „ 0,90 „ 0,86
Vienna Sausage ...................................................... 1 kl. bl. „ 0,49 „ 0,38
Zalm ....................................................................... 1 gr. bl. „ 1,20 „ 1,11
Doperwten No. 2 ...................................................... 1 bl. ., 0,521/2 „ 0,46
Snijbonen .............................................................. 1 bl. „ 0,52 ,, 0,52
Eodebieten No. 2 ...................................................... 1 bl. „ 0,45 „ 0,46
Zuurkool .............................................................. 1 bl. „ 0,53 „ 0,44
Komkommers ...................................................... 1 st. „ 0,40 „ 0,30
Giambo .............................................................. 1 hoopje tt 0,25 „ 0,25
Warmoes .............................................................. 1 bosje „ 0,20 „ 0,15
Cos di so p p i.............................................................. 1 bosje „ 0,15 „ 0,121/2
Sinaasappel ...................................................... 1 st. „ 0,07 „ 0,07
Bacoven .............................................................. 3 st. „ 0,15 „ 0,10.”.

* gemiddeld maximum-prijzen.

BIJLAGE 11. Prijzen Prijzen
Manufacturen. Sept. ’39 Febr. ’48 Jan. ’49 Febr. ’49
Onderbroeken ...................................................... ƒ 0,25 f  1,72 ƒ 1,72 ƒ 1,60
Onderhemden ...................................................... „ 0,25 „ 1,40 „ 1,33 „ 1,27
Damesonderbroeken ............................................. „ 0,50 „ 1,85 „ 1,55 „ 1,54
Onderjurken ... ............................................. „ 1,25 „ 5,24 „ 5,80 „ 6,25
Overhemden (Katoen) ..................................... yt 2,--- „ 6,21 tt 6,52 „ 5,96
Overhemden ( K h a k i ) ............................................. „ 0,75 „ 5,02 „ 5,84 „ 5,36
Herensokken ...................................................... „ 0,25 „ 0,98 „ 0,94 „ 0,80
Herenzakdoeken ............................  .................... „ 0,25 „ 0,81 „ 0,79 „ 0,68
H e ren d assen ...................................■ ....................... „ 1,50 „ 1,97 „ 1,91 „ 1,83
Dames japonnen (Rayon) ..................................... ,, 2,50 „ 25,97 „ 18,— „ 20,16
Damesjaponnen (K a to e n ) ..................................... „ 2,— „ 13,25 „ 13,16 „ 12,88
Herenbroeken (W itte) ..................................... „ 2,75 „ 7,22 „ 6,50 ,, 6,33
Herenpakken ( W it t e ) ............................................. „ 10,— „ 22,50 „ 33,75 „ 41,38
Herenpakken (Stoffen) ,, 25, „ 63,55 „ 56,29 „ 55,87
Ketelpakken .............................................................. „ 3,50 „ 15,— „ 15,— „ 15,—
Handdoeken .............................................................. „ 0,50 „ 2,01 „ 1,89 „ 1,86
Beddelakens .............................................................. „ 2,25 „ 6,39 „ 7,49 „ 5,69
Tafellakens .............................................................. it 2,— „ 6,56 „ 6,20 „ 5,11
Schoenen (Heren) ............................................. „ 5, „ 14,58 „ 15,99 „ 14,25
Schoenen (Dames) ............................................. „ 2,— „ 11,02 „ 6,70 „ 10,25
Schoenen (Tennis) ............................................. „ 0,75 ., 3,11 3,42 „ 4,33

llfO. een brief dd. 14 Maart 1949 no. 169/K H Op voorstel van de V o o rz itte r  wordt besloten
van de G ouvem em ents-Veearts, waarbij de Staten deze stukken voor kennisgeving aan te  nemen.
wordt aangeboden het verslag van de officiële  in-
gebruikstelling van het gouvernem entskoel- en vries- 15o. een verzoekschrift dd. 25 Maart 1949 van
huis op h et gouvernem entsabattoir te  Parera door J. Sohan en drie anderen, allen chauffeur bij de
Zijne E xcellentie, de H eer Gouverneur van de N e- douanedienst, begeleidende afschrift van een door
deriandse A ntillen op W oensdag 17 Novem ber 1948 hen aan Zijne E xcellentie de Gouverneur van de Ne-
des m orgens te  e lf  uur. deriandse Antillen verzonden verzoekschrift dd. 9



—  373

Maart 1949, waarbij zij om herziening vragen van de
Bezoldigingsregeling 1948 t.a.v. hun betrekking.

deriand over de periode 15 Februari tot en met 15
Maart 1949.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de Vaste Com
missie.

16o. een afschrift van de gouvernements-be-
schikking dd. 1 Maart 1949 no. 1438, waarbij met in
gang van dezelfde datum aan de Heer Mr. S.C.G. van
der Veen Zeppenfeldt, lid-werkgever van de Commis
sie „Arbeidstijden” op zijn verzoek eervol ontslag als
zodanig wordt verleend en de Heer F. Smith, wonen
de op Aruba, wordt benoemd tot lid-werkgever van
genoemde Commissie.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

Ho. een gouvemements-depêche dd. 25 Maart
1949 no. 1408, in antwoord op de brief van de Staten
dd. 18 Februari 1949 no. 216, luidende:

„In antwoord op bovenaangehaalde brief heb ik de eer
Uwe Staten als volgt te berichten;

Zoals reeds vroeger werd uiteengezet en aan Uw Col
lege bericht, is, afgezien van het feit, dat het ontwerpen
van de nieuwe vorm ener sociale verzekering langer dan
6 maanden zal duren, het niet wenselijk en welhaast onuit
voerbaar voor deze interimperiode nog eens andere wegen
in te slaan. Dit is zowel voor de verzekeringsmaatschap
pijen als de betrokken werkgevers een administratie-last,
die voor deze korte periode niet gerechtvaardigd is. De
verzekeringsmaatschappij, die eventueel baat bij deze in-
terimregeling zou hebben, de eerste Nederlandsche, heeft
zelf medegedeeld minstens 6 maanden nodig te hebben om
haar kantoor zodanig in te richten, dat zij de mogelijkheid
tot deze verzekeringen openstelt. De werkgevers zouden
voor deze periode naar een andere maatschappij dan die
zij gewend zijn, moeten overgaan en men behoeft slechts
te denken aan de honderden lopende gevallen, die dan af
gewikkeld zouden moeten worden om overtuigd te zijn dat
deze interimregeling geen verandering in het bestaande
gedoogt.

Bovendien krijgt de N.V. Fatum nu een vast bedrag,
zodat het bezwaar van winst-maken is opgeheven.

Over het nieuwe contract met Fatum zijn nog onder-
handelingen lopende, omdat eerst over voldoende gegevens
moet worden beschikt. Zodra dit gereed is, zal Uw College
afschrift van deze overeenkomst worden gezonden.”

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de en 3de Vaste
Commissie.

ISo. een gouvernements-depêche dd. 25 Maart
1.949 no. 2252, waarbij de Staten wordt aangeboden
een copie van het maandverslag no. 3 van de Ver
tegenwoordiger van de Nederlandse Antillen in Ne-

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten dit
stuk ter griffie te deponeren ter inzage van de leden.

19o. een verzoekschrift dd. 30 Maart 1949, lui
dende :

,,Het Comité ter bescherming van de Natuur-
en Historische Monumenten” bestaande uit de acht
ondergetekenden, allen wonende op het eiland Cura-
gao, ten deze domicilie kiezende te Damacorstraat
C No. 2, heeft de eer Uw College te doen toekomen
een afschrift van het rekest hetwelk aan Zijne Ex
cellentie de heer Gouverneur op 9 dezer werd aange
boden.

Beleefd verzoekt het Comtié te willen bevorde
ren dat deze aangelegenheid zo spoedig mogelijk in
Uw College wordt behandeld, aangezien naar de be
scheiden mening van het Comité deze aangelegenheid
van een dermate grote urgentie is dat op zo kort mo
gelijke termijn dient te worden ingegrepen.”

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Het
Comité zegt in dit verzoekschrift, dat er urgentie bij
deze zaak is. Heeft U er bezwaar tegen even de in-
houd van het request aan de Gouverneur mede te de
len?

De Voorzitter: Neen, dokter Maal. Het request
luidt als volgt:

„Ondergetekenden, B. A. Bitter, Dr. C. J. H. Engels,
Mr. Dr. M. F. Da Costa Gomez, E. Jonckheer, Dr. W. P.
Maal, C. van der Mark, N. van Meeteren, Pater M. Möhl-
mann, M. C. W. Schotborgh en anderen, uitgenodigd door
het comité ter bescherming van Natuur- en Historische
Monumenten in openbare vergadering bijeen op Zondag
6 Maart 1949 om 10.30 v.m. op het Sportterrein van de
R.K.S.C. alhier, en tevens velen die met hieronder om
schreven doel instemmen, ten deze domicilie kiezende te
Damacorstraat No. C 2, geven Uwe Excellentie met ver
schuldigde eerbied te kennen:

dat de sprekers, op deze openbare vergadering, hun
diep leedwezen hebben uitgesproken tegen het roekeloos
dempen van onze Curagaose binnenwateren;

dat zij van mening zijn, dat deze dempingen de ver
nietiging betekenen van Natuur- en Historische Monu
menten, welke, daar zij behoren tot de bezienswaardig
heden en karakteristieke kenmerken van dit eiland,
tevens het vreemdelingenverkeer en dus de economische
welvaart van deze gemeenschap bevorderen;

dat de voordelen, die deze dempingen bieden, volgens
hen niet kunnen opwegen tegen de schade die zij
verrichten;

dat vermeden moet worden kapitaal uit te geven voor
werken die ons eiland van zijn karakteristieke natuur
schoonheid beroven en bovendien economisch verzwakken;

dat in deze bloeitijd eerder zuinigheid betracht moet
worden bij het doen van grote kapitaalsuitgaven en veel-



374

eer reservefondsen voor de toekomst gevormd dienen te
worden;

dat kapitaalsuitgaven, indien zij worden gedaan,
beter kunnen worden gebruikt voor werken welke van
groter nut zijn voor de bevolking en voor de economische
toekomst van Curagao;

dat dit laatste des te meer dringt, omdat het econo
misch leven van Curagao voor het overgrote deel gebaseerd
is op de olieindustrie, waarvan het te voorzien is, dat
zij vroeg of laat zal vertrekken;

dat het terf deze een spoedeisend geval betreft;
Redenen waarom ondergetekenden Uwe Excellentie

beleefd doch dringend verzoeken, onverwijld de nodige
maatregelen te willen treffen om verdere dempingen op
te schorten, totdat een grondig onderzoek, ingesteld door
deskundigen, op aesthetisch, economisch en bouw
technisch gebied heeft uitgewezen, welke mogelijkheden,
alle omstandigheden in aanmerking genomen, het
gunstigst zijn voor het behoud van het natuurschoon en
de economische welvaart op Curasao.”.

De heer E. Jonckheer: Zou ik dat verzoekschrift
even kunnen zien, Mijnheer de Voorzitter? Ik kan mij
niet herinneren het te hebben ondertekend.

De Voorzitter: Dat zou U hierop niet kunnen
zien, Mijnheer Jonckheer, want het is een afschrift
van het originele verzoekschrift, dat aan Z.E. de Gou
verneur gestuurd is. Er staan derhalve geen hand
tekeningen onder.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 1ste Vaste Com
missie.

20o. een brief dd. 19 Maart 1949 no. 319 van de
Voorzitter van het Hoofdstembureau in de kieskring
Curagao, houdende aanbieding van:

a. afschrift van het proces-verbaal van de op
de 19e Maart 1949 door het Hoofdstembu
reau in de kieskring Curagao gehouden zit
ting bedoeld bij artikel 77 van het Kiesregle
ment;
en

b. afschriften van de processen-verbaal van de
zitting van de stembureaux betreffende de
op 17 Maart 1949 gehouden stemming ter
verkiezing van leden van de Staten.

21o. een brief dd. 19 Maart 1949 no. 320 van
de Voorzitter van het Hoofdstembureau in de kies
kring Curagao, houdende aanbieding van:

a. afschrift van het besluit van het Hoofdstem
bureau in de kieskring Curagao tot het vast
stellen van de uitslag der verkiezing van de
leden van de Staten, ingevolge de stemming
gehouden op 17 Maart 1949;

b. afschrift van het proces-verbaal van de zit-:
ting van het Hoofdstembureau in de kies
kring Curagao tot het bekendmaken van de
uitslag der verkiezing van de leden van de
Staten.

22o. een brief, zonder datum, no. 337 van de
Voorzitter van het Hoofdstembureau in de kieskring
Bonaire, houdende aanbieding van:

3 afschriften van de processen-verbaal van de
zitting van de stembureaux;

2 afschriften van de processen-verbaal van de
zittingen van het hoofdstembureau, als be
doeld in de artikelen 77 en 95 van het Kies
reglement en

1 afschrift van de vaststelling van de uitslag
der verkiezing.

23o. een brief dd. 22 Maart 1949 no. 1889 van
de Voorzitter van het Hoofdstembureau in de kies
kring Aruba, houdende aanbieding van afschriften
van de processen-verbaal van de zitting der stem
bureaux op 17 Maart 1949, alsmede van de zitting
van het Hoofdstembureau in de kieskring Aruba op
19 dezer en van het door haar genomen besluit tot
vaststelling van de verkiezingsuitslag.

240 . een brief dd. 23 Maart 1949 no. 378 van de
Voorzitter van het Hoofdstembureau in de Kieskring
Sint Eustatius, houdende aanbieding van:

1. proces-verbaal van de zitting van het stem
bureau, bedoeld in de artikelen 68 en 75 van
het Kiesreglement.

2. proces-verbaal van de zitting van het hoofd
stembureau, tot het vaststellen van de uit
komst der stemming in de kieskring Sint
Eustatius, gehouden op 17 Maart 1949 ter
verkiezing van de leden van de Staten.

3. besluit van het hoofdstembureau in de kies
kring Sint Eustatius tot het vaststellen van
de uitslag der verkiezing van een lid van de
Staten, ingevolge de stemming gehouden op
17 Maart 1949.

4. proces-verbaal van de zitting van het hoofd
stembureau in de kieskring Sint Eustatius
tot het bekendmaken van de uitslag der ver-
zing van de leden van de Staten.

25o. t/m  STo. mededelingen van de Voorzitters
van de Hoofdstembureaux in de kieskringen Cura
gao, Aruba, Bonaire en Saba, dat van de heren Ciro
D. Kroon, Moises Frumencio da Costa Gomez, I. C.
Debrot, H. L. Braam, E. Cohen Henriquez, Efraïn
Jonckheer, J. van Toorn, H. G. M. Pieters Kwiers,
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allen wonende te Curasao, Mario S. Arends, Porfirio
Croes, Moses Emanuel de Cuba, Jan Hendrik Albert
Eman, José Geerman, Juan Enrique Irausquin, Fe
lipe Tromp, A. F. Dussenbroek, allen wonende op
Aruba en Charles Ernest Wilfred Voges, wonende
op St. Eustatius, mededeling is ontvangen, dat zij
hun verkiezing tot lid van de Staten van de Neder
landse Antillen aannemen.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
de hierbovenaangehaalde stukken sub 20o. t/m  37o.
voor kennisgeving aan te nemen.

38o. t/m  Ji9o. de geloofsbrieven van de heren
W. R. Plantz, G. F. E. Cruger, J. van Toorn, M. F.
da Costa Gomez, I. C. Debrot, T. M. Marchena, L.
D. Gerharts, C. D. Kroon, E. Jonckheer, H. L. Braam,
J. E. Irausquin en F. F. Tromp.

De Voorzitter benoemt de heren Mr. Van der
Meer, Mr. Smeets én C. Jonckheer tot leden van de
commissie voor onderzoek van de geloofsbrieven.

50o. een brief dd. 10 Maart 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening tot goedkeuring van het reglement
van orde voor het College van Algemeen Bestuur
(1948-1949-69).

51o. een brief dd. 16 Maart 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening, regelende de schadeloosstelling,
de vergoeding voor reis- en verblijfkosten, alsmede
het pensioen van de leden van het College van Al
gemeen Bestuur (1948—1949-70).

52o. een brief dd. 16 Maart 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig verslag op de ontwerp-
landsverordening, regelende de bezoldiging, de ver
goeding voor reis- en verblijfkosten, alsmede het pen
sioen van de Vertegenwoordiger in Nederland
(1948-1949-71).

53o. een brief dd. 29 Maart 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-eindverslag op de ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van wettelijke regelingen,
waarin de uitdrukking „Raad van Bestuur” voor
komt, in verband met de vervanging van die Raad
door de Raad van Advies (1948—1949-59).

540. een brief dd. 29 Maart 1949 van de 1ste
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-voorlopig- tevens eindverslag öp de
ontwerp-landsverordening tot wijziging van de lands
verordening van de 4de Februari 1949 (P. B. No. 15),
tot regeling van de positie en bezoldiging, alsmede
van de aanspraken op verlof en verlofsbezoldiging,
wachtgeld en pensioen van de Griffier van de Sta
ten (1948-1949-72).

55o. feen brief dd. 17 Maart 1949, waarbij de 2de
Vaste Commissie de Staten adviseert de navolgende
brief aan Zijne Excellentie van de Nederlandse An
tillen te schrijven:

„Naar aanleiding van en in antwoord op de gouver-
nementsdepeche dd. 7 Maart 1949 no. 1292 inzake de
aanschaffing van een zg. „well-drilling-outfit”, hebben de
Staten de eer Uwer Excellentie het navolgende te
berichten.

In het voorlopig verslag op de begroting 1949 stelden
de Staten bü het betreffende artikel (280502) de vraag,
of het Bestuur een zg. „well-drilling-outfit” heeft en zo
ja, welke de daarmee bereikte resultaten zijn, waarop
het Bestuur in de Memorie van Antwoord dd. 31 Mei
1948 antwoordde, dat op de Ie suppletoire begroting 1948
gelden voor een dergelijk apparaat waren aangevraagd
en dat, zodra die gelden gevoteerd zouden zijn, tot aan
schaffing zou worden overgegaan. Deze credieten zijn
inmiddels op 9 December 1948 gevoteerd. Men zou thans
alsnog gaarne de in het voorlopig verslag gestelde vraag
beantwoord willen zien.

Enige leden vroegen, of de machine, welke het
Bestuur thans wil aankopen — dus de tweede — ten
behoeve van het gouvernement van de Nederlandse
Antillen besteld is. Indien zulks het geval is, bestaat er
naar hun mening weinig of geen grond voor de vrees,
dat deze machine aan een particulier of een maatschappij
zal worden verkocht.

De Staten wensen op te merken, dat de in boven
aangehaalde depêche geschetste toestand een gevolg is van
het buitengewoon lang uitblijven van de beantwoording
van het eindverslag van de Staten op de begroting 1949
(dd. 24 Augustus 1948), waardoor deze begroting tot op
heden nog niet afgehandeld is kunnen worden. Gezien het
feit, dat als uitvloeisel hiervan het volgend Statencollege
met grote waarschijnlijkheid de begroting 1949 zal krijgen
te behandelen, achten zij zich niet gerechtigd terzake een
mening als in meergenoemde depêche verzocht, te geven.”

56o. een brief dd. 29 Maart 1949 van de 2de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-eindverslag op de ontwerp-landsverordening
tot wijziging van de landsverordening van de 1ste
April 1939 (P. B. 1939 no. 17), houdende toekenning
van reis- en verblijfkosten aan de leden der Staten
van Curagao (1948—1949-60).

57o. een brief dd. 29 Maart 1949 van de 2de en 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aangebo
den een concept-eindverslag op de ontwerp-lands-
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verordening tot wijziging van het Koninklijk besluit
van den ISden Juli 1919 (Staatsblad No. 499), hou
dende regelen omtrent de beschikbaarstelling, enz.
van koloniale studiebeurzen ten behoeve van jonge
lieden, uit de koloniën Suriname en Curagao afkom
stig, voor hunne opleiding of voortgezette opleiding
in Nederland (1948—1949-57).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de hier-
bovenaangehaalde adviezen van de 1ste, 2de en 3de
Vaste Commissie, wordt besloten die alduè over te
nemen.

58o. een brief dd. 17 Maart 1949, waarbij de 3de
Vaste Commissie de Staten adviseert de navolgende
brief aan Zijne Excellentie de Gouverneur van de
Nederlandse Antillen te zenden:

„De ontvangst erkennende van de gouvernements-
depêches dd. 31 December 1948 no. 8395, 28 Januari 1949
no. 8395a, houdende aanbieding van het rapport „Kralen-
dijk” en 7 Maart 1949 no. 1638, houdende aanbieding van
correspondentie inzake idem, hebben de Staten de eer
Uwer Excellentie het navolgende te berichten.

A i. 1. Daar zich op de nootlottige reis minder dan
11 dekpassagiers aan boord bevonden, waren de bepalin
gen van de verordening van 16 Maart 1920 (P. B. 1920 no.
51) inderdaad niet van toepassing. Het zou echter ver
wonderlijk zijn, als op een der voorafgaande reizen nim
mer meer dan 10 passagiers vervoerd zijn, in welk geval
die bepalingen wel van toepassing zouden zijn geweest en
aangezien een schip niet van de ene op de andere dag on
zeewaardig wordt, moet het vrijwel uitgesloten geacht
worden, dat de gelegenheid zich in de loop der tijden nooit
voorgedaan heeft om een uitvaren te voorkomen. Doch ook
al zou dit nimmer het geval zijn geweest dan nog had het
de plicht van de Overheid geweest de volkomen verouderde
bepalingen te herzien, want het is niet aan te nemen, dat
zii niet op de hoogte geweest is van de op dit gebied heer
sende toestanden. Weliswaar zijn bij het gebeurde geen
mensenlevens verloren gegaan, doch dat is meer aan het
toeval toe te schrijven en zuivert het Gouvernement geens
zins van de blaam, die het in dezen treft.

Ad. 2. Het trok de aandacht, dat tussen de datum,
waarop de Staten hun advies uitbrachten (23 April) en
de opzending van de diverse bescheiden aan Zijne Excel
lentie de Minister van Overzeese Gebiedsdelen (10 Juli)
zo’n groot tijdverloop ligt en dat, terwijl uit de brief aan
de Staten, waarbij om hun advies werd verzocht, bleek, dat
de Minister grote spoed betracht wenste te zien. Temeer
wekte dit verwondering, omdat aanvankelijk advies vóór
1 April was aangevraagd, welke datum op verzoek van dit
College later in Mei is gewijzigd, zodat er nog meer reder,
voor was spoed te betrachten.

Ad 3. Bii gouvernements-depêche dd. 28 Januari
1949 no. 8395a werd de Staten het rapport „Kralendijk”
aangeboden, hetwelk in de openbare vergadering van de
28ste October 1948 door de Bestuursgemachtigde, de Heer
Statius Muller, was toegezegd. Bij de bestudering van dat
rapport bleek, dat het voor een zuivere beoordeling van de
zaak nodig zou zijn ook over andere stukken de beschik
king te krijgen. Overlegging van deze stukken werd bij

brief van de Voorzitter dd. 25 Februari 1949 no. 227 ge
vraagd, waaraan bij gouvernements-depêche dd. 7 Maart
1949 no. 1638 voldaan werd, w'aarvoor de Staten gaarne
hun erkentelijkheid betuigen.

Lezing van laatstbedoelde stukken deed de Staten hun
verwondering er over uitspreken, dat de wnd. Havenmees
ter bij diens brief van 14 December 1945 no. 570 de „Kra
lendijk” zeewaardig heeft verklaard, terwijl een deskundig
lichaam als de Scheepvaartinspectie dit schip niet-zee-
waardig heeft gequalificeerd. Weliswaar is er tussen de
verklaring van de wnd. Havenmeester en die van de In
spectie een tijdsverloop van een jaar, doch dat kan i.c.
buiten beschouwing blijven, aangezien de feiten, waarop
de Inspectie de onzeewaardigheidsverklaring baseerde,
constructiefouten van het schip betroffen. Aangezien het
schip inmiddels niet verbouwd is, mag als vaststaand wor
den aangenomen, dat deze fouten ook bestonden ten tijde
van de keuring van het schip door de wnd. Havenmeester.
Gaarne zouden de Staten vernemen, hoe het mogelijk is,
dat de wnd. Havenmeester het schip zeewaardig heeft
kunnen verklaren, terwijl — zoals uit het rapport van de
Scheepvaartinspectie blijkt — de constructie ervan on
deugdelijk was.

Ad k. Met genoegen namen de Staten van het hierbij
vermelde kennis, waarbij zij de hoop uitspraken, dat met
de indiening dier voorstellen grote spoed betracht zal
worden.”

De heer Br. Maal: Mijnheer ds Voorzitter. Als
ik mij niet vergis, heeft U zoeven voorgelezen, dat
de bepalingen voor het vervoeren van dekpassagiers
absoluut verouderd zijn. Ik zou hier gaarne willen
opmerken, dat ongeveer twee jaar geleden, bij het
ongeluk met de „Evelyn”, er hier in de Staten over
gesproken is betere controle op de zeeschepen in te
voeren. De Bestuursgemachtigde heeft bij die gele
genheid de toezegging gedaan, dat met spoed aan
de invoering van een betere controle gewerkt zou
worden. Ik zou dit gaarne — indien mogelijk — ge
memoreerd willen zien.

In de tweede plaats moet ik zeggen. Mijnheer de
Voorzitter, dat het mij verwonderd heeft, dat voor
het opmaken van het rapport de bemanning gehoord
is, maar dat practisch alle leden daarvan precies het
zelfde hebben verklaard. „Zij wisten er niets van,
het schip was zeev.^aardig, de zee was ruw” enz. enz.
Aan de andere kant zijn er alleen maar drie vrouwe
lijke passagiers gehoord, die zouden gezegd hebben,
dat een lid van de bemanning de opmerking gemaakt
heeft, dat het schip niet zeerwaardig was.

In het rapport \staat . erder, dat op een gegeven
ogenblik ongeveer 100 tot 180 m3 water per uur uit
het schip gepompt werd, maar dat het water in het
schip toch niet verminderde. Er wordt heel laconiek
gezegd, dat elk houten schip lekt. Maar dat is niet
meer ,.lekken”. Mijnheer de Voorzitter, dat is „zo
rot als een mandje”. Het verwondert mij, dat het
Gouvernement zoiets aan kan nemen. Terwijl drie.
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vier pompen tegelijk werken en het water in het
schip niet vermindert, wordt nog aangenomen, „dat
ieder zeeschip wat lekt”.

Het spijt mij. Mijnheer de Voorzitter, maar mij
lijkt het advies van de commissie aan de heel zachte
kant. Er zijn nog veel meer dingen, die hier geme
moreerd moeten worden en waarbij met feiten ge
staafd moet worden, dat hier absoluut een morele
schuld van hèt Gouvernement, c.q. van de eigenaar
van het schip, aanwezig is.

De Voorzitter: Gaan de andere heren accoord
met het advies van de commissie? Het gaat nl. be
zwaarlijk, om daarin alles op te nemen, wat de heer
Dr. Maal zojuist naar voren heeft gebracht.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Zal
het bezwaarlijk gaan, dat de heer Griffier de notu
len aanhaalt, waarin de Bestuursgemachtigde offi
cieel de toezegging aan de Staten gedaan heeft, dat
er betere controle op de zeeschepen zou worden uit
geoefend ?

De Voorzitter: Maar dit moet nagegaan worden,
dokter Maal; wij kunnen niet zo maar alles opnemen,
wat U naar voren brengt.

De heer Dr. Maal: Dan stel ik voor deze zaak
nogmaals naar de commissie te verwijzen. Mijnheer
de Voorzitter. Desnoods moeten de nieuwe Staten
het dan behandelen.

De Voorzitter: Maar het is nog de vraag of de
nieuwe Staten Uw voorstellen zullen willen overne
men.

De heer E. Jonckheer: Deze zaak zou weer naar
de commissie verwezen kunnen worden. Mijnheer de
Voorzitter. Intussen kunnen dan de door de heer
Maal bedoelde notulen worden opgeslagen.

Geen der leden tegen dit voorstel bezwaar heb
bende, wordt aldus besloten.

59o. een brief dd. 29 Maart 1949 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-eindverslag op de ontwerp-lands-
verordening, houdende bepaling van de plaats van
vestiging van een op te richten Gouvemements-op-
voedingsgesticht, als bedoeld bij artikel 1 van de
Veroi’dening van de 3de Maart 1923, houdende be
ginselen en voorschriften omtrent maatregelen ten
opzichte van jeugdige personen (P. B. 1923, no. 37)
(1948-1949-66).

60o. een brief dd. 29 Maart 1949 van de 3de
Vaste Commissie, waarbij de Staten wordt aange
boden een concept-voorlopig- tevens eindverslag op
de ontwerp-landsverordening tot wijziging van de
Gouvemements-Werkliedenverordening 1944 (P. B.
1944, no. 197) (1948-1949-73).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de ad
viezen van de 3de Vaste Commissie, wordt besloten
die aldus over te nemen.

De Voorzitter: Voorts zijn nog ingekomen:
I. Memorie van Antwoord en Nota van Wijzi

gingen op de ontwerp-landsverordening tot wijziging
van wettelijke regelingen, waarin de uitdrukking
„Raad van Bestuur” voorkomt, in verband met de
vervanging van die Raad door de Raad van Advies
(1948-1949-59).

II. Memorie van Antwoord op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging van de landsverorde
ning van de 1ste April 1939 (P. B. 1939 no. 17), hou
dende toekenning van reis- en veiblijfkosten aan de
leden der Staten van Curagao (1948—1949-60).

III. Memorie van Antwoord en Nota van Wij
zigingen op de ontwerp-landsverordening, houdende
bepaling van de plaats van vestiging van een op te
richten Gouvemements-opvoedingsgesticht, als be
doeld bij artikel 1 van de Verordening van de 3de
Maart 1923, houdende beginselen en voorschriften
omtrent maatregelen ten opzichte van jeugdige per
sonen (P. B. 1923, no. 37) (1948-1949-66).

IV. Memorie van Antwoord en Nota van Wij
zigingen op het initiatiefontwerp-landsverordening
tot wijziging van het Koninklijk besluit van den
18den Juli 1919 (Staatsblad No. 499), houdende re
gelen omtrent de beschikbaarstelling, enz. van ko
loniale studiebeurzen ten behoeve van jongelieden,
uit de koloniën Suriname en Curagao afkomstig,
voor hunne opleiding of voortgezette opleiding in
Nederland (P. B. 1919, no. 86) (1948—1949-57).

V. Nota van Wijzigingen met Toelichting op
het initiatiefontwerp-landsverordening tot wijziging
van de landsverordening van de 4de Februari 1949
(P. B. No. 15), tot regeling van de positie en bezol
diging, alsmede van de aanspraken op verlof en ver
lof sbezoldi ging, wachtgeld en pensioen van de Grif
fier van de Staten (1948—1949-72).

VI. Nota van Intrekking van het initiatiefont-
werp-landsverordening tot wijziging en aanvulling
van de landsverordening van de 9de Februari 1935,
regelende de uitoefening van de geneeskunst (P. B.
1935, no. 89) (1948-1949-26).

VII. Nota van Intrekking van het initiatief-
ontwerp-landsverordening tot wijziging en aanvul-
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ling van de landsverordening van de 30ste Juni 1934
(P. B. 1934 no. 46), regelende de uitoefening van de
tandheelkunst (1948—1949-27).

VIII. Nota van Intrekking van het initiatief-
ontwerp-Iandsverordening tot wijziging en aanvul
ling van de verordening van 30 October 1873 — 13
Februari 1874 (P. B. 1874 no. 6), regelende de uit
oefening der aitsenijmengkunst in Curasao (1948—
1949-28).

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou gaarne toe willen lichten, waarom ik deze voor
stellen intrek, die ten doel hadden de mogelijkheid
te openen, dat Nederlanders, die in de Nederlandse
Antillen geboren zijn, aan andere dan Nederlandse
Universiteiten mogen studeren. Zoals U weet, heb ik
het initiatief tot dit voorstel genomen. Ik heb helaas
moeten ondervinden, dat in de Staten het idee heeft
postgevat, dat aan alle Nederlanders, die aan vreem
de universiteiten gestudeerd hebben, welke gelijk
waardig zijn met Nederlandse Universiteiten, toege
staan zou moeten worden in de Nederlandse Antil
len praktijk als geneeskundige, als tandarts of als
apotheker uit te oefenen. Het spijt mij, dat mij niet
de gelegenheid is gegund om in een andere samen
stelling van de Staten van de Nederlandse Antillen
deze zelfde voorstellen te verdedigen. Maar ik hoop,
dat een van de andere leden, die op de 2e Dinsdag in
Mei hier zitting zullen nemen, deze voorstellen weer
ter sprake zal brengen en dat het een voorrecht zal
worden uitsluitend voor de Nederlander, die in de
Nederlandse Antillen geboren is, om hier praktijk
uit te oefenen, ook al heeft hij niet aan een Neder
landse Universiteit gestudeerd.

De Voorzitter: De zoeven door mij voorgelezen
stukken zullen gedrukt en rondgedeeld worden en
zijn bereids in handen gesteld van de betrokken Vas
te Commissies.

Van de heer Laclé is het volgende telegram ont
vangen: „wegens ongesteldheid verhinderd vergade
ring bijwonen” en van de heer Visser de mededeling,
dat hy wegens ziekte hedenavond niet aanwezig zal
kunnen zijn.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-lands-
verordening tot wijziging van het Koninklijk besluit
van den 18den Juli 1919 (Staatsblad No. 499),
houdende regelen omtrent de beschikbaarstelling,
enz. van koloniale studiebeurzen ten behoeve van
jongelieden, uit de koloniën Suriname en Curagao
afkomstig, voor hunne opleiding of voorgezette op

leiding in Nederland (P. B. 1919, no. 86) (1948—
1949-57) en opent de algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

De artikelen 1, als gewijzigd bij Nota van Wijzi
gingen, 2, alsmede het opschrift, de overweging en
het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd bij Nota
van Wijzigingen, worden achtereenvolgens zonder
discussie en zonder hoofdelijke stemming aangeno
men.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 3 van de agenda: ontwerp-Iands
verordening tot wijziging van wettelijke regelingen,
waarin de uitdrukking „Raad van Bestuur” voor
komt, in verband met de vervanging van die Raad
door de Raad van Advies (1948—1949) en opent de
algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

Achtereenvolgens worden de artikelen 1 en 2,
als gewijzigd bij Nota van Wijzigingen, alsmede het
opschrift, de overweging en het ontwerp in zijn ge
heel als gewijzigd bij Nota van Wijzigingen zonder
discussie en zonder hoofdelijke stemming aangeno
men.

Hierna stelt de Voorzitter aan de orde van be
handeling punt 4 van de agenda: ontwerp-Iandsver
ordening tot wijziging van de landsverordening van
de 14de Februari 1949 (P. B. 1949 No. 15), tot re
geling van de positie en bezoldiging, alsmede van de
aanspraken op verlof en verlofsbezoldiging, wacht
geld en pensioen van de Griffier van de Staten
(I948—1949-72) en opent de algemene beraadslagin
gen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

De artikelen 1, als gewijzigd en aangevuld bij
Nota van Wijzigingen, 2, alsmede het opschrift, de
overweging en het ontwerp in zijn geheel, als gewij
zigd en aangevuld bij Nota van Wijzigingen, worden
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vervolgens zonder discussie en zonder hoofdelijke
stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 5 van de agenda; ontwerp-lands-
verordening houdende bepaling van de plaats van
vestiging van een op te richten Gouvernements-op-
voedingsgesticht, als bedoeld bij artikel 1 van de
verordening van de 3de Maart 1923, houdende be
ginselen en voorschriften omtrent maatregelen ten
opzichte van jeugdige personen (P. B. 1923, No. 37)
(191t8—19I/.9-66) en opent de algemene beraadsla
gingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

De artikelen 1, als gewijzigd bij Nota van Wij
zigingen, 2, alsmede het opschrift, de overweging en
het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd bij Nota van
Wijzigingen, worden vervolgens zonder discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Hierna stelt de Voorzitter aan de orde van be
handeling punt 6 van de agenda: ontwerp-landsver-
ordening tot wijziging van de Gouvernements-Werk-
liedenverordening 191tJi- (P. B. 1941f, no. 197) (19^8—
19Jf9-73) en opent de algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

De artikelen 1 en 2, alsmede het opschrift, de
overweging en het ontwerp in zijn geheel, worden
achtereenvolgens zonder discussie en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik stel thans voor
de vergadering voor een paar minuten te schorsen
teneinde de Commissie, die benoemd is voor het on
derzoek der geloofsbrieven, in de gelegenheid te
stellen haar werkzaamheden te verrichten teneinde
straks verslag uit te brengen.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik moet zo dadelijk weg en heb geen tijd te
wachten, totdat de heren de geloofsbrieven nageke
ken zullen hebben. Ik hoorde zojuist, dat de heer Dr.
Maal enige belangrijke vragen zou willen stellen om

trent de interimregeling en zou daarom willen voor
stellen, dat U de rondvraag aan de orde stelt vóór
het schorsen van de vergadering.

De Voorzitter: Neen, Mijnheer Da Costa Gomez,
dat kan ik niet doen.

Vervolgens schorst de Voorzitter de vergade
ring.

Na verloop van enige minuten wordt de verga
dering hervat.

De heer Dr. da Costa Gomez is niet meer ter
vergadering aanwezig.

De Voorzitter nodigt veivolgens de voorzitter,
van de Commissie voor het onderzoeken der geloofs
brieven uit om daaromtrent verslag uit te brengen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De Commissie heeft de geloofsbrieven onder
zocht van de volgende heren W. R. Plantz, H. L.
Braam, E. Jonckheer, C. D. Kroon, L. D. Gerharts,
T. M. Marchena, Mr. I. C. Debrot, Mr. Dr. M. P. da
Costa Gomez, J. van Toorn, G. F. E. Cruger.

Van de heer Felipe Benito Tromp is alleen een
uittreksel uit het geboortenregister overgelegd, zo
dat de geloofsbrief, als bedoeld in artikel 100, vijfde
lid, van het Kiesreglement, niet is ingediend.

De Commissie heeft daarom de eer te adviseren
tot toelating van de eerstgenoemden en tot niet-toe-
lating van de heer Tromp.

Mijnheer de Voorzitter. Ik heb bij de opsom
ming één naam vergeten en wil dat nog even recti
ficeren. Dat is nl. de naam van de heer J. E. Iraus-
quin.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik wil van deze ge
legenheid gebruik maken om de zittende Statenle
den, die herkozen zijn, mede namens de Staten geluk
te wensen en de hoop uit te spreken, dat zij voldoe
ning zullen oogsten van hun arbeid.

Hierop onderwerpt de Voorzitter aan de goed
keuring der vergadering de notulen van de vergade
ringen van 30 December 1948, 17 Februari en 3
Maart 1949 (resp. nos. 18, 19 en 20).

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Op
bladzijde 347 van de notulen van 17 Februari 1949
(no. 19), laatste regel van de tweede kolom, staat;
„Die commissie telt negen leden, alle door Z. E. de
Gouverneur.................. ”. Dit is een vergissing. Mis-
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schien, dat ik het verkeerd gezegd heb, maar die
commissie telt 17 leden, alle door Z. E. de Gouver
neur benoemd.

Op blz. 348, 6e regel van boven van de Ie kolom,
staat: „Toen dat niet mogelijk bleek, heb ik aan de
betreffende particulieren voorgesteld om stukken
van stoepen.............. Ik ben niet bij die particu
lieren geweest. Mijnheer de Voorzitter, met uitzonde
ring van één. Ik heb echter in de vergadering voor
gesteld, dat de commissie dit zou doen. Ik zou daar
om gaarne hebben, dat hiervoor in de plaats gelezen
wordt: „Toen dat niet mogelijk bleek, heb ik de com
missie in overweging gegeven aan de betref
fende particulieren voor te stellen om stukken van
stoepen...............

De heer G. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Op bladzijde 362, linkerkolom van de notulen
van 3 Maart 1949 (no. 20), zijn enkele opmerkingen
van mij opgenomen. Daarin wordt in het bijzonder
verwezen naar mijn opmerking, dat ik gehoord, al
thans, aangevoeld had, dat de heer Procureur-Gene-
raal persoonlijk geen voorstander is van de vérgaan
de opvattingen van de heren Buys en Struycken, nl.
dat de grondrechten zelf niet mogen worden aange
tast. Op zich zelf is hetgeen hier staat juist. Mijn
heer de Voorzitter, maar, als men het leest, kan een
verkeerde indruk worden gewekt, nl. alsof het hier
een verwijzing betreft naar de opvattingen van de
heren Buys en Struycken. De verwijzing was in feite
— en dat kon men alleen maar uit mijn intonatie
opmaken — naar de persoonlijke opvatting van de
heer Procureur-Generaal. Ik zou dus willen verzoe
ken om ter verduidelijking instede van „..............  nl.
dat de grondrechten zelf niet mogen worden aange
tast.” te lezen; .................  nl. dat de Procureur-Ge
neraal van mening is, dat de grondrechten zelf niet
mogen worden aangetast.”.

Geen der leden tegen deze wijzigingen en aan
vullingen bezwaar hebbende, worden deze notulen,
als aldus gewijzigd en aangevuld, goedgekeurd.

Hierop verzoekt de Voorzitter het aanwezige
publiek de zaal te verlaten en de bode om de deuren
te sluiten, omdat de Staten in geheime vergadering
zullen overgaan.

Nadat het publiek de vergaderzaal verlaten
heeft, sluit de bode de deuren.

Na verloop van enige minuten worden de deuren
heropend.

Niets meer te behandelen zijnde, gaat de Voor
zitter vervolgens over tot de rondvraag.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. En
kele weken geleden is een van de oud-gasten bij de
politie weggegaan. Ik doel hier op de heer Susebeek,
die 20, misschien 30 jaar lang dit gebiedsdeel ge
diend heeft en onze recherchedienst mede heeft hel
pen opbouwen. Het spijt mij echter, dat de heer Su
sebeek misnoegd is weggegaan; hij heeft niet dat
weinige kunnen krijgen, waar hij om gevraagd heeft.
Anderen, die hier pas aankomen uit Nederland en
na 1943 tot de ondergrondse en vóór 1943 tot de
Hitlerpartij behoord hebben, worden naar boven ge
bombardeerd. Maar een van de oud-gasten kon hier
geen bevordering krijgen om alzo van zijn welver
diend pensioen te gaan genieten. Het spijt mij, dat de
ouderen onder degenen, die dit gebiedsdeel gediend
hebben, zeer dikwijls vergeten worden en als voor
beeld neem ik hier een agent van politie, die bij de
recherche werkzaam was. Ik weet bij toeval, hoe bij
de recherche vroeger 16 tot 20 uur per etmaal ge
werkt werd. Het spijt mij, dat zo’n man is moeten
weggaan met wrok tegen het Bestuim van Curasao.
Ik hoop, dat deze woorden er toe mogen dienen, dat
niet alleen degenen, die hier komen en na 1943 lid
van de ondergrondse beweging geworden zijn, maar
ook degenen, die hier de oorlog meegemaakt hebben
en hier de diensten hebben helpen opbouwen, voor
hun werk beloond worden.

Mijnheer de Voorzitter. Enkele maanden geleden
hoorden wij van overplaatsingen en van promoties
bij de politie. Ik hoorde, dat de heer Botterweg naar
Aruba overgeplaatst zou worden; ik hoorde, dat de
inspecteur Gorsira hoofd-inspecteur geworden is
en hier zou komen. Ik weet niet waar het aan ligt,
maar, voorzover mij bekend, is in de pers de pro
motie van onze huidige vertegenwoordiger in Neder
land, de inspecteur Gorsira, nog niet verschenen. Ik
hoop niet, dat die promotie uitgebleven is, omdat hij
vertegenwoordiger geworden is. Ik hoop, dat, indien
hij het verdient, hij die promotie alsnog zal krijgen.

Het spijt mij. Mijnheer de Voorzitter, dat U d*e
notulen van de vergadering met Z. E. Minister van
Schaik niet voorgelezen heeft. Ik weet niet of het in
de bedoeling ligt die alsnog voor te lezen.

De Voorzitter: Die vergaderingen waren van een
vertrouwelijk karakter, dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Uitstekend, Mijnheer de
Voorzitter.

Enkele weken geleden heb ik gehoord, dat de
kleine autobussen niet verder mogen rijden dan van
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het Brionplein naar Suffisant, of van het Wilhelmi-
naplein naar Suffisant. By Suffisant gekomen moe
ten zij weer dezelfde weg terug. Ik zou willen vra
gen, dat er van de Staten een brief uitgaat naar het
Bestuur om geen discriminatie toe te passen ten
aanzien van de kleine bussen en de bussen van de
grote maatschappijen, o.a. het A.B.C. en dat, aange
zien deze kleine bussen hier het verkeer onderhiel
den zonder hulp van de grote bussen, aan die men
sen toegestaan wordt hun bedrijf te blijven voort
zetten en alzo in hun broodwinning te voorzien. Dus
dat niet door inkorting van hun route het aan deze
mensen feitelijk onmogelijk gemaakt wordt om hun
bedrijf voort te zetten.

Mijnheer de Voorzitter. In de copie van het re
quest aan de Gouverneur over het behoud van na
tuur- en historische monmnenten op Curasao komt
de demping van het Waaigat ter sprake. Nog steeds
spijt het mij, dat dat stuk Waaigat verdwijnen zal en
ik hoop, dat nog de mogelijkheid bestaat dat alsnog
te behouden. Ik zou hieraan het voorstel willen toe
voegen om de Protestantse Kerk in het Fort Amster
dam — een van onze mooiste gebouwen — zo moge
lijk door het Gouvernement te laten ovememen en
als historisch monument te behouden. Niet alleen de
ze kerk zou ik over willen laten nemen door het Gou
vernement, maar ook het landhuis van de plantage
Santa Barbara en misschien nog enkele andere histo
rische monumenten.

Een paar dagen geleden las ik de volgende ad
vertentie in een Nederlandse krant. Mijnheer de
Voorzitter: „Heden ontvingen wij de droevige tij
ding, dat onze lieve oudste zoon, broeder, neef” (dan
volgt de naam) ”, reserve tweede luitenant, in de leef
tijd van bijna 23 jaar op 17 Maart j.1. in Indonesië
is gesneuveld.”. Hierna volgt de ondertekening en de
datum van 19 Maart 1949. Mijnheer de Voorzitter,
misschien verstaan wij elkaar beter, indien wij ons
in de ,,moerstaal” uitdrukken.

Aworó ta bini aki e Interimregeling, e areglo
temporal. Y ei ta  bini cu jioenan di Corsouw mester
bai sirbi na Siberie.

De Voorzitter: Dit gaat zo de verkeerde weg op,
dokter Maal. Ik had gedacht, dat U iets in het Pa-
piaments zou gaan aanhalen, maar niet, dat U er
een hele redevoering in zou gaan houden.

De heer Dr. Maal: Heb ik dan niet het recht om
hier Papiaments te spreken. Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Het is niet de gewoonte, dat in
de Statenvergaderingen Papiaments gesproken
wordt.

De heer Dr. Maal: Staat in het Reglement van
Orde, dat dat niet mag, Mqnheer de Voorzitter? Ik
wil hebben, dat wij elkander goed verstaan.

De Voorzitter: Ja, maar dat geldt nu niet. Drukt
U zich maar uit in het Nederlands.

De heer Dr. Maal: Neen, Mijnheer de Voorzit
ter, ik mag in het Papiaments spreken en dat doe ik.

De Voorzitter: Dan wordt het niet opgenomen,
dokter Maal.

De heer Dr. Maal: Het staat U vrij of U het op
wil laten nemen of niet, Mgnheer de Voorzitter.

De heer Dr. Maal vervolgt hierop zijn rede in
het Papiaments.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou gaarne hebben, dat de heer Maal dit in het Ne
derlands herhaalt, opdat ik daarop terug zal kunnen
komen, want ik meen, dat hetgeen hij in het Papia
ments heeft gezegd, als niet gesproken dient te wor
den beschouwd.

De heer Dr. Maal: Mijnheer de Voorzitter. Ik zal
het voor mijn landgenoot Henriquez in het Neder
lands herhalen.

Binnen korte tijd zal hier in de Staten
in behandeling komen de Interimregeling en in
dien die ooit aangenomen zal worden, zal het nood
zakelijk zijn bij landsverordening — al dan niet met
pressie — te regelen, dat onze jongens naar elders
gestuurd worden om daar oorlog te voeren. Tot op
het moment hebben wij een recht en dat heilige
recht is, dat wij alleen ons gebiedsdeel moeten ver
dedigen. Ik hoop, dat geen onzer het voor zijn ver
antwoordelijkheid zal nemen om onze jongens weg
te sturen om elders een koloniale krijg te gaan voe
ren.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
weet, dat het beroep van de heer Dr. Maal niet be
ëdigd translateur is. Maar ik geloof, dat iedere leek
toch wel zal gemerkt hebben, dat de tekst in het
Papiaments enigszins verschillend was van de Ne
derlandse. Wij hebben tenminste in de tekst in het
Papiaments niets gehoord van de landsverordening,
waarbij onze jongens naar het buitenland kunnen
worden gestuurd, hetgeen toch de quintessens van
de hele zaak is. Ik geloof, dat het het recht is van de
volksvertegenwoordiging in ieder land — en dat ie
dere volksvertegenwoordiging dat recht ook heeft
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— om, wanneer het meent, dat de belangen van het
land dat eisen, de jongelui, het leger of wat het ook
zij, te sturen naar die plaats, welke zij meent, dat het
beste is voor de belangen van het land. Dat recht
krijgen de Staten van de Nederlandse Antillen, Mijn
heer de Voorzitter. De heer Dr. Maal heeft in het
Nederlands dan oOk heel juist gezegd, dat dat bij
landsverordening geregeld zal worden. Dat zal dus
geregeld worden door de 21 Statenleden, die straks
hier zullen zitten en die verkozen zijn door het volk
van deze 6 eilanden. Als die 21 leden niet mans ge
noeg zijn zich er tegen te verzetten, dat hun onder
pressie iets wordt opgedrongen, dat niet in het be
lang is van de Nederlandse Antillen, hebben wij geen
Interimregeling nodig. Wij hebben dan niets nodig.
Mijnheer de Voorzitter. Ik bedoel dit: wij moeten
aannemen, dat die 21 mensen zullen weten, wat voor
deze eilanden van belang is en wij moeten alleen zor
gen, dat wij een regeling krijgen, die bepaalt, dat bij
de wet niets aan die 21 mensen kan v/orden opge
drongen. Bij deze Interimregeling v/ordt het recht
om de dienstplichtigen van de Nederlandse Antillen
uit te zenden volkomen in de handen van deze 21
mensen gelegd. Artikel 164 derde lid zegt toch: „De
dienstplichtigen, dienende bij de landmacht, mogen
zonder hun toestemming niet dan krachtens een
landsverordening naar elders worden gezonden.”. Ik
geloof niet, dat wij een betere garantie kunnen krij
gen dan hetgeen in deze Interimregeling staat. Ik
begrijp dan ook helemaal niet, op welke pressie de
heer Dr. Maal doelt.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik wil geen gebruik maken van de rondvraag, maar
alleen even in deze discussie treden. Ik begrijp wel
enigszins, dat de heer Dr. Maal deze zaak even wil
memoren, want zij was, zoals U weet, niet erg dui
delijk in het voorontwerp geformuleerd. Het recht,
om de dienstplichtigen naar een plaats buiten Cu
rasao te zenden en te laten vechen, bleef daarbij ge
heel in handen van Nederland. Ik begrijp daarom dus
wel, dat de heer Dr. Maal hier een opmerking maakt
en zegt, dat in de huidige Staatsregeling uitdrukke
lijk bepaald wordt, dat men absoluut en alleen tot
verdediging van Curasao kan worden opgeroepen,
terwijl bij deze Interimregeling al de mogelijkheid
wordt geopend om buiten Curasao aan de verdedi
ging te gaan deelnemen. De heer Dr. Maal ziet dus,
dat wij wat dat betreft een klein beetje achteruit

zijn gegaan en ik begrijp zijn vrees. Maar ik ver
trouw, dat, zoals de heer Maal ook gezegd heeft, deze
21 leden de verantwoordelijkheid niet op zich zullen
nemen om de jongelui naar een plaats buiten Cu
rasao te laten zenden.

De heer Henriquez: Mag ik even opmerken.
Mijneer de Voorzitter, dat wij niet achteruit zijn ge- i
gaan. Onder de huidige bepalingen kon ieder ogen- '
blik bij de wet onze Staatsregeling worden gewijzigd .(
en konden onze jongens dus wèl naar het buitenland
worden gestuurd, maar overigens geloof ik, dat het- 1
geen de heer Dr. Maal — volgens de heer Jonck
heer — ziet, volkomen schimmen zijn.

De heer E. Jonckheer: Ja, vroeger moest er een
wet tot stand komen om de jongelui uit te kunnen
sturen, terwijl dit nu bij landsverordening kan ge
schieden.

De Voorzitter: Ik wil even duidelijk maken, dat
dit vroeger bij de wet kon geschieden zonder toestem
ming van Curasao; Curasao had toen niets te ver
tellen. Het kon vroeger dus gedaan worden tegen de
wens van Curasao in, terwijl het nu niet meer kan
zonder de wil van Curasao. Er is dus een hemels
breed verschil met vroeger.

De heer E. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik wil nu van de rondvraag gebruik maken om U te
danken voor de woorden van gelukwensen, tot mij
gericht. Ik weet niet of ik ook mag spreken namens
de andere heren, die wederom verkozen zijn tot leden
van het Statencollege, maar in het bijzonder wil ik
U voor wat mijzelf betreft dank zeggen voor Uw ge
lukwensen in verband met mijn verkiezing tot lid
van het Statencollege en van deze gelegenheid ge
bruik maken om al de aftredende leden — ik weet
niet, of dit de laatste vergadering is, welke door die
leden zal worden bijgewoond, maar ik neem aan van
wel — te danken voor de prettige samenwerking,
welke heeft bestaan. Ik hoop, dat U altijd met plezier
zal terugdenken aan deze jaren, gedurende welke U
Curasao gediend heeft en dat U nogmaals in de ge
legenheid gesteld zal worden Uw diensten aan Cura
sao te bewijzen.

Geen der leden meer het woord verlangende,
sluit de Voorzitter hierop de vergadering.
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S T A T E N  V A N  DE N E D E R L A N D S E  A N T I L L E N

Vergadering van Maandag, de 1 1 de April
1 9 4 9 , des avonds te 8  uur

TEGENWOORDIG; de heer E. A. Romer, voor
z itte r.

VOORTS: de heren W. R. Plantz,, ondervoorzit
ter, Mr. S. F/, van der Meer, Dr. P. H. Maal, F. Vis
ser, Ph. C. Henriquez, Mr. A. A. G. Smeets, C. W. J.
Jonckheer en Dr. M. F. da Costa Gomez (la te r), le
den, benevens de heer A. H. M. van Weel, g riffie r.

ZOMEDE: de heer I. H. Capriles, lid  van het
College van Algemeen Bestuur.

AFW EZIG : de heren J. E. Irausquin, J. H. A.
Eman, L. A. C. Laclé, J. A. de Jongh en E. Jonck
heer, leden, de eerstgenoemde met kennisgeving.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de navolgende ingekomen stukken:

lo. een telegram van de heer Irausquin, luiden
de: „door werkzaamheden verhinderd vergadering
hedenavond bij te wonen” .

2o. een gouvernements-depêche dd. 6 A p ril 1949
no. 2686, houdende vaststelling van de landsveror
dening to t w ijziging van de Gouvernements-Werk-
liedenverordening 1944 (P. B. 1944, no. 197) (1948—
1949-73).

So. een gouvernements-depêche dd. 6 A p ril 1949
no. 2687, houdende vaststelling van de landsveror
dening houdende bepaling van de plaats van vesti
ging van een op te richten Gouvernements-opvoe-
dingsgesticht, als bedoeld bij a rtike l 1 van de Ver
ordening van de 3de M aart 1923, houdende beginse
len en voo.rschriften om trent maatregelen ten op
zichte van jeugdige personen (P. B. 1923, no. 37)
(.1948—1949-66).

]fO. een gouvernements-depêche dd. 6 A p ril 1949
no. 2697, houdende vastste lling van de landsveror
dening to t w ijziging van w ettelijke regelingen, waar
in de u itd rukking  „Raad van Bestuur”  voorkomt, in
verband met de vervanging van die Raad door de
Raad van Advies (1948— 1949-59).

Op voorstel van de Voorzitter w ordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

6'o. een gouvernements-depêche dd. 1 A p ril 1949,
waarbij de Staten te r goedkeuring w ordt aangeboden
een ontwerp-landsverordening to t w ijziging van het
K oninklijk  besluit van de 27ste A p ril 1936 (Stbl. no.
941), to t oprichting van een Pensioenfonds voor Cu-
ragaose burgerlijke landsdienaren, po litiem ilita iren,
ondenvijzers bij het bijzonder onderwijs, het onder
wijzend personeel van de R. K. Ambachtsschool „S t.
Jozef” , het personeel van het beheerskantoor der In 
dische Pensioenfondsen in  Curasao en hunne wedu
wen en wezen (P. B. 1936, no. 66).

6'o. een op zegel gestelde brie f, zonder datum,
van L. Conner te St. Maarten, namens de ambtenaren
en onderwijzers op St. Maarten, waarbij de Staten
wordt aangeboden een a fsch rift van een door hen
aan Zijne Excellentie de Gouverneur van de Neder
landse A n tillen  gericht verzoekschrift inzake de
voorgestelde algehele of gedeeltelijke afschaffing
van de ,,Duurtetoeslag 1942” op de Bovenwindse ei
landen.

Op voorstel van de Voorzitter w ordt besloten
deze stukken te stellen in  handen van de 2de Vaste
Commissie.

lo. een brie f dd. 28 M aart 1949 no. 398 van de
V oorzitter van het Hoofdstembureau in  de kieskring
St. Hustatius, waarbij de Staten, te r voldoening aan
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het bepaalde in artikel 100 lid 4 van het Kiesregle
ment wordt bericht, dat de heer George Frederick
Ellington Cruger zijn verkiezing aanneemt.

8o. een brief dd. 28 Maart 1949 no. 399 van de
Voorzitter van het Hoofdstembureau in de kieskring
St. Eustatius, waarbij de Staten worden aangeboden
verschillende bescheiden, betrekking hebbende op de
op 17 Maart 1949 gehouden verkiezing.

9o. een brief dd. 30 Maart 1949 van de heer
Charles E. W. Voges te St. Eustatius, waarbij de
Staten worden aangeboden afschriften van de tussen
het Hoofdstembureau Saba en hem gewisselde tele
grammen, betreffende de op 17 Maart 1949 gehou
den verkiezing.

lOo. een brief dd. 4 April 1949 no. 526 van het
wnd. Hoofd van het Centraal Bureau voor het Be
volkingsregister, waarbij deze op verzoek van de On-
dergezaghebber van Saba de Staten aanbiedt:

a. afschrift van het proces-verbaal van de op
de 19de Maart 1949 door het Hoofdstembureau in de
kieskring Saba gehouden zitting bedoeld bij artikel
77 van het Kiesreglement;

b. afschriften van de processen-verbaal van de
zitting van de stembureaux betreffende de op 17
Maart 1949 gehouden stemming ter verkiezing van
een lid van de Staten;

c. afschrift van het besluit van het Hoofdstem
bureau in de kieskring Saba tot het vaststellen van
de uitslag der verkiezing van een lid van de Staten,
ingevolge de stemming gehouden op 17 Maart 1949;

d. afschrift van het proces-verbaal van de zit
ting van het Hoofdstembureau in de kieskring Saba
tot het bekendmaken van de uitslag der verkiezing
van een lid van de Staten.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

l lo .  een brief dd. 2 April 1949 van de heer P.
B. Tromp te Aruba, waarbij hij de Staten, in aan
sluiting op zijn brief dd. 30 Maart 1949, zijn geloofs
brief doet toekomen ter completering van zijn op
30 Maart 1949 ingezonden stuk.

12o. een brief dd. 6 April 1949 van de heer Dr.
M. F. da Costa Gomez, waarbij hij namens de heren
J. H. A. Eman, P. Croes, M. E. de Cuba en J. Qeer-
man, de Staten hun geloofsbrieven aanbiedt.

13o. een brief dd. 11 April 1949 van de heer Ph.
C. Henriquez, waarbij hij de Staten namens de heer
Mr. E. C. Henriquez diens geloofsbrief aanbiedt.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de commissie

voor onderzoek der geloofsbrieven, in de vorige ver
gadering benoemd.

IJfO. een gouvernements-depêche dd. 8 April
1949 no. 1401 in antwoord op de brief van de Staten
dd. 18 Februari 1949 no. 211, luidende:

„Naar aanleiding van nevensgaande brief heeft on
dergetekende de eer Uw College, onder dankzegging voor
de gedane suggesties, te berichten, dat hij in de inmiddels ’
vastgestelde en ter goedkeuring aan Hare Majesteit de ;
Koningin aangeboden Instructie van de Vertegenwoor- ‘
diger in Nederland op een enkele uitzondering na de ge- *
opperde aanvullingen en wijzigingen heeft kunnen over
nemen en doen verwerken.

Wat betreft de vraag hoe de aflegging van rekening
en verantwoording van het geldelijk beheer is geregeld
moge dienen, dat alle financiële transacties ten behoeve
van de Vertegenwoordiger over het Departement van
Overzeese Gebiedsdelen lopen.

Het personeel ten kantore van de Vertegenwoordiger
is werkzaam op arbeidsovereenkomst. Deze overeenkom
sten worden door hem met machtiging van de Gouverneur
gesloten. Een desbetreffende bepaling werd ook in de
Instructie opgenomen.”.

15o. een gouvernements-depêche dd. 8 April
1949 no. 2814, waarbij de Staten wordt aangeboden
de maandelijkse opgave van de gemiddelde prijzen
van levensmiddelen en manufacturen naar de toe
stand per eind Maart 1949.

PKIJZEN eind Maart 1949.

Vergeleken met Februari zijn de volgende gemiddelde
prijzen gedaald respectievelijk gestegen.

LEVENSMIDDELEN.

Gedaald:

Spijsolie, koffie gebr., melk, kaas, eieren, zalm, dop
erwten, rode bieten, zuurkool;

Gestegen:

Aardappelen, reuzel, uien, Vienna sausage, boter.

MANUFACTUREN.

Gedaald:

Herenzakdoeken, damesjaponnen (katoen), heren
pakken (witte), handdoeken, onderhemden;

Gestegen:

onderbroeken, damesonderbroeken, onderjurken,
overhemden (katoen), overhemden (khaki), heren
sokken, herendassen, damesjaponnen (Rayon), heren

broeken, tafellakens, herenschoenen, schoenen (tennis).
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BIJLAGE I.
Levensmiddelen.

Maismeel
Aardappelen
Tarwemeel
Bonen ...........
E rw ten ...........
Spijsolie
Boter ...........
Mai-garine
Reuzel ...........
Koffie ongebr.
Koffie gebr. ...
Thee ...........
Bakbananen
Suiker
Melk
Kaas
Uien
Eieren
Brood
Vlees gem
Vis gem.
Groenten en vruchten
Corned beef ...
Vienna Sausage
Zalm ...........
Doperwten No. 2
Snijbonen
Rodebieten No.
Zuurkool
Komkommers
Giambo
Warmoes
Cos di soppi ...
Sinaasappel ...
Bacoven

BIJLAGE II.
Manufacturen.

Onderbroeken
Onderhemden
Damesonderbroeken
Onderjurken ...........
Overhemden (katoen)
Overhemden (khaki)
Herensokken
Herenzakdoeken ...
Herendassen ...........
Damesjapoiinen (rayon)
Damesjaponnen (katoen)
Herenbroeken (witte) .
Herenpakken (witte) .
Herenpakken (stoffen)
K etelpakken.................
Handdoeken .................
B eddelakens.................
Tafellakens .................
Schoenen (heren)
Schoenen (dames)
Schoenen (tennis)

Prijzen Prijzen
Sept. ’39 Maart ’48 Pebr. ’49 Maart ’49

p. % kg. ƒ 0,10 ƒ 0,30 ƒ 0,25 ƒ 0,25
p 1/2 kg. „ 0,10 „ 0,25 „ 0,19 ., 0,20
p Va kg. „ 0 ,0 7 1 /2 „ 0,24 „ 0,20 „ 0,20
p 1/2 kg. „ 0 ,2 0 1 /2 „ 0,50 „ 0,41 0,41
p 1/2 kg. „ 0 ,2 2 1 /2 „ 0,40 ., 0,38 „ 0,38
p. 1. „ 0,50 „ 2,10 „ 1,93 ,. 1,60
5 Ibs. „ 3,75 „ 9,75 ,, 8,33 „ 8,53
p 1/2 kg. „ 0,30 „ 1,50 „ 0,90 „ 0,90
p 1/2 kg. „ 0,30 „ 1,40 „ 1,— „ 1,05
p 1/2 kg. „ 0,20 „ 0,60 „ 0,60 „ 0,60
P V2 kg. „ 1,25 „ 1,10
p i/a kg. „ 1,50 „ 2,50 „ 2,78 .. 2,78
p. st. „ 0,08 ., 0,08
5 Ibs. „ 0 ,3 7 1 /2 „ 1,05 .. 1,05 ., 1,05
gr. bl. „ 0,25 „ 0,35 „ 0,40 ,, 0,35
p 1/2 kg. „ 0,60 „ 2,10 „ 2,03 » 2,
p 1/  kg. „ 0,15 „  0,50 „ 0,28 0,30
p. st. „  0 ,0 7 1 /2 „ 0,20 „  0,17 . ,  0,16
110 gr. „  0,04 „ 0,08 „  0,08 „  0,08
1 kg. „  1,25 „ 2,40 „ 2,65 ,, 2,65
2 kg. „ 1,25 „ 2,50 „ 2,70 .. 2,70

0 ,3 7 1 /2

1 gr. *51.
„ 0,95

„ 0,86 0,86
1 kl. bl. ., 0,38 0,45
1 gr. bl. „  1,11 „  1,—
1 bl. „  0,46 , ,  0,45
1 bl. f f

1 bl. „  0,52 , ,  0,52
1 bl. „  0,46 „  0,42
1 st. „  0,44 . .  0,43
1 hoopje „  0,30 „  0,30
1 bosje 0,25 0,25
1 bosje ! „  0,15 „  0,15
1 st. „  0 ,1 2 1 /2 „  0 ,1 2 1 /2
3 st. „  0,07 ,. 0,07

.. . „  0,10 „  0,10

Prijzen
Sept. ’39 Maart ’48 Febr. ’49

Prijzen
Maart ’49

.................ƒ 0,25 ƒ 1,83 ƒ 1,60 ƒ 1,93

......................   0,25 „  1,37 . ,  1,27 „  1,24

................. „ 0,50 „ 1.80 „  1,54 „ 1,84

.................„  1,25 „ 4,86 ,. 6,25 „  6 , 6 6

....................... 2,— „  6,64 „ 5,96 .. 6,26

........... „  0,75 „ 5,25 ,, 5,36 „  6,04

................ 0,25 „ 0,91 „ 0,80 „  0,92

................ 0,25 „ 0,67 „ 0,68 „  0,85

.................„  1,50 „  1,9Ö „  1,83 . ,  1,99

.................„  2,50 „  24,53 ., 20,16 „  20,28

....................... 2,— „ 9,04 „  1 2 , 8 8 9,14

.................„  2,75 „  6,42 ,, 6,33 „  6 , 8 6

....................... 1 0 ,— „  21,58 „  41,38 „  33,75

......................   25,— „  65,64 „  55,87 „  55,94

.......................  3,50 „  15,— „  15,— „  15,—
................. ......  0,50 „  1,91 „ 1,86 „ 1,79
........... „ 2,25 „ 6,73 „ 5,69 „ 5,70
................ 2,— „ 7,10 „ 5,11 „ 5,32
... ... ,, 5.— „ 14,34 „ 14,25 „ 16,41
................ 2,— „ 10,08 10,25 „ 10,40
................ 0,75 „ 4,06 ., 4,33 ., 6,75”.
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Op voorstel van de Voorzitter- wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

16o. een gouvernements-depêche dd. 8 April
1949 no. 5016, luidende:

„Hiermede heb ik de eer Uwe Staten te doen toe
komen een exemplaar van Staatsblad I 464 (P.B. 1949,
no. 32), houdende de goedkeuringswet van het tussen
Nederland en de Verenigde Staten van Amerika gesloten
verdrag ter voorkoming van dubbele belasting etc. In deze
wet is ook de tekst van gemeld verdrag opgenomen.

De heer Minister van Overzeese Gebiedsdelen ver
zoekt thans, hem mede te delen, of de Nederlandse An
tillen het wenselijk achten tot dit verdrag toe te treden,
waartoe artikel XXVII de mogelijkheid biedt. Zoals Uw
College uit de tekst van het verdrag zal blijken, zou dit
verdrag voor de Nederlandse Antillen zekere voordelen
inhouden, voor het beleggen in Amerikaanse loningen e.a.,
hetgeen tot uiting komt in de artikelen VII en VIII. Hier
tegenover staat eventuele derving van inkomsten door de
fiscus. Om een beeld te kunnen krijgen van de voordelen,
die door dergelijke beleggingen aan ingezetenen van de
Nederlandse Antillen kunnen ten goede komen, is dezer
zijds nagegaan tot welk bedrag aan dividend en rente over
1948 aan ingezetenen is uitgekeerd. Dit blijkt een bedrag
van ± . $. 150.000.— te zijn. Afgezien van het feit, dat dit
bedrag dus 70% van het totale dividend en rente is (de
U.S.A. houden immers 30% aan tax tot dusverre in) en
wellicht nog hoger is door belegging buiten de alhier ge
vestigde banken om, is voor de toekomst, als meer in de
U.S.A. leningen zal kunnen worden geïnvesteerd, de ver
mindering der U.S.A. tax dus niet geheel van belang
ontbloot.

Gaarne zal ik de mening van Uwe Staten omtrent
eventuele deelneming van de Nederlandse Antillen aan dit
vei’drag vernemen.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de Vaste Com
missie.

Ho. een brief dd. 8 April 1949 van de 1ste Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-voorlopig verslag op de ontwerp-landsveror-
dening tot wijziging van de Landsverordening van
de 14de December 1944 (P. B. 1944, No. 219), hou
dende mogelijkheid in bepaalde gevallen een authen
tiek afschrift van een rechterlijk vonnis in de in ar
tikel 665, eerste lid van het Curagaos Burgerlijk Wet
boek bedoelde registers te laten overschrijven, als
mede tot wijziging van de artikelen 1095 en 1982 van
het Burgerlijk Wetboek voor Curagao (1948—1949-
62).

18o. een brief dd. 11 April 1949 van de 1ste Vas
te Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden
een concept-eindverslag op de ontwerp-landsverorde-
ning tot wijziging van de Motorboot- en Havenpas-
sagierskeur 1930 (P. B. 1930, no. 19) (1948-1949-
45).

19o. een brief dd. 11 April 1949 van de 2de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concepc-eindveislag op de ontwerp-landsveroi demng
lot wijziging van de Lanasverordenmg op de winst
belasting 1940 (P. B. 1940, no. 34) (1948—1949-68).

2ÜO. een brief dd. 7 April 1949 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-eindverslag op de ontwerp-landsverordening
lot wijziging en aanvulling van de Pensioenverorde-
iiing Burgerlijke Landsdienaren 1938 (P. B. 1938,
110. lo) (1948—1949-33).

21o. een brief dd. 7 April 1949 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-voorlopig tevens eindverslag op de ontwerp-
landsverordening tot legelmg van de pensioenaan
spraken van het tot het Politiekorps oveigaande per
soneel der militaire politie en hun weeduwen en we
zen (1948—1949-44).

22o. een brief dd. 7 April 1949 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten woidt aangeboden een
concept-voorlopig tevens eindverslag op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging en aanvulling van de
Pensioenverordening Politiemilitairen 1939 (P. B.
1939, no. 23) (1947-1948-47).

2So. een brief dd. 7 April 1949 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-voorlopig tevens eindverslag op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging van de Pensioenrege
ling personeel R. K. Ambachtsschool „St. Jozef” (P.
B. 1945, no. 148) (1948-1949-42).

2IfO. een brief dd. 7 April 1949 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-eindverslag op de ontweip-iandsverordening
tot wijziging van de Pensioenverordening Burgerlijke
Landsdienaren 1938 (P. B. 1938, no. 15) (1948—
1949-22).

25o. een brief dd. 7 April 1949 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-voorlopig tevens eindverslag op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging van de Pensioenver
ordening Burgeilijke Landsdienaren 1938 (P. B. 1938
no. 15) (1948-1949-61).

26o. een brief dd. 11 A-pril 1949 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-eindverslag op de ontwerp-landsverordening
tot wijziging van de Algemene Verordening I. U. &
D. 1908 (P. B. 1908, no. 33) (1948-1949-46).
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21 o. een brief dd. 11 April 1949, waarbij de 3de
Vaste Commissie, terugkomende op haar advies dd.
17 Maart 1949 inzake het ongeval met het m.s. „Kra-
lendijk” (zie notulen no. 21 stuk no. 58o.) de Staten
adviseert dat advies als volgt te wijzigen en aan te
vullen:

Van het gestelde onder ,^ d  1” vervalt de derde
Zinsnede en aan het slot wordt toegevoegd: „Wat
het geheel nog erger maakt, is het feit, dat het Be
stuur volkomen op de hoogte was van de op dit ge
bied heersende toestanden, ja, zelfs bij monde van
de bestuursgemachtigde — dezelfde, die, gelijk thans
gebleken is een verklaring van zeewaardigheid heeft
afgegeven voor de Kralendijk — in de openbare ver
gadering van 30 Mei 1947 toegezegd heeft de be
staande maatregelen te zullen verbeteren. Uit het
onder Ad IV door het Bestuur medegedeelde blijkt,
dat hieraan niets is gedaan.”.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen de hier-
büvenaangehaalde adviezen van de 1ste, 2de en 3de
Vaste Commissie, sub 17o t/m  27o, wordt besloten
die aldus over te nemen.

De Voorzitter: Nog zijn van het Bestuur inge
komen :

I. Memorie van Antwoord en Nota van Wijzi
gingen op de ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Landsverordening op de winstbelasting 1940
(P. B. 1940, No. 34) (1948-1949-68).

II. Memorie van Antwooi’d en Nota van Wijzi
gingen op de ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Motorboot- en Havenpassagierskeur 1930 (P.
B. 1930, no. 19) (1948-1949-45).

III. Memorie van Antwoord en Nota van Wij
zigingen op de ontwerp-landsverordening tot wijzi
ging van de Algemene Verordening I. U. & D. 1908
(P. B. 1908, no. 33) (1948-1949-46).

IV. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
11 2de Nota van Wijzigingen op de ontwerp-Curaga i-

se begroting voor het dienstjaar 1949 (1948—1949-
1 ) .

Deze stukken zullen gedrukt en rondgedeeld
worden en zijn bereids in handen gesteld van de be
trokken Vaste Commissies.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 2 van de agenda: ontwerp-ldnds-
verordening tot wijziging van de Motorboot- en Ha-
venpassagierskeur 1930 (P. B. 1930, no. 19) (19If8—
19)9-Jf5) en opent de algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende.

sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

De artikelen 1, als gewyzigd bij Nota van Wijzi
gingen, 2, alsmede het opschrift, de overweging en
het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd hij Nota van
Wijzigingen, worden achtereenvolgens zonder discus
sie en zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Hierna stelt de Voorzitter aan de orde van be
handeling punt 3 van de agenda: ontwerp-landsver
ordening tot wijziging van de Algemene Verorde
ning I. U. <& D. 1908 (P. B. 1908, no. 33) en opent de
algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

De artikelen 1, als gewijzigd hij Nota van Wij
zigingen, 2, alsmede het opschrift, de overweging en
het ontwerp in zijn geheel, als gewijzigd bij Nota van
Wijzigingen, worden vervolgens zonder discussie en
zonder hoofdelijke stemming aangenomen.

Vervolgens stelt de Voorzitter aan de orde van
behandeling punt 4 van de agenda: ontwerp-lands
verordening tot wijziging van de Landsverordening
op de winstbelasting 19).0 (P. B. 1940, no. 34) (1948
—1949-68)  en opent de algemene beraadslagingen.

Geen der leden daarbij het woord verlangende,
sluit de Voorzitter de algemene beraadslagingen en
gaat over tot de artikelsgewijze behandeling van het
ontwerp.

Artikel 1, als gewijzigd bij Nota van Wijzigin
gen.

De heer C. Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Ik zou staande de vergadering het volgende amende
ment willen voorstellen:

In artikel 1 van het ontwerp wordt het onder c.
gestelde als volgt gelezen:
,,c. de winst van in het gebiedsdeel gevestigde,

rechtspersoonhjkheid bezittende pensioenfond
sen, spaarfondsen, voorzieningsfondsen, begra
fenisfondsen, ziekenfondsen en ondersteunings
fondsen, welke ten behoeve van personeel, gewe
zen personeel en/of deszelfs betrekkingen zijn
ingesteld. Of een fonds aan de eisen voor vrij
stelling voldoet, wordt voor zover nodig naar de
omstandigheden beoordeeld.”.
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Indien het amendement ondersteund wordt, zal
ik het gaarne toelichten.

Het amendement wordt ondersteund door de he
ren Mr. Smeets, Henriquez en Visser.

De heer C. Jonckheer: Nadere bestudering van
de onderwerpelijke materie heeft mij tot de overtui
ging gebracht, dat de tekst, waarover overeenstem
ming bestaat tussen Bestuur en Staten, door een
paar kleine wijzigingen kan worden verbeterd. In de
eerste plaats wil ik er op wijzen — hetgeen trouwens
ook reeds in het voorlopig verslag is geschied — dat
het onderhavige ontwerp een vrijstelling van de
winstbelasting beoogt in te voeren, m.a.w. wij heb
ben hier te maken met een uitzondering op de alge
mene regel, zodat de interpretatie daarvan strikt
dient te zijn.

Men kan dan zeggen, dat de instelling van pen
sioen-, spaar- en andere in het ontwerp genoemde
fondsen in het algemeen sociale maatregelen zijn ten
behoeve van het personeel, maar in engere zin wor
den b.v. pensioen- en ondersteuningsfondsen ten be
hoeve van gewezen personeel ingesteld. In verband
nu met de strikte interpretatie, v/elke aan de onder
havige bepaling zal dienen te worden gegeven, lijkt
het juister althans voorzichtiger daarin ook gev»rezen
personeel te noemen.

De vervanging van de woorden „en eventueel
van zijn betrekkingen” door ,,en/of deszelfs betrek-
Icingen” is slechts bedoeld om de vrijstelling ook uit
te strekken tot de fondsen voor betrekkingen van
personeel en gewezen personeel, welke om een of an
dere reden afzonderlijk worden opgericht, hetgeen
bij de oorspronkelijke tekst strikt genomen niet het
geval zou zijn.

Tenslotte wil ik er op v/ijzen, dat het niet geheel
juist is zonder meer te bepalen, dat naar de omstan
digheden wordt beoordeeld of een fonds aan de eisen
vooi- viijstelling voldoet. Deze bepaling is reeds aan
vechtbaar, omdat het b.v. nimmer van de omstandig
heden afhankelijk kan zijn of een lichaam een rechts
persoon is. Het is daarom juister te spreken van:
voor zover nodig beoordelen naar de omstandighe
den.

De verwerking van deze toegelichte wijzigingen
leidt tot de tekst, zoals thans door mij voorgestèld en
welke ik nu duidelijkheidshalve nog even wil herha
len. Het aan artikel 2 van de Landsverordening op
de winstbelasting 1940 toe te voegen punt c. komt
dus te luiden:
„c. de winst van in het gebiedsdeel gevestigde,
rechtspersoonlijkheid bezittende pensioenfondsen,
spaarfondsen, voorzieningsfondsen, begrafenisfond

sen, ziekenfondsen en ondersteuningsfondsen, welke
ten behoeve van personeel, gewezen peisoneel en/of
deszelfs betrekkingen zijn ingesteld. Of een fonds
aan de eisen voor vrijstelling voldoet, wordt voor zo
ver nodig naar de omstandigheden beoordeeld.”.

Ik zou gaarne hier nog even aan toe willen voe
gen, dat ik, ter voorkoming dat het Bestuur in deze
overvallen zou worden, hedenmorgen overleg heb ge
pleegd met de desbetreffende autoriteiten en dat dit
amendement een compromis is van mijn zienswijze
en die van het Bestuur. Als ik mij niet vergis, zal het
Bestuur bereid zijn dit amendement over te nemen.

De Voorzitter: Ik heet de Bestuursgemachtigde
hartelijk welkom in deze vergadering en verleen hem
het woord, indien hij wil ingaan op het amendement
van de heer Jonckheer.

De heer Caprïles, gemachtigde van het Bestuur:
Mijnheer de Voorzitter. Ik dank U voor Uw vriende
lijke woorden van v/elkom en kan U mededelen, dat
het Bestuur het amendement van de heer Jonckheer
gaarne ovemeemA.

Artikel 1, als gewijzigd bij Nota van Wijzigingen
en staande de vergoulermg door het Bestuur, artikel
2, als gewijzigd bij Nota van Wijzigingen, alsmede de
titel, de overweging en het ontwerp in zijn geheel,
als geiüijzigd bij Nota van‘Wijzigingen en staande de
vergadering door het Bestuur, v/oiden achtereenvol
gens zonder discussie en zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen.

Vervolgens onderwerpt de Voorzitter aan de
goedkeuring der vergadering de notulen van de ver
gadering van de 31ste Maart :l949 nummer 21.

Geen der leden tegen deze notulen op- of aanmer
kingen hebbende worden zij aldus goedgekeurd.

Vervolgens schorst de Voorzitter de vergadering
teneinde de Commissie voor het onderzoek der ge
loofsbrieven, in de gelegenheid te stellen haar werk
zaamheden te verrichten.

Na verloop van enige tijd v/ordt de vergadering
hervat.

De Voorzitter nodigt vervolgens de voorzitter
van de Commissie vooi' het onderzoeken der geloofs
brieven uit om daaromtrent verslag uit te brengen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De Commissie van onderzoek der geloofsbrie-
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ven heeft de haar ter hand gestelde stukken onder
zocht en heeft in orde bevonden de geloofsbrieven
van de heren H. G. M. Pieters Kwiers, F. B. Tromp,
M. S. Arends en A. F. Dussenbroek.

Ten aanzien van de geloofsbrief van de heer
Mr. E. C. Henriquez zij opgemerkt, dat deze is inge
diend door de heer Ph. C. Henriquez, doch dat ten
blijke van deze volmacht een niet-gewaarmerkt tele
gramformulier is overgelegd, zodat niet is komen
vast te staan, dat de geloofsbrief door de gekozene
is ingediend.

Ten aanzien van de geloofsbrief van de heer Ch.
E. VV. Voges zij opgemerkt, dat niet zijn ingezonden
de stukken bedoeld in artikel 100, 5de lid van het
Kiesreglement, zijnde de overgelegde stukken niet-
gewaarmerkte telegramformulieren.

Ten aanzien van de heren P. Croes, J. Geemian,
J. H. A. Eman en M. E. de Cuba zij opgemerkt, dat
de geloofsbrieven door de heer Dr. M. F. da Costa
Gomez zijn ingediend, doch dat nergens uit blijkt, dat
laatstgenoemde bevoegd was om bedoelde geloofs
brieven in te dienen, zodat niet is komen vast te
staan, dat de geloofsbrieven door de betrokken ge
kozenen zijn ingediend.

De Commissie adviseert derhalve de heren H.
G. M. Pieters Kwiers, F. B. Tromp, M. S. Arends en
A. F. Dussenbroek toe te laten en de heren Mr. E. C.
Henriquez, Ch. E. W. Voges, P. Croes, J. Geerman,
J. H. A. Eman en M. E. de Cuba niet toe te laten.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Het is
mij niet erg duidelijk, wat de commissie hier bedoelt
met „gewaarmerkte telegramm-en”. Ik heb hier het
telegram van de heer Henriquez en daarin staat:
„STATEN CURACAO DOOR TUSSCHENKOMST
PHILIP COHEN HENRIQUEZ DOE IK U
MIJN GELOOFSBRIEVEN TOEKOMEN ERNEST
COHEN HENRIQUEZ”. Ik zou gaarne van de Voor-
zittei’ van de Commissie willen vernemen, welke on
regelmatigheid hierin zit. Hij heeft gesproken van
,,gewaarmerkte telegrammen”; ik zie hier, dat dit
telegram op 19 April 1949 uit Parijs ontvangen is.
Ik begrijp niet, wat de commissie wil. Wordt van
hem geeist, dat hij een authentiek stuk door de Con
sul in Parijs laat opsturen ? De wet stelt hieromtrent
geen bijzondere eis of is dit misschien een eis, die
door de Commissie gesteld wordt?

De Voorzitter: Ik zou hier aan toe willen voe
gen, Mijne Heren, dat deze telegrammen door de Sta
ten rechtstreeks van het telegraafkantoor ontvangen
zijn.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor

zitter. Hetgeen is overgelegd is een stuk papier —
een foi’mulier van een telegraafmaatschappij — met
een aantal cijfers en letters er op en naar te doen ge
bruikelijk, stelt de telegraafmaatschappij er een pa
raaf op ten bewijze, dat het inderdaad van haar af
komstig is. Ik moet daaraan toevoegen, dat er ken
nelijk ook telegrammen bij zijn — niet dit telegram
toevallig — die gewoon op een schrijfmachine zijn
getikt. Iedereen kan gratis een telegramformulier
krijgen en dat voltikken, maar dat is — althans vol
gens de commissie — geen bewijs, dat hier telegra
fisch een volmacht is verstrekt. Wat hieraan dus
ontbreekt, is eenvoudig een paraaf van de AU Ame-
i'ica Cables, dat dit inderdaad een telegram is, dat
door haar is ontvangen.

De Voorzitter: Ik kan verklaren, dat ik een regu
van de All America Cables bij ontvangst van het
telegram heb getekend. Zou deze verklaring geen
voldoende bewijs zijn?

De heel' Mr. Van der Meer: Deze verdere uiteen
zettingen waren de Commissie uit de aard der zaak
niet bekend, Mijnheer de Voorzitter. De Commissie
heeft uitsluitend een telegramformulier voor ogen
gekregen, waar alleen maar cijfers en woorden op
staan.

De Voorzitter: Maar ik zeg U bij deze, dat ik het
ontvangen heb. Mijnheer Van der Meer, en dat ik
daarvoor een bewijs van ontvangst getekend heb.

De heer Mr. Van der Meer: Ik meen, dat de
Commissie zich daarover zou moeten beraden. Mijn
heer de Voorzitter, want dit is een heel nieuw punt.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
tenigkomen op de telegrammen, die door de heer Vo
ges overgelegd zijn. Hij ontvangt de telegrammen van
het telegraafkantoor, maar hij kan aan dat kantoor
toch niet gaan voorschrijven hoe zij de telegrammen
moeten redigeren en wat voor handtekening er op
moet staan. Er staat nergens, dat een telegram on
dertekend moet worden. Hij heeft hier overgelegd
de stukken, waarin hem telegrafisch ingevolge de
wet medegedeeld wordt, dat hij verkozen is verklaard.
Er staat in de wet geen enkele bepaling, waarbij
vastgelegd wordt, hoe de telegrammen moeten lui
den. Ik wens daarom tegen dit advies van de Com
missie te protesteren.

De heer Mr. Van der Meer: Wat de stukken van
de heer Voges betreft, Mijnheer de Voorzitter, blykt
nergens uit, dat de overgelegde bescheiden ontvan-
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geu telegrammen zijn. Het zijn formulieren, die in
een ruk met de machine zijn volgeschreven, hetzij
door de heer Voges zelf, hetzij door een ander, maar
nergens blijkt uit, dat er een telegram is verzonden.

De Voorzitter: Maar zou de commissie zich wil
len beraden over het telegram, dat aan de Staten ge
richt was en dat rechtstreeks van het telegraafkan
toor ontvangen is?

De heer Mr. Van der Meer: Ja, maar dan uit
gaande van de veronderstelling. Mijnheer de Voor
zitter, dat U weet, dat de Staten dit telegram zo
hebben ontvangen.

De Voorzitter: Ik schors dan nogmaals de ver
gadering teneinde de Gommisse in de gelegenheid te
stellen een nader onderzoek te verrichten ten aan
zien van geloofsbrieven.

Na verloop van enige minuten wordt de verga
dering hervat.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ten aanzien van het telegram, dat door de
heer Mr. E. C. Henriquez aan de Staten zou zijn ge
zonden, merkt de Commissie op, dat zij op de ver
klaring van de Voorzitter van dit College aanneemt,
dat dit stuk door hem ontvangen is, doch dat uit het
stuk zelf niet blijkt, dat het een door de AU Ameri
ca Cables ontvangen telegram is.

Ten aanzien van de stukken, ingezonden door de
heer Ch. E. W. Voges, merkt de Commissie op, dat
daaruit niet büjkt, dat het telegrammen zijn, welke
door de Landsradiodienst zijn ontvangen of afgege
ven. Daargelaten of al of niet in de wet vermeld
staat, dat afgeleverde telegrammen gewaarmerkt
moeten zijn door de tot afgifte bevoegde functiona
ris, is het een eis van rechte, dat documenten, welke
tot bewijs van enig feit moeten dienen, ondertekend
dan wel geparafeerd moeten zijn door de betreffende
functionaris. Daar de zoeven bedoelde stukken tot
bewijs moeten dienen van resp. de machtiging aan
de heer Ph. C. Henriquez en kennisgeving en bericht
aan de heer Ch. E. W. Voges als bedoeld in artikel
100, 5e lid van het Kiesreglement, is de Commissie
mitsdien van oordeel, dat ongewaarmerkte stukken
niet tot bewijs van hetgeen daarin vermeld staat, kun
nen dienen. Zij blijft derhalve bij haar gegeven ad
vies tot niet-toelating.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Tot mijn
spijt moet ik zeggen, dat ik mij met de mening van
de Commissie niet kan verenigen. De wet zegt, dat

de betrokkene telegrafisch bericht zal worden ge
stuurd door het stembureau van zijn verkiezing en
van de ontvangst van zijn mededeling, dat hij de ver
kiezing aamieemt. De wet schrijft niet voor, dat dit
per gewaarmerkt telegram moet geschieden. M.a.w.
Mijnheer de Voorzitter, eist deze Commissie dus iets,
dat niet in de wet gesteld wordt. Deze Commissie
gaat m.i. dus geheel buiten haar bevoegdheid. Het
feit, dat op telegrammen via de Landsradio- en tele
foondienst soms door de ambtenaar, die ze ontvangt
of verstuurt, een paraaf of een krabbeltje gesteld
wordt, doet zich niet altijd voor. Ik heb hier drie
telegrammen in mijn zak, waarvan slechts op één
een of ander merkje staat; de overige twee hebben
hoegenaamd geen merk. Er is geen enkele bepaling,
welke deze commissie heeft aangehaald, waaruit
vast zou komen te staan, dat de telegrammen dooi
de Eandsradio- en telefoondienst of door de AU. Ame-
i-iCa Cables gewaarmerkt móeten zijn. Hier heeft
men dus, zoals ik daareven zeide, het geval, dat deze
Commissie m.i. geheel buiten haar bevoegdheid is
gegaan om iets te eisen, wat de wet niet voorselirijft.
Daarom, Mijnheer de Voorzitter, wil ik de. mening
van de Commissie in deze aan het oordeel van de
Staten onderwerpen en ik verzoek hoofdeüjke stem
ming over het feit of deze leden al dan niet kunnen
worden toegelaten.

Tijdens dit betoog van de heer Plantz verschijnt
de heer Dr. da Costa Gomez ter vergadering.

De heer 3Ir. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De Commissie heeft alleen maar opgemerkt,
dat hier niet blijkt, dat dit werkelijk telegrammen
zijn. Ik heb bij mij op kantoor een stapel formulie
ren liggen, die men op dezelfde wijze kan voltikken
en indienen. Indien U wil, kan U binnen een half uur
honderd copieën krijgen. Maar daar bUjkt niet uit,
dat de Landsradiodienst een telegram heeft ontvan-
geir of weggestuurd.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Om
te beginnen, geloof ik, dat de stapel formulieren,
welke de heer Van der Meer op zijn kantoor, heeft,
niet dezelfde formulieren zijn, als wij hier hebben,
want dit zijn formulieren van ontvangen telegram
men en de stapel, die'hij heeft, bestaat uit formulie
ren voor te verzenden telegrammen. Bovendien lijkt
het mij toe, dat de Staten het voor zich zelf aanne
melijk- moeten maken, dat deze telegrammen juist
zgn, dus echte biimengekomen telegrammen zijn. Ik
kan niet inzien, hoe aan deze echtheid alleen de ware
vorm wordt gegeven door de paraaf van de een of
ander, welke weer volkomen in twijfel. kan worden
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getrokken. Evengoed als w ij nu zeggen, dat w ij u it
een telegram, waar niets op staat, n iet kunnen zien,
dat het een telegram is, zouden w ij door kunnen
gaan en zeggen, dat men aan ’n telegram met een
krabbeltje evenmin kan zien, dat het van het tele
graafkantoor komt. Het lijk t  m ij toe, dat w ij, indien
w ij zo doorgaan, in  het oneindige terecht zullen ko
men en dat dan door de Staten zeer grote m oeilijk
heden aan de nieuw gekozen leden in  de weg wor
den gelegd. Het sp ijt m ij, dat het toevallig m ijn ei
gen broer betreft, ofschoon dat voor m ij n ie t veel
verschil maakt. Het kom t m ij voor, dat men een
beetje té ver gaat.

De heer Mr. Smeets: M ijnheer de Voorzitter. Ik
w il nog even terugkomen op hetgeen de heer Plantz
gezegd heeft. Het is een algemene regel, dat, wan
neer een functionaris bevoegd is to t het afgeven van
stukken of doet blijken, dat h ij iets officiee l mede
deelt, h ij die stukken ondertekent. Wanneer U een
brie f k rijg t van het Centraal Stembureau, dan heeft
de heer Bartels Daal die ondertekend. A ls h ij de
handtekening had vergeten, had U de b rie f terugge
stuurd. Dat is niet alleen zo met brieven, maar ook
met telegrammen. De functionaris, die daarvoor z it
en bevoegd is telegrammen a f te geven, moet die te
legrammen als zodanig waarmerken, zodat nagegaan
kan worden, dat h ij dat telegram heeft afgegeven.
Op het ogenblik is aan het onderhavige telegram
niet te zien, wie dat telegram ontvangen en aan de
betrokkene verzonden heeft. A ls ik  hetzelfde op een
blanco fo rm ulie r tik  en ik  geef het aan U, Mijnheer
de Voorzitter, heeft U twee identieke telegrammen
en kan U la te r niet zien, welk daarvan van het be
voegde kantoor is gekomen en welk ik  heb gemaakt.
Het is m.i. heel duidelijk en heeft er niets mee te
maken, of het nu een krabbeltje is. Het gaat er pm:
is la ter na te gaan of d it het paraaf of de hand
tekening is van degene, die to t a fg ifte  bevoegd is.

De heer Henriquez: W ordt dat door de Commis
sie nagegaan, wanneer er een krabbeltje op staat.
M ijnheer de Voorzitter?

De heer Mr. Smeets: Dat geldt voor alles. M ijn
heer de Voorzitter. A ls ik  de brieven neem, welke
U daar voor U heeft, kan ik  al die handtekeningen
betwisten, want ik  ken ze niet. Maar dat doen w ij
niet, w ij nemen aan, dat het stukken zijn, die op de
normale manier zijn binnengekomen en dat er geen
enkele reden is, om ze te betwisten. Had op deze te
legrammen een paraaf gestaan, dan hadden w ij ze
aangenomen, omdat w ij ze kónden aannemen; het
zouden dan stukken geweest zijn, die naar het u ite r-

iijk  te oordelen als bewijs kunnen dienen. Maar als
er geen handtekening of geen paraaf op staat, dan
kunnen ze niet als bewijs dienen.

De heer Dr. Maal: Mijnheel" de Voorzitter. Ik
heb hier de notulen van de vergadering van de Sta
ten van 28 Januari 1946. H ierin  kunnen w ij nagaan,
wat de heer Dr. da Costa Gomez indertijd  namens
de Commissie voor onderzoek van de geloofsbrieven
gezegd heeft over de geloofsbrief van de heer De
lieg t, n l.; „da t u it de akte van bekendheid n iet b lijk t
van den tijd  en de plaats der geboorte van de heer
De Regt, zoodat deze akte van bekendheid niet vo l
doet aan het bepaalde bij a rt. 111 van het Kiesre
glement; dat krachtens a it. 112 de geloofsbrief door
den gekozene binnen twee maanden na de dagtee-
kening van de kennisgeving bedoeld in  art. 108 bij
de Staten moet worden ingezonden; dat deze kennis
geving aan den heer De Regt gedateerd is 12 No
vember 1945; dat de geloofsbrief van den heer De
lie g t door het Bestuur van de Democratische P a rtij
is ingediend, doch dat nergens u it b lijk t, dat het Be
stuur bevoegd was om dezen geloofsbrief in  te die
nen, zoodat niet is komen vast te staan, dat de ge
loofsbrief door den gekozene is ingediend;” .

H ier hebben w ij dus een precedent en vaj heb
ben nu het analoog geval, dat de Heer Dr. da Costa
Gomez de geloofsbrieven van 4 leden van Aruba heeft
ingediend.

De Voorzitter: Dat slaat als een tang op een
varken, dokter Maal.

De heer Plantz: Ik  zou alleen nog aan de Com
missie w illen vragen. M ijnheer de Voorzitter, o f haar
een bepaling bekend is, dat ontvangen telegrammen
gewaarmerkt moeten worden.

De heer Mr. Smeets: M ijnheer de Voorzitter. Ik
zou graag de heer Plantz de vraag w illen stellen,
waar voorgeschreven staat, dat de brie f, waarin het
hoofd van het Centraal Stembureau de gekozene me
dedeling doet van zijn benoeming, door dat hoofd
getekend moet zijn. Dat staat ook nergens.

De heer Plantz: W at een vergelijking. Mijnheer
de V oorzitte r! De heer Smeets w il h ier een verge
lijk in g  maken tussen een brie f, welke door een o ffi
cieel lichaam verzonden w ordt en een telegram, dat
door een commerciële onderneming w ordt verzonden
of ontvangen. M ijnheer de V oorzitte r; wat een ver
gelijking! Ik  zeg, dat d it zuiver spijkers op laag wa
te r zoeken is en niets meer!
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De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter.
Elke maatschappij kan niet zo m aar voor telegraaf-
maatschappij spelen; men heeft daar een concessie
voor nodig en dan is zij ook een officiële instelling.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. De beantwoording van de vraag over de nood
zakelijkheid van het paraferen en tekenen enz. zal
men moeten zoeken in het vierde boek van het Bur
gerlijk Wetboek. Daar staat in, althans daar volgt
uit, dat stukken, die tot bewijs moeten dienen, in
derdaad geparafeerd of getekend moeten zijn.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
alleen aan de Staten verzoeken te willen beslissen,
of zij deze heren zullen toelaten of niet.

De heer C. W. J. Jonckheer: Ik zou gaarne het
oordeel van de heer Dr. da Costa Gomez in dezen
willen vernemen. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Dr. da Costa Gomez: Ik heb het debat
niet meegemaakt. Mijnheer de Voorzitter, maar ik
geloof wel, dat het hierom gaat, dat van de heer
Henriquez en waarschijnlijk ook van de heer Voges
telegrafisch mededeling is ontvangen, dat zij hun
verkiezing aannemen en dat nu hun geloofsbrieven
in twijfel worden getrokken. Is dat zo. Mijnheer de
Voorzitter?

De Voorzitter: De telegrammen, die ontvangen
zijn, zijn niet gewaarmerkt. Vandaar dat zij door de
Commissie als niet authentiek beschouwd worden.
De telegrammen, welke door de heer Voges zijn
overgelegd, en ook de telegrafische machtiging, wel
ke de heer Henriquez rechtstreeks aan de Staten ge
stuurd heeft — en waarvoor ik een bewijs van ont
vangst heb getekend — zijn niet gewaarmerkt, zodat
de Commissie de authenticiteit van deze stukken
in twijfel trekt.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Waar de wet eenvoudig een telegrafische me
dedeling voorschriijft zonder verdere eisen te stel
len ten aanzien van die telegrafische mededeling,
ligt het aan de Staten, om te beoordelen of dit stuk
kan beschouwd worden als een telegrafische mede
deling. Het lid, de commissie, elk individueel lid kan
aan het telegram bepaalde eisen verbinden. Ik voor
mij zie geen reden om te twijfelen noch om dit open
baar middel van communicatie nu plotseling onder
de loupe te gaan nemen. Blijkens de regelen van het
verkeer heeft de wetgever hier het onnodig gevon
den verder te stipuleren aan welke eisen telegram

men moeten voldoen. Men heeft hier gewoon geno
men de normale wijze, waarop telegrammen worden
verzonden. Dat lees ik uit het Kiesreglement, want
ik zie geen enkele bepaling, waaruit blijkt, dat deze
telegrammen aan bepaalde eisen moeten voldoen.
Bij mijn weten is gedurende de twaalf jaar, geduren
de welke ik in dit College zit, de kwestie, of een te
legram wel een telegram is, nooit gerezen. Men heeft
altijd aangenomen, dat de telegrammen, die hier bin
nenkomen, voldoen aan de normale eisen van het
verkeer. Aangezien de wetgever geen verdere eisen
heeft gesteld aan deze mededeling dan de gewoonte,
zie ik niet in, waarom nu plotseling stringente maat
regelen moeten worden genomen. Ik geloof, dat wij
hier doodgewoon, normaal en nuchter, deze telegram
men als gewone telegrammen in de burgersamenle-
ving kunnen beschouwen.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik beschouw deze telegrammen, met name de
telegrammen van de heer Voges, absoluut niet als
gewone telegrammen. Wanneer men het voor zich
neemt, ziet men, dat één schrijfmachine is gebruikt
op een formulier. E r staat niets maar dan ook he
lemaal niets bij, geen stempel, geen andere letter,
geen datumstempel, niets; het is alles met één ma
chine geschreven. Ik beschouw dit niet als een ge
woon telegram. Zulke telegrammen ben ik tenminste
met gewoon te ontvangen.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. De
heer Dr. da Costa Gomez merkte zo juist op, dat
nergens in de wet staat, dat een telegram gewaar
merkt moet zijn en dat hij dat niet in het Kiesre
glement zou kunnen vinden, omdat daarin staat, dat
met een telegrafische mededeling volstaan kan wor
den. Maar dat het telegram getekend moet worden,
zal hij in de verordening op het Telegraafverkeer
moeten vinden. Ik weet uit het hoofd ook niet of het
daarin staat, maar ik neem aan van wel, omdat het
een algemene stelling is, dat, wanneer iemand in een
bepaalde functie iets afgeeft, hij dat stuk van zijn
handtekening of paraaf voorziet. Als een agent U
op straat bekeurt en hij maakt proces-verbaal op,
dat U te hard heeft gereden, ondertekent hij dat
proces-verbaal; anders is het geen proces-verbaal.
Maar toch staat nergens, dat hij dat proces-verbaal
moet ondertekenen.

De heer Dr. da Costa Gomez: Het spijt mij zeer,
Mijnheer de Voorzitter, maar wij kunnen geen be
slissing nemen op hetgeen wij niet weten. De heer
Smeets zegt, dat hij niet weet of dit in de wet staat
al dan niet en dan moeten wij daarop geen beslissing
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nemen. Maar mag ik de telegrammen even zien, Myn
heer de Voorzitter?

De Voorzitter: Zeker, Dr. da Costa Gomez.
✓

De heer Mr. Bmeets: Mijnheer de Voorzitter. De
heer Dr, da Costa Gomez heeft gezegd, dat hij in
het Kiesreglement de bepaling moet gaan zoeken of
een telegram getekend moet zijn of niet. Hij kan het
ook wei in de Staatsregeling gaan zoeken. Als hij het
wil gaan zoeken, moet hij het zoeken in de verorde
ning op het ïelegraafverkeer. Daarnaast staat ech
ter de algemene stelling, dat, wanneer iemand in een
bepaalde functie iets afgeeft of mededeling doet, hij
de stukken ondertekent.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb de telegrammen even bekeken en ge
loof, dat, aangezien de Commissie de echtheid van
de telegrammen niet in twijfel trekt, maar ook niet
de onechtheid van de telegrammen stelt, het op haar
weg had gelegen er zich van te vergewissen, of deze
telegrammen inderdaad van de telegraafbureaux af
komstig zijn. Ik geloof, dat dat vrij eenvoudig zou
zijn geweest. Men had even aan het telegraafkantoor
kunnen vragen, of dit telegram inderdaad gekomen
is. Daar komt het op neei'. Om nu te zeggen, dat wij
deze heren niet zullen toelaten op grond van het feit,
dat er geen paraafje op de telegrammen staat, vind
ik wel een beetje al te grijs. Om nu een uitspraak
van de Staten te krijgen en te laten beslissen, dat
deze geloofsbrieven niet aan de eisen van de wet
voldoet, geloof ik, dat van de kant van de 'Öommis-
sie enigszins voorbarig is. Wel voel ik er voor de
Commissie tegemoet te komen en haar alsnog in de
gelegenheid te stellen om even bij het telegraafkan
toor te laten vragen of deze telegrammen inderdaad
aangekomen zijn of niet, dus zowel aan de Lands-
radiodienst als aan de All America Cables. Wij hoe
ven deze zaak niet op de spits te drijven. Mijnheer de
Voorzitter; het is doodgewoon dit, dat de betrokken
ambtenaar of de betrokken persoon niet een paraaf
je heeft gesteld, dood eenvoudig. Men geeft het te
legram nu even af en vraagt alsnog om een paraaf
of een verificatie, dat het telegram werkelijk geko
men is. Inderdaad voel ik er iets voor om de com
missie in de gelegenheid te stellen even de paraaf jes
aan te vragen en de heren voorwaardelijk toe te la
ten, totdat die verkregen zijn. Dat zal morgen vroeg
in orde kunnen zijn en dan gaat de zaak gewoon
door; de paraaf jes zullen dan gesteld en de heren
van de Commissie bevredigd zijn. Aan de ene kant
voel ik er niets voor om de zaak op de spits te drij
ven, Mijnheer de Voorzitter; het is even lang als het

br eed is, maar ik kan mij voorstellen, dat de Com
missie wil zien, dat deze telegrammen worden geve
rifieerd. E r wordt niet aan de telegrammen getwij
feld, maar men wil graag enig bewijs hiervoor heb
ben. Ik zie niet in, waarom deze zaak zo moet wor
den opgeblazen; de Commissie kan dit morgen vra
gen en dan is de zaak in orde. Waarom moeten wij de
zaak nu forceren? Laat even deze geloofsbrieven tot
morgenvroeg rusten en dan zal de Griffier zo vrien
delijk zijn even aan het telegraafkantoor van de
Landsradiodienst en de AU America Cables te vragen
of deze telegrammen inderdaad gekomen zijn. Wordt
dat bevestigend beantwoord, dan zijn wij klaar.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Het doet mij genoegen uit de woorden van de
heer Dr. da Costa Gomez op te maken, dat hij in
wezen accoord gaat met het standpunt van de Com
missie, nl. dat tenminste blijken moet, dat dit inder
daad ontvangen telegrammen zijn. Alleen ben ik het
niet met hem eens, dat dat to t de taak van de Com
missie behoort. De Commissie heeft te onderzoeken
wat haar als geloofsbrieven wordt voorgelegd. Meent
zij, dat die niet in orde zijn en menen de Staten, dat
dat onderzocht moet worden, dan moeten de Staten
dat doen. Mijnheer de Voorzitter. Ik tenminste ben
van oordeel, dat dat niet op de weg van de Commissie
ligt. Zij beoordeelt de stukken, die haar worden
voorgelegd en die heeft zij niet voldoende bevonden
voor wat deze heren betreft. Ik meen dus, dat, indien
de Staten van oordeel zijn, dat zij, naar aanleiding
van het rapport van de Commissie, wettelijk bewijs
willen hebben, dat die stukken inderdaad in orde zijn,
zij zelf daarvoor moeten zorgen. Wij willen de zaak
ook niet op de spits drijven. Mijnheer de Voorzitter.
Het niet-toelaten is zuiver een technisch iets, want,
als de heren binnen de twee maanden de stukken
correct inzenden, is de zaak in kannen en kruiken.
Het is niet de kwestie, dat wij het lidmaatschap van
deze heren willen torpederen, maar eenvoudig, dat wij
de hand willen houden aan hetgeen in het Kiesregle
ment staat en wat een eis van rechte is, dat uit een
stuk, dat als bewijs dient, tenminste een uitwendig
teken van authenticiteit blijkt. Dat is het enige wat
wij vragen; meer niet. Ik ben met genoegen tot de
conclusie gekomen, dat de heer Dr. da Costa Gomez
het in wezen met de Commissie eens is; alleen wil
hü de zaak uitstellen om het te laten onderzoeken.
Daar heb ik ook geen bezwaar tegen. Mijnheer de
Voorzitter.

,r>e heer Dr. da Costa Gomez: Ik durf niet te
zeggen, dat de stukken onvoldoende zijn. Mijnheer de
Voorzitter. De heren, die deze stukken hebben ge-
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stuurd, zullen niet gedacht hebben, dat men daarop
ecm pax’aaf wilde zien. Dat is een kwestie — zou ik
zeggen — van het telegraafkantoor. Aangezien dit
een ziih^er — naar mijn smaak — technische kwestie
is, ben ik het eens met de heer Plantz en in byzaak
met de heer Jonckheer. Een stemming hierover zou
ilc absoluut niet willen forceren, want ik zou graag
zien, dat toch eventjes iets geverifieeid wordt. Ik
vind dat een billijk verzoek van de Commissie. De
paraaf doet naar mijn oordeel niets af; ik beschouw
deze stukken als inderdaad verzonden en daar komt
het op neer. Ik kan mij moeilijk voorstellen, dat zich
hiei’ het fantastische geval voordoet, dat de heer
Voges c.s. hun benoeming niet zouden hebben aan
vaard en toch een telegram zouden opgezonden heb
ben. Dat is zo iets fantastisch, dat ik zeg: ik neem
deze stukken als echt aan. Maar ik kan mij ook voor
stellen, dat men zich op een hyperformeel standpunt
stelt en zegt: wij willen een paraaf hebben. ¥/elnu,
wat ligt nog meer voor de hand dan de Commissie
in de gelegenheid te stellen of de Griffier te verzoe
ken morgen bij het telegraafkantoor te laten veri
fiëren of dit juist is. Ik wil die risico wel nemen,
Mijnheer de Voorzitter. Was deze kwestie om vijf
uur besproken, dan had de Griffier even kunnen op
bellen naar het telegraafkantoor. Dat kan nu nog
gedaan worden; hij kan alsnog het telegraafkantoor
opbellen en vragen of op die en die datum dat en dat
telegram verzonden of ontvangen is; niets weer
houdt U daarvan. Het telegraafkantoor en ook de
AU America Cables zyn de hele avond geopend. Nu
gaan wij hiej'over ons hoofd breken, terwijl wij het
telegraafkantoor even kunnen opbellen en vragen of
deze telegrammen op die en die datum verzonden
of ontvangen zijn. Maar als de Commissie dan zou
zeggen: ja, maar is die mijnheer daar zelf wel geko
men en niet een ander, dan bewegen wij ons in een
sfeer, die bijna ondenkbaar is. Maar dat is toch de
Commissie. De Griffier had in de tijd, dat wij hier
over intussen gepraat hebben in opdracht van de
Voorzitter of van de Staten even het telegraafkan
toor kunnen opbellen met de vraag of de betrekke
lijke telegrammen inderdaad verstuurd en ontvangen
zijn. Dan was de zaak klaar geweest.

De Voorzitter: Het voorstel van de heer Dr. da
Costa Gomez lijkt mij redelijk. Gaat de Commissie
met dat voorstel accoord?

De heer Plantz: De Commissie zou dan een hand
tekening van iemand hier op Curasao accepteren,
dat het telegram op St. Eustatius ontvangen is. Mijn
heer de Voorzitter?

De Voorzittei’: Het antwoord, dat wij van het
telegraafkantoor zullen kiijgen op onze vraag zal ge
waarmerkt moeten zijn. Mijnheer Plantz. De inhoud
van dat antwoord zal moeten zijn, dat de telegram
men van die en die datum en van die en die inhoud,
echt zfln.

De heer Plantz: Ik heb daar bezwaar tegen.
Mijnheer de Voorzitter, en wel, omdat hier de be-
trouwbaai’heid van de betrokken persoon in twijfel
wordt gebracht en daar kom ik tegen op! Ik ben dan
ook tegen het voorstel.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb al enige tijd gevoeld, dat het wordt
voorgesteld, alsof hier persoonlijke kv/esties bij zijn.
Het spi’eekt welhaa,st vanzelf, dat de Commissie ab
soluut niets persoonlijks met haar advies bedoelt.
Het is nu eenmaal zo, dat de Commissie, uit drie ju
risten bestaande, een bepaald advies heeft gege
ven. Maar dat betekent helemaal niet, dat men iets
torpedeert of iemand uit de Staten houdt of iets van
dien aai'd. Hoe men het op wil lossen, weet ik niet.
ik  ben het eens met het zoeven gedane voorstel. Of
schoon ik het niet fraai vind, zal ik er niet tegen zijn.
Maar ik vind wel, dat hier iedere gedachte, dat bij
deze Commissie enig persoonlijke opzet voor zou kun
nen zitten, persé buiten gehouden moet worden.

De heer Henriquez: Als ik het goed begrepen
heb. Mijnheer de Voorzitter, zullen dus, indien deze
telegrammen stiaks echt blijken te zijn, deze geloofs
brieven in orde zijn bevonden.

De Voorzitter: Ja, Mijnheer Herniquez, behalve
de geloofsbrieven, die door tussenkomst van de heer
Dr. da Costa Gomez zijn ingediend.

De heer Dr. da Costa Gomez: Waarom, Mijnheer
de Vooraitter?

De Voorzitter: Dat moet U vragen aan de Com
missie, Mijnheer Da Costa Gomez; de Commissie
heeft verklaard, dat de geloofsbrieven, door tussen
komst van de heer Dr. da Costa Gomez ingeleverd,
niet juist bevonden zijn, althans, dat die heren niet
kunnen worden toegelateri, omdat nergens uit blijkt,
dat U gemachtigd is om namens die heren de ge
loofsbrieven in te dienen. Mijnheer Da Costa Gomez.
Dat is het oordeel van de Commissie.

Da heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik verklaar hier, dat ik mondelinge machti
ging heb van deze heren om namens hen de geloofs-
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bri'Bven in te dienen. Ik zou thans willen weten, wie
hier betwijfelt of ik die machtiging heb.

De heer Mr, Van der Meer: De Commissie, Mijn-
jvïar de Voorzitter. De Commissie is er van uitge
gaan, zoals te doen gebruikelijk is, dat, indien de
stukken door middel van een gemachtigde worden
overgelegd, van die volmacht moet blijken. En dat
blijkt nergens. Ik wil hier refereren aan het advies
van een andere commissie inzake geloofsbrieven, dat
bij monde van haar Voorzitter, de heer Da Costa
Gomez, is uitgebracht in 1946 in het geval van de
heer De Regt. Daarin werd het volgende gezegd:
„dat de geloofsbrief van den heer De Regt door het
Bestuur van de Democratische Partij is ingediend,
doch dat nergens blijkt, dat dat Bestuur bevoegd
was deze geloofsbrief in te dienen, zoodat niet is
komen vast te staan, dat de geloofsbrief door den
gekozene is ingediend.”.

Er staat uitdrukkelijk, dat de gekozene de ge
loofsbrief moet indienen; dat is niet gebleken en
daarom heeft de Commissie geadviseerd tot niet-
toelating van de vier personen, waarvan de geloofs
brieven door de heer Da Costa Gomez zijn inger zend.

De heer Dr. da Costa Gomez: Dan is het ant
woord heel eenvoudig. Mijnheer de Voorzitter. Ik
weet niet of de heer Van der Meen_deze geschiedenis
kent, maar ik ken haar bijzonder goed. Ik heb toen
voorgesteld, dat het Bestuur van de Democratische
Partij mondeling of schriftelijk of op de een of an
dere wijze zou verklaren, dat zij gemachtigd was.
Maar het Bestuur van de Democratische Partij heeft
— ik weet niet of er hier leden bij zijn, die dat mee
gemaakt hebben — nooit mondeling noch schrifte
lijk, noch op de een of andere manier willen laten
blijken, dat zij gemachtigd was. Dat zijn de feiten,
Mijnlieer de Voorzitter. Hier sta ik zelf om in het
huidige geval te verklaren. Dat is het grote verschil,
het kardinale punt.

De heer Mr. Van der Meer: Ik heb alleen maar
de notulen geciteerd. Mijnheer de Voorzitter. Trou
wens, toen die kwestie ter sprake kwam, was het
niet meer nodig, want toen waren de twee maanden,
binnen welke de geloofsbrieven ingediend moeten
zijn, imniddels verlopen. Als het advies dus gegeven
is, was het boter aan de galg gesmeerd, want op het
moment, dat dit advies gegeven kón worden, waren
de twee maanden inmiddels verlopen. Geen enkele
volmacht had toen dus nog enige zin. Ik geloof in
ieder geval, dat wij wel erg soepel, erg elastisch met
de wetsbepalingen worden, indien wij gaan zeggen:
ja, de geloofsbrief kan wel door iemand worden in

gediend, die persoonlijk verklaart, dat hij gemachtigd
is. Ik geloof, dat de bedoeling van de indiening van
geloofsbrieven is, een bepaalde formele procedure te
scheppen, waaruit de Staten hun oordeel kunnen vor
men. Dat is hier niet gebeurd. Als de heer Da Costa
Gomez thans zegt, dat hij mondeling gevolmachtigd
is, dan blijf ik er bij, dat dat niet voldoende is, om
dat uit de geloofsbrieven moet blijken, dat de geko
zene inderdaad zijn stukken heeft ingediend.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik kan mij best voorstellen, dat iemand die
opvatting is toegedaan, maar wanneer de heer Van
der Meer uit de notulen of uit de geschiedenis zijn
houding wil bepalen — deze kwestie heb ik al ver
schillende keren meegemaakt — dan kan ik hem,
zoals ik daareven gezegd heb, ook iets meer vertel
len van de geschiedenis. De heer Van der Meer ver
geet, dat de grootste zekerheid, die men heeft, niet
een stuk papier is, maar dat ik hem mèèr zekerheid
kan geven omtrent die machtiging, omdat ik er zelf
bij ben. De wet zegt nergens, dat de persoon zelf zijn
geloofsbrieven moet overhandigen. Er kan dus een
schriftelijke machtiging zijn, er kan een mondelinge
machtiging zijn, er moet per slot van rekening met
de betrouwbaarheid van degene, die deze stukken
indient, rekening worden gehouden. Ik zou het zeer
betreuren, als wij zover gaan, dat wij, wanneer een
Statenlid de geloofsbrieven van anderen overreikt,
alsnog iets meer gaan vragen. Ik heb er niet het
minste bezwaar tegen en kan mij zeer goed voorstel
len, dat dit standpunt door de een of ander wordt in
genomen, maar uit de artikelen blijkt alleen van de
wil om de benoeming te aanvaarden. Aan de formele
eisen is, lijkt mij, voldoende gevolg gegeven, wan
neer de betrokken persoon aan een ander de geloofs
brieven overreikt en zegt: breng dat even voor mij
naar de Staten. Wanneer men er dan aan twijfelt of
de gekozene inderdaad deze stukken heeft afgegeven,
houdt alles op. Ik heb evenwel geen reden om mij te
gen dit wantrouwen te verzetten, want nu is er in
derdaad sprake van wantrouwen, hetgeen ik betreur.
Ik kan mij voorstellen, dat, wanneer ik hier niet ben,
de Commissie zegt, dat zij het betwijfelt, maar nu
ik hier ben en zeg, dat die geloofsbrieven mij zijn
overhandigd, geloof ik wel, dat het een beetje te
ver gaat, als men daarbij nog een schriftelijke mach
tiging wil hebben.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Bij dit alles stappen wij lichtelijk van het on
derwerp af. Het gaat hier over geloofsbrieven en
niet over bewijzen in het algemeen. Er staat uitdruk
kelijk in de wet, dat de gekozene zijn geloofsbrieven
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moet inzenden. Wanneer dus een ander die inzendt,
kan men niet aannemen, dat de gekozene het heeft
gedaan en dat maakt men niet goed door te zeggen;
ja, maar ik sta daarvoor in. De vorige keer — neem
ik aan — was de Voorzitter van de Democratische
Partij ook aanwezig en die had ook kunnen zeggen:
ja, daar sta ik voor in. Ik wil alleen maar citeren,
hetgeen de heer Da Costa Gomez heeft gezegd ten
aanzien van het geval van de heer De Regt, n l.: „dat
nergens uit blijkt, dat het Bestuur van de Democra
tische Partij bevoegd was om dezen geloofsbrief in
te dienen, zoodat niet is komen vast te staan, dat de
geloofsbrief door den gekozene is ingediend.”. Ik
twijfel er niet aan, of de heer Da Costa Gomez zal
destijds ook wel hebben aangenomen, dat het mis
schien best mogelijk was, dat het Bestuur van de
Democratische Partij bevoegd was om dat te doen
krachtens een of andere brief of mededeling of wat-
dan-ook. Het gaat er hier alleen maar om, dat wij
een formele procedure hebben en wanneer wij daar
zover van gaan afstappen, dat wij gaan zeggen; ja,
maar het gaat om het woord van een of ander Sta
tenlid, Mijnheer de Voorzitter, dan stappen wij van
de hele procedure af en dat is zeker niet de bedoe
ling van een onderzoek naar de geloofsbrieven. De
bedoeling van het onderzoek der geloofsbrieven is
nu eenmaal juist, dat zwart op wit komt vast te
staan, dat iemand gekozen is to t lid van de Staten
en er is geen kwestie van wantrouwen, indien ik zeg,
dat daarbij moet blijken — en wel schriftelijk — dat
degene, die de stukken heeft ingediend, daartoe be
voegd was.

De Voorzitter: Mijne Hei-en., Ik geloof niet, dat
wij verder behoeven te praten over de geloofsbrie
ven, die door de heer Dr. da Costa Gomez zijn inge
diend. Wat betreft de andere, geloofsbrieven
ten aanzien waarvan moeilijkheden waj-en gere
zen in verband met de telegrammen,. zuUen vanwege
de Staten stappen genomen worden, om van de tele
graafkantoren de bevestiging te krygen, dat die tele
grammen authentiek zijn. Daarna kunnen de heren
worden toegelaten.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Het
spijt mij, dat U tot een dergehjke beslissing gekomen
is, terwijl ik toch stemming gevraagd heb over de al
dan niet toelating van deze heren. Ik blijf bij mijn
verzoek; ik heb stemming gevraagd en daar heb ik
recht op.

De Voorzitter: Inderdaad, Mijnheer Plantz. In
dien U dat wil, zal ik het doen. Het kan morgen ech
ter even goed, en dan op een fraaiere manier.

De heer Plantz: Neen, Mijnheer de Voorzitter,
dat is geen fraaiere manier.

De Voorzitter: Indien Uw voorstel ondersteund
wüi’dt, Mijnlieei' Plantz, zal ik het gaarne in stem
ming brengen. Wordt het.voorstel ondersteund?

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik mag er nogmaals met nadruk op wijzen,
dat de heer Van der Meer wel heel terecht gezegd
heeft, dat de Voorzitter van de Democratische Par
tij niet heeft willen verklaren, dat hij gemachtigd
was, want hij was er en ik heb hem bij de behandeling
in de gelegenheid gesteld, om te verklaren: „Ik ver
klaar, dat ik gemachtigd was.”. Maar zover is het
Bestuur van de Democratische Partij nooit willen
gaan, terwijl ik dit hier wel wil verklaren.

Iets anders is dit. E r staat in het Kiesregle
ment wel, dat de gekozene zijn geloofsbrief inzendt,
maar er staat niet, dat de gekozene dat persoonlijk
moet doen. Maar nogmaals. Mijnheer de Voorzitter,
dit is een kwestie van visie; het is lood om oud ijzer,
want er is toch een teirmijn van twee maanden en de
stukken kunnen door de betrokkenen met een een
voudige machtiging morgen ingestuurd worden. Maar
men moet de stukken niet citeren om daaruit een
precedent te halen, want er is geen precedent. Ik ben
hier persoonlijk aanwezig met mijn verklaring.

De heer Henriquez: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil ook voorstellen de zaak niet op de spits te drij
ven ; daar is geen reden voor. De Commissie is ons
in zoverre tegemoet gekomen, dat deze zaak morgen
zal worden geverifieerd en dan is alles voor elkaar.
Ik zou de lieer Plantz daarom willen verzoeken de
zaak niet op de spits te drijven.

Geen der leden onderstermt het voorstel van de
heer Plantz.

De Voorzitter: U ziet. Mijnheer Plantz, Uw
voorstel wordt niet ondersteund.

De heer Plantz: Mijnheer de Voorzitter. Dan wil
ik hierbij zeggen, dat deze heren niet toegelaten
worden, voordat er een andere vergadering van de
Staten zal zijn gehouden. De Staten móeten in een
openbare vergadering beslissen over hun toelating.
Indien hierover vanavond niet beslist wordt, zijn de
heren, al komen morgen de bevestigingen van deze
telegrammen binnen, niet toegelaten. Daar blijf ik
bij.

De Voorzitter: Hebben de heren dan bezwaar
om te verklaren, dat de heren onder die bepaalde
voorwaarde toegelaten worden?
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De heer Dr. da Costa Gomez: Indien ook de vier
heren van Aruba morgen een — gewaarmerkt — te
legram sturen, dat zij die stukken hebben ingezon
den, Mijnheer de Voorzitter, geloof ik, dat zij alle
maal voorwaardelijk zijn toegelaten, op die paraaf-
jes na. Dat is alles. Mijnheer de Voorzitter. Morgen
krijgen wij vier paraaf jes van Aruba en de heren zijn

* toegelaten.

i De Voorzitter: Neen, Mijnheer Da Costa Gomez,
alleen de heren, ten aanzien van wie bezwaren zijn
gerezen met betrekking tot de telegrammen, worden
voorwaardelijk toegelaten; de overige heren niet.

De heer Dr. da Gosta Gomez: Waarom niet alle
maal, Mijnheer de Voorzitter? Ik maak de zaak zeer
eenvoudig: wanneer die stukken door mij persoonlijk
hier zijn gebracht en men vraagt even een papiertje
van de heren, dan zijn wij klaar. U stuurt een tele
gram aan de heren, dat de stukken zijn binnengeko
men, dat de heer Dr. da Costa Gomez de stukken
heeft aangeboden en vraagt alleen of hij dit namens
hen heeft gedaan. Dan heeft U precies datzelfde pa
raaf je. Wat zullen wij de zaak op de spits drijven?
Het is eenvoudig, dat men parafen wil zien; men is
„paraaf-minded” geworden.

De Voorzitter: Ik kan niet met U accoord gaan,
Mijnheer Da Costa Gomez.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Laat ik dan een ander voorstel doen. Laten
alle leden als voorwaardelijk aangenomen worden be
schouwd, als zij maar hun geloofsbrieven insturen.
Wij zijn dan precies even ver. Maar wat voor zin
heeft het dan nog een onderzoek naar geloofsbrieven
in te stellen?

De heer Henriquez: Als maar kan worden aan
getoond, dat die telegrammen van hen afkomstig
zijn. Die geloofsbrieven heeft de Commissie onder
zocht.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Laten wij dan alles maar toelaten. Wat heeft
een onderzoek dan nog voor zin?

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil nog even op het volgende de aandacht vestigen.
In het geval van de telegrammen nemen wij aan, dat
zij vei'zonden zijn, wanneer zij gev/aarmerkt worden.
In het geval-Henriquez is er dan inderdaad een op
dracht en hetgeen moest worden medegedeeld, in
derdaad medegedeeld. Maar in het geval van de heei'
Dr. da Costa Gomez moeten dan vier geloofsbrieven
onderzocht worden, waarbij dan een schriftelijke vol
macht ligt van latere datum dan die, waarop de stuk
ken zijn ingediend. Die stukken zijn nu ingediend en
worden nu behandeld, de volmacht wordt pas daarna
verleend. Dan liggen die gevallen toch niet indentiek.

De heer Dr. da Costa Gomez: Zij kunnen beves
tigen mij gemachtigd te hebben? U betvsdjfelt dat
toch niet?

De heer Mr. Smeets: Maar de heer Da Costa
Gomez heeft geen schriftelijke machtiging. Mijnheer
de Voorzitter.

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik geloof, dat de tijd wordt om te zeggen:
laten de heren het maar zelf uitzoeken. Dit is geen
vergadering meer, het wordt een potje. Wij komen
steeds verder van het onderwerp af en successieve
lijk heeft het niet de minste zin meer om enige ge
loofsbrief te onderzoeken, want, wanneer de Com
missie van onderzoek zeer consciëntieus een onder
zoek heeft ingesteld en verschillende bezwaren heeft
naar voren gebracht, wordt er gesproken van per
soonlijke gevoelens en van wantrouwen. Ik meen dan
ook. Mijnheer de Voorzitter, dat het maar beter is
om te verdwijnen, dan kan een volgende vergadering
over het geheel een uitspraak doen.

De Heren Mr. Van der Meer en Dr. Maal ver
laten de vergadering.

De Voorzitter: Mijne Heren. Aangezien er thans
geen quorum meer is, kunnen wij geen beslissing ne
men. Ik sluit daarom de vergadering.

Aldus goedgekeurd in de openbare vergadering
van de 16de April 1949.

De Voorzitter,

RÖMER.

De Griffier,

VAN WEEL.
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Vergadering van Dinsdag, de 1 2de April 1 949,
des avonds te 8.30 uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
z itte r.

VOORTS: de heren W. R. Plantz, ondervoorzit
ter, Mr. S. 'W. van der Meer, Dr. P. H. Maal, J. H. A.
Eman, Ph. C. Henriquez, Dr. M. F. da Costa Gomez,
F. Visser, Mr. A. A. G. Smeets en G. W. J. JoncJcheer,
leden, benevens de heer A. H. M. van Weel, g riffie r.

AFW EZIG : de heren J. E. Irausquin, L. A. C.
Laclé, E. Jonckheer en J. A . de Jongh, leden.

De Voorzitter: Mijne Heren. Ik  hervat de ver
gadering van de Staten van de Nederlandse A n tillen
en deel U mede, dat het volgende telegram aan het
Statenlid L. A. C. Laclé op Aruba is verzonden: „He
denavond halfnegen openbare vergadering agenda
voor2:etting onderzoek geloofsbrieven G riffie r” .

De heer Mr. Van der Meer: M ijnheer de Voor
z itte r. Mag ik  de bedoeling vernemen van het voor
lezen van d it telegram ? Het is toch n iet de gewoonte,
dat uitnodigingen voor vergaderingen worden voor
gelezen? Waarom in  d it geval dan wel?

De Voorzitter: In  onze vergadering van vanmid
dag werd door het lid  C.W.J. Jonckheer gevraagd,
of alle leden voor deze vergadering opgeroepen wa
ren. E r is toen gebleken, dat alle leden waren opge
roepen met uitzondering van het lid  Laclé op Aruba.
De heer Jonckheer heeft er toen op gewezen, dat
naar zijn oordeel geen besluit mocht worden geno
men, aangezien de rechtsgeldigheid daarvan door
hem betw ist werd. Dat is ook de reden, waarom de

vergadering toen verder werd geschorst, teneinde
die vanavond voort te zetten, zodat de heer Laclé
alsnog voor de vergadering kon worden opgeroepen.

De heer Mr. Van der Meer: Dan ben ik  het eens
met de heer Jonckheer, M ijnheer de Voorzitter, maar
dan zou''ik het enigszins anders w illen form uleren
als U het doet, n l.; er is vanmiddag géén vergadering
geweest, doch een bijeenkomst van enige leden van
de Staten en dan zal dus de vergadering nu begin
nen.

De Voorzitter: Mijne Heren. Deze vergadering
is opgeroepen op verzoek van de heren Dr. da Costa
Gomez, Plantz en Eman om het onderzoek van de
geloofsbrieven voort te zetten.

Ik  heb de eer U mede te delen, dat van de D i
recteur van de Landsradio- en Telefoondienst het
volgend schrijven dd. heden is binnengekomen: „In
antwooid op Uw b rie f dd. 12 A p ril no. 258 heb ik  de
eer U mede te delen, dat dezerzijds per diensttele-
gram aan de Chef van het i ’adiostation op Saba werd
gevraagd of de in  Uw b rie f genoemde en in  a fsch rift
opgenomen telegrammen inderdaad werden aange
boden door de V oorzitter van het hoofdstembureau
te Saba.

Op het dezerzijds verzonden diensttelegram is
door de Chef van het radiostation te Saba per dienst
telegram bevestigend geantwoord.

De gewisselde diensttelegrammen zend ik  U, met
de m ij toegezonden telegrammen, ingesloten terug.” .

Tevens kan ik  de Heren mededelen, dat op het
form ulier van het telegram u it Parijs, verzonden
door de heer M r. Cohen Henriquez de handtekening
is gesteld van de heer C. Z. de Haseth, Manager van
de A ll American Cables, zodat hiermee voldaan is
aan de wens van de Commissie, gisterenavond uitge
sproken.

Ik  nodig de Commissie u it het onderzoek der ge-
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loofsbriwen voort te zetten.

De heer Mr. Van der Meer: Zou ik mogen ver
nemen wie de leden van de Commissie zijn, Mijnheer
de Voorzitter?

De Voorzitter: U als Voorzitter, Mijnheer Van
der Meer, en de heren Mr. Smeets en Visser.

De heer Mr. Van der Meer: Maar gisterenavond
was het anders de heer C. W. J. Jonckheer, die in de
Commissie zat. Mijnheer de Voorzitter, en niet de
heer Visser.

De Voorzitter: De heer C. Jonckheer heeft he
denmiddag bedankt als lid van de Commissie, Mijn-
Van der Meer.

De heer Mr. Van der Meer: In de vergadering
van enige leden van de Staten, Mijnheer de Voor
zitter ?

De Voorzitter: Ja, en toen heb ik de heer De
Jongh in de Commissie benoemd, maar die is thans
niet aanwezig.

De heer Mr. Van der Meer: Dat is dus gebeurd
niet in een Statenvergadering, maar in een vergade
ring van enige leden van de Staten?

De
Meer.

Voorzitter: Inderdaad, Mijnheer Van der

De heer Mr. Van der Meer: Mijnheer de Voor
zitter. Gezien het feit, dat gisterenavond aan deze
Commissie andere motieven in de schoenen werden
geschoven dan ooit hebben voorgezeten, andere
motieven dan die van recht en voorschrift, moet ik
U mededelen, dat ik bedank als lid en voorzitter van
de Commissie voor onderzoek van de geloofsbrieven.

De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Ik wil even herhalen, hetgeen ik hedenmiddag
in de vergadering van enige leden van de Staten heb
gezegd, nl. dat ik ook bedank als lid van deze Com
missie op grond van dezelfde overweging, die de heer
Van der Meer thans naar voren heeft gebracht.'

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik zal ook herhalen, hetgeen ik hedenmiddag
gezegd heb, nl. dat het geenszins in mijn bedoeling
heeft gelegen, de Commissie persoonlijke gevoelens
toe te schrijven. Voorzover ik persoonlijke overwe
gingen heb naar voren gebracnt, heb ik dat gedaan

in antwoord op het — historisch, zal ik maai‘ zeg
gen — betoog van de heer Van der Meer. Verder heb
ik betoogd, dat uiteraard, individueel, elk lid van de
Commissie en elk lid van de Staten het recht heeft
om de desbetreffende artikelen naar eigen opvatting
te interpreteren, speciaal het artikel, dat luidt, dat
de gekozene zijn geloofsbrieven inzendt. Daar niet
staat op welke wijze de geloofsbrieven worden inge
diend, is elk lid uiteraard vrij in zijn interpretatie,
dat de gekozene dit persoonlijk moet doen dan wel
bij schriftelijke machtiging. Mijn eigen interpretatie
gaat niet zo ver; volgens mij kan de gekozene elk
middel gebruiken om zijn geloofsbrieven in te dienen
en, indien dit betoog van mij beschouwd wordt ais
een zeker verwijt aan de Commissie, wil ik hierbij
gaarne verklaren, dat het niet in mijn bedoeling ge
legen heeft om de Commissie persoonlijke gevoelens
toe te schrijven.

De Voorzitter: Mijne Heren. Naar aanleiding
van de ontslagname van de heren Mr. Van der Meer
en C. Jonckheer benoem ik tot leden van de Com
missie de heren Visser en Plantz; de heer Mr. Smeets
zal als Voorzitter van de Commissie fungeren. Ik no
dig de Commissie uit de geloofsbrieven aan een on
derzoek te onderwerpen en schors de vergadering,
teneinde haar- daartoe in de gelegenheid te stellen.

Na verloop van enige tijd wordt de vergadering
hervat.

De heei- Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. De
Commissie, door U aangewezen om de geloofsbrie
ven van de heren Mr. E. C. Henriquez, Ch. E. W.
Voges, M. E. de Cuba, J. Geerman, J. H. A. Eman
en P. Croes te onderzoeken, heeft deze stukken on
derzocht en in orde bevonden. De Commissie geeft
de Staten in overweging genoemde personen toe te
laten.

Geen der leden maakt tegen dit advies bezwaar.

De Voorzitter: Ik dank de Commissie voor het
door haar verrichte onderzoek. Alle geloofsbrieven
zullen ter Griffie ter kennisnemJng van de leden neer-
gclegd v/orden.

Alvorens over te gaan tot de rondvraag. Mijne
Heren, acht ik het een eis van billijkheid hier mede
te delen, dat het niet aan de schuld van de Griffier
heeft gelegen, dat vanmorgen vergeten is een lid op
te roepen.

Hierop gaat de Voorzitter over tot de rondvraag.
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De heer C. W. J. Jonckheer: Mijnheer de Voor
zitter. Het is, geloof ik, wel de eerste keer, in ieder
geval een van de zeer weinige keren, dat ik gebruik
maak van de rondvraag. Dit houdt verband met het
feit, dat wij vanavond waarschijnlijk de voorlaatste
vergadering houden en het niet te doen gebruikelijk
is in de laatste vergadering een rondvraag te hou
den, aangezien dan de notulen niet staande dezelfde
vergadering zouden kunnen worden goedgekeimd.

Ik wil gaarne van deze rondvraag gebruik ma
ken om afscheid te nemen van U, Mijnheer de Voor
zitter, en mijn medeleden. Ik zal niet danken voor
de samenwerking, want, alhoewel er in engere zin
wel samenwerking is geweest, van samenwerking in
de diepei’e betekenis is, geloof ik, niet bepaald sprake
geweest. Maar ik wil uiting geven aan mijn dank
baarheid, dat in ieder geval de persoonlijke verhou
dingen tussen de leden altijd uitstekend zijn geweest
en gebleven. Dat doet mij genoegen. Met al onze te
genstrijdigheden op politiek gebied is toch de per
soonlijke verhouding niet in het gedrang gekomen.
Ik hoop, dat de leden, die geroepen zijn om wederom
in de Staten de belangen van de Nederlandse Antil
len te verdedigen, dit naar hun eer, geweten en beste
vermogen zullen doen en ik hoop van harte, dat zij
daarbij vruchtdragend werk voor dit gebiedsdeel zul
len mogen volbrengen.

Ik wil niet eindigen alvorens ook onze Griffier
en zijn staf van deze plaats af zeer in het bijzonder
te danken voor de volledige samenwerking, die ik te
alle tijde van hem en van zijn medewerkers heb mo
gen ondervinden. Ik mag zeggen, dat de Griffie wel
haast als een feilloze machine gewerkt heeft, daarbij
toch het menselijk element niet vergetende. Ik ben
overtuigd, dat de nieuwe Staten aan deze Griffier
en zijn personeel een uitstekende steun zuilen heb
ben en zeer veel ervaring van hem zullen kunnen
overnemen en gebruiken, want ik geloof, dat de heer
Van Weel en zijn helpers door hun jarenlange prak
tijk inderdaad vaak meer van de zaken afweten dan
wij Statenleden, vooral wanneer wij nieuw in de Sta
ten komen. Ik wil dus van deze gelegenheid gebruik
maken om openlijk van mijn dankbaarheid te getui
gen voor de raad en daad, waarmede hij mij steeds
ter zijde heeft gestaan.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Zonder
enig vexerend gevoel zullen mijn afscheidswoorden
niet zo aangenaam klinken als die van de heer Jonck
heer. Ik wil hier het spreekwoord gebruiken: „No
hay mal que dure cien anos; su cuerpo no lo resiste.”
(Geen ziekte kan honderd jaar duren; het lichaam
zal het niet uithouden.). Ik beschouw de oude Staten
als een „mal”, een heel erge ziekte. En ik ben blij.

dat daar een einde aan is gekomen. Aruba althans
is in de oude Staten genoeg geplaagd geworden. Mijn
heer de Voorzitter. Ik hoop, dat in de nieuwe Staten
Aiuba direct gerehabiliteerd zal worden. Ik be
schouw de oude Staten als iemand, die staat tegen
over het feit van: ”the devil and the deep sea”. E r
was voorAruba nooit enige genoegdoening in de Sta
ten. Aruba heeft voor zijn rechten in de oude Staten
moeten vechten, heeft hardnekkig moeten strijden
en soms op onaangename wijze, soms zelfs op ag-
gressieve wijze. Men zou zeggen, dat niet alle ver
anderingen verbeteringen zijn, maar Aruba hoopte
op deze verandering. Aruba voelt zich op dit moment
ais iemand, die gaat scheiden van een slechte vrouw.
Tot op het laatste moment hebben wij hier in de
oude Staten staaltjes meegemaakt van chicanes, pla
gerijen, kinderachtigheden, vitterijen. Maar ik ben
een man. Mijnheer de Voorzitter; ik ben hier niet
om te camoufleren. Ik kan even goed hier mooie
woorden gebruiken en iedereen gaan bedanken, maar
dat doe ik niet; ik heb geen dankbaarheid voor de
oude Staten, en wil alleen maar hopen, dat nieuwe he
ren nieuwe wetten zullen maken.

De heer Mr. Smeets: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil graag nog even opmerken — en vele leden zullen
waarschijnlijk met mij dezelfde gevoelens hebben ge
had, toen de heer Eman sprak — dat ik weet, dat
vele leden altijd objectief bekeken hebben welk recht
Aruba had en of daaraan objectief kon worden te
gemoet gekomen. Ik wil in dit verband maar één
woord zeggen; het zal maar één woord zijn en dat
moet voor de heer Eman toch wel heel plezierig in
zijn oren klinken, nl. de haven van Aruba. Wij zijn
daarin zeer grootmoedig geweest. Aruba is het con
currerende eiland en wij hebben Aruba havens ge-
gegeven, die — ik zou haast zeggen — mooier wor
den en mooier zijn, dan wij zelf hier op Curasao heb
ben. Ainiba kon natuurlijk niet overal zijn zin in
krijgen, in kleine dingen heeft Aruba soms zijn zin
niet gekregen, maar de leden van Curasao — en ik
wil hier geen uitzondering maken — hebben toch
— en dat is sterk mijn gevoel — objectief iedere
keer gekeken: wat is het recht van Aruba.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Juist de
haven van Aruba neem ik als reden om mij vanavond
— zoals ik reeds in het begin zeide — niet vexerend
uit te laten; dat doe ik nooit. Het staat niet voor
een man om een ander te vexeren; dat is te gek. Ik
draag nooit iem_and een hatelijk hart toe. Ik vergeet
hetgeen gebeurd is, maar ik camoufleer mijn gevoe
lens nooit; wat mij op het hart ligt, komt direct uit
mijn mond. Juist de haven van Aruba was er een
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sprekend bewijs van hoe Aruba geplaagd werd.
De eerste voorwaarde voor de coalitie van de

Arubaanse Volks Partij met de Nationale Volks Par
tij was dan ook: rehabilitatie van Aruba in verband
met de plagende houding van de Staten!

Geen der leden verder het woord verlangende,
sluit de Voorzitter hierop de vergadering.

Aldus goedgekeurd
van de 16de April 1949

De Voorzitter

RÖMER.

in de openbare vergadering

De Griffier,

VAN WEEL.
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Vergadering van Zaterdag, de 16de April 1949,
des voormiddags te 11.30 uur.

TEGENWOORDIG: de heer E. A. Romer, voor
zitter.

VOORTS: de heren W. R. Plantz, ondervoorzit
ter, Mr. S. 'W. van der Meer, Dr. P. H. Maal, Dr. M.
F. da Costa Gomez, F. Visser, Mr. A. A. G. Smeets,
C. W. J. Jonckheer en E. Jonckheer, leden, benevens
de heer A. H. M. van Weel, griffier.

AFWEZIG: de heren J. H. A. Eman, J. E. Iraus-
quin, L. A. C. Laclé, J. A. de Jóngh en Ph. C. Hen-
riquez, leden.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de navolgende ingekomen stukken:

lo. een gouvemements-depêche dd. 6 April 1949,
waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aangebo
den een ontwerp-landsverordening, houdende afwij
king voor het jaar 1949 van de datum van vaststel
ling der kiezerslijst en van enige daarmede verband
houdende data en termijnen van het Kiesreglement
(P. B. 1948, no. 126).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 1ste Vaste Com
missie.

2o. een gouvemements-depêche dd. 12 April
1949, waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aan
geboden een ontwerp-landsverordening houdende be
palingen to t het heffen van een vergunningsrecht bij
hazardspelen, als bedoeld in artikel 1 der landsver
ordening Hazardspelen 1948 (P. B. 1948, no. 138).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de Vaste Com
missie.

So. een gouvemements-depêche dd. 12 April
1949 aan de Voorzitter der Staten van de Neder
landse Antillen, waarby deze verzocht wordt in ver
band met de voorgenomen vervanging der Staten in
gevolge de vijfde Overgangsbepaling van de Staats
regeling op 19 April 1949 namens de Gouverneur
het scheidende College zijn dank te betuigen voor de
arbeid door hetzelve gedurende de afgesloten perio
de in het belang van de Nederlandse Antillen en het
Koninkrijk verricht.

De Voorzitter zegt straks aan dit verzoek te
zullen voldoen.

IfO. een gouvemements-depêche dd. 14 April
1949 no. 3081, luidende:

„Hierbij heeft ondergetekende de eer Uwe Sta
ten mede te delen, dat hij heden van Zijne Excellen
tie de Minister van Overzeese Gebiedsdelen telegra
fisch bericht ontving, dat het Hare Majesteit de Ko
ningin behaagd heeft bij Hoogstdezelver besluit van
heden nummer vier het tijdstip genoemd in de vqfde
Overgangsbepaling van de Staatsregeling te bepalen
op de negentiende April 1949.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

Vervolgens onderwerpt de Voorzitter aan de
goedkeuring der vergadering de notulen van de ver
gaderingen van Maandag, de 11de en Dinsdag, de
12de April 1949, respectievelijk nummers 22 en 23.

Geen der leden tegen deze notulen op- of aan
merkingen hebbende, worden zij aldus goedgekeurd.

De Voorzitter; Myne Heren. Alvorens deze ver
gadering te sluiten wens ik nog enkele woorden te
spreken.
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Een veelbewogen peiiode in het staatkundig le
ven der Nederlandse Antillen lig achter ons. De eer
ste verkiezingen na de tweede wereldoorlog bracht
ons een Statencollege, dat nogal afweek van het vo
rige. Als uitvloeisel der tijdsomstandigheden, maar
bovenal door een niet altijd even tactvol optreden
van het toenmalig Bestuur groeide de draag naai-
ai’tonornie steeds sterker.

In 1948 ging een commissie uk deze Staten naar
Suriname om contact op te nemen roet de Staten van
het zustergebiedsdeel.

Kort daarop ging een delegatie van hier, teza
men met een uit Suriname, naar Nederland en bood
Hai’e Majesteit de Koningin een verzoekschrift aan
om verandering van de bestaande bestuursregeling.
Voordat de toegezegde wijzigingen hun beslag gekre
gen hadden, vond de Rondetafelconferentie plaats ter
voorbereiding van nog verder gaande hervormingen.

Een interimregeling, waarover onze opvolgers
zullen adviseren, is, nu de algehele reconstnictie
door omstandigheden, welke ons allen bekend zijn,
nog niet tot stand kan worden gebracht, voorbereid.
Zij houdt een verdere stap in naar het uiteindelijk
doel: „............... een zich richten op een Rijksver
band, waarin Nederland, Indonesië, Suriname en Cu
rasao tezamen deel zullen hebben, tenvijl zij ieder op
zichzelf de eigen, inwendige aangelegenheden in zelf
standigheid en steunend op eigen kracht, doch met
de wil elkander bij te staan, zullen behartigen.”

Het is in een kort bestek niet mogelijk al het
werk op te noemen én in herinnering te brengen, dat
verricht is. Voor één onderwerp wil ik een uitzonde
ring maken en wel voor de wijziging van het Kiesre
glement, omdat die de weg heeft helpen banen voor
wat over enige dagen zal plaats vinden en waarvan
weer het gevolg is, dat wij thans bij elkaar zijn.

Op 17 Maart j.1. is het volk van deze eilanden
naar de stembus geroepen om zijn vertegenwoordi
gers te kiezen voor een uit 21 leden bestaand college,
dat alleen gekozen leden zal bevatten. Op rustige en
voorbeeldige wijze heeft het zijn wil op dit gebied te
kennen gegeven. Over enkele dagen zal het nieuwe
college zijn taak begiimen. Daarvoor moeten wij thans
plaats maken.

Gevolggevend aan het verzoek van Zijne Excel-
lencie de Gouverneur van de Nederlandse Antillen
breng ik U dank voor de arbeid gedurende de afge
sloten pei iode m het belang van de Neder landse An-
Lilien en net Komnkiijk verricht.

Persoonlijk moge ik hier mijn dank uitspreken
voor de medewerking, die ik van U bij het volbren
gen van mijn taak als voorzitter mocht ondervinden,
i^en warm woord van dank aan onze ijverige en
plichtsgetrouwe gnffiei is hier ook op zijn plaats.

iüensenwerk is onvolmaakt en zo zal ons werk
niet volmaakt zijn geweest, maar ik ben er van over
tuigd, dat een ieder van ons, elk naar eigen aard,
steeds de behartiging van het algemeen belang, zo
als hij dat zag, voor ogen heeft gehouden. Wij heb
ben het grote voorrecht gehad onder welhaast ideale
iiuanciele en economische cmistandigheden te heb
ben mogen werken. Blijft dit zo dan kan dat vooi-
de nieuwe volksvertegenwoordiging een voordeel be
tekenen bij de zware taak, waarvoor- zij zich gesteld
zal zien. Want zwaar zal die taak zijn, zwaar der- dan
menigeen zich denkt. Wij hebben gevraagd eigen
verantwoordelijkheid te mogen dragen. Ik bid de
nieuwe Staten toe, dat zij de kracht zullen bezitten
om die' te kunnen dragen.

De Voorzitter zegt daarop, dat, aangezien deze
de laatste openbare vergadering vair het huidige Sta
tencollege is, de notulen van het verhandelde in deze
vergadering daarin voorgelezen en aan de goedkeu
ring onderworpen zullen worden.

Daarop leest de Griffier de notulen voor.

Aangezien daarop geen op- of aanmerkingen
worden gemaakt, worden zij aldus goedgekeurd.

Vervolgens sluit de Voorzitter de vergadering.

De Voorzitter,

ROMER.

De Griffier-,

VAN WEEL.
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Buitengewone vergadering  van Dinsdag,
19de April 1949, des voorm iddags te 9 uur.

TEGENWOORDIG: de heer W. R, Plants, fun
gerend voorzitter.

VOORTS: de heren L. D. Gerharts, J. van
Toorn, M. E. de Cuba, J. Geerman, P. Croes, T. M.
Marchena, G. F. E. Cruger, M. S. Arends, F. B.
Tromp, A. F. Dussenbroek, Ch. E. W. Voges, H. G.
M. Pieters Kwiers, Mr. I. O. Debrot, Dr. M. F. da
Costa Gomes, H. L. Braam, E. Jonckheer, C. J).
Kroon, J. H. A. Eman en J. E. Irausquin, leden, be
nevens de heer A. H. M. van Weel, Griffier.

ZOMEDE: de voorzitter en leden van het Col
lege van Algemeen Bestuur, de Raad van Advies en
verscheidene hoofdambtenaren en hoofden van
dienst, militaire autoriteiten en de voorzitter en le
den van het Hof van Justitie.

AFWEZIG: de heer Mr. E. C. Henriques, we
gens verblijf in het buitenland.

De Voorsitter opent de vergadering en deelt me
de, dat deze buitengewone vergadering bijeengeroe
pen is ter voldoening aan de aan hem gerichte gou-
vemements-depêche dd. 12 April 1949 no. 2959a, lui
dende :

„In verband met de vervanging der Staten ingevolge
de \djfde Overgangsbepaling van de Staatsregeling op 19
April 1949 heeft ondergetekende de eer U in Uw hoeda
nigheid van optredend voorzitter van het nieuwe College
ingevolge artUiel 90 tweede lid van de Staatsregeling,
mede te delen, dat hij de Staten op die datum zou willen
toespreken.

Ondergetekende verzoekt U mitsdien het Statencol
lege op 19 April 1949 des morgens 9 uur in buitengewone
vergadering bijeen te roepen.

Hij maakt van deze gelegenheid tevens gebruik U te
verzoeken de Statenleden uit te nodigen om op 19 April
1949 des morgens om 8 uur de, bij artikel 86 der Staats-
i-egeling voorgeschreven, eed of belofte te zijnen kantore
af te leggen.”.

Hierna wordt door de Voorsitter een commissie
van in- en uitgeleide benoemd, bestaande uit de he
ren J. van Toorn, L. D. Gerharts en M. E. de Cuba.

Daarop schorst de Voorsitter de vergadering tot
het ogenblik, waarop de Gouverneur woi'dt verwacht.

Na verloop van enige minuten hervat de Voor
zitter de vergadering en deelt mede, dat inmiddels
de gouvernements-depêche dd. 19 April 1949 no.
3066 is binnengekomen, waarbij afschriften worden
aangeboden van de processen-verbaal van de op die
dag plaatsgevonden hebbende eedsaflegging door de
navolgende Statenleden: M. S. Arends, H. L. Braam,
P. Croes, G. F. E. Cruger, M. E. de Cuba, I. C. De
brot, A. F. Dussenbroek, J. H. A. Eman, J. Geerman,
L. D. Gerharts, M. F. da Costa Gomez, J. E. Iraus
quin, E. Jonckheer, C. D. Kroon, T. M. Marchena,
H. G. M. Pieters Kwiers, W. R. Plantz, J. van Toorn,
F. B. Tromp en Ch. E. W. Voges.

Kort daarop treedt de Gouverneur, vergezeld
van zijn adjudant en begeleid door de commissie van
in- en uitgeleide, de vergaderzaal binnen, neemt de
voor hem bestemde zetel in en houdt de volgende
rede:
Mijnheer de Voorzitter,
Heren Leden van de Staten van de Nederlandse An
tillen,

Bij Koninklijk Besluit van 14 April 1949 no. 4
werd bepaald dat op 19 April 1949 de oude Staten
vervangen zouden worden door Staten, samengesteld
volgens de nieuwe voorschriften en bij gelegenheid
van deze wisseling is het voor mij een voorrecht om
U in deze buitgewone vergadering welkom te heten.

Enige maanden geleden mocht ik voor de eerste
maal in het midden verschijnen van het wetgevend
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lichaam van de Nederlandse Antillen om in een plech
tige vergadering het bestuur te aanvaarden. Kort te
voren was in werking getreden de nieuwe Staatsre
geling, waarin binnen de perken der toen geldende
grondwetsbepalingen, een grote mate van zeggen
schap en zelfbestuur aan de Nederlandse Antillen
werd toegekend. Ik heb toen gezegd. Mijnheer de
Voorzitter, dat ik bij het ten uitvoer brengen van
deze nieuwe Staatsregeling mij steeds voor ogen zou
houden een staatkundig democratische ontwikkeling,
die zou leiden naar een gezond parlementair stelsel.
Ik heb er toen op gewezen, dat een nauwe samen
werking tussen Bestuur en Staten een eerste ver
eiste is om tot een gezond parlementair stelsel te ko
men. Deze woorden wens ik te herhalen en opnieuw
vraag ik ook thans Uw vertrouwen, zoals ik opnieuw
U mijn vertrouwen schenk.

Kort na de vergadering der vorige Staten waar
op ik zo juist doelde, heb ik na overleg met de volks
vertegenwoordiging een College van Algemeen Be
stuur benoemd. Hiermede bracht ik ten uitvoer een
der meest belangrijke nieuwe bepalingen van de
Staatsregeling. Geleidelijk kon dit College meer en
meer daadwerkelijk deelnemen aan het Bestuur en
konden de leden van dit College met de uitoefening
der uitvoerende macht worden belast.

Na de benoeming van het College van Algemeen
Bestuur was mijn volgende belangrijke taak de in
diening — in overleg met en met medewerking van
dit College ■—• van een ontwerp-Kiesx'eglement, dat
ten doel had uitvoering te geven aan de andere fim-
damentele bepalingen der nieuwe Staatsregeling, in
gevolge waarvan nieuwe Staten, ten getale van 21
leden, gekozen zouden worden door alle ingezetenen
van de Nederlandse Antillen, maimen en vrouwen,
die Nederlands onderdaan zijn en de ouderdom van
23 jaren bereikt hebben, deshalve zonder beperking
op grond van welstand of ontwikkeling.

Dat de nieuwe verkiezingen zo vlot konden ver
lopen binnen een betrekkelijk korte tijd na de indie
ning van het ontwerp-Kiesreglement bij de Staten,
moet ik voor een groot deel toeschrijven aan de snel
le en toch zorgvuldige behandeling van het ontwerp
door de Staten.

De reden dat ik heb gemeend te moeten advi
seren tot een spoedige bijeenkomst der nieuwe ge
kozen Staten, is ten dele gelegen in de wenselijkheid
in het algemeen dat er een zo kort mogelijke periode
blijft tussen uitslag van verkiezingen en optreden
van de nieuwe gekozenen. De voornaamste overwe
ging was echter de noodzakelijkheid om zo spoedig

mogelijk een advies te ontvangen van de nieuwe Sta
ten nopens het ontwerp van wet: Interim-iegeling
voor Suriname en de Nederlandse Antillen. Met mijn
brief van 7 Maart 1949 heb ik in opdracht van de
Nederlandse Regering dit ontwerp van wet aan de
Staten gezonden met een ver wijzing naar de daarbij
gevoegde Memorie van Toelichting, waarin de bedoe
ling werd uitgesproken, dat de nieuwe Staten advies
zouden uitbrengen over het ontwerp der Interim-re-
geling.

De Nederlandse Regering meent te handelen in
de geest van de in de Nederlandse Antillen levende
verlangens door een spoedige opneming van de ïn-
terim-regeling in het Staatsblad te bevorderen.
Daarvoor is nodig dat het advies door de Staten zo
spoedig mogelijk wordt gegeven opdat de behande
ling door de Staten-Generaal nog deze zomer haar
beslag kan krijgen.

Mijnheer de Voorzitter,
Drie weken scheiden ons van de tweede Dinsdag

der maand Mei, waarop krachtens artikel 89 der
Staatsregeling de zitting der Staten door of namens
de Gouverneur wordt geopend. Ik stel mij voor om
op die dag met gebruikelijke plechtigheid de zitting
te openen en naar ik verneem bestaat er gegronde
hoop deze opening te doen plaats hebben in de her
bouwde Statenzaal. Ik hoop dat in die tussentijd Uw
College zich zal beraden over het ontwerp Interim-
regeling en dat het erin moge slagen om een advies
over dit wetsontwerp samen te stellen.

Ik vertrouw dat het mogelijk zal zijn op zeer
korte termijn een nieuw College van Algemeen Be
stuur te benoemen, waartoe het overleg met de Sta
ten onverwijld zal worden geopend.

Mijnheer de Voorzitter en Heren Leden der Sta
ten,

Ik eindig thans met de bede, dat Gods onmisbare
zegen moge rusten op Uw arbeid voor de geestelijke
en stoffelijke verheffing van het volk der Nederland
se Antillen en voor de goede samenwerking met de
andere delen van het Koninkrijk der Nederlanden.

Na het uitspreken dezer rede verlaat de Gou
verneur met zijn adjudant de vergaderzaal, door
evenbedoel'de commiggie uitgeleide gedaan.

De Voorzitter bedankt de commissie van in- en
uitgeleide, die intussen in de vergaderzaal is terug
gekeerd en sluit de vergadering.



406

STATEN van de N ederlandse A ntillen
ZITTINGSJAAR 1 9 4 8 - 1 9 4 9

N O T U L E N

No. 26

ONTWORPEN NOTULEN
V A N  DE

S T A T E N  V A N  D E  N E D E R L A N D S E  A N T I L L E N

Vergadering van Dinsdag, de 3de Mei 1949, ning I- U. & D. 1908 (P. B. 1908, No. 33) (1948-
des avonds te 8 uur. 11949-46).

TEGENWOORDIG; de heer W. R. Plantz, fun-
geiend voorzitter.

VOORTS: de heren J. E. Irausquin, C. D. Kroon,
E. Jonchheer, H. L. Braam, E. Ü. Gerharts, Mr. I. C.
jJebrot, A. F. Dussenbroek, F. B. Tromp, G. F. E.
Cruger, H. G. M. Pieters Kwiers, J. van Toorn, T. M.
Marchena, J. Geerman, P. Croes,.M. E. de Cuba, J.
H. A. Eman en Dr. M. F. da Costa Gomez, leden, be
nevens de heer A. H. M. van Weel, griffier.

AFWEZIG; de heren M. S. Arends, Mr. E. C.
Henriquez en Ch. E. W. Voges, leden, de eerste twee-
genoemden wegens verblijf in het buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering en deelt
mede, dat deze vergadering bijeengeroepen is op ver
zoek van de heren Mr. I. C. Debrot, A. F. Dussen
broek, E. Jonckheer en F. B. Tromp en dat ingeko
men zijn de navolgende stukken:

lo. een brief dd. 2 Mei 1949 van het lid der Staten,
de heer M. S. Arends, houdende mededeling van zijn
voorgenomen zakenreis naar de Verenigde Staten
van Noord Amerika voor ongeveer 5 weken in ver
band waarmede hij gedurende die tijd de Statenver
gaderingen niet zal kunnen bijwonen.

2o. een gouvernements-depêche dd. 14 April
1949 no. 2984, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging van de Landsverordening
op de winstbelasting 1940 (P. B. 1940, No. 34)
(1948-1949-68).

3o. een gouvernements-depêche dd. 14 April
1949 no. 2985, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging van de Algemene Verorde-

^o. een gouvernements-depêche dd. 14 April
1949 no. 2986, houdende vaststelling van de lands
verordening tot wijziging van de Motorboot- en Ha-
venpassagierskeur 1930 (P. B. 1930, no. 19) (1948—
1949-45).

öo. een afschrift van de gouvernements-beschik-
king dd. 12 April 1949 no. 2177, waarbij de heer Mr.
L. C. Kwarcsz, op zijn verzoek, eervol wordt onthe
ven als lid van de conmiissie ingesteld bij Gouverne-
ments-beschikking dd. 22 Februari 1949 No. 298, met
de taak o.a. te bestuderen of en in hoeverre het ge
wenst is, dat het Gouvernement de sociale verzeke-
i'ingen onder eigen beheer neemt, en de heer R. van
Hoorn tot lid van bedoelde commissie benoemd
wordt.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

6o. een gouvernements-depêche dd. 19 April
1949, zonder nummer, luidende:

„Overeenkomstig artikel 68 der Staatsregeling worden
de leden van het College van Algemeen Bestuur benoemd
door de Gouverneur na overleg met de Staten, de Raad van
Advies gehoord.

Ter uitvoering van deze bepaling deel ik U mede, dat
het in mijn voornemen ligt de volgende personen te benoe
men tot leden van het bovengenoemd College:

R. J. Beau jon,
Mr. Dr. M. F. da Costa Gomez,
C. A. Eman,
Drs. E. M. Newton,
W. R. Plantz,
E. A. Romer.
Ik heb de Heer Mr. Dr. M. F. da Costa Gomez aange

wezen als mijn gemachtigde de Staten te raadplegen no-

1948—1949-36
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pens de eventuele benoeming der gemelde personen tot
leden van het College van Algemeen Bestuur.”.

De Voorzitter: Mijne Heren. Zoals U bekend is,
heeft het overleg plaats gehad op 21 April j.1.

7o. een gouvernements-depêche dd. 20 April
1949 no. 2929, luidende;

„Ondergetekende heeft hiermede de eer Uwe Staten,
ingevolge een verzoek van de Heer Minister van Overzeese
Gebiedsdelen dd. 5 April j.1. (Geheim), te doen toekomen
een exemplaar in de officiële tekst van het Noord-Atlan
tisch Pact, alsmede een exemplaar hiervan in een niet-
officiele Nederlandse vertaling, met verzoek, hem de
eventuele opmerkingen, waartoe dit verdrag Uw College
mocht aanleiding geven, zo spoedig mogelyk te doen weten.

In hogeraangehaalde brief bericht Zijne Excellentie
de Heer Minister van Overzeese Gebiedsdelen tevens, dai
de Regering vanwege het grote belang, dat bij een spoedige
ratificatie van het verdrag is betrokken, tot Haar leed
wezen heeft moeten afzien van het horen van de Staten
van de Nederlandse Antillen.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 1ste Vaste Com
missie.

8o. een gouvernements-depêche dd. 20 April
1949 no. 2945, waarbij de Staten, ter voldoening aan
het bepaalde in de laatste alinea van artikel 10 van
P. B. 1942, no. 129, zoals gewijzigd, wordt aangebo
den een afschrift van de rekening „Muntbiljetten
fonds” over het tijdvak 1 Februari tot en met 31
December 1948.

Het afschrift luidt:

Debet

1948

Mrt. 31

MUNTBILJETTENFONDS

Uitbetaald aan de Ontvanger
van Curasao voor op Aruba in
getrokken en vernietigde munt

biljetten :

25599 st. van ƒ 1,— ƒ 25.599,—
1560 st. van ƒ 2,50 „ 3.900,—

ƒ 29.500,-

Uitbetaald aan de Ontvanger
van Curasao voor ingetrokken
en waardeloos gemaakte munt
biljetten t.w.;

1 st. van ƒ 1,— =  ƒ 1,—
1 st. van ƒ 2,50 =  „ 2,50

Dec. 31 Aan saldo

Credit

1948

Febr. 1 Per saldo ƒ 2.259.509,86

ƒ 2.259.509,86

9o. een gouvernements-depêche dd. 20 April
1949 no. 2946, waarbij de Staten, ter voldoening aan
het bepaalde in artikel 4 van P. B. 1947, no. 98,
wordt aangeboden een afschrift van de rekening
,,Muntfonds” over het jaar 1948.

Het afschrift luidt:

Debet

1948
Juli 31

Aug. 31

MUNTFONDS

Uitbetaald aan de Ontvanger

van Curasao zijnde de geschatte
waarde van de vermengd met
Ned. munten aan het Ministerie
van Overzeese Gebiedsdelen op
gezonden Curasaose centen

Uitbetaald aan de Ontvanger
Curasao voor aanmaak, verpak
king-, vracht- en verzekerings
kosten van 1.000.000 bronzen
2 1 /2  centstukken voor Curasao

Dec. 31 Aan saldo

Credit

1948

Jan. 2 Per saldo

Juli 31 Nominale waarde van in omloop
gebrachte Utrecht munten t.w.:
1.000.000 2 1 /2  centstukken

ƒ 1.000,—

„ 9.329,54

„ 1.357.972,19

ƒ 1.368.301,73

ƒ 1.343.301,73

„ 25.000,—
ƒ 1.368.301,73

„ 3,50

„ 2.230.006,36

ƒ 2.259.509,86

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken te stellen in handen van de 2de Vaste
Commissie.

lOo. een gouvernements-depêche dd. 16 April
1949 no. 2393, luidende;

„Naar aanleiding van de opmerking van de Staten,
vervat in het Eindverslag op de Ie Aanvullende Begroting
1948, betreffende het gevaar, dat aan het gebruik van
bepaalde gedeelten van de St. Annabaai als aanlegplaats
voor de scheepvaart verbonden zou zijn en de toezegging
van ondergetekende, in de Nota naar aanleiding van dat
Eindverslag, daarnaar een onderzoek te zullen doen in
stellen, werd bij beschikking van 4 Februari 1949 no. 417
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een Commissie in  he t leven geroepen m et opdracht, een
n iet bindend advies u it te brengen nopens de vraag, of het
meren van schepen aan de kaden en w erven in  de St. Anna-
baai een zodanig gevaar oplevert voor het scheepvaartver
keer in de baai en dientengevolge voor de haven van Cura-
gao, da t beperking of verbod van m eren in de baai wense
lijk e n /o f  noodzakelijk is.

O ndergetekende heeft de eer Uw College he t rapport
dezer Commissie hiernevens te r  kennisnem ing aan te
bieden, onder aantekening, d a t hij zich m et de d aarin  neer
gelegde conclusie en aanbevelingen heeft kunnen ver
enigen.” .

Het rapport van de Commissie luidt:
„De Commissie, ingesteld bij G ouvernem ents Beschik

king No. 417 dd. 4 F eb ruari 1949, in voltallige zitting  bij
een op het kan toor van de H avenm eester te  10.00 van 21
F ebruari 1949;

O veiw egende:

d a t he t in he t belang van een veilig scheepsverkeer in
de St. A nnabaai gew enst is enige beperkingen in te  voeren
ten  opzichte van de in deze baai te  m eren schepen:

heeft na ampele discussie eenparig  gemeend he t vol
gende advies tc  m oeten u itbrengen:

Aan de W estzijde van de St. A nnabaai:

1. A an de W estw erf, over een a fs tan d  van 50 m eter,
gerekend vanaf de ro ts  R anke M ast, w are slechts toe te
c taan  het m eren van schepen m et een breedte van n iet
m eer dan 12 m eter en wel slechts onder voorw aarde da t
over die a fs tan d  geen enkele lich ter langszij van het schip
m ag liggen.

2. A an de Nieuwe W erf, over een a fs tan d  van  30
m eter, gerekend vanaf de ro ts  R anke M ast, w are het
m eren van schepen te verbieden zolang hiertoe gebruik
m oet worden gem aak t van uithouders.

Aan de Oostzijde van de St. A nnabaai:

3. H et m eren aan  de Salazarw erf en de G rotew erf,
over een a fstand  van 195 m eter, gerekend vanaf de N oor
delijke punt van de Salazarw erf, te  beperken to t schepen
m et een breedte van niet m eer dan 12 m eter en wel onder
de volgende voorw aarden;

a. H et schip m oet gem eerd liggen onmiddellijk aan
de kade, dus zonder gebruik te  m aken van uithouders.

b. E r  m ag langsaij van he t schip geen enkele lich ter
liggen.

/

4. Meren aan G rote en K leinew erf w are overigens
slechts toe te  s taan  aan  die schepen welke onmiddellijk
aan de kade meren, dus zonder gebruik te  m aken van u it
houders.

De Commissie concludeert:

1. d a t de St. A nnabaai, welke onder de huidige om
standigheden zeker de toe ts  van veiligheid kan doorstaan.

na h e t tre ffen  van bovenstaande m aatregelen  to t  een der
veiligste havens der w ereld gerekend zal kunnen w orden:

2. dat, w aar artik e l 4 lid (a ) van h e t H avenregle
m ent de H avenm eester reeds de bevoegdheid geeft boven
staande beperkingen op incidentele basis in  te  voeren, he t
n iet nodig is wijzigingen in  he t H avenreglem ent aan  te
brengen noch nieuwe bepalingen in he t leven te  roepen.

De commissie adviseert deze beperkingen geen bin
dende k rach t te  geven, voordat de geprojecteerde u itb re i
ding van de haven en de verbetering  van de bestaande
w erven to t stand  zijn gekomen.

Inm iddels ach t de Commissie he t evenwel wenselijk,
d a t m et h e t oog op de uitw erking der plannen voor ver
betering van  de kaden in de St. A nnabaai, Uwe Excellentie
reeds nu bovengenoemde richtlijnen, aan de betrokken
w erfeigenaren mededeelt, opdat daarm ee rekening kan
worden gehouden.

Overigens m eent de Commissie n a a r voren te  m oeten
brengen, da t verbetering  van de havenm ond de veiligheid
van he t vei der n a a r binnen gelegen gedeelte van de haven
gunstig  zal beïnvloeden, reden w aarom  zij m eent te  mogen
aandringen op spoedige uitvoering van de w erken w aar
over de commissie, ingesteld bij G.B. dd. 19 Ju li 1948 No.
6030 Uw er Excellentie rap p o rt u itb rach t de 20ste Ju li
1948.

Mede in dit verband neem t de commissie de vrijheid,
voor te  stellen om aan  de hand  van de onlangs voor het
D epartem ent van Openbare W erken vervaardigde diepte
k a a rt van de haveningang, te  doen onderzoeken of, en in
het bevestigende geval in hoeverre een verdere verebte-
ring  van de haveningang kan  worden verkregen door he t
uitdiepen en verbreden van de bestaande vaargeul aldaar.

W illem stad, 17 M aart 1949.

De Commissie voornoemd,

M. C. Cadiëres
M. M. M erens
A. de H aan
J. F. Willemse
H. B. de W indt
F. Vrougdenhil
J . F. Hooiberg
N. M. Chumaceiro
B. Scheffer” .

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken te stellen in handen van de 2de en 3de
Vaste Commissie.

llo . een pamflet betreffende de volkswoning, dd.
26 April 1949 getekend door de heer Guillermo Ro
sario.

Aangezien dit stuk niet op zegel is gesteld,
wordt het op voorstel van de Voorzitter ter zijde ge
legd.
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12o, een telegram dd. 25 April 1949 van de Par-
tide Bonairiano Uni, luidende:

S,de bevolking van rincon en om geving komma in ver
gadering van de verenigde bonairiaanse partij (partido
bonairiano uni) ten  getale van 600 personen bijeen komma
kennis genomen hebbend van de door de regering aan  de
pers v e rs trek te  m ededeling inzake toekenning van zelf
standigheid  aan  a ruba  en curacao komma w aarbij n iet
w o id t genoem d h e t eiland bongire kom m a p ro testeert
hiertegen onder mededeling dat zij van m ening zijn niet
gelijk te  m oeten worden gesteld m et bovenv/inden w aar
belastingvrijdom  heerst kom m a doch wel m et curacao en
aruba aangezien zij zelfde verplichtingen hebben als be
w oners van die eilanden puntkom m a voorts van m ening
zijnde da t een zekere zelfstandigheid voor bonaire even
eens is gew enst en u itvoerbaar is 'puntkom m a brengen het
vorengaande te r  kennis van de s ta ten  en hebben sta ten lid
g e rh a rts  verzocht s tan d p u n t bonaire in uw vergaderingen
te verdedigen.” .

Op voorstel van Ae. Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

ISo. een brief dd. 25 April 1949 van Algemene
Curagaose Ambtenarenbond, Afdeling Aruba, lui
dende :

,,O ndergetekende, de afdeling A ruba van de A lge
mene Curagaose A m btenaren  Bond, neem t de vrijheid
zich to t U te  wenden m et h e t volgende.

Lid van de A m btenaren Bond op A ruba is onder m eer
de p red ikan t bij de P ro testan tse  Gemeente op A ruba, ds.
J. J. V. d. 'Vt^all.

W elisw aar zijn de geestelijken in de N ederlandse An- ■
tillen geen am btenaren  in de gebruikelijke zin des woords
— doch dienaren der kerk  — , ech ter hebben zij op enkele
punten — zoals bijv. die der bezoldiging —  belangen,
welke m et die der am btenaren  sam envallen. H et is om
deze reden d a t enkele geestelijken, w aaronder ds. v. d.
Wall, to t de am btenaren  Bond a ls  lid toetraden.

Zoals he t U bereids wel bekend zal zijn heeft he t Col
lege van Algemeen B estuur, a lth an s zijn voorzitter, ds. v.
d. Wall m et ingang van 1 Ju li a.s. ontslagen.

Op grond van welke bevoegdheid h e t College heeft
gemeend dat ontslag te mogen geven, is ondergetekende
niet duidelijk.

Im m ers is, zoals reeds w erd opgem erkt, ds. v. d. W all
geen am btenaar, hetgeen im pliceert d a t he t College in dit
geval niet kon handelen k rach tens m et betrekking  to t de
am btenarenzaken gedelegeerde bevoegdheden.

R ekent men echter d a t een on tslag  aan een geeste
lijke een zaak betreft, de eredienst aangaande, dan heeft
het College, w ederom  geen bevoegdheid, aangezien in het
Beslu-it van 29 December 1948 (P.B. 163 van 1948) op het
gebied van de eredienst geen delegatie heeft p laa ts  gevon
den.

Hoewel ondergetekende wellicht n iet behoeft op te
komen voor een persoon, die geen am btenaar is (w are hij
hij da t wel, dan zou zjj toepassing van P. B. 63 van 1948
verlangen), m eent zjj in  d it geval daartoe wel in zeker op
zicht te  moeten overgaan in  verband m et de consequenties,
welke aan h e t onderhavige ontslag zijn verbonden.

Im m ers, onder de am btenaren heers t reeds geruim e
tijd  gro te  ongerustheid in  verband m et de onzekerheid van
hun rechtspositie.

O ndergetekende heeft op d it p u n t reeds regelm atig
actie gevoerd en b lijft geïn teresseerd  to td a t een bevredi
gende oplossing is gevonden.

Zij r ich tte  zich in  d it verband bereids to t Z. E. de
Gouverneur, to t de Ronde Tafel C onferentie en to t de Com
m issie „van Poelje” .

Succes mocht reeds in  zoverre worden geboekt da t u it
kwam het P. B. 63 van 1948 en dat door Z. E. de Gouver
neur onlangs een commissie werd geïnstalleerd, die de
rechtspleging, welke de rechtspositie  der am btenaren moet
w aarborgen, heeft voor te  bereiden.

In  zoverre was de evenbedoelde ongerustheid dan ook
enigzins geluwd.

H et thans ongevraagd gegeven ontslag aan een gees
telijke, w aardoor aan een groep van de bevolking zijn p re
d ikan t w ordt ontnomen m et voorbijgaan van alle w ettelijke
regelen, heeft deze ongerustheid  weer aanzienlijk doen toe
nemen. Im m ers, een ontslag als aan  ds. v. d. Wall, kan ook
worden gegeven aan am btenaren, zolang de bovenbedoelde
rechtspleging h aar beslag n iet heeft verkregen. De am b
tenaren  zijn van hun positie n iet meer zeker, hetgeen e rn 
stige gevolgen kan hebben.

H et kom t ondergetekende dan ook on ju ist voor dat een
College, da t een voorlopig k a rak te r d raag t en bovendien
geacht kan worden dem issionair te zijn, zelfstandig  besluit
to t het verlenen van ontslagen, zoals reeds eerder, en ook
thans weer, is geschied, zolang de rechtspositie  (rech ts
pleging) n ie t ten  volle is geregeld.

Zij m eent d it alles aan  U bekend te moeten maken op
dat U in  dezen stelling zult kunnen nemen en, als hoogste
orgaan in  de N ederlandse Antillen, toezicht zult kunnen
uitoefenen op hetgeen e r aangaande de rechtspositie  der
am btenaren  geschiedt.

Zij v ertrouw t da t U h aa r ongerustheid over hetgeen
thans is geschied zult kunnen delen en b iedt U beleefd
h aa r diensten aan, indien U daai'van gebruik  zoudt willen
maken.” .

Aangezien dit stuk niet op zegel is gesteld,
wordt het op voorstel van de Voorzitter voor kennis
geving aangenomen.

l l f O .  een verzoekschrift, zonder datum, van de
vakvereniging „Algemene Curagaose Bakkersbond”,
luidende;

Geeft m et verschuldigde eerbied te kennen:
De rechtspersoonlijkheid bezittende vakvereniging

„Algemene Curagaose Bakkersbond, gevestigd te  Willem-
stod, Curagao, ten  deze krachtens h aar s ta tu ten  vertegen
woordigd door h aa r dagelijks bestuur, gevormd door de
voorzitter Th. Sling, de secretaris H. M ercilia en de
penningm eester E. M aria ;

da t de Bond u it de Notulen van de S taten  z ittin g s jaa r
1948/1949 No. 12 pagina 148, 4de alinea, kennis heeft
genomen van de toezegging van de Bestuursgem achtigde
te r  openbare vergadering  van 14 October 1948, luidende
dat „in bekwame tijd  een nieuw ontw erp-landsverordening
to t regeling van de arbeid  in bakkerij bedrijven zal worden
aangeboden;”

da t de Bond n aar aanleiding van de toen uitgesproken
rede van de heer C. W. J . Jonckheer, w aarin  een aantal
stellingen inzake de arbeid  in  bakker ij-bedril ven zeer
positief w erden geponeerd, een onderzoek hebben doen
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instellen naar arbeidsvoorwaarden en toestanden in brood
en banketbakkerijen op Curasao;

dat uit het onderzoek is gebleken dat de stellingen
van de heer Jonckheer voormeld, niet juist, althans niet
met de werkelijkheid overeenkomen en dat onder meer
op Zon- en feestdagen in een aantal bakkerijen op
Curagao bakkersarbeid wordt verricht;

dat uit het onderzoek zelfs is gebleken, dat in een
bakkerij werkkrachten, behorende tot het personeel van
de ,,bakkerij”, de „bakkerij” gebruikte als woonruimte;

dat de term „bakkerij” hier gebezigd wordt in de zin
als omschreven in de Nederlandse Wet op Arbeid in
bakkersbedrijven;

dat de Bond haar enquête alleen onder het personeel,
werkzaam in brood- en banketbakkerqen heeft kunnen
houden;

dat de Bond de medewerking van de werkgevers in
bakkerij bedrSven heeft verzocht om de verzamelde ge
gevens, verkregen van de zijde van de werknemers te
toetsen aan de gegevens te verkregen van de werkgevers;

dat blqkens een brief van de werkgevers gericht aan
de Bond, dezen afwijzend stonden tegenover het ver
strekken van inlichtingen, aanvoerende dat de ant
woorden op de gestelde vragen bedrSfsgeheimen zqn;

dat hoe dan ook, niet alle in de enquête gestelde
vragen geheim zijn;

dat de Bond bovendien toch reeds over de gevraagde
gegevens beschikt, doch verstrekt door de werknemers
alleen, derhalve eenzijdig;

dat de Bond niet de vrijheid wil nemen de verzamelde
gegevens aan de openbaarheid prqs te geven, om de goede
trouw waarmede zij werkt en welke zy van anderen ver
wacht, niet te schaden;

dat de Bond Uwe College verzoekt bij het Bestuur
te willen aandringen om de op 14 October 1948 bij monde
van de bestuursgemachtigde gedane toezegging, als
vorenvermeld uiteindelyk in te dienen;

dat het de Bond bekend is, dat een commissie werk
zaam is tot taak hebbende te rapporteren over werktijden
en dienstregelingen;

dat het de Bond wil voorkomen, dat de arbeid in
bakkerybedryven apart en byzonderlyk onmiddellijk ge
regeld kan worden;

dat de urgentie hiervan kan blyken uit de door de
Bond gehouden enquête;

dat gelyk bovenvermeld de Bond niet gaarne zou
willen overgaan, tot publicatie althans tot aan de open
baarheid prys geven van de verkregen verzamelde ge
gevens ;

dat evenwel zo de gedane toezegging niet binnen
afzienbare tijd wordt vervuld, de Bond gedwongen zal
zijn over te gaan tot openbaar maken van de bevindingen;

Redenen, waarom zij Uw College verzoekt by het
Bestuur aan te dringen op nakoming van de op 14 Octo
ber 1948 in de openbare vergadering van de Staten ge
dane toezegging, met betrekking tot het aanbieden van
een ontwerp-landsverordening tot regeling van de be
trekkelijke onderwerpen van arbeid in de bakkerij-
bedry ven.”.

15o. een gouvemements-depêche dd. 29 April
1949 no. 3209, luidende:

,,Hiermede heb ik de eer onder de aandacht van Uwe
Staten te brengen, dat na de nieuwe samenstelling van Uw

College een viertal vacatures is ontstaan in de Commissie
van. Advies inzake de uitvoering van de plannen tot volks
woningbouw. Deze commissie bestond, voorheen, uit vyf
leden, te weten de Heren;

Ph. C. Henriquez, J. E. Irausquin, C. W. J. Jonckheer,
L. A. C. Laclé, en E. A. Romer.

Ik zal het op prijs stellen van Uw College, kan het
zyn spoedigj een aanbeveling te ontvangen van leden der
Staten, ter voorziening in, gemelde vacatures.”.

Üp voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken te stellen in handen van de 3de Vaste
Commissie.

16o. een afsc.tirift van de gouvernements-be-
schikking dd. 2 Mei 1949 no. 3524, houdende maat
regelen in verband met Donderdag, 5 Mei 1949, de
na^tionale feestdag.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

rto. een brief dd. 3 Mei 1949 van de 3de Vaste
Commissie, waarbij de Staten wordt aangeboden een
concept-voorlopig tevens eindverslag op de ontwerp-
landsverordening, houdende bepalingen tot het hef
fen van een vergunningsrecht bij hazardspelen, als
bedoeld in artikel 1 der Landsverordening Hazard
spelen 1948 (F. B. 1948, no. 138) (1948-1949-77).

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het ad
vies van de 3de Vaste Commissie, wordt besloten het
aldus over te nemen.

16o. een brief dd. 3 Mei 1949, waarbij de 1ste,
2de en 3de Vaste Commissie, ter voldoening aan het
bepaalde in artikel 90 lid 1, van de Curagao Staats
regeling, de Staten adviseren de navolgende voor
dracht bij Zijne Excellentie de Gouverneur van de
Nederlandse Antillen in te dienen voor respectieve
lijk voorzitter en ondervoorzitter van de Staten:

Voorzitter:
1. Mr. E. C. Henriquez
2. L. D. Gerharts.

Ondervoorzitter:
1. Ch. E. W. Voges
2. A_. P. Dussenbroek.

De heer Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter. Ik
verzoek over dit advies hoofdelijke stemming. Wij
gaan hier een voordracht doen voor enkele perso
nen en ik wens, dat die voordracht hier in stem
ming gebracht wordt, liefst schriftelijk.

De Voorzitter: Hoe bedoelt U, Mijnheer Jonck-

1948-1949-36
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heer? U kan persoonlijk üw  bezwaren hiertegen
naar voren brengen, maar er wordt niet over ge
stemd; dit is een verslag, dat door de Commissies
is uitgebracht.

De heer Jonckheer: U bedoelt dus, dat de Staten
hier een voordracht doen en dat deze vooi dracht niet
in stemming gebracht wordt?

besluit van de Staten mag in een commissievergade
ring genomen worden.

De Voorzitter: Mijnheer Jonckheer. Ik heb de
mening van de vergadering gevraagd over de wen
selijkheid van stemming over het advies van de 3
Commissies en daarbij staakten de stemmen. Uw
vooi'stel IS dus verworpen.

De Voorzitter: Ieder lid heeft het recht om per
soonlijke bezwaren hiertegen in te brengen, mijnheer
Jonckheer.

De heer Jonckheer: Ik heb bezwaren. Mijnheer
de Voorzitter, en wens stemming over dit advies.

De Voorzitter: Ik zal aan het oordeel van de
Staten onderwerpen of wij hierover zullen stemmen
of niet, mijnheer Jonckheer.

Bij de stemming over het voorstel van de heer
Jonckheer om het advies van de 3 Commissies in
stemming te brengen, staken de stemmen.

Voor stemden de heren Irausquin, Kroon, Jonck-
heer, Braam, Gerharts, Debrot, Dussenbroek, Tromp
en Croes.

Tegen stemden de heren Cruger, Kwiers, van
Toom, Marchena, Eman, Geerman, De Cuba, da Cos
ta Gomez en de Voorzitter.

De Voorzitter: De stemmen staken. Mijnheer
Jonckheer, Uw voorstel is dus verworpen.

De heer Kroon: Is het niet in strijd met het Re
glement van Orde, Mijnheer de Voorzitter, dat —
naar ik meen — bepaalt, dat over personen schrif
telijk moet worden gestemd.

De Voorzitter: Dat is geschied, Mijnheer Kroon.

De heer Kroon: Ja, maar in een commissiever
gadering, Mijnheer de Voorzitter, en dat is geen Sta
tenvergadering.

De Voorzitter: E r staat niet geschreven, dat het
in een openbare vergadering móet geschieden. Mijn
heer Kroon.

De heer Kroon: Staat er, dat het in een com
missievergadering móet geschieden. Mijnheer de
Voorzitter?

De heel' Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter.
Over een voorstel als ik gedaan heb, hoeft U niet de
mening van de Staten te vragen. Mijnheer de Voor-
ziLtei'. wij moeten hier een voordracht doen en de
Staten moeten over die voordracht stemmen. Wij
kunnen niet in een geheime veigadering gaan stem
men en daarna in het opeiibaai' komen en zeggen:
iviijne Heien, wij hoeven nier in het openbaar niet
meer over te stemmen.

De Voorzitter: Maar dan had U Uw bezwaren
naar voren moeten brengen bij de stemming in de
commissievergadering. Mijnheer Jonckheer. Ik meen
echter geen bezwaren van U vernomen te hebben.

De heer Jonckheer: Zeker had ik toen bezwa
ren, Mijnheer de Voorzitter. U zult zich waarschijn
lijk wel kunnen herinneren een blanco stem te heb
ben gezien; die was van mij afkomstig. Ik heb dat
gedaan, omdat ik principieel tegen al deze zaken
ben, die in de commissievergaderingen behandeld
worden; ik wil openbaarheid geven aan al deze za
ken, die tot nu toe in het geheim zijn geschied. Ik
moet ten sterkste protesteren tegen de wijze, waar
op U deze zaak behandelt. De Staatsregeling van Cu-
lagao eist, dat over alle zaken in het openbaar be
sloten wordt en niet in commissies.

Applaus van de publieke tribune.

De Voorzitter gelast onuuiming van de publieke
tribune.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Zou U
niet een beetje water in de wijn doen en een beetje
milder wezen?

De Voorzitter: Neen, Mijnheer Eman; deze men
sen hebben van het begin van deze vergadering af
lawaai gemaakt. Dit is geen markt, maar een ver
gadering van de Staten!

De heer Eman: Ik stel voor het publiek nog een
kans te geven, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter. Geen De Voorzitter: Neen, Mijnheer Eman.
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De heer Braam: Mijnheer de Voorzitter. Deze
veigaaerm g is pas begonnen...........

Üe Voorzit eer: Ik  ben hier de baas op dit mo
ment en ik  maak het uit. Ik verzoek de agent om de
pubheke tribune te ontruimen.

De heer Irwusquin: Mijnheer de Voorzitter. Ik
veizoek aantekening, dat ik protesteer tegen iiet ver
wijderen van het publiek.

isa veiloop van enige minuten is de publieke
ti'ibune ontruimd.

De heer Jonckheer: Weet U wel, Mijnheer de
Vooizitter, dat zoeven Uw voorstel en niet het mijne
lerw orpcn is? U had het voorstel gedaan om het
advies van de commissie niet in stemming te bren
gen en dat is verworpen.

De Voorzitter: De Staten hebben besloten. Mijn
heer Jonckheer, dat over dat advies niet gestemd zal
worden.

De lieer Kroon: Is dit niet in strijd met het Re
glement van Orde, Mijnheer de Voorzitter? Het Re
glement van Orde schrijft in Hoofdstuk VI voor:
„Bij iedere stemming over personen voor benoemin
gen of voordrachten, in de Staatsregeling vermeld,
benoemt de Voorzitter drie leden to t stemopnemers.
Nadat de Voorzitter het getal der tegenwoordig zijn
de leden en de eerstbenoemde der stemopnemers dat
der in de bus gevonden stembriefjes hebben opgege-
\en, wordt achtereenvolgens ieder stem biiefje door
de twee andere stemopnemers opgelezen. De Griffier
zal de stemanen optekenen en de eerstbenoemde stem-
opnemer de uitslag der stemming bekendmaken.

Bijvoegingen op het stembriefje, welke niet to t
het doel der stemming strekken, worden niet opge
lezen.”.

Hier wordt dus een procedure voorgeschreven.
Mijnheer de Voorzitter, welke gevolgd dient te wor
den in de openbare vergadering. Ik vind de proce
dure, die U volgt, heel erg raar. Mijnheer de Voor
zitter; neemt U het mij niet kwalijk; ik verzoek hier-
\’an aantekening in de notulen.

De Voorzitter: Ik vind wel, dat U heel eigen
aardige bezwaren naar voren brengt.

De heer Jonckheer: U zal nog wel meer eigen
aardige dingen zien. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Oh, dan begrijp ik het wel en ge
loof ik het ook.

De heer Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter. In
artikel 5 van ons Reglement van Orde wordt zeer
üuidelijk gezegd: „In de eerste na periodieke aftre
ding of ontbinding te houden openbare vergadering
gaan de Staten over to t het opmaken van de voor
dracht voor voorzitter en ondervoorzitter.”. Nu
wordt hier een voordracht, die door de Commissie
is opgemaakt, overgenomen zonder dat daarover in
het openbaar gestemd wordt en daar kan ik mij niet
iiiee verenigen.

De Voorzitter: Maar als U goed geluisterd had,
Mijnheer Jonckheer, zou U gehoord hebben, dat het
auv^es luiüde: „Ter voidoening aan het bepaalde in
artikel 90 lid 1, van de Curagaose Staatsregeling,
hebben de 1ste, 2de en 3de Vaste Commissie hierbij
de eei' de Skaten te advisei'en de navolgende voor
dracht bij Zijne Excellentie de Gouverneur van de
Nederlandse Antillen in te dienen voor respectieve
lijk voorzitter en ondervoorzitter van de S taten.......”.
Hier moeten dus de Staten beslissen ovei' de voor
dracht.

De heer Jonckheer: Maar daar moet over ge
stemd worden bij gesloten briefjes en niet in com
missievergaderingen, m aar in een openbare verga
dering! jiJk besluit en elke beslissing van de Staten,
welke in de Staatsregeling genoemd wordt, moet in
een openbare vergadering genomen worden en niet
in een commissievergadering.

De heei' Braam: De Staatsregeling kent geen
commissies. Mijnheer de Voorzitter. Wanneer in de
Scaatsregeling gesproken wordt van „een vergade-
i’ing , dan impliceert dat een openbare vergadering.

De Voorzitter: Maar schrijft de Staatsregeling
de procedure voor voor de voordracht van voorzitter
en ondervoorzitter?

De heer Jonckheer: De Staatsregeling zegt, dat
geen besluiten genomen mogen worden dan in het
openbaar en hier hebben wij een voordracht, welke
niet in het openbaar is gemaakt. Dit is een omzeiling
van de bepaling, dat om trent personen in het open
baar bij gesloten briefjes moet worden gestemd. Men
bei'eidt nu de zaak in geheime- of commissieverga
deringen voor en brengt het dan in de openbare ver
gadering als een voordracht naar voren. Ik kan mij
daar niet mee verenigen.

De heer Kroon: Mijnheer de Voorzitter. Ik mèen,
dat de opmerking, die de heer Jonckheer zoeven ge
m aakt heeft, inderdaad ju ist is; ik meen ook, dat
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bij de stemming niet het voorstel van de heer Jonck-
heer, maar Uw voorstel verworpen is. U had de
zaak omgedraaid.

De Voorzitter: De Staten moeten beslissen ovei'
de voordracht, dat staat in de wet.

De heer Kroon: Ja, maar dan in het openbaar.
Mijnheer de Voorzitter; zij kunnen geen beslissing
nemen dan in een openbare vergadering.

De heer Mr. Debrot: Ik ben het met de genomen
beslissing niet eens. Mijnheer de Voorzitter, want
morgen gaat men met de kwestie van de vertegen
woordiger in Nederland hetzelfde geknoei doen. Op
zo’n manier kan men alles in de binnenkamer rege
len. Dan kunnen wij evengoed naar huis gaan.

De Voorzitter: Als U bezwaar had, had U niet
moeten stemmen. Mijnheer- Debrot, U had dan bij
de stemming in de commissievergadering moeten zeg
gen, dat U eist, dat dit in de openbare vergadering
behandeld wordt. Dan had men toen kunnen beslis
sen. U heeft toen meegestemd en geen bezwaren ge
maakt.

De heer Mr. Debrot: U is wel Voorzitter, maar
U neemt een ongeldige beslissing.

De Voorzitter: Ik ben wel Voorzitter, maar ik
ben niet de Staten.

De heer Jonckheer: Ik ben het geheel eens met
hetgeen de heer Debrot naar voren heeft gebracht.
Mijnheer de Voorzitter, U mag hem niet verwijten,
hetgeen hij in de commissievergadering heeft ge
daan. De heer Debrot komt voor het eerst in de Sta
ten en wordt geplaatst voor een voordracht in de
commissievergadering. Hij heeft te goeder trouw
meegestemd, veronderstellende, dat dit in het open
baar nog zou worden onderstreept. Eist de openbare
vergadering hier stemming over deze personen, dan
moet dat gebeuren. Mijnheer de Voorzitter. Ik be
grijp wel, dat er niet gestemd hoeft te worden, als
er helemaal geen stemming gevraagd wordt. Maar
wanneer stemming gevraagd wordt, móet er gestemd
worden.

De Voorzitter: Maar, Mijnheer Jonckheer, noch
mijn persoon noch de Uwe beslist of hier gestemd
zal worden of niet; dat beslist de meerderheid of het
moet zijn, dat U van mening is, dat Uw stem boven
die van de meerderheid uit moet gaan.

De heer Jonckheer: Neen, Mijnheer de Voorzit

ter, maar alle besluiten dienen in het openbaar ge
nomen te worden en niet in commissievergaderingen.

De Voorzitter: De voordracht wordt in de eerste
vergadering opgemaakt. Mijnheer de Jonckheer.

De heer Jonckheer: De voordracht, die wij hier
hebben, is opgemaakt na een stemming in de com
missievergadering en ik wens, dat die voordracht
in het openbaar wordt opgemaakt. Er is in het open
baar géén voordracht opgemaakt.

De Voorzitter: Ja, maar het is nu aan de
Staten oin te zeggen of zij er wel of niet mee accoord
gaan.

De heer Jonckheer: Ik kan mij absoluut niet met
Uw zienswijze veienigen. Mijnheer de Voorzitter. De
Staatsregeling zegt zeer duidelijk, dat alle besluiten
in het openbaar genomen moeten worden, zij het
over personen of over zaken. Dus niet, dat alles in
commissievergaderingen bekokstoofd wordt en dat
wij hier dan een voordracht van de commissie krij
gen, waarover men nu zelfs geen stemming hebben
wil.

De Voorzitter: U wenst stemming over de voor
dracht, Mijnheer Jonckheer, maar de andere heren
wensen die niet. Wat moet ik nu doen? Moet ik het
advies toch maar in stemming brengen?

De heer Jonckheer: De Staatsregeling zegt, dat
alle besluiten in het openbaar dienen te worden geno
men, Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Maar dat gebeurt hier toch?

De heer Jonckheer: Welk besluit wordt er hier
genomen. Mijnheer de Voorzitter? Om niet te stem
men over de voordracht van de Commissie?

De Voorzitter: Er wordt besloten om een voor-
dracht te doen.

De heer JoncJchcGv̂  Laten wij dan in de eerste
plaats over die voordracht stemmen. Mijnheer de
Voorzitter. U kan nu niet zeggen, of de voordracht
aangenomen is of niet, want men wil er niet over
stemmen. Betekent het een besluit nemen, wanneer
men er niet over wil stemmen. Mijnheer de Voorzit
ter? Ik kan mij niet voorstellen, dat U dat een ma
nier vindt, om een besluit te nemen. Straks krijgen
wij hier nog meer voorstellen van de Commissies en
dan kan telkens besloten worden, dat over die voor-
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y tellen niet gestemd zal worden en die voorstellen
zouden dan allemaal maar overgenomen moeten wor
den. Maar dat kan toch met? Die voorstellen moeten
m het openbaar komen en daar moet men kunnen
Zien, wie voor en wie tegen dat voorstel is. De Staats
regeling eist, dat besluiten in het openbaar moeten
worden genomen en niet in commissievergaderingen.
Hiei' hebben wij een besluit en U brengt in stemming
of over het besluit zal woi’den gestemd of niet; dat
is gewoonweg de zaak omdraaien en er omheen lo
pen, Mijnheer de Voorzitter. Ik kan mij daar dan ook
helemaal niet mee verenigen.

De Voorzitter: U hoeft zich helemaal daar niet
mee te verenigen. Mijnheer Jonckheer; niemand kan
U verplichten.

Nog zijn van het Bestuur ingekomen:

I. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
en Nota van Wijzigingen op de ontwerp-landsveror-
dening tot wijziging van de landsverordening van de
1ste April 1939 (P. B. 1939, no. 17), houdende toe
kenning van reis- en verblijfkosten aan de leden der
Staten van Curagao (1948—1949-60).

II. Memorie van Antwoord en Nota van Wij
zigingen op de ontwerp-landsverordening tot goed
keuring van het reglement van orde voor het Col
lege van Algemeen Bestuur (1948—-1949-69).

III. Nota naar aanleiding van het Eindver
slag op de ontwerp-landsverordening tot wijziging
van de Pensioenverordening Burgerlijke Landsdie
naren 1938 (P. B. 1938, No. 15) (1948—1949-22).

IV. Nota naar aanleiding van het Eindverslag
en Derde Nota van Wijzigingen op de ontwerp- lands
verordening tot wijziging en aanvulling van de r ’en-
sioenverordening Burgerlijke Landsdienaren 1938 (P.
B. 1938, no. 15) (1948-1949-33).

V. Memorie van Antwoord op de ontwerp-
landsverordening tot regeling van de pensioenaan
spraken van het tot het Politiekorps overgaande
personeel der militiare politie en hun weduwen en
wezen (1948—1949-44).

VI. Memorie van Antwoord op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging van de Pensioenver
ordening Burgerlijke Landsdienaren 1938 (P. B.
19338, no. 15) (1948-1949-61).

VII. Memorie van Antwoord op de ontwerp-
landsverordening tot wijziging en aanvulling van de
Pensioenverordening Politiemilitairen 1939 (P. B.
1939, No. 22) (1948-1949-75).

Deze stukken zullen gedrukt en rondgedeeld
worden en zijn bereids in handen gesteld van de be
trokken vaste commissies.

De Voorzitter stelt vervolgens aan de orde punt
2 van de agenda: Voordracht College van Algemeen
Bestuur.

De heer Mr. Debrot: Mijnheer de Voorzitter. Ik
hoop, dat ik mij in deze Poolse Landdag verstaan
baar kan maken.
Mijnheer de Voorzitter,

Ruim 1Y2 maand geleden is voor het eerst in de
Lederlandse Antillen een algemene verkiezing ge
houden, zij het niet op basis van evenredige verte
genwoordiging.

Twee w'eken geleden heeft de Gouverneur een
forrnaLeur aangewezen, die, zoals algemeen beweerd
werd, zijn formatie reeds op zak had.

Tot op de dag van heden echter is het nieuwe
College van Algemeen Bestuiu niet benoemd. Om
trent de redenen tasten wij in het duister. Wij hebben
thans een demissionnair kabinet, dat geen enkele
principiële en belangrijke beslissing wil nemen om
zijn opvolger niet te binden......  inmiddels wacht een
-r./aai lijvige en droevigstemmende begroting op ver
traagde afwerking.

Millioenenprojecten staan op de begroting: de
prachage naven Aruba, de kleinere haven Curagao,
VohvSVvomng;;/!, vliegveld Hato, stationsgebouw Aru
ba, vaste brug en nog veel meer.

Vv̂ ij achten het piet langer verantwoord in dit
politiek vacuum en toestand van steriliteit zonder
öeslissing te blijven.

V\/ij achten het niet langer verantwoord urgente
werken te laten wachten.

Daarom en om de hierna te noemen reden heb
ben wij het nodig geacht met enkele andere leden
een openbare vergadering bijeen te roepen.

Deze wijze van optreden moge door enkelen mis
schien als met parlementair worden gebrandmerkt.
Dit weten wij; maar wij weten ook, dat op de Ned.
Antillen nog geen parlementaire gewoonte gevormd
iS, omdat er tot voor kort nog geen werkelijk parle
mentair Ned. Antillen bestond, en wij weten ook,
dat juist wij, nl. de Staten, het zijn, die de parlemen
taire gewoonte in de loop der jaren zullen vormen,
zondei' pressie en zonder dwang van welke zijde dan
ook.

Vanzelfsprekend zullen wij niet zo bekrompen
zijn, nuttige en ook op ons toepasselijke Europese
parlementaire gebruiken van de hand te wijzen, maar
dit betekent niet, dat v/ij een parlementaire gewoon
te, onder andere omstandigheden, door gebeurtenis
sen gedurende decennia tot stand gekomen, en die
evengoed over enkele jaren kunnen veranderen, klak
keloos moeten overnemen, omdat het eenmaal parle
mentaire gewoonte is.

1948— 1949-36
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Ons systeem moet zijn: onderzoek alle dingen
en behoud het goede.

Om nu to t de kern van de zaak terug te komen,
Mijnheer de Voorzitter. Z. E. de Gouverneur heeft
middels de form ateur naar de opvatting van de S ta
ten gevraagd en in het belang van het algemeen, ach
ten wij het noodzakelijk, dat de leden hier voor het
publieke forum hun opinie te kennen geven.

Welnu, Mijnheer de Voorzitter, mijn opvatting is
als volgt:

Het huidige College van Algemeen Bestuur kun
nen wij een eerbiedwaardige Raad van ouderlingen
noemen, het voorgedragen College sieren wij met de
naam van „club van politieke avonturiers”.

Van ouderlingen is bekend welke weg zij in hun
lijpe levenservaring zullen inslaan. Van avonturiers
weet men dit nooit. Van avonturiers kan men alles
verwachten: goed en kwaad. Het zijn immers avon
turiers geweest, die nieuwe werelden en nieuwe cul
turen hebben opengebroken; het zijn helaas ook po
litieke avonturiers als H itler en Stalin geweest, die
hele werelddelen en volkei'en in ellende en lampen
hebben gestort.

W at dit college van „avonturiers” — en hiermede
bedoelen wij niets slechts voor de leden individueel
— ons land brengen zal, kan slechts de duistere toe
komst uitwijzen.

Van meer dan één lid weten wij uit eigen erva
ring, dat het een eerlijke, zijn plichten vervullende
persoon is, meer dan één lid heeft een rijke staa t van
dienst waarop wij allen tro ts zouden zijn, m aar.......
hoe zij zich in deze formatie, geboren uit liefde, u it
berekening, zullen gedragen, kunnen wij nu niet zeg-
gen,;

De wijze waarop dit voorgedragen college is sa
mengesteld, is geheel buiten ons omgegaan.

Gaarne hadden wij in het algemeen belang van
de Ned. Antillen gezien, dat de basis breder genomen
was; m aar de twee groepen, die samen thans de be
trekkelijke meerderheid in de Staten hebben — let
wel, niet de meerderheid van stemmen. Mijnheer de
Voorzitter — hebben gemeend zichzelf het beste te
dienen door een coalitie aan te gaan in de vorm van
een proefhuwelijk.

H et zou ons niet verwonderen als gedurende deze
wonderlijke verhouding tussen de would—be echtpa
ren scherpe conflicten zich zouden voordoen, daar dit
zelfs in een normaal huwelijk het geval is.

W aar echter in een normaal huwelijk de onver
breekbare band en onderlinge offerzin veel onenig
heid doen verdwijnen, zullen in d it proefhuwelijk tu s
sen de N.V.P. en de A.V.P. vroeg of laa t de con
flicten to t een dram a leiden en Curaqao zal het ge
lag betalen. W ant monsterverbonden zijn in het al

gemeen van zeer korte duui. Denkt m aar aan het
monster verbond H itler — Stalin in 1939.

Het moet ons van het hart, dat wij deze coalitie
ten sterkste betreuren, omdat ze tegen het algemeen
belang van de TTederlandse Antillen is. Met een wet
gevend lichaam immers van 21 leden, op zeer ongelij-
ae basis gekozen, is eeii bestuur, steunend op slechts
2 partijen, samen nauwelijks de helft der leden tel
lend, m aar dat niet op de meerderheid van de bevol
king rust, u it den boze.

Om de rneeï'derheid immers in de Staten niet te
verliezen, zal de meest gerede partij dusdanige con
cessies moeten doen, dat nee meer op een capitulatie
gelijkt, ten koste van het algemeen belang van Cu-
ragao. De A.V.P., het lid Henny Eman dus, is een
doorgewinterde politicus; hij is standvastig en kei-
iiaiti. Wanneer hij zien een oepaald levensideaal —■
en hij heeft zicn dat gesteld — gesteld heeft, laat hij
Zich daar' met van af brengen.

Hij is als een vololoed tauil-dog; wanneer hij er
gens zyn tanden mzet, laat hij nooit meer los, to tdat
.iiij een stuk vlees in zijn mond heeft.

Wij betreuren deze coalitie, omdat ze opzettelijk
en met voorbedachte rade de vertegenwoordigers
van de grote meerderheid van de bevolking van de
verantwoordelijkheid in het Bestuur uitsluit.

Nauwelijks 20.000 stemmers schakelen opzette
lijk ruim 23.000 stemmers uit, ter-wijl ju ist onder de
ze laatste groep de meest constructieve elementen
zitten.

Wij betreuren het optreden van de formateur,
omdat hij blijkbaar niet gezocht heeft naar hetgeen
de Antillen bindt, en slechts gevonden heeft w at de
Antillen scheidt.

Zijn „divide et im pera” — „verdeel en heers” —
is niet alleen een kapitale misrekening, m aar een
grof onrecht t.o.v. de bevolking van de Antillen in
het algemeen en tegen de bevolking van zijn eigen
land, van Curagao, in het bijzonder.

Wij betieuren deze gang van zaken, omdat wij
thans zullen krijgen niet een College van Algemeen
Bestuur, representatief voor de gehele bevolking of
voor een meerderheid daarvan, m aar een College van
Algemeen Bestuur, steunend op een minderheid der
stemmers.

Wij betreuren verder deze gang van zaken, om
dat wij als gevolg daai van een College van Algemeen
Bestuur zullen krijgen, dat niet is samengesteld uit
personen, die wegens hun bestuurskwaliteiten of an
dere deskundigheid zijn uitgezocht — hetgeen ech
te r niet uitsluit, dat zich daar ook bekwame personen
onder bevinden — m aar u it personen bestaat, die
krachtens hun politieke gesteldheid binnen het ka-
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(.lex- van de coalitie N.V.P. en A.V.P. passen ................
UL disponibel waren.

j ja t  d it m  strijd  is rnet he t algemeen belang van
ue Ned. Antillen, Mijnheer de V oorzitter, is duidelijk.

Wij betreuren  verder deze sam enstelling, om
dat die te  veel politiek is, iets, w at wij ju is t nu in
hec oegiiisLadium van een gezond zelfbestuur en bij
kei end economisch getij m et kunnen gebruiken.

Wij hebben geen fab rikan ten  en handelsreizi
gers in politiek nodig, geen goociielaai's m et mooie
\/oorden m aar eerlijke, harde w erkers voor de Ned.
Antillen.

v'olgens ons was en is de enige gezonde opios-
b.iig een ex tra-parlem enta ir kabinet, lie fst van
iiiet-poiiueke personen, deskundigen, die omwille van
iiuii deskundigheid zijn uitgekozen om het land te
UiCnen en die u it hoofde van hun deskundigheid en
onkreukbaarheid het vertrouw en van de S taten  heb
ben.

Aan deze eisen voldoet het voorgestelde College
van Algemeen Bestuur niet.

„De regering m oet” — zoals E rasm us zegt —
„worden coevertrouwd aan  hen, die in regeringsgave
de andeien overtieffen , nl. m wijsheid, i'echtvaar-
digiieid, gem atignéid van geest, voorzienigheid en
ijvei- vooi ne t algemeen belang.” E n  aan deze voor-
n'aaideii voldoet he t voorgestelde College van A l
gemeen B estuur niet.

ziolang ei' woonwijken zijn als F leur de Alarie,
Colon e.a., zolang er in s tad  en lande m oeders zijn,
die van zonsopgang to t na zondsondergang moeten
ploeteren om n aa r vaderloze kinderen brood te  ge
ven, zolang nebben wij geen avonturiers nodig, m aar
eeiiijke en harde w erkers.

Zolang onze jeugd als ra tten  de Punda afstroop t
en onze bioscopen bevolkt, om dat er geen voldoende
ontspanning is, zolang onze arbeiders n iet zeker zijn
van de dag van m orgen, als zij n iet m eer zullen kun
nen welken, zolang hebben wij n iets aan  politieke
avonturiers, m aar hebben wij alleen eerlijke en harde
w erkers nodig.

Zolang de naam  van Curagao en A ruba be
sm eurd w ordt door de handel in blanke slavinnen,
die onze hotels bevolken en die binnenkort in com-
foi'tabele paviljoenen op H ato gebouwd — zoals men
zegt, m et geld van de Postspaarbank, dus geld van
kleine spaarders — zullen huizen, zolang hebben wij
geen politieke avonturiers nodig, m aar eerlijke h a r
de w erkers.

Zolang de Curagaose m ensen in de buitendis
tric ten  kilom eters ver m oeten lopen om een blikje
w ater van de C.P.I.M. te krijgen, zolang de bevolking
in de stad, w anneer zij om 5 uu r ’s m orgens de k raan
opendraait, vuil (?) en ondrinkbaar w ater krijg t en

zolang he t gouvernem ent dooi'gaat de waterpi-ijs im
moreel te  verhogen, zolang hebben wij niets aan po
litieke avonturiers, m aar kunnen wij slechts eerlijke
mi iiai de w erkers gebruiken. M aar zover schijnen 'wij,
neiaas, nog n iet te  zijn!

Zoals ik reeds eerder gezegd heb. Mijnheer de
voorziUer, hebben wij als K.V.P. m et d it zuiver po
litieke C.A.B. geen enkele binding; wij hebben er
mees mee u it te  staan.

S taan  wij dus afwijzend tegenover he t voorge
dragen politieke C.A.B. als college, tegenover de le
den individueel schorten wij ons oordeel op, w ach
tende op hun daden, wij geven hun een eerlijke kans,
m aai' wij w achten a f tn u iterste  voorzichtigheid.

Cons tl uc Lieve plannen zullen wij vanzelfsprekend
steunen, destructieve vooisrellen zullen wij to t  he t
uiter ste bevechten.

Ons enig doel is: he t algemeen belang van de
N ederlandse A ntillen binnen het Rijksverband te
am-iien zoiidei- één gioep, zonder één man, zonder
eoii politieke partij u it te  schakelen.

Ons algemeen program m a is; geestelijke en so
ciale verheffing van he t volk door verbetering van
levensom standigheden in de ru im ste zin des woords.

Ons sociaai-economisch program m a is geba
seerd op de beginselen van het Rerum  N ovarum  en
Quadragesim o Anno.

H et is nu de tijd. Mijnheer de V oorzitter, n iet
om bepaalde groepen u it te sluiten, m aar om schou-
dei' aan  schouder- geheel de A ntillen tezam en m et
Nederland en Suiinam e een nieuwe, gezonde toe
kom st op te bouwen en hiervoor is een absoluut ver
eiste eerlijke coöperatie van allen, zonder onder
scheid.

Wij koesteren geen wrok tegen niemand, tegen
geen enkele partij en tegen geen enkele persoon, wij
willen slechts aller belang, dus het belang van het
gehele volk.

Een eensgezinde Antillen zal alle storm en t ro t 
seren, een verdeelde A ntillen —  zoals he t nu is —
zal onherr oepelijk in tweedi'acht in stukken ten  on
der gaan.

Daar om schrom en wij niet de leden —  en ook
U, Mijnheer de V oorzitter, die waarschijnlijk ook lid
van he t college zal worden —  individueel van het
komend C.A.B. toe te roepen: In  opbouwend werk
heeft U onze steun. Zoudt U ons echter de hand-
schoeir toewerpen door aan onze beginselen te  gaan
tornen en door he t algemeen belang te  verwaarlozen,
m et groot genoegen zullen wij de handschoen opra
pen en m et enthousiasm e zullen wij de strijd  aanbin
den, to t de overwinning.

E n wij zullen oprukken in vervulling van onze
plicht en onze zending en in nakom ing van onze
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plichten niets en niem and vrezend dan God alleen en
zijn oordeel!

Dank U zeer, Mijnheer de ‘voorzitter.

De heer Jonckheer: Mijnheer de V oorzitter. Ik
had mij n iet voorbereid voor een beschouwing ovei'
het College zelf; ik had eigenlijk een voorstel bij
mij, m aar nu de heer D ebrot toch over he t College
heeft gesproken, kan  het geen kw aad mijn opinie,
zoals ik die n aa r voren heb gebrach t in de vergade
ring van de drie gezamenlijke commissies, nogm aals
n aar voren te  brengen.

De verkiezingen hebben aan geen enkele partij
een absolute m eerderheid bezorgd en verw acht kon
worden, da t m en bij de vorm ing van een College
daar dan ook rekening mee zou houden. Nu is het
eigenlijk de tijd, da t alle groepen m et e lkaar moeten
sam enw erken in het belang van de N ederlandse A n
tillen. Bij de fo rm atie  van d it College van Algemeen
B estuur is zeer duidelijk n aa r voren gekomen —̂  zo
als de heer D ebrot daareven ook heeft opgem erkt —
dat men niet he t algemeen belang in het oog heeft
gehouden en n iet heeft ingezien, da t de tijd gekomen
is voor sam enw erking tussen alle bevolkingsgi oepen
en partijen voor de bloei van de N ederlandse A ntil
len, m aar, da t men het partijbelang boven he t alge
meen belang heeft gesteld. D it zal, zoals ik in de
com m issievergaderingen reeds gezegd heb, n a tu u r
lijk consequenties m et zich medebrengen. Ik  zal na
tuurlijk  hierop terugkom en, w anneer een benoeming
zal hebben p laa ts gehad. Ik wens op de gebeurtenis
sen n iet vooruit te  lopen, m aar ik ben vanavond in
het bijzonder h ier gekomen om een bepaald voorstel
te  doen.

Zoals U weet, Mijnheer de 'Voorzitter, zijn
de verkiezingen in de N ederlandse A ntillen gehouden
op de 17de M aart j.1. Reeds voordat deze S taten  w er
den geïnstalleerd, werd er onderhandeld en werden
besprekingen gevoerd om tren t een te  vormen Colle
ge van Algemeen B estuur. De S taten  werden op de
19de A pril geïnstalleerd. Op de 21ste A pril w eid m et
de S taten  overleg gepleegd. Nu, bijna 2 weken later,
hebben wij — zoals de heer D ebrot te rech t heeft op
gem erkt — nog geen benoeming. Ook heeft de heer
D ebrot gewezen op deze zeer ongewenste toestand
en gezegd, da t e r bepaalde zaken zijn, die op onmid
dellijke afhandeling w achten en die he t dem issionair
College van Algemeen B estuur n ie t w enst te  behan
delen. Ik  had  mij dus voorgesteld om een voorstel
aan deze S ta ten  te  doen, om de volgende brief —
misschien, d a t he t nog in een andere vorm  kan; d it
heb ik in h a a s t in e lkaar gezet — te  schrijven aan
de G ouverneur:

„De Staten van de Nederlandse Antillen veroorloven
zich de vrijheid het navolgende onder de aandacht van
Uwe Excellentie te brengen.

Op dezelfde dag, dat het College in zijn huidige
samenstelling was geinstalleeru, ontving het de meueae-
ling, dat Uwe Excellentie de Heer Da Costa Goniez had ge
machtigd cm namens Haar het overleg te plegen, bedoeld
in artikel 68, lid 3 der Staatsregeling om te geraken tot
de benoeming van een College van Algemeen Bestuur.

Vorenbedoeld overleg vond reeds twee dagen later
plaats. Sedert zijn bijna 2 weken verlopen zonder dat ver
der iets werd vernomen. Het kan niet in het belang van éo
Nederlandse Antillen worden geacht, dat een benoeming
van dit College langer wordt uitgesteld. Vele belangrijke
onderwerpen van urgent algemeen belang wachten op af
doening, waaronder genoemd moge woruen de begroting
voor het dienstjaar 1949, waarvan de behandeling al reeds
een hoogst ongev/enste vertraging heeft ondervonden.

Het is om bovenstaande reden, dat de Staten er bij
Uwe Excellentie op mogen aandringen om hetzij over te
gaan tot een benoeming, hetzy, zo dit ten aanzien van het
thans voorgedragen College op bezwaren mocht stuiten, de
nodige stappen te willen nemen om tot benoeming van een
Uollege te kunnen komen. '.

D it iS een vooiSLei, ciat ik aan de goedkeuiing
vau de vergader mg wil onderwerpen, Mijnheer de
V üü izitte i’.

H et voorstel van ue lieer Jonckheer w ordt on
der steund door üe neren irausqum  en Braam .

De V oorzitier: Ik heb geen bezw aar mijn stem
aan d it voorstel te  geven, Mijnneer jonckheer, m aar
ill geloof tucii, d a t e r iets in s taa t, d a t n iet helem aal
ju is t iS. Ik  wil ne t daarom  nog even doorlezen.

De beer Dr. da Oosta Goniez: Mijnheer de Voor
z itter. Ik  stel vooi', d a t de brief, in overleg m et de
heei' Jonckheer', zonodig enkele technische wijzigin
gen ondergaat zonder de Inhoud verloren te doen
gaan.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
w ordt aldus besloten.

De heer G erharts: Mijnheer de V oorzitter. Na
de uitstekende speech van de heer Mr. Debrot, die ik
volkomen onderschiijf, valt ei' n iet veel m eer te zeg
gen. Mr IS een gezegde, hetw elk zegt, da t elk land
d;e regering  kr ijgt, die he t vet dient. M aar ik moet
zeggen, dat, w anneer de Nederlandse A ntillen de
regering krijgt, die he t thans s ta a t te krijgen, dat
een aanflu iting  is voor de onkreukbaarheid  van Cu-
raQao en voor de doortastendheid  van zijn harde
w erkers. De leden van het College van Algemeen Be
s tu u r m oeten eerlijke, doortastende, onkreukbare
mensen zijn en ik m oet zeggen, da t in d it College,
dat ons w ordt voorgelegd, mensen zijn, die ŵ el ac-



tief zijn, maar niet onkreukbaar, niet capabel en
niet eerlijk! Mensen, die te oud zijn om hun woord
te doen, mensen, die hier reeds in de Staten gestaan
hebben als Bestuursvertegenwoordigers en die door
ons werden betiteld als „oude wauwelaars”, die daar
met meer moesten zitten; mensen, die hun woord
niet konden doen, die ons beloften deden, welke
nooit werden vervuld. Thans krijgen wij ze terug in
het College van Algemeen Bestuur. Mijnheer de
V oorzittei, Curagao en Aruba en de andere eilanden
beschikken over betere krachten; mensen, die beter
in staat zullen zijn om de regering van deze eilanden
te vormen en om leiding te geven. Daarom, Mijnheer
de Voorzitter, zal ik aan dit College nooit mijn steun
kunnen geven!

De heer Dussenhroek: Mijnheer de Voorzitter.
Na de speech van de heer Debrot en de woorden van
de heren Jonckheer en Gerharts zou ik de nadruk
willen leggen op de combinatie van de namen der le
den, zoals die door Z. E. de Gouverneur is voorge
dragen. Er zitten in het vooigedragen College vier
ambtenaren. Dit zal volgens mij tot scheve verhou
dingen aanleiding geven, wanneer deze ambtenaren
in de toekomst boven mensen, die op dit ogenblik
hun chefs zijn, komen te staan. Dat kan nooit goed
gaan en daarom geloof ik, dat de keuze van hen, die
voorgedi-agen zijn, nooit tot een goed resultaat kan
leiden bij een bestuur, dat zijn moet, zoals men het
verlangt. Omdat er scheve verhoudingen zullen ont
staan, moet ik afwijzend staan tegenover deze voor
dracht. Ik kan daarbij dubbel onderschrijven de wooi -
den van de heer Gerharts.

De heer Tromp: Mijnheer de Voorzitter. Na
hetgeen de vorige sprekers reeds naar voren hebben
gebracht, valt er voor mij niet veel meer te zeggen.
Alleen wil ik er nog het navolgende aan toevoegen.
In zijn opdracht voor de samenstelling van een Col
lege van Algemeen Bestuur zegt de Gouverneur, dat
dit moet steunen op een vaste meerderheid in de
Staten. Ik geloof niet, dat daarvan bij het voorge
stelde college gesproken kan worden, want bij de
samengaande partijen zijn zoveel geschilpunten, dat,
wanneer het er op aankomt, geen overeenstemming
zal zijn te bereiken.

Er is gezegd, dat de coalitiepartijen elk 3 leden
zouden voordragen. Voor Aruba zie ik eigenlijk
maar 1 lid, want het andere van de zg. leden van
Aruba, is al sinds jaren op Curagao gevestigd. Als
Aruba 2 leden in het college krijgt, wil het ook 2
leden hebben, die op Aruba woonachtig zijn. Zou
den er op Aruba geen 2 mensen te vinden zgh, die
voor dit ambt capabel en representabel zijn ? In

de huidige voordracht zitten elementen, die voor
.ttruüa met acceptabel zijn en ook niet capabel ge-
acnt kunnen worden.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor-
zittei'. Als de heren, die deze-vei'gadering verzocht
hebben, niet verder hun opinie willen geven dan tot
nog toe is gebeurd, zou ik graag een enkel woord
willen spreken. In het bijzonder een woord van dank
aan de heer Debrot, die gezegd heeft, dat hij aan het
College een eerlijke kans wil geven. Ik wil aanne
men, dat de heren, die zich bij hem hebben aange
sloten, aan het College dezelfde eerlijke kans willen
geven ais de heer Debrot. Dit, Mijnheer de Voor-
zitteji', is het eerste begin van samenwerking, welke
ik hoop, dat het College bij zijn spoedig werk zal
onderwinden. Evenwel moet ik een paar opmerkin
gen maken, aangezien de stelling, waarop het betoog
van de heer Debrot rust, niet zo stevig staat, als hij
misschierr denkt. Vergis ik mij niet, dan is de hoek
steen van zijn betoog de bewering, dat het College
niet zou berusten op een meerderheid en waar nooit
een regering zo maar op een meerderheid van stem
mers kan of mag berusten, aangezien bij elke ver
kiezing enige partijen uitvallen, die niet in aanmer
king komen om een vertegenwoordiger te hebben,
aangezien zij niet aan de desbetreffende bepalingen
hebben voldaan, kom ik tot het verrassend resultaat,
dat, wanneer wij de C.O.P. met 2.165 even buiten be
schouwing kunnen laten — en dat moeten wij toch
met de wet in de hand doen — niet, zoals de heer De
brot gezegd heeft, 20.000 mensen als het ware achter
dit college staan en 23.000 mensen daartegen, maar
dat 21.309 staan tegenover 21.032. De heer Debrot
heeft waarschijnlijk bij zijn berekeningen geheel glo
bale cijfers genomen; ik noud iets meer van accura
tesse. Hij heeft bij zijn becijfering waarschijnlijk de
genen, die op de K.V.P.-lijst hebben gestemd -—■ dat
zijn er 5.305 — als geheel genomen en met degenen,
die op andere lijsten hebben gestemd, ik noem b.v. de
lijst van de heer Marchena, geen rekening gehouden
met de andere uitgebrachte stemmen. Ook heeft hq
vergeten, dat St. Maarten bij enkele candidaatstel-
ling de heer Plantz heeft gekozen, zodat, wanneer
wij op deze gronden moeten gaan redeneren en hier
omtrent ons oordeel moeten uitspreken, ons base
rende op cijfers, de heer Debrot een heel alleraar
digst staaltje heeft gegeven van de methode om cij
fers te groeperen, maar de resultaten van zijn groe
pering van cijfers zijn niet overtuigend. Ik mag die
enkéle opmerking wel plaatsen. Als de heer Debrot
de cijfèrs in zijn hoofd heeft, die mij tot een andere
gedachtengang brengen, wil ik gaarne het debat op
dit punt voortzetten. Ik ben van mening, Mijnheer de
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Voorzitter, dat zowel in dit College als daarbuiten
een voldoende steun aan dit College van Algemeen
Bestuur is verzekerd.

De heer Debrot en de heer Jonckheer hebben ge
pleit voor een bredere basis van het kabinet. Wil
men een kabinet hebben, dat alle groeperingen ver
tegenwoordigt, dan kan ik mij dat voor stellen, maar
strikt noodzakelijk is het niet. Men kan de lengte
van de basis verschillend nemen en men kan aanne
men, dat, wanneer er voldoende basis voor een sa
menwerking, voor besluitvaardigheid is, het vol
doende is, dat er een meerderheid in het parlement
achter het College staat. In dit verband moet ik de
heer Debrot wijzen op het gedrag van de Katholieke
Volks Partij, die jaar in jaar uit samen heeft ge
werkt met de Partij van de Arbeid. De Partij van
de Arbeid en de Katholieke Volks Partij hebben in
de oorlog jaar in jaar uit een coalitie gevormd en
deze coalitie heeft de regering gedragen. Er gebeurt
dus niets bijzonders, Mijnheer de Voorzitter, wanneer
thans als steun voor dit College een coalitie is ge
vormd, die een meerderheid in de Staten aan dit Col
lege verzekert.

Het spijt mij, dat de heer Debrot de opmerking
heeft geplaatst, dat de formateur niet gezocht heeft
naar datgene, wat bindt, maar naar datgene, wat
scheidt. Mijnheer de Voorzitter, dat is een boutade,
waarvoor geen argumenten zijn aangevoerd, tenzij
het moet zijn de berekening, die de heer Debrot —
en ik meen, als ik zijn betoog wel heb gevolgd, dat
ook deze boutade berust op die berekening — ons
heeft voorgelegd. Is het. Mijnheer de Voorzitter, wat
de heer Debrot stoot, het ^Ifbeschikkingsrecht, dan
moet ik hier naar voren brengen, dat de Regering
zich heeft gesteld op de basis van het zelfbeschik
kingsrecht en, vergis ik mij niet, dan heeft de heer
Gerharts een pleidooi gehouden om zelfs ook Bonai
re te laten profiteren van de nieuwe gedachte van
zelfbeschikking der eilanden. De heer Debrot heeft
gezegd, dat er geen politieke fabrikanten nodig zijn,
maar eerlijke werkers. Eerlijke werkers. Mijnheer
de Voorzitter, en in deze vergadering van politici
worden wij met één slag weggewerkt: geen politici,
maar eerlijke werkers. Alsof politici geen eerlijke
werkers kunnen zijn. Dit romantisch betoog, Mijn
heer de Voorzitter, kan ik wel volgen; maar de ar
gumentatie acht ik zwak, want, wanneer wij moeten
wachten, totdat alle misstanden zijn opgelost door
deskundigen zonder de kracht en de steun van de
politieke partijen, kunnen wij lang wachten, ’s Lands
zaken worden in de moderne wereld toch krachtens
het beginsel van partijvorming en staatkundige or
ganisatie behartigd. Ik kan mij voorstellen, dat men
heel romantisch een zakenkabinet wil, maar een za-

kënkabinet is een toevlucht, wanneer geen parle
mentair kabinet kan worden gevormd — zo heb ik
het altijd geleerd — en. Mijnheer de Voorzitter, de
onmogelijkheid een parlementair kabinet te vormen
is nog niet aangetoond. Derhalve zitten in het ro
mantisch betoog van de heer Debrot wel aardige
momenten, maar ik zou achter zijn verschillende
stellingen willen zetten: quod erat demonstrandum,
(dat moet nog bewezen worden). Ik zal nog de ge
legenheid hebben het betoog van de heer Debrot
rustig na te lezen en hem misschien erop kunnen
wijzen, wat allemaal in zijn betoog nog zal moeten
worden bewezen.

Uok de lieer Jonckheer' heefc gepleit voor een
bredere basis van het kabinet. Mijnheer de Voor
zatter. Ik kan vooi' deze gedachtengang voelen, maar
een brede basis wil nog niet zeggen: effectief werk.
Samenwerking tussen alle groeperingen is zeei' wel
mogeiijk. Omdat een meerderheid in de Staten is
verkregen door samenwerking in het bijzonder van
twee partijen, is samenwerking tussen alle partijen
toch met uitgesloten. De andere partijen zullen, zoals
de heer Debrot terecht gezegd heeft, de zaken op hun
merites bekijken. Ik hoop, dat dat zal gebeuren.

De heer Gerharts heeft een betoog gehouden
met een persoonlijk tintje. Mijnheer de Voorzitter. Ik
zou ook voor de Antillen een college van perfecte
mensen wensen, zoals Erasmus ons dat voorhoudt
en zoals de heer Gerhar ts wenst, maar onze samen
leving is nu eenmaal zo, dat particuliere bedrijven,
geestelijkheid en andere organisaties belangrijke
krachten vorderen, zodat, nuchter gesproken, wij al
tevreden kunnen zijn, wanneer er een College is ge-
vonnd, dat naar reden aanspraak kan maken op be
paalde kwaliteiten. Het zal van haar programma,
van haar werkwijze, van haar dr aagkracht afhangen,
of dit College inderdaad in de praktijk zal voldoen.
Ik geloof niet, dat er voorshands aanleiding toe be
staat om a priori nu een dergelijk, zeer persoon
lijk getint oordeel te geven en een afwijzende hou
ding aan te neirien. Ik hoop, dat de heer Gerharts
zich verder heeft aangesloten bij het betoog van de
heer Debrot en dat hij zich met diens gedachtengang
zal hebben verenigd. Het is nu eenmaal zo, dat ten
aanzien van welk College ook, bezwaren kunnen
ontstaan. Er moet naar mijn smaak voor het parle
mentaire werk een redelijke kans op behoorlijk werk
zijn en dat lijkt mij voorbands voldoende.

De heer Dussenbroek heeft gesproken over de
ambtenaren. Mijnheer de Voorzitter, en heeft be
toogd, dat er vier ambtenaren in het College zit
ten en dat dit tot scheve verhoudingen aanleiding
zou kunnen geven en dat hij daarom, omdat er een
mogelijkheid tot scheve verhoudingen bestaat, van
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mening is, dat dit College geen goede resultaten zal
hebben.

Het gebeurt in de samenleving vaak, dat de een
een belangrijke werkkring opzij zet om een misschien
minder belangrijke werkkring te aanvaarden, gedre
ven door een behoefte om het algemeen belang te
dienen. Ik kan zeggen, dat de heer Dussenbroek zelf
een belangrijke werkkring heeft verlaten om in de
dienst het algemeen belang te dienen. Dat is de ene
kant van de medaille, inaar het kan ook gebeuren,
dat een ambtenaar verkiest geen ambtelijke carrière
te maken, of dat hij op een gegeven ogenblik geroe
pen wordt om het algemeen belang te dienen en dat
de bevolking daarover beslist; dat is de andere kant
van de medaille. Zo is de samenleving nu eenmaal.
Dat er scheve verhoudingen zullen ontstaan, Mijnheer
de Voorzitter, is niet te wijten aan het College, maar
zou te wijten zijn aan de ambtenaar, die zijn plicht
met heeft begrepen. Ik bedoel hiermee de ambtenaar,
die dan onder de Gecommiteerde geplaatst wordt;
die begrijpt op dat ogenblik zijn plicht niet, maar
met het lid van het College.

De heer Tromp heeft enkele gelijksoortige oe-
zwaren als de andere leden naar voren gebracht en
hij heeft in het bijzonder gewezen op — naar zijn
mening althans — de verschilpunten, die tussen de
twee partijen, die de coalitie hebben gevormd, zou
den bestaan. Deze zorg van de heer Tromp over de
coalitie zou ik aan de partijen zelf willen overlaten.
Ik ben blij en dankbaar voor zijn belangstelling voor
de moeilijkheden, waarvan de heer Tromp aanneemt,
dat zij bestaan, maar tot op dit moment is er voor
lopig nog geen aanleiding om deze verschillen zo te
kleuren, dat eventueel van een ontbinding sprake zou
zijn. Ook wat dit betreft. Mijnheer de Voorzitter, zal
de praktijk uit moeten wijzen, of op de basis, die
thans gevonden is, redelijk werk kan worden ver
richt.

Ik heb mijn best gedaan, Mijnheer de Voorzitter,
om mijn visie over de verschillende bezwaren en op
merkingen van de verschillende sprekers naar voren
te brengen. Ik hoop hiermee te hebben bijgedragen
tot een goede verstandhouding.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. De
door de formateur gedane voordracht voor leden van
het College van Algemeen Bestuur kan mijn goed
keuring niet wegdragen en daarom meen ik van deze
gelegenheid gebruik te moeten maken om mijn hou
ding te motiveren. Alhoewel ik tegen de personen
van de voorgedragen leden niets heb in te brengen,
meen ik, dat het voorgestelde College te eenzijdig
gekleurd is en daarom geen bevrediging zal schen
ken aan de verschillende bevolkingsgroepen van de

Neder landse Antillen. Immers blijkt uit de gedane
keuze van de formateur en zijn adviseurs, dat zuiver
rekening is gehouden met partijbelang van een be
paalde politieke groep. Dit geeft aan het College een
zeer scherpe tint van partijdigheid en dit dient, voor
al nu, vermeden te worden. Tot mijn spijt moet ik
opmerken, dat blijkbaar niet gezocht is naar een for
matie van een College, bestaande uit de beste man
nen van onze samenleving, aan wie de grote en moei
lijke taak met vertrouwen kan worden opgedragen
Als ik de samenstelling goed bekijk, vrees ik, dat dit
College tot mislukking gedoemd is. In de eerste
plaats zal het niet het volle vertrouwen hebben noch
van het Bestuur, noch van het volk. In de tweede
plaats zijn de belangen van ons staatsdeel zo belang
rijk, zo groot, dat daarmede niet geëxperimenteerd
mag worden, met de daaraan verbonden risico’s.
Juist nu, op dit ogenblik, heeft ons staatsdeel zijn
allerbeste mannen nodig om hun beste krachten te
wijden aan de veelomvattende taak, die hen wacht.
Het is gemakkelijk gezegd, dat tegen een gebrekkig
en ongewenst College een wapen bestaat, nl. een mo
tie van wantrouwen om de heren straks naar huis
te zenden. Zover moet het niet gedreven worden, als
men bij voorbaat een fiasco voorziet. Nu de gemoe
deren na de zojuist plaats gehad hebbende verkie
zingen tot bedaren zijn gekomen, moet men probe
ren door eendrachtige samenwerking met alle groe
pen te komen tot een werkcollege, dat zich van z^n
taak bewust is en algemene instemming verdient.
Ik meen, dat onze beste krachten over het hoofd zijn
gezien en dat van het voorgestelde College niet ge
zegd kan worden, dat het representatief is. Om deze
redenen kan het voorgestelde College mijn goedkeu
ring niet wegdragen, alhoewel ik tegen bepaalde
personen voor bepaalde portefeuilles geen overwe
gende bezwaren heb.

De heer Jonclcheer: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil nog even het navolgende opmerken naar aanlei
ding van hetgeen de heer Da Costa Gomez zoeven
naar voren heeft gebracht. Hij heeft gezegd, dat het
College van Algemeen Bestuur, zoals dat is voorge
steld, niet uitsluit medewerking met andere groepen
en partijen. Juist door de argumenten, die zoeven
door de heer Irausquin en ook door de vorige spre
kers naar voren zijn gebracht, nl. dat hier niet de bes
te mensen zijn gezocht, maar zuiver en alleen is afge
gaan op het feit, dat deze mensen tot de een of an
dere partij behoren, moeten wij tot de conclusie ko
men, dat van samenwerking niets te verwachten is.

Verder heeft de heer Da Costa Gomez veron
dersteld, dat de heren, die hier bezwaren tegen het
voorgedragen College naar voren hebben gebracht,



—  421

zich zouden kunnen aansluiten bij de laatste zin
sneden, welke door de heer Debrot uitgesproken
zijn, nl. dat hij toch aan dit College een redelijke
kans zou willen geven. Ik wil er hier op wyzen, dat
die veronderstelling niet juist is en dat ik zeer ze
ker in een openbare vergadering, waarbij hopelijk
ook het publiek tegenwoordig zal mogen zijn, deze
zaak w'eer naar voien zal brengen, wanneer de Gou-
verneui' omtrent de benoemingen zal hebben beslist.
Indien die niet overeenkomen met hetgeen ik heden
avond naar voren heb gebracht. Mijnheer de Voor 
zitter, zal ik zeer zeker met een motie komen. Ik
hóef geen meerderheid voor die motie te hebben,
maai- ik zal toch, zoals ik meermalen in deze Staten
zaal heb gedaan, met deze motie voor de dag komen,
omdat ik wil, dat het volk, dat zijn vertegenwoor di
gers heeft gekozen, zich er duidelijk rekenschap van
kan geven, welke de heren zijn, die soortgelijke Col
leges van Algemeen Bestuur ondersteunen en wie de
genen zijn, die dat niet doen.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik ben
van mening, dat onze formateur een heel zakelijk en
ontzenuwend antwoord heeft gegeven aan de ver
schillende sprekers en ik zou mij daarbij willen neer
leggen en alleen zijn woorden onderschrijven. Ech
ter word ik door enkele punten van bepaalde spre
kers er toe gedreven om iets meer te zeggen.

Ik wil helemaal buiten beschouwing laten de
persoonlijke en heel laakbare speech van de heei
Gerharts, daar immers reeds in het betoog van de
formateur is vastgelegd, dat dit een infame en per
soonlijke speech was. De heer Gerharts heeft ge
sproken van niet-onkreukbare en niet-eerlijke men
sen. Dat zijn heel, heel harde aantijgingen, welke
hier, waar wij bij elkaar zijn en zakelijk moeten
spreken, niet thuis horen.

Men moet hier niet komen met dergelijke per
soonlijke aantijgingen. Het is voor mij genoeg het
betoog van de heer Gerharts te qualificeren, zoals
ik dat reeds gedaan heb.

Het betoog van de andere heren, vooral dat van
de heer Debrot, geeft mij aanleiding het Papiament-
se spreekwoord te gebruiken: „E ta morde, supla”
(het bijt en blaast). Per slot van rekening zwaait de
heer Debrot ons enigszins een beetje lof toe en
koestert hij de beste verwachtingen van het College
van Algemeen Bestuur, maar inmiddels bijt hij ook
een beetje. Om kort te zijn, wil ik ook het betoog
van de heer Dussenbroek buiten beschouwing laten.
De heer Dussenbroek heeft gezegd, dat er ambténa
ren in het voorgedragen kabinet zitten, maar er is
juist een voorziening getroffen, dat ambtenaren niet
ambtelijk optreden, doch op non-activiteit gesteld

woi’den. Deze vooiziening is ju is t getioffen , opdat
ciUiutenaren m et als am otenaien  in net College ko
m en; zy hebben een vrije m arge om als vertegen-
wooruigers van he t B estuur en ook van het volk
Uier te  komen, ik  zie derhalve n iet in, da t men nier
van am btenaren kan spreken.

W at A ruba betreft. Mijnneer de Voorzittei, men
uenkt, da t A ruba m zijn reenten oeKiiot zou zijn. ik
geloof, da t wij he t g rootste  gedeelte u itm aken van
de vertegenw oordiging van A ruba en d a t wij daai-
om beter kunnen oordelen dan de sp iekers, UiO dat
beweerd hebben. Im m ers, de verkmznigen neimea
m et feiten  aangetoond, d a t he t oordeel beter aan
ons gelaten  kan worden dan aan  de anderen. Zij zijn
in de m inderheid en ik geloof daarom , dat wij daai-
over beter kunnen oordelen. Volgens mij is een k a 
binet gevorm d op veischeidenlield, op een zeei- brede
basis.

Ten aanzien van het betoog van de heer- liaus-
quin. Mijnlieer de Voorzittei-, wil ik het spreekwoord
„Men moet het vmie goed tnuis wassen aannalen,
iiiaai’, wanneer het móet, wassen wij het vmle goed
ook buitenshuis. Om objectief te zijn, wil ik rnij
oepalen tot Ar-uba. Wij hebben ook gedacht: „Chan
ty begins at home”. Wij hebben hard gewerkt en
gesLieden om de overwinning te behalen, daarom
moeten wij eerst onze mensen nemen en dan pas an
deren. Toch zijn wij zo royaal geweest en hebben wij
zélfs aan de heer Irausquin het voorstel gedaan,
dat hij ons mensen zou aanwijzen. De heer Irausquin
heeft er toen op gestaan, dat zijn neef, de heer Iraus
quin en de heer A. D. Jonckheer benoemd zouden
worden. Wij hebben daaraan toegegeven en gezegd:
accoord. Mijnheer Irausquin, dat kan gebeuren. Hij
is bij ons teruggekomen en heeft gezegd: neen, de
Democr aten vvillen dat niet hebben. Ik kan hiervoor
ook het bewijs leveren, want ik heb getuigen, daar
ik dat voor stel in tegenwoor digheid van anderen heb
gedaan. De heer- Irausquin heeft toen dat voorstel
heel happig eerst aangenomen, maar kwam later te
rug met het antwoord: de Democraten willen het
niet hebben. Hiermee is het bewijs geleverd, dat van
onze kant voor Aruba absoluut aan verscheidenheid
en brede basis is gedacht. Per slot van rekening.
Mijnheer de Voorzitter, kunnen alle hier aanwezige
heren beschouwd worden als belijders van de tien
geboden. De tien geboden zeggen: „Gij zult'niet on
rechtvaardig begeren, hetgeen Uw naaste toebe
hoort”. Dat willen de heren hier echter wel doen.
Het recht, de leden voor- het college voor te dragen,
komt toe aan ons, die in de verkiezingen de meer
derheid hebben behaiald. De Gouverneur heeft ge
zegd. dat het kabinet zodanig zal moeten zijn, dat
het kan steunen op een meerderheid. Dit recht is
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op het ogenblik ons eigendom. Wij hebben er voor
gestreden en de bevolking heeft ons dat gegeven.
Het vertrouwen is aan ons geschonken, die de meer
derheid vormen in dit College. Maar wat willen de
neren dan hebben? Zij begeren, hetgeen hun niet toe
komt!

De heer Gerharts: Mijnheer de Voorzitter. De
heer Dr. da Costa Gomez heeft de hoop uitgespro
ken, dat ik de woorden van de heer Mr. Debrot, dat
aan dit College een goede kans moet worden gege
ven, zal onderschrijven. Ik moet daarop antwoorden,
dat wij dit zeer waarschijnlijk zullen móeten doen
en dat wij hun een kans zullen móeten geven, want
dit College zal ons wel worden gepresenteerd.

Ik zou een paar woorden willen aanhalen, die
in 1947 gesproken zijn door de heer Romer in de
Staten. Dat geschiedde in een ander verband, nl. bij
de behandeling van de wijziging van de wet op de
Staatsinrichting van Curasao. De heer Romer zeide
toen, dat hij vreesde, dat de deur opengemaakt zou
worden voor „benoemingen van allerlei vriendjes,
politiek gezinden, incapabele mensen, met al de ge
volgen van dien; wij zullen een ongewenste toestand
scheppen, welke ons heel ver van huis zal brengen.
Wij kennen reeds dat systeem in de omliggende lan
den.”. De vorming van dit College, Mijnheer de Voor
zitter, is hiervan het begin. Ik hoop, en ik hoop van
harte, dat ik nooit de noodzaak zal vinden, het Col
lege te wijzen op deze woorden, die in 1947 door de
heei' Romer gesproken zijn.

De heer Eman heeft mijn betoog infaam ge
noemd, Mijnheer de Voorzitter, en heeft gezegd, dat
ik harde woorden heb gesproken. Ik hèb harde woor
den gesproken, maar wiens schuld is dat? Mijn
schuld? Heb ik die mensen voorgesteld? Indien men
andere mensen had voorgesteld, zou ik ze graag heb
ben opgehemeld, maar ik heb het bij deze mensen
niet kunnen doen. Ik heb voor deze mensen harde
woorden moeten spreken en ik vrees, dat ik zal móe
ten blijven spreken op de toon, die ik hedenavond ge
bruikt heb.

De heer Mr. Debrot: Mijnheer de Voorzitter.
Misschien dat het lawaai buiten deze zaal van het
na de verkiezingen tot rust gekomen volk er de oor
zaak van is, dat de heren Da Costa Gomez en Eman
mijn woorden verkeerd verstaan hebben. De heer
Da Costa Gomez heeft nl. gezegd, dat ik beweerd
zou hebben, dat hij gezocht heeft naar hetgeen de
mensen scheidt. Maar ik heb gezegd: „Hij heeft niet
gezocht, wat de Antillen bindt, maar slechts gevon
den, wat hen scheidt”.

Verder, wat het rekensommetje betreft, moet

ik opmerken, dat ik de cijfers niet uit het hoofd ken.
Wanneer de juiste cijfers opgeteld worden, zullen wij
waarschijnlijk tot merkwaardige resultaten komen.

Het derde punt betreft hetgeen de heer Eman
gezegd heeft. Mijnheer de Voorzitter, nl. dat ik gro
te verwachtingen koester van dit College van Al
gemeen Bestuur. God spare mij van zulke woorden.
Mijnheer de Voorzitter! Ik heb alleen gezegd, dat er
verschillende leden onder zijn van grote capaciteiten
en met een staat van dienst, waar wij alle op trots
kunnen zijn, zoals bv. U, Mijnheer de Voorzitter.

De verdere opmerkingen kan ik laten voor wat
zij zijn.

De lieer Marchena: Mijnheer de Voorzitter. In
piincipe eerbiedig ik de mening van anderen. D.w.z.
dat memand anderen kan dwingen er dezelfde me-
iiiiig op na te houden. Vanavond hebben wij verschil
lende meningen gehoord over het voorgestelde Col
lege van Algemeen Bestuur. Die meningen luidden,
dat zij tegen dit college zijn. Zij hadden allemaal be-
zwaai' en de meesten hebben gegeneraliseerd. Maar
dat IS zeei- gevaarlijk; men mag nooit generaliseren.
De meesten hebben dat echter toch gedaan. Sommige
van de opposerende personen tegen het voorgestelde
College hebben tegen bepaalde personen — alhoewel
zij geen namen hebben genoemd — bezwaren geop-
pei’d. Ik heb reeds gezegd, dat ik de mening van
anderen respecteer, maar ook kan niemand mij ver
bieden om meningen als dwaze en verkeerde menin
gen te betitelen en volgens mij hebben wij vanavond
ten opzichte van het voorgestelde College zulke dwa
ze en verkeerde meningen gehoord. Men heeft ge
sproken over een brede basis voor het voorgestelde
College. Men heeft niet gelet op het bestaande Col
lege. Ik wil vragen, of het bestaande College op een
bredere basis is gebouwd dan het voorgestelde. Mijns
inziens is het antwoord: neen, dat is niet het geval,
want al hebben wij een College, dat, zoals de heren
naar voren hebben gebracht, door een formateur,
die tot een bepaalde politieke partij behoort, is voor
gedragen en al is het een „partij-college” of een
„coalitie-college”, zoals men het betiteld heeft, men
heeft toch in het College ook personen, die niet tot
de samengaande partijen behoren. Wij hebben in het
College twee personen, die daar niet toe behoren.
Bovendien, Mijnheer de Voorzitter, deze keer heeft
men gelukkig rekening gehouden met een — voor
mij tenminste zeer belangrijke zaak, wat vroeger
niet gebeurd is met de andere Colleges, nl. dat de
formateur ook rekening gehouden heeft met de ande
re eilanden, derhalve niet alleen met Aruba en Cura
cao, maar ook met Bonaire en de Bovenwindse Ei
landen, daar die in dit College worden vertegenwoor-
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digd. Dat maakt het College voor mij breder, op bre
dere basis dan al de vorige Colleges, want het omvat
de bevolking van de gehele Nederlandse Antillen,
wat niet het geval was met de vorige Colleges.

Sommige leden van het voorgestelde College
zijn hedenavond betiteld als ouderlingen, maar men
heeft daarbij vergeten, dat een van die personen, die
in het vroegere of in de vroegere Colleges zat, want
hij heeft in beide gezeten, ook in dit College zit.

Over bekwaamheid gesproken. Mijnheer de Voor
zitter, vind ik het gek, dat mensen, die zich in de
verste verte riiet kunnen vergelijken met de verschil
lende personen in dit College, durven spreken van
bekwaamheid en andere persoonlijke insinuaties ge
bruiken. Dat is volgens mij een kwestie van de
splinter en de balk.

De heer Dussenbroek: Mijnheer de Voorzitter.
Ik wil even op een onjuistheid van de heer Eman
wijzen, die de kwestie van de minderheid wil han
teren. In deze zaak, waar het het nieuwe Bestuurs
apparaat betreft, wordt de U.N.A. met zijn drie le
den gesteund door de heer Irausquin. In dit geval
kan dus, voor wat Aruba aangaat, zeer zeker niet
gesproken worden van een minderheid.

De heer Kroon: Ik wil even een kleine opmer
king maken in verband met het betoog van de heer
Marchena, Mijnheer de Voorzitter. De heer Marchena
heeft het gehad over de twee vorige Colleges. Ik wil
dit even recht zetten, want voorzover mij bekend,
heeft er maar 1 College bestaan en wel het huidige
College.

, De heer Marchena heeft betoogd, dat bij de vor
ming van dat College geen rekening zou zijn gehou
den met het representatieve karakter en voorts
heeft hij zich uitgesproken tegen de wijze, waarop
de verschillende sprekers zich hebben geuit ten aan
zien van het nieuw te vormen College. Wat mijn
fractie betreft, wil ik even memoreren, dat, toen dat
College tot stand zou komen, mijn fractie inderdaad
bezwaren had en die bezwaren ook naar voren heeft
gebracht. Terloops wil ik even opmerken, dat dat
College toen door U, Mijnheer de Voorzitter, gevormd
werd.

De heer Mr. Debrot: Mijnheer de Voorzit1;er. Ik
zou gaarne van de heer Marchena willen vernemen,
welke Bonairiaan hij bedoelt, die in het nieuwe Col
lege zal komen.

De heer Marchena: De heer Drs. Newton is
voorgedragen als lid van het College. Hij is op Bo
naire uit Bonairiaanse ouders geboren en op 6-jari-

ge leeftijd naar Curagao gekomen, waar hij op school
geweest is, maar hij heeft zich steeds met Bonaire
in verbinding gehouden. Vv'ij kunnen hem geen Cu-
ragaoenaar noemen, hij is Bonairiaan en zelfs mis
schien meer Bonairiaan dan de heer Debrot zelf,
want de heer Debrot is wel van Bonairiaanse ouders,
maar is op Curagao geboren.

De heer Debrot: Ik heb dat alles niet in het ge
ding willen brengen. Mijnheer de Voorzitter, ik had
alleen de naam willen horen. Ik wil nu alleen maar
constateren, dat Bonaire, dat bij de verkiezingen
zoveel vertrouwen in de heer Drs. Newton gesteld
heeft, wel dolgelukkig met deze man in het kabinet
zal zijn!

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Naar
aanleiding van hetgeen de heer Eman tegen mijn
persoon gezegd heeft, zou ik even naar voren wil
len brengen, dat zijn bewering, op zijn zachtst uit
gedrukt, bezijden de waarheid is. Toen de coalitie
tussen de heren Eman en Da Costa Gomez werd ge-
vormd,werden verschillende namen van Arubanen
genoemd, die mogelijk in het college zitting zouden
kunnen nemen. Ik heb toen verschillende namen ge
opperd, zoals bv. die van mijn neef Irausquin, die aan
het hoofd ener school staat, van de heer Dr. Henri-
quez, van de heer W.ï'‘.M. Lampe, van de heer Jo
han Beaujon en zo verscheidene andere. De bewe
ring dus van de heer Eman, dat ik er op gestaan
zou hebben, dat mijn neef benoemd zou worden, is
op zijn zachtst uitgedrukt, bezijden de waarheid.

Nu de heer Ernan eenmaal heeft gezegd. Mijn
heer de Voorzitter, dat hij het eigen vuile wasgoed
buitenshuis wil brengen, vdl ik opmerken, dat, toen
ik er de heer Eman op wees, dat zijn zoon alleen niet
voldoende representatief v/as voor Aruba, hij mij
antwoordde, dat zijn zoon de God van Aruba is en
dat, als zijn zoon maar in het College komt, daarin
verder geen andere Arubaan hoeft te komen! En
verder, dat, als zijn zoon niet in het College zou zit
ten, Aruba niet vertegenwoordigd zou zijn! Dat
heeft de heer Eman gezegd en ik moet U zeggen.
Mijnheer de Voorzitter, dat dat een van de redenen is,
waarom ik mij van de heer Eman heb gedistancieerd,
want, zolang er een druppel bloed in mijn aderen
stroomt, zal ik mij verzetten tegen dictatuur, onder
welke benaming en onder welke vermomming ook,
hetzij op Curasao, hetzij op Aruba! Vandaar dat ik
mij van de heer Eman heb gedistancieerd!

Ten aanzien van de bewering van de heer Dus
senbroek het volgende. Ik wil zijn woorden nog
scherper omlijnen en zeggen, dat ik met de heer
Dussenbroek tot overeenstemming ben gekomen ten
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opzichte van het voorgestelde College; wij zijn bei
den tegen het College. Wij zijn het er over eens, dat
het College te eenzijdig gekleurd is en dat dit Col-
iege daarom onze goedkeuring niet kan wegdragen.

De heer D'r. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Als de andere heren verder niets wensen op
te merken, wil ik een paar kleine opmerkingen ma
ken en mijn eerste opmerking betreft de heer Iraus-
quin, die zijn afkeuring uitsprak, omdat hij vreesde,
dat het College zal mislukken. Op de eerste plaats
heeft hij gezegd, dat het College geen vertrouwen
zal hebben van het Bestuur en van de bevolking.

De heer Iraasquin: Ik heb gezegd: „het volle
vertrouwen”. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Dr. da Costa Gomez: Accoord, Mijnheer
de v'oorzitter, het volle vertrouwen. Dat kan ik niet
beoordelen, ik kan niet in de toekomst zien. Ik heb
echter nog nooit een College ter wereld gevonden,
een Bestuuiscollege of een Ministerie, dat het volle
vertrouwen van welke bevolking ook heeft. Maar
mijn opmerking betrof alleen, dat het College niet
het volle vertrouwen zou hebben van het Bestuur.
Het College vormt mèt de Gouverneur het Bestuur
en de Gouverneur zal dit College benoemen. Ik zou
de positie van de Gouverneur op dit moment niet in
het gedrang willen brengen, maar wij dienen te be
grijpen, dat dit College mèt de Gouverneur samen
het Bestuur van de Nederlandse Antillen vormt.

Mijn tweede opmerking betreft het representa
tieve karakter van het College. Ik weet niet of het
een wet van Meden en Perzen is, dat elke regering
lepresentatief behoort te zijn en zo ja  in welk mate.
Voor dit College is een basis gezocht in een meer
derheid in de Staten. In zoverre is het voorgestelde
College representatief. Plet is niet mogelijk gebleken
van alle partijen in en buiten de Staten leden voor
net College te vinden of zelfs te zoeken, want er
zijn meer partijen dan leden van het College, welke
er maar zes zijn. Wanneer straks de Interimregeling
wordt aanvaard, zal het mogelijk zijn het College uit
te breiden en wellicht tegemoet te komen aan het
verlangen om het representatieve karakter van het
College uit te breiden. De Interimregeling immers
geeft een Regeringsraad, bestaande uit negen per
sonen !

De heer Debrot heeft in het bijzonder gewezen
op de noodzakelijkheid van een bredere basis. Ik
wil hem. Mijnheer de Voorzitter, omdat ik niet
graag namen van personen noem, niet voor de voe
ten werpen, dat gezocht is naar een persoon uit zijn
kringen, maar die mocht niet in het College treden.
Er is dus wèl gezocht naar hetgeen bindt.

De heer Kroon heeft in het bijzonder gespro
ken voor zijn fractie. Alhoewel vrezende, dat wij in
een nieuw debat zullen treden, ben ik toch genood
zaakt naar voren te brengen, dat dit College zich in
het bijzonder zal belasten met reconstructieproble-’
men, die binnenkort aan de orde komen. Het is
moeilijk — en hiermee komen wij op de kwestie van
de basis van het College — om het op dit moment,
waar zijn fractie zich zodanig heeft uitge-
spioken tegen de komende rijksconstructie, in die
richting te zoeken. Wellicht, dat, wanneer de Inte
rimregeling haar beslag zal hebben gekregen, in de
ogen van de heren het representatief karakter van
het College zou kunnen worden uitgebreid.

De oppositie heeft twee argumenten naar voren
gebracht, Mijnheer de Voorzitter, het representatie
ve karakter en de deskundigheid. Over de deskun
digheid heb ik reeds gesproken. Het representatieve
karakter heb ik ook besproken. Het wordt wel moei
lijk om in een College van 6 man zowel het volle
vertrouwen van Bestuur en bevolking, een volledig
representatief College en bovendien nog deskundigen
samen te 'brengen. Wij zullen ons met een redelijk
minimum tevreden moeten stellen.

De heer Kroon: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
nog een enkele opmerking maken. De vorige spre
ker heeft mijn betoog van zoeven waarschijnlijk niet
geheel kunnen volgen. Mijn opmerking betrof een
gezegde van de heer Marchena, dat m.i. niet geheel
juist was en dat ik recht heb willen zetten. De heer
Marchena, doelende op de samenstelling van het
huidige, demissionaire College, zeide, dat toenter
tijd, bij de samenstelling van dat College, van deze
zijde geen bezwaren tegen die samenstelling naar
voren zijn gebracht. Indien de heer Marchena de
moeite wü nemen de notulen op te slaan, zal hij zien,
dat, als ik mij niet vergis, de heer Jonckheer, leider .
van onze fractie, destijds zelfs een motie van wan
trouwen heeft voorgesteld, welke motie toen welis
waar werd verworpen, maar voor de geschiedenis
toch werd bewaard.

De heer Marchena: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb niet gezegd, dat er geen motie van wantrouwen
is voorgesteld tegen het huidige College; ik heb al
leen gezegd, dat ik ervan overtuigd ben, dat het
voorgestelde College op bredere basis gevormd is
dan het demissionaire en ik heb daarbij gezegd waar
om, nl. omdat in het voorgestelde College ook de an
dere eilanden, nl. Bonaire en de Bovenwindse Eilan
den, vertegenwoordigd zijn. Over een motie van wan
trouwen heb ik niet gesproken.

Geen der leden verder het woord verlangende
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over dit onderweip, verklaart de Voorzitter de dis
cussies hieromtrent gesloten.

De Voorzitter gaat vervolgens over tot de rond
vraag.

De heer Kroon: Nu de gemoederen een klein
beetje bedaard zijn, Mijnheer de Voorzitter, wil ik
deze gelegenheid niet voorbij laten gaan, zonder met
klem te protesteren tegen Uw beleid van heden
avond, nl. dat ü  het publiek zonder enige waarschu
wing de deur hebt gewezen. U is voor Uw handel
wijze door ons Reglement van Orde volkomen ge
dekt, maar desniettemin ben ik van mening, dat een
klein beetje tolerantie hier wel op zijn plaats zou
zijn geweest. Het heeft mij des te pijnlijker getrof
fen, aangezien voor deze vergadering bijzondere be
langstelling bij het publiek bleek te bestaan. Ik voel
mij dan ook genoodzaakt in de eerstvolgende open
bare vergadering een voorstel te doen om het slot
artikel van ons Reglement van Orde betreffende be
palingen ten aanzien van de toehoorders op openba
re vergaderingen van de Staten zodanig te wijzi
gen, dat de Voorzitter het recht zal blijven behou
den het publiek te verwijderen, maar pas na de Sta
ten te hebben gehoord. De meerderheid van de Staten
dient dan te beslissen of de publieke tribune ont
ruimd zal worden of niet. Uw optreden vanavond
vind ik een tikje dictatoriaal. Mijnheer de Voorzit
ter.

Ten tweede wens ik nogmaals Uw handelwijze
in verband met de voordracht voor voorzitter en on
dervoorzitter te becritiseren. Mijnheer de Voorzitter'.
Ik meen nl., dat wij door de artikelen zodanig te in-
tei-preteren als U gedaan hebt, de deur wijd open
zetten voor dictatuur.

Tenslotte wil ik nog opmerken, dat in de ver
gadering van de drie gezamenlijke commissies van
Vrijdag j.1. de Staten op mijn initiatief besloten heb
ben in de openbare vergaderingen van de Staten in
het belang van de openbaarheid en om de publieke
belangstelling en de politieke ontwikkeling van de
Nederlandse Antillen te bevorderen, luidsprekers te
plaatsen, opdat het publiek het gesprokene op de
voet zal kunnen volgen. Zeer tot mijn verbazing zag
ik, toen ik hier kwam, dat er geen luidsprekers aan
gebracht waren. Mijn vraag is, waarom niet voldaan
is geworden aan een besluit, genomen door de drie
gezamenlijke Commissies in de vergadering van Vrij
dag j.1., Mijnheer de Voorzitter.

De heer Braam: Mijnheer de Voorzitter. Wan
neer ik hedenavond het woord neem, dan is het om
op ernstige wijze de aandacht van dit College te vra

gen voor een der ernstige problemen waartegenover
de Curagaose bevolking zich thans gesteld ziet, n.1.
net waterprobleem. Het spook van de waterschaar-
ste met zijn verschillende aspecten. Mijnheer de
V ooizitter, is thans bezig om in erger mate dan
vooiiieeii Uuiagao te teisteien. Het is daarom ten
zeCiSte te Deaeureu, dat, üooidat net Bestuur met
ue oeantwooi'ding van iiet nimdveislag der Begi'oting
lb4y gedurende 8 maanden gewacht heeft, de Staten
totnogtoe met m de gelegenheid waren om zich de-
lihiuef me te sprekeh over de in die begroting dooi'
net Bestuur gedachte wateipolitiek. Immers, Mijn
heer de Voorzitter, de door net Bestuur in de met de
Staten gewisselde stukken Uitgestippelde richtlijnen
hadden nooit kunnen doen vermoeden, dat er een
Situatie geschapen zou worden, zoals thans het ge
val IS . Nog steeds, ivlijnneei de Voorzitter, is net in
uitzicht gestelde rapport van Prof. Krui niet ver
schenen. Nog steeds gaat men door om de laatste
druppel water uit de bodem te trekken, met alle na
delige gevolgen van dien voor de landbouw.

Mijnheer de Voorzittei'. üp het waterprobleem
zelve zal ik bij de behandeling van de begroting uit
voeriger ingaan, doch waarvoor ik Uw aandacht
thans vraag is de Gouvernenients-Beschikking No.
23ü3 dd. 22 April 1949. Zoals in de plaatselijke bla
den gelezen kon worden — het valt ten zeerste te
betreuren, dat de Staten bij het nemen van een derge-
iijke ingrijpende maatregel niet geraadpleegd zijn —
zijn bij deze beschikking de tarieven voor leiding
water- tijdelijk verhoogd. Motief, Mijnheer de Voor
zitter, rot deze verhoging is de waterschaarste. In
derdaad had ik, toen ik daags van tevoren de waar
schuwing van het Hoofd van de Landswatervoor-
zieningsdienst las, dat, mocht men niet tot zuiniger
gebruik van het leidingwater overgaan, strenge
maatregelen genomen zouden worden, gerekend op
een doeltreffende doch niettemin rechtvaardige
maair'egel. In plaats hierwan. Mijnheer de Voorzitter,
neemt het Bestuur een besluit, dat terecht door een
der plaatselijke bladen als immoreel werd gekwali
ficeerd. Was het niet dezelfde Overheid, die in de
achter ons liggende jaren diverse strafrechtelijke
maatregelen trof tegen degenen, die op grond van
schaarste van o.m. de eerste levensbehoeften, w.o.
zeker ook water behoort, tot prijsverhoging waren
overgegaan ?

Mijnheer de Voorzitter. In de Memorie van Ant
woord dd. 31 Mei 1948 op de begroting 1949 schrijft
het Bestuur: „De waterprijs moet met het oog op
de volksgezondheid zo laag mogelijk gehouden wor
den, waardoor dus ook de minder draagkrachtige
bevolkingsgroepen in staat zullen zijn voldoende wa
ter te gebruiken”. Mijnheer de Voorzitter, ik wens
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hierbij de nadruk te leggen op het woordje „voldoen
de”. Deze verhoging van tarieven lijkt mij daarom
des te erger.

Ik kan mij enigszins voorstellen, Mijnheer de
Voorzitter, dat men o vergaat to t verhoging van de
waterprijs, wanneei’ deze verhoging verband houdt
met de stijging van de exploitatiekosten, mhar. Mijn
heer de Voorzitter, de verhoging aan te wenden als
maatregel cm de bevolking tot zuiniger gebruik te
dwingen, is een maatregel, die wellicht niet' wijst op
sociaal inzicht.

Ik vraag mij af. Mijnheer de Voorzitter, of aan
"ct Bestuur geen andere meer doeltreffende maat
regelen ter beschikking stonden om inderdaad tot
een zuinigei’ gebruik van water te geraken, zonder
dat nochtans de bevolking gedwongen wordt zo zui
nig met het water om te gaan, dat de volksgezond
heid in gevaar wordt gebracht. Door dit besluit
v/ordt een situatie geschapen, waarbij de beter ge
situeerden thans over veel meer water zullen kunnen
beschikken dan de minder draagkrachtigen. De be
staande situatie, dat personen woonachtig op hoger
gelegen gi^deelten van dit eiland, zeer weinig of
soms in het geheel geen water krijgen, is verscherpt
in plaats van verholpen. Het behoeft daarom nau
welijks gezegd te worden, dat het doel van het on
derhavige besluit volkomen illusoir blijft.

Mijnheer de Voorzitter. Reeds jaren voert de
Olie water in uit het buitenland. Waarom kan het
Bestuur ook daartoe niet overgaan? Waarom geen
controleurs aangesteld ter controle van het onver
antwoordelijk watergebruik? Ik moet het daarom
ter zeerste betwijfelen, or het Bestuur zijn gedach
ten heeft laten gaan over een andere meer juiste en
op sociale gronden gerechtvaardige maatregel dan
de onderhavige.

Mijnheer de Voorzitter. Ik moge dit College daar
om verzoeken om in verband met het door mij naar
voren gebrachte het volgend schrijven te richten aan
Zijne Excellentie de Gouverneur:

„Hierbij hebben de Staten van de Nederlandse
Antillen de eer Uwer Excellentie te berichten, dat zij
met verv/ondering vernamen, dat bij Gouvernements-
beschikking No. 2703 dd. 22 April 1949 de tarieven
voor leidingv/ater op het eiland Curagao i.v.m. de
waterschaarste tijdelijk worden verhoogd,

De Staten wensen op te merken, dat zij het niet
juist oordelen, dat het Bestuur terzake een derge
lijke ingrijpende maatregel verzuimd heeft overleg
met de Staten te plegen. Het zou zeker niet uitge
sloten zijn geweest, dat, ware dit geschied, waar
schijnlijk een andere, meer doeltreffende maatregel
dan de bewuste genomen zou zijn geworden.

In het midden gelaten de vraag of de situatie

inderdaad zó is, dat tot zuiniger gebruik van het
leidingwater moet v/orden overgegaan, menen de
Staten te moeten betwijfelen of bovenbedoeld besluit
het meest juiste was. Immers de maatregel zal er
toe leiden, dat de bevolking — althans het minder
draagkrachtige gedeelte — gedwongen zal worden
minder water te gebruiken dan het minimum kwan
tum, waarover ieder mens dient te beschikken, met
alle daai'aan verbonden nadelige gevolgen voor de
volksgezondheid.

Dat de -/erhoging van de tarieven reeds op so
ciale gronden ten zeerste valt af te keuren, behoeft
geen betoog. Daarnaast opent deze verhoging voor
beter gesitueerden de gelegenheid om over veel meer
water dan hmi werkelijke behoefte te beschikken
met het gevolg, dat voor de minder draagkrachtigen
geen water overblijft, waar door het doel van de on
derhavige maatregel geheel illusoir wordt.

De Staten wensen tenslotte nog de aandacht
van het Bestuur erop te vestigen, dat het besluit
een stijging van de kosten van verschillende bedrij
ven met zich zal medebrengen, welke stijging on
tegenzeglijk op de consumenten verhaald zal worden.

Naar aanleiding van het vorenstaande mogen
de Staten Uv/er Excellentie verzoeken de Gouverne-
ments-beschikking No. 2703 dd. 22 April 1949 in
te trekken en moehterr er gronden bestaan voor het
vermoeden, dat de huidige situatie lange tijd zal
voortduren, andere maatregelen — de Staten denken
hierbij bv. aan invoering van een waterrantsoene-
ringssysteem, zoals dit in andere landen reeds be
staat — te nemen, welke vooral op sociale gronden
gerechtvaardigd zullen zijn.”.

De heer Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter. Ik
kan m*ij volkomen verenigen met hetgeen de heer
Braam naar voren heeft gebracht. Het watervraag*-
stuk IS op het ogenblik een enorm probleem op Cu
rasao en.ik kan het voorstel van de heer Braam dan
ook volkomen ondersteunen. Toch geloof ik, dat de
zinsnede betreffende het „overleg met de Staten”
anders moet geredigeerd worden, aangezien wij daar
mee eigenlijk op het terrein van de executieve kómen.

De Voorzitter: Ik stel voor het voorstel van de
heer Braam naar de Commissies te verwijzen. De
Staten kunnen moeilijk een dergelijke brief zo direct
overnemen.

De heer Jonckheer: Maar hier wordt op een zeer
urgente zaak gewezen. Mijnheer de Voorzitter, wel
ke beslist met urgentie dient te worden behandeld.
Indien wij dit naar de Commissies verwijzen, gaat
er allicht een week overheen. Als de Staten zich
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nu hiermee in principe kunnen verenigen, kan mis
schien in overleg met de heer Braam een en ander
aan de redactie worden gewijzigd en de brief direct
doorgestuurd worden. Ik geloof, dat, indien de drie
gezamenlijke Commissies in overleg met de heer
Braam de redactie nog even bekijken, de brief di
rect doorgestuurd kan worden.

De Voorzitter: U bedoelt dus, dat die brief dan
niet opnieuw in de openbare vergadering hoeft te
komen alvorens verzonden te worden?

De heer Jonckheer: Juist, Mijnheer de Voorzit
ter.

De heer Mr. Debrot: Mijnheer de Voorzitter. Ik
ben het met de strekking van de brief van de heer
Braam geheel eens en wil er vooral de nadruk op
leggen het Bestuur op de korst mogelijke termijn te
vragen het besluit weer in te trekken.

De Voorzitter: Het voorstel zal in de Commis
sie ter sprake komen, dan kan U Uw standpunt hier
omtrent naar voren brengen, mijnheer Debrot.

De heer Mr. Debrot: In orde. Mijnheer de Voor
zitter.

Een tweede punt, dat ik naar voren wil brengen,
is het volgende. Ik ben het in principe eens met
hetgeen de heer Kroon gezegd heeft omtrent de open
baarheid, maar ik wil er ten sterkste voor waar
schuwen, dat van de Statenvergaderingen een cir
cus wordt gemaakt; het is hier geen kijkspel. Wij
horen, dat de mensen buiten op het ogenblik blijk
baar een beetje boos zijn, maar wij moeten er voor
oppassen, dat het hier geen circus of bioscoop wordt,
,waar het publiek uitroepen gaat bezigen als „Shon
Popo” en „Shon Plantz ladrón” enz. Het is hier een
ernstige zaak en geen publieke vermakelijkheid.

De heer Kroon: Mijnheer de Voorzitter. Naar
aanleiding van hetgeen de heer Debrot zoeven heeft
gezegd, wil ik een kleine opmerking maken. De heer
Debrot heeft gevraagd om hier geen circus van te
maken. Ik weet niet waarop hij doelde, maar, indien
hij gedoeld heeft op mijn voorstel, dat in de Com
missievergadering van Vrijdag j.1. werd aangenomen
t.w. om bij openbare Statenvergaderingen geluids
versterkers te plaatsen, dan wil ik er op wijzen, dat
met het plaatsen van geluidsversterkers de Staten
niet tot een circus gemaakt worden; absoluut niet.
Op het ogenblik dienen wij rekening te houden met
het feit, dat de bevolking van de Nederlandse An
tillen zich op politiek gebied begint te ontwikkelen.

Het enthousiasme op politiek gebied is groot en wij
moeten zorgen, dat het volk zelf kan oordelen. Wij
moeten iedereen onder het volk, die belangstelling
wil tonen in de werkzaamheden van de Staten, in de
gelegenheid stellen die werkzaamheden te volgen.
Ik kan heus niet inzien, dat wij er dan een circus of
een kijkspel van zouden maken, want juist de open
baarheid moeten wij niet over het hoofd zien; dat
is een zeer belangrijke factor voor een land, dat zich
op politiek gebied begint te ontwikkelen. Ik zou
voor degenen, die misschien zouden denken, dat ik
hier voor het vormen van een foimm pleit, er met
kiem op willen wijzen, dat dat geenszins mijn bedoe
ling is. De politieke partijen hebben voldoende kans
gehad en hebben tot nog toe voldoende kans een
forum voor zich te vormen door het houden van
openbare politieke vergaderingen. Mijn bedoeling is
niet om duizend luidsprekers te plaatsen, welke dan
de orde zullen verstoren, maar ik wil hebben, dat,
aangezien deze zaal zo klein is en de publieke be
langstelling voor deze vergaderingen zo groot, het
volk, dat te laat komt of hoe dan ook hier geen
plaats kan krijgen, buiten of op de trap van het ge
bouw kan blijven staan en toch het gesprokene vol
gen. Ik zie niet in, welke de bezwaren hiertegen zou
den zijn, want perslot van rekening is dit iets, dat
in alle landen wordt toegepast. De techniek is nu
zover, dat het geluid versterkt kan worden en ik kan
niet inzien, waarom wij geen gebruik zouden maken
van de voordelen, die de techniek ons op dit gebied
biedt.

De heer Mr. Debrot: Ik geloof. Mijnheer de Voor
zitter, dat de heer Kroon mijn woorden verkeerd
interpreteert. Ik beschouw het plaatsen van luid
sprekers buiten deze zaal niet als het maken van
de Staten tot een circus, maar ik heb er alleen maar
voor gewaarschuwd. Ik heb vijf oorlogsjaren mee
gemaakt en weet uit ervaring, dat wij met zulke
maatregelen op een hellend vlak komen. Wij begin
nen met het plaatsen van 1 luidspreker, over enige
tijd staat de hele stad vol luidsprekers en hebben de
mensen geen rust meer. Mijn buurman hier, de heer
Dussenbroek, zei zoeven tegen mij: laat de vergade
ringen dan door de Curom uitzenden, dan kan ieder
een rustig thuis zitten luisteren, maar plaats in ’s
Hemelsnaam geen luidsprekers op straat; de mensen
worden er gek van.

De heer Braam: Het verheugt mij natuurlijk.
Mijnheer de Voorzitter, dat het hele Statencollege
zich voor de strekking van de door mij voorgestelde
brief heeft uitgesproken, maar ik wil het voorstel
doen, die brief niet aan de drie Commissies voor te
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leggen, maar goed te vinden, dat ik met de voor
zitters van de drie Commissies hieromtrent overleg
pleeg.

De Voorzitter: Ik kan daar niet over beslissen
Mijnheer Braam, dat moeten de Staten doen. Ik geef
er daarom de voorkeur aan, het voorstel in de eerst
volgende Commissievergadering te brengen — dat
wil dus zeggen a.s. Donderdag — en dan kan er over
beslist worden.

Geen der leden tegen het voorstel van de Voor
zitter bezwaar hebbende, wordt aldus besloten.

De heer Dussenbroek: Mijnheer de Voorzitter.
Naar aanleiding van het ontslag, dat aan een dominé
op Aruba is verleend, zou ik gaarne de volgende vra
gen aan het College van Algemeen Bestuur willen
stellen.

1. Wil het College inlichtingen geven aan wel
ke bepaling of regeling het de bevoegdheid ontleent,
om aan de predikant bij de Protestantse Gemeente
op Aruba ontslag te verlenen, gelijk is geschied bij
Gouvernementsbeschikking No. 2899 d.d. 20 April
1949.

2. Is het College niet van oordeel, dat het ver
lenen van ontslag aan de predikant ener kerkelijke
gemeente in strijd is met de, in de Curagaose Staats
regeling vastgelegde vrijheid der kerk.

3. Wil het College mededelen wat het College
aanleiding gegeven heeft, dit ontslag te verlenen,
zonder het verzoekschrift dd. 4 April 1949, waarop
het gegeven — en naar het oordeel van steller de
zes onbevoegd gegeven — ontslag mede steunt, ter
kennis van de predikant te brengen.

4. Is het College bereid het in de vorige vraag
bedoeld verzoekschrift ter kennis der Staten te bren
gen.

5. Is het College bekend met het feit, dat in het
tussen de leden der kerkeraad op Aruba en de pre
dikant gerezen geschil door de z.g. Haagse Commis
sie in hoogste instantie is beslist.

6. Wil het College haar standpunt bekend ma
ken, wat het aanleiding gaf de bovengenoemde Gou
vernementsbeschikking te nemen, welke op alle on
derdelen in strijd is met de in de vorige vraag be
doelde beslissing, welke aan het Gouvernement der
Nederlandse Antillen is toegezonden.

Ik wil U deze vragen aanbieden. Mijnheer de
Voorzitter, ter doorzending aan en behandeling door
het College van Algemeen Bestuur.

De Voorzitter: Wij kunnen deze vragen wel op
sturen als vragen, gesteld door het Statenlid Dus

senbroek, maar de vraag is, of het Bestuur daarop
zal antwoorden. Mijnheer Dussenbroek. Er is hier
op het ogenblik niemand van het College van Alge
meen Bestuur. De gewone gang van zaken is, dat,
wanneer U vragen aan het Bestuur wil stellen, die
vragen aan het Bestuur worden doorgestuurd met
verzoek om op de eerstvolgende vergadering die vra
gen te beantwoorden. Is dat Uw bedoeling?

De heer Dussenbroek: Mijn bedoeling is, dat de
ze vragen aan het Bestuur worden doorgestuurd en
dat het Bestuur ze schriftelijk beantwoordt. Mijnheer
de Voorzitter.

De heer Irausquin: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wil er de nadruk op leggen, dat deze vragen worden
doorgestuurd als vragen van het lid Dussenbroek en
met van de Staten, want ik kan mij b.v. met die
vragen niet verenigen. De predikant wordt op voor
dracht van de Kerkeraad benoemd, die ook een voor
stel doet om de predikant te ontslaan, evenals bij
de r.k. missie de bisschep een voordracht doet om
een pastoor te benoemen, als ook om’ die pastoor te
ontslaan; dat is precies hetzelfde. Het College heeft
niets daarmee te maken, de kerkeraad heeft de be
voegdheid tot het doen van een voordracht. De Haag
se Commissie heeft hier niets mee te maken.

De Voorzitter: Deze vragen worden doorge
stuurd als vragen van het Statenlid Dussenbroek,
Mijnheer Irausquin; zij geven alleen de mening weer
van het lid Dussenbroek.

De heer Irausquin: Dan ga ik ermee accoord,
Mijnheer de Voorzitter.

De heer Dussenbroek: Voorlopig als vragen van
mij, want hetgeen de heer Irausquin daar zo
even zeide, die een vergelijking wil maken met de
kerkeraad, de macht van de kerkeraad en de macht
van de Bisschop, gaat niet op. Ik bedoel dit:
de macht van de bisschop zal, als men gaat ver
gelijken, gelijk gesteld kunnen worden met die van
de Synode; daar gaat het in principe eigenlijk om.
Misschien dat wij de volgende keer hier verder over
kunnen spreken. Mijnheer de Voorzitter.

Geen der leden bezwaar hebbende tegen het
voorstel van de heer Dussenbroek, wordt aldus be
sloten.

De heer Kwiers: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
even van de rondvraag gebruik maken, om de Staten
leden er op attent te maken, dat zij geen misbruik
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moeten maken van het gesprokene in Statenvergade
ringen. De vorige week heeft de heer Kroon het
voorstel gedaan bij de openbare Statenvergaderingen
geluidversterkers te gebruiken in verband met de
publieke belangstelling. Ik heb geen woord tegen
het voorstel van de heer Kroon ingebracht, maar
pp diezelfde avond heeft de heer Kroon in een open
bare partijvergadering verkondigd, dat ik tegen zijn
voorstel was en dat ik geheimhouding wil hebben
van hetgeen hier in Statenvergaderingen behandeld
wordt. Mijnheer de Voorzitter, dit is de plaats, waar
wij de nodige samenwerking van elkander moeten
hebben in het belang van de Nederlandse Antillen.
Laten wij ons hier gedragen als collega’s, niet alleen
hier in de Staten, maar ook daarbuiten.

De heer Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter. Los
van deze kwestie wil ik hier opmerken, dat ik mij
niet kan herinneren, dat deze zaak in een geheime
vergadering van de Staten is besproken, noch, dat
door U geheimhouding ten aanzien daar van aan de
leden is opgelegd. Ik zie dus niet in, waar die ge
heimzinnigheid vandaan zou moeten komen.

De Voorzitter: De Commissievergaderingen zijn
niet geheim. Mijnheer Jonckheer, maar toch wel ver
trouwelijk.

De heer Kroon: Ik wil mij even verdedigen te
gen de opmerking van de heer Kwiers, Mijnheer de
Voorzitter. Ik kan mij ook niet herinneren, dat enige
geheimhouding ten aanzien van hetgeen gezegd is
naar aanleiding van mijn voorstel is opgelegd. In de
tweede plaats wens ik de heer Kwiers er op attent
te maken, dat ik geen verantwoording verschuldigd
ben, aan wie dan ook in deze vergadering, voor woor
den, die ik in een openbare vergadering van mijn ■
partij meen te moeten spreken.

De heer Kwiers: W at ik zeggen wil, is dit. Mijn
heer de Voorzitter: wij moeten het gesprokene in de
vergaderingen niet verdraaien. Als b.v. iemand niet
tegen een voorstel was, moet men niet in het open
baar gaan verkondigen, dat de heer Plantz of de heer
Kwiers er tegen was.

De heer Kroon: Ik wil hiertegenover opmerken.
Mijnheer de Voorzitter, dat ik, wanneer ik op poli
tieke vergaderingen spreek, uit principe nooit na
men noem. Ik kan U zeggen, dat ik de naam van de
heer Kwiers geen enkele keer heb genoemd.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
ook even terugkomen op het incident van zoeven.

De openbare vergadering is zeker voor het publiek;
daarvoor hebben vAj de publieke tribune. Maar het
publiek moet zich behoorlijk gedragen en wanneer
net dat niet doet, acht ik de voorzitter volkomen
gerechtigd de verwijdering van het publiek te beve
len. Maar, Mijnheer de Voorzitter, ons Reglement
van Orde spreekt van degenen, die wanorde maken.
Het is altijd moeilijk in dergelijke gevallen te bepa
len, W ie  degenen zijn geweest, die de wanorde ge
maakt hebben. Ik zou daarom in dit geval een beetje ^
water in de wijn — ik bedoel hiermede Uw wijn.
Mijnheer de Voorzitter — v/illen doen en vragen het
publiek alsnog, voordat wij de rondvraag beëindigen, *
toe te laten. U weet, dat er mensen zijn, die heel
kalm en bedaard de vergadering zullen volgen. Wij
kunnen nu eenmaal het feit niet ontkennen, dat de
tribune er is voor het publiek. Daarom wil ik het
voorstel doen het publiek, voordat wij de rondvraag
beëindigen, weer toe te laten.

De Voorzitter: Ik ben er niet voor. Mijnheer
Einan. Het publiek van hedenavond is hier opzette
lijk gekomen om de orde te verstoren. Voor de ver
gadering was het absoluut onmogelijk elkaar’ te ver
staan. De vergadering begon en het is doorgegaan
met lawaai te maken. I k heb de zaal laten ontruimen,
maar de heren zijn vrij er een andere mening op na
te houden. Ik ben belast met de leiding en daarbij
blijft het! Een publiek ais dat van vanavond kunnen
wij in deze zaal niet hebben. Dit is geen markt, maar
een zaal, waar het wetgevend lichaam vergadert.
Nergens ter- wereld, waar men ook komt, zal men in
de vergaderzaal van het wetgevend lichaam een der
gelijk kabaal horen, als hier vanavond is gemaakt.

De heer Eman: U heeft daarin gelijk. Mijnheer
de Voorzitter, en ik wil dan ook helemaal niet zeg
gen, dat er vanavond geen wanorde is gemaakt,
maar het is moeilijk om te constateren, wie die wan
orde gemaakt heeft. Ik heb zoeven al opgemerkt,
dat er mensen bij zijn, die absoluut niet deel hebben
genomen aan het maken van die wanorde. Het is
daarom moeilijk zomaar te generaliseren. Ingevol
ge ons Reglement van Orde kan zelfs een Statenlid
uit de vergadering verwijderd v/orden. Mijnheer de
Voorzitter, maar hij kan terugkomen. Ik geloof niet,
dat deze verwijdering aan het publiek, omdat het
wanorde heeft gemaakt, als een straf moet worden
opgelegd. Het is in het belang van de orde in de Sta
tenzaal, dat de mensen gewaarschuwd worden. Maar
al komt het zo ver, dat het publiek verwijderd móet
worden, dan kan die verwijdering toch opgeschort
worden. Mijnheer de Voorzitter? E r staan daarbui
ten op het ogenblik misschien mensen, die binnen



430

willen komen, helemaal niet om wanorde te maken;
toch moeten zij buiten blijven staan. Dit is een voor
stel van mij. Ik weet niet of de andere heren daar
voor voelen.

Wat betreft het voox’stel van de heer Braam ten-
aanzien van de watervoorziening geloof ik, dat het
zeer steekhoudend is en hout snijdt. Ik zie niet in,
waarom het Gouvernement alle staatsbedrijven moet
exploiteren in die zin, dat zij rendabel moeten zijn,
vooral de watervoorzieningsdienst niet, want dat is
een heel noodzakelijk iets voor de volksgezondheid.
De eerste factor voor bevordering van de volksge
zondheid is goed water. Ik ben het dan ook volko
men eens met de heer Braam, alhoewel misschien
de formulering van zijn voorstel een beetje gewijzigd
zou kunnen worden. Maar ik ben blij, dat hij dit voor
stel gedaan heeft. Wij op Aruba ondervinden abso
luut geen gebrek op het gebied van de watervoor
ziening. Ik zie niet in, dat het Gouvernement zich
zou moeten stellen op het standpunt, dat de water-
schaarste opgeheven moet worden door verhoging
van de waterprijs of een soortgelijke restrictie. Ik
ben het volkomen eens met de heer Braam om het
Bestuur hiervoor te waarschuwen. Mijnheer de Voor
zitter. Het heeft geen zin hier veel meer te zeggen.
Ik houd er van om voor het publiek te spreken en
daarom spijt het mij, dat het niet aanwezig kan zijn.
Alleen wil ik nog even zeggen, dat ik blij ben te zien,
dat op de agenda geplaatst is: bespreking van enige
urgente aangelegenheden van Aruba; ik hoop, dat
die vergadering voltallig zal zijn en dat de urgentie
van deze aangelegenheden van Aruba op heel zake
lijke en nauwlettende wijze naar voren gebracht en
behandeld zal worden.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Een enkel woord, speciaal om de nieuwe leden
er op te wijzen, dat de rondvraag bedoeld is om ur
gente vraagstukken te behandelen. Een van de ur
gente vraagstukken heeft vanavond de heer Braam
terecht naar voren gebracht. Maar het leidt tot niets,
wanneer de rondvraag ontaardt in een debat tus
sen de Statenleden. Op die manier verliest dit Col
lege veel van zijn prestige, omdat de onderwerpen,
die plotseling ter tafel worden gebracht, niet naar
behoren bestudeerd zijn. Het College zal dan dreigen
te ontaarden in een praatcollege en dit is naar mijn
bescheiden mening niet bevorderhjk voor de zake
lijke behandeling van belangrijke onderwerpen. U
krijgt een onoverzichtelijk debat, dat in de regel tot
mets zal leiden. Ik zou daarom in het bijzonder de
jongere leden van dit College in overweging willen
geven de rondvraag te beperken tot haar werkelijk
karakter.

De heer Kroon: Mynheer de Voorzitter. Ik wil
nog even terugkomen op de kwestie van het plaatsen
van geluidversterkers bij openbare vergaderingen.
Dat hadden wij toch zo afgesproken in de Commissie-
vei-gadering van Vrijdag j.1.? Ik zou gaarne verne
men, waarom daaraan voor de vergadering van van
avond geen gevolg is gegeven.

De Voorzitter: Was er beloofd, dat zy voor van
avond aangebracht zouden worden. Mijnheer Kroon?

De heer Kroon: Ja, Mijnheer de Voorzitter, dat
hadden wij zo afgesproken.

De Voorzitter: E r was af gesproken, dat de
Griffier de zaak zou gaan bespreken en dat wij er
dan op terug zouden komen. Ik heb achteraf ge
meend, dat, aangezien er een nieuwe voorzitter van
de Staten komt, het tot diens competentie behoort
hierover te beslissen. Verder moet ik opmerken, dat
er kosten aan verbonden zijn en dat over die kosten
nog gesproken zal moeten worden. Ik geloof, dat ik
hiermee de uitleg gegeven heb, die U wenste. Mijn
heer Kroon.

De heer Kroon: Mijnheer de Voorzitter. Ik dank
U zeer voor Uw uitleg. Maar om dit vast te leggen,
zou ik toch hedenavond de mening van de Staten
over dit onderwerp willen horen. Ik stel daarom
voor, dat in de hal van het gebouw geluidverster
kers aangebracht worden, opdat het publiek, dat
buiten de zaal staat, zonder stoornis de vergadering
xan volgen.

Verder wil ik mijn voorstel nog uitbreiden om
het Bestuur te verzoeken — feitelijk is het een twee
de voorstel, dat zowat op hetzelfde neerkomt __
stappen te nemen, om te vragen of het Bestuur van
de Curom bezwaar heeft belangrijke vergaderingen
op verzoek van de Staten uit te zenden, opdat ook
degenen, die de moeite niet willen nemen hier naar
toe te komen, thuis rustig voor hun toestel de ver
gadering kunnen volgen.

De Voorzitter: Het spijt mij. Mijnheer Kroon,
dat U deze voorstellen in een rondvraag naar voren
brengt, want, zoals de heer Da Costa Gomez'Zoeven
gezegd heeft, is de rondvraag voor heel andere din
gen bedoeld. Persoonlijk zal ik geen bezwaar maken,
maar ik wil U er alleen even op wijzen, dat dit niet
de gewone gang van zaken is. Ik zal Uw voorstellen
ter tafel brengen en dan kunnen de heren daarover
beslissen. Het is jammer, dat het Bestuur hier niet
aanwezig is, aangezien Uw tweede voorstel een voor
stel aan het Bestuur betreft.
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Ik stel aan de orde van behandeling het voor
stel van de heer Kroon om geluidsversterkers in de
hal op te stellen bij openbare vergaderingen van de
Staten.

Het voorstel wordt ondersteund door de heren
Jonckheer en Braam.

De heer Gerharts: Mijnheer de Voorzitter. In
dien wij luidsprekers aanbrengen, die buiten te ho
ren zijn, hoe zullen wij het publiek buiten dan in be
dwang kimnen houden, wanneer er hier iets gezegd
wordt, waarmee men zijn instemming wil betuigen
door te schreeuwen, zoals men vanavond geschreeuwd
heeft? Wij kunnen hier in de zaal dan niets meer
horen. Ik heb er geen bezwaar tegen, dat wij in de
hal luidsprekers plaatsen, maar wanneer die buiten
het gebouw hoorbaar zijn, dan vrees ik, dat het ver
gaderen moeilijk zal worden.

De heer Dr. da Costa Gomez: Maar, Mijnheer de
Voorzitter, hadden wij in de Commissievergadering
niet aangenomen om luidsprekers te plaatsen in de
hal, zoals wij dat vroeger reeds gedaan hebben?

De Voorzitter: De heer Kroon wil een uitspraak
hebben van de Staten, Mijnheer Da Costa Gomez.

De heer Dr. da Costa Gomez: Maar als daar nie
mand bezwaar tegen heeft, hoeft U toch niet te gaan
stemmen. Mijnheer de Voorzitter?

Geen der leden heeft bezwaar tegen het voor
stel van de heer Kroon, om geluidsversterkers in de
hal van het gebouw te plaatsen bij openbare verga
deringen, zodat aldus besloten wordt.

De Voorzitter: Ik breng nu in behandeling het
voorstel van de heer Kroon, om het Bestuur uit te
nodigen zich in verbinding te stellen met de Curom
om die te verzoeken, belangrijke vergaderingen van
de Staten uit te zenden.

Het voorstel wordt ondersteund door de heren
Irausquin, Jonckheer en Braam.

De heer Gerharts: Mijnheer de Voorzitter. Ik
geloof niet, dat ik hieraan mijn steun zal kunnen
geven. Ik stel mij voor, dat, wanneer men lid van
de Curom is, men graag thuis op zijn toestel naar
muziek zal luisteren en ook wel eens naar een rede
voering, maar ik kan mij toch niet goed voorstellen,
dat men ’s avonds thuis gaat zitten om 3 tot 4 uur
naar een vergadering van de Staten te luisteren.

De Voorzitter: Ik zal het voorstel in stemming
brengen. Mijne Heren.

De heer Dr. da Costa Gomez: U moet vragen of
een der leden stemming wenst. Mijnheer de Voorzit
ter.

De heer Gerharts: Ik zou gaarne hoofdelijke
stemming over dit voorstel hebben, Mijnheer de
Voorzitter.

De Voorzitter: Wij vragen nooit wie er voor
en wie er tegen is; als één lid tegen het voorstel is,
wordt er over gestemd. Dat is de normale gang van
zaken. Wij passen hier niet het systeem toe van een
vinger opsteken.

Bij het in stemming brengen van het voorstel
van de heer Kroon staken de stemmen.

Voor stemden de heren Kwiers, Marchena, de
Cuba, Eman, da Costa Gomez, Irausquin, Kroon,
Jonckheer en Braam.

Tegen stemden de heren Cruger, Van Toorn,
Geerman, Croes, Gerharts, Debrot, Dussenbroek,
Tromp en de Voorzitter.

De Voorzitter: Het voorstel is verworpen. Mijne
Heren; 9 stemmen voor en 9 stemmen tegen.

De heer Irausquin: Maar een voorstel, waarover
de stemmen staken, moet toch naar een volgende
vergadering verwezen worden. Mijnheer de Voor
zitter ?

De Voorzitter: Ik zal het even nakijken.
Inderdaad, het voorstel moet ingevolge artikel

96, lid 3 van onze Staatsregeling naar een volgende
vergadering verwezen worden.

De heer Jonckheer: Maar dan moet ook mijn
voorstel inzake de voordracht voor voorzitter en on
dervoorzitter naar de volgende vergadering verwe
zen worden. Mijnheer de Voorzitter; de stemmen heb
ben toen ook gestaakt.

\

De Voorzitter: Inderdaad, daar heeft U gelijk
in. Mijnheer Jonckheer. Dus deze twee voorstellen
worden verwezen naar de eerstvolgende vergadering.

Niets meer te behandelen zijnde en geen der
leden meer het woord verlangende, sluit de Voor
zitter hierop de vergadering.
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Vergadering van M aandag, de 9de  Mei 1949,
des avonds te 8 .3 0  uur.

TEGENWOORDIG; de heer W. R. Plantz, fun
gerend voorzitter.

VOORTS: de heren J. E. Irausquin, C. D. Kroon,
E. Jonckheer, H. L. Braam, L. D. Gerharts, Mr. I. C.
Debrot, A. F. Dussenbroek, F. B. Tromp, G. F. E.
Cruger, Ch. E. W. Voges, J. van Toorn, T. M. Mar-
chena, H. G. M. Pieters Kwiers, M. E. de Cuba, J.
H. A. Eman, P. Croes en Dr. M. F. da Costa Gomez,
leden, benevens de heer A. H. M. van Weel, griffier.

AFWEZIG; de heren Mr. E. C. Henriquez, M. S.
Arends en J. Geerman, leden, de eerste tweegenoem-
den wegens verblijf in het buitenland.

De Voorzitter opent de vergadering en doet me
dedeling van de navolgende ingekomen stukken:

'lo. een gouvernernents-depêche dd. 2 Mei 1949
no. 1414, houdende vaststelling van de landsverorde
ning, regelende de verplichting tot publicatie der
boekhoudkundige gegevens van bedrijven van open
baar nut (1948—1949-40).

2o. een gouvernernents-depêche dd. 2 Mei 1949
no. 1415, houdende vaststelling van de landsverorde
ning tot wijziging van de Rechtsbijstandsverordening
(P. B. 1944, no. 61) (1948-1949-29).

So. een gouvernernents-depêche dd. 2 Mei 1949
no. 2880, houdende vaststelling van de landsverorde
ning tot wijziging van het Koninklijk besluit van den
ISden Juli 1919 (Staatsblad No. 499), houdende re
gelen omtrent de beschikbaarstelling, enz. van ko
loniale studiebeurzen ten behoeve van jongelieden,
u'.t de koloniën Suriname en Curasao afkomstig, voor
hunne opleiding of voortgezette opleiding in Neder
land (P. B. 1919, no. 83) (1948-1949-57).

JfO. een gouvernernents-depêche dd. 2 Mei 1949
no. 2681, houdende vaststelling van de landsverorde
ning tot wijziging van de landsverordening van de
4de Februari 1949 (P. B. no. 15), tot regeling van
de positie en bezoldiging, alsmede van de aanspraken
op verlof en verlofsbezoldiging, wachtgeld en pen
sioen van de Griffier van de Staten (1948—1949-72).

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken voor kennisgeving aan te nemen.

5o. een gouvernernents-depêche dd. 9 Mei 1949,
waarbij de Staten ter goedkeuring wordt aangebo
den een ontwerp-landsverordening tot vaststelling
van de Begroting van de Nederlandse Antillen voor
het Dienstjaar 1950.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk te stellen in handen van de 2de Vaste Com
missie.

6o. een gouvernernents-depêche dd. 29 April
1949 no. 3363, waarbij de Staten wordt aangeboden
een afschrift van het Koninklijk besluit van 14 de
zer, no. 4, waarbij de datum van vervanging der op
dat tijdstip zitting hebbende Staten door Staten, sa
mengesteld volgens de nieuwe voorschriften, werd
vastgesteld op 19 April 1949.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

7o. een gouvernernents-depêche dd. 2 Mei 1949
no. 1593 met bijlagen, luidende:

„Na het door Uwe Staten bij brief dd. 25 Augustus
1948 uitgebrachte advies inzake de tariefsconsolidaties,
gedaan krachtens het te Geneve tot stand gekomen gene
raal douane- en handelsaccoord, heeft deze aangelegenheid
zich zodanig ontwikkeld, dat ik het wenselijk acht Uw Col
lege andermaal te raadplegen.
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Hiertoe worden U ter inzage verstrekt het dossier
Tariefonderhandelingen, alsmede een exemplaar van het
General Agreement on Tariffs and Trade met de daarbij
behorende schedules on Tariff Concessions (2 delen).

Gaarne zal ik van Uw College vernemen of het zich
met het accoord, zoals dit zich thans heeft ontwikkeld, kan
verenigen en tegen verdere deelneming hieraan geen be
zwaar heeft.”.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
deze stukken in handen te stellen van de 1ste en 2de
Vaste Commissie.

8o. een afschrift van de gouvernements-beschik-
king dd. 7 Mei 1949 no. 3682, houdende regeling van
de officiële plechtigheden in verband met de opening
van de zitting der Staten op Dinsdag 10 Mei 1949.

Op voorstel van de Voorzitter wordt besloten
dit stuk voor kennisgeving aan te nemen.

9o. een gouvernements-depêche dd. 7 Mei 1949
no. 3682a, waarbij de Voorzitter verzocht wordt na
mens de Gouverneur vóór de 10de Mei de zitting van
de Staten 1948—1949 te willen sluiten en aan de le
den dank te betuigen voor hetgeen zij in dit zittings
jaar hebben verricht.

De Voorzitter zegt zo meteen aan dit verzoek te
zullen voldoen.

lOo. een brief dd. 9 Mei 1949 no. S-101 van de
Voorzitter van het College van Algemeen Bestuur,
luidende:

„Ik heb de eer mij hierbij tot Uw College te wenden
om Uw belangstelling en medewerking in te roepen voor
de volgende aangelegenheid. Ik had dit mondeling willen
doen in Uw Collegiale vergadering van 1.1. Donderdag en
had zulks met Uw Voorzitter afgesproken, doch ben, ten
gevolge van een misverstand mijnerzijds, in gebreke ge
bleven aan de afspraak gevolg te geven. Waarvoor ik bij
deze aan Uw College mijn verontschuldiging aanbied.

Het onderwerp dat ik mondeling naar voren had wil
len brengen betreft de volkswoningbouw en wat daarmede
samen hangt.

Voor mij heeft het steeds vast gestaan, dat de politiek
van het Gouvernement om volkswoningen te bouwen om
ze aan gegadigden te verhuren, welke politiek tijdens de
Staat van Beleg werd vast gelegd en nog steeds wordt ge
volgd, niet alleen niet de juiste is doch een politiek die
slechts in tijden van steeds stijgende economische conjunc
tuur als noodoplossing tijdelijk kon worden geaccepteerd,
maar die bjj kentering der conjunctuur ten ongunste de
financiën des Lands ernstig kan ontwrichten en het Be
stuur in ernstige moeilijkheden kan brengen. Het Gouvei’-
nement zal dan komen te staan voor wanbetaling der huur
penningen op grote schaal, de onaangename noodzaak van
ontruimingsacties, leegstaan van woningen enz., terwijl
het onderhoud der gebouwen, de rente-betaling en aflos
sing van de voor de bouw geleende gelden veel zorg zal
baren aan de beheerders van ’s Lands schatkist.

Een andere bijkomstigheid, die voor dit jaar zeer
nauw verband houdt met de huizenbouw en dus ook de
Gouvernements volkswoningbouw, is het reeds nijpende
en steeds toenemende gebrek aan water, drinkwater zowel
als water voor elk ander gebruik. Wü staan thans op dit
eiland, voor het feit, dat bij het ingaan van de„droge tijd"
haast alle regenbakken leeg staan, de Gouvernements
waterleiding niet over voldoende water meer beschikt om
aan de normale behoeften van de aangeslotenen in de stad
en omstreken te voldoen, terwijl in de buitendistricten,
inzonderheid het 2e, de ene waterput na de andere het op
geeft. De sinds enige tijd op grote schaal toegepaste diep-
boringen geven geen uitkomst; voor de ene put die men
dieper boort dan de omliggende en dan water aanboort,
raken binnen een paar dagen andere omliggende putten
leeg. En het begint nu voor te komen, dat men in vele
diepgeboorde putten zout water aangeboord heeft.

De vooruitzichten zijn thans dus, dat tenzij het Gode
moge behagen in de ingetreden„drogre tijd”, milde regens
te laten vallen op dit op het ogenblik verdorrende eiland,
er tegen de maand Augustus nauwelijks voldoende behoor
lijk water voor de menselijke behoeften te bekomen zal zijn
en dat men water uit het buitenland zal moeten aanvoeren
met speciaal daarvoor bestemde tankschepen. Wat haast
niet te betalen zal zijn.

Bij zulke sombere vooruitzichten spreekt het vanzelf,
dat bij mij de vraag is gerezen, of het wel verantwoord is
het zo kostbare water waarover men thans nog beschikt
te gebruiken of verbruiken aan huizenbouw, dus ook aan
de Gouvernementswoningbouw. Het wil mij voorkomen,
dat het Gouvernement niet langer mag toelaten, dat grote
hoeveelheden goed bruikbaar grondwater wordt gebruikt
voor de bouw van niet onafwijsbaar noodzakelijke niet
voor de woningbouw bestemde bouwwerken. Honderden
tonnen water gaan tegenwoordig per dag daarmede heen.

Maar ook de bouw van de z.g. volkswoningen eist
meer water op dan onder de tegenwoordige omstandig
heden wel te verantwoorden is. Wil het Bestuur zich niet
binnen een paar maanden, bij het uitblijven van de trou
wens niet te verwachten regens in een positie van nood
dwang gesteld komen te zien om alle bouw stop te zetten,
dan schijnt er geen andere uitweg dan reeds thans het
tempo van alle bouw geleidelijk maar toch met gepaste
spoed aanzienlijk te verlangzamen. Aanzienlijke verlang
zaming kan thans zonder schokken op de arbeidsmarkt
plaats vinden, in ieder geval met minder schokken, dan
wanneer men later te veel te gelijk zou moeten stopzetten.

Opdat het Gouvernement toch actief zou kunnen blij
ven medewerken tot de bouw van volkswoningen onder
aanwending van een minimum van waterverbruik ben ik
ingegaan op een aanbod van de combinatie Rosario-Fynje,
tot het bouwen van een 50-tal z.g. Rosario-woningen van
het type „Villa Maria”, dat goedgekeurd is door de be
voegde commissiën en waarvan het Gouvernement reeds
een paar heeft doen bouwen. De geprojecteerde woningen
(2 slaapkamers, zijvertrek, voorvertrek) zijn ruimer dan
de stenen huizen, die volgens het plan van Openbare Wer
ken thans gebouwd worden of zullen worden. Zij komen
goedkoper uit dan de laagste inschrijving voor stenen
huizen bij Openbare Werken. Natuurlijk zijn zij niet van
zo lange levensduur en daarbij kwetsbaarder.

Het is dan ook met het oog op die meerdere kwets
baarheid, dat ik in overleg met de districtmeester van het
2e district onder de vele aanvragers voor woningen in dat
district een onderzoek heb doen in stellen of er daaronder



—  434

ook gegadigden zijn, die zulk een Eosario-woning met in
begrip van de grond waarop het geplaatst is in eigendom
zouden wensen te verkrijgen, zuiver volgens het afbeta-
lingsstelsel of onder contractuele bepalingen, overeenko
mende met het stelsel van huurkoop.

Wat ik verwacht had is uitgekomen. Er zijn bij de
Districtmeester, die een warm voorstander is van de uit
gifte van domein, niet in huur of erfpacht, maar op voor
waarden die dadelijke of uiteindelijke overgang van de
eigendom waarborgen, in nauwelijks 14 dagen circa 200
aanvragen binnengekomen. Het blijkt dat het verlangen
om een eigen dak op eigen grond boven het hoofd te heb
ben in ons volk leeft. Van huur, met de daaraan inherente
onzekerheid wil ons volk niets hebben, evenmin als van
erfpacht, die de mensen niet begrijpen en daarom wan
trouwen.

Rosario heeft, om financiële redenen, de grootste
haast met de zaak; hij heeft schulden gemaakt voor de
aankoop van materialen. Geld kan hij op het ogenblik niet
ter leen krijgen, maar wel zal hij daarover kunnen beschik
ken zodra hjj zekerheid krijgt, dat het Gouvernement hem
de opdracht tot het bouwen van 50 woonhuizen volgens
bestek type Villa Maria zal verstrekken, n.1. op aanwijzing
van de Districtmeester, 25 omgeving Charo en 25 op Do-
minguito, m.a.w. de toezegging dat op de begroting 1949
een bedrag rond /  250.000,— uit het Bouwfonds zal wor
den genomen en op een aparte post zal worden uitgetrok
ken voor de bouw van een 50-tal z.g. Rosario-woningen.

De koper op af betalingsvoorwaarden, (ongeveer in
overeenstemming te brengen met de huurkoop-bepalingenj
zal /  50.— per maand moeten betalen en zal dan binnen
circa 10 jaar het goed in volle eigendom, vrij van elke last,
verkrijgen.

Ik beveel de dubbele proef: bouwen van Eternithuizen
en verkopen van de reeds gebouwde en nog te bouwen gou-
vernements volkswoningen op afbetalingsvoorwaarden ten
sterkste aan. En ik veroorloof mij hierbij aan te dringen
op een spoedige gunstige toezegging. Zulks in verband met
de financiële moeilijkheden, waarin Rosario zich thans ge
wikkeld ziet.”.

De Voorzitter: Ik stel voor dit stuk te stellen
in handen van de 2e en 3e Vaste Commissie.

De heer Kroon: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
U verzoeken de Commissie uit de Staten inzake de
Volkswoningbouw, indien mogelijk hedenavond nog,
te laten aanvullen in verband met de grote behoefte,
die daaraan bestaat.

De Voorzitter: Dat onderwerp is reeds naar de
Commissies verwezen. Mijnheer Kroon.

De heer Kroon: Mijnheer de Voorzitter. Zou niet
vanavond nog een voordracht gedaan kunnen worden
voor aanvulling van de Commissie?

De Voorzitter: Ik wil het volgende voorstellen;
ik zal de vergadering straks even schorsen, dan kun
nen whj gedurende de schorsing deze zaak bespreken
en een voordracht doen.

Geen der leden hiertegen bezwaar hebbende,
wordt aldus besloten.

llo . een gouvernements-depêche dd. 9 Mei 1949
no. 3702, waarbij de Staten wordt aangeboden af
schriften van de gouvernements-beschikkingen dd.
9 Mei 1949 nos. 3699 en 3700, waarbij onder dank
betuiging aan de aftredende leden, met ingang van
10 Mei 1949 benoemd worden tot leden van hét Col
lege van Algemeen Bestuur de heren: R. J. Beaujon,
Jr., in het bijzonder belast met de zaken betreffende
openbare werken, watervoorziening, landbouw, vee
teelt en visserij; Dr. M. F. da Costa Gomez, in het
bijzonder belast met de zaken betreffende justitie
en die van algemene aard; C. A. Eman, in het bij
zonder belast met sociale zaken; E. M. Newton, in
het bijzonder belast met economische zaken en die,
betreffende haven- en loodsdienst, radio, radio-tele-
grafie, telefonie en luchtvaart en E. A. Romer, in
het bijzonder belast met de zaken betreffende onder
wijs, volksontwikkeling en openbare gezondheids
dienst.

De Voorzitter: Ik stel voor deze stukken voor
kennisgeving aan te nemen.

De heer Mr. Debrot: Mijnheer de Voorzitter. Ik
heb met belangstelling van deze beslissing kennis
genomen en velen hebben weliswaar hun mening
hierover te zeggen, maar in verband met het feit,
dat wij morgen allemaal eensgezind het zittingsjaar
van de Staten zullen openen en daarna eendrachtig
met elkaar aan tafel zullen zitten, stel ik voor deze
stukken in handen van de Commissie te stellen,
waarna ze in openbare behandeling kunnen komen.

De Voorzitter: Ik heb daar geen bezwaar tegen
en verwijs deze stukken naar de 1ste Commissie.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Dergelijke mededelingen worden meestal voor
kennisgeving aangenomen. Het motief, dat de heer
Pebrot aanvoert om dit stuk naar de 1ste Commis
sie te verwijzen, begrijp ik niet. Dit is een kennis
geving van de instelling van een-College. Meent de
heer Debrot daaromtrent iets op te merken te heb
ben, dan zie ik niet in, om welke reden hij deze op
merkingen niet vanavond te berde brengt.

De Voorzitter: Wij gaan verder. Mijne Heren.
Ik deel mee, dat de leden zich als volgt ingedeeld
hebben in de 3 Vaste Commissies:

1ste Commissie: de heren Gomez, Jonckheer,
Marchena, Dussenbroek, Arends, Van Toom en Hen-
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riquez, waarbij de eerste tweegenoemden als respec
tievelijk voorzitter en wnd. voorzitter zullen optre
den.

2de Commissie: de heren Plantz, Braam, Ger
harts, Cruger, Voges en Irausquin, waarbij de eerste
tweegenoemden als respectievelijk voorzitter en wnd.
voorzitter zullen optreden.

3de Commissie: Kroon, Debrot, Tromp, Geer-
man, Croes, Kwiers en de Cuba, waarbij de eerste
tweegenoemden als respectievelijk voorzitter en wnd.
voorzitter zullen optreden.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik wil voorstellen de mededeling van de be
noeming van het College van Algemeen Bestuur
voor kennisgeving aan te nemen. Ik zie geen enkele
reden om dit stuk, dat een blote kennisgeving in
houdt, naar de Commissies te verwijzen. Heeft de
heer Debrot op- of aanmerkingen, dan vind ik, dat
hij deze nu wel kan laten horen en het motief, dat hij
heeft opgegeven, nl. dat wij morgen eensgezind bij
elkaar zullen zijn en wat dies meer zij, snijdt geen
hout, want als wij dan overmorgen niet eensgezind
zouden zijn, heeft het geen zin vanavond het debat
over deze kennisgeving niet te houden.

De Voorzitter: Ik geloof, dat wij dit stuk reeds
voorbij waren, mijnheer Da Costa Gomez.

Verder, Mijne Heren, hebben wij nog twee voor
stellen, waarover in de vorige vergadering de stem
men hebben gestaakt, en waarover thans dus weer
gestemd zal moeten worden. Dat is in de eerste
plaats de voordracht voor Voorzitter en Ondervoor
zitter van de Staten. Zoals U zich kan herinneren,
was er een advies van de 3 Commissies waarbij aan
de Saten in overweging werd gegeven de heer Hen-
riquez voor te dragen als Voorzitter en de heer Vo
ges als Ondervoorzitter. De heer Jonckheer heeft
toen gezegd, dat volgens hem, aangezien het hier
over een voordracht voor personen gaat, daarover
in het openbaar schriftelijk moet worden gestemd.
Ik was het met hem niet eens en toen heb ik aan de
Staten overgelaten te beslissen of zij de voordracht
zouden doen, zoals door de Commissie voorgesteld,
of dat zij wilden hebben, dat, zoals de heer Jonck
heer voorgesteld had, daarover gestemd zou worden.
Is dat zo, mijnheer Jonckheer?

De heer Jonckheer: Enigszins, Mijnheer de
Voorzitter. Ik had inderdaad gevi’aagd, schriftelijk
over deze voordracht te stemmen. U is toen overge
gaan tot mondelinge stemming, aangezien het vol
gens U een zaak betreft, nl. een voorstel van de Com
missies. Als ik het goed begrijp, wordt nu het voor

stel van de Commissies, om de door U genoemde
heren als voorzitter en ondervoorzitter voor te dra
gen, weer in stemming gebracht. Hetgeen nu dus in
stemming wordt gebracht is niet een voorstel van
mij, maar een voorstel van de 3 Commissies.

De Voorzitter: De kwestie is deze. Er is een
voordracht. U zegt — als ik het goed begrepen heb
— dat daarover gestemd moet worden. Ik heb ge
zegd, dat de Staten zullen beslissen of daarover ge
stemd zal worden of niet.

De heer Jonckheer: Neen, dat mag U niet doen.
Mijnheer de Voorzitter. De Commissies stellen aan
de Staten voor om een zekere voordracht in te die
nen. Nu moet hier in de Staten gestemd worden
over de vraag, of de voordracht naar de zin van de
Staten is of niet. Gewoonlijk wordt zo’n voorstel
aangenomen, als geen der leden daartegen bezwaar
maakt. Maar ais één lid om hoofdelijke stemming
vraagt, is het de gewoonte, dat U zegt; het voorstel
van de Commissies wordt in stemming gebracht.

De Voorzitter: In orde. Mijnheer Jonckheer; het
maakt geen verschil; het komt op hetzelfde neer,
hoe of U het keert of draait.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Bij de ingekomen stukken heeft U zoeven
voorgelezen een van de Gouverneur ontvangen me
dedeling van de instelling van het C.A.B. Dat stuk
is verwezen naar de Ie Commissie. Ik stel thans
voor om daarop terug te komen en dat stuk voor
kennisgeving aan te nemen, tenzij de heer Debrot
zijn opmei'kingen wil maken.

Het voorstel van de heer Dr. da Costa Gomez
wordt ondersteund door de heren Van Toorn, Eman
en Marchena.

De heer Jonckheer: Ik wil een kleine toelichting
geven op hetgeen door de heer Debrot naar voren
is gebracht, Mijnheer de Voorzitter. Ik begrijp vol
komen, dat de heer Debrot vanavond misschien be-
zv/aren heeft over dit stuk te gaan debatteren, daar
hij waarschijnlijk wil wachten, totdat het nieuwe zit
tingsjaar van de Staten zal zijn geopend, om dan
dit stuk weer onder ogen te zien. Temeer, omdat
de leden van het nieuw 'benoemde College nog niet
beëdigd zijn. Ik zou ook op dit moment hier niet
over willen debatteren, Mijnheer de Voorzitter. Zo
als U weet, heb ik in de vorige openbare vergadering
reeds gezegd, dat ik mijn mening over dit College,
wanneer het benoemd zal zijn, naar voren zou wil-
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len brengen. ïk heb ook- bezwaar, omJhier vanavond
over te spreken, ik zai dan ook gaarne, natuurlyk
na eerst te nebben vernomen, wat de Commissies
hierover te zeggen zullen hebben, in, het openbaar
mijn menmg hieromtrent naar voren willen brengen,
ik zie niet in,, waarom men deze mogelijkheid niet
open wil laten. Het is.de meest natuurlijke zaak, dat
iiiei' 111 de Staten de een of ander zijn mening over
de foiiiiatie van net College van Algemeen Bestuur
naar voien wil brengen en dat hij bezwaar heeft,
om dat op een bepaald tijdstip te doen. Hij wil niet
geüwongen worden dit op een bepaald tijdstip te
doen, maar zijn rechten voorbehouden voor een later
tijdstip, wanneer het hem goeddunkt.

De Voorzitter: In ieder geval, hoe dit ook mag
zijn, mijnneer joiickheei', is de heer Dr. da Costa
Gomez hier tegenop gekomen. Eerst was besloten,
dat dit stuk gesteld zou worden m handen van de
Ie Commissie, maar de heer Da Costa Gomez wenst
z>ch daar nu tegen te verzetten. Ik zal het nu in
stemming moeten brengen.

De heer Kroon: Voordat U het in stemming
brengt. Mijnheer de Voorzitter, zou ik een ander punt
naar voren willen brengen. Ik kan nl. veel voelen
vooi' het voorstel van de heer Debrot, want het lijkt
mij een enigszins vreemde procedure om vanavond te
gaan spreken over een College, dat benoemd is en
waarin 2 leden van het huidige Statencollege zit
ting hebben. Ik voor mij denk, dat, indien deze Staten
zxn hebben uit te spreken over dat College, zij dat
meer vrijelijk kunnen doen, wanneer de betrokkenen
met meer als gelijkwaardigen aan de tafel meezitten.
Laten wij gerust even wachten, totdat de betrokkenen
aan de andere zijde van de tafel zitten; dan kunnen
W ij ons uitspreken. Dat is de reden, waarom ik zeer
veel voel voor het standpunt van de heer Debrot.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Het argument, dat de heer Jonckheer heeft
naar voren gebracht, nl. dat de leden van het C.A.B.
nog niet zijn beëdigd en dat hij daarom ook de, voor
keur geeft aan het voorstel van de heer Debrot, gaat
moeilijk op, aangezien reeds een uitvoerig debat over
dit College is geweest, niet alleen voordat zij waren
beëdigd, maar zelfs vóór dat zij benoemd waren.

Hetgeen de heer Kroon naar voren heeft ge
bracht is inderdaad een argument, Mijnheer de Voor
zitter, waar ik in kan komen; het is in zekere zin
zelfs redelijk, maar niet het zoetig verhaal, dat wij
morgen gemoedelijk bij elkaar zullen zitten en dat wij
maar moeten wachten, totdat wij overmorgen in een
andere bui zijn, om te gaan beraadslagen en spre

ken over een dergelijk ernstige zaak. Indien de heer
Debrot zulke ernstige bezwaren of zulke belangrijke
opmerkingen te maken heeft, is het goed, dat hij
deze naar voren brengt en dan doet het er weinig toe,
of wij morgen een gezamenlijke maaltijd zullen ge
bruiken of niet.

De heer Mr. Debrot: Mijnheer de Voorzitter. Ik
wens die bezwaren naar voren te brengen op het
ogenblik, dat ik het juist acht, niet nu.

De heer Kroon: Mijnheer de Voorzitter. Gezien
het feit, dat de heer Da Costa Gomez mijn argumen
ten als zodanig kan aannemen, zou ik hem vriénde
lijk willen verzoeken zijn voorstel, om deze zaak niet
naar de Commissies te verwijzen, in te trekken.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. De heren hebben, ook wanneer dit stuk voor
kennisgeving wordt aangenomen, ampel gelegenheid
om op de samenstelling van het College terug te
komen, maar tegenover het vriendelijk verzoek van
de heer Kroon wil ik een even grote bereidwilligheid
plaatsen. Zoals ik gezegd heb, is dit een argiunent
en ik ben altijd toegankelijk voor argumenten. Ik trek
mijn voorstel in. Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter: Dit stuk wordt dus gesteld in
handen van de 1ste Commissie.

Wij gaan nu over tot het stemmen over het voor
stel van de 3 Commissies om een voordracht te doen
voor Voorzitter en Ondervoorzitter van de Staten.

De heer Jonckheer: Het gaat er dus om, of het
voorstel van de Commissie wordt overgenomen of
niet. Indien men dus „tegen” zegt, wil dat zeggen, dat
men tegen het overnemen van het voorstel van de
Commissie is..

Het voorstel van de Commissie vervolgens in
stemming gebracht, wordt aangenomen met 10 tegen
8 stemmen. Tegen stemden de heren Irausquin,
Kroon, Jonckheer, Braam, Gerharts, Debrot, Dussen-
broek en Tromp.-

De heer Kroon: Mijnheer de Voorzitter. Naar
aanleiding van hetgeen zoeven heeft plaats gehad,
zou ik even wat willen zeggen. Zoals U zich wel kan
herinneren, is dit stuk in de vorige vergadering een
punt van heftig debat geweest en aangezien de stem
men daarover toen staakten, hebben wij er vanavond
wederom over gestemd, waarbij gebleken is, dat de
meerderheid in de Staten zich heeft uitgesproken
vóór het advies van de Commissie. Naar mijn be-
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scheiden mening echter is deze hele procedure on
juist, Mijnheer de Voorzitter. De Staatsregeling
schrijft voor, dat bij het stemmen over personen
voor voordrachten schriftelijk in het openbaar moet
worden gestemd. Van deze procedure is, zonder op
gave van redenen, geheel afgeweken. Ik meen ernstig
te moeten twijfelen aan het recht van de Voorzitter
èn van de Staten om zo maar over deze zaak te gaan
stemmen. Deze zaak eist een heel andere procedure
en wel de procedure, welke de Staatsregeling en het
Reglement van Orde voorschrijven, weshalve vol
gens mij deze hele stemming nietig is. Mag ik U be
leefd verzoeken. Mijnheer de Voorzitter, omtrent
hetgeen ik zoeven naar voren heb gebracht, de me
ning van de andere heren te vragen?

De Voorzitter; Waar staat die procedure voor
geschreven, Mijnheer Kroon?

De heer Kroon: In artikel 51 van ons Reglement
van Orde, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Jonckheer: Ik begrijp, wat de heer
Kroon naar voren wil brengen, Mijnheer de Voorzit
ter. De zaak is deze. Ik kan mij heel goed voorstel
len, dat er in de Staten personen kunnen zijn, die zich
niet openlijk tegen het voorstel van de Commissie
willen uitspreken. Ik kan mij echter heel goed in
denken, dat, mocht hierover schriftelijk gestemd
worden, deze mensen zeggen: neen, ik geef de voor
keur aan iemand anders. Maar in het openbaar wil
len deze mensen niet zeggen, dat zij tegen het voor
stel van de Commissie zijn. Daarvoor juist gelden
die bepalingen van het Reglement van Orde en van
de Staatsregeling, welke voorschrijven, dat over per
sonen schriftelijk gestemd moet worden. Doordat
nu de Commissie een voorstel doet voor een voor
dracht, zien deze heren zich geplaatst voor een lijst
van personen, ten aanzien waarvan zij moeilijk kun
nen zeggen: ik ben er tegen.

De Voorzitter: Ik heb persoonlijk geen enkel
bezwaar hierover schriftelijk te stemmen; laten wij
elkaar goed begrijpen. Wensen de heren, dat hier
schriftelijk gestemd wordt over personen voor de
voordracht voor Voorzitter en Ondervoorzitter, dan
moeten zij dat zelf uitmaken.

De heer Jonckheer: Ik ben er zeker van, Mijn
heer de Voorzitter, dat er mensen zijn, die bezwaren
hebben, die zij niet in het openbaar naar voren wen
sen te brengen.

De heer Kroon: Maar, Mijnheer de Voorzitter,

de Staten hébben hierin geen beslissing te nemen.
Er staat met zoveel woorden, zwart op wit, neerge
schreven welke de te volgen procedure is. Wij héb
ben ons niet uit te spreken of wij het zullen doen of
niet. Het staat in de Staatsregeling en wij hebben
allemaal een eed of belofte afgelegd, dat wij de Wet
op de Staatsinrichting van Curagao zullen eerbiedi
gen. Als Voorzitter, Mijnheer de Voorzitter, is het
een van Uw eer ste plichten te waken, dat onze Staats
regeling niet willens en wetens wordt verkracht.
Daarom zeg ik: de Staten hoeven zich niet uit te
spreken of hiervoor gestemd zal worden of niet; er
is een procedure, welke voorschrijft, dat het doen
van voordrachten voor benoemingen van personen
geschiedt bij gesloten en ongetekende briefjes. Ik
verzoek niets anders. Mijnheer de Voorzitter, dan dat
wij ons in Godsnaam houden aan onze Constitutie.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Ik heb niet het minste bezwaar, dat over deze
voordracht in deze vergadering gestemd wordt, maar
de heer Kioon kent misschien de geschiedenis van
deze bepalingen niet goed. De Staatsregeling heeft
aan de Staten de bevoegdheid toegekend om bij re
glement van Orde bepaalde onderwerpen over hun
werkwijze in het bijzonder te regelen. Wij hadden
tot in de oorlogsjaren een vrij verouderd Reglement
van Orde en bij de herziening van dat Reglement is
gestreefd naar een practische werkwijze voor dit
College. Bij die wijziging van het Reglement van
Orde hebben wij het voorbereidend werk naar de
drie Commissies verwezen en meenden in voldoende
mate tegemoet te komen aan de bepalingen van de
Staatsregeling door de besluiten, d.w.z. de concreti
sering van de wil van de Statenleden in de Com
missies, in het openbaar te bespreken, indien dat
nodig mocht zijn. Daarbij is ook aangenomen, dat
een ontwerp van urgente aard of een eenvoudig ont
werp onmiddellijk ter tafel kan worden gebracht,
waarna de Staten een spoedbeslissing kunnen ne
men. Dat waren nieuwigheden en gedurende vier ja-
ren hebben de Staten gemeend, dat voordrachten in
de Commissies kunnen worden besproken, dat men
daar de procedure om te stemmen bij gesloten brief
jes volgde, en dat, wanneer ter openbare vergadering
geen opmerkingen nodig worden geacht, voldoende
tegemoet is gekomen aan de bepalingen van de
Staatsregeling, zonder dat die saaie en niets-zeggen-
de procedure in het openbaar herhaald wordt. Juist
omdat de stemming over personen een delicate zaak
is, hebben de Staten gemeend in de Commissies tot
overeenstemming te moeten komen. Het behoeft
geen betoog, dat de Staten tot een andere werkwijze
kunnen overgaan. Ik wil dit alleen zeggen, omdat de
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intei pretatie van de heer Kroon niet de enige moge-
iuke IS. Ik heb in het begin gezegd, dat ik niet het
nunsce bezwaai- heb tegen een hernieuwde procedu
re, een hernieuwde stemming, maar wij dienen ons er
wel reKenscJaap van te geven, dat, wanneer wij, zoals
ik zoeven zeide, alle zaken in het openbaar brengen
— waar ik ook zeer veel voor voel — dan ook alles
in nee openbaar dient te gescnieden en dat wij dan
OOK nee giootste gedeelte van ons Reglement van
Orde over boord kunnen gooien. Of dit nu in het be
lang van een goede samenwerking zal zijn en of dit
nu eot het nemen van weloverwogen beslissingen zal
leiaen, kan ik op dit moment niet overzien. De al
gemene gedachtengang van openbaarheid en meer
openbaarheid lag reeds in de wijziging van ons twee
de ueglement van Orde. Om die openbaarheid, die
leeas iri het Regeringsreglement van 1865 is voor-
gescliieven, meer tot uitdrukking te doen komen en
bovendien een vlugge besluitneming te bevorderen,
IS het voorstel gedaan om het Reglement van Orde
— dat, naar ik meen, van 1901 is — te wijzigen en de
bLaten iii drie werkeommissies het voorbereidend
onderzoek te laten verrichten. Het doel was dus een
vlugge besluitneming en evenwichtige besluiten te-
gelijKertijd te waarborgen. Doordat de Commissies
wegens onvolledigheid van de Staten niet vlug kon
den werken, veigaderden langzamerhand de drie
Commissies tezamen als afdelingen, waartegen ik mij
dikwijls heb verzet. Maar wil men nu toch in het
andere uiterste vervallen, dan moet ik misschien
voor de laatste maal toch de heren in overweging
geven om een vlugge besluitneming en evenwichtig
heid niet over boord te gooien door alle onderwerpen
zonder meer in het openbaar te behandelen. De heer
Jonckheer heeft zelf zoeven gezegd, dat de behan
deling van voordrachten in het openbaar een deli
cate aangelegenheid is; dit is reeds een sprekend
voorbeeld. hJr zullen ook nog wel andere zijn, o.a.
van financiële aard, van economische aard, welke U
in de rust van een werkcommissie eerst zal moeten
bekijken. Dit is hetgeen ik de heren in overweging
wil geven. Mijnheer de Voorzitter.

De heer Kroon: Ik heb met aandacht geluisterd
naar hetgeen de vorige spreker naar voren heeft ge
bracht, Mijnheer de Voorzitter. Hij heeft nl. betoogd,
dat ik van de geschiedenis niet zo goed op de hoogte
zou zijn. Ik dank hem dan ook voor de wijze, waarop
hij over de geschiedenis heeft uitgeweid. Maar, Mijn
heer de Voorzitter, hij heeft de quitessence van mijn
bezwaren niet aangeraakt. Mijn bezwaar is, dat de
Staatsregeling gebiedt, dat over alle zaken monde
ling en bij hoofdelijke oproeping wordt gestemd,
doch bij het doen van keuze of voordrachten van

personen bij gesloten en ongetekende briefjes. Wel
iswaar schrijft het Reglement van Orde een proce
dure voor en is het zodanig gemaakt, dat de werk
zaamheden vergemakkelijkt worden, maar het Regle
ment van Orde kan nooit en tenimmer in strijd zijn
met de bepalingen van de Staatsregeling. Daarom
had ik dan ook graag gezien, dat de heer Dr. da
Costa Gomez zich had uitgesproken over de quin
tessence van de zaak, nl. of wij ons hier al dan niet
dienen te houden aan de Staatsregeling. Dit is voor
mij een principieele zaak. Mijnheer de Voorzitter. In
dien wij dit over boord gooien, komen wij morgen te
staan voor zeer belangrijke voordrachten, als b.v.
voor de algemene vertegenwoordiger in Nederland
en wat dies meer zij en dan zou dit op een gegeven
moment kunnen ontaarden in iets, dat in een be
sloten vergadering wordt bekokstoofd, terwijl de
meningen in het openbaar niet naar voren komen.
Ik handhaaf dan ook mijn standpunt, dat hierover
in het openbaar gestemd dient te worden.

De heer Jonckheer: Mijnheer de Voorzitter. Het
schijnt, dat niemand tegen schriftelijke stemming be
zwaar heeft. Ik zou U dan ook willen verzoeken daar
toe over te gaan.

De heer Van Toorn: Mijnheer de Voorzitter. In
de vorige vergadering hebben de stemmen gestaakt
over dit voorstel. Dit voorstel moest toen verwezen
worden naar de volgende vergadering. Dat is ge
beurd. Daarover is vanavond zonder verdere discus
sie beslist. Wij kunnen hier toch niet in de eeuwig
heid over blijven discussiëren! Deze zaak is nu toch
afgedaan?

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Wij hebben, geloof ik, geen ernstige bezwaren
tegen overneming van het voorstel van de heer
Kroon, aangezien het hier toch gaat om een voor
dracht uit ons midden.

De heer Van Toorn: Maar het is belachelijk als
wij zo gaan werken. Mijnheer de Voorzitter. Om de
\djf minuten doen wij het weer anders. Als wij nu
zo dadelijk gestemd hebben, komt er straks iemand,
die weer op het vorige terugkomt en dan gaan wg
nogmaals beslissen. Zo kunnen wij de hele avond
doorgaan en kunnen wij er een paar vergaderingen
aan wijden. Laten wij ernstig zaken doen. Mijnheer
de Voorzitter.

De heer Kroon: Ik heb dat voorstel gedaan en
m.i. zeer terecht. Mijnheer de Voorzitter, aangezien
volgens mij de vorige beslissing onwettig was.
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' - De ‘Voorzitter: Ik zal buiten beschouwing laten,
Mijixheer Kroon, of die beslissing wettig of onwet
tig is, want U weet, dat in de Staatsregeling wel de
gelijk staat, dat over zaken mondeling gestemd en
bij hoofdelijke oproeping gestemd wordt en over per
sonen bij gesloten en ongetekende brief jes, maar dat
geeft -alleen de wijze aan, waarop het moet plaats
hebben; er staat nergens, dat dat in het openbaar
moet gebeuren. Maar, zoals ik reeds gezegd heb, ik
heb er persoonlijk geen enkel bezwaar tegen hier
over nogmaals te stemmen. Ik zeg alleen maar, dat
dit artikel alleen de wijze aangeeft, waarop de stem
ming moet geschieden. Zoals U weet, is deze wijze
bij de stemming in de Commissievergadering dan ook
toegepast. Ik geloof echter, dat de meerderheid er
voor is, althans men heeft geen bezwaar. Persoon
lijk heb ik geen bezwaar en ook de andere heren
niet; de rechteiwleugel is het er mee eens en de lin
kervleugel schijnt het er ook mee eens te zijn, dus ik
zal overgaan tot stemming. Wij zullen dus eerst
stemmen voor de eerste candidaat voor het voorzit
terschap, daarna voor de tweede candidaat, dan de
eerste candidaat voor het ondervoorzitterschap en
tenslotte de tweede candidaat voor het ondervoor
zitterschap. Ik benoem tot stemopnemers de heren
Gerharts, Cruger en De Cuba.

De heer Gerharts: (na verloop van enige minu
ten) Mijnheer de Voorzitter. De uitslag van de stem
ming is als volgt: als 1ste candidaat voor het voor
zitterschap is gekozen de heer Irausquin en ais 2de
candidaat de heer Gerharts; als 1ste candidaat voor
het ondervoorzitterschap de heer Voges. Over de 2de
candidaat voor het ondervoorzitterschap moet her
stemming plaats hebben tussen de heren Van Toorn
en Kroon, aangezien geen van beide de vereiste meer
derheid heeft behaald.

Bij de stemming tussen de heren Kroon en Van
Toom staakten de stemmen. De daarna gehouden
loting besliste, dat de heer Kroon als 2e candidaat
voor het ondervoorzitterschap zal worden voorge
dragen.

De Voorzitter: Mijne Heren. De voordracht zal
thans dus luiden als volgt; voor het voorzitterschap

1 )  V o o r z itte r :  1 s t e  e a n d id a a t .
U i tg e b r a c h t  ] 8 s te m m e n , w a a r v a n  1 0  o p  d e  h e e r  I r a u s q u in  en

H r ; w* X.
U i t g e b r a c h t  1 8  s te m m e n , w a a r v a n  9 o p  d e  h e e r  G e r h a r t s ,  7 o p

d e  h e e r  M a r c h e n a ,  1 o p  d e  h e e r  E m a n  e n  1 o p  d e  h e e r  V o g e s .
O n d e r v o o r z itte r :  1 s t e  c a n d id a a t .
U i tg e b r a c h t   ̂ 8  s te m m e n , w a a r v a n  9 o p  d e  h e e r  V o g e s ,  8  o p  d e

h e e r  D o b r o t  e n  1 o p  d e  h e e r  I r a u s q u in .
2 d e  c a n d id a a t .
1 s te  s te m m in g .  U i t g e b r a c h t  1 8  s te m m e n , w a a r v a n  8 o p  d e  h e e r

K ro o n , 7 o p  d e  h e e r  v a n  T o o rn ,  2 o p  d e  h e e r  E m a n  e n  1 o p  d e  h e e r
d e  C u b a .

H e r s te m m in g .  U i tg e b r a c h t  1 8  s te m m e n , w a a r v a n  8 o p  d e  h ee i'
K ro o n . 8  o p  d e  h e e r  v a n  T o o rn  e n  2 v a n  o n w a a r d e .

de heer Irausquin teerste'* candidaat en de- heer Ger
harts tweede candidaat; voor het ondervoorzitter
schap de heer Voges eerste candidaat. en de heer
Kroon tweede candidaat. , . .

De heer Irausquin: Mijnheer, de Voorzitter. Ik
wil de Staten bedanken vooi- het vertrouwen, dat zij
in mij stellen. Mijn veelvuldige bezigheden maken
het voor mij bijna onmogelijk om het voorzitterschap
van de Staten aan te nemen, maar aan de andere
kant zijn er andere redenen, die mij bewegen het
voorzitterschap aan te nemen, indien het de Gou
verneur moge behagen mij als zodanig te benoemen.
Deze redenen zijn — en ik geloof in de eerste plaats
— dat ik dit aan Aruba, aan mijn volk, verschuldigd
ben. In de tweede plaats geloof ik ook, dat dit de
verstandhouding tussen Curagao en Aruba ten goede
zal komen. Deze zijn dan de beweegredenen voor mij
om het voorzitterschap van de Staten aan te nemen,
indien de Gouverneur mij benoemt, niettegenstaande
hec feit, dat mijn veelvuldige bezigheden en de aard
van mijn bezigheden zulks voor mij bijna onmoge
lijk maken. Ik wil de Staten nogmaals bedanken voor
hun vertrouwen, Mijnheer de- Voorzitter.

De Voorzitter: Verder moeten wij nog stemmen
over het voorstel, dat de heer Kroon in de vorige
vergadering gedaan heeft — en waarbij de stemmen
staakten — om het Bestuur van de Curom te vragen
of het bezwaar heeft belangrijke Statenvergaderin
gen uit te zenden.

De heer Kwiers: Wil U nog even herhalen, wat
het voorstel behelst. Mijnheer de Voorzitter, want
er zijn vandaag leden aanwezig, die de vorige keer
niet ter vei’gadering waren.

De Voorzitter: De heer Kroon heeft in de laat
ste vergadering voorgesteld het bestuur van de
Curom te verzoeken belangrijke vergaderingen van
de Staten uit te zenden. Daar is over gestemd en
daarbij staakten de stemmen, zodat nu herstem
ming moet plaats hebben.

Het voorstel, in herstemming gebracht, wordt
aangenomen met 14 tegen 4 stemmen.

Tegen stemden de heren Van Toorn, Cruger,
Voges en de Voorzitter.

Niets meer te behandelen zijnde, gaat de Voor
zitter hierna over tot de rondvraag.

De heer Kroon: Mijnheer de Voorzitter. Zoals U
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zich wellicht zult kunnen herinneren, heb ik aan
het einde van de vergadering van de vorige week
beloofd, dat ik met een voorstel ter tafel zou komen,
strekkende tot wijziging, van ons huidig Reglement
van Orde. Weshalve heb ik hier een brief samenge
steld, Mijnheer de Voorzitter, welke als volgt luidt:

„ Willemstad, 4 Mei 1949.

Aan de Staten van de Nederlandse Antillen.
Alhier.

Hierbij Hebben ondergetekenden de eer Uw College
voor te stellen om in artikel 77 van het Reglement van
Orde voor de Staten van de Nederlandse Antillen (P.B.
1948 No. 88) de volgende wijzigingen en aanvullingen aan
te brengen.

De tweede alinea van artikel 77 woi'dt als volgt aan
gevuld :

„Hij gaat echter hiertoe niet eerder over, dan wanneer
hij tenminste eenmaal tegen de ordeverstoring heeft
gewaarschuwd.”
Er wordt een derde alinea toegevoegd, luidende:
„Drie leden kunnen aan de vergadering het voorstel
doen om de beslissing van de Voorzitter, de toehoor
ders te gelasten de vergaderzaal te verlaten, in stem
ming te brengen.”
Ondergetekenden verzoeken beleefd, dat dit voorstel

in de eerstvolgende openbare vergadering op de agenda
wordt geplaatst.

Hoogachtend,

E. Jonckheer.
C. D. Kroon.
H. L. Braam.
J. E. Irausquin.”.

De Voorzitter: Mijnheer Kroon, ik wil U er op
wijzen, dat wij bij de rondvraag geen voorstellen
kunnen doen. Ik stel voor dit voorstel van de heer
Kroon te verwijzen naar de Commissies.

De heer Kroon: Het was ook niet mijn bedoeling,
dat dit direct in behandeling genomen wordt. Mijn
heer de Voorzitter. Ik ga dan ook volkomen accoord
met Uw voorstel om het naar de Commissies te ver
wijzen.

Mijnheer de Voorzitter. In de vorige vergadering
heb ik, gezien het late uur, niet naar voren kun
nen brengen hetgeen ik mij had voorgesteld te doen
in verband met. mijn verkiezing tot lid van deze
Staten. Ik meen, dat wy vanavond nog een beetje
tyd hebben en ik wil thans daarop terugkomen.

Mijnheer de Voorzitter. Op 17 Maart j.1. heeft
de bevolking van de Nederlandse Antillen voor het
eerst in zijn geschiedenis, gebruik makende van het
algemeen kiesrecht, zijn vertegenwoordigers afge
vaardigd naar dit college, waarin zij naar eer en
geweten het welzijn van de Nederlandse Antillen
naar beste vermogen dienen voor te staan.

Dat ik derhalve van achter deze tafel het woord
tot U richt, Mjjnheer de Voorzitter, is, omdat ik de
zware, doch eervolle taak, die een groot deel der kie
zers op mijn schouders heeft gelegd, heb aanvaard
en om, gehjk zulks te doen gebruikelijk is, de punten
van mijn programma in het algemeen en die punten,
waaraan ik in het bijzonder mijn aandacht zal wijden,
in grote trekken aan te geven.

In de allereerste plaats zij vermeld, dat de be
ginselverklaring en het werkprogramma van de De
mocratische Partij, die ik hierbij zonder enig voor
behoud volledig onderschrijf, mjj in mijn taak als
volksvertegenwoordiger als leidraad zullen dienen.
Daarbij steeds voor ogen houdende, dat het algemeen
belang boven alles dient te prevaleren.

Zeer in het byzonder zal ik toezien, dat het Be
stuur de bestaande fundamentele rechten, alsmede
die, welke wij in onze toekomstige staatsinrichtingen
mogen erlangen, steeds zal eerbiedigen.

Nu dit volk de eerste stap heeft gedaan op de
weg, die het zal moeten leiden naar volledige auto
nomie, rust op de schouders van de leiders van he
den de moeilijke taak het algemeen belang te dienen
met terzijde stelling van alle persoonlijke belangen,
door te streven naar waarachtige democratie. En,
Mijnheer de Voorzitter, zulks is alleen dan mogelijk,
indien er geregeerd wordt met het ernstige voorne
men de Vier Vrijheden, n.l. Vrijheid van woord, Vry-
heid van geloof. Vrijdom van gebrek en Vrydom van
vrees, daadwerkelijk te verwezenlijken.

Ik reken het daarom tot één. mijner duurste
plichten. Mijnheer de Voorzitter, telkens alarm te
slaan in deze Staten, wanneer ik kan aantonen, dat
inbreuk wordt gepleegd op de door mij zoeven ge
schetste principes.

Mijnheer de Voorzitter. Eens in de 4 jaren zal
het volk zich moeten uitspreken over de prestaties
van zijn vertegenwoordigers en over de wijze waarop
zij zich van hun taak hebben gekweten. Hoe zullen
zij, die ons later moeten beoordelen, zulks naar eigen
inzichten kunnen doen, indien wy hen daartoe niet
in de gelegenheid stellen?

De verheffing van de politieke ontwikkeling van
de bevolking, waarnaar wij allen dienen te streven,
gebiedt openbaarheid van alles, wat in dit college
omgaat.

Ik verzoek U derhalve. Mijnheer de Voorzitter,
zo spoedig mogelijk — hedenavond nog als het kan —
aan de orde te willen-ètbllen, de afschaffing van het
geheime karakter van de Commissievergaderingen.

Het moet uit zijn met die geheimzinnige onder
onsjes; een ieder, die zulks wenst, moet van de pu
blieke tribune uit de Commissievergaderingen kun
nen volgen.



De taak van de pei’s wordt hierdoor tevens be
langrijk verlicht, doordat zy de belangrijke onderwer
pen tijdig aan het publiek kan voorleggen.

De vorming van de publieke opinie door de
Pers, zonder welke ik mij geen gezonde democra
tische samenleving kan voorstellen, eist echter. Mijn
heer de Voorzitter, dat de pers de nodige objectivi
teit in acht neemt.

Het moet niet meer voorkomen, zoals in het
verleden herhaaldelijk is gebeurd — en hier doel ik
speciaal op de twee in het Nederlands verschijnende
dagbladen op Curasao — dat in verslagen van Sta
tenvergaderingen één of meer leden woorden in de
mond worden gelegd, die zij nimmer hebben geuit,
of waarin de strekking hunner woorden zodanig
wordt verwrongen, dat de respectievelijke lezerskrin
gen verkeerd worden voorgelicht.

Men versta mij niet verkeerd; ik wens niet te
tornen aan het goed recht van iedere krant om over
eenkomstig zijn eigen principe critiek uit te oefenen
op, of stelling te nemen tegen een bepaald standpunt,
dat hier ingenomen wordt. Doch men moet mij gelijk
geven, als ik betoog, dat. zulks thuishoort in een re
dactioneel artikel en niet in een verslag, hetwelk
een trouwe en objectieve weergave dient te zijn van
het gesprokene.

Mijnheer de Voorzitter. Onze eerste taak in deze
nieuwe Staten zal zijn de Nederlandse Regering van
advies te dienen over de Interimregeling voor Suri
name en de Nederlandse Antillen. Ik bedoel: onze
eerste belangrijke taak.

Mijn partij heeft reeds gedurende het onderhoud
met Minister Van Schaik n.a.v. het voorontwerp-In-
terimregeling haar mening te kennen gegeven i.v.m.
de invoering van een „voorlopige” regeling., Daarbij
werd de vrees uitgesproken — een vrees, welke ik
nog steeds koester — dat, wordt deze Interimrege
ling eenmaal zo maar aanvaard, de Nederlandse An
tillen lang zullen moeten wachten op de definitieve
regeling, die ons de volledige autonomie moet bren
gen.

Bepaalde punten in het voorontwerp, die dezer
zijds tpen als onaanvaardbaar werden aangeduid, zijn
intussen,in het ontwerp veranderd. Desniettemin zijn
daarin nog. andere punten, die naar mijn mening in
flagrante tegenstrijd zijn met het begrip autonomie.

. Ik zal hierop dan ook nader terugkomen by de
openbare behandeling van dit stuk.

Ik wil echter hier volstaan met de principiële
verklaring, dat mijn gevoel voor volledige autonomie
in Rijksverband, niet eerder bevredigd zal zijn, dan
wanneer de Nederlandse wetgever, of andere Neder
landse organen niet meer het récht hebben om de
Nederlandse Antillen een landsregeling, staatsin

richting, constitutie, of hoe men het noemen wil, op
te dringen.

Ik wil thans de verschillende onderwerpen, waar
aan ik mijn speciale aandacht zal wijden, de revue
laten passeren.

De volksgezondheid. Mijnheer de Voorzitter, is
een onderwerp, waarvoor ik direct de volle aandacht
van het Bestuur zal vragen.

De huidige wijze, waarop deze dienst fungeert,
beantwoordt geenszins aan de eisen des tijds. Aan
preventieve medische zorg wordt zo goed als niet
gedaan. Hetgeen tot nu toe op het gebied van voor
lichting inzake de volksvoeding werd gedaan, be
perkte zich tot enige onsmakelijk geredigeerde re
clameplaten, die niet eens meer gelezen worden.

Van de moderne reclamemiddelen op dit gebied
zoals bv. de bekende Public Health Campain filmen,
die in de U.S.A. worden gedraaid en die de gevaren
en gevolgen van ondervoeding laten zien en die voor
lichting geven over de voedingswaarde van bepaalde
voedingsmiddelen, werd hier nimmer gebruik ge
maakt.

i^n deze dingen. Mijnheer de Voorzitter, zijn geen
overbodige luxe, evenmin als een eenvoudig mobiel
röntgenapparaat om schoolkinderen door te lichten
een luxe is voor een land met een begroting van
meer dan fis. 50.000.000.

Reeds drie jaren achter elkaar heb ik tijdens de
begrotingsdebatten van de publieke tribune af het
Bestuur horen vertellen, dat het de bouw van een
Gouvernementshospitaal in ernstige overweging
heeft. Ik hoop, dat de nieuwe Staten bij de behan
deling van de begroting 1949 van het Bestuur de
r esultaten van die ernstige overwegingen zullen mo
gen vernemen.

Ik wens hier met klem te pleiten voor de bouw
van een modern geoutilleerd ziekenhuis aan deze
zijde van de haven en wil meteen eraan toevoegen,
dat argumenten, als zou een dergelijk ziekenhuis
geen winst opleveren, niet opgaan, aangezien een
dergelijke instelling voor volksgezondheid in handen
van de Overheid geen object voor winstbejag mag
zijn.

Op het gebied van de arbeid huldig ik het stand
punt, Mijnheer de Voorzitter, dat het billijk, heil
zaam en in ’s-lands belang is, dat, naar mate de in
dustrieën bloeien, het land welvarender wordt en zyn
economische toestand versterkt wordt, de arbeids
toestanden en voorwaarden verbeterd moeten wor
den, opdat de arbeiders effectief kunnen delen in de
welvaart.

Onafscheidelijk van de democratische opvatting
op dit gebied is, dat naast deze materiele deelneming,
tevens het recht van de arbeiders om zich in vak-
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verenigingen te organiseren, daadwerkelijk, dus niet
alleen op papier, wordt erkend;

dat als normaal wordt beschouwd, dat deze or
ganisaties kunnen bemiddelen bij de vaststelling van
de arbeidsvoorwaarden hunner leden.

jcJen gezonde ontwikkeling van het vakvereni
gingsleven eist ephter, dat de besturen dier organi
saties zich volkomen bewust zijn hunner grote ver
antwoordelijkheid.

Zij dienen het grote gevaar, waaraan de vak
verenigingen — ook hier in de Nederlandse Antil
len — zijn blootgesteld, steeds voor ogen te houden,
n.1. het gevaar meegesleept te worden door politieke
pal dj belangen en betrokken te worden in politieke
campagnes, waarin zij alleen maar zouden kunnen
woiden uitgebuit.

indien de geschiedenis ons iets in deze heeft
geleerd, dan is dat wel het feit, dat vakverenigingen
in de velschillende landen, waar partijdictatuur
hoogtij viert, het slachtoffer zijn geworden van de
neiging om zich op politiek terrein te begeven, in
plaats van zich te bèperken tot hun eigenlijke taak,
de taak om de belangen hunner leden te behartigen
en te ijveren om de arbeidstoestanden te verbeteren
en rechten voor de arbeiders te verzekeren. Als wet
gevers rust derhalve op ons de plicht. Mijnheer de
vooiziiter, de arbeiders voor die gevaren, waarop
ik gewezen heb, te behoeden door te zorgen, dat onze
arbeidswetgeving gericht zij op het principe van sa
menwerking tussen kapitaal en arbeid, in welke wet
geving aan de arbeiders gegeven dient te worden al
uatgeiie, waarop zij recht hebben.

Van urgent belang acht ik, Mijnheer de Voor
zitter, dat de verplichte vacantieregeling, waarin de
vorige Staten de vacantie bepaalden op 6 werkdagen
verlof per jaar met behoud van loon, gewijzigd wordt
in 12 dagen per jaar met bphoud van loon.

Ik ben nl. van mening, Mijnheer de Voorzitter,
dat 6 dagen verlof na één jaar onafgebroken dienst
te weinig is voor de arbeider, die in dit tropisch kli
maat arbeid moet verrichten.

Een ontwerp tot wijziging van de landsverordening
regelende deze materie, zie ik dan ook zo spoedig
mogelijk van het Bestuur tegemoet.

Mynheer de Voorzitter. Alhoewel het Bestuur
uit hoofde van de Loonregeling de bevoegdheid heeft
om loongrenzen vast te stellen, heeft het Bestuur
deze verordening nimmer gehanteerd.

Ik wens in dit verband de aandacht te vestigen
op een deel der arbeidende bevolking op Curagao,
dat nog steeds m.i. wordt onderbetaald en ten aan
zien waarvan hantering van die bevoegdheid mij al
leszins billijk voorkomt. Ik doel hier met name op
de groep winkel- en kantoorbedienden in de handel.

De lonen van deze categorie arbeiders, enige uit
zonderingen daargelaten, zijn in het verleden niet
evenredig verhoogd met duurtetoeslagen, gelijk zulks
het geval was met die van de arbeiders bij het Gou
vernement en andere bedrijven bij stijging van de
kosten van levensonderhoud.

Daar in deze beroepsgroep vele kostwinners
van kinderrijke gezinnen werken, acht ik het van
groot belang, dat er een onderzoek naar het verloop
der salarissen wordt ingesteld.

Indien het resultaat van dat onderzoek uitwijst,
dat deze groep in verhouding tot andere groepen on
derbetaald wordt, zie ik gaarne van het Bestuur een
vaststelling van een minimumloon voor deze catego
rieën tegemoet. Ik zal t.z.t. hierop terugkomen. Mijn
heer de Voorzitter.

Honderden arbeiders van de Nederlandse Antil
len vinden een bestaan in de scheepvaart. Het is U
misschien wel bekend, dat de sociale voorzieningen
voor de zeeman minder gunstig zijn dan die, welke
de arbeiders aan de wal genieten.

Ik doel hier met name op het recht op vrije ge
neeskundige behandeling en verpleging, dat de ar
beiders krachtens de Ziekteregeling 1936 genieten,
terwijl de arbeiders in de scheepvaart van dat recht
verstoken zijn.

De zeelieden immers kunnen, aangezien de ziek
teregeling op hen niet van toepassing is, alleen aan
spraak maken op verpleging en vrije geneeskundige
behandeling, als zij aan boord ziek zijn, tot hun te
rugkeer in Curasao, of als zij ergens buiten Curagao
ter verpleging worden achtergelaten.

Het gevolg hiervan is. Mijnheer de Voorzitter,
dat de zeelieden, die wegens ziekte hier worden af
gemonsterd, of op Curagao ziek worden, uit eigen
zak hospitaal- en dokterskosten moeten bekostigen,
hetgeen meestal hierop neerkomt, dat zij als min
of onvermogende patiënten moeten worden opgeno
men, hetgeen weer betekent, dat de Overheid sociale
lasten draagt, die de werkgevers, in casu de scheep
vaartmaatschappijen dienen te dragen. Zo spoedig
mogelijk dient er een eind gemaakt te worden aan
deze wanverhouding tussen de rechten van de ar
beider aan de wal en die van zijn collega op zee.

Ik wil het Bestuur dan ook in ernstige overwe
ging geven, de desbetreffende bepalingen in het Wet
boek van Koophandel zodanig aan te vullen, dat de
voorzieningen voor vrije geneeskundige behandeling
en verpleging gelijkgeschakeld worden met die van
de Ziekteregeling of, indien zulks bezwaarlijk is, de
Ziekteregeling, voor wat betreft medische zorg en
veipleging, van toepassing te verklaren op schepe
lingen.

Aan het onderwerp, dat voor de Nederlandse
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Antillen nog steeds het probleem der problemen
vormt, Mijnheer de Voorzitter, n.1. de woningnood,
wens ik ook een paar woorden te wqden.

Dit probleem^ Mijnheer de Voorzitter, zal nooit
en te nimmer worden opgelost, indien de Overheid
niet inziet, dat het noodzakelijk is om te zorgen, dat,
zolang er op Curasao nog honderden Curasaoënaars
zijn, die geen behoorlijke huisvesting kunnen vinden,
vreemdelingen niet moeten worden toegelaten om
zich hier in gezinsverband te vestigen. Ik wil op dit
punt hedenavond niet dieper ingaan, om niet te veel
tijd van U te vergen, maar zal t.z.t. hierop terug
komen.

Als laatste* doch daarom niet minder belangrijk
punt van mijn urgentieprogramma, wil ik het Onder 
wijs vermelden.

Mijnheer de Voorzitter, indien wij werkelijk de
laatste restjes van het kolonialisme wensen op te
mimen, om te geraken tot volledige autonomie, dan
moeten wij, meer dan ooit, onze volle aandacht schen
ken aan de scholen. Daai‘ worden immers de grond
slagen gelegd voor de vorming van eigen krachten,
die de toekomstige autonome Nederlandse Antillen
zo broodnodig hebben.

Daarom, Mijnheer de Voorzitter, zal het Onder
wijs het onderwerp vormen van mijn constante zorg,
gedurende de tijd, dat ik in dit college zal arbeiden.
Ik wil hier pleiten voor de instelling van een Com
missie van deskundigen — en met deskundigen be
doel ik personen, die op de hoogte zijn van de di
verse moeilijkheden, waarmede het onderwijs hier te
kampen heeft — (ik noem alleen maar b.v. het pro
bleem van de voertaal) en die een open oog hebben
voor onze belangen —, welke Commissie, bestaande
uit repiesentanten van het bijzonder, het bijzonder
neutraal en het Openbaar onderwijs, zal moeten na
gaan of en in hoeverre ons onderwijssysteem — dat
copy conform is aan het Nederlandse Onderwijs
systeem en na tal van jaren bewezen heeft niet hele
maal te voldoen — veranderd en aangepast kan wor
den aan de behoeften van de Nederlandse Antillen.

Indien uit het onderzoek blijkt, dat aanpassing
mogelijk is, moet men niet schromen om te breken
met een traditie, als de belangen van het onderwijs
voor de Nederlandse Antillen breking daarmee ge
bieden.

Ben ik goed ingelicht, Mijnheer de Voorzitter,
dan moeten er ter Griffie van de Staten plannen
liggen, houdende voorstellen voor de reorganisatie
van het Middelbaar Onderwijs en invoering van het
Voorbereidend Hoger Onderwijs.

Het Voorbereidend Hoger Onderwijs is voor de
Nederlandse Antillen iets nieuws, dat wij zelf moe
ten helpen opbouwen.

Mijn ideaal is om voorlopig, zolang wij hier op
eigen bodem geen universiteit hebben, onze jongens
hier klaar te stomen, opdat zij aan universiteiten in
het buitenland in alle faculteiten kunnen worden toe
gelaten.

Bij de regeling van deze tak van Onderwijs moe
ten wij niet dezelfde fout begaan, als zij, die destijds
ons Lager Onderwijs systeem op dezelfde leest
schoeiden als het Nederlandse systeem, een systeem,
dat, hoe goed het ook moge zijn, geen rekening houdt
met plaatselijke behoeften.

Daarom is het enerzijds geboden om het dege
lijke van het Nederlandse systeem te behouden, an
derzijds moeten wij niet schromen, die wijzigingen
aan de leei-stof en de indeling daarvan aan te bren
gen, welke voor de leerlingen hier nuttig en zelfs
noodzakelijk zijn.

Daar het nieuwe schooljaar van de A.M.S. in
September a.s. begint, en naar ik hoop de reorgani
satie alsdan haar beslag moet nemen, wil ik U ver
zoeken, Mijnheer de Voorzitter, de ter Griffie gede
poneerde stukken over deze aangelegenheid zo spoe
dig mogelijk ter ronddeling aan de leden te doen
vermenigvuldigen, opdat wij ons tijdig kunnen oriën
teren over deze belangrijke zaak.

Mijn wens omtrent de verbetering en democra
tisering van de bestaande studiebeursregeling, houdt
zeer nauw verband met deze materie, weshalve ik
hierover thans niet zal uitweiden, in afwachting van
voorstellen nopens het Voorbereidend Hoger Onder
wijs.

Tenslotte Mijnheer de Voorzitter, kan ik niet
eindigen, alvorens te wijzen op de z.g. A-scholen in
de buitendistricten. Deze ondingen moeten verdwij
nen en de lagere scholen in de districten dienen op
hetzelfde peil gebracht te worden als de scholen in
de stad.

Ik zie niet in, waarom aan deze discriminatie
— anders kan ik het niet noemen — geen eind wordt
gemaakt.

Mijnheer de Voorzitter, ik heb zoeven terloops
het probleem van de voertaal, waarmede het Onder
wijs hier te kampen heeft aangeroerd en duidelijk
aangetoond, dat de oplossing daarvan het beste toe
vertrouwd is a,an deskundigen. Intussen moeten wij
wel rekening houden met de realiteit. Hoevelen zijn
er niet in de Nederlandse Antillen, Mijnheer de Voor
zitter, die hetgeen er hier in het Nederlands gespro
ken wordt, niet of niet geheel kunnen volgen?

Een zeer groot percentage van onze kiezers
blijft daardoor verstoken van de zo noodzakelijke
voorlichting. Ik zou daarom ook op de in het Pa-
piaments verschijnende bladen een beroep willen
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doen, om hetgeen in dit college omgaat, trouw aan
hun diverse lezerskringen voor te leggen.

Ook de volksvertegenwoordiger, die zulks wenst,
moet zich bij de behandeling van belangrijke onder
werpen in deze Staten kunnen bedienen van de
Landstaal, desnoods, indien zulks voor de Griffie
moeilijkheden oplevert, met overlegging van het ge
sprokene in het Nederlands.

Ik wil hier met klem constateren, Mijnheer de
Voorzitter, dat ik bij het doen van dit voorstel niets
anders voor ogen heb dan de bevordering van de
politieke ontwikkeling van de bevolking, omdat ik de
overtuiging draag, dat de bevolking van de Neder
landse Antillen, zonder enige uitzondering voldoen
de intelligent is om zelf te kunnen oordelen en om
dat ik vrees, dat, indien hier de mogelijkheid niet
v/oidt geopend om gebruik te maken van de lands
taal, opportunisten wellicht misbruik zouden kun
nen maken van de omstandigheid, die het taalpro
bleem biedt. Ik verzoek U derhalve. Mijnheer de
Voorzitter, hedenavond nog de mening van de Sta
ten over dit laatste voorstel te willen vragen.

Mijnheer de Voorzitter, ik heb enige punten van
mijn programma kenbaar gemaakt. Daarvoor- zal ik
gezamenlijk met mijn medefractieleden arbeiden.

In deze arbeid gevoel ik mij geruggesteund door
duizenden kiezers op Curasao en geschraagd door het
verlangen orn het eiland, waarop ik 33 jaar terug het
levenslicht mocht aanschouwen, te dienen.

Ik eindig, de hoop uitsprekende, dat Hij, zonder
wiens hulp niets tot stand kan komen, mij de nodige
wijsneid zal geven, opdat ik daaruit de kracht kan
putten, om mijn arbeid naar behoren te kunnen ver
richten.

Mijnheer de Voorzitter. Uit mijn betoog zal U
wellicht gedistilleerd hebben, dat ik omtrent twee
punten van urgent belang de mening van de Staten
W il horen, nl. de afschaffing van het geheime ka
rakter van de Commissievergaderingen en ten twee
de het openen van de mogelijkheid, dat de Volks
vertegenwoordiger naar keuze zich kan bedienen van
de landstaal, desnoods, indien zulks moeilijkheden
oplevert voor de Griffie, onder overlegging van het
gespi-okene in het Nederlands.

De Voorzitter: U zou dan op een ander moment
met die voorstellen moeten terugkomen, Mijnheer
Kroon; wij zijn nu bezig met de rondvraag. Nu kan
het niet.

De heer Jonckheer: Zouden wij deze voorstellen
dan naar de Commissies kunnen verwijzen. Mijnheer
de Voorzitter?

De Voorzitter: Dat kunnen wij doen, maar de
heer Kroon kan in de Commissies geen beslissing
over zijn voorstellen krijgen.

De heer Kroon: Mag ik dan verzoeken om ze op
de agenda van de eerstvolgende vergadering te plaat
sen, Mijnheer de Voorzitter?

De Voorzitter: Accoord, Mijnheer Kroon.

De heer Braam: Mijnheer de Voorzitter. Het is
vanavond een historische zitting van deze Staten;
historisch om verschillende redenen. Ten eerste is
het de eerste vergadering van deze Staten, Mijnheer
de Voorzitter, welke het publiek kan meemaken zon
der dat het uit de zaal gezet wordt; dit is de eerste
zitting, waarbij geen brandspuit voor de vergaderzaal
staat; het is voorts een historische zitting, omdat het
de laatste vergadering is van dit zittingsjaar en ten
slotte is zij historisch, omdat deze de laatste verga
dering is van het geachte medelid de heer Dr. Da
Costa Gomez. Ik ben te kort in dit College, Mijnheer
de Voorzitter, om de merites van de heer Da Costa
Gomez te beoordelen als zodanig, want het is tradi
tie dat, wanneer iemand, die jarenlang aan een be
paald College verbonden is geweest en dat College
verlaat, deze persoon toegesproken wordt. Ik ben te
kort in dit College om de merites van de heer Da
Costa Gomez hierin te beoordelen, zodat ik mij niet
competent genoeg acht hiertoe over te gaan en daar
om acht ik de juiste persoon daartoe U, Mijnheer de
Voorzitter, en dat om velerlei redenen. U heeft in de
Staten samen vele jaren lief en leed gedeeld. U heeft
hier in het Statencollege met de heer Da Costa Go
mez verschillende belangrijke beslissingen zien ne
men. U heeft met de heer Da Costa Gomez verschil
lende reizen naar het buitenland gemaakt; wij den
ken o.a. aan de Rondetafelconferentie. Tenslotte,
Mijnheer de Voorzitter, kan ik het als volgt kort en
krachtig zeggen : de verhouding tussen de heer Da
Costa Gomez en U was zodanig, dat hier sprake is
van ,,samen uit, samen thuis”. Dat zie ik weer tot
Uiting gebracht in het feit. Mijnheer de Voorzitter,
dat de heer Da Costa Gomez benoemd is tot lid van
het College van Algemeen Bestuur en dat U over
één dag ook tot lid zal worden benoemd. Derhalve
wil ik U verzoeken, Mijnheer de Voorzitter — en ik
geloof, dat elk lid van het College het hier met mij
eens zal zijn — aan het eind van de avond de heer
Da Costa Gomez toe te spreken met toepasselijke
woorden, een en ander in overeenstemming met zijn
merites in dit College.

De heer Cruger: Mijnheer de Voorzitter. Ge-
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bruik makende van de gelegenheid mij bij de rond
vraag dezer vergadering geboden, wil ik de aan
dacht van de Staten vragen voor enige punten, de
belangen van St. Eustatius in het bijzonder betref
fende.
Verbinding en vervoer. Een geregelde verbinding
tussen de Beneden- en Bovenwindse eilanden, waar
bij een behoorlijke gelegenheid tot het verschepen
en vervoer van de — op het eiland St. Eustatius in
het bijzonder — geoogste producten, is een van vi
taal belang voor de economische vooruitgang van het
eiland. Gedurende het laatste decennium heeft het
Bestuur zeer zeker tonnen gelds uitgegeven, genoeg
om een eigen schip aan te kopen voor het onderhoud
der verbinding tussen de eilanden, echter veelal zon
der het gewenste resultaat. Hoe dikwijls hebben de
kleine planters niet moeten zien, dat hun arbeid ver
loren ging door het verrotten van hun oogst in de
grond, wegens gebrek aan een scheepsgelegenheid
of dat hun producten voor verscheping klaar lagen
en de aangekondigde scheepsgelegenheid geheel uit
bleef. Dit alles, Mijnheer de Voorzitter, heeft niet
aanmoedigend gewerkt op de werklust van deze men
sen. Wil het Bestuur enigszins deze eilanden helpen
en wil het Bestuur zien, dat deze eilanden Boven de
Wind zich zei ven gaan bedruipen, dan moet het Be
stuur overgaan tot het aankopen van een geschikt,
voor de vaart op de eilanden berekend, klein stoom
schip. Immers zullen hierbij alle zes eilanden gebaat
worden. De vaart zal kunnen worden uitgebreid tot
Aruba en dit eiland en Curasao, die beide gedurende
de laatste jaren een markt voor de Bovenwindse
eilanden hebben gevormd, zullen ook van deze aan
winst voor de economie van het gehele gebiedsdeel
kunnen profiteren. Ik wil dus dit idee zeer sterk bij
de Staten aanbevelen.
Steiger. Nauw met de verbinding tussen de eilanden
en het vervoer van producten hangt de aanbouw van
een steiger of pier samen. Het aan wal brengen van
passagiers gaat in deze moderna tijden wegens het
gemis van een steiger nog zeer primitief en levert
zelfs dikwyls groot gevaar voor mensenlevens op.
De in plus minus 1907 voltooide steiger, thans tot
een wrak gereduceerd, heeft nooit voldaan. Herhaal
delijk heeft het bouwen van een steiger een punt van
discussie gevormd en zelfs zijn ingenieurs er op uit
gezonden, maar steeds zonder resultaat. Techpisch
gesproken kan en mag dit niet een onoplosbare
puzzle zijn. Vooral nu de zelfstandigheid der eilan
den in het uitzicht is gesteld, dient het Bestuur St.
Eustatius voor de bouw van een nieuwe steiger al
daar de helpende hand te reiken, teneinde dit eiland
in de gelegenheid te stellen in de toekomst zich uit
de gezonken economische toestand te verheffen.

Hospitaal. Mijnheer de Voorzitter. Heb ik gesproken
over punten, rakende de economische toestand van
het eiland, ik wil thans iets over de voorziening in de
gezondheidstoestand van St. Eustatius zeggen.

Verleden jaar werd de hospi taalkwestie behan
deld in de pas afgetreden Staten. St. Eustatius kreeg
een oude houten barak als hospitaal, welke beslis
sing, op zijn zachtst uitgedrukt, weinig spreekt voor
het gezond verstand van de hierin doorslaggevende
stemmen. Deze barak is ten enenmale onhygiënisch
en niet geschikt voor een hospitaal, waarin mensen
moeten worden verpleegd. St. Eustatius maakt aan
spraak op een modem geschikte en hygiënische
plaats, waarin de bewoners degelijk en zindelijk kun
nen worden behandeld en verpleegd.

De wens wordt uitgesproken, dat zeer binnen
kort het Bestuur zal oveigaan tot een definitieve
regeling voor het periodiek bezoeken van de Boven
windse eilanden door een oogarts, teneinde de vele
minvermogenden van deze eilanden van deskundige
iiuip te laten profiteren.
Onderwijs. Mijnheer de Voorzitter. Overbodig is het
te zeggen, dat goed onderwijs de ruggegraat is van
een voomitstrevende gemeenschap. Zonder degelijk
en goed onderwijs mag men niet rekenen op goede
burgers. Is voor kort geleden een klas toegevoegu,
waardoor het onderwijs op St. Eustatius G.L.O.B.
is geworden, het onderwijs dient nog op hoger peil
te worden gebracht. Gaarne zag St. Eustatius hei:
peil van onderwijs zodanig verheven, dat dit onder
wijs aansluit op het in Curagao genoten wordend
M.U.L.O. onderwijs, m.a.w. een U.L.O.-school, maar
dan moet het onderwijs genoten op deze school aan
sluiten aan het onderwijs, gegeven op een M.U.L.O.-
school, hetgeen, naar ik meen, thans niet het geval
is met een U.L.O.-school, terwijl de krachten, aan die
scholen werkzaam, wel daartoe bekwaam zijn.

Volsta ik met deze paar opmerkingen ten aan
zien van St. Eustatius in het bijzonder en van de
Bovenwindse eilanden in het algemeen. Ik zou de
Heren Statenleden, althans een deel van elke fractie,
in overweging willen geven een reis naar de Boven
windse eilanden te maken, teneinde zich op de hoog
te te stellen van de noden dier eilanden en dit wel
binnen zo kort mogelijke tijd.

De heer Voges: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
vanavond geen misbruik maken van de rondvraag,
doch wens slechts enkele urgente punten betreffende
de Bovenwindse eilanden, in het bijzonder het eiland
Saba, onder de aandacht van het Bestuur te bren
gen en ik vertrouw, dat ik in deze op de medewer
king van de leden van dit College mag rekenen.
Verbinding. De verbinding tussen de Beneden- en
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Bovenwindse eilanden is ver van ideaal. Een goede
verbinding, Mijnheer de Voorzitter, is van vitaal be
lang. Wat urgent is, is een stoom verbinding met
schepen, voorzien van koelkamers, zodat de eilanden
hun producten vers op de markt van CuraQao en
Aruba kunnen brengen. Met een betere verbinding
kan Saba alle soorten groenten aanvoeren om niet te
spieken van de bloemen, die dat eiland kan leveren.

^  Ook de verbinding tussen de eilanden onderling
met de Blue Peter laat veel en veel te wensen over.
Geregeld heeft het schip motorpech. Het schip
dient spoedig voorzien te worden van een nieuwe
motor.
Lmidingsplaats. De landing op Saba is zeer primi
tief. Passagiers en goederen worden letterlijk op het
strand (als men van een strand mag spreken) ge-
woipen. Wil het Bestuur Saba economisch helpen,
dan is het allernoodzakelijkste een goede landings
plaats. Van een vorig Bestuur heb ik meermalen ge
hoord: „Wij hebben nog geen eenvoudige, bevredi
gende oplossing kunnen vinden”. Ik spreek de hoop
uit, dat ik van dit Bestuur anders zal horen en dat
binnen afzienbare tijd het Bestuur met concrete
plannen zal komen voor verbetering van de lan
dingsplaats op Saba en St. Eustatius.
Vervoer. Enkele jaren geleden heeft het Bestuur
een zeer oude, afgedankte jeep naar Saba gestuurd.
Niettegenstaande dit feit is het nu bewezen, dat
motortransport van de P'ortbaai naar de Bottom
op Saba mogelijk is. Deze oude jeep heeft goede
diensten bewezen. Maar, Mijnheer de Voorzitter, de
ze jeep kan niet meer. Een nieuwe jeep is dringend
nodig.
Wegen. Men is al jaren bezig een betonweg aan te
leggen van de Bottom via St. Johns naar Windward-
side en verder naar Hellsgate. Met de bedragen, die
telkenjare beschikbaar worden gesteld, komt men
over tien noch twintig jaar klaar. Ik moge het Be
stuur in oveiweging geven een wegenbouwkundige
naar Saba te sturen teneinde de nodige gegevens
te verzamelen en aan de Staten een plan voor te
leggen voor het aanleggen van deze weg, opdat dit
College een bedrag kan voteren, om deze weg spoe
dig te voltooien. Als deze weg klaar is, dan is het
sociaal en economisch leven op Saba radicaal ver
anderd. Wanneer men makkelijk van het ene district
naar het andere kan gaan, zal het aantal toeristen,
dat jaarlijks het eiland bezoekt, belangrijk stijgen.
Onderwijs. Veel en zeer veel is in dit College gezegd
over het onderwijs op Saba. Wij zijn niet tevreden
met G.L.O.B. Het onderwijs dient opgevoerd te wor
den tot U.L.0. Locale krachten kunnen niet eens
tot schrijvers benoemd worden, omdat zij geen U.L.0.
hebben. Is dit hun schuld? Het onderwijs dient ver

beterd te worden en dit geldt niet alleen voor het
openbaar, :maar ook tevens voor het byzonder on
derwijs. Het is een morele plicht van het Bestuur toe
te zien, dat Hellsgate minstens een bewaarschool
krijgt. Kinderen tussen 4 en 6 jaar moeten elke dag
door zon en regen, onder overhangende rotsen naar
Windwardside lopen om naar een bewaarschool te
gaan.
Gouvernementsgebouwen. De gouvernementsgebou
wen op Saba verkeren in een zeer slechte toestand,
in het bijzonder het hospitaal te Windwardside. In
dien dit gebouw niet zeer binnenkort gerepareerd
wordt, dan zal het uit elkaar vallen. Wie de
schuld heeft, laat ik momenteel in het midden, maar
een feit is, dat het gebouw zeer spoedig grondig ge
repareerd dient te worden.

Deze zijn enkele urgente punten. Mijnheer de
Voorzitter, die ik onder de aandacht van het Bestuur
wens te brengen en ik hoop, dat ten spoedigste de
nodige maatregelen worden genomen teneinde hierin
verbeteringen aan te brengen. Ik dank U.

De heer Marchena: Mynheer de Voorzitter. Het
zittingsjaar, dat vandaag ten einde loopt, is een
merkwaardig zittingsjaar geweest. Het is begonnen
met een Statencollege, dat men niet geheel repre
sentatief kon noemen, omdat het bestond uit tien
gekozen leden, die door een zeer beperkt aantal kie
zers waren gekozen en vijf leden, die door de Gou
verneur waren benoemd, terwyl het zittingsjaar nu
eindigt met een Statencollege, bestaande uit 21 le
den, alle gekozen krachtens algemeen kiesrecht. In
dit zittingsjaar heeft Bonaire tenminste geenszins
veel profijt gehad en ik ben blij, dat wij een zittings
jaar zullen beginnen met een Statencollege, dat wij
wel representatief kunnen noemen. Ik wil vanavond
reeds gebruik maken — geen misbruk — van de
rondvraag, om de aandacht van het Bestuur te vra
gen voor vele problemen op Bonaire, een eiland, dat
volgens mij — en ook volgens de meerderheid van
de bevolking, als ik mij niet vergis — altijd achter
gesteld is geworden in vergelijking met de andere
eilanden van de Nederlandse Antillen. In de laatste
gehouden Commissievergadering heb ik enige wen
sen van Bonaire naar voren gebracht en ik heb de
aandacht gevestigd op de wenselijkheid en noodza
kelijkheid om zo spoedig mogelijk een tweede genees
heer naar Bonaire te sturen, omdat m.i. — en dat is
ook de mening van de meeste mensen op Bonaire__
niet volstaan kan worden met één geneesheer op
Bonaire, daar de afstand tussen Rincón en Kralen-
dijk 18 Km. en de weg bovendien slecht is. Men is
wel bezig die weg te asphalteren, maar al komt die
weg klaar, dan nog blijft die afstand te groot en
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Rincon met zijn inwonertal van ongeveer 1.500 men
sen blijft een eigen dokter broodnodig hebben. Van
daar dat ik dat voorstel gedaan heb en ik ben blij
en de Staten dankbaar, dat er een brief aan het Be
stuur gericht is om zo gauw mogelijk in die nood
zakelijkheid te voorzien. Ook wens ik, Mijnheer de
Voorzitter, dat, wanneer een tweede dokter naar Bo
naire gestuurd wordt, die tenminste een arts zal
zijn; de andere kan een gewone geneeskundige zijn.
Dat is dan hetgeen ik gevraagd had ten aanzien van
dokters op Bonaire.

Verder had ik ook gevraagd om een publieke
telefoon op Noord Salinja. De mensen op Noord Sa-
linja klagen er over, dat zij, wanneer zij ’s nachts
een dokter moeten halen, ver moeten lopen. Ik hoop,
dat ook hieraan gewerkt zal worden.

Ook heb ik het nog gehad over de asphaltering
van de weg van Kralendijk naar Rincón. Aan die
weg is men al lang begonnen, maar het schijnt, dat
men daarmee dit jaar niet meer klaar zal komen en
dat is — naar ik vernomen heb — alleen te wijten
aan het gebrek van een steenbreekmachine. De ene
machine, die daar is, is niet voldoende; er moet nog
een tweede bij.

Wat de asphaltering van de weg naar Nikiboko
betreft, heb ik gehoord, dat dit op de begroting voor
1950 staat, maar ik zou het toch op prijs stellen,
dat die asphaltering dit jaar nog plaats vindt; men
is thans met de werkzaamheden aan die weg gestopt.

Dan heb ik nog andere problemen. Mijnheer de
Voorzitter, waar ik het Bestuur op wens te wijzen,
o.a. de steiger. Voor de steiger zijn reeds twee ter
mijnen gevoteerd, maar tot nu toe is daar geen aan
vang mee gemaakt. Ik hoop, dat ook daar spoedig
aan gewerkt zal worden.

Ten aanzien van de watervoorziening op Bonaire
wil ik opmerken, dat men daar bezig is leidingen
aan te leggen. Maar ingewijden zeggen, dat het
putwater, dat men voor de watervoorziening wil ge
bruiken, niet goed is en dat, als men daarmee door
gaat, dat geld weggooien zal betekenen, want het
putwater, dat gebruikt wordt, is niet goed. Het wa
ter stroomt eerst in een Lagoen, die wij Salinja di
Martin noemen, wordt daar pekelwater en stroomt
dan naar het Zuiden, waar het door de rotsen heen
dringt; zodoende is dat water zeer brak. Ik denk,
dat het beter zal zijn als meteen begonnen wordt
met een distillatie-inrichting op Bonaire en niet
eerst onnodig werk verricht om later toch een distil
latie-inrichting daar op te zetten.

Verder hebben wij op Bonaire nog het probleem
van de rechtzoekenden. De rechtzoekenden op Bonai
re zoeken vruchteloos naar het recht, want er is
daar geen persoon, geen ambtenaar, die hen bij kan

staan. Ik denk, dat Bonaire veel geholpen zal zijn,
indien het Bestuur een full-time griffier naar Bo
naire stuurt — iemand van ervaring natuurlijk —
die ook andere ambten vervult, bv. notaris, secreta
ris van de Gezaghebber. Zo’n persoon zou de recht
zoekenden kunnen helpen. Het is zelfs voor een prak-
tizijn haast onmogelijk om in rechtszaken te werken.
Daar kan ik uit persoonlijke ervaring over meespre
ken; men laat daar zelfs exploiten maken vooij^de
deurwaarder, omdat die zelf niet weet hoe ze ge
maakt moeten worden. Gewoonlijk benoemde men
vroeger een onderwijzer of onderwijzeres tot griffier
en een doodgewone politie-agent, die niets van civie
le zaken afweet, tot deurwaarder. Maar wij hebben
op Bonaire minstens een full-time griffier nodig,
evenals b.v. op St. Maarten.

Wat het onderwijs op Bonaire betreft wil ik het
volgende zeggen. Mijnheer de Voorzitter. Men is daar
nu pas begonnen met ULO-scholen, maar die zijn
tot nu toe nog niet op het peil van dat soort scho
len. Bonaire moet een MULO-schoo} hebben, maar
zolang dat nog niet mogelijk zal zijn, moeten aan de
kinderen op Bonaire studiebeurzen gegeven worden
om hier op Curagao of op Aruba een MULO-school
te bezoeken.

Dit is hetgeen ik naar voren had willen bren
gen, Mijnheer de Voorzitter.

De heer Eman: Mijnheer de Voorzitter. Ik wil
beginnen met mijn gelukwensen aan te bieden aan
de heren, die benoemd zijn tot leden van het Colle
ge van Algemeen Bestuur. Ik ben blij, dat de Gou
verneur tot dit wijs en objectief besluit is overge
gaan. Ik noem het een verstandig beleid, wanneer
de Gouverneur optreedt ais in dit geval. De Gou
verneur heeft daarbij zodanig gehandeld, dat de
„perritos”, die getracht hebben de goede gang van
de ,,caravana” te storen, ook werkelijk als zodanig
beschouwd zijn geworden, nl. als „perritos que la-
dran, mien tras que la caravana pasa”.

Nu ik het eenmaal heb over het C.A.B. Mijn
heer de Voorzitter, wil ik even de aandacht van dit
nieuwe College vestigen op iets op Aruba, dat ik
niet bij de rondvraag naar voren zou hebben ge
bracht, ware het niet, dat de heer Kroon het zoeven
heeft gehad over „urgentie-programma’s”. Dit is
geen urgentie-programma van mij, maar het wordt
door mij toch wel beschouwd als een urgente aan
gelegenheid en ik wil daarom van de rondvraag ge
bruik maken, om dat hier te berde te brengen en
onder de aandacht te brengen van het C.A.B. Het
gaat hierom. Wij op Aruba willen niet weer verval
len in de wantoestand, dat wij daar een gewone ge
neeskundige zullen hebben als chef van alle docto-
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ren. Dat is een wantoestand, Mijnheer de Voorzitter.
Dat heeft kunnen gebeuren, omdat wij toen niet de
bevoegdheid hadden om wat krom is recht te zetten.
Ik hoop echter, dat het nieuwe C.A.B. deze wantoe
stand, die het prestige van Aruba aantast, niet zal
laten voortbestaan. Wij moeten op Aruba als hoofd
van de geneeskundige dienst op z’n minst een arts
of een heel aanzienlijk persoon hebben, opdat de ge-
geneeskundige dienst op Aruba gerespecteerd zal
worden.

Ik wil nu nog even terugkomen. Mijnheer de
Voorzitter, op de stemming, die zoeven heeft plaats
gehad voor de voordracht voor voorzitter en onder
voorzitter van dit College, waarbij de heer Iraus-
quin als eerste candidaat voor het voorzitterschap
uit de bus is gekomen. Ik weet niet hoe en op welke
wijze dat gebeurd is, maar het blijft voor mij een
verrassing en het is voor Aruba teleurstellend. Het
spijt mij, dat U de stemmen niet heeft opgenoemd.
Mijnheer de Voorzitter, d.w.z. hoeveel stemmen op
elke candidaat waren uitgebracht. Ik geloof, dat
daar zeker stemmen bij moeten zijn, die nietig zijn
verklaard. Wat de leden van de Arubaanse Volks
Partij betreft, heb ik mij zoeven op de hoogte ge
steld; zij hebben gezegd, dat zij zeer zeker tegen de
heer Irausquin hebben gestemd. Hoe de uitslag van
de stemming dan ook zo kan luiden, begrijp ik niet.
Indien de heer Irausquin wil spreken van Aruba,
kan ik hem verzekeren. Mijnheer de Voorzitter, dat
hij het recht daartoe niet heeft; Aruba heeft tegen
hem gestemd. Wil hij zich wenden tot het gemengde
Curasao, dan is dat zijn zaak, maar niet tot het so
lide Aruba; Aruba heeft, zoals ik reeds gezegd heb,
tegen de heer Irausquin gestemd. Op welke manier
hij uit de bus is gekomen en welke verwarring daar
bij heeft plaats gehad, weet ik niet.

De heer Dr. da Costa Gomez: Mijnheer de Voor
zitter. Dit zal de laatste vergadering van dit College
zijn, welke ik als Statenlid met U meemaak. Er is
sinds de instelling van dit College veel werk, veel
nuttig werk verricht. Het was mij heel aangenaam
mijn medewerking te geven aan hetgeen hier tot
stand is gebracht. Ik hoop Uwerzijds die medewer
king te ondervinden in de nieuwe werkkring, die mij
wacht. Ik neem hierbij afscheid van mijn medeleden
en van U, Mijnheer de Voorzitter.

De Voorzitter schorst vervolgens de vergadering
voor enige minuten, teneinde de voordracht op te
stellen voor aanvulling van de Commissie inzake de
Volkswoningbouw.

Na verloop van enige minuten wordt de verga
dering hervat.

De Voorzitter: Mijne Heren. Er is besloten de
opmaking van de voordracht uit te stellen.

Ik voldoe gaarne aan het verzoek van de heer
Braam om een paar woorden tot de heer Dr. da
Costa Gomez te richten. Zoals de heer Braam te
recht gezegd heeft, is de heer Da Costa Gomez te
zamen met mij in 1938 in het eerste Statencollege
gekomen. De heer Braam heeft ten aanzien van de
heer Da Costa Gomez en mijn persoon de uitdruk
king gebruikt van „samen uit, samen thuis”, het
geen echter niet precies klopt, want de heer Da Cos
ta Gomez gaat vandaag weg en ik ben er nog, al
thans tot en met morgen.

Ik heb de tijd gekend, waarin de heer Da Costa
Gomez behoorde tot de partij, waarvan toen gezegd
werd, dat die de kleinst mogelijke meerderheid vorm
de, terwijl ik zat in de grootst mogelijke minderheid.
Er waren toen in de Staten maar twee partijen, nl.
de R. K. Partij en de niet-R.K. Partij. Op dit moment
hebben wij verschillende partijen en ik geloof wel,
dat het in het belang van een objectieve en behoor
lijke behartiging van de belangen van dit staatsdeel
goed is, dat meer partijen in de Staten vertegen
woordigd zijn. Gedurende de elf jaren, dat ik het
voorrecht heb gehad samen met de heer Da Costa
Gomez in de Staten te werken, kan ik zeggen, dat
dit College grote voordelen gehad heeft van de des
kundige kennis van de heer Da Costa Gomez. Wij
hebben van zijn kennis geprofiteerd en ik mag zeg
gen : in het belang van dit staatsdeel. De heer Dr. da
Costa Gomez gaat thans de Staten verlaten en ik
meen namens de leden van de Staten te spreken,
wanneer ik zeg, dat wij hem onze dank betuigen voor
datgene, wat hij in de Staten in het belang van Cu-
ragao gedaan heeft. Wij wensen U, Mijnheer da Cos
ta Gomez, het beste in Uw nieuwe werkkring.

Mijne Heren. Ik zal mij nu kwijten van mijn
taak om te voldoen aan het verzoek van Z. E. de
Gouverneur om het zittingsjaar 1948—1949 der Sta
ten namens Zijné Excellentie te sluiten en Zijn dank
over te brengen aan de Statenleden voor alles wat
zij in dit zittingsjaar in het belang van het Staats
deel hebben verricht. Gaarne voldoe ik aan dat ver
zoek. Er zijn hier maar enkele leden, die het volle
zititngsjaar meegemaakt hebben, maar zelfs de nieu
we Statenleden, die pas een paar weken lid van dit
College zijn, hebben in die korte tijd ook het nodige
bijgedragen. Ik wil daarom namens Zijne Excellen
tie U allen dank zeggen en verklaar het zittingsjaar
1948—1949 der Staten gesloten.

De Voorzitter sluit hierop de vergadering.
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